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Parlament Èeské republiky
POSLANECKÁ SNÌMOVNA 2014

VII. volební období
___________________________________________________________

Tìsnopisecká zpráva o schùzi 
Poslanecké snìmovny Parlamentu

Schválený poøad 7. schùze Poslanecké snìmovny

1. Návrh na zkrácení zákonné lhùty pro projednání snìmovního tisku 45
ve výborech Poslanecké snìmovny 

2. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu
cizincù na území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb.,
o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 30/ - druhé ètení

3. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním
letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnosten-
ském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony /snìmovní
tisk 47/ - druhé ètení

4. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb.,
o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 32/ - druhé ètení

5. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb., o dob-
rovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon
o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 76/ - druhé ètení

6. Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù
státu splatných v roce 2014 /snìmovní tisk 78/ - druhé ètení

7. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb., o pod-
mínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných
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15. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Heleny Válkové, Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška,
Jiøího Skalického, Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty
Adamové, Zdeòka Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové
a Jana Farského na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963
Sb., obèanský soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon
è. 120/2001 Sb., o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti
(exekuèní øád) a o zmìnì dalších zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 106/ - prvé ètení

16. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška, Jiøího Skalického,
Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty Adamové, Zdeòka
Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové a Jana Farského
na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963 Sb., obèanský
soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 120/2001 Sb.,
o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti (exekuèní øád) a o zmìnì
dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 107/ -
prvé ètení

17. Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání ústavního zákona o celostátním referendu a o zmìnì Ústavy
Èeské republiky /snìmovní tisk 114/ - prvé ètení

18. Návrh poslancù Stanislava Grospièe, Zuzky Bebarové-Rujbrové,
Vojtìcha Filipa a dalších na vydání ústavního zákona o referendu
/snìmovní tisk 116/ - prvé ètení

19. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 6/2002 Sb., o soudech,
soudcích, pøísedících a státní správì soudù a o zmìnì nìkterých da-
lších zákonù (zákon o soudech a soudcích), ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 117/ - prvé ètení

20. Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb.,
o ochranì ovzduší /snìmovní tisk 77/ - prvé ètení

21. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi vládou Èeské republiky
a vládou Andorrského knížectví o výmìnì informací v daòových zále-
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zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 99/ - druhé ètení

8. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 127/2005 Sb., o elek-
tronických komunikacích a o zmìnì nìkterých souvisejících zákonù
(zákon o elektronických komunikacích), ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a zákon è. 29/2000 Sb., o poštovních službách a o zmìnì
nìkterých zákonù (zákon o poštovních službách), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 135/ - prvé ètení

9. Vládní návrh zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, o stanovení
hranic vojenských újezdù, o zmìnì hranic krajù a o zmìnì
souvisejících zákonù (zákon o hranicích vojenských újezdù)
/snìmovní tisk 57/ - prvé ètení

10. Návrh poslancù Vojtìcha Filipa, Stanislava Grospièe a dalších na vy-
dání ústavního zákona o referendu o zrušení zákona o majetkovém
vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi /snìmovní tisk 66/
- prvé ètení

11. Vládní návrh zákona o poskytování služby péèe o dítì v dìtské
skupinì a o zmìnì souvisejících zákonù /snìmovní tisk 82/ - prvé
ètení

12. Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vydání zákona,
kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané hodnoty,
ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 83/ - prvé ètení

13. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 266/2006 Sb.,
o úrazovém pojištìní zamìstnancù, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a další související zákony /snìmovní tisk 100/ - prvé ètení

14. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Jana Chvojky, Jana Bartoška,
Daniela Korteho, Jiøího Skalického, Michala Kuèery, Herberta Pavery,
Markéty Adamové, Niny Novákové, Gabriely Peckové
a Jana Farského na vydání zákona, kterým se mìní zákon
è. 418/2011 Sb., o trestní odpovìdnosti právnických osob a øízení
proti nim /snìmovní tisk 105/ - prvé ètení
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vládou Èeské republiky a vládou Singapurské republiky o zamezení
dvojího zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu
a který byl podepsán v Singapuru dne 26. èervna 2013 /snìmovní
tisk 111/ - prvé ètení

29. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Protokol, který upravuje Smlouvu mezi
vládou Èeské republiky a vládou Ukrajiny o zamezení dvojího zdanìní
a zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu a z majetku a kte-
rý byl podepsán v Kyjevì dne 21. øíjna 2013 /snìmovní tisk 112/ - prvé
ètení

30. Vládní návrh, kterým se pøedkládají Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací zmìny pøílohy III Rotterdamské úmluvy
o postupu pøedchozího souhlasu pro urèité nebezpeèné chemické
látky a pesticidy v mezinárodním obchodu, pøijaté v Ženevì dne 10.
kvìtna 2013 /snìmovní tisk 121/ - prvé ètení

31. Vládní návrh, kterým se pøedkládají Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Basilejská úmluva o kontrole pohybu
nebezpeèných odpadù pøes hranice státù a jejich zneškodòování,
sjednaná v Basileji dne 22. bøezna 1989, a zmìny pøílohy IX této
úmluvy, pøijaté v Ženevì dne 10. kvìtna 2013 /snìmovní tisk 122/ -
prvé ètení

32. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou
a Republikou Kosovo o zamezení dvojímu zdanìní a zabránìní
daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu, která byla podepsána
v Prištinì dne 26. listopadu 2013 /snìmovní tisk 123/ - prvé ètení

33. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Evropsko-støedomoøská letecká dohoda
mezi Evropskou unií a jejími èlenskými státy na jedné stranì a vládou
Státu Izrael na stranì druhé /snìmovní tisk 132/ - prvé ètení

34. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda o letecké dopravì mezi
Evropským spoleèenstvím a jeho èlenskými státy na jedné stranì
a Kanadou na stranì druhé /snìmovní tisk 133/ - prvé ètení

35. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
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žitostech, která byla podepsána v Madridu dne 11. èervna 2013
/snìmovní tisk 15/ - druhé ètení

22. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Rámcová smlouva mezi Èeskou republi-
kou a Spolkovou republikou Nìmecko o pøeshranièní spolupráci v ob-
lasti zdravotnické záchranné služby podepsaná v Plzni dne 4.
dubna 2013 /snìmovní tisk 101/ - prvé ètení

23. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení (Hongkong, 4. 3. 2013)
/snìmovní tisk 102/ - prvé ètení

24. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech (Hongkong, 4. 3. 2013)
/snìmovní tisk 103/ - prvé ètení

25. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o pøedávání odsouzených osob (Hongkong, 4. 3. 2013) /snìmovní
tisk 104/ - prvé ètení

26. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací zmìna pøílohy A Stockholmské úmluvy
o perzistentních organických polutantech /snìmovní tisk 109/ - prvé
ètení

27. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Protokol o zmìnì a doplnìní Smlouvy
mezi Èeskou republikou a Slovenskou republikou o právní pomoci
poskytované justièními orgány a o úpravì nìkterých právních vztahù
v obèanských a trestních vìcech z 29. øíjna 1992 a jejího
Závìreèného protokolu, podepsaný v Uherském Hradišti dne 29.
øíjna 2012 /snìmovní tisk 110/ - prvé ètení

28. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Protokol, který upravuje Smlouvu mezi
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44. Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení 

45. Návrh Poslanecké snìmovny na jmenování èlena Rady pro rozhla-
sové a televizní vysílání 

46. Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny Rady Ú-
stavu pro studium totalitních režimù /2/ 

47. Návrh na volbu èlenù Rady Èeské televize 

48. Návrh na volbu èlenù Rady Èeského rozhlasu 

49. Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok
2014 /snìmovní tisk 64/

50. Rozhodnutí vlády o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných
státù pøes území Èeské republiky v roce 2014 /snìmovní tisk 89/

51. Informace o vojenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské
republiky se zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo
nì v roce 2014 /snìmovní tisk 95/

52. Informace o podpoøeném financování za rok 2012 /snìmovní
tisk 90/

53. Informace o pojiš�ování vývozu se státní podporou v roce 2012
/snìmovní tisk 91/

54. Zdraví 2020 – Národní strategie ochrany a podpory zdraví a preven-
ce nemocí /snìmovní tisk 113/

55. Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky 

56. Návrh na zøízení vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny
k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard /snìmovní doku-
ment 350/

57. Problematika prùzkumných prací a tìžby zlata v Èeské republice
/snìmovní dokument 357/

58. Ústní interpelace
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slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou
a Slovenskou republikou o vzájemném uznávání rovnocennosti
dokladù o vzdìlání vydávaných v Èeské republice a ve Slovenské re-
publice, podepsaná v Praze dne 28. listopadu 2013 /snìmovní
tisk 134/ - prvé ètení

36. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu
cizincù na území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb.,
o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 30/ - tøetí ètení

37. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním
letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnosten-
ském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony /snìmovní
tisk 47/ - tøetí ètení

38. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb.,
o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 32/ - tøetí ètení

39. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb., o dob-
rovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon
o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 76/ - tøetí ètení

40. Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù
státu splatných v roce 2014 /snìmovní tisk 78/ - tøetí ètení

41. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb., o pod-
mínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných
zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 99/ - tøetí ètení

42. Návrh na zmìny ve složení orgánù Poslanecké snìmovny 

43. Návrh na volbu vedoucího stálé delegace Parlamentu do
Parlamentního shromáždìní OBSE 
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Parlament Èeské republiky
POSLANECKÁ SNÌMOVNA 2014

VII. volební období
___________________________________________________________

TÌSNOPISECKÁ ZPRÁVA
o 7. schùzi Poslanecké snìmovny Parlamentu

konané ve dnech 18. až 26. bøezna 2014

Obsah: Strana:

18. bøezna 2014

Schùzi zahájil pøedseda PSP Jan Hamáèek.

Usnesení schváleno (è. 159).

Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................... 48
Øeè poslance Pavla Kováèika ......................................................... 48
Øeè poslance Václava Kluèky .......................................................... 49
Øeè poslance Radima Fialy ............................................................. 49
Øeè poslance Stanislava Grospièe .................................................. 50
Øeè poslance Jeronýma Tejce ........................................................ 50
Øeè poslance Milana Urbana .......................................................... 51
Øeè poslance Robina Böhnische .................................................... 51
Øeè poslance Martina Kolovratníka ................................................. 51
Øeè poslance Stanislava Humla ...................................................... 51
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ........................................................ 52
Øeè poslance Milana Urbana ........................................................... 52

Schválen poøad schùze.

1. Návrh na zkrácení zákonné lhùty pro projednání snìmovního tisku 45
ve výborech Poslanecké snìmovny 

Øeè poslance Jeronýma Tejce ........................................................ 56
Øeè poslance Marka Bendy ............................................................ 56
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové ............................ 57
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................... 57
Øeè poslance Marka Bendy ............................................................ 57
Øeè poslance Jeronýma Tejce ........................................................ 57
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59. Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb.,
o ochranì ovzduší /snìmovní tisk 77/ - druhé ètení

60. Návrh na volbu èlenù vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny k
provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard

61. Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., o
ochranì ovzduší /snìmovní tisk 77/ - tøetí ètení

62. Návrh na volbu pøedsedy vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny
k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard
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nìkterých zákonù (zákon o poštovních službách), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 135/ - prvé ètení

Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ........................ 66
Øeè poslance Jiøího Valenty ............................................................ 67

Usnesení schváleno (è. 161).

9. Vládní návrh zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, o stanovení
hranic vojenských újezdù, o zmìnì hranic krajù a o zmìnì
souvisejících zákonù (zákon o hranicích vojenských újezdù)
/snìmovní tisk 57/ - prvé ètení

Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................... 69
Øeè poslance Ivana Gabala ............................................................ 72
Øeè pøedsedy PSP Jana Hamáèka ................................................. 73
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ........................................................ 77
Øeè poslance Stanislava Grospièe .................................................. 78
Øeè pøedsedy PSP Jana Hamáèka ................................................. 79
Øeè poslance Jaroslava Foldyny ..................................................... 79
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ........................................................ 80
Øeè poslance Ivana Gabala ............................................................ 81
Øeè poslance Františka Laudáta ..................................................... 81
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................... 82
Øeè poslance Martina Komárka ....................................................... 82
Øeè pøedsedy PSP Jana Hamáèka .................................................. 83
Øeè poslance Václava Votavy .......................................................... 84

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslance Miloše Petery ............................................................. 86
Øeè poslance Zdeòka Soukupa ....................................................... 88
Øeè poslance Antonína Sedi ............................................................ 90
Øeè poslance Josefa Vondráška ..................................................... 91
Øeè poslankynì Jany Èernochové .................................................. 92
Øeè poslance Antonína Sedi ............................................................ 93
Øeè poslance Josefa Novotného ..................................................... 93
Øeè poslance Michala Kuèery ......................................................... 93
Øeè poslance Josefa Vondráška ..................................................... 94
Øeè poslance Pavla Blažka ............................................................. 94
Øeè poslance Stanislava Mackovíka ............................................... 94
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Usnesení schváleno (è. 160).

3. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním
letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnosten-
ském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony /snìmovní
tisk 47/ - druhé ètení

Øeè ministra dopravy ÈR Antonína Prachaøe .................................. 58
Øeè poslance Václava Snopka ........................................................ 59
Øeè poslance Bronislava Schwarze ................................................ 59
Øeè poslance Václava Snopka ........................................................ 60

4. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb.,
o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 32/ - druhé ètení

Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................... 60
Øeè poslance Václava Kluèky ......................................................... 62
Øeè poslance Antonína Sedi ........................................................... 62

6. Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù
státu splatných v roce 2014 /snìmovní tisk 78/ - druhé ètení

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše ................................................................................ 64
Øeè poslance Václava Votavy ......................................................... 65
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................... 65
Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše ................................................................................ 66

8. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 127/2005 Sb., o elek-
tronických komunikacích a o zmìnì nìkterých souvisejících zákonù
(zákon o elektronických komunikacích), ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a zákon è. 29/2000 Sb., o poštovních službách a o zmìnì
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Øeè poslance Ondøeje Benešíka ................................................... 128
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 131
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 131
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 132
Øeè místopøedsedy PSP Vojtìcha Filipa ........................................ 133
Øeè poslance Radka Vondráèka ................................................... 137

Usnesení schváleno (è. 163.)    

19. bøezna 2014

Další èást øídil pøedseda PSP Jan Hamáèek.

Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................. 140
Øeè poslance Romana Sklenáka ................................................... 140
Øeè poslance Milana Urbana ........................................................ 140

5. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb., o dob-
rovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon
o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 76/ - druhé ètení

Øeè místopøedsedy vlády ÈR Pavla Bìlobrádka .......................... 141
Øeè poslankynì Jany Hnykové ...................................................... 142

2. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu
cizincù na území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb.,
o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 30/ - druhé ètení

Øeè místopøedsedy vlády ÈR Pavla Bìlobrádka .......................... 143
Øeè poslance Václava Kluèky ........................................................ 144
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 144
Øeè poslankynì Soni Markové ...................................................... 145
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 145
Øeè poslankynì Zuzky Bebarové-Rujbrové ................................... 145
Øeè poslankynì Soni Markové ....................................................... 146
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Øeè poslance Stanislava Grospièe .................................................. 95
Øeè poslankynì Jany Èernochové .................................................. 96
Øeè poslance Stanislava Grospièe .................................................. 97
Øeè poslance Josefa Hájka ............................................................. 97
Øeè poslance Igora Jakubèíka ........................................................ 98
Øeè poslance Jiøího Zimoly .............................................................. 98
Øeè poslance Jana Zahradníka ..................................................... 101
Øeè poslance Jiøího Pospíšila ........................................................ 102
Øeè poslance Jana Volného .......................................................... 104
Øeè poslance Karla Šidla ............................................................... 105
Øeè poslance Václava Zemka ....................................................... 106
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 108
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 109
Øeè poslance Ivana Gabala ........................................................... 110
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 111
Øeè poslance Michala Kuèery ....................................................... 111

Usnesení schváleno (è. 162).

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Jan Bartošek.

10. Návrh poslancù Vojtìcha Filipa, Stanislava Grospièe a dalších na vy-
dání ústavního zákona o referendu o zrušení zákona o majetkovém
vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi /snìmovní tisk 66/
- prvé ètení 

Øeè místopøedsedy PSP Vojtìcha Filipa ....................................... 112
Øeè poslance Radka Vondráèka ................................................... 115
Øeè poslance Jiøího Miholy ............................................................ 117

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

Øeè poslance Miroslava Grebeníèka ............................................. 117
Øeè poslance Herberta Pavery ...................................................... 121
Øeè poslance Petra Kudely ........................................................... 123
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 123
Øeè poslance Stanislava Grospièe ................................................ 124
Øeè poslance Antonína Sedi .......................................................... 125
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 126
Øeè poslance Karla Fiedlera .......................................................... 127
Øeè poslance Radka Vondráèka ................................................... 128
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Øeè místopøedsedy vlády ÈR Pavla Bìlobrádka .......................... 168
Øeè poslance Václava Kluèky ....................................................... 170
Øeè poslance Jiøího Koubka .......................................................... 170
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 171

55. Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky 

Øeè poslankynì Miroslavy Nìmcové ............................................. 171
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 173
Øeè poslance Ondøeje Benešíka ................................................... 186
Øeè poslance Petra Fialy ............................................................... 186
Øeè pøedsedy PSP Jana Hamáèka ............................................... 187
Øeè místopøedsedy PSP Vojtìcha Filipa ....................................... 191
Øeè poslance Jaroslava Foldyny ................................................... 194
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 195
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 196

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 196
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 197
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 198
Øeè poslance Karla Schwarzenberga ........................................... 198
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 200
Øeè poslankynì Jany Fischerové .................................................. 200
Øeè poslance Marka Ženíška ........................................................ 201

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

20. Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb.,
o ochranì ovzduší /snìmovní tisk 77/ - prvé ètení

Øeè senátora Jiøího Bise ................................................................ 204
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 205

Usnesení schváleno (è. 164).
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Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 148
Øeè poslance Pavla Plzáka ............................................................ 149
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 150
Øeè poslankynì Zuzky Bebarové-Rujbrové ................................... 150
Øeè poslance Karla Schwarzenberga ........................................... 150
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 150
Øeè poslance Roma Kostøici .......................................................... 151
Øeè poslance Ivana Gabala ........................................................... 151
Øeè poslankynì Zuzky Bebarové-Rujbrové ................................... 152
Øeè poslance Pavla Plzáka ............................................................ 152
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 153
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 153
Øeè poslance Karla Fiedlera ......................................................... 153
Øeè poslance Tomáše Jana Podivínského .................................... 154
Øeè poslance Roma Kostøici ......................................................... 154
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 155
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 155
Øeè poslance Ivana Gabala .......................................................... 156
Øeè ministra kultury ÈR Daniela Hermana .................................... 156
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 157
Øeè poslance Marka Èernocha ..................................................... 158
Øeè poslance Josefa Hájka ........................................................... 158
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 159
Øeè poslance Tomáše Jana Podivínského .................................... 159
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 159
Øeè poslance Marka Èernocha ..................................................... 160
Øeè poslance Václava Kluèky ........................................................ 160
Øeè poslance Karla Fiedlera .......................................................... 161
Øeè poslance Martina Novotného .................................................. 161
Øeè poslance Jaroslava Holíka ..................................................... 161
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 162

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Øeè poslance Ivana Adamce ......................................................... 163
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 163
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 164
Øeè poslance Martina Komárka .................................................... 165
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 166
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 166
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 167
Øeè poslance Leoše Hegera ......................................................... 167
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7. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb.,
o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných
zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 99/ - druhé ètení

Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 225
Øeè poslance Milana Urbana ........................................................ 226
Øeè poslance Ivana Adamce ........................................................ 226
Øeè poslance Martina Novotného ................................................. 227
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 228
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 228
Øeè poslance Milana Urbana ........................................................ 229
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 230
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 231
Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky ............................. 231
Øeè poslance Milana Urbana ........................................................ 231
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 232

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Jan Bartošek.

Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 232
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 233
Øeè poslance Ivana Adamce ........................................................ 234
Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky ............................. 235
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 235
Øeè poslance Jaroslava Foldyny ................................................... 236
Øeè poslance Martina Novotného .................................................. 236
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 236

14. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Jana Chvojky, Jana Bartoška,
Daniela Korteho, Jiøího Skalického, Michala Kuèery, Herberta Pavery,
Markéty Adamové, Niny Novákové, Gabriely Peckové
a Jana Farského na vydání zákona, kterým se mìní zákon
è. 418/2011 Sb., o trestní odpovìdnosti právnických osob a øízení
proti nim /snìmovní tisk 105/ - prvé ètení

Øeè poslance Jana Chvojky .......................................................... 237
Øeè poslance Jaroslava Borky ....................................................... 238
Øeè poslance Stanislava Polèáka ................................................. 238
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12. Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vydání zákona,
kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané hodnoty,
ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 83/- prvé ètení  

Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 207
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 209
Øeè poslance Jaroslava Klašky ..................................................... 210
Øeè poslance Tomia Okamury ...................................................... 210
Øeè poslance Igora Jakubèíka ...................................................... 212
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 212
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 212
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 213
Øeè poslance Tomia Okamury ...................................................... 213
Øeè poslance Marka Èernocha ..................................................... 214
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 214
Øeè poslance Václava Votavy ........................................................ 214

Usnesení schváleno (è. 165).

13. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 266/2006 Sb.,
o úrazovém pojištìní zamìstnancù, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a další související zákony /snìmovní tisk 100/ - prvé ètení

Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 215
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 216
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 218
Øeè poslance Jaroslava Zavadila .................................................. 219
Øeè poslankynì Jany Hnykové ...................................................... 220
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 223
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 223
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 224

Usnesení schváleno (è. 166).
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Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové a Jana Farského
na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963 Sb., obèanský
soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 120/2001 Sb.,
o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti (exekuèní øád) a o zmìnì
dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 107/ -
prvé ètení

Øeè poslance Jana Chvojky .......................................................... 262
Øeè poslance Lukáše Pletichy ....................................................... 263
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 265
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 267
Øeè ministra vlády ÈR Jiøího Dienstbiera ...................................... 268
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 270
Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 270
Øeè poslance Marka Bendy .......................................................... 272
Øeè poslankynì Jany Pastuchové ................................................. 274
Øeè poslance Jana Chvojky .......................................................... 275
Øeè poslankynì Jany Pastuchové ................................................. 275
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 275
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 275
Øeè poslance Ivana Pilného .......................................................... 277
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 278
Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 278
Øeè poslance Milana Urbana ........................................................ 279
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 279
Øeè poslance Josefa Hájka ........................................................... 280
Øeè poslance Martina Komárka .................................................... 281
Øeè poslance Ivana Pilného .......................................................... 281
Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 282
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 282
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 283
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 283
Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 283
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 284
Øeè ministra vlády ÈR Jiøího Dienstbiera ...................................... 284
Øeè poslance Stanislava Polèáka ................................................. 285

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.
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Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 239
Øeè poslance Jiøího Pospíšila ........................................................ 241
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 242
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 244
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 244
Øeè poslankynì Marie Benešové .................................................. 245
Øeè poslance Jana Chvojky .......................................................... 246
Øeè poslance Jaroslava Borky ...................................................... 246

Usnesení schváleno (è. 167).

15. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Heleny Válkové, Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška,
Jiøího Skalického, Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty
Adamové, Zdeòka Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové
a Jana Farského na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963
Sb., obèanský soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon
è. 120/2001 Sb., o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti
(exekuèní øád) a o zmìnì dalších zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 106/ - prvé ètení

Øeè poslance Jana Chvojky ........................................................... 248
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 249
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 251
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 253
Øeè poslance Petra Adama ........................................................... 254
Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 255
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 256
Øeè poslance Marka Èernocha ..................................................... 258
Øeè poslance Jana Chvojky .......................................................... 258
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 259
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 260
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 260
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 260

Usnesení schváleno (è. 168).

16. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška, Jiøího Skalického,
Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty Adamové, Zdeòka
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22. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
k vyslovení souhlasu s ratifikací Rámcová smlouva mezi Èeskou re-
publikou a Spolkovou republikou Nìmecko o pøeshranièní spolupráci
v oblasti zdravotnické záchranné služby podepsaná v Plzni dne 4.
dubna 2013 /snìmovní tisk 101/ - prvé ètení

Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 294
Øeè poslance Pavla Šrámka .......................................................... 296
Øeè poslance Zdeòka Soukupa .................................................... 296
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 297
Øeè poslance Jiøího Štìtiny ........................................................... 298
Øeè poslance Leoše Hegera ......................................................... 298
Øeè poslance Zdeòka Soukupa .................................................... 299
Øeè poslance Josefa Novotného ................................................... 299
Øeè poslance Václava Kluèky ....................................................... 299
Øeè poslance Stanislava Mackovíka ............................................. 300
Øeè poslance Jiøího Bìhounka ...................................................... 300
Øeè poslance Pavla Holíka ............................................................ 300
Øeè poslance Roma Kostøici ......................................................... 301
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 301
Øeè poslance Romana Váni .......................................................... 301
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 302
Øeè poslance Roma Kostøici ......................................................... 302
Øeè poslance Zdeòka Soukupa .................................................... 302
Øeè poslance Pavla Šrámka .......................................................... 302

Usnesení schváleno (è. 172).

Øeè poslance Bronislava Schwarze .............................................. 303

33. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací s Evropsko-støedomoøská letecká dohoda
mezi Evropskou unií a jejími èlenskými státy na jedné stranì a vládou
Státu Izrael na stranì druhé /snìmovní tisk 132/ - prvé ètení

Øeè ministra dopravy ÈR Antonína Prachaøe ................................ 304
Øeè poslance Jaroslava Foldyny ................................................... 304

Usnesení schváleno (è. 173).
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20. bøezna 2014

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Øeè poslance Stanislava Humla .................................................... 287
Øeè poslankynì Miroslavy Nìmcové ............................................. 288
Øeè poslance Václava Snopka ...................................................... 288

26. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vyslo-
vení souhlasu s ratifikací zmìna pøílohy A Stockholmské úmluvy o perzi-
stentních organických polutantech /snìmovní tisk 109/ - prvé ètení

Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 289
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30. Vládní návrh, kterým se pøedkládají Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací zmìny pøílohy III Rotterdamské úmluvy
o postupu pøedchozího souhlasu pro urèité nebezpeèné chemické
látky a pesticidy v mezinárodním obchodu, pøijaté v Ženevì dne 10.
kvìtna 2013 /snìmovní tisk 121/ - prvé ètení
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31. Vládní návrh, kterým se pøedkládají Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Basilejská úmluva o kontrole pohybu
nebezpeèných odpadù pøes hranice státù a jejich zneškodòování,
sjednaná v Basileji dne 22. bøezna 1989, a zmìny pøílohy IX této
úmluvy, pøijaté v Ženevì dne 10. kvìtna 2013 /snìmovní tisk 122/ -
prvé ètení

Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 293
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23. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení (Hongkong, 4. 3. 2013)
/snìmovní tisk 102/ - prvé ètení

Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 315
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Usnesení schváleno (è. 177).

24. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech (Hongkong, 4. 3. 2013)
/snìmovní tisk 103/ - prvé ètení

Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 317
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Usnesení schváleno (è. 178).

25. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o pøedávání odsouzených osob (Hongkong, 4. 3. 2013) /snìmovní
tisk 104/ - prvé ètení

Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 319
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 320

Usnesení schváleno (è. 179).

27. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
k vyslovení souhlasu s ratifikací Protokol o zmìnì a doplnìní
Smlouvy mezi Èeskou republikou a Slovenskou republikou
o právní pomoci poskytované justièními orgány a o úpravì
nìkterých právních vztahù v obèanských a trestních vìcech
z 29. øíjna 1992 a jejího Závìreèného protokolu, podepsaný
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34. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda o letecké dopravì mezi
Evropským spoleèenstvím a jeho èlenskými státy na jedné stranì
a Kanadou na stranì druhé /snìmovní tisk 133/ - prvé ètení

Øeè ministra dopravy ÈR Antonína Prachaøe ................................ 305
Øeè poslance Karla Raise ............................................................. 306

Usnesení schváleno (è. 174).

54. Zdraví 2020 – Národní strategie ochrany a podpory zdraví a preven-
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21. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi vládou Èeské republiky
a vládou Andorrského knížectví o výmìnì informací v daòových zále-
žitostech, která byla podepsána v Madridu dne 11. èervna 2013
/snìmovní tisk 15/ - druhé ètení

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 313
Øeè poslance Robina Böhnische .................................................. 314

Další èást øídil pøedseda PSP Jan Hamáèek.

Usnesení schváleno (è. 176).
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Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 347

29. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Protokol, který upravuje Smlouvu mezi
vládou Èeské republiky a vládou Ukrajiny o zamezení dvojího zdanìní
a zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu a z majetku a kte-
rý byl podepsán v Kyjevì dne 21. øíjna 2013 /snìmovní tisk 112/ - prvé
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v Uherském Hradišti dne 29. øíjna 2012 /snìmovní tisk 110/ - prvé
ètení
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dvojího zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu
a který byl podepsán v Singapuru dne 26. èervna 2013 /snìmovní
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Usnesení schváleno (è. 181).
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Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.
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59. Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., o
ochranì ovzduší /snìmovní tisk 77/ - druhé ètení

Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 468
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Øeè poslance Lukáše Pletichy ....................................................... 504
Øeè poslankynì Heleny Langšádlové ........................................... 504

Usnesení schváleno (è. 187).

17. Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání ústavního zákona o celostátním referendu a o zmìnì Ústavy
Èeské republiky /snìmovní tisk 114/ - prvé ètení

Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 507
Øeè poslance Vlastimila Vozky ...................................................... 510
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 511
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 512
Øeè poslankynì Markéty Adamové ............................................... 515
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 515
Øeè poslance Martina Novotného .................................................. 516
Øeè poslance Davida Kádnera ...................................................... 517
Øeè poslance Jiøího Pospíšila ........................................................ 517
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 517
Øeè poslance Jiøího Miholy ............................................................ 518
Øeè poslance Martina Lanka ......................................................... 519
Øeè poslance Ondøeje Benešíka ................................................... 520
Øeè poslance Václava Votavy ........................................................ 520
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 520

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 521
Øeè poslance Ondøeje Benešíka ................................................... 522
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 522
Øeè poslance Tomia Okamury ...................................................... 524
Øeè poslance Petra Adama ........................................................... 525
Øeè poslance Jaroslava Holíka ...................................................... 525
Øeè poslance Karla Fiedlera .......................................................... 526
Øeè poslance Marka Bendy .......................................................... 526
Øeè poslance Lukáše Pletichy ....................................................... 526
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 527
Øeè poslance Antonína Sedi .......................................................... 527

- 32 -

Usnesení schváleno (è. 185).

Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 493
Øeè poslankynì Miroslavy Nìmcové ............................................. 493
Øeè poslance Pavla Kováèika ........................................................ 494
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 494

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

60. Návrh na volbu èlenù vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny k
provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard

.
Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 495
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 495
Øeè poslance Jeronýma Tejce ....................................................... 496
Øeè poslance Pavla Kováèika ........................................................ 496
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 498
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 498
Øeè poslance Jeronýma Tejce ....................................................... 499
Øeè poslance Josefa Hájka ........................................................... 499
Øeè poslankynì Zuzky Bebarové-Rujbrové ................................... 500
Øeè poslance Bohuslava Svobody ................................................ 500
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 500
Øeè poslance Pavla Kováèika ....................................................... 501
Øeè poslance Pavla Plzáka ........................................................... 501
Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 502

Usnesení schváleno (è. 186).

Pokraèování v projednávání bodu

16. Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška, Jiøího Skalického,
Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty Adamové, Zdeòka
Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové a Jana Farského
na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963 Sb., obèanský
soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 120/2001 Sb.,
o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti (exekuèní øád) a o zmìnì
dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 107/ -
prvé ètení
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Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 548
Øeè poslance Martina Novotného .................................................. 548
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 549
Øeè poslance Marka Èernocha ..................................................... 549
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 549
Øeè poslance Roma Kostøici .......................................................... 550
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 550
Øeè poslance Martina Novotného .................................................. 551
Øeè ministra vlády ÈR Jiøího Dienstbiera ....................................... 551
Øeè poslance Tomia Okamury ...................................................... 552
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 553
Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 553
Øeè poslance Karla Fiedlera .......................................................... 554

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Jan Bartošek.

Øeè poslance Karla Fiedlera .......................................................... 555
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 556
Øeè poslankynì Jany Hnykové ...................................................... 559
Øeè poslance Karla Fiedlera .......................................................... 559
Øeè poslance Štìpána Stupèuka .................................................. 560
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 561
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 561
Øeè poslance Vlastimila Vozky ...................................................... 561

Usnesení schváleno (è. 189).

Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 562

26. bøezna 2014

Další èást øídil pøedseda PSP Jan Hamáèek.

Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 563
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 563
Øeè poslance Jiøího Štìtiny ............................................................ 564
Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 564

- 34 -

Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 528

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

49. Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok
2014 /snìmovní tisk 64/

Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky .............................. 529
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 531
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 532
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 533
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 534
Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................. 535
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 537
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 537
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 538
Øeè poslance Josefa Novotného ................................................... 539
Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................. 540
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 540
Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky .............................. 540
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 543
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 543
Øeè poslance Karla Tureèka ......................................................... 544
Øeè poslance Pavla Kováèika ....................................................... 544

Usnesení schváleno (è. 188).

Pokraèování v projednávání bodu

17. Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání ústavního zákona o celostátním referendu a o zmìnì Ústavy
Èeské republiky /snìmovní tisk 114/ - prvé ètení

Øeè poslance Antonína Sedi ......................................................... 545
Øeè poslance Stanislava Polèáka .................................................. 546
Øeè poslance Jaroslava Lobkowicze ............................................. 546
Øeè poslance Martina Lanka ......................................................... 547
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Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 598
Øeè poslance Jiøího Miholy ............................................................ 600
Øeè poslankynì Niny Novákové .................................................... 601
Øeè poslance Vítìzslava Jandáka ................................................. 602
Øeè poslance Jana Zahradníka ..................................................... 602
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 603
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 606
Øeè poslankynì Hany Aulické Jírovcové ....................................... 607
Øeè poslankynì Radky Maxové ..................................................... 608
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 608
Øeè poslankynì Hany Aulické Jírovcové ....................................... 608

Usnesení schváleno (è. 190).

Øeè poslance Romana Sklenáka ................................................... 609

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

Øeè poslance Marka Bendy .......................................................... 610

35. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou
a Slovenskou republikou o vzájemném uznávání rovnocennosti
dokladù o vzdìlání vydávaných v Èeské republice a ve Slovenské re-
publice, podepsaná v Praze dne 28. listopadu 2013 /snìmovní
tisk 134/ - prvé ètení

Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 611
Øeè poslance Roma Kostøici .......................................................... 612
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 613
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové ......................... 613

Usnesení schváleno (è. 191).

40. Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù
státu splatných v roce 2014 /snìmovní tisk 78/ - tøetí ètení

Usnesení schváleno (è. 192).
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11. Vládní návrh zákona o poskytování služby péèe o dítì v dìtské
skupinì a o zmìnì souvisejících zákonù /snìmovní tisk 82/ - prvé
ètení

Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 565
Øeè poslankynì Hany Aulické Jírovcové ....................................... 567
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 568
Øeè poslankynì Hany Aulické Jírovcové ....................................... 568
Øeè poslankynì Vìry Kováøové ..................................................... 569
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 570
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 571
Øeè poslankynì Radky Maxové .................................................... 571

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslankynì Jany Hnykové ...................................................... 575
Øeè poslankynì Radky Maxové .................................................... 577
Øeè poslankynì Zuzany Kailové .................................................... 578
Øeè poslankynì Vìry Kováøové ..................................................... 579
Øeè poslance Františka Váchy ....................................................... 579
Øeè poslankynì Zuzany Kailové .................................................... 581
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 581
Øeè poslankynì Vìry Kováøové ..................................................... 582
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 582
Øeè poslankynì Jany Èernochov .................................................. 582
Øeè poslance Petra Koøenka ......................................................... 583
Øeè poslankynì Marty Semelové ................................................... 584
Øeè poslance Antonína Sedi .......................................................... 584
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 585
Øeè poslance Zdeòka Soukupa ..................................................... 585
Øeè poslankynì Marty Semelové .................................................. 586
Øeè poslance Michala Kuèery ....................................................... 590
Øeè poslankynì Radky Maxové ..................................................... 591
Øeè poslance Radima Holeèka ...................................................... 591
Øeè poslankynì Marty Semelové ................................................... 592
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 592
Øeè poslance Ivana Gabala ........................................................... 592
Øeè poslankynì Aleny Nohavové .................................................. 593
Øeè poslankynì Radky Maxové ..................................................... 595
Øeè poslance Adolfa Beznosky ..................................................... 596
Øeè poslankynì Gabriely Hubáèkové ............................................ 597
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45. Návrh Poslanecké snìmovny na jmenování èlena Rady pro rozhlasové
a televizní vysílání

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 623

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

46. Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny Rady Ú-
stavu pro studium totalitních režimù /2/

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 624

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

47. Návrh na volbu èlenù Rady Èeské televize 

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 625

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

48. Návrh na volbu èlenù Rady Èeského rozhlasu 

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 626

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Jan Bartošek.

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 629

Pokraèování v projednávání bodu

43. Návrh na volbu vedoucího stálé delegace Parlamentu do
Parlamentního shromáždìní OBSE

Usnesení schváleno (è. 196).
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37. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním
letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnosten-
ském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony /snìmovní
tisk 47/-tøetí ètení

Øeè poslance Václava Snopka ...................................................... 616
Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 616

Usnesení schváleno (è. 193).

50. Rozhodnutí vlády o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných
státù pøes území Èeské republiky v roce 2014 /snìmovní tisk 89/

Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 617
Øeè poslance Karla Èerného ......................................................... 618

Usnesení schváleno (è. 194).

42. Návrh na zmìny ve složení orgánù Poslanecké snìmovny

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 619

Usnesení schváleno (è. 195).

43. Návrh na volbu vedoucího stálé delegace Parlamentu do
Parlamentního shromáždìní OBSE

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 621

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

44. Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení 

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 622

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.
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Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 633

Usnesení schváleno (è. 199).

38. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb.,
o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 32/ - tøetí ètení

Øeè poslance Václava Kluèky ........................................................ 637
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 638
Øeè poslance Václava Kluèky ........................................................ 638

Usnesení schváleno (è. 200).

41. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb., o pod-
mínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných
zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 99/ - tøetí ètení

Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky ............................. 639
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 640
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 640
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 641
Øeè poslance Ivana Adamce ......................................................... 641
Øeè poslance Jana Birkeho ........................................................... 642
Øeè poslance Jeronýma Tejce ....................................................... 643
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 643
Øeè poslance Martina Novotného .................................................. 644
Øeè poslance Ivana Adamce ......................................................... 644
Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky .............................. 645
Øeè poslance Karla Šidla .............................................................. 645
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 645
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 646
Øeè ministra zemìdìlství ÈR Mariana Jureèky ............................. 646
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 647
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 647
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 648
Øeè poslance Ivana Pilného .......................................................... 649
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Pokraèování v projednávání bodu

44. Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Pokraèování v projednávání bodu

45. Návrh Poslanecké snìmovny na jmenování èlena Rady pro rozhla-
sové a televizní vysílání

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Pokraèování v projednávání bodu

46. Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny Rady
Ústavu pro studium totalitních režimù /2/

Pokraèování v projednávání bodu

47. Návrh na volbu èlenù Rady Èeské televize

Usnesení schváleno (è. 197).

Pokraèování v projednávání bodu

48. Návrh na volbu èlenù Rady Èeského rozhlasu

Usnesení schváleno (è. 198).

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

51. Informace o vojenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské
republiky se zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo
nì v roce 2014 /snìmovní tisk 95/

Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 631
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Usnesení schváleno (è. 204).

18. Návrh poslancù Stanislava Grospièe, Zuzky Bebarové-Rujbrové,
Vojtìcha Filipa a dalších na vydání ústavního zákona o referendu
/snìmovní tisk 116/ - prvé ètení

Øeè místopøedsedy PSP Vojtìcha Filipa ........................................ 662

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Øeè poslance Pavla Kováèika ........................................................ 665

62. Návrh na volbu pøedsedy vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny
k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 666

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Pokraèování v projednávání bodu

44. Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 668

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Pokraèování v projednávání bodu

45. Návrh Poslanecké snìmovny na jmenování èlena Rady pro rozhla-
sové a televizní vysílání

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 668

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Pokraèování v projednávání bodu
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Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 649
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 650
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 650
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 650
Øeè poslance Karla Šidla ............................................................... 651
Øeè poslance Jana Birkeho ........................................................... 652
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 652
Øeè poslance Jana Birkeho ........................................................... 653

Usnesení schváleno (è. 201).

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

61. Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., o
ochranì ovzduší /snìmovní tisk 77/ - tøetí ètení

Øeè senátora Jiøího Bise ................................................................ 656
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 657

Usnesení schváleno (è. 202).

Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 658

36. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu
cizincù na území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb.,
o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 30/ - tøetí ètení

Øeè poslance Václava Kluèky ....................................................... 658

Usnesení schváleno (è. 203).

39. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb., o dob-
rovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon
o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní
tisk 76/ - tøetí ètení

Øeè poslankynì Jany Hnykové ...................................................... 661
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53. Informace o pojiš�ování vývozu se státní podporou v roce 2012
/snìmovní tisk 91/

Øeè poslance Petra Adama ........................................................... 678
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 678
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Zaèátek schùze Poslanecké snìmovny
18. bøezna 2014 ve 14.00 hodin

Pøítomno: 188 poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji 7. schùzi Poslanecké snìmovny a
všechny vás vítám.

Organizaèní výbor Poslanecké snìmovny stanovil návrh poøadu 7.
schùze dne 6. bøezna tohoto roku a pozvánka vám byla rozeslána v pátek
7. bøezna.

Prosím vás, abyste se všichni pøihlásili svými identifikaèními kartami a
pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání náhradní karty. Do této chvíle
mám informaci, že pan poslanec Kalousek hlasuje s kartou èíslo 1 a pan
poslanec Rykala s kartou èíslo 2.

Nyní bychom pøistoupili k urèení dvou ovìøovatelù této schùze – pan
poslanec Hašek, karta èíslo 8. Navrhuji, abychom urèili paní poslankyni
Janu Èernochovou a pana poslance Jaroslava Klašku. Zeptám se, zda má
nìkdo jiný návrh. Není tomu tak. Budeme hlasovat.

Prosím vás, abyste pøed hlasováním zaujali svá místa v sále tak, aby-
chom mohli urèit ovìøovatele této schùze. (Odmlèuje se a èeká na zklidnìní
hluku v sále.) Lepší už to asi nebude.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, aby ovìøovateli této schùze
byla paní poslankynì Èernochová a poslanec Klaška. Prosím, stisknìte
tlaèítko a zvednìte ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 1. Pøihlášeno je 139, pro 133, proti nebyl nikdo.
Konstatuji, že jsme ovìøovateli 7. schùze urèili poslankyni Èernochovou a
poslance Klašku.

Chtìl bych vám sdìlit, že do zahájení schùze požádali o omluvení své
neúèasti tito poslanci: pan poslanec Adámek – zahranièní cesta, pan po-
slanec Farský – pracovní dùvody, paní poslankynì Koneèná – zahranièní
cesta, paní poslankynì Kováøová od dvou do tøí hodin – pracovní dùvody,
pan poslanec Lobkowicz – zahranièní cesta, paní poslankynì Maxová –
zahranièní cesta, paní poslankynì Nytrová – zdravotní dùvody, pan posla-
nec Šincl – pracovní dùvody, paní poslankynì Váhalová – zahranièní ces-
ta, pan poslanec Zlatuška – zahranièní cesta.

Ale já opravdu prosím o klid, jinak nebudete vìdìt, kdo se omlouvá, a
budete tady své kolegy marnì hledat. (Opìt èeká na snížení hladiny hluku
v sále.)

Z èlenù vlády: pan ministr Chovanec – zdravotní dùvody, pan ministr
Nìmeèek – pracovní dùvody a pan ministr Zaorálek – zahranièní cesta.
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Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

57. Problematika prùzkumných prací a tìžby zlata v Èeské republice
/snìmovní dokument 357/
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Øeè poslance Miloše Babiše .......................................................... 682
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Øeè poslance Jaroslava Holíka ...................................................... 684
Øeè poslance Robina Böhnische ................................................... 685
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 686
Øeè poslance Robina Böhnische ................................................... 686
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 686
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 687

Usnesení schváleno (è. 210).

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 687

62. Návrh na volbu pøedsedy vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny
k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard

Usnesení schváleno (è. 211).

Závìreèná øeè místopøedsedkynì PSP Miroslavy Jermanové.
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pánové, dovolte mi, abych vám popøál hezké dobré odpoledne. Rád bych
obrátil vaši pozornost na návrh na zaøazení nového bodu do našeho pro-
gramu této schùze Poslanecké snìmovny. Vy si zajisté dobøe pamatujete,
že na minulé schùzi byl projednáván bod zpráva vlády, respektive infor-
mace vlády o postupech a možnostech øešení neobvykle vysoké
nezamìstnanosti. Tehdy v souvislosti s tímto bodem jsem v rozpravì slíbil,
že vzhledem k tomu, že problematika nezamìstnanosti, problematika
rekordnì vysoké míry nezamìstnanosti je natolik závažná, že budeme ten-
to bod jako, øeknìme, prùbìžnou kontrolu postupu vlády zaøazovat nebo
navrhovat na zaøazení na každé schùzi Poslanecké snìmovny.

Dovolte mi, abych tento slib splnil. V této souvislosti tedy navrhuji
zaøazení nového bodu Informace vlády Èeské republiky o možnostech a
postupech øešení rekordní výše nezamìstnanosti v Èeské republice.
Souèasnì vzhledem k vývoji situace do tohoto bodu navrhuji rovnìž
druhou èást, a to informaci pøedsedy vlády o možných dopadech
pøípadných sankcí Èeské republiky nebo Evropské unie vùèi Rusku na
nezamìstnanost v Èeské republice a na èeskou ekonomiku. Navrhuji
zaøadit na ètvrtek dvacátého po pevnì zaøazených bodech. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. S pøednostním právem nikoho
nevidím, takže nejprve ti, kteøí se pøihlásili písemnì. Pan poslanec Kluèka,
pøipraví se pan poslanec Grospiè.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedo. Kolegynì, kole-
gové, žádám o pevné zaøazení snìmovního tisku pod èíslem 134, což je
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vyslove-
ní souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a Slovenskou re-
publikou o vzájemném uznávání dokladù o vzdìlání vydávaných v Èeské
republice a ve Slovenské republice, podepsaná v Praze dne 28. listopadu
2013, a to jako další bod po pevnì zaøazených bodech dopoledního
jednání 7. schùze ve støedu 26. 3. 2014. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Omlouvám se panu poslanci
Grospièovi. S pøednostním právem pan pøedseda Fiala.

Poslanec Radim Fiala: Dobrý den. Také pøeji hezké odpoledne.
Vážené kolegynì, kolegové, chci vás požádat o pøedøazení bodu èíslo 16,
je to snìmovní tisk 114, do zákonù, které bychom projednávali v prvém
ètení, za pevnì zaøazené body.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dnes?
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Pan poslanec Kostøica – náhradní karta èíslo 10, pan poslanec Korte –
karta èíslo 9. Pan poslanec Volný – karta èíslo 11.

Nyní bychom pøistoupili ke stanovení poøadu 7. schùze, jehož návrh je
uveden na pozvánce. Nejprve mi dovolte, abych vás seznámil s návrhem
grémia.

Za prvé grémium doporuèuje vyhovìt žádosti pana ministra
zemìdìlství Mariana Jureèky pevnì zaøadit bod èíslo 49, což je tisk 64, na
støedu 19. bøezna jako tøetí bod.

Souèasnì doporuèuje vyhovìt návrhu pana ministra zdravotnictví
Svatopluka Nìmeèka pevnì zaøadit body 22 a 54 návrhu poøadu, což je
tisk 101 a tisk 113, na ètvrtek 20. bøezna po již pevnì zaøazených bodech,
to znamená jako body 4 a 5.

Dále grémium navrhuje pevnì zaøadit bod 10, což je tisk 82 v prvém
ètení, na støedu 26. bøezna jako první bod.

Dále, vyøadit bod èíslo 20 návrhu poøadu, což je snìmovní tisk 115.
A pokud by se nenaplnil bod Odpovìdi èlenù vlády na písemné inter-

pelace, projednávali bychom ve ètvrtek 20. bøezna pevnì zaøazené body
a poté bychom se vìnovali bodùm z bloku mezinárodní smlouvy a bodùm
z bloku zprávy, návrhy a další.

To je vše z mé strany. (V sále trvá velmi hluèná atmosféra.)
Nyní zde mám mnoho pøihlášek do rozpravy. Nejdøíve vyøídíme

pøednostní práva. Prvního jsem vidìl pana poslance Faltýnka, pøedsedu
klubu ANO, potom pana pøedsedu klubu KSÈM. Prosím, pane poslanèe.

Znovu prosím o klid. Jedná se o stanovení poøadu. Já si musím dìlat
poznámky, abychom všichni vìdìli, o èem hlasujeme, a v této atmosféøe to
nelze. Pokud neklesne hladina hluku, budu nucen pøerušit schùzi
Snìmovny.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dámy a pánové, hezké odpoledne.
Vážený pane pøedsedo, paní poslankynì, páni poslanci, dovolte, abych

požádal o pevné zaøazení tìchto bodù: bod èíslo 50, Rozhodnutí vlády o
pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných státù pøes území Èeské re-
publiky v roce 2014, snìmovní tisk èíslo 89, a bod èíslo 51 Informace o vo-
jenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské republiky se
zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo nì v roce 2014,
snìmovní tisk èíslo 95, na pøíští ètvrtek 27. bøezna dopoledne po bloku
písemných interpelací.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan pøedseda Kováèik.

Poslanec Pavel Kováèik: Pane pøedsedo, vážená vládo, paní a
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Poslanec Milan Urban: Vážený pane pøedsedo, kolegynì, kolegové,
dobrý den. Já bych jako zpravodaj k bodu èíslo 6, snìmovní tisk 99, ener-
getický zákon, chtìl v souladu s již schváleným usnesením Snìmovny, kte-
rá schválila zkrácené projednávání na 30 dnù, navrhnout, aby druhé ètení
této novely bylo projednáno zítra a zaøazeno jako pevný bod na 14. hodinu
a tøetí ètení bylo projednáno pøíští týden v úterý jako pevnì zaøazený bod
ve 14 hodin. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Pan poslanec Böhnisch.

Poslanec Robin Böhnisch: Dobrý den, pane pøedsedo. Dìkuji za slo-
vo. Já bych chtìl jménem nepøítomné paní zpravodajky Koneèné požádat
o pevné zaøazení bodu 19, což je snìmovní tisk 77, senátní návrh zákona
o ochranì ovzduší. Požádal bych o pevné zaøazení na zítra jako první bod
po polední pøestávce. Paní zpravodajka potom bude žádat o zkrácení lhùty
a výbor je pøipraven projednat tento zákon už ve ètvrtek na své schùzi.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pokud se nepletu, tak pan po-
slanec Urban navrhoval na zítra již jeden bod, takže pokud projde návrh
pana poslance Urbana, byl by to bod èíslo dvì.

Pan poslanec Kolovratník.

Poslanec Martin Kolovratník: Dobré odpoledne, pane pøedsedající.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, já bych vás rád jménem volební komi-
se a coby pøedseda volební komise požádal o to, abychom pevnì zaøadili
všechny volební body. Jsou to body 42 až 48, je jich celkem sedm. Žádám,
abychom tyto body zaøadili na pøíští týden, a to na støedu 26. bøezna na
12.30 hodin. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Pan poslanec Huml.

Poslanec Stanislav Huml: Dobrý den, vážené kolegynì, kolegové. Já
bych chtìl poprosit o zaøazení bodu 56, zøízení vyšetøovací komise ke kau-
ze Opencard, na zítøek po pevnì zaøazených bodech. Dùvod je jednodu-
chý. Pokud to zítra odhlasujeme, tak musíme také komisi složit a to by bylo
až pøíští týden v øádných volbách.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane poslanèe, zítra dopoledne, nebo
odpoledne?
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Poslanec Radim Fiala: Pokud se na nì dostane.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pokud byste chtìl tento bod zaøadit ja-
ko první, tak je to hlasovatelné, protože žádné pevnì zaøazené body na
dnešek nemáme, tudíž bychom tímto bodem zaèínali.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji, pane pøedsedo. Ano, jako první bod v
zákonech v prvním ètení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Nyní tedy pan poslanec
Grospiè a pøipraví se pan poslanec Tejc.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené
kolegynì, kolegové, vážená vládo, dovolte, abych navrhl vyøadit z progra-
mu nadcházející schùze bod èíslo 8, snìmovní tisk 57 – Vládní návrh záko-
na o zrušení vojenského újezdu Brdy a o stanovení hranic vojenských
újezdù a o zmìnì hranic krajù a o zmìnì souvisejících zákonù. Když nic
jiného, tak pro podporu tohoto stanoviska chci použít argument, že je stále
rozdílný stav souhlasu s navrhovaným zákonem dvou krajù Èeské republi-
ky, a to kraje Plzeòského a kraje Støedoèeského.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Pan poslanec Tejc.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane pøedsedo, vážené paní
poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte mi, abych navrhl nový bod, který
by Snìmovnu zdržel zhruba 60 vteøinami, a to návrh na zkrácení zákonné
lhùty pro projednání snìmovního tisku 45 ve výborech, s tím, že pokud by
tento návrh byl pøijat a bylo-li by možné projednat tento bod jako první èi
druhý dnes, tak bychom využili v prùbìhu tohoto a pøíštího týdne možnost
schválit zákon, který má urèitou transpozièní lhùtu, a Ministerstvo sprave-
dlnosti požádalo mimo jiné ústavnìprávní výbor, aby tento návrh zákona
projednal ve zrychleném øízení. My tak uèiníme ještì dnes veèer, a bylo by
tedy možné, aby se tento zákon schválil ještì na této schùzi, pokud bude
lhùta zkrácena o 30 dnù. Já vás moc prosím o to, abyste tento bod, ve
kterém rozhodneme o zkrácení lhùty o 30 dnù, na dnešní jednání
Poslanecké snìmovny zaøadili. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. To byly písemné pøihlášky a nyní
pøihlášky z místa. Pan poslanec Urban, pan poslanec Böhnisch, pan po-
slanec Kolovratník a pak pan poslanec Huml. Prosím.
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Kdo souhlasí s návrhem vedení Snìmovny, aby byl upraven program
tak, jak jsem èetl, prosím, stisknìte tlaèítko a zvednìte ruku. Kdo je proti?

Hlasování má poøadové èíslo 2, pøihlášeno 178, pro 165, proti 1. Tento
návrh byl pøijat.

Nyní tedy návrhy, které zaznìly teï na plénu. Nejprve pan pøedseda
Faltýnek, bod 50 a bod 51 na 27. 3., což je ètvrtek, po písemných interpe-
lacích. Já mám informaci, že již teï je jasné, že písemné interpelace ne-
budou, to znamená, abychom ve ètvrtek v 9 hodin zaèali tìmito dvìma bo-
dy, pokud to ovšem bude schváleno.

Kdo s tím souhlasí? Zahajuji hlasování, prosím, stisknìte tlaèítko a
zvednìte ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 3, pøihlášeno je 178, pro 152, proti nikdo.
Tento návrh byl pøijat. 

Pan pøedseda Kováèik – nový bod, který by znìl: Informace vlády ÈR o
možnostech a postupech øešení rekordní výše nezamìstnanosti v ÈR a – v
jednom bodu to chcete – informace pøedsedy vlády o možných dopadech
pøípadných sankcí ÈR nebo EU vùèi Rusku na ekonomiku ÈR. Na ekono-
miku a nezamìstnanost ÈR. Navrhujete to na 20., což je ètvrtek, po pevnì
zaøazených bodech, což by podle mých poznámek byl bod èíslo 6.
(Námitky v sále.) Pan pøedseda to chce jako jeden bod, tak jsem to po-
chopil.

Zahajuji hlasování. Kdo souhlasí se zaøazením tohoto bodu, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 4, pøihlášeno 178, pro 42, proti 75, tento návrh nebyl
pøijat.

Pan poslanec Kluèka, bod èíslo 35, snìmovní tisk 134, pevnì zaøadit na
støedu 26. 3. po pevnì zaøazených bodech, což by bylo asi jako bod èíslo
2, protože jako první bod máme bod èíslo 10.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem pana poslance
Kluèky, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 5, pøihlášeno 178, pro 159, proti 2, tento návrh byl
pøijat.

Pan poslanec Fiala, bod èíslo 16, tisk 114, zaøadit jako první bod dne-
šního jednání.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 6, pøihlášeno 178, pro 75, proti 49, tento návrh nebyl
pøijat.
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Poslanec Stanislav Huml: Já si myslím, že zítra dopoledne jako
poslední pevnì zaøazený bod.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dobøe. Pan pøedseda Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Hezké odpoledne. Jednak bych chtìl
vznést veto proti tøetímu ètení pøíští úterý jménem dvou poslaneckých
klubù, a to ODS a TOP 09. Není žádný dùvod, abychom v úterý mìli pøíští
týden tøetí ètení, když pro to máme vyèlenìné jiné dny.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Omlouvám se, pane pøedsedo. Tím ve-
tujete návrh pana poslance Urbana.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Ten druhý návrh, ten první nemùžu,
samozøejmì, ten druhý mohu, tak, abychom vùbec nehlasovali. A pak mám
jenom prosbu na pana poslance Tejce, aby pokud možno stáhl ten svùj ná-
vrh. Já myslím, že není úplnì korektní v okamžiku, kdy nám nic nehrozí, v
této chvíli navrhovat zkrácení lhùty a takhle zrychleným tempem projednat
to na této schùzi. Nic nám nehrozí, všichni vìdí, že v okamžiku, kdy bìží le-
gislativní proces, tak žádná sankce ze strany Evropské komise prostì
nepøijde. Mohli jste to navrhnout v rámci prvého ètení, tam by to zøejmì pro-
šlo, nebyl by žádný problém, byli bychom øádnì pøipraveni na projednání
tohoto bodu. Takhle v tomto okamžiku prostì nejsme. Ale to nemùžu veto-
vat, to je jenom zdvoøilá prosba, že nepovažujeme za rozumné takhle se
pøekvapovat a neoèekávanì zaøazovat druhé ètení. Nìco jiného by bylo,
kdyby to bylo v prvém ètení, tam by asi problém nebyl.Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dobøe. Pan poslanec Urban s alterna-
tivním návrhem, pøedpokládám.

Poslanec Milan Urban: Ano, pane pøedsedo. Já bych chtìl reagovat
na vystoupení pana pøedsedy Stanjury, na veto dvou poslaneckých klubù,
a navrhnout tedy jiný termín projednávání bodu èíslo 6, snìmovního tisku
99, energetický zákon – tøetí ètení pevnì zaøadit na pøíští týden jako pevný
bod ve 14.30 hodin ve støedu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Støeda 26. 3. ve 14.30 hodin. Dobrá. Ž-
ádné další pøihlášky nevidím, budeme tedy hlasovat.

Jako první navrhuji, abychom se jedním hlasováním vypoøádali s návr-
hem, který vzešel z grémia. Je s tím souhlas, nejsou proti tomu námitky?
Nejsou.
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Pan poslanec Böhnisch, bod èíslo 19, tisk 77, pevné zaøazení na zítra
jako druhý bod, tzn. po obìdì, tedy po tom bodu, který jsme zaøadili teï,
– ano. Byl by to druhý bod odpoledního jednání Snìmovny.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo s tím souhlasí, a� stiskne tlaèítko a
zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 12, pøihlášeno 180, pro 139, proti 22, tento návrh byl
pøijat.

Pan poslanec Kolovratník, veškeré volební body, tzn. 42 až 48, na
støedu 26. v 12.30 hodin.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 13, pøihlášeno 180, pro 156, proti 2. I tento návrh byl
pøijat.

Posledním návrhem, který musíme hlasovat, je návrh pana poslance
Humla, bod èíslo 56, což je vyšetøovací komise. Pan poslanec navrhuje, a-
bychom ho zaøadili zítra po pevnì zaøazených bodech, což je asi bod èíslo
4, pøedpokládám, ale nejsem si úplnì jist. Nicménì to záhy uvidíme.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo s tím souhlasí, a� stiskne tlaèítko a
zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 14, pøihlášeno je 180, pro 167, proti 1. I tento návrh
byl pøijat.

Zeptám se, zda bylo hlasováno o všech návrzích, které zde zaznìly.
Pokud tomu tak je a nikdo nevznáší námitku, tak nám zbývá pouze hlaso-
vat o programu a poøadu 7. schùze Poslanecké snìmovny, tak jak byl
písemnì pøedložen a upraven schválenými pozmìòovacími návrhy.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 15, pøihlášeno je 181, pro 128, proti nikdo. Poøad
schùze byl schválen. 

Já ještì pøeètu omluvu paní ministrynì Jourové, která se omlouvá dnes
od šesti hodin z pracovních dùvodù.

Otevírám bod, který jsme zaøadili jako první, a to je
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Pan poslanec Grospiè navrhuje vyøazení bodu èíslo 8, což je tisk 57,
vládní návrh zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, a tedy pan
poslanec Grospiè navrhuje vyøadit tento bod ze schùze.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 7, pøihlášeno 178, pro 69, proti 89, tento návrh nebyl
pøijat.

Pan poslanec Tejc, zaøazení nového bodu, kterým by byl návrh na
zkrácení zákonné lhùty pro projednání snìmovního tisku 45 ve výborech
Poslanecké snìmovny.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí se zaøazením nového bodu,
a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 8, pøihlášeno 178, pro 126, proti 32, zaøadili jsme no-
vý bod.

Nyní bychom hlasovali o jeho pevném zaøazení, protože pan Tejc navr-
huje, aby tomu tak bylo na dnešek jako druhý bod.

Zahajuji hlasování. Kdo souhlasí, aby to byl druhý bod dnešního
jednání, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 9, pøihlášeno 178, pro 126, proti 27, tento návrh byl
pøijat.

Pan poslanec Urban, bod èíslo 6, tisk 99. Pan poslanec Urban má tedy
dva návrhy, aby druhé ètení tohoto tisku bylo zaøazeno na støedu, tzn. zítra
ve dvì hodiny, a aby tøetí ètení tohoto tisku bylo zaøazeno na 26. ve 14.30.
Já se zeptám, zda je možné hlasovat najednou, nebo zda je zde
požadavek na oddìlené hlasování. Oddìlenì, dobrá.

Nejprve budeme hlasovat o zaøazení druhého ètení na zítra ve dvì ho-
diny.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 10, pøihlášeno 180, pro 172, proti 1, tento návrh byl
pøijat.

Nyní budeme hlasovat o tøetím ètení tohoto tisku na 26. ve støedu ve
14.30.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 11, pøihlášeno 180, pro 143, proti 2, i tento návrh byl
pøijat.
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Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, já chci jenom upøesnit, že
jsme se samozøejmì vypoøádali s tìmi pøipomínkami a s námìty, by� ne vž-
dycky v tom smyslu, v jakém ten, kdo je uplatnil, by chtìl, aby byly
zohlednìny. Èili není to tak, že by Ministerstvo spravedlnosti v tom mezi-
dobí nic nedìlalo, jinak bych asi tìžko souhlasila a projednala tady s pa-
nem poslancem Tejcem zkrácení té lhùty. A k tomu zkrácení lhùty nás vede
– ještì jednou to tady zdùrazním – právì pøekroèení dvou implementaèních
lhùt. A i když, jak zde bylo správnì zdùraznìno, to není postihováno
nìjakými konkrétními sankcemi, tak to pøinejmenším ukazuje na urèitou ne-
dbalost v implementaci evropské legislativy, které, pokud se mùžeme vy-
varovat, doporuèuji se jí vyvarovat. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážené
dámy, vážení pánové, asi je fér, aby ještì pøed jednáním ústavnìprávního
výboru zaznìlo, že pokud by to projednání nedopadlo zpùsobem, se kte-
rým bychom mohli souhlasit, tak prostì musíte poèítat s vetem zaøazení
druhého a tøetího ètení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Benda.

Poslanec Marek Benda: Jen kratièce zareaguji na paní ministryni spra-
vedlnosti. Jsem rád, že se Ministerstvo spravedlnosti vnitønì vypoøádalo s
námitkami, které byly na pùdì ústavnìprávního výboru vzneseny, ale kon-
statuji, že toto své vnitøní vypoøádání do této chvíle mi není známo, že by
sdìlilo této Snìmovnì a jejím poslancùm. Alespoò v tom ústavnìprávním
výboru. Možná že nám øeknou, že vnitøní vypoøádání znamená, že trvají na
pùvodním tisku. Pak upozoròuji, že zítra budu podporovat veto, o kterém
mluvil pan Kalousek. Jinak vím, že jsou tady noví èlenové vlády, ale pokud
máme nìjaké pozmìòovací návrhy, bylo by dobré je mít døíve než hodinu
pøed jednáním výboru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášky do obecné rozpravy
nemám, konèím tedy obecnou rozpravu. Otevírám rozpravu podrobnou.
Poprosím pana navrhovatele, aby tedy pøeèetl návrh usnesení. Pan posla-
nec Tejc – kdybyste byl tak laskav a pøeèetl tady, co navrhujete v podrobné
rozpravì.

Poslanec Jeroným Tejc: Dovoluji si navrhnout to, že zkracujeme
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1.
Návrh na zkrácení zákonné lhùty pro projednání

snìmovního tisku 45 ve výborech Poslanecké snìmovny

Prosím pana navrhovatele, kterým byl pan poslanec Tejc, aby se ujal
slova.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážené kolegynì a kolegové, jak jsem již avi-
zoval, dovoluji si s ohledem na to, že jsme byli požádáni ministrem pro le-
gislativu a lidská práva, a souèasnì po dohodì s ministryní spravedlnosti
navrhnout, abychom zkrátili lhùtu k projednávání tohoto návrhu o 30 dnù.
Ten návrh bude dnes projednán v ústavnìprávním výboru. a tedy nebude
nic bránit tomu, bude-li na tom shoda, aby byl doprojednán na této schùzi.
Transpozièní lhùta samozøejmì bìží. Ano, obvykle nejsme vystaveni sank-
cím ihned poté, co tato lhùta uplyne, ale považuji za možné a správné,
pokud tu lhùtu dokážeme splnit, abychom tak uèinili. Týká se to zmìny
trestního zákona a trestního øádu ve vìci potírání dìtské pornografie. Je to
smìrnice Evropské unie, kterou bychom mìli naplnit.

Tedy dovoluji si dnes navrhnout pouze zkrácení lhùty s tím, že bude-li
tomuto návrhu vyhovìno, mùžeme se dohodnout na pevném zaøazení
druhého a tøetího ètení v prùbìhu této schùze, zøejmì v prùbìhu pøíštího
týdne. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zahajuji tedy všeobecnou roz-
pravu. Pan poslanec Benda, který se tímto stane zpravodajem, takže ho
poté požádám, aby zaujal místo u stolku zpravodajù. Prosím, máte slovo.

Poslanec Marek Benda: Vážený pane pøedsedo, vážené dámy, váže-
ní pánové, já proti tomu vìcnì úplnì nic nenamítám, jenom bych pokládal
za férovìjší, kdybychom ten bod projednávali zítra, protože dnes veèer má
nad tím ústavnìprávní výbor zasedat a nevíme, jestli ten konec bude pozi-
tivní, nebo negativní. Zatím jsme sdìlili nìjaké pøipomínky Ministerstvu
spravedlnosti, které, pokud je mi známo, se s nimi nijak nevypoøádalo, a
zatím jsme žádný kloudný pozmìòovací návrh, který by to opravil, do tex-
tu, který bude zvládnutelný, nedostali.

Takže bych pokládal za férovìjší, kdyby ten návrh zaznìl zítra, ale po-
kud už ho pan kolega Tejc pøednesl, tak prosím, zkra�me lhùtu a jenom až
budeme vìdìt, jestli ústavnìprávní výbor má, nebo nemá nìjaké
stanovisko, tak zaøazujme druhá a tøetí ètení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Paní ministrynì spravedlnosti se
hlásila. Prosím, máte slovo.
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ních agend s minimem odchylek a výjimek, zejména odstranìní zvláštních
právních norem vyluèujících použití správního øádu bez stanovení jiného
speciálního postupu.

Za ètvrté, zajiš�uje aktualizaci správních poplatkù na úseku civilního le-
tectví novelizací zákona o správních poplatcích.

Pøedložený návrh, jak jsem již uvedl, obsahuje pøedevším adaptaèní
opatøení k celé øadì významných pøedpisù práva Evropské unie, zejména
v oblasti ochrany civilního letectví pøed protiprávními úèinky, které již
vstoupily v úèinnost, a musí být tedy vnitrostátními orgány aplikovány v
celém rozsahu. Jeho vypracování pøedcházela dlouhá a peèlivá pøíprava
zahrnující konzultace s odbornou veøejností a právní úprava v nìm obsa-
žená je již dlouhou dobu oèekávaná.

Hospodáøský výbor a výbor pro bezpeènost Poslanecké snìmovny
Parlamentu Èeské republiky svými usneseními ze dne 26. února 2014
doporuèil návrh zákona projednat a schválit. Hospodáøský výbor dále pøijal
k legislativní pøedloze pozmìòovací návrhy, se kterými Ministerstvo dopra-
vy souhlasí.

Dìkuji za pozornost. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Návrh jsme v
prvém ètení pøikázali k projednání hospodáøskému výboru a výboru pro
bezpeènost. Usnesení tìchto výborù byla doruèena jako tisky 47/1 a 47/2.
Prosím, aby se slova ujal zpravodaj hospodáøského výboru pan poslanec
Václav Snopek.

Poslanec Václav Snopek: Vážený pane pøedsedo, vážená vládo,
kolegynì a kolegové, hospodáøský výbor projednal pøedmìtný snìmovní
tisk jako usnesení èíslo 22 dne 25. února a ve svém usnesení doporuèil
Poslanecké snìmovnì Parlamentu projednat a schválit snìmovní tisk
èíslo 47 ve znìní schváleného pozmìòovacího návrhu a legislativnì
technických pøipomínek. Tisk vám byl rozdán jako snìmovní tisk èíslo
47/1.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji a prosím pana zpravodaje výbo-
ru pro bezpeènost, kterým je pan poslanec Bronislav Schwarz, aby se ujal
slova.

Poslanec Bronislav Schwarz: Dobrý den. Vážená vládo, vážený pane
pøedsedající, výbor pro bezpeènost taktéž projednal snìmovní tisk èíslo 47
a navrhuje Poslanecké snìmovnì jeho schválení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Otevírám obecnou rozpra-
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lhùtu k projednání tohoto zákona v prvním ètení o 30 dnù, tedy na 30 dnù,
nebo� lhùta je 60denní. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Do podrobné rozpravy se nikdo
nehlásí, další závìreèná slova – ani pan zpravodaj, ani pan navrhovatel.
Takže budeme hlasovat.

Hlasujeme tedy o tom, že Poslanecká snìmovna zkracuje lhùtu pro
projednání snìmovního tisku 45 ve výborech o 30 dnù.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 16, pøihlášeno 181, pro 100, proti 19. Tento návrh
byl pøijat.

Já konèím projednávání tohoto bodu a otevírám bod èíslo 3, kterým je

3.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., 

o civilním letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., 
o živnostenském podnikání (živnostenský zákon), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a další související zákony

/snìmovní tisk 47/ - druhé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh zákona uvede pan ministr dopravy
Antonín Prachaø. Pane ministøe, prosím, ujmìte se slova.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Dìkuji, pane pøedsedající.
Dobrý den, dámy a pánové. Jen na úvod bych chtìl shrnout nìkteré vìci,
kterých se pøedložený návrh novely zákona dotýká.

Za prvé tento zákon pøímo zavádí použitelné pøedpisy Evropské unie a
nové smluvní instrumenty mezinárodního práva. Zavádí adaptaèní opatøení
v oblasti právní úpravy, a to za prvé leteckého personálu na øídící letového
provozu, poskytování letových navigaèních služeb v tzv. jednotném evrop-
ském nebi, ale odborného zjiš�ování pøíèin leteckých nehod a ochrany ci-
vilního letectví pøed protiprávními èiny, zejména terorismem.

Za druhé. Pøedložený návrh zákona zpøesòuje a doplòuje právní úpra-
vu provozování obchodní letecké dopravy, zejména zahranièního letecké-
ho dopravce.

Za tøetí, zajiš�uje realizaci koncepce budoucí právní úpravy, která po-
vede ke sjednocení právní úpravy postupu pøi výkonu jednotlivých správ-
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Novì tedy pùjde i o vojáky z povolání, kteøí vykonávají službu v MO, dosud
paradoxnì tam nebyli, a všichni pøíslušníci bezpeènostních sborù, tzn.
pøíslušníci Hasièského záchranného sboru, Celní správy a dalších.

Dále pak má novela za cíl odstranìní diskriminace a rozšíøení okruhu
oprávnìných osob i o skupinu civilních zamìstnancù státu. Civilní osoby
jsou vystaveny obdobnému nebezpeèí ohrožení, èi dokonce ztráty života
jako pøíslušníci ozbrojených sil a stávající právní úprava však tuto
skuteènost nereflektuje. Jde napø. o èleny provinèních rekonstrukèních
týmù, tedy profesnì napø. o zemìdìlské inženýry, odborníky na veterinár-
ní medicínu apod. Novì se tedy bude zákon vztahovat i na civilní osoby,
tzn. státní obèany Èeské republiky, kteøí budou jako zamìstnanci minister-
stva, bezpeènostního sboru nebo nìkteré jiné organizaèní složky státu pl-
nit mimo území Èeské republiky úkoly v nìkteré z definovaných misí.

Dále jde o zpøísnìní a sjednocení podmínek pro získání statutu
váleèného veterána tak, aby byla zachována jeho morální hodnota.
Zpøísnìní je vedenou snahou o odstranìní stávajícího nerovného stavu, kdy
pro druhováleèné veterány, tedy zahranièní a domácí odboj, platí
podmínka nejménì 90 dnù nepøetržité aktivní odbojové èinnosti. Pro novo-
dobé veterány staèilo dosud 30 dnù v místì ozbrojeného konfliktu nebo v
mírové operaci.

Novì dojde i k rozlišení misí dle míry jejich nebezpeènosti. Novì tedy
výkon služby vyžadovaný nepøetržitì alespoò po dobu 90 dnù v zahranièní
misi v místì ozbrojeného konfliktu nebo po dobu celkem alespoò 360
kalendáøních dnù v jiných zahranièních misích, které se uskuteènily na
základì rozhodnutí mezinárodní organizace, jíž je Èeská republika èlenem.
Dojde také k zavedení institutu odstranìní tvrdosti zákona pro výjimeèné
pøípady. To je tøeba, když je mise pøedèasnì ukonèena zranìním vojáka a-
pod.

Dalším ustanovením je zavedení možnosti pøijmout do domova pro
váleèné veterány i další osobu. Úèelem je efektivní využití stávajících
kapacit v pøípadì nedostateèného obsazení. Pouze ve výjimeèných
pøípadech pak na doèasnou dobu. Pobyt v domovì je v takovém pøípadì
poskytován za plnou úhradu. Ale v každém pøípadì je váleèný veterán vž-
dy tím prioritním uchazeèem o takové místo, takže v pøípadì potøeby
uvolnìní lùžka pro veterána je možné jednostrannì této další osobì ukonèit
pobyt v domovì.

Ještì závìrem pár dalších zmìn, a to je napø. zakotvení ustanovení, dle
nìhož by ministerstvo mohlo v urèitých pøípadech poskytovat váleènému
veteránovi pomoc pøi zaèleòování do obèanského života èi pøekonání tíživé
sociální situace. Dále pak dùsledné zavedení osob, které mohou s
váleèným veteránem èerpat nìkteré benefity, tj. dosud pouze manžel nebo
manželka, novì i druh, družka a registrovaní partneøi nebo partnerky.
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vu, do které zatím nemám žádnou pøihlášku. Obecnou rozpravu konèím.
Otevírám podrobnou rozpravu. Pan poslanec Snopek, prosím.

Poslanec Václav Snopek: Dámy a pánové, chci se pøihlásit k
písemným pozmìòovacím návrhùm, tisk vám byl doruèen jako snìmovní
dokument èíslo 475. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Také dìkuji. Další pøihlášky do po-
drobné rozpravy nemám, rozpravu konèím. Tím konèím i druhé ètení toho-
to návrhu. Dìkuji panu ministrovi i pánùm zpravodajùm.

Otevírám bod èíslo

4.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb.,

o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 32/ - druhé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr obrany pan Martin
Stropnický. Pane ministøe, prosím, máte slovo.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, rád bych vás struènì alespoò seznámil s hlav-
ními cíli a zmìnami, které pøináší návrh novely zákona è. 170/202 Sb., o
váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù, který vám byl
rozeslán jako snìmovní tisk èíslo 32.

Rád bych podotkl, že návrh novely zde byl v prvním ètení pøedstaven
ještì mým pøedchùdcem panem ministrem Pickem a schválila jej tedy ještì
pøedchozí vláda. Nicménì chtìl bych podotknout, že se s tímto návrhem
ztotožòuji a považuji jej za principiálnì i vìcnì správný.

Co je, aspoò ve struènosti, cílem této novely. Za prvé zajistit spraved-
livé a rovné postavení váleèných veteránù, dále pak odstranit diskriminaci
spoèívající v odlišné délce nezbytného výkonu služby èi úèasti v misi a v
segregaci civilních státních zamìstnancù, dále sjednocení podmínek pro
získání statutu váleèného veterána tak, aby byl zachován jeho vysoký mo-
rální kredit. Bude sice nastaven pøísnìjší systém, avšak systém
spravedlivìjší a jednotný.

Odstranìní diskriminace a rozšíøení okruhu oprávnìných osob i o
zbývající pøíslušníky bezpeènostních sborù, to je dalším cílem této novely.
Døíve se tento status týkal pouze pøíslušníkù ozbrojených sil ve smyslu
zákona è. 219/1999 Sb., o ozbrojených silách Èeské republiky a Policie ÈR.
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Pøednì chci dodat, že jsem obdržel øadu podnìtù od obèanských
organizací, napø. od Èeskoslovenské obce legionáøské, které zastøešují
váleèné veterány a které nebyly pøizvány do pøipomínkového øízení. Snažil
jsem se proto pøipravit komplexní pozmìòující návrh z tìchto pøipomínek,
který jsem hodlal pøedložit již pøi projednávání na výboru pro obranu.
Nicménì pøed jednáním jsem se dozvìdìl, že pøipomínky mají øadu
vìcných chyb, a z tohoto dùvodu jsem pozmìòující návrh nepodal. Ale
protože chci vyøešit základní pøipomínku tìchto sdružení a tou je nesouhlas
s rozšíøením statutu váleèného veterána na další složky bezpeènostních
sborù a pøedevším na civilní zamìstnance, podávám tento pozmìòující
návrh pøímo na plénu Poslanecké snìmovny.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, souhlasím s dùvody pøedložení no-
vely zákona, èímž by mìlo být zachování prestiže a morální hodnoty statutu
váleèného veterána. Proto ponìkud nechápu, když se Ministerstvo obrany
na jedné stranì snaží o snížení poètu váleèných veteránù a na stranì druhé
vytváøí nové kategorie, které by pod tento statut spadaly. Pøitom se v
dùvodové zprávì hovoøí o tom, že by pro enormní poèet nositelù vzhledem
k finanèním možnostem nemohl resort zabezpeèit náležitou péèi a
poskytovat pøíslušné benefity pro váleèné veterány. Podle Èeskoslovenské
obce legionáøské, která je èlenem Svìtové federace veteránù, tento návrh
nerespektuje ústavu a konstituèní øád této svìtové federace právì v
rozšíøení statutu na civilní osoby. A právì tento rozpor øeší pøedkládaný
pozmìòující návrh, který máte v elektronickém systému uveden pod èíslem
494.

Dìkuji za pozornost a za podporu tohoto návrhu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zeptám se, kdo se dál hlásí do
obecné rozpravy. (Nikdo.) Obecnou rozpravu konèím. Otevírám tedy po-
drobnou rozpravu, kam mám pøihlášku rovnìž pana poslance Sedi.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane pøedsedo. Já se v podrobné
rozpravì pouze pøihlašuji ke svému pozmìòujícímu návrhu, který máte pod
snìmovním dokumentem 494.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Další pøihlášky do po-
drobné rozpravy nejsou. Tím jsme tedy vyèerpali tento bod. Konèím druhé
ètení tohoto návrhu. Dìkuji panu ministrovi i panu zpravodaji.

Budeme pokraèovat bodem èíslo
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Jak jsem již v úvodu svého vystoupení uvedl, jde pøedevším o zajištìní
spravedlivého postavení váleèných veteránù. Chceme odstranit touto no-
velou jisté formy diskriminace, které umožòuje stávající právní norma, a na-
vrhované zmìny pøinesou spravedlivìjší systém, který nejenom sjednotí
podmínky pro získání statutu váleèného veterána, ale pøispìje i k uchování
a prohloubení jeho vysokého morálního kreditu.

Návrh novely zákona o váleèných veteránech již projednal výbor pro o-
branu na svém zasedání dne 15. ledna 2014 a doporuèil Poslanecké
snìmovnì jej schválit v navrženém znìní.

Dovolte mi tedy závìrem podìkovat poslancùm tohoto výboru za
vstøícnost a konstruktivní jednání pøedevším s ohledem na zmínìné etické
aspekty této novely. Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Návrh jsme v
prvém ètení pøikázali k projednání výboru pro obranu a usnesení tohoto
výboru nám bylo doruèeno jako tisk 32/1. Prosím pana zpravodaje tohoto
ctìného výboru, pana poslance Václava Kluèku, aby se ujal slova. 

Poslanec Václav Kluèka: Dámy a pánové, mou povinností je vás se-
známit s usnesením výboru pro obranu èíslo 11 ze dne 15. ledna 2014 k
vládnímu návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb., o
váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù:

Po odùvodnìní ministra obrany ÈR Ing. Vlastimila Picka, náèelníka
Generálního štábu AÈR generálporuèíka Ing. Petra Pavla, M. A., zpravo-
dajské zprávì poslance Ing. Václava Kluèky a po rozpravì výbor pro o-
branu

I. doporuèuje Poslanecké snìmovnì Parlamentu ÈR schválit vládní ná-
vrh zákona, kterým se mìní zákon è.170/ 2002 Sb., o váleèných
veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù, snìmovní tisk 32,

II. povìøuje zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil
Poslaneckou

snìmovnu Parlamentu ÈR.
Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji a otevírám obecnou rozpravu, do
které mám zatím jednu pøihlášku a to je pøihláška pana poslance Antonína
Sedi.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážený pane
ministøe, vážení èlenové vlády, kolegové a kolegynì, ve druhém ètení si
dovoluji pøedložit pozmìòovací návrhy k novele zákona o váleèných
veteránech.
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vypùjèenými penìžními prostøedky, a to z nejvìtší èásti vypùjèenými
prostøednictvím vydávání a prodeje státních dluhopisù. Navržený zákon má
stejný obsah jako § 2 zákona èíslo 295/2013 Sb., který umožnil vydat stát-
ní dluhopisy na úhradu splátek dluhopisù a podobných dluhù státu
splatných v loòském roce.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Návrh jsme v
prvém ètení pøikázali k projednání rozpoètovému výboru. Usnesení výboru
bylo doruèeno jako snìmovní tisk 78/1. Prosím, aby se slova ujal zpravodaj
rozpoètového výboru poslanec Václav Votava. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážená paní místopøedse-
dkynì. Kolegynì, kolegové, dovolte mi, abych vás seznámil s usnesením
rozpoètového výboru z jeho 6. schùze konané dne 26. února 2014 k vlád-
nímu návrhu zákona o státním dluhopisovém programu, snìmovní tisk 78.
Po úvodním slovì námìstka ministra financí Jana Gregora, zpravodajské
zprávì poslance Václava Votavy a po rozpravì rozpoètový výbor
Poslanecké snìmovny Parlamentu za prvé doporuèuje Poslanecké
snìmovnì Parlamentu, aby vládní návrh zákona o státním dluhopisovém
programu na úhradu jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých
dalších dluhù splatných v roce 2014, snìmovní tisk 78, schválila bez
pøipomínek, a za druhé zmocòuje zpravodaje, aby s tímto usnesením se-
známil Poslaneckou snìmovnu, což jsem právì uèinil.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které se hlásí s pøednostním právem pan poslanec
Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Snad
jen struènou poznámku k entrée pana ministra. Bylo by hloupé, kdybychom
k 210 miliardám nevyslovili ani slovo.

Pane ministøe, že jste tu nebyl a chvilku jsme na vás poèkali, to nikomu
z nás nevadí, to se obèas stane každému. Ale že vám pøijde divné, že k
udìlení mandátu na vydání dluhopisù za 210 miliard by tato Snìmovna
mìla mít nìjaký názor a toho správce veøejných prostøedkù povìøit hlaso-
váním, že vám to pøijde divné a že byste to chtìl jinak, to dost tìžko chápu
a rád bych Poslaneckou snìmovnu upozornil, že Poslanecká snìmovna je
suverénním správcem veøejných prostøedkù a my za to neseme
odpovìdnost. Já pochopitelnì pro ten návrh budu hlasovat. Za souèasné
situace je refinancování státního dluhu vydáním nových dluhopisù tím
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6.
Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu

na úhradu jmenovitých hodnot státních dluhopisù
a nìkterých dalších dluhù státu splatných v roce 2014

/snìmovní tisk 78/ - druhé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede – mìl by uvést
místopøedseda vlády a ministr financí pan Andrej Babiš, který tu ovšem ne-
ní. A já tedy prosím nìkoho (s úsmìvem)... Asi nìkoho z vlády, aby zajistil
úèast svého místopøedsedy. A pøeruším jednání Snìmovny do doby, než
se dostaví pan místopøedseda vlády Babiš. Ještì jinak – pøeruším jednání
Snìmovny na pìt minut, abychom vìdìli dokdy. To znamená, budeme
pokraèovat v 15 hodin.

(Jednání pøerušeno ve 14.55 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 15.00 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobré odpoledne,
dámy a pánové. Prosím, abyste se vrátili na svá místa, abychom mohli
pokraèovat v projednávání naèatého bodu. Poprosím pana místopøedsedu
vlády a ministra financí Andreje Babiše, aby uvedl vládní návrh zákona o
státním dluhopisovém programu na úhradu jmenovitých hodnot státních
dluhopisù a nìkterých dalších dluhù státu splatných v roce 2014 ve
druhém ètení. Prosím.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážená paní
pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, všem se omlouvám, že
jsem vás zdržel, mìl jsem špatnou informaci, taky jsem netušil, že to tu
budu èíst ještì dvakrát. A taky si myslím, že taková samozøejmost, jako jsou
dluhopisy, že by to mìlo být asi v kompetenci automaticky Ministerstva fi-
nancí. Ale dobøe.

Takže úèelem navrženého zákona o státním dluhopisovém programu
na úhradu jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších
dluhù státu splatných v roce 2014 je umožnit ministru financí vydat dluho-
pisy a z penìžních prostøedkù získaných z jejich prodeje uhradit splátky
jmenovitých hodnot státních dluhopisù vydaných v pøedchozích letech k
úhradì schodku státního rozpoètu a k úhradì podobných dluhù státu, a to
v rozsahu témìø 210 mld. korun.

Státní rozpoèet je v posledních letech schodkový, to znamená, že stát-
ní dluh roste. Jeho každoroèní splátky je možné uhrazovat jen dalšími
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kterým se mìní zákon o elektronických komunikacích a zákon o poštovních
službách. Tento návrh zákona má za cíl zejména uvést zmínìné zákony do
souladu s novým kontrolním øádem. Dále návrh zákona øeší nìkteré
chybìjící správní delikty vyplývající z neplnìní povinností stanovených v
naøízení Evropského parlamentu a Rady o roamingu ve veøejných mobil-
ních komunikaèních sítích v Unii, pøíslušné sankce a sankce za porušení
nìkterých povinností vyplývajících ze zákona o elektronických komunika-
cích a zákona o poštovních službách. Návrh zákona schválila vláda na
svém zasedání dne 26. února tohoto roku.

Chtìl bych zdùraznit, že se jedná o jednoduchou normu. Doufám tedy
v její bezproblémové schválení. Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Prosím, aby se
slova ujal zpravodaj pro prvé ètení poslanec Jiøí Valenta. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Jiøí Valenta: Dìkuji za slovo. Vážená paní pøedsedající,
vážení èlenové vlády, kolegynì, kolegové, úvodem svého vystoupení po-
važuji za vhodné znovu zdùraznit, že projednávaný vládní návrh zákona,
kterým se mìní zákon èíslo 127/2005 Sb., o elektronických komunikacích,
a zákon èíslo 29/2000 Sb., o poštovních službách, snìmovní tisk 135/0, má
pøedevším povahu transpozièního pøedpisu znamenajícího nutnost a do ji-
sté míry i obligatorní požadavek Evropské unie zapracování úprav techni-
cistního, chcete-li legislativnì technického charakteru do oblasti právního
rámce Èeské republiky.

Kolegynì a kolegové, dovolte mi, abych vám nyní obì dotèené normy
alespoò rámcovì, a to ve velice hrubých konturách, pøiblížil. Zákon o elek-
tronických komunikacích è. 127/2005 Sb. ze dne 22. února roku 2005 nabyl
úèinnosti 1. kvìtna tohoto roku. 

Tato právní norma spadá do oblasti práva soukromého a zabývá se
podmínkami podnikání a výkonem státní správy vèetnì regulace trhu v ob-
lasti elektronických komunikací.

První èást, to znamená § 1 až 151, definuje elektronickou komunikaci
vèetnì zásad regulace práv a povinností podnikatelù, ochrany údajù a sp-
rávních deliktù.

Druhá èást a dále až èást 26 definují na § 152 až 178 zmìny zákona o
vodovodech a kanalizacích, zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v sou-
vislosti s pøijetím soudního øádu správního, zákona, kterým se mìní zákon
o technických požadavcích na výrobky, zákona o zmìnì zákonù
souvisejících s pøijetím služebního zákona, zákona, kterým se provádìjí
nìkterá opatøení v soustavì ústøedních orgánù státní správy a mìní nìkteré
zákony, zákona, kterým se mìní zákon o telekomunikacích, zákona o
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nejlevnìjším a nejefektivnìjším zpùsobem. Ale samozøejmì si umím
pøedstavit situace, doufám, že k nim nikdy nedojde, kdy bychom tøeba mu-
seli hledat i jiné, levnìjší øešení, protože to navrhované by za urèité situace
bylo strašnì drahé. A že se nad tím má Poslanecká snìmovna zamyslet, že
hlasujeme o 210 miliardách, toho bychom si alespoò mìli být vìdomi, když
nic jiného. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Do rozpravy se hlásí pan ministr financí pan Andrej Babiš.
Prosím, pane ministøe.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì,
kolegové, já se omlouvám, mám asi jiné uvažování. Samozøejmì nemusíte
to schválit, a když to neschválíte, tak náš stát zbankrotuje, takže máme
dluh 1 680 miliard a je jasné, že musíme vydat dluhopisy, tak se omlouvám.
Chápu, že demokraticky mùžeme k tomu zase tady debatovat a já to tu
ještì pøeètu tøikrát, když je potøeba, ale myslím, že to rozhodnutí je jasné.
Že stát musí vydat dluhopisy, protože nemá jinou možnost. A omlouvám se
za ten možná nepatøièný komentáø.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ptám se, jestli se ještì
nìkdo hlásí do obecné rozpravy. Není tomu tak. Konèím obecnou rozpra-
vu a zahajuji podrobnou rozpravu, do které se nikdo nepøihlásil, konèím te-
dy podrobnou rozpravu a konèím druhé ètení tohoto návrhu.

Dalším bodem k projednání je

8.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 127/2005 Sb.,

o elektronických komunikacích a o zmìnì nìkterých souvisejících
zákonù (zákon o elektronických komunikacích), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 29/2000 Sb., 
o poštovních službách a o zmìnì nìkterých zákonù 

(zákon o poštovních službách), ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 135/ - prvé ètení 

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr prùmyslu a obchodu
Jan Mládek. Prosím, ujmìte se slova.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážená paní pøedseda-
jící, vážené kolegynì, vážení kolegové, pøedkládám vám návrh zákona,
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Pøistoupíme tedy k hlasování. Zahajuji hlasování. Kdo je pro, pøedat
pøedložený návrh k projednání hospodáøskému výboru? Kdo je proti?

Hlasování konèím. V hlasování poøadové èíslo 17 pro 121, proti 1. Návrh
byl pøijat. Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání
hospodáøskému výboru.

Nyní pøistupujeme k bodu

9.
Vládní návrh zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, 

o stanovení hranic vojenských újezdù, o zmìnì hranic krajù 
a o zmìnì souvisejících zákonù 

(zákon o hranicích vojenských újezdù)
/snìmovní tisk 57/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr obrany Martin
Stropnický. Prosím, ujmìte se slova.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji. Vážená paní pøedseda-
jící, vážené kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych uvedl hlavní cíle
a zmìny, které pøináší návrh zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, o
stanovení hranic vojenských újezdù, o zmìnì hranic krajù a o zmìnì sou-
visejících zákonù.

Návrh zákona je pøedkládán na základì usnesení vlády è. 865 ze dne
20. listopadu 2013 jako snìmovní tisk 57. Hlavním dùvodem optimalizace
vojenských újezdù je redukce poètu Armády Èeské republiky. Pro názor-
nost, v roce 1993 mìla Armáda Èeské republiky 115 tis. vojákù v èinné
službì, v souèasné dobì má Armáda Èeské republiky 21 tis. vojákù.
Vzhledem k reálným potøebám výcviku vojsk, ale také k èetnosti výcviku a
poèetním stavùm jednotek je nutné pøehodnotit stávající poèet a rozsah vo-
jenských újezdù a ostatních výcvikových zaøízení, a to i s ohledem na sni-
žující se zdrojový rámec Armády Èeské republiky. Neménì podstatným
dùvodem optimalizace je narovnání obèanských práv obyvatel vojenských
újezdù, kteøí pøi neexistenci obce na území vojenského újezdu nemohou
volit ani být voleni do zastupitelstva obce a nemohou vlastnit ani movitý ma-
jetek.

Navrhovanými zmìnami dojde k vyøešení dalších zásadních problémù
spojených s existencí vojenských újezdù. Jednak obecnì problematiky ži-
vota obyvatel vojenských újezdù, cílový stav je stav bez obyvatel na území
vojenského újezdu, a dále pak témìø všech restituèních nárokù v
okrajových èástech pøímým vyèlenìním. Restituèní nároky uvnitø
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Vìzeòské službì a Justièní stráži Èeské republiky, zákona, kterým se mìní
nìkteré zákony související s oblastí evidence obyvatel, zákona, kterým se
mìní živnostenský zákon, zákona o živnostenském podnikání, krizového
zákona, zákona o provozování rozhlasového a televizního vysílání, zákona
o správních poplatcích, služebního zákona, soudního øádu správního a
zákona o ochranì hospodáøské soutìže.

Zákon o poštovních službách è. 29/2000 Sb. ze dne 18. ledna 2000
nabyl úèinnosti 1. èervna tohoto roku. Tento zákon zapracovává pøíslušné
pøedpisy Evropské unie a upravuje podmínky pro podnikání v oblasti po-
štovních služeb, podmínky pro poskytování a provozování poštovních slu-
žeb, práva a povinnosti, které pøi této èinnosti vznikají, jakož i zvláštní práva
a zvláštní povinnosti tìch provozovatelù poštovních služeb, kteøí mají po-
vinnost poskytovat a zajiš�ovat základní služby a výkon státní správy a re-
gulaci v oblasti poštovních služeb.

Kolegynì a kolegové, dnes projednávaný vládní návrh zákona,
snìmovní tisk 135/0, byl zkoncipován, jak již bylo uvedeno pøedkladatelem,
zejména z dùvodu odstranìní èásteèných duplicit zákonù o elektronických
komunikacích a o poštovních službách a èásteèného nesouladu s novou
právní úpravou postupù pøi provádìní kontroly. V zákonì o elektronických
komunikacích navíc chybí také sankce za neplnìní podmínek opatøení o-
becné povahy vydaných podle § 9 odst. 2 a § 16 odst. 2 zákona o elektro-
nických komunikacích a za porušení povinnosti zachovávat mlèenlivost o
skuteènostech týkajících se poskytované nebo poskytnuté poštovní služby
podle § 16 odst. 1 zákona o poštovních službách. Nepøijetím návrhu by oba
dva dotèené zákony zùstaly i nadále èásteènì duplicitními a zèásti i v roz-
poru s novým kontrolním øádem. Chybìjícími sankcemi znamenajícími
souèasnì chybìjící možnosti donucení k plnìní nìkterých povinností by se
Èeská republika vystavila též hrozbì sankcí ze strany Evropské unie. I z
nezanedbatelných dùvodù, že se v souvislosti s pøijetím vládního návrhu
zákona nepøedpokládají negativní dopady do sociální sféry, negativní do-
pady na životní prostøedí, podnikatelské prostøedí, ani na rovné postavení
mužù a žen a že tento nebude mít ani dopady na státní a ostatní veøejné
rozpoèty doporuèuji, aby byl tento dnes postoupen do druhého ètení a byl
souèasnì i pøikázán k projednání hospodáøským výborem Snìmovny, a to
v øádném režimu.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Otevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádného pøihlášeného, tudíž
obecnou rozpravu konèím. Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání
výborùm k projednání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh
k projednání hospodáøskému výboru. Má nìkdo jiný návrh? Není tomu tak.
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dojde ke zmìnì územního èlenìní státu, a tím i k umožnìní více než dvìma
tisícovkám obyvatelùm vojenských újezdù realizovat ústavní právo na sa-
mosprávu vznikem nových obcí. Dle platné legislativy území vojenského
újezdu nenáleží do území žádné obce, jeho správu vykonává újezdní úøad,
a to bez zvolených samosprávných orgánù. Vznik nových obcí v pøípadì
zmìny hranic vojenského újezdu umožòuje zákon o obecním zøízení.

Ministerstvo obrany v prùbìhu celého procesu pøípravy optimalizace
hranic vojenských újezdù usilovalo o co nejvìtší zapojení dotèených oby-
vatel a starostù pøilehlých obcí do všech jednání o jejich budoucnosti a
pøedkládaných návrzích. Ty byly zpracovávány a diskutovány v rámci me-
ziresortní komise Ministerstva obrany složené z odborných pracovníkù
ústøedních správních úøadù. Na pøípravì vìcných podkladù, jakož i na
pøípravì návrhu zákona se podíleli zástupci Ministerstva vnitra,
Ministerstva životního prostøedí, Ministerstva financí, Ministerstva
zemìdìlství, Ministerstva pro místní rozvoj, Èeského úøadu
zemìmìøického a katastrálního, zástupci dotèených krajských úøadù a
zástupci dotèených obcí. Celkem se uskuteènilo více než 200 jednání se
zástupci samospráv, obèany a sdruženími. V únoru 2012 Ministerstvo o-
brany zorganizovalo anketu mezi obyvateli vojenských újezdù Hradištì,
Libavá a Boletice, z níž vyplynul požadavek na vznik šesti nových obcí. K
pøípravì a vyjednávání o vzniku nových obcí byly obyvateli jednotlivých
sídelních útvarù vojenských újezdù zvoleny pøípravné výbory.

Návrh optimalizace zahrnuje i dohodu o pøevodu majetku z vlastnictví
Ministerstva obrany na novì vzniklé obce tak, aby mohly samostatnì fun-
govat. V souèasné dobì byly již zahájeny práce na opravách nemovité in-
frastruktury v celkovém objemu 200 mil. korun. Vznik nových obcí je de fac-
to obnovením pùvodních samospráv, které byly vznikem vojenských
újezdù zrušeny a staly se souèástí vojenských újezdù podle zákona è.
169/1949 Sb., o vojenských újezdech bez statutu obce. Nové obce vznik-
nou ze sídelních útvarù, které po více než 60 let spravovala armáda, jejíž
hlavní prioritou byl provoz újezdù a výcvik vojsk.

Návrh na zrušení vojenského újezdu Brdy a zmenšení rozlohy ostatních
vojenských újezdù tak znamená v neposlední øadì nápravu køivd
zpùsobených vznikem vojenských újezdù a zrušením obcí v 50. letech mi-
nulého století. Zpùsob jednání s místním obyvatelstvem, okolní správou a
kraji svìdèí o snaze maximálnì respektovat jejich požadavky a zájem o je-
jich další budoucnost.

Dovolím si dodat, že pøedkládaný návrh zákona je výsledkem složitých
a dlouhých jednání a je spojen s velkým oèekáváním øady obèanù, kteøí již
nìkolikrát opakovanì vìøili v narovnání svých obèanských práv a které stát
již nìkolikrát zklamal, když obdobná jednání v minulosti skonèila
bezvýslednì. Pøípadný odklad, nebo dokonce zrušení návrhu optimalizace
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vojenských újezdù je nutné øešit vykoupením, pøípadnì smìnou za jiné
pozemky mimo území vojenských újezdù. Souèasný stav je v rozporu s
platnou právní úpravou a podle zákona je majetek na území vojenského
újezdu ve vlastnictví státu. Tyto restituèní nároky se však netýkají církevního
majetku. Ten byl vyøešen finanèní kompenzací státu dle zákona o církev-
ních restitucích. Dále pak tím vyhovíme požadavkùm okolních obcí na
zpøístupnìní újezdù. A co se týèe problematiky péèe o státem evidované
památky, zmìnou hranic lze vyèlenit velkou èást vyhlášených kulturních
památek a z území újezdù je pøevést na jiné subjekty, obce, obèanská sd-
ružení a podobnì.

Myšlenka úpravy hranic vojenských újezdù provází armádu po celých
uplynulých dvacet let. Souèasný návrh vychází z Bílé knihy o obranì, kte-
rou následovala komplexní a detailní analýza Generálního štábu Armády
Èeské republiky, která peèlivì posoudila skuteèné, zejména výcvikové
potøeby naší armády a její možnosti v oblasti údržby a správy tìchto
zaøízení. Vojenské újezdy Boletice, Hradištì a Libavá svými podmínkami
plnì vyhovují výcviku jednotek Armády Èeské republiky ve všech druzích
pøíprav vèetnì souèinnostních cvièení za úèasti všech druhù vojsk a pro
spoleèná alianèní cvièení. Dále pak jsou komerènì nejvíce využívány
zahranièními vojsky. Napøíklad Boletice v loòském roce znamenaly v tomto
smyslu pøínos do státního rozpoètu ve výši 10 mil. korun. 

Vojenský újezd Brdy je prioritnì urèen k výcviku dìlostøelectva.
Vzhledem k rozloze výcvikových ploch, a tj. pouhých 12 % území újezdu,
však neumožòuje plnohodnotný výcvik mechanizovaných jednotek.
Vojenský újezd Bøezina pak nabízí specifické podmínky pro základní a zdo-
konalovací výcvik profesionálù, a proto je nutné jej zachovat.

Návrh zákona pøináší zmìnu stávajících hranic. U vojenského újezdu
Boletice je to 12 % v rámci Jihoèeského kraje, Bøezina pøedstavuje 5 % –
Jihomoravský kraj, Hradištì 15 % – Karlovarský kraj a u vojenského újezdu
Libavá je to celých 31 % – Olomoucký kraj.

Hlavní navrhovanou zmìnou je pak zrušení vojenského újezdu Brdy –
Støedoèeský kraj. Pro potøeby výcviku 13. dìlostøeleckého pluku bude dále
využíváno posádkové cvièištì o rozloze 560 hektarù poblíž posádky Jince.
Tøináctý dìlostøelecký pluk je i nadále perspektivní posádkou a chci
zdùraznit, že jakékoliv spekulace o jejím zrušení nejsou pravdivé.

Na vyèlenìných územích bude umožnìn vznik nových obcí nebo jejich
pøièlenìní k území pøilehlých obcí. Dojde tak k realizaci katastrálních
èlenìní jednotlivých území vycházejících z historických pomìrù. Realizací
uvedeného návrhu lze uvolnit cca 42 tisíc hektarù z celkové rozlohy 129
664 hektarù vojenských újezdù. Ještì jednou: 42 tisíc hektarù z celkových
zhruba 130 tisíc.

Zmìnou hranic vojenských újezdù a zrušením vojenského újezdu Brdy
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Musím øíct, že samozøejmì jde o velmi legitimní argumenty, jakkoliv jde
o území silnì kontaminované støelivem, s velkými zásobami kvalitní pitné
vody a døeva, nicménì podle mého názoru jde o území, které, abych tak
øekl – nebo uzavøení újezdu Brdy, já plnì respektuji názor Generálního
štábu i armády, odpovídá období, kdy armáda odhazovala všechny sebe-
menší možnosti, které mùžou uspoøit pár korun. Doufám, že pøípadným
uzavøením tohoto vojenského újezdu toto období konèí. Zároveò – protože
jsem si vìdom toho, že je to sporná èást celého zákona, a tu hlavní èást
vidím ve vyøešení problému základních práv a možností vlastnit tìch dvou
tisíc obèanù, myslím si, že je ještì tøeba otevøít prostor pro jednání otázky
vojenského újezdu Brdy, a to prodloužením lhùty na projednání do druhého
ètení na 90 dnù.

(Obrací se k pøedsedající.) Pøednesu návrh rovnou?

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Návrh poprosím po-
tom do podrobné rozpravy. Dìkuji.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji za pozornost. To jsou moje hlavní po-
známky.

Jinak pøedbìžné jednání ve výboru pro obranu dospìlo ke dvìma
závìrùm. Za prvé, že výbor bere na vìdomí informaci pøednesenou minis-
trem obrany Èeské republiky Mgr. Martinem Stropnickým k vládnímu návr-
hu zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, o stanovení hranic
vojenských újezdù, o zmìnì hranic krajù a o zmìnì souvisejících zákonù,
zákon o hranicích vojenských újezdù, snìmovní tisk 57. Za druhé
doporuèuje organizaènímu výboru Poslanecké snìmovny Parlamentu
Èeské republiky zaøazení návrhu zákona na program bøeznové schùze
Poslanecké snìmovny.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
S faktickou poznámkou zde mám pøihlášeného pana poslance Mackovíka
– jestli je tomu tak? Zmáèkl jste i faktickou. Takže není faktická? Dobrá.

Zahajuji tedy tímto obecnou rozpravu, do které se s pøednostním
právem pøihlásil pan pøedseda Poslanecké snìmovny Jan Hamáèek. Poté
prosím, aby se pøipravil pan poslanec Votava. Prosím.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Vážená paní místopøedsedkynì,
vážená vládo, dámy a pánové, na zaèátek musím øíci, že jsem velmi
pøekvapen, že projednáváme teï tento návrh zákona, protože mám v
dobré pamìti ještì koalièní smlouvu. V té koalièní smlouvì bylo jasnì na-
psáno, že strany koalice znovu posoudí otázku optimalizace vojenských
újezdù. Pøiznám se, že jsem nezaznamenal žádnou koalièní snahu vede-
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vojenských újezdù by znamenaly významný otøes dùvìryhodnosti
Ministerstva obrany a armády, ale nejen to, otøes dùvìryhodnosti celé stát-
ní správy. Následné znovuotevøení debaty s tìmito lidmi by bylo jen velice
obtížné.

Návrh zákona byl konzultován s místopøedsedou Evropské komise,
komisaøem pro konkurenceschopnost Almuniou zejména v oblasti majet-
koprávní a nebyl shledán v rozporu s právem EU. Návrh zákona není v roz-
poru ani samozøejmì s ústavním poøádkem ÈR. Dìkuji vám za pozornost,
tolik úvodem.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení poslanec Ivan
Gabal. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající, vážená vládo,
vážené kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych po velmi podrobném
pøedstavení zákona pøedkladatelem pøednesl jednak zpravodajskou
zprávu k návrhu zákona a pár svých komentáøù.

Za prvé. Máme pøed sebou zákon, který je pomìrnì velice dùkladnì
propracovaný, pracovalo na nìm nìkolik kabinetù. Myslím si, že ho zaèala
vláda premiéra Neèase, zpracovala ho ze základních hledisek, pokraèoval
kabinet Jiøího Rusnoka, který jej již této Snìmovnì pøedložil, a nyní tedy
máme pøed sebou finální znìní. Myslím si, že tento zákon je velmi dobøe
pøipraven, že byl hodnì podrobnì pøedjednáván a do urèité míry v sobì
nese pøetížení toho složitého a obsáhlého pøedjednávání. Nicménì bych
øekl, že ta dlouhodobá pøíprava souvisí s pomìrnì velkými oèekáváními to-
ho, co považuji na zákonì za podstatné, a to jsou oèekávání dvou tisíc lidí
na to, že dosáhnou na svoji vlastní samosprávu a samosprávné obce,
konkrétnì šest obcí. To znamená, když budeme o tomto zákonu jednat, a
to zdùrazòuji, výraznì nebo primárnì jednáme o budoucnosti,
samosprávì, možnosti vlastnit majetek apod. dvou tisíc obèanù, kteøí do-
sud majetek vlastnit nemohli, nemìli samosprávu a byli pøedevším souèástí
správy vedené vojenskou kanceláøí vojenského újezdu. To znamená, to
vidím osobnì jako primární. A to narovnání nejenom možnosti vlastnit, ale
zejména volit si samosprávu považuji za klíèové.

Za další. V rámci úprav hranic resort Ministerstva obrany øešil restituèní
a další sporné prvky na území vojenských újezdù a myslím si, že je to také
velmi podrobnì propracováno.

K uvedené problematice obèanských práv je pøipojen návrh na zrušení
vojenského újezdu Brdy s argumentací nadbyteènosti, nevyužitelnosti a
nepoužitelnosti vzhledem ke zmìnám velikosti a struktuøe Armády ÈR a na
podkladì analýzy Generálního štábu. 
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stupiteli v tìchto dvou krajích na tom, jaký zpùsob øešení chceme zvolit.
To je první problém.

Druhý problém je ekonomický. Je nám tady argumentováno, že celá ta-
to záležitost ušetøí Armádì Èeské republiky nìjakých 170 milionù korun,
konkrétnì zrušením újezdu Brdy se jedná o milionù 70. To je sice krásná
úspora v pøes 40 miliard korun èítajícím rozpoètu Ministerstva obrany, ale
sami vidíte, 70 milionù proti 42 miliardám, tak to není úplnì zásadní úspora.
Docela se divím tomu úsilí, které je za snahou zrušit vojenský újezd Brdy, a
doufám, že jednou pøijdeme na to, co je tou hnací silou snah o zrušení vo-
jenského újezdu Brdy, protože ekonomické úspory v tomto pøípadì podle
mého názoru nejsou natolik zásadní, aby ospravedlnily takovouto urputnou
snahu o zrušení brdského újezdu. A to jsou jenom ty ušetøené náklady.

Já se ptám a bohužel mi zatím nikdo nebyl schopen odpovìdìt, jaké
jsou další náklady, které vzniknou v dùsledku zrušení vojenského újezdu
Brdy. Pan ministr mluvil o tom, že újezd Brdy je urèen pro výcvik
dìlostøelectva. To je pravda, historicky tam cvièilo èeskoslovenské a èeské
dìlostøelectvo. Ten újezd zaèal svoji roli plnit už za první republiky. Já se
tedy ptám, kde budou dìlostøelci cvièit. Bylo mi øeèeno, že v jiných vojen-
ských újezdech, což ale také nebude zadarmo, protože ta dìla –
pøipomínám, že 13. dìlostøelecký pluk je vyzbrojen samohybnými kanono-
vými houfnicemi typu Dana, což není žádný drobeèek, a takovéto vozidlo,
pokud se bude pøesunovat napøíklad na Doupov, bude urèitì øidièi na sil-
nici I/6 nadšenì vítáno, zejména v tom pøípadì, pokud to bude celá kolo-
na. A už se nebavím o nákladech na transport, na pohonné hmoty atd., ale
to taky nìco bude stát.

Další ekonomický aspekt je, co bude s posádkou v Jincích. Rád vìøím
panu ministrovi, že Jincù se ta vìc nedotkne. Problém je, pane ministøe, že
já jsem takováto ujištìní slyšel už asi od sedmi ministrù obrany a vždycky
se to týkalo nìjaké posádky, kde bylo tvrzeno tìm místním "nebojte se, vás
se to vùbec nedotkne, my s vámi poèítáme" jenom proto, aby pøišel jiný
ministr a øekl "armáda nemá peníze, posádku zrušíme". Koneckoncù když
se stìhovali dìlostøelci z Pardubic, tak tím hlavním argumentem bylo: "Vy v
tìch Pardubicích nemáte kde støílet. Pošleme vás do Jincù, tam je
dìlostøelecká støelnice, za 300 milionù se tam zrekonstruovala kasárna, tak
tam celý ten útvar dìlostøelecký bude pùsobit a to je to místo, kde by mìli
být dìlostøelci." Nyní se øíká, že se støílet v Brdech nebude, pøestìhujeme
dìlostøelce na Doupov.

Já si prostì kladu otázku, jak dlouho vydrží posádka v Jincích a co to
bude znamenat pro region, který na tom z hlediska zamìstnanosti není
vùbec dobøe. Navíc ti lidé – jak vojáci, tak civilní zamìstnanci – tam mají
nìjaké svoje zázemí, mají tam nìjaké vazby. Pokládám to za velmi
nebezpeèné.
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nou Ministerstvem obrany o nové posouzení. A pokud to nové posouzení
probìhlo pouze v rámci Ministerstva obrany, tak to pokládám za
nedostateèné. Tudíž jakkoliv to asi není argument pro kolegy z opozice, tak
minimálnì pro kolegy z koalice by ten argument býti mìl, že to, co je po-
depsáno, by se mìlo dodržovat. To je první a podle mého názoru docela
zásadní argument.

Nyní prosím vìcnì k tomu návrhu zákona. Pan zpravodaj to tady podle
mì velmi dobøe øekl. Jedná se o napravení køivd, upravení hranic nìkterých
vojenských újezdù a k tomu je pøipojen návrh na zrušení vojenského újez-
du Brdy. A to je právì ten problém. Já nemám vùbec nic proti tomu, co na-
vrhuje Ministerstvo obrany ve vztahu k ostatním vojenským újezdùm, a plnì
podporuji argumenty, které tady zaznìly, že je potøeba napravit køivdy, je
potøeba dát více než dvìma tisícùm obèanù, kteøí žijí v tìchto vojenských
újezdech, právo na to, aby si volili své zástupce. S tím já nemám sebeme-
nší problém.

S èím problém mám, a to problém zásadní, je zrušení vojenského újez-
du Brdy. Proto pokládám za velmi neš�astné, že Ministerstvo obrany ne-
stáhlo ten zákon, který vlastnì ani nepøedložila tato vláda, pøedložila ho
tehdy vláda pana premiéra Rusnoka. A je neš�astné, že ministerstvo ne-
stáhlo ten zákon tak jako jiné zákony v resortu Ministerstva obrany a nepo-
kusilo se ty dvì vìci oddìlit. Pak by legislativní cesta tohoto zákona byla
mnohem snazší a nehrozilo by to, že osud obyvatel v ostatních vojenských
újezdech bude ovlivòován obavami o osud vojenského újezdu Brdy, a
souèasnì by tedy nehrozilo, že ti, kteøí nesouhlasí se zrušením vojenského
újezdu Brdy, budou pøesvìdèováni argumenty, které budou používat právì
osud tìch dvou tisíc obyvatel, kteøí žijí v jiných vojenských újezdech. Tudíž
pokládám to za neš�astné, nicménì je to tak a musíme se s tím nìjak
vypoøádat. A já tedy od této chvíle již nebudu mluvit k ostatním vojenským
újezdùm, ale pouze k otázce vojenského újezdu Brdy.

Z mého pohledu je tam nìkolik zásadních problémù. První problém je
z hlediska zásadního sporu mezi krajem Støedoèeským a krajem
Plzeòským, které jsou oba dva dotèeny pøípadným zrušením vojenského
újezdu Brdy, protože se to týká jejich území a dìlby pøípadného území
zrušeného vojenského újezdu Brdy mezi tyto dva kraje. Zatímco kraj
Plzeòský toto podporuje, kraj Støedoèeský zásadnì nesouhlasí. To samé
se týká stanovisek i jednotlivých obcí. Mìl jsem osobnì možnost mluvit s
celou øadou starostù ze Støedoèeského kraje z regionu Podbrdska, kteøí
vyjadøují svùj zásadní nesouhlas se zrušením vojenského újezdu Brdy a
používají pro to celou øadu argumentù. Pan ministr urèitì ty argumenty
zná, protože se jednání s tìmito starosty úèastnil. A já nepokládám za
š�astné, že zde hlasujeme o takto závažné vìci, která se dotkne života
dvou krajù Èeské republiky, bez toho, abychom mìli shodu s volenými za-
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právo, a to rozhodnutí samozøejmì bude na nás na všech, zda dáme
pøednost argumentaci, o které mluvil pan ministr, to znamená nutnosti tu
vìc vyøešit rychle, ušetøit 70 mil. korun zrušením vojenského újezdu Brdy,
anebo zda vezmeme v potaz argumenty místní samosprávy, mimo jiné
obèanù, kteøí tam žijí, Støedoèeského kraje, a tu vìc zastavíme a pokusíme
se to vyøešit znovu a lépe.

Já si myslím, že pro Ministerstvo obrany by nebyl žádný problém ten
zákon pøedložit znovu bez otázky vojenského újezdu Brdy. Došlo by k
nápravì 95 % køivd, o kterých se tady mluvilo, a vyhnuli bychom se tomu
velmi kontroverznímu rozhodnutí ve vìci brdského újezdu. Proto bych chtìl
navrhnout, aby Poslanecká snìmovna vrátila tento návrh zákona navrho-
vateli k dopracování. Dìkuji. (Potlesk zleva.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další
pøihlášený s pøednostním právem, pan poslanec, pøedseda klubu ODS
Stanjura. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Hezké odpoledne. Já chci pøipomenout,
že ministr obrany, který to zpracoval a poprvé navrhl, byl Alexandr Vondra.
Je dobøe, že to je otevøeno dneska, že každá personální zmìna nezname-
ná totální zmìnu plánu.

Já nebudu mluvit tak dlouho, jak pan pøedseda Poslanecké
snìmovny, jenom chci øíci, že je to já bych øekl zvláštní, možná bych
použil silné slovo, možná až komické èi pokrytecké. My jsme pøece mìli
jedineènou šanci, jak zachovat vojenský újezd Brdy. (Ozývá se smích ze
sálu.) Mùžete se tomu smát. Mohli jsme tam mít zaøízení spoleènì s na-
šimi spojenci. (Smích ze sálu.) Mnì nepøipadá smìšné, co se dìje na
východ od Èeské republiky. Vám to možná smìšné pøipadá, pøipadáte
si hroznì bezpeèní a ochránìní. A ti samí, kteøí tehdy protestovali proti
vojenskému zaøízení, ti samí, kteøí v té dobì vystupovali velmi èasto i
proti samotné armádì, kteøí mìli øeèi o pacifismu, míru, jak jsou armády
zbyteèné, mnohdy ti samí dneska øíkají "my chceme zachovat vojenský
újezd Brdy". Sami si mùžeme každý z nás porovnat, jak to je vìrohodné
ve srovnání s (nesrozumitelné).

A to nereaguji na slova pana pøedsedy Poslanecké snìmovny, aby si
nemyslel. Já jsem se pøihlásil do rozpravy pøedtím a nevìdìl jsem, co
øekne, tak abyste nemìli pocit, že to je mùj osobní støet s panem
pøedsedou Hamáèkem. Tak to v žádném pøípadì není.

Pokud sociální demokraté myslí vážnì, že to chtìjí vrátit a znovu pro-
jednávat, a není to pouze to, že jejich støedoèeský hejtman hájí své, øekl
bych, oprávnìné regionální zájmy, to nechci kritizovat, ale my tady nejsme
na regionální úrovni, ale na celostátní. Pokud by pøišli s tím, že tam chtìjí
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Otázka taky zní ve využitelnosti vojenského újezdu Brdy. Doufám,
že nebudu teï prozrazovat nic tajného, protože jsem získal analýzu z
Ministerstva obrany po dlouhých intervencích, protože jsem se pídil po
tom, jak Ministerstvo obrany došlo k tomu, že tedy zruší zrovna vojenský
újezd Brdy. Tam je jedna taková tabulka, ze které nebudu citovat pøesnì,
abych se nìèeho nedopustil, ale mohu øíci, že je tam radikální pokles
výcvikù ve vojenském újezdu Brdy za poslední tøi až ètyøi roky. Zatímco
pøed nìjakými pìti, šesti lety se všechny vojenské újezdy držely na velmi
vysokém stupni obsazenosti, tak najednou vojenský újezd Brdy zaèal
rapidnì klesat z hlediska obsazenosti vojskem. Ono shodou okolností za-
padá tady ten pokles do doby, kdy se Ministerstvo obrany a tehdejší
Generální štáb rozhodly zahájit proces rušení vojenského újezdu Brdy. Já
si kladu otázku, zda ten pokles obsazenosti a výcviku v Brdech je
pøirozený, nebo zda je umìlý a zda nebyl nìkde vydán pokyn, že jednotky
prioritnì budou cvièit v Boleticích a na Doupovì èi na Libavé, aby právì
bylo za tøi ètyøi roky možno dokázat, že ty Brdy vlastnì nepotøebujeme, pro-
tože tam nikdo necvièí. 

To samé, naši spojenci z Aliance, zejména ti, kteøí jsou ze zemí, které
nemají takovéto horské prostøedí a kopcovitý terén, svého èasu velmi rádi
pøijíždìli na výcvik do Brd a své schopnosti si tam zdokonalovali. V
posledních tøech letech nebylo mnoho spoleèných cvièení v Brdech. Znovu
si kladu otázku, proè tomu tak bylo.

Myslím, že pan ministr i pan zpravodaj mluvili o zátìži toho terénu ne-
vybuchlou municí. Samozøejmì, ten terén, protože jak jsem øekl, ta celá ob-
last sloužila jako dìlostøelecká støelnice, kde se støílelo rážemi 152 mm i
vìtšími, tak za dobu od první republiky je tam celá øada, jsou tam tuny ne-
vybuchlé munice, ale nikoliv v té hloubce, ve které se provádí pyrotech-
nická asanace, ale to jsou tìžké dìlostøelecké kusy, ta munice mùže být
metr pod zemí a to žádný pyrotechnický odøad, který tam prochází,
nemùže asanovat. To znamená, to riziko, že my zrušíme takto tìžce zasa-
žený prostor, kontaminovaný municí, a umožníme tam volný vstup obyva-
tel, je podle mého názoru zásadní problém bezpeènostní.

Suma sumárum, protože nechci mluvit dlouho a argumentù, které jsem
slyšel i od místních starostù, je celá øada, tak mám za to, že spojení tìchto
dvou vìcí bylo neš�astné a dalo se to vyøešit elegantním kompromisem,
kdy by vláda pøedložila pouze otázku narovnání majetkoprávních a
územních vztahù v jiných vojenských újezdech a vojenský újezd Brdy by
mohla nechat stranou. Nestalo se to tak.

Já si nemyslím, že pokud teï ten zákon nedojde na konec cesty, že
dojde k nìjakému zásadnímu otøesu v dùvìru Ministerstva obrany èi státní
správy, jak tady velmi melodramaticky sdìloval pan ministr. Bude to prostì
suverénní rozhodnutí suverénního parlamentu, který má tu možnost a má to
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Prosím další
faktická – pan pøedseda Hamáèek.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Já se pokusím krátce zareago-
vat na pana pøedsedu Stanjuru. Za prvé, ono to není tak jednoduché, pane
pøedsedo prostøednictvím paní místopøedsedkynì, hlasovat buï proti, ne-
bo pro. Právì proto navrhuji vrácení k dopracování, aby ministerstvo mohlo
ty dvì vìci rozdìlit, protože když to zamítneme, tak de facto s vanièkou vy-
lijeme i to dítì a znemožníme problém vyøešení køivd ostatních vojenských
újezdù, který já nezpochybòuji, a myslím si, že je potøeba to udìlat. Pokud
to vrátíme k dopracování, tak vìøím, že ministerstvo si z toho a z té debaty
tady vezme ponauèení a už sem nebude pøedkládat zrušení vojenského
újezdu Brdy, ale pouze sem pøedloží materiál, který se týká ostatních vo-
jenských újezdù. To za prvé.

Za druhé, já nevím, proè sem taháme debatu o americkém radaru. Já
jsem vystupoval vìcnì a argumentoval jsem vìcnì k problematice vojen-
ského újezdu Brdy, jeho potøebnosti, nepotøebnosti a nákladovosti. 

Problematika protiraketové obrany, to je nìco, co je debata z roku
1997–8, a mùžu vás ujistit, že americká strana se rozhodovala podle svých
vlastních analýz, podle svých vlastních poznatkù ze zkoušek systému.
Kdyby tehdejší èinitelé ministerstva obrany místo toho, aby utráceli peníze
na masivní pøesvìdèovací kampanì a starostùm v Brdech slibovali, jak tam
budou mít nové silnice, budou tam mít èistièky, budou tam mít vodovody,
plynovody a já nevím, co všechno, kdyby místo toho nìkdo zajel do
Pentagonu, jako jsme to udìlali my tehdy s Ondøejem Liškou, a posedìl s
americkými politiky a generály, tak by dávno vìdìl, že Spojená státy mají
zásadní pochybnosti o funkènosti toho systému, o jeho geopolitických do-
padech, zejména tedy demokratická administrativa, resp. demokratiètí
kongresmani a senátoøi, kteøí se chystali pøevzít moc, a bylo naprosto evi-
dentní, že nová demokratická administrativa tento projekt zruší. Akorát to
nikdo v té dobì nechtìl slyšet.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Pak tady mám
nìkolik faktických poznámek. Když dovolíte, pøeètu poøadí. Pan poslanec
Foldyna, potom prosím, aby se pøipravil pan poslanec Stanjura a pan po-
slanec Gabal. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Paní pøedsedající, prostøednictvím vás
panu pøedsedovi klubu ODS. Nemohu si zvyknout na to pokrytectví v poli-
tice. Vždycky když se mluví o nìèem, tak se myslí na nìco jiného. Vy jste
tady, pan pøedseda klubu ODS, poukazoval na to, že se tady nìkdo pos-
mívá v této chvíli, kdy je krize na východì, že bychom tam mìli mít radaro-
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nìco vybudovat, co zvýší bezpeènost Èeské republiky do budoucnosti,
tak by mohla být vìcná debata. Ale nic takového jsem tady neslyšel.

A chci øíci, že náš klub bude hlasovat pro propuštìní tohoto návrhu
zákona do druhého ètení. Ten materiál se skuteènì pøipravoval
dlouhodobì. Mnì je skoro jedno, jestli to bylo koaliènì projednáno, nebo
nebylo projednáno. To je vìc koalice, ne nás v Poslanecké snìmovnì, ale
pochopil jsem stížnost na vašeho koalièního partnera, ale my vám to pískat
nebudeme. My si myslíme, že ten návrh zákona je v poøádku, že ta histo-
rická šance byla propásnuta i díky vystupování pøedstavitelù vaší politické
strany, pane pøedsedo prostøednictvím paní øídící, a není dùvod se k tomu
vracet a znovu to projednávat.

Rozumím tomu, když budete proti. To je legitimní, že prostì nìjaký ná-
vrh zákona – tím novým projednáním se totiž nic jiného nedá, buï bude ten
návrh tak, jak je navržen, nebo budeme proti. Nevìøím tomu, že se na tom
bude pracovat další týdny, mìsíce èi roky a vìcnì pøijde úplnì jiný návrh
zákona.

Nemám nic proti tomu, když nìkdo bude proti a chce zachovat vojen-
ský újezd. To je naprosto v poøádku. My jako obèanští demokraté v prvém
ètení tento návrh zákona podpoøíme a myslíme si, že pokud budou nìjaké
návrhy, tak jsme pøipraveni k vìcné debatì ve výboru mezi prvním a
druhým ètením.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Pak tady mám
dvì faktické poznámky. První pan poslanec Grospiè a poté pan pøedseda
Snìmovny Hamáèek.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Chtìl
bych vaším prostøednictvím podìkovat pøedsedovi klubu Obèanské de-
mokratické strany panu Stanjurovi, že vlastnì tady øekl hlubokou pravdu,
že vlastnì Brdy, zrušení vojenského újezdu Brdy bylo pøipravováno jeho
stranou, která v té dobì byla vládní stranou a mìla také resort Ministerstva
obrany, jmenovitì panem Alexandrem Vondrou, a že to byla vlastnì
pomsta obèanùm a okolním obcím za to, že odmítli americkou radarovou
základnu.

Já mu v této souvislosti chci ale pøipomenout, že vojenský újezd Brdy
historicky vznikl v dobì první republiky jako prostor pro dìlostøelectvo
èeskoslovenské armády, a nikoliv jako potenciální základna pro armády
cizích státù, jmenovitì Spojených státù amerických, a že ten rozmìr výcvi-
kového prostoru pro èeské dìlostøelectvo èeské armády a pøedtím
èeskoslovenské armády je trošku nìco jiného než potenciálnì zaøízení,
které svým rozsahem mìlo plnit úplnì jiné závazky, nikoliv závazky spojené
s obranyschopností Èeské republiky. (Potlesk zleva.)
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další s faktickou
je pøihlášen pan poslanec Gabal.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji, paní pøedsedající. Vládo, dámy a
pánové, kolegynì a kolegové, já jenom tu rozjíždìjící politickou debatu
chci uvést na pravou míru, protože jsem mìl možnost mluvit se všemi tøemi
ministry o této vìci ve všech tøech pøípadech. Ministøi reagují na vìcnou a-
nalýzu Generálního štábu a armády o potøebnosti jednotlivých výcvikových
prostorù a vojenských újezdù a v principu to je Generální štáb, který vlast-
ní analýzou, bez závislosti na jakýchkoli dalších debatách, a� už se týkala
radaru nebo èehokoli jiného, si vytipoval Brdy jako újezd, který se jim hodí
nejménì. S analýzou samozøejmì je možné meritornì polemizovat nebo
kriteriálnì nebo cokoli, ale chci tím øíct, že v zásadì všichni tøi ministøi, a
mluvil jsem s nimi o tom, i s Alexandrem Vondrou, i s pøedchozím minist-
rem Pickem, tím politicky realizují rozhodnutí Generálního štábu o tom, o-
pustit ten vojenský újezd, který podle jejich analýzy jim vychází jako
nejménì vhodný pro další výcvik.

Samozøejmì, znovu opakuji, je možné s tou analýzou polemizovat, ale
není to typ analýzy, který by závisel na tom, jestli nìkde mìl být radar, nebo
nemìl být radar, a tím pádem teze o tom, že návrh rušení újezdu v Brdech
je reakcí na neumístìní radaru, je vìcnì meritornì mimo kontext. A byl
bych rád, aby ta debata a všichni ostatní, kteøí ji vedou, to vzali na vìdomí,
protože skuteènì zdùrazòuji, jestliže návrh zákona shodíme, a já dám po-
tom protinávrh hlasovací, tak ty dva tisíce lidí odsoudíme k dalšímu dvou-
letému období èekání na další úpravu hranic újezdu. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Další faktická pana poslance Laudáta. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Já jsem
jenom èekal, jestli v této problematice se sem vrátí radar. On s tím
skuteènì, a v tom má mùj pøedøeèník pravdu, nesouvisí. Na druhou stranu,
když už to tady padlo, tak jako pamìtník vám øeknu jediné. U komunistù mì
to nepøekvapuje, ale sociální demokracie nese plnou odpovìdnost za to,
že teï, když jsme se ocitli zase v jistém stavu nerovnováhy, musí být Èeská
republika podstatnì nervóznìjší, než kdyby tady bylo jakékoli, a toto bylo
velice decentní, vojenské zaøízení. Mnì bylo tenkrát, když jsem pro to hla-
soval a podporoval jsem vybudování radarové stanice, mnì bylo jedno,
jestli je namíøená na Írán, nebo na Rusko. Pro mì bylo podstatné, že tìžko
se leze do zemì v souèasné éøe vývoje spoleènosti, ve které mají Spojené
státy vojenské zaøízení. To už si nikdy neodpáøete.

Pokud tady nìkdo nebyl a zajímá ho to, no tak a� si pøeète nekoneèná
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vou základnu Spojených státù. Pamatuji si, když se proti ní protestovalo,
tak zásadní argumenty byly, že to je proti Íránu a že bychom ji mìli tady
mít, abychom se bránili, až na nás poletí íránské rakety, a vy už jste tenkrát,
pane pøedsedo prostøednictvím paní pøedsedající, vìdìl, že to není proti
Íránu, že to je proti Spojeným státùm. Ono je to trošku pokrytectví a teï se
toho dožíváme v plné míøe. Kdybychom byli ménì pokrytci, možná bychom
si ušetøili problémy na Krymu.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a prosím pana
poslance Stanjuru. Prosím, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Nevím, proè pan poslanec Foldyna je tak
rozèilený, my jsme žádné problémy na Krymu nevyvolali. Radar urèitì ne-
ní proti Spojeným státùm americkým, jak jste ve svém rozèilení pøed chvílí
øekl. Myslím si, že obèanští demokraté byli vždycky hrdí na to, že jsme se
stali èleny Severoatlantické aliance, a vždy jsme mluvili o dùležitosti euro-
atlantické vazby. Není to nic nového, žádné pøekvapení. My tomu vìøíme
celou dobu, že to pro Èeskou republiku je lepší než nìjaké idealistické øeèi
o spoleèné evropské obranì a spoleèné evropské armádì, které se my
urèitì nedožijeme, za prvé.

Za druhé, mluvil jsem o tom, pane pøedsedo Hamáèku prostøednictvím
paní místopøedsedkynì, protože ten americký radar mìl být umístìn v tom-
to vojenském újezdu, takže ta souvislost tu je a je to faktografické. A
samozøejmì že jsme nemohli, nebo mohli jenom èásteènì ovlivnit rozhod-
nutí nové americké administrativy.

Mnì na tom vadilo nìco jiného. Že si na tom nìkdo, na tématu národní
bezpeènosti, høál vnitrostátní domácí politickou polívèièku a Èeská repub-
lika a její politická reprezentace v té dobì nestály v jedné øadì a nebyla na
tom shoda. Mluvím o demokratických politických stranách. To, že komu-
nisté jsou proti, to je logické, to mì nijak nepøekvapuje a nemíním ztrácet
èas vysvìtlováním komunistùm, že NATO není Varšavská smlouva. To je
ztráta èasu. Ale myslím si, že bychom se mìli této euroatlantické vazby
držet, mìli bychom pro to udìlat co nejvíc. Bude dobøe, když to demokra-
tické politické strany budou vnímat stejnì.

Já jsem nemluvil vùbec o tom, že by tento radar. Já jsem mluvil o tom,
jak ti, kteøí tam nechtìli vojenské zaøízení, dnes øíkají, že tam chtìjí zacho-
vat vojenský újezd. Nic víc, nic míò. Já jsem nic neprognózoval v té dobì,
já jsem v té dobì nebyl ani v Poslanecké snìmovnì, ale jako èlen
obèanských demokratù vím, že my jsme to podporovali vždycky. My se ne-
stydíme za spojenectví se Spojenými státy americkými a NATO. Nìkteøí
ano, já jim to neberu, ale my ne. My tam vidíme vìtší zabezpeèení pro
Èeskou republiku než nìkde jinde.
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louku rozdìlit. Tøetí argument: ono je možná lepší, aby ta louka zùstala
ladem a byla tak zachována. Žádný z tìch argumentù není relevantní. Já si
pamatuji dobu, kdy tato zemì byla pokryta vojenskými újezdy i vojenskými
újezdy cizích armád, a jsem strašnì rád, že armáda – doufám, že boje-
schopná a hrdá Armáda Èeské republiky – jeden újezd dává nám turistùm
a houbaøùm. My bychom za to mìli být vdìèní a ne si vymýšlet argumenty,
proè si tenhle krásný dárek nevzít. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a s poslední, zatím poslední, faktickou pan pøedseda Snìmovny Jan
Hamáèek.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Chci slíbit, že je to snad opravdu faktic-
ká z mojí strany, ale musím reagovat. Za prvé, my jsme tady od toho,
abychom, jak øekl pan poslanec Chalupa, rozumným zpùsobem nakládali
s penìzi daòových poplatníkù. Právì proto jsem kladl ty otázky. Na jedné
stranì je 77 mil., které ušetøíme. Zatím mi nikdo nezvládl odpovìdìt, kolik
to všechno bude stát, kolik budou stát pøesuny vojska, kolik bude stát ta
pyrotechnická asanace, kolik budou stát ty další náklady, co by to stálo v
pøípadì, že se zruší 13. dìlostøelecký pluk v Jincích a bude se pøesouvat
nìkam jinam. To jsou náklady, které zatím nikdo nevyèíslil, ani ta analýza,
která je uvnitø v šuplíku a je tajná, to nevyèíslila. Ad a).

Ad b). Tady ze strany pana zpravodaje padlo, že my jsme tady od to-
ho, abychom politicky realizovali závìry Generálního štábu. No tak pøed tím
já bych varoval. To už se tady nìkolikrát – a prosím, já se nechci dotknout
souèasné sestavy Generálního štábu, já si tìch pánù generálù velmi vážím,
pokládám je za odborníky – nicménì už se tady v minulosti politicky reali-
zovala odborná doporuèení Generálního štábu. Máme tady materiál, že je
potøeba koupit casy. Máme ètyøi, máme z nich velkou radost. Je tady ma-
teriál, že je potøeba koupit 72 bitevníkù L-159. Tøicet pìt jich je v han-
gárech. Máme tady materiál – a pod tím vším jsou podepsáni vojáci a od-
borníci – že je tøeba modernizovat tank T-72 na modernizaci M-4. Stálo to
miliardy.

Takže já neøíkám, že toto je neodbornì zpracováno. Já pouze øíkám, že
musíme k takovýmto vìcem pøistupovat velmi opatrnì a velmi podrobovat
kritickému hodnocení všechno, co nám armáda pøedkládá. Od toho tady
také jsme.

A poslední k panu poslanci Komárkovi, který tady už není, tak
prostøednictvím paní pøedsedající. Rozdíl mezi krtkem a nevybuchlou mu-
nicí je, že krtek vám neutrhne nohu.
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vystoupení dnešního ministra zahranièí a jeho èasto až hranice
nesebeovládání, køiku apod. To jsme tady zažívali týden co týden, jak pøi
interpelacích, tak zaøazování bodù. O tom si myslím, že to – jedinì se do-
mnívám, že si skuteènì nemùžeme dovolit a není racionální, abychom mìli
nejvìtší poèet území na jednoho vojáka. Ale to, co mnì u pøedkladu chybí,
je, že ruku v ruce s tím mìl jít materiál, který by to území prohlásil za
chránìnou krajinnou oblast.

Dìkuji, že jsem asi trochu zneužil technické poznámky.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím s další faktickou pana poslance Chalupu. Prosím, máte
slovo.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dobré odpoledne, vážené kolegynì,
vážení kolegové, já bych vás požádal, abychom se vrátili od radaru k pro-
jednávanému zákonu. Já mám z tohoto návrhu zákona dobrý pocit, protože
pøesto, že to zpracovávaly pøedchozí vlády, tak v tomto pøípadì nejde o
tzv. nutné zlo, když jsme schvalovali zákony, abychom nezpùsobili vìtší
škody, takže jsme schválili zákony, které podle nás nebyly úplnì v
poøádku. Tento zákon podle nás v poøádku je.

Chci jenom øíci, že pokud ministr a náèelník Generálního štábu jako jistí
spotøebitelé služby, jako odborníci nám sdìlují, že tento vojenský újezd
nepotøebují, tak bychom to mìli vzít velmi vážnì v úvahu, a je to v plném
souladu s oèekáváním daòových poplatníkù v této zemi, tedy nejenom s
oèekáváním daòových poplatníkù ve dvou krajích, ale v celé republice.

Pokud jde o dotaz, proè tak lpíme na tom, aby tento zákon byl schválen
nebo postoupen do dalšího ètení, tak mám opaènou otázku: Proè je tako-
vá snaha tento vojenský újezd udržet jako vojenský újezd? A pokud tady
bylo øeèeno o nìjakých vozidlech a danách, tak já si myslím, že tato vozidla
se musí pøesouvat kamkoli, kam je bude armáda potøebovat, a nejenom
tam, kam jsou tato vozidla zvyklá jezdit. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe. S další faktickou pan poslanec Komárek. 

Poslanec Martin Komárek: Dìkuji za slovo. Já navážu na kolegu
Chalupu. My jsme se tu jako expresem Paøíž–Dobøíš pøesunuli z Brd pøes
Krym a Spojené státy, Írán až do Iráku, ale podstata toho problému je podle
mì taková – a já to øeknu trošku pohádkovì. My jsme v situaci, že máme
dva sousedy a nìkdo jim dává zadarmo krásnou louku. A ti dva sousedi,
tedy aspoò jeden z nich, argumentuje: no možná se nám nepodaøí z té lou-
ky vypudit krtka. To je jeden argument. Druhý: my nevíme pøesnì, jak si tu
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nepotøebuje v takovém rozsahu. Hlavním dùvodem optimalizace je
redukce poètu naší armády, jak už tady zmínil pan ministr obrany. Jestliže
jsme tedy mìli døíve asi 115 000 vojákù v roce 1993, dnes jich máme asi
25 000. Myslím, že pan ministr øekl 21 000, ale to už není tak podstatné,
jestli o pár tisíc míò, nebo víc. Jestliže v okolních zemích pøipadá na vo-
jenské újezdy kolem pùl procenta rozlohy zemì, tak u nás je to více než
trojnásobek. I to myslím o nìèem vypovídá.

Bylo také vyhodnoceno, že z hlediska zajištìní výcviku, ale i vybavení
pøesunu vojsk, ale i ekonomických dùvodù je nejvhodnìjší uvolnit, tedy ar-
mádou opustit, vojenský újezd Brdy. Myslíme opustit jako výcvikový pro-
stor. Nechci tady o tom polemizovat, jak øíkám, nejsem odborník na vojen-
ství, tak je to aspoò prezentováno nejenom v té optimalizaci, tak je to pre-
zentováno i v dùvodové zprávì.

Rozdìlení hranic mezi kraj Plzeòský a Støedoèeský respektuje podle to-
hoto návrhu zákona hranice historických katastrù obcí pøed vznikem vo-
jenského újezdu. To bych chtìl podtrhnout – ano, tento návrh zákona, kte-
rý budí emoce, a to je tøeba si øíci, je to vidìt i tady na jednání pléna, ale
budí emoce samozøejmì ve Støedoèeském kraji, budí emoce na plzeòské
stranì, ten vrací katastry do roku 1949. Možná, že to – ne možná, ale asi i
to je jádro pudla, i to je právì ten spor, který možná na obou stranách, jak
Støedoèeského kraje, tak Plzeòského kraje, o tom je. Mì to velice mrzí. Mì
to velice mrzí, že tyto emoce tady jsou a že je to i mediálnì stavìno jako
støet obou krajù. Ale i tak to je, samozøejmì.

Já bych si teï dovolil ocitovat z dùvodové zprávy k návrhu zákona, kte-
rou pokládám za dùležitou a která právì vyjadøuje i názor obcí v Plzeòském
kraji, názor Plzeòského kraje, názor rady Plzeòského kraje. Budu citovat. 

Do popøedí pro jeho zrušení, myslíme tím Brdy, vystupují legitimní po-
žadavky okolních obcí na jeho využití k zabezpeèení potøeb obyvatel pit-
nou vodou, tj. plnohodnotné využívání povrchové nebo podzemní vody, u
kterých se pøedpokládá jejich využití jako zdrojù pitné vody. Je tam po-
známka, že území újezdu Brdy je již v souèasné dobì schváleno jako tzv.
CHOPAV, což je chránìná oblast pøirozené akumulace vod, k ochranì své-
ho území, tedy i pøed povodnìmi, zabezpeèení dopravní obslužnosti atd. Z
tohoto legitimního požadavku rovnìž vyplývá i oprávnìnost požadavku
pøilehlých obcí k obnovení historických hranic obcí a historických hranic
Plzeòského kraje.

Chtìl bych znovu zdùraznit, že navrácení do pùvodních historických
hranic je pro obce na plzeòské stranì dùležité právì z hlediska øešení
protipovodòových opatøení a ochrany zdrojù pitné vody. Mohu vzpome-
nout, že každoroènì se rozvodòuje tøeba øíèka Klabava, zanechává za
sebou velké materiální škody v prostoru katastru obcí Strašice, Hrádek,
Rokycany a zejména Dýšina, Nová Hu�. Kdo z vás to tam, dámy a
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. A nyní prosím
k mikrofonu pana poslance Votavu, který je pøihlášen do rozpravy.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážená paní místopøed-
sedkynì. No to, co naposledy øekl pan pøedseda Snìmovny, to bych i po-
depsal, o tìch casách a dalších vìcech, nicménì já budu mít trošku odli-
šné stanovisko, než zastává on. Budu hovoøit pouze o Brdech, protože se
mì to samozøejmì dotýká. Dotýká se mì to i jako zastupitele za Plzeòský
kraj a budu tedy vyjadøovat stanovisko Plzeòského kraje, stanovisko rady
Plzeòského kraje, která v této vìci pøijala usnesení a to usnesení je v
podstatì souhlasné s tím, co tady dnes k tomuto zákonu pøedkládá pan mi-
nistr obrany.

Chtìl bych tedy øíci, že tento návrh zákona nevznikl nìjak z iniciativy
Plzeòského kraje a už vùbec ne z iniciativy Støedoèeského kraje, ale vznikl
z iniciativy Ministerstva obrany, chcete-li Generálního štábu, na základì
nìjaké komplexní analýzy, která byla zpracována. Já nejsem odborník na
vojenství, takže tyto vìci posuzovat nebudu. Budu vyjadøovat pouze názor
Plzeòského kraje, jeho obcí, protože této otázce byla vìnována øada jed-
nání, kterých jsem se i úèastnil, ze strany starostù dotèených obcí, kteøí
samozøejmì vyjadøovali k tomuto zákonu své pøipomínky, a musím øíci, že
vesmìs souhlasili s tím øešením, které se v zákonu nabízí. Myslím si, že ale
neuškodí takový malý urèitý exkurz do minulosti, jenom si øíci, jak vznikal
vojenský újezd Brdy. Myslím si, že to je docela i dùležité.

Po roce 1918, tedy se vznikem Èeskoslovenské armády, mìla vojenská
správa snahu vybudovat dìlostøelecké cvièištì, o tom tady už øeè byla, že
v podstatì Brdy jsou urèeny pro výcvik dìlostøelcù. Koneèná volba tedy
padla pøibližnì v roce 1923 právì na tento prostor a vojenská støelnice se
formovala v následujících letech na rozlohu více než 20 000 ha. V dobì
okupace Nìmeckem byl prostor støelnice dále rozšíøen a byli i nucenì vy-
sídleni první obyvatelé. Po osvobození se potom mohli vrátit do svých
domovù a v roce 1949 byl vydán zákon o vojenských újezdech, který se
tedy dotkl øady pùvodních obcí. Pokud budu jmenovat obce tøeba na
plzeòské stranì, tak se jedná o Dobøív, Kolvín, Mirošov, Padr�, Skoøice,
Strašice, Štítov, Tìnì èi Trokavec. Na tajné schùzi vlády 5. 2. 1952 byl vo-
jenský újezd potom rozšíøen do souèasné podoby a celé území Plzeòského
kraje pak bylo zaèlenìno do území kraje Støedoèeského, a to z dùvodu,
aby ten vojenský újezd byl celistvý. To bych chtìl také podtrhnout. Hranice
vojenského újezdu tak byla po dlouhá desetiletí doslova za zahradami
obyvatel øady obcí na plzeòské stranì, øady obcí, které jsem i pøed chvílí
jmenoval.

Teï souèasnost. 4. 1. 2012 schválila vláda Èeské republiky optimaliza-
ci vojenských újezdù. Logicky bylo rozhodnuto, že armáda toto území
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øeèeno, jestli je lepší CHKO, nebo vojenský újezd, samozøejmì obì varianty
jsou velmi dobré. My se nebráníme tomu, aby zùstala i varianta CHKO a
zrušení vojenského újezdu. Tady základní problém, který se tu objevuje, a
tady to bylo øeèeno, že se vojenský újezd Brdy rozdìluje mezi dva kraje.
My to ve støedních Èechách vidíme jako chybu, protože tak jak vznikne jed-
notné území na chránìnou krajinnou oblast, tak je i dobøe, když státní sp-
ráva je pod jedním krajem a je na to jeden názor celého území.

Tady bylo øeèeno, že se vracíme do historické doby z hlediska katastru
pøed rok 1949. Ale tady je potøeba øíci, že to tak není docela pravda, pro-
tože jak bylo øeèeno, nìkolik obcí zaniklo, bylo zbouráno usnesením vlády,
kde na jejich místì vznikl vojenský újezd. A tìmto obcím patøil katastr,
nepatøil obcím, kterým je pøiøazen v dnešní dobì. Takže není to úplnì prav-
da.

Co se týká vody a pitné vody. Víte, já se celý život zabývám
vodohospodaøinou, jsem i soudní znalec. Zase to není úplnì pravda, pro-
tože voda a pitná voda a i voda povrchová vždycky patøí státu, ta nepatøí
obcím. Obce mají jen pozemek, ale voda patøí státu a státní správa rozho-
duje o tom, jak bude s vodou nakládáno. Není to o tom, že tyto obce bu-
dou o tom rozhodovat, ale vždycky o tom bude rozhodovat státní správa.
(V sále je rušno.)

Nyní mi dovolte, protože samozøejmì problematika je velmi složitá,
abych øekl nìkolik vìcí. Podle platných zákonù, zejména ústavního zákona
o vytvoøení vyšších územnì správních celkù, se zrušením vojenského
újezdu nemìní pøíslušnost k území, k okresu a ke kraji, a tudíž ani pøi zru-
šení vojenského újezdu Brdy není dùvod mìnit hranice kraje. Tak také zní
jednoznaèné stanovisko Ústavu státu a práva Akademie vìd Èeské re-
publiky ze dne 23. 1. 2012.

Dále v § 1 odstavec 2 návrhu zákona jsou navržena nová katastrální
území, která se pøiøazují k obcím v Plzeòském kraji, èímž se mìní hranice
kraje. V dùvodové zprávì se uvádìjí historické dùvody. To je velmi vágní
zdùvodnìní, protože pìt obcí bylo pøed 62 lety právnì i fyzicky zrušeno a
i ostatní hranice katastru se liší od hranic pøed datem splatnosti zákona.
Takže argumenty, které tu jsou citované, úplnì tak neobstojí.

Pane pøedsedající, prosil bych, aby tu byl klid.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Já bych vám požádal o klid, aby
pan kolega Petera mohl pøednést svùj pøíspìvek k této vìci. Vidím, že to
nezaujalo jenom Støedoèechy a Plzeòáky, ale všechny. Tak ti, kteøí nemají
zájem, mohou pøesunout své diskuse do pøedsálí a pan kolega Petera
mùže pokraèovat. Prosím, máte slovo

Poslanec Miloš Petera: Domnívám se, že pro ochranu, jak už jsem
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pánové, zná, tak mi urèitì má slova potvrdí, že tento problém tam opravdu,
ale opravdu je a že obce tento problém chtìjí øešit a musí ho øešit v záj-
mu svých obèanù, svých obyvatel.

Èastìjším argumentem také proti otevøení vojenského újezdu je obava
z nìjaké bezbøehé èinnosti developerù, ze znièení unikátní pøírody, z toho,
že tam pøejdou developeøi, že tam zaènou realizovat své projekty, teï
nechci øíci zrovna lanovky nebo sjezdovky nebo nìco podobného, ale i toh-
le v tom smyslu nìjak zaznívá. Chtìl bych øíci, že odbor regionálního
rozvoje Plzeòského kraje nechal již v roce 2013 zpracovat urbanistickou
studii na budoucí využití tohoto území a v ní se nepoèítá se žádnou deve-
loperskou výstavbou v nových územích, studie koresponduje i s
pøipravovaným vyhlášením chránìné krajinné oblasti. A chránìná krajinná
oblast by mìla být vyhlášena, pokud armáda tento prostor opustí.

Je tøeba øíci, že problematika otevøení vojenského území a ochrany
pøírody a krajiny byla øešena i resortem Ministerstva životního prostøedí. V
srpnu 2012 byl projednán a schválen zámìr zøízení právì Chránìné kra-
jinné oblasti Brdy v tzv. velké variantì a týkalo se to nejenom území vlast-
ního újezdu, ale i èásteènì území mimo tento újezd. Podle informací, jest-
liže mám informace správné, jsou na Ministerstvu životního prostøedí – pan
ministr tu teï není, aby to potvrdil nebo vyvrátil – pøipravovány materiály k
vyhlášení právì CHKO, tedy urèitý plán péèe, hranice CHKO atd., všech-
no, co k tomu prostì patøí.

Závìrem. Dámy a pánové, kolegynì a kolegové, já bych si vás, na
rozdíl od nìkterých jiných kolegù, dovolil požádat, abychom propustili ten-
to návrh do druhého ètení, aby byla pøíležitost ještì dùkladnìji tuto materii
projednat, projednat ji ve výborech, a samozøejmì apeluji a zdùrazòuji zno-
vu názor obcí na plzeòské stranì. Nechci tady nìjak budit vášnì, chraò
Bùh, ale názor plzeòských obcí nebo obcí na plzeòské stranì je jasný:
otevøít vojenský újezd, umožnit obcím, aby realizovaly svá protipovodòová
opatøení, aby ochránily své rezervoáry pitné vody. Já vás o to žádám, aby-
chom to propustili do druhého ètení. 

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Václavu
Votavovi. Nyní v poøadí pan poslanec Miloš Petera ve své øádné pøihlášce.
Takže prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miloš Petera: Vážený pane pøedsedající, vážené poslan-
kynì, vážení poslanci. Já jsem, jak øíkal mùj pøedøeèník, je z Plzeòského
kraje, já jsem z toho kraje druhého, kde máme usnesení zase jiné. Já se po-
depíšu pod vìtšinu z toho, co øíká kolega. I my samozøejmì mùžeme mít
názor na to, jestli ochrana životního prostøedí, tak jak bylo v poslední èásti
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kolegynì, kolegové, máme pøed sebou zákon o zrušení vojenského újezdu
Brdy a také o èásteèném okrojení území dalších ètyø vojenských újezdù. Z
celkové rozlohy skoro 130 tisíc hektarù pùdy, kterou zatím zahrnují v Èeské
republice vojenské újezdy, se vrátí ke smysluplnìjšímu využití 42 tisíc
hektarù.

Proè ta pochybnost o smysluplnosti vojenského využití? Aby se ve
støední Evropì uprostøed kulturní krajiny mezi hlavním mìstem a Plzní,
resp. Karlovými Vary, prohánìly pandury a bìžný obèan tam nemìl
pøístup, já osobnì pokládám za nenormální. Tady mám na mysli hlavnì do-
savadní vojenský újezd Brdy a také vojenský újezd Hradištì. Tedy zrušení
újezdu Brdy a okrojení Hradištì vítám jako první krok. Srovnatelné zemì
jako napø. Belgie nebo Holandsko takový luxus, jaký pøedstavují èeské vo-
jenské újezdy, svým vojákùm neposkytují. Posílají je cvièit k nám – tøeba
právì do Hradištì. Postupné rušení vojenských újezdù vnímám jako urèitý
dluh, který máme vùèi krajinì i vùèi lidem, kteøí v ní svého èasu žili.

Ještì než zaènu podrobnìji mluvit o vojenském újezdu Hradištì na roz-
hraní Karlovarského, Støedoèeského a Ústeckého kraje, doporuèuji
kolegùm, kteøí mají pøed sebou notebooky, aby zadali do vyhledávaèe hes-
lo Doupov. Uvidíte tam obrázky, dobové obrázky, které už v reálu nikdy ne-
uvidíte.

Vojenský újezd Hradištì vznikl v 50. letech minulého století ne právì
humánním a nìžným zpùsobem. Využilo se tady odsunu vìtšiny
nìmeckých obyvatel. Muselo ale odejít také nemálo èeských dosídlencù. A
co následovalo potom? Na vlastní oèi jsem vidìl dokumentární filmové
zábìry cvièného bombardování kdysi dvoutisícového mìsta Doupov.
Mìsta s vlastním gymnáziem, prùmyslovou školou a množstvím památek.
Dnes už jsou základy jeho domù v krajinì sotva patrné. Podobným
zpùsobem zaniklo v Doupovských horách na území dnešního újezdu
Hradištì na pìt desítek dalších mìsteèek, vsí a sídel. Tohle území pøitom
nebyla žádná pustina jako dnes. To byla zemìdìlsky obdìlávaná pùda.
Byla to zemì s bohatým kulturním dìdictvím. O tom si mùžete udìlat
pøedstavu ve vesnièce Valeè. Je tam mimoøádný odkaz barokních pa-
mátek. Leží na samotné hranici vojenského újezdu. Ten zabral èást
valeèského katastru a dlouhá desetiletí bránil místním v rozvoji a turismu.

My tìm novì vyèlenìným územím z vojenského újezdu hodnì dlužíme.
Pøedstavují pro nás ale také velkou šanci a velké bohatství. Je paradoxní,
že právì specifickým využíváním v posledních více než 60 letech byla
ušetøena pøíroda. Ve vìtšinì vojenských újezdù vznikly v rámci projektu
Natura 2000 unikátní ptaèí rezervace. To jsou devizy, ze kterých mùže
dnes tìžit tøeba moderní turismus. Hlad po poznávání zdejší krajiny tu je.
Po uvolnìní pøísného vojenského režimu v posledních 15 letech se v
okrajových èástech újezdu alespoò o víkendu rozmohla cykloturistika.
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øekl, této jedineèné lokality je dobøe, když to bude spravovat z hlediska
státní správy jeden kraj, a to kraj Støedoèeský. Vycházíme z toho, že tak to
bylo doteï, a myslím si, že to tak mùže zùstat. Vezmìte si, že tam je plno
problémù. Dnes se bavíme o dopravì. Ve Støedoèeském kraji mám na sta-
rosti dopravu a je to obrovský problém, který se pøevádí na místa, protože
není øešena doprava pøevodem na obce, protože samozøejmì dneska
všechno to jsou vojenské cesty a toto øešení není. 

Asi jste zaregistrovali – a zmínil se o tom kolega Hamáèek, že se snižu-
jí náklady. Já žiju v místì, kde jsme rušili vojenský újezd Milovice po
sovìtské armádì. A mùžu vám øíct, že jak je to navrženo, tak všechny ná-
klady, o kterých se øíká, že se ušetøí, se budou muset sanovat do vyèištìní
po armádì, protože se bude sanovat øádovì 20 tisíc hektarù.

Dále neobstojí to, že èást vojenského újezdu zùstane zachována, tedy
jak øíká pan ministr v omezeném množství, ale to ostatní, jestliže tam chce-
me pustit veøejnost, tak musíme v minimálním množství do 60 cm sanovat.
A asi víte a sledovali jste ve sdìlovacích prostøedcích, že v sobotu se právì
hned pod povrchem našla jedna bomba z nìjaké doby.

Na závìr bych chtìl øíct ještì dvì vìci. Tady bylo øeèeno, a øíkal to pan
poslanec Stanjura, že nemùžeme koukat jenom na urèité území dvou krajù
a jejich názory. Ale já tady øíkám názor kraje, který reprezentuji a který má
milion obyvatel. Je to desetina obyvatel Èeské republiky. A ten názor je
jednoznaèný – aby vojenský újezd Brdy – a teï jakákoli varianta se zvolí –
zùstal na území Støedoèeského kraje.

Takže závìrem bych se pøiklonil k tomu, co øíká kolega Hamáèek, aby
zákon byl pøepracován. A my nemáme vùbec žádné pøipomínky, já také
ne, k tìm ètyøem vìcem, které tam jsou. To se dá pøedložit okamžitì. Ale
vojenský újezd Brdy se musí projednat znovu, protože u jediného z tìch
pìti byla neshoda, neshoda dvou krajù. A já si myslím, že bychom mìli mít
i my v Poslanecké snìmovnì, ale i Ministerstvo obrany, úctu k tomu, že
máme samosprávu, a mìli bychom také vzít v potaz ty dùvody, které tam
uvádíme. Já mám tu možnost, že jsem se už úèastnil jednání s panem mi-
nistrem Vondrou i s dalšími, takže vím, o èem mluvím. U tìch jednání jsem
byl od zaèátku. A vždycky jsme mìli zamítavé stanovisko, aby se vojenský
újezd rozdìlil mezi dva kraje.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Miloši
Peterovi. Slova se ujme pan poslanec Zdenìk Soukup... (Není vidìt.) Už
jde, už je to v poøádku. A pøipraví se pan poslanec Antonín Seïa. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Zdenìk Soukup: Vážený pane pøedsedající, vážené
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pluku z Jincù. Je také otázkou, zda rušit vojenský újezd, u kterého jsou
dislokovány vojenské útvary. 

Za druhé nechápu, jak na jedné stranì Ministerstvo obrany pøipravuje
zrušení toho újezdu a na stranì druhé v nìm hodlá zachovat pøes 78 km2
s režimem zákazu vstupu. Nemám to ovìøeno, ovšem údajnì má být toto
území v prostoru kolem letecké startovací plochy mezi Tokem, Hejlákem a
Jordánem využito pro zøízení státního testovacího polygonu pro bezpilotní
systémy. V ostatních vojenských újezdech to prý nebude moci být zøízeno
z dùvodu budoucího vytížení. Takže se ptám, jestli víme, vùbec co
chceme.

Za tøetí. Poslední události na Ukrajinì si vyžádají komplexnìjší pohled
na budoucí obranu v rámci Severoatlantické aliance i Evropské unie. Tady
opravdu nechci naskakovat jako kolegové z ODS na návrh amerických
republikánù na znovuobnovení jednání o umístìní radaru, ale nejsem si jist,
že toto území nebudeme v blízké budoucnosti potøebovat, napøíklad pro
umístìní prvkù spoleèné protiraketové obrany èi prvkù protivzdušné obra-
ny naší zemì, o jejíž modernizaci se v souèasné dobì jedná.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, závìrem mi dovolte jednu
legislativní pøipomínku k návrhu zákona týkající se odstavce 4 § 1. Ten za-
kládá skrytou bezúplatnou privatizaci zejména lesních pozemkù ve státním
vlastnictví, které tehdejší èeskoslovenský stát vykoupil v letech 1926 až
1928 na základì øádnì uzavøených kupních smluv. Vlastní vyvlastnìní
majetkù po rozšíøení vojenského újezdu v roce 1952 bylo provedeno pod-
le § 10 zákona è. 169/1949 Sb., a to formou náhrady hmotné èi finanèní. Tu
mimo jiné uznal i soud v roce 1995 v rámci restituèního øízení.

Z tìchto dùvodù osobnì podporuji návrh vyjmout z pøedkládaného ná-
vrhu zákona zrušení vojenského újezdu Brdy, popøípadì tento vojenský
újezd zachovat i pro budoucnost.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Antonínu
Seïovi. Ještì pøed pøihlášeným panem poslancem Michalem Kuèerou s
faktickou poznámkou pan poslanec Josef Vondrášek. Prosím, pane kolego,
máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Josef Vondrášek: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, já myslím, že teï se hodí tahle vsuvka. Musíme uvažovat také o
tom, že na prùzkum, který bude jenom sbìrem, je tam v plánu ètvrt miliar-
dy korun. Nikdy se to neodminuje. A to, co tady bylo øeèeno, že je špatnì,
když pandury budou jezdit mezi Prahou a Plzní, lepší je, když tam jezdí
pandury, pro tu pøírodu, ty ji udržují, než když tam budou jezdit ètyøkolky
po neodminovaných èástech. Takže bych byl rád, kdyby èísla, kalkulace
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Území opuštìné vojáky bude tøeba zaèlenit do kulturní krajiny. Zase
ji zaène ve vìtší míøe využívat èlovìk. Bude tøeba vybudovat infrastrukturu
na úrovni doby, podporovat by se mìl vznik nových sídel a regionální eko-
nomiky. Vytvoøí se tady nové vlastnické vztahy a snad i pracovní pøíležitosti.
Území nìkdejších újezdù prostì èekají velké zmìny. Poèínejme si pøi jejich
zavádìní tentokrát rozumnì a šetrnì. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Soukupovi.
Slova se ujme pan kolega Antonín Seïa, pøipraví se pan poslanec Michal
Kuèera. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe, návrh zákona o optimalizaci vojenských újezdù a zrušení vojen-
ského újezdu Brdy byl projednáván ve výboru pro obranu opakovanì.
Dùvodem byla øada nevypoøádaných pøipomínek ze strany samospráv i
èlenù výboru, které nakonec vyústily v návrh vyjmout zrušení vojenského
újezdu Brdy z návrhu zákona a ponechat pouze vyjmutí èásti území ostat-
ních vojenských újezdù. Tento návrh však nebyl Ministerstvem obrany ak-
ceptován.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, chci zdùraznit, že sociální demo-
kraté podporují naplnìní obèanských práv dvou tisíc obèanù, aby mohli vo-
lit a být voleni do místních samospráv. Proto podporujeme vyjmutí katastru
sídelních útvarù z vojenských újezdù a podporujeme vznik šesti nových ob-
cí – Polná na Šumavì, Bražec, Doupovské Hradištì, Mìsto Libavá, Kozlov
a Lubomìø pod Strážnou.

Ovšem jinou otázkou je zrušení vojenského újezdu Brdy, a to v souvis-
losti se snížením výcvikových prostor. Chci zdùraznit, že na základì kom-
plexní analýzy vojenských újezdù, posádkových støelnic a cvièiš� sice vy-
plývá, že pokud hodlá armáda zrušit nìjaký vojenský újezd, pak to mají být
Brdy, a to pøesto, že jsou nejvýhodnìjší pro výcvik napø. dìlostøelcù, vo-
jenského letectva èi boje v uzavøeném prostoru. Pøestože chápu snahu
vlády ušetøit nìjakých 50 mil. korun roènì, nejsem stále pøesvìdèen, že je
to dobré rozhodnutí.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, tím prvním dùvodem je, že
odstranìní ekologické a pyrotechnické zátìže bude stát mnoho desítek
milionù korun, možná to budou stovky milionù korun. Pøitom i po této a-
sanaci bude existovat nebezpeèí pro vstup obèanù do tìchto prostor. Už
to tady bylo øeèeno. Ta pyrotechnická sanace se dìlá do hloubky 30 cm,
pøitom dìlostøelecké náboje o rùzných rážích jsou daleko hloubìji. Po
zrušení vojenského újezdu si armáda pro svùj výcvik ponechá cca 560
hektarù v tomto prostoru, zøejmì pro výcvik jednotek 13. dìlostøeleckého
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Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vaším
prostøednictvím ke kolegyni Èernochové musím øíct, že jsem si nejenom
pøeèetl dùkladnì dùvodovou zprávu, ale i analýzu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Novotný.
Jistì nám pøiblíží situaci v jiném vojenském újezdu. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Josef Novotný: Dobrý den, vážený pane pøedsedající, dámy
a pánové. Musím samozøejmì souhlasit s tím, že v naší republice je velké
množství vojenských újezdù, že je tady velká plocha, ale prosím vás, je
potøeba taky pamatovat na to, když pøevádíme tyto vojenské újezdy do sa-
mospráv, že lidé, kteøí tam žijí, mají taky právo na to, aby pøechod byl ply-
nulý a zabezpeèený.

Pøeètìte si § 10, kde je napsáno, že to, co tam v souèasné dobì fun-
govalo, to znamená školství, doprava, odvoz odpadkù atd., bude
zabezpeèovat armáda devìt mìsícù. Devìt mìsícù. Ti, co jste dìlali sta-
rosty nebo podobnì, tak za devìt mìsícù, víte dobøe, než se tam vùbec
zvolí starosta, než se tam vùbec ustanoví orgány, tak je devìt mìsícù pryè
a ty obce budou bezprizorní. Bylo tady øeèeno, že na komunikace se dává
200 milionù. Co to je, proboha? To je pár korun. Jeïte se tam podívat, v
jakém stavu ty komunikace jsou! To je úžasné! Vojáci si nechávají to nejle-
pší, co tam existuje, honitby, lesy atd. A obce dostanou to, co na nì zbude
vèetnì rozbitých silnic, nezabezpeèené školství, zdravotnictví atd.

Takže já tenhle zákon samozøejmì podpoøit nemùžu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Novotnému a
nyní je øádnì pøihlášen pan poslanec Michal Kuèera. Už jsem ho ohlásil,
udìlil mu slovo. A poté ještì jedna faktická poznámka. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Kuèera: Dobrý den, vážené dámy, vážení pánové.
Rozumím dùvodùm vlády, se kterými pøedkládá zákon o zrušení vojenské-
ho újezdu Brdy zejména z pohledu optimalizace vojenských újezdù a ana-
lýzy jejich potøebnosti pro Armádu Èeské republiky. Podívejme se ale na
zrušení vojenského újezdu Brdy z hlediska ochrany životního prostøedí.
Musíme si uvìdomit, že Brdy jsou v našem mìøítku unikátním krajinným cel-
kem, který se v této podobì do souèasné doby dochoval zejména z
dùvodu existence ochrany, kterou mu zajiš�oval právì vojenský újezd. A já
se ptám, jakým zpùsobem bude zajištìna ochrana pøírody a krajiny po zru-
šení vojenského újezdu? Doèkáme se nájezdu developerù, kteøí promìní
zachovalou pøírodu Brd na obrovský lunapark? Budeme spoléhat na územ-
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byly kompletní, abychom se nebavili jenom o tom, že jak øíkal pan ministr,
jeden prostor vydìlává deset milionù. To je zanedbatelné. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. Ještì po-
žádám pana kolegu Kuèeru o poseèkání. S faktickou poznámkou paní
poslankynì Jana Èernochová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Dobré odpoledne. Já už poslouchám
ponìkolikáté debatu o vojenských újezdech. Chtìla bych podìkovat panu
ministrovi, že splnil svùj slib, pøedložil sem tento návrh v termínu, ve kterém
o tom mluvil pøi interpelacích. A fascinuje mì, že nìkteøí kolegové se
neobtìžovali, aby si pøeèetli dùvodovou zprávu k tomuto návrhu. Tam bys-
te se totiž doèetli, že mimochodem Èeská republika má primát v tom že vy-
užívá 1,7 % rozlohy státu na vojenské újezdy na rozdíl od jiných evrop-
ských zemí, kterým staèí pouze 0,5 % rozlohy území. Což je první argu-
ment.

Druhý argument. Pokud Armáda Èeské republiky, odborníci z Armády
Èeské republiky, tøi ministøi po sobì se rozhodnou k tomu, že navrhnou tu-
to normu, tak kdo z nás tady je vìtší odborník než oni a kdo z nás, možná
pánové, vy jste vìtší odborníci, protože jste alespoò na té vojnì byli, zpo-
chybní to, že tady je zøejmé, že vojenské újezdy Boletice, Hradištì a Libavá
jsou svými podmínkami plnì vyhovující pro výcvik jednotek Armády Èeské
republiky ve všech druzích pøíprav vèetnì souèinnostních cvièení za úèasti
všech druhù vojsk a pro spoleèná alianèní cvièení. Vojenský újezd Brdy je
prioritnì urèen k výcviku dìlostøelectva, vzhledem k rozloze výcvikových
ploch však neumožòuje plnohodnotný výcvik mechanizovaných jednotek.
Vzhledem ke specifickému urèení vojenského újezdu Bøezina je nutné ten-
to újezd zachovat.

Na stránce 24, kdybyste si tu dùvodovou zprávu pøeèetli, byste se
doèetli, že v posledních letech došlo k výraznému snížení bojových støeleb
a že za rok 2010 byly bojové støelby provádìny osm dnù, v roce 2011
pouze ètyøi dny. Takže prosím, nechme odborníky v rámci této záležitosti k
tomu øíct svùj názor, který nikdo z nás prosím nezpochybòuje (upozornìní
na uplynutí èasu), protože kdo z nás v tìch Brdech vùbec byl, aby vidìl,
jak to tam vypadá.

Promiòte, pane pøedsedající.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Paní poslankynì, jsem tolerance
sama, ale vypršel váš èas. Ještì jednou mám faktickou poznámku, a to od
kolegy Antonína Sedi, a pak od pana kolegy Novotného. Pak snad koneènì
pan kolega Kuèera. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické po-
známce.
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spektují názor jednoho kraje, a to pomìrnì významného, Støedoèeského
kraje, jsou tam vìci, které nerespektují pøechod na chránìnou krajinnou
oblast. Jsou tam vìci, které v podstatì neøeší ochranu území potom, co ar-
máda odejde, a ta oblast se v podstatì mùže stát tím, že bude nehlídaná,
prostøedím, které bude devastováno. I ve zprávì, která je prùvodní, v
dùvodové zprávì, jsou uvádìny údaje o tom, kolik nás stojí udržení provo-
zu stávajícího vojenského újezdu. Pochybuji o èíslech, která tam jsou, pro-
tože se domnívám, že tam jsou zapoèteny i náklady na provoz útvaru, kte-
rý tam doposud je, a vlastní èástka, dejme tomu kolem 7 mil. na daný pro-
stor, je daleko nižší než ta, která je tam uvádìna. Další vìc, která tam je, že
tento vojenský újezd je použitelný prakticky pro všechny druhy vojsk, která
ještì v èeské armádì zbyla, vèetnì letectva.

V dùvodové zprávì jsem nenašel podrobný rozklad toho, jakým
zpùsobem se budeme vyrovnávat s letitou vojenskou zátìží, která tam je,
to znamená revitalizace území, odstranìní všech min a veškeré munice,
která tam zùstala. To tam vùbec není podrobnì zpracováno, a to vèetnì e-
konomické analýzy, která by tam mìla být.

Domnívám se, že by bylo skuteènì vhodné tento zákon pøepracovat, re-
spektovat názory obou krajù, kterých se to dotýká, a potom s tímto
zákonem opìt pøijít do Snìmovny. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Stanislavu
Mackovíkovi. Slova se ujme pan poslanec Stanislav Grospiè a pøipraví se
pan poslanec Jiøí Zimola. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane pøedsedající. Já bych,
kolegynì a kolegové, chtìl nejdøíve øíci, že mám urèitý støet zájmù, protože
jsem ze Støedoèeského kraje, by� ne pøímo z oblasti Brd, a velice specific-
ky vnímám vývoj, který kolem Brd a vojenského újezdu Brdy zaznívá. Sám
za sebe a jako Støedoèeši asi nemáme výrazný problém s návrhem záko-
na, který je tady v Poslanecké snìmovnì pøedložený, nicménì považuje-
me jednostranné rozhodnutí o zrušení vojenského újezdu Brdy za
neš�astné a nevyvážené s øadou otazníkù. Nechtìl bych tady teï polemi-
zovat s otázkou, která se samozøejmì také diskutuje, to je možná otázka na
zástupce Ministerstva obrany, nakolik právì vojenský újezd Brdy je
majetkoprávnì nejjednodušší z hlediska zrušení pro èeský stát a nakolik
pøinese nejménì komplikací vzhledem k tomu, že pomìrnì rozsáhlé úze-
mí, které je významným zdrojem døeva a vody také z hlediska
majetkoprávního, nepøinese právì vùèi tøetím osobám komplikace, tudíž
další náklady z hlediska vypoøádávání, ale mùže potenciálnì pøinést zisk v
rámci snah umístit sem nejrùznìjší developery a urèité projekty, které se
budou nabourávat do unikátní pøírody Brd a brdského masivu.
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ní plány obcí, které ne vždy mohou respektovat celospoleèenský zájem na
zachování tohoto ojedinìlého krajinného celku?

Jsem pøesvìdèen, že pokud chceme rušit vojenský újezd Brdy, tak po-
té, až bude ujasnìn termín vyhlášení a rozsah chránìné krajinné oblasti,
která na sebe pøevezme aspoò èásteènì garanci ochrany pøírody ve vo-
jenském újezdu Brdy. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Kuèerovi. S
faktickou poznámkou pan poslanec Josef Vondrášek, pøipraví se pan po-
slanec Stanislav Mackovík. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické
poznámce.

Poslanec Josef Vondrášek: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, já jako voják základní služby a jako starosta žijící v Brdech bych
chtìl slíbit kolegyni starostce Èernochové, že jí nìjakou pohádku taky na-
píšu. (Potlesk z levé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji zejména za dodržení èasu.
S faktickou poznámkou ještì pøed panem kolegou Mackovíkem pan posla-
nec Pavel Blažek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Blažek: Dobrý den, dìkuji za slovo. Mám obecnou po-
známku, která se netýká pouze tohoto zákona. My jsme souèástí
Parlamentu Èeské republiky a na našich projevech by nemìlo být poznat,
odkud jsme. Máme hájit státní zájem. Takže bych hroznì rád požádal
kolegy, kteøí vystupují a vlastnì jakoby logicky lobbují za svou urèitou vo-
lební oblast, protože budou zase nìjaké volby, abychom už nepokraèovali
v sériích jednotlivostí a zkusili se bavit o zájmu Èeské republiky. Tím
neøíkám, jestli má být ten èi onen újezd zachován, protože tomu vìru nero-
zumím. Ale jsme poslanci republiky, už nejsme poslanci ani Plznì, ani v
mém pøípadì Brna. Republiky!

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Pavlu
Blažkovi. Slova se ujme pan poslanec Stanislav Mackovík a pøipraví se pan
poslanec Stanislav Grospiè. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Mackovík: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, chtìl jsem pùvodnì vystoupit s návrhem, který už tady zaznìl od
pana pøedsedy Poslanecké snìmovny Jana Hamáèka, to znamená návrh
zákona vrátit pøedkladateli k pøepracování, takže klub KSÈM se k tomu
hlásí, protože zákon má celou øadu nedostatkù.

Jak už tady zaznìlo v pøedchozí rozpravì, jsou tam vìci, které nere-
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. S faktickou poznámkou pan
poslanec Stanislav Grospiè. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já bych
vaším prostøednictvím chtìl paní poslankyni Èernochové øíci, že jde o to je-
nom se o problém Brd více zajímat, a pak zjistí, že podstatná èást dnešního
vojenského újezdu Brdy je už nìkolik let pro veøejnost pøístupná a že není
potenciálnì nemožné pro èlovìka prostor Brd navštívit. Já sám jsem tam
byl nìkolikrát. Možná se dá øíci, že pravidelnì, mám k Brdùm i urèité osobní
pouto. 

A v této diskusi si myslím, že právì pøíroda, o které tady èasto tak
hovoøíme a skloòujeme ji v nìkolika pejorativech i v nejrùznìjších jiných
pøíležitostech, právì díky ochranì a chránìnosti celého prostoru tím, že je
urèen pro potøeby èeské armády, je poskytována ochrana pøírody nejvyšší,
kterou žádná chránìná krajinná oblast nemùže v úrovni èeské legislativy v
souèasné dobì zabezpeèit.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Grospièovi i
za dodržení èasu. Pane kolego, také s faktickou poznámkou? Je lepší e-
lektronická pøihláška. Prosím, další faktická poznámka. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Josef Hájek: Budu struèný. Já bych se obrátil tady na zku-
šené matadory, aby mnì øekli, jak se podaøilo panu Kocábovi dosáhnout
toho, že ruské jednotky odešly z našich území, protože ony také zabíraly
možná desetkrát dvacetkrát vìtší území, než o kterém tady diskutujeme, a
ony odešly. To znamená, kdyby dneska nedej bože ta vojska tady byla, tak
bychom diskutovali, že nemùžou odejít, protože nevíme, co s pøírodou, ne-
víme, co s nevybuchlou municí atd.

Já jsem nedávno byl v Prášilech, to je na Šumavì, kde jsem byl na cyk-
lostezce, kde jsem šel, jelikož sníh nebyl, a všude byly tabulky "pozor, ne-
vybuchlá munice" v nìmeckém, èeském, anglickém jazyce a udìlána
modrá èára. Nevím, kdy armáda tam skonèila, ale myslím, že to je
minimálnì 20 let, a funguje to. Zatím jsem nenašel zapla� pánbùh tedy
pøípad, že by tam nìkdo šlápl na granát, na nevybuchnou munici. Naši že-
nisté jezdí do Bosny, kde chodí pomáhat našim pøátelùm v odminování, tak
urèitì si myslím, že se najdou prostory a prostøedky na to, aby odmino-
vávali i naše území. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Hájkovi. Já
bych mu odpovìdìl, jak je to na Šumavì. Nebudu. S faktickou poznámkou
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V té souvislosti nám také nejvíce vadí ten moment, že právì se zrušením
vojenského újezdu Brdy není øešena následná ochrana pøírody Brd jako ta-
kových a ani ve Snìmovnì není tøeba soubìžnì pøekládán návrh zákona o
zøízení chránìné krajinné oblasti Brd, o které se tady hovoøí, pøièemž
mapky a zámìry, jak by mohla tato chránìná krajinná oblast vypadat a na-
kolik se potom bude dotýkat života v obcích, se neustále výraznì mìní a
výslednice je pomìrnì velice nejistá. Èili na jedné stranì tady možná
potenciálnì dojde k "marginálnímu šetøení z hlediska nákladù Ministerstva
obrany". To bude vyrovnáno velice neúmìrnou zátìží pro èeský stát, pokud
by chtìl území revitalizovat, to znamená zbavit ho zátìže munice, protože
prostor má pomìrnì dlouhou historii, byl využíván zejména
dìlostøelectvem èeské armády, a potenciálnì ho otevøít pro veøejnost v
širším mìøítku, než je tomu dnes, a to se dostávám k možnosti, že už je
dnes zèásti pro veøejnost otevøen a jsou zpøístupnìny nìkteré trasy tøeba
pro cykloturistiku, tak ponese do budoucna velkou neúmìrnou zátìž.
Myslím si, že neúmìrnou právì z hlediska úspor tak, jak je staví v dùvodové
zprávì Ministerstvo obrany a spojuje je s úsporami v souvislosti se zruše-
ním tohoto prostoru.

Já tady teï nechci potenciálnì pøedjímat øešení, která se mohou v sou-
vislosti s projednáváním tohoto zákona rýsovat. Myslím si, že mou podpo-
ru má prioritnì vrácení tohoto zákona pøedkladateli k dopracování, ale
také, pokud by Poslanecká snìmovna nenašla vùli na tomto vrácení, tak
zcela urèitì prodloužení lhùty k projednávání. (Potlesk z øad poslancù
KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Stanislavu
Grospièovi. Ještì s faktickou poznámkou paní poslankynì Jana
Èernochová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Já jsem chtìla moc poprosit.
Pøestaòme strašit tím, že se znièí pøíroda. Pøipus�me to tady a øeknìme to
nahlas. Kdo z vás tam chodí na houby? Kdo z vás tam chodí na honitbu?
Tak si to tady øeknìme. A nevymlouvejte se, prosím pìknì, na to, že se to
neotevøe, že se to znièí díky tomu, že tam bude vìtší pøístup veøejnosti a že
se tam nìjakým zpùsobem pøíroda zdevastuje. Nezdevastuje. Dneska to
skuteènì slouží na zvláštní povolenky pro nìkolik málo vyvolených. A já
bych se tam jako obèanka Èeské republiky velmi ráda jela, neøíkám za rok,
ale za dva tøi roky podívat a vidìt pøírodu, o které vy se tady tak rozplýváte,
jak je úžasná. Ale je úžasná a dostupná jenom pro nìkoho. Pro vás možná
ve Støedoèeském kraji. Pro mì jako pro pražskou poslankyni dostupná není
a chtìla bych, aby v budoucnu byla.
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nových obcí, a v neposlední øadì probìhlo nìkolik zmiòovaných jednání
právì s obyvateli vojenských újezdù. Podaøilo se díky tomu vytvoøit takový
návrh zákona, který postihuje jak problematiku spojenou se zrušením vo-
jenského újezdu Brdy, tak i optimalizaci dalších vojenských újezdù, což je
právì téma Jihoèeského kraje a Boleticka.

Je nepochybné, že s ohledem na potøeby Armády ÈR není v souèasné
dobì na území ÈR nutná taková rozloha vojenských újezdù, která byla
pùvodnì dimenzována na jinou podobu Armády ÈR a plnìní jiných úkolù.
Potøeby vojenských újezdù se samozøejmì zmìnily s ohledem na vývoj v
posledních 20 letech zejména v souvislosti s èlenstvím ÈR v
Severoatlantické alianci.

Zámìr optimalizace vojenských újezdù je proto jistì nutný a
spoleèensky prospìšný. Otázky, které jsou s tím spojeny, jsou rùznorodé:
zajištìní financování obcí èi pøièleòování osad k již existujícím obcím vnì
vojenských újezdù, zajištìní existence a fungování samosprávy v novì
vznikajících obcích, vymezení katastrálních území novì vznikajících obcí,
zásobování tìchto obcí základními surovinami, vodou, elektrickou energií,
plynem atd., pøevod majetku na tyto novì vznikající obce nebo
hospodaøení s nimi. Ne nezásadní otázkou jsou i zmìny hranic krajù, by� se
tato problematika zrovna Jihoèeského kraje, a tedy vojenského újezdu
Boletice netýká.

Tyto problémy se nyní pøedkládaný návrh zákona pokouší øešit.
Jihoèeský kraj uplatnil v prùbìhu dojednávání nìkolik zásadních
pøipomínek, které se ovšem ve svém dùsledku týkají i ostatních vojenských
újezdù. Jen ve zkratce: Ustanovení správce obce do øádného zvolení sa-
mosprávy obce by mìlo být zakotveno pøímo v zákonì, vèetnì odkazu na
relevantní úpravu zákona è. 128, zákona o obcích. Majetek pøevádìný do
vlastnictví krajù by mìl být v pøíslušném stavebnì technickém stavu. Jedná
se zejména o komunikace, a bylo by proto vhodné, aby na kraj pøešlo jak
samotné tìleso komunikace, tak i pozemek pod touto komunikací.
Požadavek, aby pyrotechnická oèista probìhla všude a nejen na území
právì nejvíce dnes diskutovaného vojenského újezdu Brdy. Nebo požada-
vek na umožnìní budování staveb ve veøejném zájmu i pro územnì samo-
správné celky, nikoliv jen pro podnikatelské subjekty.

Je tøeba poctivì konstatovat, že vìtšinì pøipomínek našeho kraje bylo,
a za to chci pøedkladatelùm podìkovat, vyhovìno. Je však nìkolik záleži-
tostí, milé kolegynì, vážení kolegové, které by nemìly uniknout vaší pozor-
nosti, a je pak na vaší úvaze, nakolik jsou tyto záležitosti zásadní a nakolik
je možné zákon v této podobì buï pustit dál do dalších ètení, anebo jej
vrátit k dopracování. O co jde pøedevším? Opravdu nejzásadnìjší problém
spatøuji v tom, že není splnìn pùvodní slib Ministerstva financí, které v
poèáteèní fázi vyjednávání deklarovalo ochotu vytvoøit pro novì vzniklé ob-
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pan kolega Jakubèík. Tøeba odpoví za mì, jak je to na Šumavì v Prášilech.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Igor Jakubèík: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Nebudu
mluvit o Šumavì. O Šumavì tady povídám celkem èasto, ale je pravda, že
na Prášilech problém není. Otázka Brd. Na Brdech jsem strávil skoro 12 let
svého života, kdy jsem tam jako voják z povolání jezdil, kde jsem se za-
býval municí, prostì tímhle jsem se zabýval. Ano, je pravda, že tam je
spousta nevybuchlé munice. Na druhou stranu je pravda, že pomalu všich-
ni ženisté èeské armády tam momentálnì pracují a odminovávají. Provádí
se tam sanace. To je další vìc.

Jednoznaènì podporuji tento návrh zákona. Jsem poslanec
Plzeòského kraje a jedná se mi o to, už jak tady øekl kolega Votava, aby ob-
ce, které tam jsou, které mají zájem být v Plzeòském kraji, aby v Plzeòském
kraji byly. Z mnoha a mnoha dùvodù. Mluvil tady o tom opìt pan poslanec
Votava. Dále jsem vázán usnesením Zastupitelstva Plzeòského kraje. To
znamená, já jednoznaènì podporuji návrh tohoto zákona. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. A ještì než dám slovo øádnì
pøihlášenému panu poslanci Jiøímu Zimolovi, ohlásím omluvy. Dále se z
dnešního odpoledního jednání ze zdravotních dùvodù omlouvá pan Robin
Böhnisch a omlouvá se také z jednání pan ministr Richard Brabec.

Nyní se slova ujme pan poslanec Jiøí Zimola, pøipraví se pan poslanec
Jiøí Pospíšil. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Zimola: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, i když si uvìdomuji, že je za námi
pomìrnì dlouhá diskuse na toto téma, abych vás pøece jenom zdržel a se-
známil vás v nìkolika minutách s pozicí, kterou v této záležitosti zaujímá
Jihoèeský kraj, na jehož území leží právì vojenský újezd Boletice.

Zdùrazòuji, že Jihoèeský kraj po celou dobu projednávání návrhu toho-
to zákona aktivnì vyjednával a participoval tak právì na pøedkládané
podobì zákona. V rámci nìkolika zasedání komise Ministerstva obrany pro
optimalizaci vojenských újezdù byly diskutovány vìci spojené jednak s
územními otázkami, praktickými otázkami výkonu samostatné i pøenesené
pùsobnosti novì vzniklých obcí, jakož i problematika èinnosti novì vznik-
lých obcí, voleb do zastupitelstev obcí atd. Lze kvitovat, že se na takto ob-
tížném úkolu podílely jak panem ministrem zmiòované ústøední správní
úøady, a� už to byla ministerstva vnitra, zemìdìlství, obrany, životního
prostøedí, financí, místního rozvoje, tak vyšší èi nižší územnì samosprávné
celky nebo další dotèené subjekty, vèetnì pøípravných výborù pro vznik
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to ke krachu. Kraje, a vìøím, že i další kraje, kterých se to týká, jsou
pøipraveny pomáhat novým obcím s administrativou, metodicky vést pøi na-
kládání s majetkem, hledisky hospodaøení, pøi tvorbì rozpoètù v jiných
záležitostech, ale není možné, není možné, aby se stát zbavil svého pro-
blému a ten šel k tíži jiných, zpravidla vyšších územnì samosprávných
celkù. Dìlo se to celkem pravidelnì døíve za nìkolika posledních vlád.
Myslím, že je naèase tuto praxi opustit a vytvoøit opravdu korektní vztahy
mezi obcemi, kraji a státem. Prosím, pamatujte na tato slova pøi svém ná-
sledném rozhodnutí.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jiøímu
Zimolovi za jeho vystoupení. Nyní s faktickou poznámkou pan poslanec
Jan Zahradník, poté pan poslanec Jiøí Pospíšil s øádnou pøihláškou. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
musím øíci, že mám urèité zkušenosti s pøípravou podobného materiálu,
který dneska projednáváme, protože Jihoèeský kraj se v letech 2004 až
2008 zabýval velmi vážnì myšlenkou zrušit, pøípadnì redukovat vojenský
újezd Boletice. Jednání s armádou probíhalo pomìrnì nadìjnì do té do-
by, než získala pomìrnì mocného spojence ve všech možných organiza-
cích zabývajících se ochranou pøírody. Zase tady byl ten názor, který už ta-
dy dneska byl zmínìn, jako že pod tou armádní správou se té pøírodì daøí
nejlépe, jak se jí mùže daøit. Dokonce tehdy jsem zaslechl takový názor, ta-
kový pojem – armádní management ochrany pøírody. A to tedy tomu jsem
se vždycky zasmál, protože argument, že tìm kosatcùm se nejlépe daøí,
jsou-li rozjíždìny tanky a jejich vegetace je rozšiøována tímto zpùsobem, to
mi pøišlo tedy, že je skuteènì absurdní.

Souhlasím s panem hejtmanem a poslancem Zimolou, že je potøeba
velmi dùraznì žádat stát, aby nenechal pøípadnì vzniklé obce bez
prostøedkù. Myslím si, že když tedy sleduji tu debatu, která se tady odvíjí,
a ta debata samozøejmì je meritornì smìøovaná k problému vojenského
újezdu Brdy, a budeme hlasovat, jak se to tedy rýsuje, to hlasování mùže
být pomìrnì velmi vyrovnané. Nikdo z nás se nemùže vsadit, jak nakonec
dopadne. Ale chtìl bych se pøimluvit za to, a� dopadne hlasování o újezdu
Brdy a jeho zrušení jakkoliv, nezavrhnìme spolu s ním i myšlenku na revi-
zi vojenských újezdù, které jsou dále souèástí zákona. A to jsou všechny o-
statní újezdy, o kterých se v tom zákonì mluví.

Podle mého názoru je ten materiál velmi dobøe pøipravený. Je pomìrnì
srozumitelný a myslím si, že i skýtá docela dobrý potenciál do budoucnos-
ti pro správu krajù, pro správu území naší zemì. Myslím si, že naše armáda
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ce na území souèasných vojenských újezdù jakýsi garanèní fond ve smyslu
pøedfinancování nezbytných èinností obce. Je pravda, a zmiòoval to tu
kolega hejtman Novotný z Karlovarského kraje, že jako urèitou náhradu
pøistoupilo posléze Ministerstvo obrany na garanci nìkterých èinností po
dobu devíti mìsícù, a tím èásteènì pøevzalo na sebe závazky pro
usnadnìní života v nových obcích za právì Ministerstvo financí. Ale
uvìdomme si prosím, jak obtížné bude rozjet všechny èinnosti v nové ob-
ci, co vše bude potøeba v poèáteèních mìsících a možná letech platit, a
že je tedy nezodpovìdné vùèi tìmto novým obcím a de facto krajùm, pro-
tože tam budou první náøky obcí a jejich obyvatel smìøovat, vìc øešit jen
takto.

Obávám se, že je tím ohrožena sama existence nových obcí, nebo�
mùže být problematické motivovat kohokoliv k výkonu zastupitelského
mandátu v tìchto nových obcích za takovýchhle finanèních podmínek. A to
vše s pøihlédnutím k faktu, že výsledek vyjednávání o pøevodu státního ma-
jetku na novì vzniklou obec – omlouvám se, ale v pøípadì Jihoèeského kra-
je je to Polná na Šumavì – tak že toto vyjednávání skonèilo jako jeden vel-
ký kompromis. Stát nechtìl dát nic ze zajímavého majetku, logicky, a
pøípravný výbor té které obce také logicky chtìl všechno.

Resumé je takové, že novì vzniklým obcím pøipadne zastaralý bytový
fond, zastaralá vodohospodáøská infrastruktura, nìkolik možná zajímavých
ploch v intravilánu obcí, pár arù lesa v tom lepším pøípadì. A nadìjné
oèekávání, že v rámci rozpoètového urèení daní dostanou kolem deseti ti-
síc na jednoho obyvatele. Ve výdajové stránce po devíti garantovaných
mìsících Ministerstva obrany budou ale ležet nezaplacené faktury za úd-
ržbu místních komunikací, nemluvì o jejich potøebných opravách, budou
tam úèty za elektøinu za veøejné osvìtlení, chod obecního úøadu, náklady
na provozování vodohospodáøské infrastruktury, v horším pøípadì také
faktury za øešení nìjakých havarijních situací na nich a hlavnì údržba by-
tového a nebytového fondu. Nedìlejme si iluze, jak si všichni souèasní
uživatelé bytù budou ochotni tyto byty odkoupit. Pokud ano, bude to za ta-
kovou cenu, z níž de facto obec nebude mít nic. Pokud obec stanoví ceny
komerèní, koupí si byty i s nájemníky nejrùznìjší spekulanti a vytváøíme si
sociální problém. A o tom, že nepøeháním, o tom svìdèí mnoho pøíkladù z
pomìrnì nedávné historie.

Dámy a pánové, kolegynì a kolegové, znovu opakuji, že rozumím
snaze pøedkladatelù zákona zbavit se nepotøebného majetku a jako hejt-
man kraje se raduji z toho, že neexpanzivním zpùsobem zvyšuji rozlohu
svého kraje o 2 840 hektarù. Vyslovuji zde ale obavu, aby se odmítavým
postojem státu ve vìci urèitého rozjezdového finanèního balíèku pro nové
samosprávy nevytvoøilo pøedpolí pro nejrùznìjší spekulanty, kteøí za
finanèní pomoc nebo za zajímavé majetkové pøísliby pøivedou obec de fac-



- 103 -

obèanùm kvalitní život v této oblasti. Bylo to už tady jmenováno panem
poslancem Votavou, s kterým v té vìci souhlasím a pouze to zopakuji: Je
zøejmé, že pouze pùvodní historické katastry mohou zajistit dostatek pitné
vody pro obèany na Rokycansku. Ale na druhou stranu i v rámci pùvodních
historických katastrù bude možné èelit nebezpeèí rùzných povodní, které
bohužel v posledních letech na Rokycansku narùstají – viz problémy
spojené s øíèkou Klabavou tøeba v minulém roce. Témata dopravní obslu-
žnosti a témata vùbec rozvoje regionu už zde byla zmiòována. 

Já vás tedy prosím, dámy a pánové, pokud dneska tady sledujete e-
mocionální debatu mezi v uvozovkách poslanci z Plzeòského a
Støedoèeského kraje, potažmo debatu, která právì probíhala, mezi
Støedoèeským a Plzeòským krajem, vyjdìte z øešení, které navrhli odborníci
a orgány ústøední státní správy po nìkolikaleté debatì. To si myslím, že je
nejvhodnìjší a nejèestnìjší øešení. Urèitì je èestnìjší a vhodnìjší než ma-
teriál odložit a debatu, která trvala nìkolik let, dále umìle prodlužovat. V té
vìci už podle mého názoru není co vyøešit. Debaty probìhly, ministøi
bìhem nìkolika let postupnì navštìvovali inkriminovaná území,
Ministerstvo obrany jednalo s Ministerstvem vnitra, materiál byl nìkolikrát
projednán na rùzných vládách poøád se stejným závìrem. S takovým
závìrem, aby se obnovily pùvodní katastry, aby se obnovily pùvodní
hranice Plzeòského kraje a aby tak práva obèanù Rokycanska a Plznì jihu
byla náležitì a dostateènì chránìna a respektována.

To je, prosím, moje prosba. A neøíkám to, jak už jsem øekl, jako
poslanec Plzeòského kraje, ale øíkám to jako èlovìk, který chce, aby zájmy
obèanù Èeské republiky byly dostateènì chránìny. Øíkám to jako poslanec
centrálního zákonodárného sboru, který ví, které øešení mùže zájmy
obèanù dostateènì ochránit.

Dovolte mi ještì jednu tezi. Jsem pøesvìdèen, že vláda se bude muset
vedle tohoto návrhu, pokud bude schválen, velmi rychle zabývat vznikem
chránìné krajinné oblasti, tak aby zvláštì øeknìme ty pøírodní partie dané-
ho území byly dostateènì ochránìny a zachovány. Je prosím mýtus, a to
tady chci øíci, že je nutné z tohoto dùvodu, z dùvodu ochrany, zachovat ce-
lý vojenský újezd Brdy v rámci jednoho, tedy Støedoèeského, kraje. Pro to
není žádný dùvod. Máme pøíklady, které zde mùžeme jmenovat, kdy i jiné
chránìné krajinné oblasti se rozprostírají ve více krajích. Zkrátka a dobøe,
forma státní ochrany v rámci CHKO je úplnì jiná forma veøejné moci, než
je urèitá správa èi samospráva urèitého území. Takže prosím, argument s
CHKO a jednotou Støedoèeského kraje je v tomto smìru falešný a neprav-
divý.

Dámy a pánové, nechci tu debatu dále extendovat, protože zde už
všechny argumenty v poslední dobì byly øeèeny a byly øeèeny také pøímo
zde na plénu. Já vás jenom moc prosím, a to je hlavní dùvod mého
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má vojenských prostorù nadbytek, a myšlenka zredukovat toto území
je podle mého názoru principiálnì správná. Proto se tedy znova ještì
pøimlouvám za to, abychom tento zákon zvažovali odpovìdnì a nesvazo-
vali to pouze a jenom a jenom s vojenským újezdem Brdy a jeho zrušením.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Zahradníkovi
i za to, že nepøímo odpovìdìl panu poslanci Hájkovi na jeho vyslovenou o-
tázku, jak dlouho je to v Prášilech ohrazeno.

Nyní pan poslanec Jiøí Pospíšil, pøipraví se pan kolega Jan Volný.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Dìkuji pìknì. Vážený pane místopøedsedo,
dámy a pánové, dovolte mi, abych se také do této debaty zapojil, a to ne-
jen z titulu, že jsem poslanec za Plzeòský kraj, ale hlavnì z toho dùvodu,
že jsem velmi pozornì sledoval jako poslanec, ale také jako èlen vlády
pøípravu tohoto materiálu, který, jak už bylo øeèeno, zaèal pøipravovat a v
zásadì pøipravil pan ministr obrany Alexandr Vondra. A o tom víte, že ne-
byl ani z Plzeòského ani ze Støedoèeského kraje, a tedy lze ten materiál i z
tohoto dùvodu považovat za objektivní a materiál, který lze považovat za
takový, který vìcnì øeší problém snad zrušeného v budoucnu vojenského
újezdu Brdy.

Chci se opravdu vyjádøit struènì pouze k tématu Brdy, protože u jed-
nání, která již probíhají nìkolik let, jsem èasto z pozice zastupitele a po-
slance i jako ministra byl, a musím øíci, že návrh, který tady dneska leží
pøed vámi, má moji plnou podporu. Je totiž zpracován zcela odbornì,
vìcnì, na základì nìkolikaleté debaty mezi zástupci samospráv, odbor-
níky na státní správu a na základì debaty mezi jednotlivými resorty, zvláštì
mezi Ministerstvem obrany a Ministerstvem vnitra.

Zkrátka a dobøe, já zde nevystupuji z titulu, že jsem z Plzeòského kraje,
a proto hájím variantu vhodnou pro Plzeò, ale vystupuji z toho titulu, že va-
rianta, která je zde navržena a která v uvozovkách zdánlivì vyhovuje
Plzeòskému kraji, je podle mého názoru vhodná, protože chrání práva
obèanù Èeské republiky, tìch, kteøí žijí na území okresu Rokycany, a dále
hájí, øeknìme, práva obèanù, kteøí žijí na èásti okresu Plzeò–jih. Pøipadá mi
logické a správné ve chvíli, kdy bude zrušen vojenský újezd Brdy, pøiklonit
se bez jakýchkoliv emocí a debat, kdo je ze støedních Èech a kdo je z
Plzeòského kraje, k takovému øešení, které nejlépe bude chránit zájmy a
práva obèanù Plzeòského kraje.

A je tøeba tady øíci, a já to podtrhuji, že odborníci vyhodnotili, že pro
obèany Èeské republiky, kteøí žijí na Rokycansku, je nejvhodnìjší a nejlepší
øešení, pokud dojde k pùvodnímu obnovení katastru obcí na Rokycansku,
protože pouze takto pùvodnì obnovené historické katastry mohou zaruèit
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nové projekty, aby to zapadlo do chránìné krajinné oblasti. Jsou to vìci
opravdu liché.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, já vás ještì na
chvilku pøeruším a požádám o klid. Já bych byl rád, abychom mohli v klidu
pøednášet svoje projevy, a ti, kteøí mají zájem diskutovat o nìèem jiném než
je vládní návrh zákony, a� pøenesou své diskuse mimo jednací sál.

Dìkuji. Prosím, mùžete pokraèovat.

Poslanec Jan Volný: Pøipadá mi, že touto diskusí zaèínáme vytváøet
pro 35 trvalých obyvatel – ano, 35 trvalých obyvatel –, kteøí žijí v této ob-
lasti, o které se jedná, naprostý paskvil a naprostý patvar, kterým bude vo-
jenský újezd bez vojákù a bude to chránìná krajinná oblast bez turistù.

Jediné, co na tom vidím pozitivního a pro mì jako pro mladého a nové-
ho poslance pouèného, jak málo lidí dovede udìlat tak neskuteènì silné
lobby, abychom takto jasnou vìc, kdy Ministerstvo obrany chce zrušit
nepotøebný újezd, zaèlenit ho do naprosto standardní struktury samosp-
rávy, a my o tom tady jednáme. Dìkuji. (Potlesk ze støedu sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Volnému za
jeho vystoupení. Slova se ujme pan poslanec Karel Šidlo a pøipraví se pan
kolega Václav Zemek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Karel Šidlo: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Èlenové
vlády, vážené kolegynì, kolegové, dovolte mi doplnit to spektrum informa-
cí a argumentù, které tady zaznívají v otázce rušení vojenského újezdu
Brdy a zmìny hranic ostatních vojenských újezdù Èeské republiky, o jed-
nu informaci, která zde nezaznìla, by� ji avizoval pan zpravodaj. Zmiòoval
zde dopis obèanù plzeòských obcí, které sousedí s vojenským újezdem
Brdy. Je jich tam pøipodepsáno skoro dva tisíce pod tímto dopisem.
Signatáøi, kteøí to vlastnì vyvolali celé, jsou obèané Mirošova a zastupitelé
z Míšova. A to jsou dvì obce, kterých se to bezprostøednì dotýká. Dovolte
mi, abych ten dopis odcitoval, aby tady bylo zveøejnìno všechno, protože
tím splním i urèitý závazek, který jsem dal tìmto obèanùm. Jsou z našeho
regionu a chtìli, abyste o tom byli informováni všichni, kteøí se budete po-
dílet na rozhodování o této zásadní vìci. Proto mi dovolte citovat:

"My níže podepsaní obèané žádáme vládu Èeské republiky o
pøehodnocení stanoviska ke zrušení vojenského výcvikového prostoru
Brdy. Souèasnì žádáme poslance Poslanecké snìmovny, aby neakcepto-
vali tento zámìr a aby neodhlasovali zrušení tohoto vojenského prostoru.
Tento požadavek pøedkládáme proto, protože neobstojí zdùvodnìní o eko-
nomických nákladech na provoz a údržbu vojenského výcvikového prosto-
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vystoupení pøi této debatì, která èasto nese známky emocionality, nenechte
se strhnout k nìjakým emocionálním argumentùm a pojïme podpoøit
takové øešení, které obsahuje vládní návrh. Je to øešení, které schválily tøi
vlády, schválili ho postupnì tøi ministøi obrany, pracovalo se na nìm nìkolik
let, toto øešení bylo dostateènì vydiskutováno. Jak už jsem øekl, toto øešení
jako jediné ve vztahu k Brdùm mùže dostateènì a jednoznaènì chránit
práva obèanù, kteøí buï v Brdech nebo v okolí Brd žijí a mají právo na to,
abychom jim my zajistili, øeknìme, dostateèný režim a ochranu proti po-
vodním, zajistili jim pitnou vodu, dopravní obslužnost atd. Proto vás prosím
o podporu tohoto návrhu v té podobì, jak jej pøedkládá vláda. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jiøímu
Pospíšilovi. Nyní se slova ujme pan poslanec Jan Volný, pøipraví se pan po-
slanec Karel Šidlo. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Volný: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážení kolegové, pan
kolega poslanec Pospíšil to tady øekl v podstatì tak, jak jsem to chtìl øíci
já. Já to jenom trošièku upøesním. Já jsem byl možná jeden z mála z vás,
který se na Brdech byl podívatm a byl jsem souèástí toho jednání se sta-
rosty. Jel jsem tam s tím, že jsem si myslel, že jako bývalý starosta a
souèasný místostarosta obce, která leží na hranici chránìné krajinné ob-
lasti, budu moci být nápomocen tvoøit budoucnost tohoto regionu a budu
moci øíci nìjaké rady týkající se chránìné krajinné oblasti. Byl jsem zdìšen,
že v podstatì jediným cílem opozièní strany, která tam diskutovala o ne-
zrušení vojenského újezdu, bylo to, aby tato krajina byla ušetøena a byla
chránìna. Vùbec jí nešlo o to, jak to bude dál, ale aby tam zùstal vojenský
újezd. Je to v podstatì i dnešní diskuse. Já jsem byl zdìšen tím, že si
nìkdo mùže myslet, že Ministerstvo obrany se svým rozpoètem bude fi-
nancovat údržbu a kvalitu krajinné oblasti. Vždy� na to jsou pøece úplnì jiné
instituce a úplnì jiné systémy. Byl to v podstatì jediný argument tìch
starostù, kteøí hájili zachování vojenského újezdu – aby nám to tady zùstalo
hezké.

Je mi kupodivu, že tady používáme argument, že vyèištìní tohoto pro-
storu bude drahé. Možná to nebude levné, ale pøece nechceme tento pro-
stor nechat zneèištìný dalších pìt, deset, patnáct let. Stejnì se to bude
muset vyèistit, a� tam bude vojenský újezd, nebo a� tam bude CHKO.

CHKO – øeknu pøíklad, jak tady naznaèil pan Pospíšil. Slavkovský les,
neskuteènì krásná chránìná krajinná oblast, která se rozkládá na dvou
krajích, kolegové, a na ètyøech okresech. To, že by tam najeli developeøi a
zaèali tam stavìt nìjaké nesmyslné stavby, já osobnì tam mám pozemek,
mám tam starou bouraèku, kterou chci opravit, a už rok dodávám nové a
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újezdu Brdy, tak stejnì hodnotili napø. nákupy pandurù a nákupy letadel
CASA. To nehodlám hodnotit. Dovolil bych si dát pohled ze strany
èlovìka, který se zabývá dlouhodobì ochranou pøírody a krajiny. Já jsem
v této oblasti pùsobil profesnì deset let, takže mi dovolte tento trošku ji-
ný pohled. (V sále je rušno.)

Jak jsem poslouchal jednotlivé výstupy, tak jsem tady snad nezazna-
menal, že by nìkdo nechtìl to území ochránit, a� už jakýmkoli zpùsobem.
Z toho vycházejme. A teï máme nìkolik možností. Samozøejmì to území
má cenu, pøedevším když zùstane celistvé. Øíkejme si, co chceme, když
tøeba porovnáme z hlediska cenných pøírodních lokalit vojenský újezd
Brdy, vojenský újezd Libavá, vojenský újezd Boletice, tak ty poslední dva
jsou napø. pro zøízení CHKO vhodnìjší než vojenský újezd Brdy. Kdo tam
byl, já jsem tam byl nìkolikrát, tak urèitì ví, že vìtšinu území tvoøí smrkové
monokultury. Z hlediska cennosti nebo rozmanitosti druhù ten prostor Brdy
zas tak cenný není na to, aby tam byla CHKO vyhlášena. Jediné cenné lo-
kality, které tam jsou, jsou paradoxnì, a tady budu trochu reagovat na pa-
na kolegu Zahradníka, ty trvale poškozované plochy, kam právì dopadají
dìlostøelecké granáty.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, já vás pøeruším a
znovu požádám kolegy o klid. Máme tady posledního pøihlášeného, ještì
se hlásí o slovo nìkteøí z místa, ale rád bych, abychom dokonèili
projednávání v poøádku. Prosím, pokraèujte.

Poslanec Václav Zemek: Dìkuji. Já se k tomu vrátím. Paradoxnì z hle-
diska rozmanitosti druhù jsou nejcennìjší právì trvale poškozované
plochy. A v pøípadì, že vojenský prostor zrušíme a armáda odejde a plo-
chy nebudou poškozovány, vymizí i nejvzácnìjší druhy, které se dnes v ob-
lasti Brd vyskytují.

Kromì tìchto aspektù je tady ještì další vìc. Vìtšina území patøí mezi
chránìné oblasti pøirozené akumulace vod. V pøípadì, že území nìjakým
zpùsobem rozdìlíme, pustíme tam nìjaká opatøení, nechci øíct developery,
tak opìt o toto území pøijdeme. A co už je cennìjší než zdroje pitné vody,
které u nás ubývají? Podívejte se, kolik tady dneska zastavujeme
zemìdìlských ploch novými skladišti a novými halami. A tady se zase
pøipravíme o další èást území.

Zaznìl tady nìjaký argument ohlednì ochrany proti povodním. Tady je
potøeba øíci, že i když území nebo katastry pøevedeme na obce, tak stejnì
o tom obce rozhodovat nebudou, o tom rozhoduje správce povodí. A vž-
dycky je lepší, když tím, kdo o tom rozhoduje, je stát, než potom nìjaké
soukromé subjekty. To je zkušenost dlouhodobá.

Z tìchto dùvodù budu hlasovat pro návrh kolegy Hamáèka, aby se to
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ru. Tento prostor je totiž plnì bez restituèních nárokù na rozdíl od jiných
vojenských prostorù, kde jsou placeny nemalé èástky za pronájem, a
pøesto se neuvažuje o jejich zrušení. Na rozdíl od vedoucích funkcionáøù
resortu obrany tvrdíme, že tento prostor umožòuje výcvik všech složek
Armády Èeské republiky vèetnì leteckých. V uplynulých letech jej využíva-
ly ke své spokojenosti i další armády NATO, za což dle informací platily
nemalé finanèní èástky za pronájem.

Žádáme o ponechání dané oblasti v režimu vojenského výcvikového
prostoru a navrhujeme pøípadné zakonzervování daného stavu s tím, že
kdykoli v budoucnu mùže stát s touto oblastí nakládat dle potøeb pro blaho
všech obèanù. Jedná se o jedineènou pøírodní oblast v srdci Èeské re-
publiky, která plní dùležitou funkci vodohospodáøskou, zásobující pitnou
vodou široké okolí vèetnì Pøíbrami, Rokycan, Hoøovic a dalších støedních a
menších obcí.

Neménì dùležitý je i dopad na utváøení krajiny, utváøení mikroklimatu a
ochranu chránìných druhù živoèichù a rostlin. Tím, že ve státì zúžíme pro-
stor pro výcvik a tento kumulujeme na menší území, devastace tìchto
prostorù bude nevyhnutelná, protože pøíroda nebude mít možnost opìtné
obnovy, tak jako to bylo doposud. Všechny výcvikové vojenské prostory
jsou dosud paradoxnì nejchránìnìjšími územími v Èeské republice se
zachovanou pøírodou a unikátními rostlinnými i živoèišnými druhy.

Nedomníváme se, že vytvoøení chránìné krajinné oblasti skuteènì toto
území ochrání od snahy developerù a rùzných lobbistù vybudovat zde
rekreaèní zaøízení a další stavby, podobnì deklarované jako potøebné pro
širokou veøejnost. Zasaïte se o zachování tohoto jedineèného území našim
potomkùm, dokud je ještì co zachovávat. 

Na závìr mi dovolte ještì jednu poznámku, protože kolega Votava tady
hovoøil o tom, jak starostové souhlasí s návrhem tohoto zákona. Já musím
zdùraznit, že tady 2 000 obèanù obcí tìchto starostù právì podepsalo pra-
vý opak a pøedalo ho Poslanecké snìmovnì.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk KSÈM)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Karlu Šidlovi
za jeho vystoupení. A zatím posledním pøihlášený do rozpravy je pan po-
slanec Václav Zemek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Zemek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, vyslechli jsme tady øadu argumentù pro a
proti, vlastnì tento zákon byl pùvodnì o zmìnách hranic vojenských
újezdù, ale zvrhlo se to do debaty, jestli zrušit, nebo nezrušit vojenský
újezd Brdy. Byly tady rùzné argumenty z oblasti armády, byli tady
citováni rùzní odborníci, kteøí stejnì jako zhodnotili potøebu vojenského
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legislativního procesu, a proto poslanci TOP 09 podpoøí propuštìní do
druhého ètení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi Miroslavu
Kalouskovi. To byl zatím poslední pøihlášený do rozpravy. Ptám se, kdo se
dál hlásí z místa. Nikoho nevidím, rozpravu konèím. Ptám se, jestli je zájem
o závìreèná slova. Je. Vidím jak od pana ministra, tak pana zpravodaje.
Prosím, pane ministøe, se závìreèným slovem jako pøedkladatel. Máte slo-
vo.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Dámy a pánové, já vím, že to byla asi vyèerpávající debata, ale urèitì
nebyla úplnì nezajímavá. Pokusím se odpovìdìt na pár otázek. I když ja-
ko nadpis bych si dovedl pøedstavit spíš: Armáda ÈR po dlouhé dobì nìco
nechce. Zdá se mi škoda to nevyužít. To je první pùlka. A druhá pùlka:
spousta obèanù, myslím si, o tu pøírodu stojí. Možná, že se vám ta úvaha
bude zdát moc triviální, ale možná, že nìkdy je zase zbyteènì z té druhé
strany zasukovaná. 

Tady padly otázky, jako co je tou hnací silou. Já nevím o žádné jiné hna-
cí síle než to, že se snažím, aby armáda neutrácela, abychom jí nene-
chávali to, co nechce, a abychom to umožnili užívat obèanùm. X-krát bylo
vysvìtleno, kde budou cvièit dìlostøelci, že pøesuny jsou souèástí cvièení,
že armáda na to má prostøedky. X-krát bylo vysvìtleno, jak se bude fázo-
vat ta dekontaminace prostøedí. X-krát bylo vysvìtleno, že ti a ti obèané ne-
budou mít problém, resp. jejich dìti, s tím, že se nedostanou do škol v újez-
du Brdy, kde snad žádné dítì školou povinné ani není. Tìch vìcí byla celá
øada. Ale víte, mì na tom trošku mrzí jedna vìc, že øada z vás tady øekla,
že ta pøíprava a debata byla seriózní, že trvala dlouho a že vlastnì obsá-
hla všechny ty problémy. A nìkteøí zase øíkali, že se to dìlo o nich bez nich.
Tak já nevím, co z toho je pravda. Já jsem to pøedložil s vìdomím, že jsem
tomu dal maximum, co jsem mohl za ty minulé dva mìsíce, s vìdomím
práce, kterou na tom vykonali moji pøedchùdci a která má taky nìjakou
cenu a s vìdomím té investice celého toho nejen našeho, ale i dalších
aparátù. A ta práce prostì byla evidentní a poctivá. Žádná pøedloha
nebude úplnì dokonalá a žádná nebude zohledòovat, zpracovávat a øešit
každý jednotlivý malý aspekt. Ale myslím, že v tom celku jednoznaènì
pøevládá obecný zájem – je to takhle jednoduché – obecný zájem na tom,
aby armáda nemìla újezd, který nepotøebuje, abychom nehledali zástupné
argumenty, proè to je, èi není pravda.

Malá odboèka. Já se vám pøiznám, že se mì trochu dotýká, když je
tøeba zpochybòována kompetence náèelníka Generálního štábu. A to není
tím, že si mì za dva mìsíce ochoèil, ale to je èlovìk, který má nìco za se-
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vrátilo k dopracování, a dneska nepodpoøím tuto novelu, aby prošla do
druhého ètení. Dìkuji za pozornost. (Potlesk vlevo.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Václavu
Zemkovi. Nyní se pøihlásil do rozpravy pan pøedseda klubu TOP 09
Miroslav Kalousek. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Dámy a pánové, roz-
prava byla dlouhá, upozoròovala na celou øadu problémù. Já je nechci o-
pakovat. Dovolte jenom struèné stanovisko klubu TOP 09.

Jsme pøesvìdèeni, že každé rozhodování musí mít své strategické pri-
ority. To znamená, první rozhodnutí má odpovìdìt na otázku, zda vojenský
újezd Armáda ÈR potøebuje, nebo nepotøebuje. Nepotøebuje-li, a o tom ne-
máme pochyb, pak je absurdní, abychom ho dál drželi pro potøeby Armády
ÈR, protože k tomu jsou zøízeny vojenské újezdy, a problémy, které tady
zaznìly a které vùbec nepodceòujeme, jsou podle našeho názoru øešitelné
v další fázi legislativního procesu.

V každém pøípadì podpoøíme propuštìní do druhého ètení.
Domníváme se však, že by mìla být prodloužena lhùta projednávání, a já
si dovoluji navrhnout prodloužení lhùty k projednávání na 120 dnù.

To co nás trápí vùbec nejvíc, je fakt, že celou dobu, kdy pøedcházející
vlády, v té jedné jsme byli úèastni, pøipravovaly zrušení vojenského újezdu
Brdy, tak vždy to bylo pøipravováno tak, že paralelnì bude pøipraven a
pøedložen legislativní návrh na zøízení chránìné krajinné oblasti. Zdá se, že
tady došlo k jakési dyskoordinaci a že s nejvìtší pravdìpodobností
pøedložení tohoto návrhu, což pochopitelnì nemùže být vina souèasného
ministra životního prostøedí, bude mít jisté zpoždìní, ale i to je podle
našeho názoru øešitelné, napø. tím, že ve druhém ètení zvážíme pøíslušné
odložení úèinnosti do data, než bude možné schválit zákon o legislativou
chránìné krajinné oblasti.

Rovnìž nikdo nepochybuje o tom, že po urèité pøechodné období
budou potøebovat obce v oblasti finanèní podporu. Mluvil o tom pan po-
slanec Zimola. Jenom prosím chci zdùraznit, že nikdy nikdo nesliboval
žádný fond. Že je vìcí vlády a krajù a obcí, aby dohodly v rámci existujícího
dotaèního programu dotace obecním úøadùm, pøíslušné èástky, které se
objeví v rozpoètu pro tento úèel. Je to vìcí dohody a je to vìcí relevantních
nákladù mimoøádných, které tím obcím vzniknou. Ale mìnit tím
rozpoètovou legislativu a zøizovat jakékoli fondy bych pokládal za napros-
to kontraproduktivní. To se dá øešit v rámci stávající rozpoètové struktury.

Tedy znovu opakuji, bereme velmi vážnì celou øadu námitek, které ta-
dy padly. Žádná z nich ale nemùže být dùvodem pro neschválení tohoto
zákona. Mohou být pouze dùvodem k tomu, abychom je øešili v další fázi
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jednávat, a pokud jde o ten výbor pro obranu, ten už navržen je. Takže na
to se ještì zeptám.

Ale pane ministøe, jestli jste pøipraven k tomu prodloužení vystoupit teï
hned... Já bych radìji až pozdìji, abychom neotevírali rozpravu. Ale jak
chcete, mùžete. Prosím, pane ministøe.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Ano. Je to takhle jednoduché,
ano 120 dnù.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe, beru to jako souhlas navr-
hovatele, a mùžeme tedy pøistoupit k jednotlivým vìcem, které jsou k hla-
sování. Požádám pana zpravodaje, protože jsem neøídil celý bod, aby mì
kontroloval, jestli pøedkládám všechny návrhy k hlasování. V rozpravì ne-
padl návrh na zamítnutí, ale padl návrh na vrácení pøedloženého návrhu
navrhovateli k dopracování a potom padl návrh na projednání v delší lhùtì
se souhlasem navrhovatele podle § 91 odst. 3 zákona o jednacím øádu.

Nejdøíve se tedy vypoøádáme s návrhem na vrácení pøedloženého ná-
vrhu navrhovateli k dopracování. Já vás ale nejdøív všechny odhlásím a po-
žádám vás o novou registraci. Prosím, pøihlaste se svými identifikaèními
kartami.

Jakmile se stav ustálí, zahájím hlasování o návrhu na vrácení
pøedloženého návrhu k pøepracování. Bude to hlasování èíslo 18.

Zahájil jsem hlasování a ptám se, kdo je pro vrácení návrhu zákona na-
vrhovateli k pøepracování. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 18 z pøítomných 178 pro 72, proti 94. Návrh
nebyl pøijat.

Budeme se tedy zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Padl návrh v rozpravì na výbor pro obranu. Tento návrh pøedložil
Poslanecké snìmovnì také organizaèní výbor. Èili budeme se zabývat ná-
vrhem na projednání výboru pro obranu. Má nìkdo jiný návrh? Ano, vidím.
Prosím, pane poslanèe, váš návrh k pøikázání.

Poslanec Michal Kuèera: Navrhoval bych pøikázat výboru pro životní
prostøedí.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, dìkuji, návrh na životní
prostøedí. Kdo další má návrh k pøikázání? Není tomu tak. Budeme hlasovat
o tìchto dvou návrzích.
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bou, a je tam x lidí, kteøí si opravdu nepotøebují vymýšlet nìjaké tajné nebo
kdovíjaké motivace pro své konání.

Myslím si, že se tady zapomnìla jedna vìc. Vstup do tìch újezdù je na
výjimky. Výjimka pro ty, co tam bydlí, výjimka pro ty, co tam tøeba doèasnì
pracují, no a pak výjimka. A to je taková ta výjimka houbaøská. A mùžu vám
øíct, že tìch výjimek je nìkolik tisíc, že to je v pravomoci lokálních starostù
a také samozøejmì té správy, kterou tam vykonávají Vojenské lesy, a že
urèitì není nezajímavé ty výjimky udìlovat.

Víte, narážky na pyrotechniky – nezlobte se, ale to jsou lidi, kteøí mají za
sebou Afghánistán a kteøí tam prostì detekují ty vìci. Je to nároèná práce,
je to nebezpeèná práce. Zachovávají pøesnì ty normy, které platí. Èili mlu-
vit o tom tak, jako že ta práce je odflinknutá nebo kolik bude stát... My víme,
kolik bude stát, ale to pøece není dùvod ji nedìlat. Navíc je dìlaná a
maximálnì by byla dìlaná v rámci výcviku i do budoucna. Èili víte, mám
pocit, že kdo chce psa bíti... že je to ale škoda. Že to je škoda, protože nad
tím vším pro mì výraznì pøevládá to ratio a to nejsem ani z jednoho, ani z
druhého kraje. Takže já vìøím, že to posoudíte objektivnì. Dìkuji vám.
(Potlesk.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi za
závìreèné slovo. Nyní závìreèné slovo pana zpravodaje. Prosím, pane
zpravodaji.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, kolegynì a
kolegové, já jsem chtìl dva body. Za prvé jsme nepøikázali, a prosím tedy
pøikázání výboru pro obranu. A za druhé podpoøím již formulovaný návrh
na prodloužení lhùty mezi prvním a druhým ètením na 120 dnù z toho
dùvodu, že skuteènì zájem 2 000 obèanù vyžaduje, abychom mìli prostor
k nalezení kompromisu a neshodili zákon a celé to startovali znovu.

Vnímal jsem všechny výrazné námitky, slyšel jsem je ve výboru. Je
potøeba hledat kompromisní øešení. Vezmìme si na to tìch 120 dnù,
pøípadnì poodložení platnosti, a zejména z toho dùvodu bych žádal,
abychom podpoøili zákon do druhého ètení. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane zpravodaji, za
závìreèné slovo, ale vaše vyjádøení k prodloužení lhùty je v tuto chvíli ire-
levantní, protože je to prodloužení o více než dvacet dnù a k tomu musíme
mít souhlas navrhovatele, takže spíše oèekávám od pøedkladatele pana mi-
nistra, jestli souhlasí s tím prodloužením za vládu, nebo ne, protože jinak by
to nebylo hlasovatelné, ale to kolega Kalousek velmi dobøe ví. Než to bu-
deme hlasovat – já to teï nepotøebuji, protože se to musí samozøejmì pro-
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vážení páni poslanci, pane pøedsedo vlády, èlenové vlády, pane
pøedsedající. My jsme se dostali k tomu bodu, ale bohužel nebyl ani za-
hájen. Já tedy pøedkládám za skupinu navrhovatelù návrh ústavního záko-
na o referendu o zrušení zákona o majetkovém vypoøádání s církvemi a
náboženskými spoleènostmi.

Už na zaèátku pøipomínám, že návrh vznikl v dobì, kdy bylo možné u-
važovat i o zrušení samotného zákona, ale v tuto chvíli pøedesílám, že sa-
motný návrh už takový být nemùže, protože zákon se stal úèinným po jeho
vstupu v platnost a v úèinnost. Samozøejmì došlo k øadì krokù mezi vládou
Èeské republiky, jejími jednotlivými správními orgány a církvemi, nábožen-
skými spoleènostmi, a tento zákon tedy už nelze zrušit bez náhrady, lze ho
pouze zmìnit a zmìnit jeho podobu, protože samotný zákon pøedpokládá,
že prùbìh vyrovnání bude v podstatì 30letý, a tedy bavíme se o tom, co
lze na zákonì zmìnit a proè k tomu je potøeba referendum.

Principiálnì tento zákon nemluví o zákonì samotném, tedy o zákonì o
vyrovnání se s církvemi a náboženskými spoleènostmi, tak jak byl
pøedložen v minulém volebním období a schválen tehdejší Poslaneckou
snìmovnou minulého volebního období, ale mluví o tom, jakým zpùsobem
by se vyjádøili obèané k této vìci.

Podotýkám, že v dobì projednávání zákona osciloval odpor proti návr-
hu zákona v èeské spoleènosti mezi 60 až 80 % a odpor ve spoleènosti už
s realizací zákona zùstává cca 70%. Dobøe chápu všechny argumenty a
moji kolegové též, že zákon, který byl Poslaneckou snìmovnou pøijat, mùže
být také Poslaneckou snìmovnou zrušen a zmìnìn, od toho je zákonodár-
ný sbor a nepotøebujeme k tomu žádné referendum. Myslel jsem si, že bu-
du mít mnohem složitìjší situaci, než je v tuto chvíli ve spoleènosti, ale ne-
mám.

Samotné projednávání jednotlivých kauz, realizace samotného zákona
o vyrovnání státu s církvemi a náboženskými spoleènostmi má takovou
pøehršel vad, má takové velké množství pøehmatù, pøešlapù, ale také sa-
motných podivných krokù, že jsem pøesvìdèen, že ke zmìnì zákona mu-
sí dojít, a dùvod, pro který by tu mìlo být referendum, je dán pomìrnì jed-
noduchým zpùsobem. Když se podíváte na žádosti jednotlivých církví, jed-
notlivých náboženských spoleèností, zjiš�ujete, že jsou požadovány majet-
ky, které ani podle zákona vydány být nemohou. Napøíklad zastavìné po-
zemky, kdy zákon øíká, že se to nevydává, že se nahrazuje, pøesto o konk-
rétní pozemek je podána žádost. Uvedu pøíklad, a teï bez toho, aniž bych
nìjakým zpùsobem chtìl kohokoli poškozovat nebo vyzdvihovat, tak
pøipomenu napø. žádost Arcibiskupství pražského o vydání nemovitostí v
Jihoèeském kraji. Jde o spojaøské uèilištì v Kolodìjích u Týna nad Vltavou,
které bylo postaveno v 60.- 70. letech, a je tu žádost o vydání pozemkù,
vèetnì nemovitostí na nich stojících, pøestože se právì na tyto pozemky
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Nejdøíve pøikázání výboru pro obranu v hlasování èíslo 19, které jsem
zahájil, a ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 19 z pøítomných 178 pro 176, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Nyní budeme hlasovat o návrhu pøikázání výboru pro životní prostøedí.
Zahájil jsem hlasování èíslo 20 a ptám se, kdo je pro tento návrh. Kdo

je proti? Dìkuji vám.
V hlasování èíslo 20 z pøítomných 179 pro 166, proti 2. I tento návrh byl

pøijat.

Nyní budeme hlasovat o lhùtì pro projednání ve výborech a ta byla se
souhlasem navrhovatele prodloužena na 120 dnù.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 21 a ptám se, kdo je pro
prodloužení lhùty k projednání. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 21 z pøítomných 180 pro 174, proti 3. I ten-
to návrh byl schválen.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání výboru pro obranu
a výboru pro životní prostøedí, lhùta k projednání byla prodloužena na 120
dnù. Dìkuji zástupci navrhovatelù panu ministru obrany Martinu
Stropnickému, dìkuji panu zpravodaji poslanci Gabalovi a konèím tento
bod.

Na další bod požádám kolegu místopøedsedu, aby mì vystøídal,
protože budu pøedkladatelem návrhu zákona. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dámy a pánové, pokraèujeme v
projednání bodu

10.
Návrh poslancù Vojtìcha Filipa, Stanislava Grospièe a dalších

na vydání ústavního zákona o referendu o zrušení zákona
o majetkovém vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi

/snìmovní tisk 66/ - prvé ètení 

Tento bod byl pøerušen na 6. schùzi do støedy 19. 2., projednání neby-
lo zahájeno.

Pane pøedkladateli, máte slovo. Poprosím vás o klid v sále, abychom se
navzájem slyšeli. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážené paní poslankynì,
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Pokud jde o samotnou konstrukci, opakuji tedy, že jde o to, že referendum
po jeho schválení vyhlašuje prezident republiky. Jednotlivé obvody jsou
dìlány jako obvody pro volby, sèítání je klasické tak, jak ho známe, a
samozøejmì vyhlášení výsledkù do 30 dnù od podání návrhu, nejpozdìji 90
dnù do jeho konání. Zrušení, resp. zmìna toho zákona by potom byla pro-
vedena Poslaneckou snìmovnou na základì seètení takových výsledkù. V
pøípadì, že by názor spoleènosti byl opaèný, realizoval by se zákon v té
pùvodní podobì se souhlasem, s legitimním souhlasem vìtšiny obèanù. To
je asi to nejpodstatnìjší, abych neopakoval vìci, které jste si snadno mohli
pøeèíst v dùvodové zprávì, a nepovažoval vás za kolegy, kteøí návrhy,
které pøedkládáme Poslanecké snìmovnì, neètou.

Jsem pøesvìdèen, že ta ústavní konstrukce odpovídá tomu, jakým
zpùsobem byla první ústavní konstrukce jednotlivého referenda u nás
pøijata. A pokud jde o výhrady, které jsem èetl z vlády, považuji je za spíše
technického charakteru, snadno odstranitelné ve druhém ètení. Také to na-
bízím za skupinu navrhovatelù. Stejnì tak jako nabízím odpovìdi na
finanèní èástku. A nemusím odpovídat na to, co znáte z Parlamentního in-
stitutu, že tato vìc není záležitostí, která by odporovala evropskému právu,
ale je výhradním právem èeského Parlamentu se takto zachovat jako
souèást Evropské unie a jistì by nám to nikdo nevyèítal, protože takový
zákon, jako je pøijat u nás, není pøijat v žádném ze státù souèasné osma-
dvacítky.

Tolik tedy na úvod. Dìkuji za pozornost a tìším se na rozpravu. (Potlesk
poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji panu navrhovateli.
Požádám ho, aby se posadil na místo navrhovatele. A nyní prosím, aby se
ujal slova zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Radek Vondráèek.

Poslanec Radek Vondráèek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vážená vládo, vážené kolegynì, kolegové, co se týèe obsahové stránky
návrhu, mám za to, že jste byli ze strany pøedkladatelù dostateènì se-
známeni s tímto návrhem. Já se v roli zpravodaje pokusím omezit na vìcné
pøipomínky k pøedkládanému textu, protože pøedpokládám samozøejmì
bohatou diskusi k tomuto citlivému tématu.

Samozøejmì Ústava ve svém èlánku 2 odst. 2 poèítá s tím, že ústavní
zákon mùže stanovit, kdy lid vykonává státní moc pøímo. Potud je tedy ten-
to návrh zcela konformní. Obávám se, že ale na tomto místì už se potom
dostáváme do oblasti, kde se støetáváme vùbec s otázkou, jestli další po-
stup je v souladu s Ústavu, èi nikoliv. Já se bohužel domnívám, že tento ná-
vrh naprosto nereflektuje judikaturu Nejvyššího soudu, a to už tu úvodní,
která odkazuje na ústavní nález 242/2010, který stanovil, že postup záko-
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vztahuje náhrada, která je ve finanèní èásti. Mohl bych, pøed chvílí jsme
skonèili projednávání zákona o zrušení vojenského újezdu Brdy, tam na
stejné žádosti Arcibiskupství pražského je také nìkolik zajímavých vìcí,
kdy jde o žádost o vydání pozemku s jednou stavbou, která ztratila pùvodní
stavební charakter, je dnes dìtským zaøízením pro letní dìtské tábory. Jsou
k tomu pøistaveny øady dalších nemovitostí sloužících právì dìtské
rekreaci a samozøejmì i dalším úèelùm, pro které byly postaveny.

Èili samotný zákon, tak jak ho koncipovala minulá vláda, v podstatì mìl
kolizi ve vydávání jednotlivých majetkù zabránit a øíkal: Tohle se bude na
základì žádostí projednávat a vydávat, tohle se vydávat nebude, to je
ocenìno takovým a takovým zpùsobem. A teï se mùžeme vrátit k té
debatì, a já ji schválnì nechci vést, jestli byla ocenìna správnì, nebo
nesprávnì a bude se vydávat v penìzích. Èili naturální restituce není mo-
žná, bude restituce finanèní, tedy náhrada v penìzích, a pøesto dochází k
obìma procesùm. Jak k tomu, že se vládì nepodaøilo sjednat žádnou
zmìnu objemu finanèních prostøedkù, ale také jednotlivé církve,
náboženské spoleènosti nejsou ochotny se se státem dohodnout na tom,
že budou postupovat v souladu se zákonem. A teï jsme tedy v pozici, kdy
je na jedné stranì vláda a Parlament, který odpovídá za urèité spoleèenské
procesy v Èeské republice, a na druhé stranì na základì smluv, které
uzavøela velmi rychlým zpùsobem vláda Petra Neèase s jednotlivými ob-
myšlenými subjekty, které nechtìjí pøistoupit na to, že je potøeba redefino-
vat samotný proces vyrovnání. V tomto ohledu si myslím, že je možné, ba
dokonce nutné pøistoupit k tomu, že tu bude spoleèenský tlak, který bude
vytváøet právì ono vyhlášené jednorázové referendum.

Teï k samotnému návrhu zákona, protože je pomìrnì jednoduchý, je-
ho konstrukce je známá v Èeské republice. Je to konstrukce, která vychází
z jednorázového referenda o vstupu Èeské republiky do Evropské unie,
tzn. má stejnou ústavní konstrukci, vèetnì toho, jakým zpùsobem se
dostáváme k pøezkoumání výsledkù referenda, až po postup k Ústavnímu
soudu. Je otázka zamezení nìjakého opakování, pøípadnì toho, že by re-
ferendum nevyšlo apod. Má tedy konstrukci, kterou jste si mohli snadno
pøeèíst, protože samotný text ústavního zákona, jak jinak u ústavního záko-
na, je velmi krátký a strohý, protože musí odpovídat tomu, že Ústavu nelze
rozšiøovat nìjakými dalekosáhlými projekty. 

V tomto ohledu tedy samozøejmì už nyní øíkám, že samotná otázka by
byla ve druhém ètení, pokud bude návrh zákona propuštìn do druhého
ètení, zmìnìna, protože už nelze zákon samotný zrušit, ale lze ho zmìnit a
vytvoøit tedy onen spoleèenský tlak na to, aby vláda a jednotlivé církve a
náboženské spoleènosti byly ochotny k novému kompromisu, který odpo-
vídá náladám èeské spoleènosti, ale také ekonomickým možnostem státu
v této situaci.
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sázky nazvu snahou o vyvinutí spoleèenského tlaku nebo nìjaký širší
sociologický prùzkum s nejistým výsledkem s ohledem na možnou protiú-
stavnost, pak se domnívám, že takovéto náklady nejsou odùvodnitelné.

Už možná pøekraèuji roli zpravodaje, ale možná by mìlo z mé strany za-
znít, že se domnívám, že toto není cesta, kterou bychom se v rámci demo-
kratického státu mìli ubírat, a zøejmì ta problematika, která trápí spoustu
obèanù, by se mìla øešit jiným zpùsobem. To je vše pro tuto chvíli. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane zpravodaji.
Požádám, abyste zaujal místo zpravodaje. Otevírám obecnou rozpravu, do
které v tento moment máme pøihlášeno šest øeèníkù. Jako první je pøihlášen
pan Grebeníèek, ale s pøednostním právem se hlásí Jiøí Mihola. Máte slo-
vo. 

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, vážení pøedstavitelé
vlády, dámy a pánové, poslanecký klub KDU-ÈSL je jednoznaènì proti ko-
munistickému návrhu zákona o referendu o zrušení zákona o majetkovém
vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi. KDU-ÈSL již mnohok-
rát deklarovala, že je zákon o majetkovém vyrovnání s církvemi a nábo-
ženskými spoleènostmi pro ni uzavøenou záležitostí.

Jako historik a vysokoškolský uèitel, který o vìci nìco ví, bych mohl k
této záležitosti a problematice dlouze diskutovat. Nebudu to však dìlat. Již
samotný fakt, že k majetkovému vyrovnání s církvemi a náboženskými
spoleènostmi, a tím i k nápravì nìkterých køivd v minulosti došlo až po
neuvìøitelných 21 letech od sametové revoluce, mi pøijde opravdu trapný.
Buïto chceme spravedlnost pro všechny, a pak tedy co bylo ukradeno,
musí být vráceno, anebo to mùžeme zpochybòovat a dávat prostor tomu,
aby v naší zemi vítìzila nespravedlnost a právní chaos.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezký dobrý veèer, milé kolegynì,
milí kolegové. Dìkuji panu pøedsedovi poslaneckého klubu KDU-ÈSL a
dalším pøihlášeným je pan poslanec Miroslav Grebeníèek. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Grebeníèek: Vážený pane pøedsedající, vážené
dámy a pánové, není to tak dávno, co papež František jednal s èeskými a
moravskými katolickými preláty. Údajnì i o neoprávnìných majetkových
nárocích katolické církve vùèi èeským obèanùm a vùèi èeskému státu.
Podle kardinála Duky pro Èeskou televizi prý Svatý otec jasnì øekl, že pod-
le zákona to, co bylo církvím ukradeno, má jim být vráceno. Kardinál Duka
k tomu pak ještì dodal: "Nebo už v Èeskoslovensku neplatí vùbec žádný
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nodárce, který dlouhodobì nepøijímal žádné zákonné opatøení týkající se
vydávání historického majetku církví, je protiústavní.

Dále mùžu odkázat na ústavní nález, který potvrdil ústavnost zákona o
majetkovém vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi. Dále bych
chtìl odkázat na nìkolik ústavních nálezù, které nám opakovanì stanovily,
že jestliže zde existuje legitimní oèekávání a nìjaká právní jistota adresátù
nìjaké právní normy, tak tato musí být zachována. Já se domnívám, že ve
svìtle této judikatury, i kdybychom vyvinuli spoleèenský tlak, jak tady
zaznìlo, i kdyby bylo rozhodnuto pøípadnì v referendu o tom, že Parlament
Èeské republiky má zrušit daný právní pøedpis, tak tento spoleèenský tlak
nemùže dodateènì posvìtit, když použiji tohle slovo v souvislosti s církev-
ními restitucemi, nemùže dodateènì posvìtit to, že bude zrušen zákon a
bude narušeno legitimní oèekávání adresátù právní normy.

Je zde øada dalších otázek, na které nám pøedkladatelé neodpovídají.
A sledoval jsem i rùzná mediální vystoupení v této souvislosti a taky se
tìším do diskuse, jestli na tuto otázku bude nìjakým zpùsobem
odpovìzeno. Je to otázka soukromoprávních smluv, které už byly v
souèasné dobì uzavøeny v souladu a v režimu § 16 zákona o majetkovém
vyrovnání s církvemi, které svou povahou jsou soukromoprávní. Pøímo ze
zákona vyplývá, že jsou uzavírány na základì obèanského zákoníku. A i
kdybychom pøipustili, že by byl v referendu vysloven souhlas, vysloveno
ano ke zrušení zákona, ten zákon by byl pøípadnì zrušen, tak potom by mì
zajímala odpovìï na otázku, co s tìmito smlouvami, protože ty budou i na-
dále platit a budou své strany zavazovat. A obèanský zákoník nepamatuje
na možnost zániku závazku z titulu zákona a je potom otázka, zda by ta-
kováto ingerence do soukromoprávních vztahù nebyla také nepøípustná a
protiústavní.

Další konkrétní pøipomínka z mé strany, která by tu mìla zaznít – jinak
podotýkám, snažím se opravdu o vìcné pøipomínky, v pøípadné øeknìme
diskusi politické zvážím své vystoupení do obecné rozpravy. Já jen oprav-
du po technické stránce. Zákon o majetkovém vyrovnání s církvemi
pøedpokládá dále úplnou odluku státu od církve a v této souvislosti byl
zrušen zákon è. 218/1949 Sb., o hospodáøském zabezpeèení církví. Bylo
by tedy nutné opìtovnì øešit otázku financování církví a náboženských
spoleèností v této zemi, kdy si myslím, že nastoupený trend úplné odluky
je urèitì správný a žádoucí.

Ve svìtle tìchto velkých otazníkù, kdybychom mohli dosáhnout
referenda a pøípadného zrušení právního pøedpisu a tento posudek by byl
shledán jako protiústavní, je pak tøeba posuzovat finanèní náklady spojené
s referendem. Pøedkladatelé uvádìjí – a myslím si, že ten odhad je kvalifi-
kovaný –, že by se ty náklady mohly pohybovat okolo 500 mil. korun na re-
ferendum v této podobì, jak je navrhováno. A jestliže to teï s troškou nad-
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na mysli možnost zmìny tìch pomìrù, které nelze nazvat jinak než jako
špatné.

Ano, inklinuji k budování efektivního státu, na nìmž by nikdo neparazi-
toval. To, co je pro mne ve vìci návrhu skupiny poslancù na vydání záko-
na o referendu o zmìnì zákona o majetkovém vyrovnání s církvemi a nábo-
ženskými spoleènostmi klíèové a rozhodující, je míra podpory ze strany
státu a míra finanèní spoluúèasti vìtšiny laické veøejnosti na hmotné
podpoøe vìøících obèanù a jejich náboženských, ekonomických, politic-
kých a dalších institucí. Jsem tedy dalek toho upírat upøímnì vìøícím
èeským obèanùm, kteøí respektují Listinu základních práv a svobod a plat-
nou Ústavu, jejich víru, a� už jsou jakéhokoliv náboženského vyznání.
Stejnì tak pøiznávám vìøícím a jejich organizacím právo na urèitou
veøejnou podporu, pøièemž jsem zastáncem péèe státu o kulturní památky
a hodnoty, které jsou spojeny s èinností církví a slouží k uspokojování
oprávnìných potøeb vìøících všech vyznání.

Nezpochybòuji tedy právo na svobodu vyznání, které se opírá i o
skuteènost, že mnozí vìøící významnì pøispívají k budování naší
spoleènosti, a ani v nejmenším tu nechci a nebudu zpochybòovat, že v mi-
nulosti docházelo k silnému napìtí a po Únoru 1948 i k fatálnímu støetu
øímskokatolického kléru a Vatikánu s èeskoslovenským státem, kdy státní
moc mimo jiné v zájmu vylouèení politických ambicí zejména
øímskokatolické církve se dopustila také neomluvitelných køivd vùèi církvím
a øádùm vèetnì protiprávního postupu vùèi vìøícím, knìžím a øeholníkùm. 

Ne, nechci se stylizovat do role horlivého aktéra historického šermu,
pouze pøipomenu, že patøí již k jizvám na tváøi dìjin, že neštìstí jednìch
pøináší druhým užitek a zisk. Bohužel nic nepotvrzuje, že jedno bez druhé-
ho je snad možné. A tak na jedné stranì prudce pøibývá obèanù naší re-
publiky, kteøí zemøeli tak chudí, že po nich nezbylo ani na vlastní pohøeb, a
na druhé stranì Neèasova vládní koalice rozhodla o miliardách ve
prospìch církevních prelátù, a to v dobì, kdy v pásmu pøíjmové chudoby
je podle statistikù již témìø každý desátý Èech vèetnì dìtí a seniorù,
pøièemž ruku v ruce s tím nezadržitelnì roste poèet exekucí a osobních
bankrotù.

Pøed více než dvaceti lety na otázku o navrácení údajného církevního
majetku prohlásil tehdy ještì nepøíliš známý Dominik Duka: "Jenom to ne,
to by nás zabilo." Dnes si ovšem primas èeský už asi nemyslí, že by dary
Neèasovy vládní koalice v podobì církevních restitucí, nota bene
vypoèítané podle oka z Kašparovy krávy, katolickou církev nìjak poškodi-
ly. Dokonce mazanì zamlèuje, že erudovaní právníci a další odborníci
opakovanì upozoròují na skuteènost, že církve žádají i to, co nikdy nebylo
jejich. Ideologické zdùvodòování takzvaných církevních restitucí úèelovým
sloganem "co komunisté ukradli, musí být vráceno" tak bylo velmi brzy vy-
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princip spravedlnosti?" To byla velká debata papeže, který zdùrazòoval
potøebu spravedlnosti. Z uvedené interpretace jednání ve Vatikánu lze u-
suzovat na dvojí. Buï kardinál Duka a èeští a moravští preláti staøièkého
skromného papeže Františka jednoduše neinformovali pravdivì, pøípadnì
mu vkládají do úst, co pravdìpodobnì neøekl. Nebo je papežova
mediálnì prezentovaná lidská poctivost a sociální vnímavost jen úèelovou
slupkou.

Zatím se pøikláním k tìm, kdo kardinála Duku a èeské a moravské pre-
láty podezírají z nekorektnosti. Dokladem zde mùže být i prohlášení
Svatého otce z listopadu loòského roku. "Dnes je všechno vydáno napo-
spas konkurenci a zákonu silnìjšího," cituji jeho slova, "kde mocný pohlcu-
je slabšího. V dùsledku této situace jsou obrovské masy populace
vyøazovány a marginalizovány, jsou bez práce, bez perspektiv, bez výcho-
disek. Nastoluje se nová, neviditelná, nìkdy virtuální tyranie, která
jednostrannì a neúprosnì diktuje svoje zákony a svoje pravidla. K tomu
všemu pøibývá rozvìtvená korupce a egoistické daòové úniky, které naby-
ly globálních dimenzí. V tomto smyslu vybízím finanèní odborníky a vlády
rùzných zemí," konèí slova papeže Františka, "aby vzali do úvahy slova
starovìkého mudrce: Nedìlit se s chudými o vlastní majetek, to je okrádat
je a brát jim život. Majetek, který vlastníme, není náš. Patøí jim."

Papež František otevøenì mluví i o tristních pomìrech v kurii, o
korupèním proudu uvnitø Vatikánu a také o mocné vatikánské lobby
homosexuálù. Hodnì zlé krve si Svatý otec nadìlal i èistkou v Ústavu
pro vìci víry, známìjším pod názvem Vatikánská banka. Tento finanèní
ústav èelí totiž podezøení, že se významnì podílel na praní špinavých
penìz a že si v nìm nìkteré vlivné persony ukrývaly pøíjmy pøed
zdanìním. To je ovšem velmi odvážný krok ve snaze vnést svìtlo do
èinnosti banky, která spravuje peníze Vatikánu a katolických organiza-
cí po celém svìtì.

Mnozí církevní hodnostáøi však papeži Františkovi netleskají. Pokušení
ze života v blahobytu a využívání materiálních výhod na míle vzdálených od
každodenní reality naprosté vìtšiny vìøících je až neuvìøitelná. Zdá se
tedy, že i èeští a moravští preláti kromì devastace autority církví v oèích
èeské spoleènosti a poctivì vìøících aspirují na další pozoruhodný efekt
svých praktik, a to je jistá míra kompromitace a zpochybnìní mravní integ-
rity Svatého otce.

Dámy a pánové, Bertolt Brecht, umìlec svìtového jména, èasto mluvil
o požitku z pøemìny vìcí. "Dnešní svìt lze dnešním lidem vylíèit jen tehdy,"
cituji jeho slova, "líèíme-li jej jako svìt, který lze zmìnit." Tento celoživotní
postoj Bertolta Brechta je i dnes velkou výzvou. Mám na mysli možnost
pøemìny pomìrù vznikajících nezodpovìdností nositelù moci, kdy dochází
k neustálému omezování sociálních práv a demokratických pøemìn. Mám
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se to dá pøekonat, tak vìøím, že celé vedení sociální demokracie bude pro."
Co k tomu dodat? Snad jen to, že každý zákon pøijatý z vùle Parlamentu

mùže být zmìnìn novým zákonem. A pokud nìkdo argumentuje
nemožností zmìny již jednou pøijatého zákona, dovolím si pøipomenout, že
napøíklad zákon è. 403/1990 Sb., o zmírnìní následkù nìkterých
majetkových køivd, byl novelizován jen v roce svého pøijetí dvakrát a v ná-
sledujících letech pak osmkrát. Minulý zákonodárce nemùže tedy zavazo-
vat budoucího zákonodárce. A to se týká i zákona o církevních restitucích.
Proto je podle respektovaného profesora ústavního práva a státovìdy
Václava Pavlíèka zcela namístì, abychom se k uvedenému zákonu vrátili.
A stále je také pøesvìdèen o tom, že se mùžeme vrátit k myšlence na vy-
dání zákona o referendu o zmìnì zákona o majetkovém vyrovnání s círk-
vemi a náboženskými spoleènostmi. Mimo jiné i proto, že si to pøeje 81 %
našich spoluobèanù, kterým vadí, že církevní subjekty ženou k soudùm ne-
jen stát, ale i kraje, obce a dokonce i soukromé osoby.

Dámy a pánové, dìkuji vám za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dalším pøihlášeným je pan poslanec
Herbert Pavera. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Herbert Pavera: Vážený pane pøedsedající, vážený jeden
èlene vlády, vážené kolegynì a kolegové, ještì bych pochopil, kdyby
zákon o referendu o zrušení zákona o majetkovém vyrovnání s církvemi a
náboženskými spoleènostmi pøedložila nìkterá z jiných politických stran.
Ale že k tomu pøistoupila zrovna Komunistická strana Èech a Moravy, jejíž
pøedchùdkynì KSÈ všechny vydávané církevní majetky zkonfiskovala, to je
obrovská troufalost. (Nesouhlasné hlasy zleva.) Pokud tak, dámy a pánové
z levé strany, toužíte po referendu, proè jste je nevyužili pøi konfiskaci
majetkù církve a ostatních v roce 1948 a pøi pøíchodu spojeneckých vojsk
do Èeskoslovenska v roce 1968? Tehdy se vaši pøedchùdci a nìkteøí i z
vás nikoho neptali, zda to obèané chtìjí, èi nechtìjí.

Je tøeba veøejnosti jasnì øíci, že majetek, který se má církvím vracet, jim
pøed zkonfiskováním historicky patøil a že církve, pokud o majetek žádají,
musí doložit vlastnictví k tìmto majetkùm. A tam, kde jsou pochybnosti o
vlastnictví, rozhodne nezávislý soud, komu majetek bude patøit. 

Veøejnosti lze vysvìtlit i dùvody k finanènímu vyrovnání s církvemi. Za
více jak 60 let, kdy majetky církví vlastnil stát, získal stát spoustu financí z
jejich užívání, o které pøišly právì církve. Øada nemovitostí, které patøily
církvím, je dnes již nenávratnì zcizena. Celková výše náhrad èiní asi 59
mld. korun, které církve postupnì obdrží v prùbìhu 30 let. Po dobu 17 let
– dnes už to není 17 let – k této èástce církve obdrží ještì na svùj provoz
1,4 mld. korun, která se bude snižovat každoroènì o 5 %. Tuto èástku do-
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vráceno, a to i zásluhou Bratrské jednoty baptistù, která se nenechala
zkorumpovat katolickou církví a držhubné, èi sumu 228 mil., odmítla s tím,
že na ni nemá nárok, jelikož o nic bìhem takzvaného komunismu nepøišla.

Ne, nejde o pouhé odstranìní køivd zpùsobených pøedlistopadovým èi
døívìjším režimem. Jde o zásah do zmìn uskuteènìných již Josefem II. Jde
o opatøení namíøené proti první pozemkové reformì i proti základním
principùm formulovaným Tomášem Garrigue Masarykem ve známé
Washingtonské deklaraci. Pan kardinál nedostal jen dary, mnohé se v res-
titucích vracelo z ukradeného. Problém je ovšem v tom, cituji biskupku
Církve èeskoslovenské husitské Janu Šilerovou, "že nekradli jen komunisté
církvi, ale i církev pøicházela k majetku, slušnì øeèeno, neèistým
zpùsobem". Ne, nehodlám nyní žádat od kardinála Duky odškodnìní za
køížové výpravy a násilnou pobìlohorskou rekatolizaci. Pokud však v roz-
poru s biblickým pøíkazem skromnosti si øímskokatolická církev mnohé
pøisvojila a vynutila od podaných, od lidí v tísni a nouzi, slušela by jí dnes
pokora. Místo pokory však církevní preláti otevøenì èeskému státu a lidu
vzkazují: "Krize nekrize, pla�te a dávejte. Chceme pùdu, lesy a peníze, a to
hned, dìj se co dìj."

O to víc si vážím výjimek, které potvrzují pravidlo. Již zmínìné biskupce
Janì Šilerové, která opakovanì vystoupila proti znìní zákona o restitucích,
proti celkové finanèní výši i proti úplatkùm pro nekatolické církve, vadí i to,
že smlouva mezi církvemi a státem nebyla nejprve vedena v dialogu s
širokou veøejností. Ne, nebyla. "A na co by to veøejnost potøebovala? My
jednáme s vládou, s Parlamentem. To je kompetentní orgán," reagoval na
snahu opozièních poslancù prosadit k dané vìci referendum kardinál
Miloslav Vlk.

Chce se mi vìøit, že souèasná Poslanecká snìmovna je pøece jen tro-
chu jiná než její pøedchùdkynì. Beru ovšem na vìdomí, že jak tady dnes
zaznìlo, lidovci nechtìjí slyšet o jakémkoliv zásahu do církevních restitucí.
Jako souèást vládní koalice by si však mìli alespoò uvìdomit, že pokud ne-
jsou peníze na zvyšování dùchodù, na slušné pøídavky pro dìti, na aktivní
politiku zamìstnanosti, investice, tak dávat nyní až neuvìøitelnì velké
finanèní náhrady církvím je mimoøádný hazard s veøejnými financemi.

Už pøed volbami jsem musel odpovídat nìkterým lidem – cituji v této
souvislosti jednoho z prominentù Èeské strany sociálnì demokratické a
pøedsedu Senátu Milana Štìcha –, kteøí reagovali na prohlášení komunistù,
že bude referendum o církevních restitucích. "Ano, a� je, ale je tøeba øíct i
to b), co s referendem." Milan Štìch také pøipomíná, že podle seriózních
prùzkumù chce dnes 81 % našich obèanù církevní restituce úplnì zrušit. K
tomu pak dodal: "Každý aspoò trochu informovaný èlovìk ví, že to prota-
gonisté z církví i bývalé vládní koalice udìlali velmi mazanì.Považuji to za
velký problém," konstatuje šéf Senátu. "Pokud pøijdou právníci a øeknou, že
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návrh zákona, a navrhuji ho zamítnout v prvém ètení. Dìkuji vám za pozornost.
(Potlesk poslancù TOP 09 a Starostové.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Paverovi. Další
øádnì pøihlášený je pan poslanec Petr Kudela. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Petr Kudela: Vážený pane pøedsedající, vážení kolegové a
vážené kolegynì, poslanci. Podrobnì jsem se seznámil s pøedkládaným
návrhem zákona a s jeho dùvodovou zprávou. Zaujala mì vìta v dùvodové
zprávì: "Základním je nastolení právní jistoty ohlednì dalšího nakládání s
majetkem státu a veøejnými prostøedky." Vyhlášením referenda akorát do-
cílíme toho, že zpochybníme právní jistoty a navodíme v obèanech jakousi
mylnou domnìnku, že zrušením zákona dojde k nìjakému novému
druhému zestátnìní církevního majetku. Proto nebudu už více opakovat
všechny køivdy, které byly provedeny jak na obèanech, tak na církvi, a také
navrhuji, aby tento návrh zákona byl zrušen v prvním ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kudelovi. Než
pøedám slovo panu poslanci Grospièovi, tak se stanoviskem za klub s
pøednostním právem se pøihlásil pan místopøedseda poslaneckého klubu
TOP 09 a Starostové František Laudát. Prosím, pane místopøedsedo, máte
slovo.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, já bych tady øekl nìkolik poznámek, v nichž se odráží stanovisko
TOP 09 a Starostù.

1. Domníváme se, že je nepøijatelné, aby byla vypisována všelidová re-
ferenda o cizím majetku.

2. Domníváme se, že není možné zpochybòovat elementární právní
jistoty a� už jakýchkoliv spoleèností, firem èi jednotlivcù. Dneska zpochyb-
níme jistoty a majetková práva církví, zítra to budou majetková práva a jis-
toty široké obèanské spoleènosti, jednotlivých obèanù.

3. Zpochybnìní vyrovnání s církvemi ohrožuje jeden z pilíøù obèanské
spoleènosti s historickou tradicí a širokým sociálním kontextem.

4. Žádáme všechny politické strany, aby pøestaly zneužívat téma vy-
rovnání s církvemi ke svým politickým a osobním cílùm. Žádáme ty levicové
strany, které se takto chovají, aby v tomto bodì a v této problematice ne-
generovaly nenávist ve spoleènosti vùèi jedné dùležité skupinì našich
obèanù – vìøícím.

A samozøejmì, by� už to tady myslím zaznìlo, v podrobné rozpravì
bych poprosil všechny, kteøí odešli, aby pøišli, abychom na tomto zákonì
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stávaly církve na svùj provoz od státu i v minulosti. Po roce 2030 tak obdrží
církve již jen alikvótní èást finanèních náhrad za nevydaný majetek, a to až
do roku 2042.

Vyrovnání se s církvemi byl velký dluh polistopadových vlád vùèi círk-
vím. Žádná z minulých vlád k tomu nenašla odvahu, protože mìla obavy ze
ztráty volièù. Vyrovnání se s církvemi mìlo probìhnout ve stejné dobì
zaèátkem 90. let jako vrácení majetku všem ostatním vlastníkùm, kterým
komunisté zabavovali majetky, a asi by to nikdo nezpochybòoval. Jenže k
tomu nebyla politická vùle a ani odvaha. Teprve vláda pana Petra Neèase
se k tomu odhodlala a samozøejmì že sklidila díky silné proticírkevní
náladì vyvolané i nìkterými politiky obrovskou vlnu kritiky. Lidská závist je
totiž nekoneèná a neznièitelná. A strašit lidi, že získaný majetek církve roz-
kradou, jak tady slyšíme èastokrát, je jediný velký argument kritiky církev-
ních restitucí a ještì k tomu neopodstatnìný. Ano, nezastírám, že se mùže
stát, že nìkterý ze zástupcù církví neodolá pokušení a pokusí se získat
nìjaké zvýhodnìní pro svou osobu. Onomu pokušení èastokrát neodolali
ani jiní správci majetku v dávné i nedávné minulosti. Jsem ale pøesvìdèen,
že stejnì jako vìtšina obèanù je slušných, tak i drtivá vìtšina církevních
pøedstavitelù je poctivých a slušných a že se o získaný majetek budou sta-
rat s velkou odpovìdností dobrého hospodáøe. Navíc kontrolní
mechanismy a� už ze strany církve, státu èi veøejnosti nedovolí, aby se s
majetkem získaným z restitucí nakládalo jinak než ve prospìch církví a
spoleènosti. Mimo jiné díky ziskùm ze správy svého majetku se církve
budou vìnovat stejnì jako v minulosti péèi o chudé, o nemocné, o
vzdìlávání lidí apod. Jako pøíklad uvedu benediktinský klášter nedaleko
mìsteèka Benediktbeuern v Bavorsku, který jsme navštívili v loòském roce,
kdy šest mnichù v klášteøe dává práci dvìma stovkám lidí, vyvaøují obìdy
pro více jak 150 bezdomovcù v Mnichovì a podílejí se na velkém rozvoji
cestovního ruchu v regionu apod.

Na závìr bych chtìl také øíci, že za témìø 25 let po sametové revoluci
je jasnì vidìt, že církve hospodaøí s majetkem, který vlastní, velmi
zodpovìdnì, ve prospìch celé spoleènosti. Církvím se nejedná o mate-
riální zvýhodnìní jednotlivcù, ale o práci pro dobro obèanù této zemì, a
to i tìch, kteøí se deklarují jako vìøící, ale také tìch, kteøí tento postoj nes-
dílejí. Restituce a celý proces majetkového narovnání mezi státem a círk-
vemi mají umožnit nezávislé fungování církve na státu. Díky tomu, že bu-
dou církve sobìstaèné, nebudou více zatìžovat státní rozpoèet. Nicménì
pochopitelné je, že nìkterým politickým silám se mùže nelíbit existence
nezávislých církevních spoleèenství, na které státní moc nebude mít
finanèní páky. Ostatnì takové pøemýšlení již pamatujeme z tragických let
1948 a 1968.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, pevnì vìøím, že nepodpoøíte tento
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že církvím byl brán majetek a církve výraznou dobu strádaly a nebyly nijak
saturovány, byly bez pøíjmù, byly vystaveny na otázku milosti èi nemilosti
státu. Tak pro srovnání bych chtìl øíci, že v roce 1948 celkové náklady na
církve a náboženské spoleènosti èinily 274 miliard 612 milionù korun. V ro-
ce 1949 to bylo 313 miliard 644 milionù, v roce 1950 to tvoøilo pøed
mìnovou reformou témìø jeden milion (?) 53 miliard. A chtìl bych øíci, že
po mìnové reformì tyto náklady klesly na 73 miliard, nicménì následnì se
toto èíslo opìt zvyšuje a v roce 1990 tvoøilo 56 miliard nákladù, které šly na
saturování èinnosti církevních a náboženských spoleèností. Není tedy prav-
da, že v této souvislosti by nebyla zabezpeèována hospodáøská ani jiná
èinnost církví a náboženských spoleèností a duchovních.

V této souvislosti bych chtìl také øíci, že je tedy legitimní otázka vyvolání
pøehodnocení dosud pøijatého zákona. A protože tento zákon prošel i po-
souzením Ústavního soudu, volili jsme cestu, aby tato vìc byla nejprve roz-
hodnuta suverénem nejvyšším, tak jak umožòuje Ústava Èeské republiky,
a tedy celostátním referendem. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Grospièi.
Dalším øádnì pøihlášeným je pan poslanec Antonín Seïa. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe, vážené kolegynì, kolegové, návrh zákona o referendu o zrušení
zákona è. 428/2012 Sb., o majetkovém vyrovnání s církvemi a
náboženskými spoleènostmi, není podle mého názoru dobrým návrhem,
protože si nedovedu pøedstavit, jakým zpùsobem dojde k nevydání majet-
ku církvím.

Chci pøipomenout, že to byla Èeská strana sociálnì demokratická, kte-
rá podala svými senátory ústavní stížnost. Ovšem nález Ústavního soudu
èíslo 10/2013 z 29. kvìtna 2013 kromì vypuštìní jednoho slova v § 5
nepøistoupil ke zrušení tohoto zákona, a to pøesto, že pøedseda Ústavního
soudu Pavel Rychetský èi ústavní soudce Jan Musil upozornili na porušení
legislativní procedury pøi schvalování návrhu zákona, kdy se pøi
schvalování èekalo na skuteènost, aby bývalá vládní koalice mìla dostatek
hlasù. A opìt pøipomenu, že tehdy odejití tøi poslanci ODS byli nahrazeni
loajálnìjšími a po rozpadu Vìcí veøejných vznikla LIDEM. Jako demokrat
respektuji rozhodnutí Ústavního soudu, i když s ním nesouhlasím.

Pøedkladatelùm a zastáncùm návrhu zákona chci sdìlit, že pokud by se
podaøilo zrušit zákon èíslo 428/2012 Sb., pak by stejnì platily smlouvy mezi
Èeskou republikou a zástupci šestnácti církví a náboženských spoleèností.
Tyto smlouvy jsou totiž úèinné ke dni svého podpisu a zrušením zákona v
navrhovaném referendu nedojde k dotèení jejich platnosti a úèinnosti.
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se shodli a zamítli ho v prvém ètení, což budu v podrobné rozpravì
navrhovat. Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Laudátovi a
nyní øádnì pøihlášený pan poslanec Stanislav Grospiè. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì a kolegové, omlouvám se, že možná udìlám nìkolik odboèení v
souvislosti s pøedloženým návrhem zákona, ale považuji je za velice
stìžejní.

Otázka majetkového vyrovnání s církvemi a náboženskými
spoleènostmi je do urèité míry evergreenem v Poslanecké snìmovnì a od-
ráží, myslím si, ve své podstatì celou hloubku problémù, kdy se výrazná
èást veøejnosti, velká èást veøejnosti, výraznì nadpolovièní èást veøejnosti
nemùže spokojit s tím, že se zde provedl tìsnou vìtšinou, by� tedy vìtšinou
jednoho hlasu, majetkový akt, který má dalekosáhlé dùsledky do podstaty
èeského státu, ale také váže èeský stát nad míru nepøijatelnou k vìcem
veøejným pro instituce, které mají soukromoprávní rozmìr, by� je jim
pøiznáván dlouhodobì v právním øádu už z historie Rakouska-Uherska
urèitý moment veøejnoprávní a také už z dob rakousko-uherské monarchie,
zejména rakouské èásti rakousko-uherské monarchie, soustátí, také podlé-
haly výrazné veøejné kontrole, a to i v nakládání a pøíjmech svých rozpoètù
a správou svého majetku, který potažmo nevlastnily, ale pouze spravovaly
èi jim nìjakým zpùsobem byl zapùjèen k saturování jejich nákladù. 

A to je ten onen moment rozporu, kdy výrazná èást veøejnosti, a� už
laické, èi odborné, nesouhlasí s názvem zákona, který byl touto
Poslaneckou snìmovnou v minulém volebním období pøijat pod èíslem
428/2012 Sb., o narovnání a majetkovém vyrovnání s církvemi a jinými
náboženskými spoleènostmi.

Nyní, když mi dovolíte, my jako pøedkladatelé nenavrhujeme nic jiného,
než aby lidé rozhodli v referendu, zda souhlasí s tím, aby Parlament Èeské
republiky zrušil zákon o majetkovém vyrovnání s církvemi a náboženskými
spoleènostmi. Pokud by došlo k takovémuto referendu, otázka by byla roz-
hodnuta kladnì, "ano", tak by následnì byla vytvoøena pravomoc pro
Parlament Èeské republiky postupovat v této vìci ad hoc a pøijmout novou
právní úpravu, tak jak koneckoncù predikuje ve svých nálezech i Ústavní
soud, který øíká, že by tato oblast mìla být pokryta èinností parlamentu a
zákonnou úpravou ve vìcech vyrovnání s majetkovými nároky církví a
náboženských spoleèností, nicménì nechává otázku suverenity parlamen-
tu na tom, jakým zpùsobem.

V této souvislosti bych chtìl øíci, tady èasto se skloòuje moment toho,
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Hospodaøení církví nebude zdaleka tak jednoduché a církev rozhodnì
bohatá po tomto vyrovnání nebude.

Ale slyšeli jsme zde z úst nìkterých pøedøeèníkù, co si myslí Svatý otec.
Byla zde èasto zpochybòována jeho integrita. Bylo zde øíkáno, co má Svatý
otec asi na mysli a co by také církvi slušelo. A já si zde dovolím zopakovat
to, co jsem øekla již v minulé Poslanecké snìmovnì, když jsme zde dlouhé
hodiny a celé noci øešili tuto záležitost a tento snìmovní tisk. Velmi mì udi-
vilo, jak proti církvi a vìøícím, jaká nenávist a jaké ataky se zde objevovaly.
Ale když se zamyslíme, proè tomu tak je, tak to vysvìtlení je v podstatì
jasné. Protože církev vychovává svobodné lidi. A církev vychovává lidi ke
svobodì a církev uznává dùstojnost každého èlovìka. A to je pøesnì to, co
vadí, protože svobodní lidé jsou schopni se vzepøít jakékoliv formì totality.
(Tleskají poslanci TOP 09.) 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni Chalánkové.
Dalším øádnì pøihlášeným je pan poslanec Karel Fiedler. Prosím, pane
poslanèe. Písemnì pøihlášení mají pøednost.

Poslanec Karel Fiedler: Vážený pane místopøedsedo, kolegynì a
kolegové, pùvodnì jsem nepøedpokládal, že vystoupím tady v této diskusi,
ale pøimìly mì k tomu nìkteré vìci, které tady zaznìly. Jednak mì trošku
zarazilo, že asi ti, co diskutovali, a ti, co navazovali na úvodní slovo
pøedkladatele, asi nezaregistrovali, že došlo pøece jen trošku ke zmìnì to-
ho, co navrhují a co pøedkládají, a že na toto nestihli zareagovat a neza-
znamenali to, což mì trošku pøekvapilo i od zpravodaje tohoto návrhu.

Zaznìlo zde od kolegy Sedi – zmínil, že se chystá pøedložení návrhu
zákonné úpravy, která by mìla øešit tu vìc vydávání. Já bych si dovolil od-
citovat to, a chtìl bych tím podpoøit tento jeho návrh, nebo tento návrh
obecnì, chtìl bych zde odcitovat to, co mám od Státního pozemkového
úøadu, od první námìstkynì ústøedního øeditele Ing. Veroniky Nedvìdové,
v odpovìdi na dotazy, které jsem zaslal.

Cituji z odpovìdi: Mimoøádnì nároèného a na dohledávání dokladù v
archivech, dále na pøíliš krátké lhùty k uzavøení dohody i správních roz-
hodnutí a v neposlední øadì na personální poddimenzovanost se bude
pravdìpodobnì stále èastìji – myšleno Státní pozemkový úøad – dostávat
do problémù s dodržením zákonem stanovených lhùt.

Tady vidíme, že i pøímo povìøená instituce, Státní pozemkový úøad,
písemnì sdìlila, že má vážné obavy, že nebude schopná správnì, bez tla-
ku, bez nátlaku, a tedy pravdìpodobnì i bez chyb reagovat na podané
žádosti. Návrh, který tady dnes zaznìl, že by se mìla prodloužit lhùta, do
které má být rozhodnuto o vydávání tìchto církevních nárokù, má být pro-
dloužena, pokládám za velice správný.
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Ostatnì tyto smlouvy obsahují mimo jiné ustanovení, že závazek vyplatit
finanèní náhradu nemùže bez dohody smluvních stran zaniknout jinak než
splnìním. Takže jakékoliv øešení bez souhlasu a dohody s církvemi neexi-
stuje. A to si uvìdomuje i Èeská strana sociálnì demokratická, která ne-
chce vzbuzovat neoprávnìná oèekávání veøejnosti.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, to ovšem neznamená, že není mo-
žno konat. Sociální demokraté pøipravují návrh zákona, který umožní
prodloužit lhùty pro rozhodnutí státním orgánùm k vydávání majetku
církvím. Dùvodem je poskytnout dostateèný prostor státním institucím, aby
provìøily oprávnìnost vydávaného majetku, a také poskytnout církvím èas,
aby nevydávání majetku nemusely øešit soudním øízením. Tady bych chtìl
pøipomenout døívìjší kauzu voršilek.

Dále vládní koalice zahájila jednání pøímo s církvemi, pøi kterém navr-
huje mimo jiné snížení penìžního vyrovnání. Hodlá odstranit inflaèní dolo-
žku a dohodou s církvemi chce zajistit penìžní krytí formou státních
dluhopisù. Ale existují i jiné možnosti, které je možno pøi jednání s církvemi
využít, a� už jednorázové zdanìní majetkových pøíjmù z prvního pøevodu.
Víme dobøe, že je nutno doøešit dlouhotrvající problém stále neratifikované
státní smlouvy s Vatikánem. Je možné se obrátit pøímo na papeže Františka
s prosbou o zprostøedkování nové dohody mezi státem a církvemi.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, vždy� sám papež František velmi
brzy po svém ustavení øekl – cituji: "Dávám pøednost církvi, která je
potluèená, zranìná a špinavá, protože pùsobí venku na ulicích, pøed círk-
ví, která churaví, protože se uzavøela pøed svìtem a zajímá se jen o svou
vlastní bezpeènost." Proto mì osobnì mrzí, že si církev neuvìdomila, že
svými požadavky jde proti názorùm vìtšiny obèanù naší zemì.

Chci ubezpeèit širokou veøejnost, že Èeská strana sociálnì demokra-
tická bude usilovat o to, aby narovnání s církvemi probìhlo transparentnì,
spravedlivì a podle zákonù Èeské republiky.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Antonínu
Seïovi. Další øádnì pøihlášenou je paní poslankynì Jitka Chalánková.
Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo. Nebudu opakovat
všechno, co se již tady odøíkalo. Je pravdou, že není možné narušovat pra-
vidla právního státu. O tom zde bylo hodnì hovoøeno. A vyrovnání státu s
církvemi v podstatì je užiteèné pøedevším pro stát. To je potøeba si
uvìdomit, že dojde k odblokování pozemkù, které byly dlouhodobì zablo-
kovány. A dále bude postupnì snižována èástka na výplatu platù
duchovních, až bìhem sedmnácti let tyto platy budou vyplácet církve.
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František má nového tiskového mluvèího, který umí vykládat i jeho
myšlenky.

Teï k návrhu. Tento návrh KSÈM není de facto nièím jiným než volební
kampaní na náklad státu nejménì pùl miliardy korun. Na tolik samotní
pøedkladatelé odhadují náklady na referendum. Toto je základní úhel po-
hledu, který nelze opustit pøi pøipomínkování.

A teï k jednotlivostem. K èlánku 1 tohoto návrhu. Ve skuteènosti se
jedná o nepøímou zmìnu Listiny základních práv a svobod, zejména èlánku
11, podle nìhož má každý právo vlastnit majetek a podle nìhož vlastnické
právo všech vlastníkù má stejný zákonný obsah a ochranu. Samotný zákon
è. 428/2012 je v souladu s Ústavou, nebo� vrací, a to ve velmi okleštìném
rozsahu, to, co církve vlastnily pøedtím, než se k moci v únoru 1948 dostala
KSÈ. Zákon je vlastnì tøeba spojit s èlánkem 16 Listiny, když jednak círk-
vím vrací materiální základnu pro èinnost, která se u ní pøedpokládá, a to
taktéž v èlánku 16 Listiny.

Nìkolik funkcí pak má penìžité plnìní ve výši tìch zmiòovaných zhru-
ba 59 mld. korun, které ale budou vypláceny po dobu tøiceti let. Tato èástka
pøedstavuje jednak náhradu za nevrácené nemovitosti a též pøedstavuje
specifickou formu vyvázání se státu ze závazkù, které pøevzal zákonem è.
218/1949 Sb., o hospodáøském zabezpeèení církví státem. Podle § 11
odst. 1 tohoto zákona: Veškerý soukromý a veøejný patronát nad kostely,
obroèími a jinými církevními ústavy pøechází na stát. Jak stát tyto závazky
plnil, lze i dnes zjistit prohlídkou církevních nemovitostí: jedním slovem
devastace.

Èástka 59 mld. korun pak koresponduje s povinností státu podle § 1 ci-
tovaného zákona o poskytování osobních požitkù duchovním. Tuto povin-
nost zde založil komunistický režim po pøevratu v roce 1948. Je tedy tøeba
dùslednì trvat na tom, že nejde pouze o církevní restituce, nýbrž že jde o
majetkové vypoøádání s církvemi a náboženskými spoleènostmi pro futuro.

V èlánku 3 návrhu, možnost opakovat referendum –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já poprosím ctìnou Snìmovnu o
zklidnìní se a vyslechnutí pana poslance Benešíka. Prosím, kdo má jaké-
koliv jiné téma diskuse, aby opustil tento sál. Dìkuji. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ondøej Benešík: Taktéž dìkuji. Možnost opakovat referen-
dum. Opakované referendum je pouhý trik. Jedná se jednoznaènì o
vydírání pro pøípad, že by referendum neuspìlo. To znamená, kdyby lid,
jak se ho v dùvodové zprávì pøedkladatelé dovolávají, rozhodl jinak, než
pøedpokládají.

Existuje i další alternativa, to je taková malá rada, totiž že by nakonec i
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Dovolil bych si také zareagovat na to, co zaznìlo z úst kolegy Pavery,
který øíkal, že pøedešlé vlády se zdráhaly toto vyrovnání s církvemi provést,
protože by pøišly o své volièe. To mi tedy pøipadá opravdu velmi komické,
protože o volièe právì pøišly ty strany, které protlaèily tento takzvanì
restituèní zákon proti vùli obèanù vìtšinou jednoho hlasu. Tak to mi
pøipadalo opravdu velmi komické, tohle sdìlení.

Dále bych chtìl øíci, že to, proè dnes o tom tady znovu povídáme a proè
se tento problém opakovanì a znovu øeší, je jen názornou ukázkou toho,
jak to dopadá, když Poslanecká snìmovna rozhoduje v zájmu nìjaké sku-
piny, a ne v zájmu vìtšiny obèanù, a tady bych si dovolil øíci drtivé vìtšiny
obèanù, nad 80 %, kteøí ne že nesouhlasí s církevními restitucemi, ale ne-
souhlasí s tou podobou a s tou formou restitucí. A dnes øešíme dùsledky to-
ho, co tady napáchala minulá Snìmovna, že doslova protlaèila Snìmovnou
nìco, co nemìlo podporu veøejnosti. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Fiedlerovi.
Poprosím ještì pana poslance Benešíka. S pøednostním právem se
pøihlásil pan zpravodaj s technickou poznámkou. Prosím, pane zpravoda-
ji.

Poslanec Radek Vondráèek: Já opravdu jenom technickou poznámku,
abych vrátil diskusi na tu rovinu, kam patøí. Pøi vší úctì ke kolegovi – øešíme
otázku referenda a zpùsob, jak øešit tuto situaci referendem. Já jsem tu mìl
konkrétní argumenty, proè mám dùvodné pochyby o ústavnosti takového-
to postupu. Ke zmìnì snìmovního tisku nedošlo. Já jako zpravodaj musím
komentovat snìmovní tisk v podobì, v jaké pøišel. Takže se soustøeïme na
to, že se bavíme o referendu, u kterého by bylo vysloveno buï "ano", nebo
"ne", aby Poslanecká snìmovna zrušila daný zákon o majetkovém
vypoøádání s církvemi.

Já chápu ty pøipomínky, chápu i technické nedostatky na pozemkovém
úøadu, pøípadnì na Lesích Èeské republiky, ale toto není pøedmìtem toho-
to jednání. Tento problém musíme øešit jako poslanci pøípadnì jiným
zpùsobem. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Bavíme se
o referendu a prosím, abychom se bavili jenom o referendu, a ne mezi se-
bou, abychom poslouchali øeèníky.

Nyní prosím pana poslance Benešíka. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Ondøej Benešík: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
pøedtím než zaènu vìcnì – nemohli jsme si nevšimnout, že Svatý otec
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Obzvláštì zajímavý, zejména pro kolegy z ÈSSD, by mìl být odkaz na
èást odùvodnìní nálezu Ústavního soudu 492/98, v nìmž je popsána situ-
ace, za které došlo ke krádežím majetku církví, ale nejen jejich. Stejnou
obìtí zvùle se stala právì i tato strana. Cituji: "V tìchto intencích
postupovala vùèi Èeskoslovenské stranì sociálnì demokratické i
Komunistická strana Èeskoslovenska, jíž zejména po mocenském zvratu
ve státì v únoru 1948 nic nebránilo v praktickém uskuteèòování tzv. jed-
noty pracujícího lidu se všemi dostateènì známými dùsledky, které z její i-
deologie a politických zámìrù vyplynuly. (Pøedsedající zvoní pro uklidnìní
v sále.) Pro Èeskoslovenskou stranu sociálnì demokratickou to znamena-
lo nejen konec její samostatné politické èinnosti na území
èeskoslovenského státu, ale také, a to rozhodnì ne do zanedbatelné míry,
taktéž postihy jejího èlenstva, pronásledování a vydávání represi státní mo-
ci, jak o tom mimo jiné dostateènì svìdèí dlouhá øada politických procesù
vèetnì procesù s posledním pøedsedou èeské sociální demokracie
Laušmanem. Toto budiž mementem."

Dámy a pánové, dávám návrh na zamítnutí tohoto návrhu ústavního
zákona v prvním ètení. (Potlesk vpravo.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Benešíkovi.
Další øádnì pøihlášený je pan poslanec Laudát. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Dámy a pánové, jménem klubù TOP 09 a
ODS navrhuji, abychom meritornì o tomto bodu jednali a hlasovali i po 19.
hodinì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: To je procedurální návrh, o kterém
budeme hlasovat bez rozpravy. Ještì pøivolám naše kolegy z pøedsálí.

Zahajuji hlasování o procedurálním návrhu pana poslance Laudáta o
tom, abychom o tomto bodu meritornì i procedurálnì hlasovali i po 19.
hodinì.

Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
Z pøihlášených 177 poslancù v hlasování èíslo 22 pro 79, proti 61. Tento

návrh nebyl pøijat.

Další s faktickou poznámkou – pan pøedseda poslaneckého klubu
Obèanské demokratické strany poslanec Stanjura. Prosím, pane poslanèe.
Prosím o klid!

Poslanec Zbynìk Stanjura: Pane místopøedsedo, pøímo k vám. Zkuste
se dívat i doprava, když øídíte schùzi. Já jsem klepal a chtìl jsem odhlásit
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lid byl vymìnìn, a to u pøedkladatelù skuteènì nelze úplnì vylouèit. V praxi
by to tøeba mohlo znamenat nebo vypadat tak, že by se hlasovalo v Severní
Koreji a toto referendum by bylo v Èeské republice závazné.

Odkaz na referenda v jiných zemích je zavádìjící, protože se navrhuje
referendum k jedné jediné otázce a pouze ve vztahu k církvím a
náboženským spoleènostem. Výbìr urèitých soukromých subjektù, jejichž
majetkové právo má být pøedmìtem referenda, je v jasném rozporu se
zákazem diskriminace, zejména s èlánkem 11 Listiny. 

K èlánku 5 tohoto návrhu. Zákon è. 428/2012 Sb. prošel testem ústav-
nosti a je ve shodì s ústavním poøádkem. Odkládání jeho pøijetí bylo
pøedmìtem kritiky i ze strany Ústavního soudu. V této souvislosti je možno
odkázat napø. na plenární stanovisko Ústavního soudu 22/05, v nìmž se
mimo jiné uvádí, že – cituji: "Stát ovšem musí svùj závazek vydat restituèní
zákon splnit, nebo� musí splnit legitimní oèekávání na stranì církevních
právnických osob, které se opírají o zákonné ustanovení."

Práva, která církve nabyly zákonem è. 428/2012 Sb., nespadají do sféry
veøejné správy, a je proto odkaz na èl. 21 Listiny úplnì lichý. Z tohoto
èlánku Listiny nelze vyvodit právo, aby práva urèité skupiny subjektù, ze-
jména za situace, kdy tvoøí minoritu, byla podrobována diktátu vìtšiny, pro-
tože by se jednoznaènì jednalo o diskriminaci. Je ovšem pro komunisty
pøíznaèné, že si k diskriminaci velmi èasto církve a zejména tu katolickou
vybírají. To dobøe umìli, umìjí a moc dobøe vìdí, proè právì církve jsou
terèem jejich nenávisti.

Musím také reagovat na èást zdùvodnìní návrhu, kde se uvádí, že – ci-
tuji: "Nelze souhlasit ani s argumentem, že pøípadné soudní spory, které by
nastaly v pøípadì zrušení zákona o majetkovém vyrovnání s církvemi a
náboženskými spoleènostmi, by v koneèném dùsledku pøišly dráž než na-
vrhované vyrovnání. Tato argumentace není podložena. V této souvislosti
se však naopak nabízí otázka, proè takové možnosti církve a náboženské
spoleènosti již dávno nevyužily." Ptají se pøedkladatelé. Odpovìï na toto
najdeme v nálezech Ústavního soudu. Právì s ohledem na existenci
legitimního oèekávání, to je oèekávání, že stát splní svùj závazek zmírnit
majetkové køivdy církvím a církevním právnickým osobám, které vznikly v
období totality, tj. v období bolševické zvùle v roce 1948 až 1989, byl Ú-
stavní soud zdrženlivý v otázce užití urèovacích žalob.

Èili chtìjí-li pøedkladatelé vìdìt, proè církve a náboženské spoleènosti
takové možnosti dávno nevyužily, pak odpovìï zní: protože byly zdrženlivé
a èekaly, že stát svùj závazek splní dobrovolnì. Plenární nález Ústavního
soudu 9/07 již v roce 2010 konstatoval, že neèinnost této Poslanecké
snìmovny v otázce církevních restitucí je protiústavní. Na základì tohoto
plenárního nálezu pozdìji Ústavní soud zaèal církevním právnickým oso-
bám majetek vydávat.
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proti 56, tento návrh byl pøijat. (Hluk a výkøiky vpravo.)

Øekl bych, že v poslední chvíli, je 18.59 hodin. A my budeme
pokraèovat v rozpravì k tomuto bodu. Ptám se, kdo další se hlásí do roz-
pravy k ústavnímu zákonu o referendu. Neeviduji žádného dalšího
pøihlášeného, proto obecnou rozpravu konèím. Ptám se na závìreèná slo-
va pana zpravodaje èi pana navrhovatele. Pane navrhovateli, prosím,
pøejete si závìreèné slovo? Prosím. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážený pane pøedsedající, èlenové
vlády, paní a pánové. Nutíte mì, abych –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já ctìné èleny Poslanecké
snìmovny prosím o klid, o vyslechnutí pana navrhovatele. Prosím, pane
místopøedsedo.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Abych zkrátil své závìreèné
slovo na minimum. Mám dvì možnosti: Buï se tu zabývat ideologickými
øeèmi, které tu nìkteøí pøedvedli, aè já jsem tady pøednášel normální návrh
ústavního zákona bez jakékoli ideologické pøedpojatosti. Jistì o žádném
návrhu zákona nebudeme hlasovat v Severní Koreji a žádám kolegy, aby
takové hlouposti vynechali. Není to dùstojné tohoto orgánu.

Mám jednu výhodu – nebo nevýhodu. Já jsem jako mladý zaèínající po-
slanec Federálního shromáždìní, které bylo v prosinci 1992 rozpuštìno a
vypuštìno, byl úèasten jednání o prvním restituèním zákonì o majetku círk-
ví v roce 1990. Je s podivem, že se nemùže dodnes najít zápis ze 3. jed-
nání výboru pro sociální politiku Èeské národní rady a že se nemùže najít
jeden ze zápisù výboru pro plán a rozpoèet, jehož jsem byl úèasten jako
èlen výboru pro plán a rozpoèet Federálního shromáždìní, Snìmovny lidu,
kde bylo potvrzeno to, co dnes nemùže nikdo najít a co mi vyèítají nìkteøí
církevní hodnostáøi, že to mìl být poslední majetkový pøesun mezi státem
a církvemi, který tehdejší Èeská a Slovenská Federativní Republika udìlala.
Mohl bych citovat paní bývalou kolegyni poslankyni Federálního
shromáždìní Danu Nìmcovou, kterou jistì nikdo nebude podezírat z toho,
že má snad založené myšlenky typu marxisticko-leninské filozofie. To asi
nepùjde. Tak prosím mi dovolte øíci nìkolik zásadních fakt.

Ano, po roce 1948 tehdejší vláda Èeskoslovenské republiky respekto-
vala mezinárodní smlouvu, kterou vyjednával od roku 1925 do roku 1929
prezident Masaryk a ministr zahranièních vìcí Edvard Beneš. Ano, modus
vivendi vstoupil v platnost za první republiky a tehdejší – jak vy øíkáte ko-
munistická – moc v roce 1948, resp. 1949, pøijala nikoli zákon, ale naøízení
vlády, kterým se zabezpeèovaly ekonomicky církve. Kolega Stanislav
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poslance. Vy jste mi nevyhovìl. Já to považuji fakt za porušení zvyklostí,
které se tady dìjí. Takže navrhuji opakované hlasování a pøedtím bych po-
žádal o odhlášení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dobøe, považuji to za námitku proti
hlasování. O této námitce dám hlasovat, ale nejprve vás dle požadavku od-
hlásím. Prosím, abyste se pøihlásili svými hlasovacími kartami.

Zahajuji hlasování o námitce pana pøedsedy klubu ODS. Kdo je pro
pøijetí této námitky, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 23, pøihlášeno 160, pro 101, proti 30. Námitka byla
pøijata.

Budeme tedy opakovat hlasování o procedurálním návrhu pana po-
slance Laudáta, abychom o tomto bodu procedurálnì i meritornì hlasova-
li i po 19. hodinì.

Zahajuji hlasování o tomto procedurálním návrhu. Kdo je pro, a� zvedne
ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 24, pøihlášeno 162, pro 79, proti 70. Tento návrh
byl zamítnut.

Ptám se, kdo další se hlásí do rozpravy. Nevidím tady žádného
pøihlášeného. Prosím, pan poslanec Polèák.

Poslanec Stanislav Polèák: Vážený pane místopøedsedo, já si dovolu-
ji zpochybnit hlasování, které jsme teï prošli, protože na sjetinì mi svítí
køížek, leè hlasoval jsem ano. Zpochybòuji tedy hlasování, podávám
námitku. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Takže toto hlasování bylo
zpochybnìno. Zahajuji hlasování o této námitce. Kdo je pro, a� zvedne ruku
a zmáèkne tlaèítko. Kdo je pro pøijetí námitky pana poslance Polèáka, a�
zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 25, pøihlášeno 164, pro 100, proti 21. Námitka byla
pøijata.

Budeme tedy znovu potøetí opakovat hlasování o procedurálním návrhu
pana poslance Laudáta, abychom o této vìci hlasovali i po 19. hodinì.

Zahajuji hlasování o procedurálním návrhu pana poslance Laudáta.
Kdo je pro, abychom hlasovali i po 19. hodinì, a� zvedne ruku. Kdo je pro-
ti?

Je to hlasování èíslo 26, pøihlášeno 164 poslankyò a poslancù, pro 87,



- 135 -

A pokud jde o právnické osoby. Církve jsou první právnické osoby.
Podívejte se na to, jak by se odškodòovaly právnické osoby, akciové
spoleènosti, spoleènosti s ruèením omezeným, které byly vyvlastnìny na
základì nejen dekretù prezidenta republiky po roce 1945, ale které byly
vyvlastnìny po roce 1948. Proè k tomu nikdy žádná èeskoslovenská,
potažmo èeská vláda nepøistoupila? Protože bychom se museli zabývat
tím, kolik penìz ze zlatého pokladu Èeskoslovenska zùstalo v zahranièí,
protože jsme nikdy nedostali zaplaceny váleèné reparace od Nìmecka,
zejména právì proto, že byly dva nìmecké státy. A nemyslím si, že
nìkterým je potøeba dìlat tento zahraniènìpolitický exkurs, protože tak to
prostì je a nikdo na to nemìl v té dobì ani šanci, ani pro to nebyla
mezinárodní vùle. Vzpomeòte si na jednání našeho ministra zahranièních
vìcí, který v podstatì pøi jednání 2 + 4, tzn. jednání dvou nìmeckých státù
a ètyø státù bývalých spojencù protihitlerovské koalice, vyjednával o tom,
jakým zpùsobem se budou nebo nebudou platit váleèné reparace. Jediný,
kdo se v jednání 2 + 4 pøihlásil o své majetkové nároky a o
nezpochybòování vlastních hranic, bylo tìžce postižené druhou svìtovou
válkou Polsko. To má také garantované jiné možnosti, než má Èeská re-
publika. Protože Èeská republika si je zajistila jenom tím, že tehdejší ministr
zahranièních vìcí Èeské republiky Jan Kavan požádal vítìzné mocnosti
dávno poté, co probìhla tato konference, o potvrzení platnosti
Postupimských dohod.

A v tomto ohledu tedy upozoròuji na to, že zmìna tohoto zákona je
dùležitá právì proto, aby nemohlo dojít k tomu, že požádají o restituce
právnické osoby a my se budeme muset zabývat váleènými reparacemi
vùèi sousednímu Nìmecku, což si opravdovì nepøeji, budeme se muset
zabývat tím, jakým zpùsobem bylo nakládáno s mìnovým zlatem ne do ro-
ku 1989, ale zejména po roce 1989, kolik ho zùstalo v kterém státì. Jestli
máte náladu a jestli ministr zahranièních vìcí, který je tu nepøítomen, má o-
chotu to vyjednávat, já jsem pro. Klidnì trvejte na tom, že tento zákon mùže
zùstat beze zmìny v platnosti. 

Já velmi dobøe chápu, velmi dobøe chápu, že odluka církve od státu je
velmi dùležitá. Nejdùležitìjší je právì pro katolickou církev. Protože by-
chom podle starých zákonù, zejména vládního naøízení z roku 1949, museli
zaèít platit knìžím napø. muslimských církví a dalších církví, které nejsou
domácí na této pùdì. Takže chápu velmi dobøe to, co se odehrálo. A re-
spektuji jak zákon, tak nález Ústavního soudu, i když s ním nesouhlasím.
Respektuji ho. Právì proto jsem pøedložil s kolegy poslanci tento zákona o
referendu a žádám vás, abyste si nastudovali napø. materiály z
Národohospodáøské fakulty Vysoké školy ekonomické z roku 2007, kde se
dávaly první èástky o tom, jak vyrovnat nebo nevyrovnat ty majetky.

Nikdo nezpochybòuje to, že do odluky církve od státu – a tím ménì já
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Grospiè vám tu pøednesl alespoò èást finanèních prostøedkù, které byly
vynakládány na církve. Nikdo nezpochybòuje, a kolega Grebeníèek to tady
øekl, jakým zpùsobem došlo k excesùm, trestným èinùm, které
zpochybòovaly, konkrétnì zpochybòovaly postup, který byl podle zákona.
Nikdo nepochybuje o tom, že takové excesy mìly být narovnány. Ale
prosím vás neøíkejte, ale vážnì to opravdu neøíkejte, že tady dojde k
nìjakému narovnání, které bude vyrovnávat to, co bylo odebráno po roce
1948. To bych se musel opravdu vážnì smát, protože to byste zapomnìli
na reformu Josefa II., na jeho odebrání veškerých majetkù, to byste
zapomnìli na to, co se odehrálo po roce 1919, co se odehrálo v roce 1945,
v roce 1947.

V tomto ohledu si dovolím øíci docela jednoznaènì, že všechny princi-
py výstavby moderního èeskoslovenského a od roku 1993 èeského státu
byly založeny na tom, že pokud pùjde o restituce, bude to restituce pouze
fyzických osob. Výjimka se uèinila pro Židovskou obec ještì v roce 1995,
to provádìli jiní poslanci tohoto zákonodárného sboru, již ne Èeské národ-
ní rady, ale jediného Parlamentu Èeské republiky, tedy Poslanecké
snìmovny ještì bez Senátu. A nyní máme pøed sebou normu, která resti-
tuuje právnické osoby nikoli se sídlem v Èeské republice. Ony jsou tady re-
gistrovány, ale jejich majetková podstata tkví podle corpus iuris canonici –
dovolte mi øíci, že se tím dlouhou dobu zabývám – pøece jen jinde.
Vyjednával jsem pro obce v 90. letech napø. pomocí milodaru smlouvu o
smlouvì budoucí s øádem se sídlem ve Vyšším Brodì, který odevzdával na
základì smlouvy o smlouvì budoucí obci Bøezí pozemky, na kterých jsou
dnes postaveny domy, a jsem zvìdav, jestli si tento øád požádá nebo ne-
požádá o tyto pozemky nebo o jejich finanèní náhradu, protože je dostal
vyplaceny na základì toho milodaru. Neøíkejte mi, alespoò ti, kteøí jste tady
byli v té dobì, že o tom nic nevíte.

A co je problémem zákona, který byl schválen? Že odškodòuje Èeská
republika právnické osoby. Dovedete si pøedstavit, dovedete si nìkdo z
vás vùbec pøedstavit, co by se stalo, kdyby se restituoval majetek právnic-
kých osob po roce 1990? Do jakých vìcí, ne majetkových, bychom se do-
stali, ale do jakých mezinárodnìprávních problémù by se Èeská republika
dostala? Už kvùli tomu, kolik se muselo vynaložit penìz a prostøedkù a
právní služby na to, aby se vyrovnaly napø. èeskoslovensko-rakouské vzta-
hy v roce 1973. Stálo to tehdejší Èeskoslovenskou socialistickou republiku
3,5 miliardy èeskoslovenských korun. Také proto žádný nárok restituèní,
který byl z Rakouska, by nemìl být uspokojen, protože èeskoslovensko-ra-
kouské vyrovnání, protože Rakousko nikdy nebylo útoèícím státem, bylo
také koneènì majetkovì vyrovnáno. Kolik by se muselo tedy projednávat
revizí restituèních nárokù, které tady byly uplatnìny po roce 1990. Jestli na
to máte náladu, mùžeme si o tom tady povídat. Dlouho do noci.
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nebude opaènì? Copak mezi jednotlivými vlastníky nedojde k nìjakému
jednání na základì nového zákona? Ale bude se jednat. Samozøejmì.

A potom jde o to, že pan kolega Kudela mi vyèítá, že v dùvodové
zprávì je napsáno – právní jistota majetku státu. Ano, o právní jistotu ma-
jetku státu jde. Protože tady je zpochybòováno vlastnictví Èeské republiky,
které pøešlo po vzniku Èeské republiky z Èeskoslovenské republiky na stát,
protože to vlastnictví státu bylo založeno napø. právì rozhodnutím první po-
zemkové reformy. Chcete konkrétní pøíklady? Já vám je uvedu. Vèetnì roz-
hodnutí Ústavního soudu. Napøíklad když se zaplatil majetek rodu
Schwarzenbergù hlubocké vìtve v obci Èešnovice. Mám na to rozhodnutí
jako advokát z roku 1994, 1995 a Ústavní soud z roku 1997, myslím, takže
to najdu jistì. Èili ano, i o tu majetkovou podstatu Èeské republiky jde.

Potom kolega Laudát øekl zajímavou úvahu. Není možné vypsat refe-
rendum o cizím majetku. My nevypisujeme referendum o cizím majetku. Je
to referendum o tom, zda ten zákon má platit, neplatit, jestli se má zmìnit.
A nezlobte se, my každým rozhodnutím v daòové oblasti mìníme
majetkové pomìry buï tìch chudých, nebo tìch bohatých, a samozøejmì
saháme na jejich majetek. Já jsem velký zastánce jednoho ze základních
lidských práv, a to je práva na rozvoj. Kolikrát bereme právo na rozvoj tìm,
kterým jsme nedali šanci, aby vùbec pracovali? Myslíte si, že všech 600
tisíc nezamìstnaných opravdu nechce pracovat? Já jsem názoru
opaèného.

Takže pokud jde o ty hlavní výhrady, dovolím si øíct, že jestliže se ne-
chceme zachovat nemravnì vùèi všem ostatním restituovaným subjektùm,
fyzickým osobám, vùèi kterým se postupovalo mnohem tvrdším zpùsobem
než vùèi církvím a náboženským spoleènostem, tak bychom ten zákon
zmìnit mìli. Je na vás, jestli si pomùžeme zákonem o referendu a vypíše-
me ho, anebo jestli to udìláme sami ze své vùle nebo donuceni ekono-
mickými okolnostmi našeho státu. Dìkuji vám. (Potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já dìkuji panu navrhovateli za jeho
závìreèné slovo. Ptám se pana zpravodaje, jestli chce závìreèné slovo.
Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Radek Vondráèek: Dìkuji. Už jsem si slovo brát nechtìl, ale
abych to nìjakým zpùsobem možná zklidnil a uzavøel.

Nezastírám, že já osobnì mám výhrady ke zpùsobu, jakým byl pøijat
zákon o majetkovém vyrovnání s církvemi. Mám výhrady k obsahu zákona,
mám výhrady k ocenìní majetku, vypláceným náhradám, inflaèní doložce.
Nicménì jsme se tu sešli u hlasování o referendu. A musím øíct, principiálnì
se mnì nelíbí myšlenka, že jakýkoli zákon, který tato Snìmovna pøijme, by
potom následnì na základì zpìtného referenda mìl být rušen. Skuteènì to
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– je potøeba, aby svým zpùsobem jednotlivé církve zaèaly hospodaøit
samostatnì. Mohl bych taky populisticky tady vykøikovat, že požadavek na
odluku církve od státu vznikal pod peticí myslím 70 tisíc lidí v roce 1988 a
že bylo hrubou chybou tehdejší politické moci v roce 1988, že takovou od-
luku církve od státu neuèinila – nemìli bychom v tuto chvíli jistì takový pro-
blém. Ale myslím si, že nikdo z vás, kteøí jste tady horovali pro naplòování
tohoto zákona, by pro to v tuhle chvíli nebyl.

A teï mi dovolte vrátit se k meritu vìci. Ano, ten zákon je potøeba
zmìnit. A budeme k tomu muset v jednu chvíli pøistoupit. Protože ve chvíli,
kdy bude provedena odluka církve od státu – a ta tím zákonem o vyrovnání
majetku církví a náboženských spoleèností je založena a já s tím paragra-
fem nemám problém –, se stane každá platba podle smlouvy, kterou
narychlo uzavøel Petr Neèas a jeho vláda s církvemi a náboženskými
spoleènostmi, protievropskou normou, která bude jednoduše napadnutel-
ná u Evropského soudního dvora, protože pùjde o v podstatì nepovolenou
dotaci, nebo chcete-li nepovolenou podporu, jak zní pøesnì tento ekono-
mický model, z pohledu toho, že z veøejných penìz platíme soukromé sub-
jekty. A pan pøedseda Kalousek se jistì drží za hlavu právì proto, že
pøesnì ví, o èem mluvím. (Smích zejména zprava.) Protože nedovolená
podpora je vìc, o které on dobøe ví, a nìkolikrát o tom jednal i v Bruselu.
(Šum zprava.) Takže v tomto ohledu si dovolím øíct, že tuto zmìnu, pokud
ji neprovedeme na základì referenda, mùžeme ji provést i bez referenda
rozhodnutím tohoto zákonodárného sboru. Jestli k tomu máte odvahu, ne-
bo nemáte odvahu, je jenom na vás.

Mohl bych hovoøit o nìkterých vystoupeních, která tady byla. Dovolím si
je pøipomenout.

Výhradou proti návrhu je, že dlouho nebylo jednání o vyrovnání tak, jak
øíká Ústavní soud. Pøeètìte si prosím, vy, kteøí o tom mluvíte, podrobnì ten
nález Ústavního soudu. Ano, protože nebyly uvolnìny ty majetky právì v §
28 zákona è. 228/1991 Sb. Nebyly zmìnìny restituèní paragrafy pro obce.
Ano, já jsem u toho byl, když ve dvì hodiny ráno se pøerušilo jednání
Federálního shromáždìní právì pro vložení § 28 do zákona 228 a vkládal
se restituèní paragraf do zákona o obcích. V tomto ohledu podotýkám, že
skuteènì nebyla odvaha udìlat restituèní teèku. A my jsme ji navrhovali v
roce 1998.

Pokud jde o legitimní oèekávání. Legitimním oèekáváním ale nemùže
být veøejná podpora. A ty smlouvy skuteènì budou odporovat evropskému
právu. A co s tìmi smlouvami? Ano, zmìnit. Protože se zmìní zákon.
Jestliže nìco vychází ze zákona a ten zákon pøestane být oporou smlouvy,
ta smlouva bude muset být pøepracována, jako se pøepracovávají všechny
smlouvy, které máme, napø. tím, že se zmìnil obèanský zákoník. Copak ne-
jednáme o tom, že se budou vykupovat pozemky vlastníky budov nebo to
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
19. bøezna 2014 v 9.00 hodin

Pøítomno: 187 poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji druhý jednací den 7. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Prosím, abyste se všichni pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì mi
oznámili, kdo žádá o vydání náhradní karty. Zatím vám sdìlím, že s kartou
èíslo 2 hlasuje pan poslanec Adam Rykala.

Sdìluji, že o omluvení své neúèasti na jednání požádali tito poslanci:
pan poslanec Adámek – zahranièní cesta, pan poslanec Blažek – dopo-
ledne z pracovních dùvodù, pan profesor Farský – pracovní dùvody, pan
poslanec Heger – od 12 do 19 hodin osobní dùvody, pan poslanec Holík
– od 17.30 hodin pracovní dùvody, pan poslanec Hovorka – pracovní
dùvody, paní poslankynì Koneèná – do 14 hodin osobní dùvody, pan
poslanec Koskuba – pracovní dùvody, pan poslanec Kováèik – dopo-
ledne pracovní dùvody, paní poslankynì Langšádlová – zahranièní ces-
ta, pan poslanec Lobkowicz – zahranièní cesta, paní poslankynì
Lorencová – do 10 hodin osobní dùvody, paní poslankynì Maxová –
zahranièní cesta, paní poslankynì Nováková – do 12 hodin pracovní
dùvody, paní poslankynì Nytrová – zdravotní dùvody, pan poslanec
Šincl – do 10.30 hodin pracovní dùvody, paní poslankynì Váhalová –
zahranièní cesta, paní poslankynì Wernerová – zdravotní dùvody. Dále
zde mám omluvu pana poslance Mackovíka na dnešní den od 13 hodin
z pracovních dùvodù.

Pan poslanec Fiala má náhradní kartu èíslo 8.
Z èlenù vlády se omlouvá pan premiér na odpolední jednání z

pracovních dùvodù, pan ministr Brabec na odpolední jednání z pracovních
dùvodù, pan ministr Chovanec ze zdravotních dùvodù a pan ministr
Nìmeèek z pracovních dùvodù.

Chtìl bych vás informovat, že dnešní jednání zahájíme pevnì
zaøazenými body 5, 2, 49 a 56, což jsou tisky 76, 30, 64 a snìmovní doku-
ment 350. Poté bychom projednávali další body dle schváleného poøadu
schùze.

Pøipomínám také, že na odpoledne máme pevnì zaøazený bod èíslo 20,
což je snìmovní tisk 77, první ètení senátního návrhu zákona, a ve 14 ho-
din bychom mìli projednávat pevnì zaøazený bod 7, což je tisk 99 ve
druhém ètení. Upozoròuji však, že lhùta pro jeho projednání uplyne až v
15.20 hodin, což je 24 hodin od doby doruèení usnesení hospodáøského
výboru, a je tedy nutné rozhodnout, kdy se tímto návrhem zákona budeme
zabývat.
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cítím jako zásadní zásah do právní jistoty obèanù, nás všech, co tu sedí.
Takže jde mi o principiální vìcnou otázku, jde mi o opravdu racionální úva-
hu o protiústavnosti takovéhoto postupu.

A jsem rád, že tady v závìreèné øeèi navrhovatele, pøedkladatele, padlo,
že zákon lze zmìnit jak s referendem, tak bez referenda. Je legitimní
diskuse pøípadnì o nìjakých zmìnách zákonných. Od toho máme
Poslaneckou snìmovnu. Nicménì tím pádem referendum v hodnotì pùl
miliardy korun je na zváženou, zda nìco takového vùbec chceme. Takže
to bych chtìl jenom principiálnì na závìr uvést. Dìkuji. (Potlesk spíše ze
støedu sálu.) 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodajovi za jeho
závìreèné slovo a nyní eviduji návrh na zamítnutí tohoto návrhu, který
pøedložil pan poslanec Ondøej Benešík. Eviduji žádost o odhlášení, než
dám hlasovat, takže vás všechny odhlašuji. Prosím, abyste se pøihlásili
svými hlasovacími kartami. Pøivolám kolegy z pøedsálí.

Dávám hlasovat o návrhu na zamítnutí tohoto návrhu. Zahajuji hlasování
o návrhu na zamítnutí. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo
je proti?

Je to hlasování èíslo 27, pøihlášeno je 162 poslankyò a poslancù, pro
87, proti 56. Tento návrh byl pøijat. (Potlesk èásti poslancù.)

Tím konèím projednávání tohoto návrhu a také pøerušuji dnešní zase-
dání. Pardon, máme tady ještì kontrolu hlasování, omlouvám se. (Po
kratièké pauze.) Je to v poøádku, takže pøerušuji dnešní jednání
Poslanecké snìmovny a tuto schùzi do zítøejších devíti hodin ráno. Pøeji
všem hezký veèer.

(Jednání skonèilo v 19.22 hodin.) 
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Hlasování má èíslo 29, pøihlášeno je 149, pro 113. I tento návrh byl pøijat.

Pan pøedseda klubu TOP 09 Kalousek hlasuje s kartou èíslo 1.

Poslední návrh padl od pana poslance Urbana, aby snìmovní tisk èíslo
99 ve druhém ètení byl pevnì zaøazen na dnešek na 15.20 hodin.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu? Hlasování má èíslo 30,
pøihlášeno je 153, pro 141, proti nebyl nikdo. I tento návrh byl pøijat. Takto
jsme tedy upravili poøad schùze.

Nic nám nebrání, abychom se vìnovali bodu èíslo 5, který je prvním bo-
dem na dnešním jednacím dni. Je to

5.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb.,

o dobrovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù
(zákon o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 76/ - druhé ètení

Vzhledem k tomu, že je pan ministr ze zdravotních dùvodù omluven,
ujme se slova pan místopøedseda vlády Bìlobrádek. Prosím ho, aby nám
tento tisk uvedl.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane pøedsedo,
vážení èlenové vlády, kolegynì a kolegové, dovolte, abych pøednesl návrh
k tomuto zákonu, který se týká dobrovolnické služby.

Dovolte mi, abych vládní návrh zákona uvedl tím, že byl zpracován za
úèelem pøizpùsobení zákona o dobrovolnické službì rekodifikovanému
soukromém právu. S ohledem na nový obèanský zákoník a zákon o ob-
chodních korporacích se zejména novì upraví formy právnických osob,
kterým Ministerstvo vnitra mùže udìlit akreditaci. Doplní se nadace,
nadaèní fondy, ústavy a sociální družstva.

Návrh zákona také zohledòuje požadavky formulované v usneseních
vlády, jednak aby se zákon o dobrovolnické službì vztahoval i na
tradièní dobrovolné práce v nestátních neziskových organizacích na
èlenském principu, ve školách a školských zaøízeních, a taktéž požada-
vek na zakotvení získávání certifikátù ovìøených pracovních zkušeností
získaných v prùbìhu dobrovolnických èinností. Dobrovolník tedy bude
moci novì vykonávat dobrovolnickou službu i v organizaci, jejímž je
èlenem. Podmínkou bude, že tuto službu bude vykonávat mimo své po-
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Registroval jsem pøihlášku pana poslance Faltýnka, potom pan poslanec
Sklenák.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dobré ráno, vážené dámy, vážení
pánové, kolegové. Mám prosbu. Žádám o pevné zaøazení bodù 33 a 34,
jsou to snìmovní tisky 132 a 133, a to na ètvrtek 20. 3. za již pevnì
zaøazený bod èíslo 22. Jedná se o návrhy mezinárodních smluv v gesci pa-
na ministra dopravy Prachaøe. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan pøedseda Sklenák, potom
pan poslanec Urban.

Poslanec Roman Sklenák: Dobrý den, dámy a pánové. Dovoluji si
po konzultaci s ministrem zahranièí navrhnout pevné zaøazení bodu 55
– Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády ÈR, na dnešek na 11.
hodinu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Urban.

Poslanec Milan Urban: Pane pøedsedo, dámy a pánové, dobrý den.
Byl jsem požádán, abych bod èíslo 6, snìmovní tisk 99, z dnešního
pevného zaøazení na 14. hodinu posunul minimálnì na èas 15.20 hodin z
procedurálních dùvodù, protože byly po výboru rozdány materiály vèera v
tento èas a je tøeba 24 hodin. Tedy po 15.20 hodin pevný bod 6, snìmovní
tisk 99 – energetický zákon. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Mám napsáno, že je to bod 7, ale je to
prostì tisk 99. Je to ten, na který jsem upozoròoval ve svém vystoupení.
Výbornì, o tom také budeme hlasovat. Další pøihlášky k programu schùze
nevidím, hlasováním se tedy vypoøádáme s tìmi návrhy, které padly.

Pan pøedseda Faltýnek – body 33 a 34 na ètvrtek 20. 3. po pevnì
zaøazených bodech, to znamená za bod 22.

Zahajuji hlasování. Kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne tlaèítko a
zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 28, pøihlášeno je 143, pro 127, proti nikdo. Návrh byl
pøijat.

Pan pøedseda Sklenák navrhuje pevné zaøazení bodu èíslo 55, infor-
mace o postoji vlády k situaci na Ukrajinì, na dnešek na 11. hodinu.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je
proti tomuto návrhu?
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2.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb.,

o pobytu cizincù na území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých
zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb., 

o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 
a další související zákony

snìmovní tisk 30/ - druhé ètení

Rovnìž místo pana ministra vnitra se slova ujme pan místopøedseda
vlády Bìlobrádek. Prosím, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane pøedsedo,
vážené kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych uvedl vládní návrh
zákona, kterým se mìní zákon o pobytu cizincù na území Èeské republiky,
zákon o zamìstnanosti a další související zákony.

Vládní návrh zákona byl zpracován za úèelem transpozice smìrnice
2011/98/EU. Na základì této smìrnice mají èlenské státy Evropské unie u-
možnit státním pøíslušníkùm tøetích zemí, kteøí do èlenského státu cestují za
úèelem zamìstnání, získat jediné povolení opravòující k pobytu i práci. Do
èeského právního øádu se tak navrhuje implementovat institut tzv.
zamìstnanecké karty, která má být právì takovým povolením.
Zamìstnaneckou kartu bude vydávat Ministerstvo vnitra, a to výhradnì na
pracovní místa uvedená v evidenci volných pracovních míst obsaditelných
držiteli zamìstnanecké karty. Danou evidenci bude spravovat Ministerstvo
práce a sociálních vìcí.

Vládním návrhem zákona se mimoto reaguje také na rozsudek
Evropského soudu pro lidská práva ve vìci Buishvili proti Èeské republice,
podle kterého mají mít soudy rozhodující o zákonnosti zajištìní osob
bezprostøední možnost nezákonné zajištìní ukonèit.

Návrh zákona byl pøikázán k projednání výboru pro bezpeènost,
výboru pro zdravotnictví, výboru pro sociální politiku a petiènímu výbo-
ru. Všechny tyto výbory doporuèuji Poslanecké snìmovnì, aby s vlád-
ním návrhem zákona vyslovila souhlas. K pozmìòovacímu návrhu obsa-
ženému v usnesení výboru pro sociální politiku nemá Ministerstvo vnitra
výhrady.

To je úvodem vše. Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane místopøedsedo. Tento ná-
vrh jsme v prvém ètení pøikázali výboru pro bezpeènost, výboru pro soci-
ální politiku, výboru pro zdravotnictví a výboru petiènímu. Pøíslušná
usnesení výborù vám byla doruèena jako tisky 30/1–5. Nyní tedy postupnì
prosím zpravodaje jednotlivých výborù, aby se ujali slova. Prvním bude
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vinnosti vyplývající z jeho èlenského pomìru k této organizaci a ani k ní
nebude mít žádný jiný právní vztah. Vysílající organizace budou mít novì
povinnost vydat dobrovolníkovi na jeho žádost osvìdèení o vykonané
dlouhodobé dobrovolnické službì, jehož vzor je stanoven v pøíloze k ná-
vrhu zákona.

To je úvodem vše. Dìkuji vám za pozornost. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane místopøedsedo. Návrh
jsme v prvém ètení pøikázali k projednání výboru pro sociální politiku.
Usnesení výboru bylo doruèeno jako tisk 76/1 a já prosím paní zpravodaj-
ku výboru, kterou je paní poslankynì Jana Hnyková, aby se ujala slova a u-
snesení nám pøedstavila.

Poslankynì Jana Hnyková: Dobrý den všem. Vážený pane pøeds-da-
jící, vážené kolegynì a vážení kolegové, dovolte mi seznámit vás s
usnesením èíslo 19 výboru pro sociální politiku z páté schùze, která se
konala 6. bøezna 2014, k vládnímu návrhu zákona, kterým se mìní zákon è.
198/2002 Sb., o dobrovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù, ve
znìní pozdìjších pøedpisù, snìmovní tisk 76.

Výbor pro sociální politiku Poslanecké snìmovny Parlamentu Èeské
republiky doporuèuje Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republi-
ky, aby vyslovila souhlas s vládním návrhem zákona, kterým se mìní
zákon è. 198/2002 Sb., o dobrovolnické službì a o zmìnì nìkterých
zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, snìmovní tisk 76, s touto
zmìnou: V èlánku I. v bodì 10 se na konci doplòují slova "a ve vìtì
druhé se èíslo 3 nahrazuje èíslem 4". Zároveò výbor zmocòuje zpravo-
dajku výboru, abych se stanoviskem výboru seznámila schùzi
Poslanecké snìmovny a ve spolupráci s legislativním odborem
Kanceláøe Poslanecké snìmovny provedla pøíslušné legislativnì tech-
nické úpravy.

Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní zpravodajko. Otevírám
obecnou rozpravu. Žádnou pøihlášku nemám, obecnou rozpravu
konèím. Otevírám podrobnou rozpravu. Také žádnou pøihlášku nevi-
dím, takže konèím i podrobnou rozpravu. Vzhledem k tomu, že není
zájem o závìreèná slova, konèím i druhé ètení tohoto návrhu. Dìkuji
paní zpravodajce i panu místopøedsedovi, jakkoliv na nìj dojde ještì
øada.

Otevírám bod èíslo 2, což je
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doplnìk se týká dvou zákonù, a to zákona o pobytu cizincù a zákona
o zamìstnanost.

To� vše. Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Nyní paní zpravodajka výboru
pro zdravotnictví, paní poslankynì Soòa Marková. Prosím, máte slovo.

Poslankynì Soòa Marková: Pøeji krásný den. Vážený pane pøedsedo,
vážená vládo, kolegynì a kolegové, dovolte mi, abych se jako zpravodaj-
ka výboru pro zdravotnictví vyjádøila k tomuto návrhu zákona. Výbor pro
zdravotnictví opakovanì projednával tento návrh zákona a nakonec
doporuèuje Poslanecké snìmovnì, aby vyslovila souhlas s tímto vládním
návrhem zákona o pobytu cizincù na území Èeské republiky a o návrhu
zákona o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù. 

Zároveò ale bylo pøijato usnesení, kde žádá vládu Èeské republiky, aby
do konce roku 2014 pøedložila návrh zmìn pøíslušných zákonù tak, aby
byly odstranìny nejpalèivìjší problémy ve zdravotním pojištìní cizincù. Na
základì usnesení èíslo 25 ze 6. schùze konané 5. bøezna 2014 dále
zmocòuje mì jako zpravodajku výboru, abych s tímto stanoviskem
seznámila schùzi Poslanecké snìmovny.

Já bych potom ještì vystoupila v rozpravì, abych vysvìtlila dùvod toho,
proè výbor pro zdravotnictví žádá vládu o to, aby pøedložila návrhy zmìn k
nìjaké další novele. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Posledním zpravodajem, který
vystoupí, je zpravodaj petièního výboru, pan poslanec František Laudát. (K
mikrofonu pøistupuje poslankynì Chalánková.) Zastoupí ho paní
poslankynì Chalánková. Prosím, máte slovo.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji, pane pøedsedo. Chtìla jsem o-
mluvit pana poslance Laudáta, který uvázl v husté automobilové dopravì.
Povìøil mì telefonicky tím, abych zde pøednesla stanovisko petièního výboru.

Petièní výbor projednal tento zákon o pobytu cizincù a doporuèuje
Snìmovnì schválit ho v pùvodním znìní.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám obecnou rozpravu. S
faktickou poznámkou paní poslankynì Bebarová, potom paní poslankynì
Marková.

Poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová: Já chci jen konstatovat, že
pøedøeènice není èlenkou petièního výboru. Pøesto potvrzuji její slova za
petièní výbor.
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pan poslanec Kluèka, který je zpravodajem výboru pro bezpeènost.
Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedo. Úvodem mi do-
volte vyslovit veøejné podìkování panu místopøedsedovi vlády, že se ujal
této role a zastoupil pana ministra vnitra, protože ten z dùvodu nemoci
nemùže být pøítomen, a tento zákon je docela dùležitý, abychom dojedna-
li do druhého ètení.

Teï k usnesení výboru pro bezpeènost. Je to 12. usnesení výboru pro
bezpeènost z tøetí schùze uskuteènìné dne 22. ledna 2014 k vládnímu ná-
vrhu zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu cizincù na
území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb., o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a další související zákony, snìmovní tisk 30.

Výbor pro bezpeènost Poslanecké snìmovny Parlamentu Èeské re-
publiky po úvodním vystoupení prvního námìstka ministra vnitra Mgr.
Lubomíra Metnara, po zpravodajské zprávì zpravodaje výboru Ing.
Václava Kluèky a po obecné a podrobné rozpravì za prvé doporuèuje
Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republiky, aby s vládním návr-
hem zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu cizincù na
území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb., o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a další související zákony, snìmovní tisk 30, vyjádøila souhlas; za
druhé povìøuje pøedsedu výboru Romana Váòu, aby toto usnesení
pøedložil pøedsedovi Poslanecké snìmovny; za tøetí zmocòuje zpravodaje
výboru, aby s tímto usnesením seznámil Poslaneckou snìmovnu
Parlamentu Èeské republiky – což jsem právì uèinil.

Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji, splnil jste svùj
úkol výbornì. Prosím pana poslance Opálku, aby se ujal slova.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážení èlenové
vlády, kolegynì, kolegové, také výbor pro sociální politiku se zabýval tímto
pøidìleným snìmovním tiskem, a to na své tøetí schùzi dne 23. ledna 2014.

Nebudu pøedèítat celé usnesení, tak jak jste je dostali ve snìmovním tis-
ku 30/4. Chci jenom upozornit, že náš výbor pøijal doplòky, to znamená
pozmìòovací návrh, o kterém budeme ve tøetím ètení hlasovat. Tento
pozmìòovací návrh vyšel vstøíc požadavku Svazu prùmyslu a dopravy
Èeské republiky, a to v tom smìru, aby byl jiný režim zvolen pro ty, kteøí
pøijdou z cizích zemí na zauèenou èi získat kvalifikaci, aby po dobu
maximálnì šesti mìsícù byli vyøazení z tohoto kontrolního systému. Náš
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pojiš�ovat se u komerèních pojiš�oven tyto subjekty vydìlávají, a pøitom
péèi v plném rozsahu nehradí. Chtìjí, aby byli migranti s dlouhodobým
pobytem vèlenìni do systému veøejného zdravotního pojištìní. Poukazují
pøedevším na efekt zdravého migranta, podle kterého se pro migraci
pøevážnì rozhodují lidé mladí a zdraví, kteøí by do systému více platili, než
by z nìj èerpali. Zdùrazòují také fakt, že se v zemích EU na rozdíl od Èeské
republiky øídí vùèi cizincùm s dlouhodobým pobytem stejnými principy ja-
ko u domácího obyvatelstva.

Existují však obavy, že by tito migranti èerpali znaèné prostøedky z
veøejného zdravotního pojištìní, a to podporují i nìkteré negativní pøíklady
zneužívání našeho systému veøejného zdravotního pojištìní i cizincù
zamìstnancù, kdy vznikají v uvozovkách specializované firmy, s.r.o. a dru-
žstva. Ty následnì zamìstnávají v uvozovkách cizince, kteøí si obratem
nárokují lékaøské výkony a léèení v øádech statisícù až milionù korun.
Pojiš�ovny dokumentují stovky cizincù, kteøí èerpají nákladnou zdravotní
péèi ve statisících ve stejném roce, kdy do našeho systému veøejného
zdravotního pojištìní vstoupili. Je tedy nezbytné, aby byly vypracovány a
pøedloženy seriózní finanèní analýzy jednotlivých možných øešení tohoto
problému.

Protože jsem zpravodajkou výboru pro zdravotnictví k tomuto tisku, k
návrhu zákona o pobytu cizincù na území Èeské republiky a zákona o
zamìstnanosti, a jsem si vìdoma toho, že tato novela je implementaèní a
slouží k tomu, aby byl stanoven jednotný postup vyøizování žádostí o vy-
dání povolení k pobytu a práci na území èlenského státu pro státní
pøíslušníky tøetích zemí, èlenské státy mají povinnost rovného zacházení v
oblasti výkonu práce a sociálního zabezpeèení, ale je tøeba pøipomenout,
že na oblast lékaøské péèe se tato novela o rovném zacházení nevztahuje.
Lékaøská péèe je totiž z pojmu sociálního zabezpeèení výslovnì vyòata. To
je zcela v kompetenci jednotlivých èlenských státù.

Jelikož však cizinci tøetích zemí mají v Èeské republice prokazatelnì
øadu problémù, hovoøila jsem o nich pøed chvílí, vyzval právì výbor pro
zdravotnictví vládu, aby do konce roku 2014 – a já bych byla ráda, kdyby
toto datum bylo jasné, srozumitelné a platilo, protože už se o tom hovoøí
hodnì dlouho, nìkolik let, a problém se stále odsouvá – pøedložila zmìny
tak, aby byly nejpalèivìjší problémy ve zdravotním pojištìní cizincù ze
tøetích zemí koneènì vyøešeny. Pøedpokládáme, že se tak bude dít buï kul-
tivací komerèního pojištìní, nebo zaøazením tìchto migrantù do systému
veøejného zdravotního pojištìní, samozøejmì za urèitých podmínek.

Dìkuji vám za to, že jste mì vyslechli. (Potlesk z levé strany sálu.) 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Chtìl bych se omluvit panu po-
slanci Okamurovi, který má pøednostní právo, ale zahlédl jsem ho pozdì a
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, to nebyla dohoda v rámci výboru,
ale asi v rámci klubu TOP 09, nicménì ta informace tady zaznìla a
mùžeme pokraèovat.

Paní poslankynì Marková nyní tedy v obecné rozpravì jako první
pøihlášená. Prosím.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Ještì jednou hezký dob-
rý den. Já bych tady chtìla trošièku vysvìtlit situaci, ke které došlo ve
výboru pro zdravotnictví, kde jsme se zabývali problémem, o kterém se
dlouhodobì diskutuje, a to je problém oblasti zdravotního pojištìní cizincù
ze zemí mimo Evropskou unii. Mluvíme tedy o migrantech z takzvaných
tøetích zemí, kteøí tvoøí asi 4 % populace v Èeské republice. Z nich je asi
polovina s trvalým pobytem a ostatní s dlouhodobým pobytem.
Národnostnì jde pøedevším o Ukrajince, Vietnamce, Rusy, Amerièany,
Moldavany, Èíòany a Mongolce. Podle odhadù je takových migrantù u nás
asi 80 až 100 tisíc. V souèasné dobì se jejich poèet snižuje v dùsledku e-
konomické krize a také proto, že po pìti až sedmi letech získávají trvalý po-
byt, a tím i pøístup do veøejného zdravotního pojištìní.

Problém tedy spoèívá v tom, že migranti mají zákonnou povinnost se
pojistit, ale komerèní pojiš�ovny mohou rizikové zájemce odmítnout a èasto
i explicitnì vymezují nepojistitelné migranty. Nìkteré pojiš�ovny sice na-
bízejí takzvané komplexní pojištìní, ale i to potom obsahuje øadu výluk z
hrazení poskytnuté zdravotní péèe. Stává se to pøedevším u vrozených vad
a péèe o pøedèasnì narozené dìti, u sexuálnì pøenosných nemocí, HIV a
AIDS, u psychiatrických nemocí, epilepsie, diabetu nebo u chronických ne-
mocí. Pojiš�ovny také mohou smlouvy snadno vypovìdìt.

Všichni migranti, cizinci dlouhodobì pobývající v Èeské republice, mu-
sí tedy mít ze zákona zdravotní pojištìní a podle zákona o pobytu cizincù
je cizinec povinen prokázat cizinecké policii pøi pobytové kontrole, že má
zajištìnou úhradu nákladù na zdravotní péèi. Pokud to jsou cizinci obèané
Evropské unie vèetnì rodinných pøíslušníkù, migranti s trvalým pobytem a
migranti zamìstnanci, mají pøístup do veøejného zdravotního pojištìní.
Migranti ze zemí mimo EU s dlouhodobým pobytem jsou odkázáni, jak už
bylo øeèeno, pouze na komerèní zdravotní pojištìní. To nabízí pojiš�ovna
VZP, a. s., pojiš�ovna Maxima, Slavia, UNIQA, Victoria Volksbanken, ERGO
a AXA pojiš�ovna.

Podmínky jsou u tìchto pojiš�oven podobné, ale pro samotné klienty i
zdravotnická zaøízení pøedstavují problémy pøedevším faktické úhrady za
poskytnutou péèi. Pøedevším velké nemocnice v Praze, Brnì a Plzni evidu-
jí milionové pohledávky za pojiš�ovnami a klienty neuhrazenou péèí.

Organizace zabývající se dlouhodobì touto problematikou poukazují na
nespravedlnost a diskriminaci tìchto cizincù a také na to, že na povinnosti
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pøípadné sociální podpory má èlovìk pobírat pokud možno ve své
mateøské zemi. Pokud k nám nìkdo pøijde pracovat, a� pracuje, pokud
práci najde. Ale když práci nemá, tak se holt musí vrátit domù a nikoliv pa-
razitovat na našem systému. Èeská republika pøece nemùže sloužit jako cíl
sociálních imigrantù.

Pøestože jsme si vìdomi toho, že se jedná o implementaci legislativy
Evropské unie, tak z výše uvedených dùvodù podáme v podrobné
rozpravì pozmìòovací návrh, kdy navrhujeme zrušit nárok na dávky státní
sociální podpory pro cizince, kteøí ztratili práci a jsou v evidenci uchazeèù
o zamìstnání, a pro rodinné pøíslušníky tìchto cizincù, kteøí v Èeské re-
publice pracují, nebo dokonce ani pracovat nemusejí. Myslíme si prostì,
že toto je správné øešení. A rezignace na problém jenom proto, že nám ho
nakázala Evropská unie, není pøece správnou cestou. Špatné smìrnice
prostì odmítáme!

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z øad poslancù Úsvitu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní zde mám tøi faktické poznámky.
Pan poslanec Plzák, po nìm paní poslankynì Èernochová a pak paní
poslankynì Bebarová. Prosím, pane poslanèe, máte dvì minuty.

Poslanec Pavel Plzák: Dobrý den. Vážený pane pøedsedající, vážení
èlenové vlády, kolegynì, kolegové, chtìl bych navázat na vystoupení mého
pøedøeèníka a i na vystoupení paní poslankynì Markové.

Rovné zacházení, a to pan poslanec Okamura neøekl a je to také
dùležité, v sobì zahrnuje nejen to, že èlovìk, pokud ztratí práci, má nárok
na dávky, ale zahrnuje to i to, že jsme povinni mu poskytnout i nárok na re-
kvalifikaci, to znamená v podstatì nevyuèený èlovìk z tøetích zemí si tady
mùže normálnì dostudovat nebo se dovyuèit, mùžeme mu dát i nìjakou
penìžní dávku na to, aby si poøídil na vykonávání své profese náøadí.
Myslím si, že když tohle uslyší naši obèané, tak se chytnou za hlavu a
øeknou: "Proboha, co jste to zase ve Snìmovnì schválili?"

A k pøedøeènici paní poslankyni Markové. Náš státní rozpoèet je napja-
tý a ve zdravotnictví je to dvojnásob. Víte sami, že nejsme pomalu schopni
ufinancovat kvalitní péèi a hledáme zdroje, kde jsou. Pøedstava, že z tøetích
zemí sem pøicházejí potenciální imigranti tøeba HIV pozitivní, vezmìte si,
kolik jich tam je, a my je pøipustíme do systému veøejného zdravotního
pojištìní, budeme je tady zdarma léèit, a to v dobì, kdy se naši obèané sk-
ládají na rùzná konta Míša, na vozíèky a takové vìci, je pro mì naprosto
nepøijatelné. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Paní poslankynì Èernochová.
Prosím, dvì minuty.
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již jsem dal slovo paní poslankyni Markové. Takže se omlouvám a prosím,
máte slovo.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, samozøejmì umožnit vystoupit dámì a dát jí pøednost mi problém
nedìlá, takže to je v poøádku. I u dalších dam se rád vzdám pøednostního
práva i v budoucnu.

Tento návrh zákona mìní nejen zákon o pobytu cizincù, a zákon o
zamìstnanosti, ale i zákon o státní sociální podpoøe. Zde se má rozšíøit
okruh oprávnìných osob – cizích státních pøíslušníkù, kterým mají být po-
skytovány dávky sociální podpory. Na dávky státní sociální podpory by
mìly novì dosáhnout i skupiny, u kterých je oprávnìnost jejich nároku více
než sporná. Za všechny lze uvést právì cizince z tøetích zemí, to jsou ti
Vietnamci, Ukrajinci a další s dlouhodobým pobytem, kteøí byli zamìstnáni
alespoò šest mìsícù a nyní jsou v evidenci uchazeèù o zamìstnání. Jinými
slovy jsou to lidé, kteøí zde mùžou pobývat jen po pøechodnou dobu a jsou
v Èeské republice bez práce. Lze rozumìt tomu, že do Èeské republiky
pøicházejí cizinci, kteøí pracují na pozicích, které nelze obsadit èeskými
zamìstnanci, ale pokud tito cizinci o práci pøijdou a nemají jinou, již není
žádoucí, aby v Èeské republice nadále byli a pobírali dávky státní sociální
podpory. Rovnìž nelze souhlasit s tím, aby sociální dávky pobírali rodinní
pøíslušníci cizincù, kteøí mají sice dlouhodobý pobyt, ale jediným dùvodem,
proè mùžou pobírat dávky, je to, že nìkdo z jejich rodinných pøíslušníkù v
Èeské republice pracuje. Oni sami tu totiž nikdy pracovat nemuseli, a
pøesto nárok na dávky podle tohoto zákona mùžou mít.

Navzdory všem obvinìním z xenofobie tady na vás musím apelovat,
vážení kolegové a kolegynì, na váš zdravý rozum. Èeská republika prostì
nemá na to, aby ze sociálních dávek uživila všechny cizince a jejich rodi-
ny, které budou o dávky mít zájem. Imigrace lidí z chudších zemí je rostoucí
problém, který zvyšováním sociálních darù pro imigranty jen a jen zvyšuje-
me. Evropa, a tím ménì Èeská republika prostì nemùže spasit všechny
chudé z celého svìta. Èeská republika má neúnosnì napjaté veøejné
rozpoèty. Nemáme dostatek finanèních prostøedkù pro naše vlastní obèany
na dùstojnou valorizaci penzí, na sociální služby pro seniory nebo na
zdravotní péèi! Prioritou musí být jednoznaènì obèané Èeské republiky.
Naši pøedci tady pøece po staletí naši zemi budovali. A pøes to všechno,
pøes souèasný neutìšený stav veøejných rozpoètù tady nyní máme v této
situaci návrh zákona na státní sociální podporu pro cizí státní pøíslušníky.
Evropské smìrnice chtìjí po Èeské republice, aby zacházela s cizími
státními pøíslušníky z tøetích zemí rovnì, ale pravda je taková, že
nemùžeme pøece dávat peníze na cizince, pokud nemáme dost prostøedkù
na obèany Èeské republiky. Jsme pro jednoduché pravidlo, a to že
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Èech a Moravák, respektive po mamince Moravák. Ale to vy, co já vím,
také. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Kostøica má dvì minuty. 

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Chtìl bych
opravdu jenom takovou faktickou poznámku. Plnì podporuji to, co tady øekl
pan pøedseda Schwarzenberg, že je zapotøebí, abychom nìjakým
zpùsobem vìnovali péèi. Vìøím, že ve znaèné míøe si to mùžeme dovolit.
Chtìl bych jenom takovou faktickou záležitost, že by bylo možná zapotøebí
doøešit, že identifikace lidí, kteøí se dostávají do nemocnic, je nìkdy velice
problematická. Protože zejména u nìkterých komunit, mám na mysli teï
tøeba vietnamskou komunitu, je velmi problematické zjistit podle té podo-
benky opravdu, o koho se jedná. A zažili jsme pøípady, že tady byla
vyžadovaná péèe od lidí, kteøí vùbec neodpovídali tady tomuto.

Nevím to zcela pøesnì, ale vím, že s obdobným problémem se potýka-
jí i jiné zemì. Mám na mysli tøeba v 50. letech Velkou Británii, která otevøela
svoje brány pro všechny obyvatele bývalých kolonií, což bylo jistì proble-
matické vzhledem k populaci Indie. Ale vím, že se to i v nìkterých zemích
øešilo potom pomocí otiskù prstù apod. Takže to jenom taková faktická po-
známka, která by mohla mít potom urèitý praktický význam. Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Gabal se hlásil s
faktickou poznámkou.

Poslanec Ivan Gabal: Pane pøedsedající, dámy a pánové, já jenom
krátce. Kromì toho, že si nepøedstavuji, že bychom mìli vystupovat z
Evropské unie a ty sankce za neharmonizaci evropské smìrnice by se
možná srovnaly s náklady, které nás budou stát ty harmonizace, rád bych
upozornil na jednu vìc. Každý, kdo si prohlédne vývoj demografických
køivek pro pøíštích padesát let, kdo si uvìdomí, jak roste kvalita života,
støední délka dožití apod., si uvìdomí, že bez imigrace se absolutnì ne-
obejdeme jak z hlediska dùchodového systému, tak z hlediska pomìru
mezi ekonomicky aktivní populací a ekonomicky závislou, zejména
dùchodcù. Pokud nechceme, aby úroveò dùchodù klesla na úroveò
obyèejné dávky – a tam budou náklady obrovské, øádovì vìtší než to, co
v souèasné dobì nás mùže stát integrace cizincù do sociálního a zdra-
votního systému, pak si musíme uvìdomit, že bez imigrantù zejména z
tøetích zemí, nikoliv Evropské unie, se do budoucna naše ekonomika ne-
obejde. A platí jednoznaènì, že nejlépe se integrují ti cizinci, kteøí se in-
tegrují nejenom do ekonomického, ale do sociálního a komplexnì
spoleèenského systému. A to, že jim nabídneme urèité garance v oblas-
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Poslankynì Jana Èernochová: Dobré dopoledne, dámy a pánové.
Mnì ten návrh zákona vùbec nevadí. A možná bych chtìla rozšíøit obzory
kolegùm z Úsvitu, že obèané tøetích zemí jsou napøíklad Kanaïané,
Amerièané, ale i Japonci. (Veselost v sále.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Paní poslankynì Bebarová.
Potom s faktickou pan pøedseda Schwarzenberg.

Poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová: Dobrý den. Já jsem chtìla
panu poslanci Okamurovi podìkovat, že už se cítí natolik Èechem, že má
potøebu nás pøed obèany takzvaných tøetích zemí chránit.

Jenom jsem chtìla pøipomenout, že nejenom Èeská republika, ale i
vìtšina státù Evropské unie je velmi odkázána právì na migraci ze tøetích
zemí. Pøátelé, kolik z vás je ochotno pøijímat nekvalifikované práce ve sta-
vebnictví a v jiných pomocných profesích? Pøátelé, uvìdomujete si, že pøi
porodnosti, kterou èeská populace v souèasné dobì má, bez natality,
kterou nám pøinášejí cizinci, velmi brzy vymøeme? 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní s faktickou poznámkou pan posla-
nec Schwarzenberg. Potom pan poslanec Okamura, potom pan poslanec
Kostøica.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Pane pøedsedo, vážené poslankynì,
vážení poslanci, poslouchám-li nìkteré projevy v tomto domì, tak si pøeju
jenom jednu vìc. Aby se nikdo z tìchto poslancù nedostal jednou do situ-
ace, že musí emigrovat z tìch èi onìch dùvodù a zoufale shánìt v nìjaké
jiné zemi azyl nebo pobyt. Když to èlovìk jednou zažil, ví, jaké to je. My
Èeši jsme toho èasu bohudíky ve svìtì pomìrnì blahobytný národ. Když
se podívám na podmínky ve východní Evropì, v Africe, v Jižní Americe,
všude na svìtì, tak jsme na tom pomìrnì dobøe a i uprostøed Evropské
unie nepatøíme k chudákùm. A tudíž se uzavírat tìm, kteøí opravdu
potøebují pomoc, kteøí se k nám uchýlí, považuji po dìjinách, které jsme za-
žili, kdy jsme zažili, kolik našich krajanù našlo azyl ve Švýcarsku, Americe,
Kanadì, Rakousku a jinde, za ponìkud bídné chování.

Dìkuji mnohokrát. (Potlesk poslancù TOP 09.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Okamura s faktickou po-
známkou. Po nìm pan poslanec Kostøica.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì,
kolegové, jenom bych paní Rujbrové chtìl upøesnit, že nejsem Èech. Jsem
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Poslanec Bohuslav Chalupa: Dobrý den, vážené kolegynì, kolegové.
Já chci podpoøit své kolegy z poslaneckého klubu hnutí ANO. A jenom
drobná pøipomínka. Pokud se tady bavíme o pomoci tìmto lidem, tak pro-
sím vás také pøemýšlejme o tom, jak tyto lidi ochráníte od mafiemi, které v
podstatì tyto lidi na území Èeské republiky zneužívají. Vidìl jsem nìkteré
vìci na úøadu práce, na odboru cizinecké policie a ty vìci nejsou v
poøádku. Ti lidé jsou vydíráni, jsou zneužíváni. Je to špatná situace. Je
potøeba se nejenom zabývat jejich sociálním zabezpeèením, ale i jejich
bezpeènostními záležitostmi. Dìkuji. (Potlesk nìkolika poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní poslankynì Chalánková, pøipraví
se pan poslanec Fiedler.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo. Já bìhem té rozpravy,
co tady slyším, bych chtìla opravdu upozornit, že se jedná pouze o imple-
mentaci legislativy Evropské unie. Taková legislativa se pøipravuje a pro-
jednává minimálnì dva roky. U nás ve Snìmovnì, ve výboru pro evropské
záležitosti, kde je dostatek prostoru na to, abychom za Èeskou republiku
vyjádøili své stanovisko a s tímto zpùsobem vyjednali, jak ta legislativa pro
celou Evropskou unii má a tato je i spoleèná.

Pokud se týká sociálního zabezpeèení, tak zde máme dosti prostoru
pro princip subsidiarity. To znamená, že ty systémy, kde subsidiarita není,
fungují spoleènì pro všechny zemì Evropské unie i ve vztahu k tìm tøetím
zemím. A tam, kde subsidiarita zachována je, tzn. napøíklad dùchodový
systém, tak tam toto vùbec není dotèeno.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Fiedler.

Poslanec Karel Fiedler: Dobré dopoledne. Vážený pane pøedsedající,
vážení kolegové, chtìl bych krátce zareagovat na slova, která tady øekl ko-
lega pan poslanec Kostøica, že si to pøece mùžeme dovolit. Tak já si tím ne-
jsem jistý. Myslím si, že máme dost velký deficit státního rozpoètu, že naše
nemocnice mají dost velké dluhy. Slyšeli jsme tady, jak marnì vymáhají po-
hledávky za péèi, kterou poskytly tìmto cizincùm z tøetích zemí. Já si mys-
lím, že na tom nejsme tak dobøe a že nemáme rozpoèet v pøebytku,
abychom mìli pøebytek financí. Takže nesouhlasil bych s tímto.

Dále bych chtìl zareagovat na slova pana Gabala a podpoøit kolegu
poslance Plzáka s názorem, který už tady prezentoval. Nemyslím si, že by-
chom problém absence profesí a potøeb pracovníkù tam, kde nám v našem
hospodáøství a v našem prùmyslu chybí, mìli øešit imigrací. My bychom se
spíše mìli zamìøit na to, aby byla u nás jiná struktura školství, aby naše
školy produkovaly profese, které naše hospodáøství, naše prùmyslové
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ti sociální, v oblasti zdravotní apod., znamená, že se budou pomìrnì velmi
rychle integrovat a identifikovat se s naším prostøedím, sžívat se s ním a
stanou se integrální souèástí èeské spoleènosti. A to je naším cílem.
Protože pokud potøebujeme roèní imigraci v horizontu pøes 30 tisíc lidí ka-
ždý rok, pak ten proces integrace (upozornìní na èas) samozøejmì nás
bude nìco stát a bude vyžadovat, abychom do nìj vynaložili urèité
prostøedky. Za pøedpokladu – (dùrazné upozornìní na èas) – ano – že
chceme pro ty, kteøí dosáhnou dùchodového vìku, dùstojné podmínky
pro stáøí a zabezpeèení. Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak. Dìkuji. Poprosím paní poslankyni,
aby ještì nepøistupovala k øeènickému pultu. Mám tady asi osm technic-
kých nebo faktických poznámek, pùlku z toho tlaèítky a pùlku z toho ze
sálu. Já bych vás chtìl poprosit, aby to bylo spravedlivé, abychom vìdìli,
kdo jak se hlásí do rozpravy k technické poznámce, abyste používali
elektronické pøihlášky. Máte je pøed sebou všichni, to šedivé tlaèítko, které
vás pøihlásí, a já to tady uvidím a nemusím pátrat v sále, kdo se hlásí z mís-
ta. Je to tak jednodušší a je to taky spravedlivìjší. Takže prosím používej-
te pro faktické poznámky elektronické zaøízení.

Teï je tady tedy elektronicky paní poslankynì Bebarová, potom pan
poslanec Plzák, pan poslanec Chalupa, paní poslankynì Chalánková. A
pak tedy pan poslanec Fiedler.

Poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová: (Mimo mikrofon.) To je ta
minulá pøihláška, asi jste mì neodhlásil.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Omlouvám se. Paní poslankynì
Bebarová již hovoøila. Pan poslanec Plzák.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji. Ještì jednou dobré dopoledne. Budu
velmi struèný. Navážu na svého pøedøeèníka. Ten argument o tom, že se
bez imigrantù neobejdeme, by byl relevantní, nekulhal by, pokud bychom
tady nemìli takovou obrovskou nezamìstnanost pro vlastní lidi. My pøece
musíme nejdøív dosáhnout, aby naši obèané pracovali, aby naši lidé v
pøeddùchodovém vìku sehnali práci. Spousta z nich o tu práci stojí. A
potom mùžeme øíkat, že se neobejdeme bez imigrace z jiných zemí. Já
prostì tenhle argument naprosto nechápu. Dìkuji. (Potlesk nìkolika
poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Chalupa, po nìm paní
poslankynì Chalánková.
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problémù onkologických, tak si okamžitì vzpomenou na to, že jsou obèany
Èeské republiky, pøijedou sem a èerpají neobyèejné zdroje. Vím na vlastní
zkušenost, že se jednalo o jednu Èešku, která žila šest rokù mimo Èeskou
republiku, když onemocnìla onemocnìním jater, pøijela do Èeské republi-
ky a byla provedena dvojnásobná transplantace jater. Bohužel tedy pro tu-
to paní s negativním výsledkem, nezachránili jsme ji, nicménì finanèní ná-
klad byl minimálnì tehdy 3 mil. korun. Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr Stropnický s faktickou po-
známkou. Jistì, prosím.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedo, vážené
kolegynì, vážení kolegové, jen poznámka na okraj. Já myslím, že v tomto
ohledu se jedná o typickou ukázku toho, že extrémní názory nevedou ni-
kam. Jsme v otevøené spoleènosti v 21. století a máme vùèi svému okolí
nìjaké povinnosti. Máme samozøejmì povinnosti vùèi svým obèanùm, ale
uzavøení se nìèemu ve prospìch druhé strany anebo naopak opravdu není
øešení. Ta otevøenost je urèitá daò za svobodu a demokracii, kterou
bychom mìli rádi platit. To neznamená, že celá ta vìc nemá mít pravidla,
ale to už je spíš naše vina než vina té otevøené spoleènosti. Proto si mys-
lím, že bychom k tomu mìli pøistupovat velkoryse a zodpovìdnì zároveò.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Fakticky pan poslanec Okamura.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedo, kolegynì a kole-
gové, já bych chtìl tady reagovat na pana ministra. Podívejte se, jak to vy-
padá v západní Evropì. Podívejte se, jak to vypadá v Londýnì, v Paøíži, v
Berlínì, kde tam chodí zahalení lidé. Je to úplnì mimo kontrolu, zapalují se
auta, bìžní lidé, ti obèané, se vùbec bojí už nìco øíct, aby náhodou nebyli
z nìèeho obvinìni. Obrátilo se to úplnì naruby. Takže velkorysost
skuteènì není na místì. Pøedstavte si, že my bychom si oblékli plavky a šli
nìkam do Íránu a do Iráku v plavkách. Tak nás budou málem ukameno-
vávat.

To znamená, vážení, já jsem rozhodnì pro to, aby Èeská republika a
Evropa si zachovaly ten evropský historický charakter, aby se zachovaly na-
še kulturní hodnoty, a jakékoli otvírání cizincùm tøetích zemí – vidíme to v
západní Evropì – musíme dìlat velice obezøetnì. Protože ten dùvod je jed-
noduchý, a to že pro nás jsou na prvním místì obèané Èeské republiky. A
jak už jsem øíkal ve svém projevu, ti tady budovali, moji i vaši pøedci staletí
budovali naši zemi. Tam, kde je uvaøeno a ustláno, umí pøijít hned každý a
zabydlet se, ale my jsme to tady budovali z našich daní. To znamená, my se
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podniky potøebují, ne abychom dováželi imigranty. A hlavnì by tato
Poslanecká snìmovna mìla dbát na to, aby se mìnily podmínky obèanù u
nás, rodin, aby se rodilo více dìtí, a ne abychom si imigranty dováželi. To
se mi také nezamlouvá.

A pøipomnìl bych tady to, že øešíme, jak umožnit, jak zavést do toho so-
ciálního zdravotního systému imigranty z tøetích zemí. Já jsem zaregistro-
val, že naši krajané na Ukrajinì, volyòští Èeši, kteøí tam ještì zùstali,
projevili pøání, aby se mohli vrátit. Takže pokud máme – nebo spíše
nemáme nìjaké finanèní prostøedky, tak abychom je prioritnì použili na to,
aby se tito naši krajané mohli vrátit. Dìkuji. (Potlesk ze støedu a pravé èásti
sálu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Podivínský. A po
nìm poslední faktická pana poslance Kostøici. Prosím máte slovo.

Poslanec Tomáš Jan Podivínský: Vážený pane pøedsedo, kolegynì,
kolegové, já bych apeloval na obyèejnou lidskou slušnost. Já bych odhlédl
od tìch matematických výpoètù, co se nám vyplatí finanènì a co se nám
nevyplatí. Ale chtìl bych upozornit na to, že celá desetiletí, kdy naše zemì
potøebovala, tak se k nám okolní demokratické a i vzdálené demokratické
státy chovaly velmi solidárnì. A v situaci, kdy to nìkteré tøetí zemì potøebují
a my si to mùžeme, bezpochyby mùžeme dovolit, tak bychom se mìli
solidárnì k tìmto tøetím zemím chovat také my. Takže prosím apeluji na
obyèejnou lidskou slušnost a na jakýsi historický dluh, který my máme z
dob, kdy naše zemì solidárnost potøebovala a dostávala ji. Dìkuji. (Potlesk
zprava.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Kostøica, faktická po-
známka. Zatím je tedy poslední v té sérii faktických. Pak snad dojde øada
na øádnì pøihlášeného pana poslance Laudáta. 

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo. Já se na ten problém dívám
asi tak. Jako lékaø mám takovou pøedstavu, že když uvidíte nìkoho ležet na
zemi nebo s nìjakým problémem, s epileptickým záchvatem, je
samozøejmì vaší povinností tomu èlovìku pomoci. To je jedna vìc.

Ale já bych chtìl ještì øíct jednu vìc. My tady trošièku bušíme do tìch
imigrantù, že se jedná o lidi, kteøí nejsou pojištìní a tak nìjak, ale je tady
ještì celá øada lidí a ti možná odèerpávají také znaènou èást. Já bych se
chtìl zmínit o tom, že známe celou øadu lidí, kteøí pracují, naši èeští obèané
pracují ve Švýcarsku, v Anglii, kdekoli jinde a samozøejmì jejich platové
podmínky jsou zcela jiné, nežli jsou u nás. Tito lidé, pokud mají nìjaký
problém, a� už se jedná tøeba o ošetøení u zubního lékaøe, nebo u nìjakých
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šanci, protože kolem nás je onen vyhladovìlý a demograficky rostoucí
svìt, který si døíve nebo pozdìji, pokud se nebudeme schopni my do-
mluvit, stejnì to, co my si zde chráníme, vezme.

A myslím si, že jsme teï u otázky, která už zde byla naznaèena – co
jsou ony hodnoty kulturní a civilizaèní, které jsou pro nás drahé a které si
nemùžeme nechat vzít? Vždy� to jsou právì ty hodnoty, kvùli kterým sem
lidé utíkají z tìch jiných èástí svìta, které nemají to štìstí, jako máme my, a
stále jsou svírány rùznými autoritativními režimy. Myslím si, že je to velká
odpovìdnost i na toto odpovìdìt. Co jsou hodnoty, které my chceme tìm
pøíchozím nabídnout, aby se vytvoøila symbióza jakési nové spoleènosti?
Myslím si, že jsou zde paralely se svìtem z doby zhruba pøed 1500 lety,
kdy zanikla Západoøímská øíše a symbióza s tìmi tzv. barbarskými národy
Evropy vytvoøila základ støedovìké Evropy, z které vyrùstáme i my.
Nebojme se otevøít své brány, ale buïme si vìdomi svých hodnot, které
musíme nabídnout tìm, kteøí pøicházejí, tak, aby je pøijali. A my se nebojme
inspirovat se tím, co nám ti druzí lidé pøinášejí. Jedinì tak máme šanci. Ty
hradby ghetta nám navždycky nepomohou.

Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další kolo faktických poznámek zahájí
pan poslanec Plzák, po nìm pan poslanec Èernoch.

Poslanec Pavel Plzák: Dobrý den, doufám, že naposledy. Já chápu u-
šlechtilé myšlenky pana ministra. Já tomu rozumím. Myslím si, že bychom
mìli oddìlit imigraci ekonomickou, zdravotní a já nevím, politickou. To
všechno chápu, tomu rozumím. Ale bìžte tohle vykládat obèanùm naší
zemì, bìžte mezi normální lidi a tohle všechno jim øíkejte. Vždy� ta teorie
multi-kulti vlastnì v tom západním svìtì, dnes to poznávají, selhává, že ty
jinonáboženské skupiny nejsou schopné se kvùli svému náboženství inte-
grovat do spoleènosti.

Po válce v podstatì mocnosti rozhodly o vysídlení nebo pøemístìní
nìmeckých obèanù a jiných proto, protože øekly, že mnohonárodnostní
státy jsou do budoucna zárodky konfliktù. Dneska to vidíme na Krymu. A v
podstatì kdy si prezident Putin vyhrazuje právo zasáhnout ve prospìch
ruských obèanù kdekoli na svìtì, tøeba v Karlových Varech – já tomu tak
rozumím –, tak my pøece musíme myslet s nìjakou prozíravostí dopøedu a
vidìt i ta rizika.

Neøíkám, že imigrace z politických dùvodù, že bychom se jí mìli
nìjakým zpùsobem bránit. Ale opravdu musíme mít pravidla, musíme mít
nìjakou ochranu, musí to mít prostì nìjaký systém. A ne takhle naprosto to
uvolnit. Dìkuji. 
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musíme prioritnì postarat o naše obèany. Máme 8 % nezamìstnaných, naši
obèané nemají èasto ani dùstojnou zdravotní péèi, na dùchody. Takže s
tìmito argumenty fakt nesouhlasím a ptám se, kdo to zaplatí. Jednoduchý
dotaz – kdo to zaplatí? My jsme byli zvoleni obèany Èeské republiky a my
budeme bojovat za jejich práva a za to, aby oni mìli dùstojné životy,
dùstojné dùchody a dùstojné školství a zdravotnictví. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: S faktickou pan poslanec Gabal.

Poslanec Ivan Gabal: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
kromì toho, že jenom lehce zopakuji, že jde taky o ty Kanaïany, Australany
a další, to, co øíkala kolegynì Èernochová, tak bych jenom rád upozornil,
že z hlediska dat je zøejmé, že Èeská republika pøedstavuje výrazné
migraèní rozhraní. Zatímco za naší západní hranicí dominují imigranti ze
severní Afriky a z Turecka, tak u nás je dominantní pøedevším asijská
imigrace, èínská, vietnamská a další, zatímco tu støedovýchodní, o které
mluvil mùj pøedøeèník, prakticky nemáme. Takže protože dominuje ekono-
mická imigrace a motivace dostat se k pracovním pøíležitostem, to, co na-
bízíme z hlediska možnosti sociální a zdravotní integrace, je jenom
doplòkem pro ty, kteøí tady primárnì chtìjí pracovat. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Teï mám ještì avizovánu pøihlášku pa-
na ministra kultury. Zeptám se – fakticky, nebo chcete využít svého
pøednostního práva? Ono je to víceménì... Tak s pøednostním právem, tím
pádem vás nebudu omezovat v èase. Prosím.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Vážený pane pøedsedo, kolegynì,
kolegové, poslouchám tady tuto diskusi. Zabýváme se velmi závažným té-
matem. Myslím si, že bychom nemìli toto téma využívat k nìjakým popu-
listickým výrokùm a postojùm. Ti lidé si to nezaslouží. Já o této problema-
tice vím hodnì. Pocházím z rodiny, kde celá øada, desítky mých
pøíbuzných nacházeli azyl v rùzných zemích – ve Spojených státech, v
Kanadì, v Nìmecku, Švýcarsku, Rakousku, Izraeli. Myslím si, že situace
lidí, kteøí odcházejí ze své zemì, je èasto velmi složitá, že bychom si mìli
uvìdomit, že zaèínat nìkde znova je opravdu velmi nároèné. Aby se èlovìk
dostal na úroveò lidí, kteøí se v té které zemi narodili, a mají tøeba ti pøíchozí
mají akademické vzdìlání, vyžaduje to minimálnì dvojnásobné množství e-
nergie.

Myslím si, že pokud se budeme uzavírat za hradbami ghetta, ve
kterém se žije velmi dobøe – a øeknìme si, že jsme v té nejvyspìlejší èásti
svìta, ve které by každý chtìl žít –, tak prostì nebudeme mít zanedlouho



- 159 -

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, ano, nahradí vás pan pøedseda
klubu TOP 09, pan poslanec Kalousek. Po nìm pan poslanec Podivínský.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji, pane pøedsedo. Já pana po-
slance Hájka prosím vaším prostøednictvím, aby nemíchal dohromady
azylové øízení a zdravotní pojištìní cizincù. To jsou dvì zcela odlišné dis-
ciplíny.

Chtìl jsem zareagovat na pana poslance Plzáka. On øíkal: Já to všech-
no chápu, ale bìžte to øíkat tìm lidem! Chci mu podìkovat za geniální
zkratku, kterou nám tady vlastnì popsal, co to je populismus a kdo je to po-
pulista a kdo je to politik. Politik, který hájí nìjaké hodnoty, tak jde, a i když
je to nepopulární, jde s kùží na trh. A i tìm, kteøí s ním tøeba nesouhlasí, ty
hodnoty vysvìtluje a snaží se je pøesvìdèit. Populista víc, co øíká ulice, tak
jim øíká to, co chtìjí slyšet. Je to mnohem pohodlnìjší, je to mnohem
populárnìjší a nemusí se pøitom používat odvaha, èasto ani rozum.
(Potlesk poslancù TOP 09.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Podivínský.

Poslanec Tomáš Jan Podivínský: Dìkuji, pane pøedsedo. Kolegynì,
kolegové, navázal bych na pøedøeèníka a prostøednictvím vás, pane
pøedsedo, bych se chtìl zeptat pana poslance Plzáka. Nemusí se stavìt
pøed naše obèany a nemusí se stavìt ani pøed konkrétní, kterou já znám,
ukrajinskou rodinu, která tady pracuje, pracuje poctivì, poctivì platí danì,
a to v profesích, které naši obèané nejsou pravdìpodobnì pøipraveni vy-
konávat – v tìžkých stavebních pracích a v úklidu. A chci se zeptat jenom
na to svìdomí, vaším prostøednictvím, pane pøedsedo, pana poslance
Plzáka. Této rodinì se tady narodila holèièka s Downovým syndromem. Ti
lidé se skládají, desetitisíce mìsíènì, na léèení této holèièky. A od lékaøù
mám potvrzeno, že na Ukrajinì by tato holèièka nemìla šanci. Prostì by
zemøela. Tak se chci zeptat, jak si to svìdomí v sobì srovná pan poslanec
Plzák, když øekne: Tato holèièka nemá mít nárok na zdravotní pojištìní
pøesto, že rodièe tady poctivì pracují, poctivì tady platí danì. A máme ji
nechat umøít a vyexpedovat na Ukrajinu? Dìkuji. (Potlesk poslancù KDU-
ÈSL.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Plzák, po nìm pan
poslanec Èernoch.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji za dotaz, rád odpovím. Odpovím protio-
tázkou. Jak zamezíte tomu, aby nedošlo ke zdravotní imigraci, když to tak
øeknu, a zdravotnímu zneužívání? Jak zamezíte vy tomu, aby èlovìk, který
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další faktická, pan poslanec Èernoch,
pøipraví se pan poslanec Hájek.

Poslanec Marek Èernoch: Dobrý den, dámy a pánové, pane
pøedsedající. Jenom úplnì v rychlosti. Mám takový pocit, že to je absolutnì
nepochopeno, o èem se tady bavíme z naší strany. Protože nikdo neøíká,
že se chceme zavírat nebo že nechceme být solidární. Myslím si, že Èeši
jsou velmi solidární národ. Staèí se podívat na jakékoliv katastrofy, a� už hu-
manitární, pøírodní katastrofy, vždycky Èeši jsou mezi prvními, kteøí posílají
peníze nebo se snaží nìjakým zpùsobem pomoct. Ale na druhou stranu si
myslím, že není nic populistického na tom, øíct, že se máme starat a hájit
zájmy hlavnì našich obèanù. Je to tak. A urèitì, pokud sem nìkdo chce
pøijít pracovat, má nárok na sociální jistoty. Ale aby sem nìkdo pøišel a
pøivedl sem celé své rodiny, napojil na sociální systém, v souèasné dobì
si myslím, že není úplnì ideální. Protože otázka, která tady padla – kdo to
zaplatí? – je namístì. Dìkuji. (Potlesk z lavic Úsvitu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Hájek, po nìm pan
pøedseda Kalousek a potom pan poslanec Podivínský. Všechno faktické
poznámky. Prosím, máte slovo.

Poslanec Josef Hájek: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
kolegynì, kolegové, téma je opravdu na jedné stranì jednoduché, na
druhé stranì složité. Ve své rodinì jsem zažil pøípad, že mùj otec emigro-
val, sice rodina byla rozvedená, byl v Traiskirchenu, a Rakousko se o nìj
postaralo. Na druhé stranì jsem sledoval situaci, kdy naši Romové od-
cházeli do Kanady. Jak reagovala Kanada? Kanada reagovala zavedením
víz. Když naši Romové emigrovali do Velké Británie, co Velká Británie
udìlala? Udìlala alibistický krok, že na letištích zavedla urèité pseudokon-
troly. Další ještì, tøetí vìc, kterou jsem si vzpomnìl. V nedávné dobì bylo
referendum ve Švýcarsku. Švýcarsko je pro nás, myslím si pro vìtšinu z
nás, zemì, která nás inspiruje, zejména tady kolegy z Úsvitu. A bylo
pøekvapivé na jedné stranì to, že obèané odhlasovali zpøísnìní pravidel
pro imigraci. Sledujeme – a v loòském roce byly stovky mrtvých, kteøí
zemøeli bìhem plavby z Afriky do Itálie. Jak to øeší Itálie? Itálie pøevážnou
èást tìchto uprchlíkù vrací.

To znamená, a� to shrnu, pøikláním se, ano, buïme otevøenou zemí, ale
musíme kontrolovat, sledovat a vyhodnocovat a zejména reagovat na situ-
aci, kdy se to nìjakým zpùsobem zvrtne do situace, kdy sem k nám pøijdou
lidé, které ne že nechceme, ale kteøí sem nepøišli pracovat, ale zneužívat
naše zøízení, naše dávky, naše sociální...

Dìkuji. Pan Kalousek už mì chce tady nahradit, takže pustím ho.
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doporuèením vlády. Vláda to prostì bude projednávat, bude se tím
zabývat. Až tady budeme mít tu speciální normu, tak diskutujme o té spe-
ciální normì!

Nauème se žít v demokracii i s cizinci. (Potlesk èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Fiedler.

Poslanec Karel Fiedler: Dobré dopoledne ještì jednou. Já bych chtìl
zareagovat na, øekl bych, skoro historická slova pana poslance Kalouska,
který nás tady seznámil s tím, že v této Snìmovnì nebude hájit zájmy
obèanù, ale bude hájit názor politika. Já si myslím, že by bylo dobré se
podívat, co øíká Ústava, aby si pan poslanec Kalousek pøeèetl ten èlánek
Ústavy, který øíká, že poslanec bude hájit zájmy obèanù, že to mezi námi
mj. tedy øíká i poslanecký slib, takže my jsme tady slyšeli, že Ústava je ta-
kový cár papíru, že poslanecký slib je nìco, èím se nebudeme asi øídit.
Dìkuji. (Potlesk Tomia Okamury.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Novotný.

Poslanec Martin Novotný: Já jsem chtìl prostøednictvím pana
pøedsedajícího zareagovat na svého pøedøeèníka, který neinterpretoval slo-
va a myšlenky pana kolegy Kalouska, ale prokázal, že je nepochopil. V
rùzných historických obdobích má nepochybnì onen lid s velkým L, tj. ja-
kýsi aritmetický prùmìr názorù populace, rùzné podoby. Tøeba v Nìmecku
ve 30. letech to byla podoba, kterou všichni známe. Myslím si, že pan
pøedseda Kalousek mìl na mysli to, zda vždycky vycházíme z toho
aritmetického prùmìru názorù lidí, i když by ten aritmetický prùmìr byl
tøeba to, že by nìkteré národnostní skupiny mìly skonèit v plynových
komorách. Dìkuji. (Potlesk ODS a TOP 09.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Holík. Rovnìž faktická po-
známka.

Poslanec Jaroslav Holík: Dobrý den, dámy a pánové, dobrý den,
pane pøedsedo. Já mám poøád takový dojem, že tady trošku odcházíme od
jadérka vìci. Celý text je øešen ne zabránit pøílivu pracujících, ale zabránit
zneužívání dávek a to je ta hlavní vìc. Já nedokážu tøeba pochopit tady z
té pravé èásti spektra, proè tak vehementnì bráníme tomuto zneužívání.
Pøedstavte si, kolik nám sem jde napøíklad z východního Slovenska rodin.
Já nemám proti romské komunitì žádné pøipomínky, ale uvìdomme si
jedno: To nepøijde jeden, ale pøijdou prostì celé, když to øeknu, gangy,
které toto využívají. Vše.
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má nemocnou rodinu nìkde v zahranièí... Oddìlme stránku humanitární
a ekonomickou. My to v tom zdravotnictví øešíme prostì poøád. Jak zame-
zíte tomu, aby on šel, našel si tady i by� fiktivnì zamìstnání nebo si tady za
korunu založil eseroèko a pøivedl si sem rodinu, z níž bratr, nebo na bratra
by se to nemìlo vztahovat, ale øeknìme otec, selhávají mu ledviny, bude
tady chodit na dialýzu, udìláme mu transplantaci. Já všechno chápu, kdy-
bychom na to mìli peníze. Já jenom prostì nechápu, z èeho to budeme
platit, pokud k tomuhle zneužívání mùže dojít, a víme, že u nás se nìkteré
vìci zneužívají. A není nic jednoduššího než si prostì udìlat agenturu, kte-
rá bude fiktivnì zamìstnávat lidi pùl roku, ani ne pùl roku, a pøijdou za nimi
rodièe, rodiny, budou se u nás léèit. To všechno z humanitárního hlediska
chápu a tìm lidem to pøeji. Jenom chci vìdìt, kdo to proboha zaplatí a jak
to potom vysvìtlíte lidem, kteøí se skládají na ty vozíèky. Dìkuji. (Potlesk z
lavic ANO.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Èernoch. Po nìm pan
poslanec Kluèka.

Poslanec Marek Èernoch: Jenom bych chtìl reagovat na pøed-
pøedøeèníka ohlednì té holèièky. V tomto smìru udìlám maximum pro to,
abychom té holèièce pomohli. Ale já sám na vlastní kùži se svým vlastním
dítìtem zažívám, jakým zpùsobem se chová sociální systém k našim
dìtem. Kdy, øeknu to špatnì, musíme žebrat jenom o blbou kartièku na to,
aby nemusela má dcera, protože má jenom jednu plíci, chodit dva kilo-
metry do nemocnice kvùli zaparkování. A tohle, v tomto pøípadì si myslím,
že bychom mìli trošièku zohlednit. Že ten sociální systém nefunguje pro
naše lidi. A argumentovat tím, že se na holèièku z Ukrajiny skládají – sk-
ládají se i na naše dìti. Sbírají se tady víèka na to, aby se mohla koupit
dìtem koleèková køesla atd. Takže argumentovat tím, že nechceme
pomáhat dìtem, je nefér. Z mého pohledu je to nefér. (Potlesk poslancù
Úsvitu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Kluèka, po nìm pan po-
slanec Fiedler.

Poslanec Václav Kluèka: Pane pøedsedo, kolegynì, kolegové, já cítím
povinnost jako zpravodaj k tomuto tisku vás vrátit zpátky k pøedmìtu a ob-
sahu tohoto zákona. To je implementace smìrnice Evropské unie, která se
dotýká pøedevším spojení dvou úkonù: povolení pobytu a zamìstnání. A
vydání pøíslušné karty. Toto je základní obsah tohoto zákona. 

Co v té diskusi tady provádíme? To diskutujeme o tìch dalších
pøidružených zákonech, a jak jsem pochopil èleny zdravotního výboru, s
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když už tady je na našem území nìjaká holèièka nebo chlapeèek, tak je mi
šumák, jestli je z Ukrajiny, z Japonska, nebo Èeška. Pro mì je to malá
holèièka! Takže prosím, podobné zavádìjící sortování lidí si odpus�te! A
pokud nìkteré demokracie dneska mají problém s cizinci, tak to se netýká
zneužívání zdravotního systému, tam selhalo nìco jiného. Možná naivita
pouštìt na své území lidi, kteøí odmítli potom respektovat hodnoty té sku-
piny lidí, tìch státù, tìch národù, ke kterým se uchýlili. To je úplnì jiný pro-
blém, než tady máme dneska øešit.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a dalším pøihlášeným do øádné rozpravy mám pana poslance Jiøího
Zlatušku. (Upozoròování z pléna, že je pøihláška s faktickou.) Omlouvám
se, pane poslanèe. Já jsem nezahlédla faktickou. Prosím tedy s faktickou
pana poslance Adamce. Omlouvám se, pane poslanèe. Prosím.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající, dámy a
pánové, já se omlouvám kolegovi Zlatuškovi, že jsem takhle zasáhl do jeho
pøíchodu sem k øeènickému pultíku. Já budu velmi struèný. Chtìl jsem je-
nom zareagovat na toho kolegu tamhle z toho levého kouta od nás, když
øíkal, že my pravièáci nechceme, aby se nezneužívaly sociální dávky, a
mluvil tady o ganzích slovenských Romù a øíkal, že proti nim nic nemá. Já
tedy proti nim mám hodnì. Ne proto, že jsou barevní, ale protože prostì se
chovají tak, jak se chovají, a zneužívají dávky.

Ale mimochodem, co jsem chtìl øíct úplnì na závìr, to nejsou cizinci, to
nejsou imigranti! To jsou obèané Evropské unie! Dìkuji za pozornost.
(Potlesk nìkolika poslancù ODS.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a prosím k mikrofonu pana poslance Zlatušku. Prosím, máte slovo.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Dìkuji, vážená paní pøedsedající. Mrzí mì, že
musím vystupovat zrovna po vystoupení, které bych pøiøadil k tìm
xenofobním, by� se to týkalo rasových pøedsudkù proti obèanùm Evropské
unie.

Ale k tomu, co zde v rozpravì zaznìlo na vrub cizincù a jejich dìtí.
Chtìl bych upozornit na to, že se zde jedná o vyvolávání duchù, kteøí v
podstatì neexistují. Èeská republika má nesmírnì malý poèet cizincù ve
srovnání s jinými zemìmi, je zde ménì než zhruba pùl milionu cizincù s
dlouhodobým pobytem. V jiných zemích jsou proporce vùèi místnímu oby-
vatelstvu podstatnì vìtší. 

Není až tak velký problém získávat v Èeské republice státní obèanství.
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. To byla poslední faktická poznámka
a nyní tedy se vrátíme k øádným pøihláškám do obecné rozpravy. Ty mám
zatím dvì. První je pan poslanec Laudát, kterému dám slovo, a pøipraví se
pan poslanec Zlatuška. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové,
jednak se chci omluvit za to ranní selhání, že jsem nepøišel.

Vrátím se k projednávání v petièním výboru. Já jsem cítil, že tam je i sil-
ný kontext a vazba na lidská a obèanská práva, proto i v petièním výboru.
Diskuse byla velice zajímavá. Jednak plnì se podepisuji pod to, co tady
øíkal pan zpravodaj Kluèka. Pøesnì o tom to je! My jsme v petièním výboru
nakonec neschválili žádný z pozmìòovacích návrhù, ani jsme ho
nedoporuèili, protože skuteènì je to pomìrnì hra s ohnìm, aby nedo-
cházelo ke zneužívání èeského zdravotnického systému. Na druhé stranì
jsme požádali, jako to udìlal zdravotní výbor, zainteresovaná ministerstva,
aby dejme tomu do záøí pøipravila øádné analýzy, promyslela a pøišla vláda
s takovým návrhem, který skuteènì na jedné stranì udìlá maximum pro to,
nebo novelovaný zákon, aby zabránil zneužívání zdravotního pojištìní, ale
na druhé stranì aby skuteènì co nejvíce, protože život není èernobílý, jak
to vidí nìkteøí poslanci ANO a už vùbec ne poslanci Úsvitu, aby zabránili
tìm asociálním a skuteènì odpudivým pøípadùm, které se v souèasném
systému dìjí.

Prosím, myslím, že bychom mìli fungovat jako demokratická zemì tak,
že možná desetkrát važme, koho sem pustíme, ale v okamžiku, kdy ho sem
pustíme, tak mu dejme práva øádných obèanù. Nebo skuteènì vážnì tady
chcete zavádìt dvì kategorie obèanù? Já bych poprosil pana Babiše, on
tady nìkolikrát opakoval a nevím, jestli to ještì opakuje pøi debatách v mé-
diích – nejsme politici. Prosím vás, objednejte pro nìkteré své kolegy, oni
už jsou politici, nìjaké školení, aby jim nìkdo øekl, co je to xenofobie, kdo
to byl doktor Mengele atd. atd. (Projevy nesouhlasu u jmenovaných.) My
nemùžeme dìlat èerné pasažéry. Nám bylo pomáháno. Myslíte si, že
Spojené státy, západoevropské demokracie 40 let si také nemusely øíkat –
kdo to k nám leze? A jaké chceme my zacházení ve svìtì, takové posky-
tujme také dalším.

Na druhou stranu samozøejmì beru, my jsme tam byli upozornìni, že
pøekotné schvalování pozmìòovacích návrhù mùže znamenat pomìrnì
rozsáhlé výdaje. Dotyèní odborníci nevìdìli z ministerstev, ale padaly tam
myslím øády stovek milionù až miliard. Právì proto vás vyzývám, abychom
tu novelu potom ve tøetím ètení kromì možná nìjakých technických záleži-
tostí schválili v pùvodním znìní, a nech� tedy vláda pøijde s další novelou,
která skuteènì to bude odfiltrovávat.

A na margo toho, co tady zaznìlo od nìkterých øeèníkù. Víte, pro mì,
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èeské mladé rodiny musíme podpoøit, aby ony mìly dìti. Dìkuju. (Potlesk
nìkolika poslancù.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Nyní prosím do
rozpravy pøihlášeného pana poslance Komárka k mikrofonu. Máte slovo,
pane poslanèe.

Poslanec Martin Komárek: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
obyèejnì taky využívám faktické poznámky, protože ty dvì minuty staèí na
to, aby se èlovìk vyjádøil, leè tentokrát jsem si zkoušel, jak dlouho èlovìku
trvá, když se øádnì pøihlásí. Je to asi hodina. To ale nevadí, vydržet se to
dalo, byla to docela legrace. Protože podobnì jako v té rozpravì o Brdech
a jednom vojenském újezdu jsme se dostali pøes Írán až do Iráku, tak tady
jsme se dostali od jedné kartièky, jak správnì øekl pan kolega Kluèka, která
by mìla dát cizinci ze tøetí zemì – tedy ne ze zemì EU –, který tady pra-
cuje, alespoò èást rovných práv k takovým vìcem, jako jsou filozofické o-
tázky multi-kulti, zásadní obrany práv našich žen, dìtí a dìdù, dostali jsme
se bohužel k urážkám Romù, dostali jsme se bohužel k urážkám nìkterých
poslancù za to, že se nìkteøí jejich rodièe nenarodili pøímo v této zemi, a u-
rážkám jiných poslancù za to, že když hájí svùj názor, tak jsou prý ménì in-
teligentní než ti déle sloužící, bývalí nejlepší ministøi financí rùzných galaxií.

Podstata vìci je ale jiná, proto jsem se pøihlásil do rozpravy. Podstata
vìci je, pokud odhlédneme od tohoto folkloru, ve zneužívání. Kolegové,
kteøí poukazují na to, že je špatnì, když dostanou imigranti ze tøetích zemí
o nìco více práv – znovu zdùrazòuji, zdaleka ne všechna jako pracovníci
ze zemí EU, zdaleka ne všechna – tak to budou masovì zneužívat.

Milí pøátelé, dámy a pánové, patrnì jste všichni zažili ve volební kam-
pani to co já. Jeden z nejvìtších problémù, které mají naši volièi, je to, že
jsou zneužívány sociální dávky, pøípadnì podpory v nezamìstnanosti
èeskými obèany. Všichni to víme. Všichni víme, že stát v tomto selhává. My
to urèitým zpùsobem extrapolujeme a øíkáme si – no dobøe, náš stát se-
lhává v tom, aby vynutil spravedlnost v rozdìlování sociálních dávek a
dávek v nezamìstnanosti našim obèanùm, tak bude selhávat i v tom, že
nedokáže oddìlit ty imigranty ze tøetích zemí, kteøí k nám pøicházejí praco-
vat jako – tady bylo mnoho pøíkladù naprosto poctivých a slušných lidí, kteøí
tady nacházejí novou zemi buï proto, že jsou pronásledováni z politických
dùvodù, nebo že prostì mají hlad, ale že to prostì budou a priori zneužívat.

Myslím, že bychom mìli jednoznaènì øíci: Pojïme napravit tenhle stav.
Pojïme to udìlat tak, aby nebylo možno zneužívat sociálních dávek a pod-
por v nezamìstnanosti jak lidmi, kteøí se narodili náhodou v Èechách nebo
na Moravì, tak lidmi, kteøí se narodili na Ukrajinì nebo v Kamerunu, tak
lidmi, kteøí se narodili v Rumunsku nebo v Bulharsku, a všechno bude v
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Musíte projít zkouškami, toto se mírnì zpøísnilo, ale pøesto v okamžiku,
kdy by se chtìl nìkdo nalodit na nìjaký volný systém a využívat toho, co
mu èeské obèanství dává, tak bych prosil zapamatovat si jedno èíslo –
1777. Takto malý byl poèet získaných státních obèanství cizincù v Èeské
republice v loòském roce. Opìt ve srovnání s ostatními zemìmi – podívej-
te se na Rakousko tøeba jako souseda – je to v podstatì zanedbatelné.

Chtìl bych pøipomenout, že v okamžiku, kdy se zamýšlíme i nad tím, jak
vypadá naše demokracie ve srovnání s tím, co jsme mohli mít, kdybychom
byli stále pod vlivem Ruska nebo Sovìtského svazu, že celá øada lidí
musela v tìch tìžkých dobách odcházet do lepších zemí. A samozøejmì
patøí k dobrému chování nedívat se na dìti pøistìhovalcù pøes prsty a ne-
ostrakizovat je vùèi ostatním. Èeská republika stojí pøed reálným problé-
mem snižování poètu novì narozených vùèi zemøelým, stojíme pøed
vybíráním a pøistìhovalce, zejména ekonomickou imigraci, která zde bude
pracovat, potøebujeme. Pøipomenul bych zase analýzy z jiných zemí, že se
vyplácí mít imigranty, vyplácí se je mít v takové situaci, že cítí sounáležitost
s tou zemí, ve které pracují. K té sounáležitosti patøí i to, aby o jejich dìti
bylo peèováno pøimìøenì civilizovaným zvyklostem i v rámci sociálního a
zdravotního systému. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným do rozpravy je pan poslanec Martin
Komárek. Omlouvám se, pane poslanèe, je tady ještì faktická – anebo
pøednostní právo? Faktická.

Poslanec Tomio Okamura: Vážená paní pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, víte, já jenom krátce. My bychom pøece mìli
øešit sníženou porodnost nikoli náborem imigrantù, kteøí se sem èasto do-
stávají za podvodných podmínek, ale to už bych nechal na jindy. Náš
zákon o cizincích, kde zdaleka neplatí, že se nabírají lidé na místa, pro
která nejsou èeští obèané k dispozici. Sám s tím mám dlouholeté zkuše-
nosti, jak to funguje, protože se v této oblasti pohybuji. Ale hlavnì: My
bychom mìli pøece podpoøit hlavnì naše rodiny s dìtmi. My bychom mìli
motivovat naše rodiny s dìtmi, aby mìly více dìtí, napø. rùznými novoma-
nželskými pùjèkami atd., a nikoliv øešit sníženou porodnost tím, že budeme
nabírat cizince. Tento trend se pøece v zahranièí neosvìdèil. A zatímco na-
še mladé rodiny s dìtmi živoøí, bojí se mít více dìtí, protože nemají peníze,
bojí se zaøídit, nemají na bydlení, tak my tady slyšíme tyto názory. Takže to
my absolutnì odmítáme! Naší prioritou je podpora èeských rodin s dìtmi,
aby ony mìly dìti, abychom zachovali èeský a moravský a slezský
charakter Èeské republiky – to musí být prioritou! (Huèení a dupot v sále.)
A až to nepùjde, tak potom to budeme øešit nìjakými dalšími cestami. Ale
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kynì. S další faktickou je pøihlášen pan poslanec Laudát. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Vážená paní místopøedsedkynì, dámy a
pánové, poprosil bych, když už tady chce pan Komárek vystupovat, tak a�
si aspoò pøeète, k èemu to je. Ale vždy� on zažil diskusi i na petièním výbo-
ru, tak Ježíši Kriste, jak to že nevíte, o èem ta novela, o èem ta pøedloha je?
Co to tady plácáte, pro boha živýho?

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Dále mám do
obecné rozpravy pøihlášeného pana poslance Hegera. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Vážení
èlenové vlády, dámy a pánové, dovolte mi, abych jenom krátce se také
pøidal do obecné rozpravy a øekl v podstatì to, že tady diskutujeme vìci
mnohem šíøeji, než je ten projednávaný návrh a tisk, který je prostou trans-
pozici evropské smìrnice. Znalost, kterou já jsem z toho nabyl, je, že ta
transpozice nejde nijak nad rámec evropských požadavkù a že v podstatì
nám nezbývá nic jiného, než ji pøijmout, chceme-li zùstat v Evropské unii.

Ten problém, který diskutujeme, je problém o cizincích obecnì. Je to
problém, který patøí k problémùm politiky, o kterých se to obvykle neøíká,
ale je to pravda. Jsou problémy, které nemají v dané dobì a v dané situa-
ci žádné rozumné øešení. A zcela urèitì problém imigrantù do zemí, které
jsou bohatší než zemì, ze kterých ti imigranti pøicházejí, je prostì svízel,
protože cokoliv rozeberete, a� se ty zemì otevírají, a otevírají se selektivnì
pro schopné lidi, tak to není úplnì fér vùèi tìm lidem, a� se neotevírají, tak
to není také fér. Prostì nenajdete øešení, které by pro svìt bylo v souèasné
dobì jednoznaèné.

Já o tom problému nechci mluvit, protože na nìj existují odborníci. Já
se za odborníka nepokládám, jenom si myslím, že to, co je hlavní pøíèinou
ve velkých zemích, kde s cizinci jsou problémy, je integrace cizincù a dlou-
hodobý program na to, aby se multikulturální rozdíly, o kterých tu byla už
øeè, otupily a ti cizinci se té zemi pøizpùsobili.

Pøihlásil jsem se ale hlavnì proto, že jsem chtìl øíci, že k tìm
neøešitelným problémùm, a já jsem to prosím zažil ve funkci ministra
zdravotnictví pøi nìkolika pokusech, patøí také problém ideálního
vyøešení pojištìní cizincù. A to, co je navázáno na tento tisk, a to, co tu
prezentovala paní zpravodajka zdravotního výboru, je, myslím,
jednoznaèné – že je potøeba se znovu, opakovanì tímto problémem za-
bývat a snažit se najít alespoò nìjaké èásteèné kompromisní øešení.
Protože pokud jde o to zdravotní pojištìní, tak pravdu mají všechny stra-
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poøádku. Protože pøijmout zákon, který vyjednali naši vyjednavaèi v EU,
který pouze dává lidem, kteøí poctivì pracují v téhle zemi rovnìjší práva –
ne rovnìjší práva než našincùm, ale o nìco rovnìjší, než je mìli – ten zákon
je naprosto normální a v podstatì nestojí za debatu. Za debatu podle mì
stojí to, jak zabránit zneužívání dávek a výhod cizinci i našinci. A jak øíkám,
náš stát v tom bohužel selhává a øekl bych, že to vyprovokovalo tuhle
debatu. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S faktickou mám pøihlášeného pana poslance Opálku. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Chtìl jsem
jako zpravodaj racionálnì vystoupit, ale vidím, že moje vystoupení nepo-
mohlo k urychlenému projednání bodu.

S faktickou poznámkou jsem se pøihlásil proto, že tady zaznívají neu-
stále stížnosti na zneužívání sociálního systému. Pøes Ministerstvo práce a
sociálních vìcí existují rùzné analýzy a prùzkumy, které ukazují, že pro-
cento zneužívání je v podstatì pro nìjaké plošné øešení a kolektivní vinu
zanedbatelné. Kdyby byla dostateèná zamìstnanost a dostateèné mzdy,
nemuselo by vùbec docházet k tomu, aby lidé nárokovali své požadavky
na sociální dávky. Sociální dávky jsou výhodné pøedevším pro ty
zamìstnavatele, kteøí zamìstnávají tyto lidi v šedé ekonomice, vyplácejí je
èásteènì na ruku a stát jim dorovnává, aby neumøeli nìkde pod mostem
hlady. Prosím vás, více tento sociální systém zneužívají ti zamìstnavatelé,
kteøí mají na úkor státního rozpoètu zisky a odvádìjí nízké danì.

Nestìžujme si na tento systém, øešme zamìstnanost, øešme výši platù
a nebudeme se muset zabývat tím, jakou máme sociální politiku. (Potlesk
poslancù KSÈM.) 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Prosím s další faktickou paní poslankyni Èernochovou. Prosím, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Dìkuji, paní místopøedsedkynì.
Myslím, že to tady Martin Komárek docela pìknì shrnul, akorát se mu
podaøilo urazit také jednu skupinu, a to skupinu Slezanù, na kterou Martin
Komárek ve svém projevu zapomnìl, a možná i nìkteøí kolegové. Myslím
si, že od nás èlenù ODS nikdo nemùže oèekávat, že bychom o sobì v tom
výètu hovoøili jako o euroobèanech, ale od nìkterých z vás vzhledem k
vašim postùm v Evropské unii bych i toto pøirovnání oèekávala.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní poslan-
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Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Já jsem jediný èlen
vlády, který není ministrem, takže toho nechci zneužívat.

Takže za prvé z toho, co tady zaznìlo. Pøekvapuje mì, že hnutí ANO,
které se hlásí k evropským hodnotám, tady pøedvádí xenofobní výlevy. To
mì skuteènì pøekvapuje obzvláštì u vládního návrhu. U hnutí Úsvit by mì
to nepøekvapilo. Tohle mì trošku pøekvapuje.

Chci øíct, že lidé, kteøí tady pracují a jsou ze zahranièí, tak to, o èem se
urèitì bude vláda bavit v dalším kole, je to, na co upozoròuje neziskový
sektor, a to je to, že lidé, kteøí tady pracují, by také mìli být zaèlenìni do
zdravotního a sociálního systému. To znamená, aby na jejich pojištìní, pro-
tože jsou to lidé vìtšinou mladí a pracovití, kteøí tady jsou proto, aby pra-
covali, takže oni pracují a málo marodí, to znamená, aby odvádìli do soci-
álního a zdravotního systému peníze, které právì ty dùchodce budou živit.

Druhá vìc. Chci tady upozornit na to, co tady sice zaznìlo, ale velmi
málo. Demografie samozøejmì hraje významnou roli, protože – a to si pro-
sím nevymýšlím, to jsou tvrdá data od doktora Fialy z Vysoké školy ekono-
mické, který jasnì podle trendù, které tady dlouhodobì jsou, usuzuje, že
bìhem sta let zde bude pìt milionù èeských obyvatel a dva miliony
zahranièních, tedy pøistìhovalcù, pokud bude dvacet tisíc imigrantù roènì.

Jestliže máme problém ve zdravotním a sociálním systému, je to dáno
tím, že se nám za posledních dvacet let narodilo o jeden milion dìtí ménì.
A jestliže jsou zde místa, která obsadit našimi pracovníky, našimi obèany
nemùžeme, tak holt budou muset pøicházet další. A prosím, nejedná se
pouze o nekvalifikované lidi. Mùžu vám øíct pøíklad, kdy právì v oboru
vìda, výzkum a inovace jsou tady zahranièní vìdci, kteøí ve Francii, v
Nìmecku dostanou pobyt a mohou okamžitì nastoupit bìhem nìkolika
týdnù, tak u nás èekají nìkteøí devìt mìsícù na to, aby tady mohli praco-
vat, aby mohli pomáhat Èeské republice s jejím rozvojem, aby mohli
pomoct ve vìdì, výzkumu a inovacích. To znamená, my tady dìláme ta-
kové podmínky, aby sem nemohli pøijít v podstatì ani ti, kteøí tady jsou
potøební, ti, které tady potøebujeme, protože jsou špièkoví odborníci. 

Musím také nesouhlasit s pøedsedkyní Èeské demografické
spoleènosti, že se této vìci žádní politici nevìnují. Musím paní pøedsedkyni
upozornit, že tomu tak není a že prostì sem lidé pracovat budou chodit. To
bychom mohli dokonce øíci, že vlastnì Židé tady nejsou pùvodní, že
vlastnì Chorvati tady nejsou pùvodní, že tady vlastnì pùvodní není skoro
nikdo, protože jediní pùvodní jsou tady Keltové, nebo kdo tady byl první.

Prosím vás, celý princip je tedy v tom, že my tady jednáme pouze o
tom, abychom odstranili byrokratické pøekážky, které po nás chce – a mys-
lím, že zcela racionálnì – Evropská unie, resp. Evropská komise, právì v
tom, že tady máme duplicitu, kterou mùžeme spojit do jednoho. Takže
bych prosil, abychom se v tìch dalších vìcech samozøejmì mohli vrátit k
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ny. Pro komerèní pojištìní je pojiš�ování cizincù, kde je nepokrytelné
riziko pøílivu lidí s tìžkými chorobami, na komerèní bázi neøešitelné. A na
bázi veøejného zdravotního pojištìní je to neøešitelné také, protože náš
systém je limitován finanènì. Není limitován tak, jak se tady øíkalo, že se
hroutí, protože je v nìm málo penìz, ale je limitován tím, že péèe je tady
alespoò ve srovnání s péèí, která se poskytuje v ménì rozvinutých ze-
mích, neskuteènì vysoká a daleko, daleko vyšší, než mají ti imigranti,
kteøí by ji potøebovali alespoò v nìjaké bazální podobì. Takže my je
nemùžeme v plném rozsahu pøijmout, protože by zatížili systém opravdu
devastujícím zpùsobem, ale na druhé stranì takové situace, jestliže ta-
dy je tady na základì našich imigraèních pøedpisù a vstupních pøedpisù
a vízových pøedpisù usazená rodina, které se narodí dítì, a to dítì
nemùže být pojištìno ani veøejným zdravotním pojištìním, ani
komerèním pojištìním, a komerèní pojiš�ovny ho pojistí až po roce, tak to
je prosím vìc, která této zemi dìlá ostudu. A aspoò v takovýchhle
detailech je tøeba hledat øešení.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Táži se, jestli se chce ještì nìkdo pøihlásit do obecné rozpravy. Je tady
ještì faktická pana poslance Bìlobrádka. Prosím.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážená paní pøedseda-
jící, dámy a pánové, já jen zopakuji pro ty, kteøí hluèeli a nedávali pozor na
zaèátku.

Evropská komise èeskou vládu upozornila na neprovedení smìrnice
2011/98/EU. Èeská republika se k tomu má vyjádøit do 27. bøezna tohoto
roku. (Hovoøí dùraznì.) Na základì uvedené smìrnice mají státy zajistit,
aby cizinci, kteøí na území Èeské republiky chtìjí pracovat, nebyli povinni
žádat zvláš� o pobytové oprávnìní a zvláš� o povolení k zamìstnání.
Navrhuje se proto zavést zamìstnaneckou kartu, která bude nejen
pobytovým oprávnìním, ale také povolením k práci. O tom prosím budeme
ve tøetím ètení hlasovat. O to tady jde. Všechny ty ostatní vìci s tím
souvisejí více èi ménì, spíše však ménì. Takže prosím, vìnujme se tomu,
o èem máme jednat.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Vzhledem k tomu, že nemám už nikoho pøihlášeného do obecné rozpravy,
konèím obecnou rozpravu. Táži se, zda pan navrhovatel èi zpravodaj mají
zájem o závìreèná slova. Ano, je tomu tak.

Prosím, pane ministøe. (Oslovený cestou k mikrofonu upozoròuje, že ne-
ní ministrem.) Omlouvám se, pane místopøedsedo vlády.
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vrhu zákona výboru k novému projednání ani na úpravu lhùty pro tøetí ètení,
konèím druhé ètení tohoto návrhu.

S faktickou se hlásí pan poslanec Laudát. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážená paní místopøedsedkynì, dámy a
pánové, dovoluji si požádat jménem klubu TOP 09 o pøestávku na jednání
klubu v délce 20 minut. Dìkuji vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano, prosím, tudíž
pøerušuji jednání do 11.04 hodin.

Ještì jedno upozornìní. Na jedenáctou hodinu máme pevnì zaøazený
bod Aktuální situace na Ukrajinì, tak jen abyste pøišli vèas, abychom tento
bod mohli projednat. Dìkuji.

(Jednání bylo pøerušeno v 10.45 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 11.05 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dámy a pánové, je
11.05. Zahajuji pøerušené jednání.

Pøistupme tedy k projednávání bodu

55.
Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky

Tento bod jsme zaèali projednávat na 6. schùzi Poslanecké snìmovny
dne 13. února 2014. Jednání jsme pøerušili pøed otevøením všeobecné roz-
pravy. Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujala navrhovatelka tohoto
bodu poslankynì Miroslava Nìmcová a ministr zahranièních vìcí Lubomír
Zaorálek.

Na úvod se táži paní navrhovatelky Nìmcové, zda se chce k tomuto
bodu vyjádøit. Poté pan ministr zahranièí. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji za slovo. Vážená paní místo-
pøedsedkynì, vážené kolegynì a kolegové, jenom krátce. Teï jsme v o-
becné rozpravì. Chtìla bych Poslaneckou snìmovnu informovat, že pøi za-
hájení projednávání tohoto bodu jsem navrhla nìjaká usnesení, která
samozøejmì už v èase pozbyla své platnosti. Situace se vyvinula úplnì
jinak. V dobì, kdy jsme zaèali tento bod projednávat, jsme registrovali bitvy,
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tìm vìcem, které tady zaznìly. Nikdo z nás zøejmì nechce, aby tady bylo
právo šaría, ale o tom my tady vùbec nejednáme. Od toho jsou jiné právní
normy, kterými se urèitì zabývat budeme. Takže bych prosil, abychom se
skuteènì vždycky vrátili k tomu, o èem jednáme. Dìkuji. (Potlesk èásti
poslancù.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu
místopøedsedovi vlády. Táži se pana zpravodaje, zda má zájem o slovo.
Nemá zájem. Dìkuji za závìreèná slova a zahajuji podrobnou rozpravu, do
které se pøihlásil pan poslanec Kluèka a pan poslanec Koubek. Prosím,
pane poslanèe Kluèko, máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, paní místopøedsedkynì. Moje
vystoupení bude tentokrát velmi struèné, krátké. Já chci pouze odkázat
na své pozmìòující návrhy, které jsem dostal do systému pod èísly 497,
498 a 502. Chci jenom øíci, že tyto návrhy nejsou poslaneckou iniciativou.
Jsou to návrhy technického zdokonalení, konzultované s Ministerstvem
vnitra a Ministerstvem zahranièních vìcí, takže nemìní meritum tohoto
zákona.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným do podrobné rozpravy je pan poslanec
Koubek. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Koubek: Dìkuji, paní pøedsedající. Dámy a pánové, já
mohu navázat na pana zpravodaje. Pøedkládám pozmìòovací návrh, který
máte pod èíslem 492. Taktéž to není poslanecká iniciativa, je to konzulto-
váno s Ministerstvem vnitra ještì v dobì, kdy byl tento zákon v prvním
ètení, ale ještì nebyla ustanovena vláda pana premiéra Sobotky, kdy jsem
se o tento zákon podrobnì zajímal.

Mùj pozmìòovací návrh se týká vydávání potvrzení o splnìní podmínek
pro prodloužení platnosti zamìstnanecké karty, který upravuje dva para-
grafy, které vlastnì mají umožnit zajištìní oprávnìní zájmu cizincù a jejich
zamìstnavatelù, aby umožnily vìtší kontinuitu zamìstnávání v tìch
pøípadech, kdy žadatelé žádají o prodloužení zamìstnanecké karty a ne-
muselo by být správní øízení vèas ukonèeno, aby jejich zamìstnávání
mohlo pokraèovat. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Nemám již nikoho dalšího pøihlášeného do podrobné rozpravy.
Tímto podrobnou rozpravu konèím. Táži se, zda je zájem o závìreèná slo-
va. Není tomu tak. Vzhledem k tomu, že zde nepadl návrh na vrácení ná-
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národních úrovních k tomu, aby postupovala v rámci nìjakého jednotného
postoje jak na stranì Evropské unie, tak na stranì NATO, aby byl
zabezpeèen pokud možno nejenom návrat do právního stavu na Ukrajinì,
ale též bezpeènost Èeské republiky. To je pøedbìžný návrh usnesení, ke
kterým samozøejmì budeme moci vést debatu.

Dìkuji vám nyní za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. Stahujete tedy tímto svoje návrhy z 13. února. Poprosím vás,
abyste pøípadnì potom návrhy usnesení pøednesla v podrobné rozpravì.
Dìkuji.

Nyní prosím pana ministra zahranièí Lubomíra Zaorálka. Máte slovo,
pane ministøe. 

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Pøeji vám
dobrý den. Dámy a pánové, vážení kolegové, dovolte mi tedy, abych to
dnešní jednání, eventuálnì rozpravu, uvedl vystoupením, ve kterém bych
chtìl shrnout a vyjádøit se k tìm událostem, které se odehrály v posledních
dnech. Nemyslím si, že by vystoupení, které jsem tady mìl pøed èasem,
ztratilo význam. Myslím si, že i to, co tady zaznìlo pøi tom minulém jednání
Snìmovny na adresu situace na Ukrajinì, odpovídalo situaci, která tehdy
byla. Já bych si jenom dovolil teï k tomu pøipojit to, co se odehrálo v po-
sledních dnech a týdnech, protože si myslím, že i to si zaslouží komentáø.
A bohužel to nejsou události, které by situaci nìjak zjednodušily nebo ji
posunuly smìrem, který by nás nìjak mìl uspokojit. Je to bohužel spíš na-
opak.

Samozøejmì klíèovou událostí, která probìhla a proti které jsme vystu-
povali, nejen Èeská republika, ale i celá øada dalších zemí, bylo referen-
dum, které probìhlo na Krymu. Dovolte, abych pøipomnìl pøed rozpravou
nìkterá základní fakta.

Referendum, které probìhlo na Krymu, bylo v rozporu s èlánky ústavy
Ukrajiny. Pokud vím, tak bylo v rozporu s èlánkem 134 ukrajinské ústavy a
s èlánkem 73 ukrajinské ústavy. V pøípadì èlánku 134 jde o to, že v ústavì
Ukrajiny se konstatuje, že Krym je integrální souèást Ukrajiny. A èlánek 73,
to je otázka vyhlašování referenda. Z èlánku je evidentní, že Krym nemìl
možnost vyhlásit referendum o nìèem, co by muselo být hlasováno na
celém území Ukrajiny. To, proè øíkám, že byl porušen èlánek 134, souvisí s
tím, že jedna ze dvou otázek, která byla položena, byla právì ta, která je
ve sporu s èlánkem 134, protože to byla otázka na to, jestli souhlasíte s
pøipojením Ukrajiny v Krymu. Opakuji, v ústavì stojí, že Krym je integrální
souèástí Ukrajiny. Takže podle mì je evidentní, že tak jak to probìhlo, tak
to skuteènì bylo v rozporu s ukrajinskou ústavou.

- 172 -

které se odehrávaly na námìstí Majdan v ukrajinském Kyjevì a registrovali
jsme také to, že nìkteøí z úèastníkù ještì v dobì prezidentování Viktora
Janukovyèe byli odváženi, muèeni a podobnì. Na to jsem chtìla svým ná-
vrhem usnesení reagovat. Od té doby, jak jistì všichni pozorujeme, se stala
øada vìcí. A tou nejdùležitìjší je to, že Ruská federace anektovala èást úze-
mí Ukrajiny, tedy Krym, a myslím, že bavit se nyní o usnesení, které jsem
navrhla, už nemá smysl. Proto mám pøipravena usnesení, která už kores-
pondují s událostmi, které jsou nyní v bìhu. Týkají se jednak toho, co usly-
šíme jako informaci od ministra zahranièních vìcí. Já jsem pozornì sledo-
vala jak jeho vyjádøení po všech jednáních, která absolvoval na
mezinárodní pùdì, tak také vyjádøení pøedsedy vlády. Myslím si, že jako
pøíslušnice Obèanské demokratické strany a èlenka parlamentní opozice
mohu øíci, že jsem s postoji, které reprezentoval jak ministr zahranièí, tak
pøedseda vlády, víceménì souhlasila. Myslím, že odpovídaly vývoji u-
dálostí, jak jsme je sledovali.

Co považuji za nejzávažnìjší a co si myslím, že je úkolem Poslanecké
snìmovny dnes, je pøijmout usnesení, které by skuteènì dalo vládì man-
dát k dalším jednáním, tedy aby toto usnesení potvrdilo i teze, které jsme
jako dílèí východiska slyšeli právì od ministra zahranièních vìcí èi
pøedsedy vlády o tom, že anexe Krymu je porušením mezinárodního práva.
Myslím, že tohle by mìla Poslanecká snìmovna konstatovat proto, aby
èlenové vlády nebo naši zástupci na mezinárodních jednáních, a� už to bu-
de v rámci Evropské unie, nebo v rámci NATO èi jiných mezinárodních in-
stitucí, jejichž je Èeská republika èlenem, tento mandát Poslanecké
snìmovny mìli. Jenom pøipomenu, že napøíklad polský Sejm se k této o-
tázce postavil jednoznaènì. Podaøilo se to, co si myslím, že v takových
klíèových událostech je pro zemi vždycky velkým povzbuzením, najít
shodné stanovisko levice i pravice, protože vnímali, že porušením mezi-
národního práva není ohrožena pouze Ukrajina, ale je ohroženo dosavadní
uspoøádání nejenom v Evropì, a tudíž Poláci se vyjádøili jako Sejm
jednomyslnì právì proti krokùm, které podniká Ruská federace.

Proto jsem v jemném optimismu. Oèekávám naše dnešní nadcházející
jednání. S usneseními, která mám pøipravena, vás teï pøedbìžnì se-
známím, protože v podrobné rozpravì bude prostor, aby ještì nìkdo
pøedložil svùj návrh.

První by znìlo – teï to øíkám ne úplnì uèesanì, ale mám to pøipraveno.
První bod by znìl: "Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky
bere na vìdomí informaci ministra zahranièních vìcí o aktuálním stavu dìní
na Ukrajinì." Druhý bod by znìl: "Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské
republiky odmítá anexi èásti Ukrajiny, tedy Krymu, a považuje tento krok ze
strany Ruské federace za porušení mezinárodního práva." Tøetím bodem
by byl mandát pro vládu Èeské republiky pro další jednání na všech mezi-
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se vedla k tomu, že stanovisko Ruska i na pùdì Rady bezpeènosti zùstalo
v izolaci.

Rád bych také zmínil, že situací na Ukrajinì se zabývala také Rada
Evropy. Rada Evropy a Výbor ministrù Rady Evropy pøijal rozhodnutí k
Ukrajinì, pro které sice také nehlasovalo Rusko, Srbsko a Arménie se
zdržely, jinak všechny další zemì hlasovaly pro pøijetí stanoviska Rady
Evropy, ve kterém byla konstatována podpora územní celistvosti, jednotì a
nezávislosti Ukrajiny. V této rezoluci vyjádøila Rada Evropy solidaritu s
Ukrajinou a vyslovila se pro politické øešení krize za pøispìní Rady Evropy.
Takže i tady si myslím, že hlasování ukazuje, jak vypadala situace a rozlo-
žení sil. A opakuji, nejde tedy jenom o Evropskou unii, o které ještì budu
mluvit, ale máme také sice neschválené, ale pøece jenom jednání Rady
bezpeènosti, jehož prùbìh je pro nás významný. A zároveò také pokládám
za dùležité to, co se odehrálo 14. bøezna na Radì Evropy. Tedy 15. bøezen
Rada bezpeènosti OSN v New Yorku a 14. 3. bylo jednání Rady Evropy. I
tady ta stanoviska jsou pomìrnì jednoznaèná. 

A já se teï dostávám ke stanovisku Evropské unie, protože jsem teï v
posledních dnech trávil èas na jednání Rady ministrù, Evropské rady a
ministrù zahranièí a vèera také na Radì pro všeobecné záležitosti, která
vlastnì také se nakonec z velké èásti zabývala Ukrajinou, a komentoval
bych závìry, ke kterým se tady došlo.

Dovolte, abych vás informoval o tom, že Rada ministrù, Evropská rada
na úrovni ministrù zahranièí èlenských státù Evropské unie, se dobrala
urèitého závìru. My se v této chvíli kvùli vývoji situace, která se, jak je
zøejmé, opravdu dobøe nevyvíjí, tak jsme v duchu stanoviska, které ministøi
pøijali 6. bøezna a ve kterém bylo jasnì øeèeno, že pokud nedojde k dees-
kalaci situace, tak budeme dále postupovat v pøijímání restriktivních
opatøení vùèi Rusku, tak v duchu tohoto usnesení jsme vzhledem k vývoji
situace rozhodli o tom, že bude uplatnìno restriktivní opatøení, které se týká
zamezení vstupu do èlenských státù Evropské unie a zmrazení aktiv
finanèních a majetkových nìkterých vybraných osob. V diskusi, která se
vedla i v pracovních skupinách, jsme se rozhodli, že toto restriktivní
opatøení bude použito proti 21 osobám, z nichž osm jsou Ukrajinci z Krymu,
tøináct jsou z Ruska, mezi nimi jsou tøi vysocí pøedstavitelé armády a je tam
deset pøedstavitelù obou komor ruské Dumy. Ta restriktivní opatøení se
pøijímají na šest mìsícù a øeknu, že pro jejich pøípravu bylo dùležité i po-
souzení jednotlivých osob a jejich skutkù a projevù z toho hlediska, aby e-
ventuální žaloby, které je dost pravdìpodobné, že mohou být podány,
obstály pøed Evropským soudním dvorem. To znamená, že to, že jsme
nìkteré osoby zaøadili na tento seznam, znamená, že máme a jsme schop-
ni dodat také i tzv. material evidence, která bude sloužit jako dùkazní ma-
teriál pro Evropský soudní dvùr, pokud bude ze strany tìchto osob
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Já bych chtìl ještì k tìmto informacím pøidat to, že situací na Ukrajinì
se 15. bøezna zabývala Rada bezpeènosti OSN. Mnì pøipadá dùležité in-
formovat vás o tom, co na Radì bezpeènosti probìhlo, protože Rada
bezpeènosti sice nepøijala rezoluci o situaci na Ukrajinì... A mimochodem,
ta rezoluce také obsahovala pasáž, která se týkala referenda. A i v této re-
zoluci Rady bezpeènosti bylo odmítnuto poøádání referenda na Ukrajinì.
Ano, je pravda, že nebyla pøijata rezoluce. Jenom bych chtìl pøipomenout,
že nebyla pøijata díky vetu, které použila ruská strana. Bylo to jediné veto a
jediná zemì, tedy Èína abstenovala.

Já bych jenom uvedl, že pøi tom hlasování rezoluce byla pøedložena
Spojenými státy, všemi èlenskými státy Evropské unie, také Albánií,
Austrálií, Kanadou, Japonskem, Norskem, Islandem, Lichtenštejnskem,
Moldavskem, Èernou Horou, Gruzií, Novým Zélandem, Tureckem. Všechny
tyto zemì pøedložily tuto rezoluci a v hlasování se 13 státù Rady
bezpeènosti vyjádøilo pro, jeden, tedy Rusko, proti a Èína abstenovala. Je
podle mì docela podstatné zmínit ta èísla, protože všichni vìdí, že použít
právo veta v takovéto situaci, kdy je zemì sama, je nìèím výjimeèným, a
samozøejmì i samotné státy se takové situaci vyhýbají, protože to je krajní
prostøedek, jak vlastnì zabránit pøijetí rezoluce. Ale ten pomìr asi jasnì
také naznaèuje, že tady je naprosto jednotné mezinárodní spoleèenství,
tzn. nejde to jen omezovat teï na stanovisko Evropské unie. Když vidíte vý-
sledek hlasování Rady bezpeènosti, tak je vidìt, že i stanovisko mezi-
národního spoleèenství je pomìrnì jednoznaèné. A Rusko se v pøípadì té
debaty v Radì bezpeènosti dostalo podle mì jednoznaènì do izolace.

Já sám, abych neøíkal jenom èísla, tak øeknu, že mì upøímnì docela
pøekvapilo vyjádøení ruského velvyslance Èurkina v Radì bezpeènosti,
který øekl, že to právo, které dává Rusku použít právo veta, to právo má
Rusko díky onomu množství prolité krve, které Rusko prolilo v prùbìhu
druhé svìtové války. Já to tady zmiòuji proto, protože když to èlovìk slyší,
tak si uvìdomí, že je to právì shodou okolností Ukrajina, kde Timothy
Snyder ve své knize Krvavá zemì uvádí 14 milionù padlých... Ètrnáct
milionù mrtvých Ukrajincù jako dùsledek svìtové války speciálnì na
Ukrajinì. Já si tady dovolím øíci, že právì Ukrajina je ta èást svìta, která
snad druhou svìtovou válkou utrpìla jako žádná jiná. Myslím, že málokdo
z nás si dovede pøedstavit to peklo, kterým prošla právì Ukrajina za druhé
svìtové války. A to èíslo mrtvých Ukrajincù je strašné. Pøipomínám 4. ukra-
jinský front. A mohl bych mluvit dlouho o tom, že jestli bylo místo
skuteèného pekla, tak to byla Ukrajina. Jestli bylo prolito neuvìøitelné mno-
žství krve a ztracených životù, tak to byla právì Ukrajina. A pøišlo mi zvlášt-
ní, že si ruský velvyslanec, když mluvil o té krvi prolité ve druhé svìtové
válce, neuvìdomil, že tady je ve sporu s nìkým, kdo má nejvìtší právo mlu-
vit o prolité krvi. Ale je to pro mì jenom dùkaz toho, že skuteènì ta disku-
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státní Dumì s projevem, ve kterém se pomìrnì ostøe vyjádøil na adresu
nejen Evropy, ale Západu v tom obecném slova smyslu, a souèasnì pro-
hlásil, že po Krymu už Rusko nebude mít vùèi Ukrajinì žádné další územ-
ní požadavky. Následnì prezident Putin vystoupil na Rudém námìstí pøed
asi stotisícovým davem, doèkal se tam, jak jsem registroval, ovací vestoje.
A nyní se ruský prezident obrací na Ústavní soud Ruské federace se žádo-
stí o vyjádøení, jestli tato dohoda, která byla podepsána 18. 3., o pøipojení
nového subjektu federace, je v souladu s ústavou Ruské federace. Ústav-
ní soud rozhodne, zda je navrhovaný ústavní zákon v souladu s ústavou, a
tato mezinárodní dohoda o pøipojení nového subjektu federace bude
pøedána k ratifikaci obìma komorám Federálního shromáždìní spoleènì s
návrhem ústavního zákona, ve kterém jsou definovány název, status a hra-
nice budoucího subjektu federace. Pokud tato ratifikace v obou komorách
ruského parlamentu bude úspìšná, dojde ke zmìnì ústavy a vlastnì k
vytvoøení nových subjektù federace. Takže celý schvalovací proces podle
informací, které mám, má být ukonèen do konce týdne.

To je tedy zhruba to, co se odehrálo, a proto si myslím, že je tøeba brát
vážnì to, co se odehrává v parlamentu, i mluvit o tìch lidech, kteøí tento
proces vlastnì garantují, kteøí vlastnì pøipravili nìkolik možných scénáøù.
Øíkám, ta pøedloha, o které jsem mluvil, nakonec použita nebyla, protože
se zvolil jiný postup. Ale v každém pøípadì odpovìdnost pøedstavitelù par-
lamentu, ruské Dumy, Rady federace je zásadní, protože pøece žijeme v
parlamentní demokracii a parlament je vlastnì pøedstavitelem a hlavním re-
prezentantem vùle lidí žijících v té èi oné zemi.

Na druhé stranì bych nechtìl vytváøet dojem, že ten seznam je
koneèný, tìch dvacet jedna jmen, a že to jsou poslední jména, která se na
nìm objeví, protože už v prùbìhu pøedevším pondìlí jsme debatovali i o
dalších návrzích. Nevyluèuji ani to, že se tam mohou objevit jména, která fi-
gurují na seznamu, který vyhotovily Spojené státy americké, protože u
nìkterých osob také máme dneska už vlastnì doklady, které by umožnily
je na ten seznam zaøadit. Já pokládám vzhledem k tomu, jak se situace vy-
víjí, za pomìrnì pravdìpodobné, že se premiéøi, kteøí se sejdou zítra a
pozítøí, pokusí a zøejmì doplní a rozšíøí ten seznam o nìkterá další jména.
Ale to pøedbíhám událostem. Tohle je kompetence, která pøísluší
premiérùm a pøedsedùm vlád èlenských zemí, kteøí budou jednat od zítøka.
Za sebe si myslím, protože vím, jak pracují pracovní skupiny, které vlastnì
nepøerušily práce nad sestavováním seznamu do budoucna, tak vím, že
zpracovávají další jména a že to rozšíøení je pomìrnì pravdìpodobné.
Takže k tomu, co se odehrálo, to je jedna pomìrnì zásadní vìc.

Zároveò bych chtìl upozornit na to, že nejenom byla pøijata tato re-
striktivní opatøení a bude se zøejmì jednat dále na jednání premiérù o zru-
šení summitu mezi Evropskou unií a Ruskem, který se mìl konat v Soèi.
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uplatnìna žaloba, protože asi chápete, že by bylo politicky naprosto tìžko
hájitelné, pokud bychom byli nuceni nìjakou osobu z toho seznamu kvùli
tomu, že by u soudu uspìla, stáhnout. Proto tedy je zájem, aby ty vìci byly
i pøed soudem obhajitelné a prokazatelné.

Kdybyste se mì ptali, podle jakého klíèe byly ty osoby vybírány, tak jste
samozøejmì asi zaregistrovali, že klíè použitý ve Spojených státech pro
onìch jedenáct osob, které jsou na tomto seznamu ve Spojených státech,
je odlišný než klíè, který byl použitý v Evropì. Základní odpovìï je, že to
vychází z jiného právního systému Spojených státù a jiného právního sys-
tému Evropy. Zatímco ve Spojených státech se øídí spíš funkcemi, které
zaujímají ti dotyèní, my jsme se øídili spíš materiálními dùkazy, jejich
vyjádøeními a rolí, kterou ti dotyèní sehráli.

Chtìl bych poukázat na to, že zaøazení pøedstavitelù Dumy a Rady fe-
derace pokládám za docela promyšlené rozhodnutí z toho hlediska, že my
pokládáme pøedstavitele parlamentu té èi oné zemì za vrcholnou repre-
zentaci lidu. Vy všichni víte, že Rada federace dokonce pøijala usnesení,
kterým vyzvala pana Putina, aby se angažoval vùèi Ukrajinì, takže tady
opravdu pøedstavitelé Rady federace sehráli aktivní úlohu v øešení situace
na Ukrajinì a já sám jsem se už veøejnì vyjádøil, že pokládám za naprosto
nemožné a za nìco, co je nepøípustné, aby se parlament jedné zemì
vyjadøoval k ústavním záležitostem zemì druhé a vstupoval do tìchto vìcí.
Pokládám to za naprosto nehájitelné a nepochopitelné. A také je faktem, že
poslanci z Dumy, kteøí jsou zaøazeni do toho seznamu, jsou vysoce posta-
vení poslanci, pøedsedové výborù, a vy pravdìpodobnì máte informace,
že poslanci pøipravovali právní návrh zákona, na základì kterého by bylo
možné pøipojit Krym k Ukrajinì. Já jsem dokonce èetl tento právní návrh,
který nakonec podle všeho nebude použit, ale pøipadá mi, že pro kvalifi-
kovaného právníka mezinárodního práva to byl velmi kuriózní dokument,
který pomìrnì velmi komplikovaným zpùsobem zdùvodòoval, že pokud v
nìjaké jiné zemi se prosadí extremistické síly, pokud se tam prosazují fa-
šistické názory, tak vzniká právo a nárok státu v takové zemi zasáhnout a
chránit ostatní obèany v zájmu uchování demokracie v té zemi. Já to øíkám
trochu volnì, ale zhruba takovéto formulace jsou použity v návrhu, který
zpracovali poslanci Dumy a který byl pøipraven v pøípadì potøeby k použití
pro pøipojení Krymu.

Nyní se zvolila jiná cesta. Jednoduše øeèeno to vypadá tak, že nebude
použit návrh, který oni vypracovali, protože se to odehraje pomìrnì
jednodušším zpùsobem na základì toho, že – já vám jenom sdìlím ta fak-
ta a taky ty poslední události. Vy víte, že v úterý 18. 3. v pøímém televizním
pøenosu byla v Moskvì podepsána dohoda mezi Ruskou federací, repub-
likou Krym a mìstem Sevastopol o pøistoupení k Ruské federaci. Víte, že pøi
pøíležitosti podepsání té dohody vystoupil také prezident Putin, nejdøív ve
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zacházení s tìmito prostøedky je dùležitou souèástí pomoci. Ale opakuji,
toto nebudou jenom kroky nebo prostøedky, které by šly z Evropské unie na
Ukrajinu. Ale ta zásadní èást se bude týkat prostøedkù poskytovaných
Mezinárodním mìnovým fondem.

Dùležitý prvek dohody, který byla také uèinìn, a rezoluce, která byla
pøijata v pondìlí, je rozhodnutí, že usilujeme o vyslání mise a podporujeme
vyslání mise Organizace pro bezpeènost a spolupráci v Evropì na
Ukrajinu. Tahle mise by mìla monitorovat situaci na celém území Ukrajiny.
Je to mise, která by mìla mít dost velký rozsah. Týkalo by se to vlastnì sto-
vek pozorovatelù, takže to mùže být, odhadnu, tøeba 1 500, takže to je o-
pravdu velice rozsáhlá mise. Byl by to zdroj objektivních informací.
Samozøejmì problémem schvalování tohoto kontingentu pozorovatelù je,
že do této chvíle, pokud mám poslední zprávy, stále chybí souhlas z Ruska
s tím, aby mise mohla být definitivnì vyslána. Takže je to vìc, o které se
permanentnì jedná, a já vìøím, že je to nìco, co musí být splnìno, a dìlá
se pro to všechno. Takže tato mise pozorovatelù na území Ukrajiny, to je
vìc, která je dalším požadavkem, který podpoøila Rada ministrù èlenských
státù Evropské unie.

Takže struènì shrnuto, nacházíme se stále ještì v onom druhém stadiu
restriktivních opatøení, ale zároveò se pracuje už na otevøení toho tøetího
balíku. K èemu dojde, o tom rozhodnou premiéøi v prùbìhu zasedání ve
ètvrtek a v pátek. Za sebe jsem pøesvìdèen, že se bude jednat o rozšíøení
onìch restriktivních opatøení vùèi urèitým konkrétním osobám a bude se
hledat pravdìpodobnì využití nìkterých dalších opatøení, na kterých bude
mezi èlenskými státy shoda. To je to, co se bude odehrávat v nejbližších
dvou dnech.

Dovolte mi, abych se tedy ještì obecnì vyjádøil k tomu, co se odehrálo
v posledních dnech na Krymu. Já bych tady rád øekl, vážení kolegové, asi
toto. My samozøejmì tady mùžeme mít rùzné názory na souèasnou ukra-
jinskou vládu. Mùžeme mít rùznou míru víry, skepse, pochyb, protože víme,
že ta vláda je urèitým kompromisem. Mùžeme vést diskusi o tom, že bylo
by lépe, kdyby ta vláda byla inkluzivnìjší, což byl vlastnì také pùvodní po-
žadavek Unie, a to prosazovali ti tøi ministøi na své misi uprostøed tìch
nejdramatiètìjších dnù, když navštívili Ukrajinu a snažili se pomoci vést k
tomu, aby byla sestavena vláda dostateènì široce rozkroèená, která by
odøezala ty dva extrémy a opírala se spíš o politický støed. Víte, že se to
úplnì nepovedlo. Chtìl bych tady, protože jsem v ukrajinském parlamentu
byl, znovu pøipomenout, že skuteènì jsem slyšel od pøedstavitelù
souèasných opozièních stran, jako je Strana regionù, že jim to bylo nabíd-
nuto a oni to odmítli z dùvodù, které nám øekli. Takže ta vláda samozøejmì
není ideální.

My jsme mnohokrát a opakovanì a teï i v posledních dnech opakovali
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Pokládám za pravdìpodobné, že i tento summit nakonec bude zøejmì
premiéry zrušen.

Kromì toho, že se v této chvíli nacházíme v té druhé fázi restriktivních
opatøení, tak bych vás rád informoval, že pracovní skupina už zkoumá v té-
to chvíli eventuální dopady tìch sankcí, které by, kdyby byly použity a
kdyby se otevøel ten tøetí balík, zkoumají se v této chvíli dopady tìchto
sankcí na ekonomiku a dùsledky, které by to mìlo pro státy Evropské unie.
Takže zpracovává se dopadová analýza právì tøeba i na oblast energeti-
ky, kde se zkoumají možnosti snižování energetické závislosti Evropy a
státù Evropské unie na Rusku. A samozøejmì i v souvislosti s touto prací
mohou být pøijímána potom další rozhodnutí. Pokud se premiéøi rozhodnou
otevøít tøetí balík restriktivních opatøení, tak už mají dneska k dispozici stu-
die, které jim k tomu poskytnou informace. Rozhodování bude v rukách
premiérù. 

Rád bych potom ještì pøipomnìl to, že co bylo dùležité a co rozhodli
ministøi, je, že jsme se rozhodli, že 21. bude vše pøipraveno k tomu, aby se
podepsala politická èást asociaèní dohody mezi Evropskou unií a Ruskem
(správnì: Ukrajinou). Politická èást znamená, že vybrané kapitoly – jsou to
kapitoly 1, 6, 7 oné smlouvy, kterou mìla uzavøít Evropa s Ukrajinou, jak
víte, už v minulých mìsících s prezidentem Janukovyèem – takže se vy-
bírají ty politické èásti. A z tìch ekonomických, které spadají pod Komisi,
tak tam došlo k tomu, že se vyòala nìkterá opatøení v oblasti celní a ob-
chodní a podpisem se rozhodne o tom, že se takto poskytnou Ukrajinì
urèité výhody v ekonomické oblasti, které se týkají snadnìjšího a bezcel-
ního pohybu zboží z Ukrajiny do evropských zemí. Zvláštnost té úpravy je
v tom, že oproti pùvodní nebude to znamenat automatické závazky pro
Ukrajinu, aby také ona byla, její výrobky byly cleny nebo aby podléhaly clu.
Takže je to jednostranné výhodné opatøení pro ukrajinskou stranu, které
znamená urèitou pomìrnì významnou ekonomickou pobídku souèasné u-
krajinské vládì. Toto bylo také rozhodnutí a ministøi a premiéøi budou mít
21. vše pøipravené k podpisu této dohody s Ukrajinou, upravené dohody
mezi Ukrajinou a Evropskou unií, která by byla podle mého výraznou a výz-
namnou pomocí.

Zároveò samozøejmì se jedná o dalších formách finanèní pomoci.
Významnou roli tady bude sehrávat Mezinárodní mìnový fond. A chtìl
bych zdùraznit, že jakákoliv finanèní pomoc, která bude poskytována
Ukrajinì, pøestože je vyjádøením naší solidarity, bude zároveò podléhat
pomìrnì dost pøísné kondicionalitì, to znamená, zacházení s tìmito penìzi
bude pomìrnì pøísnì vázáno na to, aby toky byly pod kontrolou, abychom
mìli garantováno, že nebude docházet k tomu, že by peníze konèily v kap-
sách oligarchù a nebyly efektivnì využity. Dokonce souèástí usnesení
pøijatého ministry jsou pasáže, kde se zdùrazòuje, že právì kontrola
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nacionalistù, kteøí jsou nadšeni tím, co se dneska dìje, a øíkají: ano,
koneènì to øekl nìkdo nahlas. A teï bych mohl jmenovat etnika, která
dneska øíkají – v Evropì! nejsme nìkde na Støedním východì, jsme v
Evropì – koneènì slovo do pranice! Koneènì nìkdo pøišel s tím úžasným
nápadem! Co kdybychom také zaèali dìlat referenda? Pøátelé, já vám ga-
rantuji, jestli se tahle myšlenka má prosadit, je veta po mírové a bezpeèné
Evropì! To je konec! Jestliže se pøestanou respektovat hranice, jestliže si
øekneme, že to všechno je vìcí debat, tak se nedobereme nikdy nièeho.

Uvìdomte si, pøátelé, že to je debata, která nikdy nekonèí. Kdo má
právo kde žít a budeme poèítat poèet obyvatel. Vezmìte si samotný Krym.
Øíká se – vždy� tam pøece Rusù je hodnì. Samozøejmì je jich tam hodnì,
protože všichni víte, že v roce 1944, když se Stalin rozhodl, že chce mít klid
na Jaltskou konferenci, tak to tady vystìhoval. A jak dlouho tam byli? Øíká
se, že patøí Rusku Krym. Jak dlouho? Sto padesát dvì stì let. Pøedtím tam
žili Tataøi. Jak to budeme poèítat, komu to patøí? Patøí to tomu, kdo tam žil
400 let pøedtím, nebo tomu, kdo tam žil potom 150 let? Obyvatelstvo, které
tam zrovna je, budeme sèítat a budeme podle toho rozhodovat, kam to
patøí? Chápete, to nejsou vìcí, které dnes jsou napsány na nebi. To je o-
tázka dohody lidské spoleènosti, že si øekne: Tohle budeme respektovat,
protože chceme žít v míru. Nebudeme na sebe vytahovat, kdo kdy s kým
bojoval, kolik nás tady bylo pøes 100 lety, 150 lety. Pøesnì tohle jsou vìci,
které mají v sobì strašnou nebezpeènost, obrovský rizikový potenciál! Ve
chvíli, kdy se takto uèiní pøedmìtem debat, tak se z toho stane nenávist a
nakonec to mùže vést k obèanským válkám a k rozmetání systému, ve
kterém žijeme.

Takže já øíkám jako základní vìc, na které bych byl rád, kdybychom se
shodli. Ve chvíli, kdy nìkdo zaène poøádat referenda kvùli hranicím na
základì toho, že øekne "mám tam národnostní menšinu", tak jsme v pekle!
Pøátelé, jeden výrok vám øeknu z projevu pana Putina. V projevu, který mìl,
øekl tato slova. On tam øekl: Naši ruští obèané veèer uléhali do svých po-
stelí spát. Ráno se probudili a zjistili, že jsou za hranicemi jiného státu.
Chápete? Øíká: A zjistili, že jsou najednou jenom menšina. A øíká: My
Rusové, zøejmì tedy v roce 1991, kdy došlo k rozpuštìní pùvodního
Sovìtského svazu, on øíká: my jsme byli agrableni, my jsme byli oloupeni,
nám to bylo ukradeno, ta území. My jsme si mysleli, že když vzniklo
Spoleèenství nezávislých státù, øíká Putin, že to nakonec stejnì bude jed-
no gasudárstvo, jak øíká. Ale ukázalo se, že ne. Vždy� v tom byl rubl
spoleèný a podobnì! Ukázalo se, že ne, a tak jsme byli oloupeni a bylo
nám to ukradeno. Nezlobte se, nechtìl bych být tedy v kùži dneska
pøedstavitelù tìchto zemí. A také si všimnìte, že reakce tìchto státù –
Kazachstánu, Bìloruska a dalších – jsou velmi opatrné. Tam je evidentnì
vidìt, že oni jsou témìø zmateni situací a nevìdí, jak na to reagovat, proto-
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ukrajinským pøedstavitelùm, já jsem mluvil tøeba s ukrajinským ministrem
zahranièí v pondìlí, že nám nesmírnì jde o to, aby se skuteènì zvládlo
pøipravit prezidentské volby na 25. kvìtna. Pokládáme to za velmi dùležitou
vìc a myslím si, že je tady více politikù Unie, kteøí si pøejí, aby se tento pro-
ces zvládl.

Hlavní úkol vlády je normalizovat situaci v zemi, garantovat to, že bude
fungovat policie, že zemì bude maximálnì pod kontrolou státní administ-
rativy. Ale mùžeme mít rùzné pochyby. Víme, že extrémy se nepodaøilo
oøezat. Že i, øeknìme, v tìch politických reprezentantech Ukrajiny se o-
zývají názory, které musíme kritizovat, protože nám nemùže vadit (neva-
dit?), pokud jsou tam tøeba v rámci Pravého bloku, to jsou politici, kteøí
jednoznaènì odmítají Evropu, jsou jednoznaènì protievropští. A pokud by
neuspìla i ta evropská mise, tak si umím pøedstavit, že by se vezli po vlnì
boje proti všem. Což je urèitì nìco, co nepomáhá. Že lze mít velké výhra-
dy a pochyby o tom, jak tato vláda, která je pomìrnì køehká, zvládne
všechny tìžké úkoly, které pøed ní stojí.

Ale já bych vás tady teï požádal, abychom toto trochu odsunuli bokem
a vìnovali se vìci, která mi pøipadá v posledních dnech úplnì zásadní, a
to je to, co se odehrálo na Krymu. Referendum, které se odehrálo. A to, co
se odehrálo v posledních dnech, kdy ruský prezident, ruská Duma a ruská
politická elita se rozhodli, že Krym pøipojí k Rusku. Na tohle bych chtìl teï
soustøedit vaši pozornost, protože mnì pøipadá, že bychom si mìli
uvìdomit, že tohle je skuteènì nìco nesmírnì nebezpeèného.

Pokládám za velice nebezpeèné, aby se prosadila myšlenka, že se bu-
dou konat referenda o hranicích. Chápete? Že budeme dìlat referenda o
hranicích státu. Já bych vám rád øekl, že tady v Evropì žijeme celá dese-
tiletí v míru právì proto, že respektujeme své hranice. Chtìl bych vám
pøipomenout, vážení kolegové, že se tady respektují hranice mezi
Nìmeckem a Francií. Že se respektují hranice mezi Nìmeckem a Polskem.
Že se tady respektují hranice mezi Maïarskem a Slovenskem. Tady nikdo
nepøichází s tím, jak to bude s Alsaskem-Lotrinskem nebo kolik žije Polákù
na Tìšínsku. 

My jsme si zvykli na to, že se tyto vìci nestávají souèástí politických de-
bat, protože asi všichni tušíte, kam míøím. Pokud pøipustíme tuto debatu o
hranicích, pokud øekneme, že se budou konat referenda o hranicích, tak se
øítíme do pekel a celý život, který jsme tady mìli, a byl tu urèitý
bezpeènostní øád, mùže být velmi rychle rozmetán.

Já bych vám, pøátelé, rád øekl, že jsem velice znepokojen, když v
rùzných denících a rùzných èasopisech, plátcích v Evropì ètu, že nìkteøí
politiètí pøedstavitelé øeknìme nìkterých extrémnì nacionalistických stran
s obrovským nadšením vítají výroky pana Putina o právu na sebeurèení.
Pøál bych vám si pøeèíst nìkteré èlánky a titulky v Maïarsku extrémních
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A proto mnì pøipadá tak dùležité o tom tady ve Snìmovnì mluvit a proto
jsem pokládal za dùležité to téma tady otevøít, abychom si uvìdomili, že
tohle jsou principy, na kterých stojí i Èeská republika. A nechci to rozvádìt
do detailu, protože každý si to uvìdomí sám. I my žijeme z toho, že naši
sousedé respektují naše hranice. A v Evropì máme mír jenom díky tomu,
že jsme se dohodli, že to budeme respektovat. Já pokládám tento princip
za nebezpeèný!

Znovu vám opakuji, že je velmi nepøíjemné vidìt, kolik politických sil ex-
trémních, nacionalistických ožilo a které v tomto vidí vodu živou. A to je
nebezpeèí, které nás ohrožuje. Proto vlastnì tady Vladimir Putin a jeho po-
litika skuteènì pøináší nebezpeèné téma do Evropy a to téma tady
skuteènì žije. Ono už tady vlastnì zaèalo pùsobit. A proto si myslím, že je
dùležité, abychom si tady v èeské debatì v èeském parlamentu uvìdomili,
s èím máme tu èest a že bychom tohle mìli odmítnout. A mìli bychom to
odmítnout bez ohledu na to, že máme rùzné politické denominace, a mìli
bychom to odmítnout bez ohledu na to, že mùžeme mít rùzný názor na to,
jakou dáváme perspektivu této ukrajinské vládì, bez ohledu na to, jakou
dáváme nadìji evropské perspektivì Ukrajiny. 

To mùže být vìc jiné debaty a vím, že nemusí být jednoduchá. Mùžeme
mít na to rùzné názory. Nìkteøí mùžeme být skeptiètí, nìkteøí mùžeme být
v tomto více angažovaní. A já bych vás chtìl požádat, abychom to necha-
li stranou. Debata o Ukrajinì je složitá. Nechme si to tøeba na výbor. Mnì
pøipadá dnes dùležité mluvit o tom, že porušení principu ochrany a re-
spektování hranic je nìco životnì dùležitého pro kulturu, civilizaci, pro ev-
ropskou kulturu a civilizaci, pro Evropu i pro Èeskou republiku. Byl bych
rád, abychom se na tom dokázali shodnout. Když tohle dokážeme, tak má
smysl, že toto téma není jen potom vìcí výborù, kde jsem pøipraven o tom
mluvit. Vèera jsem byl na evropském výboru, kde jsme o tom vedli diskusi.
Myslím si ale, že je to tak zásadní, že to patøí i na plénum Snìmovny. Tohle
téma je podle mì dùležité, abychom si tady vyjasnili. Protože já bych si
pøál, aby v tomhle èeská politika mìla jasno a vìdìla, že toto je cesta do
pekel, a� sedíme tady více vpravo, anebo sedíme více vlevo.

A ještì bych vám øekl možná jednu vìc, poslední, nakonec, je to
øeknìme poznámka na závìr k té situaci mimo mùj oficiální referát. Když
jsem byl malý kluk, pamatuji se, jak se dávala dìtem hádanka. Dospìlí se
jich ptali: Jak si poradíš ve stepi, když se na tebe žene požár a ty máš v
kapse krabièku sirek? Jak si tam pøed požárem poradíš? Správná
odpovìï, na kterou z nás témìø nikdo nepøišel, byla, že se požár žene díky
nìjakému vìtru a èlovìk má kupodivu zapálit trávu kolem sebe. A ta tráva
když shoøí, vytvoøí ostrov, který ho zachrání pøed požárem, který se na nìj
žene. Tato stará hádanka pro dìti mi pøišla na mysl. A rád bych vám øekl,
že mi pøipadá, že k té situaci na Ukrajinì a Krymu se tato pøíhoda velice ho-
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že všechny ty státy poèítají tøeba, kolik mají Rusù na svém území, a teï se
dozvìdìly, že vlastnì jejich území byla ukradena Rusku. Chápete? To je to,
co mi na tom projevu pøipadá velmi zásadní. Jako by se tady tvrdilo, že
rozpad Sovìtského svazu byl jakoby zloèin spáchaný na Rusku, a teï je o-
tázka – to znamená, že ten zloèin se má napravit? Mám potom vìøit slovùm
pana Putina, když øíká, že mu staèí Krym, že nebude vznášet další nároky,
když vlastnì ten projev sám vede zároveò i jiným smìrem? On vede k to-
mu, že tady je oloupené Rusko, které bude chtít, aby se ti, kteøí se stali
národními menšinami, stali opìt souèástí zøejmì nìjakého jednoho velkého
spoleèného Ruska, kde mohou spoleènì žít s ostatními Rusy. A teï je o-
tázka, kolik tam musí být Rusù v tom prostoru, abychom o tom mluvili jako
o potenciálnì ruském území, a kde tento proces skonèí. Je to pravda, že
byli Rusové utlaèováni na Krymu? Ptám se. Máme nìjaké doklady toho, že
Rusové na Krymu skuteènì trpìli, tak jak to zní v oficiálních prohlášeních?
To je složité.

Já si pamatuji, že jsem vidìl èasopis Time z roku 1938, který byl celý
vìnován tomu, jak Nìmci trpí v hranièních územích Èeskoslovenska. A byl
to èasopis, který mì fascinoval, protože z toho èasopisu jsem si odnesl po-
cit, že ti Èeši jsou nìco strašného. Týrají tam témìø ty ubohé, ty, kteøí tam
žijí, tøou bídu s nouzí, a ti Èeši jim to dìlají naschvál. Rozumíte, tohle jsme
zažili na vlastní kùži, tento typ propagandy! A teï máme být pøesvìdèováni
o tom, že Rusové na Krymu trpìli, a proto bylo nutné, aby teï dokonce v
tomto projevu Vladimir Putin pøiznal, že to jsou ruské jednotky. Všichni víte,
že to popøel. Mnohokrát to opakovanì veøejnì popøel. V tomto projevu po-
prvé oficiálnì øekl: Ano, my jsme rozšíøili kontingent ruských jednotek na
Krymu, protože jsme se rozhodli, že pomùžeme onìm Rusùm, kteøí tam
trpìli a byli utiskováni. Vy všichni tušíte, že když ruskojazyèného obyvatel-
stva na Krymu bylo 58 %, tak je tìžko si pøedstavit, pod kým tam tedy
vlastnì trpìli. Samozøejmì mùžeme øíci, že obyvatelé Krymu trpìli. Trpìli
proto, že na Ukrajinì byla vláda, o jejíž úrovni nemáme dneska iluze, a
samozøejmì že trpìla celá Ukrajina pod vládou, která byla zkorumpovaná,
se kterou drtivá vìtšina obyvatel byla nespokojena. To znamená, nespoko-
jenost obyvatel na Krymu byla velmi podobná nespokojenosti, kterou bys-
te našli i všude jinde v té zemi, a každý by mohl øíkat, že se cítí frustrovaný
z toho, že nemá kvalitní vládu, nežije v zemi, která je dobøe spravována. Ale
domnívám se, že to nebylo nìco, co by se speciálnì týkalo rusky
mluvících, a ještì chápete, že z tìch rusky mluvících je otázka, kdo se cítil
být Rusem stoprocentním. To je složité.

Ale tím chci øíci, že tahle argumentace je naprosto nejasná, mlhavá.
Jestliže se stává základem referenda a pak dokonce pøipojení zemì, tak je
to popøení principù, na kterých stojí bezpeènostní stát, mezinárodní øád, a
na tom vlastnì stojí samozøejmì Evropa, ale na tom stojí nejenom Evropa.
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chce být pøedvídatelné a chce být dobrým partnerem všem. To je Putinùv
projev z roku 2002.

Jsem opravdu neš�astný z toho oblouku, který se tady opsal, když dnes
poslouchám pana Putina, který mluví o Evropì jako o nepøátelském celku.
Jsem pøesvìdèen, že Evropa, a to tady garantuji, na jednáních Rady je
celá øada ministrù, se kterými si budeme velice rozumìt v tom, kdybychom
mìli šanci vytvoøit mosty, utvoøit prostor pro jednání, abychom bránili této
eskalaci, ke které v tuto chvíli dochází. Nemyslím si, že je to jen kvùli stra-
chu o Evropu a její pohodlí. Jsem pøesvìdèen, že tohle je nevýhodné i pro
Rusko samotné. Ano, Rusko mùže v pøípadì ekonomických sankcí
pøesunout èást své ekonomické aktivity na východ, ale jednak plynové
trouby jen tak rychle nenatáhne, to je záležitost pìti šesti let, to je
komplikovaná vìc, a pak se domnívám, že Èíòané i takovouto pomoc pak
neudìlají nikdy zdarma. Tím jsem si jist, že i tohle je pomìrnì nákladná o-
perace. Domnívám se, že Evropa byla pro Rusko vždy výhodný a korektní
partner a že bude tìžko nìkoho podobného ve svìtì jen tak hledat.
Protože mezinárodní obchod není jednoduché a pohodlné prostøedí.
Pøipadá mi, že v tomto smyslu je to obrovská chyba.

Pokud se Rusko vydá na cestu izolace, myslím, že po èase zjistí, že se
zbavilo partnera, který byl obrovskou šancí pro Rusko z hlediska moderni-
zace, technologií a podobnì. Nemyslím si, že je to vìc jen naší váhavosti.
Pokud nemáme radost z toho, že se dìje proces, ve kterém se najednou
jakoby mìní zásadnì ta situace. Pøipadá mi, že je to proces, na kterém si-
ce ztrácíme, ale že na nìm bude významnì ztrácet Rusko. A pøál bych si,
kdyby k tomuto procesu nedošlo.

Já si nemyslím, že bychom stáli na prahu nìjaké studené války. Já si
nemyslím, že bychom mohli znovu spìt do prostøedí nìjakého bipolárního
svìta. V tom se svìt dnes zmìnil. Myslím si, že Rusko tuhle roli hrát do bu-
doucna ani nemùže a podobné úvahy a øeèi nepøijímám. Myslím si ale, že
pokud Rusko nezmìní smìr svého chování a uvažování, mùže se samo do-
stat do izolace politické a do urèité izolace i ekonomické, která bude pro
Rusko samozøejmì podle mì z dlouhodobého hlediska velice nevýhodná.

Takže to je mé vidìní situace.
Možná poslední, co bych vám rád ještì øekl, je, že z hlediska Èeské re-

publiky samotné bych vás ujistil, že samozøejmì bezprostøední nebezpeèí
dnes Èeské republice nehrozí. V krátkodobém a støednìdobém horizontu
mùže docházet k vìcem, které souvisí s možnými protiruskými sankcemi a
pøedevším s možným uplatòováním onoho tøetího balíèku sankcí. Nicménì
to jsou ale vìci, kde zaèínáme pracovat na dopadových studiích a zvažo-
vat, co by to znamenalo pro funkèní hospodáøství a hospodáøskou situaci
v zemi.

Z hlediska dlouhodobìjšího bude nepochybnì nezbytné analyzovat do-
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dí. Víte proè? Protože je zajímavé, je evidentní, že revoluce v Kyjevì byla
pro Vladimira Putina velice nepøíjemná vìc. Byl to pøíklad nìèeho, èím se
zøejmì i Vladimir Putin cítil prakticky ohrožen. Pøipadá mi, že strategie na to
použitá by se dala nazvat strategií druhé revoluce, druhého požáru, který
se zažehne nìkde jinde. A dokonce bych si dovolil tvrdit, že prvním mís-
tem, kde se o to pokusil, byl ten Antimajdan, který mìl vzniknout v
Charkovì. To byl pokus, který následoval bezprostøednì, dokonce se
èekalo, že tam Janukovyè odjede, to se nezdaøilo, a pak tím místem druhé
revoluce už zùstal jenom Krym.

Rád bych vás upozornil na to, jak pøekvapivì podobné jsou rysy tìch
revolucí. Uvìdomte si, že i na Krymu se zaèaly obsazovat vládní budovy, i
na Krymu se zaèaly vyvìšovat vlajky, jenom jiné, i na Krymu se zaèali po-
hybovat ozbrojenci bez oznaèení, bez jasné identifikace, podobnì jako by-
la domobrana a podobnì. Jste pøekvapeni, když zjistíte, že celá øada prvkù
té jakoby revoluce krymské má pøekvapivì analogické znaky jako to, co se
odehrálo na Ukrajinì. Dávám vám to spíše jako motiv, že strategicky je to
velmi zajímavé – jednu revoluci utlumit tím, že vyvoláte druhou a ta druhá
vlastnì vás chrání pøed tou první. Pøipadá mi to jako zajímavá myšlenka pro
pochopení událostí. Proto si také myslím, že i postup Ruska a Vladimira
Putina na mì pùsobí dojmem pomìrnì velmi promyšlených krokù, které
mají urèitou vnitøní logiku. Kdybych dokázal mluvit o tom, proè byly prove-
deny, myslím si, že jejich motivem je jednak ohrožení myšlenky euroasijské
celní unie, ale zároveò je to podle mì i odpovìï na ekonomické problémy,
které Rusko mìlo doma a které jsou pomìrnì zásadní.

Rád bych vás upozornil na to, že jedna vìc jsou sankce, o kterých se
mluví v souvislosti s Ruskem, a druhá vìc je, že si myslím, že pokud se
Rusko vydá na tuto cestu izolace a nezmìní své chování, tak se domnívám,
že z dlouhodobého hlediska riskuje, že nepøíjemné dopady budou pro
Rusko samotné. Domnívám se, že Evropa nebyla špatným partnerem pro
Rusko. Velice mi vadí to, že se ve vystoupení pana Putina ozval tón, který
jako kdyby èinil z Evropy nepøítele. Mnì tohle nesmírnì vadí. Protože jsem
pøesvìdèen, že Evropa není èást svìta, která by stála o to dìlat politiku na
základì obrazu nepøítele. Dokonce jsem za èeskou politiku vždycky
zdùrazòoval, že bychom nemìli stále vzpomínat na rok 1968, mìli bychom
minulost nechat minulostí a dát Rusku šanci budovat nový typ politiky, no-
vý typ státu.

Mohl bych vám pøeèíst projev Vladimira Putina z roku 2002. Projev, ve
kterém Vladimir Putin – a myslím, že to øeknu z hlavy docela pøesnì – ve
kterém øíká: Rusko nechce stát samo proti zbytku svìta. Rusko nechce být
ten, kdo stojí na jedné stranì a má ostatní jako nepøátele. Rusko je stát, kte-
rý chce být moderní, který se chce jasnì hlásit k principùm mezinárodního
práva, k principùm, které jsou základem mezinárodní bezpeènosti. Rusko
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zpùsob, analýzu, pøístup k tomu, jak je tady pøedstavil pan ministr
zahranièních vìcí, protože, myslím, správnì chápe to mimoøádné
nebezpeèí ruského postupu na Krymu, potenciální ohrožení mezinárodního
øádu, mnoha nebezpeèí, která z toho vyplývají. Jediné snad, v èem bych
se od nìho odlišil, je to, že já se domnívám, že i ve støednìdobé
perspektivì tento postup Ruska ohrožuje bezpeènost Èeské republiky. Ale
s tím se pojí i moje otázka.

My jsme ráno na výboru pro evropské záležitosti mìli pøítomného pana
premiéra, který nás seznamoval s pozicí Èeské republiky pøed jednáním v
Evropské radì, a samozøejmì že debata o dalším postupu vùèi Rusku bu-
de mezi evropskými zemìmi pomìrnì složitá. Jsou zemì, které jsou pro
velmi tvrdý postup, pro zpøísnìní toho druhého balíku sankcí, pro zavedení
tøetího balíku sankcí, a je jasné, že z toho vznikne nìjaký spoleèný
výsledek. Ale mnì není jasné, jakou pozici bude èeská vláda pøi tomto jed-
nání zastávat. Zda bude patøit k tìm zemím – což si myslím, že bychom z
dùvodu našeho ohrožení i naší historické skuteènosti mìli – zda bude patøit
k tìm zemím, které budou pro co nejpøísnìjší postup vùèi Rusku a proti
jasnému (?) "NE" této ruské politice. Takže to je moje otázka na pana mi-
nistra zahranièních vìcí.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Zahajuji tímto všeobecnou rozpravu, do které mám s pøednostním právem
pøihlášeného pana pøedsedu Snìmovny Jana Hamáèka, místopøedsedu
Snìmovny pana Vojtìcha Filipa a potom pana poslance Schwarzenberga.
Táži se, pánové, v tomto poøadí jestli mùžete. Prosím, pane pøedsedo, máte
slovo.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážená paní místopøedsedkynì, vážená
vládo, dámy a pánové, dìkuji za slovo.

Svoje vystoupení bych chtìl zahájit tématem, na které zde zatím øeè
nepøišla, ale já ho také pokládám minimálnì z pozice Èeské republiky za
dùležité. A musím øíci, že jsem ještì trošku pod dojmem své schùzky,
kterou jsem mìl asi pøed hodinou s paní Snidevyèovou, která je zástupkyní
volyòských Èechù, kteøí žijí v Žitomirské oblasti, a souèasnì i
místopøedsedkyní Èeské národní rady na Ukrajinì, což je støešní organiza-
ce, která sdružuje naše krajany, kteøí žijí na Ukrajinì. Pozval jsem ji na jed-
nání, protože jsem chtìl slyšet její názor na situaci na Ukrajinì. Chtìl jsem
slyšet, v jaké situaci se nacházejí naši krajané, co je trápí, jakým
problémùm èelí. A samozøejmì jsem chtìl také slyšet, co by pro nì mohla
Èeská republika udìlat.

Musím øíci, že to bylo velmi zajímavé, do jisté míry i smutné, protože na-
ši krajané jsou opravdu v tìžké situaci. Mají velkou obavu z budoucnosti.
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pady této krize na vztahy k Rusku i vzhledem ke globálnímu
bezpeènostnímu poøádku a dopady na bezpeènost Èeské republiky.
Analýzy v této oblasti dnes probíhají, jak jsem øekl, v Evropì, zpracovávají
se, a mohu vás ujistit, že v Èeské republice se jimi zaèínáme zabývat také.
To základní ale platí: v této chvíli podle mne nemáme problém s nìjakým
nebezpeèím zvýšené migrace a ani si nemyslím, že by teï byla nìjakým
zpùsobem ohrožena bezpeènost zemì. Jakkoli èelíme vážné politické kri-
zi, akutní to pro Èeskou republiku ještì zdaleka není. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a paní poslankyni za jejich úvodní vystoupení. A døíve než zahájíme vše-
obecnou rozpravu, musíme se vypoøádat se dvìma faktickými poznámka-
mi. S první pøichází pan poslanec Benešík a prosím, aby se pøipravil pan
poslanec Petr Fiala. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Ondøej Benešík: Vážená paní pøedsedající, vážená vládo,
dámy a pánové, milé kolegynì a kolegové, jen pro informaci. Výbor pro ev-
ropské záležitosti vèera po zasedání Snìmovny poøádal schùzi, která byla
monotematická. Zabývali jsme se situací na Ukrajinì. Naším jediným hos-
tem, zásadním hostem, byl pan ministr zahranièních vìcí Zaorálek.
Nepøijali jsme žádné usnesení, nebylo to ani v plánu, ale z diskuse bylo
zøejmé, že panu ministrovi vyslovujeme podporu v jeho krocích, které v té-
to záležitosti uèinil. 

A ještì využiji toho, že mám slovo, jenom krátce zmínit jeden aspekt
problému na Ukrajinì, který není dostateènì zmiòován, a sice jaderná
bezpeènost. Ukrajina se výmìnou za záruky za územní soudržnost, jejichž
signatáøem je taktéž Rusko, vzdala jaderných zbraní. Tím, co Rusko
udìlalo, že porušilo tuto dohodu, tuto garanci, vysílá jasný signál režimùm,
jako je Severní Korea, jako je Írán, které se Západ, a nejenom Západ, i
Rusko snaží pøimìt k tomu, aby jaderné zbranì nevyvíjely. Èili potom tento
tlak v podstatì ubírá na síle a možná nemá žádnou váhu.

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a prosím pana poslance Petra Fialu. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Petr Fiala: Dìkuji. Vážená paní místopøedsedkynì, dámy a
pánové, ve svém vystoupení, které je vlastnì otázkou, mohu navázat na
pana pøedsedu Benešíka. Jsem rád, že po vèerejším velmi dùkladném jed-
nání výboru pro evropské záležitosti i po dnešním vystoupení pana ministra
zahranièí mohu konstatovat, že jako pøedstavitel opozice podporuji neje-
nom kroky vlády, dosavadní kroky vlády, které v ukrajinské krizi dìlá, ale i
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Poslanecké snìmovnì, já si tu debatu pamatuji. Poslanecká snìmovna
vyzývala vládu, aby ve vìci Kosova dodržovala rezoluci 1244 a Kosovo ne-
uznávala. Vláda se rozhodla jinak. A my jsme už tehdy øíkali, že tím ot-
víráme naprosto výbušnou Pandoøinu skøíòku a že dopady tehdejšího roz-
hodnutí nás doženou. A možná bohužel zpìtnì by stálo za to øíci "ano, by-
la to chyba". Nicménì takovéto paralely a takovéto analogie nemùžou nijak
ospravedlnit to, co se na Krymu stalo. Prostì øešení formou nasazení vo-
jenské síly na teritoriu jiného èlenského státu je nepøijatelné. Já
samozøejmì tu pozici mám jednodušší než nìkteøí moji kolegové, já jsem
byl proti Kosovu, mluvil jsem proti Jižní Osetii a Abcházii a té anexi, která
tam probìhla, a jsem tedy proti situaci na Krymu.

Nicménì ta vìc nemá jen tento rozmìr. Tam se objevila ještì jedna vel-
mi zajímavá vìc, na kterou je potøeba také upozornit, a to je ten aspekt, kte-
rý je na rozdíl od pøíkladù, které jsem uvádìl v minulosti, docela nový, a to
je nasazení jednotek, které jsou neidentifikované. To jsou jednotky, které
nemají žádné oznaèení, ke kterým se nikdo nehlásí. To podle mého názo-
ru otevírá další Pandoøinu skøíòku. Ptám se, jak to bude v budoucnu, jestli
není zase nìjaký nový precedens, který tady v tomto pøípadì zavedlo
Rusko, kdy se má nìjaký malý stát, který sousedí s velkým státem, bát, kdy
se na jeho území objeví nìjaké neoznaèené tanky, které dojedou až do
hlavního mìsta a nikdo se k nim hlásit nebude. Je to nový precedens z hle-
diska ženevských konvencí. Já vùbec nevím, jak by se postupovalo v
pøípadì nìjakého konfliktu k takovýmto neoznaèeným kombatantùm. A to
je vìc, která je podle mne taky velmi nebezpeèná.

Nicménì situace na Krymu – a já si myslím, že je možné debatovat o
tom usnesení, jak ho navrhla paní poslankynì Nìmcová, a myslím, že cel-
kem velmi jasnì vystihuje postoj Poslanecké snìmovny, aspoò jak ho
vnímám, a vystihuje i postoj Èeské republiky, potažmo Evropské unie – si-
tuace na Krymu by asi nemìla zastínit to, co se dìje ve zbytku Ukrajiny.
Tam je potøeba stále trvat na tom, aby situace na Ukrajinì samotné, tedy
mimo tu otázku konfliktu na Krymu, dále neeskalovala, aby celá vìc
smìøovala k politickému øešení. 

V této vìci je potøeba øíci, a pan ministr o tom tady mluvil, že ukrajinská
vláda udìlala celou øadu chyb, a je potøeba ty chyby tady pojmenovat a je
potøeba na tu vládu pùsobit, aby tyto chyby neopakovala. Jazykový zákon
byla samozøejmì fatální chyba. Myslím si, že to došlo už i tìm nejvìtším
radikálùm v ukrajinské vládì, že tímto smìrem se vydávat nemìli.

V této souvislosti si kladu otázku, a možná by stálo za to, aby nám na to
ministr zahranièí odpovìdìl, jaký je osud té dohody tøí ministrù
zahranièních vìcí s tehdejším prezidentem Janukovyèem. Ta dohoda pla-
tí, neplatí, nebo jaké jsou podklady a východiska pro jednání o nìjakém
uspoøádání na Ukrajinì? Platí stále to, že na Ukrajinì bude snaha o usta-
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Nevìdí, co je èeká. Jejich synové, nìkteøí, dostali povolávací rozkazy,
že musí nastoupit službu buï v národních gardách, nebo v ukrajinské
armádì. A to všechno jsou vìci, které je samozøejmì trápí.

Já bych byl rád, kdyby Èeská republika k tomuto problému pøistoupila
odpovìdnì, kdybychom si vzpomnìli na to, že tito lidé patøí k nám, jsou to
naši krajané, abychom jim nabídli pomocnou ruku. Slíbil jsem paní
Snidevyèové, že požádám pana premiéra i pøíslušné ministry, aby se této
vìci vìnovali. Urèitì je v silách Èeské republiky pøijít s nìjakým øešením a
s nìjakým programem, který by jim nabídl napøíklad i možnost pøesídlení
do Èeské republiky. Koneckoncù máme za sebou velmi úspìšný program
pøesídlení našich krajanù, kteøí byli dotèeni èernobylskou katastrofou. Bylo
to nìkolik tisícovek lidí, kteøí sem pøišli v 90. letech. Tito lidé a jejich rodiny
jsou dnes plnì integrováni v èeské spoleènosti a urèitì byli velkým
pøínosem pro ta místa, kam pøesídlili.

Chtìl bych se obrátit i na paní pøedkladatelku usnesení s tím, zda by
souhlasila, kdyby se do tohoto usnesení doplnil odstavec, který by požádal
vládu Èeské republiky, aby se vìnovala problému èeských krajanù na
Ukrajinì. Myslím si, že by to bylo dùležité a to usnesení by tím bylo i
vyváženìjší.

Tolik k té první vìci. K té obecné debatì mám pár poznámek.
Za prvé jsem rád, že Èeská republika je v Evropské unii pøedvídatelná,

že skonèila taková ta dobrovolná izolace, kdy Èeská republika postupova-
la naprosto nekoordinovanì, kdy pøišla s nìjakým nápadem, vìtšinou
kritickým vùèi našim partnerùm v Evropské unii, a své postupy s partnery
mnohdy nekonzultovala. Pokud chceme naplnit a pokraèovat v tom, že
Èeská republika je v Evropské unii pøedvídatelná a že chceme být partne-
rem našim spojencùm jak v Unii, tak v Alianci, musíme postupovat
koordinovanì. Není možné pøijímat jednostranná rozhodnutí a jednostranná
opatøení. Rozumím ministrovi zahranièních vìcí i pøedsedovi vlády, když se
vymezovali vùèi výzvám, aby Èeská republika zavedla jednostranné sank-
ce, jednostranná opatøení, aby jednostrannì zaujímala stanoviska. To mo-
žné není, a pokud máme být spolehlivými spojenci, musíme postupovat
koordinovanì.

To, co se stalo na Krymu, je situace, kdy Ruská federace pøekroèila
Rubikon a rozhodla se øešit situaci nìèím, co není nièím jiným než jasným
a do jisté míry bezprecedentním porušením mezinárodního práva. Je
potøeba to jasnì nazvat a je potøeba o tom takto mluvit. Myslím si, že v
zájmu Èeské republiky jako zemì menší èi støední velikosti je, aby bylo me-
zinárodní právo vždy dodržováno, protože na tom stojí také naše budouc-
nost a naše samostatnost.

Na druhou stranu je také potøeba øíci, že v minulosti ne vždy Èeská re-
publika k tomu pøistupovala takto principiálnì. A bohužel to bylo i tady v
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na konci toho pøíbìhu bude znièená evropská ekonomika, znièená ruská
ekonomika, naprostá destabilizace. Na konci tohoto pøíbìhu mùže být vel-
mi turbulentní vývoj jak v Evropì, tak v Ruské federaci. Já se obávám, že
kdybychom se vydali touto dle mého názoru velmi nebezpeènou cestou,
tak na konci tohoto pøíbìhu tady mnoho z nás sedìt nebude, bude tady
sedìt úplnì nìkdo jiný, s úplnì jinou rétorikou. Myslím si, že to by bylo
nebezpeèné. K té vìci je potøeba pøistupovat uváženì, diplomaticky, s roz-
myslem, a vždy mít na pamìti, že jiné øešení než diplomatické možné není.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu
pøedsedovi. Prosím k mikrofonu pana místopøedsedu Poslanecké
snìmovny Vojtìcha Filipa. Prosím, pane místopøedsedo.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
èlenové vlády, paní a pánové, já si dovolím, aè nerad ètu projevy, vám
nìco pøeèíst. Obdržel jsem v pátek dopis pøedsedy Komunistické strany
Ukrajiny Petra Simonìnka a dovolím si vám ho odcitovat, už z toho dùvodu,
že ty vìci, které budu dále øíkat, mají základ právì v tom, za co nejen mnì,
ale i èlenùm KSÈM dìkuje. Dìkuje za podporu, kterou poskytujeme pra-
cujícím a Komunistické stranì Ukrajiny:

Desítky tisíc ukrajinských komunistù, kteøí v souèasných tìžkých pod-
mínkách nadále obhajují naše spoleèné ideály a zájmy pracujících, žádají
mezinárodní komunistické, dìlnické a levicové hnutí o podporu a solidaritu.

O tragických událostech v Kyjevì ve dnech 20. až 22. února 2014, v
prùbìhu kterých zemøelo mnoho našich spoluobèanù, i o našem
stanovisku k tìmto událostem jsme vás nejednou informovali. – I to vám
mohu pøeèíst, jakou jsem dostal informaci.

Upozoròovali jsme na stále intenzivnìjší vmìšování do vnitøních záleži-
tostí Ukrajiny ze zahranièí. Prosazovali jsme názor, že napìtí na Ukrajinì je
tøeba øešit dialogem všech politických sil. Navrhovali jsme vytvoøení ne-
závislého lidového kontrolního orgánu, který by dohlížel na èinnost vlády a
pøipravil celostátní referendum, ve kterém by lid Ukrajiny právoplatnì roz-
hodl o své budoucnosti. Navrhovali jsme vytvoøení instituce volitelných
soudcù i politickou reformu, která by vedla k decentralizaci státní moci na
Ukrajinì. Naše výzvy nebyly vyslyšeny ani bývalým prezidentem
Janukovyèem, ani vùdci tehdejší opozice.

Ukrajina se dostala na samou hranici spoleèenského a sociálního roz-
vratu, faktického bezvládí a anarchie. V dùsledku demoralizace celého mo-
cenského aparátu na Ukrajinì témìø pøestal fungovat systém výkonné a
soudní moci. V souèasné dobì není nikdo, kdo by zajiš�oval dodržování
zákonù. Na Ukrajinì stále posilují moc ozbrojené nacionalistické a ultra-
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vení vlády národní jednoty? Pokud ano, tak je potøeba také na vládní
garnituru pùsobit, aby tak konala a aby se aspoò pokusila vyslat signál k
regionùm na východ, aby mìly pocit, že jsou také v Kyjevì zastoupeny.

A co je podle mého názoru naprosto klíèové, je prezidentská kampaò.
Souhlasím s tím, že je potøeba uspoøádat prezidentské volby. Nic jiného
než volby situaci na Ukrajinì nevyøeší, ale je potøeba i ze strany Evropské
unie pùsobit na jednotlivé kandidáty, kteøí budou v té kampani kandidovat,
aby ta kampaò neznamenala další rány a další trhliny na jednotì Ukrajiny,
protože podle mì stále platí, že tím nejvìtším nebezpeèím, které by mohlo
být na konci celého pøíbìhu, je nìjaké rozdìlení Ukrajiny na východní a
západní, se všemi dùsledky a dopady, které by to mìlo. Tady já vidím vel-
ký prostor i pro evropskou diplomacii a pro naši demokracii, abychom
pùsobili na ukrajinskou politickou reprezentaci, aby dále neprohlubovala
rány, které byly uèinìny, a aby se snažila zemi udržet pohromadì. K tomu
by samozøejmì mìla sloužit i prezidentská kampaò.

Poslední vìcí, ke které se chci vyjádøit, jsou sankce a opatøení mezi-
národního spoleèenství. Všichni se shodneme, že jakkoliv je ta situace slo-
žitá a jakkoliv je komplikována jednostranným krokem Ruska na Krymu, tak
by nemìla mít jiné než politické øešení. Abychom k takovému politickému
øešení dospìli, je potøeba zasednout u jednacího stolu a zaèít vyjednávat.
Já chápu a vidím, že ne všichni aktéøi jsou k jednání ochotni. K tomu asi te-
dy mají sloužit i sankèní opatøení, aby stimulovala èi donutila všechny part-
nery nebo všechny aktéry, aby zasedli k jednacímu stolu. Nicménì i v o-
tázce sankcí je potøeba postupovat velmi opatrnì. Já souhlasím s tím, že
sankce mohou být velmi dobrým nástrojem k tomu, abychom dosáhli
nìjakého cíle. V této vìci je potøeba si tedy jasnì definovat, jaký ten cíl je,
zda tím cílem je – a já doufám, že ano – dostat všechny aktéry k jednacímu
stolu a zahájit seriózní rozhovory o tom, kam se bude Ukrajina ubírat.
Nicménì nic by se nemìlo pøehánìt a je potøeba mít na pamìti také širší
kontext této vìci.

Víte, tady se mluví o tom, že je potøeba zavést tvrdé ekonomické sankce
vùèi Rusku, že je potøeba zacílit na ruskou ekonomiku a jít tímto smìrem.
Já bych pøed tím velmi varoval z jednoho prostého dùvodu. My jsme tady
historicky v dobì studené války mìli jistou míru stability díky tomu, že tady
fungovala taková ta doktrína vzájemnì zaruèeného znièení, to znamená, že
obì strany vìdìly, že když zmáèknou ten knoflík a vyletí rakety, tak to bu-
de to poslední, co ve svém životì udìlaly, protože odveta, která pøijde z
druhé strany, bude obrovská. Já bych varoval pøed eskalací napìtí a réto-
riky do situace, kdy bychom se rozhodli zavést nìjaké drastické ekono-
mické sankce proti Ruské federaci za prvé bez jasného cíle – já zatím ne-
vím, co by mìlo být cílem nebo dùvodem k zavedení takovýchto masivních
sankcí –, ale souèasnì kdy bychom takovéto sankce zavádìli za cenu, že
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televizním poøadu, že ukrajinský rabín vyzval Židy žijící na Ukrajinì, aby se
vystìhovali do Izraele, právì pøi pamìti toho, že už za Bohdana
Chmelnického byly pogromy na Židy, že za druhé svìtové války to bylo
také neustálé vybíjení od nacionalistù, a myslím si, že èeská populace tam
byla také ve velmi tìžkých podmínkách a nakonec je tam v tìžkých pod-
mínkách i dnes. Bandy banderovcù skuteènì zavraždili nemálo obèanù
Èeské republiky, Slovenské republiky, venkoncem i mé pøíbuzné.

Takže v tomto ohledu jsem pøesvìdèen, že zásadní otázka, která tady
je, je, jestli vùbec nová moc je schopna respektovat dohodu, kterou udìlal
prezident Janukovyè s tøemi ministry zahranièních vìcí Evropské unie.
Jestli tedy ovládají onen Majdan, jestli skuteènì mohou být tìmi, kteøí bu-
dou reprezentanty státní moci na Ukrajinì. Já podporuji co nejdøívìjší vol-
by jak prezidentské, tak samozøejmì parlamentní, aby se moci na Ukrajinì
uchopili lidé, kteøí byli zvoleni ve svobodných volbách, protože jinak se ta-
dy dostaneme do situace, kdy budeme podporovat nìkoho, kdo jenom
jiným zpùsobem do jiných kapes rozkrade pøípadné miliony eur, miliony ko-
run, nebo miliardy, které nebudou sloužit obèanùm Ukrajiny.

V tomto ohledu mi tedy není jasno a rád bych znal názor pana ministra
zahranièí na to, jaká je odpovìï na zveøejnìný telefonát mezi paní
Ashtonovou a ministrem zahranièních vìcí Estonska, kdo to vlastnì støílel
do policistù, do demonstrantù na Ukrajinì. Kdo to byl? A v této souvislosti
mám další otázku, kterou by nemìla odpovìdìt paní Ashtonová, ale ze-
jména by ji mìli odpovìdìt ti, kteøí jsou dnes ve vládních funkcích na
Ukrajinì. Proè není ochota vytvoøit vyšetøovací orgán, který by øešil to, co
se tam ve skuteènosti odehrálo?

Nikdo v hodnocení nezpochybòuje, že situace tam dobrá nebyla dlou-
hou dobu. Válka jednotlivých skupin oligarchù pravdìpodobnì nemùže být
vydávána za fungování demokratického právního státu. Já bych v tomto o-
hledu byl rád, aby Èeská republika jako èlen Evropské unie postupovala
minimálnì s velkou odpovìdností za to, že svého èasu, od roku 1919, byla
jedna z èástí souèasné Ukrajiny také souèástí bývalého Èeskoslovenska. A
v tomto ohledu, pokud budu respektovat názor KS Ukrajiny a vìtšiny ukra-
jinského lidu, že má být zachována teritoriální jednota Ukrajiny, tak
pravdìpodobnì pro to musíme nìjakým zpùsobem pøispìt. Jeden návrh
tady øekl pøedseda Poslanecké snìmovny. Nemám proti nìmu vùbec nic.
Ano, postarejme se tedy o to, pokud se nìkdo z volyòských Èechù bude
chtít vystìhovat zpátky do Èeské republiky, nic proti tomu nemám, ale
udìlejme to slušným zpùsobem, aby to nevypadalo, že rozebíráme jedno-
tnou Ukrajinu. To asi není smyslem takového opatøení. Ale proè o to volyòští
Èeši žádají? Cítí se tam bezpeènì? Cítí tam nìjakou perspektivu, v tomto
státì, o kterém si myslím, že by mìl zùstat jednotný, demokratický a s ev-
ropskými hodnotami? Požadujeme od tìch, kteøí jsou dnes vùdci na
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pravicové skupiny, které jménem revoluce mohou obèanùm zabírat
majetek, dopouštìt se na nich násilí a zastrašovat je. Situace se vymkla
kontrole, pøièemž vedoucí pøedstavitelé policie a vnitra, kteøí se rekrutují ze
vèerejší opozice, v lepším pøípadì nemají na ozbrojené skupiny žádný vliv
a v horším pøípadì se sami tiše úèastní nezákonností.

Aktivisté KS Ukrajiny se stali prvními obì�mi útokù. Je všeobecnì
známo, že snahou ukrajinských nacionalistù a západních velmocí je úplná
likvidace komunistického hnutí na Ukrajinì. V podmínkách rozpadu práv-
ního systému jsou komunisté vystaveni vydírání a zastrašování, jsou fyzic-
ky napadáni, dochází k zabavování majetku vèetnì stranických tiskáren.
Jsou snahy o úplné paralyzování èinnosti KS Ukrajiny. Nejmarkantnìjším
pøíkladem byla "revolucionáøi" provedená konfiskace kanceláøe
Komunistické strany Ukrajiny v Kyjevì a okradení pracovníkù, kteøí byli v
budovì. Velká èást našich regionálních kanceláøí byla vyrabována a vy-
pálena. Na Ukrajinì byly znièeny stovky památníkù druhé svìtové války.

Tragické události na Ukrajinì jsou dùsledkem sebevražedné politiky u-
skupení, která v boji o moc úplnì ignoruje možnost kompromisu a dialogu
s oponenty, èehož aktivnì využívají radikální hnutí, která si osobují právo se
pod opozièními hesly dopouštìt jakýchkoliv nezákonností.

V této tìžké dobì KS Ukrajiny hájí práva prostých lidí, bojuje za splnìní
svých programových cílù a snaží se o obnovení a rùst vlivu komunistické
strany na celé Ukrajinì. I nadále podporujeme zájem lidu na zachování te-
ritoriální jednoty Ukrajiny. K tomu je potøeba zahájit co nejširší dialog všech
politických sil. Komunistická strana Ukrajiny zastává názor, že federalizace
a zvýšení pravomoci regionù mùže zachránit teritoriální jednotu Ukrajiny a
vytvoøení podmínek pro návrat ke klidu a vzájemnému porozumìní mezi
obèany celé Ukrajiny.

Obracíme se na všechny komunistické, dìlnické a levicové strany se
žádostí, aby i nadále poskytovaly Komunistické stranì Ukrajiny podporu a
pomoc v jejím nelehkém boji za spoleèné principy a cíle.

Jménem tisíce našich èlenù vám dìkuji. S úctou Petr Simonìnko.
Já jsem to pøeèetl právì proto, abych nebyl podezírán z nìjakého na-

hrávání tomu, co se odehrálo na Krymu, a chránìní zájmù jiných státù na
území Ukrajiny. 

Já jsem pøesvìdèen, že pokud tady nìkdo hovoøí o spoleèných hodno-
tách Evropy, o hodnotách, které je tøeba chránit v rámci Evropské unie, tak
je potøeba mezi tyto hodnoty brát také minimálnì právo na odlišný politic-
ký názor, na právo se podílet na správì vìcí veøejných, na tom, aby všech-
ny politické názory mohly být zastoupeny na rozhodování o dalším osudu
jakékoliv zemì. A v tomto ohledu je potøeba øíct, že není možné
jednostrannì podporovat moc, která se ujala svých funkcí zpùsobem, kte-
rý odporuje zásadním evropským hodnotám. Já jsem na to upozoròoval i v
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nak na Balkánì a jinak v Rusku? Když mluvíme o ústavì Ukrajiny, je to ta
ústava, která øíká, že prezidenta mùže odvolat pouze buï on sám, nebo
smrt, anebo impeachment? Je to ta ústava, která tedy odvolala prezidenta
tímto zpùsobem? Platí zákony na Ukrajinì stále? Platí zákony i pro policis-
ty z Berkutu, kteøí bránili svoji zemi v souladu se služebním øádem a muse-
li si v Charkovì kleknout a odprosit davy? Platí také pro nì nìjaké právo a
ústava? Moji kolegové, nedíváme se na to pokrytecky, že pro nìkoho
nìkdy platí právo? Platí pro kosovské Albánce si vydobýt svoji
samostatnost rùznými prostøedky a pro Rusy na Krymu teï neplatí to právo.
Nebo jak to vlastnì je?

Mùj kolego a pøíteli Lubomíre Zaorálku, první obìtí tìchto konfliktù se
vìtšinou stává pravda. Byli jsme toho svìdky i v minulosti. Paní Clintonová
vyprávìla ve své volební kampani, jak se svou dcerou bìhala po letišti a
klièkovala pøed snajpry. Deníky Reuters jí dokázaly, že nikde neklièkovala.
Ona potom pøiznala, že lhala. Tony Blair øíkal: Srbové na Kosovu v jedné al-
bánské vesnici povraždili na dvacet uèitelù. Reuters øíká: V té vesnici je
jedna škola, jeden uèitel, živ a zdráv.

Dámy a pánové, nelžeme si do kapsy, nebuïme pokrytci a dívejme se
na ty vìci objektivnì. (Výrazný potlesk zleva a zprava.) 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A s další faktickou prosím pana ministra Stropnického. Prosím,
pane ministøe, máte slovo.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, paní pøedsedající.
Dámy a pánové, já skuteènì jenom na okraj. Pozor na ty paralely.
Zahranièní politika snad ještì víc než domácí svádí k takovému nadužívání
až øekl bych zneužívání a nìkdy to hranièí až s báchorkami. Srovnávejme
srovnatelné, jsou v tom podstatné rozdíly. A prosím, na ty rozdíly není
dobré zapomínat.

Já bych mìl z titulu své momentální funkce jenom aspoò øíct pár vìt k
bezpeènosti Èeské republiky. Já jsem pomìrnì na to skoupý ve svých
vyjádøeních, ale je to právì proto, že taková vyjádøení jsou nesmírnì citlivá,
a pøedevším proto, protože jsou èasto interpretovaná potom nìjakým
zpùsobem.

Chci jenom øíct to, co patrnì víte. U nás existují samozøejmì standardní
bezpeènostní mechanismy v zájmu obrany státu a pak také existují stan-
dardní alianèní mechanismy. Mohu vás ujistit, že žádné mimoøádné stupnì
nebyly aktivovány nebo k nim není žádný dùvod. Zároveò ale bych chtìl
všechny ujistit, že èlánek èíslo 5 nikdo nezrušil...

Tak. A budu korektní a skonèím. Dìkuji.
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Ukrajinì, aby respektovali evropské hodnoty vèetnì práva na politickou
organizaci, politický názor a úèasti ve volbách? Chceme to od nich, nebo
je naším zájmem nìco jiného? Teï myslím zájem Èeské republiky.

V tomto ohledu si myslím, že unáhlené závìry jsou závìry, které nema-
jí hodnotu do budoucna, a požaduji od èeské zahranièní politiky, aby všem
mìøili stejným metrem. To jsou podle mého soudu zásadní kroky, které
mùžeme udìlat my jako témìø sousední stát pro jednotnou Ukrajinu. V tom-
to ohledu jsem pøesvìdèen, že otázky, které tady mùžeme dnes položit ne-
bo budou položeny pøi jiné pøíležitosti, by mìl pan ministr zahranièí také
pøenášet na jednání evropské Rady ministrù zahranièních vìcí, aby pøesnì
v tomto duchu, podle tìchto evropských hodnot byl pomìøován souèasný
stav na Ukrajinì. To je podle mého soudu zásadní.

A dovolte mi jedno drobné odboèení. Pokud jde o samotné mezinárod-
ní právo, už v právní teorii jsme se uèili, co to je územní plebiscit. Ten
samozøejmì známe. Známe samozøejmì i mezinárodní pakt o obèanských
a politických právech, který v èlánku 1 odstavci 1 øíká, "že každý národ má
právo na vlastní politický režim, na využívání svých pøírodních zdrojù".
Pokusme se tedy respektovat, že i tohle je závazek, který Èeská republika
pøevzala po bývalém Èeskoslovensku, protože to je ve Sbírce zákonù
zveøejnìno pod è. 120 z roku 1976. Je to jeden z našich závazkù a neza-
pomínejme na nìj, protože to je jedno ze základních práv, které máme. I
pro nás je velmi dùležité a nemìli bychom si nechat mluvit do toho, jakým
zpùsobem budeme využívat vlastní zdroje a jakým zpùsobem budeme or-
ganizovat náš stát. Ale samozøejmì tak, že budeme hodnoty, které jsou
tam, vyžadovat pro sebe, ale i pro ostatní.

Dìkuji vám. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu
místopøedsedovi. Než pøedám slovo panu poslanci Schwarzenbergovi,
musíme se vypoøádat se tøemi faktickými poznámkami. S první pøijde pan
poslanec Foldyna, poté pan ministr Stropnický a poté pan ministr Zaorálek.
Pane poslanèe Schwarzenbergu, moc se omlouvám, ale hlásil jste se s
pøednostním právem. Vydržte, protože faktická má pøednost. Dìkuji.
Jenom jsem øíkala, abyste vìdìl, proè pøed vámi jdou pánové, co jsou
pøihlášeni k faktické. Dìkuji. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dìkuji. Omlouvám se za zmatky.
Já bych se prostøednictvím paní pøedsedající zeptal svého stranického

kolegy, pøítele a našeho ministra zahranièních vìcí. Když mluvíme o mezi-
národním právu a vyžadujeme po Rusku, aby platilo, je to stejné mezi-
národní právo a stejná Helsinská smlouva, která neplatila na Balkánu, a teï
chceme, aby platila v Rusku? Je to stejné právo, nebo ho jenom èteme ji-
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nout, už to øíkal náš pan pøedseda, a podpoøit stanovisko ministra zahranièí
a vlády Èeské republiky. Øíkám to jako pøedstavitel opozice, protože si
myslím, že není prostor na to hrát vnitropolitickou èi vnitrostranickou bitvu
v tak vážné situaci. My pøece – mnì tehdy byly ètyøi roky, tak já si to nepa-
matuji, ale generace mých rodièù mi to øekla – my pøece známe pøesnì ta
slova, která teï se opakují – zvací dopis, ochrana zájmù, okupace, pobyt
vojsk... My pøece to známe. A kdo jiný to má øíkat než my, kteøí jsme to ja-
ko národ zažili!

A mì tedy fakt dìsí, které vystoupení v této tìžké debatì sklidilo zatím
nejvìtší potlesk. Opravdu mì to dìsí. A ti, kteøí tak horují a obhajují postoj
Ruska, hledají nìjaké levné paralely a chtìjí zamlžit tuhle debatu, rozdìlit
do mnoha úhlù, tak a� nám odpovìdí na otázku, jak by asi dopadla refe-
renda v Sudetech v 1938, kdyby v nìkteré èásti Èeskoslovenska si územnì
vyhlásili referendum o pøipojení k nìmecké øíši. Jak by asi dopadlo to refe-
rendum? Možná by èísla o té podpoøe byla velmi podobná jako èísla, která
èteme od nedìle. Bohužel je pravda, že i náš kolega, èlen našeho parla-
mentu, jim na to svítí a øíká: Mnì je vlastnì jedno, kdo mì tam pozval, mnì
je jedno, co se tam dìlo. Já jsem se jenom díval, jestli ti lidé hlasovali ano.
No, já nezpochybòuji, že ti lidé, kteøí hlasovali ano, tam ten lístek vhodili. O
tom pøece vùbec není debata.

Já bych poprosil, jestli by pan ministr zahranièí mohl odpovìdìt na o-
tázku, jakou pozici bude èeská vláda v tìch složitých jednáních zítra a
pozítøí zastávat. (Pøedsedající upozoròuje zøejmì na èas – není rozumìt,
protože mluví pøedsedající i øeèník chvíli souèasnì.) ... A mohu øíct, že na
podporu opozice, aspoò èásti, se mùže spolehnout. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní ještì s faktickou po-
známkou pan kolega Plzák a poté už pan pøedseda Schwarzenberg øádnì
s pøednostním právem. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické po-
známce.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážené kolegynì,
kolegové, byl jsem pouèen svým stranickým kolegou, pozor na ty paralely.
Slyšel jsem tady paralelu na ty Sudety, ale já vidím ještì vìtší paralelu.
Vezmìte si, že koncem druhé svìtové války osvobodila sovìtská armáda
území bývalého Èeskoslovenska, tehdejší Zakarpatskou Ukrajinu. A já tam
vidím tu nejvìtší paralelu s dnešním Krymem. Tam prostì byla cizí vojen-
ská moc, pod jejím diktátem se tam udìlalo referendum. A tato oblast, kte-
rá historicky nikdy k Ukrajinì nepatøila, se pøipojila k Sovìtskému svazu. Já
bych se chtìl zeptat, historicky se nechat pouèit: Kdo tehdá protestoval?
Kdo horoval za naše zájmy? Dìkuji.
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministrovi
a s další faktickou prosím pana ministra Zaorálka.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Já jenom nìco,
protože na nìkteré vìci musím zareagovat hned, mám jenom dvì minuty.
(Dále mluví èím dál rychleji, hlasitìji a s gestikulací.)

Já bych rád øekl, že já jsem tady v této snìmovnì mìl velký projev, když
se projednávalo Kosovo. Já jsem tady mluvil o tom, jaké otázky kladl
Masaryk, když uvažoval o tom, jestli Èeši, Moravané, Slováci budou schop-
ni spravovat samostatný stát, jestli na to mají politicky, jestli na to budou mít
ekonomicky, jestli ten stát bude životaschopný. Já jsem podobné otázky
tady kladl ve snìmovnì, co se týèe Kosova, a vzdával jsem velké pochy-
by, aby na základì principu existence velké menšiny vznikal samostatný
stát. A tvrdil jsem, že je to chyba. Øíkal jsem to tady opakovanì a nesou-
hlasil jsem.

Stejnì jako budu øíkat, že jsem nesouhlasil s tím, jakým zpùsobem byly
oddìleny pohranièní èásti Èeské republiky v roce 1938. A stejnì tak øíkám,
že v pøípadì Krymu se dìje, s èím já stejnì nesouhlasím. Kdo si tady nìco
lže do kapsy? Protože se to stalo nám, tak se to mùže stát i jiným? Já s tím
nesouhlasím neustále, øíkám svému kolegovi Jardovi Foldynovi. A vždycky
øíkám, že tento princip je zhoubný. A tento názor nemìním! Já mám názor
stejný! Ale protože nìkomu chcípla koza, tak já mám øíkat, aby tìm chcíp-
la koza taky? Co to je za uvažování, ptám se! Takhle nesmíme uvažovat!

To znamená, já tvrdím, že mùj názor je konzistentní, a já na nìm trvám
neustále! Takže žádné lhaní do kapsy! To si prostì vyprošuji!!

A druhá vìc. Stejnì tak øíkám, když tady vystoupil Vojtìch Filip. Není
pravda, že neexistuje vyšetøovací komise, která vyšetøuje to, co se dìje.
Ministr vnitra, SBU jmenovalo vyšetøovací komisi. Permanentnì se zajímám
o to, jaké jsou výsledky té komise. Takže øíkejme prostì ta pravidla pøesnì!
Pravoslavná církev, její pøedstavitel se vyjádøil, podpoøil Majdan. Stejnì tak
øeckokatolická církev, která nám slouží pravidelnì mše. Vyjádøení toho ra-
bína neznám, ale mohu vám øíct, že ta situace je složitìjší! Bojím se pravé-
ho sektoru pana Jaroše apod. Vím, že jsou tam démoni, kteøí nám ožívají.
Jsou velmi nebezpeèní, ti démoni! Ale nezjednodušujme to!!! (Šum v sále,
ozývá se dvakrát potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi. Nyní ještì –
pana pøedsedu Schwarzenberga požádám ještì o chvilku strpení (stojí
pøipraven nedaleko øeèništì) – s faktickou poznámkou pan pøedseda
Stanjura. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Já bych chtìl pøipome-



- 199 -

krajinskou vládou nebo s ukrajinskou stranou byl Krym obsazen a oddìlen
od Ukrajiny a Rusko už ho pøijalo jako svou souèást. Je to prostì anexe
cizího území. Tím prosím skonèí období, kdy jsme se mohli v Evropì spo-
lehnout, že se respektuje mezinárodní právo, že se respektuje mír.
Nastoupí prostì velmoc se svými požadavky a všichni pøed tím ustupují.
Pøijmeme-li tento pøístup, tak se nesmíme divit, když to 21. století bude
ještì horší než 20. století. Ve 20. století, ano, se taky couvalo pøed násil-
nými režimy a výsledek byl strašný. Varuji pøed tím a jsem velice rád, že
pan ministr zahranièí vyjádøil jasný názor, že ustupovat nemùžeme.

Pøiznávám se, že jsem ponìkud odlišného názoru, co se týká sankcí.
Lupiè nevydává svou koøist dobrovolnì, to jsem ještì nikdy v životì
nevidìl. Pouze silný hospodáøský tlak mùže pøimìt Rusko, aby aspoò u-
stoupilo. Bez toho to možné není a budou stejnì š�astní s tím lupem, jako
to bylo v Jižní Osetii a v Abcházii, které si pøivlastnili pøed nìkolika deseti
lety. Na to bych rád upozornil. A pak bude pokraèovat v nìjaké jiné zemi,
kde se Kremlu zachce ji ovládat. Jsme ve velmi nebezpeèné situaci, když
pøipustíme, že bezpráví zase vládne v Evropì, že velmoci mají vyšší nárok
než jiné státy, že velmoci mohou menší stát oloupit o jeho území, mohou si
sousední stát podmanit. Když toto pøipustíme, tak se nedivme, když jednou
dojde taky na nás.

Taky si pamatuji, že ve tøicátých letech si èeskoslovenští politici mysle-
li, že Hitler bude spokojen s anšlusem a Èeskoslovensko nechá na pokoji.
Byl to veliký omyl. Pøišel Mnichov, obsazení ostatku èeských zemí, vy-
hlášení Slovenského štátu a už na podzim zaèala druhá svìtová válka. Tyto
paralely nejsou marné. Je to vždycky, když se ustupuje zlu, když se ustu-
puje násilí. Proto vím, že jisté sankce, kdyby se proti Rusku vyhlásily, a zdá
se, že je to nevyhnutelné, nás taky budou nìco stát, budou Evropu i
Èeskou republiku zajisté stát. Jistì, hospodáøské výsledky budou menší.
Prostì boj za svobodu bude nìco stát. Ale svoboda, dámy a pánové, ni-
kdy nebyla levná. Za svobodu se muselo vždycky obìtovat, a dokud jsme
schopni uhájit svobodu, ale taky svobodu i ostatních evropských zemí,
pouze materiálními obì�mi, nikoli pak krví, pak máme dìkovat pánubohu.
Svoboda a nezávislost v žádném století nejsou bezpeèné. Vždy se musí
hájit, také v tomto 21. století.

Ale jak øíkám, ano, mùže být, že nás to bude stát znaèné peníze, a
buïme rádi, když nás to bude stát pouze peníze a nikoliv krev. Ale když
pøipustíme, aby zlo pokraèovalo, tak to skonèí zase tím, že budeme platit i
krví.

Dìkuji mnohokrát za pozornost. (Potlesk v èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi Karlu
Schwarzenbergovi. A ještì mám poznámku jednoho pøednostního práva
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. A ještì jedna faktická
poznámka od paní poslankynì Kateøiny Koneèné. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane pøedsedající. Kolegynì a
kolegové, dovolte mi se fakticky zeptat pana kolegy Stanjury
prostøednictvím pana pøedsedajícího: Jak by asi dopadlo referendum k
rozdìlení Èeskoslovenska? Myslíte si, že byste to opravdu mohli udìlat,
kdybyste se lidí zeptali, co vlastnì chtìjí? (Potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. A pan
pøedseda Schwarzenberg má slovo s pøednostním právem. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Pane pøedsedající, vážené poslan-
kynì, vážení poslanci, já bych rád podìkoval ministru zahranièí za velmi o-
bšírnou zprávu, kterou nám podal, co se týká situace na Ukrajinì. Zajisté
to není lehká situace. A jeví se tady docela zajímavé fenomény. Když sly-
ším tady horovat proti revoluèním zmìnám ze strany KSÈM, tak mì to do-
cela pobaví. Vždycky oslavovali všechny revoluce na svìtì a tentokrát,
když se tato revoluce dìlá proti velmi korumpovanému prezidentovi
Ukrajiny, tak najednou jsou z toho pohoršení a vyžadují legitimitu
korupèního režimu. Ale nechme tyto poznámky, je to spíše pro pobavení
všech posluchaèù.

Ve skuteènosti vidíme pøed sebou velmi vážnou situaci. Jsou
historici, kteøí tvrdí, že 20. století bylo nejkratší, nebo� zaèalo v roce 1914
a konèilo 1989. Já mám takový dojem, že se blížíme k podobnému sta-
vu, že 21. století zaèíná, ano, zase v roce 14 a že to období mezi léty
1989 až 2013 bylo výjimeèné období míru a vlády práva v Evropì, které
teï pøestalo. 

A� mi tady nevytýkají, že jsem zapomnìl na Kosovo. Já si velmi dobøe
pamatuji na Kosovo, ale pøipomínám, že než Spojené státy a jejich spojenci
zaútoèili tehdy na Srbsko, snažnì se snažila jak state secretary
Albrightová, která ještì myslela, nebo� umí srbsky, že pøimìje srbského
prezidenta k jistému pochopení, že nemùže pokraèovat ve vyhánìní
Albáncù z Kosova. A teprve po dlouhém a bezvýsledném jednání, ano,
bylo zaútoèeno bez souhlasu Rady bezpeènosti, což vùbec neschvaluji, že
tento útok byl, už tehdy jsem to neschvaloval, ale byla to opravdu jiná
situace. Nejdøív se opravdu dlouho pokoušela ten proces jednání v Kosovu
zastavit, to vyhánìní, a dojít k nìjakému kompromisu, který bohužel kvùli
tvrdohlavosti srbského prezidenta se nepodaøil.

Teï máme ale opravdu úplnì jinou situaci. Bez jediného jednání s u-
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bodù jednání. Jsem také velmi ráda, že dnes jsme se k tomu tady oficiálnì
vrátili od toho 13. února, ale musím øíci, že i pan ministr zahranièí, tak jak
sleduji i všechny jeho výjezdy do Bruselu a setkání premiérù a podobnì,
tak je dobøe, že naše republika se k tomu hlásí a že nestojíme neèinnì, ale
že opravdu urèité kroky konáme.

Mezitím jsem sledovala i sociální sítì dnes, tak tam už jsou komentáøe
k dnešním výstupùm. Opravdu, lidi to zajímá. To je dùležité, že to opravdu
i naše mnohé obèany zajímá. Dokonce mi skrz to také telefonují, protože to
není možné podcenit, tuto situaci na celé Ukrajinì.

A ještì, když jsem poslouchala jednotlivé potyèky zde, tak si myslím, že
je potøeba nevést debatu o tom, která strana má pravdu, ale co jsou naše
národní zájmy. A také, jaké nástroje k tomu použijeme. Vìøím, že pan mi-
nistr zahranièí ještì odpoví na dotazy, které zde na nìj dnes byly
smìøovány. A také pro nás je dùležité, jak zachovat Ukrajinu jako zónu me-
zi Ruskem a Evropskou unií. Myslím, že toto je velice dùležitý pohled na
vìc.

Sledovala jsem i jednání Rady bezpeènosti OSN, která probíhala, jak
zde bylo øeèeno, 15. bøezna. Rada Evropy ve Štrasburku 14. bøezna. A
myslím, že my jako Èeská republika nemùžeme nic samostatnì zvládnout,
že musíme být opravdu souèástí právì tìchto, øeknu, aliancí souèasnì,
nemáme nyní èlenství v Radì bezpeènosti, tam nejsme nyní na tahu. Zde
bylo øeèeno, že tam bylo použito právo veta, ale jsme èleny také Rady
Evropy, Evropské unie. Èili spoleènì prosazovat a hájit zájmy tak, aby
Ukrajina byla co nejklidnìjší cestou vyøešena.

Na závìr chci øíct, ono už tady toto padlo jak od paní poslankynì
Nìmcové, tak i od pana pøedsedy Fialy, že Obèanská demokratická strana
urèitì bude v tuto chvíli, jak sledujeme postup èeské vlády, souhlasit s ta-
kovým tvrdým postupem a zastupováním Èeské republiky v zájmu lidu
Ukrajiny.

Dìkuji moc za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Janì
Fischerové. Slova se ujme pan poslanec Marek Ženíšek. Poté vyhlásím
pøestávku na obìd a na jednání organizaèního výboru. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Marek Ženíšek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Dámy
a pánové, myslím si, že pan prezident Vladimir Putin se musí do jisté míry
v souèasné chvíli pøi pozorování dnešní debaty trošku pousmát. Jednak
tady vidíme v pøímém pøenosu, že pan ministr zahranièí nemá vlastnì pøi
tom svém jednání a konání ani podporu všech vlastních spolustraníkù.
Jednak ta debata, tak jak ji mohu sledovat, sklouzává do analýz toho,
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pana pøedsedy Petra Fialy. Omlouvám se, pan pøedseda poslaneckého
klubu Úsvit Radim Fiala. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Já jsem spíš chtìl vystoupit s
technickou po vystoupení pøedsedy Snìmovny Jana Hamáèka, ale když už
to dopadlo takhle, tak se nedá nic dìlat. Nicménì já už nechci komentovat
situaci na Ukrajinì, protože už tady toho bylo øeèeno dost, hodnì ještì
øeèeno bude a nota bene, ta situace se bude jistì ještì každou chvíli mìnit.

Ale kam chci obrátit pozornost vlády, je zpìt právì k tomu, co øíkal Jan
Hamáèek, co øíkal i pan kolega Filip, abychom vìnovali velkou pozornost
obavám èeských obèanù žijících na Ukrajinì. Tito lidé mají neblahou zku-
šenost s ukrajinským nacionalismem. Dnes poukazují na nárùst kriminality,
banditismu, pøedevším v oblastech západní Ukrajiny. Tento rùst násilí mají
na svìdomí radikální ozbrojené skupiny, které se hlásí k odkazu Štìpána
Bandery. Není možné ignorovat obavy našich krajanù, kteøí mají tyto zku-
šenosti s formou nacismu z doby druhé svìtové války. Chci také upozornit
na to, abychom se v rámci protiruského postoje Èeské republiky v této vìci
nedostali do jednoho šiku právì s tìmito èistokrevnými nacisty. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Radimu
Fialovi za jeho vyjádøení a budeme pokraèovat øádnì pøihlášenými v
rozpravì. Paní poslankynì Fischerová má slovo, pøipraví se pan poslanec
Marek Ženíšek. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Fischerová: Pane pøedsedo, já vám dìkuji za slovo
a øeknu zde klidným hlasem – já s pokorou èekám od 13. 2., abych se
pøihlásila do obecné rozpravy, a øeknu také, že už jsem mìla pøipraveny
úplnì jiné postøehy z poslední situace na Ukrajinì. Od té doby stále sledu-
ji vývoj situace hlavnì na Krymu spoleènì s vámi, a myslím všemi, protože
to je opravdu vìc, která se týká nás všech. Ukrajina není za naším hori-
zontem a je to velká zemì. Mnozí, dokonce i naši pøedci tam mìli koøeny a
mnozí lidé z Ukrajiny žijí v naší republice.

Já jsem na Ukrajinì byla, byla jsem tam dvakrát. Byla jsem tam dele-
gována oficiální institucí, Radou Evropy, ještì jako starostka kdysi, poté v
naší parlamentní delegaci Rady Evropy. A znám i mnohé parlamentní po-
slance Ukrajiny, ale i z ruské Dumy. Takže se pøiznám, že s nimi i komuni-
kuji, protože se to týká nás všech. Týká se to zejména, øeknu, bìžných
obèanù na Ukrajinì. A to je dùležité, to tady tolik nepadlo, ale opravdu lidé,
kteøí tam žijí, tak si vlastnì ani neuvìdomujeme, co prožívají. My si to
uvìdomujeme, ale ne až tak dùslednì.

Tak jak jsem poslouchala všechny své pøedøeèníky, jsem velmi ráda, že
paní poslankynì Miroslava Nìmcová jako pøedkladatelka toto zaøadila do
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typu, že v podstatì on nikdy nechápal nezávislost postsovìtských zemí
jako nìjakou dlouhodobou, co zde zmínil pan ministr zahranièních vìcí, že
to je pouze nìjaká krátkodobá záležitost a že ty zemì byly ukradeny Rusku,
to byly zøetelné náznaky toho, že je tøeba minimálnì uvažovat a hovoøit a
debatovat o tom, co dál mùže nastat.

Já se tedy ptám pana ministra zahranièí, a už zde byla ta otázka také
kladena – protože pan ministerský pøedseda mi dnes ráno na tu otázku
odpovìdìl velmi vyhýbavým zpùsobem, když jsem se ho ptal, jaký bude
další postup èeské vlády –, zdali budeme patøit k tìm zemím, které budou
prosazovat napøíklad i ekonomické sankce, pokud to situace bude vyža-
dovat. Pan ministerský pøedseda mi odpovìdìl, že pøedevším bude hájit
národní zájmy Èeské republiky a že teprve nejprve si to musí spoèítat na
základì analýz, zdali by ty ekonomické sankce byly pro Èeskou republiku
výhodné, èi naopak nevýhodné, a na základì toho se rozhodne. Já se
obávám, by� je to naprosto legitimní postup, je to alespoò nìjaká strategie
a díky za ni, by� s ní nesouhlasím, ale že takové vnímání národních zájmù
je postup nedobrý a z dlouhodobého hlediska se mùže Èeské republice
vymstít. Tak jak zde už nìkteøí mí pøedøeèníci øekli, zkrátka snaha urovnat
situaci a postavit se agresoru vždycky nìco stojí.

Takže všichni si pøejeme diplomatické øešení, to ano. Ale ptám se, po-
kud dosavadní sankce nebudou úspìšné, nebo èást tìch sankcí nebude
úspìšná, pravdìpodobnì nastane rozšíøení seznamu lidí, kterým bude
znemožnìn pøístup na pùdu Evropské unie, tak pokud to nebude úspìšné,
pokud ta situace se, jak øíkal pan premiér dnes ráno, jaksi sama nevyøeší
do té doby a neuklidní, tak jaký bude postoj èeské vlády a zdali tedy již u-
važujeme o dalších krocích, které samozøejmì v sobì obnášejí i ekono-
mické sankce. Takže to je otázka, na kterou bych chtìl znát odpovìï. 

Zároveò si dovolím na závìr svého vystoupení pøednést návrh usnese-
ní, jehož text pak pøedám zpravodaji. Návrh usnesení zní – a pramení právì
z tìch obav, kde si nejsem jist, zda celá vláda sdílí postoje pana ministra
zahranièních vìcí: "Poslanecká snìmovna žádá pøedsedu vlády, aby na
všech summitech EU dùraznì prosazoval dùsledná opatøení vùèi Ruské
federaci, vèetnì plošných ekonomických opatøení, která ve svém dùsledku
povedou k ukonèení agrese Ruské federace vùèi suverénnímu státu
Ukrajina. Imperiální nároky Ruské federace na ukrajinské území chápe
Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky jako potenciální ohro-
žení suverenity Èeské republiky, která byla desetiletí sovìtským satelitem.
Obrana suverénního ukrajinského území garantovaného mezinárodními
smlouvami je proto i obranou bezpeènosti a suverenity Èeské republiky."
(Potlesk v pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, ještì potom vás u-
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zdali referendum odpovídá mezinárodnímu právu, èi nikoliv. Sklouzává
do nesprávného srovnání s Kosovem nebo situací na Balkánì a úplnì vy-
nechává základní a podstatnou záležitost, a to je, že jeden stát se obo-
hatil o další území na úkor jiného státu.

O to více mì tìší, že zde mohu øíct, a už zde to bylo øeèeno nìkterými
mými pøedøeèníky, že – by� jako opozièní poslanec – velmi vítám dosavad-
ní kroky pana ministra zahranièních vìcí, jeho postoje k dané vìci a ze-
jména i jeho jasné prohlášení. A i ta razance nebo dikce, kterou tady
pøedvádí. Na druhou stranu si nejsem úplnì jist, zdali jeho postoj sdílí
vìtšina èlenù vlády Èeské republiky vèetnì pana ministerského pøedsedy.

Já jsem skuteènì velmi rád, že se tady pravdìpodobnì, a pevnì vìøím,
by� po nìkterých výstupech si nejsem úplnì jist, že se zde shodneme, že
ta akce na Krymu odporuje mezinárodnímu právu. Stejnì tak jsem velmi
rád, že se shodnu s panem ministrem zahranièních vìcí, že Putin je ne-
spolehlivý, nepøedvídatelný partner a že uvažuje v intencích minulého sto-
letí. Zkrátka a dobøe – rozšiøovat své území na úkor nìjakého jiného státu,
to je zkrátka politika, která je doménou minulého a ještì vìtší minulosti, 19.
století.

Dnes ráno jsme mìli jednání výboru pro evropské záležitosti, kde byl
pøítomen i pan premiér. A jak zde již bylo uvedeno, byly kladeny dotazy, ja-
ká je další cesta èeské vlády, resp. jaké budou kroky èeské vlády.
Samozøejmì všichni si pøejeme to, co zde bylo øeèeno, že nejlepší øešení
je diplomatické øešení, politická dohoda. Ale pokud tato varianta nevyjde,
tak se ptám, jaké další øešení, jaký je postoj èeské vlády, co bude
prosazovat na pùdì Evropské rady pan ministerský pøedseda ve ètvrtek a
v pátek.

Já bych si strašnì pøál, abyste stejnì tak, jak jste, pane ministøe, vystu-
poval zde v Poslanecké snìmovnì, vystupoval i na pùdì Rady ministrù. Já
bych si strašnì pøál, kdybyste stejnì tak razantnì a jasnì, jako jste vystu-
poval dnes, pøesvìdèil pana ministerského pøedsedu, aby tak vystupoval
na pùdì Evropské rady. Stejnì tak bych si pøál, abyste stejným zpùsobem,
razantním a naprosto jasným, vystupoval smìrem k vašim kolegùm – Itálie,
Nizozemí. Je pochopitelné, že tyto zemì pravdìpodobnì tolik netrápí rus-
ká agrese jako napøíklad Èeskou republiku nebo zemì Visegrádské ètyøky.

Kdo jiný by mìl prosazovat razantní a jasný postoj než právì Èeská re-
publika s ohledem na svoji zkušenost, na svoji historickou zkušenost a s o-
hledem na to, co zde bylo již øeèeno? A pokud jste dobøe sledovali
napøíklad projev pana prezidenta Putina vèera, tak tam zaznìlo nìkolik
zcela zøetelných vìt, které si myslím, že pro každého soudného obèana to
znamená minimálnì uvažování o tom, že ta hrozba zde již existuje. Ruská
federace má již dlouhou dobu ve své zahranièní bezpeènostní koncepci
oznaèení Západu jakožto nepøítele, nebo potenciálního nepøítele. Výroky
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jem, tuto možnost nemají, což vede ke zbyteènému zvyšování nákladù bez
efektu pro životní prostøedí. (Silný hluk v sále.)

Novelizaèní bod smìøuje k umožnìní výmìny èásti emisních stropù me-
zi provozovateli s vylouèením možnosti zvýšení emisí za Èeskou republiku
i v rámci nejzatíženìjších oblastí. Rychlé pøijetí této zmìny je zásadní pro
pøípravu investic a odstraòuje nejistoty spojené s provozem stacionárních
zdrojù menších provozovatelù.

Novelizaèní bod týkající se kompenzaèních opatøení odstraòuje rozdíl
jejich aplikace mezi stacionárními zdroji a pozemními komunikacemi, což
ušetøí náklady na jejich realizaci na stranì Øeditelství silnic a dálnic,
pøípadnì mìst. Zbývající novelizaèní body sníží administrativní zátìž na
stranì podnikù i státních institucí a vyjasní vèas nìkteré povinnosti.

Další návrhy na úpravu zákona snižují administrativní zátìž
provozovatelù, èímž dojde pøi plnìní stejných environmentálních
požadavkù ke snížení nákladù.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pardon, pane senátore. Milé
kolegynì, milí kolegové, já vás prosím o zachování klidu a vyslechnutí pa-
na senátora. Prosím, snižte hladinu hluku, nebo schùzi pøeruším. Dìkuji.

Senátor Jiøí Bis: V nìkterých pøípadech se jedná o nedostatky, resp.
nepøesnosti, které se ukázaly pøi aplikaci zákona a jejichž zmìnu je potøeba
provést neprodlenì.

Navrhovaná úprava je tedy velmi dùležitá pøedevším pro zajištìní
bezpeènosti dodávek energií. Snižuje administrativní náklady
provozovatelù, ale nijak nesnižuje environmentální nároky v oblasti ochra-
ny ovzduší. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu senátorovi. Nyní prosím,
aby se slova ujala zpravodajka pro první ètení paní poslankynì Kateøina
Koneèná. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, nebudu vás podrobnìji seznamovat s tímto se-
nátním návrhem zákona, protože ti z vás, kteøí tady byli pøed pøedèasnými
volbami, se s ním již jednou mohli seznámit nìkdy v èervenci, kdy jsme ho
tady mìli navržený. Návrh zákona ležel také pomìrnì dlouho ve vládì,
dnes se ho ujal Senát a já bych chtìla tímto Senátu podìkovat za to, že to
udìlal, protože jde o velmi dùležité novelizaèní zmìny, které se zdají být
malé, zdají se být neprovázané, ale bez nichž zákon o ochranì ovzduší
ztrácí svou úèinnost.

Vzhledem k tomu, že èas je opravdu krátký, vzhledem k tomu, že tato
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pozorním, že toto budete muset zopakovat v podrobné rozpravì. Dìkuji.
Žádný další kolega nebude zatím pozván k øeènickému pultu, protože

je 13 hodin. Vyhlašuji pøestávku na obìd s tím, že èlenové organizaèního
výboru se sejdou nejpozdìji ve 13.05 na jednání organizaèního výboru.
Požádám potom zástupce navrhovatele, poslanecké kluby, aby ve 14.30
sdìlily, na jak dlouho bude tento bod pøerušen, protože ve 14.30 zaèínáme
jiným pevnì zaøazeným bodem, a nemáme tedy možnost rozhodnout o
pokraèování hned ve 14.30. Takže tolik k této vìci. Dìkuji. Vyhlašuji polední
pøestávku.

(Jednání pøerušeno v 13.02 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 14.30 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré odpoledne, milé
kolegynì a milí kolegové, je 14.30 hodin. Vítám vás po obìdové pauze. Na
dnešní odpoledne máme pevnì zaøazený bod èíslo

20.
Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., 

o ochranì ovzduší
/snìmovní tisk 77/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jste obdrželi jako snìmovní tisk 77/1. Z povìøení
Senátu pøedložený návrh uvede pan senátor Jiøí Bis, kterého srdeènì
vítám. Prosím, aby se ujal slova.

Vítejte, pane senátore. Prosím, máte slovo.

Senátor Jiøí Bis: Vážený pane pøedsedající, vážené paní poslankynì a
poslanci, pøedkládám vám drobnou novelu zákona o ovzduší, a sice
pøedložený návrh, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., o ochranì
ovzduší. Doplòuje možnost výmìny emisních stropù mezi provozovateli a
odstraòuje další nedostatky souèasné podoby zákona vyplývající ze zku-
šeností s jeho aplikací.

Provozovatelé menších stacionárních zdrojù zahrnutých do
pøechodného národního plánu jsou stávajícím znìním zákona podstatnì
znevýhodnìni. Zatímco velcí provozovatelé s velkým množstvím zdrojù mo-
hou v rámci portfólia jimi provozovaných zdrojù optimálnì rozložit
pøipravované investice ke snižování vlivu na životní prostøedí a zvyšování
úèinnosti výroby energií, menší provozovatelé, èasto pouze s jedním zdro-
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(Konzultace mimo mikrofon.) Omlouvám se, prohlašuji toto hlasování za
zmateèné. Budeme nejprve hlasovat o pøikázání výborùm.

Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání výbo-
ru pro životní prostøedí. Ptám se, kdo má jiný návrh. Nikdo jiný návrh nemá.
Budeme tedy hlasovat o pøikázání návrhu zákona k projednání výboru pro
životní prostøedí. Nejprve mám ale žádost o vaše odhlášení. Všechny od-
hlašuji a prosím, abyste se pøihlásili svými hlasovacími kartami.

Zahajuji hlasování o pøikázání tohoto návrhu zákona výboru pro životní
prostøedí. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 32. Pøihlášeno je 120 poslankyò a poslancù, pro
119, proti žádný. Návrh byl pøijat. 

Nyní se dostáváme k návrhu paní zpravodajky Koneèné na zkrácení
lhùty k projednání na 24 hodin.

Zahajuji o tomto návrhu hlasování. Kdo je pro zkrácení lhùty na 24
hodin, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování poøadové èíslo 33, pøihlášeno je 125 poslankyò a
poslancù, pro 113, proti 9.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán výboru pro životní prostøedí a
lhùta byla zkrácena na 24 hodin. Dìkuji panu senátorovi i paní zpravodajce
a konèím první ètení tohoto zákona.

Dalším bodem v poøadí je

12.
Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,

Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,

Martina Lanka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vydání zákona,
kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané hodnoty, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 83/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 83/1.
Nyní prosím, aby pøedložený návrh uvedl zástupce navrhovatelù, pan

pøedseda poslaneckého klubu Úsvit pøímé demokracie Radim Fiala.
Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji vám za slovo. Vážené kolegynì, kole-
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novela zákona je vykomunikovaná i s Ministerstvem životního prostøedí,
které navíc pøipravilo ještì dva pozmìòovací návrhy, úplnì aktuální, které
bychom k nim potøebovali pøidat, tak abychom ten systém uvedli do
poøádku, proto si jako zpravodajka dovolím navrhnout ne úplnì standardní
postup, a vìøte mi, že jako èlovìk, který je tady dlouho, to nedìlám ráda,
ale jiná alternativa není, a to postup zkrácení projednávání tohoto zákona
na 24 hodin s tím, že jsme domluveni s kolegy z výboru životního prostøedí,
že to bìhem ètvrtku stihneme projednat, v pátek bychom absolvovali druhé
ètení a pøíští týden ve støedu tøetí. Øíkám znovu, nedìlám to ráda,
uvìdomuji si, že si tady hrajeme pomìrnì hodnì s termíny, ale to, že
napøíklad malé kogeneraèní jednotky dnes není možné instalovat nebo
uvádìt na trh, že v této novele zákona dáváme oznamovací povinnost do
31. bøezna, což všichni víme, že už to nestihneme, a øadu dalších vìcí,
které dnes trápí nejen obèany, ale i naše podnikatelské prostøedí, to nás
opravòuje k tomu, abychom to takto urychlili.

Debata v Senátu k tomuto zákonu byla pomìrnì zevrubná. Tento zákon
ležel jak na vládì, tak už kdysi v této budovì Poslanecké snìmovny. Dnes
si mùžeme dovolit to takto rychle prohnat prvním, druhým a tøetím ètením,
o což bych vás jako zpravodajka ráda požádala. Znovu opakuji, je to vy-
jednáno s Ministerstvem životního prostøedí i s výborem pro životní
prostøedí. Své kolegy jsem na to upozoròovala na poslední schùzi, že ten-
to problém máme. Zároveò pevnì doufám, že už mì nic takového po-
dobného nepotká, protože si uvìdomuji, že to není standardní proces a
mìli bychom ho využívat pouze v individuálních pøípadech. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni Koneèné.
Otevírám obecnou rozpravu, do které v tuto chvíli neeviduji žádnou
pøihlášku. Ptám se, kdo se hlásí do obecné rozpravy. Prosím paní zpravo-
dajku.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. V obecné rozpravì si dovolím
se souhlasem pøedkladatelù, ale troufám si øíci, že toto je domluvený po-
stup, navrhnout zkrácení lhùty na projednávání na 24 hodin.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, eviduji tuto vaši žádost. Ptám
se, kdo další se hlásí do obecné rozpravy. Nevidím žádnou žádost, obec-
nou rozpravu tedy konèím.

Budeme hlasovat o pøedloženém návrhu na zkrácení lhùty na 24 hodin.
Pøivolám naše kolegy z pøedsálí.

Zahajuji hlasování o návrhu paní zpravodajky Koneèné na zkrácení lhùty
u senátního návrhu zákona o ochranì ovzduší k projednání na 24 hodin.
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prostøedkù do státní pokladny, která má na svém dnì zcela evidentní díry.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já dìkuji zástupci navrhovatelù, pa-
nu poslanci Fialovi. Nyní prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení,
pan poslanec Václav Votava. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Votava: Já vám dìkuji za slovo, vážený pane
místopøedsedo. Kolegynì, kolegové, hnutí Úsvit Tomia Okamury nás o-
pravdu zásobuje øadou poslaneckých návrhù. Jestli se nemýlím, tak tento
návrh úpravy DPH, nebo novely DPH, je v poøadí již tøetí, ale kvantita jaksi
pøedbíhá kvalitu a to se týká bohužel i tohoto návrhu zákona.

Jakkoliv bych mìl pochopení pro zámìr pøedkladatelù osvobodit po-
zemky pod novými stavbami od danì z pøidané hodnoty a zrušit tedy tu
pìtiletou lhùtu pro jejich osvobození, tak musím konstatovat, že návrh je o-
pravdu legislativnì špatný, špatnì pøipravený. To koneckoncù konstatuje i
stanovisko vlády, které jste obdrželi. A stanovisko vlády je v tomto pøípadì
nesouhlas s návrhem.

Nechci zpochybòovat to, že stávající úprava, tak jak je v souèasné
dobì, mùže vést k rùstu, nebo vede k rùstu cen nových staveb. Má to i
urèitý dopad na realitní trh, možná dopad do stavebnictví, do nové výstav-
by. Navýšení ceny pozemku o DPH se do ceny opravdu mùže promítnout.
Souhlasím s tím, že cena pozemku se pohybuje nìkde kolem 15 až 30 %
ceny stavby. V tom dávám za pravdu pøedkladatelùm.

Já bych si dovolil citovat ze stanoviska vlády, z jednoho bodu tohoto sta-
noviska, které vystihuje to, proè je ten návrh, tak jak nám ho pøedkládá Úsvit
prostøednictvím pana pøedsedy Fialy, legislativnì opravdu špatný. Nechci to
nazvat zmetkem, to bych si možná nedovolil takto silné slovo použít. Budu ci-
tovat: Navržená legislativní úprava, spoèívající v pouhém vypuštìní pìtileté
lhùty, po kterou dodání pøedmìtných pozemkù s novými nebo novì užíva-
nými stavbami podléhá dani z pøidané hodnoty, však znamená, že by došlo
k úplnému osvobození nejenom u tìchto pozemkù, ale u všech nemovitých
vìcí uvedených v § 56 odst. 1 zákona è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané hod-
noty, ve znìní zákonného opatøení Senátu – nebudu citovat to èíslo –, to jest
rovnìž u práva stavby, jakož i podzemní stavby se samostatnými úèelovými
urèeními, inženýrských sítí a bytových a jiných jednotek.

Jednoduše øeèeno, tímto se ruší veškeré zdanìní nejenom pozemkù,
ale i všech staveb, od danì z pøidané hodnoty. Proto považuji ten návrh za
opravdu velice špatný. Ztotožòuji se se stanoviskem vlády, se zamítavým
stanoviskem, a také navrhuji, aby tento tisk èíslo 83 byl zamítnut již v prvém
ètení. Opravdu je to velice legislativnì špatný návrh a nelze s ním dále
pracovat. Dìkuji.
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gové, vážená vládo, dne 27. listopadu 2013 schválila Poslanecká
snìmovna zákonné opatøení Senátu – možná si na to všichni pamatujete,
že jsme tady byli nìkolik dnù a museli jsme projednávat zákonná opatøení,
která pøišla ze Senátu, bylo to velmi rychlé –, které mimo jiné zavádí povin-
nost platit daò z pøidané hodnoty i z pozemku pod stavbou. Tenkrát, jestli
si pamatujete, toho byly plné noviny, že jenom poslanci zasedli do lavic, a
už zvyšují daòovou zátìž jak pro podnikatele, tak pro fyzické osoby. Do
konce roku 2013 byl pøitom takový pozemek pod stavbou od danì z
pøidané hodnoty osvobozen. Novì je pozemek od danì z pøidané hodnoty
osvobozen až po uplynutí pìti let od vydání prvního kolaudaèního souhla-
su nebo ode dne, kdy bylo zapoèato první užívání stavby, a to k tomu dni,
který nastal døíve.

Jak si jistì všichni zde pøítomní umí dobøe pøedstavit, cena pozemku
pod bytem tvoøí 15 % až 30 % ceny stavby. Hlavním dùsledkem zmìny te-
dy je a bude rùst cen nových staveb, protože se jejich cena musí vyšplhat
o daò. Jen u nejmenších bytù to mùže znamenat zdražení øádovì o desít-
ky tisíc korun. U staveb vìtších se projeví zdražení v øádech statisícù.

Výše popsané zmìny mají znaènì negativní dopad na trh s novými
stavbami a zcela jistì i na developerský a stavební sektor jako celek.
Negativní je rovnìž naèasování zmìny a velmi krátká adaptaèní lhùta, kdy
zmìny úèinné od ledna 2014 byly schvalovány na konci roku 2013. Jestli
si pamatujete, bylo to na konci roku, tehdy možná developeøi využili toho,
že ještì mají mìsíc na to, aby koupili pozemky bez danì, takže to možná
jakoby èásteènì rozhýbalo trh s nemovitostmi, ale jenom na mìsíc, a už
bìhem ledna byl jasnì vidìt pokles v koupi pozemkù nebo v pohybu
pozemkù, bytù a dalších nemovitostí.

Z výše uvedených dùvodù pøedkládáme návrh, který opìt osvobozuje
pozemky pod novými stavbami od danì z pøidané hodnoty, a to zrušením
pìtileté lhùty, po jejímž uplynutí je možné osvobození od danì využít. Cílem
je snížení daòového bøemene pøi nákupu nových bytù a staveb a podpora
vlastnického bydlení. Nezanedbatelný je pozitivní vliv našeho návrhu na
stavební sektor jako dùležitou èást èeské ekonomiky. Jestli se nìjaké
odvìtví v èeské ekonomice propadá, je to pøedevším stavebnictví.

Dle našeho hlubokého pøesvìdèení èeské hospodáøství již neunese
další zvyšování daní. Stát by si mìl uvìdomit, že chce-li vìtší kus koláèe,
musí nejprve nechat lidi, aby si upekli vìtší koláè. Nelze neustále brát
nové a nové peníze z ekonomiky a látat s jejich pomocí díry ve státním
rozpoètu. Máme-li zde dnes schodkový rozpoèet, je tomu tak v prvé øadì
proto, že politici a úøedníci nedokázali efektivnì hospodaøit s penìzi, které
doposud od obèanù vybrali. Øešením této situace jsou systémové zmìny
smìrem k úèelovému vynaložení každé koruny ze státní kasy, nikoliv nové
a nové zvyšování daní na úkor bìžných obèanù naší zemì a vybraných
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to je špatný návrh? To je zmetek? Který by pomohl desetitisícùm èeských
obèanù, který trpí stejnì jako my v Bystøici pod Hostýnem, stejnì jako na
Šluknovsku?

Takže vážený pane kolego prostøednictvím pana pøedsedy, pøestaòme
tady plácat nìjaké vìci, že my máme nekvalitní návrhy! Jsou to dobré ná-
vrhy! Jsou to návrhy pro lidi. A vy, protože politikaøíte, tak nám je jenom za-
vrhujete, protože jsme opozice. Tak to je!

Ale my jsme sem pøišli nepolitikaøit. Máme dost toho, jak se tady jedna-
lo uplynulých dvacet let. My chceme dìlat dobré zákony a vyzývám vás
všechny skrz politické spektrum – pøestaòme politikaøit, propouštìjme
dobré návrhy do druhého ètení, tam je klidnì upravme, protože je nás je-
nom 14 v Poslanecké snìmovnì, nás za Úsvit, pojïme udìlat konsensus,
my si nemusíme honit politické triko, jako jiné politické strany, a pojïme po-
sunout republiku dopøedu. A� se posouváme spoleènì. Od toho tady jsme!

A ještì ke té smìrnici EU, to už jsem øíkal dopoledne k tomu zákonu o
cizincích. Vážení, my do zadku EU lézt ve všem rozhodnì nebudeme v Ú-
svitu! Co je správné pro obèany Èeské republiky, pøestože je to proti
smìrnici EU, budeme bojovat, budeme se pokoušet navrhovat. A prostì
zdražovat stavby èeským obèanùm, kdy my na rozdíl od západních zemí
tady nemáme prùmìrný plat 60 tisíc mìsíènì nebo 100 tisíc mìsíènì, ale
naši lidé by si rádi poøídili nové bydlení, mladé rodiny s dìtmi, tak prostì
my to navrhujeme! My to prostì navrhujeme, abychom neprodražovali
nové stavby pro èeské obèany. A je na vás, jestli to podpoøíte, nebo jestli
se budete schovávat za nìjakou smìrnici EU! A upøímnì øeèeno –
smìrnice EU nesmìrnice EU – ano, vy v ÈSSD a další, vy jste tady byli za
uplynulých dvacet let a vaši europoslanci, ale tøeba naši europoslanci ne-
bo za hnutí ANO, ti to neodsouhlasovali v tom roce devatenáct set já nevím
kolik nebo dva tisíce kolik. Vždy� jsme tam ani nebyli! To znamená to, co vy
jste tam odsouhlasili a mlèeli jste k tomu, jako tøeba k zákazu
pojmenovávání tradièních èeských potravin a další vìci, ke kterým jste
mlèeli, a my tady na to všichni doplácíme, tak to nám tady netahejte, pro-
tože my s tím nemáme nic spoleèného, s vaší politikou, kterou jste
pøedvádìli v Evropské unii! To znamená – my chceme dìlat jinou politiku.

To znamená, to je to, co jsem k tomuto chtìl øíci, a stojím si za tímto ná-
vrhem, i když vím, že nám ho vládní vìtšina zavrhne. Dìkuju. (Potlesk
poslancù Úsvitu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Tak, já dìkuji panu poslanci
Okamurovi a pøíštì ho prosím, jestli by to nešlo trošku klidnìji, protože se
dostáváme do fáze rizikového pracovištì z hlediska hladiny hluku. Dìkuji,
pane poslanèe.

S faktickými poznámkami pøed pøednostními právy zpravodaje a vlády
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám
obecnou rozpravu, do které se pøihlásil nejprve s faktickou poznámkou pan
poslanec Klaška. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Klaška: Vážený pane místopøedsedo, vážená
vládo, vážení kolegové, dobrý den. Já bych chtìl formou faktické
pøipomínky jednak se pøipojit k tomu, co øíkal pan zpravodaj, pøedseda
rozpoètového výboru Votava, a také bych chtìl upozornit na nesoulad se
smìrnicí Rady Evropy z roku 2006 èíslo 112, kde se praví, že osvobození
od danì z pøidané hodnoty se nevztahuje na dodání budovy nebo její èásti
pøed jejím prvním obydlením a pozemku k ní pøiléhajícího. Toto dodání mu-
sí být zdanìno. Takže pokud bychom toto schválili, dostaneme se do roz-
poru s evropským právem.

Potom bych také chtìl upozornit na legislativnì technické chyby tohoto
návrhu.

Dìkuji za pozornost. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Klaškovi. Další
s pøednostním právem – pan pøedseda strany Úsvit pøímé demokracie, pan
poslanec Tomio Okamura. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì,
vážení kolegové, tak já tedy musím reagovat na pana poslance Votavu
prostøednictvím pana pøedsedajícího, kdy hovoøil o legislativních návrzích
hnutí Úsvit, které vláda vždycky smete.

Ano, my jsme navrhli DPH po zaplacení faktury, aby s touhle tou
zlodìjnou a neseriózním jednáním, které tady vláda a dosavadní vlády
podporují, kdy slušným živnostníkùm není zaplaceno, oni musí odvést DPH
a podvodníci a zlodìji si DPH ještì vyúètují, tak s tímto jsme chtìli skonco-
vat, a vláda øekla: Ne! Prý bude výpadek v pokladnì. (Øeèník stupòuje
dùraznost svého projevu.) Takže radši budeme neseriózní, radši budeme
nadbíhat podvodníkùm a zlodìjùm, a to jsme ještì chtìli navrhnout, aby si
mohl tu fakturu zaúètovat ten podnikatel, který má platit až potom, co za-
platí. Abychom ho motivovali. Ale vláda nám to zatrhla! Jasnì! Tak je to
špatný návrh, nebo je to dobrý návrh?

Jo, druhý návrh – hmotná nouze. My jsme chtìli zastropovat pøíspìvek
na bydlení, aby koneènì se pøestali sestìhovávat sociálnì nepøizpùsobiví
obèané. My je v Bystøici pod Hostýnem, odkud pocházím, máme pøímo na
námìstí v hotelu Podhoran. Zkuste si vedle toho žít! Mám jich tam
nastìhovaných tøi sta. Kdybychom zastropovali ty dávky, náš návrh záko-
na byl odsouhlasen deseti starosty Šluknovska, starosty Varnsdorfu,
Jiøetína, dalšími, stáli za námi na tiskové konferenci, a vy jste ho zavrhli! A
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panu poslanci Votavovi, netušil jsem, že se jedná o faktickou poznámku.
Prosím.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Já nebudu køièet jako pan
kolega Okamura, jednou už jsem byl napomenut jednou kolegyní, takže se
toho pøidržím a budu mluvit ménì hlasitì.

No, pane kolego Okamuro prostøednictvím pøedsedajícího, vy jste veli-
ce zdatný populista. Ty vaše návrhy, nechci vás moc obviòovat, ale
vìtšinou se nesou na takové vlnì populismu. A je tøeba opravdu rozlišit,
zdali ten návrh je legislativnì dobrý, anebo je zcela špatný. Já jsem vám
pøece jasnì øekl, že i mùžu mít pochopení pro smysl toho zákona, nebo té
novely, kterou podáváte, to já nezpochybòuji, ale tak jak jste to podali, jak
jste to napsali, nevím, kdo z vás devíti to psal tedy, nebo jestli jste si pøivzali
ještì nìkoho jiného k tomu, ale to je napsané opravdu velice špatnì. Takže
to je tøeba také vzíti v úvahu.

Vy jste nám tady teï krásnì vyprávìl, jak podáváte rùzné pozmìòovací
návrhy a jak...

Víte, já jsem tady dneska slyšel vaše vystoupení, které jste mìl k tìm
cizincùm, a bylo mi z toho špatnì. Opravdu mi z toho bylo špatnì. Takže i
nìkteré ty pøívlastky, které dostává vaše jméno, nezlobte se, ale nìkdy to
tak opravdu možná vystihuje ta vaše vystoupení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Votavy, prosím
s faktickou poznámkou pan poslanec Okamura.

Poslanec Tomio Okamura: Vážení kolegové, já jsem se vám pøišel je-
nom omluvit, že jsem mluvil nahlas. Omlouvám se, protože já jsem myslel,
že je tady jakýsi zvukaø, který by mùj hlas eventuálnì upravil. Na druhou
stranu mluvím od srdce, takže já se vám omlouvám všem.

A druhá vìc je, když jste mluvil o tìch špatných návrzích, vážená vládo
a vážený kolego z vládní strany prostøednictvím pana pøedsedy, budete mít
pøíležitost ukázat, až se bude hlasovat o našem zákonu o referendu na této
schùzi, protože my jsme pouze modifikovali váš návrh ÈSSD a dali jsme mu
nové parametry. A pøesto ho váš ministr Dienstbier oznaèoval za zmetek,
poté se v televizi pøiznal, že ho vlastnì neèetl. To znamená, vážení, ono to
není o kvalitì, ono je o tom, co já øíkám – záleží vždycky na tom, kdo to na-
vrhne, a podle toho se to tady posuzuje. Takže to jsem chtìl øíct jenom na
okraj.

A to, jestli je vám špatnì z našich názorù? Pro mì je dùležité, zdali z to-
ho není špatnì našim volièùm, a za druhé, mnì je z toho taky úplnì špatnì,
jak ze zemì, která pøed dvaceti lety mìla pøebytkový èi vyrovnaný
rozpoèet, jste ji tady za dvacet let zadlužili takovým stylem, že naši obèané
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se pøihlásil pan poslanec Igor Jakubèík. Prosím, pane poslanèe, máte vaše
dvì minuty.

Poslanec Igor Jakubèík: Vážený pane pøedsedající, kolegynì, kole-
gové, já bych chtìl prostøednictvím pana pøedsedajícího sdìlit panu po-
slanci Okamurovi, že jsme zde všichni zdraví lidé se zdravým sluchem (zle-
va zezadu se ozývá "já ne" a smích poslancù), nemusíte køièet.

Tohle byla pouze technická poznámka, dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já dìkuji panu poslanci Jakubèíkovi.
S další faktickou poznámkou pan poslanec Stanislav Polèák. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo, já bych chtìl
dát možnost stenografkám si odpoèinout a zvolnit tu kadenci, která tady
byla. A myslím, že vystoupení pana kolegy pana poslance Okamury uka-
zuje možná na dùvod k ústavní zmìnì nebo zamyšlení se nad ústavní
zmìnou o nepøestupitelnosti v rámci jednoho volebního období z jedné ko-
mory do druhé. Možná že by to bylo záhodné schválit, tu urèitou takovou-
to úpravu.

Ale vìcnì k tomu, co øíkal. On øíká, že se jedná o dobré návrhy. Dobrý
návrh není ten, o kterém autor øíká, že je dobrý. Dobrý návrh je ten, který
samozøejmì kolegové uznají, že je dobrý. A tady všichni, myslím, napøíè
politickým spektrem jsme se shodli, že jakkoli nìkteré myšlenky, které pre-
zentuje hnutí Úsvit, jsou možná dobré, tak to zpracování je naprosto
nezdaøilé, a pøece kvùli tomu, že nìkdo prohlašuje, že nìjaký návrh je dob-
rý, tak my neschválíme legislativní zmetek. Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Polèákovi.
Pokud je to faktická poznámka, tak pan poslanec Fiala, pak pan poslanec
Okamura. Prosím.

Poslanec Radim Fiala: Dámy a pánové, já to pøíliš èasto nedìlám, ale
tady chci apelovat na osobní slušnost prostøednictvím pana pøedsedajícího
na pana kolegu Polèáka. My pøece musíme argumentovat o tìch záko-
nech, které tady probíráme. My se musíme bavit vìcnì o argumentech,
jestli ten zákon je dobrý, nebo špatný. A vy, pane kolego, zaènete
vymýšlet, jak nìkdo nesmí pøestoupit ze Senátu do Poslanecké snìmovny.
To byste to mìl pøíliš jednoduché. To je pøece neuvìøitelné!
Prostøednictvím pana pøedsedajícího, chovejte se slušnì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Omlouvám se
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji a o tomto návrhu na zamítnutí
budeme hlasovat. Pøivolám naše kolegy z pøedsálí.

Zahajuji hlasování o zamítnutí tohoto návrhu zákona. Kdo je pro, a�
zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 34. Pøítomno je 154 poslankyò a poslancù, pro 90,
proti 17. Tento návrh byl pøijat.

Tím konèím projednávání tohoto návrhu zákona. Dìkuji panu zpravoda-
ji i panu navrhovateli.

Dostáváme se k bodu èíslo 13. Je to

13.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 266/2006 Sb., 

o úrazovém pojištìní zamìstnancù, 
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony

/snìmovní tisk 100/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministrynì práce a sociálních
vìcí paní Michaela Marksová. Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dìkuji za
slovo. Vážený pane pøedsedající, vážené paní poslankynì, páni poslanci,
úèelem novely tohoto zákona o úrazovém pojištìní je vlastnì pouze odložení
jeho úèinnosti, a to na den 1. ledna 2016. A asi bych mìla pøipomenout, že
úèinnost tohoto zákona byla odložena již tøikrát, naposledy na základì kom-
plexního pozmìòovacího návrhu v Senátu na 1. leden 2015.

Dùvodem toho aktuálního odložení úèinnosti je vymezení dostateèného
èasového prostoru pro provedení celkového zhodnocení všech možností
zabezpeèení zamìstnancù pøi pracovním úrazu a nemoci z povolání, dále
také následné rozhodnutí o zpùsobu zabezpeèení zamìstnancù v tìchto
pøípadech, pøípravu a projednání navržených zmìn a promítnutí zvoleného
øešení do právního øádu. Je také potøeba uvést a zdùraznit, že v pøípadì
ponechání dosavadní koncepce úrazového pojištìní bude nezbytná roz-
sáhlá novelizace stávajícího zákona o úrazovém pojištìní zamìstnancù z
roku 2006, pøípadnì nahrazení celého tohoto zákona zákonem novým.
Právì proto žádáme o odložení úèinnosti ještì jednou.

Jinak pøedložený návrh zákona je technického charakteru. Ustavení o
nabytí úèinnosti zákona o úrazovém pojištìní zamìstnancù se tedy mìní
tak, že se úèinnost zákona posunuje o jeden rok, tedy na 1. leden 2016. A
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nemají ani dùstojné životy! Z toho je mi špatnì, a proto jsem vstupoval taky
do politiky! Kdybyste to neudìlali, tak já zùstávám ve svém soukromém
povolání a vùbec do politiky nejdu. Kdybyste to takhle tady nezmrvili s
prominutím!

Dìkuju.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslancovi Okamurovi,
s další faktickou poznámkou pan poslanec Marek Èernoch. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Marek Èernoch: Dìkuji, pane pøedsedající, já bych se jenom
chtìl trošièku ohradit proti tomu slovu populismus, protože si myslím, že je
to dneska strašnì populární a všechno se hází na populismus.

Jinak bylo tady øeèeno, že se jedná o smìrnici z roku 2006, že to jde
proti smìrnici z roku 2006. Jak je tedy možné, že od roku 2006 do roku
2013 se nikdo neohradil z minulé vlády proti tomu, že tenhle ten zákon platí.
Dìkuju. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Nevidím žádnou další faktic-
kou poznámku. Prosím, s pøednostním právem pan navrhovatel. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Tak už jenom opravdu vìcnì.
Já chápu, že ne všechny vìci v tom zákonì mohou být správnì nebo tak,
jak si všichni pøedstavujeme.

Chci øíct dvì vìci. První vìc – jestli nìkdo chce øíct, že snížení zdanìní
u pozemkù pod stavbami je populismus, v tom pøípadì se pøiznávám:
Dámy a pánové, já jsem populista. Já nechci zvyšovat zdanìní.

A za druhé chci øíct: Jestli si myslíte, že je tam nìco špatnì, tak pojïme
a pojïme to ve druhém ètení v pozmìòovacích návrzích spravit. Pojïme to
udìlat tak, jak to má být. Ale nezvyšujme danì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu navrhovateli. Ptám se,
kdo další se hlásí do obecné rozpravy. Pokud se nikdo jiný nehlásí, konèím
obecnou rozpravu. Ještì upozoròuji, že paní poslankynì Koneèná má ná-
hradní kartu èíslo 11.

Pan zpravodaj hodlal navrhnout zamítnutí pøedloženého návrhu. Prosím
o zopakování tohoto návrhu.

Poslanec Václav Votava: Dovolil bych si tedy navrhnout zamítnutí v
prvním ètení.
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doplòkových nadstandardních služeb obdobnì jako v penzijním systému.
Novì se v tomto neúèinném zákonì také mimo jiné má pøejít z pojištìní

zamìstnavatelù na pojištìní každého zamìstnance, které však budou pla-
tit i nadále zamìstnavatelé, a to podle koeficientu pøevažující èinnosti jejich
zamìstnancù. I zde jsou urèité právní spory.

Ale co je tedy aktuálním úkolem, který dlouhodobì stojí pøed naším par-
lamentem? Pominu-li možnost zmìny systému, je to nutná úprava chyb a
doplnìní zákona o úrazovém pojištìní zamìstnancù podle úèinného znìní
zákoníku práce, ale i nového obèanského zákoníku. Jako pøíklad uvedu, že
náhrada škody na zdraví je podle platného zákoníku práce upravena jen v
jeho pøechodných ustanoveních v èásti 14 v paragrafech 275 a 365 až 394,
nikoli tedy v jeho èásti jedenácté, kde se upravuje náhrada škody.

Struènì øeèeno, jde o nutné legislativní úpravy, které zajistí, že celý sys-
tém bude odpovídat reálným potøebám a bude rychle a dostateènì za-
jiš�ovat náhrady škod na zdraví èi životech zamìstnancù. Hrozí totiž, že
úrazové pojištìní zamìstnancù v porovnání s náhradou škod zejména pod-
le nového obèanského zákoníku by pøedstavovalo jen tzv. chudinskou dáv-
ku. S každým zamìstnancem by bylo zacházeno stejnì.

Uvedu ilustraèní pøíklad. Pøijde-li o malíèek traktorista, dostane se mu
stejné náhrady jako houslovému virtuosovi, i když je na první pohled jasné,
že traktorista bude moci dále vykonávat svou práci, ale houslista už ne.
Houslista tedy bude nucen sám žalovat škùdce o náhradu škody podle
nového obèanského zákoníku. Jedinou pøedností zákona je dnes snad to,
že náhrada podle stávajícího úrazového zákona bude poskytnuta pomìrnì
rychleji, než bude poskytnuta nebo pøisouzena náhrada podle nového
obèanského zákoníku.

Zdùrazòuji, že nejde dnes jen o technickou novelu. Jde o stanovení
nového èasového limitu, ve kterém pøipraví Ministerstvo práce a sociálních
vìcí, resp. vláda Èeské republiky, nový, kvalitní legislativní návrh. A
osobnì bych si nepøál, aby tento èasový prostor byl využit k pøípravì
systémové zmìny ve smyslu privatizace pojištìní. Tuto poznámku èiním
vìdomì na adresu vlády, která se má, jak jsem slyšel, v krátké dobì za-
bývat novým rozhodovacím materiálem o budoucí podobì zabezpeèení
zamìstnancù pøi pracovním úrazu nebo nemoci z povolání. Doufám, že se
bude chovat jako dobrý hospodáø, nebo� nemalé transformaèní náklady
pro Èeskou správu sociálního zabezpeèení, které samozøejmì pøístupy
komplikují, vyváží v další dobì úspory ve státním rozpoètu.

A nyní k vlastní pøedloze. Vládou navrhované prodloužení odkladu
úèinnosti zákona è. 266/2006 Sb. jen o jeden rok je nejen dle mého
pøesvìdèení a zkušeností pøíliš krátké. Za tu dobu vláda nestihne nezbytné
opravy, potøebnou implementaci nového obèanského zákoníku a novelizo-
vaných souvisejících pøedpisù ve stanovených legislativních lhùtách.
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samozøejmì obdobné úpravy se zavádìjí i v zákonech, které na tento
zákon navazují.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, dovoluji si vás proto požádat o
propuštìní tohoto vládního návrhu zákona do druhého ètení a dìkuji za po-
zornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni a prosím, aby
se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Miroslav Opálka.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážení dva
ministøi, kolegynì, kolegové, dovolím si pøednést zpravodajskou zprávu k
tomuto pomìrnì jednoduchému snìmovnímu tisku. Dovolte mi však trošku
zamyšlení do minulosti.

Souèasná úèinná právní úprava úrazového pojištìní zamìstnancù je
považována za provizorní a doèasnou již 22 rokù. Je tedy stále v kolizi s
Ústavou Èeské republiky a nìkterými právními pøedpisy, ale také s legisla-
tivou Evropské unie. Jen se divím, že nás dosud nepostihly žádné sankce.

Vše mìl vyøešit platný, ale stále úèinný zákon è. 266/2006 Sb. Dovolím
si krátký exkurz do nedávné minulosti. Když se pøipravoval v letech 2003
až 2005 na Ministerstvu práce a sociálních vìcí nový zákoník práce, tvoøil
se ve stejné dobì, ale mimo Ministerstvo práce a sociálních vìcí v rámci
vyhlášeného grantu zákon o úrazovém pojištìní zamìstnancù, který byl
pak schválen jako zákon è. 266/2006 Sb., o úrazovém pojištìní
zamìstnancù. Avšak už pøi jeho schvalování bylo jasné, že se bude muset
do doby jeho úèinnosti dopracovat. Místo dopracování se ale tøikrát
odložila jeho úèinnost, a to zákony è. 218/2007 Sb., è. 282/2009 Sb. a è.
263/2012 Sb. Pravicovým vládám totiž nešlo o dopracování zákona, ale o
jeho systémovou zmìnu, jejíž pøípravou bylo povìøeno Ministerstvo financí
v souèinnosti s bankovním sektorem. Vše nakonec zhatil vývoj v pøedešlé
Poslanecké snìmovnì. A tak podle posledního odkladu by mìl platný
zákon nabýt úèinnosti dnem 1. 1. pøíštího roku.

Jablkem sváru èi dùvodem váhání je fakt, že nový zákon mìní koncep-
ci, a to tak, že navrhuje pøechod z komerèního pojištìní, které dlouhodobì
monopolnì zajiš�uje – a za to jsme kritizováni Evropskou unií – za provize
Èeská pojiš�ovna a Kooperativa pojiš�ovna. Zmìna má pøejít na pojištìní v
sociálním systému spravovaném Èeskou správou sociálního zabezpeèení.
Úrazové pojištìní je takto novì pojato jako pojištìní komplementární k
pojištìní zdravotnímu, nemocenskému a dùchodovému. Tyto zmìny
považuji osobnì za správné. Další øešení je možné, samozøejmì plná pri-
vatizace, ale otevøená nejen dvìma, ale všem možným subjektùm. V široké
komerèní sféøe dle mého pak mùže zùstat prostor k zabezpeèení
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mnohem hùøe, pøièemž traktorista objektivnì má vyšší výplatu než ten
houslista. Tak to je ten skuteèný život.

Druhá vìc je, že novela zákona o úrazovém pojištìní je takový evergre-
en parlamentních diskusí, kdy každá vláda – tedy i já se hlásím ke své
spoluzodpovìdnosti – èas od èasu pøedstupuje pøed Poslaneckou
snìmovnu a øíká: My nevíme, co s tím. Prosím nechte nás to odložit, my
nìco vymyslíme... Nevymyslí nic. Pak zase pøijde a potom zase navrhne
nìco odložit. Protože to skuteèné øešení, to skuteèné øešení, které tady e-
xistuje, které má svoji paralelu napø. v povinném havarijním pojištìní
automobilù, to skuteèné øešení vyžaduje jistou politickou odvahu, zejména
øíct Èeské pojiš�ovnì a Kooperativì: Už dost! Taky nìkdo jinej. A s tím
bývají velké problémy.

Takže já bych si dovolil požádat – (Upozornìní na èas.) Ano. Já navrh-
nu usnesení. Když tak mì pøerušte a já se hlásím s pøednostním právem.
Pokud ne, tak mnì dovolte pøednést návrh usnesení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Tak pokraèujte s pøednostním
právem.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, dámy
a pánové, dovolte, abych volnì navázal se svým pøednostním právem, a
dovolte, abych vyjádøil názor klubu TOP 09, že tahle neverending story už
by mìla jednou skonèit a že bychom mìli jednou doporuèit definitivní
øešení. A že ve vši úctì k paní ministryni – a to opravdu není nic, za co by
ona mìla nést odpovìdnost, spíše my, kteøí jsme ji nesli v tìch minulých le-
tech – bychom mìli vrátit návrh zákona k dopracování s dùraznou prosbou
Ministerstvu práce a sociálních vìcí, a� koneènì pøedloží nìjaké definitivní
øešení, protože na nìj èekáme všichni už deset let.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi. S
faktickou poznámkou se pøihlásil pan poslanec Jaroslav Zavadil. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Jaroslav Zavadil: Dìkuji, vážený pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, dva èlenové vlády, pardon, tøi, já se domnívám,
že už skuteènì nastal èas, aby nìkdo našel tu odvahu. Dvaadvacet let tady
bylo øeèeno. Dvaadvacet let bojuji s kýmkoli, s kdekým o tom, aby se
koneènì tento zákon stal zákonem, za který by stálo bojovat. Dneska na
tom vydìlávají pouze banky, jejich 9% režie je nehorázná. Mimochodem,
rakouská a švýcarská pojiš�ovací zaøízení na takovéto vìci mají kolem 2 %,
nikoliv devìt. A to se nám to podaøilo shodit tuším z 22 nebo 24
prostøednictvím Ministerstva financí a dalších institucí. Takže to je neho-
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Nezajistí ani rozpoètovou pøípravu státního rozpoètu a støednìdobého
výhledu výdajù na realizaci tohoto zákona. Jde zejména o náklady
související s pøevzetím tohoto pojištìní Èeskou správou sociálního
zabezpeèení. Dále je potøebné poèítat i s legisvakanèní lhùtou, nebo�
finanèní, technické a personální zajištìní, jakož i proces zavedení zákona
do praxe je nezodpovìdné voluntaristicky urychlit, je potøeba dvou, èi
spíše tøí let, a stáli bychom nad problémem za rok zase o jeden rok odložit
úèinnost.

Proto budu na jednání výboru pro sociální politiku, kterému by mìl být
tento tisk pøikázán k projednání, navrhovat odložení úèinnosti o alespoò
dva roky s požadavkem, aby vláda pøedložila nový zákon a do èásti 11
zákoníku práce vrátila úpravu náhrady škody na zdraví. Ostatnì takový ná-
vrh v zákoníku práce už pøipraven byl, a to v minulém volebním období ve
snìmovním tisku 689, avšak v souvislosti s bojem o výši provize za vedení
úrazového pojištìní a lobbingem mezi poslanci i senátory spadl pod stùl.

Není od vìci upozornit i na fakt, že v právním øádu Èeské republiky
máme nyní prapodivnou situaci. Ve služebních pomìrech pøíslušníkù
bezpeènostních sborù dle zákona è. 361/2003 Sb., ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a v pøípadì vojákù z povolání podle zákona è. 221/1999 Sb., ve
znìní pozdìjších pøedpisù, je náhrada škody na zdraví pøíslušníkù a vojákù
upravena na principech podle prvního zákoníku práce. V pøípadì
zamìstnancù, kterých je øádovì, opravdu øádovì více, se stále hledají
rùzné experimenty.

Rozumím tomu, že jde o hodnì penìz a správa veøejných financí je
lákavá pro øadu subjektù. Doporuèuji proto jasný a rychlý postup vlády, a
to ve smyslu tohoto platného zákona, jehož jsem byl zpravodajem již v ro-
ce 2005 i pozdìji.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já dìkuji panu poslanci Opálkovi.
Otevírám obecnou rozpravu, do které se nejprve s faktickou poznámkou
pøihlásil pan poslanec Miroslav Kalousek. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì
minuty.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Dámy a pánové,
dovolte dvì poznámky. Za prvé bych rád nasvítil rozdíl mezi virtuální reali-
tou parlamentní diskuse a realitou zeleného stromu života. Pan zpravodaj
Opálka tady v dojemném pøíbìhu zdùraznil rozdíl toho houslisty a
traktoristy, kteøí oba dva pøijdou o malíèek, a jejich další kariéra je
samozøejmì velmi rozdílná. Faktem to je dojemný pøíbìh té virtuální parla-
mentní diskuse. Zelený strom života je takový, že zatímco ten houslista se
na traktoristu rekvalifikuje pomìrnì snadno, ten traktorista na houslistu už
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Zákon skrývá znaèný i korupèní potenciál, výše dávek bude pásmová,
bude se odvíjet od jakéhosi procenta poškození zdraví, které zøejmì budou
stanovovat posudkoví lékaøi podle nejasných kritérií. Zákon zavádí další
oznamovací povinnosti jdoucí paralelnì s obecnì závaznými právními
pøedpisy, které tuto problematiku øeší napøíklad naøízením vlády è.
201/2010 Sb., o zpùsobu evidence úrazu, hlášení a zasílání záznamu o
úrazu, aniž je s nimi jakkoliv provázán. Neexistuje judikatura k novému prin-
cipu dávek, místo odškodnìní lze oèekávat nárùst soudních sporù.

V roce 2010 dostalo Ministerstvo financí za úkol vypracovat varianty
možného øešení, protože v té dobì již bylo zøejmé, že zákon è. 266/2006
Sb. v pùvodní podobì není životaschopný. To pøedložilo ètyøi možné
varianty øešení, pøièemž ustanovená Poslanecká snìmovna a následnì
Rada vlády pro BOZP doporuèily variantu, kdy by prozatímním nositelem
pojištìní byla Èeská správa sociálního zabezpeèení na zhruba stávajícím
pùdorysu, to znamená zachování principu náhrady škody a objektivní
odpovìdnosti zamìstnavatele. (V sále je setrvalý hluk.) Pøièemž výhledovì
by bylo pojištìní pøeneseno na neziskový subjekt, tripartitnì spravovaný s
výraznými motivaèními prvky. Rùzné varianty tohoto modelu jsou obvyklé
ve státech západní Evropy a úspìšnì zde øadu let fungují.

Pane pøedsedající, prosím vás, mohl byste tady... (Pøedsedající používá
zvonek, aby ztišil hluèící poslance.) Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dovoluji si požádat o klid a prosím
paní poslankyni, aby pokraèovala, až tu bude opravdu klid.

Poslankynì Jana Hnyková: Dìkuji vám.
K pøekvapení všech zúèastnìných však Ministerstvo práce a sociálních

vìcí, respektive pan ministr Drábek, rozhodlo, že se pùjde cestou noveli-
zace zákona è. 266/2006 Sb., což v pøedchozích jednáních
zamìstnavatelé a odborníci zúèastnìní v Poslanecké snìmovnì
jednoznaènì odmítli jako nejhorší možné øešení ze všech pøedložených. Po
mnoha jednáních nakonec i vláda Èeské republiky došla k závìru, že je to
nesmysl, a v usnesení è. 781 ze dne 24. øíjna 2012 rozhodla zákon è.
266/2006 Sb. zrušit, což se ovšem nakonec nestalo, a Ministerstvu financí
bylo uloženo zpracovat podklady pro uzákonìní výhradnì komerèní vari-
anty. Materiál byl Ministerstvem financí zpracován.

V pøipomínkovém øízení byly namítány zejména tyto problémy: Pro
zamìstnavatele pùjde o zásadní zdražení pøi menším krytí škod, což bude
dáno zejména jeho spoluúèastí. Pojistné má sice po dobu pìti let zùstat za-
konzervováno, ovšem s inflaèní doložkou a potom bude zcela
neregulovatelné. Pøedkladatel se brání vypracování dokumentu RIA; zde
by se totiž musela objevit analýza poètu úrazù v pásmu spoluúèasti a do-
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rázná ostuda, že takovýto zákon ještì není! A já doufám, že už najdeme
politickou odvahu, abychom ho pøipravili. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Zavadilovi.
Upozoròuji, že za minutu máme pevnì zaøazený bod, takže se ptám, kdo
další se hlásí do obecné rozpravy. Pøihlášena je paní poslankynì Hnyková
(Vyslovuje mìkce.) Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Ptám se ctìné Snìmovny, protože je 15.20, jestli bude souhlasit, aby-
chom tento bod dokonèili a pak pokraèovali pevnì zaøazeným bodem. Má
nìkdo námitku proti takovému postupu? Nemá, dìkuji. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Hnyková: Vážený pane pøedsedající, já bych vás
chtìla nejdøíve upozornit na to, že se jmenuji Hnyková a že se to vyslovuje
tvrdì. Dìkuji vám.

Vážený pane pøedsedající, vážené dámy a vážení pánové, byli jsme
zde seznámeni s vládním návrhem zákona, kterým se mìní zákon è.
266/2006 Sb., o úrazovém pojištìní zamìstnancù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a další související zákony, snìmovní tisk èíslo 100. Musím kon-
statovat, jak už tady bylo øeèeno, že se jedná pouze o technickou novelu,
kdy se posuzuje úèinnost zákona k 1. 1. 2016, ale jak už tady bylo øeèeno,
musíme si všichni položit otázku, jakým smìrem budeme postupovat dál v
úrazovém pojištìní. Sice pan poslanec Opálka zde už zhodnotil a podíval
se do historie, pøesto bych si dovolila nìkteré vìci znovu zopakovat.

Nejdøíve bych si dovolila zrekapitulovat, jak se vyvíjelo úrazové pojištìní
od roku 2006, kdy byl pøijat zákon è. 266/2006 Sb., o úrazovém pojištìní
zamìstnancù, který byl doprovodným zákonem k novému zákoníku práce.
Jak je obecnì známo, úèinnost zákona je neustále posouvána a dùvodù je
více. Zejména ze strany zamìstnavatelských svazù bylo proti tomuto záko-
nu vzneseno mnoho pøipomínek, z nichž zmiòuji: Jde o tvrdì administrativ-
ní byrokratický systém, o všem bude rozhodovat správa sociálního
zabezpeèení v režimu správního øízení, èímž skokovì stoupne
administrativní a èasová nároènost. Zákon napøíklad vùbec neøeší ztráty,
které vzniknou zamìstnavateli nepøítomností zamìstnance, který bude
muset zøejmì opakovanì navštìvovat posudkové lékaøe a expozitury
Èeské správy sociálního zabezpeèení. Pojištìným není plátce pojistného,
tedy zamìstnavatel, který ani nemùže následnì ovlivnit øízení u Èeské sp-
rávy sociálního zabezpeèení. Výše náhrady poškozenému zdaleka nekryje
škodu v souèasném pojetí, nebo� nejde o odškodnìní, ale o cosi jako soci-
ální dávku. Je oèekávatelné, že poškození zamìstnanci budou
zamìstnavatele dožalovávat, èímž vznikne paradoxní stav, kdy
zamìstnavatel bude platit pojistné, ale to mu nebude krýt všechna rizika.
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k tomu pøipoèteme odhad nevyplacených pojistných plnìní, která by se
nacházela v pásmu spoluúèasti, jde o byznys v rozsahu cca 4 mld. roènì
a to už za námahu pøece stojí. Co bude ovšem pak s bolestným a ztížením
spoleèenského uplatnìní, se zøejmì uvidí až po prvním soudním sporu, ale
pøedstava, že valná vìtšina úrazù skonèí u soudu, je dìsivá. V roce 2012
došlo ke 44 tisícùm úrazù s pracovní neschopností a u dalších 20 tisíc byla
odškodnìna bolest. Tato èísla zcela jednoznaènì pøesahují kapacitu
našeho justièního systému.

Nezbývá než doufat, že zvítìzí zdravý rozum, a proto v závìru svého
pøíspìvku apeluji na zpracovatele, aby se pøiklonili k veøejnoprávnímu
pojištìní. Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni Hnykové a
zároveò se jí omlouvám za zkomolení jejího jména.

Další s pøednostním právem je pan pøedseda poslaneckého klubu TOP
09 a Starostové Miroslav Kalousek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji, pane pøedsedající. Využívám je-
nom krátké chvilky ke zdvoøilému dotazu, který bych vaším prostøednictvím
chtìl položit paní poslankyni Hnykové.

Prosím pìknì, èetla jste svùj pøíspìvek poprvé v okamžiku, když jste
nás s ním seznamovala? Nebo jste si ho pøeèetla nìkdy pøedtím, paní
poslankynì? Kdo ho psal, se ani ptát neodvažuji, tak neomalený nejsem.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Ptám se, kdo
další se hlásí do obecné rozpravy. Jestliže nikdo, konèím obecnou rozpra-
vu a ptám se na pøípadná závìreèná slova pana zpravodaje nebo paní na-
vrhovatelky. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. (V sále je ob-
rovský hluk!)

Já bych chtìl øíci, že vidíte sami, že nejde jenom o technickou novelu,
že jde o pøístup, kterým se vydá tato republika v úrazovém pojištìní. Jsem
pøesvìdèen, že tak jak Èeská správa sociálního zabezpeèení provádí
dùchodové pojištìní, nemocenské pojištìní, tak jí pøísluší i úrazové
pojištìní, aby cyklus byl završen. (Pøedsedající zvoní pro uklidnìní v sále.)
Máme tedy v budoucnu dvì možnosti. Buï plnì privatizovat tento systém
a otevøít ho všem zájemcùm z bankovního sektoru, anebo ho pøiøadit k
onomu dùchodovému a nemocenskému pojištìní. Jak to bude, bude za-
nedlouho rozhodovat vláda a pak samozøejmì tato Poslanecká snìmovna.

Chci øíci, že pøedstavy, že si každý obèan, každý zamìstnanec v
pøípadì úrazu èi nemoci z povolání nebo pozùstalý v pøípadì smrti bude
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pady na zamìstnavatelskou sféru. Pøímé postavení poškozeného vùèi
pojiš�ovnì bude poškozeného znevýhodòovat. Lze tak soudit i z nìkterých
souèasných postupù jedné z pojiš�oven spravujících stávající systém, kte-
rá si osvojuje napøíklad právo rozhodovat o tom, co jako pracovní úraz
uzná, aèkoliv v tom nemá žádné zmocnìní. Neexistuje efektivní kontrola ani
odvolací orgán, dozor nad pojiš�ovnami vykonává pouze Èeská národní
banka a tu zajímá jejich kapitálová pøimìøenost, nikoliv zda poškozuje své
klienty. To vidíme již dnes, kdy si není kam stìžovat na postup pojiš�ovny a
jedinou možností je rovnou soudní spor. Z hlediska veøejných rozpoètù se
jeví úplnì mimo realitu pøedpoklad pøevzetí starých závazkù státem.
Rozsah byl odhadován cca na 50 mld. korun. Nyní je tato èástka odhado-
vána na 61 mld. korun. Jde zejména o pøípady tzv. rent, které jsou toho
èasu bez problému financovány z prùbìžného systému.

Vláda sice rozhodla o tomto postupu, ale k všeobecnému pøekvapení
nezaøadila práce na nové právní úpravì do plánu legislativních prací, takže
po pádu vlády se v dané vìci již nijak nepokraèovalo. Takzvaná úøednická
vláda premiéra Rusnoka pøedložila do parlamentu návrh zákona o dalším
odsunutí úèinnosti zákona è. 266/2006 Sb. a zároveò uložila Ministerstvu
práce a sociálních vìcí nové zpracování variant, které budou pøedloženy
nové vládì. (Poslanci se baví v lavicích.)

Popsány v nìm jsou tøi možné varianty. Takzvaný dávkový systém v in-
tencích zákona è. 266/2006 Sb., komerèní varianta a varianta
veøejnoprávního pojištìní v intencích stávajícího zákoníku práce.
Veøejnoprávní pojištìní ze všech tøí variant se øadì zúèastnìných jeví jako
nejpøijatelnìjší, nezatíží státní rozpoèet nutností pøevzetí starých závazkù,
zachová princip odpovìdnosti zamìstnavatele a náhrady škody a
navazuje na pøedchozí právní úpravu, èímž se vyhýbá obdobné pasti,
jakou pøináší nový obèanský zákoník –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Omlouvám se, ale znovu prosím pa-
ní poslankyni, aby pøestala, pøerušila svùj projev do doby, než se tady o-
pravdu ztišíme. Dìkuji.

Poslankynì Jana Hnyková: Také dìkuji. ... jakou pøináší nový
obèanský zákoník, to jest dlouhodobého hledání a nalézání práva. Tento
systém navíc úspìšnì funguje i v øadì zemí, jako je napøíklad Rakousko.
Generuje prostøedky na preventivní programy i rehabilitaci postižených.
Systém zásadnì neodmítají ani zamìstnavatelé, pokud bude pod tripartit-
ní správou.

Jsem si vìdoma, že komerèní pojiš�ovny budou lobbovat za komerèní
podobu, èemuž se nelze divit. Staèí se podívat na èísla za rok 2012: sp-
rávní režie pojiš�oven 577 mil., odvod do státního rozpoètu 2,26 mld. Pokud
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Dalším návrhem zákona, kterým se budeme zabývat, je

7.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb.,

o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., 
o podporovaných zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 99/ - druhé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh zákona uvede ministr prùmyslu a
obchodu Jan Mládek. Pane ministøe, prosím, máte slovo. (V sále je stále ve-
liký hluk a neklid!)

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, v návaznosti na své
vystoupení v prvním ètení bych chtìl pouze pøipomenout, že dùvodem k
pøedložení projednávané novely zákona je nejasnost, která se objevila pøi
aplikaci zákona è. 165/2012 Sb., o podporovaných zdrojích energie a o
zmìnì nìkterých zákonù, týkající se postupu úètování a hrazení ceny na ú-
hradu nákladù spojených s podporou elektøiny z podporovaných zdrojù e-
nergie mezi jednotlivými úèastníky trhu s elektøinou. Primárnì šlo o to, aby
nebyla pochybnost, že pøíspìvek na OZE se musí vybírat ode všech a mu-
sí se platit.

Pøi projednávání návrhu novely hospodáøským výborem byly pøijaty dva
pozmìòovací návrhy, které vìcnì souvisejí s pøedmìtem navrhované práv-
ní úpravy. Jeden upøesòuje množství dodané energie, za které se hradí ce-
na na úhradu nákladù spojených s podporou elektøiny, a druhý obsahuje
legislativnì technické úpravy. Usnesení hospodáøského výboru je v soula-
du s postojem Ministerstva prùmyslu a obchodu, které pøijetí ostatních
pozmìòovacích návrhù, které byly pùvodnì pøedloženy na hospodáøském
výboru, nepodporuje.

Nicménì bych chtìl øíct, že tomuto zákonu, této zmìnì, této novele se
øíká malá novela energetického zákona a mùj úøad pøipravuje takzvanou
velkou novelu energetického zákona, která by mìla jít do pøipomínkového
øízení koncem dubna, ve které zapracujeme nìkteré pozmìòovací návrhy,
které byly pøedloženy na jednání hospodáøského výboru, zejména návrhy,
které se týkají fungování Energetického regulaèního úøadu, protože my-
šlenka, že by mìlo být doplnìno vedení úøadu nìjakou radou, jako je to v
jiných podobných institucích, je nepochybnì správná, nicménì to bude vy-
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muset prostøednictvím obèanského zákoníku nebo nìjakého rámcového
pojištìní, které bude zajiš�ovat jenom nìjakou dolní mez, vymáhat soudnì
na zamìstnavateli, který mùže do té doby taky zaniknout, své nároky,
nepatøí dle mého názoru do prostoru støední Evropy v 21. století.
Pøimlouvám se proto, abychom propustili tento tisk do druhého ètení,
pøikázali ho výboru pro sociální politiku, kde jistì budeme pokraèovat v této
debatì a možná i dlouho.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Paní
ministrynì se závìreèným slovem. Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, já jsem jenom
chtìla vyjádøit pøesvìdèení, že tato vláda nebude tou, která to jenom od-
kládá a nechce to øešit. To je vše. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkujeme paní ministryni za dobrou
zprávu. Pøikroèíme k hlasování. Zaznamenal jsem návrh na vrácení
pøedloženého návrhu navrhovateli k dopracování, který pøedložil pan po-
slanec Kalousek. Pøivolám naše kolegy v pøedsálí.

Zahajuji hlasování o návrhu na vrácení pøedloženého návrhu navrhova-
teli k dopracování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je
proti?

V hlasování poøadové èíslo 35 pøihlášeno 167 poslankyò a poslancù,
pro 25, proti 101. Tento návrh nebyl pøijat.

Nyní se tedy budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projed-
nání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
výboru pro sociální politiku. Má nìkdo ještì nìjaký jiný návrh? Nemá.

Pøistoupíme tedy k hlasování, aby tento návrh zákona byl pøikázán k
projednání výboru pro sociální politiku.

O tomto návrhu zahajuji hlasování. Kdo je pro pøikázání výboru pro so-
ciální politiku, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

V hlasování poøadové èíslo 36 pøihlášeno 168 poslankyò a poslancù,
pro 140, proti 1. Tento návrh byl pøijat. Konstatuji, že návrh byl pøikázán k
projednání výboru pro sociální politiku.

Dìkuji paní ministryni i panu zpravodaji. Konèím prvé ètení projed-
návání tohoto návrhu zákona.
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boj za transparentnost pøíjemcù státní dotace, tomu já rozumím, nicménì
když jsem si zjiš�oval, kdo vlastnì odpovídá za to, jak ta akcie je napsa-
ná v akciové spoleènosti, tak jsou to vlastnì ti, co vedou akciovou
spoleènost. Když je zaknihovaná v rejstøíku, tak je to správce rejstøíku. A
rejstøík mì právì zaujal v jedné vìci. Nevím, jestli to všichni víte, rejstøík
nevlastní stát, vlastní ho soukromá firma. Jeho historie vzniku samozøejmì
je nìjaká a je otázka samozøejmì, zda tato firma sama bude akciovou
spoleèností a sama má zaknihované akcie, aby to vzbuzovalo dùvìru. To
je moje otázka na možná tady pana ministra.

A další vìc, která tam je a kterou je potøeba si øíct, že se nejedná jenom
o vlastníky zemìdìlských spoleèností. Máme tady i jiné záležitosti – obce
vlastní stoprocentní podíly ve spoleènostech, které vyrábìjí obnovitelné
zdroje, a tady jde o cenu toho zaknihování, protože na rozdíl od akcie na
jméno – tam neplatíte prakticky nic. A jinak mimochodem, když se mìní
vlastník akcie na jméno, tak zodpovìdnost té zmìny na vedení spoleènosti
je trestnìprávní, to znamená, že není možné falšovat beztrestnì.

A musím tedy øíct, že peníze, které jsme zjiš�ovali, co budou platit obce
jako stoprocentní vlastníci, tak ty peníze jsou docela velké, pohybují se
øádovì ve statisících roènì. Takže já si myslím, že je potøeba si to tady øíct,
abychom v rámci boje za transparentnost a dohledatelnost pøíjemcù státní
dotace si nenadìlali zbyteèné problémy a náklady a aby výsledkem neby-
lo jenom to, že vydìlá soukromá spoleènost, která má rejstøík, vlastní ho, a
dokonce si myslím, že není ani ten kapitál v rukou èeských podnikatelù.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Dalším
øádným pøihlášeným je pan poslanec Martin Novotný. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Martin Novotný: Pane pøedsedající, kolegynì a kolegové,
dámy a pánové, já se po tom vystoupení kolegy Adamce, který poukázal
na další složité aspekty související s touhle materií, pokusím být co
nejstruènìjší.

Na hospodáøském výboru, když jsme o tom diskutovali, tak tam byla
taková ta linka, nakolik tu tematiku otevírat doširoka a nakolik se zabývat
jenom technickými aspekty. Po dlouhém pøemýšlení jsme s kolegy z ODS
dospìli k názoru, že jediným nezpochybnitelným aktem, který mùže situ-
aci vylepšit, aniž by ohrozil pùvodní intenci zákonodárce smìrem k trans-
parentnosti v té krátkosti èasu, tu záležitost musí vyøešit komplexní nove-
la, je otázka ohledu na stanoviska øady mìst a obcí v Èeské republice,
která upozoròují, že pokud jsou stoprocentními vlastníky, což zase tu
množinu omezuje, èást obcí a èást podnikù samozøejmì nebude ani tímto
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žadovat, aby to byl systematicky propracovaný návrh, který projde øádným
pøipomínkovým øízením a Legislativní radou vlády, protože musí být vyba-
lancovaný, aby tam nedocházelo k nìjakým poruchám. A samozøejmì by
také mìlo platit, že tento systém by mìl vstoupit od nového volebního
období pøedsedy, resp. pøedsedkynì Energetického regulaèního úøadu. 

Další záležitostí, která byla projednávána, jsou zaknihované akcie v
pøípadì nejrùznìjších podpor elektøiny, tepla, bioplynu a jsme pøipraveni
se zabývat tím, aby tato povinnost byla ulehèena u tìch subjektù, které se
zabývají primárnì zemìdìlskou výrobou a které mají problémy z toho, že
je tam spousta vlastníkù, protože to vzniklo transformací pùvodních
zemìdìlských družstev na akciovou spoleènost.

To je v tuto chvíli všechno. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Návrh jsme v
prvém ètení pøikázali k projednání hospodáøskému výboru. Usnesení výbo-
ru bylo doruèeno jako snìmovní tisk 99/1. Nyní prosím, aby se ujal slova
zpravodaj hospodáøského výboru pan poslanec Milan Urban. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Milan Urban: Vážený pane místopøedsedo, vážené kole-
gynì, vážení kolegové, hospodáøský výbor projednal návrh novely energe-
tického zákona tento týden a pøijal usnesení, které v zásadì podporuje sta-
novisko Ministerstva prùmyslu a obchodu. Pøijal dva pozmìòovací návrhy
a shodl se s postojem Ministerstva prùmyslu a obchodu, že teï se jedná o
malou novelu energetického zákona s tím, že v prùbìhu mìsíce dubna mi-
nisterstvo zpracuje a pøedloží do pøipomínkového øízení velkou novelu e-
nergetického zákona, kde by byly zohlednìny nìkteré návrhy, které byly
pøedloženy na hospodáøském výboru.

Hospodáøský výbor tedy, abych to zkrátil, doporuèuje pøijmout tento ná-
vrh novely ve znìní pøedložené vládní novely a pøijatých pozmìòovacích
návrhù, které v podstatì jen zpøesòují nìkteré detaily a zachovávají konti-
nuitu toho, že se jedná o malou novelu energetického zákona. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Milanu
Urbanovi. Otevírám obecnou rozpravu, do které se pøihlásil jako první pan
poslanec Ivan Adamec. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
já se pokusím být struèný. Protože jsem zaregistroval, že je tady snaha
podat další pozmìòovací návrhy, které se týkají úlevy na zaknihování ak-
cií, tak jsem se o to zaèal zajímat trochu víc a zaèal jsem se zajímat, jaký
je rozdíl mezi akcií na jméno a akcií zaknihovanou. A samozøejmì chápu
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a to v tom, že krmivo, které èasto se spotøebovává právì v bioplynových
stanicích, zjednodušenì sláma apod., co potøebuje bioplynová stanice ja-
ko svoje krmivo, umožní vlastníkùm bioplynových stanic vykupovat toto kr-
mivo pro bioplynové stanice za lepší cenu než tìm, kteøí chovají dobytek.
Takže se to paradoxnì otoèí proti chovatelùm dobytka. 

Pokusme se smìøovat podpory chovatelùm dobytka jako takovým,
chceme-li podpoøit živoèišnou výrobu v Èeské republice, ale nedìlejme to
skrze bioplynové stanice, protože ji každý chovatel nemá, na stranì jedné,
a na druhé stranì chceme-li, aby mìli levnìjší náklady na chov dobytka,
pak jim nezdražujme cenu krmiva dobytka tím, že zvýšíme cenu a zatrak-
tivníme cenu pro krmivo – takzvané krmivo – pro bioplynové stanice.

Chceme-li se bavit o podpoøe zemìdìlcù v rámci OZE, bylo by dobøe
se vrátit se k debatì o fotovoltaice na støechy. Protože my jsme v oblasti fo-
tovoltaiky vylili s vanièkou i dítì, to, co se tady v minulosti stalo, ale myslím
si, že jít cestou podpory fotovoltaiky na støechách statkù zemìdìlcù má své
opodstatnìní.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Bendlovi.
Dalším øádnì pøihlášeným je pan zpravodaj, pan poslanec Urban. Prosím,
pane zpravodaji.

Poslanec Milan Urban: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Vážené
dámy, vážení pánové, rád bych se vyjádøil ke dvìma pozmìòovacím
návrhùm, které byly projednávány na hospodáøském výboru.

Za prvé k tomu, který jsem pøedložil a který se týkal Energetického
regulaèního úøadu a vytvoøení Rady Energetického regulaèního úøadu.
Myslím si, že je dùležité, aby tento návrh byl vìcnì správný. Jde mi o vìc,
nikoli o èas.

Pan námìstek ministra prùmyslu a obchodu na hospodáøském výboru
sdìlil, na veøejném jednání hospodáøského výboru, že je pøipravována vel-
ká novela energetického zákona a že tento návrh, který byl teï pøedložen,
je podnìtným návrhem a je pravdìpodobné, že bude zapracován po
pøemýšlení o detailech do té velké novely energetického zákona. Z tohoto
dùvodu tedy nebudu pøedkládat v druhém ètení na plénu Poslanecké
snìmovny návrh, který byl projednáván na hospodáøském výboru. To je
první vìc.

Druhá vìc se týká zaknihovávání akcií zemìdìlských akciových
spoleèností, které byly transformovány ze zemìdìlských družstev – proto
je tam hodnì akcionáøù. Myslím, že když ten návrh padne ve druhém ètení
a bude se týkat jen zemìdìlcù, bude pøijatelný. To, co bylo pøedloženo na
hospodáøský výbor, mohly být pochybnosti o tom, že se jedná o návrat
pøed pøijetí zákona, který stanovil, že vlastníci nebo provozovatelé obnovi-
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pøípadem, ale že pokud jsou stoprocentními vlastníky spoleènosti
podnikající v této oblasti, nemùže být žádná pochybnost o transparent-
nosti takové aktivity.

V té souvislosti jsem se rozhodl pøedložit pozmìòovací návrh, který u-
pravuje právì tuhle problematiku, tj. vymanìní z povinnosti zaknihování
akcií spoleèností, které jsou ve stoprocentním vlastnictví mìst a obcí. Jak
už øíkal kolega Adamec, když jsme si teï ještì i narychlo provìøovali po-
tenciální náklady této operace pro naše mìsta a obce, tak jsou minimálnì
v øádu desítek, ale vìtšinou spíše v øádu stovek tisíc korun, a to roèních
nákladù opakujících se, a považujeme za rozumné nezatìžovat mìsta a
obce takovými náklady. To, že existují jiné oblasti, kde je to také téma, kde
jsou jak v uvozovkách hráèi dobøí a èistí, tak i hráèi neèistí, to je otázka na
dlouhodobìjší zkoumání a myslím si, že v tuto chvíli nemáme nikdo kapa-
citu v krátkém èase vymyslet návrh, který by ty problémové oblasti, a mlu-
vím zejména o zemìdìlství apod., vyøešil. My se proto zabýváme pouze
mìsty a obcemi a jejich stoprocentními spoleènostmi. Na pøíslušný návrh
odkážu potom v podrobné rozpravì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Novotnému.
Další s faktickou poznámkou se pøihlásila paní poslankynì Anna Putnová.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Anna Putnová: Dobré odpoledne, vážený pane pøedse-
dající, dámy a pánové. Chtìla bych informovat o tom, že jsem v rámci pro-
jednávání této novely podala dva pozmìòovací návrhy. První z nich, který
definoval a narovnával finanèní vztahy mezi jednotlivými aktéry a trhu s e-
nergií, byl Ministerstvem prùmyslu plnì akceptován.

Druhý pozmìòovací návrh, který byl motivován pøedevším v tom, aby se
ulehèila situace zemìdìlským akciovým spoleènostem, týkající se povin-
nosti zaknihovávat jejich akcie, akceptován nebyl. Je mi to líto a doufám,
že v zájmu minimálnì 780 akciových spoleèností zemìdìlského typu bu-
deme o tomto návrhu v budoucnosti ještì hovoøit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. S další fak-
tickou poznámkou pan poslanec Petr Bendl. Prosím, pane poslanèe, vaše
dvì minuty.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážená
vládo, já bych chtìl upozornit na dvì záležitosti. Jedna se týká podpory
výkupu elektrické energie bioplynových stanic. Chci varovat pøed tím, aby-
chom touto cestou nešli, protože v okamžiku, kdy zvýšíme atraktivitu a zis-
kovost bioplynových stanic, tak tím paradoxnì ublížíme živoèišné výrobì,
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Poslanec Petr Bendl: Omlouvám se, mám ještì jeden krátký dotaz spíš
na pana ministra. Chtìl jsem vìdìt, zda smìøujeme k tomu, že by v rámci
ERÚ byly kompetence k tomu, aby se urèovaly právì na ERÚ ceny
vodného a stoèného, což je dnes, pokud vím, kompetence zastupitelstev
mìst a obcí, obcí máme zhruba 6 000, a že by chtìl energetický úøad tuto
kompetenci pøevzít na sebe. Zdali se s tím poèítá, pøípadnì kolik desítek,
nebo spíš stovek èi tisícù zamìstnancù to bude øešit a bude vstupovat do
kompetencí zastupitelstev. Jak tato agenda by pøípadnì vypadala, pokud
chceme jít tímto smìrem.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Bendlovi. Hlásí
se nìkdo další do obecné rozpravy? Pan ministr Marian Jureèko – pardon
– Jureèka. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji, vážený pane
pøedsedající. Milé kolegynì a kolegové, opravdu nejsem z Plznì, takže
dìkuji za opravu pøíjmení.

Zareagoval bych krátce na dotaz pana poslance Bendla. Asi to bylo
spíše do kategorie interpelací, ale odpovím to teï. Vedou se debaty o tom,
jakým zpùsobem pøistoupit k cenovému regulátoru vody. Jaký model se
nastaví, to vám opravdu v tento okamžik nejsem schopen podrobnì po-
psat. Je to ve fázi pøípravy a úvah, protože problematika je široká a poèet
dotèených subjektù by byl obrovský. Je potøeba o tom vést debatu, jak to
dokázat smysluplnì nastavit. Tolik jsem schopen v tento okamžik
odpovìdìt. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se, kdo
další se hlásí do obecné rozpravy. Pan zpravodaj. Prosím, pane zpravoda-
ji.

Poslanec Milan Urban: To téma tady otevøel pan poslanec Bendl. Rád
bych se tedy vyjádøil k vodì, stoènému a pøípadnì k regulátoru na dopra-
vu.

Evropská smìrnice nám už dnes ukládá, abychom mìli regulátora na
železnièní dopravu. Možná nìkteøí registrujete rùzné spory mezi Èeskými
dráhami a rùznými privátními subjekty, které jezdí po stejné železnici.
Nemùže být regulátorem ten, kdo je majitelem. To znamená Ministerstvo
dopravy, které má hájit to, aby Èeské dráhy byly národním šampionem, tak
zároveò nemùže regulovat to, jaké subjekty, za jakých podmínek mohou
jezdit po stejné koleji.

Z dùvodu evropské smìrnice je tady jasné téma, že Èeská republika
má mít a musí mít nìjakou nezávislou instituci, která by regulovala dopravu.
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telných zdrojù nebo zaøízení na obnovitelné zdroje nemusí mít transparentní
vlastnictví. To existovalo nìkdy do poloviny pøedchozího roku. Tento návrh
jako by mìl tendenci vrátit to do pùvodního stavu. My jsme tady pøijali no-
velu, která øíká: Kdo chce být pøíjemcem poplatkù za obnovitelné zdroje,
tedy poplatkù, na kterých se podílí státní rozpoèet zhruba tøetinou, musí být
jasné, musí být vidìt na ruce, musí být jasné, kdo je vlastníkem tìchto ob-
novitelných zdrojù. Ten zákon zaène platit od poloviny letošního roku. A já
se nebráním tomu, aby zemìdìlci – akciové spoleènosti, které vznikly z
družstev, tedy je tam mnoho akcionáøù, byly vyjmuty. Pokud takový
pozmìòovací návrh zazní, a mám avízo, že zazní z úst ministra zemìdìlství
na dnešním projednávání, tak samozøejmì s takovým návrhem problém ne-
ní. Problém by byl, kdyby se to týkalo znovu všech vlastníkù zaøízení na ob-
novitelné zdroje, která v Èeské republice fungují. Myslím, že tam bychom
se vraceli zpátky, a podle mého názoru by to bylo velmi špatnì. Protože je
dùležité, aby bylo transparentnì vidìt na tyto vlastníky, kteøí pøijímají po-
platek, zvláštì z tøetiny ze státního rozpoètu.

A teï poslední vìta. Pokud tady zazní více pozmìòovacích návrhù než
ty, které jsou avizovány, tak byl bych rád, aby se na nì ještì možná podíval
hospodáøský výbor. Pokud ale budou jen tyto, o kterých zatím víme, tak to
asi nezbytnì nutné nebude.

Beru tedy za velmi závazný pøíslib námìstka ministra prùmyslu a ob-
chodu, který byl pøítomen na jednání hospodáøského výboru, že bude
pøipravena velká novela energetického zákona, že v dubnu pùjde do
pøipomínkového øízení a že do této velké novely budou zakomponovány
nìkteré podnìty, které byly projednávány na hospodáøském výboru.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, panu zpravodaji. S faktickou
poznámkou se pøihlásila paní poslankynì Anna Putnová. Prosím, paní
poslankynì, o vaše dvì minuty.

Poslankynì Anna Putnová: Ještì jednou dobré odpoledne. Chtìla
bych se vyjádøit k tomu, že se budeme vracet do nìjakého období ne-
transparentních forem a struktur. Musím øíct, že v období, které mezitím u-
plynulo, došlo k rekodifikaci soukromého práva. Dnes nemáme možnost
mít anonymní akcie. To znamená, že návrat, tak jak tady byl vylíèen, není
možný. Tolik jenom pro upøesnìní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. Ptám se,
kdo další se hlásí do obecné rozpravy. Pan poslanec Petr Bendl. Pane
poslanèe, máte slovo.
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myslím, že to tak prostì není, že jestli nìkdo pøidìluje èasy a kapacitu,
je to nìkdo jiný. A nechci zpochybòovat tu debatu o potøebnosti a kde to
umístit. Jenom bych poprosil nás všechny, abychom to nechali, až pøijde
nìjaký vládní nebo poslanecký návrh, abychom pak tu debatu takhle
nerozmìlòovali, protože kdyby nedošlo k návrhu na zmìnu fungování ERÚ
v hospodáøském výboru, tak asi tu debatu dneska nevedeme, držíme se to-
ho merita vìci. Takže to je jenom prosba, když budeme mluvit o té dopravì
a o té regulaci, tak pøesnì, není to, že by Ministerstvo dopravy bylo, ale
pøitom souhlasím s tím, že to potøebujeme, a já jsem spíš pro to, aby to bylo
na nìjakém existujícím úøadì, abychom nezakládali nový úøad.

A možná když už mám ještì 65 vteøin, tak k tomu vyjmutí z povinnos-
ti zaknihování akcie. Ten náš návrh je pomìrnì jasný, øíká, že stát pøesnì
ví, nebo všichni vìdí, že to je stoprocentnì vlastnìná spoleènost mìstem
nebo obcí, tam není prostì debata. Ty výjimky, ty další, které jsou na-
vržené, jsou podle mì velmi diskutabilní a my ještì budeme do zahájení
tøetího ètení a hlasování debatovat, jestli to náhodou není pøíliš úèelové a
pøíliš jenom pro jednu skupinu podnikatelù. To prostì musíme zvážit, zda
ty pøínosy, nebo zda nezvýhodníme jednu skupinu pøed jinou skupinou.
U tìch, to, že stát se domáhá, že chce vìdìt, že to stoprocentnì vlastní
mìsto, já myslím, že to je zbyteèné. Na druhé stranì øíkáme pouze sto-
procentní. V okamžiku, kdy tam je jiný vlastník nebo spoluvlastník, tak
nám nestaèí majorita veøejného sektoru, chceme, aby to pak platilo i pro
takovou spoleènost. To si myslím, že stojí za podporu, že vìtšina, možná
všichni starostové, kteøí nám píší, že se bojí, že budou muset vynakládat
desetitisíce až statisíce korun (upozornìní na èas), že ty peníze mùžeme
ušetøit. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Jako další je do rozpravy
pøipraven pan poslanec Urban. Hlásil jste se do rozpravy? (Ne.) Takže po-
prosím pana ministra.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedse-
dající, dámy a pánové, já bych chtìl reagovat na diskusi a podìkovat za
ni. Pøedevším bych chtìl potvrdit slova svého námìstka na hospodáøském
výboru, že Ministerstvo prùmyslu a obchodu se vážnì bude zabývat otáz-
kou Rady ERÚ a zaøadíme tuto otázku do takzvané velké novely energe-
tického zákona. To je jedna vìc.

Druhá vìc je transparentnost. Máme samozøejmì zájem, aby
transparentnost zùstala zachována, nicménì pokud bude pøedložen ten
návrh, který vyøeší problém bývalých zemìdìlských družstev, která jsou
transformována na akciové spoleènosti, které mají pomìrnì velký poèet
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Máme dvì možnosti. Buï vytvoøíme speciální úøad, èeský úøad, který bude
regulovat jen dopravu, nebo využijeme Energetický regulaèní úøad a vytvoøí
se tam nìjaká speciální divize, která se bude zabývat právì regulováním
dopravy.

Totéž se týká vody, vodného a stoèného. Dnes je to v kompetenci
nìkolika rùzných ministerstev – financí, zemìdìlství, možná že tam bude
nìjaká kompetence Ministerstva pro místní rozvoj, ale také je tam
alternativa. Buï tady bude speciální samostatný regulátor, nebo to bude v
zájmu úspory finanèních prostøedkù zaèlenìno do agendy Energetického
regulaèního úøadu, nebo možná nìjakého jiného regulaèního úøadu s jiným
názvem.

Já bych preferoval, abychom nevytváøeli nové úøady, ale abychom
vytvoøili nìjaké divize u tohoto regulaèního úøadu, ale je to podle mého
názoru vìc legislativy. Jestli se to Ministerstvu prùmyslu a obchodu pove-
de zakomponovat do té velké novely, kterou pøipravuje na duben, to nevím,
ale v každém pøípadì je to téma, které nás èeká. Není to souèástí teï pro-
jednávané novely, ale v každém pøípadì regulátor na vodu a regulátor na
dopravu, to je téma, které budeme muset v Èeské republice i v parlamentu
nìjak legislativnì zakotvit, a jestli to pùjde cestou posílení nebo rozšíøení
kompetencí stávajícího Energetického regulaèního úøadu, nebo vytvoøení
nìjakých dalších samostatných institucí, to a� nám navrhne vláda. Myslím,
že potom Poslanecká snìmovna o tom tady mùže diskutovat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Mám tu dvì
faktické poznámky. První s faktickou poznámkou je pan poslanec Petr
Bendl. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Petr Bendl: Budu struèný. Já chci jen podìkovat panu
ministrovi zemìdìlství za tu reakci, by� jsem si vìdom toho, že to není
pøedmìtem této novely zákona, ale ono to s tím èásteènì souvisí a
pùjdeme nìjakým smìrem. Já se opravdu obávám toho, že si tím
pøidìláme obrovskou spoustu práce a byrokracie a budou tady argumen-
ty pro to, proè najímat další tisíce státních úøedníkù, a s tím tedy vnitønì ne-
souhlasím.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Další v poøadí je s faktickou po-
známkou pan poslanec Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Jenom kam jsme v té debatì odbìhli, chci
jenom øíci, co bylo pøedmìtem pùvodního návrhu, a debatujeme o regu-
látorovi na dráze, vodného, stoèného. Tak když už to pan kolega Milan
Urban otevøel, tak prostì Ministerstvo dopravy dneska není regulátor, já
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Nikoho dalšího s faktickou
poznámkou ani øádnì do rozpravy nemám, takže se táži, jestli chce ještì
nìkdo vystoupit. Není tomu tak. V tom pøípadì konèím obecnou rozpravu a
zahajuji podrobnou rozpravu. Ptám se, kdo se do ní hlásí. S pøednostním
právem pan ministr Jureèka.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dobré odpoledne ještì
jednou. Pane pøedsedající, milé kolegynì, vážení kolegové, jak již tady by-
lo avizováno, pøedkládám pozmìòovací návrh k této novele. Uvedu jenom
struènì dùvod. Èásteènì to tady zaznìlo. V pøípadì zemìdìlských
podnikù a akciových spoleèností je tady to opatøení docela øeknìme šika-
nózní v tom slova smyslu, že struktura vlastníkù je opravdu široká, roz-
ptýlená po celé Èeské republice, a my bychom tímto znaènì zkomplikova-
li život. Ale chápu, že tady jde o tu podstatu znát vlastníky. A v tomto
pøípadì to je zajištìno. Ministerstvo zemìdìlství, potažmo Státní
zemìdìlský intervenèní fond, zná vlastníky provozovatelù bioplynových
stanic. 

Zemìdìlské podniky musely doložit svoji vlastnickou strukturu pøi
žádosti o dotaci na bioplynovou stanici. Takže my bychom chtìli po tìchto
podnicích nìco znovu, co my jako informaci máme a mùžeme s ní praco-
vat, pokud je to nutné.

Dovolím si naèíst ten pozmìòovací návrh a poprosit vás o jeho podpo-
ru, protože to považuji øeknìme za vyjádøení zdravého selského rozumu.
Za navrhované znìní § 4 odst. 6 písm. c) zákona è. 165/2012 Sb. se
doplòuje písmeno d) v tomto znìní: Požadavek vyplývající z písmena c) se
nevztahuje na výrobce, který vyrábí elektøinu z bioplynu a jehož hlavním
pøedmìtem èinnosti je zemìdìlská výroba. Teèka. Tady o tento
pozmìòovací návrh – bych poprosil o jeho podporu, protože to opravdu
máme vyjasnìno i po právní stránce jak my na Ministerstvu zemìdìlství,
tak s kolegy na Ministerstvu prùmyslu a obchodu.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Mám zde
pøihlášeného s faktickou poznámkou pana poslance Stanjuru. Máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já možná nepotøebuji odpovìï znát
dneska, ale pøed tím hlasováním bych ji rád dostal od pana ministra, pro-
tože to, co jste naèetl, neodpovídá tomu, co se tady debatovalo, že vy jste
mluvili o transformovaných družstvech, poètech akcionáøù, a v té dikci je
jenom to, že je to z bioplynu a že hlavní pøedmìt èinnosti je zemìdìlská
výroba. Argumenty, které jste pøedtím používali v té debatì, v tom
pozmìòovacím návrhu prostì nejsou. A já bych poprosil o nìjakou
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akcionáøù, tak já si myslím, že tuto výjimku je možné podpoøit, tuto výjimku
je možné udìlat.

Co se týká doporuèení pana poslance Adamce, který zajímavì pøevedl
debatu na to, kdo vede rejstøík, na zajímavou otázku, kdo dohlíží na do-
hlížitele, who is guarding the guardians, tak samozøejmì tomu je tøeba se
také vìnovat, ale obávám se, že to není úplnì pøímo pøedmìtem tohoto
zákona. Pokud ovšem to bylo zvednuto tak, že by bylo dobré, aby zakni-
hování bylo levnìjší, tak tento podnìt je samozøejmì relevantní a my se k
nìmu nìjakým zpùsobem vrátíme.

Co se týká podpory bioplynu, kterou zvedl pan poslanec Bendl, toto
není pøedmìtem této novely. Vrátíme se k tomu v novele velké. Ale já si
nedovedu pøedstavit jakoukoliv masivní podporu kromì nìjakých malých
stanic pro drobné zemìdìlce jako podporu malého a støedního podnikání.
Ale znovu podotýkám, o tom budeme debatovat spoleènì s velkou nove-
lou.

Co se týká rozšíøení kompetence Energetického regulaèního úøadu, já
jsem zadal pøípravné práce na tom, aby tento úøad byl schopen regulovat
i vodu. Nejsem v tuto chvíli schopen øíci, jestli budeme schopni to stihnout
do dubna, nebo jestli bude zapotøebí zøejmì nìkdy v pøíštím roce dát
nìjakou komplexnìjší novelu.

Regulace dopravy zatím není definitivnì uzavøena v rámci
vnitrokoalièních debat.

Myslím, že v tuto chvíli je to všechno. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Mám zde
ještì pøihlášeného s faktickou poznámkou pana poslance Adamce, takže
ho poprosím o vystoupení.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedající.
Pane ministøe, dámy a pánové, já jsem to otevøel právì proto, abychom
vìdìli, o èem hlasujeme, abychom si uvìdomili, kam ty akcie budou firmy
registrovat. Myslím, že to je dùležité. Samozøejmì jde o tu cenu a navíc u
tìch obcí, které tady padly, na které reagováno vùbec nebylo, kde je to
úplnì jednoznaèné, když je stoprocentním vlastníkem obec, že tedy ten
vlastník je transparentnì znám a zaknihování stojí peníze, které stojí – tøeba
Plzeò hlásila 450 tisíc, tak mi pøipadá opravdu že ty peníze platíme
zahraniènímu vlastníkovi rejstøíku naprosto zbyteènì.

Ale já jsem to uvedl právì proto, protože jsem se tím zaèal zabývat, až
když zaèaly padat tyto pozmìòovací návrhy, které neprošly na
hospodáøském výboru, èímž se omlouvám panu pøedsedovi, jinak bych s
tím vùbec nezaèal. Takže proto jsem to øekl a rád bych na to znal odpovìï,
protože chtìl bych znát vlastníka toho rejstøíku. Dìkuji.
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zpravodaj nebude mít závìreèné slovo? Konèím podrobnou rozpravu
a konèím druhé ètení tohoto návrhu. Dìkuji vám.

Dalším bodem jednání je

14.
Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Jana Chvojky, Jana Bartoška,
Daniela Korteho,Jiøího Skalického, Michala Kuèery, Herberta Pavery,
Markéty Adamové, Niny Novákové,Gabriely Peckové a Jana Farského

na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 418/2011 Sb.,
o trestní odpovìdnosti právnických osob a øízení proti nim

/snìmovní tisk 105/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 105/1. Prosím tedy,
aby pøedložený návrh uvedla zástupkynì navrhovatelù poslankynì Helena
Langšádlová. (Je omluvena.) Takže místo Heleny Langšádlové zde máme
náhradníka. Poprosím vás, pane poslanèe, pojïte pøeèíst návrh.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Dobré
odpoledne, dámy a pánové.

Dovolte, abych krátce odùvodnil a vysvìtlil, v èem spoèívá novela
zákona o odpovìdnosti právnických osob. Je to snìmovní tisk è. 105 a ta-
to novela obsahuje to, že by trestná skutková novela lichvy mìla být dána
do zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob. Tato trestní
odpovìdnost, tato skutková podstata, v tom zákonì chybí a samozøejmì
trestného èinu lichvy se nedopouštìjí jenom fyzické osoby, ale jak víme z
rùzných sdìlovacích prostøedkù, z médií, tak zejména osoby právnické –
rùzné nebankovní spoleènosti a další právnické osoby.

Já bych chtìl jenom krátce pøeèíst, co to vùbec je trestný èin lichvy.
Toho èinu se dopustí ten, kdo zneužívaje nìèí rozumové slabosti, tísnì, ne-
zkušenosti, lehkomyslnosti nebo nìèího rozrušení dá sobì nebo jinému po-
skytnout nebo slíbit plnìní, jehož hodnota je k hodnotì vzájemného plnìní
v hrubém nepomìru, nebo kdo takovou pohledávku uplatní nebo v úmyslu
uplatnit ji na sebe pøevede.

Takže na závìr: Jde o to, aby tento trestný èin byl v tom zákonì o trestní
odpovìdnosti právnických osob, jde o trestný èin, který dle našeho názoru
mohou mimo fyzické osoby spáchat i osoby právnické, bohužel v dnešním
zákonì není dán ten trest, že by mohly být zrušeny nebo mohla býti dána
nìjaká pokuta. Takže prosím o propuštìní tohoto tisku do druhého ètení do
ústavnìprávního výboru, kde se o nìm mùžeme dále pobavit. Dìkuji.
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dùvodovou zprávu a odhad toho, koho se to týká. Samozøejmì nemusím
to vìdìt – já to nechci dneska, ale pøed tøetím ètením bychom byli velmi
rádi, kdybychom to v klubu mohli debatovat, pokud je to návrh ministerstva
a ministra, protože to mùže být privátní zemìdìlský podnik, který bude mít
dva akcionáøe utajené v té dikci, v které vy jste mluvil. To znamená hlavní
èinnost zemìdìlství a vyrábí, má bioplynovou stanici. Tam se nemluví o
tom, kolik akcionáøù, jestli to ZIF ví, nebo neví, apod. Mluví se jenom – tak-
hle byl charakterizován – já jenom abychom si uvìdomili, že tímhle
vytváøíme okno, do kterého leckdo mùže vstoupit, aniž bychom to dneska
domysleli nebo aniž bychom chtìli, aby takové typy do toho okna vstupo-
valy. To je všechno.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe, chci
se zeptat, zda se ještì... Dobøe, pan poslanec Foldyna.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dobrý den, dìkuji vám za slovo. Já bych
se chtìl pøihlásit k pozmìòovacímu návrhu è. 515. V zásadì se jedná o
povinný pøíspìvek výrobce obnovitelného zdroje pro vlastní spotøebu, kdy
je zatížen poplatkem, že vlastnì neodebírá zdroj, neodebírá elektøinu ze
sítì, ale vyrábí si ji sám. Jedná se zejména tøeba o pasivní domy, které si
vyrábìjí svoji elektøinu, takže tento pozmìòovací návrh by do jisté míry mìl
øešit tu situaci. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Máte slovo – pan po-
slanec Novotný.

Poslanec Martin Novotný: Tak, kolegynì a kolegové, já spíše technic-
ky už se pouze v podrobné rozpravì chci pøihlásit k pozmìòovacímu
návrhu è. 513, který je oním øešením situace pro akciové spoleènosti
stoprocentnì vlastnìné obcemi.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, dívám se, nikdo už se ne-
hlásí – je tomu tak? Dobøe, konèím podrobnou rozpravu. Chci se zeptat,
zda chcete závìreèné slovo, jak pan ministr, tak pøípadnì zpravodaj?
Chcete závìreèné slovo? Tak, pane ministøe.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedse-
dající, vážení kolegové, já bych chtìl reagovat na pana poslance Stanjuru.
I mùj úøad udìlá analýzu, koho se to týká, pokud ten slovosled bude tako-
vý, jak bylo v návrhu pana ministra zemìdìlství. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Chci se zeptat – takže pan
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vodaj, musím souhlasit z odborného hlediska. Asi není úplnì možné,
abychom trestní zákoník a zákon o trestní odpovìdnosti právnických osob
prostì otevírali nìkolikanásobnì. To je vìc, øekl bych, velmi bedlivého u-
vážení a je trochu s podivem, když se podíváte na to, že je zde otevøen
právì i tento zákon ve snìmovním tisku 45, což je samozøejmì tisk, který
pøedchází i podle èísla èíslovce 105, tak je jasné, že pokud už v tomto
snìmovním tisku probíráme rozšíøení dalších skutkových podstat na trest-
nost právnických osob, možná že by se pøedkladatelé mohli zamyslet nad
tím, že není asi cílem zásobit Sbírku zákonù dalšími a dalšími úplnì dílèími
jednotlivými novelami zákona takhle zásadního, který upravuje trestnost o-
sob jak právnických, tak i fyzických.

Já bych se chtìl jenom zamyslet nad tím, jestli opravdu zásadou kon-
zervativní politiky je umìøenost, jistá støídmost právì v tom zásahu do trest-
ní politiky státu. Takže stanovisko pana zpravodaje, jakkoli je možná pøíkré,
tak já ho nechci pøímo podporovat, ale bylo by možná vhodné se zamyslet
nad prolnutím obou dvou norem, které v té dané vìci byly pøedloženy, pro-
tože pokud budou obì dvì schváleny, tak jsou to dílèí další a další novely
zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S pøednostním právem je
do diskuse pøihlášena paní ministrynì Válková. Máte slovo, paní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji. Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, já vlastnì se jenom na-
pojím, navážu na to, co zde bylo øeèeno obìma pøedøeèníky. Apeluji na nás
všechny, abychom dbali principù racionální trestní politiky, která by
rozhodnì nemìla být uplatòována v zájmu množství rùzných novelizaèních
zásahù do kodexù, a trestní zákon je jeden ze stìžejních kodexù. Víme, že
trestní zákoník není jenom sám o sobì základním kodexem, doplòují ho
právì speciální normy, jako je zákon o trestní odpovìdnosti právnických o-
sob, který sice odkazuje na trestní zákoník, ale má urèitá speciální ustano-
vení a mezi jedno z tìch speciálních ustanovení patøí i výèet trestných èinù,
za které lze právnické osoby postavit pøed trestní soud.

My jsme teï svìdky toho, že se ten výèet èím dál tím více kritizuje, a i
já se k té kritice pøipojuji, nicménì zde bych byla velice uvážlivá a
rozlišovala pøípady, kdy musíme rozšíøit trestnost z dùvodu implementace
evropských smìrnic, které nám pod hrozbou sankcí ukládají doplnit ten
výèet o urèité nové skutkové podstaty, jako je to teï v oblasti prevence
pøed zneužitím dìtí pro úèely pornografie, dvì nové skutkové podstaty ve
zmínìném tisku 45 jsou obsaženy, a zde si myslím, že je to namístì, pro-
tože jiná cesta není. Musíme implementovat to, co nám evropské smìrnice
ukládají.
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Nyní prosím, aby se
slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Jaroslav Borka. Máte slo-
vo, pane poslanèe.

Poslanec Jaroslav Borka: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená vládo,
kolegynì a kolegové, pan poslanec Chvojka nás seznámil s novelou, nebo
s doplnìním zákona è. 418/2000 Sb. Tento zákon nabyl na úèinnost teprve
k 1. lednu 2012. Jedná se tedy o další z pomìrnì rozsáhlého seznamu
zákonù, které poslanci upravují, doplòují nebo mnohdy z gruntu mìní. Já
využiji svého vystoupení k tomu, abych zdùraznil, že se domnívám, že
nastal èas zvážit systém, který bude upøednostòovat kvalitu na úkor kvan-
tity. Tak jak ostatnì zaznìlo již v nìkterých vystoupeních v této Snìmovnì.
Toto mé konstatování prosím berte zároveò jako výzvu pro vládu Bohuslava
Sobotky pøi tvorbì vládních návrhù zákonù a též jako výzvu k jednotlivým
poslaneckým klubùm a samozøejmì k nám poslancùm.

Navrhovaná poslanecká novela rozšiøuje úèinnost zákona na právnické
osoby za spáchání trestného èinu lichvy, jak jsme slyšeli. S tímto závìrem
lze vyslovit souhlas, nebo� nekalé praktiky nìkterých nebankovních
subjektù, jež jsou právnickými osobami, významnì ohrožují nejen sociálnì
znevýhodnìné a vylouèené skupiny obyvatel, ale napøíklad i seniory a
nìkteré pøíslušníky støednìpøíjmových vrstev obyvatelstva, jak správnì to-
to pojmenovala vláda ve svém stanovisku 105/1.

Projednávaný tisk rovnìž vychází z tisku è. 915 z pøedchozího voleb-
ního období. Vláda však ve svém stanovisku k této vìci však opakovanì
upozoròuje, že navrhované doplnìní výètu trestných èinù, jichž se mùže
dopustit právnická osoba, o trestný èin lichvy se odchyluje od souèasné
koncepce úpravy zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob a øízení
proti nim. Zároveò doporuèuje ke zvážení podstatným zpùsobem rozšíøit o-
kruh trestných èinù, jichž se právnická osoba mùže dopustit, vèetnì tedy
rozšíøení o trestný èin lichvy.

Vzhledem k tomu, že vláda zaøadila do svého legislativního plánu na
zbývající èást roku 2014 návrh na zmìnu zákona è. 418/2001 Sb., o trestní
odpovìdnosti právnických osob a øízení proti nim, budu navrhovat
pøedložený poslanecký návrh zamítnout v prvém ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Do diskuse mám nejdøíve s
faktickou poznámkou pøihlášeného pana poslance Polèáka. Pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji vám, pane místopøedsedo. Já se
nebudu snažit být do jisté míry tak pøíkrý jako pan zpravodaj, by� musím
pøiznat, že s podstatnou èástí argumentace, kterou zde pøednesl pan zpra-
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Poslanec Jiøí Pospíšil: Dìkuji pìknì. Vážený pane pøedsedající, dámy
a pánové, dovolte mi nìkolik poznámek k tomuto návrhu, a to z toho
dùvodu, že jsem byl pøedkladatelem zákona, který je tady dnes debatován
a který v roce 2011 byl schválen. Je tøeba tady øíci nìkolik vìt proto, aby
debata byla komplexní, aby to nevyznìlo, že ten návrh zákona je v zásadì
nekvalitní a že je tøeba ho v tuto chvíli napravovat, resp. urèitým zpùsobem
opravovat. To samozøejmì je možné, nicménì je to otázka politického roz-
hodnutí, není to o chybách tohoto zákona.

Je tøeba si uvìdomit, že trestní odpovìdnost právnických osob byla do
èeského právního øádu pøinesena jako nìco zcela nového, nìco, co
dlouhodobì odporovalo tradici, øeknìme, èeského trestního práva posta-
veného na trestní odpovìdnosti fyzické osoby. A pøedtím, než ten zákon
byl pøijat, byla vedena dlouhá jak odborná, tak politická debata o tom, zda
vùbec takováto právní úprava v Èeské republice má být, anebo zda mají
být právnické osoby trestány spíše v rámci správního trestání a to pøípadnì
má být upraveno.

A já tady musím korektnì øíci, že tehdy, když se o tom debatovalo jak
na Legislativní radì vlády, tak mezi odborníky, tak na to nebyl jednoznaèný
názor. Nakonec tedy úprava byla pøijata, a to hlavnì z politických dùvodù,
kdy Evropská unie po nás požadovala takovýto návrh zákona a již zahájila
øízení s Èeskou republikou. A ten výèet trestných èinù, který tu byl tak
nepøímo kritizován, byl v zásadì dán tím, co Evropská unie ve svých pra-
menech práva oznaèila za trestné èiny, za které má být trestnì odpovìdna
také právnická osoba. Takže korektnì tady øíci, že ten výèet nemá žádnou
jinou logiku než že to, co po nás Evropská unie chtìla, jsme do toho záko-
na dali. Neznamená to, že pøedchozí vláda by si nemyslela, že napø. lichva
by také nemohla být tímto zpùsobem upravena.

Já bych velmi žádal jako èlovìk, který se úèastnil mnoha odborných i
politických debat nad tímto návrhem zákona, pøedtím, než se tøeba posu-
neme dál k tomu, že tento zákon bude komplexnì novelizován, aby bylo o-
pravdu vyhodnoceno to, jak zákon v praxi funguje. Protože je tøeba se
podívat na nìkteré jiné státy støední a východní Evropy, které také pøijaly
takovouto právní úpravu, a tyto státy ukazují, že ne vždycky ta právní ú-
prava v praxi funguje. Pøíkladem je Maïarsko, které také pøijalo podobnou
právní úpravu a kde po úèinnosti v prvních dvou letech byly pouze dva
pøípady, ve kterých takováto vìc byla øešena. (Hluk v sále.)

Takže já, zdùrazòuji, nejsem odpùrcem takovéto právní úpravy.
Podporuji to, aby se pøípadnì okruh trestných èinù rozšíøil. Ale moc prosím,
abychom zde nedìlali úèelové novely jenom proto, abychom mediálnì vy-
padali krásnì, jak tady opravujeme špatné zákony a zpøísòujeme, moc pro-
sím ministerstvo, aby se opravdu udìlala analýza, jak souèasná právní ú-
prava funguje, kde jsou pøípadnì její zádrhele. A pak nech� vláda a
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Pokud jde o lichvu, tak já rozhodnì nechci zpochybòovat smysluplnost
jejího zaøazení do toho ustanovení, které obsahuje výèet trestných èinù, za
které lze právnické osoby postavit pøed trestní soud, èili vyvodit trestní
odpovìdnost na stranì jedné. Na stranì druhé takových skutkových pod-
stat, které tam chybí, by� nejsou mediálnì ani politicky nyní v popøedí po-
zornosti, napø. drogové delikty, je mnohem více. Ale mùže se stát, že
konkrétní pøípad, ke kterému dojde za dva za tøi mìsíce, naši pozornost u-
poutá a my budeme znovu otevírat tento zákon a znovu budeme podávat
asi poslanecké návrhy.

Je pravda, co zde bylo øeèeno, já to chci na tomto místì potvrdit za re-
sort spravedlnosti, že pøipravujeme, už v tìchto dnech pøipravujeme návrh,
který by mìl být komplexní, v rámci kterého chceme obrátit systém
uplatòování trestní odpovìdnosti právnických osob tak, aby napøíštì už ne-
bylo nutné novelizovat okruh trestných èinù vždycky, když se v praxi ukáže
potøeba nìjaký trestný èin tímto zpùsobem právnické osobì pøièíst, když v
praxi zjistíme, že je namístì, aby zde trestní represe byla uplatnìna, že
nestaèí represe tøeba v oblasti správního práva nebo nìjaká sankce
civilnìprávní. Konkrétnì by to mìlo znamenat, a já už jsem to tady v jiné
souvislosti pøipomínala, že bychom chtìli umožnit tou pøipravovanou
zásadnìjší a komplexnìjší novelou, aby právnické osoby byly odpovìdné
za všechny trestné èiny, které jsou uvedeny v trestním zákoníku, s výjimkou
tìch, které tam budou taxativnì uvedeny. Teï je to pøesnì naopak. Je mo-
žné je postavit pøed trestní soud jenom za ty trestné èiny, které jsou tam u-
vedeny. Takže bychom se ubírali cestou, která je podle mého názoru
bezpeènìjší prevencí pøed neplánovanou eskalací poslaneckých návrhù
na doplnìní výètu trestných èinù, za které lze postavit právnické osoby
pøed trestní soudy.

Takže shrnuto a podtrženo, za resort spravedlnosti se velmi
pøimlouvám, abychom ještì chvilièku vydrželi, abychom nepodpoøili tento
poslanecký návrh a poèkali si na návrh, který pøipravuje Ministerstvo spra-
vedlnosti, který pùjde samozøejmì do øádného pøipomínkového øízení, zo-
hlední i názory jiných resortù a akademických pracoviš� a který, doufám,
vyústí v øešení, jehož platnost pøetrvá jedno volební období. Možná že je to
pøíliš ambiciózní cíl, ale rozhodnì zamezí tomu, abychom tam pøíštì
pøidávali další majetkové trestné èiny nebo drogové trestné èiny a aby do-
šlo k absolutnímu neplánovanému legislativnímu, v tomto smyslu se dá øíci
až dramaticky, chaosu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní ministrynì. Dále
je do rozpravy pøihlášen pan poslanec Pospíšil. Takže pane poslanèe,
pojïte.



- 243 -

zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob zpracovávali. Jsem velmi
dobøe obeznámena s tím vývojem i s tím, že jednou ten návrh neprošel a
že pak se zvolila tzv. minimalistická verze, která umožnila, aby se v
Poslanecké snìmovnì našlo dostatek hlasù pro pøijetí této nové legislativy.
Já tøeba osobnì jsem byla proti jejímu pøijetí, ale nebyla jsem tenkrát po-
slancem. Jako odborník. Mìla jsem takový ten tradièní konzervativní
pohled. Ale èasy se mìní a v prùbìhu doby i ti konzervativnìjší z nás nyní
vidí, že ten zákon je smysluplný, ale paradoxnì tam chybí nìkteré skutkové
podstaty. Právì proto to chceme komplexnìji upravit. A tìch øešení kom-
plexní úpravy je logicky více. I k tomu chceme udìlat odborný semináø. Na
druhé stranì ten èas, který máme, je omezený. A vy sami jako opozice bys-
te nás velmi brzy kritizovali, kdybychom nepøedložili lepší návrh úpravy,
než v souèasné dobì je a která i podle poètu tìch pøípadù, které se zatím
odstíhaly, svìdèí o tom, že tam zøejmì nejsou ty trestné èiny, které by tam
býti mìly.

Takže já navrhuji ten návrh zamítnout, protože na rozdíl od snìmovního
tisku 45 – opìt tedy zdùrazòuji –, kde nám ukládá evropská legislativa pod
hrozbou sankcí pøijmout a zaøadit nìkteré skutkové podstaty právì do to-
hoto speciálního trestního zákona, resp. speciální trestní normy, lichva me-
zi takové skutkové podstaty nepatøí a ani jiné majetkové trestné èiny, které
tam taky nejsou a mìly by tam být. Ani ty mnou zmiòované drogové delikty.
Èili tady tu nutnost nemáme. A navíc pak už bychom to mìli otevøít úplnì
komplexnì a nejenom tedy nad lichvou. Pak bychom to museli spojit, a to
si myslím, že i s dalším doplnìním jiných trestných èinù. A myslím si, že
právì by došlo k tomu, pøed èím jsem varovala já i ostatní, že bychom bez
pøedchozí diskuse a dùkladné rozpravy nìkteré trestné èiny zaøadili, aniž
bychom ale zmìnili mechanismus, systém toho posuzování, který by mìl
být opaèný.

Myslím si, že pan poslanec Pospíšil si také pamatuje, že jedna z vari-
ant, která ale byla tenkrát pokládána za pøíliš odvážnou a revoluèní na náš
systém, byla ta, že budou právnické osoby odpovìdné za všechny trestné
èiny s výjimkou tìch, kde jim neumožòuje jejich povaha je spáchat, které
se vyluèují z povahy své vìci. Takto revoluèní cestou bychom nešli, nebo
nenavrhneme ji. Ale myslím, když tam bude taxativní výèet tìch, kterých se
nemùžou dopustit, a ostatních trestných èinù se mohou dopustit, že by to
cesta mohla být. Souhlasím s ní potud, že to je velmi politická otázka a že
jistì bude tøeba k ní tu odbornou debatu vést. Ale rozhodnì nejsem pro to,
aby se spojovaly hrušky s jablky, a to by asi bylo v pøípadì, že by se lichva
vzala jako jeden trestný èin speciální, na který teï všichni mediálnì
upozoròují, a pøipojila by se ke skutkovým podstatám, které musíme do té
normy zakotvit, protože evropská legislativa nám to ukládá.
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následnì parlament rozhodne, zda ten okruh trestných èinù má být
rozšíøen, anebo zda je dostateèný. To je dùležité tady øíci, protože ten ná-
vrh zákona byl ve své dobì veden pouze jedinou snahou – odstranit rozpor
mezi èeskou legislativou a legislativou Evropské unie. A návrh tento úkol
splnil. Teï je tøeba ho vyhodnotit a øíci si, jak pøípadnì dál postupovat.

Já samotný návrh zákona v zásadì podporuji. Nemyslím si, že je ho
tøeba zamítat, by� souhlasím s tím, co øekl tady pan kolega Polèák – není
vhodné trestní právo permanentnì takto novelizovat, zvláštì když ten
zákon je už zde otevøen. Ale já naopak bych podporoval, aby ten zákon byl
propuštìn do dalšího ètení, právì vzhledem k tomu, že v ústavnìprávním
výboru už jedna novela zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob je,
aby tato novela do ústavnìprávního výboru doplynula a aby se pøípadnì
vedla i politická debata o tom, jak do budoucna komplexnì právì takovýto
zákon mìnit. Protože úprava trestní odpovìdnosti právnických osob, dámy
a pánové, není jenom odborné téma. Je to ryze politické téma. A politická
reprezentace by mìla øíci, jakou formou a v jaké podobì mají být právnické
osoby –

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Já se omlouvám, pane kolego.
Poprosím vás, vážení poslanci a poslankynì, abyste snížili hladinu hluku a
poslouchali, co zde zaznívá. Dìkuji.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Dìkuji pìknì, já už budu konèit. Chci tím pouze
øíci, že se jedná o ryze politickou otázku a mìla by být vedena debata asi
na ústavnìprávním výboru o tom, jak má být pøípadnì trestní postih práv-
nických osob do budoucna upraven a pøípadnì jaké zmìny mají nastat.
Ale vzhledem k tomu, že jde o úplnì novou vìc, apeluji na to aby došlo k
vyhodnocení a konstatování toho, jak tato právní úprava je efektivní a co v
praxi pøináší, kolik pøípadnì pøípadù podle této právní úpravy již bylo po-
stiženo a s jakými výsledky. Myslím si, že to je velmi dùležitý fenomén pøed
pøípadnými dalšími úpravami. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. Mám
zde jednu faktickou poznámku. Mìl jsem zde pøihlášeného pana poslance
Stanjuru... Ne? (Nechce.) Takže v tom pøípadì zde máme s pøednostním
právem paní ministryni Válkovou.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Já bych chtìla ujistit
vaším prostøednictvím, pane pøedsedající, pana poslance Pospíšila, že
samozøejmì ten komplexní návrh bude vyplývat z vyhodnocení. A my už to
vyhodnocení teï provádíme.

Také jsme pochopitelnì v kontaktu s lidmi, kteøí tenkrát návrh nového



- 245 -

litické rozhodnutí, zda si pøejeme, aby trestný èin lichvy byl i trestným
èinem, za který budou posuzovány i právnické osoby.

Já osobnì sám za sebe odpovídám, že ano. A právì to, po èem volal
pan kolega Stanjura, je do jisté míry zbyteèné. Ta analýza nám neodhalí to,
kolik bylo v zásadì trestáno samozøejmì osob pro tento trestný èin, který
ještì zaveden nebyl, a možná bychom se mohli bavit o tìch trestných
èinech, které zavedeny byly a které by mohly vykázat nìjakou statistiku.
Ale to je v zásadì irelevantní. Tady jde o to právnì politické rozhodnutí,
zdali i tento trestný èin bude trestným i podle posuzování u trestnosti u
právnických osob. A já osobnì zde vnímám právì tu možnost, že bychom
mìli samozøejmì pøistupovat k tomu zákoníku støídmì, to souhlasím se
všemi svými pøedøeèníky, ostatnì jsem to tady hovoøil také. Ale asi je jasné,
že rùzné nebankovní instituce pøistupují k lichvì velmi pružnì a bylo by mo-
žná vhodné na to reagovat velmi promptnì. Nemùžeme si asi úplnì dovolit
èekat nìkolik let. Debata o lichvì ostatnì zde byla již v pùvodním zákonì
a z nepochopitelných dùvodù tam tehdy pøidána nebyla. Nebyla tam ani
celá øada jiných ustanovení, která se tam dostala až na základì usnesení
ústavnìprávního výboru. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. S fak-
tickou poznámkou tady nikoho nemám, takže do øádné rozpravy je
pøihlášena paní poslankynì Marie Benešová. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Marie Benešová: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, váže-
ná paní ministrynì, vládo a kolegové a kolegynì, pokud jde o tento návrh,
já jsem zpoèátku uvítala zaøazení lichvy do výètu trestných èinù v tomto
smìru, to znamená do zákona è. 418/2011 Sb., do toho výètu, který uvádí
§ 7. Ale postupnì, jak nad tím pøemýšlím, jsem tam našla celou øadu da-
lších trestných èinù, které by stálo za to do toho výètu zaøadit. Postrádám
tam od poèátku trestný èin zpronevìry, postrádám tam další trestné èiny,
zneužití informací a postavení v obchodním styku, porušení povinnosti pøi
správì cizího majetku a takhle bychom se mohli zamýšlet dál. Souèasnì
jsme øešili tøeba i výkladové problémy § 8 v advokátní kanceláøi.

Takže suma sumárum, jak to tady tak poslouchám, tak pùvodnì jsem
chtìla samozøejmì podpoøit lichvu, aby byla zaøazena do výètu tìchto u-
stanovení. Ale skoro bych se klonila k závìru, že nabídka paní ministrynì
spravedlnosti na jakousi analýzu, jak se osvìdèil tento zákon v praxi, a že
je potøeba jej doplnit komplexnì, je v tomto smìru smysluplnìjší. A zøejmì
se budu klonit k tomu, aby se podpoøil budoucí vládní návrh, který zde na-
bízí, s tím, že by vychytal všechny tyto pochybnosti, které máme, a doplnil
to, co je potøeba.

Dìkuji za pozornost.
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní ministrynì. Mám
zde dvì omluvenky. Od 17 hodin se dnes z pracovních dùvodù omlouvají
pan poslanec Gabal a pan ministr Jureèka.

Dále zde máme dvì faktické poznámky. První s faktickou poznámkou je
pøihlášen pan poslanec Stanjura z ODS. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Ten zákon platí dva roky
a dva nebo tøi mìsíce. A já bych chtìl poprosit paní ministryni, abychom
dostali nìjaká èísla. Myslím, že nejdøív je to tøeba vyhodnotit. I tak to pova-
žuji za pomìrnì krátkou dobu, aby pøípadnì byla ukonèena, pokud byla
nìjaká rozhodování soudu, zda jsou už pravomocná, nebo ne. Abychom
nerozhodovali pod dojmem buï èlánku, nebo dojmu. 

Abychom vìdìli, já neøíkám, že je to takhle (nesrozumitelné), ale pro
nás to bude velmi podstatné v okamžiku, a� už bude tento nebo jiný návrh
zákona, budeme debatovat o pøípadné novelizaci tohoto zákona, abychom
vìdìli, z jakých zkušeností vycházíme, co se osvìdèilo a co se
neosvìdèilo. Co se ukazuje, že tam sice je napsáno, ale žádný takový
trestný èin nebyl stíhán, když to øeknu takhle. A pak se mùže stát, že tu
debatu prostì odložíme a vrátíme se k tomu za ètyøi za pìt let v okamžiku,
kdy budou nìjaké vìtší zkušenosti ve smyslu vìtšího poètu pøípadù.

Jinak se pøipojuji k tomu, abychom byli v tom pomìrnì konzervativní, a-
bychom to nemìnili co pùl roku jenom proto, že to je taková, a øíkáme to my
politici velmi èasto, když dostaneme otázku, co na to øíkáte, tak velmi èasto
a je v takové oblasti (nesrozumitelné) navrhnu zákon nebo navrhnu novelu
zákona. A ono to tak úplnì být nemusí. Možná by staèilo využívat stávající
zákony a stávající prostøedky, které máme k dispozici. Ale poprosil bych to,
a� to nemusíme interpelovat, nìjakou analýzu. Klidnì a� to projedná ÚPV a
pak i v klubech, abychom tu informaci dostali. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. Další
s faktickou poznámkou je pan poslanec Polèák. Máte slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vystoupení
pana mého kolegy Stanjury mi mé následné vystoupení uèinilo ponìkud
tìžším. Chci být spravedlivý k pøedkladatelùm, kteøí myslím byli vedeni
dobrými úmysly, a navíc je to setrvalá snaha. Jediný dùvod, proè jsem já
nenavrhoval zamítnutí té normy, je právì to, že již pøedkládali tento tisk v
pøedchozím volebním období. A kdyby zde i pøítomný zástupce
pøedkladatelù, nechci øíct, že veøejnì slíbil, ale kdyby deklaroval, že by by-
la snaha prolnout ty dva tisky 45 a tento 105, abychom skuteènì dvakrát v
krátkém èasovém sledu nenovelizovali ten zákon, tak je už jenom jediná o-
tázka k zodpovìzení. Jestli si skuteènì pøejeme, je to skuteènì právnì po-
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Chci se zeptat pana
zpravodaje, jestli si vezme závìreènou øeè. Vezme, takže máte slovo. 

Poslanec Jaroslav Borka: Dámy a pánové, padlo tady nìkolik návrhù.
Myslím, že velmi konstruktivních. Já bych chtìl jenom velice struènì øíct
jednu vìc. Nechtìl jsem zpochybnit snahu poslancù o to zaøadit nebo do-
stat do zákona to, co tam v souèasné dobì chybí. Na druhé stranì si mys-
lím, že v souèasnosti se nám tady nabízí možnost udìlat takový systém,
který mùže pøežít ne jednu politickou sestavu, ale více. To znamená, že se
pøikláním k tomu, aby byl udìlán komplexní návrh, a navrhuji návrh na za-
mítnutí v prvém ètení. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Máme zde návrh na
zamítnutí pøedloženého návrhu. V tom pøípadì budeme hlasovat. Poprosím
vás, znovu se všichni pøihlásíme, odhlásím vás.

Nyní dávám hlasovat. Kdo souhlasí se zamítnutím pøedloženého návr-
hu? Kdo je pro, nech� zmáèkne tlaèítko a zvedne ruku. (Hlasy ze sálu, že
nefunguje hlasování.) V tom pøípadì hlasování prohlašuji za zmateèné.
Poprosím opìt o vaše pøihlášení. Uvidíme, jestli nám to tentokrát bude fun-
govat.

Vypadá to, že se nám ustálil poèet. V tom pøípadì dávám znovu hlaso-
vat. Kdo je pro zamítnutí pøedloženého návrhu? Kdo je pro, zmáèknìte
tlaèítko a zvednìte ruku. (Hlasy ze sálu: Nezahájil jste.) Dìkuji. Èlovìk se
uèí celý život.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, zmáèknìte tlaèítko a zvednìte ruku.
Dìkuji. Kdo je proti? Dìkuji.

Konèím hlasování poøadové èíslo 37. Návrh byl pøijat, to znamená, že
pøedložený návrh zákona byl zamítnut. Dìkuji vám.

Dalším bodem jednání je
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì. Chci
se zeptat, zda se nìkdo hlásí ještì do obecné rozpravy. Není tomu tak, v
tom pøípadì konèím obecnou rozpravu a táži se pana navrhovatele, zda si
chce vzít závìreèné slovo.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo. Chtìl bych podìkovat za de-
batu a v zásadì jsem pochopil, že vùle øešit problematiku, to znamená to,
aby i právnické osoby mohly být trestány za trestný èin lichvy, tu je. Myslím
si, že asi není nikdo, kdo by zpochybnil to, že lichva by nemìla být tres-
tána. Dneska je tomu tak, že prostì za lichvu právnické osoby trestány být
nemohou, a víme pøitom všichni, že vìtšinu lichváøských akcí konají spíše
právnické osoby, rùzné nebankovní spoleènosti a další pochybné subjek-
ty. Takže tady máme vìc, která prostì øešena není. A teï se nabízí dvojí
øešení. To první je, pokud se dnes tento zákon nepodpoøí do druhého ètení,
a já samozøejmì, pokud se tento zákon nepodaøí postoupit do výboru do
druhého ètení, tak mùžu tady veøejnì slíbit panu kolegovi Polèákovi, že se
pokusím naèíst úplnì stejný pozmìòovací návrh do toho již otevøeného
tisku èíslo 45, tzn. budu se snažit dále, aby trestný èin lichvy mìl svùj výèet
i v zákonì o trestní odpovìdnosti právnických osob. To by bylo øešení,
které by bylo rychlé. Protože ten problém prostì je a je to velký
spoleèenský problém.

Druhá cesta je, jak zde již bylo øeèeno, nìjak komplexnì zhodnotit celý
zákon o trestní odpovìdnosti právnických osob, posoudit, jaké trestné èiny
tam chybí, èi udìlat nìjakou generální klauzuli atd. atd. Pøimlouvám se za
ten rychlejší zpùsob, protože pøece jenom to pamatuji jako opozièní
poslanec a pøedpokládám, že vláda, za niž jsem poslancem, tu vìc bude
øešit jinak. Ale pøiznám se, že v tom novém funkèním období, když ministr
øekl, že se mu nìjaký návrh líbí, ale že ten zákon budou øešit komplexnì, ji-
nak, a nemyslím to nijak zle, a proto ho nepodporuji, tak potom se na ten
komplexní návrh èeká tøeba dva roky. Takže to je otázka toho, jak se roz-
hodneme. Jestli tu vìc, to že lichva bude trestná i pro právnické osoby,
chceme øešit rychle, a já si myslím, že by to mohlo být v zásadì úèinné,
kdyby to takhle prošlo tøeba ve formì pozmìòovacího návrhu k tisku 45, že
by to mohlo být úèinné od 1. 1. pøíštího roku. Anebo jestli to chceme po-
malu, protože samozøejmì nìjaké komplexní posouzení, analýzy atd., atd.
trvají velmi dlouho, pak ten zákon jde do meziresortního øízení atd.

Takže je to na každém z vás. Já poprosím o ten první pøístup. Poprosím
o to, abychom lichvu už nyní udìlali trestnou i pro právnické osoby a
neèekali na komplexní návrh, který mùže opravdu pøijít až za rok, za rok a
pùl. Potom pùjde do pøipomínkového øízení a lichva bude pro právnické o-
soby stále beztrestná. Dìkuji.
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soudržnosti rodiny jako takové a jednak projevem nepøedvídatelnosti
práva, protože umožòuje, aby tøetí osoba nesla právní dùsledky neplnìní
závazkù, za které nenese jakoukoliv odpovìdnost. Souèasná procesní ú-
prava pak fakticky vytváøí z manželství neomezený ruèitelský závazek.

Z uvedeného dùvodu usiluje novela o návrat do stavu, který reflektoval
rámec stanovený zákonem o rodinì. K této problematice je však tøeba
obecnì dodat, že dosavadní judikatura obecných soudù pøistupovala k o-
tázce povýšení spoleèného jmìní na ruèitelský vztah spíše restriktivnì a
naopak kladla dùraz na to, že spoleèné jmìní manželù je soubor pravidel,
která øeší vztahy mezi manželi a nevytváøí spoleèenství navenek. Právní
úprava úèinná od 1. 1. minulého roku jde proti dosavadnímu judikaturnímu
vývoji, který je obecnì blíže uveden v dùvodové zprávì, což samo o sobì
nemusí být špatnì a v obecné rovinì takový zásah mùže být i záhodný. V
tomto pøípadì však konkrétní dùvody nejsou a nejsou dùvody pro to, aby
zákonodárcem formulované právo pøekonávalo soudní judikaturu. Naopak
z hlediska kolize rùzných zájmù, které pøedstavují rùzné právní úpravy,
spatøujeme potøebu klást vìtší dùraz na ochrannou funkci institutu
spoleèného jmìní manželù a netransformovat jej do podoby univerzálního
ruèení, ke kterému úèelu nebyl urèen a jehož naplnìní ochranou funkci na-
prosto devalvuje. Právo vìøitele domáhat se uspokojení své pohledávky
považujeme za významné, nelze jej však absolutizovat.

K tomu je tøeba dodat, že právní úprava platná do konce roku 2012 a
navrhovaná úprava umožòuje výkon rozhodnutí z majetku, který je souèástí
spoleèného jmìní, což ovšem musí být osvìdèeno nebo alespoò rozumnì
pøedpokládáno stejnì jako v pøípadì majetku povinného. Navrhovaná
právní úprava pøipouští exekuci proti majetku ve spoleèném jmìní, jak to
bylo možné do konce roku 2012. Vyluèuje pouze takovou exekuci proti ma-
jetku druhého manžela, který nemusí být ve spoleèném jmìní, a to za situ-
ace, kdy postižený manžel nemá ani možnost úèinnì dokázat, že majetek
je výluènì jeho, protože takové tvrzení, tøeba nìkdy i doložené, není
dùvodem pro èásteèné zastavení exekuce.

Vážení kolegové, prosím vás o podporu tohoto návrhu a prosím o po-
stoupení tohoto návrhu do druhého ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane navrhovateli. Nyní
bych poprosil pana zpravodaje Stanislava Polèáka, aby promluvil k dané-
mu návrhu.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Po pravdì
øeèeno, bije se ve mnì zásada kolegiality ke kolegùm z mého poslanecké-
ho klubu, kteøí pøedložili tento návrh zákona, s tím, èím jsem byl povìøen,
to jest zpracovat zpravodajskou zprávu ve prospìch celého pléna. Snažím
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15.
Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Heleny Válkové, Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška,

Jiøího Skalického, Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty
Adamové, Zdeòka Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové 

a Jana Farského na vydání zákona, kterým se mìní 
zákon è. 99/1963 Sb., obèanský soudní øád, ve znìní pozdìjších

pøedpisù, a zákon è. 120/2001 Sb., o soudních exekutorech a
exekuèní èinnosti (exekuèní øád) a o zmìnì dalších zákonù, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 106/ - prvé ètení

Poprosím vás o snížení hladiny hluku. Stanovisko vlády jsme obdrželi
jako snìmovní tisk 106/1.

Prosím, aby pøedložený návrh uvedla zástupkynì navrhovatelù
poslankynì Helena Langšádlová. (Je omluvena.) I v tomto pøípadì bude
zastoupena. Poprosím vás, pane navrhovateli, abyste promluvil. Dìkuji.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Je to druhý
ze tøí zákonù, které mám dnes na starosti, tak vìøím, že u tohoto druhého
budu úspìšnìjší než s tím prvním.

Vážený pane místopøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové,
pøedložený návrh, oznaèený jako snìmovní tisk 106, usiluje o omezení pro-
cesních dopadù exekucí nad rámec hmotnìprávní úpravy spoleèného
jmìní manželù. Jedná se o návrh, který stejnì tak jako minulý byl
pøedkládán již v minulém volebním období, avšak nebyl dokonèen legisla-
tivní proces, protože se Snìmovna, jak všichni víme, rozpouštìla.

Souèasná platná právní úprava úèinná od 1. ledna 2013 pøedpokládá
možnost exekuce èi výkonu rozhodnutí majetku a jiných hodnot, které jsou
v dispozici manžela povinné, pokud je v exekuci èi výkonem vymáhán
nárok, který spadá do spoleèného jmìní. Tato úprava však dle našeho
názoru vykazuje nìkolik teoretických a praktických úskalí. Jednak je tøeba
zdùraznit, že exekuce je nástrojem procesního práva, který by nemìl øešit
hmotnìprávní otázky formou procesních pøedpokladù. Otázka spoleèného
jmìní manželù je otázkou hmotného práva a nota bene hmotného práva,
které má øešit vztahy mezi manželi, a nikoliv zvyšovat vymahatelnost dluhù.
Z hlediska civilního práva nelze, je-li závazek souèástí spoleèného jmìní,
vztahovat jeho vymožení na výluènì jmìní druhého manžela. Za
pøedkladatele se nám jeví právnì sporné, a to až na hranici ústavnosti, po-
kud exekuce èi výkon zasahují do majetkových hodnot druhého z manželù,
aèkoliv neexistuje žádný právní dùvod se domnívat, že se jedná o jejich
spoleèné jmìní. Takový postup je dle našeho názoru jednak ohrožením
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zákonodárný sbor samozøejmì ctít. Rozhodnì pokud by tato norma byla
postoupena do dalšího ètení, si to prostì pøechodné ustanovení zasluhuje.
To je zcela nepochybné. Nemùžeme nechat orgány veøejné moci, což jsou
samozøejmì i jak soudní exekutoøi ve smyslu tìch exekutorù, kteøí jsou
povìøeni, tak i tìch, kteøí vykonávají exekuci na úseku skuteènì orgánu
soudu, nechat je ve vakuu, že nebudou vìdìt tedy, jak s probíhající exe-
kucí naložit. Pøedstava, že se jenom prostì zastaví, to s ohledem na pro-
cesní zásadu, že by proces mìl být dokonèen podle procesního pøedpisu,
podle kterého byl zahájen, tak to by mìla právní úprava tedy výslovnì øešit,
pokud by tomu tak býti nemìlo.

Já bych mohl pøednášet øadu námitek k tomu, co zde je pøedkládáno.
Veden tedy zásadou jisté kolegiality musím øíci, že dùvodová zpráva je ve
znaèné èásti nesprávná, nepøesná, a myslím si, že by bylo vhodné – já ne-
budu navrhovat zamítnutí této pøedlohy, pokud nìkdo jiný tak uèiní, bude
to jeho rozhodnutí – leè pokud by ta norma mìla postoupit do dalšího ètení,
tak by zároveò bylo vhodné, aby Ministerstvo spravedlnosti, bylo by možné
o to požádat paní ministryni, pøípadnì zkusilo uspíšit práce na analýze, o
které i hovoøí, protože je to i pro tuto èást pomìrnì zásadní argument, jak
se vlastnì s touto normou ve výsledku vypoøádat. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane zpravodaji.
Otevírám obecnou rozpravu, do které se pøihlásil s pøednostním právem
pøedseda poslaneckého klubu ODS pan Stanjura. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji. Já bych podepsal mnohé z toho,
co øíkal pan zpravodaj, ale já tu kolegialitu úplnì necítím k navrhovatelùm,
proto budu možná o nìco otevøenìjší.

Nejdøív doporuèuji všem kolegyním a kolegùm, a� se podíváme
skuteènì na formu toho poslaneckého návrhu. Nejdøív máme 25,5 øádku
èísel novel, tøi ètvrtì strany, pak máme dva body – arabská jedna, dvì, kde
se vypouštìjí dva odstavce. Pak máme druhý zákon, kde máme 6,5 øádku
èísel novel a zase jeden øádek, kde vypouštíme jeden odstavec. Možná v
rámci kolegiality bychom mohli navrhnout, že ve druhém ètení navrhneme
z èásti jedna vypustit odstavce 1 a 2, z èásti dvì arabská jedna, a máme
vypoøádáno.

A teï úplnì vážnì. Já se nechci pouštìt do teoretických právních úvah,
ale pravdìpodobnì jsou navrhovatelé vedeni nìjakým smutným pøíbìhem.
Myslím si na druhé stranì, že vytváøejí prostøedí k tomu, aby se to úèelovì
zneužívalo. Mnì na rozdíl od pana zástupce pøedkladatele, který øíkal, že
manželství nemá být takovým tím neomezeným urèením, mnì na tom nic
nevadí, že manželství je neomezeným ruèením. Takové to atomizování, že
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se z tohoto souboje tedy vyjít alespoò èásteènì na obou dvou stranách se
ctí a chci øíci, že existuje dobrá øádka dùvodù pro to, proè tuto normu
pøijmout, a na druhé stranì existuje asi podobná øádka dùvodù pro to, proè
tento návrh zákona odmítnout.

Musím øíci, že se ztotožòuji i s pomìrnì støídmým stanoviskem vlády ve
smyslu, že nad ním nìjak dramaticky nejásá. On je samozøejmì na jedné
stranì velmi líbivý. Na druhé stranì mùže vytváøet pøesnì ty další zákonné
pøedpoklady pro to, jak umožòovat dlužníkùm, aby se vyhýbali povinnosti
splácet své dluhy, protože na jedné stranì mùže i takováto právní úprava
vytváøet stav, kdy jeden manžel se bude vesele zadlužovat a druhý manž-
el bude vesele nabývat majetek, aniž by bylo možno docílit jakéhokoliv u-
spokojení z takto zjevnì úèelovì nabytého majetku. 

Po pravdì øeèeno, já zde v tomto návrhu seznávám i urèité a možná ani
ne úplnì drobné legislativní nedostatky. Nejprve je ovšem nutné se vyrov-
nat s tím, co øíká vláda, a myslím si, že by to bylo i do jisté míry inspirativní
pro zvážení pøedkladatelù pro další osud tohoto návrhu.

Za prvé. Vláda myslím velmi správnì øíká, že nelze vytrhovat jednu èást
segmentu exekuce z této do jisté míry ucelené úpravy a je tøeba pøedložit
úpravu komplexní. To je samozøejmì do jisté míry možno vnímat jenom ja-
ko jistý výkøik, na druhou stranu vláda i toto doplòuje konkrétním závazkem,
že pøedloží analýzu stávajících možností exekucí, jejich forem a
samozøejmì i jejich úzkých míst. Tento závazek je ve vládním stanovisku
obsažen a já pøedpokládám, že vláda takovouto analýzu pøedloží.

Za druhé. Vláda správnì poukazuje na to, že novela, kterou pøedkládají
mí kolegové, má i souvztažnost s novým obèanským zákoníkem, který po-
jímá instituty i spoleèného jmìní manželù novì, a myslím, že správnì vláda
poukazuje na to, že by bylo vhodné provést jisté srovnání s tím, co vlastnì
pøináší nový právní stav od 1. 1. 2014 právì i na otázku hmotnìprávního a
procesnìprávního rozporu, který je zjevný, ale ten rozpor v exekuèní èásti
je veden snahou o zvýšení vymahatelnosti pohledávek, pokud jsou tedy
skuteènì souèástí toho oèekávatelného spoleèného jmìní manželù.

Absence pøechodných ustanovení, která návrh neobsahuje, je velmi
zvláštní legislativní postup, pøiznám se, krajnì neobvyklý, aby pro již
zahájená exekuèní øízení neexistoval návod, jak postupovat poté, kdy
nabude úèinnosti tato norma, protože v procesním právu platí zásada, že
øízení již zahájené se dokonèí podle dosavadních pøedpisù. To by
samozøejmì pøedkladatelé mìli vìdìt, protože se bavíme na úseku pro-
cesního práva, leè pomìrnì zvláštním zpùsobem argumentují a ani to jaksi
nedoplòují konkrétní právní praxí, že nemusí být v tomto pøípadì pøijato
pøechodné ustanovení. Obávám se, že by to mìlo tedy docela zásadní
právní spory v oblasti již zahájených exekuèních øízení a za druhé to má ne-
pochybný dopad na princip právní jistoty, který by mìl i parlament jako
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
S pøednostním právem zde máme pøihlášenu do diskuse paní ministryni
spravedlnosti Válkovou. Máte slovo, paní ministrynì. 

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji, pane pøedse-
dající. Vážené kolegynì, vážení kolegové, já nebudu tak vtipná jako mùj
pøedøeèník, by� jsem spolupøedkladatelkou tohoto poslaneckého návrhu.

V prùbìhu doby, když jsem se seznámila s podrobnìjšími souvislostmi
a také s analýzou, kterou neúprosnì vždy udìlá naše legislativní oddìlení,
tenkrát jsem byla poslankyní, nyní jako ministrynì, jsem seznala, že tento
poslanecký návrh trpí øadou nedostatkù. A teï nebudu mluvit jen o tìch
legislativnì technických, které by se daly jistì odstranit a na které tady již
bylo upozornìno. Jde o podstatnìjší pøipomínku, protože za chvíli budeme
projednávat i snìmovní tisk èíslo 107. V obou pøípadech jde o øešení
problémù, které dlouhodobì provázejí vymáhání pohledávek a exekucí v
Èeské republice, a teï do toho ještì vstupuje, nebo pøistupuje, uplatòování
nového obèanského zákoníku a souvisejících procesních norem, které dál
komplikují oblast aplikace, aplikaèní praxe. Já se nedomnívám, že by tento
dílèí poslanecký návrh problém dobøe odstranil a øešil. Mùže dojít k tìm
pøípadùm, o nichž zde bylo hovoøeno. Myslím si, že z tohoto dùvodu
bychom mìli být velmi opatrní. A by�, jak øíkám, jsem spoluautorkou, tak se
spíš pøikláním k tomu øešení, které spoèívá v tom, poèkat si na vládní ná-
vrh, který tuto problematiku bude øešit komplexnìji. I ten se už u nás v le-
gislativním odboru zpracovává.

Já bych chtìla reagovat, aby to nevypadalo vždycky, že tady bude
užiteèný smysluplný poslanecký návrh, který bude trpìt nìkterými nedo-
statky, a vystoupí pøíslušný pøedstavitel resortu a øekne: ale my zpraco-
váváme komplexnìjší a lepší normu. Doporuèovala bych tady rozlišovat
pøípady, kdy meziresortní pøipomínkové øízení odhalí øadu souvislostí, které
na první pohled nemùžeme bez podrobné analýzy i tìch ekonomických
dopadù vùbec tady v Poslanecké snìmovnì odhadnout. A to je asi typic-
ký nedostatek, nebo pøinejmenším riziko všech poslaneckých návrhù.
Takže já doporuèuji v tomto pøípadì být velice opatrní. A i když pokud jde
o samotný smysl a cíl poslaneckého návrhu, s ním stoprocentnì souhlasím,
obávám se, že bychom mohli spáchat více škody než užitku, pokud by-
chom ho v této podobì pøijali. Nicménì pokud vìtšina z vás zvedne ruku,
je tøeba hodnì na nìm zapracovat v prùbìhu jeho pøípravy do druhého
ètení na ústavnìprávním výboru, popøípadì v dalších výborech.

Pokud jde o jeho souvislost s dalším poslaneckým návrhem, který je
pod snìmovním tiskem èíslo 107, ta souvislost není na první pohled tak
zøejmá. Jedná se ale opìt o zásahy ad hoc do obèanského soudního øízení
a exekuèního øádu. Takže to, o èem jsem hovoøila ve vztahu k zákonu o
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jeden manžel dìlá dluhy, mluvil o tom pan zpravodaj, a druhý poøizuje
majetek, a pak je tu vìøitel. A jak se má vìøitel domoci svých práv? Tím, že
øekneme: Já jsem sice nabýval majetek, ale nevìdìl jsem, že mùj partner
mezitím dìlá dluhy. Já si nemyslím, že je to správná úvaha. Vùbec jsem ne-
pochopil, proè tak rychle to chceme zmìnit, co nás k tomu vede a proè
vlastnì otevíráme dveøe k tomu, aby se postupovalo tak, jak to popsal pan
zpravodaj, to znamená úèelové nabývání jedním partnerem majetku do
výluèného vlastnictví, na druhé stranì potom pomìrnì bezstarostnou
úvìrovou èi jinou zatížeností toho druhého partnera, který ví, že v pøípadì,
když to nedopadne, a� už úmyslnì, èi neúmyslnì, a� už plánovanì, nebo
neplánovanì, tak vlastnì o nic nepøijdou, protože majetek je psán na part-
nera, manžela èi manželku – a co? Co vìøitel? Ten zjistí, že pak ten èlovìk
možná i papírovì platí nájem svému manželovi, manželce v honosné vile,
ale zjistí, že svoji pohledávku nemá èím uspokojit, protože majetek nebyl ve
spoleèném vlastnictví manželù, ale byl ve vlastnictví manžela èi manželky.
Na tohle bych chtìl znát odpovìï, proè tìmto pøípadùm vlastnì vytváøíme
prostøedí, ve kterém se mohou pohybovat.

Možná jsem staromódní èi konzervativní, ale já pøíliš nevìøím tìm
pøíbìhùm, jak jeden manžel èi manželka dìlají dluhy a ten druhý o tom
vùbec nic netušil a ze svých spoleèných poøizoval majetek jenom na svùj
úèet. Øíkám, právo má být pøehledné. Když si kdokoliv pøeète návrh záko-
na v tom, jak jsem øíkal, 25 øádkù èísel novel, vypouští se dva odstavce, pak
pomìrnì nesrozumitelnou dùvodovou zprávu pro ty, kteøí nestudovali
právo, s tím, že není tam vlastnì popsán problém, co vlastnì chci øešit,
kromì toho, že kdysi to bylo takhle, teï je to naopak a my navrhujeme, aby
se to vrátilo, jak to bylo kdysi, s tím, že tam je nìjaká odvolávka, že soudní
moc to stejnì takhle vìtšinovì aplikovala. Nepovažuji to za dobrý nápad.

Já nebudu navrhovat zamítnutí, to nechám na jiných, pokud chtìjí.
Pokud to nìkdo navrhne, já se k tomu urèitì pøipojím, protože si nemyslím,
že to je cesta, jak vylepšit legislativní prostøedí, jak i chránit práva vìøitelù.

A chci øíct jednu vìc. Myslím si, že je a byl zdokumentován dostatek
pøípadù, já bych øekl až šikany èi neoprávnìného postupu ze strany
exekutorù. To je samozøejmì pravda a také se v tom èinily legislativní kro-
ky, takže nìkteré pøíbìhy, které se dodneška tradují, se už dneska stát
nemohou, vèetnì možnosti odstoupit od (nesrozumitelné). Na druhé stranì
se velmi málo mluví o vìøitelích, kteøí se opravdu nemohou domoci svých
penìz a svých pohledávek, protože ti, kteøí závazky mají, je prostì platit
nechtìjí. A já bych byl nerad, abychom vytváøeli nebo zvìtšovali prostor
pro ty, kteøí by to úèelovì chtìli používat a pak se v zásadì vysmívali svým
vìøitelùm a øíkali: Já nic nemám, na mì si nic nevezmete! Ten majetek je
prostì manžela èi manželky.
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Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane pøedsedající, vážené paní
poslankynì, páni poslanci, vážená vládo, na úvod chci podotknout, že ne-
jsem spolupøedkladatelem tohoto návrhu zákona a považuji jej také do
znaèné míry za ne úplnì dobøe zpracovaný, ale to mi nebrání v tom, abych
se této problematice vìnoval nejen ve svém vystoupení, ale pøípadnì i ve
druhém a tøetím ètení.

Za prvé si musíme uvìdomit, proè ten návrh tady je. Podle mého názoru
jen øeší dùsledky pøijetí nového obèanského zákoníku a navazujících
pøedpisù. Podle mého názoru ten spìch, zpùsob pøijímání a to, jak vznikal
nový obèanský zákoník, nakonec vyústilo v to, že tady budeme mít mnoho
novel, které budeme muset pøijímat, budeme muset opravovat znìní, které
tam je, a zachraòovat na poslední chvíli mnohdy komplikované osudy jed-
notlivých lidí, které se teï po zmìnì nového obèanského zákoníku dotýkají
skuteènì øady rodin a lidí. Protože zákoník zaèal platit 1. 1., logicky se øada
exekutorù pøipravila na toto datum a zaèala exekuovat tam, kde jim to
zákon umožòuje, novì, to znamená, i v tomto pøípadì rozšíøila možnost u-
spokojení vìøitele, bohužel ale mnohdy i na úkor lidí, kteøí ten dluh jako ta-
kový nezavinili. To je prosím další z dùsledkù obèanského zákoníku, na kte-
rý jsme v minulém volebním období my, kteøí jsme tady byli a nehlasovali,
upozoròovali.

Nepovažuji za š�astné, že tento návrh zákona se snaží zmìnou
procesních pøedpisù mìnit hmotné právo, resp. snaží se zmìnou
procesních pøedpisù neaplikovat hmotné právo. Není to dobré. Není to
øešení správné, ale dá se podle mého názoru zmìnou pøi jednání
Snìmovny ve druhém a tøetím ètení napravit.

Byla tady zmínka, kdy dluhy mají být spoleèné a kdy naopak být
spoleèné nemají. Dovolil bych si sdìlit svùj pohled na vìc. Je to
samozøejmì otázka posouzení každého z nás, každý zažívá jiné životní si-
tuace. Pokusím se o relativnì objektivní hodnocení, by� bude z mého po-
hledu.

Myslím si, že pokud dluh vznikne pøed manželstvím, není jediný dùvod,
aby za nìj odpovídal druhý manžel. Myslím si, že takových pøípadù je øada.
A mnohdy, i když by si manželé mìli pøed svatbou vyjasnit své pomìry, i ty
majetkové, tak k tomu nedochází. A není podle mého názoru správné, aby
ten, který dluh nevytvoøil, nevìdìl o nìm, za tento dluh odpovídal. Myslím
si, že v takovém pøípadì není ani správné, aby bylo možné postihnout jeho
úèet. A to je bohužel vìc, ke které docházet mùže podle stávající úpravy.

Zároveò si ale myslím, že by manžel také nemìl odpovídat za dluh ma-
nžela, o kterém nevìdìl, ale který vznikl za manželství. A bohužel, tìch
pøípadù – možná jste se s nimi setkali i vy ve svých poslaneckých
kanceláøích, já mnohokrát i v advokátní kanceláøi – je hodnì, jednoduše
proto, že ne vždy to v manželství funguje a mnohdy, zejména když se ma-
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trestní odpovìdnosti právnických osob, tady platí dvojnásob ve vztahu
k OSØ a exekuènímu øádu, který mùžeme v takovém mìsíèním intervalu, a
docela opodstatnìnì, novelizovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní ministrynì.
Øádnì pøihlášeným do obecné rozpravy je pan poslanec Petr Adam.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Petr Adam: Vážený pane místopøedsedo, vážené dámy,
vážení pánové, vím, že tady od øeènického pultíku nezaznívá pozitivní kriti-
ka, nebo spíš chvála, pøíliš èasto, tak snad to nebude velké pøekvapení.

Dovolte mi zde krátce sdìlit názor hnutí Úsvit k navrhovaným zmìnám
exekuèního øádu, což jsou projednávané tisky 106 a 107. Hnutí Úsvit již
pøed volbami jasnì deklarovalo, že bude dìlat všechny potøebné kroky pro
zmìnu souèasného exekuèního øádu, který považujeme za naprosto nevy-
hovující. Z definice slova exekuce vyplývá, že se jedná o extrémní formu
vymáhání dluhù, kdy je proti vùli majitele zabavován hmotný i nehmotný
majetek, který se používá pro splácení dluhù. Jako velmi podstatné se mi
zde jeví slovo extrémní.

Ano, pane Stanjuro prostøednictvím pana místopøedsedy, na základì
desítek, ba stovek pøípadù lidí totiž nemám pocit, že by se jednalo o takto
krajní øešení jako spíš o extrémnì výhodný praktický neregulovaný byznys
skupiny podnikavcù. Nenechte se mýlit. Jasnì øíkáme, že dluhy se platí a
platit musí. Nicménì jsem pøesvìdèen, že lze nastavit parametry systému
tak, aby tyto dluhy byly spláceny a dlužník nebyl uvržen do prakticky
neøešitelné sociální situace. Navíc zmínìné pøíklady jsou èasto pøíbìhy lidí,
kteøí ani netušili, že nìjakou èástku vùbec dluží, nebo lidí, kteøí byli s dlu-
žníkem v uvozovkách v nìjakém vztahu.

Nejsme ale z tìch, kteøí dobrý nápad odmítnou jen proto, že vzešel z
pera politického konkurenta. Jsem pøesvìdèen, že dobrý nápad a zdravý
rozum musí mít vždy pøíležitost uspìt. Proto názor mùj i klubu hnutí Úsvit je
hlasovat pro tyto návrhy. Ano, jedná se pouze o dílèí zmìny ve špatném
systému, ale jsou to zmìny k lepšímu. I nadále ale trvá naše pøesvìdèení,
že pøísná a zásadní systémová zmìna souèasného exekutorského øádu
musí pøijít. Doufáme, že stejnì konstruktivní pøístup bude k naší novele,
kterou pøedložíme brzy do Snìmovny, kterou má teï vláda, o teritorialitì, a
že stejnì tak s paní ministryní a s ostatními se mùžeme všichni spoleènì
vrhnout do této zásadní zmìny. Moc dìkuji. Nashle.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Dalším do diskuse je pøihlášen pan poslanec Jeroným Tejc.
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dùvodù pro to, proè by tøeba i mohla být zamítnuta. Ale pokud se tedy
rozhodne Snìmovna, že se ten tisk nezamítne, tak si myslím, že
pøedstavitelé vládnoucí koalice nemohou jenom øíci, že to prostì pobìží
dále legislativním procesem, ale mìli by tedy jasnì øíci závazek, že ana-
lýza, o které hovoøí i vláda a zavázala se ve stanovisku, které bylo
pøedloženo celé Snìmovnì, že tato analýza exekucí a problémù
exekuèního práva bude pøedložena tak, aby byla ještì zapracovatelná, aby
poznatky z této analýzy byly zapracovatelné ještì do této novely.

Pokud i pan kolega Tejc øíká, že je pøipravována další novela, tak tím do
jisté míry podle mého názoru oslabuje dùvody pro pøijetí této novely, pro-
tože to je zase ta dílèí salámová metoda, která úplnì právnímu øádu prostì
nepøispívá.

Já chci øíci, že všichni vnímáme to, pokud opravdu manželka nebo
manžel nevìdìli o dluhu, který vznikl ze strany øeknìme až podvodného
jednání jejich druha, to je samozøejmì nepochybnì jednání, které je nejen
odsouzeníhodné, ale právo by mu nemìlo poskytovat pøíliš velkou toleran-
ci a ochranu. Na druhou stranu musíme ale zamezit také tomu pøípadu, kdy
se skuteènì úèelovì budou pøevádìt majetky tak, aby jediný poškozený
zùstal vìøitel. Jinými slovy, manželé si budou žít na vysoké noze, ale jedi-
ný, kdo ostrouhá, bude vìøitel. Ono je samozøejmì krásnì populární a mo-
žná až populistické hovoøit dneska proti exekucím, ale až u toho soudu s
tím vaším nárokem – tøeba vás nìkdo srazí, nedej bože, na ulici, a budete
mít nárok na odškodnìní za poškození zdraví – až zjistíte, že ten rozsudek
mùže také jenom pøedstavovat srovnatelnou kvalitu pro nìkteré naše
obèany jako rulièka toaletního papíru, tak zjistíte, že takovouto justici pøece
nikdo nechtìl.

Myslím, že je rovnìž vhodné si pøipomenout, že po zavedení èinnosti
soukromých exekutorù, kteøí mnohdy samozøejmì – a je to vidìt i na kárné
praxi Nejvyššího správního soudu – mají mezi sebou ovce, které lze
bezesporu oznaèit za èerné, tak ale bezesporu došlo k násobnému sko-
kovému zvýšení vymahatelnosti práva. Pøedchozí v roce 2005 dobrovolná
vymahatelnost práva byla podle statistik na úrovni 5 %, dnes se pohybuje-
me na úrovni pøes 50 %. Nìmecko má nìco pøes 60 %. Takže koneènì je-
den ze základních atributù právního státu, kterým je vymahatelnost práva,
zaèíná nabírat konkrétních obrysù a nemìlo by být cílem zákonodárného
sboru, øeknìme, ponìkud neuvážlivou novelou tuto vymahatelnost práva
podlomit.

Je vhodné vyøešit støetové oblasti, které i z tìch problémù, které
pøedkladatelé ukazují, vyplývají. Nepochybnì ano. Pro to já jsem všemi de-
seti. Ale když jsme hovoøili i u nìkterých našich kolegù u pøedchozích
návrhù o legislativních zmetcích, tak tento pojem nechci použít na tuto no-
velu, nicménì je to návrh, který není zdaøilý, to je nepochybné. Hovoøila o
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nželství rozpadá, jeden z manželù vytvoøí dluh a ten druhý za nìj odpovídá.
Myslím, že má smysl debatovat nad tím, jaká výše dluhu má být

spoleèná a jaká ne, a myslím, že také má smysl debatovat nad tím, zda
napøíklad nestanovit jako povinnost pro možnost vymáhání dluhu i po
druhém manželovi to, že druhý manžel pøi urèitých èástkách pùjèky bude
uveden na konkrétním dokumentu, tedy na oné smlouvì, jinak nebude mo-
žné vymáhat tuto vìc po druhém manželovi.

Máme problém s tím, že ne vždy lze také zjistit z pohledu vìøitele, zda
ten dlužník je sám èi má partnera, resp. v tomto pøípadì manžela. Chtìl
bych upozornit na to, že také pøes odpor sociální demokracie jako tehdejší
opozice byly zavedeny nové obèanské prùkazy, kde je možné neuvádìt na
svou žádost to, jaký je stav daného èlovìka, to znamená, zda je ženatý, èi
ne. To si myslím, že rozhodnì není dobré pro vìøitele, ale bohužel ani pro
manžele dlužníkù, kteøí zpùsobují dluhy i svému blízkému.

Myslím si, že také má smysl debatovat v této souvislosti o zøízení re-
gistru, ve kterém by bylo možné dohledat zúžení spoleèného jmìní
manželù, a� už je zúženo soudním rozhodnutím, anebo napøíklad
notáøským zápisem.

Podle mého názoru stojí za debatu i zpùsob provedení exekuce, a to a�
už se týká možnosti získat prostøedky z úètu druhého manžela, což já po-
važuji za velmi problematické, tak vypoøádání spoleèného jmìní napøíklad
pøi prodeji nemovitosti.

A protože si myslím, že tento návrh není dokonalý, ale zároveò si mys-
lím, že není možné ztrácet èas, tak já osobnì nebudu hlasovat pro zamít-
nutí tohoto návrhu, podpoøím proto, aby prošel do druhého ètení. A byl
bych rád, pokud na Ministerstvu spravedlnosti vzniká teï nìjaký nový ná-
vrh, abychom jej pøípadnì uplatnili jako pozmìòovací návrh k tomuto tisku,
anebo – bude-li to rychle – aby takový návrh byl pøedložen a schválen
tøeba ještì pøed schválením tohoto návrhu zákona, ale z dùvodu
pøedbìžné opatrnosti, abychom neèekali na vládní návrh, který logicky mu-
sí projít velmi rozsáhlým pøipomínkovým øízením nìkolik mìsícù, bych
doporuèil, abychom teï tento návrh nezamítali, ale zároveò velmi dbali té
debaty, která bude napøíklad zaznívat, nebo tìch informací a podnìtù,
které budou zaznívat z Ministerstva spravedlnosti.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. S
pøednostním právem pan zpravodaj.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já si myslím,
jak jsem øekl, že je celá øada i dobrých dùvodù pro to, proè bychom se tou-
to úpravou mìli zabývat, stejnì jako je celá øada myslím velmi vážných
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Nemyslím si, jak øíkal, prostøednictvím pana pøedsedy, pan kolega
Stanjura, bohužel já znám pøípady, a ve své kanceláøi jsem jich mìl asi
sedm, devìt za ty ètyøi roky, kdy jsem poslancem, že prostì manželka až
pøi rozvodu zjistila, že manžel si nabral dluhy nìkde u Home Creditu, atd.,
atd., nechci tady – to je spíše negativní reklama – prostì tak to funguje.
Mùžeme se jako – konzervativec mùže øíct: mùže si za to sama, že si vza-
la takovéhleho... nechci øíkat koho. Já zas øeknu: jo, tak prostì život je
složitej, nìkdy se ty vztahy òáko zmìnìj. Nicménì, prosím o podporu to-
hoto tisku do druhého ètení do ústavnìprávního výboru, kde se o té vìci
mùžeme kvalifikovanì bavit a kde je prostor pro úpravy, a� už tak, jak je bu-
dou požadovat jednotliví poslanci, nebo jak tøeba bude pøipomínat
Ministerstvo spravedlnosti. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, prosím pana zpravodaje o
závìreèné slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Z odborné-
ho hlediska myslím, že každý procesualista by musel øíct, že tato norma by
zasloužila zamítnutí. Z politického hlediska je jednoznaèné, že se v této
Snìmovnì nikdo neodvážil navrhnout zamítnutí této novely. Já se pøiznám,
že mnì tomu bránila pouze ta okolnost, že tuto normu pøedložila øada mých
kolegù z poslaneckého klubu.

Myslím si, že pokud by tato norma mìla projít – a zdá se tedy, že pro-
jde – do další fáze legislativního procesu, tak skuteènì za prvé s
prodlouženou lhùtou pro její projednání a za druhé nepochybnì právì s
tím, že Ministerstvo spravedlnosti bude muset odvést práci na dopraco-
vání, nebo na zásadním pøepracování této novely.

Ve svém závìreèném vystoupení bych si tedy dovolil navrhnout pro-
dloužení té lhùty k projednání – je otázka, jestli postaèuje o 60 dnù, tak
øeknìme o tìch 60 dnù. I proto, aby i Ministerstvo spravedlnosti mohlo
pøípadnì pøedložit urèité analýzy, a za druhé tedy doufám, že i Ministerstvo
spravedlnosti tedy se v této vìci nezøekne své odpovìdnosti za stav èeské
justice a i vymáhání dluhù, nebo øeknìme pohledávek, které by nemìlo být
zase úplnì vychýleno na druhou stranu, než tomu bylo doposud.

Takže já ze své funkce zpravodaje tedy doporuèuji, aby tato norma po-
stoupila do dalšího ètení, s tìmito poznámkami, které jsem uèinil v
pøedchozím vystoupení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Nicménì mys-
lím, že jsme narazili na drobný problém, protože pokud navrhujete pro-
dloužení, tak to mìlo zaznít v rozpravì. Takže pokud nìkdo z ministrù bu-
de ochoten nám nìco hezkého øíci na mikrofon a otevøe tak znovu rozpra-
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tom i paní ministrynì spravedlnosti. Ostatnì, pokud návrh zákona pouze
škrtá, tak jen velmi výjimeènì asi pøinese novou kvalitu do našeho právního
øádu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji panu zpravodaji. S faktic-
kou poznámkou je pøihlášen pan poslanec Marek Èernoch. Máte slovo.

Poslanec Marek Èernoch: Dìkuji za slovo. Já bych chtìl jenom øíci, že
souhlasím s panem kolegou Polèákem, protože vždycky ke každému dlu-
žníkovi je i vìøitel a vím, že ve chvíli, kdy èlovìk nìkomu pùjèí peníze a ten
se mu je zdráhá vrátit, tak se snaží všemi zpùsoby své peníze dostat zpìt.
Ale je pravda, že v souèasné dobì situace celkovì v exekutorském øádu
vypadá strašidelnì. A já musím øíci, že jsem rád, i když samozøejmì chápu
námitky, že se pøipravují další novely, a� už poslanecké, nebo vládní, jsem
rád za ty novely, protože je možnost, pokud samozøejmì je propustíte do
druhého ètení, je možnost na nich pracovat. Víme všichni dobøe, že nikdy
není nic dokonalé a asi nikdy ani nebude nic dokonalé. Vždycky budou
lidé, kteøí budou hledat cestièky, jak z toho nìjakým zpùsobem uniknout,
ale musím øíci, že jsem rád, protože beru øešení exekuèního øádu jako ta-
kové své dítì, aèkoliv nejsem pøedkladatelem nebo spolupøedkladatelem
této novely, tak jsem rád, že se v tom nìco dìlá, a rád bych vás požádal,
abyste tuto novelu propustili do druhého ètení, kde by se na ní dalo
pracovat. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe. Zeptám se, zda
jsou ještì nìjaké pøihlášky do rozpravy. Pokud tomu tak není, tak rozpravu
konèím. Zeptám se na závìreèná slova. Pan pøedkladatel. Prosím. 

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Dìkuji za tu
bohatou diskuzi, kde zaznìlo spousta pro, ale i spousta proti. Možná na
pøíkladu paní ministrynì, která vlastnì ten zákon jako spolunavrhovatelka
podepsala a dneska jako ministrynì má s ním problém, je vidìt, že ta pro-
blematika je složitá a že je to velmi citlivé spoleèenské téma. Tím vlastnì
byly hnány ty tøi zákony, jejichž jsem spolupøedkladatel, a ještì bude další,
tím, že prostì jsou vìci, které si zaslouží pozornost, a jsou vìci, které by
mìly být øešeny.

To, že paní ministrynì ten návrh podepsala, dneska toho možná lituje,
neznamená, že by principiálnì ten návrh byl špatný. Pøiznávám, že ten ná-
vrh je poslanecký, my za sebou nemáme armádu legislativcù na
ministerstvech èi nìkde jinde, takže urèitì je prostor pro úpravy na
ústavnìprávním výboru, možná i s pomocí Ministerstva spravedlnosti.
Nicménì trvám na tom, že principiálnì myšlenky toho zákona jsou správné.
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Padl tedy návrh na zamítnutí pøedloženého návrhu, který pøednesl pan
poslanec Stanjura. Rozhodneme hlasováním o tomto návrhu.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s návrhem na zamítnutí, a�
stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 38, pøihlášeno je 149, pro 42, proti 91, tento návrh
nebyl pøijat.

Nyní se tedy budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm. Je zde
návrh z organizaèního výboru pøikázat k projednání výboru
ústavnìprávnímu. Zeptám se, zda je zde jiný návrh... Není tomu tak.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom pøikázali tento tisk
výboru ústavnìprávnímu, a� prosím stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je
proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 39, pøihlášeno 150, pro 147, proti 1, tento návrh byl
pøijat.

Nyní bychom tedy rozhodli o prodloužení lhùty na projednání podle ná-
vrhu pana zpravodaje o 60 dní. On avizoval souhlas pana pøedkladatele,
nicménì já se jenom tak zeptám, zda to platí. Ano, pan pøedkladatel sou-
hlasí.

Budeme tedy hlasovat o tom, že se prodlužuje doba na projednání o 60
dní.

Prosím, kdo s tím souhlasí, stisknìte tlaèítko a zvednìte ruku. Kdo je
proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 40, pøihlášeno je 150, pro 146, proti 1, i tento návrh
byl pøijat.

Konstatuji, že jsme pøikázali tento tisk výboru ústavnìprávnímu a lhùta
na projednání byla prodloužena o 60 dní. Dìkuji panu pøedkladateli i panu
zpravodaji a konèím bod èíslo 15.

Budeme pokraèovat bodem 16. Tím je
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vu, tak nás z této situace dostane. Prosím, paní ministrynì spravedlnosti.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Pane pøedsedající,
milé kolegynì a kolegové, my se samozøejmì uèíme tìmto procedurám,
které nám umožòují u takhle komplikovaných nebo v takto komplikovaných
pøípadech postupovat chytøe. Myslím, že skuteènì to prodloužení, o kterém
zde bylo hovoøeno, je smysluplné, nicménì já ho sama nemohu navrhnout.
Myslím, že by umožnilo Ministerstvu spravedlnosti pøipravit komplexnìjší
návrh, který by se potom jako pozmìòující návrh mohl naèíst ve druhém
ètení. Potud tedy moje vyjádøení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji paní ministryni, že znovu otevøela
rozpravu. Prosím pana poslance Polèáka, potom pan pøedseda klubu
ODS.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedo. Vystoupení paní
ministrynì bylo mnohonásobnì zdaøilejší, než byli nìkteøí jiní ministøi, kteøí
pøi otevírání rozpravy, kdy jsme udìlali tuto chybu, øekli pouze dobrý den.
To se tady taky stalo, takže já jí dìkuji za to, že její vystoupení bylo do jis-
té míry obsáhlejší. Otevøela rozpravu. Já jsem sice marnì možná doufal, že
nabídne zamítnutí toho tisku, pokud k tomu tedy nedošlo, tak navrhuji pro-
dloužení té lhùty o 60 dnù s pøedpokládaným souhlasem zástupce
pøedkladatelù. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan pøedseda klubu ODS Stajnura.
Prosím.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tak aby nemìl pan zpravodaj pocit, že ni-
kdo nemá odvahu navrhnout zamítnutí... Já jsem z pracovních dùvodù ne-
mohl sledovat celou dobu rozpravy, myslel jsem, že to nìkdo navrhl, tak te-
dy využiji té pøíležitosti, že je otevøená rozprava, a navrhnu to, protože si
myslím, že je škoda plýtvat energií – 120 dnù, zapojovat do toho minister-
stvo a podobnì. Myslím, že možná u pøíštího návrhu zákona, u pøíštího bo-
du, tam by si to podrobnìjší projednání bezesporu zasloužilo.

Takže já tady navrhuji, dávám návrh na zamítnutí zákona v prvém ètení.
Pak bych poprosil pøed hlasováním o odhlášení. To je všechno.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Zeptám se, zda jsou ještì nìjaké
pøihlášky do rozpravy. Není tomu tak, tak ji konèím a pøivolám kolegy z
pøedsálí a souèasnì vás odhlásím. Prosím tedy o novou registraci. Jakmile
se kvorum ustálí, pøistoupíme k hlasování.
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sporù do 10 tisíc, o to, aby náklady na právní zastupování byly sníženy
oproti tomu, jak je tomu dnes, a to na výši dvou až tøí právních úkonù, to
znamená 600 až 900 korun. Jsou zde právní spory, které snad ani nejsou
spory právní, ale jsou to spíše spory, které jsou podávané na základì
nìjakých formuláøù. Jedná se o tzv. formuláøové žaloby, které spíše než
nìjaký právní spor a podání toho pøípadu k soudu jsou vìc administrace
nìjaké pohledávky, než o nìjaké nalézání èi zapsání nìjaké žaloby. A my
jsme toho názoru, že v tìchto pøípadech by odmìna za právní zastoupení
nemìla být taková jako u toho skuteèného právního sporu, kde se musí
projevit nìjaká kvalifikovanost a kde musí být nìjaký právní spor reálný a
kde prostì musí být nìjaká podstata.

Samozøejmì nìkdo mùže øíct, a urèitì to zde bude namítáno, že ten ná-
vrh není dokonalý. Ostatnì to nebyly ani ty dva pøed námi. Že tohle by moh-
lo být jinak, že jsou obavy o to, aby advokáti vùbec dostali zaplaceno za
svou práci, atd. atd. Já jsem toho názoru stejnì jako u dvou pøedchozích
tiskù, že je to velmi sledované a citlivé spoleèenské téma. Všichni známe
pøípady, kdy se èlovìk z dluhu 150 korun za to, že neplatil poplatek za te-
levizní vysílání, dostal na dluh 20 tisíc. Tohle to my chceme øešit a je cel-
kem jedno dle mého názoru, jestli to bude øešeno tímto zákonem, touto no-
velou, nebo jestli to bude vyøešeno rychleji napø. ve formì nìjaké vyhlášky
Ministerstva spravedlnosti. Myslím, že to je téma, které je citlivé. Je potøeba
øíci, že dokud jsme nepodali tuto novelu zákona, nic moc se nedìlo a od té
doby, co je tato novela v legislativním procesu, se na Ministerstvu sprave-
dlnosti už sešel tým, který tuto problematiku chce øešit. A tøeba ji vyøeší
døíve a lépe než náš zákon.

Nicménì opakuji, je to urèité vykopnutí tohoto bolestného a citlivého té-
matu, protože – opakuji ještì jednou – myslím, že není úplnì standardní,
aby dluh 20 korun za to, že jedete naèerno metrem, i když se to nemá, vy-
rostl na dvacetitisícovou pohledávku. Já když tak poprosím možná paní mi-
nistryni po diskusi, nebo v rámci diskuse, nebo možná pana ministra
pøedsedu Legislativní rady vlády, aby nám øekli, jestli probíhají práce
nìjaké jiné, lepší. Co mám informace, tak nìco probíhá na Ministerstvu
spravedlnosti. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji panu navrhovateli. Prosím, aby
se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Lukáš Pleticha. Pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Lukáš Pleticha: Pane pøedsedo, vážená vládo, dámy a
pánové, dobrý den a dìkuji za slovo.

Døíve než pøistoupím ke zpravodajování, tak abych rozptýlil pochyb-
nosti, prohlásím, že jsem advokátem, jsem èlenem advokátní komory.
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16.
Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška, Jiøího Skalického,

Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty Adamové, Zdeòka
Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové a Jana Farského 

na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963 Sb., 
obèanský soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù,

a zákon è. 120/2001 Sb., o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti
(exekuèní øád) a o zmìnì dalších zákonù, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 107/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako tisk 107/1. Prosím – pøedpokládám
tedy – pana poslance Chvojku, aby za pøedkladatele tento návrh uvedl.
Pane poslanèe, prosím, máte slovo.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Dovolte, a-
bych vám krátce ozøejmil, v èem spoèívá kouzlo snìmovního tisku èíslo
107. Tento tisk novelizuje obèanský soudní øád.

Na zaèátek nìco krátce k otázce nákladù obecnì. Dosavadní právní
stav nijak nerozlišuje typovì velmi odlišná øízení, což vede k urèité
nerovnováze v pøimìøenosti pøiznávání tìchto nákladù. Zcela stejná prav-
da platí pro pøípad, kdy strany vedou skuteèný skutkový a právní spor, na-
vrhují a provádìjí dùkazy, stejnì jako pro pøípad, kdy soudní øízení není
projevem skutkového èi právního sporu, ale pouze administrací
pohledávek. Nepomìr mezi pøiznávanými náklady a výší sporné èástky je
pak velmi vysoký u tzv. bagatelních sporù, které právì nebývají skutkovì
ani právnì složité.

Souèasný stav vede k atypické situaci, kdy se v urèitém pohledáv-
kovém pásmu vyplatí podávat generické pohledávky, protože výše
pøiznaných nákladù pøevyšuje významnì ekonomickou nároènost vedení
sporu. Tento paradox vede k tomu, že se zmínìné pohledávky obchodují
nad jejich nominální hodnotou a jejich uplatnìní je fakticky motivováno více
oèekávaným pøísudkem než podstatou pohledávky. V praxi to pak vede k
tomu, že justice je zahlcena typem tìchto zdánlivých sporù. Dùsledkem to-
hoto stavu je pak mimo jiné i to, že klesá dùvìra v justici a spravedlnost
soudního rozhodování. Zahlcení soudcù a soudù pak vede i k tomu, že kle-
sá vymahatelnost práva v širším slova smyslu, což nedùvìru ve spravedl-
nost prohlubuje taktéž.

To bylo nìco málo teorie. Pokud si mùžu dovolit, tak trošièku ze života,
prakticky.

Tento návrh zákona se snaží u tzv. bagatelních sporù, to znamená u
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i na všechny další spory, druhy sporù – spotøebitelské spory, nároky z vad,
náhrady škod, ale tøeba i do pracovnìprávních vztahù, protože prostì
spoustì zamìstnavatelù se v takovéto situaci vyplatí bagatelní pohledávky,
èili mzdy z nìjakých brigádnických prací, dohod, nevyplatit a øeknou tomu,
který pracoval: suï se. Tím vyvoláme úplnì nechtìné efekty v úplnì jiných
oblastech, kde jsme to ani v tuto chvíli nepøedpokládali.

A zrovna tak další dopad to mùže mít i do samospráv. Není pravda, jak
je v dùvodové zprávì, že tato úprava nebude mít žádné dopady do
veøejných rozpoètù, do rozpoètù samospráv. Bude. Stejnì tak, když se
zhorší vymahatelnost práva nebo i obrana proti právu, vzrostou pohledáv-
ky samosprávám, vzrostou èerné jízdy, protože se vyplatí to øešit, až teprv
pokud se bude blížit hodnota tìch pohledávek k hodnotì 10 tisíc korun. A
ty peníze potom budou chybìt. Ví to každý komunální politik nebo politik z
krajských zastupitelstev, který se kdy potýkal se sestavováním rozpoètù a
financováním závazkù veøejné služby a dopravních obslužností. Nemluvì o
tom, že to zase do znaèné míry vrátí i neblahá 90. léta i do podnikatelských
vztahù, zvýší se transakèní náklady a ty dopady budou, tìžko øíct dneska
jaké.

Èili dámy a pánové, já bych neopakoval to, co už bylo øeèeno u
pøedchozích návrhù. Pøikláním se k tomu, aby se s tímto návrhem dále
pracovalo zpùsobem, jak v pøedchozím bodì nastínila paní ministrynì, aby
ministerstvo zpracovalo další analýzu této problematiky a abychom mìli
také trochu více èasu zvážit všemožné dopady. Tudíž aby se na projed-
návání tohoto bodu ve druhém ètení ta lhùta prodloužila o 60 dnù. Dìkuji.
(Potlesk TOP 09, zejména výrazný potlesk pana pøedsedy Kalouska.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji panu zpravodaji. Jakkoli jsem za-
znamenal, pane zpravodaji, navrhnout prodloužení o 60 dnù, tak to musí
zaznít v rozpravì, takže až otevøu rozpravu, tak vás potom poprosím, a-
byste se do ní pøihlásil. A rozpravu tedy otevírám. Jenom stanovím poøadí,
v jakém budou pøihlášení vystupovat. Mám zde jednu faktickou poznámku
pana poslance Grebeníèka. (Nechce.) Ne, tak to je omyl, dobøe, odma-
závám. A pak dvì žádosti o pøednostní právo. První je paní ministrynì spra-
vedlnosti, potom pan ministr a pøedseda Legislativní rady vlády. Oba dva
s pøednostním právem. Pak dojde øada na øádnì pøihlášené tak, jak jejich
jména svítí na tabuli. Paní ministrynì, prosím máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, milé kolegynì, milí kolegové, já jsem byla v podstatì ke své-
mu vystoupení vyzvána, ale stejnì jsem chtìla vystoupit a informovat vás o
stavu vìci – témìø se mi také chce øíci na bojišti, protože my jsme se v u-
plynulých týdnech už sešli dvakrát na pùdì ústavnìprávního výboru, to by-
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Zabývám se èástí své agendy i vymáháním pohledávek. Mùžu být tedy
v urèité kolizi zájmù. Nicménì nezastupuji žádný dopravní podnik, žádnou
samosprávu, žádnou vymahaèskou agenturu ani žádného obchodníka s
pohledávkami. Naopak, vìtší èást na tomto poli mé agendy je, že naopak
zastupuji dlužníky nebo lidi, vùèi kterým jsou tyto pohledávky uplatòovány.
Také spolupracuji s nìkterými neziskovými organizacemi, které na tomto
poli poskytují jakési první poradenství nebo první pomoc, ale pak to další,
to už bývá vesmìs pro právníky. A právì z tohoto dùvodu si dovolím øíct,
že zrovna o tomto segmentu trhu a o této problematice vím trochu víc než
možná ostatní kolegové, kteøí navrhli tento zákon.

Ten zákon totiž reaguje pouze na urèitou èást tohoto segmentu, a sice
na ty pohledávky, které se žalují hlavnì kvùli tomu, aby se dosáhlo zisku na
poli pøísudkù a pøi exekuci. Ale to je pouze urèitá výseè. Ten trh je daleko
barvitìjší a je to stejné, jako když se obchoduje s akciemi. Je spousta
zpùsobù, jak se s nimi dá nakládat.

Já si dovolím øíct, že tento návrh, kdyby pøišel tak, jak je pøedkládaný,
bude jako vakcína na jeden druh nádoru, ale patnáct dalších druhù
rakoviny zpùsobí. Totiž ty další zpùsoby, jak dlužníci musí èelit atakùm
vìøitelù, ty nejsou pouze pøes pøísudky, ale i pøes to, že agentury a vìøitelé
chtìjí ty dlužníky prostì rozplatit. Oni už bìhem tìch prvních øízení si zjistí,
kdo je schopen nìco platit, a vìtšinou pøistupují na to, a� platí tøeba po
malých èástkách, málo, hlavnì a� platí. Tam vùbec o tyhle náklady nejde.
A naopak, zpùsobem, kdybychom tady pøistoupili na to, jak je to
navrhováno, tak tìmto dlužníkùm podstatnì omezíme možnost se tìmto
vìcem bránit, protože v podstatì i když vyhrají, náklady na advokáta zpát-
ky nedostanou. Další vìc, která je, že málokterý advokát pùjde do sporu
tak, aby se spokojil pouze s pøísudkem, takže i ten dlužník, i když nakonec
vyhraje, ubrání se, tak stejnì prohraje, protože ho to bude stát daleko víc,
než kdyby se nebránil a byl napospas.

Proto si myslím, že tento návrh, tak jak je pøedložen, není dobøe.
Souhlasím naprosto s tím, že je potøeba tuto problematiku øešit.
Pøedpokládám, že i další diskuse a vystoupení paní ministrynì bude v po-
dobném duchu jako u pøedchozího bodu a že na tomto návrhu se bude
dále pracovat. Já už tady rovnou, abychom pak nemuseli otvírat diskusi,
navrhuji, aby se zpracování této problematiky prodloužilo o dalších 60 dní,
aby byl èas analyzovat i rùzné zpùsoby, jak se obchoduje s pohledávkami,
jak ta problematika vùbec je, abychom zde nepøijali nìco, co vyøeší pouze
malou èást problémù a v jiné èásti to rozpoutá, doslova si troufnu øíct, pek-
lo.

Ono totiž v obèanském soudním øádu vždycky, když se žaluje, tak má
pøednost penìžité plnìní tøeba pøed nìjakou nápravou škody. Ono totiž
když se to pøijme tak, jak je to pøedložené, bude to mít dost špatný dopad
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pøedkladatelka nemohu navrhnout sama, aby zde došlo také k prodloužení
lhùty o 60 dnù, aby se když tak ten náš pøístup, ten komplexnìjší, mohl zo-
hlednit v rámci pozmìòujícího návrhu k pøedloženému návrhu zákona.
Pøesto pøese všechno si dost dobøe nedovedu pøedstavit, že by to v legis-
lativní praxi potom dobøe fungovalo, protože filozofie toho pøedloženého
návrhu zákona je jiná než filozofie, kterou bude prosazovat Ministerstvo
spravedlnosti.

Omlouvám se, jestli ten mùj výklad byl trošku nejasný. Je to dáno tím,
že tato problematika je na jedné stranì velice jednoduchá, jde pouze o
sazby a jejich snížení a pøiznání nebo nepøiznání hotových nákladù. Na
druhé stranì to, co vyvolává, jaké mùže mít vedlejší nežádoucí a
neoèekávané dopady, to mì trošku znervózòuje a vede mì ke zvýšené o-
patrnosti pro to, abych zvedla ruku v tom pomyslném smyslu slova pro
pøijetí tohoto návrhu zákona.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní ministrynì, vy jste vystupovala v
rozpravì a jste zároveò poslankyní, tak samozøejmì navrhnout prodloužení
mùžete. Tak pokud to mùžeme brát tak, že jste navrhla prodloužení o 60
dnù, tak to tak mùže být. Pokud s tím nesouhlasíte, tak rozhodnì to navrhne
nìkdo jiný. Ale je to vaše právo, mohla jste to uèinit.

Faktická poznámka pan pøedseda Kalousek má své dvì minuty.
Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Paní
ministrynì prostøednictvím pana pøedsedy, já si velmi vážím toho, že jste
øekla "omlouvám se, pokud to není pøíliš srozumitelné". To jste mìla prav-
du, není. Nicménì já musím jako volený zástupce lidu nìjak rozhodovat.
A jsem prostý hoch z jihoèeského venkova. Prosím byla byste tak velmi
laskavá a ve dvou ve tøech vìtách byste se pokusila shrnout, co jste nám
vlastnì chtìla øíct? Já to vážnì nevím. Je to moje vina, samozøejmì.
Velmi vás prosím, kdybyste se mì pokusila edukovat. Dìkuji vám za po-
chopení. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr Dienstbier dal pøednost pa-
ní ministryni Válkové. Prosím, mùžete hned odpovìdìt na dotaz pana
pøedsedy Kalouska.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Pokusila jsem se zde
vyjádøit názor Ministerstva spravedlnosti, které upøednostòuje úpravu
prostøednictvím zmìny vyhlášky o advokátním tarifu a zavedením velmi níz-
kých sazeb v pøípadech bagatelních pohledávek, které jsou ovšem
rozdìleny do nìkolika pásem, a souèasnì stanovením maximálního poètu
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lo 26. 2., potom navazující setkání na Ministerstvu spravedlnosti minulý
týden – ne, tento týden. V každém pøípadì je zøejmé, že ta problematika,
tak jak je prezentovaná v poslaneckém návrhu, není dobøe zpracovaná. A
pøitom stejnì jako v pøedchozím pøípadì poslaneckého tisku 106 je nanej-
výš nutná.

Tady si myslím, že je namístì si položit otázku i vzhledem k tomu, že
jsme výslovnì slíbili ve svých programových prohlášeních, v koalièní
smlouvì, ale myslím i jednotlivì jako kandidáti kandidující do Poslanecké
snìmovny, že tuto problematiku budeme øešit velmi rychle. Proto i když ji-
nak pléduji pro pøijímání komplexních, dobøe promyšlených návrhù, tak na-
še ministerstvo spíše pùjde cestou, že pøipraví – ono ji už pøipravilo, já ji ta-
dy držím v ruce – návrh zmìny vyhlášky è. 177 o advokátním tarifu,
prostøednictvím které rychle zmìní sazby, které budou urèeny, stanoveny,
v pøípadì vymáhání a uplatòování vùbec bagatelních pohledávek tak, aby
skonèil ten tzv. byznys s dluhy, aby došlo k tomu, po èem veøejnost volá.

Soubìžnì s tím bude provedena – už máme pøipravenu – zmìna
obèanského soudního øádu a exekuèního øádu, ale zase tady nepoèítejte s
tím, že jde o komplexní zmìnu. Jde vyloženì jenom o velmi struènou no-
velu, která umožòuje odkázat na pøíslušnou vyhlášku, která bude stanovo-
vat výši náhrady hotových výdajù a ušlého výdìlku úèastníkù øízení právì
pro úèely rozhodování o náhradì nákladù øízení na stranì jedné, a pak bu-
de stanovovat, že v pøípadì, že úèastník øízení, který nebyl v øízení zastou-
pen advokátem a nedoloží výši hotových výdajù a ušlého výdìlku, tak bu-
de mít nárok na pøiznání soudu, náhradu hotových výdajù ušlého výdìlku
ve výši urèené vyhláškou, nejvýše však tisíc korun. Tu èástku jako jedinou
jsem zde uvedla konkrétní, protože o tìch ostatních èástkách, které jsou u-
vedeny v návrhu novelizace vyhlášky o advokátním tarifu, se vede ještì de-
bata, ale ta bude brzo uzavøena, konkrétnì tento pátek. Jdeme s tím do
meziresortního øízení, èili velmi brzy budeme konfrontováni a uslyšíme i
názory ostatních, jestli jsme ty sazby, které jsou odlišné podle toho, zda se
jedná o øízení s tarifní hodnotou tedy té èástky, o kterou se rozhoduje v
penìžitém plnìní do 2 tis. korun, nebo 2 tis. až 5 tis. korun, nebo 5 tis. až
10 tis. korun. Pøièemž pøedpokládáme, že náhrady nákladù øízení se budou
zapoèítávat maximálnì ve výši pìti úkonù právní služby. To už jdu ale pøíliš
do detailù a o tom budeme urèitì hovoøit v ústavnìprávním výboru.

Jaký je závìr mého vystoupení? Protože si myslím, že pøedložený návrh
jde úplnì jinou filozofií, a nemyslím si, že by ta zmìna principu pøiznávání
náhrady øízení v bagatelních vìcech, která je stanovena tak, že v tìchto
sporech nelze pøiznat odmìnu za zastupování úèastníka øízení, byla zcela
vyjasnìná, tak já osobnì se nebudu pøiklánìt k souhlasnému stanovisku,
nevyjádøím podporu tomuto návrhu. Pokud se nicménì bude hlasovat a ne-
dojde k jeho zamítnutí, tak rozhodnì bych byla pro, i když to jako
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Omlouvám se, pane ministøe, hluk v sále
už dosahuje...

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Je tady trošku rušno, pravda.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nechtìl jsem vás pøerušovat, ale teï už
jsem musel. Takže prosím všechny ty, kteøí chtìjí diskutovat, aby toho buï
nechali, anebo se pøesunuli do pøedsálí. Dìkuji.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Pokud se ovšem bavíme o bagatel-
ních pohledávkách v britském modelu, tak je to v pøepoètu na koruny pøes
sto tisíc korun, z hlediska parity kupní síly je to zhruba polovina. Èili je to
øádovì úplnì nìkde jinde, než o jaké èástce se u bagatelních pohledávek
bavíme u pøedloženého návrhu zákona. A pøesto se žádný britský model
spravedlnosti nehroutí.

V tzv. nìmeckém modelu platí v zásadì princip, že na nákladech se
pøiznává maximálnì tolik, kolik je jistina vymáhané pohledávky. U stokoru-
nových pohledávek by to byly maximálnì stokoruny, což zhruba odpovídá
pøedloženému návrhu. Opìt, nìmecký systém vymáhání dluhù není nijak
zhroucený. Naopak se dá øíct, že èím levnìjší je systém, tím vìtší je vyma-
hatelnost pohledávek i z hlediska vìøitelù. Právì proto, že tam tak èasto ne-
dochází k pøedlužení na stranì dlužníkù, a tedy následné nevymahatel-
nosti.

Byly tady zmínìny dopravní podniky. Já považuji vymáhání pohledávek
dopravních podnikù prostøednictvím advokátù a následnì exekuce, vše s
právním zastoupením, za témìø nejnemravnìjší èást tohoto byznysu. Ne
proto, že by se nemìlo platit jízdné ve veøejné dopravì. Ale je potøeba si
uvìdomit, že dopravní podnik má k cenì jízdného pokutu nebo pøirážku v
rozmezí nìkde 600 až 1 000 korun a tato pøirážka èi pokuta bohatì staèí na
pokrytí nákladù spojených s vymáháním pohledávek vlastními silami, aniž
by to nutnì dopravní podniky nìjak zatížilo. A považuju za témìø skandál-
ní, pokud obce, které mají dopravní podniky, tímto zpùsobem zatìžují
vlastní obyvatele takto pøedraženým systémem vymáhání dluhù. Pøitom je
naprosto jasné, že jsou to formuláøové žaloby, kde není poskytována ja-
kákoliv kvalifikovaná právní pomoc pøi jejich vymáhání. Je to otázka
vyplnìní nìjakého formuláøe, døíve nacyklostylovaného, dnes napsaného v
poèítaèi, a jsou to vlastnì korunové položky, pokud se samozøejmì nebu-
deme bavit o soudním poplatku, ale jeho úhradu pøiznává i pøedložený ná-
vrh zákona.

Chtìl bych tady vyjádøit souhlas s principem obsaženým v tomto návr-
hu zákona, ale i já bych tady pøipojil výhradu, že mi nepøijde š�astné, po-
kud se tady pøedkládá celá øada novel obèanského soudního øádu a
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právních úkonù, které budou hrazeny, a také stanovením èástky za tzv. hotové
výdaje.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Fakticky chce vystoupit ještì jednou
pan pøedseda Kalousek. Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Tak teï už to vím. Moc vám dìkuju.
(Smích v sále.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným do rozpravy je pan
ministr Dienstbier.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Vážený pane pøedsedo, paní
poslankynì, páni poslanci, jenom bych ještì upøesnil informaci k dotazu
pana poslance Chvojky ohlednì zámìru vlády. Paní ministrynì už sdìlila,
že její resort pøipravuje vlastní návrh zákona, resp. návrh vládního návrhu
zákona. Já bych upøesnil, že v legislativním plánu vlády je tato norma
otevøena hned dvakrát. První novela by mìla být pøedložena Ministerstvem
spravedlnosti vládì do konce dubna tohoto roku a do Snìmovny, jak jsme
i uvedli ve stanoviscích k projednávaným návrhùm, do poloviny roku. Další
novela obèanského soudního øádu a exekuèního øádu by mohla být už
mnohem širší. Ta první by reagovala jenom na ty nejaktuálnìjší problémy,
ta druhá by mìla být pøedložena vládì do konce tohoto roku. (V sále je se-
trvalý hluk.)

Obecnì k projednávané materii bych øekl, že jsem rád, že je tady
zjevnì mnohem vìtší vùle tuto záležitost projednat, než byla v minulé
Snìmovnì, protože i podobné návrhy tady v minulosti byly zamítnuty. A
chtìl bych øíct, že úprava bagatelních pohledávek a zásadní omezení
nákladù, které jsou spojeny s vymáháním pohledávek, je naprosto zásadní
hned z nìkolika hledisek. Protože systém vymáhání pohledávek je u nás
naprosto nefunkèní. Na jedné stranì likviduje dlužníky, ale vìøitelé se kvùli
nákladnosti systému èasto nedomùžou své pohledávky. Druhý rozmìr, kte-
rý souvisí se stranou dlužníkù, je samozøejmì sociální situace, nárùst za-
dlužení – a opìt se vracím k praktické nevymahatelnosti.

Pokud tady padají názory, že v pøípadì, že by se obdobná úprava
pøijala, se nikdo nedomùže právní pomoci, že nebude možno hradit právní
zastoupení, tak bych odkázal na zahranièní úpravy, kdy jsou dejme tomu
dva základní modely. Jeden model britský, kterým už jsme tady v minulos-
ti argumentovali, poèítá s tím, že u bagatelních pohledávek se vùbec
nepøiznává náhrada jakýchkoliv nákladù øízení. A teï pozor ale, co jsou to
bagatelní pohledávky.
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roku. A za pùl roku se øada lidí dostane do existenèních problémù, protože
øada lidí bude muset –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane poslanèe, omlouvám se, ale opìt
je to tady špatné. Poprosím pravou stranu sálu, aby trošku snížila úroveò
hluku.

Poslanec Jeroným Tejc: Já to zvládnu i s mírným hlukem.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Není cílem na sebe køièet, pak by zas
nìkdo pøišel s mìøièem a dopadneme všichni špatnì. Takže chvilku
poèkám a ono se to zlepší... Prosím.

Poslanec Jeroným Tejc: Dìkuji. Myslím si, že je dùležité, abychom co
nejdøíve skoncovali se systémem, kdy z tisícikorunových pohledávek nako-
nec na nákladech øízení konkrétní dlužníci platí i 17, 16, 15 nebo 20 tis. ko-
run. To je systém, který se mìl zmìnit již v minulosti. Musím øíct, že ho mohli
zmìnit pøedchozí ministøi spravedlnosti bez souhlasu Snìmovny. Chtìl
bych na to upozornit a chtìl bych také zdùraznit, že už teï se sice øada
problémù odstranila výkladem soudù i rozhodnutím Ústavního soudu, bo-
hužel ale i pøesto bychom mìli pøistoupit k novelizaci zákona.

Já bych byl také radìji, kdyby tu byl vládní návrh, který bude komplex-
ní a propracovaný. Návrh tady v tuto chvíli logicky není, protože vláda se
ustavila nedávno, a proto si myslím, že bychom mìli využít šance návrhu,
který tady je pøedložen jednotlivými poslanci. Tento návrh má pozitiva, kdy
snižuje ony poplatky a náklady pro dlužníky. Má bohužel i negativa. O jed-
nom tady hovoøil pan poslanec Pleticha a je to samozøejmì spojeno s tím,
že nejen ten, kdo žaluje, dostává náhradu nákladù øízení, ale ten, který je
žalovaný, také. A ve chvíli, kdy náhradu snížíme na minimum, mùže se stát,
že lidé, kteøí se budou oprávnìnì bránit a budou úspìšní ve sporu s konk-
rétním žalobcem, tøeba nìjakou spoleèností, která pùjèuje peníze a i pe-
níze vymáhá, které nepùjèila, tak pak nedostanou náhradu nákladù øízení,
a tedy si nebudou moci dovolit advokáta, který by je v této vìci zastupoval,
a tedy radìji zaplatí konkrétní èástku, jen aby se problému zbavili. Tohle je
riziko, které návrh má. My se s ním musíme vypoøádat, ale pøesto stojí za
to, abychom zmìnu pøijali.

Druhé riziko, které tady v návrhu je a které si myslím, že je potøeba od-
stranit, je, že zatímco dnes získávají náhradu nákladù právního zastou-
pení pouze advokáti, tak v tomto pøípadì by náhradu nákladù podle
zákona získali všichni, nejen ten, který vymáhá jako právník, který posky-
tuje právní službu, ale také ten, který je vìøitelem, ale ten, který koupil po-
hledávku od vìøitele a vymáhá ji, pøestože právník není, pøestože žádnou
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exekuèního øádu, která každá øeší jednu zcela legitimní, ale dílèí otázku. Asi
by nebylo dobré, aby tato Snìmovna a následnì pøípadnì Senát schválily
ètyøi, pìt, šest novel obèanského soudního øádu a exekuèního øádu bìhem
nìkolika mìsícù. Proto bych považoval za mnohem racionálnìjší, pokud by
tady byl dán prostor vládì, aby ta pøedložila vlastní návrh úpravy, relativnì
komplexní, ve dvou krocích, tedy do poloviny roku a do konce tohoto roku,
a aby probìhlo øádné pøipomínkové øízení, tedy standardní legislativní pro-
ces, aby byly vyhodnoceny dopady takovéto regulace a následnì aby ta
úprava byla kvalitní, aby náhodou nebyly nezamýšlené dopady ještì horší
než nìkteré, které vidíme dnes.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Ještì se hlásí pa-
ní ministrynì a chce využít svého pøednostního práva, tak prosím.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Pokusím se být taky
takhle jednoznaèná a rozhodná, jako to udìlal pan ministr Dienstbier teï ve
svém projevu. Já si myslím, že by vás ta cesta, kterou jdeme a navrhneme
jako opravdu nejrychlejší øešení, které rychle veøejnost uspokojí v tom
smyslu, že bude prostøednictvím advokátního tarifu zmìnìného
odstranìna možnost vydìlávat na tom byznysu s dluhy, a tuto možnost
máme a máme ji pøipravenu, mohla uklidnit, a souèasnì samozøejmì za re-
sort spravedlnosti slibuji, že ty termíny dodržíme. Jestli se nám podaøí
pøipravit opravdu velmi kvalitní komplexní novelizaci obèanského soudního
øádu v polovinì roku, budeme se o to snažit. V tom druhém kroku urèitì do
konce roku 2014 to zpracujeme.

Takže v závìru bych chtìla jenom apelovat na to, abychom opravdu
zvážili, jestli pro tento návrh v takto nedokonalém stavu zvedneme ruku,
resp. jestli ho pustíme dál, do dalšího ètení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Žádné další žádosti o vystoupení
s pøednostním právem nemám, a proto prosím prvního pøihlášeného do
rozpravy øádnì a tím je pan poslanec Jeroným Tejc. Prosím. Pøipraví se
pan poslanec Benda. 

Poslanec Jeroným Tejc: Dìkuji za slovo. (V sále je veliký hluk!)
Nechtìl bych se opakovat, ale pøece jen musím. Nejsem pøedkladate-

lem tohoto zákona, mám velké výhrady k tomu, jak je návrh zákona napsán,
ale budu pro to, abychom jej nezamítli v prvním ètení, protože èasová
ztráta, které bychom mohli dostát, kdybychom èekali na to, než
Ministerstvo spravedlnosti tento návrh zákona pøedloží, dopracuje a bude
schválen v této Snìmovnì, mùže být nìkolik mìsícù, pravdìpodobnì pùl
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Jsou nìkteré krajské soudy, které se tímto smìrem už vydaly a øekly,
že inkasním agenturám se nebudou náklady právního zastoupení platit,
protože není nejmenšího dùvodu platit náklady právního zastoupení za
èinnost, kterou udìlá kvalifikovaná sekretáøka, to znamená napíše do
blanketní žaloby jméno, adresu, rodné èíslo a titul na základì, kterého ža-
luje. Na to èlovìk nepotøebuje právní zastoupení a není dùvodu k tomu,
aby mu byly takové náklady právního zastoupení pøiznány.

Návrh se pokouší o jediné, protože bohužel dnešní situace je taková, že
tìchto sporù je pøevaha. Øíká se obrácený pøímìr: nebudou pøiznávány ná-
klady právního zastoupení, pokud si to okolnosti pøípadu nevyžadují. To je
první èást. Druhá èást, také ji zmiòoval kolega Tejc, souèasnì se pøizná,
aby i nezastoupený, ale i zastoupený úèastník, pokud má nìjaké náklady s
øízením nikoliv právního zastoupení, ale prostì s tím, že to vyøizuje, s tím,
že tomu musí vìnovat nìjaký èas, že musí napsat nìjaké dopisy, že mu na
tuto náhradu nákladù øízení bude pøiznána nìjaká paušální èástka. Dnes
máte podle obèanského soudního øádu nárok na náhradu nákladù øízení.
Pokud pùjdete sám sebe zastupovat k soudu a budete prokazovat, že vás
to stálo hodinu, že jste koupil dva lístky na vlak tam a zpátky, tak vám je
soud mùže pøiznat. Nikdo to v reálu nedìlá, protože je to tak složité, že to
je neproveditelné. A to, co chce tento návrh, je, aby se pøiznalo, že bude v
tìchto bagatelních sporech nìjaký paušál, který právì umožní i tìm gene-
rickým, takøíkajíc tìm, kteøí mají velké množství dluhù, a� už jsou to
Dopravní podniky, a� už jsou to rùzné další subjekty, za poplatky ve zdra-
votnictví, za poplatky za popelnice a další vìci, drobné dluhy, tak aby tito
mìli nìjaký zájem vymáhat si to vlastními silami a aspoò èásteènì jim byla
zaplacena pøípadná kanceláøská síla, kterou na to mají.

Rád bych øekl, že Exekutorská komora pøipustila, že za loòský rok je
pøibližnì 35 % exekucí na pohledávky, které jsou do 5 tis. korun. Když si
vezmeme, že za loòský rok je asi 750 tis. exekucí, tak si jenom vezmìme,
kolik lidí je zasaženo. A tam samozøejmì narùstají tyto náklady øízení. Na
zaèátku máte dluh do 5 tis. korun a mnohdy ještì mnohem nižší a na kon-
ci máte nejménì patnáct a mnohdy ještì mnohem výš. 

A jediné, co se snaží tento návrh øíct: Ne dluhy se nemají platit. Ne ne-
zodpovídám za to, co jsem konal. Ale není dùvodu, aby za sekretáøské
práce se úètovaly náklady právního zastoupení, a tím se umìle dluhy zvy-
šovaly a umìle se prohluboval trest, který dopadá na dlužníka, který
nesplatil vèas.

Proto bych velmi poprosil, abychom ho propustili. Já jsem rád, že
Ministerstvo spravedlnosti se celkem snaží nìjakou cestou i diskuze i s na-
vrhovateli, ale i se všemi zainteresovanými skupinami zmìnit vyhlášku o
advokátním tarifu a najít nìjaké øešení, které bude pro všechny strany
zejména v tìch úplnì bagatelních sporech vyhovující. Myslím si, že ten ná-
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službu neposkytuje, a to si myslím, že není správné. Myslím si, že byznys
s pohledávkami by mìl skonèit, a pokud èástku snižujeme, je to správnì,
ale rozhodnì bychom nemìli dávat možnost vydìlávat dalším v systému,
zejména systému, který podporuje inkasní agentury. Proto si myslím, že
stojí za zvážení model, kde by mohli v tomto smyslu získat náhradu
nákladù jak ti, kteøí jsou zastoupeni advokátem, tak ti, kteøí si vymáhají sa-
mi svými zamìstnanci právníky, a to by motivovalo všechny spoleènosti,
jako jsou Dopravní podniky, jako jsou napøíklad pojiš�ovny a banky, aby
vymáhaly samy bez toho, aniž by si najímaly advokáty, získaly urèitou ná-
hradu nákladù za ono vymáhání, ale zároveò nedocházelo k pøeprodeji
tìchto pohledávek inkasním agenturám, které podle mého názoru pùsobí
nejvìtší škodu.

Takže to jsou jen návrhy na zmìnu. Jak øíkám, návrh urèitì není doko-
nalý, na druhé stranì je opravitelný. My jsme nìkolikrát jednali, a dìkuji za
to všem kolegùm z ústavnìprávního výboru, za pøítomnosti navrhovatelù,
Èlovìka v tísni, advokátní komory, Exekutorské komory a Ministerstva spra-
vedlnosti o možnostech úpravy, která by skuteènì odstranila všechna rizi-
ka. Dnes jsem ještì opìt jednal se zástupci Èlovìka v tísni a myslím si, že
jsme schopni i bìhem šedesátidenní lhùty pøipravit øešení v dohodì s
Ministerstvem spravedlnosti, které by bylo pøijatelné, i když, jak øíkám,
urèitì nevyhoví všem, urèitì nebudou na jedné stranì spokojeni advokáti a
na stranì druhé dlužníci. Vždy se musí hledat nìjaký kompromis. V tomto
pøípadì si myslím, že je tøeba se od jedné zdi, na kterou byli pøitlaèeni
všichni dlužníci a platili obrovské èástky, vrátit zpátky a situaci urèitým
zpùsobem srovnat. Urèitì platí, že dluhy se platit mají, ale rozhodnì se ma-
jí platit jen pøimìøené náklady vymáhání, a proto si myslím, že návrh záko-
na si zaslouží podporu. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným je pan poslanec
Marek Benda, po nìm paní poslankynì Pastuchová.

Poslanec Marek Benda: Vážený pane pøedsedo, vážené dámy, váže-
ní pánové, já jsem se pøihlásil ještì pøedtím, než vystoupil pan kolega Tejc,
který myslím, že hodnì toho, co tady lehce zmatenì zaznívalo pøedtím v
rozpravì, øekl a zodpovìdìl.

Chtìl bych øíct, že nìkdo mùže mít pocit, že návrh zákona má nìjaké
zásadní chyby. Návrh zákona ale dìlá fakticky jenom dvì vìci – a tady
nesouhlasím s panem zpravodajem. Za prvé. Doposud je to tak – náklady
øízení nechme stranou. Právo na financování právního zastoupení – do-
posud je to tak, že ho máte v bagatelních sporech, a soud mùže
výjimeènì stanovit, že vám nebude pøiznáno. Dnes se to už u nìkterých
soudù dìje a problém je ten, že soudy to nesoudí dostateènì jednotnì.
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Poslanec Jan Chvojka: Takhle. Já bohužel nejsem jediný pøedkladatel
tohoto tisku, je nás asi 20 a tìch 19 zbývajících mì vydírá i s tím, že
nemùžu, takže nemùžu. Takže nesouhlasíme.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pokud nesouhlasíte, tak to možné není.
Lze to, pokud se nepletu o 30, o 20? Prosím, paní poslankynì. (Hlásí se
ministrynì spravedlnosti.) Jestli mùžeme vyøešit nejdøíve tuhle formální vìc,
tak bych dal prostor paní poslankyni Pastuchové a pak paní ministryni.

Poslankynì Jana Pastuchová: Tak navrhujeme o 30 dnù.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Návrh zde padl. Prosím, pa-
ní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: V takovém pøípadì,
když tedy pøedkladatelé nesouhlasí s návrhem prodloužit to o 60 dní, a pro-
tože ten návrh zákona je takový, jaký je, doporuèuji jeho zamítnutí.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Mám to brát jako návrh na zamítnutí, pa-
ní ministrynì? (Ano.) Dobrá, registruji. Pan poslanec Polèák. (Táže se, zda
pøed ním nebyl posl. Benešík.) Pan poslanec Benešík se omlouval, on se
nehlásil. Omlouval se.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji za upøesnìní, pane pøedsedo, já
jsem to špatnì pochopil. Musím tedy øíci, že skuteènì v tom legislativním
návrhu je celá øada nedostatkù, a opìt z kolegiality nebudu navrhovat jeho
zamítnutí, protože øada mých kolegù ten návrh pøedkládala, ale skuteènì si
myslím, že je ještì více nepodaøený než návrh pøedchozí.

Za prvé, je pro mì fascinující to, že odpovìdnost za právní øád
samozøejmì v pøedkládaných novelách, které jdou teï parlamentem, bez-
esporu nese vládnoucí vìtšina, a že si takhle tedy nechá do jisté míry cu-
povat právní pøedpisy, kdy ona øíká: Dobøe, tento návrh, by� je špatný,
možná že pøepracujeme, tedy mùžeme se jím dál zabývat. Když tedy bude
pøijat, tak nech� je pøijat, ale my pøedložíme další novelu. To pøece snad
není zpùsob legislativní práce, kdy budeme zde vršit, kupit právní pøedpisy
jenom proto, že se tedy jeden dílèí problém vytrhne, ale vláda mezitím
bude pøipravovat komplexní další vìc. To je za prvé.

Za druhé je z toho návrhu patrná zjevná jednostrannost. To prostì
nemùžeme ani jinak nazvat, než že to je jednostrannost v neprospìch
nìkterých úèastníkù. Upozornil na to pan zpravodaj. A já chci øíci, že do ji-
sté míry je situace zpùsobena i nálezem Ústavního soudu, který zrušil vy-
hlášku o paušálních odmìnách. V ní byl zakopán pes, kdy právì pro tu
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vrh zákona tady stejnì by mìl být, protože chceme-li pøiznat nìjakou
náhradu nákladù øízení nezastoupeným úèastníkùm, pak to musíme udìlat
zákonem a nemùžeme tak uèinit jenom vyhláškou. Souèasnì bych ale po-
prosil, aby návrhy, které smìøovaly k prodlužování lhùty, byly omezeny na
návrh na prodloužení lhùty maximálnì o 20 dnù, resp. já bych tak si dovolil
uèinit – prodloužit lhùtu o 20 dnù, abychom mìli šanci, že do prázdnin bu-
deme tento návrh zákona mít projednán. Dneska je 19. bøezna. Když
øekneme 60+20 dnù, tak jsme nìkdy kolem 10. èervna. Pak je ještì šance,
že ten návrh bude projednán. Pokud na nìm nedojde ke shodì, tak
samozøejmì projednán nebude. Jakmile dneska øekneme, že
prodlužujeme lhùtu o 30 nebo 40 dnù, znamená to logicky, že se k návrhu
vracíme až nìkdy v øíjnu tohoto roku. A tam myslím, že ten èas je zbyteènì
dlouhý a že se to dá stihnout do prázdnin. Proto navrhuji, aby lhùta byla
prodloužena o 20 dnù, aby byla šance projednat ještì na schùzi v èervnu.
Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe. Nyní je
pøihlášena paní poslankynì Pastuchová. A jenom vás informuji, že se
omlouvá od šesté hodiny do konce jednání pan poslanec Benešík.

Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Pastuchová: Vážený pane pøedsedo, dìkuji
za slovo. Vážené dámy, vážení pánové, dovolte mi, abych i za po-
slanecký klub ANO okomentovala novelu zákona, který zde projed-
náváme. Chceme splnit to, co jsme slibovali obèanùm, veøejnosti i
našim volièùm, a chceme se vìnovat tìmto problémùm, a proto
podpoøíme tuto novelu zákona, i když jsme si vìdomi, že v
souèasném pøedloženém stavu není tato úprava optimální, ale
pomocí pozmìòovacích návrhù ji chceme podstatnì upravit.

Zároveò už zde bylo navrhnuto prodloužení lhùty k projednání se
souhlasem pøedkladatele o 60 dnù.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní poslankynì, nebylo. Protože paní
ministrynì to stáhla, tak je to na vás, pokud chcete.

Poslankynì Jana Pastuchová: Takže navrhujeme prodloužení projed-
nání o 60 dnù se souhlasem pøedkladatele. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Také dìkuji. Pøedkladatel souhlasí?
Nesouhlasí? Tak prosím.
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pøiznání pohledávky proto, že dlužník neplatil, anebo proto, že se naopak
dlužník ubránil. Ale nìkdo náklady øízení platit musí. To, že bychom mìli
diskutovat o jejich výši, to snad ale nebudeme dìlat na zákonné úrovni, to
je vìcí advokátního tarifu a vyhlášky Ministerstva spravedlnosti, která je vy-
dávána už na základì platného zmocnìní zákona. K tomu nepotøebujeme
žádný další zákon. To zmocnìní v zákonì pro èinnost ministerstva je.

Z úcty ke kolegùm pøedkladatelùm už další námitky nebudu veøejnì
prezentovat. Myslím, že byli do jisté míry – nechci øíct uvedeni v omyl, ale
že to vidìní otázky pøiznávání nákladù za právní zastoupení je v tomto
pøedpisu vedeno pøíliš jednostrannì.

Na konci na rozdíl od mnohých svých pøedøeèníkù musím øíci, že v této
vìci bych mìl uèinit prohlášení o tom, že jsem advokát, tudíž že jsem i
dotèený pøípadnou právní úpravou. Na druhé stranì chci prohlásit, že jsem
nikdy žádné formuláøové ani blanketní žaloby nepodával, a tudíž jsem z to-
ho tedy žádný pøíjem nedosahoval. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nejprve bych vás chtìl informovat, že
návrh paní kolegynì Pastuchové na prodloužení o 30 dnù vyžaduje sou-
hlas navrhovatele, který pan navrhovatel poskytl. Tím je návrh hlasovatelný
a registruji ho.

Než dám prostor všem pøihlášeným, chci vás informovat o dohodì
pøedsedù poslaneckých klubù, že tento bod bude posledním bodem dne-
šního jednání a po nìm ukonèíme dnešní jednací den. Nijak tím nechci
ovlivòovat ochotu se hlásit do diskuse, ale je to informace, kterou byste
mìli vìdìt.

Pan poslanec Pilný, faktická poznámka.

Poslanec Ivan Pilný: Vážený pane pøedsedo, vážení èlenové vlády,
vážené kolegynì a kolegové, tady pøijímáme nìkteré zákony, které mají
dlouhodobý dopad nejen proto, že je ovlivòuje délka legislativního proce-
su, ale proto, že se týkají ekonomiky a jejich pozitivní dopad na naše volièe,
a� už nás volili za jakoukoli stranu, bude nìjakou dobu trvat. Na druhou
stranu normální lidi trápí vìci jako exekutoøi, drobná kriminalita, vìci, které
se týkají sociálního bydlení. A my tady, protože jsou pøedkládány zákony,
které jsou nepøíliš dokonalé, zametáme jeden zákon za druhým. Podle mé-
ho názoru je to špatnì. Naše hnutí pøišlo do Snìmovny s heslem, že bude-
me makat. Chápu, že 30 dní na opravu tak závažného zákona, který je tady
pøedkládán, mùže být málo, ale kvùli tomu jsme sem pøišli a nemùžeme se
pøed našimi volièi vymlouvat na to, že máme nedostatek èasu. A tohle lidi
opravdu trápí. Takže já urèitì budu hlasovat proti zamítnutí tohoto zákona.
(Potlesk èásti poslancù.)
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úroveò de facto bagatelních sporù byly odmìny nastaveny velmi vysoce
a pro odmìny øeknìme nad bagatelní, øeknìme od úrovnì 10 až 20 tisíc
korun, naopak se zdá, že stávající úprava, kdy se postupuje podle advo-
kátního tarifu, tak je zase neúmìrnì zatìžující pro úèastníky. Tam se totiž
vlastnì posuzuje každý úkon a každý úkon je ocenìn u té úrovnì vyšší a
potom dochází k tomu, že náklady soudního øízení jsou vyšší, než byly v
pøípadì paušální vyhlášky. Navíc je tøeba øíci, že vyhláškou mohla tuto si-
tuaci vláda øešit už pomìrnì dávno. Vyhlášku nereguluje samozøejmì par-
lament a je to odpovìdností vlády, tudíž je odpovìdností i této vlády, jak
dlouho bude otálet s pøijetím vyhlášky, která podle mého názoru je tím
pravým øešením. Prostì já souhlasím s tím, co øíkala paní ministrynì spra-
vedlnosti, a to tedy to, že tato vìc by mìla být øešena vyhláškou minister-
stva. A na její práci bylo nejen zapoèato, ale už de facto finišují. Já sám
jsem vidìl tedy ten návrh, který myslím jde vìcnì správným smìrem.

Za druhé nebo už za další, v žádném vystoupení mých kolegù nezaznìl
jeden fakt: institut pøedžalobní výzvy. To bylo schváleno v minulém obdo-
bí, takže se úplnì netvaøme, že zde se naráz narodí nìjaký dluh a o nìm
dlužník vùbec neví. Aby vìøitel docílil náhrady nákladù øízení, musí dlužníka
písemnì vyzvat. Bez tohoto nemùže mít vùbec žádné náklady pøiznány!
Fascinuje mì, že o tom nikdo z pøedkladatelù nehovoøí, dùvodová zpráva
o tom pomlèuje, a je to již princip, který je platný, to znamená, nemohou být
pøekvapivé žaloby. Pokud je pøekvapivá žaloba z hlediska dlužníka a po-
kud se neubrání, že zaplatil nebo že dluh je nesmyslný nebo promlèený,
tak nebude pøiznána náhrada nákladù øízení vìøiteli, jestliže se pøedtím ne-
pokusil tu vìc øešit mimosoudnì. Takže nezamlèujme si anebo
neuvádìjme se v omyl tím, že tu úpravu neznáme.

Za další. Tady nám pøedkladatelé øíkají, že úèastníci nemají nárok na
náhradu nákladù právního zastoupení v tìch typech, které zde byly øeèeny.
To je vìta úplnì nesmyslná. Jinými slovy, vy splníte požadavek zákona,
vyzvete, by� v bagatelní vìci, svého dlužníka, a on øekne, že vám nic ne-
zaplatí. Takže zákon bude øíkat, že on nic nezaplatí, a jediné riziko ze
soudního øízení bude to, že zaplatí jistinu. 

Jaký bude dùsledek? Dùsledek bude ten – proè by vìøitelé potom mìli
usilovat o vymožení pohledávky, když jim ani èásteènou úhradu toho vynu-
ceného právního zastoupení nikdo nezaplatí? Pøipadá mi to velmi zvláštní,
jednostranné vidìní, na které upozornil, myslím velmi správnì, pan zpra-
vodaj, za což mu dìkuji.

Za další. Náhrada nákladù zastoupení je podle ustálené praxe, a dou-
fám, že ji snad nebude chtít nikdo zmìnit, vedena dvìma zásadami. Za
prvé zásada úspìchu ve vìci a za druhé zásada procesního zavinìní.
Toliko tedy pro kolegy. Z toho tedy plyne, že náklady øízení musí nést ta
strana, která zavinila, že buï došlo k zastavení øízení, anebo že došlo k
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platit vèas, byli znevýhodnìni proti tìm, kteøí nebudou platit. To by bylo
urèitì špatnì, kdyby to tak dopadlo. My øíkáme, že každý, kdo nezaplatí
dluh vèas, má zaplatit náklady tomu, který je vìøitelem, to znamená, bude
penalizován. Dnes je to ale tak, že zatímco pøi vymáhání tisícikoruny èlovìk
jako penalizaci zaplatí patnáct nebo šestnáct tisíc, v tom pøípadì, pokud
bude návrh pøijat, zaplatí, aspoò doufám, v modifikované verzi patnáct set
nebo tøi tisíce korun, což si myslíme, že je pøijatelné. A je to také sankce,
navýšení té konkrétní èástky.

Chtìl bych také øíct, že máme urèitý náskok. Ano, pokud bude lhùta
prodloužena o 30 dnù, máme 90 dnù. Podle mého názoru je to dost. Na
jednání ústavnìprávního výboru jsme už o této vìci, jak jsem již avizoval,
jednali. Máme nìkolik variant, nebojme se toho, že bychom to v devade-
sátidenní lhùtì nezvládli kvalitnì zpracovat. Mùžeme se bát jen toho, že se
pak na øešení nedohodneme. Rozhodnì si ale myslím, že to legislativnì i s
pomocí Ministerstva spravedlnosti, která v této vìci urèitì bude, jsem
pøesvìdèen, zvládneme. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Urban s faktickou po-
známkou. A ještì faktická potom pana poslance Polèáka.

Poslanec Milan Urban: Dìkuji, pane pøedsedo. Nejsem právník, ale
sleduji tu debatu tady pomìrnì pozornì a musím øíct, že se v tom makání
hnutí ANO nìjak nevyznám.

Vystoupila paní kolegynì Pastuchová a øíkala: Vystupuji za hnutí ANO.
My ten návrh plnì podporujeme, protože bojujeme za volièe a prosazuje-
me, aby tam byl delší èas na projednávání 60 dnù.

Paní ministrynì øíká: Nesouhlasím s tím, aby bylo prodlouženo o 60 dnù,
tak radìji navrhuji zamítnutí.

Pak vystoupí pan pøedseda hospodáøského výboru a øíká: My makáme,
takže nepodporujeme zamítnutí ani prodloužení o 60 dnù. My to chceme
projednat hned.

Bylo by možná dobré, pøátelé, abyste se na tom makání nìjak domluvi-
li, abychom se v tom vyznali a mohli s vámi pøípadnì jako koalièní partner
hlasovat. (Potlesk èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Fakticky pan poslanec Polèák.

Poslanec Stanislav Polèák: Než si to v koalici vyjasníte, tak bych si
dovolil nìkolik slov za tu opozièní èást. Politicky to øekl velmi zdaøile pan
kolega pøedøeèník poslanec Urban, ale z odborného hlediska musím sou-
hlasit s tím, co øíká paní ministrynì. Ten, kdo tomu moc nerozumí, chápu,
že naskoèil na jistou vlnu, ale my vùbec ten zákon nepotøebujeme. Zákon
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další faktická poznámka –pan pøedseda
klubu ODS Stanjura, potom pan poslanec Tejc s faktickou, potom pan po-
slanec Urban s faktickou. Koukám, že moje oznámení na vás žádný vliv
nemìlo. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Myslím, že je pozitivní, že víme, že k
tomuto bodu mùžeme mluvit, že nás nepøerušíte.

Tak nejdøív jenom krátká reakce na mého pøedøeèníka, ke které jsem se
nehlásil: Ale to zamítnutí navrhla vaše ministrynì, nikdo jiný v debatì.
Takže to je docela hezké.

My v té debatì o bagatelních dlužných èástkách jakoby zapomínáme
na druhou stranu. Mnozí z vás, a je jedno, z které politické strany, mají zku-
šenost z komunální politiky. Bavíme se o nezaplacených pokutách, o ne-
zaplaceném nájemném, o nezaplacených poplatcích. A pokud by nedošlo
k úpravì toho, jak je to pøedloženo, znamená to, že budeme trestat ty, kteøí
platí vèas, pøestože jsou mnohdy v tíživé sociální èi ekonomické situaci,
svou povinnost splní a zaplatí vèas. Pokud jediná hrozba bude to, že pak
po soudní pøi zaplatím tu jistinu, kterou jsem mìl zaplatit pøed dvìma, tøemi,
ètyømi, pìti lety, jaký to bude mít vliv na to, že mnozí z tìch, kteøí opravdu
mají potíže, pøesto svou povinnost splní? No neblahý. A budeme se tváøit,
že jsme nìkomu pomohli, a problém bude mnohdy v obecních pokladnách
a v obecních rozpoètech. Protože ty náklady na vymáhání vás nìco stojí,
od poštovného pøes lidi, kteøí to vymáhají, a pokud jediná sankce bude to
– to vlastnì není sankce – zaplatím o tøi roky pozdìji, když soud prohraji,
ale možná to držitel bagatelního dluhu vzdá, když zjistí, jak složité je dostat
už jenom jistinu.

Važme, koho vlastnì podporujeme. Musíme vymáhat právo a dluhy se
mají platit. Øešme excesy (nesrozumitelné), ano, ale nemùžeme to øešit na
úkor toho, že se v zásadì pøestanou bagatelní dluhy platit, protože tìm,
kteøí nezaplatí, nebude nic hrozit.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Další faktická, pan poslanec
Tejc, po nìm pan poslanec Urban.

Poslanec Jeroným Tejc: Dìkuji za slovo. Doufám, že nakonec nebude
vyvrácena má domnìnka, že zatímco poslanecké kluby ANO a ODS na
jedné stranì navrhují zamítnutí a na druhé stranì ten návrh podporují, což
vlastnì není tak neobvyklé, každý si mùžeme na tento tisk, který rozhodnì
není pravolevý, udìlat svùj názor, tak doufám, že sociální demokraté bu-
dou hlasovat jednotnì proti zamítnutí tohoto návrhu zákona.

Chtìl bych prostøednictvím pana pøedsedajícího Hamáèka uklidnit pa-
na poslance Stanjuru, že rozhodnì nedojde k tomu, že by lidé, kteøí budou
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Poslanec Josef Hájek: Dìkuji, pane poslanèe Urbane prostøednictvím
pana pøedsedajícího, já se uèím rychle. Dìkuji za lekci. Díky.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Komárek s faktickou
poznámkou.

Poslanec Martin Komárek: Pøíjemný dobrý veèer, dámy a pánové. Já
asi nedokážu bejt tak vtipnej jako kolega Hájek, ale (poslanec Chvojka
nìco poznamenává mimo mikrofon) – to bylo vtipný – promiòte, pane
Chvojko, na mikrofon a prostøednictvím pana pøedsedajícího, i když to už
je mimo jednací øád.

Ale úplnì vážnì. Když už i pøedkladatel jako pan Polèák je rozpolcený
pøi pøedkládání (poslanec Polèák vykøikuje ze svého místa, že není
pøedkladatel), nebo pan zpravodaj –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Prosím poslance, aby nepokøikovali ze
sálu na øeèníka. Já bych zcela jistì opravil pana poslance Komárka, že pan
poslanec Polèák není pøedkladatelem tohoto tisku. (Smích a hluk v sále se
stupòuje.)

Poslanec Martin Komárek: Dìkuji, ale úplnì vážnì. Prosím vás, já po-
prosím pana Stanjuru a pana pøedsedu, aby mìøil èas odteïka, ten èas
tam bìží, pane Stanjuro, mùžete se podívat.

Ne, úplnì vážnì. Není divu, že poslanci hlasují podle toho, co jim velí
svìdomí, a nehlasují stádnì. Jestli nìkdo chce jednotné hlasování o záko-
nu, který je takhle kontroverzní, tak je to možná trošku pøehnané. Já si mys-
lím, že pokud hnutí ANO hlasuje každý za sebe, je to naprosto v poøádku
a nemá smysl si z toho dìlat legraci. Ani si nemyslím, že to je nìjaká lekce
hlasování podle svìdomí. Je to nìco, k èemu jsme se zavázali, když jsme
skládali poslanecký slib. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já zde mám ètyøi faktické poznámky a
jedno sdìlení pøed tìmi faktickými poznámkami. Pokud se nezklidní at-
mosféra v sále a nebudeme k vìci pøistupovat s dùstojností, která náleží to-
muto sboru, pøeruším jednání schùze a budeme pokraèovat pøíštì.

Dám ještì prostor panu poslanci Pilnému k faktické poznámce, ale po-
kud – na vás se také dostane, pane poslanèe. Nyní pan poslanec Pilný dvì
minuty, po nìm pan poslanec Tejc, pan poslanec Benda, pan poslanec
Polèák. Všechno faktické poznámky.

Poslanec Ivan Pilný: Dámy a pánové, když se jedná o zmìnì
jednacího øádu, tak je nám pøipomínána demokracie. Demokracie je jako
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již dnes obsahuje zmocnìní k tomu, aby ministerstvo vyhláškou tyto vìci
upravilo. Já nerozumím tomu, co øíká pan kolega Tejc, když hovoøí o tom,
že by mìly být úkony zpoplatòovány i za to právní zastoupení, když zákon
øíká, že úèastníci nemají právo na náhradu zastoupení právního.

Takže co tedy? Jak se to tedy bude mìnit? To znamená, že my teï to
zákonné støevo, které tady máme, vykucháme tak, že nám z nìho zmìna
bude úplnì opaèná, to znamená, že nakonec tedy i pøedkladatelé pøipustí
to, že bude nìjaká odmìna za právní zastoupení?

A prosím vás, neple�me si náhradu hotových výdajù – to jsem si všiml
potom následnì. Paušální výše náhrady hotových výdajù je dnes regulo-
vána paragrafem 13 vyhlášky Ministerstva spravedlnosti, už schválené a
platné, a pokud tam vlastnì dáváte zákonné zmocnìní, tak vlastnì jen
dublujete tu èást, která dnes je v platném právním øádu. Já jsem pøekvapen
z kvality pøedloženého tisku. (V sále je velký hluk.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já jsem pøekvapen z poètu faktických
poznámek. Je jich tady pìt. Nyní bude pan poslanec Hájek, pøipraví se pan
poslanec Komárek.

A já prosím o klid!

Poslanec Josef Hájek: Pane pøedsedající, vážená vládo, kolegynì a
kolegové, já jsem obdobnì jako poslanec Kalousek prostý chlap, nikoliv z
jižní Moravy, pardon, z jižních Èech, ale ze severní Moravy, takže nìkteré
vìci mi také nejsou jasné, ale pøedpokládám, že mám selský rozum.

My se tady uèíme, i my tady, co tady chceme makat. Já jsem dneska
pochopil, že tady je i možnost pøedložit návrh, který vlastnì nechci. Já
pøedložím návrh, který nechci, a tím pádem docílím toho, že stávající le-
gislativa platí zase pùl roku, rok atd., takže já tím selským rozumem se
ptám pøedkladatele. Tady jsem to slyšel a z nás dìláte debily, ano, asi jsme
si to dneska zasloužili, je to možné, já sebekriticky pøiznávám, že jsme
dneska tady nevystupovali úplnì nejlépe, ale vystupovali jsme s tím, že
jsme chtìli tady nìco dokázat. A bylo to o tom, že paní ministrynì, která je
zodpovìdná ministrynì, øekla ano, je tady urèitý návrh, který není optimál-
ní, dejte nám 60 dní. Takže já jsem oèekával, že pøedkladatelé, kteøí
chápou tuto situaci, øeknou ano, my souhlasíme s paní ministryní a
podpoøíme ji v tìchto 60 dnech. Tady se udìlala žabomyší válka, øeklo se
ne, bude to jenom 30, paní ministrynì to stáhne, a jsme tam, kde jsme,
udìlali jste z nás debily, takže omlouváme se, my se, pane Urbane,
pouèíme, já jsem osoba, která se uèí rychle, dìkuji za vaši –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já prosím, abyste nemluvil k panu po-
slanci Urbanovi pøímo, ale pouze mým prostøednictvím.
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na to, že nìco dluží, tak aby právní náklady nevznikaly, aby nebyly
pøiznávány.

Já skuteènì bych takovýto návrh zákona nepodepsal, tudíž nejsem
jeho pøedkladatelem. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Kalousek s faktickou po-
známkou, poté pan poslanec a pøedseda klubu ODS Stanjura a poté pan
poslanec Tejc. Všechno faktické poznámky. Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Na
základì diskuse, která probìhla v posledních desítkách minut, si dovoluji
konstatovat, že vaše osvícené naøízení o zákazu nalévání alkoholu projevi-
lo se jako zcela neúèinné. (Bouølivý smích a potlesk z celého sálu.) Dovolím
si proto doporuèit, poraïte se, prosím, s paní místopøedsedkyní
Jermanovou a navrhnìte nìco efektivnìjšího, nebo to zrušte. Evidentnì to
nemá žádný úèinek. (Potlesk.) 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já se obávám, že efektivní opatøení by
byla v rozporu s Ústavou Èeské republiky.

Dalším pøihlášeným je pan poslanec Stanjura. Prosím.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Nechci vést debatu, co je nebo co není
dùstojné vystoupení. Já jenom jako programátor a èlovìk, který má rád ma-
tematiku, chci panu kolegovi Tejcovi øíct, že existují celkem ètyøi možnosti,
nejen dvì, jak øekl. Jsou ti, kteøí jsou pro, protože tomu nerozumí, pak jsou
ti, kteøí jsou pro, pøestože tomu rozumí, proti jsou ti, kteøí tomu rozumí a pro-
ti jsou ti, kteøí tomu prostì taky nerozumí. To je úplnì jednoduché. Tak to
bývá v mnohém.

Musím øíct, že chápu pocit tehdejší opozice, kdy se radovali, když vidìli
koalièní šarvátky. Teï už to chápu, že jo. Není to tak úplnì špatný pocit,
když se tady èastujete mezi sebou, kdo z vás tomu lépe rozumí a kdo je –
a já ty výrazy tady teï používat nebudu. Chci øíct tìm, kteøí jsou tam
spravedlivì rozhoøèeni, a� už na jedné, nebo na druhé stranì, že prostì z
vás pravdu nemá nikdo. Není lepší, když jsou všichni, a stejnì tak není
lepší, že nìkdo je pro a nìkdo je proti. Já vím, že to používáte, jak se vám
to hodí. Zase když pøijde opozièní návrh, tak buïte v klidu, zase budete
jednotní. Já myslím, že se toho doèkáte.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Tejc s faktickou
poznámkou.

Poslanec Jeroným Tejc: Já jsem rád že v této Poslanecké snìmovnì
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mince, má rub a líc, to znamená, že má práva a odpovìdnosti. Na tu
odpovìdnost obèas zapomínáme a ta demokracie samozøejmì nefunguje
jenom v této Snìmovnì, ale funguje i uvnitø poslaneckých klubù. Jednáme
o pomìrnì závažném zákonu, který se týká mnoha lidí, to znamená, že pro-
bíhá demokratický proces uprostøed klubù. Chtìl bych jenom podotknout
na adresu pana poslance Urbana prostøednictvím pana pøedsedajícího, že
jednáme pomìrnì klidnì, nedochází témìø na facky, jako když jsme tady
jednali pøed obìdem o Ukrajinì. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další faktická poznámka – pan poslanec
Tejc.

Poslanec Jeroným Tejc: Já si dovolím vrátit se k meritu vìci. Pan
poslanec Polèák tady hovoøil o tom, že se Snìmovna dìlí na ty, kteøí ten
zákon chtìjí a nerozumí mu, a ty, kteøí ho nechtìjí, protože mu rozumí a jsou
kvalitní právníci. Já bych toto dìlení chtìl odmítnout, protože si myslím, že
pøece jen po více než deseti letech praxe v advokacii umím posoudit to, co
jsou to náklady øízení, a v tomto pøípadì moc dobøe vím, o èem budu hla-
sovat. Budu hlasovat o tom, zda chci teï co nejrychleji øešit stav, který je
nevyhovující, to znamená skuteènì vysoké náklady øízení, které jsou dnes
mnohdy ve prospìch nìkterých konkrétních skupin, které skupují
hromadnì pohledávky, anebo je chci øešit, ale poèká to nìkolik mìsícù, a-
nebo je nechci øešit. Já jsem pro první variantu z tìch tøí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Benda stahuje. Pan
poslanec Polèák – faktická poznámka.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedo. Já jsem se chtìl
omluvit panu poslanci Komárkovi, že jsem na nìj tedy pokøikoval z lavice,
nicménì pokud po všech mých vystoupeních nìkdo nepochopí, že nejsem
pøedkladatelem takového návrhu, tak mì to ponìkud pøekvapilo, tudíž za
své rozèilení se tímto omlouvám.

Za druhé, musím tedy øíci na margo toho, co øekl pan kolega poslanec
Tejc – pøedstava, že nejrychlejší cesta je cestou zákona, je úplnì absurdní.
Prostì pokud je zde vyhláška a je zde zmocnìní pro ministerstvo, tak to už
mùžete, pokud to paní ministrynì podepíše, mít zítra pøijaté. Pøedstava, že
se uregulujeme cestou zákona a proregulujeme se k lepší budoucnosti, je,
myslím, úplnì scestná pøedstava.

Jedna vìc by mìla být zachována. Prostì náklady øízení by mìl zejmé-
na platit ten, kdo je zavinil. A jsou zde instituty, o kterých já jsem hovoøil,
bohužel, dùvodová zpráva o nich mlèí, které mají být tím sítem pro to, aby
bezdùvodné žaloby, nebo žaloby, kde ten dlužník není dopøedu upozornìn
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stanovisku vlády k novelám obèanského soudního øádu toto máte
jednoznaènì vyjádøeno.

To, že tady nìkteøí chtìjí makat i nad rámec koalièní smlouvy, to je jiná
skuteènost. Já bych jenom chtìl zdùraznit, že jsou i nìjaké principy dobré-
ho vládnutí, které vyžadují dodržování pravidel, a doufám, že takto vláda
bude fungovat, protože se k tomu i ve své koalièní smlouvì zavázala, že
bude stát o kvalitní legislativní proces, který samozøejmì vyžaduje
hodnocení dopadù regulace, vyžaduje standardní pøipomínkové øízení, aby
všichni, kterých se to týká, mohli uplatnit svoje námitky a legislativa
následnì byla kvalitní a nezpùsobovala problémy.

Chtìl jsem se vyjádøit i k nìkterým vìcným záležitostem, co také
zmiòoval pan Polèák, který zmiòoval pøedžalobní upomínku. Pøedžalobní
upomínka neøeší situaci lidí, kteøí se dostali do složité situace, aniž by to byl
zlý úmysl, a kteøí nejsou schopni platit své závazky. Zmíním pražský
Dopravní podnik. Prodával své pohledávky konsorciu ètyø firem. Pravidla
byla taková, že bylo-li více pohledávek, každou prodal jiné právì proto,
aby se znásobily náklady øízení. Znám pøíklad paní, která si vzala spotøební
úvìr u banky, ztratila zamìstnání, šla do banky, poprosila o splátkový
kalendáø. Tato banka se jí vysmála, její pohledávku prodala po dvou
èástech, postoupila, a tato paní zaplatila dvakrát náklady øízení. A byla to
seriózní bankovní instituce. A tento typ pohledávek kvùli tomu nemravnému
pøedraženému systému nevyøešíme jinak, než že naprosto zásadnì ome-
zíme náklady øízení.

Tìch témat by tu bylo mnohem více, ale slíbil jsem, že dodržím èasový
limit, tak tím konèím.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Faktická poznámka pan poslanec
Polèák a já upozoròuji, že to je poslední vystoupení. Po jeho vystoupení
pøeruším tento bod.

Poslanec Stanislav Polèák: Já pouze jednu vìtu, musím na to reago-
vat. Ano, vy øíkáte, že toto není váš návrh, pane ministøe prostøednictvím
pana pøedsedajícího. Nicménì faktický stav bude takový, jak jsme pocho-
pili z vystoupení pana poslance Tejce, že tedy si necháváte ten právní øád
rozbíjet, protože pan poslanec Tejc øekl, že všichni komsomolsky budete
hlasovat proti zamítnutí.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Dobrá, ale i když nechám vy-
stoupit pana poslance Pletichu, tak nezvládneme proces hlasování do se-
dmi hodin. To znamená, já pøeruším tento bod v obecné rozpravì s tím, že
eviduji pøihlášku pana poslance Pletichy a paní ministrynì Válkové.

Bod je tedy pøerušen a v souladu s dohodou pøedsedù poslaneckých
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se na rozdíl od pøedchozího období nepøistupuje k návrhùm zákonù podle
jednoduchého klíèe: to je koalièní – to schválíme všichni z koalice, to je
opozièní – to všichni z koalice odmítneme. Tato logika už tady neplatí.
Možná troška té demokracie neškodí i v poslaneckých klubech. Já za so-
ciální demokracii mohu øíct, že my budeme hlasovat všichni proti zamítnu-
tí návrhu zákona, a chtìl bych jenom jeden argument, který tady padl...
(Hluk a výkøiky v sále.) Nevím, co je smìšného na tom, že budeme hlaso-
vat proti tomu, aby ten návrh zákona byl zamítnut, nicménì zøejmì to
pravici smìšné pøipadat mùže.

Ale já bych chtìl øíct jeden zásadní argument pro to, proè by tato vìc,
i když jsem byl ochoten pøipustit to, že by mohla být zmìnìna vyhláškou,
mìla být zmìnìna zákonem. Víte, ministøi spravedlnosti pøicházejí a od-
cházejí a jsou rùzných kvalit a nìkteøí podléhají více lobby, nìkteøí ménì.
Pokud bude jenom na rozhodnutí ministra spravedlnosti to, jaké budou ná-
hrady nákladù øízení, pak tady mohou být obèané ohroženi i ve chvíli, kdy
paní ministrynì Válková ty náklady sníží, tøeba za pøíští vlády. Já jsem
pøesvìdèen, že zmìna zákona je daleko pevnìjší instrument. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Plzák s faktickou po-
známkou.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji za slovo. Takhle odlehèený závìr naše-
ho jednání bych odlehèil ještì více a speciálnì pro kolegu Kalouska
jménem pøedsedajícího bych chtìl poznamenat, že to suché opatøení asi
nìjaký efekt mìlo, protože když se podívám za tu naši lavici, tak doposud
nikdy jsem tam nevidìl takovou hromadu lahvièek od všelijakých minerálek
a limonád. To tam opravdu do teï nebylo. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Také dìkuji. Já se chci zeptat... Já
samozøejmì vím, že je pøihlášen pan ministr Dienstbier. Já se ho chci pou-
ze zeptat, jak dlouho plánuje to své vystoupení, jestli se vejde do sedmi mi-
nut. Pokud ano, tak prosím, máte slovo. Jenom avizuji, že ještì po vás je
pøihlášen pan zpravodaj, ale nijak vás nechci omezovat.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Pane pøedsedo, já se to pokusím
maximálnì zkrátit. Já jsem pùvodnì asi pøed tøiètvrtìhodinou chtìl s
pøednostním právem reagovat na øádné vystoupení pana poslance
Polèáka. On tady mluvil o vládní zodpovìdnosti, a že se diví, že si sami tak-
hle rozbíjíme jednání. Já jsem tady ve svém pøedchozím vystoupení
zdùraznil, že bych preferoval, kdyby dostala vláda prostor pro pøedložení
vlastního návrhu zákona, který projde øádným legislativním procesem. Já
tady nepléduji pro žádné rozbíjení legislativního procesu a i v písemném



- 287 -

Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
20. bøezna 2014 v 9.00 hodin

Pøítomno: 177 poslancù

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Vážené paní poslan-
kynì, vážení páni poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji tøetí jednací den
sedmé schùze Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Prosím, abyste se všichni pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì
mi oznámili, kdo žádá o vydání náhradní karty. Zatím se mi pøihlásil akorát
pan poslanec Rykala, který má náhradní kartu èíslo 2. (V sále je velice
rušno.)

Sdìluji, že o omluvení své neúèasti na jednání požádali tito poslanci:
František Adámek – zahranièní cesta, Marie Benešová – zdravotní dùvody,
Jaroslav Faltýnek – dopolední jednání, pracovní dùvody, Jan Farský –
pracovní dùvody, Petr Fiala – zahranièní cesta, paní poslankynì Olga
Havlová – zdravotní dùvody, Jana Hnyková – rodinné dùvody, pan David
Kádner – pracovní dùvody, pan poslanec Jiøí Koskuba – pracovní dùvody,
pan poslanec Jaroslav Lobkowicz – zahranièní cesta, paní poslankynì
Radka Maxová – zahranièní cesta, paní poslankynì Pavlína Nytrová, pan
poslanec Karel Pražák, pan poslanec Karel Schwarzenberg, paní Dana
Váhalová – zahranièní cesta, pan František Vácha – pracovní dùvody, pan
Rostislav Vyzula od 15 hodin – rodinné dùvody, paní poslankynì Markéta
Wernerová – zdravotní dùvody, pan poslanec Jiøí Zimola – bez udání
dùvodu. Dále pan poslanec Stanislav Berkovec od 10 do 12 hodin –
pracovní dùvody.

Dále se omlouvají èlenové vlády: pan premiér Bohuslav Sobotka –
zahranièní cesta, pan ministr Milan Chovanec – zdravotní dùvody, paní
poslankynì Vìra Jourová – pracovní dùvody, pan ministr Marian Jureèka z
dopoledního jednání – pracovní dùvody, paní ministrynì Michaela
Marksová – dopolední jednání, pracovní dùvody, pan ministr Martin
Stropnický z dopoledního jednání z pracovních dùvodù a pan ministr
Lubomír Zaorálek do 15 hodin z pracovních dùvodù.

Paní poslankynì Benešová ruší svou omluvu, je zde pøítomna.
S náhradní kartou dnes bude hlasovat pan poslanec Kalousek, je to ná-

hradní karta èíslo 1, a pan poslanec Kolovratník – náhradní karta èíslo 8.
Poprosím vás o klid, abychom mohli pokraèovat v jednání.
Mám zde pøihlášku k bodu programu, pøedpokládám. Prosím, pane

poslanèe.

Poslanec Stanislav Huml: Dobré ráno všem. Vèera jsme mìli pevnì
naètené schválené projednání bodu 56 – karta opencard, vyšetøovací ko-
mise. Spadlo to kvùli Ukrajinì, tak bych se pokusil naèíst ten bod ještì jed-
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klubù konèím dnešní jednací den a pøerušuji schùzi do zítra do 9 hodin.
Dìkuji vám a pøeji hezký veèer.

(Jednání skonèilo v 18.57 hodin.) 
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a to je zaøazení bodu èíslo 55 na program v pátek 21. 3. 2014 jako první bod.
Zahajuji hlasování.
Ještì tady mám faktickou poznámku pana poslance Rykaly. (Krátká od-

mlka.) A pak tady mám ještì faktickou poznámku paní poslankynì...
Dobrá. Takže zahajuji hlasování. Kdo je pro? (Lehký údiv v lavicích.)

Proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 42. Pro 64 (ze 142

pøihlášených), proti 31. Návrh byl zamítnut. 

Další návrh, o kterém budeme hlasovat, je zaøazení bodu èíslo 37 na
program Snìmovny 28. 3. jako první jednací bod.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 43, kdy pro je 97 (ze 143)

pøihlášených, proti 12. Návrh byl pøijat.

Tímto bych vás ještì chtìla informovat o tom, že odpoledne projed-
náme bod 58, což jsou ústní interpelace. Pøipomínám, že nejpozdìji do 11
hodin je možné podat pøihlášky k ústním interpelacím a v 11.30 probìhne
jejich losování.

Dále tady mám ještì upøesnìní omluvy pana ministra Jureèky, který se
omlouvá i z odpoledního jednání z pracovních dùvodù.

Nyní pøistoupíme k projednávání bodu

26.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací zmìna pøílohy A 
Stockholmské úmluvy o perzistentních organických polutantech

/snìmovní tisk 109/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr životního prostøedí Richard Brabec.
Prosím, ujmìte se slova. (V sále je silný ruch.)

Než se ujmete slova, pane ministøe, poprosím kolegy, aby se ztišili...
Dìkuji. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážená paní
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, je pro mì èest zaèínat
dnešní jednací den tak záživným tématem, jako jsou perzistentní organické
polutanty. (Oživení v sále.)

Dovolte mi tedy pøedstavit vládní návrh na vyslovení souhlasu s
ratifikací zmìny pøílohy A Stockholmské úmluvy o perzistentních organic-
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nou jako pevnì zaøazený a navrhuji, abychom o nìm jednali dnes v 11 hodin
dopoledne. Je to bod 56 – vyšetøovací komise ke kauze Opencard, tisk
350.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Chci vás jen informo-
vat, že dnešní jednání zahájíme pevnì zaøazenými body 26, 30, 31, 22, 33,
34 a 54. Jsou to snìmovní tisky èíslo 109. 121. 122, 101, 132, 133 a 113.
Dále bychom se vìnovali bodùm z bloku smlouvy dvì, druhého a prvního
ètení, a poté bodùm z bloku zprávy, návrhy a další.

Dále zde mám návrh na zmìnu schváleného poøadu paní poslankynì
Miroslavy Nìmcové, která navrhuje pøeøazení již schváleného poøadu
Ukrajina jako první bod v pátek 21. 3. Paní poslankynì Nìmcová, prosím,
máte slovo.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji. Vážená paní místopøed-
sedkynì, ten zelený lísteèek, to je pøihláška do rozpravy na zahájení
schùze ke zmìnì programu, takže já jsem vás tímto žádala, abych mohla
vystoupit a požádat Poslaneckou snìmovnu o to, zda by svým hlasováním
byla ochotna pokraèovat v rozjednaném bodu "Ukrajina" zítra ráno v pátek
jako první bod. Navrhuji tento termín po dohodì s ministrem zahranièních
vìcí Lubomírem Zaorálkem.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Dále zde mám
pøihlášku pana poslance Snopka. Prosím.

Poslanec Václav Snopek: Dìkuji za slovo. Hezké dopoledne. Vážená
paní místopøedsedkynì, kolegynì, kolegové, mìl bych tady návrh na
pevné zaøazení bodu èíslo 37, zákony v tøetím ètení, snìmovní tisk èíslo 47,
na pátek 28. 3. jako první jednací bod.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. (Místo-
pøedsedkynì se na více než minutu odmlèela.) Dobrá tedy. Nemám tady
již žádné další pøihlášky. Pøistoupíme tedy k hlasování k pøedloženým
návrhùm.

Zaèali bychom návrhem pana poslance Humla na zaøazení bodu èíslo
56 na dnešní program v 11 hodin.

Zahajuji hlasování k tomuto návrhu a táži se, kdo je pro. Proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 41. Pro 131 poslancù (ze 141

pøihlášených), proti 2. Návrh byl pøijat.

Další bod, o kterém budeme hlasovat, je návrh paní poslankynì Nìmcové,
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravodaji.
Otevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku. Obecnou
rozpravu konèím.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zahraniènímu výboru. Má nìkdo jiný návrh? Není tomu tak.

Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh byl pøikázán k projednání
zahraniènímu výboru?

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 44. Pro 131 poslancù (z

pøihlášených 152), proti 1. Návrh byl pøijat. Konstatuji, že tento vládní návrh
byl pøikázán k projednání zahraniènímu výboru.

Další bod, kterému se budeme vìnovat, je bod èíslo

30.
Vládní návrh, kterým se pøedkládají Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací zmìny pøílohy 
III Rotterdamské úmluvy o postupu pøedchozího souhlasu pro urèité 

nebezpeèné chemické látky a pesticidy v mezinárodním obchodu,
pøijaté v Ženevì dne 10. kvìtna 2013

/snìmovní tisk 121/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr životního prostøedí Richard Brabec.
Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážená paní pøedse-
dající, vážené kolegynì, vážení kolegové, pokraèuji ve svém bloku
jazykolamù, což za chvilku, myslím, oceníte.

Dovolte mi tedy pøedstavit vládní návrh na vyslovení souhlasu s
ratifikací zmìn pøílohy III Rotterdamské úmluvy o postupu pøedchozího sou-
hlasu pro urèité nebezpeèné chemické látky a pesticidy v mezinárodním
obchodu. Èeská republika je smluvní stranou úmluvy od 24. února 2004.

Šesté zasedání konference smluvních stran Rotterdamské úmluvy, ko-
nané ve dnech 28. dubna až 10. kvìtna loòského roku, pøijalo rozhodnutí o
rozšíøení pøílohy III této úmluvy o ètyøi nebezpeèné chemické látky, a to
pesticid azinfos-methyl a tøi prùmyslové chemické látky: komerèní pentab-
romdifenylether, komerèní oktabromdifenylether a perfluoroktansulfonovou
kyselinu a její deriváty. (Potlesk.)

Zaøazením této látky do pøílohy III se na nì bude vztahovat postup
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kých polutantech. Èeská republika je smluvní stranou úmluvy od 17. kvìtna
2004.

Šesté zasedání konference smluvních stran Stockholmské úmluvy, ko-
nané ve dnech 28. dubna až 10. kvìtna minulého roku v Ženevì, pøijalo
rozhodnutí o zaøazení nové látky – to jsem se tedy vèera veèer uèil nìkolik
minut – hexabromcyklododekanu a jeho izomerù do pøílohy A
Stockholmské úmluvy. Rozhodnutí zároveò obsahuje možnost registrace
zvláštní výjimky pro výrobu a použití této látky v expandovaném a extrudo-
vaném polystyrenu v budovách.

Pøíloha A Stockholmské úmluvy zahrnuje látky urèené k celkovému
vylouèení èi odstranìní z výroby, použití, dovozu a vývozu. Po vstupu
zmìny pøílohy A v platnost bude úmluva upravovat nakládání celkem 23
chemických látek.

V roce 2011 byla tato látka zaøazena do pøílohy XIV evropského naøízení
REACH a od srpna 2015 bude její používání, výroba a uvádìní na trh
podléhat takzvané autorizaci podle naøízení REACH.

Podle Stockholmské úmluvy bude pro Evropskou unii a její èlenské státy
možné do tohoto data registrovat výjimku z pøijaté zmìny pøílohy A týkající
se této látky, aby nedošlo k rozporu mezi povinnostmi vyplývajícím z této
zmìny a legislativy Evropské unie. V Èeské republice se HBCDD – to je ta
látka, kterou jsem nebyl schopen vyslovit – vyrábí a používá jako aditivní
zpomalovaè hoøení v izolaèních materiálech ve stavebnictví. Èeská repub-
lika bude tedy registrovat zvláštní výjimku v souladu s rozhodnutím konfe-
rence a v souladu s legislativou Evropské unie. Úkol zajistit registraci
výjimky Èeské republiky k pøijaté zmìnì pøílohy A je stanoven v usnesení
vlády pøijatém 8. ledna 2014.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi. Prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Robert
Böhnisch. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Robin Böhnisch: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Pamìtníci
v této Snìmovnì si jistì vzpomenou, že touto látkou, tedy hexabromcyklo-
dodekanem, jsme se již zabývali v souvislosti s úpravou úmluvy REACH,
nyní se nám tato látka, tento zpomalovaè hoøení, vrací v podobì zaøazení
do pøílohy A Stockholmské úmluvy.

Pan ministr øekl vše podstatné jak o procesu zaøazování této látky na se-
znam, tak o podstatì této látky. Dodám jen, že co se týká Senátu, výbor pro
územní rozvoj, veøejnou správu a životní prostøedí Senátu Parlamentu ÈR
tento návrh již projednal a vyslovil souhlas. I já navrhuji postoupit tisk do
druhého ètení a pøikázat jej zahraniènímu výboru. Dìkuji.
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pøihlášených 154), proti 1. Návrh byl pøijat. Konstatuji, že tento vládní návrh
byl pøikázán k projednání zahraniènímu výboru.

Dalším bodem jednání je bod

31.
Vládní návrh, kterým se pøedkládají Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Basilejská úmluva 
o kontrole pohybu nebezpeèných odpadù pøes hranice státù a jejich

zneškodòování, sjednaná v Basileji dne 22. bøezna 1989, 
a zmìny pøílohy IX této úmluvy, pøijaté v Ženevì dne 10. kvìtna 2013

/snìmovní tisk 122/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr životního prostøedí Richard Brabec.
Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážená paní
pøedsedající, vážené dámy, vážení pánové, tak tohle by už mìlo být
jazykovì ménì pestré.

Dovolte mi tedy pøedstavit vládní návrh na vyslovení souhlasu s již
zmiòovanou ratifikací Basilejské úmluvy o kontrole pohybu nebezpeèných
odpadù pøes hranice státù a jejich zneškodòování a zmìn pøílohy IX této
úmluvy. Èeská republika pøevzala závazky smluvní strany Basilejské úmlu-
vy jako nástupnický stát Èeské a Slovenské Federativní Republiky s
úèinností od 1. ledna 1993.

Jedenácté zasedání konference smluvních stran Basilejské úmluvy
pøijalo rozhodnutí o zaøazení dvou nových položek do pøílohy IX úmluvy, a
to frakcí po zpracování nápojových obalù a odpadù vznikajících pøi výrobì
štítkù. Nové položky jsou již souèástí platné legislativy Evropské unie, a
vzhledem k tomu, že toto naøízení je v Èeské republice pøímo použitelné,
nebudou mít zmìny pøílohy IX Basilejské úmluvy dopady na právo Èeské
republiky ani na státní rozpoèet, veøejnou správu ani na podnikatelský
sektor.

Souèástí vládního návrhu na pøijetí zmìn pøílohy IX Basilejské úmluvy je
také návrh na dodateènou ratifikaci Basilejské úmluvy, pùvodnì schválené
jako smlouvy vládní. Dùvodem tohoto kroku je pouze formálnìprávní
sladìní procesu sjednání této úmluvy s platnými ustanoveními Ústavy
Èeské republiky, která v souèasné dobì u takovéto mezinárodní smlouvy
vyžaduje souhlas Parlamentu Èeské republiky a následnou ratifikaci prezi-
dentem republiky.

Dìkuji za pozornost.
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pøedchozího souhlasu, což v praxi znamená, že povìøený orgán dovážejícího
státu udìluje souhlas s dovozem nebezpeèné látky ještì pøed jeho
uskuteènìním.

Nakládání s látkami novì zaøazenými do pøílohy III je již øešeno v
naøízení Evropského parlamentu a Rady o vývozu a dovozu nebezpeèných
chemických látek a naøízení Komise, takže zmìna pøílohy III nebude mít
žádný dopad na právo Èeské republiky ani na státní rozpoèet, státní sp-
rávu a podnikatelský sektor. Zaøazení nových látek do pøílohy III pøispìje k
vyšší ochranì životního prostøedí a lidského zdraví.

Rotterdamská úmluva je smlouvou prezidentské kategorie. Aby zmìna
její pøílohy III byla platná také pro Èeskou republiku, je k tomu zapotøebí
souhlasu Parlamentu ÈR a následné ratifikace prezidentem republiky.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi. Prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro první ètení pan poslanec Jiøí
Mihola. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Mihola: Dobrý den, vážené dámy, vážení pánové. Pan
ministr tady øekl všechno podstatné ke zmìnì pøílohy III Rotterdamské ú-
mluvy od fakt, dat až po samotné látky, za což mu dìkuji. Pracnì jsem to
trénoval v lavici, øíkal jsem si, že si na tom zlomím jazyk, on to zvládl
bravurnì, takže to nemusím opakovat. 

Potvrzuji jenom to, že cílem této úmluvy je ochrana lidského zdraví a ži-
votního prostøedí v souvislosti s mezinárodním obchodem s urèitými
nebezpeènými chemickými látkami, které zde byly konkrétnì vyjmenovány.
Také to, že pøijatá zmìna nebude mít žádný dopad na státní rozpoèet,
veøejnou správu nebo podnikatelský sektor a je v souladu s legislativou
Evropské unie. Doporuèuji dát souhlas k její ratifikaci.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji a otevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádné pøihlášky, tudíž
konèím obecnou rozpravu.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zahraniènímu výboru. Táži se, má-li nìkdo jiný návrh. Není tomu tak. Nyní
pøistoupíme k hlasování.

Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh byl pøikázán k projednání
zahraniènímu výboru? Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?

Hlasování konèím. Hlasování poøadové èíslo 45, pro 135 (z
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pøipomenout, že nebyla zpùsobena prohýøenou nocí, ale infektem horních
cest dýchacích.

Dovolte, abych vám pøedstavil vládní návrh, kterým se pøedkládá
Parlamentu Èeské republiky k vyslovení souhlasu s ratifikací Rámcová
smlouva mezi Èeskou republikou a Spolkovou republikou Nìmecko o
pøeshranièní spolupráci v oblasti zdravotnické záchranné služby podepsa-
ná dne 4. dubna 2013 v Plzni – dále jen rámcová smlouva.

Tento vládní návrh byl nìkterými orgány Parlamentu Èeské republiky
projednán již v roce 2013, ale vzhledem k rozpuštìní Poslanecké
snìmovny nebyl ratifikaèní proces dokonèen. Z tohoto dùvodu byl vládní
návrh Parlamentu Èeské republiky opìtovnì pøedložen k projednání v le-
tošním roce. Struènì si vám tedy dovolím tuto mezinárodní smlouvu
pøipomenout.

Rámcová smlouva je první mezinárodní smlouvou, která umožòuje
zásah výjezdové skupiny zdravotnické záchranné služby jednoho státu na
území druhého státu, kterou Èeská republika sjednala. Dosud je
pøeshranièní spolupráce, která zahrnuje i zdravotnickou záchrannou
službu jako souèást integrovaného záchranného systému, upravena pouze
pro pøípad pomoci pøi mimoøádných událostech a katastrofách. Základním
motivem pro navázání pøeshranièní spolupráce v této oblasti je pøedevším
èasové hledisko dostupnosti pøednemocnièní neodkladné péèe v
pøíhranièním území.

S ohledem na vnitrostátní rozdìlení kompetencí v oblasti zdravotnické
záchranné služby v obou státech – v Èeské republice mají zákonnou
odpovìdnost za její zajištìní a organizaci kraje v rámci své samostatné
pùsobnosti, ve Spolkové republice jsou odpovìdná státní ministerstva vnit-
ra jednotlivých svobodných státù – je pøedkládána mezinárodní smlouva
koncipovaná jako rámcová, která vymezuje základní právní rámec pro
pøeshranièní spolupráci, umožòuje urèité výjimky ze stávající vnitrostátní
právní úpravy a ponechává prostor pro konkretizaci pravidel a podmínek
této spolupráce v jednotlivých pøíhranièních oblastech na domluvì
oprávnìných subjektù odpovìdných za zajištìní zdravotnické záchranné
služby, to je v Èeské republice Libereckého, Ústeckého, Karlovarského,
Plzeòského a Jihoèeského kraje, ve Spolkové republice státních ministers-
tev vnitra spolkových zemí Saska a Bavorska. Využití a faktické naplnìní
pøeshranièní spolupráce v této oblasti tak bude na rozhodnutí dotèených
krajù a pøedpokládá uzavøení samostatných ujednání o pøeshranièní spo-
lupráci. Kraje budou moci využít pøeshranièní spolupráci pro zajištìní
nepøetržité dostupnosti pøednemocnièní neodkladné péèe, zejména v
øídce osídlených a z èeské strany obtížnì dostupných pøíhranièních oblas-
tech. 

V první fázi se pøedpokládá využití pøeshranièní spolupráce pøedevším

- 294 -

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministrovi
a prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Karel
Rais.

Poslanec Karel Rais: Pøeji dobrý den všem. Tak jako v pøedcházejících
pøípadech øekl pan ministr vše podstatné, co jsem tady mìl nachystané, ta-
kže mi nezbývá než doporuèit Snìmovnì, abychom souhlasili s ratifikací
Basilejské úmluvy o kontrole pohybu nebezpeèných odpadù pøes hranice
státù a jejich zneškodòování, sjednané v Basileji dne 22. bøezna 1989.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji a otevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku, tudíž
ji konèím.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zahraniènímu výboru. Táži se, má-li nìkdo jiný návrh. Není tomu tak.

Zahajuji hlasování. Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh byl
pøikázán k projednání zahraniènímu výboru? Kdo je pro? Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování poøadové èíslo 46. Pro 130 (z
pøihlášených 156), proti nikdo. Výsledek hlasování – návrh byl pøijat.
Konstatují, že tento vládní návrh byl pøikázán k projednání zahraniènímu
výboru.

Nyní pøistoupíme k projednání bodu

22.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Rámcová smlouva 
mezi Èeskou republikou a Spolkovou republikou Nìmecko 

o pøeshranièní spolupráci v oblasti zdravotnické záchranné služby
podepsaná v Plzni dne 4. dubna 2013

/snìmovní tisk 101/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr zdravotnictví Svatopluk Nìmeèek.
Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážená paní
pøedsedající, vážené dámy, vážení pánové, nejprve bych se chtìl
preventivnì omluvit za jistou hlasovou indispozici. Jenom chci
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vzniknout situace, kdy bude tøeba nasadit kapacity obou záchranných
systémù. Je dobøe, že taková spolupráce dostává právní rámec.

Já jsem si ale všiml v rámcové smlouvì urèité disproporce, která by
mohla zpùsobit problém pøi uzavírání konkrétních smluv mezi zdravotnic-
kými záchrannými systémy obou partnerù. Na nìmecké stranì se má na
plnìní úkolù vedle zdravotní záchranné služby podílet také horská služba
a speleologická služba. Tak je to doslova uvedeno v rámcové smlouvì. To
je tøeba v krušnohorských a šumavských oblastech velmi dùležité. Bìžné
výjezdové skupiny saské nebo bavorské zdravotní záchranné služby by se
k pacientùm bez horských, respektive jeskynních záchranáøù ani nedosta-
ly. Na naší stranì hranice je to v podstatì stejné. Nicménì za èeskou stra-
nu je v rámcové smlouvì uvedena jako záchranáøský subjekt jenom výjezd-
ní skupina zdravotní záchranné služby. Nechci spekulovat o tom, že se na
èeské horské a jeskynní záchranáøe v rámcové smlouvì zapomnìlo. Je to
spíš o odlišném legislativním rámci v postavení jednotlivých èeských a
nìmeckých složek integrovaného záchranného systému. To je ale písnièka
pro jinou legislativní úpravu.

Pøedkladatelù rámcové smlouvy se ovšem pøesto musím zeptat – jestli
je to nutné prostøednictvím pøedsedajícího? Já myslím, že to nutné není.
Mohou vùbec èeská horská služba a speleologická služba zasahovat na
nìmeckém území? Mohou na základì rámcové smlouvy uzavírat dohody
se svými partnery na druhé stranì hranice? Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Mám zde faktickou poznámku, pan poslanec Plzák. Prosím, vaše dvì mi-
nuty.

Poslanec Pavel Plzák: Vážená paní pøedsedající, vážení èlenové
vlády, vážení kolegové, kolegynì, já bych chtìl jenom k té horské službì.
Vím, jak to je organizováno v našem Královéhradeckém kraji. A nevím, jest-
li zrovna ta horská služba musí být v té rámcové smlouvì zahrnuta taky. Jak
víte, zøizovatelem rychlé záchranné služby je kraj. A kraj si konkrétnì v na-
šem kraji udìlal dojezdové možnosti rychlé záchranné služby a zjistil, že
tøeba do tìch horských oblastí není schopen, ani ten vrtulník tam za tìch
dvacet minut nedoletí. Tak je napadlo, že horskou službu zahrne do inte-
grovaného záchranného systému a bude poèítat ten dojezd. Jinak by se
muselo zøizovat støedisko rychlé záchranné služby za nìkolik milionù v Peci
pod Snìžkou, které by v podstatì mìlo pro sebe vytížení v dobì lyžaøské
sezony, a pak by celkem asi si myslím moc práce pøes léto nemìlo. Nevím,
jestli tohle musí být zahrnuto do smlouvy vzhledem k tomu, že kraj jako
zøizovatel si to takhle organizuje. Jenom øíkám, jak to v praxi je. Dìkuji.
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na ad hoc bázi dle aktuální potøeby. V dlouhodobìjší perspektivì by pak
kraj mohl tuto spolupráci využít i systematiètìji.

Obì smluvní strany pøedpokládají vzájemnou reciprocitu pøeshranièní
spolupráce a její využívání v tìch pøípadech, kdy je to z èasového hledis-
ka s ohledem na rozmístìní výjezdových základen zdravotnické záchranné
služby a odpovídajících poskytovatelù akutní péèe vhodné. Z tohoto
dùvodu se pøedpokládá, že realizace rámcové smlouvy nepøinese zvýšené
nároky ani na státní rozpoèet ani na finanèní prostøedky z veøejného zdra-
votního pojištìní.

Rámcová smlouva spadá do kategorie takzvaných prezidentských
smluv, proto je pøed ratifikací prezidentem republiky pøedkládána k vyslo-
vení souhlasu obìma komorám Parlamentu Èeské republiky. Sjednání této
mezinárodní smlouvy je zahraniènìpolitickou prioritou obou zemí, toto té-
ma je pravidelnì pøedmìtem jednání vrcholných pøedstavitelù obou státù a
na regionální úrovni má tato forma spolupráce podporu.

Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové, dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a nyní prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec
Pavel Šrámek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Šrámek: Dobrý den, dámy a pánové. Dìkuji za slovo.
Vážená paní pøedsedající, vážená vládo, milé poslankynì, vážení kole-
gové, nebudu opakovat slova pana ministra, který tady zevrubnì popsal
celou smlouvu. Chci jen dodat, že smlouva je v souladu s ústavním
poøádkem Èeské republiky a s ostatními souèástmi právního øádu Èeské
republiky, se závazky vyplývajícími z èlenství v Evropské unii a se závazky
pøevzatými v rámci jiných platných smluv a obecnì uznávanými zásadami
mezinárodního práva. Doporuèuji tedy Poslanecké snìmovnì postoupit
návrh do dalšího projednávání a pøikázat tisk zahraniènímu výboru. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji a otevírám obecnou rozpravu – do které nemám žádnou pøihlášku?
Jsou tady dvì. Takže nejdøív pan poslanec Soukup a poté pan poslanec
Heger.

Poslanec Zdenìk Soukup: Vážená paní pøedsedající, kolegynì a ko-
legové, Rámcová smlouva mezi Èeskou republikou a Spolkovou republikou
Nìmecko o pøeshranièní spolupráci zdravotnických záchranných služeb,
to je logický projev dobrých sousedských vztahù. Nìkdy mùže být tøeba
výjezdová skupina záchranáøù z Èeska u úrazu na nìmecké stranì døív
než nìmecká a naopak. Nìkdy zase mohou na té èi oné stranì hranice



- 299 -

smlouvu rámcovou, tak na ni budou navazovat smlouvy jednotlivých krajù
s jednotlivými spolkovými zemìmi nìmeckými a celou øadu detailù je tam
možno ještì upravit. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Dále s faktickou pøichází pan poslanec Soukup. Prosím, pane poslanèe,
vaše dvì minuty.

Poslanec Zdenìk Soukup: Vážení kolegové, nechci komplikovat situ-
aci a brzdit ratifikaci této smlouvy. Nicménì bych chtìl zdùraznit, že v tìch
subjektech v té èásti smlouvy, kde nabízí nìmecká strana své služby, je
výslovnì uvedena horská služba a služba jeskynních záchranáøù. Proto
jsem se na to ptal a poøád èekám odpovìï od pana ministra.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a ještì jedna faktická pana poslance Novotného. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Josef Novotný: Dìkuji za slovo. Vážená paní pøedsedající,
vážené kolegynì, kolegové, já bych chtìl podìkovat obì ministrùm, a� už
to byl pan ministr Heger, anebo teï pan ministr Nìmeèek, za to, že dnes
je tady ta smlouva pøedložena v prvním ètení. Karlovarský kraj a zejména
ašský výbìžek dlouhodobì èeká na tuto smlouvu. My jako kraje nemùžeme
uzavírat smlouvy tohoto významu a musíme èekat na to, až bude tato
smlouva uzavøena, a potom teprve mùžeme pokraèovat dále. To znamená,
jedná se o to, aby tøeba sanitky záchranné služby nemusely objíždìt celý
ašský výbìžek, ale pøejedou ho z jedné strany na druhou a ušetøí se tím ho-
diny, hodiny èasu a možná i zachrání lidský život. Takže moc se
pøimlouvám za to, abychom pustili tento materiál do druhého ètení. A tam
samozøejmì je možné ještì o tom diskutovat. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Ještì zde mám dvì faktické – pana poslance Kluèky a pana po-
slance Mackovíka. Prosím, pane poslanèe Kluèko, máte dvì minuty.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, paní místopøedsedkynì.
Kolegové, kolegynì, abychom správnì pochopili, co je to ta smlouva a co
bude dále následovat. On to už øekl pøede mnou pan hejtman. V podstatì
realizaèní fáze zaène teprve tenkrát, až smlouva bude ratifikovaná a kraje
a složky integrovaného záchranného systému zaènou konkrétní podmínky
vzájemné spolupráce dopracovávat. Takhle to funguje s Polskem, takhle to
bude fungovat s Nìmeckem.

Já bych jenom chtìl øíci, pokud jde o horskou službu. My jsme tady v

- 298 -

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Ještì jedna faktická pana poslance Štìtiny. Prosím pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Jiøí Štìtina: Dìkuji za slovo, vážená paní místopøedsedkynì.
Vážené dámy a pánové. Já skuteènì vítám, že se tato vláda odhodlala k
tomuto kroku, nebo� o tuto pøeshranièní spolupráci se snažíme minimálnì
dvacet let. A je skuteènì dobøe, že koneènì jsme to dostali do takovéto
fáze. Já bych jenom chtìl poprosit, abychom nesmìšovali dvì vìci: zdra-
votnickou záchrannou službu, pokud jde o tento zákon, to znamená zákon
374, a pokud jde o integrovaný systém. Já chápu, že další složky, které
nejsou pøímo zákonem vyjmenované, se musí podílet na tomto systému.
Ale je skuteènì vìcí zdravotnické záchranné služby, tudíž Ministerstva
zdravotnictví, aby tuto smlouvu uzavøelo. A èím døíve, tím lépe. Já dìkuji
panu ministrovi z tohoto místa. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dále zde do rozpravy mám pøihlášeného pana poslance Hegera
a prosím, aby se pøipravil pan poslanec Kostøica. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Vážení
èlenové vlády, vážené paní poslankynì, vážení poslanci, smlouva, kterou
tady projednáváme, byla pøipravována myslím dohromady asi pìti ministry
zdravotnictví. Já jsem mìl tu èest ji podepsat a smlouva nyní èeká na rati-
fikaci. Já bych si dovolil jenom upozornit, že ta smlouva byla technicky
velmi nároèná, právì proto tak dlouho jednání trvala. Tam se projednávají
takové vìci jako umožnìní pøejíždìní vozidel záchranné služby bez
oznámení policii pøes hranice v nezbytných pøípadech, projednávají se tam
vìci jako transport lékù vèetnì opiátù pøes hranice v tìchto pøípadech,
technikálie podobného ražení. A ta smlouva, jak už tady správnì padlo, se
týká výluènì záchranné služby, nikoliv horské služby, která je organizována
pod integrovaným záchranným systémem jako vedlejší složka tohoto sys-
tému.

Na tuto smlouvu s Nìmeckou spolkovou republikou pøíhranièní kraje
èekají a èekaly velmi netrpìlivì. Mìl jsem pøíležitost mluvit s našim
velvyslancem v Nìmecku. Amlouva je již v Nìmecku ratifikována, èeká se
na ratifikaci z naší strany a já si dovoluji podìkovat panu ministrovi zdra-
votnictví, že ji k ratifikaci pøedložil takhle rychle. Doufám, že projde hladce.
O postavení horské služby, které je jistì velmi významné, mùžeme mluvit
pøi jiných pøíležitostech. Do tohoto zákona opravdu nepatøí.

Já jenom upozoròuji, že je celá øada dalších vìcí. Protože se jedná o
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doporuèuji, silnì doporuèuji, pøikázat to zahraniènímu výboru k dalšímu
projednání. A je na zvážení zdravotní výbor. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a nyní prosím k mikrofonu pøihlášeného do rozpravy pana poslance
Kostøicu. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Rom Kostøica: Dobrý den. Dìkuji za slovo, paní
pøedsedající. Než jsem se dostal ke slovu, už tady bylo bohužel všechno
øeèeno. Tak já bych se jenom omezil na konstatování, že tato smlouva by
byla nesmírnì taky dùležitá, aby se na ní zaèalo pracovat, mezi Èeskou re-
publikou a Rakouskem, i když tam geologicky nejsou takové podmínky,
které by na jedné nebo druhé stranì vyžadovaly èinnost horské služby.
Myslím si, že je tam celá øada územních celkù na jedné i na druhé stranì,
které by z tohoto profitovaly. A také bych se potom, stejnì tak jako mùj
pøedøeèník pan poslanec Holík, pøimlouval, aby bylo zváženo projednání
na zdravotním výboru. Dìkuji vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
A zaregistrovala jsem... Hlásíte se, pane ministøe...? Pøihlášku pana minist-
ra zdravotnictví do rozpravy. Prosím, pane ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážená paní pøedse-
dající, vážené dámy, vážení pánové, já jsem byl vyzván, abych odpovìdìl,
tak toto èiním. Ale asi pana poslance zklamu, protože odpovìï na to, proè
tam nejsou z èeské strany zahrnuti speleologové a horská služba, nemám,
ale pøedpokládám, že je to tak, jak již bylo zmínìno v rozpravì, tj. ponìkud
jinou strukturou integrovaného záchranného systému. Nicménì tu
pøipomínku vnímám a myslím si, že gros té práce, co se týèe tìch
konkrétních pøeshranièních dohod, bude na krajích. Myslím, že život
konkrétnì ukáže i spoustu dalších vìcí, které bude èasem tøeba pozmìnit,
a myslím, že nic nebude bránit tomu, abychom po nìjakém èase tuto do-
hodu upravili.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a mám zde faktickou pøihlášku pana poslance Váni. Prosím, pane
poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Roman Váòa: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
skuteènì je to jiným systémem poskytování zdravotnické záchranné slu-
žby. Ta smlouva je o spolupráci v oblasti zdravotnické záchranné služby,
není to o spolupráci zdravotnických záchranných služeb. To znamená, v
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minulém funkèním období usilovnì pracovali v oblasti integrované záchrany
na tom, aby horská služba mìla statut, øeknìme, trošinku silnìjší v celém
integrovaném záchranném systému. Myslím, že se nám to povedlo. A teï
s využitím této polohy se povede i ta spolupráce s Nìmeckem. 
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
Kluèkovi a k mikrofonu prosím pana poslance Mackovíka.

Poslanec Stanislav Mackovík: Vážená paní pøedsedající, vážená
vládo, vážené kolegynì a kolegové, já bych chtìl této smlouvì vyjádøit
podporu, protože je to skuteènì øešení, na které zdravotnické záchranné
služby v Èeské republice èekaly dlouho. Koneènì se z bezprávního systé-
mu dostáváme do systému, kdy ta èinnost právì v tìch pøíhranièních ob-
lastech bude legitimizována a bude tady nìjaká právní opora, která tady
dosud nebyla. Je to skuteènì krok správným smìrem, protože to zkvalitní
poskytování pøednemocnièní neodkladné péèe i v oblastech, kde dosud se
to øešilo opravdu mnohdy i na hranì nebo za hranou legislativy, protože to
nebylo vùbec žádným zpùsobem ošetøeno. Takže dìkuji za pøedložení a
skuteènì my tuto smlouvu podpoøíme. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a ještì tady mám další dvì faktické – pana poslance Bìhounka a pana po-
slance Holíka. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Jiøí Bìhounek: Vážená paní pøedsedající, vážená vládo,
dámy a pánové, já myslím, že argumentù pro to, aby tady byla tato smlou-
va jednoznaènì posunuta do dalšího ètení a øešení, je mnoho. Navíc i
stejnou vìc zaèínáme rozbíhat s Rakouskem. Chci jenom upozornit, že
pøed èasem jsme tady diskutovali otázku možné péèe v zahranièí a tato
záležitost se na to úzce váže. Prosím, abychom to posunuli dál. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A k mikrofonu prosím s faktickou pana poslance Holíka. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Holík: Dìkuji za slovo. Vážená paní pøedsedající,
vážení kolegové a kolegynì, v podstatì všechno bylo øeèeno. Chci jenom
podpoøit tento návrh a pøipomenout, aby se nezapomnìlo ani na ostatní
státy. Tìch pøíhranièních oblastí máme celou øadu. Teï øešíme otázku
Spolkové republiky Nìmecko, je rozjednána smlouva s Rakouskem, ale
máme také Polsko... Takže abychom nezapomnìli i na tyto oblasti. A
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Chtìl bych jenom doplnit, že tato smlouva byla podepsána 4. dubna
minulého roku, ale kvùli turbulentní politické situaci ji právì ratifikujeme až
dnes. To je moje poznámka. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Prosím, pane
poslanèe. Nyní pøistoupíme k hlasování o jednotlivých návrzích.

Budeme hlasovat o návrhu, aby pøedložený návrh byl pøikázán k pro-
jednání zahraniènímu výboru. Táži se, kdo je pro. Zahajuji hlasování. Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování poøadové èíslo 47. Pro 146 (ze 168
pøihlášených), proti 1. Návrh byl pøijat. Konstatuji, že tento vládní návrh byl
pøikázán k projednání zahraniènímu výboru.

Nyní budeme hlasovat o návrhu pana poslance Kostøici o pøikázání
pøedloženého návrhu k projednání zdravotnímu výboru.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování poøadové èíslo 48. Pro 81 (ze 167

pøihlášených), proti 32. Návrh byl zamítnut.

Nyní pøistoupíme k hlasování o návrhu pana poslance Soukupa, aby
pøedložený návrh byl pøikázán k projednání výboru pro bezpeènost.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování poøadové èíslo 49. Pro 10 (ze 168

pøihlášených), proti 107. Návrh byl zamítnut. Na závìr tedy konstatuji, že
tento vládní návrh byl pøikázán k projednání pouze zahraniènímu výboru.

Než pøistoupíme k projednávání dalšího bodu, mám tady další omluvy:
poslance Michala Kuèery, který se omlouvá z jednání schùze mezi 9. a 11.
hodinou z dùvodu návštìvy lékaøe, dále zde mám omluvu pana poslance
Josefa Kotta z dnešního jednání od 10 do 13 hodin z pracovních dùvodù a
dále zde mám prosbu o zrušení omluvy pana poslance Jiøího Koskuby, kte-
rý se omlouval z jednání od 10.15.

Mám zde faktickou poznámku pana poslance Schwarze. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Bronislav Schwarz: Dobré dopoledne všem. Paní pøedse-
dající, èlenové vlády, kolegové a kolegynì, vím, že se to nedìlá, pøesto asi
poruším etiku Snìmovny, ale chci vám øíct, že náš kolega poslanec Vozka
se dnešního dne dožívá 60 let. Já si ho hodnì vážím. Vidíte, že si ani ne-
vzal volno, že pracuje, a chtìl bych mu takhle popøát.

Takže hodnì zdraví, štìstí a rodinných a pracovních úspìchù. (Potlesk
napøíè sálem.)
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pøípadì, že by se na èeské stranì do systému zdravotnických záchranných
služeb zapojily i jiné složky, což zatím v tuto chvíli tak úplnì není, pak by
bylo možné v rámci této smlouvy o jejich zapojení i v mezinárodní spolup-
ráci uvažovat.

Nìmecký systém je tøeba jiný v tom, že používá tzv. first response sku-
piny, které jsou právì i z jiných subjektù, než je zdravotnická záchranná
služba, a� už jsou to sbory dobrovolných hasièù, horská služba a jiné sub-
jekty. Tento systém u nás zatím obvyklý není, i když v nìkterých odlehlých
oblastech by bylo možné o nìm uvažovat. Tato rámcová smlouva to umo-
žní. Takže myslím si, že by bylo rozhodnì dobré ji skuteènì podpoøit.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a táži se... Ještì je tady faktická pana poslance Plzáka. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji, jenom opravím pøedøeèníka. Ono už to
existuje. Opravdu, v Královéhradeckém kraji je zaèlenìna horská služba a
dostává dokonce dotace z krajského rozpoètu. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Táži se, zda se ještì nìkdo hlásí do obecné rozpravy. Není to-
mu tak. Konèím obecnou rozpravu.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zahraniènímu výboru. Táži se, zdali má nìkdo jiný návrh. Pan poslanec
Kostøica. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo. Doporuèuji pøikázat tento ná-
vrh zahraniènímu výboru. Pardon – zdravotnímu výboru. Omlouvám se.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano, dìkuji. Ještì je
tady jeden návrh pana poslance Soukupa. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zdenìk Soukup: Chtìl bych doporuèit právì pro diskusi,
která tady probìhla, doporuèení výboru pro bezpeènost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Ještì je tady jeden návrh pana poslance Šrámka. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Pavel Šrámek: Jenom pro ty, kteøí smlouvu pøesnì neèetli.



- 305 -

všechny informace, které jsme chtìli slyšet, jsou ve zprávì pana ministra.
Doporuèuji postoupit tuto smlouvu do dalšího ètení.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe. Nyní otevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku,
tudíž obecnou rozpravu konèím.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zahraniènímu výboru. Táži se, zdali má nìkdo jiný návrh. Není tomu tak.
Pøistoupíme tedy k hlasování.

Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh byl pøikázán k projednání
zahraniènímu výboru? Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování poøadové èíslo 50. Pro 123 (ze 165
pøihlášených), proti nula. Konstatuji, že návrh byl pøijat. Konstatuji, že ten-
to vládní návrh byl pøikázán k projednání zahraniènímu výboru.

Dalším bodem k projednání je

34.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda o letecké dopravì mezi
Evropským spoleèenstvím a jeho èlenskými státy na jedné stranì 

a Kanadou na stranì druhé
/snìmovní tisk 133/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr dopravy Antonín Prachaø. Prosím, pane
ministøe, ujmìte se slova. 

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Paní pøedsedající, dámy a
pánové, ještì jednou hned za sebou. Stejnì jako mé minulé vystoupení,
týká se návrhu smlouvy o letecké dopravì mezi Evropským spoleèenstvím
a jeho èlenskými státy na stranì jedné a Kanadou na stranì druhé.
Pøedkládaná Dohoda o letecké dopravì mezi Evropským spoleèenstvím,
jeho èlenskými státy a Kanadou je jedním z konkrétních výsledkù
naplòování vnìjší politiky EU v oblasti letectví. Tato dohoda byla pode-
psána v Bruselu dne 17. prosince 2009.

Cílem dohody je stanovení jednotných a liberálních pravidel pro provoz
leteckých služeb mezi EU a Kanadou. Dohoda pøedstavuje významný krok
smìrem k otevøení vzájemných trhù a investièních možností v letecké
dopravì. Kromì toho jsou v dohodì øešeny další významné oblasti, jako
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Nyní prosím
o klid, abychom mohli pøistoupit k projednávání bodu

33.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Evropsko-støedomoøská letecká 
dohoda mezi Evropskou unií a jejími èlenskými státy na jedné stranì

a vládou Státu Izrael na stranì druhé
/snìmovní tisk 132/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr dopravy Antonín Prachaø. Prosím,
ujmìte se slova.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Paní pøedsedající, dámy a
pánové, dobrý den. Dovolil bych si pøedložit návrh smlouvy o letecké
dohodì mezi Evropskou unií a jejími èlenskými státy na stranì jedné a
vládou Státu Izrael na stranì druhé. Evropsko-støedomoøská letecká doho-
da mezi Evropskou unií, jejími èlenskými státy a vládou Státu Izrael je po
Maroku dalším reálným krokem v procesu vytváøení spoleèného evropsko-
støedomoøského leteckého prostoru, který je realizován už od roku 2005 v
souladu s vnìjší politikou Evropské unie.

Základním cílem je snaha o co nejširší zajištìní rovných podmínek pro
všechny letecké dopravce Evropské unie a partnerské zemì na
pøepravním trhu. Dohoda upravuje všechny významné oblasti v civilním le-
tectví, jako napøíklad stanovení rozsahu pøepravních práv, podmínky pro
provozování letecké dopravy mezi smluvními stranami a spolupráci v ob-
lasti provozní bezpeènosti a zejména ochrany letectví pøed protiprávními
èiny.

Text dohody je v souladu s ústavním poøádkem a ostatními souèástmi
právního øádu Èeské republiky. Sjednání dohody nevyžaduje zmìnu v
èeském právním øádu a její provádìní nebude mít dopad na výdaje
státního rozpoètu.

Dovoluji si tímto požádat Poslaneckou snìmovnu Parlamentu Èeské re-
publiky o vyslovení souhlasu s ratifikací této dohody. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi. Prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec
Jaroslav Foldyna.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dobré dopoledne. Dámy a pánové, jedná
se o standardní smlouvu, jak tady pan ministr pøednesl. Myslím si, že
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54.
Zdraví 2020 - Národní strategie ochrany a podpory zdraví 

a prevence nemocí
/snìmovní tisk 113/

Tento materiál uvede ministr zdravotnictví Svatopluk Nìmeèek. Prosím,
pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážená paní pøedse-
dající, vážené dámy, vážení pánové, Ministerstvo zdravotnictví pøedkládá
Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republiky materiál Zdraví 2020 –
Národní strategie ochrany a podpory zdraví a prevence nemocí, který je
rámcovým souhrnem zakládajícím rozvoj veøejného zdraví v ÈR a
souèasnì i nástrojem pro implementaci programu Svìtové zdravotnické or-
ganizace Zdraví 2020 v ÈR. Národní strategii podpoøila vláda ÈR svým
usnesením èíslo 23 ze dne 8. ledna 2014. V souladu s tímto usnesením byl
materiál dne 29. ledna pøedán obìma komorám Parlamentu Èeské repub-
liky pro zajištìní podpory realizace.

Hlavním cílem národní strategie je zlepšit zdravotní stav populace a sni-
žovat výskyt nemocí a pøedèasných úmrtí, kterým lze pøedcházet. Hlavní vi-
zí je rozvoj systému veøejného zdravotnictví, stabilizace systému nemocí a
ochrany a podpory zdraví a nastartování úèinných a dlouhodobì udržitel-
ných mechanismù ke zlepšení zdravotního stavu populace. Nezbytným
pøedpokladem pro dosažení hlavních cílù a priorit národní strategie je za-
pojení jak všech složek státní správy, tak celé spoleènosti s dùrazem na
úèast komunit i jedincù.

Národní strategie navazuje na dlouhodobý program zlepšování zdra-
votního stavu obyvatelstva ÈR Zdraví 21 podpoøený vládou ÈR v roce 2002
a je naplnìním požadavku vlády na aktualizaci tohoto strategického doku-
mentu. Zdraví 21 zùstává i nadále plnohodnotným dokumentem, jehož ak-
tualizované cíle budou naplòovány v implementaèních dokumentech
národní strategie. Tato strategie vychází z analýzy uvedeného dlouho-
dobého programu v letech 2003–2012, z koncepce hygienické služby a
primární prevence v ochranì veøejného zdraví, která byla pøijata
Ministerstvem zdravotnictví v roce 2013, a z programu Svìtové zdravot-
nické organizace Zdraví 2020. Národní strategie bude dále rozpracována
do jednotlivých implementaèních dokumentù podle stanovených priorit
zdravotního stavu obyvatelstva ÈR. V jednotlivých implementaèních doku-
mentech, které budou pøipraveny do 31. 12. 2015, budou blíže
specifikovány dílèí cíle, odpovìdnost, ukazatele a termíny plnìní, vèetnì
stanovení požadavku na finanèní pokrytí.

V otázce financování národní strategie a navazujících dokumentù se
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napøíklad bezpeènost letectví, øízení letového provozu èi ochrana životního
prostøedí. Lze oèekávat, že dohoda pøispìje k významnému rozvoji letecké
dopravy mezi obìma stranami. Vzhledem k tìmto atributùm je dohoda po-
važována z pohledu ÈR za pøínosnou.

Dohoda se pøedkládá PÈR již podruhé, nebo� její projednávání bylo v
roce 2010 pozastaveno z dùvodu tehdejší vízové politiky Kanady vùèi ÈR.

Sjednání dohody nevyžaduje zmìny v našem právním øádu a její
provádìní nebude mít dopad na výdaje státního rozpoètu.

Dovoluji si tímto požádat Poslaneckou snìmovnu PÈR o postoupení
materiálu k projednání v zahranièním výboru Snìmovny. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Karel
Rais. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Karel Rais: Dobrý den, vážená paní pøedsedající. Vážení
èlenové vlády, kolegynì a kolegové. Vše podstatné zde bylo opìt øeèeno.
Jenom bych dodal jednu formálnì procesní záležitost, že s úèinností od 14.
listopadu 2013 bylo ze strany Kanady upuštìno od vízové povinnosti pro
obèany ÈR, a proto mùžeme pokraèovat v ratifikaèním procesu této doho-
dy.

A samozøejmì návrh na usnesení: Doporuèuji ratifikovat Dohodu o
letecké dopravì mezi Evropským spoleèenstvím a jeho èlenskými státy na
jedné stranì a Kanadou na stranì druhé. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe, a otevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku, tudíž
obecnou rozpravu konèím.

Budeme se zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zahraniènímu výboru. Døíve než zahájím hlasování, vás všechny odhlásím
a poprosím, abyste se svými kartièkami pøihlásili znovu. Dìkuji.

Nyní tedy zahajuji hlasování. Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh
byl pøikázán k projednání zahraniènímu výboru? Kdo je pro? Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 51, pro 121 (ze 127
pøihlášených), proti nikdo. Výsledek – návrh byl pøijat. Konstatuji, že tento
návrh byl pøikázán k projednání zahraniènímu výboru.

Nyní pøistoupíme k projednávání bodu èíslo
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telstva se zlepšuje, nicménì dlouhodobá i krátkodobá strategie je naprosto
nezbytná.

Dvì základní oblasti, které nás trápí, jsou kardiovaskulární onemocnìní
a nádorová onemocnìní. Èeská republika na zaèátku 90. let se
vyznaèovala jednou z nejvyšších intenzit úmrtnosti na kardiovaskulární
onemocnìní v Evropì. V letech 2000 až 2012 tato úmrtnost klesla o zhru-
ba 25 %, to je urèitý úspìch. Nicménì pøes toto zlepšení je to stále
pøibližnì dvakrát vyšší, horší tedy, než ve vyspìlých evropských zemích,
tedy bývalé evropské patnáctky. Úmrtnost na ischemickou chorobu
srdeèní se v posledních letech nicménì nemìní. To pravdìpodobnì
všechno souvisí s vyèerpáním možností lékaøské péèe a nových technolo-
gií a na druhé stranì s pouze pozvolnou zmìnou životního stylu èeské po-
pulace. Nedaøí se redukovat poèet kuøákù v populaci, pøibývá osob tr-
pících diabetem druhého typu a roste poèet obézních osob v populaci.

Pokud se týká národových onemocnìní, jejich incidence, tedy roèní
nárùst roste trvale. V minulém roce jsme mìli nìco kolem 80 tisíc nových
nádorových onemocnìní, což èinilo napøíklad proti roku 2000 jenom pro
porovnání o 17 tisíc nových pøípadù více. Je to tedy problém, kterým je
potøeba se zabývat.

Výbor pro zdravotnictví se tedy touto záležitostí zabýval a došel k u-
snesení, které bych tady rád pøednesl.

Usnesení výboru pro zdravotnictví. První bod. Výbor pro zdravotnictví
vzal na vìdomí dokument Zdraví 2020 – Národní strategii ochrany a pod-
pory zdraví a prevence nemocí pøedložený doktorem Vladimírem Valentou,
PhD., námìstkem ministra zdravotnictví pro ochranu a podporu veøejného
zdraví, hlavním hygienikem Èeské republiky. Vyzývá vládu Èeské republiky
k podpoøe realizace národní strategie formou spolupráce všech resortù a
zohlednìní zdravotních aspektù ve všech politikách. Vyzývá vládu Èeské
republiky k zohlednìní realizace národní strategie pøi schvalování státního
rozpoètu. Za druhé. Zmocòuje zpravodaje výboru, aby se stanoviskem
výboru seznámil schùzi Poslanecké snìmovny.

Na základì tohoto s pøedloženým materiálem i usnesením výboru pro
zdravotnictví doporuèuji vyslovit souhlas. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji. Zahajuji všeobecnou rozpravu, do které se pøihlásili pan poslanec
Heger a pan poslanec Hovorka. Vyzývám tedy pana poslance Hegera, aby
se ujal slova. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo. Já bych také krátce rád
zdùraznil význam té strategie, protože ona reprezentuje tu èást zdravot-
nického systému, které se nyní ve svìtì øíká veøejné zdravotnictví. U nás je
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pøedpokládá mj. i využití prostøedkù z evropských fondù. Existence národní
strategie jako národního strategického dokumentu je pøedbìžnou podmín-
kou pro využívání finanèních prostøedkù z Evropského strukturálního a
investièního fondu pro celé zdravotnictví v období 2014–2020.

Naplòování národní strategie a implementaèních dokumentù na mezi-
resortní úrovni bude zajiš�ovat a koordinovat Rada vlády pro zdraví a
životní prostøedí. V tomto ohledu již byl usnesením vlády è. 660 ze dne 21.
srpna 2013 zmìnìn statut této rady a národní strategie byla projednána na
zasedání rady dne 11. prosince 2013.

Postup implementace programu Svìtové zdravotnické organizace
Zdraví 2020 vèetnì priorit národní strategie byl projednán výborem pro
zdravotnictví a sociální politiku Senátu Parlamentu Èeské republiky, který
mu vyjádøil podporu svým usnesením èíslo 50 ze dne 26. listopadu 2013.
Národní strategie byla rovnìž pøedstavena výboru pro zdravotnictví
Poslanecké snìmovny Parlamentu, který ve svém usnesení èíslo 24 ze dne
5. bøezna 2014 oznaèil stabilizaci systému prevence nemocí a ochrany a
podpory zdraví za nezbytnou a rovnìž vyzval vládu k podpoøe realizace
národní strategie a jejímu zohlednìní pøi tvorbì státního rozpoètu. Materiál
je tedy nyní pøedkládán Poslanecké snìmovnì pro vyslovení podpory
principùm a prioritám národní strategie i pro vyslovení podpory samotné
realizaci národní strategie.

Dìkuji vám za pozornost. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu minist-
rovi. Tento snìmovní tisk projednal výbor pro zdravotnictví, jehož usne-
sení bylo doruèeno jako snìmovní tisk 113/1. Prosím, aby se ujal slova
zpravodaj výboru poslanec Rostislav Vyzula, informoval nás o jednání
výboru a pøednesl návrh usnesení Poslanecké snìmovny. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Rostislav Vyzula: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Milé
kolegynì a kolegové, milá vládo, dovolte mi jenom krátce doplnit pana mi-
nistra, protože všechno podstatné bylo øeèeno.

Tato národní strategie má rovnìž za úkol pøispìt k øešení složitých zdra-
votních problémù 21. století spojených s ekonomickým, sociálním a demo-
grafickým vývojem, a to zejména cestou prevence nemocí a ochrany a
podpory zdraví. Na podporu této strategie bych uvedl nìkolik epidemiolo-
gických dat.

Za dobu necelých deseti let realizace programu Zdraví 21, a to tedy v
roce 2012, pokraèoval rùst nadìje na dožití pøi narození u mužù na témìø
75 let a u žen na 81 let. Tento rùst pochopitelnì souvisí s poklesem morta-
lity, tedy úmrtnosti. Je tedy pravdou, že zdravotní situace našeho obyva-
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péèi. To je všeobecnì známá skuteènost. Pøesto èeský stát dlouhodobì
náklady na prevenci nemocí a na podporu zdraví snižuje.

Informace o tom, jak se vyvíjí zdravotní stav lidí v Èeské republice, jsou
k dispozici a jasným zpùsobem ukazují v tomto tisku, do jakých preventiv-
ních programù je tøeba jak finanèní prostøedky, tak svìtové programy vyu-
žít k tomu, aby se situace zlepšila.

K problematice nadváhy, která se nejèastìji týká v øadì pøípadù už
školákù, je tøeba upozornit na to, že školní jídelny se i nadále øídí
pøekonanými pøedpisy pravdìpodobnì Ministerstva zdravotnictví, které
dodávají dìtem zbyteènì kalorická jídla s malým obsahem ovoce a zeleni-
ny. 

Chybí tady ještì sdìlení, že od roku 2006 došlo k decimování hygie-
nické služby a zdravotních ústavù a poèet hygienikù v èinné službì, lékaøù,
se snížil na tøetinu, z 6 tis. na 2 tis. lidí. Øada lidí, která se zabývala i tìmito
preventivními programy a programy ochrany zdraví ve zdravotních ústa-
vech, dnes už ve státních službách nepracuje. To si myslím, že jsou alar-
mující informace a že je záhodno tento trend obrátit a skuteènì zvýšit po-
pularitu tohoto oboru a získat schopné lidi pro hygienickou službu a pro
práci ve zdravotních ústavech, kteøí by se soustøedili na stále se zhoršující
zdravotní stav èeské populace v tìch oblastech, o kterých jsem hovoøil, a
zamìøili se na preventivní programy, které nám mohou pomoci ušetøit výz-
namné prostøedky.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Nyní zde mám faktickou poznámku pana poslance Nykla. Prosím, pane
poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Igor Nykl: Dobrý den, paní pøedsedající, vážené kolegynì a
kolegové. Jak už zde bylo øeèeno, v oblasti léèby infarktu myokardu jsme
v podstatì vyèerpali veškeré možnosti akutní péèe. Já, který pracuji v kar-
diocentru, mohu ze své zkušenosti potvrdit, že akutní péèe je naprosto do-
konalá. Dá se øíct, že dostat infarkt v Èesku je lepší než dostat infarkt v New
Yorku. Aspoò tak to slyšíme na kongresech. Zbývá nám ale prevence. A
tam musím øíct ze své vlastní praxe, to, co nìkdy vidíme na sále, že nám
pøivezou pacienty, kteøí kouøí 60 až – u nás je rekordman 104 cigaret za
den! To je nìco neuvìøitelného. Doufám, že až letos naše Ministerstvo
zdravotnictví pøipraví nový, kvalitní protikuøácký zákon, už teï se tìším na
to, že zmìníme svùj postoj, dokážeme se k tomu zákonu postavit a máme
obrovskou šanci zlepšit situaci v kardiovaskulární medicínì. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
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to sféra, která je reprezentovaná hygienickou službou, která to koordinuje.
Jinak ve veøejném zdravotnictví se ví, že musí být zapojeny všechny vlád-
ní resorty v tom smyslu, že školství se musí starat o výchovu dìtí ke zdra-
ví, Ministerstvo dopravy o bezpeènost dopravy apod. Je to vìc, která je na-
prosto celonárodnì prùøezová.

K zvýraznìní veøejného zdravotnictví došlo v Evropì zejména po
hospodáøské krizi v roce 2008 a je nyní znovu zdùrazòováno to, co bylo tro-
šku zanedbáváno pøi rozvoji vlastního poskytovatelství zdravotnických slu-
žeb, že prevence je mnohem levnìjší, mnohem více pùsobí na ozdravìní
celé populace a vede ke snížení potøeb zdravotnického rozpoètu, o kterém
se tady opakovanì nedávno hovoøilo, jak je velmi napjatý.

Jenom pro ilustraci øeknu jedno èíslo ze statistik. Je jasné, jak dopadlo,
že se za posledních dvacet let prodloužila délka života, ale bohužel se pro-
dloužila délka života v nemoci, takže ve srovnání se severskými zemìmi u
nás je délka života ve zdraví o sedm let kratší než ve Švédsku. A tam je
potøeba napøít úsilí, které podle téhle té koncepce bude hygienická služba
koordinovat. Po oslabování, ke kterému v hygienické službì došlo, které se
týkalo zejména dohledových záležitostí a urèitých racionalizaèních krokù,
je potøeba posílit to, co bylo zanedbáno za celých posledních dvacet let, a
to je zejména složka výchovy ke zdraví a zdravému zpùsobu života. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím k mikrofonu pana poslance Hovorku. Prosím, máte slovo.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážená paní pøedsedající,
vážená vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, chtìl bych, aby se
upøela vaše pozornost v tomto tisku na dvì záležitosti – že u nás výraznì
pøibývá diabetikù a obézních lidí, a to i v pøípadì dìtí, relativnì mladých
lidí. Pøibývá zhoubných novotvarù a Èeská republika v tom hodnocení patøí
mezi nejhorší. Za námi už je, tuším, jenom Maïarskou a Polsko.

Klíèové oblasti prevence v nìkterých evropských státech, na které pou-
kazuje tento tisk – zdùrazòuje napøíklad v pøípadì Nizozemí kouøení, alko-
hol, nadváha, diabetes, deprese, v pøípadì Slovenska obezita, dìti a do-
rost, nemoci srdce a cév, duševní zdraví. Je tedy vidìt, že i tøeba tyto dva
státy mají velmi podobné priority øešení.

K velmi závažnému zjištìní docházíte, když pøeètete graf, který ukazu-
je, jak se v letech 1996 až 2011 poskytovaly finanèní prostøedky ze státního
rozpoètu na podpory projektu veøejného zdraví. Tento graf je opravdu tra-
gický. Za toto období se objem finanèních prostøedkù každoroènì snižoval.
Zatímco v roce 1996 pøedstavoval 35 milionù korun, v roce 2011 už byl zce-
la zanedbatelný a èinil pouhé 3 miliony korun. Pøitom prevence nemocí a
podpory zdraví je ten nejlevnìjší zpùsob, jak snížit náklady na zdravotní
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Mám zde dvì vìci do programu. Jednak se z odpoledního jednání
z pracovních dùvodù omlouvá pan poslanec Koskuba.

Dále se chci zeptat – je zde pøihláška do interpelace, interpelován je
pan Andrej Babiš ve vìci ochrany soukromí, ale nejsme schopni pøeèíst z
podpisu, kdo interpelaci pøedložil. Kdo jste interpelaci pøedložil, pøijïte, a-
bychom mohli k tomuto tématu pøiøadit jméno na odpoledne. (Reakce z plé-
na.) Vypadá to, že se situace vyøešila. Napište na interpelaci jméno a do-
neste mi to. Dìkuji.

Dalším programem jednání je bod èíslo

21.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi vládou 
Èeské republiky a vládou Andorrského knížectví 
o výmìnì informací v daòových záležitostech, 

která byla podepsána v Madridu dne 11. èervna 2013
/snìmovní tisk 15/ - druhé ètení

Prosím, aby se ujal slova místopøedseda vlády a ministr financí Andrej
Babiš.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte mi,
abych odùvodnil vládní návrh, kterým se pøedkládá Poslanecké snìmovnì
k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi vládou Èeské republiky a
vládou Andorrského knížectví o výmìnì informací v daòových záležitos-
tech. Dohoda byla podepsána dne 11. èervna 2013 v Madridu. Dohodu za
Èeskou republiku podepsal velvyslanec Karel Beran a za Andorrské
knížectví jeho velvyslanec v Madridu Jaume Gaytan Sansa.

Ministerstvo financí ve spolupráci s Generálním finanèním øeditelstvím
jedná se státy s preferenèními daòovými režimy, abychom získali další ná-
stroj v boji s daòovými úniky. Zatím se ministerstvu podaøilo sjednat 13
koneèných návrhù dohod o výmìnì informací, sedm z nich je již platných
a vyhlášených ve Sbírce mezinárodních smluv, zbývající jsou v rùzných
fázích legislativního procesu.

Dohoda s Andorrou byla sjednána na základì usnesení vlády èíslo 227
ze dne 22. 3. 2010 a plnì vyhovuje standardùm OECD pro mezinárodní
výmìnu informací v daòové oblasti.

Dohoda s Andorrou se vztahuje na všechny danì, které stanovují právní
øády smluvních stran. Èeská republika tak bude moci požádat pøíslušný or-
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Ještì mám pøihlášku pana poslance Herberta s faktickou. Prosím, pane
poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Herbert Pavera: Dìkuji, paní pøedsedající. Vážení èlenové
vlády, vážené kolegynì a kolegové, mám prosbu na pana ministra. Chtìl
bych podìkovat za to, že existuje strategie ochrany a podpory zdraví. Vím,
že naše obec i spousta obcí a mìst Èeské republiky je zapojena do
národní sítì zdravých mìst, která se snaží podporovat výchovu ke zdraví.
Myslím, že by bylo dobré podporovat nadále spolupráci s touto organiza-
cí. A taky bych se pøimlouval za to, protože vím, že nìkdy je velmi tìžké do-
stat se ke statistickým údajùm o nemocích, o úmrtích pro jednotlivé oblas-
ti, obce a mìsta, dokonce se øíkalo, že se to má dostávat za nìjakou úpla-
tu od zdravotního ústavu a podobnì, jestli by to šlo nìjak podpoøit, aby-
chom to mohli získávat co nejrychleji a nejsnadnìji. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Vzhledem k to-
mu, že do všeobecné rozpravy není nikdo pøihlášen, všeobecnou rozpravu
konèím. Táži se pana navrhovatele nebo zpravodaje, zda chtìjí mít
závìreèné slovo. Není tomu tak. Pøistoupíme tedy k podrobné rozpravì, ve
které zatím nemám žádnou pøihlášku. Poprosím ale pana zpravodaje, zda
by naèetl návrh usnesení.

Poslanec Rostislav Vyzula: Vážená paní pøedsedající, návrh usnese-
ní by se shodoval s tím, které bylo stanoveno ve výboru pro zdravotnictví.

Výbor pro zdravotnictví vzal na vìdomí dokument Zdraví 2020 –
Národní strategie ochrany a podpory zdraví a prevence nemocí pøedložený
doktorem Vladimírem Valentou, Ph.D., námìstkem ministra zdravotnictví
pro ochranu a podporu veøejného zdraví, hlavním hygienikem Èeské re-
publiky. Vyzývá vládu ÈR k podpoøe realizace národní strategie formou
spolupráce všech resortù a zohlednìní zdravotních aspektù ve všech poli-
tikách. Vyzývá vládu ÈR k zohlednìní realizace národní strategie pøi schva-
lování státního rozpoètu. To je všechno. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Má nìkdo další návrh?
Nevidím. Konèím podrobnou rozpravu.

Dám hlasovat o návrhu usnesení. Dávám hlasovat o usnesení, tak jak
zde bylo pøedneseno pøedkladatelem.

Zahajuji hlasování èíslo 52. Táži se, kdo je pro, nech� zmáèkne tlaèítko
a zvedne ruku. Dìkuji. Kdo je proti?

Konèím hlasování èíslo 52. Návrh byl pøijat. Dìkuji vám. (Na svìtelné
tabuli: pøítomno 149 poslancù, pro 127, proti nula.)
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23.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení (Hongkong, 4. 3. 2013)

/snìmovní tisk 102/ - prvé ètení

Prosím paní ministryni spravedlnosti, aby tento tisk uvedla.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, budu teï pøedstavovat v
poøadí, které jde za sebou, tøi návrhy dohod. Všechny se týkají Dohody
mezi Èeskou republikou a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové re-
publiky Hongkong o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení, o
vzájemné právní pomoci v trestních vìcech a o pøedávání odsouzených o-
sob. Vzhledem k tomu, že každý z tìchto návrhù vyžaduje samostatnou
schvalovací proceduru, budu je pøedstavovat zvláš�, ale to spoleèné je, že
se jedná o jednu oblast, a to o tu Zvláštní administrativní oblast Èínské li-
dové republiky, kterou známe pod názvem Hongkong.

Pokud jde tedy o tu prvou dohodu mezi Èeskou republikou a
Hongkongem o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení, byla pode-
psána v Hongkongu 4. 3. 2013. Jedná se o dvoustrannou mezinárodní
smlouvu sjednanou se Zvláštní administrativní oblastí ÈLR Hongkong,
nikoliv s Èínskou lidovou republikou jako územním celkem, a jako taková
bude tedy platná pouze na území této oblasti, to znamená v Hongkongu,
který byl povìøen Èínskou lidovou republikou ke sjednání této dohody o vy-
dávání.

V souèasné dobì mezi Hongkongem a Èeskou republikou – dovolíte-li,
budu používat jenom ten zkrácený název Hongkong – nebyla uzavøena
žádná dvoustranná smlouva v oblasti vydávání, sjednáním této smlouvy se
tedy rozšíøí smluvní základ pro oblast mezinárodní justièní spolupráce,
kterou tradiènì tyto všechny smlouvy pøedstavují. Jde o mezinárodní
justièní spolupráci v trestních vìcech.

Sjednání a provádìní této dohody nevyžaduje žádnou zmìnu vnitros-
tátní úpravy. Ta je zakotvena v novém zákonì o mezinárodní justièní
spolupráci è. 104/2013 ve vìcech trestních a v souladu s èlánkem 3 odst.
2 navrhované pøedmìtné dohody bude uèinìno oznámení, v nìmž bude u-
veden seznam trestných èinù, pro které mùže být pøedání povoleno podle
práva Èeské republiky. Jedná se o trestné èiny, za které lze uložit trest
odnìtí svobody nebo jinou formu zbavení osobní svobody nejménì na je-
den rok, a pokud to právo obou zemí pøipouští. Dohoda o pøedávání osob
hledaných pro trestní øízení umožòuje odmítnutí vydání vlastních státních
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gán Andorrského knížectví o informace, které podpoøí správné zjištìní,
stanovení a zajištìní úhrady daní vèetnì vyšetøování nebo stíhání
daòových trestných èinù. Od tìchto opatøení oèekáváme nejen možnost
èeských správcù domìøit daò, která by èeskými daòovými rezidenty neby-
la odvedena, ale také zvýšení daòové disciplíny tuzemských daòových
rezidentù do budoucna. Na základì dohody mùžeme také dožádat infor-
mace, kterými disponují banky a jiné finanèní instituce. 

Sjednání dohody s Andorrou mùžeme považovat za úspìch Èeské
republiky pøi vyjednávání mezinárodních daòových smluv, který bude mít
nejen pøíznivý fiskální dopad na pøíjmy Èeské republiky, ale souèasnì
pøispìje i ke zvýšení prevence finanèní kriminality obecnì. Doporuèuji pro-
to Poslanecké snìmovnì vyslovit souhlas s ratifikací této dohody.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane místopøedsedo.
Poprosím zpravodaje zahranièního výboru poslance Robina Böhnische,
aby odùvodnil usnesení výboru, které bylo rozdáno jako snìmovní tisk
15/1.

Poslanec Robin Böhnisch: Dìkuji, pane místopøedsedo. Zahranièní
výbor se zabýval tímto návrhem na své 5. schùzi už 14. ledna letošního
roku. Po odùvodnìní námìstka ministra financí Ladislava Minèièe a po mé
zpravodajské zprávì doporuèuje Poslanecké snìmovnì pøijmout následu-
jící usnesení: Poslanecká snìmovna dává souhlas k ratifikaci Dohody mezi
vládou Èeské republiky a vládou Andorrského knížectví o výmìnì
informací v daòových záležitostech, která byla podepsána v Madridu dne
11. èervna 2013.

Výbor mì také zmocnil, abych informoval plénum Snìmovny o tomto
rozhodnutí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám roz-
pravu. Nikdo se nehlásí, rozpravu konèím. Zeptám se na závìreèná slova.
Pan ministr a pan zpravodaj – není zájem.

Pøikroèíme k hlasování o usnesení, které zde pøednesl pan zpravodaj.
Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem usnesení, a�

stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má poøadové èíslo 53, pøihlášeno 155, pro 121, proti nebyl ni-

kdo. Tento návrh byl pøijat. Konèím projednávání bodu èíslo 21.

Budeme pokraèovat bodem
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní zpravodajko. Otevírám
obecnou rozpravu, do které nemám žádné pøihlášky, takže rozpravu
konèím.

Paní ministrynì ani paní zpravodajka si nepøejí závìreèná slova, takže
mùžeme pøistoupit k hlasování. Je zde navrženo, aby tento tisk byl pøikázán
výboru zahraniènímu. Zeptám se, zda je zde návrh na pøikázání jinému
výboru. Není tomu tak. Je zde žádost o odhlášení, takže vás všechny od-
hlásím a prosím, abyste se znovu zaregistrovali.

Budeme hlasovat o tom, že pøikazujeme tento tisk zahraniènímu výbo-
ru.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 54, pøihlášeno je 124, pro 121, proti nebyl
nikdo. Tento návrh byl pøijat. Konstatuji, že jsme pøikázali tento tisk výboru
zahraniènímu. Konèím projednávání bodu èíslo 23. 

Budeme pokraèovat bodem 24, tak jak paní ministrynì avizovala.

24.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong
o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech (Hongkong, 4. 3. 2013)

/snìmovní tisk 103/ - prvé ètení

Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji. Pane pøedse-
dající, vážené kolegynì, vážení kolegové, nechci vás zdržovat, ale jde o
významnou dohodu, která ovlivní naše vztahy s Hongkongem na delší
dobu. Èili jak jsem øekla, jde o druhý v poøadí ze tøí návrhù dohod. Jde o
vzájemnou právní pomoc v trestních vìcech. Také byla podepsána v
Hongkongu 4. 3. 2013, také se týká jenom této Zvláštní administrativní
oblasti Èínské lidové republiky. Také jsme zatím nemìli žádnou dvoustran-
nou smlouvu v oblasti vzájemné pomoci uzavøenou. Øídí se rovnìž novým
zákonem èíslo 104/2013 Sb. Podrobnì upravuje jednotlivé typy právní po-
moci, získávání písemností, dùkazù, zajiš�ování osob, totožnosti,
doruèování písemností, doèasné pøedávání osob omezených na svobodì,
prohlídky a tak dále. Pro nás je asi nejzajímavìjší ustanovení, které upra-
vuje výnosy ze zloèinu a možnosti je zajistit a konfiskovat. Víme, že
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pøíslušníkù, a tedy není tøeba znepokojovat se nad tím, že by mìlo dojít
k vydání našich státních pøíslušníkù do Hongkongu.

S ohledem na naše závazky v oblasti lidských práv, které jsou trošku
jiné než v ÈLR a samozøejmì tím pádem i v Hongkongu, tato dohoda
výslovnì obsahuje klauzuli o trestu smrti, a pokud by Hongkong neposkytl
dostateèné ujištìní, že v pøípadì vydání konkrétní osoby do Hongkongu
nebude uložen trest smrti nebo nebude vykonán, tak Èeská republika
mùže samozøejmì vydání takové osoby do Hongkongu odmítnout.

Dohoda navíc umožòuje s vydávanou osobou pøedat vìci, které mohou
sloužit jako dùkaz v trestním øízení nebo byly získány tou osobou v
dùsledku její trestné èinnosti.

Dohoda o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení patøí k moderním
mezinárodním smlouvám, které kromì výše uvedených ustanovení vždy
obsahují další standardní ujednání ohlednì požadavkù na žádost o vydání,
další podklady, zásada speciality, je zde respektována pøedbìžná vazba,
vyžádání dodatkových informací. Všechny tyto standardní požadavky byly
splnìny.

Provádìní dohody stejnì jako tìch dalších dvou dohod je v pùsobnosti
Ministerstva spravedlnosti a Ministerstva vnitra, èili dvou resortù, které za-
jistí eskorty vydávaných osob do Èeské republiky, které se provádí podle
§ 10 odst. 1 citovaného nového zákona o mezinárodní justièní spolupráci
ve vìcech trestních.

Provádìní dohody bude spojeno s finanèními nároky na dopravu osob
pøedávaných z Hongkongu do Èeské republiky, ale bude hrazeno z kapi-
tol uvedených ministerstev. Pøedpokládáme, že tìch osob nebude hodnì,
èili to nebude spojeno se zvýšenými finanèními nároky na státní rozpoèet
jako takový.

Doporuèuji schválení této dohody. Navážu po jejím posouzení vámi na
návrhy na schválení dalších dvou dohod. Upozoròuji na nì v této souvis-
losti na tomto místì hlavnì proto, že jsou úzce propojené. Nejde jenom o
dohodu o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení, ale i o vzájemné
právní pomoci a o pøedávání odsouzených osob. Nicménì nyní vás žádám
o laskavé posouzení té prvé z nich, to je dohody o pøedávání osob hleda-
ných pro trestní øízení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji paní ministryni a prosím, aby se
slova ujala paní zpravodajka pro prvé ètení, kterou je paní poslankynì
Kateøina Koneèná.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji moc. Dìkuji paní ministryni za
skvìlé zdùvodnìní a doporuèuji stejnì jako organizaèní výbor navrhnout k
projednání zahraniènímu výboru.
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25.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Dohoda mezi Èeskou republikou
a Zvláštní administrativní oblastí Èínské lidové republiky Hongkong

o pøedávání odsouzených osob (Hongkong, 4. 3. 2013)
/snìmovní tisk 104/ - prvé ètení

Je to poslední ze tøí dohod s Hongkongem a prosím paní ministryni,
aby i tento tisk uvedla.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji, pane pøedse-
do. Vážené kolegynì, vážení kolegové, já tedy vyjmu z doporuèení sch-
válení této dohody ty podstatné odlišnosti, protože když jsme už schválili
dohodu o pøedávání osob hledaných pro trestní øízení a vzájemnou právní
pomoc, tak by samozøejmì nebylo logické, kdybychom mìli problémy sch-
válit dohodu o vydávání, o pøedávání odsouzených osob.

Ta se odlišuje od pøedcházejících dvou dohod zejména potud, že
umožòuje pøedání osoby, pokud zbývá vykonat v dobì podání žádosti trest
v trvání šesti mìsícù. Dále pøedvídá možnost pøedání osoby, která je nejen
ve výkonu trestu odnìtí svobody, ale rovnìž osoby, která vykonává
ochranné opatøení spoèívající ve zbavení osobní svobody, napøíklad
ochranné léèení. Podmínkou pro pøedání osoby podle této dohody je o-
všem hranice jednoho roku, který pøi podání žádosti ještì musí zbývat vy-
konat. Pak je zde dùležité, že s ohledem na praxi pøi sjednávání dohod to-
hoto typu bylo pøistoupeno právì k tomu zmínìnému limitu jednoho roku,
èili se vychází z urèitých standardù.

Pak je zde ještì ustanovení o mladistvém, kdy je možné tedy na
pøedávanou osobu pohlížet jako na mladistvého v pøijímající zemi bez o-
hledu na skuteènost, zda byl jako mladistvý odsouzen v pøedávající zemi.
Èili zde mùže být rozdíl mezi zemí pøijímající a pøedávající.

Samozøejmì ve všech tìchto pøípadech jsou zohlednìny i naše závaz-
ky z mezinárodních smluv a ze smluv, které nám ukládají vyvarovat se ja-
kýchkoli aktivit, pokud zde hrozí uložení nebo výkon trestu smrti.

Provádìní dohody bude v pùsobnosti Ministerstva spravedlnosti a
Ministerstva vnitra, ale zajiš�uje se právì proto, že jde již o pøedávání od-
souzených osob prostøednictvím národní ústøedny Interpolu a bude
spojeno s finanèními nároky na dopravu osob pøedávaných z Hongkongu
do Èeské republiky, které zajiš�uje Vìzeòská služba Èeské republiky.
Provádìní dohody sice nebude spojeno se zvýšenými nároky na státní
rozpoèet, bude však hrazeno z kapitol uvedených ministerstev, a v soula-
du s § 132 odst. 2 zákona o mezinárodní justièní spolupráci bude Èeská
republika v takových pøípadech na odsouzených osobách požadovat ná-
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Hongkong je jedním ze svìtových finanèních center, takže bez tohoto
ustanovení by nemìlo smysl schválení dohody doporuèovat.

Obdobnì jako ta pøedchozí a i ta následující dohoda obsahuje i mo-
žnost odmítnout vyøízení žádost v pøípadì, že by zde byla odùvodnìná o-
bava z uložení nebo výkonu trestu smrti, takže reflektuje i tato dohoda
závazky, které vyplývají pro Èeskou republiku ze smluv o lidských právech.

Provádìní dohody je stejnì jako v pøedchozím pøípadì v pùsobnosti
dvou ministerstev, spravedlnosti a vnitra.

Tato dohoda nebude spojena se zvýšenými finanèními nároky na státní
rozpoèet, maximálnì nìkteré ty náklady bude možné uhradit z kapitol uve-
dených ministerstev. Ani zde ovšem nepøedpokládáme, že se bude jednat
o vysoké finanèní èástky.

Dìkuji a prosím i v tomto pøípadì o pøíznivé posouzení tohoto návrhu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji a prosím paní zpravodajku,
kterou je opìt paní poslankynì Kateøina Koneèná. Prosím.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, opìt bych chtìla podìkovat
paní ministryni za zdùvodnìní a poprosila bych vás pouze o pøikázání
zahraniènímu výboru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám rozpravu, do které ne-
mám žádnou pøihlášku, rozpravu tedy konèím. Závìreèná slova, není
zájem? Budeme tedy hlasovat. Je zde návrh na pøikázání zahraniènímu
výboru. Zeptám se, zda je jiný návrh? Není tomu tak.

Zahajuji hlasování a ptám se: Kdo souhlasí, abychom tento tisk pøikázali
výboru zahraniènímu, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má èíslo 55, pøihlášeno je 137, pro 121, proti žádný. Tento
návrh byl pøijat. Konstatuji, že jsme tento tisk pøikázali výboru
zahraniènímu, a konèím projednávání bodu 24.

Otevírám bod
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Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedo, milé kolegynì, milí kolegové, teï jsme už na domácí pùdì témìø
a z Hongkongu se pøeneseme do Èeské republiky a Slovenské republiky.
Situace je úplnì jiná, protože zde samozøejmì existovala smlouva mezi
Èeskou a Slovenskou republikou o právní pomoci poskytované justièními
orgány a o úpravì nìkterých právních vztahù v obèanských a trestních
vìcech a její závìreèný protokol. Ta byla podepsána již 29. øíjna 1992 v
Praze. Také se osvìdèila. 

Stala se takovým základem dobré dvoustranné justièní spolupráce.
Nicménì v prùbìhu doby samozøejmì se urèité mezery, nedostatky, pro-
blémy ukázaly a vládní návrh, ten protokol, u kterého bych ráda získala váš
souhlas s jeho ratifikací, o zmìnì a doplnìní smlouvy mezi Èeskou repub-
likou a Slovenskou republikou o právní pomoci, ten už zohlednil všechny ty-
to zkušenosti a myslím si, že výraznì zlepší kvalitu smluvních vztahù mezi
obìma státy.

Pokud jde o vzájemnou pomoc pøi uplatòování institutu spolupráce v
trestních vìcech, tak je poskytována v rozsahu, za podmínek a zpùsobem,
které jsou stanoveny v pøíslušných mnohostranných úmluvách, pokud není
v této smlouvì stanoveno jinak. Cílem je hlavnì v tomto pøípadì
zjednodušit, pøípadnì na základì zkušeností doplnit vnitrostátní právní
pøedpisy za úèelem výkonu právnì závazných aktù Evropské unie.

Protokol stanoví obecný princip pøímého styku justièních orgánù pøi po-
skytování právní pomoci. Výjimkou jsou pøípady pøedávání trestních øízení
týkajících se trestných èinù, za které mùže být podle právního øádu doža-
dující smluvní strany uložen trest odnìtí svobody na dobu pøevyšující pìti
let. Èili to je ta hranice mezi pøeèinem a zloèinem, pokud jde o jeho úmysl-
nou formu provedení. Èili pokud je tam tìch pìt let, v takovém pøípadì se
ty pøípady pøedávání trestních vìcí øídí jiným režimem.

Protokol dále stanoví výjimku z obecné zásady speciality pøi vydávání,
pøedávání osob. Tento princip ale není prolomen vùèi vlastním obèanùm a
ve specifických nebo v konkrétních pøípadech pak rozhoduje stejnì ne-
závislý soud. Èili ani tady, mùžu øíct s dobrým vìdomím a svìdomím, se
nemusíme nièeho obávat, pokud by zde byl takový konkrétní pøípad, že by
automaticky došlo k vydání nebo pøedání osoby. Rozhodoval by to soud.

U pøedávání odsouzených osob protokol rozšiøuje okruh osob, jež
mohou být pøedány k výkonu trestu odnìtí svobody na území druhého
smluvního státu o odsouzené osoby, které nejsou státními obèany druhé
smluvní strany, ale mají na jejím území trvalý pobyt, což si myslím, že je ve-
lice praktické.

Protokol dále upravuje situace, kdy se pøeshranièní sledování vykonává
výhradnì za využití technických prostøedkù sledování pohybu bez potøeby
pomoci druhé smluvní strany. Stanoví se postup a podmínky pro sledování
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hradu vzniklou v souvislosti s jejich pøevzetím k výkonu trestu do vlasti.
Takže v tomto pøípadì bychom mìli dostat vynaložené finanèní prostøedky
zpìt.

Protože je to logická teèka za novou komplexní úpravou na
mezinárodnìprávní úrovni mezi Hongkongem a Èeskou republikou v
trestních vìcech, žádám vás o laskavé posouzení a kladné schválení této
tøetí dohody. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji a do tøetice prosím paní zpravo-
dajku, paní poslankyni Koneènou. Prosím.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Já si dovolím do tøetice
podìkovat paní ministryni za skvìlou zpravodajskou zprávu a opìt vás
požádat o pøikázání zahraniènímu výboru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Otevírám rozpravu, do které
se nikdo nehlásí. Tak ji konèím. Závìreèná slova? Zájem o nì není, tudíž
pøistoupíme k hlasování. Padl zde návrh na pøikázání zahraniènímu výboru.
Zeptám se, zda je ještì jiný návrh. Není tomu tak.

Zahajuji hlasování a ptám se: Kdo souhlasí, aby tento tisk byl pøikázán
výboru zahraniènímu, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má èíslo 56, pøihlášeno 146, pro 125, proti nebyl nikdo. Tento
návrh byl pøijat. Tisk jsme pøikázali výboru zahraniènímu.

Dìkuji paní ministryni, paní zpravodajce a konèím bod èíslo 25.

Budeme pokraèovat bodem

27.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 
k vyslovení souhlasu s ratifikací Protokol o zmìnì a doplnìní

Smlouvy mezi Èeskou republikou a Slovenskou republikou o právní
pomoci poskytované justièními orgány a o úpravì nìkterých

právních vztahù v obèanských a trestních vìcech z 29. øíjna 1992 
a jejího Závìreèného protokolu, podepsaný v Uherském Hradišti 

dne 29. øíjna 2012
/snìmovní tisk 110/ - prvé ètení

Prosím paní ministryni, aby i tento tisk uvedla.
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Poslanec Pavel Holík: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Já bych si dovolil
jenom po vyèerpávajícím uvedení tohoto vládního návrhu doporuèit jeho
projednání zahraniènímu výboru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu. Nemám do ní žádné pøihlášky, tak ji konèím.

Zeptám se, zda je zde jiný návrh na pøikázání než výboru zahraniènímu.
(Nikdo se nehlásí.) Není tomu tak. Budeme tedy hlasovat.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom tento tisk pøikázali
výboru zahraniènímu, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má èíslo 57, pøihlášeno je 157, pro 128, proti nebyl nikdo.
Tento návrh byl pøijat. Tento tisk jsme pøikázali výboru zahraniènímu.
Konèím projednávání bodu 27.

Teï se zeptám pana ministra financí, jestli si myslí, že zvládneme
minimálnì jeden ten tisk za ètyøi minuty. (Ministr odpovídá panu
pøedsedovi mimo mikrofon, není rozumìt.) Dobrá. Protože na 11. hodinu je
pevnì zaøazen bod 56. Ale zkusíme aspoò jeden.

Takže otevírám bod

28.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Protokol, který upravuje Smlouvu
mezi vládou Èeské republiky a vládou Singapurské republiky 

o zamezení dvojího zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru
daní z pøíjmu a který byl podepsán v Singapuru dne 26. èervna 2013

/snìmovní tisk 111/ - prvé ètení

Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené dámy a pánové, Protokol, který upravuje
Smlouvu mezi vládou Èeské republiky a vládou Singapurské republiky
o zamezení dvojího zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru dani
z pøíjmu, byl Poslanecké snìmovnì i Senátu Parlamentu Èeské
republiky pøedložen již v srpnu loòského roku. Vzhledem k politické si-
tuaci bylo projednávání snìmovního tisku èíslo 1133 a senátního tisku
178 s koncem volebního období Poslanecké snìmovny pøerušeno.
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zásilky, získávání dùkazù v trestní vìci za použití agenta nebo
prostøednictvím pøedstíraného pøevodu spolupráce formou spoleèných
vyšetøovacích týmù èi pøedávání utajovaných skuteèností. Ve všech tìchto
pøípadech si myslím, že je to opravdu jenom využití nashromáždìných zku-
šeností a také porovnání aktuální situace, která tøeba je v souèasné dobì
ve vìznicích v Èeské republice a na Slovensku. Jak víme, pøed amnestií z
1. ledna 2013 jsme mìli pøeplnìné vìznice, Slovensko nemìlo. Takže i v
tìchto pøípadech, kdy pùjde o posuzování pøedávání takových odsouze-
ných osob, které mají trvalý pobyt na území druhé republiky, lze postupo-
vat velmi prakticky. A souèasnì, pokud ten protokol schválíme, i
samozøejmì legislativnì èistì. (Velký hluk v sále.)

Sjednání protokolu je v souladu se zahraniènìpolitickými zájmy Èeské
republiky a napomùže mezinárodní justièní spolupráci v trestních vìcech
mezi Èeskou republikou a Slovenskou republikou.

Protokol je v souladu s ústavním poøádkem, s ostatními souèástmi
právního øádu Èeské republiky i se závazky vyplývajícími pro Èeskou re-
publiku z mezinárodního práva a jejího èlenství v Evropské unii.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní ministrynì, já se velmi omlouvám,
ale prosím o klid ve snìmovnì. Hladina hluku už není snesitelná.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Já vím, že to není tak
zajímavé jako všechny ty dohody mezi Èeskou republikou a Hongkongem,
nicménì tento protokol je mnohem významnìjší a ve svých dopadech se
rozhodnì daleko více v praxi bude uplatòovat než ty pøedcházející mezi-
národní smlouvy.

Provádìní protokolu bude v pùsobnosti Ministerstva spravedlnosti a
Ministerstva vnitra. Nepøedpokládáme žádné zvýšené náklady na státní
rozpoèet. Kdybychom porovnali prostøedky, které je tøeba vynaložit na po-
skytování právní pomoci ze strany èeských justièních orgánù, s prostøedky,
které investuje slovenská strana, taková analýza byla zpracována a nákla-
dy jsou zhruba srovnatelné.

Myslím, že kvalita dvoustranné justièní spolupráce v trestních vìcech je
z pohledu Èeské republiky dlouhodobì na velmi vysoké úrovni, a myslím,
že pokud nyní kladnì posoudíme navrhovaný a již podepsaný protokol, tak
se tato spolupráce ještì dále zkvalitní a mùže se stát urèitým vzorem pro
spolupráci i s jinými sousedními zemìmi.

Dìkuji za pozornost. Doporuèuji samozøejmì posoudit tento návrh
kladnì.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní ministrynì. Prosím pana
zpravodaje, kterým je pan poslanec Pavel Holík.
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Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom tento tisk pøikázali
zahraniènímu výboru, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti?

Hlasování má èíslo 58, pøihlášeno je 160 kolegyò a kolegù, pro 136, pro-
ti nebyl nikdo. Tento návrh byl pøijat a já konstatuji, že jsme tento tisk
pøikázali výboru zahraniènímu a konèím bod 28.

Vzhledem k tomu, že nadešla 11. hodina, musíme se nyní zabývat
bodem èíslo

56.
Návrh na zøízení vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny

k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard
/snìmovní dokument 350/

Návrh na zøízení této komise pøedložila skupina 110 poslancù a
poslankyò a tato skupina také pøipravila návrh usnesení Poslanecké
snìmovny, který je souèástí dokumentu 350. Prosím zástupce této skupiny
pana poslance Stanislava Humla, aby se ujal slova.

Poslanec Stanislav Huml: Pøeji vám hezký den a pøináším návrh na
zøízení vyšetøovací komise ke kauze Opencard, kterou znáte z tisku. Víte o
tom, že tam byla proinvestována více než miliarda za tu kartu. Víte o tom,
že na výbor pro bezpeènost se dostavil jeden z tìch lidí, kteøí na samém
zaèátku tu kauzu oznámili. (Øeèníkovi je pro hluk v sále špatnì rozumìt.)
Jmenuje se Chytil. Byl to èlovìk, kterému...

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane poslanèe, já se omlouvám.
Projednáváme docela závažnou vìc. Prosím, aby bylo tišeji v sále. Dìkuji.

Poslanec Stanislav Huml: Já taky dìkuji. Byl to èlovìk, kterému poli-
cista slíbil, že bude utajeným svìdkem. Ve své podstatì to dopadlo tak, že
to, že je utajený svìdek, na to všichni zapomnìli a on skonèil na dlažbì,
protože dostal padáka z magistrátu. Nakonec se o kauze trošku vyjádøil i
soudce, který nakonec soudil jeho samotného. A i soudce sám prohlásil, že
pøed soudem mìl stát hlavnì nìkdo jiný. Že hlavní viník rozhodnì není on.

Myslím si, že vyšetøovací komise by mìla prozkoumat celé vazby. Víme,
že se na vyšetøování kauzy vystøídalo nìkolik policistù. Mám dokonce in-
formaci, že to bylo pøes deset. Víme o tom, že tam jsou pokyny státních
zástupcù, které nejsou pøíliš košer. Máme informaci od pana Chytila, že on
sám se obrátil na Generální inspekci bezpeènostních sborù s nìjakým
podnìtem. Já jsem èlenem komise pro GIBS, ptali jsme se na to,
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Tento smluvní dokument se tedy pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
opakovanì.

V souèasné dobì mezi Èeskou republikou a Singapurem platí Smlouva
mezi vládou Èeské republiky a vládou Singapurské republiky o zamezení
dvojího zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru dani z pøíjmù, která
byla podepsána v Singapuru dne 21. listopadu 1997. Tato smlouva vstou-
pila v platnost 21. srpna 1998 a byla v Èeské republice publikována ve
Sbírce zákonù pod èíslem 224/1998. Nedílnou souèástí této smlouvy je i
protokol, který byl podepsán souèasnì.

Iniciativa ke sjednání dalšího protokolu ke smlouvì vzešla ze strany
Ministerstva financí Èeské republiky, a to z dùvodu potøeby zajistit v
souèasné dobì uplatòované standardy v oblasti výmìny daòových infor-
mací a aktualizovat nìkteré ustanovení smlouvy. Sjednávání protokolu v
oblasti mezinárodních daòových vztahù není nièím výjimeèným. Èeská re-
publika má sjednán podobný protokol napø. v daòové smlouvì s
Nizozemím, Dánskem, Moldávií, Srbskem, Ruskem, Bìloruskem atd.

Protokol, který bude tvoøit nedílnou souèást smlouvy, pøispìje k vìtší
právní jistotì a k lepší koordinaci èinnosti daòových úøadù obou státù, které
smìøují k omezení pøípadných daòových únikù a podvodù. V této souvis-
losti lze zmínit, že se podaøilo sjednat zcela nový text èlánku Výmìna infor-
mací, který zajistí její rozšíøenou formu ve vztahu k daním všeho druhu a po-
jmenování. Rovnìž tak tento protokol zajistí získávání bankovních informa-
cí ze Singapuru a prolamuje koncept domácích zájmù na informaci v
Singapuru, což v souèasné dobì brání efektivnì výmìnì informací. 

Na základì již uvedeného navrhuji, aby Poslanecká snìmovna
Parlamentu Èeské republiky vzala v úvahu zmínìné skuteènosti pøi projed-
návání Protokolu ke Smlouvì o zamezení dvojího zdanìní se Singapurem,
a navrhuji, aby protokol k této mezinárodní daòovì smlouvì byl v prvním
ètení pøikázán pøíslušným výborùm. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Prosím pana
zpravodaje, kterým je pan poslanec Rom Kostøica.

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo. Myslím si, že pan ministr
financí tady øekl všechno podstatné, co bylo zapotøebí, a mnì nezbývá než
doporuèit k dalšímu projednání. Doporuèuji ho k projednání na zahranièním
výboru. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám rozpravu. Nemám
pøihlášky, rozpravu konèím. Budeme se tedy zabývat návrhem na
pøikázání. Je zde jiný návrh než pøikázat výboru zahraniènímu? Není tomu
tak.
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Tak je pomìrnì komický návrh, že parita a dva kluby mají dva a ostatní kluby
po jednom. To fakt není paritní systém. Já chci øíct, že pokud to nebude
paritnì, sedm krát jedna, tak my pro vznik této komise nebudeme hlasovat.
Vždycky takhle komise fungovaly, že každý klub mìl jednoho zástupce.
Tohle není pomìrný systém, aby by si musela vládní koalice i v tom (nes-
rozumitelné) orgánu zajistit vìtšinu. Takže dávám protinávrh, aby v bodì 4
navrženého usnesení poèet èlenù vyšetøovací komise na sedm a
zastoupení jeden èlen za každý poslanecký klub. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane pøedsedo, obávám se, že
formálnì nelze bìhem faktické poznámky pøedkládat návrh, takže v po-
drobné rozpravì vám urèitì dám prostor k pøednesení protinávrhu k návr-
hu usnesení, jak byl formulován panem pøedkladatelem.

Paní ministrynì spravedlnosti má slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, myslím si, že je to velice výz-
namný okamžik, když zde navrhuje poslanec zøízení vyšetøovací komise po
všech špatných zkušenostech s vyšetøujícími komisemi, resp. s výsledky
jejich èinnosti v minulosti. Také jsem byla èlenkou vyšetøujících komisí, ta-
kže vím, že to nìkdy nezáleží na snaze a aktivitì èlenù, ale na souhøe i po-
litických okolností a ochotì orgánù, v tomto pøípadì èinných v trestním
øízení, spolupracovat.

Jako ministrynì spravedlnosti velice vítám tuto iniciativu. Doporuèuji
poslaneckému klubu ANO a ostatním koalièním partnerùm i opozici, aby
se vyjádøili souhlasnì. Myslím si, že už vím velmi dobøe za ty dva mìsíce
pùsobení v pozici ministrynì spravedlnosti, jak tìžce se kontroluje
èinnost orgánù èinných v trestním øízení. Jistì jste zachytili moje snahy o
kontrolu státního zastupitelství v kauze Opencard a tunel Blanka, moje
dotazy, opakované, písemné i ústní, na nejvyššího státního zástupce. Ve
vìtšinì pøípadù obdržím odpovìï, že vše je naprosto v poøádku, že se
provádí dohled nad èinností tìchto velmi významných institucí trestního
práva, resp. trestního øízení. V tomto pøípadì mluvím o státních zastupi-
telstvích. 

A pøitom z výsledku jejich èinnosti, kterou nepøímo kritizoval již zde
zmínìný soudce pan doktor Sotoláø v souvislosti s jedním z rozsudkù, kte-
rý již padl ve vìci Opencard, je zøejmé i právnímu laikovi, že nejsou stíháni
a obžalováni zatím ti praví viníci. Pøesto, když dodržujeme standardní pra-
vidla trestního øízení a aplikujeme souèasný nevyhovující zákon o státním
zastupitelství, který neumožòuje dostateènì i kontrolu podøízených složek,
jak bych si ji pøedstavovala i z úrovnì nejvyššího státního zástupce i z
úrovnì Ministerstva spravedlnosti, výsledkem je, že musíme zøizovat
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prošetøovali kauzu GIBS, ale ne z podnìtu pana Chytila, takže tady vidím
zase rozpor. Myslím si, že vyšetøovací komise má možná i lepší možnosti
než samotná ministrynì spravedlnosti, která se nemùže ptát státních
zástupcù, ale vyšetøovací komise by to mohla udìlat.

Zkrátka nejde o to, rozhodnout, kdo je vinen, v žádném pøípadì, ale jde
o to se podívat, zda se zákony, které tady schvalujeme, ta policie, státní za-
stupitelství pracuje správnì. Jestli jsou schopni utajit svìdka, jestli jsou
schopni vyhodnotit dùkazy. Protože opìt pan Chytil na výboru pro
bezpeènost prohlašoval, že on pøedával dùkazy na policii, poèítaèe, s dis-
kem. Nakonec se mu to vrátilo vymazáno a dùkazy použity nebyly. To jsou
všechno informace, které nemùžete provìøit, pokud nezøídíte komisi.
Dávám to jako jednostrannou informaci, nemám ovìøeno z druhé strany,
ale myslím si, že by to stálo za to, abychom tu komisi ustanovili a podívali
se na to, jak to dneska v policii a v justici obecnì funguje.

Takže usnesení máte jako snìmovní tisk 350. Je to velmi jednoduché.
Podle èlánku 30 Ústavy o jednacím øádu a § 48 jednacího øádu vyšetøovací
komisi bychom mohli ustanovit k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy
Opencard. Pouze to, nikam jinam by ta komise nemìla sahat. Návrh jsem
psal já, takže teï v diskusi mùžeme ještì nìco zmìnit, není problém.
Vyšetøovací komisí provìøit èinnost všech orgánù èinných v trestním øízení
a kontrolních orgánù, což je schválnì široce pojato, protože kontrolní or-
gány má policie, kontrolní orgány má justice, a pokud tam nìkde nìco
bude, tak a� se na to komise mùže podívat. A stanovil jsem lhùtu šest
mìsícù ode dne zøízení vyšetøovací komise. Myslím si, že pak by se
pøípadnì dala i prolongovat, ale šest mìsícù staèí.

A jako nástøel jsem tady napsal poèet èlenù vyšetøovací komise devìt.
Myslím si, že to je tak akorát, aby byla akceschopná. Stanovil jsem to
paritnì, to znamená podle vzoru jiných komisí: ÈSSD dva èleny, ANO dva
èleny, KSÈM jeden, TOP 09 jeden, ODS jeden, KDU-ÈSL jeden a Úsvit
pøímé demokracie jeden èlen. Opìt pøedkládám k diskusi, vše je to
otevøené.

Takže to je ode mne v úvodu vše a jsem k dispozici.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji a prosím vás, abyste se posadil
ke stolku zpravodajù a sledoval všeobecnou rozpravu, kterou tímto ote-
vírám a mám do ní následující pøihlášky. Nejprve je zde faktická poznámka
pana pøedsedy klubu ODS Stanjury. Potom bude vystoupení paní
ministrynì spravedlnosti, potom pan poslanec Korte, potom pan poslanec
Tejc. Prosím, pane pøedsedo, dvì minuty.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji, ani dvì minuty potøebovat nebudu.
Nechci se pøít, co to znamená paritní systém. Parita je, že každý má stejnì.
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zaplatilo firmì Haguess pøes miliardu prostøednictvím jednacího øízení bez
uveøejnìní a opakovaným smlouvám o dílo, tudíž ti, kteøí to zavinili, se dnes
pouze smìjí a k soudu chodí lidé jako svìdci.

Vedle toho máme Opencard 2 a tam jsou pro zmìnu obvinìni politi-
kové, tentokráte ovšem ti, kteøí nic nezavinili, kteøí tuto kauzu pouze zdìdili
a dnes jsou absurdnì obvinìni a èekají na obžalobu, zatímco ti, kteøí to za-
vinili, se stále smìjí.

Rada mìsta pod vedením tehdejšího primátora pana docenta Svobody,
našeho dnešního kolegy, stála pøed volbou, buï, anebo. Obojí bylo špatné.
Buï mohla odepsat investici ve výši 1,2 mld. a øíci "milí drazí obyvatelé
Prahy, vy jste si koupili pìknou kartièku, pøedplatili jste si jízdné, to jste byli
pìkní hlupáci, od zítøka si kupujete papírové jízdenky", anebo se mohli po-
kusit projekt nìjakým zpùsobem zachránit na pøeklenovací dobu. Zjistili, že
firma Haguess má smlouvy absolutnì na všechno, nejen autorská práva,
která jsou nezcizitelná, ale výroba, údržba, prostì všechno. Nechali si vy-
pracovat dva nezávislé právní posudky, nebo� logicky v takovémto pøípadì
nebylo možné vypsat výbìrové øízení, protože byl pouze jeden, kdo to mo-
hl spravovat, a to byla firma Haguess. Dva právní posudky jim posvìtily, že
je možné jednat v jednacím øízení bez uveøejnìní. Hrozil kolaps celého
systému, konèila platnost karet, a jestliže pøedtím mìsto platilo Haguessu
za údržbu 8 mil. mìsíènì, a to prosím na základì smlouvy, která byla ob-
novována každé dva mìsíce, èili to bylo obcházení výbìrového øízení,
dnes platí 2,8 mil. mìsíènì, takže nejen že nevznikla škoda, ona vznikla ú-
spora. Proto jsou patrnì obvinìni a pozítøí možná obžalovaní.

Já jsem úvodem øekl, že v celé té kauze je øada podivností. Já prosím
øeknu jednu. Aèkoliv je to kauza pražská, vyšetøuje ji jihoèeský útvar pro od-
halování organizovaného zloèinu. Proè zrovna jihoèeský? Je prosím náho-
da, že si policisté z pražského ÚOOZ po hospodách vyprávìjí, že kauza
byla cílenì, manipulativnì zinscenovaná, že je právì proto v jižních
Èechách, protože tamìjší ÚOOZ vodí na drátku jakýsi jihoèeský kníže a že
cílem toho bylo odstranit politického konkurenta? Nebo poškodit? Jsou to
hospodské kecy, anebo je to pravda? Já prosím nevím, ale pokusme se to
zjistit.

Øekl jsem, že v kauze je mnoho absurdit. Øeknu závìrem jenom jednu.
Jedním z obvinìných je dnes bývalý radní pan Pavel Richter. Když pøinesl
obvinìní domù a nechal ho na stole, jeho syn si ho pøeèetl a s údivem zji-
stil, že jsou tam opsány v odùvodnìní obvinìní celé pasáže z jeho
roèníkové práce, z práce studenta práv prvního roèníku. Byly opsány
doslova vèetnì gramatických chyb.

Dámy a pánové, za klub TOP 09 a Starostové prohlašuji, že samozøejmì
zøízení této komise podpoøíme a podpoøím také návrh pana Stanjury.

Poslední slova. V Poslanecké snìmovnì bylo od roku 1990 asi 16 nebo
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urèitou náhradu, musíme suplovat roli, která ze zákona pøísluší nìkomu
jinému, vyšetøovací komisi.

Takže v každém pøípadì doporuèuji kladné posouzení pøijetí návrhu u-
snesení, které zde pan poslanec Huml pøednesl. Souèasnì si myslím, že
zde nic nebrání pomìrnému zastoupení, které zde bylo snad oznaèeno pa-
ritním, ale jde o pomìrné zastoupení, v komisi, které odpovídá volebním
výsledkùm, a proto ho považuji za naprosto legitimní.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní ministrynì. Ještì než dám
slovo panu poslanci Kortemu, tak bych vám chtìl sdìlit, že pan poslanec
Jiøí Junek se omlouvá z dnešního jednání Snìmovny od 11 hodin z
pracovních dùvodù.

Slova se tedy ujme pan poslanec Korte, který se vzhledem k tomu, že
pøedtím vystupovala paní ministrynì, stane i zpravodajem tohoto tisku.
Takže vám gratuluji, pane poslanèe, k novì získané funkci a prosím o slo-
vo.

Poslanec Daniel Korte: Pìknì dìkuji, pane pøedsedo.
Dámy a pánové, o kauze Opencard bylo namluveno a napsáno mnoho.

Tato záležitost obsahuje také mnoho podivností a mnoho absurdit. Vìcnì
bychom si ji mohli rozdìlit na dvì èásti: Opencard 1 a Opencard 2. V
Opencard 1 jsou zapleteni úøedníci, kteøí byli ve výbìrové komisi pro celý
projekt. Do výbìrového øízení se pøihlásila jedna firma, firma Haguess, spl-
nila podmínky, splnila limity a tito úøedníci doporuèili tehdejšímu vedení
mìsta, radì pod vedením pana Béma, s nimi smlouvu uzavøít, což se stalo.
Následnì jeden z èlenù této výbìrové komise, pan Chytil již zmínìný, zjis-
til jakési podivnosti, to jest, že podklady pro zadání byly vypracovávány fir-
mou Haguess. Zjistil to podle elektronických stop. Dobrovolnì a s vìdomím
rizika pøedal a pøedával tyto informace orgánùm èinným v trestním øízení,
pøièemž si vyjednal pozici utajeného svìdka, byl si vìdom rizika, které pod-
stupuje. Na základì jeho informací v roce 2009 podala trestní oznámení
paní Jana Ryšlinková, myslím, že to byla tehdejší zastupitelka.

Vyšetøování bylo od samého zaèátku brzdìno, blokováno, zpomalo-
váno, zastaveno a posléze v roce 2013 odloženo jako neodùvodnìné.
Svìdek, pan Chytil, byl prozrazen, okamžitì vyhozen z magistrátu, dvakrát
mu neznámí pachatelé prohledali byt, bylo mu vyhrožováno. Následnì byl
obvinìn, obžalován a odsouzen, zatím nepravomocnì. Pøièemž dlužno øíci,
že státní zástupkynì paní Dagmar Máchová popsala soudu jeho roli velice
nekorektnì a tendenènì. Zatímco ti, kteøí to zavinili, èili politická
reprezentace mìsta pod vedením pana Béma, a kteøí možná, já nevím, to
rozkradli, nebo� pùvodní vysoutìžená cena byla 150 mil., ale mìsto
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má tato vìc spadat, nebo nemá spadat tøeba do jejich expozitury v jižních
Èechách.

Druhá vìc a druhý pohled se týká pøípadu konkrétního úøedníka magis-
trátu, který byl odsouzen a který, jak už bylo naznaèeno, mìl údajnì pøíslib
toho, že se stane spolupracujícím obvinìným, a tady bych si dovolil i jiný
pohled. Musím øíct, že samotný fakt, že nìkdo je odsouzen nezávislým
soudem, pro mì je docela dùkazem toho, že se nìèeho dopustil. A je o-
tázkou, zda ten konkrétní èlovìk, který byl odsouzen, se rozhodl spolupra-
covat s policií ve chvíli, kdy nabyl dojmu, že se dìje nìco nekalého, je
potøeba o tom policii informovat, aby mohla vyšetøovat vìci, anebo v zou-
falství, že už bude brzy odhalen, radìji na policii šel, že udá ty ostatní. A to
jsou pohledy, které tìžko posoudíme. Možná je posoudí ona komise, ale
myslím si, že v tom urèitou roli sehrál soud, který už v této vìci rozhodl, a
bude o tom rozhodovat ještì, pokud je mi známo, soud odvolací.

Takže abychom zase nìkoho neglorifikovali takto dopøedu a neøíkali: on
je tady nìjaký chudák nevinný, který byl odsouzen místo zloèincù, kteøí od-
souzeni být mìli – protože vyšetøování v této vìci urèitì, a já doufám, není
skonèeno. Já bych také byl znepokojen tím, kdyby celá kauza Opencard
skonèila obvinìním nìkolika radních za pokraèování projektu a skonèila
tím, že jsou odsouzeni, v uvozovkách, malé ryby, úøedníci, kteøí v této vìci
sehráli nìjakou podružnou roli, a nebyli odsouzeni ti, kteøí stáli za tím
projektem, kteøí ho politicky prosadili tøeba s vizí, že budou odtékat nìkam
peníze, a ti, kteøí peníze prostøednictvím projektu Opencard vyvedli. Ale
víme my, jestli tato vìc není vyšetøována? Víme my, že teï nenaruší
vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny tøeba snahu státního
zastupitelství, a� už nejvyššího, vrchního a dalších vyšetøit konkrétní kauzy?
Nebude to znamenat snahu spíše ochromit vyšetøování? A teï nemyslím
úèelovou, ale nepøímou. A nemùže to poškodit toto vyšetøování?

To jsou otázky, které si kladu, a pøiznám se, že aè nevyznávám jed-
noduchou myšlenku, že máme šetøit až to, co už je dávno vždy
rozhodnuto, a nemùžeme do vyšetøování zasahovat absolutnì vùbec v
tom smyslu, že bychom mìli poèkat, až tyto vìci budou rozhodnuty, a
vrátit se k nim po deseti letech, nemyslím si, že by to tak mìlo být, tak
jsem skuteènì velmi opatrný a budu velmi zvažovat, zda takovouto
komisi právì s tímto cílem podpoøit, i když jak øíkám, principiálnì jsem
pro to, aby vyšetøovací komise fungovaly, a kdyby se jedna osvìdèila, a
záleží to hodnì na personálním složení – to si nenalhávejme, že to záleží
na tom, která Snìmovna ji zøídí v jakém období, záleží to na tom, jací lidé
tam jsou schopni jít a pracovat – tak to bude samozøejmì dobøe. Ale o-
pravdu se bojím toho, abychom nezkazili ještì možnost potrestat
skuteèné viníky, kteøí za Opencard stojí a kteøí ji kdysi prosadili a tunel na
veøejné peníze v této vìci zajistili.
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20 vyšetøovacích komisí. Žádná v podstatì nic nevyøešila. Proè? Právì proto,
že byly složeny paritnì, že tam byly nìjaké politické zájmy, a tudíž o pravdì
se hlasovalo. Ale víte, o pravdì se hlasovat nedá.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk z øad poslancù TOP 09.) 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji, a prosím, a-
byste zaujal místo vedle pana pøedkladatele.

Nyní je pøihlášen do rozpravy pan poslanec Tejc, po nìm pan poslanec
Fichtner, pan poslanec Blažek, pan poslanec Hovorka. To, co je na tabuli,
je zavádìjící, ale pokud se hlásíte z místa a nenahlásíte se písemnì tam
vlevo z mého pohledu, tak není možné to na tabuli uvést. Takže pokud
chcete být na tabuli, tak prosím písemnì u stolku vlevo.

Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì a
kolegové, já se pøiznám, že v tuto chvíli nejsem rozhodnut, zda hlasovat pro
tuto komisi, anebo zda se v tom hlasování zdržím. A dùvody jsou následu-
jící.

Za prvé, jsem velkým obhájcem parlamentních vyšetøovacích komisí ja-
ko takových. Myslím si, že zkušenosti z jiných zemí ukazují, že to je velmi
silný nástroj na vyšetøení a pojmenování vìcí, které by jinak pojmenovány
nebyly. Bohužel tradice a� už amerických, nebo britských parlamentních
vyšetøovacích komisí u nás nikdy nastolena nebyla a nikdy bychom na ni
asi nedokázali navázat a zaèínáme úplnì nìkde jinde. A bohužel povìst
komisí je taková, jaká je. Ale myslím si, že nemá smysl s ohledem na kon-
statování "komise nikdy nic nevyšetøovaly" se vzdát tohoto instrumentu a to-
hoto nástroje.

Druhá vìc je, jestli má být komise zøízena pro tuto konkrétní vìc.
Jak jsem slyšel pana poslance Humla a pana poslance Korteho, tak
jsem nabyl dojmu, že se to týká trošku dvou jiných vìcí. Jedna vìc je,
jestli máme zkoumat to, zda policie správnì vyšetøuje a zda správnì
obvinila konkrétní radní hlavního mìsta Prahy za Opencard v tom
posledním pøípadì, který se týkal i vydání pana primátora Svobody, a
tady si myslím, že bychom to dìlat nemìli, že bychom prostì teï
nemìli zaèít my vyšetøovat zpùsob vyšetøování ÚOOZ a státního zastu-
pitelství a øíkat, co bylo, nebo nebylo správnì. Myslím si, že to není
dobøe právì proto, že ještì o této vìci nerozhodl soud a koneckoncù
ti lidé jsou zatím – v uvozovkách– jen obvinìni. A to øíkám i pohledem
èlovìka, který hlasoval proti vydání pana exprimátora Svobody k trest-
nímu stíhání, ale pøestože jsem hlasoval proti jeho vydání, myslím si, že
komise by nemìla zasahovat do aktuálního vyšetøování, které tady je,
a zkoumat to, zda ÚOOZ v této vìci pochybil, nebo nepochybil a zda
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Nejprve tedy k základním faktùm. V dané vìci probíhají aktuálnì, pokud
je mi známo, dvì trestní øízení. Jedno pro skutek vymezený údajnì ne-
zákonným zadáním veøejné zakázky v rámci výbìrového øízení na projekt
servisního kartového støediska Opencard, to jest pùvodní zakázky, tedy té,
která byla zadána ještì v dobì primátorování pana Pavla Béma. A druhé
pro skutek vymezený údajnì nezákonným zadáním veøejné zakázky na
prodloužení servisních služeb Opencard bez soutìže, to jest v režimu
jednacího øízení bez uveøejnìní. To už bylo za éry pana primátora
Bohuslava Svobody. Pøièemž v obou pøípadech mìla být hlavnímu mìstu
Praze zpùsobena škoda velkého rozsahu.

Podle dostupných informací je souèasný stav v obou trestních øízeních
zhruba následující – nebudu to pøíliš rozvádìt, nicménì to první trestní
øízení, které se týká pùvodní zakázky, je ve fázi øízení pøed soudem,
pøièemž soud prvního stupnì nepravomocnì odsoudil všechny obžalo-
vané. Vzhledem k podanému odvolání tìchto nepravomocnì odsouze-
ných, tedy stále obžalovaných, bude pøípad posuzován tedy
druhoinstanèním soudem.

To druhé trestní øízení je tedy stále ve fázi vyšetøování, kdy v podstatì
podle dostupných informací to vyšetøování víceménì již skonèilo a policej-
ní orgán, tedy právì Útvar pro odhalování organizovaného zloèinu,
expozitura Èeské Budìjovice, umožòuje obvinìným seznámit se se spisem
a èinit návrhy na doplnìní vyšetøování. Lze oèekávat, že dalším krokem
bude pøedání spisu státnímu zástupci s návrhem na podání obžaloby.

Nyní k návrhu na zøízení vyšetøovací komise. Ten návrh vychází z
pøesvìdèení èásti poslancù, že prùbìh vyšetøování kauzy Opencard nese
nestandardní znaky, které mohou indikovat systematické ovlivòování
vyšetøování ve prospìch politického vedení hlavního mìsta Prahy v letech
2006 až 2010. Zároveò se nìkteøí poslanci domnívají, že toto systematické
ovlivòování mìlo za následek zamìøení trestního øízení smìrem, kterým jít
nemìlo. A to už tady bylo øeèeno ze strany pana poslance Korteho, tzn.
proti nìkdejším úøedníkùm Magistrátu hlavního mìsta Prahy, kteøí se po-
díleli na zadání pùvodní zakázky firmì Haguess, tedy nikoliv proti poli-
tickému vedení hlavního mìsta Prahy, tedy proti panu Pavlu Bémovi a spol.
A dále, že to trestní øízení nemìlo být vedeno proti politickému vedení
hlavního mìsta Prahy reprezentovanému bývalým primátorem panem
Bohuslavem Svobodou. Tyto výtky zaznìly i na jednání mandátového a i-
munitního výboru ze strany pana poslance Bohuslava Svobody bìhem pro-
jednávání jeho vydání k trestnímu stíhání a zároveò na jednání výboru pro
bezpeènost, kde se v obdobném duchu vyjádøil nyní tedy obžalovaný,
nepravomocnì odsouzený Jiøí Chytil, který byl pøizván k jednání výboru pa-
ní poslankyní Janou Èernochovou.

V zásadì pokud se jedná o ty výtky, pouze bych to v pìti bodech krát-
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Takže to je jen drobná obava, kterou mám, a to je dùvod, proè se ještì
budu rozhodovat, zda tuto komisi v této Snìmovnì podpoøím. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní faktická poznámka – pan poslanec
Polèák.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedo. Musím se pøiznat,
že si cením pana kolegy Tejce za to, že vzhledem k informacím, které byly
i pøedmìtem jednání mandátového a imunitního výboru, tak nechci øíct, že
zmìnil, ale jeho dosavadní praxe byla spíše vydávat poslance, a že v
pøípadì pana docenta Svobody tento svùj názor, myslím, že mìl pevný, a
i hlasoval proti vydání s ohledem na skuteènosti, které vyplynuly i pøi jed-
nání mandátového a imunitního výboru.

Nicménì k tomu, co øíkal zde. Já se pøiznám, že také nejsem velký
fanda zøizování vyšetøovacích komisí, ale kladu si otázku v této konkrétní
vìci, kdy tedy zøídit takovouto vyšetøovací komisi, a pan kolega Tejc vyslo-
vil tezi, že vyšetøování ještì probíhá. Na druhou stranu už vùbec si neumím
pøedstavit zøízení vyšetøovací komise za situace, kdy øízení bude pøed sou-
dem, a v zásadì myslím, že by bylo i proti principùm právního státu, kdy-
by takováto vyšetøovací komise byla zøízena poté, kdy budou vydány pra-
vomocné rozsudky. Pøeci si myslím, že úplnì zákonodárný sbor by nemìl
zasahovat do èinnosti soudù tím, že by pøezkoumával kvalitu èi správnost
takovýchto rozhodování soudù.

Takže já jsem rovnìž dospìl k závìru, že pokud v této vìci zøídit
vyšetøovací komisi, tak snad jedinì teï, v tuto jedinou chvíli, protože ta vìc
ještì není ve stadiu soudního provìøování, neingerovali bychom do vìci,
která by se týkala pravomoci soudù, ale naopak bychom øešili to, zda záko-
nodárný sbor má jisté páky vùèi výkonné moci. A to si myslím, že je oka-
mžik, nad kterým bychom se mìli zamyslet, a já jsem dospìl ze všech roz-
hodování k názoru, že podpoøím právì z tohoto dùvodu zøízení toto
vyšetøovací komise. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe, i za dodržení
èasu. A nyní tedy pan poslanec Fichtner s øádnou pøihláškou a po nìm pan
poslanec Blažek.

Poslanec Matìj Fichtner: Dìkuji, pane pøedsedo. Dámy a pánové,
dobrý den. Já bych snad pouze možná pro nìkoho technokraticky,
nicménì rád bych tedy øekl nìjaká základní fakta k tomuto pøípadu, ke kau-
ze Opencard, tak aby i napøíklad nejen mimopražští poslanci, kteøí možná
tolik tu kauzu nesledují nebo možná nemají úplnì kompletní nebo kom-
plexní informace, aby tyto informace mìli, ale samozøejmì i veøejnost. 
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nezøízení té vyšetøovací komise. Ale skuteènì ta vyšetøovací komise – to je
asi poslední vìta – by se mìla soustøedit na to, k èemu je zøízena, to
znamená èistì zjištìní stavu vìci a informování Poslanecké snìmovny.
Znovu opakuji – nikoliv k jakékoliv snaze o ovlivòování trestního øízení.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Fichtnerovi.
Ještì než budeme pokraèovat, omlouvá se z dnešního jednání od 11.30 z
dùvodu pracovního jednání pøedseda Poslanecké snìmovny až do 13 ho-
din.

Budeme pokraèovat v diskusi. Podle mých záznamù je nyní na øadì s
øádnou pøihláškou pan poslanec Pavel Blažek. Pøipraví se pan poslanec
Ludvík Hovorka. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Dobrý den. Já jsem z té dis-
kuse trošku neš�astný a øeknu vám rovnou proè. Poslanecká snìmovna je
politický orgán, její vyšetøovací komise nebude nikdy nièím jiným než poli-
tickým orgánem politického orgánu. Rád bych upozornil všechny, kteøí by-
li, než sem dnes pøišli, pro to, aby ta komise vznikla, že to asi myslí dobøe,
pokud jde o odkrytí jednoho pøípadu. Ale ze slov paní ministrynì Válkové
jsem pochopil politický cíl tohohle orgánu. A to jsou ta slova "kontrola stát-
ního zastupitelství".

Dovolte, abych vám øekl jednu vìc, která je zásadnì nepøijatelná.
Jestliže chceme kontrolovat státní zastupitelství, tak musíme zkontrolovat
buïto – což je fyzicky nemožné – všech sto tisíc zhruba zahájených
trestních øízení, anebo žádné. Není možné si jedno vybrat, které budeme
strašidelnì kontrolovat, že se dopustíme toho, èemu se nedá øíct jinak než
selektivní spravedlnost. Já teï nereaguji pouze na tu komisi, ale mì ta slo-
va paní ministrynì docela pøekvapila a øeknu rovnou, že vydìsila. Pochopil
jsem, že cíl toho, proè ta komise vzniká, u nìkterých z nás spoèívá v tom –
v uvozovkách – nabourat se do soustavy státního zastupitelství, pokud to
nejde jinak. Je lhostejné, jde-li o Mìstské státní zastupitelství v Praze, nebo
jde o nìjaké Státní zastupitelství v Brnì.

Bohužel jsem sledoval v nedìli televizní debatu Otázky Václava
Moravce, kde jsem také ze slov první námìstkynì ministrynì spravedl-
nosti, a to mì vydìsilo ještì víc než to, co jsem slyšel dnes, slyšel slova,
jako že veøejné mínìní nerozumí spravedlnosti, mediální stránka sprave-
dlnosti je složitá. A to je pøesnì ten smìr, kudy se za žádných okolností
nesmí jít. 

A já jsem dnes jsem bohužel dospìl k názoru, že paní první námìstkynì
ze své advokátní èinnosti dlouhodobì nevychází s mìstským státním zastu-
pitelstvím, že paní ministrynì má své pøedstavy o tom, jak má fungovat stát-
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ce zrekapituloval, možná mì nìkdo doplní. Nicménì tomu trestnímu øízení
je vyèítáno jednak to nepostihnutí bývalého vedení hlavního mìsta Prahy,
dále údajné – já øíkám údajné, protože komise ještì nevznikla a ještì nic
nevyšetøila, èili je potøeba být skuteènì v tìch tvrzeních z naší strany velmi
opatrní v tuto chvíli. Údajné prozrazení utajovaného svìdka Jiøího Chytila
ze strany Policie Èeské republiky a jeho následná údajnì nespravedlivá
kriminalizace. Dále údajná vysoká fluktuace vyšetøovatelù, kteøí mìli pøípad
Opencard na starosti. Údajná podjatost státní zástupkynì Dagmar
Machové. Údajná úèelovost a pøíliš tvrdý postup vùèi právì tomu politické-
mu vedení hlavního mìsta Prahy v èele s Bohuslavem Svobodou. Možná
jich je více, to jsou zhruba ty výtky, které vedou právì k návrhu na zøízení
vyšetøovací komise.

Nyní øeknu svùj názor. Nelze vylouèit samozøejmì, že kauza Opencard
je vedena úèelovì. Nevím, jestli v souèasné dobì to nìkdo ví, já to tedy ne-
vím. Na druhou stranu to nelze ani potvrdit v souèasné dobì, protože ty in-
formace nemáme. Zøízení parlamentní vyšetøovací komise je asi v tomto
pøípadì vhodné, nicménì takové zøízení vyšetøovací komise má urèitá
úskalí. Vyšetøovací komise by se mìla pøedevším vystøíhat krokù, které mo-
hou ve svém dùsledku prùbìh trestního øízení ovlivnit. Pøece jen – opìt zce-
la subjektivnì – ti poslanci, kteøí budou souèástí vyšetøovací komise, tak to
není jejich hlavní pracovní náplò. Je to jedna èást spektra práce poslance,
a když to porovnáme s objemem práce, který byl na té kauze odveden na
všech stupních orgánù èinných v trestním øízení, to znamená jak u policej-
ního orgánu ÚOOZ, tak u státního zastupitelství, tak v té první kauze i soud-
ního projednávání, tak samozøejmì je tady urèitá dysbalance a existuje
urèité riziko, že ti poslanci, kteøí budou zaujímat nìjaký kategorický názor v
této vìci, se budou rozhodovat na základì neúplných informací. To je
samozøejmì jeden aspekt, který je tøeba mít na pamìti.

Otázka viny a trestu také není vìcí politickou, aèkoliv to tak možná z
nìkterých vystoupení mých pøedøeèníkù mohlo vypadat, ale je otázkou
právní a její øešení by skuteènì mìlo být ponecháno na soudu. Vyšetøovací
komise by nemìla tuto funkci soudu žádným zpùsobem suplovat. Z tohoto
dùvodu by se vyšetøovací komise mìla soustøedit na hledání odpovìdi na
ty otázky, které samotným trestním øízením odpovìzeny nejsou. Také by
nemìla suplovat èinnost státního zástupce nebo naopak obhajoby. To
bychom skuteènì mìli ponechat orgánùm èinným v trestním øízení.

A to, co považuji asi za nejvìtší riziko, je to, že vyšetøovací komise se
stane nástrojem pro prezentování politických názorù a vytváøení mediálního
obrazu, který nemusí nutnì odpovídat skuteènosti. Zkrátka mìli bychom
být opravdu v tomto opatrní a dávat si pozor na vyjádøení, která jako
poslanci, pøípadnì nìkteøí jako èlenové vyšetøovací komise, budou dávat.
Na druhou stranu je pravda, že toto riziko nemùže být dùvodem pro
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pøedstavitelùm GIBS, jestli se zabývali obecnì kauzou Opencard, bylo
nám øeèeno, že v jednou pøípadì ano, v jednm pøípadì z podnìtu, který
nevíme, který tam byl dán, to mùže komise následnì zjistit, a že toto
šetøení svým zpùsobem je uzavøeno.

Druhá vìc je na margo vystoupení pana kolegy Fichtnera. Tady bych
chtìl øíct, že vyšetøovací komise není orgánem èinným v trestním øízení.
Dokonce v èásti 9 v § 48 jednacího øádu – já to ocituji: "Nasvìdèují-li
skuteènosti zjištìné vyšetøovací komisí, že byl spáchán trestný èin, mùže
vyšetøovací komise oznámit takovou skuteènost orgánùm èinným v trestním
øízení." To slovíèko "mùže" zní hodnì strašidelnì. Protože kdokoli zjistí, že
byl spáchán trestný èin, je jeho povinností oznámit tuto skuteènost
orgánùm èinným v trestním øízení. Abychom si vysvìtlili, kde až ta
závìreèná pravomoc komise v daném okamžiku je. Ano, zjiš�uje, a když zji-
stí, podává.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, i za dodržení èasu. Nyní
pan poslanec Bohuslav Chalupa, také k faktické poznámce. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dobrý den. Dìkuji za slovo. Za sebe se
budu pøipojovat k tomu, aby komise byla zøízena. Nesouhlasím s tím, že po-
kud nejsme schopni... a teï já si nebudu hrát ani na policistu ani na soud-
ce ani na státního zástupce. Pokud je tady nastínìno, že pokud nejsem
schopen zkontrolovat 100 tisíc pøípadù, tak se nebudu radìji zabývat nièím
– takhle k tomu pøistupovat nebudu. Pokud jsou tady indicie, že nìco není
v poøádku, je naší povinností se tím zabývat. Rozhodnì nebudeme nikoho
soudit, ale pokud zjistíme na základì výsledkù komise, že není tøeba legis-
lativa v poøádku, je naší povinností legislativu zmìnit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Bohuslavu
Chalupovi. Ještì jedna faktická poznámka Stanislava Polèáka. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já bych
chtìl pouze do jisté míry navázat na pana pøedsedu Kluèku, protože to, co
øekl, je bezesporu velmi podstatné. Je tøeba nezapomínat i na margo toho,
co øekl pan kolega poslanec Fichtner. Je nepochybné, že poslanci, kteøí
budou èleny pøípadnì takto zøízené komise, budou muset znát nejen
jednací øád, ale jednací øád je doplnìn i o pøílohu jednacího statutu takové
komise, kde jsou i pravidla pro poskytování informací, kde jsou pravidla pro
povinnost mlèenlivosti. Takže ano, mùžeme se zde bezesporu ujiš�ovat o
tom, že všichni poslanci budou muset více dbát svých slov, a je nepo-
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ní zastupitelství, jak to má kontrolovat, pro mì nepøijatelné za stávajících
právních pøedpisù.

Pokud jde o pana Chytila, já ho vùbec neznám, ale nejšílenìjší na tom
je ta okolnost, kterou jsem se v televizi dozvìdìl, že v advokátní kanceláøi
za pøítomnosti takzvaného publicisty Jana Urbana, což je prosím èlen ši-
ršího týmu spoleènosti Diag Human, o které bych tady nerad vedl nìjakou
rozpravu, vzniká domluva tìchto osob za pøítomnosti nìjakého policisty, že
bude utajený svìdek. Nechci zde opakovat, že mùže být buï utajený
svìdek, nebo spolupracující obvinìný a že na téhle pùdì takováto dohoda
vùbec nemá co vznikat. A mnì nezbývá jiný závìr než ten, že úèelem
schùzky tìchto pánù nebyla žádná spravedlnost, ale jen pokus o to, jak se
dostat do pražské politiky a pokud možno ji diskreditovat. Protože na to je
konkrétnì pan Jan Urban i ve službách pana Š�ávy mimoøádnì vynikající
mistr.

Není dále možné, aby když napøíklad opozièní poslanec, a tøeba
Blažek, upozorní na to, že by se ministerstvo mohlo tøeba zabývat panem
Ištvanem z vrchního státního zastupitelství, a dostane odpovìï "ne, to je
zasahování do èinnosti státního zastupitelství", ale následnì v jiném
pøípadì to zasahování není. Takže buï mìøme všem stejným metrem, ne-
bo to prosím vás nedìlejme vùbec. Nemáme jinou možnost. Samozøejmì
mùžeme zmìnit pøíslušné zákony o státním zastupitelství, ale za stávající si-
tuace to není možné. Pokus kontrolovat státní zastupitelství, vyjma – teï to
zjednoduším – nìkterých aspektù personální a hospodáøské èinnosti,
zákon nedovoluje. Ten, který je. Zákon, který byl pøedložen minulé
Snìmovnì, prošel pouze prvním ètením, schválen nebyl. Ale opakuji –
zaèínám chápat, o co nìkterým z nás jde, jaký mají politický cíl pøi zøizování
této komise, a dovolím si se od toho zcela zásadnì, ale opravdu zásadnì
distancovat. Nechci ani mediální spravedlnost, to je cesta do pekel, ani se-
lektivní spravedlnost. To je nejhorší, co bychom mohli v tuto chvíli a na této
pùdì uèinit.

Myslím, že to zatím staèí. A musím øíct, že jsem velmi, velmi nepìknì
pøekvapený z toho, co jsem tu slyšel, a mám obavu o výkon spravedlnosti
v tomhle státì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Pavlu
Blažkovi. Nyní dvì faktické – kolegu Hovorku požádám ještì o strpení.
Nejdøíve Václav Kluèka k faktické poznámce, potom pan poslanec
Chalupa. Prosím, pane poslanèe, máte dvì minuty k faktické poznámce.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji za dvì minuty, pane místopøedsedo.
Já øeknu pouze dvì vìci. Potvrdím, co už tady kolega Huml konstatoval,
že na posledním zasedání komise, kdy jsme položili otázky
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udìlat, je prozkoumat prùbìh procesu, jakým se kauza Opencard ubírala.
Tam nastávají rizika, na která nìkteøí moji pøedøeèníci upozornili, protože o-
pravdu zasahujeme do práce nezávislých orgánù, do kterých bychom asi
zasahovat nemìli.

V tuto chvíli nejsem rozhodnut, jak budu hlasovat, ale vím, že škody,
které se staly, neodstraníme a z tohoto shromáždìní nikdy neudìláme
shromáždìní apolitické. To je tøeba vzít v úvahu. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Pilnému. Nyní
øádnì pøihlášený poslanec Ludvík Hovorka ke svému vystoupení. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo. Nejste nijak omezen.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo, vážený pane místo-
pøedsedo. Vážená vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, já bych chtìl
jenom dvì doporuèení na základì vlastní zkušenosti z jednání vyšetøovací
komise. Chtìl bych doporuèit, aby si komise øádnì dohlédla, pokud bude
zøízena, na to, kdo jí bude pøípadnì pomáhat jako vyšetøovatel dodaný
Policií Èeské republiky, a zejména aby tato osoba mìla osvìdèení na
stupeò tajné. Byl jsem èlenem jedné významné vyšetøovací komise, která
mìla dva vyšetøovatele, ale bohužel ani jeden nemìl osvìdèení na stupeò
tajné a nemohl se seznamovat s dokumenty BIS a dalšími tajnými materi-
ály, které my jsme dostávali nebo mohli studovat.

A to druhé doporuèení už tady bylo zmínìno. Reaguje vlastnì na to, že
výstupem parlamentních vyšetøovacích komisí mnohdy nebývá nic konk-
rétního. Je to vyloženì požadavek a apel na to, aby došlo ke zmìnì
jednacího øádu v § 48 odst. 9, a to "nasvìdèují-li skuteènosti zjištìné
vyšetøovací komisí, že byl spáchán trestný èin, mùže vyšetøovací komise
oznámit takovou skuteènost orgánùm èinným v trestním øízení". Tady by
mìlo být "musí vyšetøovací komise oznámit takovou skuteènost orgánùm
èinným v trestním øízení". Pak by to bylo daleko efektivnìjší.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Ludvíku
Hovorkovi. Nyní øádnì pøihlášený pan poslanec Ivan Gabal, zatím poslední
písemnì pøihlášený do rozpravy. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Gabal: Pane pøedsedající, dámy a pánové, dìkuji za
slovo. Já bych jednak pøedeslal za klub KDU, že vznik komise podpoøíme
a podpoøíme také poèet sedm, protože nám pøipadá argument racionál-
ní.

Za sebe bych jenom rád pøipomnìl, že jsme pøed nìjakou dobou vy-
dávali kolegu Svobodu a já jsem argumentoval tím, že vlastnì ho
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chybné, že takoví poslanci budou stát pøed vìèným úkolem, jak do jisté
míry informovat veøejnost a zároveò dodržet povinnosti, které jim ukládá
tento jednací status. Je to ale jejich odpovìdností. Myslím si, že s touto výt-
kou by bylo možno v zásadì odmítnout zøízení jakékoli vyšetøovací komise.
Pokud bude vyšetøovací komise zøízena, bude zøízena i s odpovìdností
vùèi èlenùm této komise, jak do jisté míry správnì poukázal pan pøedseda
Kluèka.

Možná jedna poznámka. Jednání mandátového a imunitního výboru je
také ze zákona neveøejné, a bohužel øada z nás, èlenù mandátového a i-
munitního výboru, si pøed médii pouští pusu na špacír a hovoøí o vìcech,
které mají zùstat v utajení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. A ještì
poøád žádám pana kolegu Ludvíka Hovorku o strpení, protože se s další
faktickou poznámkou pøihlásil pan poslanec Matìj Fichtner. Pane
poslanèe, máte slovo ke své faktické poznámce.

Poslanec Matìj Fichtner: Dìkuji, pane pøedsedající. K panu poslanci
Polèákovi prostøednictvím vás, pane pøedsedající. Já pøece nejsem proti
zøízení této vyšetøovací komise, naopak její zøízení podporuji. To, co jsem
øíkal, to jsem pouze upozoròoval na rizika, která mohou nastat v prùbìhu
toho, kdy bude vyšetøovací komise vykonávat svou èinnost. To znamená,
že existuje riziko toho, že nìkteøí poslanci svými vyjádøeními se budou
prostøednictvím této vyšetøovací komise snažit trestní øízení nìjakým
zpùsobem ovlivnit. Je to riziko, doufám, že nenastane, když nám v tom
pomùžete, budu jedinì rád. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Stále jsme u faktické
poznámky. Ještì pan kolega Ivan Pilný se pøihlásil k faktické poznámce, a
pak snad už dojde na kolegu Ludvíka Hovorku. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Ivan Pilný: Dámy a pánové, nejsem sice poslanec mladý, ale
nový, což znamená, že nenesu odpovìdnost za zøízení vyšetøovacích ko-
misí, které nikdy nic nevyšetøily. Takže mi nezbývá, než se øídit zdravým ro-
zumem, a ten mi øíká: Opencard je paskvil, úžasnì pøedražený, který má o-
mezenou funkènost, byl draze zaplacený a škody nebudou nikde nahraze-
ny. To je za prvé.

Za druhé. My jsme politické shromáždìní, které nelze odpolitizovat. To
znamená, že pokud pøistoupíme k zøízení vyšetøovací komise, tak by asi
nemìla respektovat výsledky voleb, ale mìlo by to být skuteènì paritní
shromáždìní. Z toho pro mì vyplývá jen to, že jediné, co ta komise mùže
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mukoliv v policii a na státním zastupitelství øekl. Z toho plyne jediná vìc.
Pokud se to vyzradilo, tak to dost pravdìpodobnì byl jeden z tìch tøí, kteøí
se toho zúèastnili. Ale nemùžete prozradit to, co neexistuje. On jím prostì
nikdy nebyl a nikdy o to nepožádal, jsou-li informace, které zaznìly v
poøadu, který jsem v nedìli vidìl, pravdivé, asi o tom nikdo nevíme nic víc.

Pokud jde o to, co øíkal pan poslanec Hovorka, já jsem nenamítal, nebo
nikdo tady nenamítal, že závìry té komise budou tøeba nekonkrétní. Já
mám obavu, že budou konkrétní až moc v politické rovinì a bude to zneu-
žito jenom a pouze k tomu, aby se nìkteré na první pohled bohulibé
skupiny koneènì mohly poøádnì zavrtat do soustavy státního zastupitelství,
a pro to já nebudu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Teï mám další faktické po-
známky. První faktická poznámka je elektronická od Romana Váni, poté
faktická poznámka Ivana Gabala, poté faktická poznámka navrhovatele, ta-
kže kolegu Štìtinu ještì požádám o strpení. Prosím, pan kolega Roman
Váòa. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Roman Váòa: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové, již
delší dobu se tady bavíme o jednom konkrétním pøípadì, o kauze
Opencard. Padla i jména aktérù této kauzy. Já bych si jen dovolil upozor-
nit, že podle zákona, tedy podle jednacího øádu, je možné vyšetøovací
komisi zøídit pouze ve veøejném zájmu, ne v zájmu konkrétních osob. A ten
veøejný zájem právì k této vìci – proè byla právì tato konkrétní kauza vy-
brána – mi není úplnì jasný, protože pak bychom mohli øešit tisíce a milio-
ny jiných vyšetøování, jiných soudních øízení, jiných velmi tìžkých osudù,
které nepochybnì jsou a které koneckoncù i písemnì mnohdy pøicházejí
sem do Snìmovny. Takže je to urèitý moment, zda skuteènì ten veøejný
zájem právì v této jediné konkrétní kauze je tak veliký, aby opravòoval
zøízení vyšetøovací komise parlamentu. To je otázka, kterou dávám ke
zvážení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, dìkuji. Nyní pan poslanec
Ivan Gabal k faktické poznámce. Poté pan kolega Huml a pan kolega
Chalupa ještì s faktickými poznámkami. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji za slovo. Já navážu na pøedøeèníka, èistì
jenom technicky, a ještì na exministra pana Blažka. Pøípad Opencard ne-
ní možné redukovat na pøípad toho vyzrazeného svìdka. Já jsem øíkal, že
tam z pìti vážných trestních obvinìní tøi jsou odložena s pomìrnì dosti po-
fidérními argumenty a je potøeba se zpìtnì podívat, jak to vyšetøování po-
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vydáváme v dùsledku toho, že nebylo vyšetøeno první trestní oznámení
zastupitelky Jany Ryšlinkové a jeho podstatná èást byla s dosti nepocho-
pitelnými argumenty po nìkolika letech odložena. Jen bych pøipomnìl tady
kolegùm z hnutí ANO, že tehdy argumentovali, že hlasují pro vydání kole-
gy Svobody nikoliv proto, že by si mysleli, že nese odpovìdnost, ale pro-
tože nesouhlasí s institutem imunity. To znamená, argumentovat dneska
jiným zpùsobem proti vzniku té komise mnì nepøipadá racionální.

Za další – už byla zmínìna kauza utajovaného svìdka. Vùèi
argumentùm pana exministra musím øíci, že to, že ten svìdek byl vyzrazen
a posléze potrestán, aèkoliv informace, které poskytl, jsou evidentní fakta,
a jestli se toho ujímá argumentaènì ten èi onen, je podle mého názoru dru-
hotné. Ta faktická otázka, do jaké míry se to tam odehrálo korektnì, nebo
ne, si myslím, je pro tu vyšetøovací komisi pøíslušná.

Poslední – protože jsem také byl návštìvou v GIBS a protože tam ta
debata probìhla, musím øíci, že GIBS nemìla vùbec žádnou pøedstavu o
tom, jak probíhalo vyšetøování toho trestního oznámení pùvodního podle
auditu spoleènosti A. T. Kearney, které vzneslo pìt velmi vážných trestních
obvinìní a kde vlastnì jsme se ve vìtšinì z nich dostali jenom k odložení,
takže i tam jsem nabyl pocitu, že není dùvod, proè se zpìtnì nepodívat na
postup hlavních orgánù, což neznamená, že bychom museli øešit tisíc
dalších pøípadù, které jsou v souèasné dobì v øešení. My považujeme za
rozumné – a ten poèet podpisù tomu nasvìdèuje – podívat se zpìtnì, to
znamená nikoliv identifikovat viníky nebo nìco podobného, ale pokusit se
rekonstruovat postup pøíslušných orgánù v dané kauze, a tím vùèi nim
uplatnit urèitou kontrolní možnost, kterou nepochybnì máme.

Myslím si, že z toho ani nevyplývá ingerence do jejich práce, protože ta
práce v klíèových obvinìních byla uzavøena. To uzavøení je to, co si mys-
lím, že nás zajímá, protože tam jenom na okraj tìch 60 shodných stránek
mezi vyšetøujícím policistou a státní zástupkyní, a platilo pravidlo copy-pas-
te-Google jako základ jejich erudice pro odložení, není nìco, co by mì ne-
chávalo v klidu.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Ivanu
Gabalovi za jeho vystoupení. Mám dvì pøihlášky z místa. První pøihláška je
pana poslance Pavla Blažka, druhá Jiøího Štìtiny. Pane poslanèe, prosím,
máte slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Já zareaguji. Vyzradit svìdka
mùžete tehdy, je-li svìdkem. Pan Chytil nebyl nikdy ani utajený svìdek ani
spolupracující obvinìný. Ten takzvaný policista, který se zúèastnil toho jed-
nání, o tom nikdy neudìlal žádný záznam. Neexistuje dùkaz, že o tom ko-
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Poslanec Bohuslav Chalupa: Já nechci dlouho zdržovat. Veøejný
zájem podle mì je pokusit se odhalit mechanismy tìchhle tìch lumpáren a
pokusit se pøijít, nebo když je odhalíme, tak samozøejmì potom bychom
mìli udìlat všechno pro to, aby se to prostì nestávalo. To je veøejný zájem.
Dìkuju.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu kolegovi Chalupovi.
Pan kolega Grebeníèek vzdal svou faktickou poznámku. Pan kolega Pavel
Blažek nyní s faktickou poznámkou, potom øádnì pan kolega Šetina.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Já k panu navrhovateli vaším
prostøednictvím. Selektivní spravedlnost nebyla reakce na návrh na vznik
téhle komise ani na vás. To byla reakce na slova paní ministrynì v rámci o-
becné debaty.

Struèná reakce na pana poslance Gabala, vaším prostøednictvím. Já
bych o tom svìdkovi nemluvil, ona to v tom pøípadu je jistá marginálie, ale
pan navrhovatel, a to byla reakce na nìj, to uvedl jako jednu z podstatných
vìcí toho, proè ten návrh pøedkládá, tak jsem reagoval, že v rámci toho ná-
vrhu to jako podstatná vìc sdìleno bylo.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní je koneènì øada na
øádnì pøihlášeném panu poslanci Jiøím Štìtinovi. Pane kolego, prosím,
máte slovo.

Poslanec Jiøí Štìtina: Vážený pane místopøedsedo, dìkuji za slovo.
Dámy a pánové, já velmi peèlivì poslouchám diskusní pøíspìvky všech
kolegù. Já bych z tohoto místa chtìl pøipomenout jednu vìc. Já jsem v mi-
nulém volebním období mìl interpelaci na tøi ministry, na ministra vnitra pa-
na Kubiceho, na ministra spravedlnosti pana Pospíšila a na paní vicepre-
miérku Peake, ve vìci kauz, o kterých se mluví v této republice a které ne-
jsou selektivní. Ty jsou systémové. To znamená poèínaje rokem 1994 a
konèe rokem – já nevím – 2012. A já jsem je žádal, aby mi odpovìdìli, jak
tyto kauzy byly šetøeny, kdo je šetøil, proè nebyly vyšetøeny. Víte jaký byl
závìr? Že do dnešního dne odpovìï nemám. Já to chápu, proè. Já se do-
mnívám, že se nikdo nechce vlamovat do státního zastupitelství. Nikdo si
nebude hrát na nìjakou komisi, která je pøes vyšetøovatele, státní zástup-
ce. Myslím si, že kdo trochu nìco ví o trestné èinnosti, tak ví, že nemùže jít
do živých kauz. A já vítám, že koneènì je politická vùle zaèít šetøit kauzu,
ve které zatím, tak jak to sleduji, a nemohu to posoudit, jsou souzeni lidé,
kteøí asi nebyli u hlavy pudla této kauzy. Takže musím øíci, že vítám tuto ko-
misi, a kdyby zaèala pracovat zítra, jenom dobøe. Dìkuji za pozornost.
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stupovalo. Kauza toho svìdka je v tom jenom jednou velmi dílèí záležitostí.
To, co øíkal pan exministr možná už, pokud tu komisi zøídíme, patøí pøed

tuto komisi, ale nemìlo by být meritorním principem debaty o tom, zda ji
zøídíme, nebo nezøídíme, èímž nechci polemizovat s vaším názorem.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Jsou tu samé faktické poznámky.
Nyní pan kolega Huml, poté pan kolega Chalupa, pan kolega Grebeníèek
a poté znovu pan kolega Blažek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Huml: Já bych také chtìl zareagovat na pana ko-
legu Blažka. On ten svìdek je, pane kolego prostøednictvím
pøedsedajícího. Vy citujete jeden poøad, ale ono tìch poøadù vzniklo v
prùbìhu èasu víc. A námìstkynì primátora hlavního mìsta Prahy v Èeské
televizi jasnì potvrdila, a bylo to odvysíláno asi pøed dvìma mìsíci, že ona
byla u toho. On jí to pøišel oznámit jako její podøízený pracovník námìstkyni
primátora a ta námìstkynì primátora kontaktovala policii a zorganizovala
tu schùzku, o které jste mluvil. Já si myslím že, pro obyèejného – v
uvozovkách – èlovìka, který se obrátí na svého nadøízeného, který
zprostøedkuje schùzku s policií, je to – co chcete víc? 

A k veøejnému zájmu svému kolegovi Váòovi. Vám je miliarda, která se
vykouøila z komína, málo na veøejný zájem, na to, že nebylo do dneška
vyšetøeno, jestli to je v podstatì trestný èin, nebo není? Mnì to pøijde jako
silný veøejný zájem.

A selektivní spravedlnost – zase zpátky doprava. Vybrána jedna kauza
byla proto, že tady jsou podnìty, že tady jsou opakované podnìty, že to
vyšetøování neprobíhá standardnì. A když budete tvrdit, že selektivnì
stíháme jenom nìkteré pachatele trestných èinù, to pøece také není prav-
da. Nestíháme všechny obyvatele. A i státní zástupce se bohužel mùže do-
pustit trestného èinu. A mùžeme spekulovat o tom, jestli dneska ty kontrol-
ní mechanismy jsou, nebo nejsou nastaveny správnì. Já jsem do toho
návrhu na zøízení komise napsal úmyslnì: provìøí èinnost. Ona komise ne-
bude trestat, ona nebude vyšetøovat, zda trestný èin se stal, nebo nestal
konkrétnì, ale bude provìøovat èinnost tìch orgánù èinných v trestním
øízení.

Já si myslím, souhlasím s kolegou Polèákem, že ta doba na zøízení je
právì teï. Teï je úplnì nejdùležitìjší, aby to nebylo zase za další dva ro-
ky, až už budeme zase svìdky toho, že další kauzy jsou zameteny pod
koberec. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan kolega Chalupa s
faktickou poznámkou. Pøipraví se pan kolega Grebeníèek.
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Poslanec Zbynìk Stanjura: Takže formálnì navrhuji k navrženému
usnesení zmìnu v bodì III. Místo stanoví lhùtu do šesti mìsícù ode dne
zøízení komise navrhuji pevné datum, stanovit lhùtu do 31. 12. 2014. A v
èlánku IV zmìnu usnesení – urèuje poèet èlenù vyšetøovací komise na se-
dm, a to zastoupení jeden èlen za každý klub v Poslanecké snìmovnì.

To jsou dva návrhy, a pak jenom krátký návrh èi prosba. Myslím si, že
by bylo fajn, kdyby jednotlivé kluby, až budou øešit personální návrhy, da-
ly lidi mimo Prahu a aby to pokud možno byli lidi, kteøí nikdy nepracovali a�
už u policie, nebo mezi státními zástupci. Myslím si, že by to bylo docela
dobøe, ale to je jenom prosba pro jednotlivé kluby, které budou své nomi-
nanty vybírat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní kdo dál do podrobné
rozpravy? Pan navrhovatel, jestli zopakuje jenom ten text, který je pøipraven
k usnesení. Pan zpravodaj? Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Daniel Korte: Dìkuji. Takže konstatuji, že návrh na zamítnutí
pøedložen nebyl. Byly pøedloženy dva pozmìòovací návrhy, a sice odsta-
vec III, stanovit lhùtu do 31. 12. 2014 – o tom mùžeme hlasovat? (Obrací se
k pøedsedajícímu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Prosím, to znamená, pùvodní návrh
je devítièlenná komise...

Poslanec Daniel Korte: Takže pùvodní návrh je šest mìsícù,
pozmìòovací návrh je do 31. 12. 2014.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, èili existuje základní návrh,
který máme na stole, ten je devítièlenná na šest mìsícù, protinávrh je
sedmièlenná s termínem do 31. 12. 2014. Ano? Dobøe. Budeme hlasovat v
této vìci. Jenom opakuji ty návrhy, abychom potom vìdìli, o èem budeme
hlasovat. Má ještì nìkdo jiný zájem vystoupit v rozpravì? Není tomu tak.
Podrobnou rozpravu konèím.

Pøistoupíme k hlasování. Návrh, pane zpravodaji, na hlasování je
nejdøíve o protinávrhu... 

Poslanec Daniel Korte: Jsou dva protinávrhy.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: O dvou protinávrzích. Èili nejdøíve
návrh na poèet èlenù, protože to je zásadní vìc, tzn. protinávrh proti 9 je
7. Ano, všichni jsme s tím srozumìni? (Bez námitek.) Odhlásím vás.
Požádám vás o novou registraci. Prosím pøihlaste se svými identifikaèními
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jiøímu
Štìtinovi. To byl poslední pøihlášený v rozpravì. Ptám se, jestli se ještì
nìkdo hlásí do rozpravy. Nikoho nevidím, pan, ano. Pan pøedseda klubu
ODS, Zbynìk Stanjura. Máte slovo, pane pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Vy jste mì mírnì zmátl. Pan pøedseda
Poslanecké snìmovny øekl, že mám naèíst návrhy v podrobné rozpravì. A
evidentnì je rozprava spoleèná. Tak proto jsem se pøihlásil teï, než jste
uzavøel...

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ne, já samozøejmì otevøu podrob-
nou rozpravu, pokud jde o návrh. Nejde o zákon, jde o návrh zøízení
vyšetøovací komise a tam se povedou obì rozpravy, takže je to v poøádku.
Ale samozøejmì nikdo vám nebrání, abyste už v obecné rozpravì vystou-
pil.

Nikoho nevidím, obecnou rozpravu konèím. Ptám se, jestli je zájem o
závìreèné slovo po obecné rozpravì. Ano, pan navrhovatel. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Huml: Dìkuju. Já bych chtìl všem pøedøeèníkùm
podìkovat. Myslím si, že je tady jedno mimoøádnì dùležité, pokud tu
komisi zøídíme, tak vybrat lidi, kteøí trošku rozumí trestnímu právu, možná i
aby nebyli úplnì bez práva nepolíbení. A pokud jsou tady pøipomínky k to-
mu, že v minulé komisi nic nevyšetøili, já souhlasím s názorem, že je to o
tom, jak bude personálnì ta komise složena. Takže myslím si, že tato
Snìmovna má šanci být snad už koneènì jednou nìjaká jiná, než byly ty
minulé.

Takže to je ode mne závìreèné slovo. Myslím si, že byly naèteny i ty
zmìny na, já jsem se tenkrát spletl, když jsem to uvádìl, øekl jsem paritní
zastoupení, mìl jsem na mysli samozøejmì pomìrné. Pozmìòovací návrh
od pana Korteho na to, aby to bylo z každé strany jeden èlovìk, tedy pa-
ritní zastoupení, padl. Možná, že bychom se ještì mohli dohadovat o tom,
že ne pùl roku, ale jenom do konce letošního roku. Tím si to trošku pro-
dloužíme, což je návrh pana Stanjury. Takže já ho tady jenom naèítám.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Tak nyní jestli pan zpravo-
daj má zájem o závìreèné slovo po obecné rozpravì...? K podrobné
rozpravì se teï dostaneme. Pokud ne, tak dìkuji. Otevírám rozpravu po-
drobnou. Nemám do ní žádnou písemnou pøihlášku, eviduji pøihlášku
samozøejmì pana pøedsedy poslaneckého klubu ODS Zbyòka Stanjury.
Hned mu dávám slovo. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.
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Poslanec Martin Kolovratník: Pane pøedsedající, dìkuji. Já vám podám
technickou informaci k volbì té komise. Pøipomenu, že složení komise bu-
de hlasováno plénem veøejným hlasováním. Teprve poté komise ze svého
støedu mùže vybrat návrh na svého pøedsedu. O pøedsedovi poté budeme
hlasovat formou tajnou, tedy tajnou volbou.

Jako první krok musím vyhlásit lhùtu na nominaci na podání návrhu na
èleny komise. Tuto lhùtu vyhlašuji do pøíštího týdne do pondìlí 24. do 12
hodin. Ještì jednou to zopakuji: Lhùta na podání návrhu na èleny této novì
ustavené komise do sekretariátu volební komise ve druhém patøe v pondìlí
24. bøezna do 12 hodin. Komise se sejde v úterý hodinu pøed zaèátkem
jednání pléna a potom na zaèátku ve 14 hodin budeme hlasovat o složení
té komise. Pak teprve pøijde na øadu další krok, a to volba pøedsedy. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To bylo technické sdìlení
pøedsedy volební komise a budeme pokraèovat v øádných bodech, které
projednáváme. Konèím bod èíslo 56.

Podle schváleného poøadu schùze budeme pokraèovat bodem èíslo

29.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Protokol, který upravuje Smlouvu
mezi vládou Èeské republiky a vládou Ukrajiny o zamezení dvojího

zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu 
a z majetku a který byl podepsán v Kyjevì dne 21. øíjna 2013

/snìmovní tisk 112/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede místopøedseda vlády a ministr financí Andrej
Babiš. Prosím, aby se ujal slova.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené dámy a pánové, pøedkládám k projednání další
smluvní dokument, který souvisí s mezinárodním zdaòováním. V tomto
pøípadì se jedná o protokol s Ukrajinou k již existující smlouvì o zamezení
dvojího zdanìní. Je nutné zdùraznit, že z hlediska Èeské republiky
souèasná vnitropolitická mezinárodní situace Ukrajiny nemá vliv na pro-
bíhající legislativní proces a ratifikaci protokolu k mezinárodní daòové
smlouvì.

Ve vzájemných daòových vztazích mezi Èeskou republikou a Ukrajinou
se nadále uplatòuje Smlouva mezi vládou Èeské republiky a vládou
Ukrajiny o zamezení dvojího zdanìní a zabránìní daòovému úniku v oboru
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kartami. Jakmile se poèet poslancù a poslankyò ustálí, zahájím hlasování.

Bude to hlasování èíslo 59, které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro
sedmièlennou vyšetøovací komisi. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 59, z pøítomných 155 pro 68, proti 37. Návrh
nebyl pøijat.

Budeme tedy hlasovat o devítièlenné vyšetøovací komisi. (Nesouhlas v
plénu.) Ne, to je pùvodní návrh, dobøe. Abych nebyl ovlivnìn, že tady s tím
manipuluji.

Nyní budeme hlasovat o termínu pro dokonèení, tzn. jestli ten termín je
31. 12., nebo do šesti mìsícù.

Èili otázka je, kdo je pro to, aby komise byla zøízena do 31. 12. letošního
roku. Kdo je pro? Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 60. Kdo je proti?
Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 60, z pøítomných 157 pro 140, proti 2. Návrh
byl pøijat.

Zbývá nám tedy hlasovat o návrhu jako celku s jednou zmìnou, tzn. s
termínem pro dokonèení práce komise. Rozhodneme v hlasování poøadové
èíslo 61 o zøízení komise v tìch pozmìòovacích návrzích, které byly pøijaty.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 61. Ptám se, kdo je pro zøízení
vyšetøovací komise. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 61, z pøítomných 155 pro 121, proti 20. Návrh
byl pøijat. Konstatuji, že byla zøízena vyšetøovací komise pro vyšetøování
pøípadu Opencard. (Potlesk z øad hnutí ANO.)

Mimo jednací body se hlásí pøedseda poslaneckého klubu ODS Zbynìk
Stanjura. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tak jsme zase vidìli v praxi... Nejdøív jsme
tady poslouchali 70 minut vystoupení, jak hlavnì musíme hledat tu pravdu.
A pak jste si pro jistotu odhlasovali vìtšinu, abychom tu pravdu náhodou
nemohli zjistit v opozici. Gratuluji vám. Ty øeèi o tom, jak budete hledat
pravdu, si mùžete nechat, protože jste posedlí vìtšinou ve vyšetøovací ko-
misi. Máte ji tam, dobøe vám tak. (Potlesk poslancù ODS.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: To byl pan pøedseda Stanjura. Nyní
se hlásí pan pøedseda Kolovratník, logicky, pøedseda volební komise. Pane
pøedsedo, máte slovo.
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vážení kolegové, dìkuji panu ministrovi za vyèerpávající dùvodovou
zprávu, ke které celkem není co dodat.

Doporuèil bych tento protokol k dalšímu projednávání. Doporuèil bych
pøikázat to k projednávání zahraniènímu výboru, ale nechal bych hlasovat
i o zvážení o tom, jestli tuto smlouvu nemá projednávat i rozpoètový výbor.
Já jsem, jak jsem to trošku studoval, narazil na jeden problém, o kterém
vám nyní chci øíct.

Pùvodní smlouva z roku 1997, smlouva mezi vládou Èeské republiky a
vládou Ukrajiny o zamezení dvojího zdanìní atd. atd., definuje kromì daní,
na které se vztahuje, a dalších výrazù pro potøeby této smlouvy, kdo je re-
zident jednoho smluvního státu, a definuje státy, na které se vztahuje, tedy
smluvní státy. 

Jen tak pro zajímavost bych ocitoval, jak jsou tady smluvní státy defi-
novány. Zatímco Èeská republika je definována takto: oznaèuje se tak
území Èeské republiky, na kterém jsou podle èeských právních pøedpisù a
v souladu s mezinárodním právem vykonávána svrchovaná práva Èeské
republiky, výraz Ukrajina je definován zajímavì jinak: oznaèuje se tak úze-
mí Ukrajiny, její kontinentální šelf a její výluènou pøímoøskou ekonomickou
zónu vèetnì jakékoliv oblasti mimo výsostných vod Ukrajiny, která je nebo
mùže být v souladu s mezinárodním právem a podle právních pøedpisù
Ukrajiny oznaèena jako oblast, kde mohou být vykonávána práva Ukrajiny,
pokud jde o moøské dno, podloží a jiné pøírodní zdroje.

Jelikož jak tady øekl pan pøedseda, protokol, o kterém jednáme, by mìl
odrážet aktuální mezinárodní vývoj, kromì toho, že aktualizuje, upøesòuje a
novì definuje nìkteré pojmy a èásti stávající smlouvy, narazil jsem tady na
problém, který nevím, protože danì nejsou moje oblast, ve které bych
nìjak vynikal, a chci vám ho øíct. Jak se budeme dívat na fyzickou nebo
právnickou osobu, kterou považujeme v souèasné dobì za daòového rezi-
denta Ukrajiny, pokud tato fyzická nebo právnická osoba, a která u nás
podniká, pokud tato fyzická nebo právnická osoba podniká rovnìž na
Krymu, má tam sídlo anebo se tam jako fyzická osoba zdržuje více než pùl
roku? Myslím, že jsme neuznali odtržení Krymu, ale zároveò si myslím, že
Ruská federace si bude uplatòovat právo tyto osoby fyzické nebo
právnické zdaòovat. Proto bych prosil hlasovat o tom, jestli toto nepøikázat
ještì rozpoètovému výboru. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji a otevírám
rozpravu v obecné èásti. Mám pøihlášku pana poslance Pavla Blažka a za-
tím jinou pøihlášku nemám. Ano, vidím další pøihlášky. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.
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danì z pøíjmu a z majetku, která byla podepsána v Kyjevì dne 30. èervna
1997. Smlouva vstoupila v platnost dne 20. dubna 1999 a je v Èeské re-
publice publikována ve Sbírce zákonù pod èíslem 103/1999. (Velký hluk v
sále.)

Zdùrazòuji, že protokol, který vznikl z iniciativy èeské strany, plnì odráží
mezinárodní vývoj a trendy v mezinárodní daòové oblasti, a to zejména v
rámci OECD. Protokol, který bude tvoøit nedílnou souèást smlouvy o zame-
zení dvojího zdanìní, pøispìje jak prostøednictvím zajištìní rozšíøené
výmìny daòových informací, tak dalšími úpravami textu k vìtší právní
jistotì a k lepší koordinaci èinnosti daòových úøadù obou státù.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane místopøedsedo vlády, já vás
s prominutím na chvilièku pøeruším a požádám Snìmovnu o klid!
Projednáváme mezinárodní smlouvu, která má velké dopady pro Èeskou
republiku. Rád bych, abyste všechny debaty, které nesouvisí s pøedmìtem
jednání, pøenesli do kuloárù. Dìkuji.

Pokraèujte prosím, pane místopøedsedo vlády.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Tato
opatøení smìøují k omezení pøípadných daòových únikù a podvodù a
souèasnì èeským daòovým rezidentùm zajistí napø. bezproblémovou apli-
kaci metody vynìtí v kontextu pøíjmù pobíraných ze zdrojù na území
Ukrajiny z titulu výkonu závislé èinnosti.

Jsem pøesvìdèen, že uzavøením tohoto protokolu ke smlouvì se dále u-
snadní podnikání èeským firmám na perspektivním ukrajinském trhu a bu-
de významnou pøíležitostí pro navázání dalších obchodních vztahù s
Ukrajinou. Potøeby rozvíjející se ukrajinské ekonomiky mají velký potenciál.
Za perspektivní odvìtví lze jmenovat napø. energetiku, infrastrukturu,
zemìdìlskopotravináøský komplex, ekologii, strojírenství, metalurgii,
chemický prùmysl, zdravotnickou techniku, výrobu lékù apod.

Na základì již uvedeného navrhuji, aby Poslanecká snìmovna
Parlamentu Èeské republiky vzala v úvahu zmínìné skuteènosti pro pro-
jednávání tohoto protokolu, aby tento protokol k mezinárodní smlouvì byl v
prvním ètení pøikázán pøíslušným snìmovním výborùm, které je detailnì
posoudí. 

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi vlády
a žádám, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Pavel
Plzák. Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážené kolegynì,



- 351 -

Takže já jsem nic nekritizoval. Akorát jsem øekl, že je to politický krok,
bude to trvat pùl roku a potom vlastnì dojde k nìjakým jednáním o
asociaèní dohodì. Akorát jsem se zeptal, jaký to bude mít dopad na eko-
nomiku celé Evropské unie v tom sektoru. A na to mi nebylo odpovìzeno.
Takže já nic nekritizuji, jen konstatuji, aby se vìdìlo, že tímto pádem urèitì
pomáháme, doufejme, že tedy pomáháme hlavnì obèanùm Ukrajiny, ti to
potøebují. Protože samozøejmì korupce je tam šílená. I doktorovi musí
dávat úplatek. Takže by bylo dobré urèitì, aby naše pomoc pøistála tam,
kde má.

Takže to jen na okraj toho dotazu. Takže nic jsem nekritizoval, jen jsem
konstatoval a informoval jsem o tom i na vládì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi vlády
a ještì pøihláška pana poslance Zbyòka Stanjury. Prosím, pane pøedsedo,
máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za informaci i tu kvantifikaci. Já
jsem øíkal rovnou, že to mám z veøejných zdrojù, proto jsem ten dotaz po-
ložil. Já jsem nemìl žádnou kritickou poznámku. A jenom k tìm zhruba,
jestli èíslo je správné, 114 milionùm, tak myslím, že je to dobøe a že si
musíme uvìdomit, že každá pomoc nìco stojí. Když pomáhám, tak
samozøejmì dávám nìco ze svého, jinak to prostì není pomoc, jenom
levné gesto. Jsem rád, že tìch 400 milionù eur Evropská komise uvolní,
resp. tím sníží poplatky pro vývozce z Ukrajiny. A naprosto souhlasím s tím
a vìøím, že to Evropská unie udìlá, protože to je krok celé osmadvacítky,
aby si ohlídala, kde ty pøípadné úlevy skonèí. Aby skonèily tam, kde si
pøedstavují ti, kteøí ti úlevy poskytují a nabízejí Ukrajinì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Kdo dál do rozpravy?
Nikoho nevidím, rozpravu konèím. Budeme se zabývat návrhem na
pøikázání výboru k projednání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat
pøedložený návrh k projednání zahraniènímu výboru. Má nìkdo jiný návrh?
Slyšeli jsme návrh pana zpravodaje o rozpoètovém výboru. Prosím, pokud
na nìm trvá, aby ho pøednesl v rozpravì nebo aby ho potvrdil, že to navr-
huje v rozpravì.

Poslanec Pavel Plzák: Ano, já potvrzuji, že vzhledem k tomu, že s touto
vìcí si jaksi nevím pøesnì rady, chtìl bych, aby to projednal i rozpoètový výbor.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Budeme tedy hlasovat o tìchto
dvou návrzích. Ještì pan pøedseda rozpoètového výboru. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.
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Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Mìl jsem v zásadì stejný
dotaz, jako mìl pan zpravodaj, taky mnì to vrtalo v hlavì. Úplnì stejnou o-
tázku jsem mìl. Jak to vlastnì bude s Krymem, pøípadnì s dalšími úze-
mími, pokud krize bude pokraèovat dál v uvozovkách ve prospìch Ruska.
A dovolte mnì, nebyl bych opozièní poslanec, abych to neøekl. Pan Babiš
pøi vší úctì tu není jako pan pøedseda, ale jako pan ministr financí.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan pøedseda klubu
ODS Zbynìk Stanjura k øádné pøihlášce v obecné rozpravì. Prosím, pane
pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji. Za prvé chci øíct, že budeme hla-
sovat pro. Nicménì z veøejných zdrojù jsem se doèetl, že pan ministr
financí øíká, že je špatný krok zrušit cla s Ukrajinou. Já bych chtìl, aby nám
vysvìtlil, proè je to špatný krok. Myslím, že je to jedna z šancí, jak ekono-
micky Ukrajinì pomoci. Nechci opakovat pøerušenou debatu ze vèerejška,
ty argumenty, jak my hodnotíme situaci na Ukrajinì, na Krymu. Ale myslím
si, že patøíme k demokratickému Západu, je naší povinností pokud možno
ekonomicky pomoci Ukrajinì. A zrušení cel je jedna z možností, které mo-
hou fungovat relativnì efektivnì a relativnì rychle. Takže mì pøekvapilo, že
náš ministr financí to hodnotí velmi kriticky. Pokud je to pravda. Pokud to
pravda není a noviny nenapsaly pøesnou informaci, tak se tímto omlouvám.
Dìkuji za vysvìtlení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Hlásí se do rozpravy pan
místopøedseda vlády, ministr financí Andrej Babiš. Prosím, pane
místopøedsedo vlády, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì,
kolegové, já jsem v rámci návštìvy Ecofinu navštívil i odbor komisaøe
Füleho a tam jsem se dozvìdìl o tom, že Evropská unie pøikraèuje ke kro-
ku zrušení cel na pùl roku. Urèitì je to krok, který má nìjaké dopady, a já
jsem to nekritizoval. Já jsem jen konstatoval, že Èeská republika pøijde díky
tomu o asi 114 milionù korun cla, které jsme vybrali na dovozu agrokomo-
dit. A co bylo zajímavé na té komisi, jelikož u nás v tisku jsme strašnì kriti-
zovali ty zlé oligarchy, co tam mají – a pøímo na komisi, já jsem se ptal, jak
tam tedy budeme investovat, v té Ukrajinì, a právì ten zástupce mi
doporuèil, že pan Achmetov, to je partner pro Evropskou unii, který tam mi-
mochodem zamìstnává 300 tisíc lidí, tak to bylo takové trošku komické. A
samozøejmì otázka je, jestli ta úleva cla, která je celkem významná, je to
asi 400 milionù eur, kde vlastnì skonèí. Jestli skonèí u tìch oligarchù, ne-
bo kam to tedy pùjde.
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cích ke zbyteènému zatížení daòových poplatníkù a k mezinárodnímu
dvojímu zdanìní. Pøíèinou je kolize daòových zákonù jednotlivých státù.
Proto je mezi zemìmi obvyklé sjednávat bilaterální smlouvy o zamezení
dvojímu zdanìní. Ve vzájemných daòových vztazích mezi Èeskou republi-
kou a Republikou Kosovo se v souèasné dobì žádná taková mezinárodní
komplexní daòová smlouva neuplatòuje. Neaplikuje se ani daòová smlou-
va s bývalou Jugoslávií ani daòová smlouva se Srbskem a Èernou Horou.

Jde o komplexní daòovou smlouvu, která tak upravuje zdaòování a
vylouèení mezinárodního dvojího zdanìní všech možných druhù pøíjmù.
Tato dùležitá smlouva rovnìž pøispìje k objektivnímu rozdìlení práva na
daò z jednotlivých druhù pøíjmù mezi oba státy, tedy mezi stát zdroje pøíjmu
a stát jeho pøíjemce.

Smlouva byla sjednána na základì vzorových modelù OECD a OSN a
standardnì vychází z daòových zákonù obou státù, pøièemž nestanoví
daòovým subjektùm žádné další povinnosti než ty, které jsou v tìchto záko-
nech obsaženy.

Jako všechny smlouvy tohoto typu i tato upravuje základní formy spo-
lupráce mezi pøíslušnými orgány obou smluvních stran. Umožòuje øešení
sporù vzniklých pøi výkladu a provádìní smlouvy, výmìnu informací a
koordinaci daòových úøadù obou státù, která smìøuje k omezení
pøípadných daòových únikù a podvodù. Smlouva souèasnì zajiš�uje
daòovou nediskriminaci èeských subjektù v Kosovu a zvýší právní jistotu
investorù i ostatních daòových subjektù, a to zejména pokud jde o existen-
ci a výši jejich daòové povinnosti.

Na základì již uvedeného proto navrhuji, aby Poslanecká snìmovna
vzala v úvahu pøi projednávání této smlouvy zmínìné skuteènosti a aby ta-
to mezinárodní smlouva byla v prvém ètení pøikázána pøíslušným
snìmovním výborùm. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi
vlády. Žádám, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec
Jaroslav Foldyna. Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Pane
místopøedsedo vlády, páni ministøi, moji kolegové, moje kolegynì, dostal
jsem na starost zpravodajovat smlouvu mezi Èeskou republikou a jakýmsi
státem Kosovo. Jedná se o standardní smlouvu, jak pan ministr øekl, a má
plnì pravdu. Nicménì se jedná o smlouvu s nestandardním subjektem me-
zinárodního práva. S nestandardním subjektem, protože vám pøeètu usne-
sení Poslanecké snìmovny, které nikdy nebylo revokováno, tudíž usnesení
platí.

Je to usnesení z pátého volebního období z roku 2008 z 27. schùze 6.
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Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážený pane místopøedsedo.
Jenom pro vaši informaci: rozpoètový výbor si vždy tyto vìci žádá k pro-
jednání nebo bere k projednání ve svém výboru.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, dìkuji. Je to samozøejmì vìci
výboru, jestli si osvojí nìkterý návrh. Ale samozøejmì rozhodnutí o tom, že
to Snìmovna pøikazuje, má jinou váhu. V této vìci je to asi dùležité, roz-
hodneme tak v hlasování. Odhlásím vás. Požádám vás o novou registraci.
Prosím, pøihlaste se svými identifikaèními kartami.

Budeme rozhodovat nejdøíve o pøikázání výboru zahraniènímu, a to v
hlasování èíslo 62, které jsem zahájil. Ptám se, kdo je pro. Kdo je proti?

V hlasování poøadové èíslo 62 z pøítomných 128 pro 127, návrh byl
pøijat.

Nyní budeme rozhodovat o pøikázání výboru rozpoètovému, a to v
hlasování poøadové èíslo 63, které jsem zahájil. Ptám se, kdo je pro
pøikázání rozpoètovému výboru. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 63 z pøítomných 129 pro 127, proti jeden.
Návrh byl pøijat.

Konstatuji, že tento vládní návrh byl pøikázán k projednání výboru
zahraniènímu a výboru rozpoètovému. Dìkuji panu ministrovi, dìkuji zpra-
vodaji. Konèím bod 29. 

Dalším bodem je

32.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou 
a Republikou Kosovo o zamezení dvojímu zdanìní a zabránìní
daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu, která byla podepsána 

v Prištinì dne 26. listopadu 2013
/snìmovní tisk 123/ - prvé ètení

Žádám místopøedsedu vlády a ministra financí Andreje Babiše, aby se
ujal slova. Prosím.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené dámy a pánové, bez existence daòových smluv
dochází v mezinárodních hospodáøských, obchodních, ale i kulturních sty-



- 355 -

zaøazen na jednání vlády a odhlasován, troufnu si øíct, že sice možná
vìtšinou ministrù, ale rozhodnì nebyli pøítomni všichni. Nevím, jestli se
èekalo na správný okamžik, až nìkteøí ministøi, kteøí se vyjádøili, že nikdy
nepøipustí, aby vláda Èeské republiky uznala Kosovo, nebyli na této vládì
pøítomni.

V rámci toho, co tady bylo øeèeno a jak to tehdy bylo, si myslím, že je-
nom odkládat tuto smlouvu je prostì špatnì! Dávám návrh na zamítnutí v
prvním ètení, protože pokud chceme respektovat vùli našich kolegù z roku
2008, tak se prostì nemáme co o smlouvì se státem, který není uznán
OSN, který nemá žádný právní statut a legitimitu, nemùže smlouva v Èeské
republice uzavírat. Takže já za sebe a celý poslanecký klub KSÈM dávám
návrh na zamítnutí smlouvy v prvním ètení.

Možná mi dovolte jenom malý historický exkurz k tomu, co tady
nezaznìlo. Bylo to právì Kosovo, kterým jsme si v Evropì otevøeli
Pandoøinu skøíòku, se kterou teï nikdo z nás neví, co má dìlat. My jsme
tehdy pøed tím varovali, bohužel to byla vùle pár jednotlivcù ve vládì, kteøí
mìli tu sílu a možnost, aby se Parlamentu postavili. Dìkuji. (Potlesk z øad
poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Kateøinì
Koneèné. Kdo dál do rozpravy? Nikoho nevidím, rozpravu konèím. Ptám se
tedy, jestli je zájem o závìreèné slovo jak od pana místopøedsedy vlády,
tak pana zpravodaje. Pane místopøedsedo, máte zájem o závìreèné slovo?
Prosím. Pan místopøedseda vlády a ministr financí Andrej Babiš.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì a
kolegové, jenom bych dodal, že to, jak vzniklo, nevzniklo Kosovo, neøeším.
Já øeším dvojité zdanìní našich firem, které v Kosovu podnikají a budou
tam podnikat bez ohledu na to, co bylo tady ve Snìmovnì nebo nìkde na
vládì. Pokud to samozøejmì zamítneme, tak to bude mít akorát dopad na
podnikání našich firem. To je všechno. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pan zpravodaj se závìreèným slo-
vem. 

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dìkuji vám. Pro zajímavost. Omlouvám
se, že jsme se dostali do tak prekérní situace. Opravdu pan místopøedseda
vlády a ministr financí s tím nemá nic spoleèného a pan Schwarzenberg je
zøejmì nìkde jinde.

Pane ministøe financí, kdybyste nám øekl, o jaký objem prostøedkù jde.
Jaké firmy èeské podnikají na Kosovu a jaké subjekty? Jestli o tom máte
nìjaký pøehled, jestli nìco takového je. Vím, že se tady hodnì jednalo
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února 2008, kdy se Poslanecká snìmovna vyjádøila takhle: "Vyjadøuje
pøesvìdèení, že øešení budoucího statutu srbské provincie Kosovo je
mimoøádnì dùležité pro mírový vývoj v oblasti Balkánu a evropské a
svìtové bezpeènosti," øíká naše Snìmovna. "Spolehlivou cestou k zajištìní
mírového vývoje, bezpeènosti a prosperity západního Balkánu je zaèlenìní
státù této oblasti do Evropské unie," øíká naše Snìmovna. "Pøi jednání o bu-
doucím statutu Kosova nebyly zatím vyèerpány všechny možnosti. Øešení
statutu Kosova pøispívající ke stabilitì na Balkánu a k posílení evropské a
svìtové bezpeènosti musí býti v souladu –" a teï zdùrazòuji "– s mezi-
národním právem, vycházet z rezoluce Rady bezpeènosti OSN 1244, která
byla pøijata 10. èervna 1999, ..." Nebyla nikdy revokována. Øíká naše
Snìmovna. "... a z její pøípadné úpravy založené na konsensu
zúèastnìných stran," což samozøejmì je velice dùležité v této chvíli, proè
to øíkám, a samozøejmì také "ze Závìreèného aktu konference o
bezpeènosti a spolupráci v Evropì," což je Helsinská smlouva z roku 1975.
"Významná role pøi nalezení øešení pøijatelného pro všechny zúèastnìné
strany pøipadá tedy Evropské unii," zvláš� vysocí pøedstavitelé atd.

Za druhé. Tento Parlament žádal v té dobì vládu Èeské republiky, "aby
využila všech svých možností, aby Èeská republika jako èlenský stát
Evropské unie a Organizace Spojených národù pøispìla k øešení budou-
cího statutu srbské provincie Kosovo ve smyslu tohoto usnesení".

Dámy a pánové, èeská vláda, tehdy vedená panem Topolánkem a mi-
nistrem zahranièí panem Schwarzenbergem, nás dostala do prekérní situ-
ace. Chceme-li dnes moralizovat Rusko, že nedodržuje mezinárodní
smlouvy, chceme-li tvrdit, že platí Helsinská smlouva, musíme si zamést
pøed vlastním prahem! Tam nás dostala pøedchozí vláda pana Topolánka
a zejména pan ministr zahranièních vìcí Schwarzenberg.

Jestliže nechceme pøilévat olej do ohnì diskuse kolem Ukrajiny,
doporuèuji neprojednávat s takovýmto nestandardním subjektem žádnou
smlouvu a navrhuji ji odložit. 

Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám
obecnou rozpravu. Mám do ní pøihlášku paní poslankynì Kateøiny
Koneèné. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì a kolegové, já budu kratší, protože ten historický exkurz toho, co
se stalo v této Snìmovnì v roce 2008... Byla to velká vìtšina poslancù, z
pøítomných 134 jich 114 hlasovalo pro usnesení, které vám tady pan kole-
ga Foldyna èetl. Samozøejmì potom to, co se stalo na výjezdním zasedání
vlády Èeské republiky v Teplicích, kdy byl tento bod zcela nestandardnì
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré odpoledne, milé
kolegynì a milí kolegové, chce se mi øíct vy nemnozí, leè vìrní. Dovolte,
abych vás pøivítal a popøál vám dobré zažití po obìdì a na zaèátek vám
oznámil, že do pøítomnosti nìkoho z èlenù vlády nemùžeme zaèít s inter-
pelacemi na nepøítomného pana premiéra... A už vidím jednoho èlena
vlády, takže mùžeme zaèít a nemusíme pøerušovat jednání.

Vítám vás tedy na ústních interpelacích na pøedsedu vlády, které jsou
nyní na programu.

58.
Ústní interpelace

Pan pøedseda vlády je bohužel nepøítomen. Proto ti, kteøí žádají o inter-
pelování pana premiéra, svùj dotaz pøednesou a bude jim odpovìzeno
písemnì.

Jako první vylosovaná interpelace je paní poslankynì Jitka Chalánková.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jitka Chalánková: Vážený pane premiére, chci obrátit va-
ši plnou pozornost na zcela konkrétní pøípad závažného porušování lid-
ských práv. Lidských práv malých dìtí, osmiletého Denise a šestiletého
Davida, obèanù Èeské republiky, a jejich rodièù v Norsku. Na základì ini-
ciativního, podle všech záští k èeským rodièùm motivovaného udání
uèitelky z mateøské školky byli otec dìtí a následnì i matka obvinìni z po-
hlavního zneužívání. David a Denis byli okamžitì odebráni rodièùm...
(Poslankynì se odmlèela kvùli vyrušujícím kolegùm.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Ano, dìkuji pánùm, že pøerušili svo-
ji debatu. Prosím, paní poslankynì, pokraèujte.

Poslankynì Jitka Chalánková: David a Denis byli okamžitì odebráni
rodièùm, oddìleni od sebe a umístìni každý do jiné pìstounské rodiny,
údajnì pro nedostatek pìstounských rodin ochotných vychovávat dvì dìti.
Pøestože se matka s otcem dìtí na nátlak norských speciálních služeb
Barnevernet rozvedla, následující vyšetøování obvinìní velmi záhy vyvráti-
lo. Oba chlapci zùstávají již dva roky v náhradních rodinách, soudy matce
nakonec pøiznaly právo na styk s nimi jen dvakrát do roka po dvou hodi-
nách. Tato setkání probíhají pod dozorem, matka má pøísnì zakázáno
mluvit s dìtmi èesky, èesky se dìti neuèí a svùj rodný jazyk postupnì za-
pomínají, pøestože jak ony, tak jejich rodièe jsou výluènými obèany Èeské
republiky. Na matku je dokonce èinìn nátlak, aby dala u èeských úøadù
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mnohde o kriminálních vìcech, o heroinu, ale nevím o žádném podnikání.
(Smích a potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To byla závìreèná slova.
Ještì pan pøedseda klubu sociální demokracie. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji. Dovolil bych si požádat o pøestávku
na jednání klubu v délce deseti minut.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Mohu vás požádat o to, abychom
se vyjádøili, jestli to mám spojit s polední pøestávkou? (Ohlas ze sálu.) Ne,
já se ptám, protože samozøejmì nìkdo si požádá o èásteèné prodloužení,
deset minut je krátká doba. Proto se ptám. (Domluva poslancù ÈSSD gesto
smìrem k pøedsedajícímu.) Dobøe.

Ještì pøed vyhlášením pøestávky pan místopøedseda vlády a ministr fi-
nancí. Prosím, pane místopøedsedo vlády.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já bych
tedy chtìl odpovìdìt, že v Kosovu pùsobí èeské firmy v oblasti ekologic-
kých projektù, technologií, èištìní vod èi rekultivací pozùstatkù tìžby a
prùbìžnì se pøipravují další projekty. Pùsobí tam Èesko-kosovská
obchodní a prùmyslová komora. Jsou tam mise. Èeské subjekty se úèastní
rùzných výstav a veletrhù. Jsou tam vydávány knihy èeských autorù a ne-
jsou ani výjimeèná vystoupení èeských umìlcù v Kosovu. Obchodní
výmìna 2012 – vývoj byl 11 milionù eur, dovoz 542 tisíc eur. To pro infor-
maci.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Jen ještì pro poradu klubu
sociální demokracie – návrh pana zpravodaje budu posuzovat jako návrh
na odroèení a padl návrh na zamítnutí. To je i pro tu poradu.

Nyní tedy pøerušuji jednání Poslanecké snìmovny do 14.30. Tento
pøerušený bod budeme potom projednávat v rámci jiných bodù zpráv a
mezinárodních smluv.

Vyhlašuji pøestávku na poradu klubu sociální demokracie, zároveò vy-
hlašuji polední pøestávku. Sejdeme se na interpelace, které jsou vyloso-
vány, ve 14.30. Dìkuji vám.

(Jednání pøerušeno ve 12.42 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 14.30 hodin.)
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podivem jsem si pøeèetla pøed nìkolika dny v tisku zprávu o setkání dvou
èlenù vaší vlády, konkrétnì místopøedsedy vlády Pavla Bìlobrádka a mi-
nistra kultury Daniela Hermana, s nìmeckými køes�anskodemokratickými
poslanci, které doprovázel také Peter Barton, tedy šéf pražské kanceláøe
sudetonìmeckého landsmanšaftu. Podotýkám, že toto setkání se
uskuteènilo dokonce v prostorách Poslanecké snìmovny Parlamentu ÈR.

Nezpochybòuji právo jednání èlenù KDU s poslanci jim blízké strany,
nicménì skuteènost, že jako pøedstavitelé èeské vlády jednají, navíc v
utajení pøed médii, která se tuto informaci dovìdìla až po ètrnácti dnech,
s pøedstavitelem sudetonìmeckého landsmanšaftu, považuji za varující.
Není divu, že to vzbuzuje oprávnìné obavy obèanù, kteøí se na mì v té
souvislosti obrátili. Je nemálo tìch, jimž utkvìlo v pamìti po celý život to,
jak museli opouštìt své domovy v pohranièí a èeho se sudetští Nìmci
dopouštìli na èeském obyvatelstvu. Zmínit je tøeba i snahy nìkterých kruhù
o zrušení Benešových dekretù èi fakt, že v hlavním mìstì pùsobí kanceláø
sudetonìmeckého landsmanšaftu.

Chci se vás proto jako pøedsedy vlády zeptat, zda za prvé vicepremiér
a ministr kultury jednali z povìøení vlády. Za druhé, pokud tomu tak není,
zda pøedem informovali o tomto jednání vás jako pøedsedu vlády, pøípadnì
ministra zahranièí. Za tøetí, jestli vás zmínìní èlenové vlády zastupující
KDU-ÈSL informovali o tom, co bylo obsahem tohoto jednání. A za ètvrté,
zda souhlasíte s tím, aby se vrcholní pøedstavitelé èeské vlády setkávali a
jednali se sudetonìmeckým landsmanšaftem, navíc v prostorách
Poslanecké snìmovny Parlamentu ÈR. Dìkuji za písemnou odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Odpovìï vám bude
zaslána písemnì, pøesnì tak.

Další v poøadí je Petr Gazdík. Máte slovo, pane poslanèe.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Vážené kolegynì, vážení kolegové,
vážený pane nepøítomný premiére, obracím se na vás s interpelací ve vìci
odpovìdnosti policistù a státních zástupcù za své jednání, pøièemž za
vzorový pøíklad této problematiky bych vzpomnìl dá se øíci nìkolik let se
táhnoucí kauzu Vidnava. Jak známo, obvinìnými v kauze byli Ludìk Kula,
toho èasu øeditel Vìzeòské služby Èeské republiky, a námìstek ministra
spravedlnosti Radek Steiner. Jejich údajnì protiprávním jednáním mìl být
pro stát nevýhodný nákup objektu v obci Vidnava a jejich stíhání a obvinìní
bylo soudem zrušeno v plné šíøi. Jenže – kolik ale èasu mezi zaèátkem
øízení a tímto rozhodnutím uplynulo? Ti lidé byli velmi závažným zpùsobem
poškozeni osobnì, kariérnì, finanènì a bezesporu vážnì utrpìla i jejich
dobrá povìst. A takových pøíkladù se zejména v poslední dobì dìje celá
øada. 
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dìtem vystavit vlastní pasy a v rozporu s èeským právem je odevzdala
norským úøadùm. Tomu matka zatím odolává, pøestože je jí vyhrožováno,
že pokud tak neuèiní, bude zbavena jakékoli možnosti stýkat se se svými
dìtmi. Dìtmi je manipulováno až tak, že na setkáních stále opakují, že ja-
ko dárek od maminky chtìjí pas. (Upozornìní na èas.) Zrychlím to.

Jistì uznáte, pane premiére, že nìco takového není z vlastní hlavy o-
smiletého chlapce. Vše je doložitelné. Pane premiére, èeské úøady
neudìlaly pro matku dìtí, která usiluje o jejich vrácení, nic.

Vážený pane premiére, táži se vás, zda jste ochoten ode mne nyní
pøevzít text stížnosti, kterou èeská advokátka matky a obou dìtí podala u
soudu ve Štrasburku, a s celým pøípadem se podrobnìji seznámit.
Upozoròuji, že se jedná o citlivá data. Zda jste ochoten vy osobnì se za-
sadit o nápravu tohoto zjevného justièního pøehmatu norského státu, naše-
ho spojence, jehož obìtí jsou èeští obèané, zasadit se o to, aby dìti mohly
dál vyrùstat spoleènì, ideálnì s matkou nebo alespoò u svého èeského
dìdeèka. Ptám se, zda jste ochoten pøípadnì i diplomatickou cestou se za-
sadit o to, aby èeské dìti nebyly násilnì a proti vùli svých èeských rodièù
asimilovány Norskem. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni Chalánkové.
Bude odpovìzeno písemnì. Nicménì k této konkrétní vìci se pøihlásila,
pokud proti tomuto postupu nebude námitka, paní ministrynì práce a
sociálních vìcí, která chce k té vìci øíct nìkolik slov. Prosím, paní
ministrynì, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, poslankynì a poslanci, mrzí mì, že jsem to nevìdìla
dopøedu, protože svým zpùsobem je to interpelace na mì. Vím, že tuto
kauzu a ještì nìkolik podobných, které se týkají Velké Británie, øeší Úøad
pro mezinárodnìprávní ochranu dìtí. Vím, že mi pan øeditel øíkal, že k to-
mu informace má. Protože mi to øíkal asi pøed mìsícem, v tuto chvíli nemám
bohužel podrobné informace, ale slibuji, že vám je dám zøejmì
prostøednictvím interpelace pana premiéra, protože to bude to podklad,
který budu vypracovávat já. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni za jasnou a e-
fektivní odpovìï.

Pøistoupíme k druhé interpelaci. Paní poslankynì Marta Semelová má
dotaz na nepøítomného pana premiéra. Prosím, paní poslankynì, máte slo-
vo.

Poslankynì Marta Semelová: Vážený pane nepøítomný premiére, s
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poledního jednání, dále pan poslanec Petera se omlouvá z dnešního
jednání, pan poslanec Karel Fiedler se omlouvá z dnešního odpoledního
jednání a následnì pan poslanec Pavel Šrámek se omlouvá z dnešního od-
poledního jednání.

Nyní pøistoupíme k první ústní interpelaci na èleny vlády. Pan poslanec
Josef Zahradníèek bude interpelovat pana ministra financí Andreje Babiše
ve vìci toku penìz obcím. Prosím, pane kolego, máte slovo.

Poslanec Josef Zahradníèek: Dìkuji. Pøíjemné dobré odpoledne,
vážený pane ministøe, vážená vládo, vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové.

Velice si vážím každého, kdo se vrhne do komunální politiky a vykonává
nìco navíc nejen pro svoji obec, ale i pro okolní obce, napø. v rùzných sd-
ruženích, svazcích èi mikroregionech. Vy, pane ministøe, pokud vím, jste ni-
kdy nepracoval v komunální politice a hned jste se vrhl do vrcholové poli-
tiky. Máte na to sice ještì necelé ètyøi roky, abyste se z vaší nové funkce
nejvyššího pokladníka celé naší krásné vlasti podíval a reagoval spoleènì
s vašimi novými spolupracovníky na velice dùležitou vìc pro obce, pro o-
becní zastupitelstva i pro obèany, a to že existují rùzné druhy toku penìz
do obecních pokladen a s tím, jak asi také tušíte a víte, jsou další problémy.
Pøesto je tøeba tento problém øešit urychlenì, aby novì zvolení èlenové za-
stupitelstev obcí v podzimních komunálních volbách a starostové mìli po-
cit, že žijí v právním státì.

V naší vlasti jsou dána urèitá pravidla, napø. pro placení daní do státní
pokladny, ale nejsou pravidla pro to, aby z jejich výnosù mìli rovnomìrný
prospìch všichni obèané naší vlasti v jednotlivých obcích, i když mají dle
Ústavy Èeské republiky nárok na urèitou standardní životní úroveò. Moje o-
tázka zní: Mìl jste èas nebo budete mít zájem a chu�, a to do jakého ter-
mínu se budete moci tímto problémem zabývat, aby tzv. toky penìz do o-
becních pokladen byly transparentní a aby bylo více nárokových položek
do obecních rozpoètù a ne nenárokových. Mám na mysli napø. rùzné
dotaèní tituly, rùzné vypisované granty, které jsou nesmyslnì a úèelovì vy-
pisované, a dále toky penìz od fondù od místních akèních skupin, od
mikroregionù atd. atd. Mám za to, že státní rozpoèet je také èásteènì vy-
sáván nesmyslným zpùsobem rùzných dotaèních a kontrolních orgánù a
na konkrétní projekty v obcích jde tím ménì a ménì penìz. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Prosím pana ministra financí o jeho
odpovìï.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dámy a
pánové, dìkuji za dotaz. Je pravda, že jsem nepracoval v komunální poli-

- 360 -

Pan Kula i Steiner i ostatní nespravedlivì stíhaní po státu sice mohou
a jistì budou žádat odškodnìní a daòové poplatníky to bude stát nemalý
finanèní obnos. Neexistuje však ale takové odškodnìní, kterým by
dotèeným osobám a rovnìž jejich rodinám v tomto i v ostatních podobných
pøípadech byly vráceny ony ztracené roky života, profesní uznání i kom-
penzace psychického zdraví a o pohodì ani nemluvì.

Ptám se vás tedy, pane premiére, jaká konkrétní odpovìdnost bude
vyvozena u tìch, kteøí pøípad vyšetøovali a dozírali, jaká opatøení vaše vláda
chystá, aby k obdobným pøípadùm v budoucnu nedocházelo. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Taktéž dìkuji, pane poslanèe.
Další v poøadí s interpelací je paní poslankynì Vìra Kováøová. Máte slovo,
paní poslankynì.

Poslankynì Vìra Kováøová: Dìkuji. Vážený pane premiére, médii
pøed nìkolika týdny probìhla informace o aktuální výši nezamìstnanosti.
Aniž bych mìla ambici tuto statistiku analyzovat, ráda bych v této souvis-
losti upozornila na dlouhodobì existující problém v podobì vysoké
nezamìstnanosti žen. Velmi palèivì se týká mj. tìch, které se na trh práce
vracejí po mateøské dovolené. Podle loòských údajù dosahuje
zamìstnanost žen s dìtmi do šesti let v Èeské republice pouze 35,8 %, což
je druhá nejnižší hodnota v Evropské unii. Prùmìr zemí EU je témìø 60 %.
Je zjevné, že jde o problém, se kterým je bez zbyteèného otálení tøeba
nìco dìlat. Jednou z cest, jak umožnit zamìstnatelnost maminek, a tím i je-
jich zdárný návrat na trh práce a rozvoj jejich potenciálu, je usnadnìní
práce na èásteèný úvazek. Toho lze dosáhnout napø. prostøednictvím
snížení odvodù na zdravotní pojištìní. Pevnì vìøím, že takové opatøení by
pomohlo jak jejich osobní, pracovní a rodinné spokojenosti, tak by mohlo
být velmi pøínosné pro Èeskou republiku jako celek, a to nejen ekonomic-
ky.

Vážený pane premiére, jaké kroky v této oblasti hodlá vaše vláda uèinit?
Jaká opatøení, která budou zamìstnavatele motivovat k pøijímání maminek
na zkrácené pracovní úvazky, se chystá vláda realizovat? Dìkuji za
odpovìï.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. To byla po-
slední interpelace na nepøítomného pana premiéra. Než pøejdeme k ústním
interpelacím na jednotlivé èleny vlády, dovolte mi, abych omluvil ty, které
tu mám. Dnes se od 14.30 do 16 hodin omlouvá pan ministr Marcel
Chládek, dále se z dnešních interpelací omlouvá pan ministr zdravotnictví
pan Svatopluk Nìmeèek, pan poslanec Stanislav Pfléger se omlouvá dnes
od 14.30 hodin, pan poslanec Herbert Pavera se omlouvá z dnešního od-
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pùsobnost v komunální politice více jak tøicet let, takže o tom nìco vím
a mùžeme se potom domluvit dále, jak by se to dalo øešit. Dìkuji vám za
pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane kolego. Poprosím pana
ministra o doplòující odpovìï.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já se urèitì
rád nechám pouèit. Já mohu jen øíci, že žiju v Prùhonicích, že jsem opravil
sokolovnu, koupil dùm dùchodcù a udìlal z nìho Alzheimer centrum, kou-
pil fabriku a pøi zmìnì územního plánu dostane obec 35 mil. korun. Takže
tam, kde bydlím, se snažím a trošku ty obce také znám, jaké mají problé-
my, ale rád se pouèím i z jiného soudku. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za odpovìï i
za to, že se chce pouèit. Ještì než pøejdeme k další interpelaci pana po-
slance Michala Kuèery, tak bych chtìl pøítomné kolegynì a kolegy upozor-
nit, že se z dnešního jednání omluvili páni ministøi: pan ministr Nìmeèek,
pan ministr Jureèka, pan premiér Sobotka, pan ministr Chovanec, paní
ministrynì Jourová, do 16 hodin se omluvil pan ministr Chládek a do 15 ho-
din se omluvil pan ministr Zaorálek, abyste poèítali s tím, jestli na vaše in-
terpelace bude nebo nebude odpovìzeno.

Teï už poprosím pana poslance Michala Kuèeru, který bude
interpelovat nepøítomného pana ministra Mariana Jureèku. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Kuèera: Dobrý den, vážený pane nepøítomný
ministøe, chtìl bych vznést zásadní pøipomínku ke stanovení záplavového
území a jeho aktivní zóny významného vodního toku Ohøe–Louny–Stekník,
kilometr 51 až 80. Aktualizace aktivní zóny byla provedena vámi øízeným
Povodím Ohøe, a to i pøes výrazný nesouhlas dotèených mìst Louny a
Postoloprty i dalších obcí na toku øeky Ohøe. Rozšíøení aktivní zóny má
zásadní a negativní vliv na zákonná práva vlastníkù nemovitostí v
dotèeném území, ochranu vlastnického práva a znehodnocení majetku
obèanù i obcí. Rozšíøení aktivní zóny øeky Ohøe nezohledòuje, že existují i
jiné zákonné možnosti pro realizaci protipovodòových opatøení.

My jsme jako lounští zastupitelé pozvali v loòském roce na
zastupitelstvo mìsta Louny øeditele Povodí Ohøe, kde jsme chtìli vysvìtlit,
jakou roli hraje vodní dílo Nechranice a jeho manipulaèní øád v záplavách,
které pravidelnì postihují obce na dolním toku øeky Ohøe. Øeditel Povodí
Ohøe a jeho kolegové nám na zastupitelstvu sdìlili, že vše je v naprostém
poøádku, že Povodí Ohøe postupuje na vodním díle Nechranice pøesnì
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tice, do vrcholné politiky jsem se dostal asi omylem, nicménì mùj systém
práce je takový, že se snažím vždycky najít lidi, kteøí jsou šikovnìjší než já,
a získat informace.

Takže ohlednì toku penìz z Ministerstva financí do krajù a obcí,
samozøejmì tam je vícero vìcí, které nejsou doøešeny, má to vazbu na stát-
ní pokladnu. My jsme se dohadovali, kde leží peníze, protože stát potom,
co pøidìlí peníze pøes kraje a obce, vlastnì ztrácí pøehled. Dnes dokonce
ani veškeré obce nemají úèty u ÈNB a nemají ani povinnost zasílat tato
èísla. Nicménì hlavní problém asi je v tom, že systém financování
rozpoètového urèení daní doznal nìjakých zmìn a urèitì to není úplnì i-
deální. Já jsem o tom mluvil s panem poslancem Gazdíkem a s dalšími hejt-
many z krajù a vlastnì jsme se domluvili, že to budeme spolu øešit. Pan
Gazdík pøišel s nìjakým návrhem ohlednì toho, aby se také pøihlédlo pøi
rozdìlování k poètu osob, které se zamìstnávají v dané obci, takže my
jsme urèitì otevøení debatì. Nemám problém s kýmkoli o tom vést debatu
a samozøejmì to ztransparentnit.

Ohlednì kontrol. Samozøejmì, dnes jsme je tu øešili s kolegyní
Berdychovou, která je starostka obce, jak tam byla kontrola a jak jí tam da-
li pokutu 300 000 Kè za nìjaký formální problém. Takže bohužel, naši zá-
stupci státu, teï mluvím o strukturálních fondech a o dotacích z Bruselu,
místo toho, aby pobízeli státní instituce nebo soukromé a vlastnì jim øíkali
"tady jsou ještì možnosti na èerpání", tak èasto spíše v tom vystupují
negativnì. To bychom urèitì také chtìli zmìnit. Teï došlo ke zmìnì, že
operaèní programy do nového období se budou více centralizovat, nebo�
je jich ménì, a v souèasnosti probíhá debata, jak je urèit a pøidìlovat.
Takže to jsou urèitì vìci, které bychom také chtìli mìnit. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se pa-
na starosty, jestli má doplòující otázku. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Josef Zahradníèek: Dìkuji panu ministrovi. Já bych nemìl o-
tázku, ale spíše takový dovìtek. Mám za to, že na jednotlivých minister-
stvech a krajských úøadech je dostatek schopných pracovníkù, kteøí by do-
kázali zpracovat a zprùhlednit nárokové toky penìz pro obce, aby tìch ne-
nárokových bylo co nejménì, a pokud budou, aby byly úèelovì a vìcnì a
systémovì vynakládány. 

Nechtìl jsem zámìrnì hovoøit také o evropských penìzích, protože to
je kapitola sama pro sebe, ale chtìl jsem hovoøit pouze o národních finan-
cích. Nechtìl jsem hovoøit ani o rozpoètovém urèení daní, protože vím, že
panu ministrovi to pøed rokem prakticky nic neøíkalo. Proto pokud by mìl
zájem, mohu se podílet na jeho informovanosti, protože mám za to, že moje
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vat pana ministra Andreje Babiše ve vìci ÈEB. A já a mnozí další se
koneènì dozvíme, co je to ÈEB.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. To byste mìl
vìdìt, že to je Èeská exportní banka. Dobøe, pro ty, kteøí to nevìdí.

Dìkuji za možnost se vás zeptat, pane místopøedsedo vlády. Jsem rád,
že jste tady na rozdíl od øady vašich kolegù, kterým už ta práce tady v par-
lamentu tolik nevoní, aby tady zùstali sedìt a èekali na interpelace.

Já jsem se chtìl zeptat, protože se samozøejmì doèítáme množství
informací o Èeské exportní bance, kterou Èeská republika zøídila jako
øeknu možná nestandardní nebo standardní nástroj státu, zemì, která je
významnì proexportní, pomoci podnikatelùm v tom, aby se dostali i do ris-
kantních oblastí, do oblastí, kde je riskantní dìlat obchody, a samozøejmì
ètu v novinách, že Policie Èeské republiky øadu vìcí šetøí. Myslím si, a o
tom se tady pøesvìdèovat nemusíme, že platí padni komu padni, pøijde-li
se tam na cokoliv, nech� ten, kdo za nìco nesl odpovìdnost a pochybil, za
to zaplatí.

Nicménì vás jsem, pane místopøedsedo vlády, tady slyšel øíkat na
mikrofon, že Èeská exportní banka je hyperprùser, øíkal jste, co všechno je
tam za problémy a podobnì, a pøitom jste také øíkal, že chcete se v èeské
politice chovat, jako kdyby Èeská republika byla vaše vlastní firma. Ve
firemní kultuøe bývá zvykem, že když nìkdo nìco zkazí – a myslím si, že
øešíte ve svých firmách øadu významných problémù –, pak si toho
dotyèného vezmete, potrestáte ho v rámci možností, stát má øadu nástrojù
jak potrestat své úøedníky, ale urèitì nikam nechodíte do novin, abyste
všude øíkal o tom, co špatného se dìje ve vašich firmách. Ty lidi potrestáte
(upozornìní na èas) a pak pøípadnì zveøejníte, že se nìco takového dìlo.

Já si myslím, že Èeská exportní banka je významnou institucí navenek,
v zahranièí ji sledují, že by stálo za to být nápomocen orgánùm èinným v
trestním øízení øešit ty vìci, ale øeknu nejdøíve jednat, potom mluvit a za-
chovat firemní kulturu v této vìci.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Prosím pana
ministra financí o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji.
Kolegynì, kolegové, já nevím, v èem je ta kultura. Ten prùšvih v Èeské ex-
portní bance je vlastnì dùsledek managementu, který tam dosadil pan
Topolánek. To je všeobecnì známo. Jsou všeobecnì známa i jména ma-
nagementu, který je vyšetøován a který se tam pravdìpodobnì obohatil. A
samozøejmì Èeská exportní banka vlastnì ani nikomu nepatøí, protože
Ministerstvo financí tam má kousek, prùmysl tam má kousek a vlastnì, jak
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podle pøedpisù a manipulaèních øádù. V èem je tedy problém? Problém
je v nastavení priorit, podle kterých je odpouštìní vodního díla Nechranice
realizováno a podle kterých jsou vytvoøeny pøedpisy a manipulaèní øády.
Pøed ochranou obcí a majetku pøi povodních má totiž pøednost napøíklad
zásobování prùmyslových podnikù vodou. Proto také jsou zaplavovány ob-
ce na dolním toku Ohøe.

Pane ministøe, chtìl bych vás tímto požádat, abyste se zasadil o
pøehodnocení priorit vodního díla Nechranice, zmìnu manipulaèního øádu
vodního díla Nechranice a také zejména o pøehodnocení rozšíøení aktivních
zón záplavového území významného vodního toku Ohøe na kilometru 51,5
až 80 Louny–Stekník, a usnadnil tak život obèanùm a obcím na dolním toku
øeky Ohøe. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kuèerovi.
Bude mu odpovìzeno písemnì ministrem zemìdìlství.

S další interpelací paní poslankynì Fischerová na pana ministra Milana
Chovance. Prosím, paní kolegynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Fischerová: Pane místopøedsedo, dìkuji za slovo.
Já využiji i ten èas a budu interpelovat pana ministra Chovance. Velmi ráda
se spokojím s písemnou odpovìdí. Takže já nyní promlouvám k panu mi-
nistrovi Chovancovi a tímto ho zdravím.

Vážený pane ministøe, obracím se na vás ve vìci reformy veøejné sp-
rávy, kterou plánuje Ministerstvo vnitra Èeské republiky. Moji bývalí kole-
gové a kolegynì z øad starostù a starostek mì èasto oslovují, mimo jiné
právì i s dotazem, jak a zda se pøipravuje tøetí fáze reformy veøejné správy.
Já myslím, když se tak rozhlížím po tìch poloprázdných lavicích, tak je zde
nás pøesto mnoho, kteøí máme zkušenosti právì v samosprávì. A já jsem
ráda, že i pan ministr vlastnì pøišel z Plzeòského kraje jako hejtman, èili k
tomu má urèitý vztah kladný a je dobøe, že tímto nám všem v tom bude mo-
ci pomáhat, zejména obèanùm, na které má reforma veøejné správy do-
pad.

Byla jsem starosty informována, že obdrželi v minulém mìsíci dopis z
Ministerstva vnitra a v tom byl materiál pod názvem Strategický rámec
rozvoje veøejné správy Èeské republiky, takzvanì 2014 plus. Nyní už
pøicházím ke svému dotazu. Ten zní, jaká je vize vlády pana premiéra
Bohuslava Sobotky ohlednì tøetí fáze reformy veøejné správy.

Moc dìkuji za odpovìï a pøeji brzké uzdravení a návrat k nám. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Odpovìzeno
jí bude písemnì.

Dalším interpelujícím je pan poslanec Petr Bendl, který bude interpelo-
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Poslanec Petr Bendl: Dìkuji. Já s vámi v tomhle, pane místopøedsedo
vlády, velmi souhlasím. Pojïme diskutovat o zmìnì parametrù. Máte k
tomu øadu kompetencí a podobnì. Otevøeme tu debatu, jak pomoci
èeským exportérùm. Ale takhle to zatím spíš vypadá, že poøadí je fakt, že
Èeská exportní banka nikdy nepodporovala pøíliš zemìdìlský sektor.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S doplòující
odpovìdí pan ministr financí.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já jsem
skuteènì nepochopil, co to má se zemìdìlským sektorem. Mimochodem,
Agrofert je ètvrtý nejvìtší exportér, i když jsem si øíkal, že o tom nebudu
mluvit. A nikdy v Èeské exportní bance nemìl úvìr. A taky jsem investoval
v Èínì z vlastního miliardu. Podvedli mì, okradli mì, ale byly to moje pe-
níze, ne státní. Takže nevím, co tu pletete do toho, pane Bendle,
zemìdìlství. V úterý v 17.30 tady sedíme pan ministr Mládek, já, pan
Klumpar a další zástupci Èeské exportní banky, tak jste srdeènì zván k
této debatì o nové koncepci.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. S další inter-
pelací na paní ministryni Helenu Válkovou pan poslanec Josef Šenfeld ve
vìci veøejné zakázky prùchozí detektor. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Josef Šenfeld: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo.
Vážená paní ministrynì, dìkuji vám za obdrženou odpovìï na svou píse-
mnou interpelaci z 5. února tohoto roku k veøejné zakázce malého rozsahu
nazvané prùchozí detektor kovu a rentgen zavazadel, zadavatel Èeská re-
publika, Okresní soud v Rychnovì nad Knìžnou, dále jen zadavatel.

Z vašeho sdìlení ze dne 6. 3. tohoto roku vyplývá, že zadavatel
smlouvu uzavøenou v rozporu se zákonem již nemùže ukonèit, a tudíž
nemùže realizovat nové výbìrové øízení. Avšak ze zveøejnìné
dokumentace, poøízené v e-tržišti dne 26. února tohoto roku, Okresního
soudu v Rychnovì nad Knìžnou, konkrétnì z oznámení o zrušení výše u-
vedeného zadávacího øízení ze dne 21. února tohoto roku, èíslo jednací
OSPR 1652014, vyplývá, že zadavatel z výskytu dùvodù hodných
zvláštního zøetele, pro které nelze v zadávacím øízení pokraèovat, 14 dní
pøed vaší odpovìdí na mou interpelaci toto výbìrové øízení zrušil, neboli
smlouvu neuzavøel.

Vážená paní ministrynì, byla tedy smlouva uzavøena, nebo nebyla? A
bude, èi nebude výbìrové øízení opakováno? Dìkuji.
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se to už stalo zvykem v našem státì, tak tady nikdo netuší, co je to výkon
akcionáøských práv. Tady jsme si zvykli, že vìtšinou ty státní firmy vlastnì
øídí naše politiky, popøípadì jim nìco pøihrají.

Takže já nevím, co jsem udìlal špatnì. Vùbec nechápu, jak Èeská ex-
portní banka mohla schvalovat pøípady jako výstavbu apartmánù v Tunisu,
kde není ani èeská cihla, ani malta, ani cement, ani dìlník. Vùbec celý sys-
tém – já rozumím tomu exportu, protože vím, co to je export, ale ten sys-
tém, že exportér vlastnì vybere toho klienta, èeský exportér, a ruèí za to je-
nom 2,5 %, to já považuji za absurdní. A to si myslím, že by asi dokázal ka-
ždý takhle exportovat, aby v podstatì ten problém padl potom na stát.
Takže podle mého názoru Èeská exportní banka potøebuje zásadnì
zmìnit.

Stávající øeditel je nominant, tam ho doporuèil pan Neèas. Ten
samozøejmì za to asi nemùže, ale ta banka nemá žádnou strategii. Nikdo
nekontroluje exportéry, kolik skuteènì nakoupili èeských surovin a proè
jsme stavìli minihu� na Slovensku za 5 miliard a proè jsme nechtìli nìjaké
zásadní garance od tìch exportérù. Tak když nìkdo chce exportovat, tak
by mìl asi ruèit více než 2,5 %. Mìl by možná ruèit podstatnì více. A stejnì
on by mìl být pøíjemce tìch penìz, a ne nìjaký subjekt cizí, kde Èeská ex-
portní banka vlastnì jen analyzuje na základì nìjakých papírù, protože
Èeská exportní banka nemá sí� nìjakých zástupcù.

A samozøejmì je tam problém s tìmi sklárnami, kde byl nìjaký hloupý
nápad prodávat pohledávky, a ta nabídka byla úplnì smìšná. Naštìstí se
to zrušilo. Místo toho, aby to exportní banka mìla ošetøeno tak, abychom
se napøíklad k tìm aktivùm mohli dostat, protože jedna ta sklárna vyrábí.
Takže nevím, proè jsme ji nepøevzali a proè ji napøíklad neprovozujeme. Je
tam vícero problémù a já si myslím, že celkem rozumím tomu, co jsou to ex-
porty a co jsou to úvìry, a tohle je jeden z pøíkladù, jak špatnì se stát sta-
rá o své kapitálové úèasti. Proto je tam dneska 16 miliard nedobytných
úvìrù. Je to samozøejmì garantováno EGAPem, ale já si myslím, že ex-
portní banka musí zásadnì zmìnit svou strategii a musí jasnì definovat,
komu ty peníze bude dávat. A když jsem poprvé požádal pana øeditele,
aby mi dal nìjaké podklady, tak mi dal ty zahranièní pøíjemce, kteøí mi nic
neøíkají. Ale potom, když jsem požádal o ty exportéry, tak div se svìte, je
jich strašnì málo, tìch hlavních. Jsou to stále stejné firmy.

Takže si myslím, že je to velké téma, a bohužel obèas se u nás stává,
že když je státní banka, vzpomínáme si na ÈKA, když to tedy øídí kvazizá-
stupci, kteøí možná na to úplnì nemají kompetenci, nebo zasahují do toho
politici, tak to tak dopadá. Takže jenom tolik.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan posla-
nec Bendl s doplòující otázkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.
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S další šestou interpelací se pøihlásila paní poslankynì Nina Nováková
na pana ministra kultury Daniela Hermana ve vìci chaty Libušín. Prosím,
paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Nina Nováková: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vážené poslankynì, vážení poslanci, dámy a pánové, samozøejmì vážení
èlenové vlády, mohlo by se zdát, že taková záležitost, jako je možný zánik
jedné národní kulturní památky, není událost, která by mìla hýbat pøíliš na-
šimi životy. Já se však domnívám, že pan ministr Daniel Herman právì pøi
téhle pøíležitosti má možnost ukázat své postoje pøi obnovì této národní
kulturní památky.

Pro ty z vás, kteøí to tøeba ne pøíliš registrovali, nebo jsou to už pøece
jenom tøi nedìle, v noci z 2. na 3. bøezna vyhoøela chata Libušín na
Pustevnách. Architektura a výzdoba chaty byla velice cenná, protože tam
byly dokonce fresky Mikoláše Alše a architektem je pan Dušan Jurkoviè, o-
pravdu vynikající architekt. Pro oblast Valašska je to velice citlivá záležitost.
Víme, že Rožnov pod Radhoštìm vyhlásil sbírku, hned se k tomu postavilo
jak Valašské muzeum, tak obec Rožnov pod Radhoštìm. A i když ta situa-
ce, ta událost není pøíjemná, je smutná, zanikla jedna památka, kterou my
vlastnì zachránit nemùžeme, my ji mùžeme jenom opravdu obnovit, ráda
bych vyzvala pana ministra, aby nám právì vzhledem k tomu, na jakém
místì ta památka byla znièená, øekl, jakou akci udìlá na podporu nejen mi-
nisterstvo jeho resortu nejen za obnovu této chaty, ale zároveò na jakousi
podporu pospolitosti a urèité identifikace lidí s našimi památkami.
Domnívám se totiž, že národní kulturní památky bychom mìli považovat za
souèást našeho životního prostøedí.

Souèasnì jsem zjistila, že ve sbírce už je už asi 1 300 000 korun, ovšem
ta obnova bude stát desítky milionù. Nìkde jsem zjistila údaj dokonce osm-
desát milionù. (Upozornìní na èasový limit.) Možná že tady je nìkdo z
kolegù blízko, že pøijde s pokladnièkou a budeme moci vybírat, abychom
my také prokázali svou sounáležitost s touto národní kulturní památkou.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Prosím pana
ministra o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající,
dámy a pánové, dìkuji paní poslankyni za tento dotaz, protože chata
Libušín je národní kulturní památkou, je ve správì Valašského muzea v
pøírodì v Rožnovì pod Radhoštìm a památka byla dokonce v 90. letech
minulého století zevrubnì zrekonstruována, takže je to opravdu velmi výz-
namný objekt. Jedná se o jednu z beskydských døevìných staveb, které se
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a prosím paní
ministryni spravedlnosti o její odpovìï. Prosím, paní ministrynì, máte slo-
vo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji, a hlavnì dìkuji
za interpelace tohoto druhu, protože jsem tak pøinucena se seznamovat se
stavem, pokud jde o správu tìch oblastí, které mám ve své pravomoci,
pùsobnosti, mimo jiné i soudy. A já vám tedy, pane poslanèe, zodpovím tu
vaši otázku velice jednoduše. Protože v dobì zjištìní tìch pochybení bylo
již zadávací øízení ukonèeno a bylo to ukonèeno podepsáním smlouvy 10.
února 2014, Okresnímu soudu v Rychnovì nad Knìžnou bylo doporuèeno
ukonèení této smlouvy a øádné vypsání nové veøejné zakázky. Jenže
Okresní soud v Rychnovì nad Knìžnou namísto toho, aby ukonèil smlou-
vu, zcela chybnì a neplatnì zrušil zadávací øízení, což vùbec nemohl
udìlat. Ten akt je neplatný, ukonèené zadávací øízení již nelze zrušit. A on
ho ukonèil i tím, že pøedtím podepsal smlouvu 10. února 2014. Systém e-
tržištì zrušení veøejné zakázky zadavateli ani neumožòoval. Naopak z to-
hoto systému jasnì vyplývá, že veøejná zakázka byla tomu uchazeèi již i
zadána. Uzavøená smlouva je také v e-tržišti k dispozici.

To znamená, v souèasné chvíli není možné realizovat nové zadávací
øízení, nebo� na základì uzavøené smlouvy je již plnìno. Ministerstvo spra-
vedlnosti v dùsledku závažného pochybení zadavatele, konkretnì toho
Okresního soudu v Rychnovì nad Knìžnou, pøijalo takové opatøení, že u
nìj udìlá mimoøádnou finanèní kontrolu, která bude právì zamìøená na
zadávání veøejných zakázek. A samozøejmì že o tom informujeme i
nadøízený soud, Krajský soud v Hradci Králové. Souèasnì jsem naøídila i
audit na pøíslušném odboru Ministerstva spravedlnosti, do jehož
kompetence veøejná zakázka spadá. 

Kdybych mìla ten celý pøípad shrnout: Okresní soud v Rychnovì nad
Knìžnou namísto toho, aby postupoval podle instrukcí, které obdržel a
které jasnì øekly, že jeden z tìch stìžovatelù má pravdu a jeho námitky
jsou opodstatnìné, aniž bych šla do detailù, aby okamžitì ukonèil smlouvu
v dobì, kdy ještì to bylo možné, tak tu smlouvu nechal bìžet a namísto
ukonèení smlouvy zrušil nìco, co v té dobì už zrušit nemohl, to zadávací
øízení. Takže všechno bylo špatnì. Konkrétní odpovìdnost bude vyvozena
i vùèi konkrétním osobám.

Dìkuji za to upozornìní a opìt je mi jasné, že je tøeba zamìøit pozor-
nost kontrolní nejenom na Vìzeòskou službu, státní zastupitelství, ale i na
samotné soudy, což je zjištìní o to smutnìjší. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Má pan posla-
nec Šenfeld doplòující otázku? Nemá. Dìkuji paní ministryni i panu poslanci.
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století, a mùže to vést potom ke zlepšení ochrany proti požáru u dalších
objektù. Takže se to vlastnì bude využívat k vìdeckým úèelùm tohoto typu.
Bude doøešeno zabezpeèení, a jak už jsem uvedl, doèasné zastøešení ob-
jektu a bude pøipravena celková projektová dokumentace na obnovu ob-
jektu. Je tedy velké štìstí, že ta dokumentace skuteènì existuje velmi de-
tailní, takže bude možné provést takzvanou vìdeckou rekonstrukci, bude
možné ten objekt opìt vybudovat. Do turistické sezóny 2017 bychom rádi,
aby obnova národní kulturní památky Libušín byla úplnì hotová.

A to nejdùležitìjší chci øíci nakonec. Já jsem po své návštìvì okamžitì
jednal s paní ministryní Jourovou a je vysoká pravdìpodobnost, že dosáh-
neme v plné výši na evropské fondy, z kterých by tato národní kulturní pa-
mátka, její obnova, mohla být financována. (Upozornìní na èas.) To je dob-
rá zpráva nakonec.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se pa-
ní poslankynì, jestli má doplòující otázku. Prosím, paní poslankynì, máte
slovo.

Poslankynì Nina Nováková: Dìkuji za slovo. Nechci být vùbec
nepøíjemná, ale pøece jenom. Pøed nedávnou dobou jsme se tady bavili o
tom, že naši mladí lidé mají velmi mladou povìdomost o našich dìjinách
atd. Pøece jenom bych se pøimlouvala u pana ministra, abychom toho vyu-
žili jako urèité osvìtové akce, už zejména proto, že architekt Jurkoviè byl
typický èlovìk, který ctil vazby mezi Èechy a Slováky. My tou sbírkou
mùžeme posílit vazby mezi Èechy a Moravany, a zejména u mladší gene-
race by bylo dobré, kdyby se dozvìdìli, nejen kdo je Dušan Jurkoviè, ale
možná aby se seznámili s tím, jak ta chata vypadala, a s dílem autora
Mikoláše Alše.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Pan ministr
doplòující odpovìï. Prosím, pane ministøe.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Dìkuji paní poslankyni za tuto
pøipomínku. Je to urèitì velmi dùležité. A jak jsem øekl i v souvislosti s po-
žární ochranou, myslím si, že i v souvislosti s edukací je možné opravy to-
hoto objektu využít. Dìkuji ještì jednou za tento impuls. Urèitì ho zohled-
ním.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za pozitivní
zprávy. S další interpelací se pøihlásil pan poslanec Lukáš Pleticha a bude
interpelovat opìt pana ministra kultury Daniela Hermana ve vìci výpùjèního
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dokonce staly symbolem Pusteven. Jak už tady zaznìlo, je to stavba z konce
19. století ve stylu takové lidové secese.

Jak paní poslankynì øíkala, v èasných ranních hodinách 3. bøezna za-
chvátil Libušín požár, tedy pøedevším jídelnu, která byla nejcennìjší
souèástí této stavby, zcela zdevastoval a starou Poustevnu ponièil. Pro va-
ši informaci mohu uvést, že pøi požáru zasahovalo dvanáct jednotek hasièù
Zlínského a Moravskoslezského kraje, celkovì asi v poètu sedmdesáti o-
sob. Od té chvíle situaci samozøejmì peèlivì sleduji a chci i touto formou
podìkovat všem, kteøí se podíleli na vlastní záchranì areálu Pusteven, i
tìm, kteøí pøispívali do sbírky na obnovu Libušína. Opravdu tam šlo v
podstatì o minuty, aby nebyla zachvácena i vedlejší stavba Mamìnka, kte-
rá je – já nevím – pìt metrù od této shoøelé stavby Libušín. Takže kdyby ne-
došlo k tomu zásahu a i kdyby nedošlo k velice aktivní službì obèanù, tak
pravdìpodobnì byla ohrožena i druhá stavba.

Chci zrekapitulovat souèasný stav, protože minulou nedìli, tedy 16.
bøezna, jsem to místo navštívil a podrobnì jsem se s celou situací seznámil.
Zpùsobená škoda je skuteènì velkého rozsahu. Dokonce pøesahuje tu
uvedenou èástku a pohybuje se rámcovì kolem jednoho sta milionu korun.

Pøíèinu požáru stále vyšetøuje Policie Èeské republiky. Øeditel
Valašského muzea komunikuje s pojiš�ovnou i s policií. Objekt, nebo re-
spektive zbytky objektu jsou vyklizeny a provizornì ohrazeny a staticky
zajištìny.

Øeditel Valašského muzea jedná s odborem kultury a památkové péèe
Zlínského kraje o návrzích možných postupù na doèasném zajištìní stáva-
jícího stavu a následné obnovì. Ministerstvo kultury už pøed mou
návštìvou provedlo na místì zjištìní situace a na ministerstvu probìhla i
schùzka ve vìci finanèních dopadù požáru na rozpoèet Valašského mu-
zea. Náklady na tento rok na zajištìní objektu proti povìtrnostním vlivùm a
dalšímu chátrání dosáhnou cca deseti milionù korun. Pro vaši pøedstavu, je
prostì potøeba zbytky té stavby, asi 20 % té stavby zùstalo, zastøešit a za-
bránit dalším devastujícím povìtrnostním vlivùm.

Jak už zde také zaznìlo, Valašské muzeum uspoøádalo veøejnou sbírku
a ta èástka už se skoro dotkla dvou milionù korun.

A teï harmonogram na pøíští období. Do konce kvìtna tohoto roku si
naše ministerstvo vyžádalo od Valašského muzea pøedložení detailní
zprávy s návrhem postupu pøi sanaci škod, následné obnovy chaty,
finanèními náklady, a to v termínu do 26. bøezna, tento jeden bod. Zástupci
Valašského muzea a Ministerstva kultury budou samozøejmì spoleènì ru-
ku v ruce jednat s pojiš�ovnou. Dojde k provedení odborných analýz a
prùzkumù na místì požáøištì, protože do toho vstupují takové vìci, jako že
tøeba nìkteré ty trámy, z kterých objekt byl postaven, které pocházejí z 19.
století, reagovaly na požár jinak než trámy, které pocházejí ze 40. let 20.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
pana ministra kultury Daniela Hermana o jeho odpovìï.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Pane pøedsedající, kolegynì, kole-
gové, pane poslanèe, dovolte, abych vám podìkoval za vaši interpelaci ve
vìci výpùjèního øádu Národního technického muzea a možné zápùjèky
parní ozubnicové lokomotivy ze sbírek Národního technického muzea
Železnièní spoleènosti Tanvald.

Jsem si plnì vìdom úsilí rùzných železnièních spolkù a jejich èlenù,
kteøí napomáhají k záchranì železnièních technických památek po celé
republice. Tìchto iniciativ si samozøejmì hluboce vážím. Na druhou stranu
však musejí i tyto dobrovolnické aktivity mít svá jasná a pevná pravidla, ne-
bo� majetek Èeské republiky, kterým jsou i železnièní vozidla Národního
technického muzea, musí být dostateènì chránìn.

Na základì zkušeností, které má muzeum z 90. let minulého století, však
mohu konstatovat, že se od rùzných spolkù èi institucí vrátily zapùjèené lo-
komotivy, které z muzea odjely v celku, v rozebraném a nekompletním sta-
vu. Jedná se celkem o ètyøi stroje, z nichž pøipomenu aspoò lokomotivu
534.027, tzv. Kremák, která byla vrácena muzeu v rozebraném a nekom-
pletním stavu, a to na tøech vagonech. V letech 2005 až 2007 muzeum tu-
to lokomotivu rekonstruovalo do pùvodního neprovozního vystavovatelného
stavu, a to za èástku 4 347 tis. korun.

Dále je také nutné poèítat s tím, že pøi provozování historických kolejo-
vých vozidel mùže dojít k vážné nehodì, jak napø. dokládá nehoda histo-
rického vlaku u Jihlavy z 29. èervence 2011, pøi které byl vážnì poškozen
exponát osobní vùz CI 40595, na kterém vznikla škoda 1 600 tis. korun. Do
dnešního dne vypùjèitel, tedy ani po 2,5 letech, opravu tohoto exponátu po
nehodì stále nedokonèil.

V neposlední øadì bych chtìl také konstatovat, že nepokládám za sp-
rávné, aby exponáty našich muzeí byly rekonstruovány nepøimìøenì dlou-
ho, tak jako napø. lze konstatovat u lokomotivy 411.019 Conrad Vorlauf.
Tato lokomotiva byla zapùjèena pøed 21 lety obèanskému sdružení, které ji
v lednu 1993 zaèalo rozebírat a k dnešnímu dni ji má stále nedokonèenou
v rozebraném stavu.

Mám za to, že nyní je i vám zøejmé, proè souèasné vedení Národního
technického muzea nehodlá již opakovat chyby bývalého vedení. Z tìchto
pøíkladù je také jistì zøejmé, že požadavky Národního technického muzea
na pojištìní èi jiné majetkové záruky jsou zcela oprávnìné a muzeum ani
nemùže postupovat jinak, nebo� by postupovalo v rozporu se zákonem.

Postup muzea pokládám proto za zákonný, a to i v pøípadì výpùjèky
parní ozubnicové lokomotivy, o které jste se zmiòoval, v celkové hodnotì
66 mil. korun. Nicménì tím neodpovídám na váš dotaz. Pokud se se mnou
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øádu NTM a spolupráce pøi péèi o sbírky. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Lukáš Pleticha: Vážený pane pøedsedající, dìkuji za slovo.
Vážený pane ministøe, obracím se na vás ve vìci jednání Národního tech-
nického muzea zastoupeného jeho generálním øeditelem Bc. Karlem
Ksandrem v otázce pùjèek a pronájmù historických kolejových vozidel ze
sbírek této instituce dobrovolnickým spolkùm, soukromým spoleènostem a
organizacím, které se zabývají též železnièní nostalgií.

Subjekty, které mají zájem spolupracovat s Národním technickým mu-
zeem na opravách, údržbì a prezentaci železnièní sbírky, mají dnes jen
malou šanci dostát podmínkám, které byly novì nastaveny ve výpùjèním
øádu Národního technického muzea. Pøíspìvková organizace Ministerstva
kultury – nevím, jestli úmyslnì, spíš si myslím, že neš�astnì – pod zámin-
kou maximální ochrany sbírkových vozidel zabraòuje jejich zhodnocení ze
soukromých prostøedkù. Myslím si, že to je postup, který moc nemá obdo-
by v obdobných institucích ve svìtì, jak je znám. Ona totiž péèe o histo-
rická železnièní vozidla je finanènì nesmírnì nároèná a personálnì rovnìž.
Nemùže to dìlat kdokoliv. Pouze ten, kdo má celkem velmi vysoké odborné
znalosti, jak co se týèe provozu na železnici, tak i dalších øemesel, jako je
zpracování kovù, restaurování apod.

Nyní proè o tom hovoøím. Konkrétní pøíklad – ale netýká se to pouze na-
šeho volebního kraje, týká se to i nìkolika dalších subjektù po republice. V
mém volebním obvodu se nachází významná technická památka, je to i
kulturní památka, a sice ozubnicová tra� mezi Tanvaldem a Koøenovem. Od
roku 1988 na ní pùsobí organizovanì dobrovolníci, kteøí již opravili –
zachránili pøed sešrotováním nìkolik modernìjších vozidel, která jsou dnes
rovnìž prohlášena za kulturní památky, a peèují i o další starší a historická
vozidla. (Pøedsedající upozoròuje na èas.) Ano.

Jedná se o to, že stav, jaký je dneska podle výpùjèního øádu, umožòuje
zapùjèit tato vozidla, pouze pokud budou pojištìna na cílovou hodnotu, a
to v pøípadì, kdy je podle metodiky ocenìna historická parní lokomotiva na
65 mil. a s opravou za 10 mil. se dostane na èástku 95 mil., tak vùbec než
se zaène o tom jednat, ten subjekt, který to dostane zapùjèeno, musí buï
pojistit ten pøedmìt na 95 mil., nebo se zaruèit vlastním majetkem v dvoj-
násobné hodnotì. A to jsou, prosím pìknì, podmínky, které jsou pro
naprostou vìtšinu tìchto subjektù úplnì mimo jakékoli možnosti.

A já se tedy ptám, pane ministøe, zda považujete za správné, aby
Národní technické muzeum nastavovalo svým interním výpùjèním øádem
takøka nesplnitelné podmínky pro spolupráci s organizacemi, které chtìjí
vlastními silami a z vlastních finanèních prostøedkù pomoci s péèí o
nároèný sbírkový fond železnièního muzea. Dìkuji.



- 375 -

jasnì definovali potøeby, které jsou, a cesta ke spolupráci je otevøená.
Takže dìkuji za pøipomínky. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za jeho
doplòující odpovìï a nyní poprosím pana poslance Jana Zahradníka, kte-
rý bude interpelovat pana ministra životního prostøedí Richarda Brabce ve
vìci zákona o Národním parku Šumava. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, já bych se se
svou interpelací chtìl obrátit na pana ministra životního prostøedí.

Vážený pane ministøe, v Národním parku Šumava se vždy jednalo, a já
mám obavu, že v souèasné dobì stále jedná o zásadní støet dvou pøístupù
ke svìtu kolem nás. Ekologiètí aktivisté jsou nevývratnì pøesvìdèeni o tom,
že mají lidské právo na neomezené prosazování svých idejí o tom, že
pøírodu je nejlépe ponechat jejímu samovolnému vývoji. Když ne všude, tak
alespoò ve státem chránìných územích. Na Šumavì byla tato ideologie
zhmotnìna v pojmu divoèina, který popisuje stav, ke kterému prý dospìje
pøíroda ponechaná samovolnému vývoji. Proti tomuto fundamentalistické-
mu pojetí soužití pøírody a lidské spoleènosti stojí naprosto poèetnì
pøevažující, avšak v podstatì mlèící vìtšina lidí, kteøí si myslí, že èlovìk má
pøirozenou odpovìdnost za pøírodu na území, které lidská spoleènost po
staletí obývá, a má se o ni starat podle svého nejlepšího vìdomí a svìdomí.

S pøíchodem nové vlády dochází ke zmìnám ve vedení resortu a já
bych si proto dovolil položit vám následující tøi otázky, pane ministøe. Za
prvé: V jakém stavu je na Ministerstvu životního prostøedí pøíprava zákona
o Národním parku Šumava? Zda ministerstvo vùbec hodlá takový zákon
pøipravovat a pøedložit, a pokud ano, zda jeho souèástí bude zonace
národního parku. Za druhé: Jak na Ministerstvu životního prostøedí probíhá
projednávání plánu péèe o Národní park Šumava? Kdo jsou jeho oponen-
ti, jakou roli bude v jeho projednávání hrát Rada Národního parku Šumava,
Svaz obcí Národního parku Šumava a Plzeòský i Jihoèeský kraj? A za tøetí:
Jak bude naloženo s návrhem zonace Národního parku Šumava, který byl
pøipraven v široké shodì se správou parku, ministerstvem, obcemi a
Radou Národního parku Šumava?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci za jeho otázky.
Poprosím pana ministra životního prostøedí o jeho odpovìdi. Prosím, pane
ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážený pane
pøedsedo, já bych pøedevším chtìl podìkovat panu poslanci Zahradníkovi
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shodnete v tom, že výpùjèní øád Národního technického muzea odpovídá
platným pøedpisùm, je cesta ke zmìnì právì v tìchto pøedpisech, jimiž je
muzeum vázáno. V letošním roce budu vládì pøedkládat ke schválení ná-
vrh koncepce úèinnìjší péèe o movité kulturní dìdictví na léta 2015 až
2020. Tam je prostor pro nalezení øešení toho, aby nadšenci z øad obèanù
nebyli deprimováni postoji státních institucí a zástupci státních institucí ne-
byli trestáni za porušování pøedpisù. Vážený pane poslanèe, uvítám pøi tom
rozhodnì vaši spolupráci. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Prosím o
doplòující otázku pana poslance Pletichu. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Lukáš Pleticha: Dìkuji, pane ministøe, za odpovìï. Já tyto
ètyøi smolné pøípady, které jste jmenoval, znám, vím o nich. Vedle toho je
ovšem øada dalších pøípadù, kdy se to povedlo, kdy to probìhlo bez
problémù, kdy ze soukromé sféry do výstavních pøedmìtù natekly desítky
milionù korun a vše probìhlo, jak mìlo.

Samozøejmì rozumím, že pøi provozování jakési jistoty musí být. Ale ta-
dy jde o to vùbec pøipravit to. Samozøejmì to nejsnazší, aby se to nikdy ne-
rozebralo, je pustit se do opravy až v momentì, kdy je celá finanènì
zajištìna. Ovšem tomu pøedchází vždycky pomìrnì dlouhý èas, kdy je
potøeba opravu pøipravit, smluvnì zajistit, a to zas podle souèasného
výpùjèního øádu nelze. A samozøejmì jiná rizika jsou v dobì, kdy lokomoti-
va stojí v depozitáøi národního muzea, to ji prakticky nic nehrozí, ale už je
potøeba mít pøipravené smlouvy, pøipravovat dokumentaci pro zadávání
rùzných zakázek na dílèí opravy. Jiná rizika jsou v momentì, kdy probíhá
samotná oprava. Na to jsou zase jiné druhy pojištìní. A zase zcela jiná ri-
zika nastupují na ten pøedmìt v momentì, kdy by se s ním mìlo jezdit po
trati. V souèasné dobì je to všechno øešeno paušálnì jedním pojištìním na
cílovou hodnotu, která vznikne, až teprv všechno probìhne. Ale podle to-
hoto by se muselo platit to pojištìní už dneska (upozornìní na èas), kdy
vlastnì rizika nejsou. Takže k tomu smìøuje má poznámka. Byl bych rád,
kdyby se podaøilo v tomto smìru nìco zmìnit. A pak myslím, že tento
problém se vyøeší a nebude. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Pan ministr s
jeho doplòující odpovìdí. Prosím, pane ministøe.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Dìkuji a rozhodnì je to dùležitá
poznámka a zpøesnìní, které pan kolega øekl. Znovu zopakuji, že
koncepce úèinnìjší péèe o movité kulturní dìdictví na pøíští období, tedy
roky 2015 až 2020, je pøipravována a tam je urèitì ten prostor, abychom
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základní pravidla zonace byla novì zakotvena pro všechny národní parky.
Diskutována je i varianta nového zákona o Národním parku Šumava a vari-
anta nového zákona o národních parcích. Tìch variant je opravdu
momentálnì více a já bych si dovolil odhadnout, že definitivní rozhodnutí,
jakou legislativní cestou pùjdeme, protože všechny cesty mají svá pro a
proti a zjevnì v minulosti nebyly zvažovány všechny kroky, bychom chtìli
udìlat do konce dubna tohoto roku a budu o nich urèitì informovat
všechny dotèené strany.

A jenom krátkou informaci ještì k zonaci. Návrh zonace národního par-
ku pocházel z roku 2012 a potom byl pøedložen, byl projednáván ve výbo-
rech a v podstatì následnì, mìl být ve výborech projednán 5. záøí minulé-
ho roku, ale v dùsledku rozpuštìní Snìmovny k tomuto již nedošlo. S ohle-
dem na situaci, kdy byl legislativní proces zákona ukonèen rozpuštìním
Snìmovny, ministerstvo pokraèovalo projednáním rozporù o návrhu
zonace s dotèenými obcemi a momentálnì upravený kompletní návrh zo-
nace Ministerstvo obdrželo 31. ledna 2014. Správa národního parku byla
vyzvána k uvedení návrhu do souladu s platnou právní úpravou a
rozhodnutím o øešení rozporù z nìkolika dùvodù. (Upozornìní na èas.) Už
budu velmi krátký. A poté co ministerstvo obdrží upravený návrh, což je ko-
nec dubna 2014, bude zahájen proces projednání návrhù zonace národ-
ního parku podle pøíslušného paragrafu. Oèekávaný termín potom je, že v
prùbìhu kvìtna seznámíme všechny dotèené strany s tímto návrhem a
budeme pokraèovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan posla-
nec Zahradník s doplòující otázkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
já bych chtìl také podìkovat panu ministrovi za jeho pøístup, za vždycky
naprosto jasnou ochotu k jednání. Také bych mu chtìl nabídnout
spolupráci tìch sil, které na Šumavì myslí tím, øeknìme a doufejme,
podobným zpùsobem jako on. Tedy obcí, rady národního parku a všech
nás, kterým na srdci Šumava výraznì leží.

K tomu logickému propojení tøí dokumentù, o kterých jsme tady mluvili,
tak samozøejmì, že logicky nejpøístupnìjší je tedy proces, zákon o národ-
ním parku, jako jeho souèást zonace vymezující první bezzásahové zóny.
A logický dùsledek toho potom plán péèe, jak o toto území peèovat. Na
tomto postupu je výrazný souhlas všech Šumavákù. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Pan ministr
nemá doplòující odpovìï. Dìkuji obìma pánùm, panu poslanci i panu mi-
nistrovi.
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za jeho dotaz. Není to klišé, protože já vím, že on se o tu záležitost
dlouhodobì zajímá, je v ní skuteènì už expertem øadu let, a koneckoncù i
moje formální i neformální diskuse s panem kolegou byly pro mì urèitým
korelativem a budou urèitì i korelativem nìkterých krokù.

Chtìl bych vás, pane kolego, ujistit, že i pro mì je èlovìk v rámci
Národního parku Šumava i v první zónì tvorem, který tam má své místo. A
když øíkám pojem "šetrný turismus", tak to není fráze. Já jsem ho teï
nìkolikrát použil, možná že i k nelibosti nìkterých nevládních organizací,
ale chtìl bych vás ujistit, že v tìch krocích, které momentálnì
pøipravujeme, tenhle princip rozhodnì bude zakotven.

K vašim dotazùm. Já zaènu s dovolením možná trochu od konce nebo
zprostøedka, tedy k plánu péèe, kdy návrh plánu péèe Národního parku
Šumava dohodnutý správou národního parku se zástupci obcí byl schválen
Radou Národního parku 20. èervna loòského roku. Potom byly projed-
návány vzešlé rozpory s obcemi Prášily, Modrava a mìstem Kašperské
Hory a bylo rozhodnuto o tìchto rozporech. Následnì byl 20. prosince ná-
vrh plánu péèe zaslán pøíslušným obcím a krajùm a termín podání
pøipomínek byl stanoven do 28. února. V zákonné lhùtì bylo ministerstvu
doruèeno celkem 26 pøipomínek k plánu péèe, sedm pocházelo z obcí,
dvì pøipomínky od krajù, dále správa Národního parku Bavorský les, dále
vlastníci nemovitostí, nevládní organizace a zástupci vìdecké obce.

Momentálnì Ministerstvo životního prostøedí podané pøipomínky pro-
jednává. Uskuteènila se nìkterá jednání. Shodou okolností pøíští týden, 25.
bøezna v úterý, bude jednání se zástupci obcí. Bude tam celkem sedm ob-
cí. A následnì myslím ve ètvrtek nebo v pátek bude jednání s hejtmany
Plzeòského a Jihoèeského kraje, tak abychom hovoøili o jejich
pøipomínkách. První týden v dubnu bude potom pøipraven návrh protokolu,
kterým Ministerstvo životního prostøedí plán péèe schválí a v souladu se
zákonem vypoøádá námitky obcí, krajù i vlastníkù nemovitostí. Tento plán
péèe, pokud bude vydán, schválen, tak vzhledem k tomu, že dosud neby-
la schválena nová zonace ani zákon o národním parku, tak tento plán péèe,
øíkám znovu, pokud bude vydán a schválen, bude schválen na dobu kra-
tší, maximálnì tøi roky. Další plán péèe bude již v souladu s novou zonací,
pøípadnì se zákonem o Národním parku Šumava.

Teï mi dovolte krátký komentáø k návrhu zákona, resp. k legislativì, to
bych chtìl zdùraznit, protože Ministerstvo životního prostøedí momentálnì
zvažuje nìkolik variant, jak formou právního pøedpisu zakotvit zonaci tak,
aby tam byly dlouhodobì nastaveny metody a zpùsoby ochrany národního
parku. Podle souèasného znìní zákona è. 114/1992 Sb., o ochranì pøírody
a krajiny, mají být zóny ochrany pøírody vymezeny vyhláškou Ministerstva
životního prostøedí vydanou po projednání s obcemi. To vy dobøe víte.
Ministerstvo zároveò uvažuje o novelizaci zákona è. 114/1992 Sb., kde by
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všech etap musí jít souèasnì, protože dílèí etapy není možné realizovat
oddìlenì. Cesta by na nic nenavazovala, byla by odnikud nikam volnì po-
ložená v prostoru.

V souèasné chvíli je tøeba dokonèit z úrovnì ØSD veøejnou zakázku na
zajištìní majetkoprávní pøípravy a poté probìhne vložení geometrických
plánù do katastru nemovitostí a zahájí se jednání o výkupech. V pøípadì
nesouhlasu vlastníkù o vyvlastnìní nedokážeme tento èasový úsek specifi-
kovat. Musím øíci, že velmi zvažujeme návrh technické novely zákona è.
416 o výkupu pozemkù, abychom vytvoøili takovéto prostøedí a tento pro-
ces dokázali urychlit.

Stavba byla vyhodnocena v rámci dopravních sektorových strategií ja-
ko prioritní a zahájení stavby pøedpokládáme v roce 2017–2018. Vhodnìjší
se ukazuje financování z národních zdrojù právì pro zaøazení této oblasti
do Natura 2000 a zde by mohlo být schválení projektu s úrovní Evropské
komise pro OPD II problematické. Otázka zajištìní finanèních prostøedkù
pro realizaci je v této chvíli pøedèasná vzhledem k roku 2017–2018 a fi-
nancování z národních zdrojù, to znamená ze státního rozpoètu, pøípadnì
zdrojù ØSD. Pøíprava pro letošní rok je alokována ze SFDI a je tam èástka
16 mil., takže proces pøípravy bude pokraèovat dál.

Co se týká zaøazení do územní soustavy Natura 2000, to samozøejmì
vyvolává nutnost realizace kompenzaèních opatøení za území dotèené
stavbou. Z ustanovení zákona 114 o ochranì pøírody a krajiny vyplývá, že
lze kompenzaèní opatøení realizovat až po jejím stanovení formou rozhod-
nutí vydaného orgánem ochrany pøírody na základì dožádání pøíslušného
stavebního úøadu ve stavebním øízení. Stavební øízení není zapoèato, pro-
tože nemáme pozemky, nemùžeme požádat o stavební povolení.
Pøedpokládá se, že v rozhodnutí orgánù ochrany pøírody budou stanoveny
mimo jiné èasové podmínky po dobu nástupu funkènosti kompenzaèních
opatøení a v návaznosti na to i doba možného zahájení stavby, což je v té-
to chvíle výsledek konzultaèní schùzky na odboru životního prostøedí ze
dne 22. 11. 2013. V souèasné dobì naprosto reálnì nemá smysl usilovat o
vyjmutí pøedmìtného území z Natura 2000, nebo� toto vyjmutí je de facto
neprojednatelné s Evropskou komisí, pokud je pøedmìt ochrany na území
stále pøítomen. Celý proces by to jen prodloužilo. V souèasné chvíli je
vhodnìjší akceptovat realizaci kompenzaèních opatøení.

Musím øíci, že tato stavba je samozøejmì velmi dùležitá, máme územní
rozhodnutí, ale musíme se prokousat celou mašinérií, kterou jsem se sna-
žil nastínit. Jsme pøipraveni to sledovat a v okamžiku, kdy by mìly být jaké-
koliv negativní signály, tak pøímo na místì øešit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan posla-
nec nemá doplòující otázku.

- 378 -

Nyní s devátou interpelací pøichází pan poslanec Jiøí Petrù a bude
interpelovat pana ministra dopravy Antonína Prachaøe ve vìci obchvatu
Bøeclavi. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Petrù: Dìkuji. Vážený pane ministøe, má interpelace má
upozornit na dlouhodobì neúnosnou dopravní situaci v mìstì Bøeclavi.
Bøeclav je významným silnièním uzlem, jehož kostru tvoøí dálnice D2
Brno–Bratislava, silnice I/55 Bøeclav–Olomouc státní hranice s Rakouskem,
silnice I/40 Bøeclav-Mikulov a II/425 Rajhrad–Lanžhot. Centrem Bøeclavi
projíždí tisíce kamionù ze smìru Olomouc – Uherské Hradištì – Hodonín
smìrem na Valtice a Mikulov ke státním hranicím, aby se vyhnuly mýtným
branám na dálnici D1 a rychlostní komunikaci R52, tedy trase
Olomouc–Brno–Pohoøelice–Mikulov. Pøitom doprava støedem Bøeclavi je
možná pouze jediným mostem pøes øeku Dyji. To zpùsobuje dopravní zác-
py, nehody a desítky zranìných cyklistù i chodcù na pøechodech. Øešením
tohoto stavu je vybudování obchvatu, který pøipravuje investor Øeditelství
silnic a dálnic již od roku 2001. Výsledkem témìø tøináctileté práce je územ-
ní rozhodnutí, kterému konèí platnost v roce 2016. Nejsou vykoupeny
pozemky a doøešena trasa pøes území Natura. To bylo mimochodem vy-
hlášeno bez projednání s obcemi a dotèenými subjekty, a to až v dobì po
vydání územního rozhodnutí pro stavbu bøeclavského obchvatu.

Vážený pane ministøe, obèané Bøeclavi po letech stagnace prací na
obchvatu mìsta vkládají do nové vlády i do ministra dopravy pomìrnì
velké nadìje a oèekávají zvýšení intenzity na pøípravì a realizace této
akce. Mùžete prosím potvrdit, že obchvat Bøeclavi je také vaší prioritou?
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
na ministra dopravy Antonína Prachaøe, aby nám sdìlil, zdali obchvat
Bøeclavi je i jeho prioritou. Prosím, pane ministøe.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Dìkuji panu poslanci Petrù za
tento dotaz. Chtìl bych nastínit èasovou osu, jak s touto záležitostí chceme
pokroèit dál.

Je pravda, že k uvedené stavbì bylo vydáno územní rozhodnutí v práv-
ní moci a jeho platnost konèí v dubnu 2016, takže z tohoto pohledu, kdy
máme platné územní rozhodnutí, které je v souladu s územním plánem, tak
když se podíváme v dnešním stavu, jak máme jiné trasy, napøíklad R52, tak
to považujeme za vítìzství, by� nám to trvalo 12 let. Cena stavby je zpra-
covaná dle aktualizace v projektu a èiní celkem 1,26 mld. a délka stavby
pøedstavuje 11,3 km, z toho 800 metrù jen na mostních objektech. Stavba
je formálnì rozdìlena na tøi etapy, pøedpokládá se však, že realizace
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vlastnických práv vzniklých v dùsledku památkové ochrany. Ministerstvo
nabídlo vlastníkovi vìci možnost odborné pomoci pøi obnovì památky, a to
prostøednictvím Národního památkového ústavu, a možnost èerpání
finanèního prostøedku z památkových programù Ministerstva kultury. 

Odborná pomoc již byla realizována, když Národní památkový ústav v
roce 2011 zpracoval jak pøedbìžný, tak podrobný stavebnì-historický
prùzkum této železnièní stanice. Èeské dráhy doposud nepožádaly o pod-
poru z památkových programù Ministerstva kultury. Výše zmínìná nefor-
mální meziresortní pracovní skupina se vìnovala provìøení všech možnos-
tí získání finanèní podpory z evropských fondù a otázce budoucího využití
nádražní budovy. Skupina nedospìla k jednoznaènému návrhu øešení.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se pa-
ní poslankynì – nemá doplòující otázku.

Pøistoupíme k jedenácté interpelaci. Pan poslanec Zdenìk Ondráèek
má dotaz na nepøítomného pana ministra Milana Chovance ve vìci
neèinnosti èi èinnosti policejních orgánù. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zdenìk Ondráèek: Hezké odpoledne, pane pøedsedající,
kolegynì, kolegové, èlenové vlády. Dotaz na nepøítomného ministra vnitra,
resp. žádost. Obec Štìpánovice, okres Èeské Budìjovice, podala v únoru
2012 trestní oznámení na svého bývalého starostu, a to v souvislosti s jeho
pùsobením ve funkci a zneužíváním jeho postavení. Vìc dosud provìøuje
policejní orgán odboru hospodáøské kriminality služby kriminální policie a
vyšetøování v Èeských Budìjovicích.

O kvalitách policejního provìøování cosi vypovídá skuteènost, že po 15
mìsících byla vìc odložena, aby na základì stížnosti oznamovatele a
pøezkoumání vlastního rozhodnutí v rámci autoremedury bylo v provìøování
pokraèováno až do vydání dalšího rozhodnutí se stejným závìrem. Z
postupù i odùvodnìní rozhodnutí je však patrné, že mohlo dojít k nedo-
držení § 2 odst. 4 a 5 trestního øádu, kterým má policejní orgán vìci pro-
jednávat urychlenì, bez zbyteèných prùtahù, bez ohledu na to, zda
okolnosti svìdèí ve prospìch èi neprospìch, ale vždy takovým zpùsobem,
aby byl náležitì zjištìn skutkový stav vìci, který je nezbytný pro jeho roz-
hodnutí. Z jednostranného hodnocení dùkazù vyvstává pochybnost, proè
policejní orgán nekoná nestrannì a v uvozovkách chrání podezøelého exs-
tarostu, který je mj. èinný i jako soudní znalec pøi oceòování podnikù pøed
konkurzy a likvidacemi, pøedevším pak byl likvidátorem a konkurzním sp-
rávcem desítek spoleèností v regionu, a to i velmi významných. Mnoha
obèany z regionu, kteøí kauzu znají a sledují, je celá vìc již dnes vnímána
jako mafiánské propojení jihoèeských zájmových skupin, což jistì nabou-
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S desátou interpelací se pøihlásila paní poslankynì Kvìta Matušovská,
která bude interpelovat pana ministra kultury Daniela Hermana, dnes velmi
oblíbeného, ve vìci historické budovy nádraží v Ústí nad Orlicí. Prosím, pa-
ní poslankynì.

Poslankynì Kvìta Matušovská: Dìkuji, pane pøedsedající. Kolegynì,
kolegové. Vážený pane ministøe, ráda bych se vás zeptala na historickou
budovu vlakového nádraží v Ústí nad Orlicí, která se složitým øízením stala
kulturní památkou a byla zapsána do ústøedního seznamu kulturních
památek Èeské republiky. V roce 2011 se uskuteènila spoleèná návštìva
pøedstavitelù Ministerstva kultury a Ministerstva dopravy v Ústí nad Orlicí a
byla uèinìna dohoda, že oba resorty v rámci možností pøispìjí k záchranì
a obnovì kulturní památky a vyøeší její budoucí využití. Tato výpravní
budova v souèasnosti pøestává sloužit svému úèelu a nikdo neví, co s ní
bude dále. Proto se ptám, pane ministøe, jak budete tuto situaci øešit,
samozøejmì spoleènì s Ministerstvem dopravy. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Poprosím o
odpovìï pana ministra Daniela Hermana. Prosím, pane ministøe, máte slo-
vo.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Pane pøedsedající, kolegynì, kole-
gové, paní poslankynì, Ministerstvo kultury na základì svého zákonného
zmocnìní vedlo správní øízení o prohlášení historické budovy železnièní
stanice Ústí nad Orlicí za kulturní památku a po složitém øízení se v roce
2010 tato historická nádražní budova skuteènì stala kulturní památkou a
byla zapsána do ústøedního seznamu kulturních památek Èeské republiky
pod è. 104023. Díky složitosti problematiky, kdy na jednu stranu bylo ar-
gumentováno špatným stavebnì technickým stavem budovy a nutností re-
alizace železnièního koridoru a na stranu druhou historickou a architekto-
nickou hodnotou vìci, se zájem o budoucí osud této kulturní památky
pøenesl také na širokou veøejnost.

Ètvrtého bøezna 2011 se na této železnièní stanici uskuteènila spoleèná
návštìva pøedstavitelù Ministerstev kultury a dopravy a byl zde uèinìn
pøíslib, že oba resorty v rámci svých možností pøispìjí k záchranì a obnovì
kulturní památky a provìøí možnosti jejího budoucího využití. Za úèelem
zajištìní obnovy této kulturní památky byla zøízena neformálnì meziresort-
ní pracovní skupina složená ze zástupcù Poslanecké snìmovny, ministers-
tev dopravy, pro místní rozvoj a kultury, Èeských drah, Správy železnièní
dopravní cesty, Národního památkového ústavu, Pardubického kraje a
mìsta Ústí nad Orlicí. Ministerstvo kultury mùže vlastníkovi kulturní památ-
ky poskytnout podle svých možností kompenzaci, která plyne z omezení
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stoupení pana Svobody. Skuteènì mì ODS vždy baví. Já bych
doporuèoval, abyste si koupil dnešní právo. (Ukazuje pøíslušné noviny.)
Tady se píše o èeském zdravotnictví a o tom, jak jsme tady mìli za pana
Julínka a Šnajdra, o kterém se mluví jako o tom Richelieu, a tady píšou, jak
Šnajdr ještì dneska má zásadní vliv na VZP. Urèitì by nemocnice mìly
dost penìz, pokud by nám VZP koneènì ukázala všechny smlouvy s po-
skytovateli o poskytování úhrady zdravotní péèe, vèetnì dodatkù a úhra-
dových ujednání. Staèí tu transparentnost! A z hlediska makání, pane ko-
lego, já myslím, že byste mohl ke mnì chodit na školení, jak se maká. Já s
tím nemám problém! (Pobavení a potlesk v øadách poslancù ANO.)

Pan ministr Nìmeèek pøedložil nìjaký program a øíká, že chce 27 mld.
za roky 2014–2017. A já øíkám: Jo, já nemám problém teï uvolnit 2,1 mld.
Ano, ty poplatky byla chyba. Byl to požadavek ÈSSD, byl to deal-breaker,
tak jsme to odsouhlasili. A také nejsme neomylní všichni. V tom není
problém. Já øíkám Nìmeèkovi: Máte tam 3,5 mld. rezervy a máte na SÚKLu
na úètu 2,1 mld., tak si je vezmìte! SÚKL, který v roce 2007 vzal Kalousek
a Julínek a pøevedli to na Ministerstvo zdravotnictví. A div se svìte, do
tehdy se Èesku daøilo držet ceny lékù o 40–60 % levnìji než celé Evropì.
A potom na SÚKL pøišel první námìstek Šnajdr, bývalý dlouhodobý váš no-
minant, vrcholový pracovník nadnárodní firmy Pfizer. A potom najednou už
jsme nemìli nejlevnìjší léky, protože jsme redukovali jenom na tøi zemì po-
rovnání.

Takže já jen øíkám: Ano, my urèitì vyøešíme nemocnice, ale koneènì by
mìli obèané se dozvìdìt a pojištìnci, kam tìch 260 mld., které teèou ze
zdravotní pojiš�ovny, teèou. To je všechno. Já urèitì nebudu tomu bránit.
Na druhé stranì nejsem ochoten už dopøedu dávat bianco šek. Proè? My
jsme øekli, že budeme transparentní, že budeme šetøit. Stejnì je to s po-
hledávkami. Nech� mi nìkdo ukáže, za kým jsou ty pohledávky. Proè
bychom je mìli teï nakupovat? Nech� to vymáhá pojiš�ovna VZP! Teï zno-
vu jdou kupovat údajnì nový portál. IZIP už jsme zapomnìli, teï bude
nìjaký nový portál. Nech� to rozkryjí! Nech� koneènì víme, co tam je! A vy,
ODS, tam máte toho svého Kabátka, tak mu øeknìte, kde jsou ty prachy!
(Potlesk poslancù hnutí ANO 2011.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a poprosím o
doplòující otázku pana poslance Svobodu. Prosím, pane poslanèe. 

Poslanec Bohuslav Svoboda: Já se snažím, vždycky spravedlivì tles-
kám, když je tleskat èemu. Dìkuji panu ministrovi za to, že prvnì pøipustil
nìjakou chybu a do novin napsal, že to byla chyba. To je vìc, která je hod-
ná pochvaly.

Na druhou stranu bych byl rád, kdyby èlánky, ze kterých cituje, napsal
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rává obecnou dùvìru v policii a ve spravedlnost obecnì. Pøedstavitelé
obce Štìpánovice již nevìdí, na koho se obrátit, a zkusili i Generální
inspekci bezpeènostních sborù.

Ptám se vás, pane nepøítomný ministøe – ale dotaz by mohl být i stejnì
smìøován na ministryni spravedlnosti: Bude tato vaše vláda bojovat i proti
tìmto zájmovým skupinám? A pokud ano, jak si takový boj pøedstavujete a
co doporuèujete oznamovatelùm, jak se domoci spravedlnosti? Dìkuji za
písemnou odpovìï.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Bude mu
odpovìzeno písemnì.

S dvanáctou interpelací se pøihlásil pan poslanec Bohuslav Svoboda,
který bude interpelovat pana ministra financí Andreje Babiše ve vìci finan-
cování zdravotnictví. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Dìkuji, vážený pane pøedsedající.
Vážené dámy, vážení pánové, vážení èlenové vlády. Vážený pane ministøe,
moje otázka smìøuje k vašemu vyjádøení do tisku, pro èeské deníky, které
si dovolím pøesnì citovat: "Problémem jsou poplatky v nemocnicích, kdy
jsme z hlediska pobytu udìlali chybu. Zpìtnì to hodnotím jako špatné. Teï
je to argument, aby se nalily vìtší peníze." Já samozøejmì vím, že zrušení
poplatkù bylo pouhým populistickým gestem. Opakovanì jsem tady na to
upozoròoval, že tato vìc ohrozí zejména malé nemocnice, psychiatrické
léèebny, léèebny dlouhodobì nemocných, hospice. Nikdo na to nereago-
val

Já jsem, když jsme u toho populismu, musel celý život makat tak, jak si
málokdo v této zemi možná dovede pøedstavit. A když makáte, pane
ministøe, musíte makat také dobøe, protože má praxe chirurga mì nauèila,
že nìkterá rozhodnutí, chybná rozhodnutí, nemají opravné termíny. Proto si
vás dovoluji zeptat, kde se objeví tìch témìø 200 mil. korun, které každý
den chybí nemocnicím. Kde se objeví 2,2 mld. celoroènì? Z jakých zdrojù
to bude kryto? Ale hlavnì kdy? Jste správce státní pokladny, je to vaše
zodpovìdnost a já jenom upozoròuji, že jak øíká staré latinské pøísloví hora
ruit, èas pokroèil natolik, že malé nemocnice v tuto chvíli už nemají z èeho
vaøit a velké nemocnice zaèínají vaøit jenom z vody. Dìkuji vám za
odpovìï.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
na ministra financí o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji.
Kolegynì, kolegové, pokud nìco bylo populistické, tak to bylo právì vy-
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Rozsah veøejných služeb pro každého z nás, a to nejen v energetice,
znamená platit mìsíènì stovky až tisíce korun navíc jen proto, že jejich ce-
nová regulace není provádìna dle standardních evropských pravidel. Toto
selhání je také pøíèinou postupného rozpadu soustavy centrálních zdrojù
tepla. Na veøejných službách jsou nejvíce závislé sociálnì slabé skupiny o-
byvatelstva, kterých se nejvíce dotýkají vyšší ceny za služby. Velcí
odbìratelé se v dùsledku nehorázných cen tepla pøipojí k jiným zdrojùm a
fixní náklady zùstanou pouze na malých odbìratelích.

Nyní tøi otázky. První: Jakým zpùsobem Ministerstvo prùmyslu a obcho-
du zajistí zlepšení hospodáøské soutìže v teplárenství, která nefunguje?
Druhá: Jak ministerstvo zlepší transparentnost cenotvorby tepla a zajistí
dodržování závazné metodiky Evropské unie pro služby obecného
hospodáøského zájmu? A tøetí: Jak ministerstvo zabrání rozpadu
centrálních zdrojù tepla jako velkých soustav? Dìkuji za vaše odpovìdi.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane poslanèe. Slovo má
pan ministr Mládek.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní poslankynì, páni poslanci, dovolte, abych zodpovìdìl
tøi položené otázky.

První otázka: Jakým zpùsobem MPO zajistí zlepšení hospodáøské
soutìže v teplárenství, která nefunguje? Teplárenství je z hlediska
hospodáøské soutìže ponìkud specifické podnikání, nebo� teplárenské
soustavy jsou pouze územnì pøíslušné podnikatelské subjekty, které si me-
zi sebou nemohou pøímo konkurovat. Konkurenci pro teplárenství
pøedstavuje v jejich geograficky daném území použití alternativních
zpùsobù zajištìní tepelné energie. Jedná se napø. o výstavbu domovních
kotelen pøi využití bìžných kotlù na rùzná paliva, pøípadnì kotelen spoje-
ných s instalací malých kogenerací èi využitelnì obnovitelných zdrojù
energie èi zajištìní tepelných nárokù samotných bytù instalací
individuálních vytápìcích systémù. K využití obnovitelných zdrojù pro do-
dávku tepla existují podpùrná schémata a u mikrogenerací chystáme
zjednodušení pøístupu k síti. Jinak v tomto sektoru hlavní úlohu v ochranì
zákazníka musí sehrát spíše úèinná regulace.

Druhá otázka: Jak se zlepší transparentnost cenotvorby tepla a zajistí
dodržování závazné metodiky EÚ pro cenotvorbu pro služby obecného
hospodáøského zájmu? Cena tepla patøí v naší zemi mezi vìcnì
usmìròované ceny v souladu se zákonem o cenách, kterým jsou stanove-
ny podmínky pro závazný postup pøi tvorbì ceny nebo pøi tvorbì kalkulace
ceny vèetnì zahrnování pøimìøeného zisku do ceny. Podle § 17 zákona è.
458/2000 Sb., energetického zákona, byl zøízen Energetický regulaèní
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sám, aspoò vìdìl, o èem mluví. Protože informace, které nám sdìlil,
skuteènì zavánìjí tím, že buïto si to nepøeèetl nebo neseznámil se s tím
dobøe, nebo že ten tým expertù, kterým se ohání, neví, o èem mluví. A mnì
je skuteènì úplnì jedno, já jsem tady nebyl v pøedcházejícím období, já
urèitì nejsem ten, který utratil nebo zašil nìkam nìjaké peníze. Já sem tu
ze stejného dùvodu: Já chci, aby zdravotnictví fungovalo. Ale na rozdíl od
vás, pane ministøe, mám zájem na pacientech. Nedovedu si pøedstavit, že
jim já odpovím – odpovìzte jim vy. A ptám se vás, jestli jim to øeknìte:
Nebudete teï pùl roku jíst, protože mezitím bude nìkdo vymáhat nìjaké
peníze, protože já jsem zrušil možnost, abyste jídlo dostali. Ptám se, jestli
jste ochoten tìm pacientùm øíct, že mají poèkat na to, až to nìkdo vyøeší!

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: S doplòující odpovìdí pan ministr fi-
nancí Andrej Babiš. Prosím, pane ministøe.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vím, že
mluvím blbì èesky, ale budu se snažit to øíct znovu. Peníze pro státní
pojištìnce uvolníme, ihned, ve výši ztráty poplatkù, pane Svobodo.
Uvolníme to. Tak tady neøíkejte – populisticky se odvoláváte na pacienty.
Pacienti vìdí, jak to funguje v èeském zdravotnictví. Takže my to uvolníme
na rok 2014! A na pøíští léta chceme jasnì vìdìt, jak ty peníze do zdravot-
nictví jsou rozdìlovány. To je všechno.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Tøináctý v poøadí byl v in-
terpelacích vylosován pan poslanec Karel Šidlo. Interpeluje pana ministra
Jana Mládka ve vìci cenové regulace tepla v Èeské republice. Pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Karel Šidlo: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe, od roku
2012 platí v Evropské unii pøesnìjší a pøísnìjší pravidla veøejné podpory
pro služby obecného hospodáøského zájmu vèetnì výkladu nesluèitelné
veøejné podpory. Základním kritériem pro vyrovnávací platby za služby o-
becného hospodáøského zájmu je relace mezi mírou rizika neseného po-
skytovatelem pøíslušné služby a výší jeho pøimìøeného zisku. Souèasné
znìní cenového rozhodnutí pøi cenové regulaci tepelné energie v Èeské re-
publice nepoèítá s úrovní rizik jako kritériem pro stanovení výše zisku re-
gulovaných subjektù. Cenová regulace a kontrola je pouze formální a ne-
zajiš�uje vylouèení nákladù, které s danou službou nesouvisí. Neefektivní
náklady èi zisk, které jsou dle evropských standardù nepøijatelné, ovlivòují
koneènou cenu tìchto služeb poskytovaných èasto v prostøedí lokálního
pøirozeného monopolu. Dle stávající cenové regulace monopoly odùvodní
jakékoli cenové navýšení.
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zákona, já po zkušenostech v Poslanecké snìmovnì bych byl velice rád,
kdybychom touto novelou vyøešili ty problémy, o kterých zde bylo
hovoøeno. Protože vìcné usmìròování cen je velice dùležitým momentem
a chápu, že je to také jeden z velmi významných regulaèních prvkù, který
mùže ovlivnit koncovou cenu pro zákazníka. Pokud se toto promítne do e-
nergetického zákona a bude pøedložen v termínu, který øíkal pan ministr,
myslím si, že mùžeme být spokojeni všichni.

Co se týká centrálních zdrojù tepla, vnímám tam jeho návrh jako ten prv-
ní a myslím si, že je to v souèasných podmínkách i reálné, hlubší a lepší re-
gulace, usmìròování cen a regulace vùbec teplárenství jako takového. Byl
bych ale velice rád, kdyby i ve státní energetické koncepci centrální zdro-
je tepla našly tu pozici, kterou by si zasloužily. Myslím si, že to je tradièní
sí�ové hospodáøství v Èeské republice, které garantuje právì tyto služby o-
statního veøejného zájmu. Dìkuji mnohokrát. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dále byla vylosována na
ètrnáctém místì paní poslankynì Kateøina Koneèná. Interpeluje pana mi-
nistra Richarda Brabce. Pøipraví se paní poslankynì Anna Putnová.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì a kolegové, vážení páni ministøi, pane ministøe životního
prostøedí, Èeská inspekce životního prostøedí je odborný orgán státní sp-
rávy a její pùsobení se dotýká všech minimálnì pìtisložkových zákonù v ži-
votním prostøedí. Dozírá nad dodržováním vyhlášek, rozhodnutí správních
orgánù a má celou øadu jiných èinností. Má celostátní pùsobnost. Je to
prostì takový základní stavební a kontrolní kámen vymáhání zákonù z díl-
ny vašeho ministerstva.

Uznávám, že šetøit se musí, ale pøiznávám také, že by se mìlo šetøit
tam, kde to má smysl. V roce 2008 vývoj bìžných provozních výdajù bez
mimorozpoètových zdrojù byl u èeské inspekce 73,5 milionu korun. V roce
2013 již to bylo o 20 milionù ménì. Pøitom se poèet lidí èeské inspekce
snížil o 29 na 571. Abychom vzali porovnání, jak je to s jinými inspekcemi,
a� je to Èeská obchodní inspekce, kde pracuje 419 lidí a ostatní bìžné
výdaje jsou ve výši 81 milionu korun, nebo dalších inspekcí, které se bìžnì
pohybují v období bìžných výdajù kolem 100 milionù korun, tak si myslím,
že nám tady nìco kulhá. Pøibývají zároveò èeské inspekci zákonné povin-
nosti. Jen v loòském roce v zákonì o integrované prevenci musela èeská
inspekce pøijmout další lidi a byly uloženy další, velmi dùležité úkoly.

Protože se chystá rozpoèet ministerstva na rok 2045, chtìla jsem se
vás, pane ministøe, zeptat, zda máte v plánu koneènì docenit dùležitost to-
hoto státního orgánu, docenit èinnost jeho lidí, kteøí jsou i v prùmìrných ta-
bulkách platù na vìtšinou úplnì nejnižší pozici, a co hodláte dìlat s tím,
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úøad, jemuž je urèeno zejména chránit oprávnìné zájmy zákazníkù
a spotøebitelù v energetických odvìtvích. Dle zákona è. 265/1991 Sb., o
pùsobnosti orgánù Èeské republiky v oblasti cen, je Energetický regulaèní
úøad oprávnìn vykonávat pùsobnost pøi regulaci cen, vydávat právní
pøedpisy pro regulaci cen a vydávat rozhodnutí o regulaci cen vèetnì pra-
videl pro klíèování nákladù, výnosù a hospodáøského výsledku regulova-
ných a neregulovaných èinností. Lze apelovat na vedení ERÚ, aby zvýšil
pozornost pøi zajiš�ování ekonomicky oprávnìných nákladù zahrnutých do
ceny tepelné energie bìhem kontrol cen pøedložených dodavateli tepla.

V souèasné dobì je též pøipravována novela energetického zákona,
která mimo jiné upøesní ochranu spotøebitelù v energetických odvìtvích v
návaznosti na novou evropskou legislativu a metodiky. Novela bude
pøedložena do konce tohoto pololetí.

Tøetí otázka: Jak se zabrání rozpadu CZT soustav a ochrání drobní
spotøebitelé? Koneèní spotøebitelé jsou chránìni podle energetického
zákona, § 77 odst. 5, který uvádí, že zmìna zpùsobu dodávky nebo zmìna
zpùsobu vytápìní mùže být provedena pouze na základì stavebního øízení
se souhlasem orgánù ochrany životního prostøedí a v souladu s územní e-
nergetickou koncepcí. MPO se úèastní pøípravy provádìcího pøedpisu
MŽP, kterým se nastaví ekonomické podmínky pro pøípadná odpojování od
soustav CZT. Teplárenské podniky si však musí uvìdomit situaci, která by
mohla vést až ke konci jejich podnikání, zvláštì uvážíme-li, že èást tìchto
podnikù je èásteènì vlastnìna i obcemi.

Souèástí aktualizace státní energetické koncepce, která je nyní
dokonèována, je též øada legislativních i metodických úkolù pro MMR a
MPO, které smìøují k vyšší úrovni závaznosti územních energetických kon-
cepcí a posílení ochrany stanoveného zpùsobu dodávky tepla v území ve
stavebním øízení.

Shrnuto a podtrženo – ochránìní centrálního zásobování tepla nevede
pøes konkurenci jiných zdrojù, to spíše zvyšuje riziko, že dodavatel tepla
zbankrotuje. Øešení je buï v tom, že je hlubší a lepší regulace, pøípadnì
že to vlastní obec, která nemá jako hlavní cíl svého podnikání maximaliza-
ci zisku, ale službu pro své obèany.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Chci se ze-
ptat pana poslance Šidla, zda bude mít doplòující otázku. Máte prostor,
pane poslanèe.

Poslanec Karel Šidlo: Dìkuji za odpovìdi panu ministrovi. V podstatì
se dá øíct, že jsem s nimi spokojen, protože zejména odpovìï na druhou a
tøetí otázku, kdy hovoøil o tom, že je pøipravována novela energetického
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Už budu velmi struèný. Chci vás ujistit, že v rozpoètu na pøíští rok,
nejenom pro Èeskou inspekci životního prostøedí, budu urèitì chtít, aby
oprávnìné investice, které si vedení zdùvodní, a samozøejmì pøípadnì i
záležitost osobních nákladù, které si vedení zdùvodní, tzn. nechci tam
urèitì zvýšení všech platù, ale budu opravdu chtít, aby i vedení si
zdùvodnilo kvalitu jednotlivých lidí, jednotlivých pracoviš�, a to si myslím, že
tam dneska chybí. To znamená, je to pro mì celková, záležitost nebo zále-
žitost komplexní, nejenom záležitost platová, ale je to záležitost strategie
Èeské inspekce životního prostøedí, kterou dnes neberu jako represivní or-
gán, ale i jako orgán prevence, a dnes vidím i pomìrnì velký rozdíl kvality
mezi jednotlivými krajskými pracovišti. A i to je pro mì dùležité zjištìní,
které rozhodnì budu chtít s vedením resortní organizace diskutovat.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Budete
mít doplòující otázku, paní poslankynì? Ano, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Ne doplòující otázku, možná jen kon-
statování. My jsme se o Agentuøe ochrany pøírody a krajiny bavili ne tak
dávno, že tam jsou platy vùbec nejnižší. Možná je zvláštní, že platy na mi-
nisterstvu jsou ve výši zhruba v prùmìru 34 až 35 tisíc. Teï nechci snižo-
vat hodnotu lidí, i na ministerstvu pracují vysokoškoláci, ale ve chvíli, kdy ti
lidé dìlají v terénu, mají velmi složité úkoly, dìlají státní správu a jsou
vlastnì podhodnoceni proti lidem z ministerstva, tak si myslím, že to není
úplnì dobrá cesta a nevytváøí to dobré prostøedí.

Chtìla bych vám, pane ministøe, podìkovat. Vìøte mi, že vaše snahy
budu sledovat, protože si myslím, že bychom èeskou inspekci nemìli ne-
chat padnout, a urèitì budu ráda, pokud, jak jste øíkal i o informaèních
technologiích a o øadì dalších vìcí, které se v èeské inspekci dlouhodobì
nerealizovaly z politické vùle, bude normálnì jednáno a srozumitelnì
jednáno. Vìøte, že budete mít mou podporu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Další v poøadí je paní
poslankynì Anna Putnová. Interpeluje pana ministra Marcela Chládka.
Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Anna Putnová: Dobré odpoledne, vážený pane
pøedsedající, vážená vládo, dámy a pánové. Koncem loòského roku
Ministerstvo školství zveøejnilo katalog požadavkù ke spoleèné èásti státní
maturity, tak jak mu to ukládá § 78 školského zákona. Na základì tìchto
zveøejnìných katalogù budou koncipovány spoleèné èásti státní maturity
od roku 2015. Od té doby se také hovoøí o tom, že je nutno, abychom dále
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aby Èeská inspekce životního prostøedí nadále mohla vykonávat svou
zákonnou povinnost. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì.
Poprosím pana ministra Richarda Brabce o odpovìï. Máte slovo, pane
ministøe.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážený pane
pøedsedající, dámy a pánové, vážená paní poslankynì, kolegynì, chtìl
bych vás ujistit, že si uvìdomuji, že Èeská inspekce životního prostøedí je
nezbytnou souèástí fungování systému ochrany životního prostøedí v Èeské
republice. Když jsem pøišel na resort a seznamoval jsem se s jednotlivými
organizacemi, samozøejmì jsem hovoøil se všemi klíèovými øediteli. Musím
øíci, že pøedevším v této chvíli, a souhlasím s vámi, že omezení, které šlo
plošnì, tzn. desetiprocentní omezení nákladù, vèetnì osobních nákladù,
které bylo v roce 2013 z rozhodnutí vlády, tak samozøejmì tyto plošné škr-
ty také neschvaluji. Nicménì prùmìrný plat, jestli se nemýlím, myslím, že
máme stejná èísla, je pøibližnì 26 nebo 27 tisíc korun. Pravda je, že vìtšina,
asi 75 %, zamìstnancù ÈIŽP má vysokoškolské vzdìlání a tam se
shodujeme, že prùmìrný plat je nízký. Na druhou stranu vy jako znalkynì
v oblasti životního prostøedí i resortu dobøe víte, že napø. v oblasti
chránìných krajinných oblastí je prùmìrný plat dokonce snad kolem 20 ti-
síc korun a tam je také vìtšina vysokoškolsky vzdìlaných lidí. Tím nechci
øíct, že bych s tím byl spokojen, tím jen øíkám, že ÈIŽP na tom není nejhùøe.

Mnì tam ještì více než prùmìrný plat, a souhlasím s tím, že urèitì fluk-
tuace, která momentálnì je v rámci Èeské inspekce životního prostøedí,
pøedevším v pøípadì mladších lidí, je neudržitelná. Ta je prostì neudržitel-
ná, tak jako byla inflace, resp. obrovská výmìna lidí a fluktuace na vlastním
resortu, na Ministerstvu životního prostøedí.

To znamená, já bych pøedevším chtìl i v rámci projednávání nového
rozpoètu slyšet od stávajícího vedení Èeské inspekce životního prostøedí
jasnou strategii dalšího fungování, protože já ji tam zatím postrádám.
Postrádám jasnou koncepci, jakým zpùsobem dál, postrádám i koncepci o
poètu zamìstnancù nezbytných pro výkon služby v jednotlivých krajských
pracovištích. Toto, vìøte, bude základní bod, který bude pro rozpoèet a
pøípravu rozpoètu na pøíští rok, 2015, klíèový. Je jasné, že to není jen o li-
dech, ale je to napø. o investièních zámìrech, o kterých vím, že prostì šly
pryè. Bohužel minulé vedení ministerstva, myslím, že i pøedminulé, na
celkem oprávnìné snahy zavést napø. centrální informaèní systém pro
správní øízení tam silážovalo tyto žádosti a dnes jsme ve stavu, kdy Èeská
inspekce životního prostøedí má opravdu reálný problém tøeba i s touto
zásadní informaèní podporou, která je nezbytná pro její èinnost.
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Se státní maturitou je jeden zásadní problém, a to ten, že pøedchùdci
mì zavázali díky podpisu nìkterých smluv a díky tomu, že tam nalili ev-
ropské peníze a musí tam být udržitelnost, že urèitou èást podoby musíme
držet i po období, kdy skonèí tyto smlouvy, abychom nemuseli vracet pe-
níze do Evropské unie.

Možná ještì pro vaši informaci, pilotní ovìøování, které bude probíhat, u
integraèních systémù bude probíhat již v tomto roce a poté se pøipravuje
certifikace škol a prùbìžná certifikace, která bude nabíhat na možnost roz-
víjet testovací èást ne tou papírovou podobou, ale pøeklopit to do té elek-
tronické podoby, to znamená tak, aby tam byl jednotný systém. Pokud
máme elektronické testování žákù 5. a 9. tøíd, tak abychom toto samé mìli
v testové podobì v testové èásti státní maturity.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Ještì paní poslankynì
Putnová bude mít doplòující otázku.

Poslankynì Anna Putnová: Já chci podìkovat za výèet osob, a� už
jsou to právnické, nebo fyzické osoby, které se podílejí na koncepci kata-
logu požadavkù. Nicménì bych se chtìla zeptat, jestli hodláte koncem
dubna zveøejnit nový katalog požadavkù, který by umožòoval také jinou for-
mu maturity od roku 2016, protože pokud se tak nestane, zùstává katalog
požadavkù dál v platnosti a pojedeme podle starého jízdního øádu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Tak již
jen v krátkosti navážu na pøedchozí vystoupení. Jedním z témat toho kula-
tého stolu právì byl i katalog požadavkù, ale tam se teï momentálnì od-
borníci baví o sladìní s tím zpùsobem státní maturity tak, jak probíhá, a
zmìnou státní maturity tak, abychom neohrozili finanèní prostøedky z
Evropské unie. Takže ano, katalog požadavkù byl tématem posledního jed-
nání kulatého stolu, ale výsledek budeme mít v prùbìhu tohoto mìsíce.
Takže pokud vám to takto postaèí, na konci tohoto mìsíce bych vám tøeba
na školském výboru podrobnìji pøedstavil i zmìnu katalogu požadavkù,
pokud bude možná.

Znovu podotýkám, že provìøujeme vùbec zpùsob zmìny státní
maturity, a dùvod je, že cca asi by� jenom v uvozovkách 80 mil. korun by-
lo z Evropské unie, ale ta nás zavazuje k tomu, že musíme tu èást projektu
držet v nìjaké podobì.

Možná, jestli mohu požádat školský výbor, zaøaïme to na projednávání
tøeba na konci bøezna nebo zaèátkem dubna a mùžeme vám tam
pøedstavit vlastnì celý koncept tìch zmìn.
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vedli diskusi, která bude prohlubovat prestiž spoleèné èásti státní maturity,
jak nám to ministerstvo v minulosti opakovanì pøislíbilo.

Mùj dotaz smìøuje tedy na pana ministra školství, pana ministra
Chládka. Chtìla bych vìdìt, zda pøipravujete zmìny ve spoleèné èásti
státních maturit od roku 2016, protože pokud by tomu tak bylo, je zøejmé,
že by se tyto zmìny mìly promítnout i do katalogu pøedmìtù a katalogu
požadavkù, které by musely být nutnì zveøejnìny do konce dubna. Pokud
zmìny plánujete, chtìla bych vìdìt, kteøí odborníci, resp. asociace, byli k
diskusi pøizváni. Dìkuji vám. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì.
Poprosím pana ministra školství, mládeže a tìlovýchovy Marcela Chládka
o odpovìï. Máte slovo, pane ministøe.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedající. Vážené poslankynì, vážení poslanci, ano, je pravda, že
pøipravujeme zmìny, pøedevším se to ale týká zjednodušení procesu stát-
ní maturity ohlednì administrativy. Dále chceme zefektivnit a zlevnit celou
státní maturitu. Moje oblíbené srovnání se Slovenskem, kde rok státní ma-
turity stojí 10 mil. korun, v Èeské republice jsme se stále nedostali pod 200
mil. korun.

Zaèala pracovat pracovní skupina, která dìlá audit prostøedkù státních
maturit a provìøuje je. Provìøuje i podepsané smlouvy, které podle mého o-
sobního názoru byly jednoznaènì nevýhodné pro stát. Ale zároveò k vaše-
mu dotazu – otevøeli jsme národní kulatý stùl, který se zabývá komplexnìji
podobou státní maturity i obsahové stránky jejich složení. Jsou tam zá-
stupci jak Cermatu, Ministerstva školství, Èeské školní inspekce, Národního
ústavu vzdìlávání, Školské rady Asociace krajù, dále zástupci ÈŠI,
Asociace øeditelù gymnázií, experti na vzdìlávání z akademické sféry, dále
zástupce Jednoty èeských matematikù a fyzikù, Sdružení metodikù cizích
jazykù, Asociace støedoškolských èeštináøù. Jednání již nastartovala, ale já
mám jednu nabídku pro paní poslankyni a pro všechny zástupce školské-
ho výboru. Kdokoli z vás by se chtìl tìchto jednání zúèastnit a být souèástí
tohoto národního kulatého stolu, který vyøeší státní maturitu do budoucna
tak, aby mìla jednu koneènou podobu, tak jste jistì zváni.

Pak ještì probíhá pokusné ovìøování matematika plus. O tom urèitì pa-
ní poslankynì ví. Cílem je zvýšení úrovnì matematické gramotnosti,
protože se poèítá, tuším od roku 2020, že bude zavedena povinná mate-
matika u státní maturity jako takové.

A jak jsem již øíkal, od roku 2016 klademe pøedevším dùraz na efektivi-
tu snížení nákladù a zjednodušení organizaènì technického zabezpeèení
státní maturity.
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ny podrobné otázky nebudu schopen teï, v tuto chvíli, odpovìdìt. Pokud
bych nìco vynechal, jsme schopni vám dodat ještì odpovìï písemnì, s
tím, že podotýkám, že odpovìdnost za veøejnou zakázku na nákup mag-
netické rezonance má pøíjemce dotace, to znamená Masarykova univerzi-
ta.

Co se týká požadavkù Ministerstva školství, tak pøed schválením této
technologie v tomto projektu, ne tedy – podotýkám znovu – samotné za-
kázky, ministerstvo neschvaluje zakázku, ale co se týká té technologie, tak
Masarykova univerzita, jak se již jste zmínil, pøedložila jeden znalecký a tøi
expertní posudky s tím, že tøi z tìchto posudkù byly vypracovány
zahranièními experty z Francie, Nizozemí a Spojených státù amerických a
jeden tuzemský znalecký posudek byl vypracován profesorem z ÈVUT.
Jméno – teï nedokážu odpovìdìt, jestli mùžu, nebo nemùžu øíct na mik-
rofon, ale pro jistotu vám, pane poslanèe, to jméno pak sdìlím po skonèení
svého vystoupení. 

Ministerstvo školství si dále vyžádalo další posudek expertního hodno-
titele, protože samozøejmì bude kontrolovat tuto celou záležitost, s tím, že
– a to asi je zásadní informace – výdaj na nákup ještì nebyl ze strany
Masarykovy univerzity Ministerstvu školství pøedložen. Takže ty údaje k to-
mu, které potøebujeme, ještì nebyly pøedloženy, ale pak samozøejmì bude
ten logický proces: jakmile je Masarykova univerzita pøedloží, tak to
samozøejmì v tìchto, tak jako v jiných podobných pøípadech, projde kon-
trolou a kontrola bude obsahovat i oprávnìnost užití jednacího øízení bez
uveøejnìní, o kterém jste hovoøil. Je to již z toho zmiòovaného projektu
operaèního programu vzdìlávání pro vývoj, inovace. VaVpI je samozøejmì
v obrovském problému, který jsem zdìdil. Jeden z tìch velkých problémù
se dotýká i tohoto projektu.

Pokud jde o unikátní zaøízení, tak zpravidla se vždy používá argument,
že na to nelze použít klasické výbìrové øízení, když to vyrábí napøíklad je-
nom jeden jediný v republice. To vše ale samozøejmì bude provìøováno ze
strany Ministerstva školství.

V závìru si dovolím ještì jednou vypíchnout informaci, že za veøejnou
zakázku zcela plnì zodpovídá pøíjemce dotace Masarykovy univerzity, ale
Ministerstvo školství to samozøejmì provìøí. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Chci se
zeptat, zda bude doplòující otázka. Bude. Tak, pane poslanèe, pojïte
položit doplòující otázku.

Poslanec Ludvík Hovorka: Ano, dìkuji za odpovìï. Vážený pane
ministøe, mnì se jedná o to, jestli je systém kontroly nad zadáváním po-
dobných zakázek na Ministerstvu školství a na pøíslušné vysoké škole, pro-
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe.
Šestnáctý v poøadí byl vylosován pan poslanec Ludvík Hovorka. Také in-
terpeluje ministra školství, mládeže a tìlovýchovy Marcela Chládka.
Pøipraví se pan poslanec Radim Holeèek. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe,
Mladá fronta Dnes uveøejnila èlánek Masarykova univerzita koupila
pøedražené pøístroje za 100 milionù korun. Já jsem èetl pozornì tento
èlánek a získal jsem nìjaké další informace, ze kterých je patrné, že
Masarykova univerzita zadala veøejnou zakázku na dodávku dvou kusù 3T
experimentálních lidských celotìlových magnetických rezonancí,
tomografù Siemens Magnetom Prisma pro CEITEC Masarykovy univerzity,
zøejmì v univerzitním kampusu. Toto zadání veøejné zakázky tedy probìhlo
v jednacím øízení bez uveøejnìní s odkazem na unikátnost technické spe-
cifikace výrobku, která není dostupná u žádného jiného výrobce. Hodnoticí
komise rozhodla o dodavateli zakázky v lednu 2014 a zadání firmì
Siemens za 102 mil. korun. Zakázka tedy byla zadána v režimu bez
uveøejnìní. Dle zmínìného èlánku to bylo 102 mil. korun, což neodpovídá
bìžné cenì za dva 3T MR systémy, a v regulérním výbìrovém øízení by ta
cena mohla být kolem 70 až 80 mil. korun. Zadavatel však tvrdí, že uve-
dené magnetické rezonance jsou unikátní a že postupovali v souladu s me-
todikou CEITEC. Nechal si zpracovat celkem ètyøi znalecké posudky, které
sestávaly z odùvodnìní unikátnosti, z odùvodnìní, že není možné použít ji-
ná obdobná øešení a ocenìní poøizované vìci.

Dovoluji si vám tedy položit nìkolik otázek:
1. Kdo všechno se podílel na schvalování uvedeného projektu?
2. Kdo je autorem uvedené metodiky CEITEC pro zadávání veøejných

zakázek?
3. Kdo je autorem znaleckých posudkù?
4. Jedná se o znalecké posudky vypracované v souladu se zákonem o

znalcích? (Pøedsedající upozoròuje na èas.)
5. Obsahují tyto posudky øádné a pøezkoumatelné ocenìní poøizované

vìci a je možné prokázat, že všech šest unikátních vlastností uvedených v
odùvodnìní použití jednacího øízení poskytuje pouze vybraný dodavatel?

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Poprosím o odpovìï
pana ministra školství, mládeže a tìlovýchovy Marcela Chládka.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedající. Uvedený èlánek Mladé fronty jsem neèetl, nicménì
pozornì jsem poslouchal. Obávám se, pane poslanèe, že úplnì na všech-
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nostníky. OSVÈ nemají nárok na dovolenou, na nemocenskou, nejsou
chránìni zákoníkem práce, nemají jisté pøíjmy. Pro øadu lidí je živnostenské
povolání jedinou možností, jak si zajistit zamìstnání, a poskytnout práci i o-
statním. Proè jim chcete takovou nesnadnou situaci ještì ztìžovat?

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím o odpovìï pana vicepremiéra a ministra financí Andreje Babiše.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dámy a
pánové, náš velký problém jsou média. Èasto nìco napíšou, nebo možná
neumíme dobøe èíst. My jsme neøekli, že jdeme nìco omezovat. My jsme
øekli, že chceme vést debatu o nìkterých paušálech. O napøíklad nìjakém
právníkovi, který mùže vydìlat roènì 80 milionù a odeète si 60 % paušál,
napøíklad. Nebo o nìjakých konzultantech. Takže vùbec se to netýká tìch
skuteèných živnostníkù a øemeslníkù, to je mylná informace. Nic takového
nezaznìlo. Jenom samozøejmì celkovì živnostníci pøispívají do rozpoètu,
platí danì jenom 14 %, a my chceme o tom vést debatu. A já jsem se potkal
s rùznými zástupci živnostníkù a budeme pokraèovat v konzultacích. Jste
vítán v debatì. Nikdo nic nerozhodl. Øekli jsme, chceme vést konzultace a
debatu.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Chci se zeptat, zda pan
poslanec Holeèek bude mít doplòující otázku. Je tomu tak. Poprosím o o-
tázku.

Poslanec Radim Holeèek: Jenom spíše doplnìní. Ty paušály jsou pou-
ze do dvou milionù korun.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, bylo to pouze doplnìní, ne-
byla to otázka. V tom pøípadì další v poøadí byl vylosován pan poslanec
Václav Zemek, který interpeluje pana ministra Antonína Prachaøe. A
pøipraví se pan poslanec Daniel Korte.

Poslanec Václav Zemek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážený
pane ministøe, má interpelace se týká výstavby železnièního koridoru v
úseku Votice–Tábor, a konkrétnì se to týká výkupu pozemkù.

Obrátili se na mì moji volièi, nebo respektive starostové z dotèených
obcí, kde tento koridor probíhá. Není tam problém se samotnou trasou.
Problém je s výkupem pozemkù, a sice ta výkupní cena je hluboce pod-
hodnocená, co jim bylo nabízeno, a samozøejmì to vzbudilo velikou nevo-
li a veliký odpor i pøesto, že tam tito obèané s tím koridorem souhlasili.
Nemusím zdùrazòovat, že tam došlo k znehodnocení jejich pozemkù a ten
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tože, zdá se, že tøeba v rámci tohoto programu ty kontroly nejsou pøíliš
dobré. A není to jenom na Ministerstvu školství, ale i v dalších pøípadech,
kdy se poskytují peníze v rámci tohoto programu.

Já si jenom dovolím ocitovat jednoho experta. Petr Kneppo z pražského
ÈVUT pøipouští, že Siemens Prisma není naprosto unikátní. Existuje jeden
srovnatelný pøístroj. Upozoròuje však, že pro univerzitní experty byl dùležitý
jeden detail. Siemens Prisma údajnì nabízí extrémnì výkonný gradientní
systém, který dokáže rychleji než ostatní pøístroje mìnit takzvané úhly zo-
brazení. Nevysvìtlili ale, k èemu takovou vlastnost potøebují, krèí rameny
pan Kneppo. Ètvrtý expert na dotazy Mladé fronty neodpovìdìl. Je otáz-
ka, že ani pan Ivan Rektor, vedoucí výzkumné skupiny, která si pøístroje vy-
žádala, nedokázal popsat vìdecké zámìry, které se bez gradientu od
Siemensu neobejdou. (Upozornìní na èas.)

Já jenom poslední vìc, že bych prosil a chtìl bych vyžádat ty znalecké
posudky, které byly zpracovány, jestli skuteènì se jedná o relevantní zna-
lecké posudky podle zákona o soudních znalcích. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji.
Jen s dovolením krátká reakce. Já osobnì nedokážu posoudit, jestli všech-
ny údaje, které jsou uvedeny v denní tisku, odpovídají realitì. Ale nabízím
vám, pane poslanèe, pojïme – protože Ministerstvo školství bude
samozøejmì tuto zakázku provìøovat, tak jako to provìøovalo v minulosti. Já
mám vìtšinou spíš ale opaènou vazbu, že si stìžují ti koneèní uživatelé, že
naopak kontroly jsou pøíliš pøísné a nìkdy až zbyteènì puntièkáøské, více,
než napøíklad jsou požadavky Evropské unie. Teï na tom pracujeme. Ale
já vám nabízím, pojïme se na to podívat spoleènì, protože já osobnì na
základì i této interpelace si chci tento projekt provìøit a mùžeme se podívat
pøímo, pokud mi odpustí slovutná Poslanecká snìmovna tento výraz, po-
dívat se i do støev celého toho projektu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za odpovìï. Sedmnáctý v
poøadí byl vylosován pan poslanec Radim Holeèek, který interpeluje vice-
premiéra vlády a ministra financí Andreje Babiše. Takže pane poslanèe,
máte své dvì minuty.

Poslanec Radim Holeèek: Vážený pane ministøe, dovolte mi upozornit
na rozpor mezi vašimi pøedvolebními sliby a dnešní realitou. Sliboval jste,
že podpoøíte aktivní obèany. Nyní však pøicházíte s návrhy, které jsou k pra-
covitým lidem vyloženì nepøátelské.

Chci se proto zeptat, proè hodláte omezovat výdajové paušály pro živ-
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klém. Toto nám souèasná právní úprava neumožòuje. Hledali jsme øešení,
a dokonce jsme se zabývali možností – vyhláškou ministra financí o tzv.
vìcnì usmìrnìné cenì, která by se dala použít v tomto pøípadì na nápra-
vu tohoto stavu. Bohužel když jsme zjistili celý legislativní proces, tak žád-
ná vyhláška nemùže jít nad úroveò zákona. To znamená, vyhláška ministra
financí by nám v nièem nepomohla a mohla by být zase pøedmìtem da-
lšího napadnutí. Takže tento zákon platí. Je to právní norma, která je závaz-
ná pro Ministerstvo dopravy, resortní investory, vlastníky stavbou
dotèených pozemkù i dotèené obce.

Právì vzhledem k opakujícím se výhradám – neslyším to poprvé –
vlastníkù pozemkù a starostù obcí k nízkým výkupním cenám chce
Ministerstvo dopravy v co nejkratší dobì nalézt pøijatelné øešení. Jediné
pøijatelné øešení je pøedložit Poslanecké snìmovnì rychlou krátkou tech-
nickou novelu zákona 416, abychom napravili stav, který nám dneska brání
ve výkupu pozemkù. Naprosto rozumím tomu, že obèané nebo instituce,
obce pøed úèinností tohoto zákona prodali státu èást pozemkù za nìjakou
hodnotu, dnes zákon øíká, že ta hodnota je možná na úrovni 10 %.
Rozumím tomu, že se obèané brání podle tohoto postupovat. Skuteènì
udìláme všechno pro to, abychom tento stav se snažili zákonnou cestou
napravit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Chci se
zeptat – chcete položit doplòující otázku? Je tomu tak, v tom pøípadì...

Poslanec Václav Zemek: Dìkuji za slovo. Já bych ještì doplnil.
Samozøejmì oceòuji snahu pana ministra situaci øešit, nicménì asi to není
pøíliš uspokojivá odpovìï pro obyvatele tìch dotèených úsekù. Tìžko se
vysvìtluje to, že oni mají dostat nìjakou nízkou èástku, když tøeba
napøíklad v rámci církevních restitucí náhrada byla mnohem vyšší.

Ještì bych podotkl, že samozøejmì je tady spousta spekulantù, ale
braòme i ty obèany, kteøí spekulanty nejsou a jsou prostì dotèeni tou
stavbou. A øeknìme to na rovinu, i jejich ostatní pozemky byly znehodno-
ceny tou stavbou, která je ve veøejném zájmu. Stát se jim vlastnì odvdìèí
tím, že jim to nìjakým zpùsobem nekompenzuje.

Já vás, pane ministøe, beru za slovo, že to budeme øešit. Doufám, že se
k tomu ještì nìjakým zpùsobem potkáme a udìláme k tomu nìjaké jed-
nání. Jinak díky za odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Devatenáctý v poøadí byl vylosován pan poslanec Daniel Korte, který inter-
peluje... Pardon, omlouvám se. Ještì prosím o reakci pana ministra.
Omlouvám se, pane poslanèe Korte.
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koridor jim k nièemu nepomùže, protože tam bude vysokorychlostní tra�,
která tam v tìch obcích ani nebude zastavovat. Probìhlo tam nìkolik
dotazù právì ze strany starostù obcí na možnost navýšení výkupní ceny.
Jen tak pro zajímavost, bylo jim nabízeno 7 korun za metr ètvereèní,
pøièemž pøi výkupu na dálnièní koridor se nabízelo 80 korun. Jen taková za-
jímavost, nìkteøí ti dotèení vlastníci pozemkù, a podotýkám, že to nejsou
spekulanti, ale starousedlíci, kteøí tam žijí po generace, nìkteré ty své pol-
nosti pronajímají družstvu za 20 korun za metr ètvereèní. Takže i ta na-
bízená cena byla hluboko pod tímto, což si myslím, že není úplnì dobré.

Ta situace je tam prostì zablokovaná a má interpelace smìøuje na vás
s tím, aby se tam provedlo asi nìjaké øešení ve smyslu jednání o nové cenì
nebo o odblokování té situace, a proto bych se s tímto na vás obrátil.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám za otázku, pane
poslanèe. Poprosil bych pana ministra Antonína Prachaøe o odpovìï.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Pane pøedsedající, pane
poslanèe, opravdu musím moc podìkovat za takovéto dotazy. Pøál bych si,
aby jich bylo víc, protože je potøeba øíct, kde ten problém skuteènì je.

V prùbìhu posledních deseti let vzrostl objem staveb dopravní infra-
struktury v majetku státu. Jedním ze základních problémù, které pøispìly k
opožïování pøípravy staveb, byly právì majetkoprávní problémy,
pøedevším však problémy s výkupy pozemkù. Odprodej pozemkù a staveb
investorùm byl v øadì pøípadù pøedmìtem spekulací – což vy øíkáte, že v
tomto pøípadì není. Ale je tøeba se o tom také zmínit, protože tento stav
reálnì byl a možná ještì existuje, smìøující k získání majetkového
prospìchu. Hned se nakupovaly pozemky, když se vìdìlo v rámci územ-
ního plánu, že tam povede nìjaká infrastruktura, a kupovaly se za bonitu
zemìdìlské pùdy a èekalo se na jejich zhodnocení. Byl to nádherný krásný
pøíklad slušného byznysu, lepší než investièní spoleènosti. To je realita.

Ke spekulacím pøispívala i právní úprava umožòující právì netranspa-
rentní stanovování ceny nemovitostí a s tím související prodražování sta-
veb. Na tento nešvar bylo v minulosti poukazováno jak odbornou, tak
širokou veøejností. Reakcí na tento stav bylo pøijetí zákona è. 416/2009 Sb.,
o urychlení výstavby dopravní, vodní a energetické infrastruktury. Bohužel
tady Poslanecká snìmovna, která pøijímala tento zákon, šla zase úplnì na
druhou stranu ode zdi ke zdi a dneska to vypadá tak, že my podle tohoto
zákona mùžeme vykupovat pozemky v bonitì stávající, nikoliv v bonitì, kte-
rá by tam mohla být, a pouze za cenu, která té bonitì odpovídá. V podstatì
jestli se jedná o ornou pùdu, tak bonita orné pùdy je pìt korun a za to to
mùžeme vykoupit s úèinností podle tohoto zákona. Døíve se èást pozemkù,
která se nakupovala, vykupovala za tzv. tržní cenu v èase a místì obvy-
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informace, nebyly úplnì systematické, ale všechno, co vím, je svìdectvím
toho, že pan Remek tam pracoval velmi zodpovìdnì a tu práci dìlal prostì
tak, že o nìm neznám žádné výhrady, které by vùèi nìmu byly. A když si
to spojím s tím, že pamatuji také pana Remka za ta léta pùsobení poslan-
ce Evropského parlamentu, a to bylo, tuším, v letech 2004 až 2013, to je
pomìrnì øada let, dokonce jsem se v té dobì s panem Remkem i kvùli
nìkterým konkrétním vìcem, shodou okolností spíš, potkal, tak mùj dojem
je, že to byl a je èlovìk, který a� byl na tom obchodním zastoupení, nebo
pracoval jako poslanec v Evropském parlamentu, tak pomìrnì jasnì vždy
hájil zájmy Èeské republiky.

Øíkám vám to jako svoje osobní pøesvìdèení, dojem, který jsem si
udìlal. A pøiznávám, že dneska jsem se za ta léta nauèil, že se snažím hod-
notit lidi skuteènì podle toho, co vidím, že dìlají. A neznám nikoho, kdo by
mi v tìch posledních letech øekl o panu Remkovi nìco, co by naznaèovalo,
že snad slouží nìjakým jiným zájmùm nebo že to není èlovìk rovný. Já vám
osobnì øeknu, že mi pøipadá, že to je pomìrnì pøímý èlovìk. Nezdá se mi,
když jsem s ním kdy mluvil, že by mì nìjak manipuloval. Pøipadá mi, že to
je poctivý èlovìk, že dìlá práci nejlépe, jak umí. Já jsem samozøejmì – toh-
le rozhodnutí o tom, že bude velvyslanec, bylo v dobì, kdy já jsem ještì
nebyl ministr zahranièí. Já ale v podstatì dnes nemám vùèi této nominaci
nìjakých žádných zvláštních dùvodù nesouhlasit nebo proti ní protestovat,
protože to, co o nìm vím, tak je to èlovìk, který skuteènì vždy se choval
solidnì. 

A opravdu nevím o tom, že by nìkdy v tìch funkcích veøejných, ve kte-
rých byl, nebo na ministerstvu zahranièí, nehájil zájmy èeského státu.
Takže on v tomhle smyslu má mou dùvìru. A já neøíkám, že nás nemá
zajímat vùbec minulost lidí. Ale prostì v téhle vìci nemám pocit, že je to
nìco, co by mìlo pana Remka diskvalifikovat. Mùžeme se dlouze bavit o
tom, do jaké míry mu dnes skuteènì bývalé èlenství v komunistické stranì
– a je známý pøíbìh pana Remka jako prvního kosmonauta tehdejšího so-
cialistického Èeskoslovenska – mùže pomáhat v Rusku. Nìkteøí si myslí, že
znaènì. Je pravda, že v urèitých kruzích to mùže znamenat otevøené
dveøe. Já se domnívám, že to dnes platí omezenì, že Rusko je dneska
jinde. Pro mì už dneska Rusko skuteènì není komunistické Rusko, ale o-
pakuji, je to tvrdì kapitalistický stát. A vèerejší komunistická legitimace
podle mì už tam èasto mnoho neznamená.

Ale to není podstatné. Podstatné je to, že skuteènì nemám informace,
které by pana Remka diskvalifikovaly. A já si pøeji, aby ta mise byla mise,
na které on osvìdèí to, co jsem o nìm prozatím slyšel a vìdìl. Takže bych
byl v soudech o lidech opatrný. Myslím si, že pokud nemáme nic konkrét-
ního, tak bychom mìli být opatrní všichni. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)
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Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Já ne pøímo k dotazu pana
poslance, ale chtìl bych jenom upøesnit, nebo doplnit. Co se týká výkupu
pozemkù obecnì, co se týká dopadu ceny pozemkù do ceny díla, tady se
bavíme o podílu investièních nákladù v rozmìru 1,5 až 2 %. Skuteènì jest-
liže cena pozemkù dneska èiní v rozmezí 1,5 až 2 % hodnoty díla, tak v
nabídkovém øízení dosahujeme dnes slev zhruba okolo 25 až 35 %. A pro-
blém výkupu pozemkù je skuteènì potøeba øešit velmi rychle. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. A nyní pan poslanec
Korte interpeluje pana ministra zahranièních vìcí Lubomíra Zaorálka.
Pøipraví se pan poslanec Leoš Heger. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Daniel Korte: Vážený pane ministøe, na pozadí událostí na
Ukrajinì, kdy Rusko svou agresí, okupací a anexí Krymu porušuje mezi-
národní právo, jakož i své vlastní smluvní závazky, vyvstává tato otázka:
Velvyslancem Èeské republiky u Ruské federace je Vladimír Remek, kova-
ný komunista promoskevského ražení, hrdina Sovìtského svazu, který do-
konce neváhal, když šel pøedávat své povìøovací listiny prezidentu
Putinovi, pøipnul si toto vyznamenání na klopu, a jehož loajalita vùèi Èeské
republice je tudíž více než pochybná. Domníváte se, že je to za tìchto
okolností èlovìk na svém místì? (Poznámky z lavic nalevo.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím o odpovìï pana ministra zahranièních vìcí Lubomíra Zaorálka.
Máte slovo, pane ministøe.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Pøeji vám pøíjemné
odpoledne. Dovolil bych si øíci v úvodu, že pokud by byl nìkdo kovaný ko-
munista, což si netroufám v této chvíli o nìkom tvrdit, pokud by byl kovaný
komunista, nemyslím si, že by mu to v Rusku souèasném otevíralo nìjak
moc dveøe, protože pokud si vybavuji správnì, tak komunistická strana ne-
ní žádnou významnou silou. Myslím si, že Rusko je dneska tvrdì kapitalis-
tický stát. Dokonce mi pøipadá, že je to stát, který pøedvádí kapitalismus tak
tvrdého støihu, že dokonce i Západu se tají dech. A není náhoda, že jsem
si nedávno v maïarských novinách, takových krajních, pøeèetl nadšené vo-
lání, že Putin, to je ten pravý pøedstavitel pro tvrdou extrémní pravici v
Maïarsku. Takže otázka je, jestli skuteènì nìkdo, kdo byl komunista, jestli
nìkdo takový má dnes v Rusku otevøené dveøe. Ale to já nechci posuzovat.

Pro mì je zásadní nìco jiného. Já si pana Remka pamatuji – on praco-
val na Ministerstvu zahranièí, na zastupitelském úøadu v Moskvì v letech
2002 až 2004. Já si ho pamatuji z té doby jako zamìstnance moskevské
ambasády. A pokud mohu, nebyl jsem tam samozøejmì dlouho a mám ty
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Poprosím pana
vicepremiéra a ministra financí o odpovìï na tyto otázky.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì,
kolegové, ta debata o 2,1 mld., které je potøeba nahradit za ty zrušené po-
platky, je jenom o tom, že každý resort nechce èerpat své peníze, ale chce
vždycky ze státních rezerv. A pøesnì na úètì SÚKLu v této chvíli je 2,1 mld.
korun. A taky je s podivem, že pøíjem SÚKLu nejde do státního rozpoètu.
Takže pokud pan Nìmeèek chce, tak si je zítra vezme z toho úètu a
okamžitì to mùže zaplatit. Potom tam má taky 3,5 mld. rezerv. Takže to je
debata mezi ministrem financí a resorty, které vždycky chtìjí nìco navíc,
pøitom tam mají rezervy. A samozøejmì taky nechtìjí moc šetøit.

A debata o pravici. No, já jako bývalý voliè ODS (s úsmìvem) a my ja-
ko hnutí støedopravé... Ten souboj o tu pravici... Nevím, jestli tady mám èíst
všechno, co má ODS za sebou, zdravotnictví... Už jsem to tu naznaèoval.
Já se jenom zeptám pana ministra Hegera: Jak jste øídil ty nemocnice, když
na té Homolce si vytvoøil øeditel tu dceru, kterou pan ministr Holcát ani ne-
mohl zkontrolovat? A když tam finanèní úøad dìlal kontrolu, tak tam vymìøil
velkou pokutu a údajnì Rittig tam mìl v nìjaké plechové skøíni distribuèní
sklad na léky jako dodavatel lékù. Tak já nevím, jak jste ty nemocnice øídili.
Že do této chvíle vlastnì nevíme, jak to teklo. Takže já bych se skuteènì
tím jako pravice tady vùbec nechlubil.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Pane poslanèe Hegøe,
doplòující otázka. Máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji. Já bych si jenom dovolil komentovat ten
SUKL. Ty peníze na SÚKLu -, to my jsme také vìdìli. Ale jenom bych si do-
volil informovat, že bez zmìny zákona si na ty peníze opravdu nelze sáh-
nout. To by možná bylo možné v jiném sektoru, ale tady ne.

Jinak øeditele Homolky jsme odvolali. Ne úplnì se to povedlo dotáhnout
do konce, to uznávám. Odvolali jsme øeditele IKEMu, kde se výraznì vìci
zlepšily. Takže ty vìci nejsou s nemocnicemi tak úplnì jednoduché.

Já bych se možná ještì nakonec zeptal, jestli je pravdou to, co se øíká,
že chcete znát informace o zdravotnictví, kam ty peníze teèou. Já si mys-
lím, že je to jasné. Peníze teèou do tøí milionù našich nemocných. A na to
tìch 250 mld. je pomìrnì málo.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Poprosím pana vice-
premiéra a ministra financí Andreje Babiše o doplnìní odpovìdi.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já bych
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Pan poslanec Korte
bude mít doplòující otázku.

Poslanec Daniel Korte: Vy sám, vážený pane ministøe, jste se k situa-
ci na Krymu vyjádøil na své pomìry nebývale kriticky a já tuto pozici
oceòuji. Neuvažoval jste o odvolání velvyslance z Moskvy ke konzultacím,
což je v diplomatické øeèi minimalistický projev kritiky a nesouhlasu?
(Domluva mimo mikrofon ministra Zaorálka a poslance Korteho.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Tak já vás poprosím, mluvte na
mikrofon, aby i ostatní vìdìli, o èem si povídáte. (Úsmìv v sále.) Dobøe.
Pan ministr odpoví.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Ano. Možná bude
dostateèná odpovìï, že pan Remek pøijede do Prahy a já zítra, tuším v 11
hodin, s ním mám schùzku. Takže zítra v 11 hodin se s panem Remkem
setkám.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dvacátý v poøadí byl vylo-
sován pan poslanec Leoš Heger, který interpeluje vicepremiéra a ministra
financí Andreje Babiše, a pøipraví se pan poslanec Jiøí Valenta. Máte slovo,
pane poslanèe.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo. Vážený pane vicepremiére,
dámy a pánové, moje interpelace byla pøedejita interpelací pana kolegy
Svobody, který zde to téma 2 mld. chybìjících v nemocnicích rozvedl a
dostal odpovìdi, které nìkteré vìci objasnily. Tak já si dovoluji pokraèovat
ještì trošku dále.

Pane ministøe prostøednictvím pana pøedsedajícího, vy jste pøed chvílí
slíbil, že peníze pro nemocnice budou uvolnìné, a uznal jste svoji chybu, že
jste souhlasil s požadavkem ÈSSD rušit regulaèní poplatky. To lze uznat za
chlapské a férové, podobnì jako jste tady øíkal o svých podnikatelských
problémech v zahranièí a špatné investici jedné miliardy. To se v
podnikatelské sféøe stává, nelze se tomu vyhnout. Já toto vaše prohlášení
oceòuji. Ale musím se zeptat, nemáme-li snad také rozumìt tomu tak, že
chyba souhlasit se zrušením poplatkù byla chyba, která vlastnì uznává ar-
gumenty pravice, že neefektivity v našem zdravotnictví jsou, a že když jsme
se my v roce 2010 ujali vedení zdravotnictví, a to myslím pravice vèetnì pa-
na exministra Kalouska, tak jsme dokázali zdravotnictví udržet a najít rezer-
vy 30 mld. bez ztráty kvality. Tak jestli to neznamená, že jsme mìli pravdu,
že v tom zdravotnictví rezervy jsou? (Upozornìní na èas.) Nebo snad tomu
máme rozumìt také tak, že bylo vùbec chybou uzavøít koalièní smlouvu?
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hodobá jednání, která však zhatila realita výrazné spletitosti firem a institucí
navázaných na Èeské dráhy. Také Telefónica vedla jednání s Èeskými
dráhami, a dokonce nabídla instalaci repeatrù, opakovaèù, to alespoò do
prémiových souprav InterCity a EuroCity, pøièemž byla ochotna tato
zaøízení, jedno bratru za 1,5 mil. korun, i zaplatit. Ke spoleèné dohodì na-
konec nedošlo. Ptejme se proè.

Jestliže Ministerstvo dopravy v roce 2012 zareagovalo na celý problém
vyjádøením, že jeho cílem je železnice se všemi standardními parametry
21. století, proè si tedy Èeské dráhy stále stojí na svém a prezentují názor,
že zmiòovaný problém pro nì neexistuje a že samotní operátoøi nemají
zájem? Opakuji však znovu, že operátoøi svùj zájem deklarují, a naopak
upozoròuji na technické bariéry ve vlacích Èeských drah, jako jsou
napøíklad pokovená skla vagonù a také na to –

(Upozornìní na èas. Poslanec chce pøednést jen dvì vìty.)
– že se s Èeskými dráhami pøes veškerou snahu domluvit nedá a že

kromì nich musíme také složitì a neúspìšnì vyjednávat ještì i se SŽDC a
dalšími subjekty.

Vážený pane ministøe, pokládám vám tedy jasnou otázku: Kdy se
alespoò na páteøních tratích, a to alespoò v rychlících spoleènosti Èeské
dráhy, koneènì doèkáme kvalitního mobilního signálu, jenž je v dnešní
dobì v civilizovaných zemích již skuteènì bìžným standardem? Dìkuji
vám za pozornost a odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. To byly opravdu dlouhé
dvì vìty. Poprosím pana ministra dopravy Antonína Prachaøe o odpovìï.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Pane pøedsedající, pane
poslanèe, tato interpelace je z úplnì jiného soudku, než na kterou jsem byl
dosud interpelován. Nicménì pokrytí železnièních tratí telefonním signálem
je èistì komerèní záležitost mobilních operátorù a dopravcù, kteøí se ces-
tujícím snaží nabídnout odpovídající telefonní služby, pøenosy dat. Je to na
železnici, je to na silnici stejné. Mnozí urèitì taky zaznamenáváte, že vám
v autech na dálnicích vypadává signál. To je realita. V minulosti, máte prav-
du, probíhala jednání mezi Èeskými dráhami a jednotlivými mobilními ope-
rátory ohlednì doplnìní pokrytí páteøních tratí signálem, nicménì tato jed-
nání nevedla k pozitivnímu výsledku, protože mobilní operátoøi vyhodnotili
pokrytí chybìjících míst na železnièní síti jako ztrátové. Nìkteré linky jsou
naplnìny lidmi, nìkteré linky nebo nìkteré vlaky jsou nenaplnìné.
Vzhledem k tomu, že je èistì na obchodním uvážení daného operátora, zda
dané území svým signálem pokryje, nebo ne, resort dopravy v tomto ohle-
du nijak nefiguruje. Nicménì v té vaší interpelaci bylo dotazù víc a já vám
na to pøipravím písemnou odpovìï. Dìkuji.
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hlavnì rád, aby zdravotní pojiš�ovny koneènì zaèaly dodržovat zákony. To
znamená, aby zveøejòovaly všechny smlouvy o poskytování a úhradì
zdravotní péèe, vèetnì všech dokladù a úhradových ujednání. Díky tomu
koneènì budeme znát ceny, za které pojiš�ovny hradí služby
zdravotnickým zaøízením za státní peníze. Dosud pojiš�ovny tyto informace
odmítaly poskytnout, aèkoliv soudy opakovanì rozhodly, že veøejnost na nì
má nárok! Zatajování smluv umožòuje pojiš�ovnám zákulisní jednání se
zdravotnickými zaøízeními. Pokud pojiš�ovny smlouvy zveøejní, poprvé uvi-
díme, kolik platí pojiš�ovna za tutéž operaci dvìma rùzným zaøízením. A po-
jiš�ovna bude muset tyto rozdíly racionálnì zdùvodnit.

Nìkterá média píšou, že nìkterá zdravotnická zaøízení jsou oproti jiným
bezdùvodnì finanènì zvýhodòována. A zde hraje roli korupce. Objevují se
dokonce fámy o tom, že pojiš�ovna øízenì nechává nìkteré nemocnice
vyhladovìt, napø. jsem mluvil o tom s majitelem nemocnice Brandýs nad
Labem, kterou skvìle zprivatizoval pan Bendl, a pak je mohli pøevzít
spøíznìní investoøi. Takže VZP nechá vyhladovìt cílenì a potom nìkdo...
Uvidíme, jak to dopadne s tou svatou Annou a s klinikou Mayo, kde jsou i
fondy, a nìjaké ty bunìèné investice tam na severu atd. Já jsem strašnì
zvìdav, kdy se to rozkryje, co bude na to øíkat pravice. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dvacátý první v poøadí byl
vylosován pan poslanec Jiøí Valenta, který interpeluje pana ministra
Antonína Prachaøe. Pøipraví se pan poslanec Adam Vojtìch. Máte slovo,
pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Valenta: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe dopravy,
dovolte mi, abych vás na tomto místì interpeloval v otázce kvality pøíjmu te-
lefonního signálu a mobilního internetu ve vlacích Èeských drah na
hlavních železnièních tratích Èeské republiky. Tento pøíjem je nejen podle
mých aktuálních zjištìní mnohde napøíklad na jedné z páteøních spojnic,
trati è. 170 Praha–Plzeò stále absolutnì nedostateèný. Zmínìný fakt ostøe
kontrastuje s pøístupem jiných drážních pøepravních spoleèností, které po-
skytují svým klientùm napøíklad bezplatné pøipojení WIFI. Pro vaši
informaci: Èeské dráhy poskytují wi-fi pouze u pendolina, a to ještì èasto v
nedostateèné kvalitì.

Èeské dráhy tvrdí, že služby v otázce mobilních komunikací poskytují
operátoøi a regulaci za stát zajiš�uje Èeský telekomunikaèní úøad. A k tomu
ve svém stanovisku dodávají, že pokud je pøíjem signálu v dané lokalitì
dostateènì kvalitní, pak není žádný problém telefonovat do a z jedoucího
vlaku, a to bez ohledu na jeho konstrukci. Tvrdí tedy nìco zcela úplnì
jiného než napøíklad spoleènost Vodafone, v jejímž komentáøi zaznívá, že o
nízké kvalitì signálu mobilních telefonù probíhala s Èeskými dráhami dlou-
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diální obrazy kolapsu dopravy mezi Prahou a Brnem, jak uvedlo iDNES
8. 5. 2013, "Na D1 zaèíná peklo", "Auta z dálnice D1 skonèí na rozbitých
okreskách" a další mediální výstupy. Doprava po dálnici probíhala po
celou stavební sezónu 2013 plynule a osvìdèilo se i snášení a výstavba
nadjezdù bìhem noèních uzavírek.

Co se týká koordinace uzavírek. V roce 2014 bylo vydáno stavební po-
volení pro úseky 03 Hvìzdonice - Ostøedek, Mìøín - Velké Meziøíèí západ a
úsek 25 Ostrovaèice–Kývalka. Proti tìmto stavebním povolením na úseky
03 a 18 však podalo sdružení Dìti Zemì rozklad k Ministerstvu dopravy ve
vìci požadavkù EIA a tento rozklad budeme ve velmi krátké dobì øešit. Lze
tedy dùvodnì pøedpokládat, že ve stavební sezónì 2014 by mohly být
novì zahájeny práce pouze na úseku 25 Ostrovaèice–Kývalka.

K vlastní koordinaci uzavírek. Existují v podstatì dva typy, a to jsou
dlouhodobé, nad 48, které koordinuje Ministerstvo dopravy jednotlivì a o-
hlašuje je dopøedu. Krátkodobé, které provádí správce komunikace sám na
základì obecného každoroèního povolení a má ke koordinaci tìchto krát-
kodobých uzavírek zøízeného vlastního koordinátora. Rozhodování o tom,
kde a v jakém rozsahu jsou provádìny, leží na bedrech jednotlivých
vedoucích støedisek správ a údržby dálnice. Krátkodobé uzavírky nesmí
být provádìny v èase pøedvíkendové špièky, to znamená v pátek, a nesmí
být provádìny blíž než dva kilometry od jiné uzavírky. Tento systém funguje
nìkolik let a v loòském roce byl zpøísnìn a byly stanoveny jasné kompe-
tence v tom, kdo je za co zodpovìdný.

Veškeré uzavírky na dálnicích jsou uveøejòovány na stránkách www.do-
pravniinfo.cz, a to vèetnì informace, zda se jedná o krátkou, èi dlouhodo-
bou akci nebo mimoøádnou událost, nehody nebo jiné neplánované místo.
V loòském roce se tento systém osvìdèil. Podaøilo se snížit relativní neho-
dovost na dálnici pøi souèasném nejvyšším objemu prací. Uzavírky v okolí
kilometru 160 smìr Praha na dálnici D1 166 až 162 provádí Správa silnic a
údržby Domašov. Krátké uzavírky za úèelem opravy cementobetonového
krytu, které jsou nutné k udržení provozuschopnosti dálnice. 

V souèasné dobì od pøíštího týdne probíhají další uzavírky na dálnicích
a doprava bude svedena pouze do jednoho pásu. Já jsem dneska na tis-
kové konferenci informoval, že zde samozøejmì hrozí vznik blokád a
soustøedìní dopravy. Bohužel se tomuto nevyhneme. Nemáme možnost,
pokud chceme pokraèovat dle harmonogramu s modernizací D1, abychom
tuto uzavírku udìlali. A šíøe dálnice nám neumožòuje vytvoøit dva plus dva
pruhy. Informace byla dnes podána. Všechny informace jdou do
Národního dopravního informaèního centra, NDIC, do Ostravy. Víc pro to v
této chvíli udìlat nemùžeme. Vedli jsme diskuse s Ústøedním automotoklu-
bem, aby tyto informace dával do médií ještì prostøednictvím svých
korespondentù.
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Ještì bude
doplòující otázka.

Poslanec Jiøí Valenta: Dìkuji vám, pane ministøe, za odpovìï, a jak
jste správnì øekl, budu požadovat písemnou interpelaci. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, písemnou odpovìï dosta-
nete.

Další v poøadí je pøihlášen pan poslanec Vojtìch Adam a následuje ho
potom pan poslanec Ivo Pojezný. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Vojtìch Adam: Vážený pane ministøe dopravy, všichni, co
trávíme život na dálnici D1, víme, jak je situace nesmírnì složitá. Nejde o
dlouhodobì plánované rekonstrukce na nìkolika úsecích souèasnì, ale o
další, nikým neplánované uzávìrky, které situaci na D1 komplikují daleko
více. A o tìch v podstatì nevìdí ani informaèní servery ani Global
Assistance. Jde o to, že pøijedou pracovníci Øeditelství silnic a dálnic,
uzavøou libovolné úseky dálnice se zúžením na jeden pruh, a hned nastává
velký problém, protože i znaèení je nedokonalé. Nejhorší je, že v jednop-
ruhovém zúžení se vyskytuje zpravidla minimum pracovníkù a mnohdy
vùbec není jasné, co tam dìlají.

Má otázka je tedy, zda by tyto jevy nešlo v souèasné situaci komplexní
generální rekonstrukce dálnice D1 omezit a neztìžovat život øidièùm více,
než je nutné. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Je to interpelace,
která smìøuje také za ministrem dopravy, takže poprosím pana ministra
Antonína Prachaøe o odpovìï.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Dìkuji, pane pøedsedající. Pane
poslanèe, co se týká uzávìrek na dálnici D1, akce modernizace dálnice D1
se zaèala realizovat poèátkem kvìtna 2013 a ve stavební sezónì 2013 by-
ly na všech uvedených úsecích realizovány pøípravné práce a provizorní
rozšíøení dálnice o 3/4 metru, na úsecích 05, 09, 14 byly realizovány práce
ve støedním dìlicím pásu. Na úseku 21 nabraly práce znaèný skluz již v
prùbìhu léta 2013 a s tímto skluzem budou práce pokraèovat i v letošním
roce. V sezónì 2014 se tedy nedá pøedpokládat, že by byla na úseku 21
modernizace dálnice dokonèena etapa III. Jsou tam urèité starosti s doda-
vatelem, který vyhrál výbìrové øízení, veøejnou zakázku, spoleènost ŽS
OHL. A Øeditelství silnic a dálnic bude trvat na tom, aby ŽS OHL plnily do-
dávky podle smlouvy.

Je tøeba zdùraznit, že až na výjimeèné situace se tím nenaplnily me-
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zpùsobují to, že se mnozí zamìstnanci, kteøí jsou doslova šikanováni ze
strany zamìstnavatelù, bojí ozvat. Jedním z míst, kde jsou pracovní a mz-
dové podmínky velmi špatné, jsou obchodní øetìzce. Za zhruba polovinu
prùmìrné mzdy v Èeské republice musí èasto vykonávat velmi tìžkou
práci, dìlají o sobotách a nedìlích, kolikrát pozdì do veèera. Dalším ne-
švarem obchodních øetìzcù jsou stále èastìjší zkrácené pracovní úvazky,
na které jsou zamìstnanci nuceni kývnout, i když je to pro nì platovì
znaènì nevýhodné, protože jinak by ztratili práci. V souèasnosti se to týká
kolem 70 % z celkového poètu zamìstnancù, pøièemž ještì pøed dvìma le-
ty to nebyla ani polovina. Nìkomu by se mohlo zdát, že je to výhodné pro
matky s malými dìtmi. Opak je pravdou. Zamìstnanec na plný úvazek si v
obchodním øetìzci vydìlá kolem 14 tisíc, z toho lze odvodit, kolik dostane
za úvazek zkrácený. Taková matka samoživitelka objektivnì nemùže být
schopna sebe a dìti uživit. Proti špatným pracovním a mzdovým podmín-
kám a hrubému chování nadøízených vùèi zamìstnankyním, a to dokonce
pøed zákazníky, se pøednedávnem ozvali zamìstnanci karlovarského
Makra. Ale obdobná situace je v mnoha obchodech po celé Èeské
republice.

Chtìla bych se proto zeptat, jak budete jako ministrynì práce a
sociálních vìcí, pøípadnì ve spolupráci s ministrem prùmyslu a obchodu,
tuto situaci øešit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za otázku. Poprosím o
odpovìï paní ministryni Marksovou.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dobrý
den. Vážený pane pøedsedající, paní poslankynì a páni poslanci, jedna z
oblastí, ve které mùže být Ministerstvo práce aktivní a je, je používat kla-
sickou kontrolu, tedy Státní úøad inspekce práce, kde byla v roce 2013
zvýšená pozornost vìnována právì obchodním øetìzcùm, ale i jiným ob-
lastem, restauracím, stánkùm a hotelùm. Jedna vìc, pro kterou jsou
obchodní øetìzce kontrolovány, se týká také toho, že ony velice èasto
zamìstnávají právì agenturní zamìstnance, což je taková skupina pro se-
be, velmi poškozená. A tady se pravidelnì schází nìjaká pracovní skupina
založená na tripartitním základì, kdy teï vìnujeme zvýšenou pozornost to-
mu, aby to, když už agenturní zamìstnanci, byly agentury, které jsou
opravdu v poøádku, které dodržují zákoník práce, a nebyly to pseudoa-
gentury. To je jedna oblast.

Co se týèe toho, kolik bylo vykonáno inspekcí, mám tady nìjaká
souhrnná èísla. Možná by bylo trochu zbyteèné je èíst. Já jsem v èasovém
rozsahu, který je na interpelace dán, bohužel z toho nezískala ta, která byla
vìnována speciálnì obchodním øetìzcùm. To bych vás chtìla požádat,
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Pøípadnou podrobnìjší písemnou odpovìï na vaši interpelaci jsem
vám pøipraven zpracovat.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Doplòující otázka zde ne-
bude. Dalším v poøadí je pan poslanec Ivo Pojezný. Interpeluje pana mi-
nistra Milana Chovance, který se ze zdravotních dùvodù omlouvá, takže
vás poprosím o naètení interpelace a bude odpovìzeno písemnì.

Poslanec Ivo Pojezný: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe, v
posledních mìsících slýcháme èasto o státním podniku Èeská pošta.
Ovšem není to proto, že by byly nìjaké problémy s posíláním dopisù, ale
slýcháme èasto o zamìstnancích Èeské pošty, kteøí prostì už nemohli
mlèet o pracovních podmínkách, které v tomto státním podniku panují.
Snad pomyslnou poslední kapkou bylo, že na pøepážkách pošty a v teré-
nu museli zamìstnanci nabízet cigarety a mnoho dalších produktù
takzvaných alianèních partnerù – od stíracích losù pøes úvìr, pojištìní až
po èokoládovou tyèinku. Na tom by nemuselo být nic špatného, ale pokud
se po pracovnících vyžaduje, aby mechanicky produkt každému pøímo nu-
tili, zdá se mi, že je nìco v nepoøádku. Nemluvì o nárocích kladených na
zamìstnance, které jsou v bìžné pracovní dobì nezvládnutelné, a tak jsou
zamìstnanci nuceni èasto pracovat až desítky hodin pøesèas zdarma. Na
situaci pracovníkù Èeské pošty dlouhodobì poukazuje napøíklad Federace
výkonných zamìstnancù Èeské pošty, se kterou se však vedení tohoto
podniku odmítalo dlouhou dobu bavit, nebavilo se ale ani s dalšími odbo-
rovými sdruženími zamìstnancù pošty.

V listopadu loòského roku probìhlo v Senátu veøejné slyšení v souvis-
losti s peticí, která upozoròovala na nìkteré neduhy související s Èeskou
poštou, a kde také zaznìly konkrétní podnìty. Zajímalo by mì, zda se
nìkdo tìmito podnìty skuteènì zabýval a zda byly uèinìny kroky,
popøípadì jaké, k jejich nápravì. Chci se zeptat, vážený pane ministøe, zda
myslíte, že jsou takové pomìry ve státním podniku Èeská pošta v poøádku.
A pokud vidíte, stejnì jako pracovníci pošty i spousta obèanù naší zemì,
že tomu tak není, co hodláte podniknout pro nápravu stavu, o kterém jsem
právì hovoøil. Dìkuji za písemnou odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. Jako
24. byla vylosována paní poslankynì Marta Semelová, která interpeluje mi-
nistryni práce a sociálních vìcí Michaelu Marksovou. Máte slovo, paní
poslankynì.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Budu pokraèovat v podmínkách
zamìstnancù. Rekordní nezamìstnanost a strach o pracovní místo
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ale vìtšina obèanù z tìchto sídel musí pøesto dojíždìt za zubaøem do
Èeského Krumlova, Kaplice, èi dokonce do Èeských Budìjovic. Objednací
doby se znaènì prodlužují a není už výjimka ani šest mìsícù.

Jaká pøijmete opatøení k nápravì tohoto tristního a dlouhodobì neu-
držitelného stavu, kdy se èeský pacient stává pacientem druhé kategorie?
Neuvažujete, pane ministøe, za této dlouhodobì neudržitelné situace o mo-
žnosti administrativnì zajistit povinnost pøijetí alespoò urèité procentní èásti
èeských pacientù ze spádové oblasti, ve které si lékaø zøídí ordinaci? Další
otázka je, zda také neuvažujete o opìtovném zavedení preventivní stoma-
tologické péèe pro dìti, protože prevence je pøece jen levnìjší než øešení
následkù. Mám tím na mysli pøedevším opìtovné zavedení dìtských
zubních lékaøù na školách. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì.
Odpovìï dostanete písemnì.

Další v poøadí je pan poslanec Ladislav Šincl, který interpeluje paní mi-
nistryni práce a sociálních prací Michaelu Marksovou. Máte slovo, pane
poslanèe. Další v øadì se pøipraví pan poslanec René Èip.

Poslanec Ladislav Šincl: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená paní
ministrynì, problémù z minulosti a souvisejících s vaším resortem bylo a
zùstalo hodnì. Pøemýšlel jsem, který si vybrat, zda situaci na úøadu práce,
vyplácení dávek atd. atd. Jste ve své funkci jen krátce, a tak vás budu dnes
šetøit a budu na vás hodný.

Jako téma jsem si vybral takzvané dìtské skupiny. V Èesku by mohly
zaèít fungovat už od záøí jako alternativa mateøských školek. Zavedení této
nové služby, tzv. dìtských skupin, by mìlo být odpovìdí na nedostatek
míst v mateøských školkách. V návrhu zákona o poskytování služby péèe o
dítì v dìtské skupinì není totiž zmínìno financování dìtské skupiny napø.
tak, jako je tomu u mateøských škol. Mám proto na vás nìkolik otázek.

Jakým zpùsobem tedy budou služby péèe o dítì v dìtské skupinì fi-
nancovány? Jak chcete zajistit financování dìtských skupin tak, aby péèe
o dìti byla dostupná? Dále. Pøedpokládáte, že rodièe budou schopni tuto
péèi v dìtských skupinách zaplatit? Dále. V návrhu zákona øešíte slovy "pro
rodièe". Jak je konkrétnì tato sleva koncipována a je koncipována jen pro
oblast dìtských skupin? V rámci návrhu zákona též navrhujete daòové
úlevy pro zamìstnavatele. Jak jsou tyto daòové úlevy øešeny? Domníváte
se, že budou poskytovateli služby péèe o dítì v dìtské skupinì využívány?
A paní ministrynì, vztahují se tyto úlevy jen na provoz zaøízení, èi také na
zøízení dìtské skupiny? Prosím o konkrétní odpovìdi. 

Dìkuji.
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zda byste pak neakceptovala písemnou odpovìï, protože asi bude trvat
trošku déle, než to z toho vytahají.

Jinak mohu øíci, že dvì tøetiny celkových kontrol byly shledány jako
oprávnìné. Zbytek byl neoprávnìný nebo neprokázaný, ale to jsou celkové
kontroly. Na co se chystám zamìøit, je se i pak sejít se zamìstnavateli, se
øetìzci, a aspoò s nimi zaèít o této problematice mluvit, aby vìdìli, že se to
nìjakým zpùsobem sleduje.

Jinak co se týèe investorù budoucích, tak se snažíme udržet nìjakou
rovnováhu mezi tím, abychom sem investory nalákali, ale zároveò vždycky,
když se hovoøí o nových, tak hovoøím o tom, že je potøeba dbát na to, aby
se tady dodržoval zákoník práce.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za odpovìï. Bude ještì
doplòující otázka. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Ani ne tak otázka, spíše
vyjádøení toho, že budu ráda, když dostanu písemnou odpovìï. Protože
problémy se rozrùstají a nakonec i investoøi, které jste zmínila, otázka
napøíklad Amazonu, o kterém se teï diskutuje znovu, je opravdu potøeba
to hlídat. Myslím, že by bylo urèitì záhodno, aby to šlo napøíè resorty. Mám
teï na mysli spolupráci s Ministerstvem prùmyslu a obchodu, ale nakonec
i s odbory, aby zamìstnanci pøece jenom mìli i další možnost, jak chránit
své pracovní podmínky.

Tolik jsem chtìla dodat. Budu ráda za písemnou odpovìï. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Budete reagovat, paní
ministrynì? Také dìkuji.

Další v poøadí, 25., je paní poslankynì Alena Nohavová, která interpe-
luje pana ministra Svatopluka Nìmeèka, který se dneska omlouvá, takže
vás poprosím o naètení interpelace a bude vám odpovìzeno písemnì.
Máte slovo, paní poslankynì. 

Poslankynì Alena Nohavová: Vážený pane ministøe, mùj dotaz se
týká oboru stomatologie. Již delší dobu se v jednotlivých regionech proje-
vuje nedostatek stomatologù a stav se stále zhoršuje. Na jedné stranì
lékaøi konèící svou praxi nemají za sebe nástupce, a tím se èást našich
spoluobèanù ocitá bez svého stomatologa. Na druhé stranì v nìmeckém
èi èesko-rakouském pohranièí rostou stomatologické ordinace jako houby
po dešti, ale bohužel èeské pacienty tito èeští lékaøi na èeském území
neošetøují. Zahranièní klientela je pro nì výhodnìjší. Napøíklad Vyšší Brod
èi Dolní Dvoøištì má poètem zubaøù pokrytí možná lepší než krajské mìsto,
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Budete na to reagovat, paní
ministrynì? Nebudete. Dobøe

Vylosován jako 27. byl pan René Èíp, který interpeluje ministra
zahranièních vìcí Lubomíra Zaorálka. Pøipraví se paní poslankynì Gabriela
Pecková. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec René Èíp: Vážený pane ministøe, podle informací z médií byl
na Ukrajinu již dvakrát vyslán letecký speciál, aby zajistil odvoz nìkolika
zranìných na ošetøení a léèení do Èeské republiky. Mùžete mi øíci, dle ja-
kých kritérií byli tito ranìní vybíráni a zda mezi nimi byli pouze
demonstranti, èi zda tam figurovali i zástupci bezpeènostních složek, kteøí
pøi demonstracích také utrpìli zranìní? Jednalo-li se o humanitární dùvody
– pøedpokládám, že tomu tak samozøejmì bylo. Dále by nebylo od vìci
nám pøedstavit kompetentní osobu èi tým osob, který výbìr provádìl, a s
jakým tedy zadáním. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím vás o odpovìï,
pane ministøe.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji za pomìrnì
zajímavý dotaz. Pokusím se nyní øíci fakta výbìru.

Na zaèátku by mìlo být øeèeno, že výbìr zranìných provádìl tým
paramedikù vyslaných spoleèností Èlovìk v tísni spoleènì s naším
zastupitelským úøadem v Kyjevì. To byly ty osoby, které se dají pøesnì i-
dentifikovat. Koneèné slovo ale, kdo bude vybrán, mìli, jak jsem si to
ovìøoval vlastnì na místì, lékaøi Armády Èeské republiky. Ti nakonec roz-
hodovali, protože oni odpovídali za uskuteènìní pøevozu. Pro informaci
øeknu, že naše ambasáda v Kyjevì se obrátila s nabídkou pøijmout zranìné
i na ukrajinské oficiální orgány, na Ministerstvo zahranièních vìcí a prezi-
dentskou kanceláø, ale v obou tìchto pøípadech nabídka zùstala bez
odpovìdi. Tyhle dvì instituce nereagovaly. 

Kritériem, podle kterého vybírat zranìné, jsem se dost zabýval, protože
mì zajímalo, jakým zpùsobem se vybírali, a musím øíci, že to nebylo jed-
noduché, protože tam šlo o to, posoudit u zranìných, jestli ta pomoc, ten
transport bude skuteènì pomoc, jestli to nebude naopak ohrožení života.
Posuzoval se typ zranìní, jak jsou vážná, a muselo se nìjak odhadnout,
kde je zøejmé, že by na Ukrajinì nebylo možné poskytnout podobný typ po-
moci. Tato posuzování byla velice komplikovaná, protože tìžko øíkat
lékaøùm na Ukrajinì, že neposkytnou urèitý typ pomoci. Nechci teï
posuzovat úroveò zdravotnické péèe, nakonec naši lékaøi mi øekli, že po-
kud by naše nemocnice byly zavaleny stovkami zranìných s nìkterými tak
vážnými úrazy, by to také nezvládaly. To znamená hodnotit úroveò pomo-
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane poslanèe. To bylo
opravdu velké množství otázek. Poprosím paní ministryni o odpovìï.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, co se týká finan-
cování, služby péèe o dítì v dìtské skupinì jsou poskytovány na
nekomerèním základì. A protože se nejedná o pøedškolní zaøízení, které by
bylo – pan ministr už tady není –pod ministerstvem školství, nejsou tady
vlastnì žádné dotace. Od toho se odvíjejí další vìci. Náklady nese posky-
tovatel služby a záleží na nìm, jakou výši úplaty pro rodièe stanoví. Je
možné také øíci, že je to zejména pro dìti ve vìku dva až ètyøi let a že v
souèasné dobì máme rodièovský pøíspìvek, který se také mùže použít na
úhradu tìch služeb, protože je dnes koncipován tak, že si rodiè mùže
neomezenì pøivydìlat a stále nárok na rodièovský pøíspìvek neztrácí. Další
zdroj financování se pøedpokládá také z nového programovacího období z
evropského sociálního fondu. Už ty pilotní projekty, které bìží v souèasné
dobì, jsou z nìj financovány, protože je to podpora aktivit, které smìøují k
podpoøe služeb péèe o dìti a které souvisí s uplatnìním a úèastí rodièù,
zejména matek na trhu práce.

Co se týká slevy na dani, ano, to jsme v zákonu o dani z pøíjmù. Tam je
novì zavádìna sleva na dani z pøíjmu pro rodièe, který využije služby péèe
o dìti maximálnì do sedmi let. Je to také vèetnì dìtské skupiny. Týká se
to všech zaøízení péèe o dìti pøedškolního vìku.

Ještì je zde sleva na dani pro zamìstnavatele, kteøí zøídí dìtskou sku-
pinu. Tam se zavádí daòová uznatelnost nákladù na provoz zaøízení péèe
o dìti.

Co se týká nákladù na poøízení zaøízení, tedy na poøízení hmotného
majetku vèetnì pøípadných objektù sloužících na provoz dìtské skupiny
nebo na úpravu, ty nejsou jednorázovým daòovým nákladem, ale budou
nákladem, který bude uplatòován ve formì daòových odpisù.

Dìkuji za pozornost. Vìøím, že je to všechno. Ráda to také poskytnu v
písemné formì, protože toho bylo hodnì.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane poslanèe, budete mít
doplòující otázku? Je tomu tak, máte slovo.

Poslanec Ladislav Šincl: Vážená paní ministrynì, mám dvì malé dìti,
jedno z nich v souèasné dobì má to štìstí, že se dostalo do mateøské škol-
ky. Proto to vidím trochu osobnì. Znám ale spoustu rodièù, kteøí takové
štìstí nemìli a mají velké potíže. Chtìl bych podìkovat za vaše slova o
tom, že tuto situaci øešíte, aby tito rodièe mìli možnost uplatnìní svých dìtí
v dìtských skupinách nebo v mateøských školkách. Dìkuji.
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ministra Svatopluka Nìmeèka, ten se omlouvá, takže vás poprosím
o naètení interpelace.

Poslankynì Gabriela Pecková: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, já dnes z tohoto místa interpeluji pana ministra Nìmeèka, protože
je to on, kdo má v gesci paliativní péèi.

Vèera z obrazovky televize interpelovala celou naši spoleènost svým
seriálem Život se smrtí, protože smrt bohužel máme v gesci my úplnì
všichni. Výkonná rada WHO pøijala na svém lednovém zasedání rezoluci o
paliativní péèi, která vyzývá všechny èlenské státy, aby zpracovaly a za-
vedly do praxe opatøení pro plnou integraci paliativní péèe do národních
zdravotních systémù. V této interpelaci se tedy chci ptát, jak Ministerstvo
zdravotnictví plánuje v této vìci postupovat.

Minulý podzim provedla agentura Stenmark spolu s organizací Cesta
domù za podpory MPSV výzkum postojù èeské spoleènosti, tedy jak
veøejnosti, tak odborné lékaøské veøejnosti, ke smrti a umírání, z níž mj. vy-
plývá i to, jak se v Èesku umírá. Informaci o tom, že jsme nevyléèitelnì ne-
mocní, se dozvíme zpravidla bìhem desetiminutového rozhovoru v
nemocnièním pokoji za pøítomnosti ostatních pacientù. Každý pátý z nás se
potom pravdu o svém zdravotním stavu nedozví vùbec právì pro naše
dobro, údajnì. Ze studie také vyplývá, že 80 % lidí by si pøálo dožít svùj ži-
vot doma, mezi svými. Prakticky nikdo si nepøeje zemøít v nemocnici nebo
v léèebnì pro dlouhodobì nemocné, a pøesto je to právì tìch 80 %, kteøí
nakonec v nìjakém lùžkovém zaøízení nebo ústavu zemøou. Systém
veøejného zdravotního pojištìní nepoèítá s domácí paliativní péèí.
(Pøedsedající: Omlouvám se, paní poslankynì, èas.) A nemocné odkazuje
na návštìvní službu praktického lékaøe, která, jak víme, existuje jen na
papíøe.

V nìkterém ze šuplíkù na Ministerstvu zdravotnictví leží od minulého ob-
dobí rozpracovaná koncepce paliativní péèe. Mùj dotaz tedy zní, jestli
poèítá ministerstvo s obnovením práce na tomto dokumentu, a pokud ano,
kdy a jak. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím pana poslance
Martina Novotného, který interpeluje vicepremiéra vlády a ministra financí
Andreje Babiše, o jeho interpelaci. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Martin Novotný: Vážený pane pøedsedající, vážení èlenové
vlády. Vážený pane ministøe, v posledních dnech jste informoval veøejnost
o zámìru zøízení a vzniku centrálního registru bankovních úètù. Pøipomenu,
asi všichni víme, že v tuto chvíli zákonná úprava pøesnì definuje, které or-
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ci v podmínkách, které trochu pøipomínaly váleèný stav, je obtížné. Také si
nemyslím, že bychom si mohli v tìchto podmínkách dávat najevo ukrajin-
ským partnerùm, že máme tøeba lepší vybavení. To byly dost choulostivé
vìci, a tudíž výbìr a posuzování byly velmi obtížné, nebylo jednoduché
jednat s partnery na ukrajinské stranì. Nìkdy bylo dokonce i tìžké je najít
a posuzování toho, kdo nakonec pojede, bylo dokonce nejasné do po-
slední chvíle. Nìkdy se to rozhodlo prostì tím, že pacient zemøel, dokonce
v posledních hodinách, takže tam byly pøípady, že nìkteøí vlastnì zemøeli
tøeba noc pøed pøíletem, takže byli na seznamu a zjistilo se, že už nežijí,
když se pøiletìlo.

Já jsem shodou okolností pøiletìl v letadle, které tam bylo, tak jsem to
tam vlastnì na místì mìl možnost sledovat a mluvit s lidmi. Když jsem se
zajímal o to, jak je ten výbìr, tak jsem zjistil, že se výbìr mìnil do poslední
chvíle. A že se mìnil do poslední chvíle tøeba i podle toho, kdo byl zrovna
v jakém stavu, protože stav se mohl zhoršit nebo zlepšit.

Takže pøipouštím, že to byla docela komplikovaná situace, která tam
vznikla. Rozhodování i v poslední chvíli bylo pomìrnì dost nejednoduché.
Je tøeba øíci, že atmosféra, jemnì øeèeno, stísnìná, protože si pøedstavte
atmosféru lidí dost tìžce... Už jsem vyèerpal svùj èas? (Pøedsedající:
Ještì máte zhruba jedenapùl minuty.) Aha. Atmosféra tam byla
samozøejmì nejednoduchá. Co mohu øíci, že se to rozhodovalo èasto na
poslední chvíli podle momentálního vývoje situace. Lékaøská rozhodování
byla mimoøádnì obtížná, a dokonce i pro lékaøe nìkdy bylo obtížné øíci,
jestli tento pøípad skuteènì je dobré a vhodné pøevést a pokusit se léèit,
a posoudit, jestli skuteènì je v Èesku lepší šance nebo jsou možnosti
vyléèit.

Není na to jednoduchá odpovìï a já bych spíš øekl, že jsem rád, že v
této zemi mùžeme mít snad urèitou hrdost na to, že jsme poskytli pomoc 38
lidem. Jednomu z nich zachránili nohu pøed amputací, jednomu vrátili zrak,
u dvou zranìných se stav zlepšil natolik, že odcestovali zpìt domù. Mluvil
jsem tam s èlovìkem, který mìl v hlavì ètyøi gumové projektily, který kouøil
cigaretu a bavil se se mnou, a jiní mi tam øíkali, že jsou tam nìkteøí, kteøí
mají projektilù v hlavì ještì více. Bylo to skoro neuvìøitelné a i pro mne to
byla velmi zvláštní zkušenost, která nebyla vùbec jednoduchá. Nebylo to
nìco, co by bylo podle nìjakých psaných pravidel, pøipouštím, že se to
dìlo na místì, èasto podle toho, jak se to na místì posuzovalo. Pouèit se v
tomto do budoucna je nìco, co –

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Teï už jste svùj èas vyèerpal,
pane ministøe. Chci se zeptat, zda pan poslanec René Èip bude mít
doplòující otázku. Není tomu tak. Dobøe.

Dále je zde paní poslankynì Gabriela Pecková, která interpeluje pana
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ra a Ministerstva financí. Není to náš nápad, je to oprášený projekt, který by
skuteènì pomohl pøi vyšetøování páchání trestné èinnosti.

Ještì využiji pøíležitosti, že bych rád dal školení ODS, která znovu vy-
zývala FAÚ, a možná že pan Kalousek jim také mùže dát školení, že bych
znovu zopakoval, protože novináøi stále píší dezinformace o FAÚ. A FAÚ
zasahuje v 90 % pøípadù na základì oznámení banky. Banka hlásí
podezøelou transakci, nebo nìjaká jiná veøejná instituce, a na základì toho
FAÚ vyšetøuje. Takže ty nesmysly, které stále píší v novinách, že FAÚ se
dívá na každý úèet, koho chce, je lež, není to pravda. Byl bych rád, kdyby
to všichni pochopili. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Chci se
zeptat pana poslance, zda bude doplòující otázka. Bude, takže ji pojïte
položit.

Poslanec Martin Novotný: Já nevím, jestli to bude otázka. Já jsem
jenom chtìl konstatovat, že jsem se na FAÚ neptal. Ptal jsem se na tu zále-
žitost, která se týká pro zmìnu druhé stránky mince, té ochrany. V jiné ob-
lasti se mnì samotnému stalo, když jsem pøed mnoha a mnoha lety pùjèil
jednomu èlovìku mobilní telefon na olomouckém námìstí, poté co mu ten
jeho vlastní ukradli, že mnì potom ètyøi mìsíce sledovali mùj vlastní mobil-
ní telefon a dodnes jsem se nedozvìdìl, z èeho jsem byl podezøelý. Patrnì
z nièeho.

Já chci jenom zdùraznit a poprosit, abyste v té legislativní iniciativì
skuteènì velmi vážnì pøemýšleli nad tím, že jakýkoliv systém je také zneu-
žitelný a že oprávnìná ochrana soukromí našich spoluobèanù je klíèový
faktor.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Chci se zeptat, pane vice-
premiére – budete reagovat? Ne, necháte to bez reakce. Dobøe.

Jako tøicátý byl vylosován pan poslanec David Kádner. Každopádnì
ten svoji interpelaci stáhl.

Tøicátá první je paní poslankynì Vìra Kováøová, která interpeluje paní
ministryni pro místní rozvoj Vìru Jourovou. Pøipraví se pan poslanec
Karamazov. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Vìra Kováøová: Dìkuji. Vážená paní ministrynì, obracím
se na vás s dotazem na zpùsob rozdìlení prostøedkù pøidìlených Èeské
republice pro pøíští programovací období 2014 až 2020. Konkrétnì jde o to,
že v únoru letošního roku bylo zveøejnìno memorandum organizací hájících
zájmy venkovského prostoru, územní dimenze, pro rozvoj venkova 2014
plus. Pod tímto memorandem jsou podepsány Svaz mìst a obcí, Sdružení
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gány a za jakých podmínek mají, právo prolamovat bankovní tajemství.
Jsou to samozøejmì správci danì, orgány èinné v trestním øízení apod. A
hlavní argument, který se objevuje v této souvislosti, je komplikovanost
nutnosti øešit situace v oslovování jednotlivých bankovních ústavù.

Moje otázka smìøuje nìkam jinam, tj. ve vašem dosavadním uvažování
o tomto návrhu, jaké pro zmìnu vidíte možné kontrolní mechanismy tak,
aby centrálního registru pro zmìnu nebylo právì zneužíváno k narušování
onoho soukromí obèanù. Vždycky každý takový systém má dvì stránky:
Mùže pomoci efektivitì boje s trestnou èinností a zároveò, když se to
pøežene, tak nás všechny mùže dostat do situace, že se ocitneme v systé-
mu velkého bratra. Podotýkám, že moje otázka je naprosto vìcná, smìøuje
k tomu, jakou máte pøedstavu o regulaèní èi ochranné èásti tohoto zámìru.
V tom smyslu vás prosím o vìcnou odpovìï, nikoli o vracení se k tomu, co
bylo, kdo co kdy v minulosti. Spíše o pøedstavu, jak by systém mohl fun-
govat z hlediska ochrany soukromí. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím pana vicepremiéra a ministra financí Andreje Babiše o odpovìï
na tuto interpelaci.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì a
kolegové, centrální registr úètù se tu navrhuje už léta, podobnì jako zákon
o státní službì. Dokonce to už bylo na stole na vládì a údajnì to zamázl
pan Kubice. Nevím proè. To znamená, centrální registr úètù slouží, nebo
má sloužit, vyšetøovacím orgánùm, finanènímu úøadu hlavnì, když chtìjí
zabránit, aby organizované skupiny neokradly Èeskou republiku z hlediska
spotøební danì a DPH, protože tam ony pøímo jdou na úèty. Minule jsme
mìli zásah, celníci mìli zásah s firmou, která dlužila na dani asi 180
milionù, a samozøejmì v té chvíli je potøeba, aby vidìli – oni mìli jeden
úèet, ale potøebují, aby vidìli na všechny úèty. 

Není to nic nového, bylo to už víckrát doporuèeno a v podstatì se na-
vrhuje, aby to bylo u Èeské národní banky. Bankovní asociace tvrdí, že má
nìjaký podobný produkt. Naši zamìstnanci finanèního úøadu a celního
úøadu øíkají, že to není to, co oni potøebují, protože samozøejmì pokud
nìkdo páchá nebo je podezøelý z páchání trestné èinnosti a pøíslušný po-
licista nebo zástupce finanèního úøadu se dotazuje, tak se obèas stává, že
finanèní poradce banky upozorní toho podezøelého. Takže jde o to, aby ty
orgány, když jde o èas, se mohly dívat na úèty.

Pøiznávám, urèitì je to nepøíjemné, chceme o tom vést debatu, jestli se
to má týkat fyzických osob. Já bych spíše øekl že ne, že by se to mìlo týkat
právnických osob, kde by tedy nemìl být problém. Je to v jednání.
Budeme mít schùzku s Èeskou národní bankou za úèasti Ministerstva vnit-
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Chtìla bych øíci, že momentálnì èísla jsou takováto. Z té celkové sumy,
která je pøes 500 miliard korun pro období 2007 až 20013, jednáme o tom,
že by pro takzvanou územní dimenzi bylo vyèlenìno minimálnì 200 miliard,
s tím, že pro MASky uvažujeme a jdeme do jednání, která teï budou fina-
lizována, s návrhem na minimální èástku 20 miliard z kohezní politiky a 7
miliard ze zemìdìlské politiky. To je tedy celkem 27 miliard, které by mìly
protéci pøes tìch konkrétnì 178 takzvaných MASek, o kterých je tady øeè.
Takže kdybych to porovnala s minulým obdobím, tak pokud bychom
uvažovali o èísle 27 miliard, tak je to celkem 130 až 150 milionù korun na
jednu takzvanou MASku, zatímco v minulém období to bylo 35 až 55
milionù korun na jednu MASku. Myslím, že to je velký nárùst prostøedkù a
že MASky mají naši dùvìru, že budou schopny administrovat a dobøe in-
vestovat vymezené peníze. 

Závìrem bych chtìla pøipomenout, že skuteènì to èíslo 20 miliard z ko-
hezní politiky chceme po dohodì s partnery uvést v dohodì o partnerství
pro jednání s Bruselem jako èíslo minimální. To znamená, chceme to zas-
tropovat dole. Je to minimální èástka, kterou budou moci MASKy èerpat,
která bude garantována. A já se netajím tím, že budu chtít neustále,
prùbìžnì, pokud u té agendy budu, vyhodnocovat, jakým zpùsobem se
èerpá, a nìkdy v roce 2017 budeme pøehodnocovat jednotlivé programy a
jednotlivé nástroje. A pokud budou MASky úspìšnì èerpat a budou mít po-
ptávku po dalších penìzích, tak je možné, že se ta èástka bude navyšovat.
Momentálnì nemohu garantovat 35 miliard. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní ministrynì. Chci
se zeptat – budete mít? Takže doplòující otázka nebude.

A 32. v poøadí byl vylosován pan Simeon Karamazov, který interpeluje
pana ministra Marcela Chládka. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Simeon Karamazov: Vážený pane ministøe školství, moje in-
terpelace se týká implementace operaèního programu Výzkum a vývoj pro
inovace. Z oficiálních údajù o èerpání OP VaVpI bylo k lednu 2013
vyèerpáno 56,3 miliardy korun z celkové alokace 61,2 miliardy korun. To
znamená, že existuje volná alokace ve výši 4,9 miliardy korun. Pøi
souèasném kurzu eura je to dokonce více než 5,3 miliardy korun. K této
èástce mùžeme pøipoèíst další desítky až stovky milionù vzniklých
úsporami pøi realizaci projektu, nebo tím, že nìkteré velké projekty,
napøíklad ELI, nestihnou prostøedky vyèerpat na základì pravidla N + 2.
Øádovì tedy zbývá až 6 miliard korun volné alokace v rámci OP VaVpI,
které, pokud to dokážeme, mùžeme ještì vyèerpat na smysluplné projek-
ty.

Možností, jak využít tyto volné prostøedky, bylo podpoøit pražské vysoké

- 416 -

místních samospráv a Spolek pro obnovu venkova. Na poèátku bøezna pak
k memorandu pøistoupila Asociace krajù Èeské republiky. V tomto materi-
álu je vysloven požadavek, aby z prostøedkù kohezní politiky EU bylo v
rámci územní dimenze alokováno pro mechanismus LEADER CLLD na re-
alizaci projektù a implementováno prostøednictvím všech certifikovaných
místních akèních skupin 35 mld. korun. Tento požadavek je podle mého
názoru rozumnì odùvodnìn. Øada argumentù mimochodem zaznìla na
semináøi, který probìhl letos v lednu v Poslanecké snìmovnì.

Vážená paní ministrynì, ráda bych se vás zeptala, zda vláda vyslyší vo-
lání organizací reprezentujících èeský a moravský venkov a akceptuje
rozdìlení 35 mld. korun prostøednictvím místních akèních skupin, a pokud
nikoliv, jaké dùvody ji k tomu vedou. Dìkuji za odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, paní poslankynì. Poprosím
paní ministryni Vìru Jourovou o odpovìï na tuto interpelaci.

Ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìra Jourová: Vážené dámy, váže-
ní pánové, dobrý den. Jsem dotazována na zpùsob rozdìlení budoucích
evropských fondù, tedy fondù pro léta 2014 až 2020, a konkrétnì na
rozdìlení penìz mezi takzvané místní akèní skupiny.

Já bych chtìla pøedeslat, že ty takzvané MASky považuji za dobrý ná-
stroj, nástroj, který se osvìdèil, lidé, kteøí v nich pracují, v tom starém ob-
dobí celkem bez problémù a s úspìchem rozdìlovali pomìrnì velké
peníze a pøispìli tak ke komunitnímu rozvoji a vùbec spolkovému životu a
rozvoji infrastruktury ve venkovském prostoru, takže MASky jsou pro nás
jak jako osvìdèený nástroj, tak jako øeknìme nìjaká personální kapacita
velmi silným partnerem pøi jednání právì o rozdìlení budoucích penìz.

Obdržela jsem memorandum od zmínìných organizací a spolkù a sa-
ma jsem už jednala s øadou z nich. Vlastnì už od prosince jsem
navštìvována a slýchám požadavky na konkrétní èástku. V prosinci to by-
lo 50 miliard, požadavek nyní v memorandu je 35 miliard. S každým, s kým
jednám, argumentuji, že jedna vìc je pøidìlení té takzvané alokace a druhá
vìc je ta, kterou nemùžeme úplnì nechat stranou, to je to, co se za ty pe-
níze má vytváøet, to znamená mìøitelné ukazatele, které mají vzniknout
pùsobením tìch prostøedkù. Myslím si, že ta jednání jsou velmi korektní a
že partneøi jak z MASek, tak ze Svazu mìst atd. vidí snahu se dohodnout
na nìjakém rozumném modelu.

Je samozøejmé, že rozvoj venkova je podstatný aspekt místního rozvo-
je nebo regionálního rozvoje, takže poèítáme s tím, že na venkov pùjdou
nejen peníze prostøednictvím MASek, protože toto je vlastnì nástroj
vytvoøení pro financování urèitých typù projektù, ale i z dalších možností
prostøednictvím individuálních projektù.
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oblasti zasahovat již nebudu, protože za mých pøedchùdcù tìch zmìn tam
byla celá øada a nepøispìlo to ke kvalitì fungování ze strany Ministerstva
školství.

A pravidelnì, a to je úkol z vlády a to je poslední má informace k tomu-
to bodu, máme za úkol z vlády pravidelnì pøedkládat monitorovací a vy-
hodnocovací zprávu, která bude ètvrtletnì informovat vládu o aktuálním
stavu.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Takže
se chci se zeptat, jestli bude doplòující otázka. Tak, pane poslanèe
Karamazove, položte otázku.

Poslanec Simeon Karamazov: Pane ministøe, dìkuji za jasnou a konk-
rétní odpovìï. Pøesto se zeptám na doplòující otázku. Nevím, jestli je mo-
je informace zcela správná, ale myslím, že zásobníky byly zrušeny, možná
i neoprávnìnì. Otázka je tedy: budou tyto zásobníky obnoveny?

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Já mám
informaci, že zásobníkové projekty jsou k dispozici. Pokud byly zrušeny,
nemám tuto informaci, takže to provìøím. Ale informaci, kterou mám z to-
hoto úseku, tak je, že bude jeden z bodù, a je to napsáno i v tom materiálu
do vlády, jeden z bodù bude právì èerpání ze zásobníkových projektù.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe, za
odpovìï. Vzhledem k tomu, že poslední interpelaci na èlena vlády Èeské
republiky je možné podat do 17.55... (Šum v sále.) Takže chci se zeptat –
souhlasíte s tím, že bude položena poslední otázka? Dobøe bude položena
poslední otázka paní poslankyní Èernochovou.

Poslankynì Jana Èernochová: Vážený pane ministøe, vèerejší Mladá
fronta Dnes mì pøinutila k otázce, jaká je vlastnì politika nové vlády pøi pro-
dejích nepotøebného majetku v jednotlivých resortech. V posledním mìsíci
média zaplnila informace o prodeji kasáren v pražském Karlínì za mini-
mální kupní cenu 581 milionù ve výbìrovém øízení, kde tato minimální cena
byla urèena znaleckým posudkem. Soutìž vyhrála spoleènost GRIVA ART,
která nabídla o více než 8 milionù víc, než byla minimální cena, a která
chtìla objekt zrekonstruovat na univerzitní kampus. Tøi spoleènosti
soutìžily a ve dvou mìla mít nìjak neskrývanou majetkovou úèast paní
Ivana Tykaè. Od pana ministra obrany zaznìla silnìjší slova – dovolím si ci-
tovat: "Výbìrové øízení bylo zrušeno kvùli pochybnému tendru. Podezøelé
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školy v rámci nové výzvy ve výši 2 miliardy korun a další výzvy na posílení
VaV kapacit mimopražských institucí zhruba ve výši jedné miliardy korun.
Protože Praha je regionem, který nemohl z definice èerpat prostøedky OP
VaVpI, bylo nutné vyjednat s Evropskou komisí výjimku. Evropská komise s
výjimkou souhlasila za podmínky, že budou financovány dosud
nepodpoøené projekty, které byly doporuèeny k financování a zùstaly v
takzvaném zásobníku. Tyto vyøazené projekty byly pro jejich kvalitu
explicitnì doporuèeny k financování, mohou být velice rychle zahájeny, a
vzhledem ke své rozumné velikosti kolem 100 milionù korun také úspìšnì
realizovány ještì pøed koncem roku 2015. Jejich financování je
koneckoncù i podmínkou Evropské komise.

Moje otázka tedy zní, zda budou tyto projekty financovány. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za interpelaci, pane
poslanèe. Poprosím pana ministra Marcela Chládka o odpovìï. Máte slo-
vo, pane ministøe.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane místopøedsedo. Moje odpovìï: budou. Ale samozøejmì budu trochu
delší s tou odpovìdí. Ta èástka se dokonce týká více než 7 miliard, blíží se
k 7,5 miliardy. A to jsou prostøedky, které jsou teï momentálnì ohroženy s
tím, že tìch dùvodù je celá øada. Mùžu zaèít napøíklad vùbec zpoždìním
pøi schvalování toho programu, který vznikl nìkdy v druhé polovinì roku
2018 (?), pak destabilizace celého úseku, který mìl na starosti evropské
fondy, dlouhé schvalování velkých projektù, dlouhé správní lhùty na ÚOHS,
novela zákona o veøejných zakázkách, která bohužel ne zcela jde naproti
vìdeckým projektùm, a takto bych mohl pokraèovat i vèetnì fázování pro-
jektu ELI, o kterém jste také hovoøil.

Máme pøipravený akèní plán a jeden z tìch bodù je právì podpora
zásobníku projektù, a to u tìch projektù, které dosahovaly takové kvality, že
splní veškeré požadavky, ale nebyly uspokojeny. Zároveò tam ale máme
celý balík pøípravných opatøení. Kromì tohoto je to ještì daleko vìtší tlak
na pøíjemce, co se týèe chybovosti, pomoc ze strany Ministerstva školství
odstraòovat tyto chyby, metodická pomoc, dále nová výzva ve výši 3 mili-
ard ve zrychleném režimu tak, abychom mohli stihnout hodnocení a vy-
dávání rozhodnutí tak, aby tyto prostøedky nebyly nenávratnì ztraceny.
Dále se snažíme u tìch individuálních projektù, u kterých mimochodem je
problém i s udržitelností, o urychlené èerpání, nápravu chyb a nastavení
tìch projektù tak, aby došlo k èerpání a udržitelnosti projektu.

Personální stabilizace, tak to už je, myslím, jasná záležitost. Pokud
bìhem roku vymìníte sedm námìstkù v této oblasti a osm øeditelù, tak to
samozøejmì fungovat nemùže. Já jsem se rozhodl, že personálnì do této
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Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: – že jsem v tom èasovém presu
uèinil z mého pohledu všechno, co bylo v silách, aby se ten názor pokud
možno co nejvíc objektivizoval. Mùžu vás ujistit, že není úplnì samozøejmì
snadné – a já si to uvìdomuji – se takzvanì zbavit kupce v tomto objemu.
Ale ona ta zakázka celá pøedstavuje zhruba 75 % toho, s èím poèítá
Ministerstvo obrany, že se letos zbaví. Proto navíc se mi zdálo velmi zvlášt-
ní, že samo ministerstvo v té pøípravì tomu dalo tak strašnì malý prostor a
zanedbalo tolik dùležitých detailù, které když se nasèítají, tak ta
pochybnost prostì je.

Paní Tykaè, a já ji nepøechyluji, protože ona to prý vyžaduje, docílila to-
ho, že jeden víkend Mladá fronta nepsala o nièem jiném než o jejím dopisu.
Já se pøed žádným dopisem neschovávám, on prostì opravdu nedošel.
Byla to technologická chyba, jak jsme potom zjistili, a budu mít v pondìlí
schùzku s mým prvním námìstkem. My nemáme vùbec žádný dùvod se jí
vyhýbat. Mimochodem je to i dùkaz toho, myslím si – Mladá fronta za nás
nìjakým zpùsobem v uvozovkách nekope. Spíš naopak.

Èili my jste teï – abych øekl nìco dopøedu, je sestaven tým Karlín na
ministerstvu, který pøipravuje nové výbìrové øízení. Je pøipraven harmono-
gram všech krokù. Považujeme za striktní nutnost, aby byly minimálnì dva
posudky u takhle rozlehlé nemovitosti. Ten harmonogram, který jsme si sta-
novili, držíme. Soutìž bude avizovaná døív, než bude vypsaná, protože v
takovém objemu by investor mìl mít šanci si to poøádnì rozmyslet. Je tam
to pohádkové bøemeno, vùbec to není snadné. Ale vìøíme, že do konce
kalendáøního roku to stihneme, a doufáme, že docílíme lepší ceny. Tìžko
budeme stanovovat nìjakou základní podlahovou cenu. I to se nám zdá
chyba u takového projektu.

Já vás skuteènì nechci zdržovat. Mohl bych o tom mluvit daleko déle,
ale pro tuto chvíli bych se omezil na toto. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Máte
ještì možnost doplòující otázky, paní poslankynì.

Poslankynì Jana Èernochová: Já moc dìkuji. Jenom bych možná po-
prosila, jestli by tedy mohl pan ministr Stropnický si s jiným kolegou z ANO
sednout a vyjasnit si, jak je možné, že na každém resortu postup pøi pro-
dejích resortního majetku je jiný.

Mùj druhý dotaz smìøoval v tom samém režimu na pana ministra
Prachaøe. Bohužel jsem nemìla pøíležitost, protože je to ta interpelace èíslo
36. Ale je tady skuteènì s podivem, že dvì nemovité kulturní památky na-
cházející se v hlavním mìstì Praze, u každé je volen jiný postup, jiný
pøístup, jiný znalecký posudek, jiné poèty uchazeèù a nìkde je
zpochybòována transparentnost a nìkde se o tom taktnì mlèí, což ve mnì
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bylo již stanovení ceny kasáren za 581 milionù na základì jediného
znaleckého posudku. Struktura vlastnická je pomìrnì nepøehledná."
Ovšem vèerejší Mladá fronta velmi podrobnì popisovala prodej domu v
Divadelní ulici, kde znalecký posudek byl také jeden a aukce se zúèastnili
pouze dva zájemci. Ministerstvo dopravy, pod které spadá státní podnik
Øízení letového provozu, však veøejnosti stále tají, kdo vyhrál, èímž teore-
ticky nelze vylouèit podezøení, že dva zájemci jsou také majetkovì propo-
jeni a jak transparentní je jejich majetková struktura. V tendru na kasárna
pan ministr oznaèil za zvláštní, že rozptyl nejvyšší a nejnižší nabídky tøí fi-
rem je jen 8 milionù. U kasáren byla nabídka GRIVA ART o jedno a pùl pro-
centa vyšší než minimální cena. V pøípadì Divadelní byla cena anonymního
zájemce vyšší pouze o 0,05 %. Pøesto se nad transparentností tohoto tend-
ru nikdo nepozastavuje. (Hovoøí sále rychleji.)

Dva ministøi stejné vlády z hnutí ANO postupují pøi prodeji nemovitého
resortního majetku zcela odlišným zpùsobem. Chtìla bych proto od pana
ministra Stropnického ubezpeèení, že jeho zásah do výbìrového øízení ne-
ní motivován pøíjmením nìkoho, kdo veøejnì podal nabídku, nikde se ne-
schovává, a jestli vìta takzvanì pravicového politika (upozornìní na èas)
"pak si øíkáte, kdo tak asi v téhle zemi má tak asi 589 milionù cash" byla
mínìna vážnì, nebo hnutí ANO zavádí nový tøídní boj. Dìkuju.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. To bylo skuteènì
pøedneseno s velkou energií. Poprosím vás, pane ministøe, o odpovìï.
Dìkuji za vaše džentlmenské chování.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Dámy a pánové, jsem rád, že na mì došlo.

Chtìl bych vás, paní poslankynì, ujistit prostøednictvím pana
místopøedsedy, že to bylo jedno z nejtìžších rozhodnutí, které jsem musel
asi osmý nebo desátý den svého pobytu na Ministerstvu obrany – èímž už
jsem se nestal tedy tím nejkratším ministrem obrany – pøijmout. Nebudu ta-
dy opakovat asi ty dùvody nebo ty pochybnosti, které to vyvolalo, které jste
tady relativnì vyèerpávajícím zpùsobem uvedla. Nemùžu dost dobøe ko-
mentovat ten druhý pøípad, protože ho slyším prvnì.

(Poslankynì Èernochová reaguje z místa bez mikrofonu – nesrozumi-
telné.)

Ano, ale vìøte mi, že –

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Chtìl bych upozornit, že otázky se
kladou pouze na mikrofon – pro stenografy. Respektujte to.

Prosím, pokraèujte, pane ministøe.
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
21. bøezna 2014 v 10.30 hodin

Pøítomno: 164 poslancù

(Místopøedseda PSP Petr Gazdík v 9.59 hodin oznámil, že klub ODS po-
žádal o pauzu 30 minut, a proto bude jednání zahájeno v 10.30 hodin.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážené paní poslankynì, vážení
páni poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji ètvrtý jednací den 7. schùze
Poslanecké snìmovny. Všechny vás srdeènì vítám.

Prosím, pøihlaste se všichni identifikaèními kartami a pøípadnì mi
oznamte, kdo požádal o vydání náhradní karty. Zatím má náhradní kartu è.
2 pan poslanec Michal Hašek, náhradní karta è. 1 – pan poslanec Miroslav
Kalousek.

Ještì než pøeètu omluvy z dnešního jednání Poslanecké snìmovny,
pan poslanec Korte chce jednu technickou, nebudu ho reprodukovat.
Prosím, pane poslanèe, øeknìte, co potøebujete.

Poslanec Daniel Korte: Dìkuji, pane místopøedsedo. Prosím, já jsem
zde vèera buï tady u øeèništì, nebo u stolku zpravodajù zanechal takovou
plnící èernou propisovaèku se dvìma tlaèítky. Ponìvadž nìmecké pøísloví
øíká: auf wiedersehen macht Freude – š�astný nálezce, poctivý nálezce,
který mi ji vrátí, bude odmìnìn. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: To byla technická poznámka pana
poslance Korteho.

Dovolte mi, abych pøednesl omluvy, které jsou na dnešní den. O o-
mluvení požádali do 12 hodin z pracovních dùvodù pan pøedseda Jan
Hamáèek, z pracovních dùvodù od 12 hodin pan poslanec Vojtìch
Adam, na celý den z pracovních dùvodù pan Andrle Sylor Augustin
Karel, ze zdravotních dùvodù Petr Bendl, z pracovních dùvodù Jan
Farský, také Pavel Havíø z pracovních dùvodù, od 10 hodin z pracovních
dùvodù také Jaroslav Holík, z osobních dùvodù Igor Jakubèík, ze
zdravotních dùvodù David Kádner, do 11 hodin ze zdravotních dùvodù
Martin Komárek, z osobních dùvodù Jan Klán na celé dnešní dopoledne,
zdravotní dùvody má paní poslankynì Pavlína Nytrová, z pracovních
dùvodù se také omlouvá pan poslanec Ivan Pilný, ze zdravotních dùvodù
paní poslankynì Anna Putnová, z rodinných dùvodù Karel Rais, ze
zdravotních dùvodù Adam Rykala, z dùvodu zahranièní cesty pan posla-
nec Karel Schwarzenberg, ze zdravotních dùvodù pan poslanec Jiøí
Štìtina, z pracovních dùvodù František Vácha, z rodinných dùvodù
Rostislav Vyzula, ze zdravotních dùvodù Markéta Wernerová, z
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vyvolává pocit, že tam ta transparentnost v žádném pøípadì nemùže být,
pane ministøe Prachaøi.

Dìkuji, pane ministøe Stropnický, za vaši odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Budete na to reago-
vat? Nebudete. Dobøe. Takže konèím dnešní interpelace. Dìkuji vám.

Pøerušuji jednání Poslanecké snìmovny do zítøejších 10 hodin dopoled-
ne. Na základì žádosti sociální demokracie a domluvy pøedsedù klubù za-
sedání bude pokraèovat zítra v deset dopoledne. Dìkuji vám. Pøeji
pøíjemný zbytek dnešního dne.

(Jednání skonèilo v 18.04 hodin.) 
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bodu, a to tøetího ètení tisku 78, což je státní dluhopisový program, tøetí
ètení – zaøazení jako pevný bod na støedu jako první bod dopoledne. Je to
samozøejmì po dohodì s panem ministrem financí. Èiním tak jako zpravo-
daj tohoto tisku.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji pøedsedovi rozpoètového
výboru Václavu Votavovi – je to na støedu, první bod dopoledne. Ale tam
jsou pevnì zaøazeny body, pane poslanèe. Mùžeme tedy za již pevnì
zaøazené body jako tøetí bod? Ano. Èili za pevnì zaøazené body. Dobøe.
Dìkuji.

Ještì nìkdo se hlásí ke zmìnì poøadu schùze? Není tomu tak. Budeme
tedy hlasovat o jednotlivých návrzích, které byly podány ke zmìnì poøadu
schùze.

Tím prvním rozhodnutím bude rozhodnutí hlasováním poøadové èíslo
64, že budeme dnes zaèínat bodem Aktuální situace na Ukrajinì a pozice
vlády Èeské republiky.

Zahájil jsme hlasování poøadové èíslo 64 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 64, z pøítomných 160 pro 121, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Nyní budeme hlasovat o návrhu pane ministra zemìdìlství Mariana
Jureèky, abychom bod 49, tisk 64, zaøadili v úterý 25. bøezna v 17 hodin.

Ptám se, kdo je pro, v hlasování poøadové èíslo 65. Kdo je proti? Dìkuji
vám

Hlasování poøadové èíslo 65, z pøítomných 163 pro 145, proti 1. I tento
návrh byl pøijat. Byl pevnì zaøazen bod è. 49.

Nyní návrh na zaøazení druhého ètení zákona o ochranì ovzduší, tisk 77
na dnes jako druhý bod.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 66 a ptám se, kdo je pro projed-
nání druhého ètení. Dìkuji. Kdo je proti?

Hlasování poøadové èíslo 66, z pøítomných 164 pro 150. I tento návrh
byl pøijat. 

Nyní se budeme zabývat návrhem pana poslance Václava Votavy,
abychom zaøadili na støedeèní dopoledne, tedy 26. bøezna, jako tøetí bod
ministra financí.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 67 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.
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pracovních dùvodù Jiøí Zemánek a z dùvodu zahranièní cesty Jiøí
Zlatuška.

Ze èlenù vlády se omlouvá z dnešního jednacího dne z dùvodu
zahranièní cesty pøedseda vlády Bohuslav Sobotka, ze zdravotních
dùvodù pan ministr Milan Chovanec, paní ministrynì Vìra Jourová se
omlouvá od 10 do 12 hodin a od 14.30 hodin z pracovních dùvodù, paní
ministrynì Michaela Marksová z pracovních dùvodù, pan ministr Svatopluk
Nìmeèek z pracovních dùvodù, pan ministr Antonín Prachaø z pracovních
dùvodù a pan ministr Stropnický – toho jsem tady vidìl, takže jeho omluva
zatím neplatí.

To jsou všechny omluvy, které byly doruèeny pro dnešní den
pøedsedovi Poslanecké snìmovny. Mùžeme tedy pokraèovat.

Než pøistoupíme k programu dnešního jednání – ano, pan poslanec
Radim Fiala má náhradní kartu è. 9 –, chtìl bych vám oznámit, že na
pøedsedu Poslanecké snìmovny se dnes obrátil pan ministr zemìdìlství
Marian Jureèka se žádostí o pevné zaøazení bodu è. 49 schváleného
poøadu schùze, snìmovní tisk 64, a to na úterý 25. bøezna v 17 hodin. Tím
jsem v podstatì zahájil návrhy na zmìnu jednotlivých bodù programu.

Vidím pøihlášeného pana pøedsedu poslaneckého klubu ÈSSD Romana
Sklenáka. Pane pøedsedo, prosím, ujmìte se slova.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji. Dobrý den, dámy a pánové. Já si
dovolím navrhnout, abychom dnešní jednání zaèali pøerušeným bodem
Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky. Navrhuji tedy
jeho pevné zaøazení na dnes jako první bod.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano. Paní poslankynì Koneèná a
poté pan poslanec – ta má písemnou pøihlášku, nijak nechci diskriminovat
kolegu, ale paní poslankynì dala písemnou pøihlášku. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Vážený pane místopøedsedo, vážené
kolegynì a kolegové, dovolte mi vás požádat o zaøazení nového bodu, a to
druhého ètení novely zákona o ovzduší. Je to snìmovní tisk 77, který vèera
projednal výbor pro životní prostøedí, abychom ho dnes mohli projednávat.
Nepøijal k nìmu žádné usnesení a dovolte mi ho zaøadit hned po skonèení
bodu 55. Ujiš�uji vás, že debata bude velmi, velmi krátká. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji a prosím pana poslance.

Poslanec Václav Votava: Pane místopøedsedo, dobré dopoledne
dámy a pánové. Také já bych chtìl požádat o zaøazení nového pevného
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Pak bych sdìlil ještì to, co si myslím, že se stalo a stojí za zaznamenání,
že ukrajinských vojenských lodí zakotvených v sevastopolském pøístavu se
podle všeho zmocnili Rusové, protože byly staženy vlajky z korvet Luck a
Chmelnickyj. Zdá se, že Rusové stáhli tyto vlajky, ale nevyvìsili vlajky
vlastní. Terèem ruského útoku se podle mluvèího Selezòova stala také pro-
tiponorková korveta Ternopil, na jejíž palubu proniklo patnáct až dvacet o-
zbrojených vojákù.

Pak tady mám informaci, kterou bych také rád ještì sdìlil, že podle in-
formací, které máme z Kyjeva, poèet uprchlíkù z Krymu se podle sdìlení
styèné kanceláøe UNHCR v Kyjevì pohybuje kolem dvou tisíc a oni
pøedpokládají, že poèet uprchlíkù z Krymu by mohl o další tisíce ještì
stoupnout.

Tolik k událostem vèerejšího dne.
Teï mi dovolte, abych pøešel k tomu, co je podstatné. Vèera jednala

Evropská rada premiérù a já bych teï chtìl shrnout výsledky, které byly do-
saženy na jednání premiérù, které skonèilo v pozdních noèních hodinách.

Bylo rozhodnuto o tom, že seznam osob, na které budou uvaleny re-
strikce, co se týèe vstupu a zmrazení aktiv, majetku, bude rozšíøen o da-
lších dvanáct lidí. Já vám bohužel nemohu øíci jejich jména, protože dokud
nerozhodne úøední èást Evropské rady, jména nebudou zveøejnìna.
Pøedpokládám, že ta jména budou uvolnìna v prùbìhu odpoledne. Musím
to respektovat, a tudíž vám je nemohu sdìlit. Opakuji, bylo rozhodnuto o
tom, že seznam bude rozšíøen o dalších dvanáct jmen.

Zároveò bylo na jednání premiérù rozhodnuto o tom, že se musí vytvoøit
a sestavit masivní mise OBSE, že Evropská unie podpoøí vyslání této mise.
Pokud by se to nepovedlo, tak bylo rozhodnuto, že bude pøipravena civilní
pozorovatelská mise Evropské unie, ta by mìla být pøipravena v nejbližších
dnech, kde mohu v tuto chvíli øíci, že pokud by tomu tak bylo, mohu øíci, že
Èeská republika se bude této mise úèastnit.

Zároveò bylo na jednání premiérù rozhodnuto, že se má provést
analýza dopadù možných ekonomických restrikcí, které by se spustily v
souvislosti s možným uvolnìním a zahájením sankcí podle balíèku èíslo
tøi. V této chvíli se má provést analýza dopadù tìchto sankcí. Kdybych si
mìl dovolit urèitou spekulaci, tak si myslím, že výsledek je takový, že ty-
to sankce by se použily v pøípadì, že by se ruské vojenské oddíly posu-
nuly dále na východ Ukrajiny anebo na jih. Myslím si, že takto to bylo
víceménì premiéry chápáno, že pokud dojde k dalšímu pohybu vojsk,
tak by se zahájila tøetí vlna ekonomických sankcí, jejichž dopady se v té-
to chvíli analyzují.

Zároveò výsledkem toho jednání bylo rozhodnutí, že se zruší plánovaný
summit Evropská unie a Rusko a že dojde k zmrazení stykù na nejvyšší
úrovni mezi èlenskými státy EU a Ruskem.
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Hlasování poøadové èíslo 67, z pøítomných 164 pro 120, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Odhlasovali jsme tedy všechny zmìny v poøadu schùze a mùžeme
pokraèovat. Jako první bod dnešního jednání byl tedy zaøazen bod

55.
Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky

Bod je pøerušen v obecné rozpravì. Žádám, aby své místo u stolku
zpravodajù zaujala paní poslankynì Miroslava Nìmcová a pan ministr
zahranièí Lubomír Zaorálek.

Ptám se, jestli pan ministr chce aktuálnì vystoupit s pøednostním
právem. Ano, chystá se k tomu. Potom tady máme další øádnì pøihlášené
poslance a poslankynì. Já požádám Snìmovnu o klid! Pan ministr má slo-
vo.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dámy a pánové,
vážení kolegové, já vám pøeji dobré ráno. Pokud dovolíte, tak bych se sna-
žil do rozpravy pøinést nìkolik nových informací, protože od té doby, kdy
jsme se o tom bavili, pøece jenom uplynul urèitý èas a byla pøijata nìkterá
rozhodnutí a možná by bylo dobré, kdybych je tady jenom pøipomnìl. Také
vèera zasedala Evropská rada premiérù a já bych vám jenom øekl, jaký je
závìr tìch jednání, aby bylo pro debatu jasno, co je na stole.

Ještì pøedtím, než zaènu mluvit o Evropì, tak bych na zaèátek
pøipomnìl, že prezident Obama ve ètvrtek podepsal již tøetí výkonný roz-
kaz, kterým dál rozšíøil americké individuálnì zamìøené sankce, jako je
zákaz vstupu do Spojených státù a zmrazení majetku vùèi konkrétním rus-
kým fyzickým èi právnickým osobám. Jména už jsou k dispozici, já jsem je
alespoò vidìl v nìkterých zahranièních novinách. Vìtšinou jsou to
významní pøedstavitelé finanèního, energetického, kovozpracujícího,
tìžebního a stavebního prùmyslu. Ze jmen, co si vybavuji, která jsem tam
zaregistroval, je to tøeba pøedseda Dumy Naryškin, je tam šéf prezidentské
kanceláøe Ivanov a další. Tolik tedy Spojené státy.

Já se ještì dostanu k rozhodnutí, které bylo pøijato vèera v noci na jed-
nání Evropské rady, ale pøedtím, než se k tomu dostanu, tak bych zmínil
další dùležitý fakt, že ruská Státní duma, dolní komora parlamentu,
ratifikovala ve ètvrtek dohodu o pøipojení Krymu k Ruské federaci.
Hlasování probìhlo v Dumì tak, že se pro smlouvu vyslovilo 443 poslancù,
jeden poslanec se hlasování zdržel, pak bylo dodateènì upøesnìno, že byl
proti. Byl to Ilja Ponomarjov ze strany Spravedlivé Rusko.
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v jejich pøípadì pomìrnì jednoduchý, takže tady není žádná zvláštní
pøekážka, zvláš� v pøípadì, pokud by se potvrdilo, že ta rizika rostou, tak
jsme na to pøipraveni. Ale mám dojem, že tady nejde ani tak o to získat
nìjaký snadnìjší pøístup k èeskému obèanství, protože jak jsem zjistil,
jedna z tìch žen, která tady byla, už èeské obèanství má, ale možná jim jde
o nìjaké další formy pomoci, které by chtìli, aby byly uvolnìny. Ale to jsou
vìci, které musíme posoudit. Já vás mohu pouze ujistit, že to posoudíme
peèlivì, že se vydáme, jak jsem øekl, na to místo, o které se jedná, a že
rozhodnì tady nenecháme nic jenom nìjakým dohadùm nebo nìjakým
nepøesným informacím.

Tolik k téhle vìci a jsem pøipraven odpovìdìt i na další otázky.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi zahranièních
vìcí Lubomíru Zaorálkovi za jeho aktuální informace. Budeme pokraèovat
v rozpravì. Nyní je pøihlášen pan poslanec Šarapatka a žádám ho, aby se
ujal slova. Pøipraví se paní poslankynì Kateøina Koneèná. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Milan Šarapatka: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážený pane
pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, ukrajinskou krizi sleduji
od samého zaèátku a opakovanì jsem se k situaci na Ukrajinì vyjadøoval.
Pøed více než deseti lety jsem èetl knihu jednoho z nejvýznamnìjších a-
merických politologù Zbigniewa Brzezinského. Jmenuje se Velká šachov-
nice aneb K èemu zavazuje Ameriku její globální pøevaha. V této knize je
na nìkolika místech uvedena autorova teze, že pokud se od Ruska podaøí
oddìlit Ukrajinu, Rusko pøestane být navždy svìtovou velmocí. Jsem
pøesvìdèen, že právì proto jsme nyní svìdky ukrajinské krize, snahy o de-
finitivní vymanìní Ukrajiny z vlivu Ruska a oslabení jeho geopolitické pozi-
ce v Eurasii. Jde tedy o snahu pøedevším Spojených státù o vychýlení dlou-
hodobé rovnováhy na euroasijské pevninì a o zatlaèení Ruska dál od
Evropy.

Vyhlášením nezávislosti Ukrajiny v roce 1991 se ruské hranice posunuly
zpìt na východ na úroveò kolem roku 1600, kde byly na vlády Ivana
Hrozného. Ne že by tento stav zemím ve støední a východní Evropì nevy-
hovoval, to jistì ne s ohledem na nedávnou historii, ale je souèasnì
nepravdìpodobné, že by si to Rusko nechalo jen tak líbit. Ukrajina a
Ukrajinci jsou pak v této velké høe pouze pìšáky, se kterými posunují na ša-
chovnici skuteèní hráèi – Spojené státy a Rusko – no a my, tím myslím zemì
Evropské unie vèetnì nás, s našimi hlasitými protesty a prázdnými gesty
jsme tìmi, kteøí tahají horké kaštany z ohnì za jiné, aniž by nám z toho moh-
lo cokoli pozitivního vzejít. Naopak za to budeme v budoucnu tvrdì platit.

V situaci nového mocenského posílení Ruska se zaèínají projevovat sla-
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Zároveò bylo rozhodnuto o tom, že se urychlí podpisy asociaèních
dohod s Moldávií a Gruzií.

Snad jsem na nic významného nezapomnìl.
Ještì bych k tomu dodal, že v souvislosti s tím bych vás chtìl informo-

vat, že v pondìlí se sejde Bezpeènostní rada státu tady v Èeské republice,
a pokud je mi známo, ministøi by mìli podat urèitou informaci a inventuru
toho, co souèasná situace znamená pro práci jednotlivých resortù,
abychom byli pøipraveni na možné další rùzné alternativy vývoje a� v oblasti
dalšího vývoje restriktivních omezení, nebo co se týèe možné další eskala-
ce situace na Ukrajinì.

Existuje také pod Bezpeènostní radou státu koordinaèní výbor
zahranièní a bezpeènostní politiky, který vede Ministerstvo zahranièních
vìcí, a tady bych vám rád øekl, že jsme se rozhodli pøipravit urèitý plán a
koncepci strategie toho, co tato situace znamená v této chvíli pro Èeskou
republiku, a to ve dvou základních položkách – co znamená tato nová si-
tuace pro zahranièní politiku a jaké jsou dopady do zahranièní politiky
Èeské republiky a za druhé, co znamená z hlediska politiky vnitøní. Na tom-
to textu a této urèité analýze zmìn, které by mohly nastat v èeské
zahranièní a vnitøní politice, jsme zaèali pracovat. 

Já bych rád reagoval na nìco, o èem se také pomìrnì dost mluví v sou-
vislosti s touto situací a s tìmi dopady, a to je otázka volyòských Èechù a
žádosti, o které tady mluvil pøedseda Snìmovny v poslední rozpravì, kde
informoval o tìch informacích, které dostal od nìkterých obèanù, kteøí ho
navštívili, volyòských Èechù, a informovali ho o údajnì bezpeènostnì zho-
ršených podmínkách života v oblasti Žitomir. Já jsem vám tady možná øekl,
a také jsem to øíkal veøejnì, že do této chvíle jsme nemìli informace, které
by potvrzovaly, že volyòští Èeši by v oblasti západní Ukrajiny byli vystaveni
nìjakému výraznì zvýšenému nebezpeèí, ani jsme nemìli potvrzeno to, že
by tam ta oficiální krajanská sdružení, se kterými komunikujeme, nám po-
tvrdila rostoucí rizikovost situace, nicménì vzhledem k tomu, jaké informa-
ce tady byly pøedneseny, vás mohu informovat, že už zítra vyrazí jeden zá-
stupce našeho zastupitelského úøadu v Kyjevì se dvìma policisty pøímo do
oblasti Žitomir a budeme se zabývat situací pøímo na místì. Zároveò
zmocnìnec pro krajanskou politiku pan Karel Kühnl je pøipraven v nejbli-
žších dnech také vyrazit a zjistit, jak situace pøímo na místì vypadá.
Protože si myslím, že nemá smysl tady porovnávat rùzné typy informací a
nejlepší bude ovìøit situaci pøímo na místì.

Já bych vás rád ale informoval, že pokud se týká volyòských Èechù, tak
procedura u nich, možnost získat èeské obèanství, je jednodušší než u ko-
hokoli jiného. To znamená u nich se jedná o zvláštní režim a domnívám se,
že jsme pro volyòské Èechy už v minulosti vytvoøili pomìrnì zjednoduše-
nou formu, jak požádat o èeské obèanství. Je to skuteènì proces, který je
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Ruska, tak i Západu, ale to bude tak asi všechno, nebo� Rusko i Západ jsou
v dnešním globalizovaném svìtì natolik úzce ekonomicky a politicky
svázány, že si reálný vzájemný konflikt nemohou dovolit. Místo dìlení
Ukrajiny dojde asi spíše k jakési její finlandizaci, kdy se o geostrategický
vliv v zemi budou USA a Rusko dìlit, jako tomu bylo bìhem studené války
v pøípadì Finska nebo èásteènì i Rakouska. Samozøejmì úèet za toto
øešení zaplatí Evropská unie. Bojím se ale, že Ukrajina bude podstatnì
vìtší sousto, než je v souèasné dobì Øecko. Dìkuji vám. (Potlesk z levé a
zèásti z pravé strany.) 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. Dále
se do diskuse pøihlásil s pøednostním právem pan poslanec Kalousek.
Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji vám, pane místopøedsedo.
Dobré ráno, vážené dámy, vážení pánové. Neobávejte se, já nebudu
zdržovat tím, že bych opakoval pozici poslaneckého klubu TOP 09 k situa-
ci na Ukrajinì. Tu sdìlil za klub TOP 09 pan kolega Ženíšek a pøednesl u-
snesení. Já bych rád jenom sdìlil stanovisko k vystoupení pana kolegy Ša-
rapatky.

Je jistì vìcí vkusu každého obèana, zda pojede, nebo nepojede za pe-
níze ruských zpravodajských služeb na Krym a bude se tam snažit zesilo-
vat zdání demokratického procesu pøi tom takzvaném referendu. To je vìc
každého obèana, já mu do toho nebudu mluvit. Co si ale myslím, že už se
nás týká, je úèast èlenù tohoto ctihodného sboru. My jako Poslanecká
snìmovna Parlamentu Èeské republiky jsme nikam žádné pozorovatele ne-
vysílali a já se necítím opravdu komfortnì, když v diskusích, a bylo jich
hodnì, slýchám – vždy� to bylo v poøádku, bylo to tam demokratické,
Èeská republika tam mìla své pozorovatele a vy jako Poslanecká
snìmovna jste tam také mìli své pozorovatele. Já tvrdím, že jsme tam
žádné pozorovatele nemìli. Prosím, abychom se od toho distancovali, a
také v tomto smyslu navrhnu v podrobné rozpravì návrh usnesení. (Potlesk
poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další v poøadí øádnì
pøihlášený je paní poslankynì Koneèná. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Vážený pane místopøedsedo,
kolegynì a kolegové, na Ukrajinì byla rozehrána hra velmocí Spojených
státù amerických, Evropské unie a Ruska. To celé na úkor ukrajinského
lidu. Uvìdomme si, kdy zaèala krize. Byla to neuvážená nabídka EU na
asociaèní dohodu, která snad ani nebyla mínìna vážnì, nebo� nebyla
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biny a rizika uspoøádání svìta po rozpadu Sovìtského svazu, to jest
v dobì, kdy Rusko prakticky pøestalo velmocí být. Ignorovat tuto
skuteènost ale mùže být velmi nebezpeèné. Rusko se za velmoc
pøedevším znovu považuje a jeho národní zájmy a ambice jsou v
souèasnosti pøedem odhadnutelné. Nastoupilo cestu návratu mezi pøední
velmoci a zaèíná své zájmy deklarovat otevøenì. Je to pøirozené a nemìli
bychom na to reagovat hystericky, by� máme se sovìtskou nadvládou svou
negativní historickou zkušenost. Udržení stability na Ukrajinì, nikoli její
vnitøní rozvrat a destabilizace, to by mìlo být prioritním zájmem tìch, kteøí
chtìjí udržet souèasný status quo. Bohužel, západní politika uèinila pravý
opak. Dnes jsme svìdky krize, eskalace krize, hrozící dezintegrace
Ukrajiny, rùstu mezinárodního napìtí a návratu atmosféry studené války.
Pøedevším v zemích, jako jsme my, které si ve své historické pamìti nesou
frustraci ze zkušenosti se sovìtskou érou, se vrací protiruská hysterie a
strach z nového ohrožení Ruskem.

Chtìl bych také øíci nìkolik slov k mé široce medializované cestì na
Krym. Pøipomínám, že jsem na té cestì nebyl sám, ale že se jí zúèastnil
také náš kolega pan poslanec Berkovec a bývalý poslanec za ÈSSD pan
Miloslav Soušek. Na Krym jsem jel proto, abych mohl sledovat prùbìh vy-
hlášeného referenda, a pøedevším proto, abych se pøesvìdèil, co si o re-
ferendu, resp. o otázkách, na které má odpovìdìt, a o situaci na Ukrajinì
a na Krymu myslí ti, jichž se týká – obyèejní Rusové a Ukrajinci, kteøí tam
žijí. Oni se pøece musejí rozhodnout, zda budou žít na Ukrajinì, nebo v
Rusku, a nikdo by jim do toho nemìl mluvit.

Co se týká výsledku referenda, no, nevím. Mám sice nìjaké vzdìlání,
ale nìjak stále nechápu, proè by nìkdo, napø. Rusko, falšoval volby, u kte-
rých bylo z pøedchozích prùzkumù pøedem jasné, jak dopadnou. Všechna
mainstreamová média samozøejmì od nás chtìla bìhem cesty na Krym i
po návratu slyšet o ošklivých Rusech a hodných Ukrajincích, kterým se u-
bližuje. A my, kteøí jsme mìli možnost vidìt situaci na Krymu na vlastní oèi,
jsme jim to zkazili, což se samozøejmì v Èechách neodpouští. A ruku na
srdce, kolegynì a kolegové, když jsme tady pøed dvìma dny slyšeli od
pana pøedsedy parlamentu o postavení volyòských Èechù na souèasné
Ukrajinì, myslíte si, že žádají èeský parlament o pomoc a utíkají ze západ-
ní Ukrajiny pøed Putinem? To asi ne, že ano? Tak pøed kým tedy utíkají?

Dále k tomu mohu ještì dodat, že pakliže by platilo, že jsem na Krymu
byl za ruské nebo nìjaké jiné peníze, že tedy v nedìli odjíždím do Bruselu
na semináø NATO, takže to asi zase pojedu za americké dolary, nebo mo-
žná za bruselská eura, nevím.

A jako poslední bod bych chtìl jen krátce øíct o své pøedstavì, co si
myslím, že by mohlo Ukrajinu v budoucnosti èekat. Možná že dojde k
obèasnému zvýšení mezinárodního napìtí a verbálních útokù jak ze strany



- 433 -

nice. A nebylo to pøed mnoha a mnoha desetiletími. Pøipomínám, že letos
se má konat referendum o samostatnosti Skotska. Loni Britové zorganizo-
vali referendum na Malvínách a Falklandách a tøikrát na Gibraltaru, napo-
sledy v roce 2002. Naprostá nekompetentnost ministrù nejen èeské vlády,
ale i EU ukázala, že Evropa vytváøí chaos a neuklidnìní. Telefon paní
ministrynì zahranièních vìcí EU a estonského ministra zahranièí dokládá
tragédii, ve které se EU nachází.

Proè pan ministr Zaorálek nevyzve k vyšetøení toho, kdo vlastnì byli oni
tajuplní ostøelovaèi na Majdanu? Proè to musí požadovat Moskva, a Brusel
a Washington tiše mlèí?

Od poèátku krize západní politici vèetnì tìch èeských podnìcovali
vývoj, jehož dùsledky nedokázali dohlédnout. Tady pøipomínám úèast
nìkterých našich poslancù na demonstracích na Majdanu. Stejných
poslancù, prostøednictvím pana pøedsedajícího pane poslanèe Kalousku,
kteøí tam také jezdili jako poslanci. Dokonce tam byl pøedseda
zahranièního výboru, a zahranièní výbor mu k tomu nedal, ale vùbec žádné
povìøení, aby tam èeskou Poslaneckou snìmovnu jakkoliv reprezentoval.
(Potlesk poslancù KSÈM.)

Místo uklidòování situace mìli mnozí až dìtinskou radost z eskalace de-
monstrací. A ani dnes to neskonèilo. Pøirovnávání Putina k Hitlerovi a
podobné èiny nepøispìjí k uklidnìní situace a racionálnímu øešení konfliktù.
Proè se pan ministr chlubí telefonováním ukrajinskému ministrovi a neza-
volá tomu ruskému? Když tolik mluví o nutnosti stability, mìl by oslovovat
obì strany, ne podporovat jen jednu. A øíci, zda podporuje federalizaci
Ukrajiny, která by zajistila práva všem obyvatelùm. To bychom od vás také
rádi slyšeli.

S kým dnes vùbec má EU jednat? Jak mohla EU podepsat by� jen první
èást asociaèní dohody, by� se jedná o politickou èást, s lidmi, kteøí nebyli
ukrajinským lidem jakkoli zvoleni a byli pouze dosazeni do svých funkcí
možná – ptejme se – nìjakými zpravodajskými službami, možná nìjakou
vùlí oligarchù, kteøí tam dnes mají svou moc. My pøece musíme zajistit
bezpeènost obèanù a ne démonizovat Rusko. A pomoc Ukrajinì, a o to
bych opravdu chtìla požádat, musíme vázat až na ukrajinskou vládu vze-
šlou ze svobodných voleb. Jinak totiž pùjde o ztracenou investici a vlastnì
ani nebudeme vìdìt, a teï nemluvím jen o Èeské republice, ale i jako EU,
komu ty peníze posíláme. Což tedy obèas èiníme již od roku 2004, od doby
tìch barevných revolucí, které EU také velmi ráda podporovala, ale teï se
pøece jenom bavíme o úplnì jiných penìzích.

A promiòte mi, pokud až nyní pan Zaorálek øíká, že budeme vytváøet a-
nalýzy našich krokù, myslím finanèních, ráda bych ho poprosila, aby snad
ani nemluvil. Každé jeho slovo v této krizi totiž stojí Èeskou republiku
minimálnì jedno pracovní místo. Dìkuji. (Potlesk v èásti sálu.) 
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finanèní pomocí, která by zajistila Ukrajinì možnost takovou dohodu vùbec
podepsat. Už pøed samotným summitem EU–Ukrajina chodili pøedstavitelé
EU mezi protivládní manifestanty, povzbuzovali je a odrazovali vládu od
zjednání poøádku. Rozbuška nestability byla tak zažehnuta. Ukrajinské de-
monstrace, pùvodnì snad mínìné dobøe, se zvrhly v nacionalistické
bìsnìní. Nejlepším pøíkladem bylo zrušení jazykového zákona ihned po u-
chopení moci novou politickou garniturou, ale i vyslání oligarchù jako
pøedstavitelù nové moci na východ zemì k pacifikaci tamního obyvatelstva.
Že se v této situaci cítili ruskojazyèní obyvatelé ohroženi, je zcela pochopi-
telné. Ostatnì vìdí o tom, jak se zachází s takzvanými ne-obèany v Lotyšku
a Estonsku, kde cca 300 tisíc pøevážnì Rusù, ale i Polákù a Bìlorusù je
zbaveno ètvrt století øady politických práv, napøíklad práva volit do parla-
mentu a místních zastupitelstev. A to mluvíme o zemích, s kterými jsme v
jedné EU.

Dnes máme na Ukrajinì chaos a ostré vmìšován zahranièních moc-
ností. Cestou z tohoto chaosu už mùže být jedinì jednání všech, kteøí tuto
krizi dovolili. Tedy Spojených státù, Evropy a Ruska. Sankce a harašení
zbranìmi nic nevyøeší. Je tøeba vìdìt, že chaos pøinesl jak porušování u-
krajinské ústavy, tak mezinárodního práva. Jestliže se nám dnes nelíbí,
jakým zpùsobem postupuje Rusko na Krymu, tak musíme vidìt, že tomuto
porušení pøedcházelo porušení ukrajinské ústavy. Jestliže se ve støedu pan
ministr Zaorálek odvolával na ukrajinskou ústavu s tím, že referendum bylo
v rozporu s touto ústavou, fajn, ale v rozporu s touto ústavou byl sesazen i
prezident Janukovyè a odstranìna vláda. A to nám jaksi nevadí. Pokud tr-
vám na dodržování ústavy, tak musím ve všech bodech. Pokud toleruji jed-
no porušení, což Evropská unie tolerovala a podporovala, nemùže mì po-
horšovat jiné porušení téhož dokumentu. Protože potom se ve vašich
rukách mìní právo jen na propagandistický klacek.

Všechno pøece zaèalo už v roce 2004 neúspìšnou oranžovou revolucí,
kdy byla nastolena garnitura pøijatelná pro EU, ale ne pro ukrajinský lid.
Pokud èeské vlády dlouhodobì tolerovaly dvojí standardy nejen v EU, ale
také v Radì Evropy a v dalších mezinárodních institucích, musí si pøiznat
èást viny. Je to i naše vina. A nyní se musíme ptát, které mezinárodní právo
vlastnì platí. To, které nám prostøednictvím pana Zaorálka vysvìtluje ame-
rická administrativa, nebo obecné, které vytváøí OSN? Kdo je pro nás or-
gán, který tvoøí mezinárodní právo? Pøipomínám, že právo na sebeurèení je
vyjádøeno v èlánku 1 odst. 1 jak Paktu o obèanských a politických právech,
tak i Paktu o hospodáøských, sociálních a kulturních právech. Tedy v plat-
ných dokumentech, které spoluvytváøejí mezinárodní listinu lidských práv.

Chaos v mezinárodním právu nastartovaly takové agrese, jako bylo
bombardování Jugoslávie, a pan ministr jej posiluje tím, že si vybírá pouze
to, co se mu do jeho propagandy hodí. Tehdy se zaèaly násilím mìnit hra-
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S další faktickou
poznámkou je pøihlášen pan poslanec Opálka. Takže máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì, kolegové, kdo chce psa bít, hùl si najde. Já rozumím panu mi-
nistrovi kultury, že mu je vlastní téma dìdièného høíchu. Ale žádám
všechny ty, kteøí se zajímají o to, aby si pøeèetli ve stenozáznamu vystou-
pení paní poslankynì Koneèné a vystoupení pana ministra kultury. Já o vo-
ze, on o koze se tomu øíká. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další faktickou poznámku
zde mám pøihlášeného pana poslance Kováèika. Takže ta se ruší. Další v
poøadí s faktickou poznámkou je pan poslanec Koskuba. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Jiøí Koskuba: Dámy a pánové, omlouvám se, projednává se
zde bod Ukrajina. A jak jste se mohli doèíst i v tisku, považuje se za neslu-
šné, aby jednotliví poslanci ÈSSD vyslovovali svùj názor, nebo� máme své-
ho ministra zahranièí. Omezím se tedy jenom na jediné.

Ano, projednáváme zde Ukrajinu a já chápu, že èást této Snìmovny má
na svých klopách patøièné placky. Dámy a pánové, já ji nemám, ale chtìl
bych vám pøesto nìco pøipomenout: Vèera se zde pøerušilo jednání o
smlouvì se zemí, která nevznikla a neexistuje zrovna za pøíliš demokratic-
kých podmínek, a pøiznávám se, že na vìci této zemì, a mám na mysli
Kosovo, nemám osobní zájem, jak už jsem øekl na klubu, nebo� naše ne-
mocnice z této zemì neodebírá orgány, které vyváží. To je první poznám-
ka.

Druhou vìc, kterou vám chci pøipomenout. Když jste šli do Snìmovny,
všimli jste si, že na budovì naproti vlaje tibetská vlajka. Chcete-li zde být
tak radikální pouze v jedné jediné vìci, vás s tou plackou prosím, pøišijte si
ještì na záda tibetský prapor a zvažte pak, jak budete jednat se zástupci
Èínské lidové republiky. Dìkuji. (Potlesk z levé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S faktickou poznámkou z
místa se pøihlásil pan poslanec Jandák. Já vás poprosím, kolegové, abys-
te ztlumili hladinu hluku.

Poslanec Vítìzslav Jandák: Dámy a pánové, vážený pane
pøedsedající. (Hovoøí souèasnì s poslední vìtou pøedsedajícího.) Já jsem
nechtìl vystupovat, ale mám takový pocit, že je nutno si možná dát trošku
studený hadr na hlavu a uvìdomit si, proè tady sedíme. A uvìdomit si ve-
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, paní poslankynì.
S pøednostním právem se hlásí pan ministr kultury.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Pane pøedsedající, kolegynì a ko-
legové, dámy a pánové. Musím vyslovit kompliment paní kolegyni
Koneèné, že má obdivuhodný dar, i když si mnohokrát øíkám, že nebudu
vystupovat k urèitému bodu, že nemohu nevystoupit. Myslím si, že to, co
tady na pùdì tohoto úctyhodného sboru teï zaznìlo, prostì musí být ko-
mentováno.

Myslím, že paní poslankynì tady prezentovala to, co jsem nìkolikrát i v
posledních dnech øekl do médií, že komunistická strana prostì není schop-
ná reformy, že je antidemokratická. Slova, která zde zaznìla, obhajují ane-
xi území cizího státu, která je srovnatelná s anšlusem Rakouska z 12.
bøezna 1938, nebo s okupací Èeskoslovenska z 21. srpna 1968, jsou
prostì nepøijatelná.

A byla to právì komunistická velmoc Sovìtský svaz, která 23. srpna ro-
ku 1939 uzavøela hanebnou smlouvu s nacistickým Nìmeckem, smlouvu,
která vstoupila do dìjin jako pakt Ribbentrop-Molotov. Teprve potom ko-
munistická strana nahradila nepøijatelnou filozofii jakési internacionální so-
lidarity a postavila se po bok demokratických sil do boje proti nacismu. Na
to je tøeba nezapomínat.

Myslím si, že je tøeba jasnì pozvednout hlas a øíci jednoznaèné "ne!" po-
šlapávání demokratických tradic a obsazování cizího území. A jsem velmi
rád, že mohu být hrdý na èeskou zahranièní politiku za její jasný postoj.

Dìkuji za pozornost. (Velký potlesk støední a hlavnì pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde tøi faktické po-
známky. S první faktickou poznámkou vystoupí paní poslankynì Koneèná.
Máte slovo, dvì minuty na faktickou poznámku.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Já nevím. Tohle mi trošku
pøipomnìlo, omlouvám se, pane ministøe kultury, já vím, že vás poslední
dobou docela provokuji, protože vìtšinou reagujete na mì, ale vaše dne-
šní vystoupení mì hodnì zklamalo. Takové politické školení mužstva se
tomu kdysi øíkalo. (Potlesk z øad komunistických poslancù.)

A já jsem prezentovala jediné, pokud jste mì poslouchal, že
Komunistická strana Èech a Moravy chce respektovat mezinárodní právo,
a jen jsem se slušnì ptala, jaké mezinárodní právo respektujeme. Jestli to
pøipravené a prezentované americkou administrativou, anebo to, které bylo
pøijato v základních listinách o lidských právech, a je prezentováno
Organizací spojených národù. Já jsem pro to druhé. (Potlesk z øad komu-
nistických poslancù.)
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tak, že podstatnì. Zmìnily se vnìjší hranice Srbska. Dìkuji. (Potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další faktická poznámka,
pan poslanec Novotný z ODS. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Martin Novotný: Já bych chtìl možná nás všechny vyzvat k
jakémusi upuštìní pod kotlem. Podobnì duchaplné debaty o
zahraniènìpolitické orientaci našeho státu vedli naši pøedchùdci v této
Snìmovnì v dvacátých, tøicátých letech. Jedni se spoléhali na jistou orien-
taci, druzí na jinou. Pak po té válce pøijel ten slavný vlak, v jehož èele byly
portréty mimo jiné i Stalina, a pøišel Košický vládní program a podobné
záležitosti.

Pojïme nedemonstrovat pøed celým svìtem, že máme velmi rozdílné
názory na zahraniènìpolitické ukotvení tohoto státu. Pro mì osobnì celá
tahle debata je jenom jasným zdùraznìním toho, že pragmatické pouèení
z toho, co ve 20. století fungovalo a co nefungovalo, je to nejdùležitìjší, co
bychom mìli mít všichni na mysli. To, že to pro mì znamená jasnou pod-
poru euroatlantické vazbì této zemì, o tom jsem hluboce pøesvìdèen. Ale
nechci tu debatu dále jitøit. Nemyslím, že je dobré, abychom pøed celým
svìtem tady demonstrovali naprostou rozdílnost, až tak fatální rozdílnost
názorù na ukotvení této zemì. Nepomùže to pøedevším této zemi a její
bezpeènosti. Pøijde mi to až trapné. (Potlesk zprava.) 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další faktická poznámka
není, takže poprosím s pøednostním právem pana ministra zahranièních
vìcí Zaorálka. Máte slovo, pane ministøe.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Já bych také
rád apeloval na vážené kolegynì a kolegy, abychom ten bod diskutovali
pokud možno bez hnìvu a zuøivosti a abychom byli schopni ho projednat
zpùsobem takovým, kterým bychom se zbyteènì nerozdírali, protože si
myslím, že je to zbyteèné. Ale ne proto, že bychom byli pøedstavitelé pøíliš
malé zemì s pøíliš nevýznamnými ministry, protože to si myslím, že je také
chyba v uvažování, ale proto, že pouze tehdy, pokud jsme schopni se
dobrat nìjakého spoleèného výsledku, pokud jsme schopni se dohodnout
na hodnotách, které respektujeme, a pokud jsme schopni, aby Èeská
republika mìla jednu zahranièní politiku, mùžeme mít v souèasném svìtì
vùbec nìjaký hlas. Takže za to bych se pøimlouval.

A vzpomnìl bych jednoho britského londýnského profesora, bohemis-
ty, který mi jednou v Londýnì øíkal, jak ho pøekvapuje, že v Èesku a v
Èeskoslovensku døívìjším jsme s oblibou mluvili o své zemi jako o malé. A
upozoròoval mì na to, že jsou zemì, které jsou menší, než bylo Èeskoslo-
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likost a význam této republiky i velikost a význam tohoto ministra. Vy myslíte,
že tímto žvanìním – s prominutím – tady, a je to žvanìní, já to poslouchám
už nìkolik dnù, pomùžeme lidem téhle zemì? Ne, ti lidé neèekají, jak se bu-
deme dívat na Majdan, ale jaký jsme tu za dvacet letu udìlali mejdan. Na
to se lidé dívají. A já myslím, že lidé od nás oèekávají, abychom se zaèali
zaobírat vìcmi, které jsou pro vás zøejmì málo vznešené. Ale to je problém
zdravotnictví, problém školství a toho všeho ostatního. Nezlobte se, vzpa-
matujte se, a uvìdomte si, proè tu jste.

A Danieli prostøednictvím pøedsedajícího, neniè nám našeho ministra.
To, co tady øíkáš, to ho totálnì zlikviduje v sociální demokracii. Dìkuji vám
mockrát. (Potlesk z levé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde tøi pøihlášené s
pøednostním právem. První je pan ministr zahranièí Zaorálek, dále
pøedseda klubu Mihola a...

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Tak dìkuji. Dámy a
pánové...(Hlasy kolem øeèništì.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane ministøe, já vás poprosím. Já
jsem myslel, že se jedná o øádné pøihlášení s pøednostním právem.
Faktická poznámka, ta má pøednost. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji, pane místopøedsedo. Jenom
velmi struènì reakce na pana doktora Koskubu. Tibetský prapor není špat-
ný nápad, zvážíme to. Jenom nepatøí na záda, patøí na srdce.

Nicménì, pane kolego, srovnání s Kosovem, by� jsem pro jeho uznání
nehlasoval, zásadním zpùsobem kulhá. Když vzniklo Kosovo, tak se
rozdìlil stát, aniž by se zmìnily jeho vnìjší hranice a aniž by jakýkoliv u-
chvatitel získal èást toho území. V pøípadì Krymu nedochází k nièemu jiné-
mu, než že agresor získá èást území na úkor jiného státu. A to je ten zásad-
ní, naprosto zásadní rozdíl. A je to v rámci imperiální politiky do zemí
bývalých sovìtských satelitù. A jestli chcete být na øadì, já ne. (Potlesk
zprava.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde další faktickou
poznámku. Pan poslanec Kováèik. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Kováèik: Vážený pane pøedsedající, paní a pánové.
Pøeji hezký dobrý den, hezký pátek. Já bych rád reagoval na takovou tu
trošku, ale u pana Kalouska jsme zvyklí, že umí doopravdy velmi dobøe
žonglovat s pojmy. Když vzniklo Kosovo, zmìnily se vnìjší hranice, a to
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musí být, je vyšetøit tuto kauzu. A bylo to od nás všude jasnì slyšet.
Neèekali jsme na to, až to bude øíkat nìkdo jiný.

Dokonce není pravda, že jednám jenom s nìkým. To prosím pravda ne-
ní. Já vás mohu ujistit, že komunikuji s ministrem Lavrovem, že on sám mi
dal najevo, že se chce setkat, já jsem ho pozval do Prahy. Prostì není prav-
da, že komunikuji jenom s jednou stranou. A jsem rád, že vám to tady mohu
nyní øíci, abychom si to vyjasnili.

A pak co se týèe té ústavnosti. To je debata dlouhá, já to zkrátím, ale
øeknu vám nìco, co mi pøipadá podstatné. Ta debata je totiž taková, že ne-
má konec. To setkání, které se konalo mezi panem Mustafou Džemilevem
– což je, jak už jsem ho jednou tady jmenoval, velmi vážená postava. Pan
Mustafa Džemilev, už jsem tady jednou zmiòoval, že sedìl ve vìzení kvùli
tomu, že protestoval proti okupaci Èeskoslovenska v roce 1968. Je to po-
stava tak vážená, že se s ním baví i pan Putin jako s pøedstavitelem krym-
ských Tatarù. A v tom rozhovoru, který s ním vedl, podle svìdectví pana
Džemileva pan Putin øekl – když mu Džemilev øekl, že krymský plebiscit byl
nezákonný, tak mu pan Putin odpovìdìl: Ale Ukrajina opuštìním svazové-
ho státu porušila také platné zákony. To znamená, on mu øekl, že v tom ro-
ce 1991, když bylo referendum na Ukrajinì, tak to bylo také porušení
platných zákonù.

Pøátelé, toto je hodnì závažný fakt a my nemáme dùvod panu
Džemilevovi nevìøit. Nakonec ani ruský prezident to nepopøel. Tohle je
pøece docela základní vìc. To znamená, že pan Putin mu jasnì øekl, že –
mùžeme si teï vyèítat referenda, ale já potom ani to vaše neberu, to zna-
mená, neberu nezávislost Ukrajiny... Rozumíte, to znamená že já neu-
znávám ani ten celý rozchod státù bývalého postsovìtského prostoru a be-
ru to tak, že my, jak to vyjadøuje potom ve svém projevu v Dumì, jsme by-
li o vás oloupeni, vy jste nám byli ukradeni. A vy jste nemìli právo hlasovat
v tom referendu o tom, že chcete být samostatní! No a pøátelé, kde se teï
tady dobereme nìjakého výsledku? Co s tím tedy budeme dìlat? Pan Putin
neuznává referendum ukrajinské, my neuznáváme referendum krymské.
Jak se z toho hodláme dostat?

Tady zaznívají èasto argumenty, že nìco nebylo stoprocentnì podle ú-
stavy, a v téhle debatì, že podle ústavy nìco nebylo pravidelnì. Já sám,
když nad tím pøemýšlím, co bylo v mém životì podle ústavy a co ne, tak si
vzpomenu na to, že jsem byl v roce 1989, na zaèátku roku 1990 kooptován
jako poslanec do Federálního shromáždìní. Chápete, já jsem byl poslan-
cem Federálního shromáždìní, který byl kooptován, který nebyl nikým zvo-
len. Nahradil jsem nìjakého poslance, který musel odejít. Mám tušení, že
tohle nebylo taky podle žádné ústavy. Ani se tím skoro nemùžu moc chlu-
bit, že jo. Stát se poslancem federálu tím, že vás tam nìkdo pošle, vy si tam
sednete... A tam se odhlasuje, že jste èlenem... To je hodnì svérázné.
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vensko a než je dnešní Èeská republika, a které by nikdy nepoužily
to adjektivum malé. Protože jsou všechny pøesvìdèeny o tom, že malost
není prostì dána tím jenom, kolik máte obyvatel a jak velké máte území, ale
je dána prostì tím, jak jste schopni jednat, jak jste schopni spravovat svou
zemi, jakou jste schopni mít kulturu a podobnými vìcmi. Když jsou tyto vìci
samozøejmé v Dánsku, Holandsku a v dalších zemích, já bych si pøál, aby-
chom to jednou cítili podobnì i v Èesku. Abychom nemluvili o
nevýznamnosti èeské vlády, o nevýznamnosti èeských ministrù, abychom
nemluvili o nevýznamnosti Èeské republiky. Protože tu mùžeme zpùsobit
pouze my sami, pokud nebudeme schopni zaujímat názory, které budou
srozumitelné, které budeme schopni argumentovat a na kterých bude
zøejmé, že jsme se na nich dokázali dohodnout. Toto vám nabízím, pøátelé,
já, a proto tady vystupuji, abychom se toho dobrali. Vždycky jsem byl
pøesvìdèen, že to je možné. Vždycky jsem byl pøesvìdèen, že v této zemi
pøece jsme schopni vést debatu o tom, co je zájem tohoto státu. A že toho
pøece, pokud jsme kultivovaní lidé, máme nìjakou kulturu, tak bychom
nìèeho takového mohli být schopni i v této Snìmovnì.

Proto na vás apeluji, podobnì jako jsme apelovali na Ukrajinì, odložme
ty extrémy a zkusme se dobrat nìèeho, na èem se mùžeme shodnout.
Protože kvùli spoleèným usnesením také existuje tato Snìmovna. A kvùli
spoleèným pozicím, které jsme schopni zaujmout v Evropì, také existuje
tato Snìmovna. Takže neøíkejte, že tohle není téma, na kterém nezáleží. A
neøíkejte, že zahranièní politika je nìco, co mùžeme odložit a nevšímat si
toho. V 20. století se nám pøece nìkolikrát stalo, že se ukázalo, že nám sem
právì zvenku vtrhla zahranièní politika a síly, které rozhodly o tom, že jsme
vùbec o sobì rozhodovat nemuseli a nemohli. A dokonce celá desetiletí.
Tak to možná stojí za to si všimnout, co se dìje na Ukrajinì, a kultivovanì
se o tom bavit. Abychom vìdìli, kde v tom je zájem Èeské republiky. Já
jsem stále pøesvìdèen, že toho jsme schopni. Já jsem šel do funkce mi-
nistra proto, že jsem pøesvìdèen, že jsme schopni mít jednotnou
zahranièní politiku, a jsem pøipraven pro to udìlat všechno. A proto se ta-
dy nebudu s nikým hádat ani pøít a zaènu jenom tím, že opravím možná
nìkteré nepøesnosti.

Není pravda, že to byl nìkdo jiný, kdo v Kyjevì na Ukrajinì zvedal
otázku vyšetøení toho, co se odehrálo na Majdanu v tìch nejdramatiètìjších
dnech. Já vás mohu ujistit, že jsem to byl jednak já sám, který jsem se
obracel na pøedstavitele Ukrajiny pøi každé pøíležitosti, že to jsou vìci, které
musí být vyšetøeny. A když jsem byl èlenem delegace ministrù V4, tj.
èlenem delegace, ve které byl maïarský ministr, slovenský, zástupce
Polska a já, tak jsme to oficiálnì zvedali, když jsme jednali s premiérem
zemì, s ministry, prakticky s pøedsedou snìmovny, dokonce i s
pøedstaviteli opozice. Se všemi jsme zdùrazòovali stejnì, že to první, co
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zavázalo respektovat hranice Ukrajiny také na základì toho, že se Ukrajina
vzdala jaderných zbraní. Takže se dá doložit, že tady jsou mezinárodní
závazky a principy mezinárodního práva, které v této vìci byly porušeny.
Takže se necítím kompetentní mluvit do toho, jak kdo dodržoval ústavu v té
èi oné zemi, ale cítím se kompetentní v Èeské republice vyjádøit se k tomu,
když nìkdo takovýmto zpùsobem pøekroèil hranice cizího státu a rozmístil
tam své vojáky a uèinil z cizího území své území vlastní.

A mám dojem, že tohle je jmenovatel, na kterém bychom se mohli všich-
ni v této Snìmovnì shodnout a mít to jako stanovisko, které je pro nás
zásadní, protože se domnívám, že to je nìco, s èím máme hlubokou zku-
šenost, o které si tady mùžeme dokonce dlouze vyprávìt. Tohle je podle
mì zájem Èeské republiky. Zájem Èeské republiky je øíci jasnì, že není mo-
žné konat referenda o hranicích. Že není možné na základì urèení národ-
ních menšin se domáhat nìjakého území jako svého vlastního. Pro mì
prostì je hrozivé to, jaké politické strany, jaké politické proudy se toho, co
se stalo na Krymu, dovolávají. Pro mì je hrozivé to, že takové tvrdé nacio-
nalistické strany, jako je Jobbik v Maïarsku, a mohl bych jmenovat další v
Evropì, jsou nyní nadšené tím, jak se zvedlo téma národního sebeurèení.
Je to pøed volbami do Evropského parlamentu. A øíkají: To jsou principy, ke
kterým my jsme se vždy snažili pøihlásit, koneènì to nìkdo øekl jasnì a
koneènì dokonce vidíme, že to takto lze. Že je možné na základì toho, že
nìkde je národní menšina, to území dokonce obsadit, i když je to území ci-
zí! Ale tyto politické strany øíkají, že tohle je nìco, co ony podporují. Tohle
se stalo souèástí debaty. A to je podle mì nebezpeèné. To je nebezpeèné
pro Èeskou republiku a tohle se nás snad týká! Já si myslím. Takže je nás
deset milionù, ale já tvrdím, že tak, jak tady jsme tento stát v tìchto
hranicích a s tìmito obyvateli, že by mìl být schopen jasnì øíci, že nìco
podobného je vìc, kterou my musíme odsoudit. A bez ohledu na to, jestli
sedíme tam, nebo tam. Bez ohledu na to, jak budeme tady vést debatu o
situaci na Ukrajinì bychom se k této vìci mìli postavit jednoznaènì a
jasnì.

Podle mì podle tohoto stanoviska by se mìla øídit i èeská vláda. A pro-
to tu debatu tady dìláme. Protože já vám tady taky skládám úèet z toho,
jak vystupuji jako ministr na radách, na Evropské radì. Víte, že v této chvíli
zasedá premiér, a tento parlament podle mì má plné právo, a dokonce to
musí udìlat, mìl by se vyjádøit k tomu, co si o této vìci myslí, a dát v tomto
èeské vládì najevo svùj názor.

A já øíkám, že debata, kterou jsme tady naèali, je debata, která mùže
být vedena ve výborech. Jsem pøipraven pøijít do kteréhokoli výboru a ba-
vit se s ním o situaci na Krymu, Ukrajinì a podobnì, ale pøál bych si, aby-
chom tady dali jasné stanovisko k tomu, co mnì teï pøipadá podstatné a
co jsem tady øíkal už minule. Pro Èeskou republiku musí být nepøijatelné,
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Takže já jsem zažil ve svém životì omezené množství pøevratù a sametových
revolucí. Ale tu jednu jsem zažil. A vím, že jsem nebyl podle ústavy fede-
rálním poslancem. Mám proto tvrdit, že to bylo všechno neplatné? Byla ne-
platná volba Václava Havla? Byla neplatná ta rozhodnutí, která jsme tam
èinili? Chápete, všechno je na vodì, jakmile to takhle vezmeme. Na vodì
je samostatná Ukrajina, na vodì je èeská sametová revoluce, na vodì je
Krym.

Takže já tím chci øíci, že to èistì ústavní hledisko, kdybychom použili na
události Ukrajiny a toho, co se dìje kolem nás, tak jakoby nic neobstojí. A
dá se použít úplnì libovolnì a mùžeme se tím tlouct po hlavách tak, jak se
nám hodí.

Já vám øíkám, že èistì legalistické ústavní hledisko pøi hodnocení v po-
dobných situacích, jako jsou politické krize, ve mnì neobstojí. A proto když
jsme byli na Ukrajinì a jednali jsme tam v ty vzrušené dny, tak jsme se za-
jímali o takovou vìc, aby rozhodnutí ukrajinské vlády, parlamentu – a teï
se nesmìjte, ale to bylo jediné, co jsme mohli øíkat – byla co nejblíž ústavì,
aby byla co nejblíž zákonùm. Chápete, to bylo to jediné, co zbylo. Aby to
bylo co nejblíž! 

Stejnì jako moje kooptování do toho parlamentu tehdy, aby bylo co
nejblíž ústavì. Protože v situacích politických krizí, v situacích, kdy máte
dokonce desítky mrtvých, si myslet, že všechno bude èisté, je trochu iluze.

Já jsem nìkde èetl, že situace na Ukrajinì se chvílemi podobá situaci v
Rusku v roce 1917, kdy se vlastnì veškerá státní administrativa rozpadá a
k moci se mùže dostat skoro kdokoliv. A vlastnì smyslem podobných situ-
ací je zvládnout je natolik, aby se krize neprohlubovala, aby nevedla k to-
mu, že se situace eskaluje, že se stát hroutí a že je dokonce nedej bùh
stále více mrtvých.

Takže proto se domnívám, že ta debata, která tady byla naznaèena, de-
bata o tom, co bylo nebo nebylo ústavní, je debata, která nás nedovede k
žádnému výsledku. Chápete, my se v tom nedobereme žádného. Já sám
vám øíkám, že v pøípadì Kosova jsem byl ten, který tvrdil, že postup, který
se zvolil, je nesmírnì nebezpeèný a velmi sporný. Taky jsme se nedovola-
li žádného výsledku. A proto mám-li hledat spoleèný jmenovatel, na kterém
se v této Snìmovnì dohodneme, tak jsem navrhoval nezkoumat to, do jaké
míry se kdy dodržela, nedodržela pøesnì ústava, protože na tom se zøejmì
neshodují jednotliví protagonisté podle toho, na které stranì stojí, ale aby
se èeský parlament vyjadøoval k tomu, co se ho bezprostøednì týká.

A já se domnívám, že v pøípadì toho, co se stalo na Krymu, nešlo je-
nom o to porušení nebo neporušení ústavy, ale šlo o to, že cizí vojska, cizí
vojáci vstoupili na území suverénního státu. A a� pan Putin uznává, nebo
neuznává hlasování a referendum na Ukrajinì v roce 1991, tak v roce 1994
podepsalo Rusko mezinárodní usnesení, dohodu, smlouvu, podle které se



- 443 -

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Další faktická poznámka, je zde
pøihlášen pan poslanec Kostøica. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo. Nechtìl bych nìjakým
zpùsobem znevažovat tuto Snìmovnu, ale pøedstavte si, jaká by byla situ-
ace, kdyby naše všechny ètyøi ozbrojené transportéry vtrhly na
Zakarpatskou Rus a vyhlásily zde referendum, jestli tato zemì má být
pøiøèena ke Slovensku, k Èesku, k Ukrajinì, nebo k Rusku. Myslím si, že to
jsou vìci, které také bychom si mìli uvìdomit. Že tam došlo k prvnímu po-
rušení celistvosti. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Než udìlím slovo s faktic-
kou poznámkou panu poslanci Grospièovi, tak od 11.45 hodin se z
pracovních dùvodù omlouvá vicepremiér vlády Pavel Bìlobrádek. Nyní po-
prosím pana poslance Grospièe o faktickou poznámku. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane místopøedsedo. Dovolte, a-
bych se, vážení kolegové, prostøednictvím pana pøedsedajícího zeptal pa-
na ministra zahranièních vìcí na jednu vìc, která mi utkvìla teï v jeho
pøíbìhu, který nám tady vyprávìl o situaci na Ukrajinì a o celém ukrajin-
ském problému. Èímž samozøejmì neøíkám, že nevnímám vážnost toho
problému, a chtìl bych jenom øíci na adresu tìch, kteøí aktivnì podpoøili
napøíklad uznání Kosova, že nìkdy dobøe mínìný úmysl a dobøe mínìná
cesta dláždìná vede do pekel. 

V druhé souvislosti bych se chtìl zeptat, jaký mìl vlastnì v Kyjevì man-
dát, on jako ministr zahranièí jedné z èlenských zemí Evropské unie, když
se teï pøiznal, že radil opozièním silám na Ukrajinì, jak svrhnout nebo jak
pøemoci legitimní vládu, protože to je docela velice podstatný moment,
který pøedem urèuje pozici èeské diplomacie a èeské vlády bez ohledu na
tomu, k èemu dospìje tato Snìmovna v tomto bodu svého jednání. (Potlesk
z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Faktická poznámka.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Já bych hned na to,
co zaznìlo, zareagoval, protože to možná nebylo úplnì správnì pochope-
no. Já jsem tady øekl, že jsem jednal s pøedstaviteli opozice, ale já jsem tím
myslel Stranu regionù. Já jsem myslel opozici, která v této chvíli zùstala v
opozici s panem Jefremovem, protože jsem byl pøesvìdèen, že je dobré,
aby tato opozice byla souèástí vlády. V rámci požadavku inkluzivity mi va-
dilo, protože pùvodnì stanovisko Evropské unie bylo dokonce takové, že
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že nìkdo poøádá referenda o hranicích. Musí pro nás být nepøijatelné to,
že se nerespektují principy mezinárodního práva. A to, že se nerespektují
mezinárodní smlouvy. Protože jestliže tohle by zaèalo platit a my jsme
vstoupili skuteènì do prostøedí, kdy se takto budou rozpouštìt hranice, tak
budeme žít v prostøedí, ve kterém se bude uplatòovat pøedevším právo
silnìjšího. Kde rozhodující budou státy podle toho, kolik mají obyvatel, ko-
lik mají vojákù, kolik mají území. A zemì jako Èeská republika se teprve pak
stane malou. Tak jako jsme jí bohužel byli v roce 1938. A to si myslím, že
je nìco, co by mohlo být pøedmìtem urèité dohody a shody v této
Snìmovnì.

Apeluji na vás, kolegové, neveïme teï spory o øadì vìcí, kde se možná
z rùzných dùvodù neshodneme, ale snažme se dnes tady debatu nevést
na hodiny, veïme ji ve výborech. Ale tady dejme usnesení, ve kterém jasnì
øekneme, že jsou vìci, které jsou pro Èeskou republiku a èeský parlament
nepøijatelné. A pøál bych si, aby debata probíhala kultivovanì, aby mìla
jasný výsledek. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Mám
zde dvì faktické poznámky. S první faktickou je pøihlášen pan poslanec
Foldyna. Ne? Takže pan poslanec Jandák v tom pøípadì, špatnì jsem si
zapsal jméno.

Poslanec Vítìzslav Jandák: Já budu, pane pøedsedající, velmi
struèný. Chtìl bych podìkovat našemu ministrovi a doufám, že i strana
ANO si uvìdomuje, že ministr maká. Maká velice. Ale vy jste, pane
ministøe, øekl takovou jednu vìc – já jsem vás velice pozornì poslouchal –
že všechno je na vodì. Tak pojïme k dalšímu bodu, to je ochrana ovzdu-
ší. Tam myslím, že se shodneme. O tomhle si tak jistý nejsem. Dìkuju vám.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. K další faktické poznámce
je pøihlášen pan poslanec Opálka.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Pøece jenom
ještì jednou, chtìl bych reagovat na pana ministra zahranièních vìcí.
Rozkryl nám tu situaci v její složitosti a já nepopírám, že složitá je. Jenže ta-
dy je tolik historických precedentù, které se v minulosti udály, a my se
bavíme poøád jenom o jedné stranì. My jsme vyzýváni k tomu, abychom
pøijali nìjaké politické stanovisko, ale tady je tak bohatá hra
zpravodajských zájmù nejenom velkých mocností, ale i jednotlivých státù v
rámci Evropské unie. Tak komu budeme dìlat toho slouhu? Skoro bych
øekl, že výzvu, kterou zde uèinil kolega Jandák, bychom mìli využít. Dìkuji.
(Potlesk poslancù KSÈM.)
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kdy urèité takzvanì demokratické síly tolerovaly to, že v Chile byl fašistický
diktátor a likvidoval svùj národ. Je potøeba diferencovat a diferencovanì
pøistupovat k jednotlivostem, a ne plošnì tvrdit, že revoluce na Ukrajinì je
èistì demokratická.

Prosím, aby zahranièní politika Èeské republiky nekopírovala úèelovou
politiku jiných státù. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Chci øíct, že od 12 ho-
din se z jednání z pracovních dùvodù omlouvá pan poslanec Karel Pražák.

Dále je s faktickou poznámkou pøihlášen pan poslanec Grospiè a poté
pan poslanec Kalousek. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já bych
chtìl vaším prostøednictvím podìkovat panu ministru zahranièních vìcí a
vyjádøit osobní pøesvìdèení, ale myslím si, že pøesvìdèení, které asi bude
sdílet velká èást z vás, vážení kolegové, že by napøíštì nemìlo podstatu
èeské diplomacie urèovat osobní pøání ministra zahranièí, ale v podstatì
vláda a Parlament Èeské republiky.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dále s faktickou poznám-
kou pan poslanec Kalousek. Máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já jsem vzhledem k posledním
pøipomínkám událostí na Majdanu a rùzným názorùm, kdo že to tam
vlastnì byl, chtìl pøipomenout, že náš bod je o nìèem jiném – o pozici
èeské vlády v rámci Evropské unie k tomu, že je zabírán Krym. Jeden u-
chvatitel prostì zabírá èást suverénního území jiného státu a my se tady
snažíme tuto pozici diskutovat. Chci za TOP 09 øíct, že v dosavadních kro-
cích vlády, kdy se vyjádøila k takzvanému referendu a legitimitì pøipojení
Krymu k Rusku, má èeská vláda naši dùvìru, má èeská vláda naši podporu
a vìøíme, že jsme schopni dojít jednotného stanoviska napøíè politickým
spektrem. (Potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Ještì jedna faktická poznámka.
Pan ministr zahranièí.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Jenom bych rád
všechny ujistil, že v žádném pøípadì dneska Evropská unie ani Èeská re-
publika své stanovisko neopisuje od vyjádøení amerického prezidenta ne-
bo americké administrativy. Já jsem možná na tohle téma podrobnìji mlu-
vil na evropském výboru. Jenom upozoròuji, že je to tak velké téma, že
bych o tom mohl mluvit déle. Na evropském výboru jsem mluvil spíš úplnì
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by souèástí vlády mìl být i pan Janukovyè, a naše role byla, že jsme chtìli
vytvoøit vládu pokud možno bez extrémù, ale s tím, aby tam bylo co nejši-
rší zastoupení vèetnì Strany regionù. Takže ten rozhovor s panem
Jefremovem jako pøedstavitelem opozice byl na téma, proè vlastnì do to-
ho nešli, a chtìl jsem zjistit, jestli mu to nìkdo nedovolil. On mi øekl, že ne,
že jim to bylo opakovanì nabízeno. A uvádìl mi dùvody, proè Strana
regionù do vlády nešla. A já jsem mu øíkal, že si myslím, že to je špatnì. On
mi popisoval pomìry ve stranì a to, že situace byla taková, že pro nì na
sebe toto vzít mìlo v sobì obrovská rizika. Strana bude muset udìlat sjezd,
možná bude mít zmìny ve vedení a tak a tak dále.

Takže abychom si rozumìli, mluvil jsem s tìmito pøedstavitele opozice,
protože mi dokonce vadilo, že jsou v opozici. Nemyslím si, že bych na to
mìl nìjaký zvláštní mandát, øíkat jim, jak mají sestavovat vládu. To byl nor-
mální rozhovor s lidmi, kteøí byli ochotni se s námi bavit a kteøí byli
pøipraveni nám to vysvìtlit. Já jsem to nikdy nechápal tak, že jezdíme na
Ukrajinu Ukrajincùm øíkat, co mají dìlat. Ale vzhledem k tomu, co se tam
dìlo, i oni myslím chápali, že náš zájem je legitimní.

A pokud se týká speciálnì ministrù V4 a speciálnì Èeské republiky, tak
bych vás chtìl ujistit, že postavení Èeské republiky a její povìst v Kyjevì
na Ukrajinì je taková, že každý v celém spektru vèetnì pøedstavitelù Strany
regionù se s námi ochotnì bavil. Mohl bych vám, pøátelé, jmenovat minist-
ry Evropské unie, se kterými se nesetkali. To bych nechtìl, bylo by to nefér.
Jenom tím øíkám, že jsem se nikomu nenutil! Nikomu jsem tam nic neradil!
(Pøedsedající upozoròuje na èas.) Snad je to jasné.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dále zde mám pøihlášené-
ho s faktickou poznámkou pana poslance Mackovíka. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Stanislav Mackovík: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, já jsem si dovolil vystoupit k této problematice s jednou zásadní
vìcí. Jestliže má být èeská zahranièní politika politikou suverénního státu,
nemùže to být kopie tiskové zprávy Bílého domu. To za prvé.

Za druhé. Jestliže posíláme naše vojáky bojovat proti terorismu, tak je
potøeba si uvìdomit, že na Majdanu nejradikálnìjší síly, které používaly o-
pravdu silové prostøedky, jsou teroristé, kteøí jsou teï najednou demokraty.
To chcete øíct, že lidé, kteøí vraždili, zabíjeli, tak na nì najednou máme jiné
hledisko, jiný pohled?

Další vìc, která tady zaznívá, velmi málo, jsou tam fašisté, kteøí patøili
také k tìm nejradikálnìjším. Opìt. Budeme pøijímat taková stanoviska a
budeme pøípadnì tolerovat to, že budou do nové ukrajinské vlády zvoleni
fašisté? Budeme to tolerovat? To se posouváme kam? Na úroveò 70. let,
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nìjaká mezinárodní autorita øekla, že v této vìci došlo k porušení
mezinárodního práva. Tudíž bych byl rád, aby pøípadnì bylo i øeèeno, že po-
kud byla posuzována žaloba ve vìci žaloby Srbska proti právì vzniku
Kosovské republiky, tak tato vìc byla zamítnuta mezinárodním soudem v
Haagu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde další faktickou
poznámku. Pan poslanec Foldyna. Máte slovo, pane poslanèe. 

Poslanec Jaroslav Foldyna: Já nerad odvádím debatu od Ukrajiny,
ale vidíte, že se tady probírá všechno. Pan poslanec Polèák hovoøil o haag-
ském tribunálu, hovoøil o tribunálu vítìzù. No, já ho nechci zpochybòovat.
Tam samozøejmì každý víme, že zásadní vìcí haagského tribunálu a
zásadní vinou je, když vám dokážou, že jste Srb, a jste odsouzen. Všiml jste
si toho, pane Polèáku? Promiòte, pane pøedsedající, prostøednictvím vás.
(Mpø. Bartošek: Mým prostøednictvím. Pøesnì tak.) Jestli jste si toho všiml.
Takže já o haagském tribunálu mám významné pochybnosti. Ale nemám
pochybnosti o jedné vìci, že platí rezoluce 1244 Rady bezpeènosti OSN,
která øíká, že integrální hranice Srbska je vèetnì Kosova, která byla poru-
šena. Tak si myslím, že se dostáváme do nìjakých relativizaèních pojmù a
já bych si pøál, abychom to dál už nerelativizovali, protože si myslím, že
veøejnost se na nás dívá, a musí být tedy významnì zmatena, co tedy je
právo a co už není právo.

Škoda, že tady není pan nìkdejší ministr zahranièních vìcí, který to
všechno spískal, protože to byl on, který pøesvìdèil èeskou vládu, aby v
rozporu s jejím usnesením, jejího parlamentu, uznali Kosovo. Byl to pan
Schwarzenberg! Nebyl to Luboš Zaorálek. Byla to TOP 09, která si ho teï
vzala, a bohužel protože jste prošli stranou lidovou a teï jste tøeba TOP 09,
tak s tím máte trošièku také problém. Já s tím mám zásadní problém!
(Potlesk poslancù ÈSSD a KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další faktickou poznámku
nemám, v tom pøípadì s pøednostním právem pan poslanec Mihola. Máte
slovo, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo, dámy
a pánové, musím øíct, že poté už pomìrnì obsažné debatì jsem pomìrnì
pøekvapen a zklamán vystoupením mnohých z vás kolegù. Ospravedlòovat
ruské kroky, ruskou anexi Krymu vnitropolitickou situací èi nestabilitou
Ukrajiny a dalšími podobnými argumenty, považuji za velmi neuvážené a
neš�astné. S takovým pohledem na dìní ve svìtì se domnívám, že se brzy
mùžeme obávat toho, že se prostì mapa svìta opìt brzy zmìní. Pøitom
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opaènì, že otázka je, aby se povážlivì nerozcházela naše stanoviska.
Rozhodnì se neopisuje, protože zájem Spojených státù, když se ho dnes-
ka budeme snažit definovat, není totožný zájem Evropy, a tím pádem
nedochází k nìjakému apriornímu slaïování nebo opisování. Americký se-
znam vzniká zvláš�, protože americký právní øád je jiný než evropský. Mohl
bych tady vysvìtlovat, proè jsou tam jiná jména. Prostì s tím nesouhlasím.

A pak ještì, co se týèe toho, kdo je nebo není ve vládì. Rád bych ape-
loval – šetøeme trošku se slovem fašista. V této dobì jsme se dostali do sta-
vu, kdy se za fašisty oznaèují obì strany, jak jste si jistì všimli. Pøipadá mi,
že bychom mìli v tomto být trochu opatrnìjší. Jsem pøipraven pøijít na
výbor a bavit se o složení souèasné ukrajinské vlády. Já sám tam mám vý-
hrady, ale nepoužíval bych tìchto slov. A pokud nìkdo nìco takového tvr-
dí, tak by to mìl doložit. Problémy jsou asi na delší debatu. A opakuji: Na
výboru jsem pøipraven se o tìchto vìcech detailnì bavit!

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Mám zde další dvì
pøihlášky s faktickou poznámkou. První z nich je pan poslanec Benešík,
druhý pan poslanec Stanjura. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Ondøej Benešík: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, vážená
vládo, dámy a pánové, myslím si, že není možné omlouvat v jednom
pøípadì porušení mezinárodního práva porušením v druhém pøípadì mezi-
národního práva. KDU-ÈSL má ten luxus, že mùže øíct, že v Kosovu došlo
zøejmì k porušení mezinárodního práva, a ten luxus øíct, že na Krymu taky
došlo k porušení mezinárodního práva. Velmi zajímavé je, že Vladimír Putin
v jednom jediném projevu øíká: "V Kosovu došlo k porušení mezinárodního
práva. My jsme použili úplnì stejný postup na Krymu, ale na Krymu k po-
rušení mezinárodního práva nedošlo. Všechno je v souladu." Já si myslím,
že to si mùže dovolit Vladimír Putin v Rusku, ale ne my v demokratické ze-
mi, která se jmenuje Èeská republika. Takže prosím, neètìme jenom infor-
mace z jedné strany, ale ètìme informace i z druhé strany. Buïme ne-
stranní. V našem zájmu rozhodnì není anexe Krymu Ruskem. Dìkuji.
(Potlesk z øad poslancù KDU-ÈSL.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Do diskuse mám dvì
pøihlášky s pøednostním právem. Omlouvám se, ještì je tady jedna faktic-
ká poznámka. Pan poslanec Polèák z TOP 09 a Starostové. Máte slovo,
pane poslanèe.

Poslanec Stanislav Polèák: Pane místopøedsedo, chci pouze poukázat,
že ve vìci Kosova rozhodoval Mezinárodní soud v Haagu a žaloba, kterou
podávalo Srbsko, byla v této vìci zamítnuta. To znamená, že neznám, že by
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také vyjádøily pøíslušné výbory, zejména zahranièní a výbor pro obranu.
Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk poslancù KDU-ÈSL.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde dvì faktické po-
známky. První je pøihlášen pan poslanec Zavadil, druhý pan ministr
Stropnický. Než vám dám slovo, pane poslanèe, ještì bych rád omluvil
pøedsedu Poslanecké snìmovny pana Hamáèka. Teï jsem dostal omlu-
venku. Omlouvá se z pracovních dùvodù na celý den.

Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Jaroslav Zavadil: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, já na rozdíl od svého pøedøeèníka se domnívám, že vìtšina tohoto
parlamentu odsuzuje to, co se odehrálo na Krymu. Tady se pouze nabízejí
rùzné paralely, které se tady kdysi odehrály a ke kterým jste se tady –
musím øíct jste se tedy, protože jsem tady nebyl – nevyjadøovali takovým
zpùsobem. To snad byl vìtší problém tohoto. Já jsem naopak hrdý, že jsem
Evropan, protože se domnívám, že sankce, které se teï nastavují, vy-
cházejí z pohádky o chytré horákyni. A jsem rád, že si to Evropa pøeèetla,
protože ani obleèená, ani nahá, ani na voze, ani na koze. Je tam sice tedy
urèitý seznam jmen – já to nekritizuji, já to jenom konstatuji – je tam urèitý
seznam jmen. Chybí mi tam Putin. Proè tam není Putin? Protože se ho tam
bojí dát! Takže vzhledem k nìkterým názorùm, které se tady na naší
politické scénì objevují z hlediska sankcí, tak jsem rád, že jsem Evropan a
že sankce nejsou takové, jaké se ozývají z kuloárù rùzných politických
stran. Pokud se týká rùzných placek na klopách, s tím já vùbec nemám
problém. Já takový vkus nemám, ale tím nevyèítám kolegùm tady napravo
(TOP 09, pozn. stenogr.), že si tu placku tam dají. Možná že by bylo
odvážnìjší na Krym se rozjet a vzít si tam nìjaké palné zbranì. Pak bych
se k tomu pøihlásil také. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane poslanèe. S další fak-
tickou poznámkou je pøihlášen pan ministr Stropnický. Máte slovo, pane
ministøe.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, sice mi to trvalo, ale po èase jsem i já
pochopil, že v øadì pøípadù diskusních pøíspìvkù jsem se ocitl spíš na
pøedvolebním mítinku do eurovoleb. Ale to jsem øíct nechtìl.

Chtìl jsem øíct to, že bych rád podìkoval té èásti opozice, která vládní
politiku v tuto chvíli podporuje. Chtìl jsem øíct, že jsou momenty, kdy je
potøeba zapomenout na názorovou odlišnost v jiných oblastech a
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nepatøím tedy k tìm, kteøí by vidìli situaci na Ukrajinì èernobíle
a vnitropolitické dìní v této zemi dìlili na to, že jedni jsou hodní a druzí jsou
zlí. Øíci si, že máme hodnì vlastních problémù a starostí, což je sice prav-
da, a nestarejme se tedy o to, co stejnì neovlivníme, nebo jen minimálnì,
považuji za rovnìž neš�astné a hlavnì, by� je to také možný postoj, podle
mého názoru nehodné demokratické zemì, která je souèástí Evropského
spoleèenství.

Jako pøedseda klubu bych chtìl zde konstatovat, že ve vìci situace na
Ukrajinì klub KDU-ÈSL plnì podporuje stanoviska vlády ÈR, odmítáme a-
nexi Krymu jako porušení mezinárodního práva. Již v pøedchozích disku-
sích zde byly zmínìny èetné historické paralely, vèetnì tìch dobøe
známých našich vlastních historických zkušeností z let 1938 a 1968.
Rusko v tomto týdnu pøipojilo Krym a ústy hlavy státu zmínilo, že další
územní pohledávky nemá. Zároveò však sdìlilo, že se bude tvrdì zastávat
práv Rusù ve svìtì, což je v poøádku, až po ten ruský pøístup, protože s
ruským pøístupem mùžeme s obavou oèekávat další vývoj, zejména co se
týká proruské èásti Ukrajiny a dalších zemí. I v tisku si bylo možné po-
všimnout obav, a øekl bych oprávnìných obav, pøedevším pobaltských re-
publik.

Byli zde zmínìni také volyòští Èeši. Nìco málo o té problematice vím.
Shodou okolností mùj kolega z fakulty je pøední odborník na dìjiny
volyòských Èechù a já s ním pravidelnì jezdívám každé léto do Nového
Malína, kde se koná tryzna právì i za úèasti poslancù na památku vypálení
èeského Malína na Volyni, a psal jsem øadu recenzí na odborné knihy s tou-
to problematikou. Pokud vím, tak v tuto chvíli na Ukrajinì žije asi 10 tisíc
volyòských Èechù a nejedná se tedy o žádný masový úprk, a� už s pouka-
zem na cokoliv. Také se obávám a velmi peèlivì se budu snažit zjistit, které
argumenty volyòští Èeši používají. Urèitì bych to nezjednodušoval jenom
na nìjakou nestabilní situaci na Ukrajinì. Øekl bych, že minimálnì stejnì
vážná je obava právì z toho, co se bude dít ze strany Ruska.

Velké obavy, jak jsem øíkal, z vývoje mají pochopitelnì pobaltské zemì.
Tady je tøeba si uvìdomit, že konflikt na Ukrajinì mùže významnì také po-
sílit separatistické tendence v Evropì a ve svìtì, a� už ty viditelné, anebo
ty latentní. Vìc se mi jeví jako natolik vážná –

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Já se omlouvám, pane poslanèe.
(K vyrušujícím poslancùm:) Jestli chcete øešit vìci jiné, které nesouvisí

s projednávaným tématem, opus�te tuto místnost! Díky.
Pokraèujte dál, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Mihola: Vìc se mi jeví jako natolik vážná, že bych kromì
jasného stanoviska Ministerstva zahranièí a vlády ÈR uvítal, kdyby se jasnì
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v jakémkoli jiném státì. V tomto ohledu princip dobrého sousedství snad
dále vyznáváme. Nemyslím si, že bych nìkdy porušil ve své poslanecké
funkci to, jakým zpùsobem se prezentuje zahranièní politika Èeské
republiky. Aè jsem opozièní poslanec, vždy jsem respektoval zahranièní
politiku a vyjadøoval jsem se k ní z pozice opozice uvnitø, nikoliv za hrani-
cemi našeho státu. Ale já chci slyšet, jaký je ten zájem. Jestli máme
pokraèovat v sankcích, promiòte mi, které sestavují jakési seznamy lidí,
kteøí sem nemohou nebo nemohou do Evropské unie. Odpovìï Ruské fe-
derace je prostá – my žádné seznamy lidí, kteøí k nám nemohou, nebude-
me sestavovat, a� sem pøijede kdokoliv. Protože, promiòte mi, to je jenom
to, aby si neudìlali ze sebe ti ministøi zahranièí, pøedsedové vlád Evropské
unie ze sebe blázny, protože nevìdí, jak dlouho bude platit dohoda, kterou
teï sepsali v tom Bruselu. To je pøece podstata té vìci.

A já se ptám u toho národního zájmu, jakým zpùsobem jedná èeská
vláda, její ministr zahranièí, její ministr prùmyslu a obchodu o tom, jaká bu-
de energetická bezpeènost Èeské republiky. Jestli jsme si místo dodávek
z Ruské federace zabezpeèili dodávky napøíklad z arabských zemí, jakými
prostøedky, jestli nám staèí ropovod Adria, který mimo jiné má vyústìní ve
Slovenské republice, jestli máme se Slovenskou republikou nìjakou
dohodu, že tìch cca 30 % naší spotøeby dostaneme pøes Adrii do èeských
rafinerií a jestli je vùbec do té Adrie dostaneme v situaci, kdy jsme si do-
volili katastrofální zahranièní politikou minulých vlád rozhádat se s vìtšinou
arabského svìta. Ano, mùžeme se bavit o tom, že se domluvíme na do-
dávkách ropy a plynu z kaspické oblasti. Nakonec díky tomu, jakým
zpùsobem se øídila energetická konference v roce 2009 v èervnu v
Chabarovsku, se nám podaøilo zvýšit dodávky alespoò z Ázerbájdžánu,
protože v Kazachstánu jsme se nedohodli. Já myslím, že ti, kteøí sedìli ve
vládách, a� už jsou dnes v opozici, nebo jsou ve vládì nyní, to velmi dobøe
vìdí, protože jsme si dovolili ten luxus, že jsme si náš chemický prùmysl
prodali polskému státnímu podniku, který nemá žádné zdroje.

A v tomto ohledu já chci slyšet od vlády Èeské republiky, jaký bude ten
národní zájem, kde zajistíme energetickou bezpeènost Èeské republiky,
dodávky, aby mohly fungovat ještì dnes fungující podniky, nebo jestli je vy-
pneme energeticky, jestli obnovíme nìkteré uhelné elektrárny, nebo jestli o-
pravdu vyhlásíme výsledek soutìže o tendr na jadernou elektrárnu Temelín
bez vítìze, udìláme nový tendr a øekneme, že potøebujeme jiné podmínky
a mnohem rychlejší stavbu, protože to je pøeci zásadní vìc. Jestli se o tom
nechcete bavit, tak to øeknìte. Dobøe, budeme se o tom bavit ve výborech.
Ale to pøece je to, co tady chceme slyšet po tom, co se odehrálo na
Ukrajinì, protože všechny problémy energetické byly vždycky tím, že ne-
byla dohoda mezi Ruskou federací a Ukrajinou. Ruská federace øekla, že
prodá jakékoli množství plynu a ropy tìmi trubkami, které vedou pøes naše
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zapomenout na øevnivost a dopøát této Snìmovnì, aby zaznìla silným
vìtšinovým hlasem, a to je pøesnì tento okamžik.

A jinak prostøednictvím pana místopøedsedy bych jenom si dovolil ma-
lou poznámku k panu kolegovi Foldynovi, že veøejnost se na nás dívá. Já
si myslím, že to je podcenìní veøejnosti. Veøejnost už nás dávno vypnula!

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S pøednostním právem je
do diskuse pøihlášen pan poslanec Filip. Máte slovo, pane poslanèe. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající,
èlenové vlády, paní a pánové, já se vrátím k tomu, co tady øíkal pan ministr
zahranièí. Dobøe, probìhla jakási revoluce v ulicích Kyjeva a zapomeneme
na chvilku na ústavnost, což se v revolucích stává. Já s tím sice nesouhla-
sím, mám na to nìjaký názor, ale budu to respektovat s tím, že budou na
Ukrajinì vypsány nové volby a že tam jistì vzejde nìjaká nová politická re-
prezentace, se kterou budeme jednat.

Co mi vadí? Že v tuto chvíli máme jednat s nìkým, jehož slovo neplatí
ani 24 hodin. Když si vzpomenu – a pokusil jsem se to nastudovat ze
stránek Rady bezpeènosti OSN – na 21. únor letošního roku, na zasedání
tøí ministrù zahranièních vìcí s prezidentem Janukovyèem a s tehdejší po-
litickou reprezentací Ukrajiny, tak existoval nìjaký pevný základ, od nìhož
se mìla odvíjet další ukrajinská politika, evropská politika vùèi Ukrajinì a u-
krajinská politika vùèi Evropì. Neplatilo to ani 24 hodin. Já se ptám, jak
dlouho budou platit ty dohody, které dnes uzavírají.

Pøed chvilièkou pøišla zpráva Èeské tiskové kanceláøe, že pan premiér
Ukrajiny podepsal v Bruselu dohodu – asociaèní dohodu s Evropskou unií,
její politickou èást. Bude ji respektovat souèasná politická reprezentace
Ukrajiny? A bude ji respektovat ta politická reprezentace, která nastoupí po
tìch volbách? Já se jenom ptám. Právì pro to, co tady øekl pan ministr
zahranièních vìcí. Protože smyslem naší debaty je pøece jasnì vyjádøit
èeský národní zájem, zájem jedné ze èlenských zemí Evropské unie ve
vztahu k sousedu, a promiòte mi, že to øeknu, k sousedu Ukrajinì. Ano, je
mezi námi ještì Slovensko, pokud by mì nìkdo bral za slovo – a když už
jsem si odpustil jaksi úplnì dodržování mezinárodního práva, úplné do-
držování ústavnosti, tak si odpustím i to, že nejsme pøímými sousedy, ale
pøesto jsme sousedy, protože tady máme velké množství ukrajinských
obèanù v Èeské republice, buï na krátkodobý, nebo dlouhodobý pobyt.
Jsou tady zamìstnáni a oèekáváme nìjaké øešení.

Èili jaký je ten zájem Èeské republiky? Co má Poslanecká snìmovna
vzkázat vládì v tom vyjednávání? Ten zájem je pøece jak politický, tak e-
konomický. Je to zájem nepøetrhání vazeb mezi Èechy a Ukrajinci, mezi
Èechy a Rusy, a� už bydlí na Ukrajinì, nebo bydlí v Ruské federaci, nebo
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kteøí budou nabízet lidem nìco lepšího, než je uvnitø toho státu. Toho jsme
chtìli dosáhnout? Já myslím že ne.

Prosil bych tedy, kromì toho – a� se vyjádøí vláda Èeské republiky k si-
tuaci na Ukrajinì a vùèi Ruské federaci –, abychom si zejména hlídali náš
národní zájem, abychom si hlídali ty vazby, které umožòují Èeské republi-
ce se chovat jako suverénní zemì, jako souèást Evropské unie, protože ji-
nak u energetické bezpeènosti se z Evropy stane Evropa, které bude eko-
nomicky vládnout jenom Spolková republika Nìmecko, protože ta jediná si
dopøedu ochránila svùj národní zájem, protože další tranzitní plynovod si
pøivedla na dnì Baltického moøe. A jsou nezávislí na tom, kolik plynu
proteèe pøes ukrajinské, slovenské a èeské území do Ingolstadtu. Ano, oni
jsou nezávislí na této trase. My ne. My závislí na této trase jsme.

Poøád je tedy ona otázka zásadní, jestli v našem národním zájmu je se
chovat k tìmto státùm zpùsobem, který je neadekvátní té situaci.

Øíkal jsem to jenom proto, že pan ministr zahranièí si dovolil malé
odboèení o tom, že vlastnì se na tu ústavnost a mezinárodní právo v
urèitých momentech nehledí. Já jsem na nì hledìt chtìl. To bylo moje prv-
ní vystoupení, které jsem tady pøednesl. Ale v tomto pøípadì, pokud na nì
hledìt nechceme, já chci vìdìt jenom tyto zásadní ekonomické vìci.
Dìkuji vám. (Potlesk z levé strany.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Nyní tady mám
nìkolik faktických pøihlášek. S první tady mám pana poslance Hegera, s
druhou pan poslanec Kalousek a s tøetí pan poslanec Benešík. Prosím,
pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Leoš Heger: Vážení èlenové vlády, vážená paní
pøedsedající, dìkuji za slovo. Já si dovolím struènì reagovat vaším
prostøednictvím na pana místopøedsedu Filipa.

Není pochyb o tom, že souèástí problému, o kterém tady diskutujeme,
jsou naše národní zájmy a otázky toho, jak máme pokraèovat v naší
zahranièní politice, v našich geopolitických postojích, v naší obranné poli-
tice, v naší energetické politice. Ale to hlavní, proè o tom diskutujeme tak
velmi tìžce, je fakt, že ten základní problém, který nejdøíve musíme pro-
diskutovat a na kterém bychom se mìli shodnout nebo ke kterému bychom
mìli zaujmout stanovisko, je, jestli obsazení Krymu byl mezinárodní zloèin,
nebo nebyl. A jestliže se tady dozvídáme ze strany komunistù spoustu
argumentù, že to nebyl mezinárodní zloèin, dozvídáme se mimo jiné, že mi-
nistr zahranièí se chová témìø jako Che Guevara, dozvídáme se, že
pozvání sovìtské armády obèany na Krym bylo velmi oprávnìné, tak to už
mùžeme øíkat, že bylo zrovna tak oprávnìné jako pozvání zahranièních voj-
sk v roce 1968, tak v takovéto situaci, kde se øíká, že naše zahranièní poli-
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území dál do Evropy, protože my nejsme koneènou stanicí jak ropovodu
Družba, tak tranzitního plynovodu ve všech tìch èástech. V tomto ohledu
se tedy ptám, co jste udìlali dalšího kromì toho, že zajedeme na Ukrajinu.
Výborný nápad, my asi nebudeme konat cestu plánovanou na Ukrajinu
výboru Poslanecké snìmovny. Dokud tam nebude po volbách, nemá to asi
smysl ani, protože s kým bychom se tam vùbec bavili – s tìmi, kteøí od-
cházejí, nebo kteøí tam ani nechtìjí pøijít? A nemìlo by to žádný smysl, èili
pravdìpodobnì v organizaèním výboru udìláme drobnou zmìnu v našich
plánech.

Ale já jsem pøesvìdèen, že to je otázka, na kterou by mìla vláda
odpovìdìt. Protože tady myslím pøedseda klubu KDU-ÈSL a TOP 09 øíkal
o tom, že neøešíme Majdan, øešíme teï pozici èeské vlády ve vztahu k
Ukrajinì a k Ruské federaci, protože se týká Krymu. A já tady nebudu o-
pakovat, že pro mì je zásadní otázka to, jaké hranice máme hájit. Jestli
máme hájit hranice Ukrajiny v roce 1654, nebo pøed rokem 1917, nebo v
roce 1922, tzv. leninské, nebo v roce 1939, tzv. stalinské, nebo stalinské
dvì z roku 1945, nebo chrušèovovské z roku 1954. Já nejsem ochoten brá-
nit stalinské hranice Ukrajiny, a musím tedy vycházet z toho, že došlo k
nìjakým dohodám, jako jsem nebránil hranice Gruzie, které byly také je-
nom stalinské. 

V tomhle ohledu chci jasnì vìdìt, jaká bude pozice. A øíkal jsem to ta-
dy ve svém prvním projevu, že jsem hluboce pøesvìdèen o tom, že ti, kteøí
stojí za tím neblahým vývojem na Ukrajinì, nedbali nejen tìch politických
sil, které usilovaly o referendum, celostátní referendum o dalším smìøování,
kteøí usilovali o federalizaci zemì, aby nedocházelo k takovým excesùm,
jako je odebrání vlastního mateøského jazyka tìm národùm, které na
Ukrajinì žijí, protože to není jednonárodnostní stát. Ale vývoj šel pøece
opaènou stranou. V tomhle ohledu se možná ani nedivím tomu, co øíkal pan
ministr zahranièí, že Strana regionù øekla, že do takové vlády nejde.

Naším cílem pøece je, aby se stabilizovala co nejdøíve. Èili jestli pan mi-
nistr zahranièí pøijde a øekne – ano, po podpisu asociaèní dohody, kterou
premiér podepsal v Bruselu, máme za 60 dnù volby a budou prezidentské
volby a dojde k nìjaké situaci, tak samozøejmì mùžeme mít další možnos-
ti našeho postupu. Ale teï je nemáme. Já teï nevím, co pøedseda vlády,
ministr zahranièí a další ministøi dìlají na ministerských radách, aby chránili
èeské národní zájmy v rámci Evropy. Jsem rád, že pan ministr zahranièí
uznal, že zájem Evropy je jiný než Spojených státù amerických, a proto
není potøeba – a doufám, že neopisujeme od Spojených státù amerických
seznamy tìch, kteøí mají být tìmi, kteøí nedostanou víza.

Víte mimo jiné, co se stane, když Ruská federace žádná víza pro
obèany Ukrajiny nezavede? Že budeme mít velkou, ale opravdu velkou e-
migraci z Ukrajiny do Ruské federace. To se stane, protože oni budou ti,
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nezmìnili, jsou takoví, jako bývali, je to ztráta èasu. Mají na svùj názor
právo, já jim ho neberu. Nepøesvìdèíte je, nepøesvìdèíme je. Vyrovnejme
se s tím. 

Otázka je jiná – èemu se vlastnì divíte, když místopøedseda èeského
parlamentu pøed pár týdny øekl, že na okupaci a zvací dopis jsou rùzné po-
hledy v dnešní dobì. Fakt se tomu divíte, tìm jejich názorùm? Já se jim
prostì nedivím. Jenom považuji za ztrátu èasu, ale klidnì mùžeme deba-
tovat dlouho, a není v tom žádný problém, k tomu, že se snažíte ne vést de-
batu k tomu, jestli podporujeme, nebo nepodporujeme kroky vlády – a my
jsme už v té první èásti debaty jako opozice jasnì øekli, že podporujeme
kroky vlády, a podle toho budeme i hlasovat, až se dostaneme k hlasování.
Ale chtít dostat na stejnou názorovou hladinu komunisty je prostì zbyteèná
práce. To se nám fakt podaøit nemùže.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a s další faktickou prosím k mikrofonu pana poslance Kalouska. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji. Já jenom prosím o upøesnìní
pana pøedsedu poslaneckého klubu ODS. Myslíte, pane pøedsedo, komu-
nisty v klubu KSÈM, nebo komunisty v dalších klubech Poslanecké
snìmovny? (Mírné pobavení v sále.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: S další faktickou pan
poslanec Stanjura. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já bych vaším prostøednictvím odpovìdìl
panu pøedsedovi Kalouskovi. Myslím všechny.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Vzhledem k to-
mu, že již nemám žádné faktické poznámky, prosím k mikrofonu s
pøednostním právem pana ministra zahranièí Lubomíra Zaorálka. Prosím,
pane ministøe.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Skoro bych byl rád,
kdyby to mohlo být závìreèné slovo. Já tedy mám tu ambici, která vypadá
teï trošku jakoby šílená nebo naivní, že se skuteènì pokouším dostat
všechny na jednu loï a nevyluèuji nikoho z toho korábu a z té paluby, a
dokonce teï bych vás rád upozornil na to, že si myslím, že to není ani tak
obtížné.

Já jsem poslouchal bedlivì pana poslance Filipa a teï jde o to, co se
tady vlastnì vìcnì sdìluje. Jestliže jsem mu dobøe rozumìl, tak pan po-
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tika je snad ještì horší než naše politika vùèi zdravotnickému systému,
že nemáme vztahy s arabskými zemìmi, s Evropskou unií, tak se pak ta
základní vìc, jestli se jedná o mezinárodní zloèin, nebo ne, diskutuje velmi
špatnì.

A my trváme na tom, že se jedná, protože jestliže to dneska nevyslo-
víme, tak se za chvíli budeme dozvídat o anexi dalších bývalých
postsovìtských zemí a možná èasem i o pokusech anektovat zpátky
støedoevropské zemì bývalého sovìtského bloku a bude jenom otázka,
jestli bude døíve tohle, nebo jestli pøedtím ještì bude pøedcházet pokus o
anexi Aljašky, která také kdysi byla ruským tradièním územím, které Rusko
ztratilo. Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dalším pøihlášeným s
faktickou je pan poslanec Kalousek, po nìm se pøipraví k faktické pan po-
slanec Benešík a potom pan poslanec Stanjura. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Víte, pane místopøed-
sedo Filipe prostøednictvím paní pøedsedající, rozdíl mezi námi bude také
v tom, že oba dva si tu okupaci pamatujeme. V obou dvou nás však ta
vzpomínka zjevnì vyvolává diametrálnì odlišné pocity.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další faktická
pana poslance Benešíka.

Poslanec Ondøej Benešík: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
vážená vládo, já si myslím, že skuteènì tato záležitost by mìla být pro-
brána, zejména ekonomické aspekty, ale pokud možno ve výborech. A v
tìch výborech bych doporuèil zvážit, zdali by nemìly být uzavøené.
Rozhodnì bych ty vìci neøešil do detailu na plénu, protože si nemyslím, že
bychom mìli tyto informace poskytovat lidem napojeným na nejrùznìjší
zpravodajské služby jiných státù takhle veøejnì. Pokud by nìkteré jiné
výbory, napøíklad zahranièní nebo výbor pro obranu, udìlaly totéž co výbor
pro evropské záležitosti, že by si pozvaly pana ministra zahranièních vìcí
na konzultaci a informace, které jsme získali, by dostaly, tak tato diskuse
by byla zøejmì kratší a nezaznívalo by zde tolik otázek. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Prosím k mikrofonu pana poslance Stanjuru. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Já bych chtìl požádat
kolegynì a kolegy z demokratických stran, aby neztráceli èas
pøesvìdèováním komunistù. Postoj komunistù je jasný. Komunisté se
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lších zaregistroval takové názory, které potenciálnì skuteènì pro mì
zpochybòují tu možnost, protože jsem už vidìl argumenty, které by mohly
zahájit úvahy o tom, že ty prezidentské volby by se mohly odsunout, ale
proto jsem o tom také na všech tìch fórech mluvil, že chceme garanci, že
skuteènì ty volby 25. kvìtna budou, a dokonce souhlasím i s tím dalším
názorem, že si myslím, že parlamentní volby na podzim by také byly velmi
žádoucí na Ukrajinì. A nemám tedy takový problém øíct, že tohle je vìc, o
které se tady nemusíme zbyteènì pøít, protože argumenty pro to jsou a
zøejmì jsme schopni si je øíci. Takže já tedy skuteènì necítím potøebu se
tady za každou cenu hádat, a je jedno, jestli je to zprava, nebo zleva, pro-
tože možná ten spoleèný jmenovatel není zdaleka zas tak nemožný, jak by
se zdálo. A já tyhle argumenty pro volby pokládám za velmi vážné.

Otázka samozøejmì je, a to se mì mùžete ptát, jakou máme jistotu, že
to všechno takto skuteènì pùjde. A já vám mohu garantovat, že téma, že
chceme road map, že chceme harmonogram, že chceme time-table, to ne-
ustále zaznívá v tìch rozhovorech, že chceme mít pøedstavu, co se bude
dále dít, jak dlouho tam ta vláda bude – anebo tam hodlá být celé tøi roky
až do pravidelných voleb? A nemáme na to úplnì jasnou odpovìï a cítím,
že to není jednoznaèné. To znamená ty pochyby a to, že my, když nìco
dìláme, tak chceme slyšet, že je tu urèitá garance postupu z druhé strany,
to je to, oè usilujeme. Já vám mohu øíci, že spor o to je tady v této chvíli
zbyteèný, protože tohle cítím podobnì.

A co se týèe tìch dalších témat, to je ta ekonomická pøipravenost,
pøipravenost v pøípadì NATO, kdyby se skuteènì vìci zaèaly odehrávat
tím horším, možná ještì horším zpùsobem, tak to je nìco, èím se zabývá
èeská vláda permanentnì. Chci vás ujistit, že urgentnì v této chvíli Èeské
republice nehrozí žádné ohrožení bezpeènostní nebo ohrožení z dùvodu
nedostatku energie, pøívodu energie v oblasti plynu, protože zásoby jsou
tak masivní, že v této chvíli – taky øeknìme i díky mírné zimì – jsme
zásobeni pomìrnì spolehlivì. Také je faktem, že Èeská republika od roku
2009 významnì pokroèila v diverzifikaci, co se týèe pøívodu plynu do
Èeské republiky. Uèinili jsme, a snad je dobré øíct tady nìco pozitivního,
uèinili jsme to, co dokonce øada našich sousedù neuèinila, takže v tomto
smyslu Èeská republika je skuteènì chránìna relativnì dokonce i lépe než
nìkteøí její sousedi. Takže já si nemyslím, že tady je dùvod k tomu,
abychom urgentnì se o tom bavili jako o nìèem, co nám bezprostøednì
hrozí.

Na druhou stranu už jsem tady dneska jednou øekl, že bude zasedat
Bezpeènostní rada státu v pondìlí, na které ministøi podají právì inventu-
ru toho, jak jsou pøipraveni v tìch tøech jiných oblastech reagovat v
pøípadì, že by se uskuteènily ty nepøíznivé scénáøe. A ten nápad, který
tady zaznìl pøed chvilkou, že o konkrétních vìcech v jednotlivých oblas-
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slanec Filip øekl, že on vidí jistotu, pokud by na Ukrajinì probìhly volby,
pokud by na Ukrajinì probìhly volby prezidentské a dokonce parlamentní.
Takže nezlobte se, ale to zas pro mì není tak tìžké tady budovat nìjakou
dohodu, protože když odmyslíme to, jak se navzájem vidíme, že každý má
jiné hodnocení historických událostí, od èehož bych já nyní rád odhlédl,
protože to je debata, která nekonèí, tak já bych se rád soustøedil na to, kdo
co øíká. A já vám mohu øíci, že – a neøíkám to proto, abych tady øíkal, co já,
já, já, já jsem øíkal – ale protože vy zøejmì mùžeme mít zájem slyšet o tom,
co øekl èeský ministr zahranièí, a proto sdìluji, že jsem opakovanì na celé
øadì schùzek ministrù evropských zemí zvedal, dokonce za pøítomnosti u-
krajinského ministra, otázku, kdy budou volby. Garantujete nám prezident-
skou volbu 25. kvìtna? Mùžeme se spolehnout, že vláda bude usilovat o
parlamentní volby na podzim? Ptal jsem se na to premiéra, ptal jsem se na
to ministra zahranièí za pøítomnosti dalších ministrù. A v usnesení, které
pøijala Rada zahranièních ministrù, stojí pøesnì, a to mohu pøeèíst, že se
ukládá – ne ukládá, ale že stanovisko Evropské unie je vyvinout úsilí k to-
mu, aby se zajistily svobodné férové volby, aby se pøipravila ústavní refor-
ma, aby bylo – a to by vás tady taky mohlo zajímat – všechno porušení lid-
ských práv, akty násilí, øádnì vyšetøeny a byla pøijata opatøení, která
nepøipustí to, že by nìkdo zùstal nepotrestán. To je pøímo souèástí usne-
sení. To znamená tyto požadavky, které tady zaznívají – dokonce kvùli to-
mu má být zøízen mezinárodní panel. Tady se mluví o tom, že ukrajinská
vláda má zajistit plnou ochranu práv osob náležejících k národním menši-
nám. Tady se dokonce vyzývá ke spolupráci Rada Evropy apod. Tohle je
souèástí stanoviska Evropské unie.

Já vás neviním z toho, že jste si to neèetli, protože to po vás nemohu
chtít, ale uvìdomte si, toto jsou požadavky – nejenom že nìkteré vìci, ja-
ko se týká voleb, jsem všude opakoval, ale je to v usnesení Rady ministrù.
A to znamená, když se ptá tøeba, jakou máme garanci, že ta vláda to spl-
ní, jakou máme jistotu, no, tu absolutní jistotu samozøejmì nemáme, ale já
naprosto souhlasím s tím hodnocením, že jestliže dìláme nìjakou pomoc,
jestliže nabízíme pomoc v oblasti finanèní apod., tak máme taky právo
mluvit o tìchto podmínkách, za kterých ji budeme uvolòovat. A dokonce ta-
dy je to také napsáno. Když budeme mluvit o ekonomice, tak tady je na-
psáno: v oblasti boje proti korupci, opatøení, která se týkají transparentnosti
zacházení s veøejnými penìzi, všechno je to souèástí usnesení. Ale stejnì
tak v té obecnì politické oblasti je pøímo øeèeno, že my jsme pøesvìdèeni,
že nejlepší cesta ke konsolidaci Ukrajiny jsou férové svobodné volby v co
nejkratším termínu.

Takže já tady zase nemám takový dùvod se pøít s panem Filipem, pro-
tože já to dokonce hluboce sdílím. Domnívám se, že jestli nebudou prezi-
dentské volby, protože jsem bohužel ze strany paní Tymošenkové a da-
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sílit civilní a demokratickou kontrolu ozbrojených sil, kde máme pomìrnì
velké zkušenosti pøi vlastní transformaci, abychom nemohli na Ukrajinì
vidìt ty události, které jsme vidìli, to znamená využití ozbrojených sil proti
vlastní populaci. Domnívám se, že by nemìlo jít o velkou èástku. Myslím si,
že to know-how máme, a myslím si, že na rozdíl od øady dalších spojencù
v regionu by naše pomoc a transfer zkušeností smìrem ke zvýšení
bezpeènosti ve vztazích mezi ozbrojenými silami, civilní vládou a civilním
parlamentem vùèi Ukrajinì byly významným krokem v naší vzájemné spo-
lupráci.

Na závìr, protože to tady padlo nìkolikrát, jenom na vysvìtlenou musím
konstatovat, že se v uplynulých dnes nepodaøilo svolat mimoøádné sezení
výboru pro obranu této Snìmovny. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
Gabalovi a mám zde k faktické pøihlášeného pana poslance Seïu. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji paní místopøedsedkyni. Já bych mìl
vaším prostøednictvím tøi poznámky. První k panu kolegovi Gabalovi. Dvì
procenta HDP – to je nereálné v souèasné ekonomické situaci. A co se týká
navyšování penìz pro obranu, jsem pro. Nicménì musíme si tam udìlat
poøádek. Protože jestliže se nedoèerpá 1,5 miliardy za loòský rok, a letos
to vypadá podobnì, tak jakékoli navyšování je špatné. To je první vìc.

A druhá vìc – k aktuální situaci na Ukrajinì a postoj vlády. Víte, já do-
stávám desítky mailù dennì od našich obèanù. Prosím vás, opravdu,
ukonèeme tuto diskusi a vra�me se k projednávání tìch záležitostí, které
trápí obèany Èeské republiky. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a prosím k mikrofonu pana poslance Laudáta, který je pøihlášen do obecné
rozpravy. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážená paní místopøedsedkynì, dámy a
pánové, jenom velice struènì. Omezím se na to, že bych pøedevším
podìkoval panu ministru zahranièí za jeho odvahu zejména ve vlastní
stranì. Klobouk dolù, výraznì pøehodnocuji svùj názor na nìj v pozitivním
slova smyslu.

K panu Šarapatkovi, co tady øíkal, víte, vzhledem k tomu, že jsme 40 let
byli obìtí právì globálních sfér zájmu, tak bychom mìli tento pøístup na
planetì ve tøetím tisíciletí zásadnì odmítat. Prostì žádný národ, by� je vel-
ký, malý, má velké území, velkou vojenskou sílu, by si nemìl osobovat
právo vtahovat do svých sfér zájmù jiné národy, bez ohledu na to, jak jsou
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tech by bylo záhodno se bavit spíš ve výborech než tady, s tím bych tedy
si dovolil souhlasit.

Takže i tohle téma pokládám za legitimní pro èeskou Snìmovnu a mys-
lím si, že ministøi – nejen tedy já – jsme pøipraveni ve výborech o tìchto vý-
hledech a o tìchto dnes už vlastnì analýzách, které máme k dispozici, a o
pøipravenosti èeské vlády a èeské republiky reagovat na tyto scénáøe, o
tom jsme pøipraveni ve výborech se bavit detailnì.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a další pøihlášený do rozpravy je pan poslanec Gabal. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji, paní pøedsedající. Vážené kolegynì,
vážení kolegové, vážená vládo, už jsem si myslel, že s øádnou pøihláškou
tady èlovìk nemá vùbec šanci.

Já bych právì rád pøikroèil k tìm konkrétnìjším návrhùm nebo úvahám
o tom, jak reagovat na vzniklou situaci. Považuji podpis politické èásti aso-
ciace dneska v 11 hodin za výrazný krok dopøedu, ale nezdá se mi, že se
z té krize dostaneme ven. Myslím si, že je jasné, že je tøeba vnímat, že jsme
vkroèili do období snížení mezinárodní bezpeènosti zejména tím, že došlo
vojenskou silou k anexi cizího území, narušení hranic, pøi zablokování Rady
bezpeènosti. 

Za tìchto okolností se mi zdá z naší perspektivy jako dùležité, že
potøebujeme posilovat kolektivní obranu a bezpeènost demokratických
zemí v Evropì, a to zejména prostøednictvím Severoatlantické aliance, a z
toho dùvodu je dùležité, aby každý èlenský stát zvážil své možnosti, jak v
této situaci reagovat a kolektivní obranu posílit.

Já bych z toho dùvodu navrhl, a pøi podrobné rozpravì ty návrhy naètu:
"Za prvé, aby èeská vláda zvážila pro pøíští rozpoèet zvýšení výdajù na

obranu pro rok 2015 alespoò na úroveò 1,3 % HDP a v následných letech
pak graduálnì k té úrovni, ke které jsem se pøi vstupu do Severoatlantické
aliance zavázali, to znamená 2 % HDP. Této hladiny bychom mohli dosáh-
nout v roce 2017. Domnívám se, že je dùležité, abychom si uvìdomili, jak
moc jsme schopni dostát svým závazkùm vùèi Severoatlantické alianci v
této situaci a jak je velmi dùležité pro bezpeènost Evropy, aby mìla schop-
nost výkonné obrany vojenské. To je první vìc – tedy pro rok 2015 na
úroveò 1,3 % a smìrem k roku 2017 k hladinì 2 %.

Za druhé s ohledem na to, co jsme vidìli jak na Majdanu pøi vývoji na
Ukrajinì, i s ohledem na to, že se domnívám, že Èeská republika je velmi
dùvìryhodným partnerem ukrajinské vlády a parlamentu, pak bych
doporuèoval, aby – smìrováno po ukrajinských volbách – èeská vláda
vytvoøila finanèní balíèek pomoci pro Ukrajinu, kterým bychom pomohli po-
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Jste pøekvapeni, když zjistíte, že celá øada prvkù té jakoby revoluce
krymské má pøekvapivì analogické znaky jako to, co se odehrálo na
Ukrajinì. Konec citace.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, já nejsem expert na zahranièní
politiku, pøiznávám, ale v rámci jakéhosi selského rozumu bych velmi
varoval pøed tím, abychom revoluci první bezmyšlenkovitì tleskali a tu dru-
hou taktéž bezmyšlenkovitì odsuzovali. Já se nezastávám ani jedné, ale
mìøit bychom mìli stejným metrem.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk v èásti sálu.) 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a vzhledem k tomu, že nemám již nikoho pøihlášeného do obecné rozpra-
vy, obecnou rozpravu konèím. Døíve než pøistoupím k podrobné rozpravì,
chci vás informovat o tom, že pøedsedové klubù se dohodli na ukonèení
dnešního jednání ve 13 hodin.

Nyní tedy pøistoupíme k rozpravì podrobné, do níž mám pøihlášeného
pana poslance Ženíška a poté paní poslankyni Nìmcovou.

Poslanec Marek Ženíšek: Dìkuji za slovo, paní místopøedsedkynì.
Dámy a pánové, dovolte mi, abych pøednesl návrh usnesení, s jehož ob-
sahem jsem vás seznámil již bìhem obecné rozpravy ve støedu tento
týden.

Text návrhu usnesení zní: "Poslanecká snìmovna žádá pøedsedu vlády,
aby na všech summitech Evropské unie dùraznì prosazoval dùsledná
opatøení vùèi Ruské federaci, vèetnì plošných ekonomických opatøení, kte-
rá ve svém dùsledku povedou k ukonèení agrese Ruské federace vùèi su-
verénnímu státu Ukrajina. Imperiální nároky Ruské federace na ukrajinské
území chápe Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky jako po-
tenciální ohrožení suverenity Èeské republiky, která byla desetiletí
sovìtským satelitem. Obrana suverénního ukrajinského území garanto-
vaného mezinárodními smlouvami je proto i obranou bezpeènosti a
suverenity Èeské republiky."

Pokud by se náhodou stalo, že by tento návrh usnesení neprošel, tak v
zájmu hledání spoleèné cesty a kompromisu si dovolím pøedložit alterna-
tivní návrh usnesení, o nìmž bych si pøál, aby se hlasovalo ihned poté,
nebo v pøípadì, že pøedchozí návrh usnesení nebude pøijat.

Ten text je velmi krátký a jasný a zní: "Poslanecká snìmovna Parlamentu
Èeské republiky podporuje vládu Èeské republiky v dùsledném postupu v
rámci Evropské unie proti anexi Krymu Ruskou federací."

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
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velké. To je pøežitek a pan Brzezinski mìl pravdu, bezesporu, ale mìl pravdu
pro druhé tisíciletí, nikoli pro tøetí. Dneska je jiná situace a myslím si, že toh-
le už skuteènì na naši Zemi nepatøí.

Poprosil bych vládu, aby urychlenì, ve svìtle chování Ruské federace
v posledních mìsících, pøehodnotila energetickou politiku z hlediska ener-
getické bezpeènosti, výraznì zesílila pomoc našim podnikatelùm v orien-
taci na jiné zemì, protože a� už to dopadne jakkoli, teï už tam ten podtón
obav z Ruska, co bude dál, bude. Myslím si, že Rusové si svým chováním
na Krymu výraznì uškodili, a i když ty sankce jsou skuteènì symbolické, to
je asi nerozviklá, tak u podnikatelù, u investorù – oni možná èasem pocho-
pí, co jim Putin vlastnì vyvedl. Nebude se o tom nikde mluvit, jenom prostì
svìt bude hledat bezpeèné pøístavy pro své investice jinde, nebo si je vž-
dy bude chránit jako investice rizikové ménì výhodnými podmínkami.

Myslím si, že vláda by mìla – protože já souhlasím, že jediný fenomén,
který mùže øíct, suverén, kam pùjde dál Ukrajina, jsou Ukrajinci. Ale
pøipravme se na to, že výsledek voleb mùže dopadnout jakkoli, a pak
oèekávejme pomìrnì rozsáhlou vlnu emigrace z Ukrajiny. Mùže se to stát,
já bych si to nepøál, tudíž a� se vláda pøipraví v tichosti i na tento lidsky
èerný scénáø. Samozøejmì pøece jenom by mìla zjistit a konat ve vìci
volyòských Èechù. Tady jsme tuhle vedli diskusi o tom, koho si sem pus-
tíme, koho si sem nepustíme, kdo bude parazitovat na našem sociálním
systému. Tady mùžeme pomoci svým rodákùm. Je to v den, kdy vyšla sta-
tistika, že poprvé – nevím, po kolika desítkách let, nebo letech – poèet
obyvatel Èeské republiky klesl, by� zatím o nìjaké 3,5 nebo 3 tisíce.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
Laudátovi a prosím s faktickou poznámkou pana poslance Lanka. Prosím,
pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Martin Lank: Vážená paní pøedsedající, vážené kolegynì,
vážení kolegové. V první øadì chci zdùraznit, že vstup ozbrojených jedno-
tek jednoho státu na území jiného suverénního státu je nìco, s èím nesou-
hlasím a souhlasit nebudu. Na tom se snad shodneme napøíè politickým
spektrem.

Vzhledem k prùbìhu dosavadní diskuse tady asi není úplnì od vìci
pøipomenout slova pana ministra zahranièí Zaorálka, která zaznìla v této
Snìmovnì vèera. Já si je dovolím citovat: Rád bych upozornil na to, jak
pøekvapivì podobné jsou rysy tìch revolucí. Uvìdomme si, že i na Krymu
se zaèaly obsazovat vládní budovy, i na Krymu se zaèaly vyvìšovat vlajky,
jenom jiné, i na Krymu se zaèali pohybovat ozbrojenci bez oznaèení, bez
jasné identity, bez jasné identifikace. Podobnì jako byla domobrana apod.
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Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji. Dámy a pánové. Poté co hnutí
Úsvit vydìsilo Obamu i Putina (pobavení v sále), dovolte mi, abych se snesl
do prùmìrných vod našeho jednání a odvolal se na svùj protest proti tomu,
aby nìkteøí naši kolegové byli oznaèováni za pozorovatele Èeské republiky
pøi takzvaném krymském referendu.

Dovoluji si pøedložit návrh usnesení: "Poslanecká snìmovna Parlamentu
Èeské republiky se distancuje od úèasti svých èlenù na takzvaném krym-
ském referendu a rozhodnì odmítá, aby byli oznaèováni za pozorovatele z
Èeské republiky."

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi Kalouskovi.
Ptám se, jestli ještì nìkdo další se hlásí do obecné rozpravy. S faktickou
poznámkou pan poslanec, prosím, máte slovo.

Poslanec Jiøí Junek: Dobrý den, vážené kolegynì, vážení kolegové. Já
bych chtìl navázat na pana poslance Kalouska k tomuto usnesení a jenom
bych chtìl øíct, že poslanci, kteøí byli sledovat to dìní na Krymu, jejich ce-
stu zorganizoval exposlanec sociální demokracie, taky bývalý èlen sociál-
ní demokracie, Miloslav Soušek. A chci jenom øíci, že je to starosta
Vysokého Mýta, èili mìsta, kde dvacet let byla sovìtská posádka. Dvacet
let toto mìsto pod tou sovìtskou posádkou trpìlo. A tento èlovìk spolu s
dvìma poslanci Parlamentu Èeské republiky pak vystoupí v ruských
médiích a øíkají "vsjó charašó". Já jenom, jestli si dokážete uvìdomit ab-
surditu tohoto postupu a tohoto chování.

Chtìl bych ještì øíci tìmto poslancùm, kteøí tam sledovali, zda je vše v
poøádku, a hodnotili to, že nálada byla úžasná, atmosféra skvìlá, usmìvaví
lidé – kdyby v roce 1938 navštívili s pozorovatelskou misí èeskoslovenské
pohranièí, bezesporu by vidìli také usmìvavé a š�astné lidi.

A poslední poznámka. Až pøíštì pojedete s pozorovatelskou misí na vol-
by do Severní Korey, vsadím se, že i v tìch volebních místnostech uvidíte
š�astné, usmìvavé lidi, kteøí budou v poøádku, nikde v ulicích nebudou vo-
jáci. To se s vámi vsadím. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já dìkuji panu poslancovi Junkovi.
S øádnou pøihláškou, prosím, pan poslanec Gabal. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Ivan Gabal: Vážený pane pøedsedající, kolegynì a kolegové.
Já naètu ty návrhy, které jsem øíkal v obecné rozpravì jako návrh k usne-
sení k situaci na Ukrajinì.

"1. V souvislosti se zhoršením bezpeènostní situace v Evropì v
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další pøihlášenou do podrobné rozpravy je paní poslankynì Nìmcová.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji za slovo. Dámy a pánové, já
jsem avizovala svùj návrh usnesení, takže dovolte jenom, abych vám jej
pøeèetla. Má tøi body, ètvrtý bod potom navrhoval pan pøedseda
Poslanecké snìmovny Jan Hamáèek. Takže já pøeètu i ten jeho bod, ale je
to jeho návrh.

"1. Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky bere na vìdomí
informaci ministra zahranièních vìcí o aktuální situaci na Ukrajinì.

2. Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky odmítá násilnou
anexi èásti území Ukrajiny, Krymu, ze strany Ruské federace. Tento postup
je porušením mezinárodního práva.

3. Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky podporuje vládu
Èeské republiky v jednáních o spoleèném postupu v rámci Evropské unie,
NATO a ostatních mezinárodních organizací pøi øešení situace na Ukrajinì."

To jsou mé návrhy na usnesení, nyní návrh pana pøedsedy Poslanecké
snìmovny Jana Hamáèka. Ten zní takto: "Poslanecká snìmovna
Parlamentu Èeské republiky žádá vládu Èeské republiky, aby se vìnovala
situaci èeských krajanù na Ukrajinì."

To jsou zatím tyto návrhy.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré poledne. Já ještì
pøivolám kolegy z pøedsálí, ale než o tom návrhu dám hlasovat, tak s fak-
tickou poznámkou se do podrobné rozpravy pøihlásil nejprve pan
pøedseda poslaneckého klubu Úsvit pøímé demokracie, pan poslanec
Fiala. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Vážený pane místopøedsedo,
vážená vládo, vážené kolegynì, kolegové. Dovolte, abych pøednesl návrh
usnesení hnutí Úsvit. "Vyzýváme Evropskou unii, Spojené státy americké,
Rusko a Ukrajinu k zahájení jednání, které by odvrátilo další rùst násilí na
Ukrajinì a umožnilo pøemìnu Ukrajiny v demokratický stát, který bude re-
spektovat práva všech národù a národností, které tam žijí. Považujeme
zmìnu vlády v Kyjevì za neústavní a stejnì tak za neústavní považujeme
každou zmìnu hranic Ukrajiny bez souhlasu všech jejích obèanù." 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi Fialovi. S
dalším návrhem pan pøedseda poslaneckého klubu TOP 09 a Starostové
Miroslav Kalousek. Prosím, pane poslanèe.
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Já jsem teï tuto vìc konzultoval
a pravdou je, že zde padla celá øada návrhù na usnesení. Je také pravdou,
že v takto závažné vìci by bylo dobré pøesnì vìdìt, jaké jsou pøesné
formulace, o èem budeme hlasovat a jaké budou dopady tìchto usnesení.
Takže já bych, pokud s tím bude souhlas, navrhl následující postup.
Abychom dokonèili podrobnou rozpravu, po ukonèení podrobné rozpravy
abychom tento bod pøerušili a pøerušili ho do úterý do 14 hodin tak, aby
první bod v úterý mohlo být hlasování o tomto bodu. Do té doby aby
poslanci mìli k dispozici písemné texty tìchto navržených usnesení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi za jeho ná-
vrh. S faktickou poznámkou pan poslanec Miroslav Opálka, po nìm pan
pøedseda poslaneckého klubu ODS Zbynìk Stanjura. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Pane pøedsedající, já mám procedurální
návrh, aby jednání nebylo ukonèeno po podrobné rozpravì, ale v
podrobné rozpravì, aby mohly být ještì využity pøípadné pozmìòující ná-
vrhy k návrhùm, které budou písemnì pøedloženy.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. To je procedurální návrh,
pane poslanèe, prosím, o kterém chcete hlasovat teï?

Poslanec Miroslav Opálka: Abychom pøerušili jednání v podrobné
rozpravì, ne po podrobné rozpravì. A nechám už na vaší vùli, jak se
zaøídíte.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Takže není to procedurální návrh,
necháte to na mé vùli. Dìkuji. Já nepovažuji vhodné to pøerušovat v po-
drobné rozpravì. Velmi rád podrobnou rozpravu dokonèím, a proto se
ptám, kdo další se hlásí do podrobné rozpravy. Pøedseda poslaneckého
klubu ODS Zbynìk Stanjura s faktickou poznámkou. Prosím, pane
pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Mìli jsme tu být do dvou, pak na základì
dohody pøedsedù poslaneckých klubù, když budu velkorysý, jsme øekli ve
13. Nic proti žádosti komunistù, nicménì tìch návrhù zas nebylo tolik. Šlo
jenom o to porozumìt textu v èeském jazyce. Já chápu, že pro nìkteré,
kteøí jsou dobøí ve ètení, já o nìco horší, v porozumìní textù to mùže být
problém. Ale je to prostì schválnost, nic jiného to není. Klidnì to mùžeme
pøerušit, ty dva návrhy, které zaznìly nad rámec toho, co už se øeklo v o-
becné rozpravì, a nejenom dneska, ale i pøedchozí dny, klidnì to mùže
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dùsledku ozbrojené anexe Krymu navrhujeme navýšení výdajù na obranu
Èeské republiky v rozpoètu ÈR pro rok 2015 na 1,3 % HDP a v následu-
jících letech postupnì až na úroveò 2 % v rozpoètu pro rok 2017.

2. V perspektivì pomoci vnitøní stabilizaci a bezpeènosti Ukrajiny by
vláda mìla vytvoøit balíèek pomoci pro transfer poznatkù a zkušeností z ob-
lasti demokratické a civilní kontroly ozbrojených sil s cílem eliminovat
pravdìpodobnost zneužití ozbrojených sil proti civilnímu obyvatelstvu s po-
litickými cíli."

Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Gabalovi.
Prosím o pøedání paní zpravodajce. Dìkuji. Ptám se, kdo další se hlásí do
podrobné rozpravy. Pan poslanec Kováèik. Prosím pana pøedsedu posla-
neckého klubu KSÈM. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo. (Velký hluk v
sále.)

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Paní a
pánové, my jsme sice obdrželi jakési návrhy na usnesení tuším ve dvou po-
dobách, dnes ráno jsem je vidìl –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pane poslanèe, já se omlouvám, já
vás pøeruším a prosím, abyste nepokraèoval do doby, než se snìmovna
uklidní zcela.

Poslanec Pavel Kováèik: Tak to se už ke slovu nedostanu nikdy.
(Smích a potlesk napøíè sálem.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pane pøedsedo, já jsem optimista.
Vìøte, že dostanete. (Sál se zklidòuje.)

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji, pane pøedsedající. Ty návrhy jsme si
pøeèetli, byly nám pomìrnì jasné. Nicménì teï v podrobné rozpravì tady
byla naètena øada dalších návrhù a i ty, které jsme dostali písemnì, byly
naèteny v jiném znìní se zmìnami, které tam zaznamenány nebyly. Jsem
tady pomìrnì zkušeným poslancem, ledacos dokážu sledovat, dokonce si
dokážu i poznamenávat. Ale v té rychlosti nebylo možné si vìci pozname-
nat tak, abychom s èistým svìdomím vìdìli, o èem hlasujeme. Já žádám,
aby ty návrhy byly poslancùm a poslankyním pøedloženy písemnì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. S další
øádnou pøihláškou s pøednostním právem se pøihlásil pan pøedseda
Poslanecké snìmovny Jan Hamáèek. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. S dalším
pøednostním právem pan pøedseda Poslanecké snìmovny Jan Hamáèek.
Prosím, pane pøedsedo.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Jenom dvì poznámky. Já bych
se ohradil proti podezøení, že se tady nìkomu nechce hlasovat. Já tady
klidnì na záznam otevøenì øeknu, že jsem pøipraven podpoøit návrh usne-
sení tak, jak jej navrhla paní poslankynì Nìmcová. Kde nemám jistotu a
kde je potøeba to vyhodnotit, pane pøedsedo Stanjuro prostøednictvím
pøedsedajícího, jsou návrhy, které mají dopad do rozpoètu Èeské republi-
ky. A pokud nìkdo navrhuje zmìny rozpoètu na obranu, tak si myslím, že
nejsme v situaci, abychom teï zavázali vládu nebo doporuèili vládì hýbat
s naším obranným rozpoètem. A pokud jste chtìl pøíklad, prostøednictvím
pøedsedajícího, co je potøeba vyhodnotit, tak toto je potøeba vyhodnotit.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. Ptám se,
kdo další se hlásí do podrobné rozpravy. Jestliže takový návrh není, tak
tady zaznìl procedurální návrh pana pøedsedy Jana Hamáèka, abych v
tomto bodì ukonèil podrobnou rozpravu, pøerušili jsme jednání a
pokraèovali v úterý. (Nesouhlas v plénu.) Bod pøerušit po ukonèení po-
drobné rozpravy, pøesnì tak. (Nesouhlas zejména z øad KSÈM.) Dobøe,
budu vstøícný a pøerušuji na základì žádosti pana Opálky a pana pøedsedy
poslaneckého klubu teï, aniž bych ukonèil podrobnou rozpravu. Pøerušuji
tento bod do úterý, kdy v nìm budeme pokraèovat.

Prosím s faktickou poznámkou – nebo jako zpravodajka vystoupí paní
poslankynì Nìmcová. Prosím.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: On už je bod pøerušen, takže trošku
mimo. Ale v tom pøípadì je potøeba, pane místopøedsedo, abyste zaøídil,
aby návrhy usnesení tak, jak byly pøeèteny v podrobné rozpravì, aparát
Poslanecké snìmovny namnožil, dodal co nejrychleji poslaneckým
klubùm. Je pátek jedna hodina, pravdìpodobnì velká èást poslancù
odjede bìhem páteèního odpoledne, takže v pondìlí by kluby mìly
pøíležitost si na to sednout, pokud si chtìjí ta stanoviska nìjak sladit. A je
potøeba, aby co nejdøív aparát Snìmovny doruèil tyto návrhy usnesení na
jednotlivé poslanecké kluby.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Jménem vedení Poslanecké
snìmovny slibuji paní zpravodajce, že to zaøídíme.

S faktickou poznámkou pan poslanec Jaroslav Borka? Ne, takže odma-
závám.
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být. Ten spor, jestli je, nebo není rozprava pøerušena, je skoro jedno. Staèí,
když vystoupí kterýkoli z ministrù pøíští týden a rozprava bude otevøena
znovu. Tak o to se myslím pøít nemusíme. Jenom jsem chtìl øíct, že jsme
schopni dneska hlasovat, jsme schopni porozumìt textu, aspoò mnozí z
nás. Ale chápu, že nìkdo o tom hlasovat prostì nechce, tak to chce odlo-
žit. Já myslím, že to jsme pøipraveni i respektovat. Zas tìch návrhù tolik
nezaznìlo.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi –

Poslanec Zbynìk Stanjura: A omlouvám se, ještì poslední vìc. Jestli
nìkdo øíká – myslím že pan pøedseda Poslanecké snìmovny, myslím, že to
spíš øekl v rámci své povìstné vstøícnosti ke všem èlenùm Poslanecké
snìmovny –, že chceme vyhodnotit dopady pøijetí usnesení, no to tedy ne-
jsme schopni vyhodnotit dopady usnesení, protože nevíme, jak na ta u-
snesení bude nìkdo reagovat. Ale chápu to tak, že nìkteøí chtìjí ještì pro-
myslet, zda budou pro, nebo proti.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi teï už o-
pravdu. S dalším pøednostním právem pan pøedseda poslaneckého klubu
TOP 09 Miroslav Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dámy a pánové, poslanecký klub TOP
09 je také samozøejmì pøipraven, když se tak rozhodnete, hlasovat ihned.
Nicménì tady pøece jenom prosím svého vzácného kolegu Zbyòka
Stanjuru o pochopení. Když budeme pøedpokládat dobrou vùli, a já bych ji
pøedpokládat chtìl, najít co nejširší vìtšinové stanovisko Poslanecké
snìmovny, která svým zpùsobem dá mandát vládì Èeské republiky, tak
máme pøece, pane kolego, dostatek zkušeností i z mezinárodních jednání,
jak dlouho a obtížnì se hledá spoleèná pozice, tøeba jenom na jednom
jediném slùvku. Budeme-li hlasovat teï nebo za dvacet minut, budeme
hlasovat o tìch formulacích tak, jak byly pøedneseny, zpùsobem ber neber.
A já bych chtìl vìøit, by� jsem možná naivní, že si nìkdo pøes víkend
rozmyslí pozmìòovací návrh k tomu návrhu, kde opravdu jedno nebo dvì
slova, která budou pozmìnìna a budou pøijatelná pro nás pro všechny, u-
možní, aby ta pozice byla co nejširší. Protože to takhle probíhá. Protože
tyhle zkušenosti pøece máme pøi formulování pozic.

Tak možná pøekvapivì doporuèuji nejenom návrh pana pøedsedy
Hamáèka, ale i pozmìòující návrh pana poslance... (Poslanci napovídají:
Opálky.) Opálky. Promiòte, pane kolego, známe se jenom dvacet let. (S
úsmìvem.) Dìkuji.
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známeni poslanci výboru pro životní prostøedí, kteøí vyslovili souhlas. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Ptám se, kdo
další se hlásí do podrobné rozpravy. Nikdo, takže konèím podrobnou roz-
pravu a konèím druhé ètení tohoto návrhu.

Protože dle dohody pøedsedù poslaneckých klubù dnes snìmovní
jednání konèí ve 13 hodin, pøerušuji jednání Snìmovny do úterý do 14
hodin a pøeji vám hezký víkend.

(Jednání skonèilo ve 13.02 hodin.) 
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Dle tedy všeobecné diskuse pøerušuji tento bod do úterý do 14 hodin. 

Pøistoupíme k dalšímu bodu, který máme na programu.

59.
Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., 

o ochranì ovzduší
/snìmovní tisk 77/ - druhé ètení

Z povìøení Senátu pøedložený návrh uvede pan senátor Jiøí Bis, kterého
srdeènì vítám. Pane senátore, prosím, ujmìte se slova. Poprosím o klid!
(Krátká porada u pøedsednického stolku.) Pan senátor nežádá úvodní slo-
vo.

Navrhli jsme v prvém ètení pøikázání k projednání výboru pro životní
prostøedí. Usnesení výboru nebylo doposud doruèeno. Prosím, aby se uja-
la slova zpravodajka výboru pro životní prostøedí poslankynì Kateøina
Koneèná a informovala nás o jednání výboru. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, vážený pane místopøedsedo.
Dostáváme se k tomu, co mùže opravdu reálnì pomoci èeským obèanùm
i podnikatelùm, a to je tento návrh zákona, by� je to malá novela. A já vás
jenom velmi struènì budu informovat o tom, že výbor tento návrh zákona
projednal, tuto novelu. Projednal také dva pozmìòující návrhy, které
pøedložím v podrobné rozpravì sama za sebe, protože právì proto, že bo-
jujeme s lhùtami, jsme nemohli pøijmout usnesení. Tedy v podrobné
rozpravì se pøihlásím ke dvìma pozmìòujícím návrhùm, se kterými byl
výbor seznámen a souhlasil s nimi. A to je asi vše, co bych k tomu mìla
øíct.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní zpravodajce. Otvírám o-
becnou rozpravu, do které v tuto chvíli neeviduji žádnou pøihlášku. Není-li
již nikdo pøihlášen, konèím obecnou rozpravu. Ptám se, zdali žádáte
závìreèná slova. Nežádáte. Zahajuji tedy podrobnou rozpravu, do které
taktéž neeviduji žádnou pøihlášku. Ano, paní zpravodajka. Prosím, paní
poslankynì.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Jak jsem zdùvodnila, sama za sebe
jsem vèera vložila do systému pozmìòující návrhy k senátnímu návrhu
zákona o ochranì ovzduší. Máte je všichni v systému. Jedná se o nový
bod 6a a za èlánek 1 se vkládá nový èlánek 1a. S tìmito návrhy byli se-
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Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dobrý den. Vážený pane pøedsedo,
vážení èlenové vlády, dámy a pánové, chtìla bych zaøadit na program pro-
bíhající schùze Poslanecké snìmovny nový bod. Ten bod by nesl název
Stanovisko pøedsedy vlády k výrokùm ministrynì spravedlnosti týkajícím se
období druhé svìtové války, života v Èeskoslovensku v tehdejší dobì pro-
tektorátu. Tento bod bych uvedla citací z rozhovoru, který poskytla paní
ministrynì jednomu médiu. Na otázku "Co si myslíte o odsunu nìmeckého
obyvatelstva?" –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já se velmi omlouvám, ale opravdu pro-
sím o klid. Nezbude mi nic jiného než opravdu jmenovitì oznaèit ty, kteøí
nesledují jednání a baví se. Dìkuji.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Na otázku novináøe, která zní "Co si
myslíte o odsunu nìmeckého obyvatelstva?" paní ministrynì odpovídá: "To
nejhorší. Chápu, že to byla reakce na to, co se zase Èechùm dìlo pøedtím,
ale ono se toho v protektorátu zas tolik nedìlo."

Myslím, že toto je výrok, který si zaslouží pozornost poslancù svobodné
a demokratické zemì, už proto, že v mnoha bodech, které projednáváme
a týkají se nejrùznìjších oblastí života nás, našich spoluobèanù, se do mi-
nulostí vracíme, hledáme v ní pouèení, hledáme v ní názory na to, co se
stalo, hledáme a tøíbíme si povìdomí o tom, co byly pøíèiny a co byly
následky nìkterých závažných dìjù v naší minulosti.

Jestliže paní ministrynì – a já zdùrazòuji paní ministrynì spravedlnosti,
jakkoli by se to mohlo zdát mnohým z vás jedno, jestli takového výroku se
dopustí ministrynì spravedlnosti nebo napøíklad ministr životního prostøedí
nebo kterýkoliv z èlenù vlády èi kterýkoliv z reprezentantù Parlamentu – tak
jestliže se paní ministrynì spravedlnosti takového výroku dopouští, dopou-
ští se relativizace výkladu našich dìjin, pokouší se o to, abychom
vygumovali zèásti naši pamì�, naše vìdomí, naše vìdomosti o tom, co se
ve druhé svìtové válce skuteènì v tehdejším protektorátu Èechy a Morava
dìlo.

Jestliže zde slyším, že se nedìlo témìø nic, tak chci vìdìt od pana
pøedsedy vlády, jestli tento názor sdílí, jestli by s tímto názorem pøedseda
vlády nebo v jeho zastoupení paní ministrynì spravedlnosti se napøíklad
zúèastnili øady aktù, které si bìhem celého roku pøipomínáme. Napøíklad si
pøipomínáme osudy našich židovských spoluobèanù. Kdo by mìl pochyb-
nosti o tom, že se nedìlo vùbec nic, prosím, nech� navštíví Pinkasovu sy-
nagogu v Praze, kde na zdech se doète všechna jména, která pro paní mi-
nistryni znamenají nic.

Jestliže má nìkdo pochybnosti o tom, že se nás to netýká, a� se prosím
postaví napøíklad tìm, kteøí zbyli ještì jako pozùstalí po našich hrdinech z
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
25. bøezna 2014 ve 14.01 hodin

Pøítomno: 190 poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji další jednací den 7. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám. Prosím, abyste se všichni
pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání
náhradní karty. Zatím žádnou informaci o náhradní kartì nemám.

Chtìl bych vám sdìlit, že o omluvení své neúèasti na jednání požádali
tito poslanci a poslankynì: pan poslanec Andrle Sylor – pracovní dùvody,
paní poslankynì Jermanová – pracovní dùvody, paní poslankynì Nytrová
– zdravotní dùvody, paní poslankynì Putnová – pracovní dùvody, pan po-
slanec Šarapatka – zahranièní cesta, pan poslanec Štìtina – zdravotní
dùvody, paní poslankynì Wernerová – zdravotní dùvody.

Z èlenù vlády se omlouvají: pan ministr a místopøedseda vlády
Bìlobrádek – zahranièní cesta, pan ministr Brabec do 16 h z pracovních
dùvodù, pan ministr Chovanec ze zdravotních dùvodù, pan ministr Jureèka
do 16.55 h z pracovních dùvodù, pan ministr Nìmeèek z pracovních
dùvodù, pan ministr Prachaø z pracovních dùvodù a pan ministr Stropnický
od 15 h z pracovních dùvodù.

Já vás poprosím, abyste zaujali svá místa v sále, a také vás poprosím,
abyste se ztišili, protože je velmi obtížné pokraèovat v tomto hluku. (Zvoní
a chvíli èeká.)

Pokud se nesníží hladina hluku v sále, buï zaènu jmenovitì vyvolávat
ty, co hluèí, nebo pøeruším jednání.

Nejdøíve bych vás chtìl informovat o návrzích, na kterých se shodlo
dnešní grémium. Navrhujeme, abychom pevnì zaøadili bod 55, to je
Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky, jak bylo do-
hodnuto v pátek 21. bøezna, na dnešek jako první bod. Ten bod byl
pøerušen do druhé hodiny, ale formálnì bychom asi mìli hlasovat o jeho
pevném zaøazení. Pevnì zaøazený bod 37, což je tisk 47 ve tøetím ètení,
pøeøadit z pátku 28. bøezna na støedu 26. bøezna za již pevnì zaøazené bo-
dy, to znamená jako bod 4 dopoledního jednání, a již pevnì zaøazené body
èíslo 50 a 51, což jsou tisky 89 a 95 z bodu zprávy, pøeøadit ze ètvrtka 27.
bøezna na støedu 26. bøezna za již pevnì zaøazené body, to znamená jako
bod èíslo 5 a bod èíslo 6 dopoledního jednání.

Mám tady celou øadu pøihlášek. Nejprve vyøešíme písemné. První
pøihláška je od paní poslankynì Nìmcové, která se hlásí k zaøazení nové-
ho bodu. Potom vystoupí pan poslanec Blažek. Slovo má paní poslankynì
Nìmcová.

Pan poslanec Hašek hlasuje s kartou èíslo 10. Prosím, paní poslankynì.
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mnì se to nelíbí, radši bych to s nimi probrala vìcnì, abych jim u nìkterých
kauz mohla øíct: Tady byste tomu mohli dát prioritu a být aktivnìjší."

A myslím, že poslední citát – pardon, to už mám podtržený ten protek-
torát, k tomu hovoøit nebudu.

Minulý týden jsem tady ještì hovoøil o vystoupení Hany Marvanové v
poøadu Václava Moravce, kde jsem si všiml jedné vìty, kterou tam také
øekla – že je potøeba podívat se na krajská státní zastupitelství, která exis-
tují. Dovolte mi øíci, že tolik výrokù na adresu justice v tomto smyslu, to zna-
mená pokusu je ovlivòovat v jejich èinnosti, od roku 1989 nezaznìlo.

Kdybych mìl pøeformulovat výrok "stát jako firma", tak tady se plánuje
justice jako mateøská školka. Budou tam hodné, ale souèasnì pøísné
vševìdoucí uèitelky Hanièka a Helenka, a kdo zazlobí, ten se nepotrestá
pøímo, že nìco udìlal nebo neudìlal, ale tomu se zkontroluje skøíòka, jestli
má papuèky a trièko na místì srovnané, jak to všichni mají míti.

Když vidím, jak se usmívají kolegové z ÈSSD, já vám volnì dopøeložím
ještì, co znamená vrhnout se na krajská státní zastupitelství a co znamená
mediální spravedlnost, jak ji formulovala Hana Marvanová. Ta znamená ná-
sledující: Místní stranický tisk zvaný Mlada fronta Dnes, který dlouhodobì
spoleènì se staronovými aktivisty upozoròuje na rùzná možná nekalá jed-
nání, která se odehrávají v tom èi onom kraji, v tom èi onom mìstì, a stát-
ní zastupitelství, protože to jsou èasto naprosto bezdùkazní blbosti, tak se
tìmi vìcmi nezabývají. Ale teï pøijde paní uèitelka Hanièka a øekne: "Jestli
nebudete vyšetøovat a hlavnì jestli to nesdìlíte stranickému tisku Mladé
frontì Dnes, abychom ty osoby mohli v krajích a ve mìstech diskreditovat,
protože se blíží volby, tak vám odebereme hospodáøské prostøedky, možná
sáhneme na platy a naprosto klidnì budeme skandalizovat i vás, protože
média jsou vìtšinovì na naší stranì." A zatímco kdysi, kdyby tisícinu toho,
co øekla paní ministrynì, øekl jakýkoliv pøedchùdce od roku 1989, tak se
zvedne obrovská vlna protestù, co že se to dìje ze strany politiky do justi-
ce, tak se tentokrát – a ani se nemusím ptát, èím to je – mediálnì nedìje
vùbec nic a rozebírají se jiné podstatné vìci, které se v tìch médiích roze-
bírají.

Vážený pane pøedsedo vlády, podle naší Ústavy odpovìdnost za chod
justice vùèi této Snìmovnì nemá Ministerstvo spravedlnosti, ale má ji
vláda. Já bych velmi rád znal vaše stanovisko s pøihlédnutím k tomu, že va-
še strana na rozdíl od stran jiných má více jak stoletou historii a hájila zá-
kladní liberální práva i v období onoho pohrdavého protektorátu, abyste se
vyjádøil k tomu, jak se ministrynì vaší vlády vyjadøuje k justici, jaké má
plány k justici a jak se vyjadøuje k tomu, jak se nám tady dobøe žilo za
nìmeckého protektorátu.

Dovolte mi poslední citát. Stejnì jako Hana Marvanová naprosto klidnì
prohlásí v televizním poøadu jednoduchou vìtu "Nefungují krajská státní za-
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druhé svìtové války, myslím tím na západní frontì i tìch, kteøí bojovali
v jakémkoliv útvaru proti nacistické velmoci, a� se postaví proti nim a øekne
jim, že tehdy se nedìlo nic, a� se postaví proti všem, kteøí zemøeli v
koncentraèních táborech, kde se koná øada pietních aktù a reprezentanti
Poslanecké snìmovny a vlády se jich pravidelnì zúèastòují.

Já tedy oèekávám, že pokud si pan premiér myslí, že to bylo závažné,
to, co se tady dìlo, že šlo o vymazání tehdejších obèanù z mapy svìta,
tehdejšího Èeskoslovenska z mapy svìta, nebo� tak znìly plány
nacistického Nìmecka, o kterých paní ministrynì øíká, že se toho tedy moc
nedìlo, tak mì by zajímal postoj pøedsedy vlády právì vzhledem k tomu,
že on nese odpovìdnost za svùj tým, on musí nést odpovìdnost i za výro-
ky jednotlivých èlenù, jakkoliv jsem zaznamenala v tisku reakci pøedsedy
vlády, který na mùj vkus ne dost razantnì a ne dost jednoznaènì tyto názo-
ry paní ministrynì odmítl. 

Právì tato relativizace našich dìjin, kterou paní ministrynì zaèínala a ji-
ný ministr vlády pana pøedsedy Sobotky v ní pokraèuje, myslím tím minist-
ra financí Andreje Babiše, který zase relativizuje období po roce 1948 a
fungování tehdejšího totalitního komunistického státu, tak mì zajímá, jak se
k tìmto otázkám staví pøedseda vlády. Proto tento bod navrhuji.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic ODS.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Blažek má slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Dobrý den. Dìkuji za slovo. Já také budu na-
vrhovat bod, také se týká paní ministrynì Válkové, ale nevyplývá pouze je-
nom z tohoto slavného rozhovoru, ono toho je více. Èili navrhuji bod, který
by se mohl jmenovat Stanovisko pøedsedy vlády k pokusùm ministrynì
spravedlnosti JUDr. Válkové politizovat soustavu státního zastupitelství a
justici.

Dovolte mi na úvod pøi odùvodnìní toho, co budu øíkat, nìkolik citátù z
toho rozhovoru, který se vèera objevil a byl trochu zjednodušen pouze na
téma protektorátu. Já tam považuji za podstatnìjší možná ještì jiné vìci a
dovolím si pøesnì citovat:

"Jsou i mediálnì velmi známé pøípady, kdy si myslím, že státní zastupi-
telství už by mìlo nìco dìlat, a nemám úèinnou páku, jak s nimi pohnout.
Stejnì já si tu svou kompetenci definuji šíøeji. Urèitì bych si promluvila i s
tìmi konkrétními státními zástupci, o výsledcích jejichž práce mám
pochybnosti. Mùžu také provádìt kontrolu jejich èinnosti v oblasti správy."
"Co to je?" ptá se novináø. "Kontrolu, jak hospodaøí se svìøenými
prostøedky, jestli smlouvy, které uzavøeli, jsou v poøádku, jestli dodržují in-
terní pokyny ministerstva apod." Èili jim šlapat na paty?" øíká novináø. "Ano,
šlapat na paty ve smyslu, že využiji své kompetence v plném rozsahu. Ale
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naivnì a lehkomyslnì øekla, myslela jsem, že každý pochopí, že i zde šlo
o porovnání protektorátu jako teritoriálního území, pøes které neprobíhala
žádná váleèná fronta ani zde nebyly váleèné konflikty jako v Pobaltí, v
bývalém Sovìtském svazu nebo v Polsku.

Takže já to beru jako útok opozice, jako snahu odvést od problémù,
které øešíme a které jsou dìdictvím právì opozice, k problémùm, které
bych nazvala tedy kvaziproblémy. Mìla jsem teï tiskovou konferenci a ani
jeden dotaz ze strany médií nepadl už k této otázce, protože si myslím, že
naše média jsou inteligentní, dlouhodobì mì znají, vìdí, že jsem tøeba spo-
luautorka zákona o obìtech trestných èinù, natož tedy abych já zlehèovala
jakékoliv obìti. 

Možná, že mì mùžete vinit z toho, že nejsem ještì tak rafinovaná a zku-
šená a nedovedu využívat všech dùmyslností, které vy tak rádi využíváte,
vy opozice, která jste tady byla tak dlouhá léta a jejíž dìdictví jsme teï te-
dy dostali, a já se snažím s ním vypoøádat. To, že si mapuji urèité mantine-
ly, které tady tak vtipnì pan bývalý ministr Blažek nazval zásahy,
neoprávnìnými zásahy do chodu nezávislé justice, to je naprosto logické,
protože to jsou vìtšinou pozùstatky toho, co jste nám nechali. Èili
podezøení z korupce, dlouhé trestní kauzy nebo pøípady, kdy sám soudce
mìstského soudu, který odsuzuje v trestní vìci Opencard viníky, øekne, že
skuteèní potenciální pachatelé zde bohužel nestojí, nebo nestojí – abyste
mì zase nechytli za slovo.

Èili abych to shrnula ve vztahu k protektorátu, já jsem se vèera omluvi-
la – odkazuji na tiskové prohlášení – za zøejmì nešikovný výrok nebo výrok,
který vytržen z kontextu souvislostí, které teï uvádím na správnou míru,
mohl vyvolat v nìkterých lidech, a zøejmì vyvolal, pochybnosti, jak to
myslím. Èili myslím to tak, jak to øíkám. Je mi úplnì jedno, jestli jde o smrt
Èecha, Nìmce, Vietnamce, Èíòana nebo Amerièana. V každém pøípadì je
to vždycky smrt, vždycky je to zavrženíhodné. A dvojnásob zavrženíhodné,
pokud se tak stalo za váleèného konfliktu. Èili omlouvám se obìtem a
pozùstalým, pokud mùj výrok byl takto pochopen. Nikdy už nepustím nic,
co nebudu pøedem autorizovat, protože je jasné, že bych doplnila i to, co
jsem neøekla tøeba v prùbìhu toho rozhovoru tak, aby z toho bylo naprosto
zøejmé, že se jednalo o území protektorátu a že šlo – a myslela jsem tím po-
rovnání s územím jiných státù, které opravdu utrpìly více než Èeská
republika váleènými operacemi, které se tam konaly, ale nemyslela jsem
tím v žádném pøípadì obìti. To k prvnímu bodu.

K druhému bodu, pokud jde o justici a o korupci. Víte, pøedpokládám,
že když hovoøím s takovým serverem, jako je Echo24, tak že si mùžu do-
volit být trošku lidovìjší, a když ještì vím, kdo ten server financuje, z jakých
zdrojù, jakým zpùsobem a jak ten rozhovor, který mi byl prezentován a kte-
rý jsem skoro mìsíc odmítala, ale pak jsem si øekla, že ho pøesto poskytnu
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stupitelství, musíme se na nì podívat," paní ministrynì klidnì øekne vìtu
"Dnes orgány justice èasto nejsou prosty korupce." A souèasnì øíká, že
chce vrátit dùvìru obèanù tohohle státu v justici. Tak oni tam všichni kra-
dou, korumpují se a paní ministrynì tím, že takhle paušálnì, bez jediného
dùkazu, bez jediného dokladu je hodí do jednoho pytle, tak jim bude
získávat dùvìru?

Pane pøedsedo vlády, konejte døív, než bude pozdì. Existovala jedna
strana, která byla kdysi silná, nechávala nìkteré vìci býti a už tak silná
není. Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Za prvé upozoròuji, že není možné
uplatòovat faktické poznámky, protože nejsme v rozpravì.

Teï tady mám tøi pøihlášky s pøednostním právem. Je to pan pøedseda
Faltýnek, paní ministrynì Válková a pan pøedseda ODS Fiala. V tomto
poøadí se pøihlásili. Zeptám se pana pøedsedy Faltýnka, jestli dá prostor
paní ministryni.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: (Hovoøí z lavice bez mikrofonu.)
Samozøejmì, mám návrh k poøadu schùze.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dobrá. Takže prosím, paní ministrynì,
máte slovo. A pokud pan pøedseda Fiala chce vystoupit také k této vìci,
tak pan pøedseda Faltýnek mu dá také prostor. (Má také návrh.) Výbornì,
tak potom se pøipraví pan pøedseda Faltýnek, potom pan pøedseda Fiala.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, ráda využívám této možnos-
ti, abych uvedla na správnou míru nìkteré interpretace, které zde slyším.

Nejprve ke kauze, kterou formuloval naprosto nepravdivì mùj
pøedchùdce, jak se dobøe žilo za protektorátu. Samozøejmì ani v
pøeneseném smyslu slova jsem nìco takového neøekla. Když ten výrok,
který v tom opravdu krátkém provedení byl publikován, znìl, že na území –
to území tam nebylo, bohužel – protektorátu se nic tak moc nedìlo, tak
jsem tím myslela opravdu teritorialitu. Myslím si, že kdo mì zná, tak nemùže
nikdy pochybovat o tom, že nikdy by mi nebyla lhostejná a nikdy bych
nezlehèila ani jednou ani jednu obì�, a� už by šlo o obì� èeskou,
nìmeckou, èínskou, americkou, vietnamskou. Smrt je vždycky to nejhorší,
co se mùže stát, obzvláš� když k ní dojde v prùbìhu váleèného konfliktu.
Absolutnì si nedovedu pøedstavit sama sebe ani svoji rodinu, že by
jakýmkoliv zpùsobem v minulosti, v pøítomnosti a troufnu si øíct i v
budoucnosti zlehèovala postavení a osudy obìtí nebo pozùstalých po
obìtech druhé svìtové války na území protektorátu. Když jsem to bohužel
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Poslanec Petr Fiala: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové, já se
musím vrátit k výrokùm paní ministrynì Válkové a k tomu jejímu
zdùvodnìní, které zde pøednesla. Já opravdu nechápu, ale nechápu, jak
mohl nìkdo po jejím vystoupení zatleskat.

Paní ministrynì, já jsem vaše vysvìtlení vùbec nepochopil, celé to
srovnání, jaký je rozdíl mezi územím protektorátu a protektorátem, to, že
se tu nic nedìlo, nebo ménì dìlo ve srovnání s jinými zemìmi, všechno
to, co jste tady vykládala, jsou opravdu ahistorické nesmysly. Já vám na-
bízím, že vám jako historik vysvìtlím, co se na území protektorátu
opravdu dìlo, a pak byste se stydìla, že takové vìci tady vùbec øíkáte a
opakujete je.

A to, co považuji – omlouvám se za to slovo – to, co považuji za oprav-
du velmi neslušné, je to, že místo abyste vysvìtlila svoje výroky, popø. se
za nì omluvila, tak napadáte opozici zpùsobem, který je pro mì
nepøijatelný. Já vám za sebe øíkám, já jsem tady žádná dlouhá léta nebyl,
já jsem šel do politiky v podstatì ve stejné chvíli jako vy. Nemáte právo
házet špínu na jiné, když sama dìláte obrovské politické chyby.

Já vás vyzývám, abyste na základì výroku o protektorátu a dalších
výrokù, které vám moji kolegové øekli, zvážila svoje setrvání ve funkci
ministrynì spravedlnosti. (Potlesk vpravo.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Stanjura, potom pan
pøedseda Kalousek.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Já jsem si pøeèetl vèera
až po tìch mediálních odezvách ten rozhovor, pøeèetl jsem si tiskovou
zprávu paní ministrynì ze vèerejšího dne, které ona øíká omluva, a peèlivì
jsem poslouchal její dnešní vystoupení. A fakt vám, kolegynì a kolegové,
nerozumím, že jste tomu mohli tleskat.

Zaènìme u toho teritoria. Srovnejte teritorium Èeskoslovenské republi-
ky a teritorium protektorátu Èech a Moravy a hned si odpovìzte, jestli se
nìco stalo, nebo nestalo. To za prvé.

A za druhé, v té vèerejší tiskové zprávì, které paní ministrynì Válková
øíká omluva, stejnì jako dneska øíká, že toho bylo málo na území bývalé
Èeskoslovenské republiky, na území protektorátu Èech a Moravy. Málo
váleèných událostí a málo obìtí. Ona to relativizuje tím, že ve srovnání s ji-
nými, ale to není omluva. To prostì není omluva.

Tøi sta tisíc obìtí je málo. Tak kolik je dost, abychom mohli øíct, že je to
srovnatelné s jinou zemí?

A nezlobte se na mì, relativizování obìtí ve váleèném konfliktu taky není
na místì, nebo srovnávání. Nìkdo válku vyvolal. Nìkdo vedl totalitní válku
a chtìl likvidovat celé národy vèetnì èeského národa a nìkdo se bránil se
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jako rozhovor, který se bude vìnovat odborným vìcem a prioritám resortu
spravedlnosti, a pak v prùbìhu toho rozhovoru, který trval hodinu dvacet
minut, po celodenním dni v parlamentu, hlavní tìžištì spoèívalo v otázkách
na pana Babiše, jeho morální integritu, to, co dìlal v 90. letech, konkrétní
kauzy, o kterých jsem vùbec nemìla ponìtí, a potom na moji rodinu, na mùj
názor na odsun – takže i toto bylo velice nekorektní. A já jsem v rámci to-
hoto rozhovoru øekla obecnì: korupce v justici, já dostávám rùzná ano-
nymní oznámení, všeobecnì víme, jak vypadá dùvìra ve spravedlnost a
nestrannost naší justice, že v tomto smyslu využiji všech svých zákonných
nástrojù, abych to, co nám opozice pøedala a na co teï ukazuje a
upozoròuje, abych to v co nejkratší dobì nejspravedlivìjším a legálním
zpùsobem odstranila.

Máme štìstí, že je nás v koalici více než vás, kteøí jste zkazili, co jste
mohli. (Potlesk v èásti sálu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak teï tady mám jeden, dva, tøi, ètyøi,
pìt pøednostních práv. Takže já je asi uplatním tak, jak ty pøihlášky byly
vzneseny. Takže pan poslanec Faltýnek. Pane pøedsedo, máte slovo, pro-
tože jste se pøihlásil s pøednostním právem jako první. Po vás vystoupí pan
pøedseda Fiala, pak pan pøedseda klubu Stanjura, pak pan pøedseda
Kalousek a pan ministr Herman. Prosím, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Hezké odpoledne, dámy a pánové, váže-
ní kolegové, já se nezúèastním této diskuse, pøedpokládám, že asi
místopøedseda našeho klubu kolega Vondráèek se k tomu vyjádøí.

Já jsem se pøihlásil k prosbì o zmìnu programu jednání naší schùze, a
sice konkrétnì tak, že bych si dovolil požádat po dohodì s ministrem o-
brany o pevné zaøazení tìchto bodù našeho programu. Konkrétnì bod
èíslo 38, tøetí ètení vládního návrhu zákona, kterým se mìní zákon è. 170 o
váleèných veteránech, snìmovní tisk 32, potom bod èíslo 50, Rozhodnutí
vlády o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných státù pøes území
Èeské republiky v roce 2014, tisk 89, a bod 51, Informace o vojenských
cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské republiky se zahranièními part-
nery, tisk èíslo 95, a to konkrétnì na støedu 26. bøezna dopoledne po již
pevnì zaøazených bodech. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak, pane pøedsedo, ze závìrù grémia
vyplývá to, že už je navrženo zaøadit body 50 a 51 právì do toho èasového
období, kam to navrhujete vy, takže já bych z vašeho návrhu uèinil takovou
drobnou modifikaci toho a navrhl bych, že bod 38 bychom zaøadili jako bod
èíslo 7 po tìch dvou již navržených bodech. Dobrá.

Pan pøedseda Fiala, prosím, máte slovo.
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A netýká se to pouze výroku paní ministrynì a skuteènosti, že tyto výroky
zaštítil pøedseda hnutí ANO a v podstatì hnutí jako takové. Týká se to i
zcela otevøených výhrùžek, které vèera zaznìly od prvního místopøedsedy
vlády a ministra financí. To, že v odpovìdi na otázku pan pøedseda a mi-
nistra Babiš zaútoèil na svobodné médium zpùsobem, které si myslím ni-
kdo z nás nepamatuje, to je zaznamenáníhodné, ale domnívám se, že to je
vìcí médií, že média mají dostateènì velkou sílu, aby se umìla takovýmto
útokùm bránit, pokud tedy chtìjí a nebojí se. Útok byl veden v rámci
pomìrnì dlouhé a známé strategie – nìkoho si koupím, nìkoho zastraším.
Pokud se holt nìkteøí novináøi nechají koupit a nìkteøí se nechají zastrašit,
tak to na veøejnosti pravdìpodobnì panu ministru Babišovi projde. To o-
pravdu záleží jenom na novináøích. Ale co by mu nemìlo projít, a zejména
by to nemìlo projít i panu pøedsedovi vlády, byla zcela zjevná výhrùžka, že
kdo nebude dostateènì servilní k panu ministrovi financí, tak mùže poèítat
s beròákem. To zaznìlo zcela jasnì, zcela otevøenì. A za své ministry je
odpovìdný pan pøedseda vlády.

Já si myslím, že opìt v diskusi, kde se budeme moci vyjádøit všichni, by
mìlo zaznít, jestli se pan pøedseda vlády ztotožòuje s tím výrokem, vedle
kterého stál a který slyšel, a jak chce zajistit, aby významné represivní a
kontrolní pravomoci jeho ministrù nebyly zneužívány. Proto velmi podporu-
ji návrh, který byl pøedložen paní poslankyní Nìmcovou. Dìkuji. (Potlesk z
øad poslancù TOP 09.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr Herman má slovo. Po nìm
pan místopøedseda Filip.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Vážený pane pøedsedo, kolegynì
a kolegové, já asi na rozdíl od vás nejsem odkázán jenom na zprávy z mé-
dií, protože jsem ten veèer minulý týden s paní profesorkou Válkovou byl
tìsnì pøed tím rozhovorem. Bylo to pozdì veèer, když jsme tady skonèili,
mìli jsme jednání v mé kanceláøi. Vím, že to byla velmi stresová situace a
paní profesorka žádala pøítomného novináøe, jestli by bylo možné rozhovor
odložit. Z èasových dùvodù to nešlo. Samozøejmì jistì každý neseme
odpovìdnost za to, co dìláme, co øekneme, ale vím také, že opravdu paní
profesorka ani v nejmenším nemyslela jakoukoliv relativizaci toho, co se v
dobì druhé svìtové války na našem území dìlo.

Prosím vás, asi víte historii mé rodiny. Pocházím z rodiny, která ztratila
mnoho pøíslušníkù v dobì takzvaného koneèného øešení. Moji pøíbuzní jsou
na stìnách zmínìné Pinkasovy synagogy. Já bych v nejmenším nikdy ne-
schválil jakoukoliv relativizaci zloèinù nacismu. A myslím si, že je tøeba, a-
bychom se snažili na tomto poli pracovat v duchu smíøení. Nezneužívejme
tohoto tématu k populistickým a laciným postojùm. Prosím vás o to. Paní
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zbraní v ruce. A chcete srovnávat obìti na obou dvou stranách? To pøece
nemùžete myslet vážnì! A vy tomuto tleskáte.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek. Po nìm pan
ministr Herman.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Dámy
a pánové, já jsem se vèera velmi ostøe vyhradil jménem TOP 09 proti pod-
le mého názoru skandálnímu výroku, který by nikdy nemìl zaznít ve veøejné
diskusi, tím ménì od ministra èeské vlády. Domníval jsem se však, že
nìèím, co bylo alespoò prezentováno jako omluva, tato vìc mùže být
uzavøena a že se tím dnes nemusíme zabývat. Nicménì po vystoupení pa-
ní ministrynì Válkové si to poslanecký klub TOP 09 opravdu nemyslí. Já teï
nevím, co bylo skandálnìjší. Jestli to, co zaznìlo v rozhovoru s Danielem
Kaiserem, anebo to, co zaznìlo teï. Domnívám se, že to, co teï zaznìlo,
nebylo vytrženo z kontextu a nebylo zpùsobeno nepøátelsky vedeným roz-
hovorem. Zaznìlo nìco naprosto nehorázného: "Já samozøejmì lituji všech
lidských obìtí, ale vztahovala jsem to z hlediska teritoriality." Ono toto teri-
torium tisíciletého èeského státu, teritorium svobodné Èeskoslovenské re-
publiky bylo okupováno tím nejagresivnìjším možným zpùsobem, "ale ono
se tady zas tak nic moc nedìlo", se domnívá ministrynì spravedlnosti vlády
Èeské republiky.

Protože to je ministrynì spravedlnosti vlády Èeské republiky a protože
za ministry vlády odpovídá pøedseda vlády, tak se domnívám, že je témìø
vylouèeno, aby tato Snìmovna v diskusi neslyšela jasné stanovisko
pøedsedy vlády k tìmto otázkám. Co si vlastnì vláda myslí, co se dìlo s
tímto teritoriem a zda tady obìtí bylo málo, nebo moc. Ale v øádné diskusi,
ve které se budou moct vyjádøit všichni poslanci, a ne pouze ti, kteøí jsou
vybaveni pøednostním právem. Jak známo, hroznì to tøeba vadí panu ko-
legovi Komárkovi. Já bych si opravdu pøál, aby se mohli vyjádøit všichni,
proto si dovolím podpoøit návrh kolegù z ODS na to, aby to bylo zaøazeno
jako bod na schùzi této Snìmovny.

Netýká se to pouze výroku paní ministrynì Válkové. Ono se to týká i to-
ho, že výrok byl zaštítìn prvním místopøedsedou vlády, že výrok byl zaštítìn
pøedsedou hnutí ANO, že nikdo z hnutí ANO se od výroku paní ministrynì
nedistancoval. Máme plný dùvod se domnívat, že to, co prezentovala a pre-
zentuje paní ministrynì, co øekla dnes tady na tomto místì, a tady se snad
nikdo nemùže hájit tím, že to bylo vytrženo z kontextu a že to bylo
zpùsobeno nepøátelsky vedeným rozhovorem, je postoj hnutí ANO, což je
druhá nejsilnìjší frakce v této Snìmovnì a vládní strana. To je závažná vìc!
Nejenom z hlediska dìjin Èeské a Èeskoslovenské republiky, je to zejména
závažná vìc z hlediska budoucnosti a obavy o naši budoucnost!
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Poslanec Petr Fiala: Dámy a pánové, poznámka pana místopøedsedy
snìmovny Filipa mì pobavila, tak jen abych mu upøesnil, co se vlastnì
dìlo. Já jsem se v roce 1991, ani nevím, jestli to bylo v roce 1991, v Brnì
setkal s poslancem Evropského parlamentu za CSU Otto Habsburkem, je-
muž tehdy dìlal asistenta nìjaký Bernd Poselt. To je všechno a to je celé
pozadí té historky, kterou jste tu pøipomnìl.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: S pøednostním právem ještì paní
ministrynì Jourová.

Ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìra Jourová: Vážený pane
pøedsedo, vážené kolegynì a kolegové, cítím povinnost se zastat své
kolegynì Heleny Válkové nejenom za klub hnutí ANO, ale i za vládu, které
jsem èlenkou.

Mediální zkratka je nìco, co mùže èlovìka znièit, nìco, co nelze
pøedvídat, nìco, èemu možná nejde zabránit. Já znám Helenu Válkovou
pomìrnì dlouho a ani na vteøinu, ani když jsem si èetla výroky, které,
pøedpokládám, byly zkráceny, bych neèekala a nepøedpokládala, že zrov-
na ona se bude nìjakým zpùsobem vyjadøovat s despektem k obìtem
jakékoli války. Takže vìøím, že vy, kteøí chápete, že je tu zpùsobena jistá
hysterie v rámci politického boje, se nenecháte tímto zmást a budete k té
vìci pøistupovat z hlediska nìjakých lidských aspektù a že zvláštì vy, kteøí
znáte Helenu Válkovou, vìøím, budete stát na její stranì. Já aspoò ano.
Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek má slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já chci mít jistotu, že si rozumíme, pro-
to si dovoluji vystoupit ještì jednou. To, proè podporujeme návrh paní
poslankynì Nìmcové, není skuteènost, že zaznìl neš�astný výrok v médi-
ích, za který padlo snad nìco jako omluva. My sice ten výrok pokládáme
za skandální, ale pokládali jsme tu vìc za uzavøenou.

To, proè podporujeme návrh paní poslankynì Nìmcové, je vystoupení
paní ministrynì Válkové zde, kde, jak øíkala, uvedla tu záležitost na pravou
míru – a uvedla ji na pravou míru bez jakéhokoli mediálního tlaku, bez
jakéhokoli nepøátelského rozhovoru a zcela jistì nic nebylo vytrženo z kon-
textu. Zaznìlo to, co zaznìlo, zaznìlo, že z hlediska teritoriality se tady nic
tak moc nedìlo v protektorátu. Prosím, teï mùže být øeèeno, že jsem to vy-
trhl z kontextu, ale to, co bylo øeèeno, bylo øeèeno na zvukovém záznamu
a všichni jsme vidìli ministryni vlády Èeské republiky, jak o své svobodné
vùli tady pronáší slova, která by podle mého názoru žádný ústavní èinitel
Èeské republiky prostì veøejnì pronést nemìl, protože v opaèném pøípadì
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profesorka nic takového nemyslela a mediální zkratka, a známe to všichni,
nìkdy mùže vytvoøit jiný dojem, než jaký jsme mysleli. Vím o tom hodnì a o-
pravdu vás žádám, abychom nezneužívali tohoto køehkého tématu k takovým
populistickým postojùm, protože to není dobré. Je tøeba pracovat v duchu
smíøení, pøátelství a tolerance a to, co tady zaznívá, v tomto duchu není.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk poslancù ANO.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan místopøedseda Filip. Po nìm pan
pøedseda Kalousek.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, vážený pane pøedsedo.
Èlenové vlády, paní a pánové, já jsem pro to, abychom takový bod pro-
jednali, ale to, co bylo øeèeno nìkterými kolegy, mì vede k rozšíøení názvu
bodu. Já totiž jako relativizaci toho, co se tady odehrávalo v období roku
1938 až 1945, beru i jednání, která tady vedou rùzní pøedstavitelé, vèetnì
pøedstavitelù vlády se sudetonìmeckým landsmanšaftem. Mì pøimìlo k to-
muto vystoupení vystoupení pana kolegy Fialy. On byl první, který v roce
1991 pøijímal Bernda Posselta v Brnì a oslavoval ho tady. (Potlesk z øad
poslancù ANO.) Já jsem pøesvìdèen, že nech� ten bod je rozšíøen právì o
to, jakým zpùsobem jednají pøedstavitelé èeské vlády s obèanským sdru-
žením takzvaných sudetonìmeckých vyhnancù. Protože to mì uráží ze
všeho nejvíc! Samozøejmì chci, aby se naše vyjádøení shodovalo s tím, co
napsala naše Kateøina Koneèná jako stanovisko KSÈM k vystoupení paní
profesorky Válkové. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní pan pøedseda Kalousek. Potom
pan pøedseda Fiala. Jenom abych mìl úplnì jasno, pan místopøedseda
Filip navrhuje rozšíøit bod navrhovaný paní poslankyní Nìmcovou, ale s tím
by asi musela souhlasit. Ptám se, jestli s tím souhlasí. Nesouhlasí, to zna-
mená beru to jako navržení nového bodu ze strany pana místopøedsedy
Filipa, takže budeme hlasovat o dvou rùzných vìcech.

Prosím, pane pøedsedo, máte slovo. 

Poslanec Miroslav Kalousek: Já nemohu nereagovat na vystoupení
pana ministra Hermana. Ano, mediální zkratka, máme s tím všichni nìjaké
zkušenosti, to opravdu mùže nìkam posunout. Proto jsme se nedomnívali,
že se tím máme na dnešní schùzi zabývat. Ale mediální zkratka nemohla
posunout vystoupení, které tu uèinila paní ministrynì. A pokud se za nìj
stavíte, pane ministøe, pak se s ním ztotožòujete, a pokud se s tím
ztotožòujete, je mi vás hluboce líto.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Fiala.
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nerozumìli. Ale to musí být bod zaøazen a otevøen. Dìkuji. (Potlesk
nìkolika poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: To byla poslední pøihláška s pøednost-
ním právem. Nyní se vrátím k písemným pøihláškám k poøadu schùze. Paní
poslankynì Havlová má slovo. Pøipraví se pan poslanec Votava.

Poslankynì Olga Havlová: Vážený pane pøedsedající, vážená vláda,
vážené kolegynì, vážení kolegové, ráda bych navrhla zaøazení nového
bodu na poøad zítøejšího jednání Poslanecké snìmovny, a to jako bod prv-
ní s názvem Informace vlády o pøistoupení k fiskálnímu paktu.

Vláda na svém vèerejším jednání rozhodla o pøístupu ke Smlouvì o
stabilitì, koordinaci a správì v hospodaøení a mìnové unii, zkrácenì o
pøistoupení k fiskálnímu paktu.

Dnes budeme projednávat jako první bod postoj Poslanecké snìmovny
k dìní na Ukrajinì. Nechci toto téma vùbec nìjak zpochybòovat, ale téma
fiskálního paktu, chci podotknout, že je pro nás i pro všechny obèany
Èeské republiky velice dùležité.

Zhruba pøed mìsícem jsem podala písemnou interpelaci na pana
pøedsedu vlády, na pana ministra zahranièí i na pana ministra financí, a-
bych získala podrobné informace o této smlouvì, a do dnešního dne jsem
nedostala žádnou odpovìï. Podmínky totiž nejsou vùbec jednoduché a v
mnohém velmi nejasné. Dohoda obsahuje rovnìž velmi závažná ustanove-
ní, která nejsou podle mého veøejnosti vùbec známa. Smlouva napø. stano-
vuje, že veøejné finance všech signatáøských zemí jsou vyrovnané nebo v
pøebytku. Velmi by mì zajímalo, které zemì toto primární pravidlo plní. Ve
smlouvì mì pøekvapují velmi nejasné formulace, napø. jde o to, že zemì se
sice mohou odchýlit od vyrovnaných rozpoètù, ale jen za výjimeèných o-
kolností. 

Není však jasné, co takové výjimeèné okolnosti pøesnì znamenají a kdo
bude rozhodovat, že nastaly. Bude to Brusel, nebo to budeme my? Státy
mají zpravidla smlouvy implementovat do svého právního øádu. Proto by
mì také zajímalo, kolik státù to skuteènì udìlalo a které se na to, lidovì,
vybodly a jaký postih proti nim Evropská unie schválila.

Ráda bych také pøipomnìla, že na dodržování paktu má dohlížet Rada
Evropské unie a Evropská komise. Jak tedy taková kontrola bude probíhat?
To na Ministerstvo financí budou jezdit bruselští komisaøi, úøedníci a koukat
našemu ministrovi pod prsty? Nebo co si mùžu pod takovým usnesením
pøedstavit?

Dùležité také je, že Evropský soudní dvùr mùže udìlit pokutu, pokud
nìkterý stát dohodu nedodržuje. Stál už nìkterý stát pøed tímto soudem?
Byly už nìjaké pokuty udìleny a v jaké výši? Nebo jsou opravdu všichni
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je to skandál. A domnívám se, že prostì o tom máme vést parlamentní
debatu.

A znovu opakuji, že k tomu se má vyjádøit pøedseda vlády, pøedseda
vlády jako èlovìk odpovìdný za celou vládu, abychom vìdìli, zda se s
tìmito výroky, které tady dnes zaznìly, vláda ztotožòuje, èi nikoliv.
Abychom vìdìli, zda se vláda ztotožòuje s tím, že je otevøenì vyhrožo-
váno každému, kdo není dostateènì servilní, že na nìj pošlu beròák, jsem-
li ministr financí a mám-li ty beròáky podøízené. I na to by mìl pøedseda
vlády umìt odpovìdìt a Poslanecká snìmovna by mìla umìt na to øíct
svùj názor. Máte samozøejmì, kolegové, plné právo hlasovat proti
zaøazení tohoto bodu, ale pokud ten bod nezaøadíte, je jedno jediné
vysvìtlení: S tìmi výroky a s tím postojem se ztotožòujete a je to politika
vlády Èeské republiky a bude nezbytné s touto politikou poèítat. (Potlesk
z pravé strany sálu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní ministrynì Válková má slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane pøedse-
do, já jsem se nenechala teï vyprovokovat, ale jen mi, myslím, minulý
týden øekl pan poslanec Kalousek vaším prostøednictvím, že mnì nerozu-
mí, když jsem hovoøila o novelizaci v souvislosti s náklady ve vìcech ba-
gatelních sporù na vymáhání pohledávek do 10 tisíc korun, tak teï já zase
nerozumím vùbec jemu, ale absolutnì mu nerozumím, protože já jsem se
tu naopak snažila vysvìtlit, že zlovolnì byl mùj výrok interpretován a že se
to netýkalo obìtí, a to srovnání jsem tady uvedla, takže opravdu buï jsem
také tak naivní, jak on tenkrát øíkal, že je naivní nebo hloupý, tak buï jsem
tak hloupá a naivní, že mu nerozumím, ale poprosila bych ho, aby nám to
vysvìtlil, co ho tak na mém vystoupení pobouøilo, protože tady on potom
vyvolává atmosféru, která se do Poslanecké snìmovny vùbec nehodí. Není
totiž konstruktivní.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji. To se stává, paní ministrynì, že
si lidé nerozumìjí. Já si vzpomínám, že jsem vás skuteènì minulý týden
požádal o nìjaké resumé a vy jste, za to vám ještì jednou dìkuji, vystou-
pila a ve dvou vìtách a naprosto preciznì øekla, o co ve vašem vystoupe-
ní šlo. A já jsem tomu porozumìl. O nic jiného nežádá paní ministrynì
Nìmcová ve svém návrhu a já ve své podpoøe. Pojïme si to tedy vysvìtlit.
Pokud si to vysvìtlit nechceme a nechceme o tom debatovat, tak to není
konstruktivní. Konstruktivní je slušná žádost o to, aby Poslanecká
snìmovna o tom diskutovala, aby nebylo nejmenších pochyb, že jsem si
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samozøejmì ve vhodnou dobu hlasovali o pøípadném hlasování o tøetích
èteních i odpoledne. Takže budeme hlasovat jako bod 8.

Posledním pøihlášeným je pan poslanec Kolovratník. Prosím máte slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji, vážený pane pøedsedající.
Vážení èlenové vlády, poslankynì a poslanci, já jsem tu za volební komisi.
Pøipomenu, že jsme se minulý týden zaèali vìnovat ustavení vyšetøovací
komise ke kauze Opencard. A pokud chceme tuto komisi stihnout ustavit
vèetnì pøedsedy na této schùzi, tedy dnes a zítra, musíme provést její u-
stanovení a zvolit její èleny.

Komise dnes ve 13 hodin projednala návrhy na èleny komise. Má svo-
je usnesení èíslo 47. Já bych vás rád v tuto chvíli požádal, aby hlasování o
složení, tedy o návrhu na volbu èlenù vyšetøovací komise Opencard, bylo
zaøazeno na dnešní odpoledne jako druhý bod po bodu Ukrajina, tedy po
bodu èíslo 55. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. A to byla poslední pøihláška k
poøadu schùze. Já jenom rychle pøeètu omluvy. Za prvé, pan poslanec
Štìtina ruší svoji omluvu a je pøítomen, pan poslanec Adámek se omlouvá
od 15.30 z pracovních dùvodù a pan poslanec Tejc se omlouvá od 15 do
16.30 z pracovních dùvodù. To jsou ještì omluvy.

A pokud nejsou další pøihlášky k poøadu schùze, tak se hlasováním
vypoøádáme s jednotlivými návrhy.

V prvním hlasování bychom hlasovali o tom, co navrhlo vedení
Snìmovny, tzn. zaèít bodem 55 a pevnì zaøadit body 37, 50 a 51.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 68, pøihlášeno je 185, pro 168, proti nebyl nikdo.
Tento návrh byl pøijat.

Nyní se tedy budeme vìnovat jednotlivým návrhùm tak, jak byly
pøedneseny.

Paní poslankynì Nìmcová chce zaøadit nový bod, což je Stanovisko
pøedsedy vlády k výrokùm ministrynì spravedlnosti o situaci v
Èeskoslovensku v dobì protektorátu. Žádá jako druhý bod, tedy po bodu
Ukrajina.

Zahajuji hlasování a ptám se... (Námitka z pléna.) Pardon, prohlašuji to-
to hlasování za zmateèné. Všechny vás odhlašuji. Prosím, abyste se znovu
pøihlásili. (Dìje se.)
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tak vzorní? Jedná se o smlouvu formální, anebo je to opravdu dùležitá
smlouva?

Nastínila jsem zde nìkolik málo otázek, které jsou s pøijetím fiskálního
paktu spojené. Já chápu, že pro nìkteré z vás trochu pøedbíhám, ale mys-
lím, že je to tak dùležité téma, že by vláda nám i èeské veøejnosti mìla øíci,
co to je ten fiskální pakt za smlouvu, o èem tu vlastnì budeme pøíštì hla-
sovat. Informace, které by v tomto bodu mìly padnout, by mìly zahájit
veøejnou debatu, zda tento pakt skuteènì pøijmeme, nebo odmítneme.
Informovanost nás poslancù i veøejnosti musí být tedy naprosto maximální.
Chtìla bych, aby vláda vysvìtlila své eurohujerské heslo co nejrychleji nám
i obèanùm. K pøijetí paktu totiž nejsme nièím nuceni.

Ptám se: Proè a proè právì teï? Proè se schvalují tak dùležité smlouvy
jako dodatek jednání vlády? Dìlá to na mì dojem, že se tím nesledují eko-
nomické zájmy Èeské republiky, ale spíše se odehrávají body pro
pøedvolební kampaò.

Žádám: Vysvìtlete nám, co za tím vším stojí. Já rozhodnì
nezpochybòuji, že bychom mìli být fiskálnì odpovìdní, ale proè nám to
má zase diktovat Evropská unie? Proè se zase máme dostávat do podruèí,
proè odevzdáme svoji svrchovanosti do Bruselu? Nechápu, proè bychom
mìli tuto smlouvu pøijímat. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Votava, pøipraví se pan
poslanec Velebný.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Dobré odpoledne, dámy a
pánové, pane pøedsedo, kolegynì, kolegové, vládo. Dovolil bych si
navrhnout vyøazení bodu 32, což je tisk 123, z poøadu této schùze. Jedná
se o smlouvu o zabránìní dvojího zdanìní mezi Èeskou republikou a
Kosovem. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Velebný.

Poslanec Ladislav Velebný: Pane pøedsedo, vážená vládo, dámy a
pánové, navrhuji zmìnu programu na zítøek dopoledne, aby bod 41,
snìmovní tisk 99, energetický zákon, byl zaøazen jako ètvrtý bod
dopoledne. V pøípadì, že to nebude akceptováno, tak vás prosím, aby by-
lo hlasováním rozhodnuto, že o tomto návrhu zákona budeme moci hlaso-
vat i po 14. hodinì zítra. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: No, my tam máme navržených již sedm
bodù, takže by to mohl být bod 8, pokud to akceptujete. (Poslanec Velebný
kývá na souhlas.) Dobrá. A pokud by bylo potøeba, tak bychom
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Hlasování èíslo 72. Pøihlášeno 182, pro 169, proti nebyl nikdo. Tento
návrh byl pøijat.

Pan místopøedseda Filip chtìl taky nový bod, který se pokusím zformu-
lovat: Informace pøedsedy vlády o jednání èlenù vlády s pøedstaviteli
sudetonìmeckého landsmanšaftu. Kam si to pøejete, pane místopøedsedo,
zaøadit? Na zítra odpoledne, dobøe.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 73, pøihlášeno je 181, pro 36, proti 104. Tento návrh
také nebyl pøijat.

Paní poslankynì Havlová, nový bod Informace vlády o pøistoupení k fis-
kálnímu paktu na støedu 26. jako první bod. Už jich tam máme sedm
zaøazených. Ale dobrá, tak to podrobím hlasování a uvidíme, jak to do-
padne.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tím, aby informace vlády o
pøistoupení k fiskálnímu paktu byla zítra jako první bod. Kdo je pro, a�
stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 74. Pøihlášeno 181, pro 79, proti 71. Tento návrh
nebyl pøijat.

Pan poslanec Votava, vyøadit bod 32, tisk 123, smlouva s Kosovem.
Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí, aby tento tisk byl vyøazen, a�

stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má èíslo 75, pøihlášeno 182, pro 131, proti 31, tento návrh byl

pøijat a bod byl vyøazen.

Pan poslanec Velebný, energetický zákon, což je bod 41, jako osmý
bod zítra dopoledne.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne
ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 76. Pøihlášeno je 183, pro 113, proti 40. Tento návrh
byl pøijat.

Poslední je návrh pana poslance Kolovratníka, abychom zaøadili nový
bod jako druhý bod po bodu 55 dnes, a to je návrh na volbu èlenù
vyšetøovací komise k Opencard.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne
ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 77. Pøihlášeno je 183, pro 170, proti 1. I tento návrh
byl pøijat.
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Zahájím hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem paní poslankynì
Nìmcové. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování èíslo 70, pøihlášeno je 174, pro 72, proti 53. Tento návrh nebyl
pøijat.

Pan ministr Stropnický... Indikuje, že nemohl hlasovat. Já se zeptám,
zda chcete vystoupit pro stenozáznam a oznámit to, nebo zda chcete zpo-
chybnit hlasování, pane ministøe... Ptám se, zda chcete vystoupit pro ste-
nozáznam, nebo zda si pøejete, abychom hlasovali znovu. (Ministr
Stropnický odpovídá mimo mikrofon pøímo pøedsedovi Hamáèkovi.) Takže
pouze pro stenozáznam: pan ministr Stropnický, aèkoliv chtìl hlasovat, tak
nemohl, protože mu nefungovalo hlasovací zaøízení, a nezpochybòuje hla-
sování. (K hlasovacímu zaøízení ministra Stropnického pøichází technik.)

Vzhledem k tomu, že to stále asi je problém, tak já vás ještì jednou od-
hlásím. Prosím, abyste se znovu pøihlásili. Už to panu ministrovi funguje?
Vypadá to, že je to v poøádku.

Pan pøedseda Kováèik chce vystoupit. Prosím máte slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážená
vládo, paní a pánové, pamatuji si dobu, kdy právì to, když nìkdo i tøeba
jenom špatnì na mikrofon formuloval ono zpochybnìní hlasování nebo
oznámení pro stenozáznam, tak z toho tady – nechci se napravo teï úplnì
moc dívat – byl dìlán problém. Já bych poprosil, aby bylo drženo to, že
jestli nìkdo má problém s hlasováním, tak a� to sám jde oznámit a sám
øekne Snìmovnì, co vlastnì myslí. Neinterpretujme jeden druhého
vzájemnì ani v této souvislosti. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nikdo se nehlásí, budeme pokraèovat
dalším hlasováním, což je návrh pana poslance Blažka, který chce zaøadit
nový bod Stanovisko pøedsedy vlády k pokusùm ministrynì spravedlnosti
zpolitizovat soustavu státního zastupitelství a justice. Kam to chcete
zaøadit, pane poslanèe? (Poslanec Blažek mimo mikrofon: Jako druhý
bod.) Jako druhý bod dnes, ano.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem pana poslance
Blažka, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 71, pøihlášeno 180, pro 63, proti 67. Tento návrh
nebyl pøijat. 

Pan pøedseda Faltýnek navrhoval po mírné modifikaci, aby bod 38, tisk
32, byl zaøazen na støedu jako sedmý bod.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne
ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?
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Z návrhu paní poslankynì Nìmcové bychom velmi akceptovali onu
první vìtu, která zní: "Poslanecká snìmovna bere na vìdomí informaci mi-
nistra zahranièních vìcí k situaci na Ukrajinì." Za tuto vìtu bych prosím
místo teèky navrhoval umístit èárku a vìta by pokraèovala dál: "do které se
výraznì promítly aktuální postoje Evropské unie a Severoatlantické alian-
ce."

Ostatní odstavce návrhu paní poslankynì Nìmcové si dovoluji nahradit
textem pod body 2, 3 a 4 tak, jak jsme jej rozdali na stoly.

S tím, že bod 2 zní: "Poslanecká snìmovna se znepokojením sleduje, že
se k politické moci na Ukrajinì dostaly nedemokratickou cestou i fašizující
síly, které jsou mezinárodnì posilovány a ohrožují demokratický vývoj ne-
jen na Ukrajinì, ale i v øadì dalších zemí."

Bod 3 potom by znìl: "Poslanecká snìmovna vyzývá vládu Èeské re-
publiky, aby mnohem dùraznìji podporovala šest univerzálních hodnot,
které Organizace spojených národù prezentovala v Deklaraci pro tøetí ti-
síciletí. Jde o svobodu, rovnost a solidaritu, toleranci, nenásilí, respekt vùèi
životnímu prostøedí a sdílenou odpovìdnost za stav svìta."

A ètvrtý bod by potom znìl: "Poslanecká snìmovna vyzývá vládu Èeské
republiky, aby v souvislosti se situací na Ukrajinì prosazovala mírová
diplomatická øešení."

Tolik návrh pozmìòovacího návrhu k návrhu paní poslankynì Nìmcové
a já vám dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane pøedsedo. Nechám to
samozøejmì na paní navrhovatelce, ale obávám se, že to spíše než proti-
návrh je vlastní návrh usnesení. (Pøedseda Kováèik opakuje, že je to
pozmìòovací návrh.) Ale my se s tím nìjak urèitì hlasováním vypoøádáme.

Ptám se, kdo se hlásí do podrobné rozpravy. Nikdo. Podrobnou
rozpravu konèím.

Pøistoupíme tedy k hlasování. Zeptám se ještì pøed hlasováním, zda je
zájem o závìreèná slova. Není tomu tak, není tomu tak. Výbornì. V tom
pøípadì poprosím paní navrhovatelku, aby nám navrhla postup hlasování,
v jakém poøadí budeme o jednotlivých usneseních hlasovat.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo.
Nejprve si budeme muset vyjasnit postup k návrhu, který byl právì
pøednesen. Zda budeme tento návrh chápat tak, jak jej popsal pan
pøedseda klubu KSÈM, tedy jako pozmìòující k návrhu mému. Pokud by
tomu tak bylo, museli bychom nejprve hlasovat o nìm. V pøípadì, že by ne-
prošel, by se potom hlasovalo o návrhu mém. Jsem pøesvìdèena jako
zpravodaj, že to je spíše samostatný návrh než pozmìòující návrh k tomu
mému, proto vás žádám o návrh dalšího postupu. Jestli hlasováním roz-
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Ptám se, jestli bylo hlasováno o všech návrzích tak, jak byly
pøedneseny. Nevidím žádnou námitku a vidím žádost o vystoupení od pana
pøedsedy Stanjury. Prosím.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Jenom pro stenozáznam bez toho, že
bych zpochybòoval hlasování. V hlasování èíslo 75 jsem hlasoval ne, a na
sjetinì mám ano. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Zeptám se pana poslance Kádnera,
jestli je to také vystoupení k hlasování? Dobrá. Tak pan poslanec Laudát.

Poslanec František Laudát: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové,
ono se to nehodí do programu jednání. Já jsem sem nechtìl zaøazovat
žádné mimoøádné body navíc, už tady bylo toho dost. Nicménì zazname-
nal jsem výroky pana ministra financí Babiše smìrem...

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane poslanèe, omlouvám se, ale teï
nevím, není rozprava. (Poslanec Laudát chce pøednést technickou po-
známku.) Ani technická není možná. Pokud nemáte pøednostní právo nebo
nechcete vystoupit k hlasování, tak vás nemùžu nechat mluvit. Omlouvám
se.

Tak tím pádem budeme pokraèovat bodem èíslo

55.
Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky

Tento bod byl pøerušen pøed ukonèením podrobné rozpravy. Prosím
paní navrhovatelku, paní poslankyni Nìmcovou, a pana ministra
zahranièních vìcí, ano, oba jsou zde, a ptám se, kdo se hlásí do podrobné
rozpravy. Pan pøedseda klubu KSÈM.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážená
vládo, paní a pánové, jestli se pamatujete, tak právì z našeho podnìtu do-
šlo k onomu pøerušení pøed koncem podrobné rozpravy. My jsme požado-
vali, aby byly pøedloženy všechny návrhy, které tady byly naèteny, v
písemné podobì. Dnes jsme na poslaneckém klubu velmi peèlivì jednot-
livé návrhy posoudili. Nejde o žádnou legraci nebo o nìco velmi lehkého.
Je to doopravdy podle našeho soudu téma, které je velmi závažné. Dospìli
jsme k závìru, že návrh paní poslankynì Nìmcové by byl pro klub KSÈM
hlasovatelný s pozmìòovacím návrhem, který si teï dovolím naèíst.
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Poslankynì Miroslava Nìmcová: Nejprve je tady tedy návrhu
k usnesení, které bylo rozdáno písemnì na stoly dnes, je pøedložen
klubem KSÈM a je pozmìòovacím návrhem k mému návrhu. Nebudu
jej tady celý èíst, pøed chvílí jej pøeèetl pan pøedseda poslaneckého
klubu a máte jej písemnì k dispozici. Stanovisko je negativní. (Ministr:
Negativní).

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo
souhlasí s návrhem usnesení, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je pro-
ti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 79, pøihlášeno 182, pro 34, proti 112. Tento návrh
nebyl pøijat. Prosím.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Budeme hlasovat tedy o mém návr-
hu – o bodech 1, 2, 3, také je máte písemnì pøedloženy, nebudu je tedy
èíst, jako o celku. Stanovisko doporuèující.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr? (Ministr: Doporuèuji.)

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s návrhem usnesení, a�
stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 80, pøihlášeno je 179, pro 121, proti 17. Tento návrh
byl pøijat. Prosím dál.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Nyní budeme hlasovat o návrhu pa-
na poslance Ženíška, který má poté, pokud by nebyl tento návrh pøijat, má
zde ještì alternativní návrh. Nejprve ale hlasujeme o bodu èíslo 1 z usne-
sení, z návrhu usnesení pana poslance Marka Ženíška. Stanovisko je
doporuèující.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr?

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Pan poslanec Že-
níšek? Nesouhlasím.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo
souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 81, pøihlášeno 182, pro 38, proti 103. Tento návrh
nebyl pøijat.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Nyní tedy alternativa, protože nebyl
pøijat tento první bod u návrhu pana poslance Ženíška, navrhuje bod èíslo
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hodnout o tom, že to je samostatný návrh, nebo pana poslance Kováèika
požádat, zda by akceptoval to, že toto je jejich samostatný návrh. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane pøedsedo Kováèiku, sdìlte nám
svùj názor. Prosím.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Já si pøesto dovolím trvat na
tom, že je to pozmìòovací návrh a nejrychleji se s ním Snìmovna vypoøádá
hlasováním. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Prosím, paní zpravodajko.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Tak mým zájmem je také tady nevést
nìjaký procedurální spor, pøestože to tedy za pozmìòovací návrh nechápu,
ale navrhnu tedy Poslanecké snìmovnì tento postup pøi hlasování: dostali
jsme písemnì rozdány všechny návrhy, které byly pøeèteny v rámci po-
drobné rozpravy v pátek, dnes jsme dostali na stùl návrh, který tedy
pozmìòuje návrh mùj. Proto navrhuji hlasovat v tomto poøadí – nejprve –
takto, ještì to uvedu takto: mìla jsem navrženo poøadí – nejprve hlasovat o
mém pozmìòovacím návrhu, poté o návrhu pana poslance Ženíška, dále o
návrhu pana pøedsedy Poslanecké snìmovny Hamáèka, poté o návrhu pa-
na poslance Fialy, šestým hlasováním by bylo hlasování o návrhu pana po-
slance Kalouska, sedmým hlasováním oddìlené hlasování v pøípadì návr-
hu pana poslance Ivana Gabala nejprve o bodu èíslo 1, poté o bodu èíslo
2. Takto jsem s ním se domlouvala, zda by s tímto návrhem souhlasil.

Vzhledem k tomu pøedloženému návrhu ze strany KSÈM tedy modifiku-
ji tento návrh s tím, že nejprve budeme hlasovat o pozmìòovacím návrhu
k mému pøedloženému textu, pak by zùstalo tedy poøadí, že neprojde-li
tento návrh, budeme hlasovat o návrhu mém, tedy o všech bodech – 1, 2,
3 – zároveò a budeme dále pokraèovat v poøadí, které jsem Snìmovnì
navrhla.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, aby to bylo úplnì v poøádku, já ten-
to postup nechám odhlasovat, zeptám se – zahajuji hlasování a ptám se,
kdo souhlasí, abychom postupovali takto, jak navrhla paní poslankynì
Nìmcová, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 78, pøihlášeno 182, pro 160, proti 1, tento návrh byl
pøijat. Budeme tedy postupovat tak, jak bylo odsouhlaseno.

Prosím paní navrhovatelku, aby nám jednotlivé návrhy usnesení vždy u-
vedla, a pak požádám jak ji, tak pana ministra o stanovisko. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.
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Hlasování má èíslo 83, pøihlášeno je 183, pro 11, proti 105. Tento návrh
nebyl pøijat.

Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dále se vypoøádáme s návrhem,
který pøednesl pan kolega Miroslav Kalousek. Stanovisko zpravodaje
doporuèující.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Já tady k tomu mám
neutrální stanovisko.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Zahajuji hlasování, ptám se,
kdo souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 84, pøihlášeno 180, pro 48, proti 81. Tento návrh
nebyl pøijat.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dalším návrhem je návrh pana po-
slance Ivana Gabala, má dvì èásti, nejprve budeme hlasovat o bodu èíslo
1. Stanovisko zpravodaje doporuèující. (Ministr: nesouhlasné).

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ministr nesouhlasí, zahajuji hlasování a
ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má èíslo 85, pøihlášeno je 183, pro 48, proti 85, tento návrh
nebyl pøijat.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: A posledním hlasováním je tedy ná-
vrh pana poslance Ivana Gabala, který je uveden pod bodem èíslo 2.
Stanovisko zpravodaje doporuèující. (Ministr: Nesouhlasím.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Zahajuji hlasování, ptám se, kdo
souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 86, pøihlášeno 184, pro 38, proti 75. Tento návrh
nebyl pøijat.

To jsou všechna usnesení. Zeptám se paní navrhovatelky, zda pokládá
za nutné hlasovat o usnesení jako celku, nebo zda tak, jak byla usnesení
pøijímání, tak to je dostateèné.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Já se domnívám, že to není nutné,
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2, máte jej pøed sebou v písemné verzi. Tedy budeme hlasovat o tomto
návrhu – alternativní – mé stanovisko je doporuèující.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já se omlouvám, ale je zde nìjaká
nejasnost, tak prosím pana pøedsedu Kalouska, aby nám sdìlil, co se
stalo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Èistì procedurálnì, když bych se chtìl
pøít, máme za to, že ten alternativní návrh, který pøednesl pan poslanec Ž-
eníšek, je v podstatì totožný s vaším návrhem èíslo 3, který byl pøednesen
až potom, proto vám to dávám jako... takže myslíme, že v podstatì už byl
schválen v rámci...

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak ano, to znamená, že pokládáte ten
návrh za nehlasovatelný?

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Za nehlasovatelný. Já jsem vnímala,
že tam jsou drobné odlišnosti. Dìkuji za toto upøesnìní. Pokud Snìmovna
nebude mít námitku, mùžeme tedy považovat tento návrh za již
nehlasovatelný.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Námitka zde nezaznìla, to znamená,
pokládáme ho za nehlasovatelný a mùžeme pokraèovat dále.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Mùžeme pøikroèit k dalšímu hlaso-
vání, o dalším návrhu, tímto návrhem je návrh pøedsedy Poslanecké
snìmovny Jana Hamáèka. Stanovisko je doporuèující. (Ministr: Také
doporuèuji.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Zahajuji hlasování a ptám se, kdo
souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 82, pøihlášeno 183, pro 146, proti 11. Tento návrh
byl pøijat.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dalším hlasováním je, dalším hlaso-
váním tedy rozhodneme o návrhu pana poslance Radima Fialy. Stanovisko
zpravodaje je negativní. (Ministr: Také negativní.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Zahajuji hlasování a ptám se, kdo sou-
hlasí s návrhem usnesení, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti to-
muto návrhu?
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Poslanec Martin Kolovratník: Pane pøedsedající, dìkuji za slovo.
Vážení èlenové vlády, paní poslankynì a páni poslanci, otevíráme tedy ná-
vrh na ustavení vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny k provìøení
zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard. V rychlosti pøipomenu, že termín na
nominace do volební komise, na èleny této komise, byl vyhlášen do
vèerejších 12 hodin. Všechny kluby øádnì své nominace doruèily a voleb-
ní komise dnes ve 13 hodin tyto nominace projednala pøijala svoje usnesení
èíslo 47. Toto usnesení bylo okamžitì operativnì po jednání volební komise
doruèeno pøedsedùm všech poslaneckých klubù. Já vás nyní s tímto
usnesením a pøedevším tedy se jmény poslancù, kteøí byli nominováni do
komise, seznámím.

Pøipomenu, že volební øád nestanovuje, jestli se má tato vyšetøovací ko-
mise hlasovat jako celek en bloc, anebo po jménech. To by tedy mìlo
zaznít a mìlo by to být øešeno v rozpravì k tomuto volebnímu bodu.

A poslední vìtou ještì pøipomenu, že pokud dnes odpoledne tuto ko-
misi ustavíme, tak zvládneme vyhlásit do dnešního podveèera lhùtu na no-
minace na pøedsedu komise a mùžeme potom tajnou volbou po 24 hodi-
nách, tedy zítra v podveèerních hodinách, pøedsedu této komise zvolit tak,
aby mohla zaèít pracovat.

Nyní k onomu usnesení. Jak jsem øekl, je to usnesení èíslo 47, které øíká,
že volební komise povìøuje pøedsedu Martina Kolovratníka, aby navrhl
Poslanecké snìmovnì volbu èlenù vyšetøovací komise v tomto složení:
Adámek František za ÈSSD, Gabal Ivan za KDU-ÈSL, Chvojka Jan za
ÈSSD, Korte Daniel za TOP 09, Novotný Martin za ODS, Ondráèek Zdenìk
za KSÈM, Schwarz Bronislav za ANO, Štìtina Jiøí za Úsvit a Vondráèek
Radek za hnutí ANO.

Tolik tedy k usnesení a nyní vás, pane pøedsedající, žádám, abyste
otevøel rozpravu k tomuto bodu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane pøedsedo. Otevírám
rozpravu a ptám se, kdo se do ní hlásí, protože žádnou písemnou pøihlášku
nemám. Nikoho nevidím... Vidím. Omlouvám se. Paní poslankynì Jana
Èernochová se hlásí do rozpravy. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Dobré odpoledne, dámy a pánové.
Když už nestandardnì byla tato vyšetøovací komise na minulé schùzi na-
vržena, nikoliv s paritním zastoupením, ale se zvláštnì pomìrným zastou-
pením tak, aby tam zástupci ANO a zástupci ÈSSD mìli po dvou èlenech,
tak náš klub Obèanské demokratické strany se k tomu vyjadøoval, že to
skuteènì v minulosti nebývalo zvykem. Nebývalo v minulosti ale ani zvy-
kem to, že by se do tìchto komisí pøihlašovali bývalí policisté, kteøí se
mohou z nìjakého dùvodu dostat do støetu zájmù, a bohužel se to dìje ve
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pokud nebude námitka ze strany Poslanecké snìmovny. Byly odhlasovány
návrhy, které jsem pøednesla já, a návrh, který pøednesl pan pøedseda
Snìmovny Hamáèek, ostatní návrhy schváleny nebyly. Zda s tímto konsta-
továním tedy Poslanecká snìmovna souhlasí jako s dostateèným, tak ne-
musíme hlasovat o závìreèném usnesení, bude-li námitka, urèitì to jedno
usnesení ještì stihneme a zvládneme ho.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Kováèik. 

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Já tedy námitky nemám.
Jenom poznamenávám, že v pøípadì, nebudeme-li hlasovat o usnesení jako
celku, potom si buïme vìdomi, že jsme pøijali dvì usnesení, nikoliv jedno.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan ministr chce vystoupit? Pokud
ano, má samozøejmì prostor.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Dámy a
pánové, vážení kolegové, Ukrajina nebyla jednoduché téma pro rozpravu
ve Snìmovnì. Já jsem na vás v prùbìhu toho jednání apeloval, abychom
dokázali zaujmout k tomu stanovisko, které bude podpoøeno docela
slušným poètem poslancù. Tady se podaøilo nad tím základním usnesením
dosáhnout vlastnì více než ústavní vìtšiny. Já to pokládám za úspìch.
Dìkuji vám za debatu, která byla nìkdy i bouølivá, a je to pro mì další
dùkaz toho, že i o tìžkých zahraniènìpolitických tématech jsme schopni
jednat tak, že máme nakonec širokou shodu. Já si toho velmi považuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. A vzhledem k tomu, že zde není
již požadavek na hlasování o usnesení jako celku, tak konstatuji, že jsme v
tomto bodì pøijali dvì usnesení, a konèím projednávání tohoto bodu a
pøedávám øízení schùze.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážené paní poslankynì, vážení
páni poslanci, budeme pokraèovat a podle rozhodnutí, které jsme pøed
chvíli uèinili, pokraèujeme bodem èíslo

60.
Návrh na volbu èlenù vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny

k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard

Prosím, aby se slova ujal pøedseda volební komise Martin Kolovratník.
Pane pøedsedo, máte slovo.
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nìjakému omylu, tudíž ze dvou nominovaných pøípadných èlenù navržených
jsme stáhli ten poèet na jednoho. Teï se dozvídám, že jsou tady nìjaké
ještì jinaèí pomìry sil, a navíc se ještì navrch dozvídám, že tam nesmí
kdokoliv – nebo nemìl by být, abych nebyl brán za slovíèko – kdokoliv z
èlenù nebo èlenek této Poslanecké snìmovny. Když nás volièi ve volbách
do Poslanecké snìmovny volili, tak se až tak neptali, jestli nìkdo má
minulost tu èi onu, a když se zeptali, tak se sami rozhodli podle toho, jestli
tedy stojím za to, aby mì zvolil, nebo nestojím za to, aby mì zvolil. A oka-
mžikem, kdy mì voliè a kohokoliv z nás, kolegynì a kolegové, voliè zvolil,
tak v rámci této Snìmovny máme stejná práva, stejné povinnosti a rovné
postavení. Jsme tedy de facto i de iure volitelní a navrhovatelní do všech
orgánù Poslanecké snìmovny. Není tady žádné omezení, že jestli nìkdo
byl døíve policistou, tak nesmí do vyšetøovací komise. Já dokonce jsem
pøesvìdèen o tom, že byl-li nìkdo døíve policistou, tak je to spíše výhoda
než nevýhoda a mùže práci té komise v ledasèem prospìt, a dokonce si
myslím, že pokud nìkdo a priori odstavuje od práce v takovéto komisi pro-
fesionály, nebo bývalé profesionály, tak možná snad ani nechce, aby se ta-
dy doopravdy k nìèemu rozumnému a smysluplnému pøi práci té komise
došlo. Takže prostì já si myslím, že jak pan Schwarz, tak pan Ondráèek do
té komise patøí, a vùbec by mnì nevadilo, kdyby kdokoliv z tìch dvou
poslancù byl i ve funkci pøedsedy této komise. 

Možná by koneènì vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny dospìla
k jinému výsledku než k tomu, že to téma, kterému se vìnuje, držela
alespoò v mediálním povìdomí. Zatím moc jiných výsledkù jsme nedosáh-
li, ale i to držet v mediálním povìdomí je docela dobrý výsledek. Pojïme
zkusit ještì lepší a nedohadovat se, jestli tam ten èi onen patøí, nebo
nepatøí.

Dokonce jsem se doslechl, že právì tento klacek bude použit na nomi-
nanta klubu KSÈM a že v tajném hlasování, v tajných volbách, jste snad
nìkteøí z vás, nìkteré kluby, domluveni, že našeho nominanta vyøadíte.
Mùžete to samozøejmì tak udìlat. Myslím si ale, že bývalo dobrým zvykem,
že jsme si vzájemnì nekádrovali svoje návrhy. Já jsem vždycky odmítal, i
když mnì nebyl ten èi onen návrh po chuti, kádrovat. Já nebudu a my ne-
budeme nikoho kádrovat, protože nechceme, aby nìkdo jiný kádroval ko-
hokoli nám. Možná by bylo dobøe, kdybychom si tuto – pravda, nikoliv psa-
nou v jednacím øádì – zvykovou zásadu trošku uvìdomili a zaèali se pod-
le toho chovat.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu Kováèikovi. Nyní pan
pøedseda klubu TOP 09 Miroslav Kalousek, poté paní poslankynì Jana
Èernochová. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.
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dvou pøípadech. Je mi líto, že musím jmenovat pana poslance Schwarze,
který navíc i procházel touto Snìmovnou pøi hlasování o zbavení imunity na
jeho návrh, a pana poslance Ondráèka, který také byl v minulosti policis-
tou. A pokud tato komise má skuteènì pracovat nezávisle, má, tak jak jsme
si to tady øíkali pøi té dvouhodinové diskusi, k nìjakým závìrùm dojít, pak
by tam nemìli být lidé, kteøí mohou být jakýmkoliv zpùsobem
zpochybòováni. Takže to je dùvod, proè jsem se rozhodla tady vystoupit a
navrhla bych v souladu s jednacím øádem volbu tajnou tak, aby každý po-
slanec a poslankynì mìli právo se v tomto smyslu vyjádøit v té volbì.

Takže pane pøedsedo volebního výboru, prosím o tajnou volbu nebo o
hlasování o této proceduøe.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Byla navržena procedura.
Nyní s faktickou poznámkou pan poslanec Jeroným Tejc. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane pøedsedající, vážené kolegynì
a kolegové, já bych naopak chtìl vyjádøit názor, že možná bude dobøe,
když na rozdíl od minulých let tam nìkdo z bývalých policistù bude, tak aby
bylo zcela jasné, že komise má cíl vyšetøit ty vìci. Samozøejmì zkušenost
vyšetøovat a vùbec znát zpùsob, jak vyšetøování vést, není dána nám, kteøí
jsme pùsobili v jiných profesích. Já tøeba v roli advokáta k tomu mohu mít
blízko, ale rozhodnì bych neøekl, že mi je ta schopnost vlastní. Proto si
myslím, že pokud nejsou ti lidé ve støetu zájmù, to znamená, že by
napøíklad tu vìc kdykoliv pøedtím vyšetøovali, tak není dùvod, aby nebyli
èleny oné komise. Jsem pøesvìdèen, že poslanci jsou si v této vìci rovni.
Není tady nikdo, kdo by byl ve støetu zájmù, tak jak to bylo naznaèeno, a
to, že nìkdo má zkušenosti s vyšetøováním, samo o sobì podle mého
názoru mu nebrání v tom, aby se práce v komisi úèastnil, a pokud vím, tak
nikdo z tìch kolegù se neuchází o pozici pøedsedy té komise, což by mo-
žná mohlo být na hranì, ale rozhodnì si nemyslím, že by v této vìci moh-
lo dojít, tak jak bylo naznaèeno, k jakémukoliv støetu zájmù. Takže mi do-
volte, abych se tìchto dvou kolegù, kteøí byli jmenováni, v tomto smyslu
zastal. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane poslanèe. Nyní dvì
pøednostní práva – pan pøedseda klubu KSÈM Pavel Kováèik, poté pan
pøedseda klubu TOP 09 Miroslav Kalousek. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Já jsem do nedávné chvíle byl
pøesvìdèen, že jsme tuto komisi zøídili v poètu sedm a v paritním zastoupe-
ní. Pak mi nìkdo telefonoval prostøednictvím sekretariátu, že došlo k
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faktickou poznámkou pan poslanec Jeroným Tejc, pøipraví se pan poslanec
Josef Hájek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jeroným Tejc: Já už skuteènì k této záležitosti naposledy.
Ale my si skuteènì dnes nerozumíme. Tím myslím možná my zástupci ko-
alice a zástupci opozice. Já jsem mìl pocit, že ve vyšetøovací komisi – by�
jsem nebyl ten, který po ní volal, protože si myslím, že mùže pøinést i ne-
gativní efekty v tom smyslu, že bychom zasáhli do probíhajícího øízení – tak
jsem byl pøesvìdèen, že vyšetøovací komisi Snìmovna zøizuje proto, aby
se vyšetøilo, jak to bylo s kauzou Opencard, kdo za ní stál, kdo z ní profito-
val a jak celá tato kauza vznikla, zatímco teï nabývám dojmu, že možná
kolegové z opozice, alespoò nìkteøí, aniž bych jim cokoli chtìl vkládat do
úst, mají pocit, že celá komise by mìla být zøízena proto, aby vyšetøila ty
vyšetøovatele, jak oni zacházeli s tìmi údaji a jak vùbec došlo k obvinìní
tøeba Rady hlavního mìsta Prahy.

Já bych byl rád, aby ta první linie byla prioritní, abychom se skuteènì
dozvìdìli, kdo stál za tímto obludným projektem, který stál daòové poplat-
níky takové peníze bez jasného výsledku. A myslím, že to, jak to dopadne,
a� se rozhodne v tajné, nebo veøejné volbì, myslím, že vždy tady platilo to,
že si skuteènì nekádrujeme jednotlivé zástupce stran. Ale pokud zavede-
me nové principy, je to samozøejmì možné, ale dùležité je, aby ta komise,
pokud už jsme ji tedy odsouhlasili, vznikla a zaèala pracovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. Nyní pan
poslanec Josef Hájek s faktickou poznámkou. Pane poslanèe, máte slovo.
Prosím.

Poslanec Josef Hájek: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
kolegynì, kolegové, po dojemném vystoupení paní Èernochové – to je slo-
žité reagovat na krásnou dámu, na bravurní vynikající slovník pana
Kalouska je také složité reagovat, kdy apeloval na to, že se dostáváme do
situace, kdy pan ministr útoèí na nezávislost rùzných institucí.

Já v pøedvolební kampani jsem studoval, mìl jsem tam v televizní
debatì situaci øešení odvolání policejního prezidenta Lessyho, kde jsem se
najednou dozvìdìl, nebo dostudoval, že byl nìjaký telefonát jednoho, ne-
bo kolegy pana Kalouska, kdy jeho hlasem milým, sympatickým, se ho do-
tazoval pana Lessyho: "Jak jsi to, prosím tì, kolego, udìlal s tou paní
Parkanovou, jak jsi to udìlal?" To je reakce na pana Kalouska.

Na paní Èernochovou – já jsem v listopadu byl trošku hrobníkovi na
lopatì, a kdybych umøel, nedejbože, což se samozøejmì také mùže stát,
tak bych chtìl, aby mì pitvali lékaøi, nikoliv chemik, nikoliv historik, nikoliv
knihovnice, aby u této komise byli lidé, kteøí tomu rozumìjí. To znamená,
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Poslanec Miroslav Kalousek: Já možná bych mìl dát pøednost paní
poslankyni, protože jsem chtìl vyjádøit pøesvìdèení, že se nikdo našich
dvou kolegù proti ní nemusí zastávat, ona to nemyslela nijak osobnì, ona
prostì jenom chtìla vyjádøit potøebu absolutní transparentnosti komise,
která je zøizována – øeknìme otevøenì, proè je zøizována – pro nedùvìru k
represivním složkám. Takže je-li zøizována pro nedùvìru k represivním slo-
žkám v této vìci, tak bývalí pøíslušníci represivních složek se logicky mo-
hou ocitnout v situaci, kdy budou osoèováni, aniž by si to kdokoli z nás
myslel. Já si to o nich v žádném pøípadì nemyslím.

Nicménì ono bývalo zvykem paritní zastoupení komise, ono bývalo zvy-
kem, že se veøejnì nevyhrožovalo politickým oponentùm, že na nì pošlu
beròák. Bývala zvykem prostì spousta vìcí, které dnes neplatí. A neplatí
ani ten konflikt zájmù. Jsme-li v situaci, kdy správce 25 miliard úvìrù mùže
být souèasnì také ministrem financí a správcem veøejných penìz, tak mnì
opravdu pøipadá jakákoliv diskuse o konfliktu zájmù nesmírnì plytká a
úsmìvná. Pøece nebudeme øešit nìco, co je o padesát pater priorit níže,
když tady dnes a dennì èelíme tak bezprecedentnímu konfliktu zájmù, ja-
ký tahle zemì ještì nezažila.

Nicménì pøesto podporuji tajnou volbu a zdùrazòuji, že netrpím
nedùvìrou ani k jednomu z obou kolegù.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Já ještì požádám paní kolegyni
Èernochovou o strpení, protože mám dvì faktické poznámky. (Poslankynì
Èernochová se také hlásí s faktickou poznámkou.) Omlouvám se, v tom
pøípadì bych vám dal slovo ještì pøed panem pøedsedou Kalouskem. Paní
Èernochová, máte slovo. Prosím.

Poslankynì Jana Èernochová: Já bych jenom velmi ve struènosti
øekla to, že my jsme na bezpeènostním výboru, na kterém jsme tuto záleži-
tost vlastnì z podnìtu toho jednoho dneska obvinìného øešili, tak tam už
padlo to, že chceme paritu a že nechceme, aby tam byli pražští poslanci a
lidé, kteøí v minulosti mohli být s touto kauzou spojováni. A já když si pøeètu
na serveru Aktuálnì, že bývalý policista, který má v komisi zasednout, váš
kolega, prostøednictvím pana pøedsedajícího, pan Zdenìk Ondráèek, od
roku 2009 pracoval na protikorupèním útvaru, kde mìl mimo jiné na starost
právì pøípad Opencard, tak to ve mnì skuteènì vyvolává celou øadu po-
chybností. A myslím si, že je to škoda a že je to neúcta k práci tìch ostat-
ních lidí, kteøí v této komisi budou pracovat a chtìjí pracovat dobøe. Takže
velmi pìknì prosím klub Komunistické strany Èech a Moravy, aby ještì
nominaci pøehodnotil. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. Nyní s
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odvìtví, ve kterém se teï má tato komise seznamovat se skuteènostmi,
které nìkde mohou zaznít ,a mùže je pan Ondráèek mít i ze svého bývalého
pùsobení, tak pokud vás to nedìsí, tak mnì to pøijde minimálnì nestan-
dardní. A pokud by platilo to, co tady øíkal kolega ze severní Moravy, tak
pak by tady nemusely žádné komise tohoto typu být, protože pak by ten
systém fungoval tak, jak má. To znamená, že bychom žádnou vyšetøovací
komisi na nìco nemuseli zøizovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Pavel
Kováèik, poté pan poslanec Pavel Plzák. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedající, paní a
pánové, poprosil bych, abychom se vìnovali skuteènì tomu, èemu máme.
A velmi se ohrazuji proti tomu, aby kdokoliv – a tím øíkám kdokoliv – spe-
kuloval o motivech, proè ten èi onen poslanec nebo poslankynì je zaøazen
nebo zaøazena v tom èi onom výboru. Je vìcí toho klubu a je vìcí toho
konkrétního poslance nebo poslankynì, v jakém výboru budou pracovat.

Ale pøece jenom si dovolím poznamenat, že pan kolega Ondráèek je
zaøazen v ústavnìprávním výboru. A po zralé úvaze, aniž bychom zkoumali
dùvody, o kterých mluvila paní kolegynì pøedøeènice, jsme usoudili, že v
ústavnìprávním výboru bude minimálnì stejnì platným, a tudíž pøevážilo
zaøazení do ústavnìprávního výboru. A trvám na tom, že pan kolega
Ondráèek je dobrým èlenem ústavnìprávního výboru. Dìkuji. (Potlesk z
lavic KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. Ještì
než vystoupí pan poslanec Pavel Plzák, byla mi doruèena omluva paní
ministrynì pro místní rozvoj Vìry Jourové. Takže je omluvena od 15.30 do
17 hodin.

Prosím, pan kolega Pavel Plzák. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Plzák: Vážený pane pøedsedající, kolegynì, kolegové,
jenom upøesním vystoupení pana docenta Svobody a uklidním jeho kolegu
ze severní Moravy a možná nìkteré jiné, kteøí o ten akt nechcete pøijít. I
podle nového obèanského zákoníku mùžete být pitváni, ale za svého živo-
ta už k tomu musíte dát souhlas dopøedu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, dobøe. Vra�me se tedy
zpátky k pøedmìtu jednání. Pokud se nikdo nehlásí do rozpravy, a oprav-
du nikoho nevidím, tak eviduji a pan pøedseda volební komise Kolovratník
mì kontroluje, že v prùbìhu rozpravy padla podle § 75 odst. 1 jedna jediná
vìc, a to je návrh na tajnou volbu. Ano?
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pokud umøu a budou mì pitvat, a� mì pitvají doktoøi. Jestli øešíme tady
nìjakou situaci spojenou s kriminalitou, a� ji øeší policajti, a� ji øeší soudci.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. To je za-
tím poslední pøihlášený do rozpravy. S faktickou poznámkou ještì paní
poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová. Prosím, paní poslankynì, máte slo-
vo.

Poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová: I jako èlenka výboru pro
bezpeènost bych se ráda vyjádøila k tomu, co zde sdìlila paní poslankynì
Èernochová. Kolegynì a kolegové, každý z nás máme nìjakou profesi, kte-
rou jsme si sem pøinesli. Pøináší nám to výhodu, kvalifikaci, pøi zaøazení do
výboru, který odpovídá našemu zamìøení, a pøináší nám to i povinnosti,
napøíklad hlásit støet zájmù. Pøiznávám, že jsem si mnohokrát nevšimla, že
by komunální politici ve chvíli, kdy se projednává komunální politika, nebo
lékaøi, když se projednává zdravotnictví, støet zájmù hlásili.

Na druhou stranu si myslím, že je dobøe, když lékaøi léèí a vyšetøovatelé,
kteøí to umìjí, vyšetøují. Od toho je komise kolektivní orgán, aby rozhodo-
vala kolektivnì, a je to politický orgán, ne orgán, který bude nahrazovat
práci orgánù èinných v trestním øízení. (Potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Nyní tu mám pøihlášku pana
Bohuslava Svobody. Teï se ptám, jestli je faktická. Faktická. Tak pan po-
slanec Svoboda, poté paní poslankynì Èernochová. Musím dodržovat
poøadí, i když bych mìl dát dámì pøednost, ale jednací øád mì v tom sva-
zuje. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Jenom faktická poznámka prostøednic-
tvím pana pøedsedajícího. Odpitván nebudete ani lékaøem ani nelékaøem.
Nový obèanský zákoník už pitvu neumožòuje.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za velmi krátkou vìtu.
Prosím, nyní paní poslankynì Jana Èernochová s faktickou poznámkou.

Poslankynì Jana Èernochová: Jestli klub KSÈM vybírá ze svých øad
to nejlepší do této vyšetøovací komise, tak pak se tedy divím, proè pan
Ondráèek není èlenem bezpeènostního výboru. Kdyby platilo to, co tady
øíkala paní Bebarová-Rujbrová, tak by mìlo smysl, aby tento jejich nejlepší
odborník byl èlenem bezpeènostního výboru. Ale zøejmì i tam kolegové z
KSÈM cítí, že by mohlo docházet k nìjakým konfliktùm. 

A nezlobte se na mì, pokud nìkdo ještì v roce 2009 pracoval v tom
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Musí být ovšem dodržena 24hodinová lhùta mezi nominací a tou samotnou
volbou. Proto já okamžitì v tuto chvíli, nebo chcete-li operativnì, vyhlásím
lhùtu pro podání návrhu na volbu pøedsedy této vyšetøovací komise a bu-
de to do 17 hodin do sekretariátu volební komise. Nominace pøedkládají
pøedsedové poslaneckých klubù. Není to tedy samotná komise, ale kluby
podávají návrhy. Takže ještì jednou poprosím zástupce klubù, aby nám do
volební komise dnes do 17 hodin podali návrh na pøedsedu této komise.
Díky té 24hodinové lhùtì jsme schopni tuto tajnou volbu provést zítra po 17.
hodinì. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi volební ko-
mise. Úkol pro pøedsedy poslaneckých klubù je dán – do 17 hodin
pøedložit návrhy na pøedsedu vyšetøovací komise, tak abychom zítra moh-
li tento bod dokonèit.

Konèím bod èíslo 60, protože volba pøedsedy samotné komise bude mít
další bod podle našeho poøadu jednání. Dìkuji pøedsedovi volební komise
a konèím bod 60.

Podle schváleného poøadu schùze se budeme zabývat blokem prvních
ètení. 19. 3. jsme pøerušili bod, kterým je

16.
Návrh poslancù Heleny Langšádlové, Marka Bendy, Jana Chvojky,
Jana Bartoška, Daniela Korteho, Marka Ženíška, Jiøího Skalického,

Michala Kuèery, Herberta Pavery, Markéty Adamové, Zdeòka
Bezecného, Niny Novákové, Gabriely Peckové a Jana Farského 

na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 99/1963 Sb., obèanský
soudní øád, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 120/2001 Sb.,

o soudních exekutorech a exekuèní èinnosti (exekuèní øád)
a o zmìnì dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 107/ - prvé ètení

Tímto snìmovním tiskem, když jsme se jím zabývali, jsme došli do
pøerušené obecné rozpravy. Pøipomínám, že stanovisko vlády jste obdrželi
jako snìmovní tisk 107/1. Žádám tedy, aby místo u stolku zpravodajù zau-
jala zástupkynì navrhovatelù paní poslankynì Helena Langšádlová, vidím
ji. A ptám se pana kolegy Chvojky nebo Pletichy, kdo bude vedle ní jako
zpravodaj. Ano, pan kolega Pleticha. Budeme pokraèovat v pøerušené o-
becné rozpravì.

Mám nyní pøihlášku pana zpravodaje pana poslance Pletichy a násle-
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Poslanec Martin Kolovratník: Ano, já souhlasím. Je to tak. Padl jeden
návrh paní poslankynì Èernochové na provedení tajnou volbou. Podle vý-
sledku tohoto hlasování já poté za volební komisi navrhuji volbu veøejnou,
a to en bloc jako celek.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Nejdøíve musíme rozhod-
nout o volbì tajné, a to v hlasování, které zahájím. Nejdøíve vás všechny od-
hlásím a požádám vás o novou registraci.

Jakmile se ustálí poèet pøítomných poslancù, zahájím hlasování èíslo
87. Zeptám se tedy, kdo je pro tajnou volbu.

Zahájil jsem hlasování. Kdo je pro? Kdo je proti? Dìkuji vám.
Hlasování poøadové èíslo 87. Z pøítomných 156 pro 41, proti 103. Návrh

nebyl pøijat.

Budeme tedy rozhodovat o návrhu volební komise a to je volba veøejná
a en bloc, tedy nikoliv po jménech, ale všechna jména najednou.

Rozhodneme v hlasování èíslo 88, které jsem zahájil, a ptám se, kdo je
pro volbu veøejnou od všech návrhù. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 88. Z pøítomných 162 pro 124, proti 9. Návrh
byl pøijat.

Další postup je potom podle pokynù pøedsedy volební komise.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Proceduru hlasování tedy máme
schválenou. Budeme o složení vyšetøovací komise Opencard hlasovat
veøejnou volbou en bloc, tedy podle onoho usnesení èíslo 47, které bylo na
poslanecké kluby doruèeno. Já vás, pane pøedsedající, prosím, abyste za-
hájil toto hlasování právì teï.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Rozhodneme tedy v hlasování
poøadové èíslo 89. Ptám se, kdo je pro schválení èlenù vyšetøovací komi-
se. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 89. Z pøítomných 163 pro 149, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Èlenové vyšetøovací komise byli zvoleni. Dále tedy budeme pokraèovat,
pane pøedsedo, jakým zpùsobem?

Poslanec Martin Kolovratník: Tak a teï informace k dalšímu postupu.
Aby komise mohla zaèít pracovat, musíme jako plénum zvolit jejího
pøedsedu. O pøedsedovi této komise hlasuje plénum, a to volbou tajnou.
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pøedkládá nìjaký návrh, o kterém však já vím pouze z médií, a proto bych
chtìla i za navrhovatele øíci, že jsme pøipraveni k další diskusi o úpravì na-
šeho návrhu. Pøesto bych vás chtìla velmi naléhavì poprosit, abyste tento
návrh zákona propustili do dalšího ètení, abyste podpoøili, vy všichni, kte-
rým záleží na vymáhání dluhù, a nikoliv na obchodu s dluhy, projednání to-
hoto zákona v dalších èteních. Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Ptám se ještì pana zpravo-
daje, jestli má zájem o závìreèné slovo pøed hlasováním. Máte slovo.
Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Lukáš Pleticha: Dìkuji. Pøesnì z opaèných dùvodù nemùžu
souhlasit s jediným výrokem, které moje pøedøeènice øekla, ale souhlasím s
tím, že je potøeba tuto problematiku øešit. Je to daleko složitìjší než nìkolik
milionù pro nìjakou úzkou skupinu advokátù, jak øíkala. Proto navrhuji, aby
ten zákon prošel do druhého ètení a aby diskuse o nìm byla daleko širší.
V tomto jsme aspoò zajedno.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Musím se ale zeptat i pana
zpravodaje Chvojky, jestli má zájem o závìreèné slovo. Nemá. Budeme te-
dy hlasovat o pøedložených návrzích. Poprosím pány zpravodaje, aby mì
kontrolovali. Padl návrh na zamítnutí tohoto návrhu. Takže já zagonguji a
požádám kolegy a kolegynì, aby se pøípadnì vrátili do jednacího sálu, a-
bychom mohli rozhodnout o návrhu, který padl v obecné rozpravì.
Odhlásím vás všechny, protože se skuteènì poèetní pomìry zmìnily.
Prosím, pøihlaste se svými identifikaèními kartami, abychom mohli rozhod-
nout o tomto návrhu. Jakmile se aspoò èásteènì poèty ustálí, rozhodneme
v následujícím hlasování. Ještì chvilku poèkám, abych vás nenutil k
nìjakému...

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 90 a ptám se, kdo je pro zamít-
nutí tohoto návrhu. Kdo je proti zamítnutí? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 90 z pøítomných 137 pro 2, proti 100. Návrh
nebyl pøijat.

Budeme se tedy zabývat návrhy na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
ústavnìprávnímu výboru, v rozpravì pan zpravodaj Pleticha navrhl
hospodáøskému výboru. Má ještì nìkdo jiný návrh na pøikázání? Nikoho
nevidím, budeme tedy hlasovat o jednotlivých návrzích.

Nejdøíve o ústavnìprávním výboru v hlasování èíslo 91, které jsem za-
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duje paní ministrynì Helena Válková, která byla pøihlášena po nìm. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Lukáš Pleticha: Pane pøedsedající, dìkuji. Dámy a pánové,
dobrý den. Rád bych navázal na debatu, kterou jsme skonèili minulou
støedu po sedmé hodinì. Poté co jsme se zde bavili i o rùzných zpùsobech
vymáhání pohledávek, jak se s tím obchoduje, tak já tady dávám návrh,
aby tento zákon byl pøikázán k projednání i do hospodáøského výboru. Ono
to na první pohled vypadá, že se ten zákon týká pøedevším tìch zlých
advokátù, ale má dalekosáhlé dopady i do hospodáøské oblasti. Není tøeba
vùbec pravda, že v momentì, kdy se pøiznají jakési paušální náhrady ko-
mukoliv, kdo žaluje, povede to k tomu, že si to banky a dopravní podniky
budou vymáhat samy. Nebudou. Ty budou s tìmi pohledávkami dál ob-
chodovat jako doteï, protože prostì z ekonomických dùvodù se jim to vy-
platí a jsou k tomu tlaèeny. Ale k tomu, myslím, nejkompetentnìjší je právì
hospodáøský výbor, proto dávám návrh, aby tento návrh zákona byl pro-
jednán i v tomto výboru. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji za vystou-
pení v rozpravì. Paní ministrynì spravedlnosti není, takže ztrácí poøadí.
Nemám žádnou jinou písemnou pøihlášku do rozpravy. Ptám se, kdo se
hlásí z místa. Nikoho nevidím, obecnou rozpravu tedy konèím.

Ptám se, jestli je zájem o závìreèná slova. Ano, zástupce navrhovatelù
paní poslankynì Helena Langšádlová. Prosím, paní navrhovatelko.

Poslankynì Helena Langšádlová: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, vím, že tento návrh zákona zde minulý týden vzbudil velikou dis-
kusi. Ano, tuto diskusi si zaslouží a zaslouží si tuto pozornost, protože jde
o 12 mld. korun pro úzkou skupinu advokátních kanceláøí, ale jde i o
mimoøádnì závažné sociální dopady a tyto závažné sociální dopady za-
platíme my všichni.

To, co se snažíme tímto návrhem zákona napravit, jsou dopady
pùsobení ještì pana ministra Pavla Nìmce v roce 2006, který umožnil za
vyplnìní formuláøové žaloby inkasovat nìkolik tisíc korun. Tyto závažné so-
ciální dopady však mají ještì druhou stránku: on dokonce zhoršil postavení
vìøitele, a proto ti vìøitelé, kteøí jsou si vìdomi této situace, kteøí jsou napø.
zastoupeni Èeskou bankovní asociací, podporují náš návrh zákona, proto-
že on v koneèném dùsledku povede i k lepšímu vymáhání tìchto dluhù.
Tím cílem opravdu je snížit náklady v souvislosti s vymáháním dluhù, zvýšit
poèet dluhù, které budou vymoženy, a snížit poèet exekucí.

Jsme si vìdomi, že jsou výhrady, nìkteré odborné výhrady k tomuto ná-
vrhu zákona. Jsme si vìdomi toho, že i paní ministrynì spravedlnosti
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Já vás chápu, pane poslanèe, ještì tedy požádám kolegy a kolegynì
o klid a pøípadnì pana ministra s panem poslancem, aby diskusi pøenesli
na jiné místo, než je... Pana ministra zahranièních vìcí a pana poslance
Jaroslava Zavadila žádám, aby svou diskusi, která se jistì netýká ústavního
zákona o referendu – týká – tak aby ale nechali pult pro navrhovatele vol-
ný, aby mohl pan poslanec Tomio Okamura pøednést svùj návrh a
odùvodnit ho. Prosím, pane poslanèe, máte slovo. 

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, jsme pøed prvním projednáváním zákona o celostátním obecném
referendu v této Snìmovnì od loòských podzimních voleb. Tento náš návrh
koneènì zavádí do Èeské republiky skuteènou demokracii a v plném znìní
naplòuje èlánek 2 Ústavy, kde je napsáno, že ústavní zákon mùže stanovit,
kdy lid vykonává státní moc pøímo. Dovolte mi tady zopakovat nìkolik zá-
kladních argumentù pro pøímou demokracii, k níž nedílnì patøí právo
obèanù hlasovat o zákonech a jiných dùležitých vìcech jejich života.

V šetøení eurobarometru se respondenti z 15 státù Evropské unie
pomìrem 71,5 % ku 8,5 % shodli, že švýcarský systém pøímé demokracie
funguje dobøe a mìl by být zaveden i v jejich domovských zemích. Také
vìtšina obyvatel USA požaduje pøímou demokracii. Mezi lety 1999 a 2000
se konal nejrozsáhlejší prùzkum o pøímé demokracii, který se kdy
uskuteènil ve Spojených státech amerických. Pouhých 13,2 % respondentù
bylo proti pøímé demokracii a 68 % Amerièanù bylo pro její zavedení. Žád-
ný stát USA, v nìmž byly instituty pøímé demokracie na státní úrovni jednou
schváleny, se jich už nevzdal a další státy tyto instituty zavádìjí. Pokud jde
o pomìr hlasù pro a proti v jednotlivých státech jak v USA, tak v Evropské
unii, je v podstatì závislý jen na informovanosti obèanù. Tam, kde už
nìjaká referenda v poslední dobì probìhla, tam, kde už nìjaké prvky
pøímé demokracie fungují, je procento hlasù pro pøímou demokracii vyšší.
Zkušenost a praxe ukazují, že pøímá demokracie funguje dobøe. Proto
obèané žádají její posílení. Pokud se nìkdo rozhoduje proti, je to ze znalosti
mýtù a nepravd, které o pøímé demokracii panují. Kdo tyto mýty a nepravdy
šíøí? Pøece politici a na nì napojené ekonomické elity. K nim patøí øada
intelektuálù, pro které je obèan hloupá ovce, která se do vlády zemì nesmí
plést.

Podívejme se do historie. Francouzský prezident Charles de Gaulle po
zkušenostech s elitami dospìl k opaènému názoru, když prohlásil: "Došel
jsem k závìru, že politika je pøíliš vážná vìc, než aby mohla být
pøenechána jen politikùm." Dovolte mi tedy parafrázovat Charlese de
Gaulla: "Demokracie je pro mnohé politiky natolik závažná, že obèanùm ne-
dovolí o ní demokraticky rozhodovat."

Ekonomické dùkazy, prùzkumy a statistiky ukazují, že tam, kde je více
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hájil. Kdo je pro pøikázání ústavnìprávnímu výboru? Kdo je proti? Dìkuji
vám.

V hlasování poøadové èíslo 91 z pøítomných 146 pro 144, proti nikdo.
Návrh byl pøijat.

V dalším hlasování, tedy v hlasování poøadové èíslo 92, které jsem za-
hájil, se ptám, kdo je pro pøikázání hospodáøskému výboru. Kdo je proti?

V hlasování poøadové èíslo 92 z pøítomných 147 pro 73, proti 48. Návrh
nebyl pøijat.

V obecné rozpravì zaznìly návrhy na prodloužení lhùty, a to prodlou-
žení o 30 dnù s tím, že zástupce navrhovatelù souhlasí, a potom na
zkrácení lhùty, kde nebylo tøeba souhlasu navrhovatele.

Nejdøíve tedy o prodloužení lhùty o 30 dnù rozhodneme v hlasování 93,
které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro prodloužení lhùty k projednání o
30 dnù. Kdo je proti?

V hlasování poøadové èíslo 93 z pøítomných 150 pro 146, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání ústavnìprávnímu
výboru a lhùta k projednání byla prodloužena o 30 dnù, tedy na dnù 90.
Dìkuji zástupkyni navrhovatelù, dìkuji zpravodajùm a konèím bod èíslo 16.

Postoupíme v jednání o zákonech v prvém ètení a jde o bod

17.
Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,

Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny 

na vydání ústavního zákona o celostátním referendu 
a o zmìnì Ústavy Èeské republiky

/snìmovní tisk 114/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk èíslo 114/1. Prosím,
aby u stolku zpravodajù zaujali svá místa zástupce navrhovatelù pan po-
slanec Tomio Okamura a zároveò o totéž žádám zpravodaje pro prvé ètení
pana poslance Vlastimila Vozku. (V sále je silný hluk.)

Nyní žádám pana poslance Tomia Okamuru, aby uvedl tento návrh ú-
stavního zákona.
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hlasovali o daních. Ale sakra – promiòte mi tento hrubší výraz –, kdo jiný by
mìl mít možnost rozhodnout o daních než ten, kdo je platí? Taková svévo-
le, kdy politici proti vùli obèanù zadlužují zemi, je nejhrubším pohrdáním
obèany této zemì. Politici tím øíkají, že obèané nejsou dostateènì svépráv-
ní, aby mohli urèit, jaké budou platit danì. Ve vyspìlých demokraciích je to
samozøejmì naopak. Ve Švýcarsku napøíklad vláda nemùže svévolnì urèit
výši daní, ale musí napøíklad pøi jakémkoliv zvyšování daní žádat o souhlas
své obèany. Obèané samozøejmì v této souvislosti nedovolí rozkrádání a
plýtvání veøejnými penìzi. Také v mnoha státech USA, vzoru naší pravice,
se hlasuje o daních. Volièi si kupodivu danì nezrušili, jak se nám snaží
podsunout odpùrci referenda, ale pravda, v mnoha pøípadech je snížili. K
èemu to vedlo? Ke krachu státù? Ale kdepak. Stalo se jen jediné, co se
dalo èekat. Státní administrativa byla a jenom se dá šetøit a být efektivnìjší.
Celkem logické. Protože na jedné stranì je sice velký tlak po co nejnižších
daních a výdajích a na stranì druhé je tlak, aby stát odvádìl co nejlepší
služby. Ovšem za co nejménì penìz. Myslím, že tohle je trend a cíl, ke
kterému bychom mìli smìøovat i my – nízké danì a zároveò efektivní stát
se špièkovými službami.

Dalším argumentem proti našemu návrhu zákona o referendu je, že po-
litici odmítají, aby lidé hlasovali o odvolávání politikù nebo o zrušení Senátu,
ale i to je princip, který je v souladu se skuteènou demokracií. Každý politik
je zamìstnancem svých volièù. A pokud svoje volièe zklame, podvede je,
stane se nepotøebným nebo nepracuje tak, jak má, pak obèan musí mít ja-
ko každý jiný zamìstnavatel právo svého zamìstnance odvolat. I tady
nehrozí nìjaké masivní zneužívání. Ve všech zemích, kde je odvolatelnost
politikù uzákonìná, jde spíš o preventivní opatøení, které se v praxi
uplatòuje jen zcela výjimeènì. Institut odvolatelnosti totiž slouží jako filtr,
který od politiky odrazuje bezpáteøní kariéristy nebo podvodníky. Je zcela
absurdní, když máme poslance ve vìzení a není možnost jej jakkoliv
odvolat. Samozøejmì poslanec èi prezident mùže také upadnout do kóma-
tu, zbláznit se a ani v tìchto pøípadech není možné poslance, senátora èi
prezidenta odvolat. To je pøece absurdní nesmyslnost.

Jedno je jisté. A� už dnes Snìmovna rozhodne jakkoliv, tak skuteènou
demokracii, si vážení pøátelé, obèané stejnì jednou prosadí. Je jen na nás,
zda se k tomu my jako politici postavíme èelem a pøijmeme fakt, že obèané
jsou ti, kteøí mají v této zemi hlavní slovo, že oni tu jsou páni a my politici je
tu pouze zastupujeme a zastupujeme zájem obèana. Prosím proto ty z vás,
aby alespoò ti politici, kteøí zastupují obèany, hlasovali pro zákony o refe-
rendu a propustili je do druhého ètení. Tam je potom mùžeme upravit tak,
abychom našli spoleèný konsensus, protože v hnutí Úsvit jsme si vìdomi
toho, že máme pouze 14 hlasù, a mùžeme je tedy spoleènì upravit a co
nejrychleji naplníme èlánek 2 Ústavy Èeské republiky. Vìøím, že vás bude
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prvkù pøímé demokracie, se daøí ekonomice a obèanùm daleko lépe.
Konkrétnì napøíklad ve Spojených státech v roce 2004 dìlala na toto téma
výzkum agentura Bloomberg a zjistila, že ve státech USA, kde nefungují re-
ferenda, je promrháno v prùmìru o 20 % více veøejných výdajù. Stejnì tak
ekonomové ve Švýcarsku porovnávali kantony, tedy samosprávné celky v
rámci Švýcarska, a zjistili zcela jasné statistické údaje, které øíkají, že kde
mají obèané vìtší práva v oblasti pøímé demokracie, tak mají lepší ekono-
mické výsledky, nižší daòové úniky, nižší zadlužení, nižší danì, nižší
veøejné výdaje, ale paradoxnì levnìjší a kvalitnìjší veøejné služby.
Zastupitelé mají tendenci rozhazovat veøejné peníze a ukázalo se, že refe-
renda jsou efektivní nástroje, jak toto neodpovìdné chování korigovat.
Pravda je ta, že tam, kde obèané hlasují o zákonech, a mohou dokonce
pøehlasovat èi odvolat poslance, mají èasto pøebytkové rozpoèty, a svìte
div se!, stát sice ménì utrácí za veøejné výdaje, ale veøejné služby jsou tam
kvalitnìjší než ve státech, kde o rozpoètech a utrácení monopolnì rozho-
dují politici bez odpovìdnosti k volièùm.

Takže je nejen hloupost tvrdit, že pøímá demokracie je drahá a
nemùžeme si ji dovolit. Ne, milí kolegové, souèasná pseudodemokracie je
drahá a už si ji nemùžeme dovolit. Nebo si myslíte, že by obèané dovolili
rozkrást republiku jako naši kolegové politici v minulých letech? Že by
obèané dovolili privatizovat bohaté státní firmy za symbolické drobné, a na-
opak, že by obèané dovolili, aby stát hradil škody a dluhy za zlodìje a pod-
vodníky? Že by dovolili zrušit stíhání stovek podvodníkù jako prezident
Klaus? Ani nejvìtší škarohlíd nemùže tvrdit, že by obèané byli natolik hlou-
pí a tohle pøipustili. Ten, kdo tohle ale pøipustil, nebyli obèané. Byly to
spoleèenské, politické a ekonomické elity.

Zastánci èistì zastupitelského systému tvrdí, že obèané odevzdali
dobrovolnì mandát svým zastupitelùm, a ti proto mají právo rozhodovat.
Ignorují ovšem skuteènost, že tento druh mandátu vytváøí vnitøní rozpor.
Legitimní mandát je jako legitimní dar. Je možné ho darovat pouze
dobrovolnì. Dobrovolnost znamená, že obèan musí mít možnost mandát
nedarovat, ale zvolit si možnost pøímo rozhodnout prostøednictvím referen-
da. Mandát vynucený je falešným ukradeným mandátem. V této souvislos-
ti píše Friedrich Nietzsche, že parlamentarismus, to znamená oficiální po-
volení mít možnost zvolit si z pìti politických hledisek, je populární mezi
mnoha tìmi, kteøí by chtìli vypadat nezávisle a individualisticky v boji za
prosazování svých názorù. Nakonec však není rozdíl mezi tím, zda se
stádu vnutí jeden názor, nebo se mu povolí zastávat názorù pìt. Naše
souèasná zastupitelská demokracie je taková forma polodemokracie. Je to
ústupek mocných tlakù zdola, ale takový ústupek, který zachovává moc
pro elity jako privilegium.

Jednou z výtek proti našemu návrhu je, že politici nechtìjí, aby obèané
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obecnou rozpravu. Jako první s pøednostním právem se pøihlásil pan
poslanec Radim Fiala, poté s dalším pøednostním právem pan poslanec
Tomio Okamura a potom již poslanci, kteøí jsou uvedeni na seznamu
øádných pøihlášek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Vážený pane místopøedsedo,
vážený pane ministøe, vážené kolegynì, kolegové, ještì pøedtím, než øeknu
to, co jsem pùvodnì chtìl øíci, zareaguji na pana zpravodaje. On sám øekl,
že je to již 17. návrh, já vìøím, že jich bude možná 20, možná 30 a potom
to referendum stejnì jednou projde, protože to, co se dìje, je naprosto ne-
udržitelné.

Výtky proti referendu jsou poøád stejné. Nedokonale pøipravený návrh,
široká možnost ovlivòování èehokoli apod. Ale o to pøece v referendu jde,
aby mohli rozhodovat nikoliv elity a elitáøi, ale obèané. To, zda pøipouštíme,
èi nepøipouštíme možnost referenda, je v prvé øadì mravní otázkou, a tedy
hodnotovým soudem. Já osobnì øíkám, že církevní restituce neschválené
v referendu jsou nemravností. Já osobnì øíkám, že schválení fiskálního
paktu nebo pøípadné pøistoupení k euru budou nemravností. A já øíkám, že
zde bylo takových nemravností dost na to, abychom se pouèili a pøedchozí
chyby neopakovali.

V zásadních vìcech týkajících se životù rodin a majetkù mají lidé
pøirozené právo se rozhodovat. Kdo se bojí referenda, bojí se skuteèné de-
mokracie. Vìci nejsou tak, že tady máme hloupé lidi, za které musí
rozhodovat chytøí politici. Rozhodování chytrých politikù pøivedlo tuto zemi
do situace, kdy náš státní dluh èiní 1 bilion 680 miliard korun. Jediné, co
nás èeká a na co si musíme zvyknout, je lidem vysvìtlovat problémy, které
se jich týkají, a to je pøece zásadní úlohou politikù od samotného poèátku,
a proto jsme to politiky také šli.

Zøejmì nìkteré politické strany si myslí, že jejich práce spoèívá ve lžích
nebo planých volebních slibech. Pak je ovšem jasné, že musí být z refe-
renda strach. A to je dobøe. Kdyby se ODS a TOP 09 nebály referend,
znervóznìl bych a zkoumal dùvod, proè jsou tyto dvì strany v klidu. Ony
však nejsou. Ony dobøe vìdí, že až se naplní ústavní vize naší státnosti, ne-
zbude pro plané volební sliby prostor. To je vize, se kterou jsme šli do
Poslanecké snìmovny, a to je náš pøedvolební slib.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Radimu
Fialovi za jeho vystoupení. Nyní pan poslanec Tomio Okamura v rozpravì
a pøipraví se pan poslanec Martin Lang. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.
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v pøípadì hlasování vìtšina. Dìkuji za pozornost. (Potlesk z øad poslancù
Úsvitu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji zástupci navrhovatelù panu
poslanci Tomio Okamurovi. Nyní žádám, aby se slova ujal zpravodaj pro
prvé ètení pan poslanec Vlastimil Vozka se svou zpravodajskou zprávou.
Prosím, pane zpravodaji, máte slovo. 

Poslanec Vlastimil Vozka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe, vážené kolegynì, vážení kolegové, jako zpravodaj tisku 114 bych
vás rád seznámil s potøebnými informacemi.

Návrh zákona o celostátním referendu je pøedkládán Snìmovnì jako i-
niciativa poslancù, které byl pøedložen 29. ledna. Návrh byl rozeslán jako
tisk 114 a posoudila jej vláda v zákonném termínu a své stanovisko dne 3.
bøezna bylo zasláno poslancùm jako tisk 114/1. Vláda zdùvodnila své sta-
novisko a vyjádøila nesouhlas s návrhem zákona a já se s tìmito výhrada-
mi, které vláda zakotvila ve svém stanovisku, plnì ztotožòuji.

Podrobnì návrh pøedstavil, resp. vnìjší okolnosti tohoto zákona, pan
poslanec Tomio Okamura. Nevidím v tuto chvíli potøebu jeho vyjádøení
jakkoli doplòovat, protože s tiskem 114 jste se všichni seznámili.

Jen obecnì. Poslanecký návrh v dùvodové zprávì uvádí, že se jedná
historicky o 17. pokus o pøijetí zákona upravujícího tuto problematiku.
Nicménì se pøedkladatelé vydávají svou vlastní cestou. Bohužel i pøi sna-
ze o maximální vstøícnost k dobrému úmyslu pøedkladatelù je nutno kon-
statovat, že návrh obsahuje øadu nedostatkù. Pøedevším je referendum
zavádìno v tak širokém mìøítku, že by ve své podstatì zmìnilo dosavadní
vyvážení souèasné zastupitelské demokracie. Pøi základních parametrech
poètu obèanù, poslancù nebo senátorù mùže dojít i k ovlivnìní fungování
státu, pøièemž v takto pojatém referendu mùže dojít i k zásahu do ústavních
zákonù. Rovnìž je tak možný zásah do otázek rozpoètu, tedy financování
státu nebo daní. Toto urèitì není tématem pro referendum. Rovnìž èasté
využívání referenda znamená nemalé zatížení rozpoètu.

Z dostupné koalièní smlouvy je možné vyèíst i øešení pro postup koalice
ve vìci referenda, kde smlouva obsahuje text: Pøedložíme návrh ústavního
zákona o obecném referendu na základì lidové iniciativy, které umožní
obèanùm konání referenda o zásadních otázkách fungování státu.

Jsem toho názoru, že je potøebné ústavní zákon pøipravit a øádnì pro-
jednat vládou s øádným meziresortním pøipomínkovým øízením. Zejména
proto, že nehrozí nebezpeèí z prodlení, navrhuji proto návrh zákona dle tis-
ku 114 zamítnout. Podrobnìji ještì v rozpravì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji a otevírám
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jsem v Ústavì neèetl, a zároveò tím pádem by asi mìli všichni odstoupit,
protože 15 % hlasù je tedy zøejmì málo a hlavnì u všech voleb v Èeské re-
publice neomezené kvorum platí. To znamená v tom smyslu, že není nìjak
omezeno kvorum. 

To znamená, voleb do kraje pøed rokem se zúèastnilo 40 % volièù, se-
nátních voleb se bìžnì úèastní ve druhém kole 15 % volièù a problém to
není. Takže nechápu, proè je to problém teï, když vlastnì ti lidé, co se
voleb neúèastní, dávají automaticky mandát tìm, co se voleb úèastní, aby
rozhodli za nì. To je tady pøece bìžný princip.

Výtka èíslo šest. Zákon se nevypoøádává s pøípadným zásahem do
správního øízení a pøedsoudního stadia trestního øízení. Opìt na to mùžu
øíct jedinì to, že náš návrh vychází z pøedlohy ÈSSD, která to také nepo-
važovala za nutné øešit. Tak nechápu ten argument, co tady teï slyšíme.

A závìrem bych tedy øekl, že vzhledem k tìmto konkrétním výtkám,
které jsem tady všechny postupnì vzal, co nám tady vláda vytýká, tak mi
nezbývá než konstatovat, že stanovisko vlády je naprosto nekonstruktivní,
politicky nenávistné, oèeròující za každou cenu. A my jsme tady skuteènì
oèekávali konstruktivní debatu a ne nulovou toleranci vùèi opozièním
návrhùm.

A jenom když krátce zrekapituluji náš návrh. Tak protože tady padlo v
diskusi pøede mnou u mého pøedøeèníka, aby prý referenda nebyla èastá.
No tak to už je skuteènì pøímo populistické plácnutí pro ty, kteøí nejsou in-
formováni. A omlouvám se, není to nic osobního, co jsem teï øekl, omlou-
vám se. Protože my navrhujeme, aby bylo potøeba pro petici pro vyvolání
referenda 100 tisíc podpisù, vážení. Sto tisíc podpisù! To znamená, že v té
realitì je to podobné jako v tìch mnoha západních zemích, kde to bývá 1
až 2 % oprávnìných volièù. A 100 tisíc podpisù sesbírají obèané možná
jednou za rok, možná jednou za dva roky na nìjaké téma typu církevní res-
tituce, možná euro, možná nìjaké razantní téma. To znamená, náš návrh
zákona není tím, že by se mìla Èeská republika øídit referendy. Naopak, je
to pouze kontrolní mechanismus pøi nejvìtších excesech nespokojenosti
obèanù s konkrétní vìcí, viz tøeba restituce nebo, øekl bych, takové masiv-
ní téma, aby tady byl kontrolní pojistný mechanismus, aby se obèan mohl
vyjádøit.

Dále jsem slyšel dlouhodobì výtky, že prý se mùže hlasovat o všem. No
tak to opìt jsou zlá plácnutí, která jsem slyšel, protože my jasnì øíkáme, že
otázka pro referendum nesmí smìøovat ke zmìnì podstatných náležitostí de-
mokratického právního øádu ani ke zrušení nebo omezení ústavnì
zaruèených základních práv a svobod. Nesmí smìøovat k rozhodnutí, které
by bylo v rozporu se závazky, které pro Èeskou republiku vyplývají z mezi-
národního práva. Nesmí smìøovat ani k zásahu do výkonu moci soudní. To
znamená, my to omezujeme, že se nemùže prohlasovat, což èasto slyším od
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Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážení kolegové,
vážené kolegynì, já bych tady ještì v obecné rozpravì podrobnìji roze-
bral výtky vlády k našemu zákonu, protože k tomu je potøeba se
samozøejmì vyjádøit.

Obdrželi jsem sedm výtek a já je vzal postupnì, velice krátce.
Za prvé vláda vytýká našemu návrhu o referendu, že vede k oslabení

zastupitelské demokracie. No tak to je tedy opravdu novinka! Ano,
samozøejmì, protože se posiluje demokracie pøímá. Tak jestli je tedy toto
výtka èíslo jedna, tak to už vzbuzuje úsmìv hned zkraje.

Výtka èíslo dvì: Nám je vytýkáno, že zákon zavádí nesourodý institut
zákona pøijatého v referendu, který je fakticky nadøazen ostatním zákonùm,
protože ho lze zmìnit jen referendem a nemùže ho zmìnit parlament. To
mùže vést k problémùm kvùli velké rigiditì. No tak vážení, samozøejmì,
protože je to cena za to, že referendum má být vyjádøení nejvyšší vùle lidu,
takže kroutím hlavou nad tìmito výtkami, to si snad dìlá vláda úplnou
legraci.

Za tøetí: Zákon není dostateènì provázaný s Ústavou. To je tedy
vrcholnì pokrytecké, protože my, a už jsem to øíkal i na tiskových konfe-
rencích, jsme si pøímo vzali do rukou pøedlohu ÈSSD z minulých let a pou-
ze jsme tam zmìnili parametry. To znamená, ÈSSD sama tady navrhuje
zákon o referendu, který jsme si schválnì vzali takticky za základ, aby se
nemohla ÈSSD vymlouvat, že náš návrh je nekvalitní, což se tady vymlou-
vali schválnì v minulosti. Zmìníme parametry – a oni øeknou, že není pro-
vázaný s Ústavou. No tak pøedtím jim to nevadilo a teï je to zase další
výmluva.

Za ètvrté: Podle vlády se referendum napø. o daních nemùže konat už
z podstaty vìci. To jsou jenom øeèi, to jsem tady øíkal už ve své úvodní øeèi.

Za páté: Není stanoveno žádné minimální kvorum pro pøijetí referenda.
To je opravdu výtka krásná! Nejenže ve druhém ètení to když tak mùžeme
upravit, ale hlavnì zajímavé je, a škoda, že tu není, protože nejvìtším kriti-
kem našeho návrhu je tady ministr pro lidská práva pan Dienstbier, mnì to
pøipadá spíše, že zaèíná být ministrem menšin, a ne lidských práv vìtšiny
èeských obèanù, a ten øíká, že o neomezené kvorum nejde, ale pan
Dienstbier byl snad ve druhém kole do Senátu zvolen 15 % hlasù
oprávnìných volièù. To znamená teplé místeèko, když ho nìkdo zvolí, a
další senátory, 15 % oprávnìných volièù, až na šest let za milion korun
roènì, tak nikomu nevadí a hlas obèana má, øekl bych, tìžkou váhu, ale
když stejný hlas obèana chce vlastnì rozhodnout o konkrétním zákonu,
což volba politické strany je vlastnì volba souboru zákonù, souboru voleb-
ního programu, tak najednou hlas obèana má jinou váhu a najednou je zde
potøeba kvorum. Tímto vlastnì pøedevším senátoøi zpochybòují sami svùj
mandát, protože jestli má hlas obèana dvojí váhu, to je pro mì novinka, to
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té pan poslanec Václav Votava. Pak øádnì pøihlášení k rozpravì. Prosím,
paní poslankynì, máte faktickou poznámku.

Poslankynì Markéta Adamová: Dobrý den, krásné odpoledne nebo
spíš už podveèer. Já bych tady chtìla reagovat na to, co tady zaznìlo od
pana poslance Okamury. On mnohokrát citoval ve své úvodní øeèi. Já bych
citovala tentokrát jeho a dala do souvislosti s tímto návrhem a
prosazováním prvkù pøímé demokracie i to, že hnutí Úsvit má pouze devìt
svých øádných èlenù a on se pro deník Právo 15. 3. tohoto roku vyjádøil, že
– cituji: "Do Úsvitu jsem vložil svou práci, své jméno a slíbili jsme volièùm
prvky pøímé demokracie. Ale aby mi stranu nìkdo rozvracel a od tìchto
principù ustupoval, tak to opravdu ne. To nás radši bude devìt."

Takže já bych vám, prostøednictvím pana pøedsedajícího, chtìla jenom
øíci: Nejdøíve tedy zkuste ty pøímé prvky zavést u sebe ve stranì, nejenom
u devíti èlenù. Zkuste si, jaké to je, když tìch èlenù je mnohem více a mu-
síte respektovat pluralitní názor. A pak teprve tady pojïte do takovýchto
návrhù. To jen takové doporuèení. (Potlesk víceménì napøíè sálem.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní faktická poznámka po-
slance Votavy, potom jsou faktické poznámky pana poslance Novotného,
Kádnera. A potom pana kolegy Okamury se ptám... Taky faktická poznám-
ka? (Ano.) Dobøe. Potom pøednostní právo pøedseda klubu KDU-ÈSL.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážený pane
místopøedsedo. Kolegynì, kolegové, já myslím, že to, co øekla pøede mnou
kolegynì, naprosto souhlasí s tím, jaká demokracie asi panuje v hnutí Ú-
svit. Jak si pøedstavují pøímou demokracii.

Pan kolega Okamura tady nìkolikrát zmínil náš návrh, návrh sociální de-
mokracie na ústavní zákon o celostátním referendu. Ano, pane kolego, a
my se k nìmu hlásíme. Ale ne v té formì, v jaké vy podáváte svùj návrh.
Pøece nemùžeme pøijímat nìkteré otázky, které jsou naprosto nesmyslné a
které jsou naprosto nepøijatelné. Vy jste teï hovoøil o daních. No
samozøejmì, kdo by si nepøál, aby nemìl žádné danì, nebo velice malé
danì. Ale ten stát musí zajiš�ovat urèité služby a na to ty danì právì
potøebuje. Takže to je tøeba jeden pøípad, proè nemùžeme ten váš návrh,
tak zeširoka podaný, vùbec podporovat.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Votavovi za
dodržení èasu. Nyní s faktickou poznámkou... Ale ještì pøedtím vlastnì
pøeètu omluvu. Pan poslanec Ivan Pilný se omlouvá z dnešního jednání od
18 hodin z pracovních dùvodù.
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veøejnosti, tøeba loupež, znásilòování, zabírání majetku. O tom se hlasovat
nesmí, protože to odporuje samozøejmì i základní listinì práv a svobod. Dále
tìch 100 tisíc podpisù už jsem vysvìtlil. Potom, že návrh na vyhlášení refe-
renda jsou oprávnìni prezidentu republiky podat nejenom obèané, ta
obèanská iniciativa, ale byli jsme tázáni, nebo byly poznámky k tomu, jak to,
že i skupina nejménì 50 poslancù nebo skupina 33 senátorù. My to tam ne-
musíme mít. Ale mìla to tam ÈSSD. Proto jsme to tam schválnì takticky ne-
chali. A je vidìt, že ÈSSD se najednou ke svému návrhu nehlásí a ještì
oèeròují náš, pøestože vychází z jejich. To znamená, tady vidíme, jak se tady
nenávistnì politikaøí.

O tom kvoru jsem hovoøil. A dokonce jsme ještì také vpravili do návrhu
zákona, by� by to patøilo spíše do provádìcího zákona nebo by to mìlo být
až v provádìcím zákonu, nikoliv ústavním, to uznávám, ten urèitý minimální
èas ve veøejnoprávních médiích, ale to jenom z toho dùvodu, abychom o-
tupili ty hlasy kritikù, že tøeba nìjaká média mùžou populisticky ovlivòovat
mínìní veøejnosti nìjakým smìrem a že by tøeba to referendum mohlo být
ovlivnìno. Proto jsme to tam schválnì zakotvili. To tam také jinak být
nemusí. A v pøípadì, že by to bylo propuštìno do druhého ètení, tak vùbec
by nebylo od vìci to samozøejmì vyjmout a dát tøeba do provádìcího záko-
na.

To je v kostce ten návrh o referendu. Já bych vás chtìl znovu požádat,
by� vím, že je to pøedjednané, že to bude zamítnuto, o nás bez nás,
samozøejmì. Pøestože vláda má ve svém vládním prohlášení zákon o refe-
rendu, je vidìt, jak se opìt bude politikaøit, protože pøedem vím, anebo
èekám, že to bude zamítnuto v prvním ètení. Ale skuteènì jsme se snažili
vzít návrh, který by byl øekl bych konsensem mezi prùøezem politických
stran. Øíkáme pøedem, netrváme na nìm v tom smyslu, že když ho pro-
pustíte do druhého ètení, pojïme upravit ty parametry tak, aby to vyhovo-
valo dejme tomu vládì, která tady má vìtšinu. Bohužel Úsvit má jenom 14
hlasù, jsme s tím smíøeni, vážení. Takže já vám tady pøedem veøejnì øíkám,
jestli to myslíte s referendem vážnì, jestli nechcete politikaøit, to se dneska
ukáže, propus�te to do druhého ètení a pojïme to upravit tak, a� koneènì
po dvaceti letech naplníme èlánek 2 Ústavy, že lid mùže vykonávat moc
pøímo. Øíkám to tady na rovinu. Netrváme na tomto návrhu. Propus�te ho do
druhého ètení. Pojïme ho upravit tak, aby si klidnì vláda, protože má
vìtšinu, upravila parametry podle svého, nebo pojïme o tom diskutovat.
Ale hlavnì, a� už to tady co nejrychleji máme a mùžeme mít všichni odškr-
tlý, i vláda, jeden z dùležitých bodù svého programu. Dìkuji. (Potlesk
poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Faktické poznámky mám
dvì. Nejdøív paní poslankynì Adamová, která se pøihlásila elektronicky, po-
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pøihlásil elektronicky. (Poslanec Okamura chtìl vystoupit.) Pane pøedsedo,
musím vás vždycky upozornit na to, že platí zákon o jednacím øádu, já ho
musím dodržovat jako pøedsedající. Takže já jsem vás vidìl s faktickou po-
známkou, ale pan kolega Jiøí Pospíšil se pøihlásil elektronicky. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Dìkuji pìknì, pane místopøedsedo. Já mám
také faktickou poznámku. Chci reagovat na vystoupení pana Okamury, kte-
rý se tady vyjadøoval ke stanovisku vlády. Mì asi nikdo nemùže podezírat,
že jsem pøíznivec této vlády, ale to stanovisko jsem si dùkladnì prostudo-
val a je ve svých argumentech velmi seriózní. Takže zde mohu objektivnì
øíci, že pokud zde vláda øíká jasná fakta, proè se jedná o legislativní zme-
tek, tak bychom se mìli, pane pøedkladateli prostøednictvím pana
pøedsedajícího, spíše zabývat tìmi argumenty a øíci, zda jsou, nebo nejsou
oprávnìné, a ne nazývat tím, že jsou ty argumenty krásné, úsmìvné atd.

Ten návrh zákona, jak byl pøedložen, je opravdu legislativním zmetkem.
A ten, kdo bude hlasovat pro jeho zamítnutí, tak to neznamená, že je
odpùrcem pøímé demokracie. Takže prosím, neøíkejme zde, kdo je proti to-
muto návrhu zákona, tak je odpùrcem pøímé demokracie. Ten návrh, kdy-
by prošel, jak je pøipraven, tak by nevedl k zavedení pøímé demokracie, ale
k rozvratu státu jako takového, protože pak by zde nefungovala demokra-
cie žádná. Ani zastupitelská ani pøímá. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní s faktickou poznámkou
pan poslanec Tomio Okamura. Pøipraví se pan pøedseda klubu KDU-ÈSL
Jiøí Mihola. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Tomio Okamura: Dìkuji. Už bych si pøestal pamatovat
pøedøeèníky, tak jsem rád, že jsem dostal slovo vèas. Takže za prvé ke ko-
legyni z TOP 09. Dìkuji za upozornìní, tak doufám, že nám také vysvìtlíte,
jak paní Parkanová z TOP 09 pøedražila letouny CASA. To je demokracie u
vás – výbornì. Jinak bych chtìl øíci, abych vás uklidnil, že –

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Prosím, pane poslanèe, oslovujte
jiné poslance pouze mým prostøednictvím.

Poslanec Tomio Okamura: Dobøe. Ano. Jinak bych vás rád uklidnil, že
pøipravujeme zmìnu stanov tak, abychom nabrali, abychom rozšíøili
struktury. Vìøte, že mì to pálí také. Nicménì vaši koalièní kolegové
Starostové a nezávislí, jak mi øíkal pan Gazdík, ještì témìø dva roky poté,
co byli ve Snìmovnì, mìli jenom 15 èlenù. Takže pøestaòte mi tady
nalhávat nìjaké nesmysly.
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Nyní tedy pan poslanec Martin Novotný, pøipraví se pan poslanec David
Kádner, oba s faktickou poznámkou. Poté faktická poznámka Tomia
Okamury. Pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Martin Novotný: Pane pøedsedající, dámy a pánové, ta po-
známka je skuteènì faktická. Pan kolega Okamura se ve svém vystoupení
odvolával také na názory filozofa Friedricha Nietzcheho. Já ho chci upo-
zornit, že by bylo dobré si Nietzcheho dílo nejprve pøeèíst. Ono je
nepochybnì plné kritiky parlamentní demokracie. Ale ta kritika je vznášena
z pozic, které v žádném, v žádném pøípadì nejsou podporou pøímé demo-
kracie. To je naprosto absurdní. Jestli nìco o tomto filozofovi víte, tak bys-
te tušil, že jeho názory, které zastával, nemìly vùbec nic spoleèného s ta-
kovou tendencí. 

Chtìl bych vám pøipomenout jiného filozofa, to jest Immanuela Kanta a
jeho kategorický imperativ. Ten zní: Jednej tak, jako by se maxima tvého
jednání mìla na základì tvé vùle stát obecným pøírodním zákonem. Neboli:
Jednej tak, aby se mohlo tvé jednání stát obecným pravidlem pro všechny.
Proto si myslím, že poznámka kolegynì z TOP 09, to jest, že si hnutí Úsvit
nejprve musí zamést pøed vlastním prahem a jakékoliv prvky vnitøní demo-
kracie zavést nejprve do svých øad, je naprosto namístì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Novotnému.
Nyní pan poslanec David Kádner, také k faktické poznámce. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec David Kádner: Dìkuji. Pane místopøedsedo, dámy a pánové,
chci reagovat jenom na paní kolegyni a myslím si, že i na jiné, co mluvili o
Úsvitu jako o nedemokratickém. Myslím si, že tady pøece nejde o to, kolik
kdo má èlenù. Myslím si, že naopak je velká výzva, abychom si udržovali
pøíznivce a lidi, kteøí danou stranu podporují. A myslím si, že útoèit na to,
jestli Úsvit má devìt èlenù, nebo ne – sám nejsem èlenem Úsvitu a necítím
se v nedemokratickém prostøedí. A naopak musím øíct, že v Ústeckém kra-
ji jsem dokázal a mìl jsem možnost nabídnout lidem, kteøí by si za žádnou
znaèku prostì nevlezli. Ale teï každým krokem, který tady udìláme, tak je
musíme pøesvìdèit o tom, že ty kroky dìláme správnì, demokraticky. A
tím, že nemají stranickou plácaèku, legitimaci, tak je nìjakým zpùsobem u-
držet do dalších voleb. A myslím si, že ti lidé naopak narùstají, aspoò v Ús-
teckém kraji narùstají a v tuhle chvíli od voleb máme další skoro tøi tisíce
pøíznivcù. Tak kde je ta demokracie? Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Davidu
Kádnerovi za dodržení èasu. Nyní pan poslanec Jiøí Pospíšil, protože se
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Poslanec Martin Lank: Vážený pane pøedsedající, vážený èlene vlády,
dámy a pánové, my nepøedkládáme tento návrh proto, že by pouze hnutí
Úsvit toužilo snad po institutu referenda. Já tady stojím pøed vámi jako ob-
hájce tohoto návrhu ústavního zákona, protože mít možnost rozhodovat
chce v první øadì velká èást tohoto národa. Zkuste se ostatnì zeptat svých
volièù. Nicménì skoro 350 tisíc lidí svoji vùli už jasnì vyjádøilo, a to tím, že
ve volbách dalo hlas právì programu našeho hnutí, kde je referendum vlaj-
kovou lodí.

Dámy a pánové, pokud skuteènì chcete referendum, a øada z vás to
deklarovala už pøed volbami, máte pøed sebou základní stavební kámen k
jeho vybudování. Možná je pro nìkteré z vás trochu neotesaný, ale je èistý,
bez zbyteèného balastu. A každopádnì se na nìm dá pracovat. Proto vás
prosím i já o jeho propuštìní do druhého ètení, kde ho mùžeme opravit,
pøípadnì upravit tak, aby vyhovovalo všem. Pokud ovšem tento návrh sme-
tete ze stolu stejnì jako už 16 pøedchozích návrhù na referendum v minu-
losti, je to samozøejmì vaše volba. Pak ale buïte natolik fér a pøiznejte, že
referendum ve skuteènosti nechcete. Pøiznejte svým volièùm, že jim ne-
chcete dát možnost, aby si rozhodli sami.

Ještì se vrátím k jedné z výtek, která se týkala neomezeného kvora.
Dovolte mi teï krátkou citaci. "Musím øíct, že parlament ve shodì i s mými
pøedstavami se shodl na tom, že není dobré do tohoto zákona žádné kvo-
rum zakládat. Nemáme ho vùbec v žádných volebních zákonech pro
žádné volby a musím øíci, že všichni partneøi v Evropské unii nás pøímo
varovali pøed stanovením tøeba 50procentního kvora, protože s tím nejsou
zatím pozitivní zkušenosti v Evropì." Možná vám tato slova jsou povìdomá.
Ostatnì mohla by. Protože už jednou tady od tohoto pultu zaznìla. A to 26.
února 2002, kdy je pronesl poslanec ÈSSD Pavel Rychetský pøi projed-
návání ústavního zákona o referendu o pøistoupení Èeské republiky k
Evropské unii.

A skuteènì ani v ústavním zákonì o referendu o pøistoupení k Evropské
unii není stanoveno žádné kvorum. Pamatovat by si to mohl minimálnì
stávající pan ministr zahranièí Lubomír Zaorálek, který je pod tímto záko-
nem podepsaný coby tehdejší pøedseda Snìmovny. Znamená to tedy, že
když nìco nebudeme chtít pøijmout, kvorum bude? A když naopak nìco
vláda bude potøebovat schválit, kvorum stanovovat nebudeme? Nezlobte
se na mì, ale takovouto úèelovost – a napadají mì i jadrnìjší slova – já ne-
mohu akceptovat.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù Úsvitu.) 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Martinu
Lankovi. Ještì pøed kolegou Pletichou s faktickou poznámkou pan posla-
nec Benešík. Prosím, pane poslanèe, máte faktickou poznámku.
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ÈSSD, dìkuji na upozornìní na to, že není na sociální programy. To,
kdo se tady podílel na rozkradení naší zemì, až je zadlužená až po uši, tu-
ším, že to byla ÈSSD. Dìkuji.

ODS, pan poslanec Novotný, prostøednictvím pana pøedsedy. No tak
máte pravdu, že kdyby tady byla pøímá demokracie, tak Klausova amne-
stie, jak tady propustil grázly a podvodníky, anebo privatizace v 90. letech,
tak to už by dávno obèané zarazili a odvolali ho, možná pohnali i k trestní
odpovìdnosti. Dìkuji za vaši poznámku.

A pan Pospíšil z ODS. Vy jste mluvil o paskvilech – nebo už ne z ODS
prostøednictvím pana pøedsedy – no tak obèanský zákoník pod vaším ve-
dením, to je jeden z nejvìtších paskvilù, které udìlali odborníci jako vy,
prostøednictvím pana pøedsedy, a vaši spolupracovníci. A když už jsme u
ODS, prostøednictvím pana pøedsedy pane Pospíšile, tak kauzu Opencard,
tu jsme tady øešili ještì pøed chvílí. A další rozkrádaèky a tunelování
veøejných rozpoètù. Takže na to bych snad ani neupozoròoval. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. S øádnou
pøihláškou s pøednostním právem pan pøedseda klubu KDU-ÈSL Jiøí
Mihola. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, vážení èlenové vlády,
dámy a pánové, koalice ÈSSD, hnutí ANO a KDU-ÈSL se ve svém progra-
movém prohlášení pøihlásila k pøijetí ústavního zákona o obecném referen-
du s tím, že pøedloží vlastní návrh zákona. Klub KDU-ÈSL nepochybuje o
dobré vùli pøedkladatelù ani o významu tohoto zákona. Je však v zájmu o-
byvatel naší zemì, aby tento zákon byl co nejvíce kvalitní, protože je stejnì
dùležitý jako i zneužitelný.

Pøedkladatelem tady bylo poukázáno na Švýcarsko. Tato alpská zemì
je pro nás v mnohém inspirativní, zcela nepochybnì. Jen si kladu otázku,
jak by asi u nás dopadla nìkterá referenda realizovaná tam v nedávné
dobì. V postoji k pøedloženému návrhu nás utvrzují nakonec i slova
pøedsedy klubu hnutí Úsvit, a to k referendu o církevních restitucích.

Referendum je jistì potøebná záležitost. Není však všelékem. Spojovat
ho s otázkou narovnávání køivd v minulosti èi s otázkami morálky, považuji
za nesprávné a neš�astné. Návrh zákona klub KDU-ÈSL nepodpoøí. Dìkuji
vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi klubu
KDU-ÈSL za vystoupení a nyní s øádnou pøihláškou pan poslanec Martin
Lank a pøipraví se pan poslanec Lukáš Pleticha. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.
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samozøejmì, tak jenom pøipomenu pøísloví: Jednou vidìt a stokrát slyšet.
Vy mluvíte, jako kdyby tam nìkdo z KDU-ÈSL také byl na tom referendu.
Anebo jste to jenom slyšeli z doslechu od našich veøejnoprávních médií?
Na té misi byli dva poslanci – jeden vládní z ANO, z vaší vlády, takže by
bylo na èase se když tak od poslance hnutí ANO veøejnì distancovat a od
vašeho koalièního partnera v tom pøípadì – a øeknìte to na rovinu, že
zpochybòujete svìdectví zástupù hnutí ANO, pak tam byl náš poslanec a
pak tam byl exposlanec dlouholetý ÈSSD Miloslav Soušek, dneska staros-
ta Vysokého Mýta, který dokonce celou akci zorganizoval a pozval ostatní
na tuto misi s tím, že už byl v rámci této organizace na jiných zahranièních
pozorovatelských misích. Ale neodvádìjme téma jinam, to znamená, naši
poslanci, resp. náš poslanec pouze øekl, co vidìl. Nic víc. A jelikož Milan
Šarapatka dvanáct let byl vybrán Èeskou republikou opakovanì jako
velvyslanec Èeské republiky v nìkolika zahranièních zemích, tak ho tìžko
budeme podezírat z toho, že by podával nekorektní svìdectví. To by bylo
asi pøíliš. Má dvì vysoké školy, je dlouholetým diplomatem a umí nìkolik
jazykù.

A k panu poslanci Votavovi prostøednictvím pana pøedsedy – no tak to
bychom se tady už zase opakovali – ten návrh je váš, ÈSSD, my jsme na
nìm jenom upravili parametry.

A ostatní už jsem vám tady øekl, to už jsem øíkal tady minulý týden, o-
pakujete se poøád dokola, že DPH platit až po zaplacení faktury, nebo že
chceme zamezit sestìhovávání nepøizpùsobivých a zastropovat tím
pádem pøíspìvek na bydlení v rámci zákona o hmotné nouzi. No tak ten
návrh samozøejmì dobrý je a staèilo na nìm, kdybychom si spoleènì našli
nìjaký konsensus, a už to mohli mít obèané, kteøí trpí po celé Èeské
republice kvùli tìm nepøizpùsobivým. Tak už to mohlo být vyøešeno. Takže
znova na vás apeluji (pøedsedající upozoròuje na èas), pus�me to do
druhého ètení, upravme to a budeme mít referendum. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Pan poslanec Fiala, pak s
faktickou poznámkou pan poslanec Benešík a s pøednostním právem pan
ministr. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji, dìkuji, já jsem chtìl také reagovat na
pana Benešíka, ale v podstatì Tomio Okamura to øekl za mì, že pan
Benešík zde mluvil, jako by tam byl. Možná byste nám mohl øíct ještì
nìkteré detaily z tìch volebních lístkù, aby to bylo úplnì celé.

Ale já už na to nechci reagovat a spíš bych zareagoval na pana kolegu
Votavu, který øíká, že všechny návrhy, které zde dáváme, jsou špatnì. Já
chápu, že je jich hodnì, že je musíte èíst, že je to spousta práce, ale jsou
to návrhy, které prostì øeší problémy souèasné spoleènosti a které jsme
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Poslanec Ondøej Benešík: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
dámy a pánové, zaznívá tady spousta argumentù, proè nepodpoøit právì
tento návrh ústavního zákona o obecném referendu. Jsou to vìtšinou výtky
právního charakteru a koneckoncù i Jiøí Mihola, pøedseda klubu KDU-ÈSL,
se k tomuto v tomto smyslu vyjádøil. Chtìl bych ale jenom struènì doplnit,
co v oèích KDU-ÈSL tento návrh dále diskvalifikuje.

Je to referendum na Krymu, kterého se jeden z pøedkladatelù zúèastnil,
a který prohlásil, že referendum na Krymu bylo v poøádku. Referendum na
Krymu probíhalo tak, že v nìkterých okrscích byla úèast až 120 %, lístky
byly bez obálky, vhazovány do prùhledné urny, no a písmena na lístcích
byla tak velká, že bylo krásnì pøes ty sklenìné urny vidìt, jak kdo hlasuje,
a to vše se dìlo pod kuratelou ozbrojencù. Otázku na lístku nebo otázky na
lístku "Chcete se k Rusku pøipojit teï, anebo chcete se k Rusku pøipojit až
po nìjakém èase?" ani nekomentuji.

Jinými slovy, jaksi toto taktéž, nebo resp. schvalování takovéhoto refe-
renda a tvrzení od jednoho z pøedkladatelù, že bylo demokratické a bezp-
roblémové a férové, toto referendum v našich oèích také diskvalifikuje.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Benešíkovi, s
faktickou poznámkou pan poslanec Václav Votava, potom s faktickou po-
známkou Tomio Okamura. Prosím.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážený pane místo-
pøedsedo. No to pøece není o tom, zdali referendum chceme, nebo ne-
chceme. Sociální demokracie chce referendum. Ale samozøejmì ne v
takové formì, v jaké je podáváte vy, kolegové. A jestliže tady nìkdo nazývá
tento návrh – tento váš návrh – zmetkem, a je to zleva, zprava, v podstatì
celá Snìmovna mimo vás, tak asi je zøejmé, o jaký návrh jde. Já myslím, že
nad tím byste se mìli zamyslet, a myslím, že to není jenom o tomto návrhu,
o tomto návrhu ústavního zákona o referendu. Vy sem valíte jiné návrhy
zákonù, a� to bylo DPH, já nevím, co vše, a jejich úroveò je v podstatì stej-
ná. Také jsou to legislativní zmetky.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Tak, faktické poznámky mám, kole-
gu Pletichu ještì požádám o strpení, protože faktická poznámka Tomio
Okamury, faktická poznámka Radima Fialy. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo k faktické poznámce.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì,
vážení kolegové, takže velice krátce.

Pan poslanec Benešík – já bych, pøestože vás mám jinak rád
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Já bych chtìl øíci, že referendum je, a to je úplnì triviální a mìli bychom
se nejdøív shodnout na tom, že referendum mùžete konat jako svobodnou
volbu, svobodné rozhodování nebo veøejnou debatu. Veøejná debata ve
svobodné zemi, to je úplnì základ. Všechno ostatní je smìšné. Pokud ne-
konáte referendum jako veøejnou debatu ve svobodné zemi, to je souèást
té debaty, a než to referendum je, tak se musí shodnout veøejnost, jakým
zpùsobem se položí otázka, ta otázka musí mít smysl a musí být dáno, co
se s výsledkem referenda bude dìlat. Jestli to bude referendum konzulta-
tivní, pro koho bude závazné apod. To znamená, tahle pravidla jsou
strašnì dùležitá. Každému referendu musí pøedcházet jakási skuteènì
veøejná debata, ve které se názory nìjak krystalizují a ujasòují. 

To, co jsme vidìli, pøátelé, na Krymu, to byl blitzkrieg. Rozumíte, to byl
blitzkrieg! To referendum se konalo v rekordním èase. Když se podíváte na
to, jak znìly otázky, tak to prostì bylo naprosto kuriózní a komické, a to re-
ferendum se konalo pod puškami, protože tam vnikli vojáci, takže se ruší
ten základní princip... Vnikli tam vojáci, o kterých se dlouho lhalo, že je to
nìjaká domobrana, až nakonec pan Putin ve svém projevu v Dumì pøiznal,
že to jsou ruští vojáci. Tam to øekl jednoznaènì. Tam se pøihlásil k tomu, že
to jsou ruští vojáci. Takže dneska víme, že to byli celou dobu ruští vojáci,
kteøí vnikli do cizí zemì v poètu desítek tisíc, a pod tìmito bodáky se v re-
kordní rychlosti uspoøádalo bìhem nìkolika dní referendum s naprosto ko-
mickými otázkami, chápete, bez jakékoliv veøejné debaty a se slibem, že
kdo bude hlasovat pro, tak že se zvýší dùchody více než dvakrát, a nìkolik
podobných prohlášení, která samozøejmì vyvolala nadšení obyvatel. Tohle
je opravdu mockery! To je smìšné! To je komedie, a ne referendum!

Chápete? Tak se mùžeme tady bavit o zákonì o referendu, když vy tu-
hle frašku tady pokládáte za nìco, co si zaslouží, aby tam èlovìk jel jako
pozorovatel a aby vážnì se tváøil, že zkoumá, jestli to splòuje nìjaké náro-
ky. Tam se to ježí vojáky, ono je to pod hlavnìmi pušek, ale my klidnì po-
suzujeme, jestli je to regulérní referendum. A opakuji, nesplòuje to to zá-
kladní, že to je veøejná debata ve svobodné zemi. To je to samé, jako kdy-
byste konali volby, tam bylo všude plno vojska a vy jste se tváøili, že to jsou
svobodné volby. To prostì nelze.

A jestliže na tomhle se nedokážeme dohodnout, tak pak tady vidím pro-
blém. Chápete, problém je v tom, že jak se pak mùžeme shodnout na
rozumné podobì zákona, když tady nemáme ani shodu na tom, že na to,
abychom nìkde konali referendum, musí být splnìny nìjaké elementární
požadavky. Pokud nejsou splnìny, tak je to prostì celosvìtovì k smíchu!
Podívejte se na stanovisko, které pøijala Rada Evropy, a kdyby Rusko ne-
vetovalo Radu bezpeènosti, tak se podívejte na stanovisko Rady
bezpeènosti, kde pouze Rusko použilo veta a zabránilo tomu, že se pøijalo
usnesení, ve kterém byl èlánek, kterým se tohle referendum odmítlo. Na
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øíkali, že budeme pøedkládat, že pro nì budeme hledat politickou podporu.
Já se obrátím na ten návrh o referendu. Pane kolego prostøednictvím

pana pøedsedajícího, to je váš návrh, to je návrh sociálních demokratù s
tím, že tam prostì není žádné kvorum. Ano, není tam žádné kvorum, mo-
žná tam ještì chybí jedna nebo dvì vìci, které pøece jsme schopni naèíst
na plénu ve druhém ètení, poslat do výborù, kde jsme schopni se o tom ba-
vit, a ty vìci, které tam podle vašeho názoru chybí, tak zmìnit.

Stejnì tak nesdílím názor pana kolegy Jiøího Pospíšila, že je to paskvil.
To je pøece velmi laciný a velmi jednoduchý argument. Tak to pojïme
prostì zmìnit. Ten zákon není žádný složitý zákon, nemá ani sto stran, ne-
má ani padesát stran, nemá ani dvacet stran, nemá ani deset stran, podle
mého názoru má dvì strany. Tak to prostì, jestli ho chcete, tak ho pojïme
zmìnit, nebo na rovinu øeknìte, že ho nechcete, protože ta pøímá demo-
kracie a to, aby o nìèem rozhodovali lidé, se vám zrovna nehodí. (Potlesk
poslancù Úsvitu).

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi poslane-
ckého klubu Úsvitu. S faktickou poznámkou pan poslanec Benešík, po nìm
pan ministr Lubomír Zaorálek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ondøej Benešík: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
vážená vládo, jsem moc rád, že pan poslanec Okamura nedodal, že mì
má rád prostøednictvím pana pøedsedajícího. (Smích èásti poslancù.)

Nicménì teï k vìci. Ti pánové, kteøí tam byli, ale nepøedkládají, mimo
zástupce Úsvitu, nepøedkládají žádný zákon o referendu. To je první vìc.

Druhá vìc. Podívejte se na zábìry napøíklad Èeské televize z volebních
místností – prostì ty urny jsou sklenìné a ti lidé nemají obálky a
samozøejmì i na tu dálku je vidìt, jak kdo hlasuje. Èeská televize – já mám
mnohdy velké výhrady k Èeské televizi, ale pochybuji, že Èeská televize
byla schopna tady to zosnovat, ty zábìry z volebních místností, a
koneckoncù mám za to, nebo myslím si, že je dost možné, že to byly
pøevzaté zábìry tøeba z Russia Today. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Pan ministr
Lubomír Zaorálek s pøednostním právem, po nìm faktické poznámky pana
poslance Adama, pana poslance Humla a pana poslance Holíka. Prosím,
pane ministøe, máte slovo.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji, dobrý den
ještì jednou. Víte, já mám trochu problém s tím, že nevím, jak se dokáže-
me shodnout na podobì zákona, když se nejsme schopni shodnout ani na
tom, co to vlastnì je referendum.
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pøesnì máme. Tak to je neoèekávaná podpora! Dìkuji. (Potlesk poslancù
hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: S faktickou poznámkou pan posla-
nec Petr Adam. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Petr Adam: Dobrý den, dámy a pánové. Já bych
prostøednictvím pana pøedsedajícího pouze chtìl vzkázat panu Votavovi:
My neustále a dokola slýcháme, že ÈSSD chce zákon o referendu. Ne o o-
becném referendu, ale o referendu. Ale já to slýchám už možná deset let,
já to možná slýchám ještì déle. Mám takový pocit, že tady pøedkládáme
nìjaký zákon, a trošku parafrázuji èeský film Slunce, seno, erotika. My
chceme založit nudapláž, ale vy ji chcete založit tak, že ženy budou naha-
té pouze od krku nahoru a muži od pytlíku dolù. A tak to my nechceme!
Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Stanislav Huml. (Vzdává se slova.) Ano, ru-
ší. S další faktickou poznámkou pan poslanec Jaroslav Holík. A pøipraví se
pan poslanec Karel Fiedler. Koneènì. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì
minuty.

Poslanec Jaroslav Holík: Pane pøedsedající, dámy a pánové, dobrý
den. Já mám jeden dotaz. Potøebujeme tady to referendum, nebo ne?
Mlèení je souhlas, znamená to ano. Teï se malinko odtrhnu od øady
nìkterých pøedøeèníkù, kteøí zaèali se vracet k tématu, které už bylo pro-
bíráno. Všichni, kteøí jsme tady, jsme nìjaká elita národa. Nás si vybrali
lidé, abychom je reprezentovali. Tam napravo, mùže být chvilku klid?
(Smìrem k lavicím ODS a TOP 09.) A z toho dùvodu sice øídíme tento stát
nebo pomáháme ho øídit, ale nikdo není neomylný. A my potøebujeme tady
nìjakou kontrolu.

Když se vrátím tady prostøednictvím pana pøedsedajícího k panu
Votavovi, kdy øíkáte, my jsme ten návrh nìkolikrát prosazovali. Ano, byli jste
tady 22 let! A proè jste to neudìlali, mnì øeknìte? Proè za tìch 22 jsme
tady staèili rozkrást nebo rozprodat v této republice za tøi biliony korun a za
další témìø dva biliony jsme udìlali dluh? Zamysleme se! Zvažme
všechno! Potøebujeme referendum? Potøebujeme. Dejme mu šanci do
druhého ètení! (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Karel Fiedler, pøipraví se pan poslanec
Benda. Prosím.
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úrovni Rady bezpeènosti Organizace spojených národù! Všichni se na tom
shodli, že to je nesmysl! Rozumíte? To, že Rusko použilo právo veta, je
nìco naprosto výjimeèného. Každý stát, i když je èlenem Rady
bezpeènosti, se prostì nechce dostat do situace, že je jedinou zemí, která
zhatí usnesení. Kdybyste se podívali, kolikrát toto se stalo, tak je to
výjimeèné. Stát to nestaví do dobrého svìtla. Tohle Rusové neudìlali rádi,
ale nic jiného jim nezbylo, protože by bylo pøijato usnesení, kterým by se
na úrovni Rady bezpeènosti všemi èleny s celou øadou kosponzorù øeklo
veøejnì, že tohle referendum je k smíchu. Tak co na tom chcete ještì po-
zorovat? Co na tom chcete zkoumat?

Takže mnì pøipadá, že chceme-li probírat zákon o referendu, tak si v
této Snìmovnì musíme nejdøív ujasnit, co to referendum je, a tohle se nám
bohužel, jak vidím nedaøí! (Potlesk poslancù ÈSSD.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a pak tu
máme smrš� faktických poznámek. Nejprve s faktickou poznámkou...
Pokud panu navrhovateli chce pan poslanec dát pøednost, má možnost.
(Poslanec Adam dává pøednost poslanci Okamurovi.) Prosím, pane navr-
hovateli.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, projev pana ministra byl totiž tak dlouhý, že
bych už zapomnìl, na co vlastnì reagovat. Takže já vlastnì podìkuji pa-
nu ministrovi, že podpoøil náš zákon o referendu. Vždy� vy jste vlastnì na
naší stranì, protože my právì tady urèujeme, že referendum lze vyhlásit
od pøekontrolování Ústavním soudem nejdøíve šest mìsícù a nejpozdìji
dvanáct mìsícù od realizace petice a od toho pøekontrolování, aby byl
èas právì na diskusi. Takže dìkuji, pane ministøe, že jste koneènì vidìl
za ÈSSD jeden z velice pozitivních bodù našeho programu, takže to ne-
ní, jako tady øíkají vaši straniètí kolegové a vládní kolegové, že by to byl
paskvil. Dìkuji. To splòuje. A dokonce øíkáme, že v dobì zaèínající 60
dnù a konèící 48 hodin pøed zahájením hlasování se vyhradí ve
veøejnoprávních médiích minimálnì pìt hodin èasu jak v televizi, tak v
rozhlasu, by� jsem upozoròoval, že to by mìlo být v provádìcím zákonì,
a dali jsme to tam, abychom otupili diskusi, že by obèané snad mohli být
ovlivòováni.

A k tomu Krymu jenom krátce. Ti pozorovatelé, co tam byli, jak už jsem
je jmenoval, ti nehodnotili žádné lhùty. Øíkali jenom, že na tom místì daný
zpùsob ve volebních místnostech, jestli probíhal podle jejich názoru v
nìjakém souladu, èi nikoliv. Takže jenom abych to upøesnil a pøípadnì,
kdyby nìkdo chtìl mít faktické poznámky na toto téma, abychom to vyøešili
hnedka zkraje. A dìkuji, pane ministøe, za vaši podporu, protože to tam
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ta, jaké otázky by vùbec v tomto celostátním referendu byly pøípustné,
èeho by se to mìlo týkat. Rozhodnì nejsem pøíznivcem toho, aby se to
týkalo daní, protože existují také mandatorní a kvazimandatorní výdaje a ty
se musejí z nìèeho hradit a jediné, z èeho se platí, jsou danì.

Takže to jsou takové dùvody, pro které já navrhuji tento návrh
zamítnout. Ale øíkám, rozhodnì nejsem nepøítelem referenda, bojoval jsem
za nì, zeptejte se u svých, mám v tom celkem bohatou historii. Ale takhle
ne. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Pletichovi. S
faktickou poznámkou pan poslanec Okamura. Prosím.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, dìkuji za tyto poznámky, nicménì bych asi
doporuèil pøeèíst si èlánek 5 našeho návrhu, kdy my jasnì øíkáme, že pre-
zident republiky do mìsíce od doruèení petice k referendu navrhne Ústav-
nímu soudu, aby posoudil, zda je položená otázka v souladu s tìmi pod-
mínkami. To znamená tìžko mùže být král a prezident dohromady. Takže
to jenom øíkám pøedem, že toto rozhodnì obsahem našeho referenda fakt
není. A bylo by dobré používat, prosím, argumenty, které – vím, že tady ten
pøenos pùjde ve tøi ráno na ÈT 24 a možná nìkdo pøepne, pøedtím než
jsem se vyjádøil, a pomluví nás to, ale prosím vás, to ne, to tady mám jasnì
øeèeno. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Okamurovi. S
další øádnou pøihláškou pan poslanec Antonín Seïa. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, èlenové vlády, platná Ústava Èeské republiky
v èlánku 15 hovoøí o tom, že zákonodárná moc náleží Parlamentu. Ústava
v èlánku 2 odst. 2 øíká, že ústavní zákon mùže stanovit, kdy lid vykonává
moc pøímo. Právì tyto dva èlánky Ústavy stanovují hranice, kudy by se
zákon o celostátním referendu mìl pohybovat. Zejména by nemìl být v roz-
poru s principem zastupitelské demokracie, na níž je náš ústavní systém
postaven. Proto by zákon o celostátním referendu mìl mít své limity, a to
prosím nehovoøím pouze o právech daných Listinou základních práv a svo-
bod. A pokud takto analyzujeme pøedkládaný návrh zákona, pak je nutné
objektivnì øíci, že se pohybuje mimo vytèené mantinely Ústavy Èeské re-
publiky.

Argumenty o tom, že pokud takto pojatá demokracie funguje ve Švýcar-
sku, pak by mìla fungovat i v naší zemi, jsou liché. Pøipomenu, že Švýcar-

- 526 -

Poslanec Karel Fiedler: Dobrý den, pane pøedsedající, dobré
odpoledne, dámy a pánové. Já bych chtìl zareagovat na pøedøeèníky pa-
na Benešíka a pana ministra Zaorálka. Já mám také výhrady k tomu, jak
probíhalo referendum na Krymu, že tam urny byly prùhledné, že bylo vidìt,
jak ti lidé hlasovali. Na tom se urèitì shodneme. Ale my tady pøece
neøešíme referendum na Krymu. My tady øešíme referendum pro obèany
ÈR! Prostøednictvím pana pøedsedajícího, pane ministøe, už je odpoledne,
už neøešíme Ukrajinu, už øešíme problémy Èeské republiky! Dìkuji.
(Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Marek Benda. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Marek Benda: Vážený pane místopøedsedo, dámy a pánové,
já jsem chtìl jenom zareagovat na pøedøeèníka minus jedna, který si tady
tak sugestivnì položil øeènickou otázku a pak zkonstatoval, že když mu na
nìj nikdo neodpovìdìl, tak že s tím všichni souhlasí. Já bych ho rád upo-
zornil, že v tomto sále je možné odpovídat jenom prostøednictvím pøihlášení
se u pana pøedsedajícího, to znamená, že mu nikdo odpovìdìt nemohl a
neznamená to, že s ním všichni souhlasí.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Bendovi za to-
to praktické pouèení, a pokud se nikdo další nehlásí s faktickou poznám-
kou, tak se koneènì dostává na øádnì pøihlášeného pana poslance Lukáše
Pletichu. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Lukáš Pleticha: Pane pøedsedající, dìkuji za slovo. Já si
dovolím øíct, že mì nikdo nemùže oznaèit za to, že jsem odpùrce referen-
da, a prostøednictvím pana pøedsedajícího toto sdìluji i panu Tomio
Okamurovi a nech� se, vaším prostøednictvím tedy, zeptá u svých èlenù ve
svém domovském Jablonci. Za to referendum jsem bojoval i u Ústavního
soudu s ústavní stížností. 

Mùžu vám øíct, že ta problematika vùbec není jednoduchá. Jestli to
chceme tady zaèít nìjak øešit, je potøeba vùbec, než to sem dojde, zaèít se
bavit, jaké otázky vlastnì mají být v tom referendu øešeny. To, co vy tady
navrhujete, tady klidnì je možná otázka do referenda, jestli chceme, jestli
obèané chtìjí, aby tady byl v èele republiky král a království, a zároveò ta-
dy budeme mít prezidenta. Nepùjde s tím nic dìlat, protože to vlastnì když
obèané budou chtít krále a království, tak to bude nadøazeno Ústavì. A co
s tím teï?

Èili já si vás dovolím vyzvat, aby nejdøív byla uspoøádána jakási deba-
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øadách si to myslí, a jsem si tím jistý, protože znám osobnì mnohé z vás
a vím, že pro mnohé z vás napøíè politickým spektrem je hlas obèana
skuteènì tím nejvyšším a rádi byste to referendum prohlasovali a nemáte s
tím problém. Proto vás prosím, pøestaòme politikaøit, projevme osobní
odvahu a pojïme pøijmout zákon o referendu, propus�me ho do druhého
ètení a pojïme ho upravit. To všechno, co vy øíkáte, ty výtky, pojïme to
udìlat ve druhém ètení. My jsme pro, my tomu nebráníme. Tak se ukažme,
že opravdu to referendum chceme.

Myslím, že jsem to tady øekl úplnì jasnì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já se moc omlouvám panu poslanci
Seïovi, ale teï jsem se dozvìdìl od legislativy, že jsme mìli zaøazený bod
49, a to pevnì na 17. hodinu. Já proto pøerušuji bod, který právì projed-
náváme, to je návrh zákona o celostátním referendu, a zahájíme bod 49.

Dovolte mi, abych zahájil bod

49.
Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu 

na rok 2014
/snìmovní tisk 64/

Návrh rozpoètu jsme projednávali na 6. schùzi Poslanecké snìmovny
dne 14. února 2014, kdy jsme pøerušili všeobecnou rozpravu a další pro-
jednávání jsme odroèili do doby pøíchodu ministra zemìdìlství. Prosím pa-
na ministra zemìdìlství a prosím zpravodaje zemìdìlského výboru pana
poslance Pavla Kováèika, aby zaujali místo u stolku zpravodajù.

Budeme pokraèovat v pøerušené všeobecné rozpravì. Jako první se do
rozpravy hlásí pan ministr zemìdìlství. Prosím, pane ministøe.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dobrý den. Vážený pane
pøedsedající, milé kolegynì, vážení kolegové, dovolte, abych zde pøednesl
materiál Státního zemìdìlského intervenèního fondu, tedy rozpoètu tohoto
fondu na rok 2014.

Pøedložený materiál byl zpracován na základì § 4 odst. 1 písm. a)
zákona è. 256/2000 Sb., o Státním zemìdìlském intervenèním fondu v
platném znìní.

Základní pøíjmy v návrhu rozpoètu SZIF na rok 2014 pøedstavují dotace
z kapitoly Ministerstva zemìdìlství na rok 2014 ve výši 40 019 856 tis. Kè,
z toho dotace ze státního rozpoètu ve výši 5 347 072 tis. Kè a dotace z
rozpoètu Evropské unie ve výši 34 672 784 tis. Kè.
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sko je od roku 1848 federací složenou z kantonù, které mohou mít vlastní
ústavu. Ústavu, která nesmí být v kolizi s ústavou federace. Dále Federální
shromáždìní, chcete-li parlament, je složen z Komory lidu a z Komory
státù, které jsou voleny v kantonech. Tudíž problémem je, že ve Švýcarsku
prakticky neexistuje žádná celostátní politická strana. Vláda, Federální ra-
da, je sice jmenována parlamentem, ale nemùže být parlamentem odvo-
lána. Tak jako neodstupuje, pokud referendum nepotvrdí její návrhy.
Naproti tomu vláda nemùže rozpustit parlament. Takto pojatou vyváženost,
vzájemnou kooperaci a federalizaci zdola nahoru rozhodnì nelze aplikovat
do naší zemì.

Osobnì jsem vždy podporoval a podporuji obecné referendum, které
by mìlo dotváøet, nikoliv tvoøit ústavní poøádek naší zemì. Tak jako vláda
jsem pøesvìdèen, že zákon pøijatý v referendu nemùže být nadøazen jiným
zákonùm, zejména tìm ústavním.

Pøedložený návrh zároveò není provázán se souèasnou Ústavou a svou
konstrukcí by pøispìl k právní nejistotì, k destabilizaci politického systému
v zemi a mohl by dokonce ohrozit práva menšin.

Chci také upozornit, že významnou èástí politiky každé demokraticky
zvolené vlády je mimo jiné její fiskální politika, která by nemìla být
pøedmìtem referenda.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Seïovi. S fak-
tickou poznámkou pan poslanec Okamura.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, podívejte se, tak už tady skuteènì témìø hodi-
nu nebo déle diskutujeme o nechuti všech vlastnì pøijmout zákon o refe-
rendu. Znovu vás prosím a vyzývám – pus�me to do druhého ètení, dejme
tomu klidnì prodlouženou lhùtu k projednání, udìlejme ve výborech
vzájemnì konsensus a pøijmìme zákon o referendu. Pojïme to upravit na
parametry, víme, že je nás v tom (?)ètrnáct, pojïme a pøestaòme se vy-
mlouvat.

A k tomu druhému, co tady øíkal pan poslanec, prostøednictvím pana
pøedsedajícího, ano, to je bohužel zásadní rozpor hnutí Úsvit a rozdíl mezi
Úsvitem a témìø všemi ostatními stranami tady v parlamentu. My si mys-
líme, že hlas obèana je tím nejvyšším v Èeské republice, ale vy si to ne-
myslíte a to je skuteènì ten rozdíl. My si myslíme, že když obèané se
masivnì v referendu vyjádøí, že by podle toho politici mìli postupovat, pro-
tože tato zemì patøí obèanùm, nikoliv ekonomicko-politické mafii nebo po-
litickým elitám. Ano, správnì jste pojmenoval rozdíl mezi názorem hnutí
Úsvit a ÈSSD a tøeba i jinými stranami, ale vìøím, že ne všichni ve vašich



- 531 -

Zahajuji hlasování o zmìnì zpravodaje tohoto tisku, kterým by se mìl
stát pan poslanec Karel Tureèek.

Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
Je to hlasování èíslo 94. Pøihlášeno je 165 poslankyò a poslancù, pro

113, proti žádný. Zpravodajem byl urèen pan poslanec Tureèek.

Prosím pana zpravodaje, aby se ujal místa u stolku zpravodajù. Dìkuji.
Ptám se, zdali se nìkdo hlásí do obecné rozpravy. Pan poslanec

Kalousek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Dámy a pánové, cítím se odpovìdný, že tento bod byl kvùli mému
vystoupení pøerušen. Bylo to za doby nepøítomnosti pana ministra.
Zdùrazòuji, že to není proto, že by poslanecký klub TOP 09 chtìl zdržovat,
nebo snad dokonce znemožnit schválit rozpoèet Státního zemìdìlského a
intervenèního fondu. My si uvìdomujeme, že to je v podstatì platební a-
gentura pro dotace z Evropské unie, a pøejeme si, aby ten rozpoèet byl
dnes schválen.

To, co se domnívám, že je závažný problém, je 250 milionù, které jsou
v souboru ostatní výdaje Státního zemìdìlského a intervenèního fondu, po-
ložka marketingová èinnost. V zásadì se týká tøí rozpoètových podpoložek.
Je to marketing na Klasu, marketing na Regionální klasu a marketing na
Regionální potravinu. 250 milionù korun jsou obrovské peníze a já se tady
hlásím k tomu, že jsem s tím mìl velké boje již ve vládì, kde jsem byl mi-
nistr financí a kde jsem se vždy marnì snažil o to, aby tyto položky byly re-
dukovány.

Za prvé jsem mìl vždy velmi vážné pochybnosti o efektivitì tìchto
veøejných výdajù. Nìkdy to na mne dìlalo dojem, že to prospívá mnohem
víc tìm marketingovým PR agenturám, daleko ménì èeským zemìdìlcùm.

Za druhé, vždycky jsem se domníval, že za 35 miliard dotací, které jsou
smìøovány roènì do agropotravináøského komplexu, je-li tedy nezbytnì
nutná nìjaká marketingová èinnost, tak to je možné z toho zisku, který je
díky tìmto dotacím poøízen, a není potøeba to ještì dorovnávat z veøejných
rozpoètù.

Za tøetí chci upozornit na mimoøádné korupèní riziko, a skuteènì
mimoøádné, které je doprovázeno každým aktem, kdy z veøejných rozpoètù
je placena nìjaká propagaèní marketingová èinnost. Pak se mùžeme do-
mnívat s pravdìpodobností blížící se jistotì, že firmy angažované v ta-
kovéto kampani vždycky najdou zpùsob, jak to nìjakým zpùsobem vrátit v
jiných kampaních, napøíklad volebních, a� už výraznými slevami, nebo
nìjakým jiným zpùsobem.

To jsou tøi dùvody, proè jsem vždycky pokládal tuto položku za velmi
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Dále dotace z Ministerstva práce a sociálních vìcí na projekt OP Lidské
zdroje a zamìstnanost ve výši 3 000 tis. Kè.

Ostatní pøíjmy, které byly použity k sestavení návrhu rozpoètu Státního
zemìdìlského intervenèního fondu na rok 2014, èiní celkem 190 559 tis.
Kè, z toho finanèní dávka z výroby cukru vèetnì pøíjmu z výbìru dávek z
cukru do správních výdajù SZIF 145 259 tis. Kè, pøíjmy na technickou po-
moc v Programu rozvoje venkova 43 740 tis. Kè a další pøíjmy vèetnì pøíjmù
z úrokù a ostatních pøíjmù z vlastní èinnosti v èástce 1 560 tis. Kè. 

V návrhu rozpoètu je dále zahrnuta pùjèka na intervenèní nákupy ve
výši 188 999 tis. Kè.

Celkové zdroje a jejich využití v roce 2014 pøedstavují finanèní
prostøedky ve výši 40 402 414 tis. Kè. Na zabezpeèení spoleèné
zemìdìlské politiky pøipadá objem finanèních prostøedkù ve výši 38 351
590 tis. Kè. Z toho na pøímé platby jde 23 650 000 tis. Kè, na Program roz-
voje venkova 13 884 639 tis. Kè a opatøení spoleèné organizace trhu 816
951 tis. Kè. Návrh rozpoètu na marketingovou èinnost èiní 250 milionù ko-
run a na správní výdaje celkem 1 800 824 tis. Kè s tím, že nedochází k na-
výšení mzdových prostøedkù. Mzdy zùstávají na stejné úrovni jako v roce
2013.

Dámy a pánové, jen bych struènì okomentoval to, proè vlastnì tento
materiál nebyl již pøed mìsícem schválen. Tehdy pøedevším pan poslanec
Kalousek se dotazoval na vìci okolo marketingové podpory znaèky Klasa
a znaèky Regionální potravina. Mrzí mì, že teï tady není a že tedy o toto
sdìlení pøijde.

Pokud jde o tu letošní alokaci, chtìl bych øíci, že v minulých letech,
vèetnì pùsobení minulé vlády, se pohyboval náklad na marketingovou
èinnost i v èástce 250 milionù. Následnì byl snížen na 200 milionù. Na le-
tošní rok byl navržen v této alokaci 250 milionù. Tady bych chtìl jasnì ga-
rantovat, že si osobnì pohlídám, budu klást velký dùraz na to, aby tyto
prostøedky na marketingovou èinnost byly opravdu smysluplnì využívány,
a s vysokou pravdìpodobností také oèekávám to, že je ani v celé výši
nevyèerpáme.

Dìkuji tímto, že pan poslanec Kalousek pøišel na závìr tohoto, co jsem
øíkal.

Dìkuji vám za pozornost a jsem pøipraven na pøípadné dotazy. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Mám tady
žádost pana zpravodaje Pavla Kováèika, který prosí o zmìnu zpravodaje.
Žádá, aby zpravodajem pro tento tisk byl urèen pan poslanec Tureèek. O
této zmìnì dám hlasovat Snìmovnu, jestli s tím Snìmovna bude souhla-
sit.
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stávající ekonomické situace veøejných rozpoètù, a zejména státního
rozpoètu, nebudou zbyteènì vyhazovat peníze.

A pana ministra bych poprosil, aby pohlídal, aby náhodou se
neprotáèely v tiskovinách vydavatelství MAFRA inzeráty rozsáhlé inzerce
právì napøíklad na znaèky Klasa a jiné znaèky, protože tam už já potom vi-
dím naprosto tvrdý støet zájmù. 

Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Laudátovi. S
další øádnou pøihláškou pan poslanec Bendl. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Dámy a
pánové, abychom neotoèili debatu na téma rozpoètu Státního
zemìdìlského intervenèního fondu jenom na debatu o Klase a o podpoøe
produkce èeských potravin obecnì. Myslím, že to by bylo strašnì málo.
Tohle je rozpoèet, který je klíèový pro èeské zemìdìlství, jsou to desítky mi-
liard korun, tak jak zde bylo øeèeno, které jdou na podporu èeského
zemìdìlství a dorovnávání jeho konkurenceschopnosti uvnitø evropského
prostoru jako takového.

Já musím øíct, že jsem rád, že v tom rozpoètu je napø. vidìt, že se
podaøilo transformovat zemìdìlské agentury do Státního zemìdìlského
intervenèního fondu, aniž by narostla byrokracie v Èeské republice, aniž by
byly pøijímány další desítky nebo stovky úøedníkù, že se zvládlo poskyto-
vání služby zemìdìlcùm. To, co døíve poskytovaly zemìdìlské agentury,
dnes poskytuje platební agentura, resp. Státní zemìdìlský a intervenèní
fond, a ušetøené finanèní prostøedky jsou vidìt ve výdajích na priority, které
v minulosti byly stanoveny, a tìmi prioritami je podpora živoèišné výroby v
Èeské republice i vìtší podpora produkce ovoce a zeleniny a øady dalších
komodit, citlivých sektorù a podobnì tak, aby bylo jasné, kudy do bu-
doucna bude chtít Èeská republika podporovat èeské zemìdìlství.

Rozpoèet SZIF v téhle podobì už tady mnoho let neuvidíme, od roku
2015 budou finanèní prostøedky z Evropy už øešeny jiným zpùsobem. V
podstatì dojíždíme finanèní období 2007 až 2013 a já myslím, že jsou tam
naznaèeny trendy, by� neøíkám, ten státní rozpoèet není bez chyb, ale jsou
tam naznaèeny trendy, které do budoucna musí Èeská republika dìlat,
chce-li, aby èeské zemìdìlství bylo konkurenceschopné. O tìch prioritách
jsem tady mluvil.

Takže já jsem podpoøil rozpoèet na jednání zemìdìlského výboru, by�
po pomìrnì živé debatì o tom, jestli více podporovat investice do techno-
logií nebo jinam a jak to bude s jinými výdaji, nicménì potøebujeme
rozpoèet mít schválený, a na co se musíme soustøedit, je platební agentu-
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diskutabilní, její nárùst za nebezpeèný. A pokud bychom vùbec mìli
diskutovat o nìjaké existenci této položky, tak mnohem menší než v tom
objemu, v kterém je navrhována v rozpoètu. Velmi oceòuji vystoupení pa-
na ministra, kde øíká, že pøedpokládá, že to neutratí. Tedy i on øíká zcela
otevøenì: nejsem pøesvìdèen o efektivitì navržených projektù v rámci této
– promiòte – ale již výrazné sumy. Ètvrt miliardy je hodnì penìz všude na
svìtì.

Uvìdomuji si potøebu schválit rozpoèet Státního zemìdìlského
intervenèního fondu a my budeme hlasovat pro schválení tohoto rozpoètu.
Nicménì se domnívám, že Poslanecká snìmovna jako správce veøejných
prostøedkù by se k této položce vyjádøit mìla, a v tomto smyslu v
podrobné rozpravì navrhnu doprovodné usnesení k usnesení o schválení
rozpoètu.

(Pøi odchodu od øeèništì se obrací na pøedsedajícího se slovy: Bude
podrobná?)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Urèitì bude podrobná rozprava.
Dìkuji panu poslanci Kalouskovi.

S faktickou poznámkou pan poslanec Bendl. (Mluví z lavice.) Aha, pan
poslanec Bendl má øádnou. V takovém pøípadì nejprve s øádnou
pøihláškou pan poslanec Laudát, po nìm pan poslanec Bendl a po nìm
pan poslanec Kováèik. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, to, co bývalo rutinou a zvykem, tak se tady rozproudila diskuse
právì o té èástce 250 milionù. Asi bych si toho nepovšiml, pokud by pan
ministr financí Babiš nìkolik bodù pøedtím tady nebrojil a právì nezmínil
Klasu. Však viete, ako to tam chodí. Já nevím, ako to tam chodí a docela
rád bych to vìdìl.

Druhá vìc jsou priority. My jsme slýchali ve volební kampani, a vás to
vyneslo do Snìmovny, nebo vám to vyneslo øadu mandátù u volièù, jak se
plýtvá penìzi. A teï si skuteènì vezmìte efektivitu a že tady dáváme ètvrt
miliardy korun na projekt nebo služby, o kterých ani já nejsem
pøesvìdèený, že jsou efektivní. Naproti tomu nám chybí peníze na zdra-
votnictví, školství. Vy jste prohlasovali rozpoèet, který výraznì oøezával a
mìní trendy, co se týká výdajù na vìdu a vzdìlání. Takže se pøiznám, že
jako s celkem s tím mám problém.

Nicménì samozøejmì nechci blokovat jiné bohulibé aktivity Státního
zemìdìlského intervenèního fondu. Tak alespoò se omezím na to, že vy-
zvu poslance, kteøí jsou èleny kontrolního výboru, aby iniciovali kontrolu na-
kládání s finanèními prostøedky ve Státním zemìdìlském intervenèním fon-
du. Já skuteènì chci mít jistotu do budoucna, že se, s prominutím, za
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republiky žádá ministra zemìdìlství, aby z výdajù urèených na
marketingovou èinnost bylo vyèerpáno maximálnì 100 milionù."

Vìøím, kolegové, zejména z ANO, že úspora 150 milionù, pokud trváte
na tom, že budete šetøit, už vám nebude pøipadat zcela marginální. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Zaznamenal jsem to usnese-
ní. S další øádnou pøihláškou pan pøedseda poslaneckého klubu ANO
Jaroslav Faltýnek. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dìkuji. Dámy a pánové, já budu velmi
struèný, jen krátkou repliku èi spíš poznámku na vystoupení pana bývalé-
ho ministra financí Kalouska. Já si vážím toho, že v nìkterých vìcech je o-
pravdu konzistentní, protože tento jeho názor znìl dlouhodobì, když jsme
i mimo poslanecké lavice tehdy z podnikatelského prostøedí lobbovali za
to, aby byli podporováni èeští zemìdìlci a potravináøi, malovýrobci, regio-
nální výrobci právì touto formou. Takže to je opravdu pravda a vážím si te-
dy toho, že je v tomto názoru konzistentní. Nicménì my dlouhodobì víme,
že kolega Kalousek je nepøítelem potravinové sobìstaènosti Èeské
republiky, nepøítelem podpory èeských zemìdìlcù a i v tomto názoru je
konzistentní. Takže tolik jenom moje kratièká poznámka.

Nechci hodnotit, kolik penìz a kam ty peníze v minulosti pøes marketin-
gové agentury šly a do kterých konkrétních politických stran, to v žádném
pøípadì nechci hodnotit, ale vìtšina z nás to ví, kam tyto peníze šly. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Faltýnkovi.
Další s øádnou pøihláškou pan poslanec Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Když bylo použito tak expresivní slovo
jako nepøítel, tak bych ho rád vysvìtlil. Nejsem nepøítel potravinové
sobìstaènosti, pokud je konkurenceschopná a efektivní. Jsem nepøítel zne-
užívání tohoto hesla pro to, abychom veøejnými zdroji sanovali nekonku-
renceschopnost a neefektivitu èeských výrobcù, kteøí se prostøednictvím
Faltýnkù – a to teï nemyslím nìjak pejorativnì, oni za to byli léta placeni a
také byli konzistentní – snaží tuto konkurenceschopnost získat
prostøednictvím dotací z veøejných rozpoètù. Já neumím být konkurence-
schopný, zajisti mi to, daòový poplatníku, chceš-li být potravinovì
sobìstaèný. Tak toho jsem nepøítel. Jinak jsem velký pøítel potravinové
sobìstaènosti. To za prvé. 

I já bych rád ocenil pana pøedsedu Faltýnka, že je ve svém lobbismu
velmi konzistentní. Jenom bych chtìl zdùraznit, že já jsem ve svém dlou-
hodobém konzistentním názoru nikdy nemìl konflikt zájmù. Od vás jsem to,
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ra a její fungování v následujících letech a v novém finanèním období.
Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Bendlovi a
ptám se, kdo další se hlásí do všeobecné rozpravy. Jestliže nikdo takový
není, konèím všeobecnou rozpravu a pøistoupíme k rozpravì podobné. Do
ní mám avizovanou pøihlášku pana pøedsedy poslaneckého klubu TOP 09
a Starostové Miroslava Kalouska. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Jak už jsem avizoval,
pøestože to je samozøejmì èástka øádovì nìkde jinde, než jsou hlavní
výdaje, tak to neznamená, že je to èástka marginální, protože pro každého
je nìjaký objem èástky zásadní. Øeknìme si, že v kritické situaci 2 mld.
èeské zemìdìlství nezachrání. A 250 milionù pro marketingové agentury,
to je obrovská èástka. Ta na tom reklamním trhu dokáže udìlat neuvìøitelný
prùvan, a dokonce i politicky. Takže to je závažná, skuteènì závažná a
významná èástka, pokud je urèena na marketingovou èinnost ve spolup-
ráci s marketingovými agenturami. A tady na to chci upozornit. Prosím vás,
to je výsostné politikum. Prosím, to není 250 milionù na podporu èeských
zemìdìlcù, to je 250 milionù na motivaci píárových a marketingových a-
gentur. A snad je nás dost politikù v této Snìmovnì, abychom si uvìdomili,
co teï tady øíkám.

Druhá vìc je skuteènì efektivita tìchto výdajù. Jak jsem znovu øekl, je
to do tøí oblastí – je to program Klasa, je to program Regionální klasa a
Regionální potravina. Já si umím pøedstavit, že Regionální klasa a
Regionální potravina ještì bude podporována z veøejných zdrojù, ale Klasa
samotná, to už je trochu sranda vzhledem k tìm 35 miliardám dotací do
agropotravináøského komplexu a vzhledem k efektivitì této kampanì.

Pro férovost øíkám, že nevedu tuto diskusi poprvé, vedl jsem ji i ve
vládì, jíž jsem byl èlenem, a i tam byl mùj názor menšinový. Ale s vìdomím,
že oslovuji Poslaneckou snìmovnu, kde mnozí se velmi demonstrativnì
hlásí k šetøení i v drobných, tak tady øíkám, že to není v drobných, a pevnì
doufám, že mùj návrh bude mít podporu. Není pochyb o tom, že rozpoèet
Státního zemìdìlského a intervenèního fondu musí být schválen.
Kdybychom tak neuèinili, tak bychom poškodili èeské zemìdìlství.
Poslanecký klub TOP 09 podpoøí rozpoèet Státního zemìdìlského a
intervenèního fondu, ale po jeho schválení prosím, abychom hlasovali o do-
provodném usnesení, o jehož podporu si dovoluji požádat. Je velmi prosté,
vychází i ze slov pana ministra Jureèky, že se bude snažit neutratit všech-
no, ale všechno je èíslovka neurèitá a já jsem pøesvìdèen, že suverén, kte-
rým Poslanecká snìmovna je, by mìl mluvit v èíslovkách urèitých, a proto
si dovolím navrhnout usnesení: "Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské
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dìlám ve vìtším, tak to mùžu vyrábìt teoreticky lacinìji. Máme i výhodu
relativnì lacinìjší pracovní síly ve srovnání s Rakouskem, Nìmeckem a tak
dále. Ale bohužel tìžce bojujeme s nerovnì nastavenými podmínkami v
rámci dotaèní politiky. Tak to prostì je. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Faktická, pane poslanèe? Nebo
øádná. Øádná. Tak nejprve faktická poznámka pana pøedsedy Stanjury,
pardon, pane poslanèe Bendle. On se pøihlásil. Prosím, pane poslanèe,
vaše dvì minuty.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Aby to nebylo tak nezáživné. Ten dialog
jsme tu slyšeli asi ètyøikrát. Nic proti. Až zase budete øíkat, že nejvìtším
pøínosem je to, že patøíme do hlavního proudu Evropské unie, jak jste se
vèera pochválili, tak to jsou pøesnì tihle ti, kteøí rozhodli o nerovných pod-
mínkách dotací. Myslím, že se nemusíme pøesvìdèovat, jestli je to pravda,
nebo není. Všichni víme, že to pravda je, že ve starých èlenských zemích
dostávají více než v nových èlenských zemích a v Èeské republice. Jenom
abyste nezapomnìli, že to rozhodl ten, jak jste tím fascinováni, hlavní ev-
ropský proud – a hurá, už jsme tam. Zkuste to zmìnit. Nám se to nepo-
vedlo, bohužel. Nebudu øíkat, že to je jednoduchá úloha. My jsme si vy-
hrazovali a vyhrazujeme právo mít i kritický pohled na to, co pøichází z
Bruselu. Tato vláda v zásadì øíká, že jí staèí, když bude v houfu. Radši ne-
bude moc vyskakovat. Možná to bude efektivnìjší. Pokud se vám podaøí
vyjednat lepší podmínky, klobouk dolù. Nám se to skuteènì nepovedlo. A
je pravda to, co jste øíkal o nerovných podmínkách. Jenom abychom
vìdìli, kdo nerovné podmínky postavil a kdo nechce slyšet na oprávnìné
argumenty Èeské republiky a mnoha jiných èlenských zemí.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Stanjurovi. S
øádnou pøihláškou pan poslanec Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já bych rád, abychom si uvìdomili, že
se skuteènì nebavíme o nièem jiném než o 150 milionech marketingovým
agenturám v rámci marketingové èinnosti, které se budou vyplácet z
penìz, které budou vydávány za podporu èeských zemìdìlcù. To je totiž
ten velký problém. Tady se nebavíme o penìzích v rámci spoleèné
zemìdìlské politiky. Já se hlásím za TOP 09 k hlavnímu integraènímu prou-
du, hlásím se ke snaze reformovat spoleènou zemìdìlskou politiku, ale
také se hlásím k tomu ji zásadním zpùsobem nekritizovat. Kdybych ji kriti-
zoval, tak bych musel øíct, že ji dojednal Telièka, a musel bych se ptát pana
pøedsedy Faltýnka, když si stìžuje na nerovné podmínky, proè si Telièku
teï staví jako svého hlavního kandidáta do evropských voleb. Když nic
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pane pøedsedo, neslyšel. Mohl byste teï na tenhle mikrofon øíct, že nemáte
konflikt zájmù?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi.
Ptám se, kdo další se hlásí do podrobné rozpravy. Pan poslanec Faltýnek.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dámy a pánové, kolegynì, kolegové, ne-
chci zdržovat jednání této úctyhodné Poslanecké snìmovny nìjakými pla-
nými projevy. Proto se snažím vystupovat co nejménì a pouze, když to z
mého pohledu má smysl, ale kolegové na to samozøejmì mùžou mít jiný
názor. Za to se moc omlouvám.

Je pravda, že já jsem ve svých názorech konzistentní už tøicet rokù,
které jsem pracoval v rámci èeského zemìdìlství a potravináøství, a je vel-
ká škoda, že pan kolega Miroslav Kalousek, a on ta èísla velmi dobøe zná,
akorát je tady neøíká zámìrnì, ale zase to jenom potvrzuje jeho konzistent-
nost v tom, je, a znovu použiji to expresivní slovo, nepøítelem potravinové
sobìstaènosti Èeské republiky, která s sebou samozøejmì pøináší pracov-
ní místa, což všichni víme, a za tìch deset let, co jsme vstoupili do Unie,
tak okolní státy, Rakousko, Polsko, Nìmecko významnì zvyšovaly svoji
výrobu a zvyšovaly ji nejenom z unijních prostøedkù, které mìly podstatnì
vyšší než èeští zemìdìlci a potravináøi, ale i z národních rozpoètù, a mo-
žná proto, že tyto rozpoèty na to mìly. A možná proto na to mìly, že mìly
kvalifikované ministry financí. Já nevím. Možná jenom spekuluji. Omlouvám
se, pane kolego, je to opravdu z mé strany pouze èirá spekulace. Ale je
nefér tady øíkat, že èeští zemìdìlci jsou nekonkurenceschopní na jedno-
tném trhu Evropské unie, když mají úplnì jiné podmínky, nesrovnatelné z
hlediska pøíjmù v dotaèní oblasti ve srovnání se svými kolegy, když se
udìlá suma, a vláda Petra Neèase ten materiál mìla, mìla ho k dispozici,
a my ho taky máme, kde je pøesný rozbor, jak jednotliví zemìdìlci v
èlenských zemích Evropské unie dostávají a kolik konkrétnì penìz z
rozpoètu Unie a ze svých národních i zemských rozpoètù. A já teï nelob-
buji a nebojuji za nìjakých 250, 200 nebo 100 mil. korun na podporu
spotøeby èeských potravin v rámci Klasy, Regionální potraviny a tak dále.
Ale když se podíváme na analýzu, kterou máme k dispozici, a jsme schop-
ni ji komukoliv ukázat, jak okolní státy kolem nás i v tìchto dotaèních titu-
lech ze svých národních rozpoètù podporují dokonce exporty, netarifnì,
neformálnì, skrytì, tak jak chcete konkurenènì bojovat s tìmito konkuren-
ty v rámci Evropské unie?

Já si osobnì myslím, že máme jako èeské zemìdìlství i potravináøství
do urèité míry velkou výhodu, že èeské zemìdìlství je relativnì koncentro-
váno. A víme všichni, a vy jako ekonom to musíte potvrdit, že když nìco
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ba si uvìdomit, že parametry evropské podpory byly opravdu nastaveny
v roce 2005 a 2006 a že jsme v minulosti spoleènì i s ním jako zástupcem
potravináøské komory se snažili promítnout nìkteré priority, které ve
stávajícím finanèním období Èeská republika nemá, a považovali jsme je –
nebo považovali, zemìdìlský sektor považoval za špatné. To je to, co jsem
tu teï zmiòoval, že je skuteèností, že v návrhu rozpoètu už jsou reflekto-
vány priority, jako je podpora ovoce, zeleniny, podpora potravin obecnì,
živoèišné výroby atd., a odchází se od nepotravin. Nechceme,
zjednodušenì øeèeno, krmit bioplynové stanice, chceme, aby zemìdìlec
krmil dobytek.

V tomto ohledu je rozpoèet umìní možného, protože se jeho základ-
ní parametry nastavovaly v roce 2005 a 2006, a zároveò v rozpoètu je
ještì zakomponován jeden fakt: V minulém volebním období na návrh
èeské vlády prošel zákon o státním podniku, který umožnil sanovat øadu
vìcí, že v rámci zemìdìlského sektoru je dnes v rozpoètu Státního
zemìdìlského intervenèního fondu možno využít finance, které byly zis-
kem státních podnikù, chcete-li Budvaru nebo Lesù Èeské republiky,
což døíve nebylo možné. To jenom pøipomínám, že i proto je rozpoèet
ZIFu takový, jaký je.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Bendlovi. S
další faktickou poznámkou pan poslanec Novotný, po nìm pan pøedseda
poslaneckého klubu ANO pan poslanec Faltýnek. Prosím, pane poslanèe,
vaše dvì minuty.

Poslanec Josef Novotný: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
vážené kolegynì a kolegové, nechci se tu pouštìt do debaty, zda za to
mùže Evropská komise, zlá Evropská komise, nebo špatní vyjednavaèi za
èeský stát, kteøí vyjednávali podmínky pro naše zemìdìlce. Chtìl bych se
ale vrátit k svému pozmìòovacímu návrhu, který jsem pøedložil, když se
schvaloval rozpoèet pro rok 2014, kdy právì z tohoto fondu na doporuèení
pana námìstka Gregora jsem navrhoval, aby do kapitoly Ministerstva kul-
tury na opravu regionálních památek, v této kapitole je pro celou republiku,
jestli si to dobøe pamatuji, asi 16 milionù, bylo pøevedeno zhruba 200
milionù korun. Takže pokud by prošel návrh pana Kalouska, dávám návrh,
aby tyto peníze byly pøevedeny do kapitoly Ministerstva kultury na opravu
regionálních památek. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já si to s dovolením zapíšu. Prosím
pana poslance Faltýnka s øádnou pøihláškou. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.
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jiného, tak je to logický nonsens. Nechci kritizovat, kdo co dojednal. V tom
jsem od pana pøedsedy Faltýnka dalek, by� je to jejich evropský lídr, kdo to
zvoral, pokud to je zvoraný. Znovu zdùrazòuji, že to kritizovat nechci.
Mluvíme o 150 milionech pro marketingové agentury. Pro nic jiného.

Ale chtìl jsem panu pøedsedovi Faltýnkovi podìkovat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Prosím dìkujte mým prostøednic-
tvím, pane poslanèe. Dìkuji.

Poslanec Miroslav Kalousek: Chtìl jsem prostøednictvím pana
pøedsedajícího Gazdíka podìkovat panu pøedsedovi Faltýnkovi, že v té
dlouhé øeèi utekl od té zásadní otázky, jestli je, nebo není v konfliktu zájmu.
Já jsem tady prohlásil: Já nejsem v konfliktu zájmu, prosím, pane
pøedsedo, kdybyste øekl – jste, nebo nejste? On se nevyjádøil. On zaèal
mluvit o nìèem jiném. To je samozøejmì jeho právo.

Já si to mezitím rozmyslel a chci øíct, že z urèitého pohledu jsem v kon-
fliktu zájmu. Pøi pøednáškách na fakultách ekonomických èi veøejné správy
se èasto snažím øíkat studentùm, že z urèitého úhlu pohledu nejsou veøejné
rozpoèty nièím jiným než vìènou bitvou dobøe organizovaných menšin,
které si z rozpoètù chtìjí ukousnout víc, než jim pøísluší, proti
neorganizované vìtšinì, které se øíká daòoví poplatníci. Z pohledu politika,
který by mìl být odmìnìn volebním hlasem, je celkem logické, na jaké
stranì by politik mìl stát. Tam, kde je vìtšina, je víc volebních hlasù.
Nicménì dobøe organizovaná menšina má i jiné nástroje podìkování, než
je volební hlas, takže to potom v auditoriích, kde se rozhoduje o veøejných
rozpoètech, jako je Poslanecká snìmovna, není tak jednoznaèné. Z tohoto
úhlu pohledu se hlásím k tomu, že mám konflikt zájmu, že v tomto vystou-
pení zastupuji a vždy budu zastupovat daòového poplatníka.

Dovolil bych se zeptat pana pøedsedy Faltýnka, zda on zastupuje, èi
nezastupuje dobøe organizovanou menšinu a má také konflikt zájmu. Nic
víc, nic ménì. Samozøejmì na odpovìdi netrvám, protože skuteèný stav
všichni známe.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi. A
teï s faktickou poznámkou. Pane poslanèe Bendle, vy máte faktickou,
nebo jste øádnì pøihlášen? Jestli máte faktickou, tak s faktickou, po ní fak-
tická pan poslanec Novotný. Prosím, vaše dvì minuty, pane poslanèe. 

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, já už jsem se hlásil pøedtím, ale
pochopil jsem, že dáte pøednost nejdøíve svému guru a pak teprve dostanu
pøednost já. Mnì to nevadí, to je v poøádku.

Chtìl bych reagovat na to, co øíkal pan pøedseda Faltýnek, že je potøe-
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sektoru, pøedevším v potravináøství, ztratili 110 tisíc pracovních míst. Z celé
armády dnes 625 tisíc nezamìstnaných to není zanedbatelné èíslo. Druhé
dùležité èíslo je saldo zahranièního obchodu v oblasti potravin, a to je mi-
nus 23 miliard korun. Daøí se toto èíslo postupnì snižovat. Takže když dám
tato dvì èísla dohromady, tak je potøeba se zamyslet, proè tomu tak je.
Myslím si, že naši zemìdìlci a potravináøi umìjí vyrobit kvalitu, ale nìkdy
jim docela vážným zpùsobem vázne otázka marketingu a to, aby výrobek
umìli zabalit, atraktivní formou prodat zákazníkovi. V tom jsou nìkteøí
zahranièní výrobci daleko daleko pøed námi. Krásný pøíklad toho, že nìkdy
marketingová podpora i ze strany státu po urèité období s urèitou efektivi-
tou je otázka, když se podíváte na vinaøský sektor, kam se dostal vinaøský
sektor za posledních deset patnáct let u nás, pøedevším na Moravì.

Potom bych chtìl øíci jednu vìc. Já budu ve funkci bez ètyø dnù dva
mìsíce. K dnešnímu dni máme na Ministerstvu zemìdìlství ušetøeno 217
milionù. Pøišel jsem a vyškrtal jsem takové vìci, jako byla podpora ryby
sladkovodní, prostì vìci, které opravdu nedávají žádnou logiku a nemají
smysl, s efektivním marketingem nemají nic spoleèného. Totéž mohu ga-
rantovat u Klasy a u Regionální potraviny, že si opravdu pohlídám, že tìch
250 milionù, které jsou tam dnes alokovány, tak to, co z toho využijeme, bu-
de efektivní využití. U znaèky, jako je Klasa, kterou zná 92 % populace,
dávat tuto znaèku Klasa na billboardy, to považuji za zbyteènost.

Úplnì závìrem bych chtìl uvést jednu ukázku toho, že pokud máte kva-
litní produkt, a já si myslím, že naši potravináøi ho mají, tak když se podíváte
na Škodovku, která udìlala obrovský krok kupøedu, tak dokázala zlepšit
kvalitu, mít kvalitní výrobky a dokázala zapracovat na špièkovém marketin-
gu. A co si myslím, že dnešní naši zemìdìlci a potravináøi potøebují v kon-
kurenci s tím, co tu máme u našich sousedù, pøedevším Rakousko a
Nìmecko, je podpora marketingu. Já chci garantovat to, že podpora bude
smysluplná. Pokud tu máme návrhy snížit rozpoèet o 150 milionù korun, tak
to opravdu jsou návrhy proti našim potravináøùm a zemìdìlcùm.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pøestože je
rozprava uzavøena, s pøednostním právem pan pøedseda poslaneckého
klubu TOP 09 a Starostové. Prosím, pane pøedsedo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Odpus�te, že využívám pøednostní
právo, ale pan ministr reagoval až po uzavøení rozpravy, takže mi nic jiné-
ho nezbylo.

Škodovka, pane ministøe, na marketing nikdy nechtìla peníze daòových
poplatníkù. Ta na nìj dávala ze svého zisku. A podívejme se, jaký má
zemìdìlský sektor zisk za minulý rok. Myslím, že se pohybuje kolem 12 až
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Poslanec Jaroslav Faltýnek: Vzhledem k tomu, že se debata smrskla
vlastnì na 250 milionù na podporu znaèek Klasa, Regionální potraviny atd.,
tak odpovím na otázku kolegy Kalouska: Nejsem ani veøejným ani skrytým
vlastníkem žádné reklamní agentury, èili nemám konflikt zájmu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Faltýnkovi.
Ptám se, kdo další se hlásí do podrobné rozpravy. Pan poslanec Kalousek.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Vìru naposledy. Chci podìkovat za
odpovìï i za to, že byla tak ohranièená, protože tam ta upøímnost v po-
rovnání s ostatními miliardami, o kterých byla také øeè, zaznìla naprosto
otevøenì.

Ještì jednou si vás dovoluji upozornit na to, že verbální vystupování
vìtšiny z nás hovoøí o šetøení, verbální vystupování vìtšiny z nás hovoøí o
omezení korupèního prostøedí, a já si dovolím øíci, že o efektivitì tìchto
prostøedkù lze s velkým úspìchem pochybovat, že jsou ve spojení s
politikou penìzi s mimoøádným korupèním rizikem, kde realizace tohoto ri-
zika se témìø limitnì blíží jistotì, a pøedevším jsou to prostøedky, které jsou
vydávány za podporu èeským zemìdìlcùm. A zkuste se zeptat jakéhokoli
zemìdìlce, kdyby je dostal na nìco jiného než na plakáty se znaèkou
Klasa, jestli by náhodou nebyl radìji. Dìkuji.

Prosím o podporu mého doprovodného usnesení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi.
Ptám se, kdo další se hlásí do podrobné rozpravy. Jestliže nikoho nevidím,
podrobnou rozpravu konèím. Ptám se na závìreèná slova pana ministra,
pøípadnì pana zpravodaje. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Vážené dámy a vážení
pánové, já bych zareagoval na nìkolik vìcí, které tu byly vyøèeny.

Na úvod øeknu, že tento bod už budeme projednávat skoro hodinu, jed-
nání této ctìné Snìmovny stojí daòové poplatníky zhruba 600 tisíc korun,
takže ta efektivita je opravdu obdivuhodná.

Nicménì pokud jde o debatu okolo nerovných podmínek v rámci
Evropské unie, tak bych chtìl øíci, že na pøíští období, resp. 2014 plus, se
rozdíly mohou pohybovat mezi èlenskými státy v rámci spoleèné
zemìdìlské politiky maximálnì plus minus 10 %. Je úplnì jiná debata o
tom, jaké jsou daòové podmínky daòového systému, sociálního systému
atd. A to tady nechci rozvádìt.

Když se ptáme, proè investovat do marketingové podpory, je potøeba
si uvìdomit nìkolik faktù. První je, že od roku 2001 jsme v celém agrárním
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jestli ještì nìkdo se dál hlásí do podrobné rozpravy, protože ji pan ministr
otevøel. Pokud ne, tak konèím... Pardon, pan poslanec Bendl. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Petr Bendl: Já bych chtìl, protože kolem té ryby domácí je
takových fám, že už se to nedá poslouchat. Rybu domácí – prostì i minis-
tr Bendl nevìdìl, jestli ji vùbec má pustit. Proto také nebyla odsouhlasena
v minulosti. Jestliže øíkáme, že ušetøíme peníze za nìco, co jsme mìli v
plánu utratit, ale nakonec jsme to neutratili, tak to je zvláštní šetøení. Šetøme
peníze systémovì. To znamená, zmenšujme aparáty, zmenšujme poèty
úøedníkù tak, abychom ménì zatìžovali daòového poplatníka a chovali se
ekonomicky rozumnì.

Provozní výdaje Ministerstva zemìdìlství za Fuksy a Bendla klesly o 2,1
nebo 2,16 miliardy korun a taky jsme to neopakovali pøi každé hlouposti.
Byli jsme tak nuceni situací, nuceni ministrem financí, který prostì øíkal:
šetøit musí všechny resorty, musíme hledat úspory. A my jsme je hledali
mimo jiné tøeba tím, že se slouèil Pozemkový fond a pozemkový úøad, a z
1 800 zamìstnancù, úøedníkù, najednou byl tisíc. Problém je, že dneska už
jich je tam zase 1 200. Takže ušetøené peníze na podporu tøeba prodeje
sladkovodní ryby dáme na to, abychom mìli více úøedníkù na Státním
pozemkovém úøadì. To je to šetøení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Tak dìkuji panu poslanci Bendlovi,
ptám se, kdo další se hlásí do podrobné rozpravy. Pan pøedseda poslane-
ckého klubu ODS, pan poslanec Stanjura. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tak kdybych chtìl být stejnì ironický jako
pan ministr, tak øeknu, že délka projednávání odpovídá kvalitì úvodního
slova pøedkladatele. To se dá úplnì jednoduše øíct, ale takhle vystupovat
nechci.

Jednáme o 40 miliardách, pane ministøe prostøednictvím pana
pøedsedajícího, a tohle, co jste tady øekl licomìrnì, že si vážíte Poslanecké
snìmovny, vy jste øekl, že už jsme si dovolili hodinu o tom jednat. Pokud
jsem si všiml, tak jste se do té debaty nezapojil. A stálo to 600 tisíc. A kdy-
bychom projednávali bod referendum, referendum, zákon o soudech, pod-
pora financování 2012, pojištìní vývozu 2012, tak to budeme u každého
bodu øíkat, kolik stojí provoz Snìmovny? Já tomu nerozumím. Místo abyste
dal nìjaký faktický argument pro to, abyste pøesvìdèil vìtšinu Poslanecké
snìmovny, aby hlasovala pro tento rozpoèet, i když z tìch diskuzních vy-
stoupení jsem nabyl dojmu, že ta vìtšina tady existuje, že není tøeba se o-
bávat o výsledek, maximálnì projde doprovodné usnesení èi zmìna v
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14 miliard a je zpùsoben také díky 35 miliardovým dotacím. Tak já opravdu
nechápu, proè ze zisku, který zemìdìlský sektor vytvoøil, nemùže také fi-
nancovat marketingovou èinnost a proè ještì na tu marketingovou èinnost
musí dávat daòoví poplatníci, zatímco v jiných sektorech se tak nedìje, tam
si prostì všichni nezbytný marketing musí zaplatit sami. 

Ale kvùli tomu, pøiznám se, jsem se nepøihlásil. Myslím si, že jsme se
vyjádøili dostateènì jasnì, a Snìmovna se vyjádøí k tomu – o tom dopro-
vodném usnesení hlasováním. Já nebudu nijak dotèen, pokud nezíská
vìtšinovou podporu. Chtìl jsem øíct naprosto jasnì stanovisko poslane-
ckého klubu TOP 09 k této vìci.

Proè jsem se pøihlásil, je, abych vám øekl, že za tìch dvacet let ve vy-
soké politice a pøed dvaceti lety tuším, protože jste o hodnì mladší, tak jste
ještì v politice nebyl, tak za tìch dvacet let jsem se nesetkal s takovou
mírou arogance, jaká spoèívala ve vašem vyjádøení, co si to Snìmovna do-
voluje k tomuto bodu diskutovat již hodinu, když 600 tisíc stojí hodina toho
projednávání, jinými slovy bylo by lepší zhasnout, zavøít a nechat Jureèku
rozhodovat podle jeho vlastního osvíceného vìdomí.

Pane ministøe, volám vás k odpovìdnosti! Vy se zpovídáte Poslanecké
snìmovnì jako suverénu! Kdybychom tady o tom jednali ètyøi hodiny, tak
prostì tady budete ètyøi hodiny šoupat nohama a mluvit uctivì, protože vy
se zodpovídáte vùèi suverénu, který vám ty prostøedky schvaluje, nebo ne-
schvaluje! Dopustil jste se, já jsem pøipraven vám to vzhledem k vašemu
mládí a nezkušenosti odpustit, ale dopustil jste se nìèeho, co si tady ne-
dovolil ani Miloš Zeman blahé pamìti! Co si tady nedovolil nikdy nikdo!
Raète se, mládenèe, chovat slušnì! (Potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pøestože... Pane ministøe, s
pøednostním právem, máte slovo.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Já opravdu...

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: A teï jste znovu tímto otevøel roz-
pravu, podotýkám pro ostatní. Prosím, pane ministøe. (Hlasitý smích a po-
tlesk z celého sálu.)

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dobøe, chybama se èlovìk
uèí. Opravdu to nebyla z mé strany arogance, já si, v uvozovkách, otcov-
ské rady v tomto slova smyslu vážím, beru si ji k srdci. To bylo pouze kon-
statování z mé strany. Takže neberte to prosím, že bych pohrdal touto
Snìmovnou. Naopak velice si jí vážím. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a ptám se,
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Zahajuji hlasování o tomto návrhu usnesení. Kdo je pro, a� zvedne ruku
a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 95, pøihlášeno je 176 poslankyò a poslancù, pro
149, proti žádný, usnesení bylo pøijato.

A pak tu máme dva návrhy na doprovodné usnesení. Jeden návrh pa-
na poslance Kalouska: "Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republi-
ky žádá ministra zemìdìlství, aby z výdajù na marketingovou èinnost
rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok 2014 bylo
vyèerpáno maximálnì 100 milionù."

O tomto usnesení zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 96, pøihlášeno je 176 poslankyò a poslancù, pro
42, proti 59, návrh byl zamítnut.

Tím pádem nebudeme hlasovat ani o usnesení pana poslance
Novotného, protože ten návrh je nehlasovatelný. Dìkuji, konèím projed-
návání tohoto bodu a dìkuji panu ministrovi i panu zpravodaji. 

Vrátíme k pøerušenému bodu

17.
Návrh poslancù Tomia Okamury, Radima Fialy, Petra Adama,

Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny 
na vydání ústavního zákona o celostátním referendu a o zmìnì

Ústavy Èeské republiky
/snìmovní tisk 114/ - prvé ètení

Nacházíme se v prvém ètení pøerušené rozpravy. Poprosím pana navr-
hovatele i pana zpravodaje, aby zaujali místo u stolku zpravodajù.

Pøerušil jsem rozpravu v bodì, kdy o faktickou poznámku žádal pan
poslanec Seïa. Ptám se pana poslance, jestli ještì žádá o faktickou po-
známku. (Žádá.) Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty. (Šum v sále,
nìkteøí poslanci odcházejí mimo sál.) Ctìnou Snìmovnu poprosím o klid.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já bych chtìl
jenom okomentovat tøemi krátkými poznámkami vùèi panu kolegovi po-
slanci Okamurovi, vaším prostøednictvím.
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øádu, teï abych to rychle spoèítal, prostì ménì než jedno procento toho
navrženého, tak tady volíte tak silná slova a øíkáte, co tady hloupì žvaníte,
už jsme mohli být dávno nìkde jinde.

Já musím øíct za sebe, že tìm vašim slovùm o tom, jak vìøíte, jak si
vážíte té Poslanecké snìmovny, prostì nevìøím, po tom, co jste øekl dvì
minuty pøedtím. Radši kdybyste mlèel, bylo by to možná lepší. Ta první vìta
byla aspoò upøímná, ta druhá byla už jenom politicky vykalkulovaná.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Stanjurovi.
Nevidím v souèasné chvíli žádnou další pøihlášku do podrobné rozpravy,
a proto podrobnou rozpravu konèím. Ptám se na závìreèné slovo pana
zpravodaje, pøípadnì pana ministra. Prosím, pane zpravodaji, máte slo-
vo.

Poslanec Karel Tureèek: Vážený pane pøedsedající, kolegynì a kole-
gové, já jenom pro upøesnìní: Zemìdìlský výbor návrh rozpoètu Státního
zemìdìlského intervenèního fondu na rok 2014 projednal na své 3. schùzi
dne 15. ledna 2014 a pøijal k nìmu usnesení, kdy zemìdìlský výbor
Poslanecké snìmovny po rozpravì doporuèuje Poslanecké snìmovnì
Parlamentu návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na
rok 2014 schválit bez pøipomínek.

Dále konstatuji, že v podrobné rozpravì zaznìly návrhy na doprovodné
usnesení, jednak návrh doprovodného usnesení pana poslance Kalouska
a návrh doprovodného usnesení pana poslance Novotného.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane zpravodaji, a o tìchto
návrzích budeme hlasovat. Pøivolám naše kolegy z pøedsálí. Nejprve je to
návrh pana pøedsedy poslaneckého klubu TOP 09 a Starostové Miroslava
Kalouska – prosím o kontrolu: Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské re-
publiky... (Ozývají se hlasy ze sálu týkající se doprovodného usnesení.)

Prosím pana poslance Kováèika. Prosím.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Doprovodné usnesení je možno schvalovat až k nìèemu, co je pøijato. To
znamená, prvnì musíme hlasovat o tom meritu, o tom rozpoètu, a teprve
bude-li pøijat rozpoèet Státního zemìdìlského intervenèního fondu,
mùžeme hlasovat o doprovodných usneseních. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kováèikovi.

Budeme tedy hlasovat o návrhu usnesení na schválení návrhu rozpoètu
Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok 2014.
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pane ministøe, vážené dámy, vážení pánové, dlouho jsem pøemýšlel
o referendu. Referendum je podle mì geniální myšlenka, o které stojí za to
pøemýšlet. Už asi pøed rokem jsem o tom mluvil s bývalým švýcarským vel-
vyslancem, nebo� zde se èasto obracíme na Švýcarsko, jak je tam dobré
referendum. Švýcarský velvyslanec mì tehdy varoval. Øíkal: "Ano, my
máme zde demokracii od roku 1848," jak již øekl tady kolega pøede mnou.
To znamená 1848, teï máme 2014, to je asi kolik... 170 let. Za tu dobu tam
veškeré zákony vyzrály a již se nemusí moc mìnit. Na poøad pøicházejí je-
nom takové zásadní otázky: Chcete delší dovolenou – kratší dovolenou,
chcete zde cizince – nechcete cizince a takové vìci. To jsou velice jedno-
duché otázky, na které lidé mùžou odpovìdìt. Èili geniální nápad. Geniální
nápad je vždycky problém, kterému dlouho nikdo nerozumí, protože když
je nìco geniálního, tak vìtšinou tomu málokdo rozumí.

Myslím, že u nás bychom mìli též zavést referendum. Ale tážu se –
jsme na to již zralí? Švýcarsko má demokracii, jak jsem øíkal, 170 let. U nás
máme trvalou demokracii – protože byla válka, bylo všechno možné, kdy
demokracie nebyla – øeknìme od roku 1990, tj. teprve 24 let. Nechci èekat
160 let jako Švýcaøi, protože dnes jde èas rychleji. A kdybychom øekli, že
zákon zaène platit až øeknìme v roce 2060, 2070, tak by to asi bylo v
poøádku. Do té doby lidé dospìjí a myslím, že si budou i vážit referenda.

Takže to jsem chtìl k tomu asi øíct. A jestli dojde k podrobné rozpravì,
tak na návrh platného zákona od roku 2070. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù
TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S faktickou
poznámkou pan poslanec Lank. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.
Po ní pan navrhovatel.

Poslanec Martin Lank: Dobrý den, pane pøedsedající, dámy a pánové.
Já musím podìkovat svému pøedøeèníkovi, protože øekl to, s èím já v
podstatì souhlasím. Faktem je, že švýcarská spoleènost je opravdu nìkde
trochu jinde, než je èeská spoleènost. Ale já to vnímám trošièku jinak. To
referendum beru jako nástroj, který je svým zpùsobem pro obèany i
výchovný, protože mají najednou dùvod se zajímat o politiku. Doteï tìch
dùvodù pøíliš mnoho nemìli, protože nìco si navolili, nìjak se pak rozhod-
lo a jim nezbylo nic jiného, než se s tím smíøit. To znamená, pokud chceme
jednou dosáhnout kvalit švýcarské spoleènosti, tak jednou s tím musíme
zaèít! I ti Švýcaøi s tím jednou museli zaèít. Tam to nebylo tak najednou –
teï máme referendum. To znamená, berme to jako jeden z nástrojù, aby-
chom jednou tu spoleènost mohli mít. A èím døív zaèneme, tím døív ji o-
pravdu mít budeme. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)
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První poznámka. Zvyknìte si, pane kolego, na to, že odlišný názor
je v každé demokratické diskusi bìžný. A je to také bìžné v každém de-
mokratickém parlamentu, a� se vám to líbí, èi nelíbí.

Druhá poznámka. Rozdíl mezi Úsvitem pøímé demokracie Tomia
Okamury a ostatními politickými stranami zastoupenými v této Poslanecké
snìmovnì je v tom, že my chceme respektovat, respektujeme a budeme
respektovat ústavní poøádek Èeské republiky.

A tøetí poznámka. Prosím nevkládejte ani do mých úst ani do úst žádné-
ho sociálního demokrata to, že jsme proti referendu. Prostì my máme od-
lišný názor na vámi pøedkládanou novelu. Smiøte se s tím, ale prosím,
neútoète na nás.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Seïovi. S da-
lší faktickou poznámkou pan poslanec Stanislav Polèák. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já jsem se
chtìl pouze vyjádøit na margo toho, co zde bylo pøedloženo, nebo� pan
pøedseda Okamura øíká, a øíká to otevøenì, že se jedná o návrh, který je ko-
pií návrhu, který prosazovala sociální demokracie. Za té situace je tøeba
øíci, že to je do jisté míry zajímavá alternativa, nebo� v této logice by
samozøejmì kolegové poslanci ze sociální demokracie mìli takový návrh
podpoøit. Já si pamatuji, když jsem byl zpravodajem dokonce té normy, o
které zde hovoøíme, tzn. ústavního zákona o celostátním referendu, jak ze
stejných pozic kolegové ze sociální demokracie podporovali tento návrh. A
v zásadì, pokud je skuteènì opsán, ve støedovìku platilo, že opsáním
urèité znalosti jste jenom prokázal, že tu znalost máte. Dneska už je to v
zásadì neblahá èinnost.

Ale v tomto smyslu se jedná o docela dobrý politický trik pana pøedsedy
Okamury. Já ho za to chválím a skuteènì mì zajímá, jak se v této vìci bu-
de chovat klub sociální demokracie, protože jako zpravodaj si pamatuji, že
ten návrh zákona, který tehdy pøedkládali, je skuteènì totožný s tím, co
pøedložili teï zástupci hnutí Úsvit. Tak mì zajímá, kolegové ze sociální de-
mokracie, jak se s tímto vypoøádáte. Je to docela dobrý nápad ze strany
hnutí Úsvit, ale já pro referendum v této podobì ani tehdy ani dnes hlaso-
vat nebudu. Dìkuji. (Potlesk zejména z øad poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další øádnou
pøihláškou pan poslanec Jaroslav Lobkowicz. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Jaroslav Lobkowicz: Vážený pane pøedsedající, vážený
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spadnutí, vnitøní zadluženost veškeré infrastruktury a spousty dalších vìcí
byla obrovská – jenom to nebylo nikde v ekonomických výkazech. Já bych
poprosil, abychom skuteènì neužívali populismus toho typu, že zadluže-
nost tohoto státu tehdy byla nulová. Vnitøní zadluženost, která možná ne-
byla v ekonomických výkazech a která byla vidìt všude kolem nás, byla
obrovská a v tom smyslu, kdo má trošku historickou pamì�, tak si je toho
vìdom.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S další faktickou poznámkou
pan poslanec Polèák, po nìm s faktickou poznámkou pan poslanec
Èernoch. Po nìm pan ministr Dienstbier a po nìm pan pøedkladatel.
Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vzhledem k
rozsahu faktických poznámek se budu snažit být struèný.

Ne, pane pøedsedo Okamuro prostøednictvím pana místopøedsedy, já
ten váš návrh nepodporuji. Leè považuju za docela dobrý politický trik, kte-
rý jste použil, a nekritizuji jej. Naopak, myslím si, že to je docela zajímavá
metoda, jak usvìdèit sociální demokracii z toho, že se již pøed nìkolika le-
ty mýlila. Protože pokud dnes ten návrh zamítne, tak prokáže to, že my
jsme se nemýlili pøed tìmi nìkolika lety, když jsme ze stejných dùvodù ten
návrh zamítali, pøed asi tøemi lety. Takže vás v tomto smyslu
prostøednictvím pana místopøedsedy oceòuji za to, že jste postavil sociální
demokracii bezesporu do svízelné role a prokázal jste minimálnì to, že my
jsme tehdy mìli pravdu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S další faktickou poznámkou
pan poslanec Marek Èernoch. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Marek Èernoch: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
já bych jenom chtìl øíci vaším prostøednictvím na slova pana Polèáka a pa-
na Lobkowicze, že si vážím názorù, které øekli. Že øekli to, co si oni sami
myslí. Ale nìkolikrát tady zaznìlo pøed chvílí, že Úsvit pøedkládá samé pas-
kvily a tak dále. A protože tady také zaznìlo to, že tento návrh už
pøedkládala sociální demokracie, tak bych se jenom rád zeptal, jestli i so-
ciální demokracie tedy pøedkládá paskvily, o kterých ví, že neprojdou.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou – je to faktická poznámka, nebo øádná? Faktická, pan po-
slanec Okamura.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, dámy a

- 548 -

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Pan poslanec
Okamura. Prosím máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážené dámy,
vážení pánové, já jenom velice krátce.

Nejprve prostøednictvím pana pøedsedy k panu poslanci
Lobkowiczovi. Dìkuji za podporu referenda. A jenom bych rád
zdùraznil, že za posledních dvacet let jsme mìli v Poslanecké snìmovnì
nejvíce inženýrù, právníkù a lékaøù, jestli mám správné informace. A ta-
to v uvozovkách elita, o které tady odpùrci referenda øíkají, že je
inteligentnìjší než bìžný obèan, ze zemì s vyrovnaným rozpoètem pøed
dvaceti lety èi dokonce s pøebytkovým udìlala zemi, která je zadlužená
až úplnì po uši. A naopak tito vzdìlanci rozkradli zemi tak sofistikovanì,
že ty miliardy v tom Švýcarsku nemùžeme ani dohledat! Je to pøesnì na-
opak, vážení! Kdyby tady rozhodovali obyèejní lidé a nìjaký zlodìjíèek
nám tady vytáhl penìženku z kapsy, tak to nebudeme dohledávat nìkde
ve Švýcarsku, ale takhle ho chytneme za límec a odvedeme ho na poli-
cii. Tak to je. To znamená, stav poté, jak øíkáte, že vy jste elita a obèan
je podle vás hloupý, ono to tak, vážení, není. Musím øíci, že po dvaceti
letech ten stav za prvé nikdy už nemùže být horší, mùže být jenom stej-
ný, potažmo lepší.

A druhá vìc, vaším prostøednictvím, pane pøedsedo, k panu poslanci
Polèákovi. No tak tìší mì, že bývalý pøedseda ústavnìprávního výboru,
kterého jste si v minulém období vy sami ve Snìmovnì zvolili jako
pøedsedu ústavnìprávního výboru, se vyjádøil kladnì k našemu návrhu re-
ferenda. A je tedy skuteènì namístì na jeho otázku, aby ÈSSD
odpovìdìlo. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Okamurovi.
Jeho øeè spustila dvì faktické poznámky. S faktickou poznámkou se
nejprve pøihlásil pan poslanec Martin Novotný, po nìm pan poslanec
Polèák a pak do rozpravy pan ministr Dienstbier. Prosím, pane poslanèe,
vaše dvì minuty.

Poslanec Martin Novotný: Vážený pane pøedsedající, já vaším
prostøednictvím chci zareagovat na vyjádøení pana kolegy Okamury, že
pøed dvaceti lety v této zemi nebyly žádné dluhy. Já jsem nejprve chtìl
zaèít vìtou, že to vypadá, že jsme každý v té dobì žili v jiné zemi. Ale to by
mohlo být pokládáno za osobní invektivu. Takže to øíkám jenom mentálnì. 

Já jsem pøed dvaceti lety v dobì, kdy zaèínal tento nový demokratický
režim v této zemi, žil ve mìstì, jehož historické jádro bylo naprosto na
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vážnì? Pøedkládali jste nìkolik návrhù té úpravy. Já pouze pro upøesnìní
uvádím, že tìch návrhù tedy bylo nìkolik.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Polèákovi. S
další faktickou poznámkou pan poslanec Martin Novotný. A to by mìl být
konec této smršti faktických poznámek. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Martin Novotný: Pane pøedsedající, dámy a pánové, já bych
poprosil prostøednictvím pana pøedsedajícího pana kolegu Okamuru, aby
si pøeèetl stenozáznam toho mého vystoupení a zkusil pochopit obsah mé
úvodní vìty. Protože ta byla pøesnì opaèného typu, než jak on si ji vyložil.
A zaznìl tam pøímo ten názor, že takové vìty by mohly být vykládány jako
nìjaký osobní útok. A že bych nerad, aby to takhle vyznìlo.

Já jsem mluvil jenom o tom, že jsme asi každý žili v jiné zemi, v tom
smyslu, jak jsme tu zemi vnímali. Jestli jsme tu zemi vnímali po roce 1989
tìsnì jako zemi, která nemá žádné dluhy, která je naprosto v pohodì a kte-
rou tato demokratická reprezentace pøivedla do katastrofální situace. Já
jsem v tomto smìru asi žil v jiné zemi než vy, protože nemám žádný
sentiment a potøebu se vracet k této dobì. Myslím si, že její vnitøní zadlu-
ženost faktická, nejenom ta, která je v nìjakých papírových èíslech, byla
nekoneènì vìtší, než je vnitøní zadluženost této zemì v roce 2014.

K tomu stenozáznamu – staèí, když se podíváte, tak pochopíte.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. A teï s
pøednostním právem pan ministr Dienstbier. Prosím, pane ministøe, je to
koneènì vaše.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Vážený pane místopøedsedo, paní
poslankynì, páni poslanci, tvrzení, že pøedložený a projednávaný návrh
zákona je totožný se zákonem, který v minulém volebním období
pøedkládala sociální demokracie, je lež! To, co je totožné, je urèitá kostra
èlenìní toho zákona, ale samozøejmì obsah je naprosto zásadnì odlišný.
Tento návrh ústavního zákona, který je právì projednáván, umožòuje
napøíklad v referendu mìnit Ústavu. To návrh sociální demokracie
vyluèoval. Tento návrh zákona umožòuje hlasovat v referendu o odvolání
kohokoliv v jakékoliv funkci, o jeho odvolání. To návrh sociální demokra-
cie výslovnì vyluèoval. Návrh sociální demokracie výslovnì vyluèoval,
aby se referendum konalo ve vìcech, které by znamenaly úpravu
daòových, poplatkových nebo jiných platebních povinností. Pokud pan
Okamura tvrdí, že opsal návrh sociální demokracie, tak a� se proboha
nauèí alespoò opisovat! Protože jinak všechny návrhy, které jsou jím
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pánové, já skuteènì krátce, protože už je to druhá invektiva na mùj pùvod.
Považuju to za skuteènì otøesné a trapné! Byla to minulý týden
prostøednictvím pana pøedsedajícího paní poslankynì Rujbrová z KSÈM a
nyní pan poslanec Novotný z ODS. Ta úroveò je skuteènì otøesná. Vaše
úroveò, vážení! Takže já definitivnì vyjasním svùj pùvod na další tøi ètyøi ro-
ky.

Já jsem v Japonsku prožil pouhých necelých deset let. Celou základní
školu i støední školu jsem absolvoval v Èeské republice. A dokonce, jelikož
mùj tatínek byl napùl Korejec a napùl Japonec, tak jsem vìtšinový po ma-
mince, polovièní, Moravák z Bystøice pod Hostýnem. A èeské obèanství
mám tím pádem témìø úplnì od narození. Takže je mi 41, 32 let v Èeské
republice, po mamince Moravák, to ještì pokrevnì vìtšinový, takže dou-
fám, že to tady definitivnì vyøešíme. A ty odporné rasistické a xenofobní na-
rážky poslance pana Novotného a paní Rujbrové, jestli už jsem prý Èech
anebo takové øeèièky, to si laskavì odpus�te. Dìkuju. (Potlesk nìkterých
poslancù zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Okamurovi.
Pane ministøe (Dienstbiere), na vás se hned tak nedostane, ještì tu mám tøi
faktické poznámky. Takže pan poslanec Rom Kostøica. Prosím, pane
poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo. Já jsem jenom chtìl reago-
vat a zeptat se prostøednictvím pana místopøedsedy stran urèitých invektiv
vùèi zamìstnání nebo pøevažujícímu povolání souèasných nebo minulých
poslancù. Neøíkám to jenom z toho dùvodu, že jsem lékaø, ale spíš jsem se
chtìl zeptat, co vedlo tudíž pana poslance Okamuru k tomu, aby v
pøedvolebním období tak vehementnì lanaøil, v uvozovkách, bývalého po-
slance TOP 09 pana profesora Aleše Roztoèila, aby se stal èlenem Úsvitu.
Jedná se o lékaøe. Dìkuji pìknì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kostøicovi. S
další faktickou poznámkou pan poslanec Polèák. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Chci pouze upøesnit – dìkuji, pane
místopøedsedo, za udìlení slova –, že sociální demokracie tìch návrhù
pøedkládala celou øadu. Takže když jsem vidìl, že kolegové, mám pocit, že
srovnávali asi ty dvì úpravy od kolegù hnutí Úsvit s tìmi svými, takže
pøedložila v minulém volebním období minimálnì dva návrhy. Tudíž je
tøeba prozkoumat i snìmovní tisk èíslo 8 z minulého volebního období. A
pak to byl snìmovní tisk tuším èíslo 512. To znamená, vy jste tu snahu mínili
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A já vám slibuji zase, protože my budeme pozitivnì postupovat. Pøedložte
svùj návrh na referendum, Úsvit o to usiluje, my politikaøit nebudeme a
urèitì ho také rádi podpoøíme a budeme o nìm pozitivnì diskutovat.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S faktickou poznámkou pan
poslanec Fiala, po nìm pan poslanec Tejc. Prosím, pane poslanèe, vaše
dvì minuty.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Tak já jsem také rád, že pan
ministr Dienstbier pøiznal, že jsme vycházeli z návrhù sociální demokracie.
Samozøejmì že jsme zmìnili parametry, ale to ze stenozáznamu si mùžete
pøeèíst, že jsme to tady øekli, že jsme zmìnili parametry a že právì ty pa-
rametry by mìly být souèástí pléna ve druhém ètení, kde bychom je chtìli
opravit. Ale o tom to referendum je. A samozøejmì i když to neprojde, jako
že cítím, že za slovy zmetek, paskvil, která se neustále opakují v každé
chvíli, je snaha o to nepøijmout jakýkoliv zákon o referendu a spíš setrvávat
v zastupitelské demokracii pro vliv politických stran. Já tomu rozumím, já to
chápu, ale my, pane ministøe prostøednictvím pana pøedsedajícího, ten ná-
vrh se budeme snažit zlepšit a samozøejmì podat znovu a podáme ho po-
osmnácté a podvacáté. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Než pøedám
slovo panu poslanci Tejcovi, ještì omluvím pana poslance Jiøího Koskubu
a pana poslance Martina Komárka ze zdravotních a pracovních dùvodù od
18.15.

Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Jeroným Tejc: Dìkuji za slovo. Já bych rád také uvedl
nìkteré vìci na pravou míru. Sociální demokracie tady vždy pro referen-
dum hlasovala a vždy jsme byli pro to, aby ten návrh byl pøijat, a
koneckoncù jsme to byli my, kteøí pøedložili návrh ústavního zákona o refe-
rendu mezi prvními tøemi zákony v minulém volebním období. Jeden z nich
byl o zrušení zdravotnických poplatkù, jeden byl o zavedení pøímé volby a
ten tøetí byl právì zákon, který mìl zavést referendum.

Ten návrh skuteènì není, tak jak øíkal pan poslanec Polèák, totožný, to
znamená, nehlasujeme o stejném návrhu, který jsme v minulosti prosazo-
vali, ten má jinou podobu. A já jsem rád, že a� už tady zaznívají názory na
kvalitu nebo na konkrétní návrh jakékoliv, že tady existuje v Poslanecké
snìmovnì podle mého názoru dostateèná vìtšina pro to, aby takový návrh
zákona v tom principu byl schválen, a doufám, že po volbách do Senátu,
tedy pravdìpodobnì až po pøíštích volbách, se dostane tento návrh do
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pøedkládány, jsou z legislativnì technického hlediska naprosto tragické.
Tento návrh ústavního zákona je zásadním ohrožením ústavnosti a

troufám si øíct, že demokracie v Èeské republice, protože klidnì v pøípadì,
že by byl schválen, je možno okamžitì vyvolat hlasování napøíklad o zru-
šení Poslanecké snìmovny. O zrušení vlády jako ústavní instituce. Tento
návrh zákona umožòuje pøenést zákonodárnou anebo exekutivní pravomoc
na kterýkoliv jiný orgán. Jediný limit je to tzv. ústavní jádro, které je nezru-
šitelné. Otázka, co to je, to mùže být velmi volný výklad. To znamená, že
stejnì jako nìkteré jiné návrhy, které jsou pøedkládány panem Okamurou a
spol., tak tady se jedná o zásadní ohrožení demokratického právního státu
v Èeské republice. A prosil bych, aby nikdo netvrdil, že to je totéž, co tady
kdy v minulosti pøedkládala sociální demokracie. 

A v tomto smyslu bych rád uklidnil i pana poslance Polèáka. Kvalitativnì
je to zásadnì odlišný návrh. Toto je doopravdy velmi nebezpeèný jednak
zmetek a jednak nebezpeèná hrozba demokracii v této republice. A jinak
bych chtìl ujistit, že nejenom sociální demokracie, která opakovanì v ka-
ždém období pøedkládá návrh na schválení ústavního zákona o obecném
referendu, ale v tomto pøípadì i vláda ÈR v koalièní smlouvì a v progra-
movém prohlášení se zavázala, že po mnoha letech prosadí – ale kvalitní –
návrh ústavního zákona o obecném referendu. Ten pomìrnì v krátké dobì
pøedložíme a samozøejmì budeme hledat širší shodu než jenom na úrovni
koalice. Ale prosil bych, aby takovéto nebezpeèné zmetky nebyly vy-
kládány za totožné s návrhy, které tady pøedkládala v minulosti sociální de-
mokracie. (Potlesk poslancù ÈSSD.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S pøednostním právem pan
poslanec Okamura. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì,
vážení kolegové, tak je tedy príma, prostøednictvím pana pøedsedy, že se
pan ministr probral a vložil mi do úst nìco, co jsem vùbec neøekl, což tady
lidé, kteøí byli ve snìmovnì, na rozdíl od vás, pane ministøe, tak vìdí, že já
jsem vùbec neøekl, že jsme to opsali od vás. Já jsem jenom øekl, že vy-
cházíme z vašeho návrhu a upravili jsme parametry. To znamená, to tady
øekl podle mì tady pan poslanec Polèák, ale já ne. To znamená, bylo by
dobré pøijít vèas a nevkládat mi do úst výrazy, které jsem já osobnì neøekl.
To je jedna vìc.

A ty ostatní špinavé sliny, vy když, prostøednictvím pana pøedsedy, sám
o sobì si myslíte, jaký jste skvìlý advokát, tak už jste mìli témìø dvacet let,
nebo jak dlouho jste èlenem ÈSSD, pøíležitost to pøedložit tak, aby to bylo
prohlasovatelné. To znamená, k tomu už nemám prakticky, co dodat.
Pøedveïte se, pøedveïte do roka svùj návrh, nebo ještì døíve, a uvidíme.
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kolegové, ještì nepochopili, že to není prvotní èlánek demokracie, že to má
být nadstavba zastupitelské demokracie? Aby ji obèané mohli použít v o-
kamžiku, kdy nebudou spokojeni s fungováním zastupitelské demokracie.
Je to úplnì jednoduché! Takže nestrašte obèany tím, že tady budou
neustále nìjaká referenda, že se bude neustále o nìèem hlasovat. Aby ta-
dy ta referenda neustále nebyla, proti tomu je jednoduchá, v uvozovkách
tedy jednoduchá, obrana. Konejme v této Snìmovnì tak, jak si pøejí naši
volièi! Konejme tak, aby byli spokojeni, aby této zemi nerostly dluhy, aby
nerostla nespokojenost obèanù. Nebudou potom referenda, nebude hrozit
vaše odvolání!

Dále tady zaznìl návrh, bylo to myslím ze strany nìkoho z vlády, už ne-
vím, že návrh není dostateènì svázán s Ústavou. Tak s tím také nemohu
souhlasit. Místo abych tady uvádìl argumenty a pøesvìdèoval, že to tak je
a že to tak není, tak si udìlejte sami názor. Ústava ÈR, hlava první èlánek
2 – to už zde zaznìlo: Lid je zdrojem veškeré státní moci. Zdùrazòuji ve-
škeré státní moci. Èlánek 2 øíká: Ano, ústavní zákon mùže stanovit, kdy lid
vykonává státní moc pøímo. Èlánek 3 øíká: Státní moc slouží všem
obèanùm, nikoliv 200 poslancùm. A lze ji uplatòovat jen v pøípadech, v
mezích a zpùsoby, které stanoví zákon.

Nìkolik z vás pøedøeèníkù tady vzpomenulo Ústavu Èeské republiky.
Souèástí Ústavy Èeské republiky je i Listina základních práv a svobod.
Takže podívejme se, co øíká Listina základních práv a svobod. Hlava první
èlánek 1: Lidé jsou svobodní a rovní v dùstojnosti i v právech. Základní
práva a svobody jsou nezadatelné, nezcizitelné, nepromlèitelné a
nezrušitelné. Èlánek 3 Listiny základních práv a svobod øíká: Základní
práva a svobody se zaruèují všem bez rozdílu. (V sále je silný hluk.)

Kde berete to právo ubírat tìm obèanùm rozhodovat si o tìch vìcech
pøímo? Kde berete to právo se nad nimi nadøazovat, že tìch 200 poslancù
je vyvolenìjších, je si rovnìjších než tìch poslancù? Vážení kolegové, je to
v rozporu s textem Listiny základních práv a svobod.

Èlánek 21 Listiny základních práv a svobod: Obèané mají právo podílet
se na správì vìcí veøejných pøímo.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Já se omlouvám, pane poslanèe.
Poprosil bych o snížení hladiny hluku. Dìkuji vám, kolegové. Prosím,
pokraèujte.

Poslanec Karel Fiedler: Dìkuji, pane pøedsedající. Takže jestliže jsme
tady fungovali nìkolik let, dvacet let, máme to uzákonìno v Ústavì a ne-
máme to, dobøe, nemáme to. No tak pojïme to koneènì napravit.

Obracím se teï ke kolegùm ze sociální demokracie. Vy jste tady
nìkolikrát uvedli, že jste ty zákony pøedkládali, že jste na tom pracovali, ta-
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Senátu, bude tøípìtinová vìtšina i tam. Jsem pøesvìdèen, že tak zásadní
vìc, jako je referendum ve chvíli, kdy je zde vùle na rozdíl od minulé
Snìmovny pøijmout takový zákon, by mìla vzejít z vlády, mìla by být ga-
rantována vládní legislativou, pokud samozøejmì nebude ta vìc
odkládána, a já vìøím, že budeme schopni bìhem nìkolika mìsícù takový
návrh pøipravit, a vìøím, že i kolegové z Úsvitu budou mít možnost do toho
zasáhnout, a pokud vláda takový návrh zákona pøipraví, já jsem pro to, a-
bychom jej pøijali. A pokud by samozøejmì vláda bìhem roku nebo dvou
žádnou èinnost v této vìci nevyvinula, tak budu sám ten, který bude hla-
sovat pro jakýkoliv návrh, který by postoupil do druhého ètení.
(Pøedsedající: Èas!) Ale promiòte mi, že teï tedy s ohledem na to, že se
neztotožòuji se všemi parametry toho zákona, takový návrh nepodpoøím,
ale v principu jej podporuji. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Tejcovi. A teï
s øádnou pøihláškou pan poslanec Karel Fiedler. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Karel Fiedler: Dìkuji, pane pøedsedající. Takže teï už, váže-
ní kolegové a kolegynì, dobrý veèer. Já jsem si dìlal poznámky od
pøedøeèníkù, takže to budu mít trošku komplikované. Doufám, že se v tom
budu orientovat. Nedìlal jsem si žádnou pøípravu k tomuto vystoupení.
Budu to brát bod po bodu a doufám, že se do toho moc nezamotám.

Zaznìlo už tady, nevím od kterého to bylo pøedøeèníka, že ve Švýcarsku
mají pøímou demokracii už 170 let a že už jsou trošku dále, než jsme my.
Takže mám tomu rozumìt tak, že za 10 let tady budeme stát a budeme
øíkat "ve Švýcarsku už pøímou demokracii mají 180 let"? A za 30 let budeme
øíkat "ve Švýcarsku už pøímou demokracii mají 200 let a my na to nejsme
pøipraveni pro to, abychom to mohli pøijmout"? To je ta taktika? Budeme to
poøád odsouvat? Já myslím, že èím døíve tento zákon pøijmeme, tento ná-
vrh, tím lépe to bude pro tuto spoleènost a tuto zemi.

Když se zaèal projednávat tento návrh zákona, tak tato snìmovna byla
doslova poloprázdná. Mìlo to být vyjádøením toho, jak poslanci, kteøí tady
nebyli, se stavìjí k tomuto pomìrnì zásadnímu návrhu zákona, poslanci
vládní koalice, kteøí to mají ve svém vládním prohlášení, že budou tento ná-
vrh prosazovat?

Zpravodaj tohoto zákona tady mluvil o tom, že dojde ke zmìnì vy-
vážené zastupitelské demokracie. Já nevím, jak je ta demokracie vyváže-
ná. Ta demokracie je vyvážená jednostrannì, že o všem rozhoduje
Snìmovna, o všem rozhodují zastupitelé, a lid, volièi, ti si mohou pouze
jednou za ètyøi roky o nìèem rozhodnout. Jinak jim toto právo je upíráno. A
pøímá demokracie má být nadstavbou zastupitelské demokracie. To jste,
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vìtší demokracie. Já bych prosil, protože pøedpokládám, že dneska
skuteènì v prvém ètení návrh poslancù Úsvitu bude zamítnut, nicménì ko-
alice slibuje, že pøijde v nìjakém èasovém horizontu s novým návrhem, já
bych je moc poprosil, aby si dali veliký pozor a velkou práci nechat si
zpracovat dùkladné analýzy, co to bude obnášet v praxi.

Nemám pocit, když jsem si nechal sehnat jakousi analýzu pomìrnì
dlouhého èasového úseku v øadì zemí, jednalo se asi o tøicet let, v letech
1971 až 2003, kde jsou možná referenda, kolik jich tam probíhalo, že je tam
pøímá vazba mezi politickou stabilitou, mezi prosperitou té spoleènosti, me-
zi kvalitou demokracie.

Já možná na rozdíl od jiných nejsem tak nadšen ze švýcarské
demokracie. Mì skuteènì fascinovalo, neèetl jsem, neznám detaily, ale po-
kud mladá soudkynì v pomìrnì krátkém èasovém horizontu rychle stihne
odsoudit nìjakou finanèní obrovskou kauzu, a když tam nìkde lítá 12–14
miliard, tak tam pro jistotu nasadí 16 a øekne "všechno pøipadne švýcar-
skému státu, protože on takovou újmu utrpìl", tak tam už mi nìco nesedí.
Takže já si nejsem tak jistý. Je to úplnì specifická spoleènost.

Nicménì když projdeme ty státy, kde je hodnì referend a zda tam je,
nebo není prosperita. Tak Švýcarsko v tom období tìch tøiceti let, 1971 až
2003, v tomto intervalu mìlo celkem 292 referend. Je tam obrovská tradice,
zøejmì nejvìtší na svìtì. Z té analýzy, kde je nìjakých možná skoro
padesát státù, tak je to zdaleka nejvíc, zcela se to vymyká. A myslím si, že
v tom tempu švýcarská federace nepolevila. Mají se dobøe, ale nemyslím
si, že je to z dùvodu referend. Teï se možná dostanu do vlastních pastí,
protože musí i v jistých nepopulárních vìcech vycházet vstøíc zemím
Evropské unie.

To Spojené státy, ty s nimi nakládaly podstatnì drsnìji, a s jejich
finanèními metodami, viz banka UBS a role jejích poboèek, rezidentur ve
Spojených státech, obrovité pokuty, které dostala, další øízení.

Proti tomu napøíklad Itálie, ta také patøí mezi ty špièkové zemì, ta mìla
v tom období 57 referend. Sami víme, že kvalita demokracie tam není dob-
rá, že se tam v jednu chvíli doslova rozsypala politická scéna pod vlivem
mafií, korupce gigantických rozmìrù, že tam je problém rozevírání nùžek
mezi severem a jihem, že dnešní generace, pøedloni to bylo 38 % lidí po
vyuèení a po studiích, je bez práce, je na ulici, celá mladá generace si už
dneska dokáže spoèítat, že nedosáhne životní úrovnì svých otcù, takže
zcela diametrálnì odlišná situace. Pøitom tam mají velice hojná referenda
taktéž.

Lichtenštejnsko je další, které má obrovský poèet referend, ale není mi
jasné a poprosil bych ty, kteøí budou pøedkládat další návrhy, proè – a je to
øada dalších vyspìlých zemí, které v tom posledním intervalu, ze kterého já
tu analýzu mám, tak vlastnì zaèaly referendy šetøit. 
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kže já si myslím, že tuto problematiku máte dobøe zpracovanou, a nevidím
žádný dùvod, který by mìl bránit tomu, abychom pøípadnì návrh poslane-
ckého klubu Úsvit, nebo abyste k nìmu pøedložili pozmìòující návrhy, pro-
tože podle toho, co jste tvrdili, to máte dobøe a dlouho již zpracované. Já
tedy opravdu nechápu dùvod, proè zase máme odkládat propuštìní toho-
to zákona do druhého ètení a jeho schválení.

To, že pøímá demokracie je nadstavbou té zastupitelské demokracie, to
už jsem tady øekl. Obèané – byla pøedvolební kampaò. Hnutí úsvit, si do-
volím, bylo tím lídrem, tím prvním politickým subjektem, který v této voleb-
ní kampani pøišel s myšlenkou pøímé demokracie a referend. Ostatní stra-
ny se k tomu pøidaly, by� ano, sociální demokraté již tento zákon nìkolikrát
pøedkládali. V pøedvolební kampani jste volièùm slibovali tu pøímou demo-
kracii, takže jste jistì vìdìli, mìli jste pøedstavu o tom, jak by mìla vypa-
dat, jaké by mìla mít parametry. A já se obávám, že v té pøedvolební kam-
pani jste tìm volièùm slibovali šunku od kosti, a teï mám obavy, že jim
chcete pouze hodit tu ohlodanou kost, že tu pøímou demokracii, ta jejich
práva vyjadøovat se k dìní v tomto státì, chcete notnì a pìknì okleštit, což
si myslím, jak jsem zde uvádìl již døíve, je v øadì vìcí v rozporu nejen s Ú-
stavou, ale zejména s Listinou základních práv a svobod.

Dále zde zaznìlo, že stát potøebuje danì, že zajiš�uje služby. S tím nel-
ze než souhlasit. Ale v tom, jak funguje ten stát v souèasné dobì, kdy ti po-
litici nenesou za to zodpovìdnost, musím øíci, že bohužel také zajiš�uje za-
dlužování tìch obèanù v souèasnosti i v budoucnosti. A ti obèané si mys-
lím, že by nepøipustili to, aby byli stále více zadluženi.

A na závìr poslední vìc, která souvisí ne úplnì s tímto pøímo, neøíkám
to zde rád, ale pøece jen, pøímá demokracie a její použití, a teï si sami
odpovìzte, pøeneste se do Kyjeva na námìstí, jak by dnes vypadala
situace v Kyjevì, kdyby obèané Ukrajiny mìli možnost sáhnout po pøímé
demokracii a vyøešit si tyto vìci demokraticky pøímo, tøeba tak, jak chtìli,
zøejmì odvolat prezidenta, by si ho odvolali bez krveprolití. To je krásná,
myslím, možnost použití pøímé demokracie.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. Dále
do øádné rozpravy je pøihlášen pan poslanec Laudát. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec František Laudát: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a
pánové, nebudu zdržovat pøíliš dlouho. Ono se to tady nese trochu jako ta-
kový to, no, jaksi nìco ve vzduchu. Pan pøedkladatel Okamura o tom mluvil
na zaèátku, nebo mám pocit, že pan Fiala z ODS, že vlastnì byla prove-
dena analýza zemí, kde už mají referendum, že tam je vìtší prosperita,
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Takže bych poprosil, než sem pøijde zákon, který pøedloží asi koalice,
abyste velice dùkladnì vážili, co tam bude. Já se nebráním v nìjaké
omezené míøe nebo pøesnì taxativnì vymezení, jakým zpùsobem budou ta
referenda probíhat, zda budou pøed, nebo po, jestli se obèané budou mo-
ci na základì nìjaké petice, podpisu obèanù vyjádøit ke chválenému záko-
nu a de facto ho smést, nebo zda budou moct fungovat dopøedu ta refe-
renda. Ale to, co tady máme dneska, považuji za minu pod stabilitou naší
republiky.

Dìkuji vám za pozornost – tìm, co poslouchali.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe. Mám
zde jednu faktickou poznámku. Je pøihlášena paní poslankynì Hnyková.
Poté je do øádné rozpravy pøihlášen pan poslanec Vozka. Máte slovo, pa-
ní poslankynì – vaše dvì minuty.

Poslankynì Jana Hnyková: Vážený pane pøedsedající, já to ještì jed-
nou zopakuji. Vyslovuji se tvrdì – Hnyková se prosím jmenuji. Teï bych se
vyjádøila k tomu.

Vážený pane pøedsedající, vážené dámy a vážení pánové, my jsme
tady pøedložili návrh obecného referenda. Vidím, že zde není vùle k jeho
prosazení. Já vám chci jenom øíci z tohoto místa: Volièi nám dali tolik hlasù,
abychom se do této Poslanecké snìmovny dostali, abychom tento zákon
tady prosadili. Vidím, že – znovu opakuji – není zde vùle, ale my se ne-
vzdáme. A já vynaložím, a vìøím tomu, že i moji kolegové, všechny síly pro
to, abychom tento zákon jednou prosadili. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì
Hnyková. Další s faktickou poznámkou je pøihlášen pan poslanec Fiedler.
Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Karel Fiedler: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Já jenom
velmi krátce zareaguji na mého pøedøeèníka kolegu Františka Laudáta.
Chtìl bych mu tímto podìkovat. Já nevím, jestli on bude souhlasit s mým
prohlášením, nebo ne. Ale zmínil tady Norsko. Zmínil tady to, že v Norsku
mají témìø nulovou korupci, že ta zemì prosperuje a že tam byla pouze
dvì referenda. No to je pøece nádherný dùkaz o tom, jak ta pøímá demo-
kracie funguje. Tam, kde ta zemì funguje tak, jak si obèané pøedstavují, tak
nemají zájem vyvolávat žádná referenda, protože ti politici fungují tak, jak
si pøejí obèané té zemì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Mám pøihlášenou ještì
jednu faktickou poznámku. Já vás poprosím – nejdøíve faktická poznámka,
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A není mi jasné, proè, zda se dostali do problémù, protože jedna vìc je
vùle národa, druhá vìc je prosazování zájmù, protože v globalizovaném
svìtì fungujete v nìjakém spoleèenství a musíte obèas pøijímat i hodnì ne-
populární opatøení. My to tady zažíváme z transpozicí nìkterých liberálních
evropských smìrnic a zákonù témìø dennì. (V sále je rušivá zábava.)

Ale hodnì referend je napøíklad v Mexiku, které je sužováno mafiemi,
doslova v nìkterých regionech témìø obèanskou nebo ekonomickou vál-
kou. Na Ukrajinì také mají institut referenda. Moc jich tam nemìli v tom ob-
dobí, pouhých šest. Vìtšinou to bylo v 90. letech. Jaká je tam situace dnes-
ka, víme. A rozhodnì obèané se potom neptají, jestliže dojde k nìjakému
rozstøelu, totální vzpouøe proti nìjakému postoji vlády èi parlamentu, tak se
neptají, zda mají, èi nemají referendum, a prostì vyjdou do ulic. A tím
podstatnìjším fenoménem jsou dnes sociální sítì.

No ale referenda mají ve stejném rozsahu také v Sýrii a tam je obèanská
válka. Zmínil bych Španìlsko sužované krizí. Pøitom, øekl bych, kdysi
kultivovaná zemì. Dneska mají dokonce 56 nebo 58 % lidí po vyuèení a po
vystudování bez práce. Sociální prùšvih neskuteèných rozmìrù,
zadluženost zemì gigantická. Padl tady i argument, že to je brzda proti za-
dlužování.

Referendy na druhé stranì šetøí Rumuni a proti tomu Rakousko, ti mìli
v tom období tøi a tøi referenda. Rakousko je diametrálnì nìkde na úplnì
jiném spektru politické kultury, životní úrovnì než Rumuni, takže zase si
myslím, že ten argument referenda tam nefunguje, který tady zaznìl.

Já bych se spíš pøidržel norských zkušeností. Konzervativní, usedlí,
pracovití lidé s témìø nulovou korupcí. Tam v tom sledovaném období mìli
pouhá dvì referenda.

Co tím chci øíci – že z tìchto tvrdých dat minimálnì za tìch 30 a více
let, a chtìlo by to dopracovat, a já nebudu nikdy pøedkládat žádný zákon
o referendu, skuteènì analýzu, zda tohle je ten podstatný fenomén v tìch
zemích. Myslím si, že prosperita, férovost a víra v demokracii v tìch zemích
vede pøes úplné jiné zóny. Dokonce dneska èím dál více se ukazují jasná
data, že napøíklad èára evropských krizí vede na rozhraní katolické zemì –
protestantské zemì, snad s výjimkou Rakouska. To si lze vysledovat
celkem jasnì, že prosperující spoleènosti fungují tam, kde není vysoká míra
šmírování, kde je vysoká míra dùvìry v obèany. To znamená, to jsou
pøesnì vìci, které jdou dneska proti koalièní smlouvì a programovému
prohlášení vlády, protože tam máme instituty, a ono to sem doputuje, ze-
jména od sociálních demokratù, institut majetkových pøiznání. A ono se na-
konec ukázalo, také jsem si poøídil analýzu, že ve všech zemích to bylo
poøízeno z dùvodu zavedení majetkové danì z bohatství. To ukazuje na
úplnì jiné vìci – sledování bankovních úètù. Zase – tam, kde je prosperita,
tak to pøíliš nefunguje.
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Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážení pánové,
úplnì na závìr. Teï jsem nestaèil sledovat, kam si pan poslanec Stupèuk
sedl, ale jestli to je ÈSSD, jestli vidím dobøe, tak teï nevím, když máte ve
vládním prohlášení referendum, což je prvek pøímé demokracie, tak s tím
nesouhlasíte. Tak to je opravdu zarážející zjištìní. 

A jinak bych vás chtìl jenom pouèit s dovolením, prostøednictvím pana
pøedsedajícího, že my nenavrhujeme neomezené referendum. Já už jsem
to tady èetl, ale jestli jste byl na pauze nebo na kafíèku, promiòte, nechci
zdržovat, ale je tady celá øada omezení, že to nesmí jít proti Listinì základ-
ních práv a svobod, nesmí dojít k zásahu do výkonné moci soudní, nesmí
to být v rozporu se závazky, s mezinárodním právem atd.

A zcela závìrem. Vážení, ještì pøed rokem bylo slovo referendum a
pøímá demokracie v Èeské republice sprostým slovem, média nás
oznaèovala za populisty a vysmívali se nám. Po roce práce Úsvitu, po ro-
ce propagace pøímé demokracie v médiích a v èeské spoleènosti jsme
pøinutili tuto vládu, aby dala referendum, snad poprvé v historii, do vládního
prohlášení, což je myslím úplnì perfektní. To znamená, i když to teï
smetete, vùbec to nevadí v tom smyslu, že stejnì pøijdete se svým vlastním
návrhem referenda, o kterém se taky rádi budeme bavit, a urèitì budeme
naklonìni podpoøe. Takže myslím, že urèitá záležitost i to, že o tom disku-
tujeme takto dlouho, je dùkazem toho, že to tématem je, a jsem jenom rád,
že koneènì tyto prvky pøímé demokracie døív nebo pozdìji tady, doufám,
zavedeme. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Teï mám pøihlášeného s
faktickou poznámkou pana poslance Kalouska. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Já jenom velmi prosím
pana poslance Okamuru, aby nepoužíval historické paralely v této vìci.
Napøíklad v roce 1923 byl rozprášen mnichovský puè a Hitler byl uvìznìn.
V roce 1933 se potom stal øíšským kancléøem a o deset let pozdìji Evropa
hoøela v plamenech.

Pane poslanèe Okamuro, já vám pøeji hodnì politických úspìchù, ale
velmi prosím, abyste historické paralely na téma své ideologie nepoužíval.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám a øádnì pøihlášený do
diskuse je pan poslanec Vozka.

Poslanec Vlastimil Vozka: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo.
Dámy a pánové, jenom z formálních dùvodù se pøihlašuji k svému návrhu
v úvodním slovì na zamítnutí tohoto návrhu.
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potom pøednostní právo. Mám tady pøihlášeného pana poslance Stupèuka
z ÈSSD. Máte slovo, pane poslanèe, s faktickou poznámkou.

Poslanec Štìpán Stupèuk: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, kolegové, jenom pár poznámek k danému tématu. Já už tu dis-
kusi nechci pøíliš prodlužovat, zatìžovat, ale nicménì chci øíci, že já pod-
poruji referendum, ale ne v podobì, která je navrhovaná. To znamená re-
ferendum, které by bylo nìjak neomezené. V podobì, kdy všichni by roz-
hodovali o všem bez jakýchkoli hranièících mantinelù, mám za to, že to je
situace, která by tuto zemi dovedla velice rychle do chaosu. A to si asi ni-
kdo z nás nepøeje.

Podíváme-li se na to z hlediska té proveditelnosti praktické, tak problém
je zejména s úèastí v referendu. Jaká je pak legitimita toho rozhodnutí, když
by velice èasto paradoxnì menšina rozhodovala o osudu vìtšiny? A kdo
bude potom formulovat tu otázku, která bude pøedmìtem posuzování? To
je další, øekl bych, kardinální problém té vìci.

A panu Okamurovi prostøednictvím pana pøedsedajícího. Podívejte se
do historie. Historie je plná okamžikù, kdy právì prvky pøímé demokracie
nejèastìji formou plebiscitu dovedly spoleènost právì do tyranie a do sta-
vu, kdy jim vládl diktátor.

Myslím také, že tomu referendu pøíliš neprospívá ta paralela øíkat, že
pøímá demokracie ve Švýcarsku rovná se pøímá demokracie v Èesku, a bu-
deme se mít stejnì jako v tom Švýcarsku. To je prostì populismus a na-
prostá neznalost toho, na jakých ekonomických základech a historicko-e-
konomických, a merkantelismus a podobnì. To jsou všechno jaksi historie
ekonomie, která je tam zøetelná. Švýcarsko prostì staletí bohatne z urèitých
typù obchodních transakcí apod. Není to zásluhou pøímé demokracie.

To, co já bych považoval za dùležité ale zmínit v souvislosti s pøímou
demokracií, když už se o tom bavíme, je otázka decentralizace výkonu stát-
ní správy, by� to je urèitá legitimní alternativa, jak øešit tady problém a roz-
víjet princip subsidiarity a pøiblížit obèanùm Èeské republiky to, aby ve
stále vìtší míøe mìli možnost pøece rozhodovat prostøednictvím volených
orgánù samosprávy o tom (upozornìní na èas), co je dùležité v daném je-
jich regionu èi vsi. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Dále s faktickou po-
známkou je pøihlášen pan poslanec Jan Volný. Takže s faktickou poznám-
kou pan poslanec Volný. Je tady? (Gestem z místa dává najevo, že není
pøihlášen.) Mám vás pøihlášeného. Takže v tom pøípadì vás odmazávám.

S pøednostním právem je pøihlášen pan poslanec Okamura. Máte slo-
vo, pane poslanèe.
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
26. bøezna 2014 v 9.20 hodin

Pøítomno: 195 poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji další jednací den 7. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Prosím, abyste se všichni pøihlásili svými identifikaèními kartami a
pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání karty náhradní. Zatím žádnou ta-
kovouto informaci nemám.

Sdìluji vám, že o omluvení své neúèasti na jednání požádali tito po-
slanci. Pan poslanec Jan Hamáèek od 15.45 hodin – pracovní dùvody, pan
poslanec František Adámek odpolední jednání do 15.30 hodin – pracovní
dùvody, pan poslanec David Kádner od 13 hodin – pracovní dùvody, paní
poslankynì Jana Lorencová – zdravotní dùvody, paní poslankynì Pavlína
Nytrová – zdravotní dùvody, pan poslanec Ivan Pilný do 12 hodin –
pracovní dùvody, pan poslanec Lukáš Pleticha – osobní dùvody, paní
poslankynì Markéta Wernerová – zdravotní dùvody, paní poslankynì
Kristýna Zelienková do 12 hodin – pracovní dùvody.

Z èlenù vlády se omlouvají pan premiér Bohuslav Sobotka od 11 hodin
– pracovní dùvody, pan ministr Pavel Bìlobrádek dopolední jednání – pra-
covní jednání, pan ministr Marcel Chládek od 10.30 hodin – pracovní
dùvody, paní ministrynì Vìra Jourová – pracovní dùvody, pan ministr
Marian Jureèka dopolední jednání – osobní dùvody, pan ministr Svatopluk
Nìmeèek – pracovní dùvody, pan ministr Antonín Prachaø – pracovní
dùvody, pan ministr Lubomír Zaorálek do 11 hodin – pracovní dùvody.

Vidìl jsem pøihlášku pana poslance Stanislava Polèáka, dám mu slovo.
Prosím.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedo. Nechci
zpochybòovat hlasování, pouze chci na stenozáznam prohlásit, že v
hlasování èíslo 96, které se týkalo bodu Státní zemìdìlský intervenèní fond
a jeho rozpoèet na rok 2014, mám na sjetinì køížek, jak jsem zjistil zpìtnì,
leè jsem hlasoval zuøivì pro. Nezpochybòuji hlasování, pouze pro
stenozáznam upøesòuji své hlasování. Dìkuji, pane pøedsedo.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. A mám zde pøihlášku paní
poslankynì Kateøiny Koneèné k poøadu schùze. Prosím.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dobrý den. Dìkuji, pane pøedsedo.
Vážené kolegynì a kolegové, tak jak jsem avizovala již minulý pátek pøi
druhém ètení novely zákona o ovzduší, snìmovního tisku è. 77, dovolím si
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. V tento moment
nemám nikoho pøihlášeného do diskuse ani žádnou faktickou poznámku. V
tom pøípadì konèím obecnou rozpravu. Máme zde jeden návrh a to je ná-
vrh na zamítnutí pøedloženého návrhu. Pøivolám naše kolegy z venku. Ještì
vás odhlásím, takže vás poprosím, abyste se opìt pøihlásili do systému. A
nyní zahajuji hlasování... Ještì ne? Takže mùžeme pokraèovat, dìkuji.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro zamítnutí pøedloženého návrhu? Zahajuji
hlasování èíslo 97. Zmáèknìte tlaèítko a zvednìte ruku, kdo je pro zamít-
nutí daného návrhu. Kdo je proti zamítnutí? Dìkuji.

Konèím hlasování èíslo 97. (Na svìtelné tabuli: ze 152 pøihlášených by-
lo 102 pro, 33 proti.) Návrh na zamítnutí daného zákona byl pøijat.

S faktickou poznámkou se hlásí pan poslanec Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dámy a pánové, promiòte, že
zneužívám pøednostního slova, nevím, kdy pan pøedsedající ukonèí schùzi.
Chci vás poprosit o pochopení, že díky našemu rozhodnutí zítra zaèneme
v 9.20 hodin, nebo� teï žádám o dvacetiminutovou pøestávku na jednání
poslaneckého klubu TOP 09, a poslaneckému klubu oznamuji, že se se-
jdeme v 9 hodin v prostorách klubu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Konèím projednávání
bodu èíslo 17. A ještì zde mám jednu faktickou poznámku pana poslance
Èerného, takže vás poprosím, pane poslanèe... Ne? Takže faktickou po-
známku odmazávám.

Protože máme posledních šest minut a další bod, který následuje, je ná-
vrh ústavního zákona, to myslím, že by nebylo ani vhodné zaèínat tento bod
ústavního zákona. To znamená pøerušuji jednání Poslanecké snìmovny,
pøerušuji dnešní jednání do zítøejších 9.20 hodin, kdy budeme pokraèovat
v jednání.

Pøeji vám pøíjemný zbytek dnešního veèera.

(Jednání skonèilo v 18.55 hodin.) 
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komise k Opencard a chce ho pevnì zaøadit na dnešek na 17. hodinu.
Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne

tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má èíslo 99, pøihlášeno je 156, pro 150, proti nikdo. Tento

návrh byl pøijat.

Chtìl bych vás informovat, že budeme pokraèovat tak, jak jsme se roz-
hodli v rámci poøadu schùze, a to pevnì zaøazenými body 11, 35, 40, 37,
50, 51, 38 a 41. Potom bychom pokraèovali body 36 a 39, což jsou návrhy
zákonù ve tøetím ètení, u nichž byly splnìny lhùty, a poté bychom
pokraèovali podle schváleného poøadu schùze. A jenom pøipomínám, že
ve 12.30 máme zaøazeny volební body 42 až 48.

Otevírám bod

11.
Vládní návrh zákona o poskytování služby péèe o dítì

v dìtské skupinì a o zmìnì souvisejících zákonù
/snìmovní tisk 82/ - prvé ètení

Prosím, aby z povìøení vlády tento tisk uvedla paní ministrynì práce a
sociálních vìcí. Paní ministrynì, prosím, máte slovo. (V sále je rušno.)

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dobrý
den, vážený pane pøedsedo, vážené poslankynì, vážení poslanci. Dovolte
mi, abych zde uvedla vládní návrh zákona o poskytování péèe o dítì v
dìtské skupinì a o zmìnì souvisejících zákonù.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Omlouvám se. Prosím o klid. (Stále vel-
ký hluk v sále.)

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dìkuji.
Tento navrhovaný zákon zavádí vlastnì nový typ služby, který spoèívá v
hlídání a péèi o dítì v tzv. dìtské skupinì. Cílem je rozšíøit stávající spekt-
rum služeb péèe o dìti o další možnosti. Není to žádná konkurence
mateøským školkám, je to jakási alternativa, jakýsi doplnìk v souèasné si-
tuaci, kdy každý rok... (Odmlka pro hluk v sále.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já se opravdu omlouvám a prosím
všechny, kteøí nechtìjí sledovat projednávání tohoto bodu, aby svou
debatu pøenesli do pøedsálí.
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vás požádat o zaøazení nového bodu tisku è. 77 ve tøetím ètení, a to dnes
po pevnì zaøazených bodech.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Lobkowicz hlasuje s
náhradní kartou è. 3 a omlouvá se dnes po 12.30.

Zeptám se, zda se ještì nìkdo hlásí k poøadu schùze. Pan poslanec
Štìtina. Prosím.

Poslanec Jiøí Štìtina: Dobrý den. Vážený pane pøedsedo, dìkuji za
slovo. Chtìl bych jenom ve struènosti øíci, že se vzdávám kandidatury na
funkci pøedsedy vyšetøovací komise k Opencard ve prospìch kolegy
Bronislava Schwarze. Myslím si, že èím více pøedsedù, tím horší volba, a
domnívám se, že právì on je právì tou kompetentní osobou, která bude
vhodná ke zvolení do této funkce. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Jakkoliv toto asi mìlo zaznít v bodì
volba pøedsedy vyšetøovací komise, ale bereme to na vìdomí.

Hlásí se pan poslanec Kolovratník. Pan poslanec Kolovratník hlasuje s
kartou è. 2.

Poslanec Martin Kolovratník: Pane pøedsedající, dìkuji. Dobré dopo-
ledne, vážené paní poslankynì a páni poslanci. Rád bych požádal
Snìmovnu o pevné zaøazení bodu volba pøedsedy vyšetøovací komise ke
kauze Opencard. Bude to tajná volba a prosím o zaøazení této volby dnes
na 17.hodinu. Jedná se o ono dodržení lhùty 24 hodin od vèerejších nomi-
nací na tohoto pøedsedu. Ještì jednou: Tajná volba pøedsedy vyšetøovací
komise k Opencard dnes v 17 hodin. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, jedná se o nový bod, který chcete
pevnì zaøadit dnes na 17. hodinu.

Zeptám se, kdo dále se hlásí k poøadu schùze. Nikdo, budeme tedy hla-
sovat.

Nejprve budeme hlasovat o návrhu paní poslankynì Koneèné, která na-
vrhuje, aby tisk è. 77 byl zaøazen na dnešek po pevnì zaøazených bodech
dopoledne.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 98, pøihlášeno je 150, pro 140, proti nebyl nikdo.
Tento návrh byl pøijat.

Pan poslanec Kolovratník navrhuje nový bod volba pøedsedy vyšetøovací
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Poslankynì Hana Aulická-Jírovcová: Dìkuji za slovo. Vážený pane
pøedsedo, vážená vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, jak již uvedla
paní ministrynì ve své dùvodové zprávì, pøedkládaný návrh zákona o po-
skytování služby péèe o dítì v dìtské skupinì, snìmovní tisk èíslo 82, byl
zpracován na základì usnesení vlády Èeské republiky è. 607 ze dne 22.
srpna 2012. Návrh zákona vychází z programového prohlášení vlády, ve
kterém se vláda zavázala vytvoøit podmínky k dalšímu rozvoji rodinné
politiky a péèe o dìti s cílem zvýšit spoleèenskou prestiž rodiny, posílit za-
pojení obou rodièù do péèe a podpoøit rozvoj služeb péèe o dìti, vytváøet
podmínky pro rychlejší návrat peèujících rodièù k výdìleèné èinnosti a mi-
mo jiné podpoøit rozvoj alternativ rodinné péèe ve fázi preprimárního
vzdìlávání.

Návrh zákona zavádí službu péèe o dítì v dìtské skupinì. Cílem této ú-
pravy je dle pøedloženého návrhu rozšíøit škálu služeb péèe o pøedškolní
dìti a jiné možnosti a zvýšit místní a cenovou dostupnost služeb péèe o
dìti. Dalším cílem je usnadnìní udržení kontaktu rodièe se zamìstnáváním
v dobì péèe o dítì a postupný návrat na trh práce s ohledem na jejich stra-
tegii v oblasti slaïování profesního a rodinného života bez nutnosti rezig-
nace na rodièovskou roli. Vìková kategorie, jak už uvedla paní ministrynì,
je od jednoho roku dítìte do zahájení povinné školní docházky dítìte.

Peèující osoby musí splòovat odbornou zpùsobilost a vzdìlání v oboru
všeobecné sestry, zdravotní asistent, ošetøovatel, porodní asistent nebo
zdravotnický záchranáø, dále sociální pracovník, pracovník v sociálních
službách, uèitel v mateøské škole, profesní kvalifikace chùvy pro dìti do za-
hájení povinné školní docházky, lékaø, psycholog ve zdravotnictví, klinický
psycholog a vychovatel. Dìtskou skupinu mùže provozovat zamìstnavatel,
a to fyzická i právnická osoba, obce, kraje, nestátní neziskové organizace.

Jako související daòová opatøení je novela zákona o daních z pøíjmù,
kde se zavádí možnost daòovì uznat náklady na zajištìní tìchto služeb ze
strany zamìstnavatelù a slevu na dani z pøíjmù pro výdìleènì èinné rodièe
pøi zajištìní služeb péèe o dìti.

Já vám dìkuji za vyslechnutí mé zpravodajské zprávy a dovoluji se
tímto pøihlásit do rozpravy. (Tleskají poslanci KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Ještì než otevøu rozpravu, tak
zde mám tøi omluvy. Pan poslanec Urban se omlouvá po zbytek jednacích
dní této schùze ze zdravotních dùvodù. Pan poslanec Koskuba se omlou-
vá do 10. hodiny z osobních dùvodù a pan poslanec Vyzula se omlouvá od
10. do 11.30 hodin. Tolik tedy omluvy.

Otevírám rozpravu. Ještì než dám slovo paní zpravodajce, tak zde
mám faktickou poznámku pana poslance Chalupy. Prosím, pane poslanèe,
máte dvì minuty.
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Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: ... tady
máme mezi padesáti, šedesáti tisíci odmítnutých žádostí o pøijetí do
mateøských školek. Tato úprava má umožnit zapojení zamìstnavatelù,
obcí, krajù a nestátních neziskových organizací do oblasti péèe o dìti a
nìjakým zpùsobem definovat právní rámec tìchto aktivit. Protože v
souèasné dobì již takováto forma péèe o dìti je na øadì míst provozována,
jedním z tìchto míst je dokonce samotné Ministerstvo práce a sociálních
vìcí, druhým tímto místem je napø. Ministerstvo zahranièních vìcí, ale
poøád nám chybí jakýsi správní rámec.

Služba péèe o dítì v dìtské skupinì spoèívá v jakési péèi mimo
domácnost dítìte v kolektivu dìtí, je to od jednoho roku až do zahájení po-
vinné školní docházky.

Tady bych pøipomnìla, že nejenže chybí místa v mateøských školkách,
ale dlouhodobì – za což jsme kritizováni i mezinárodními organizacemi –
témìø naprosto chybí místa v jeslích, tzn. péèe o dìti do tøí let vìku. Takže
tento návrh nìjakým zpùsobem vymezuje konkrétní podmínky.

Co se týèe výše úhrady za tuto péèi, za tuto službu, výše bude stanovena
poskytovatelem, ale maximálnì to mùže být do výše zøizovacích a provozních
nákladù. To znamená, že tato služba musí být provozována nekomerènì, což
je také velice dùležité. A poèítá se s tím, že bude hrazena rodièi.

Dále tento zákon doprovázejí daòová opatøení, kde za prvé se do záko-
na o daních z pøíjmù zavede sleva na dani z pøíjmù fyzických osob pro po-
platníka, který využije služeb péèe o dítì pøedškolního vìku, a� už se bude
jednat o mateøskou školu, nebo se bude jednat tøeba o tuto dìtskou skupi-
nu. Druhé daòové opatøení se týká toho, kdo toto zaøízení zøizuje, tzn. že si
bude moci uznat náklady na provoz tohoto zaøízení.

Jinak historie tohoto návrhu zákona je už pomìrnì dlouhá. Po nìkolika
letech byl vlastnì pøed rokem v kvìtnu 2013 koneènì pøedložen do
Poslanecké snìmovny, ale protože potom byla Poslanecká snìmovna
rozpuštìna, nebyl onen legislativní proces dokonèen. Oproti loòskému tis-
ku tam ještì byly doplnìny nejrùznìjší legislativnì technické úpravy.

Navrhovaná právní úprava má nabýt úèinnosti 1. záøí 2014. Ještì bych
ráda podotkla, že nedílnou souèástí toho je vyhláška Ministerstva práce a
sociálních vìcí, která se týká hygienických požadavkù na prostory a
provoz dìtské skupiny do poètu dvanácti dìtí.

Dìkuji za pozornost, by� omezenou, a doufám, že pustíte tento návrh do
druhého ètení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní ministrynì, snažil jsem se, ale lépe
to nešlo.

Prosím paní zpravodajku pro prvé ètení, paní poslankyni Hanu
Aulickou-Jírovcovou, aby se ujala slova. Prosím.
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Nenabádá však ke snížení dosažených standardù ve vzdìlávání, a tak
vlastnì omezování práv dítìte.

Zákon snižuje standard úrovnì péèe o dìti, neposkytuje vzdìlávání, ne-
zajiš�uje úroveò stravování, uvolòuje odbornost pedagogického pùsobení
na dítì a kontrolní systém se opírá o nepedagogické instituce. Kam se ztra-
tila práva dítìte? Nemìli bychom dopustit, aby se dítì stalo rukojmím
souèasné doby. Proè má mít nedostatek financí dopad na vzdìlávání
našich dìtí? Bohužel ekonomické a organizaèní problémy naší spoleènosti
útoèí na potøeby, zájmy vyspìlé pedagogiky a na pøirozené potøeby dìtí. 

Øešením by mìla být snaha rozšíøit kapacitu veøejných pøedškolních
zaøízení péèe o dìti a navázat na dlouholetou tradici a vysokou úroveò této
péèe z pøedchozích let. Pokud by byl pøijat zákon o dìtských skupinách v
tomto znìní, jdeme vstøíc postupné likvidaci sítì mateøských školek a celé
vysoké úrovnì pøedškolního vzdìlávání v Èeské republice.

Proto v souladu se zákonem o jednacím øádu èíslo 90/1995 Sb., v
platném znìní § 90 odst. 7, navrhuji vrátit návrh zákona navrhovateli k do-
pracování. Já vám dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Další pøihlášenou je paní
poslankynì Vìra Kováøová, pøipraví se paní poslankynì Maxová.

Poslankynì Vìra Kováøová: Dobré dopoledne, dámy a pánové. Zákon
o dìtských skupinách by mohl mít podtitul: Dìti rostou, není na co èekat. A
to z následujícího dùvodu: Co trápí 50 tisíc rodièù? Možná 100 tisíc, proto-
že 50 tisíc dìtí bylo odmítnuto k pøijetí do mateøských škol. Tato záležitost
trápí nejen rodièe, ale následnì i obce, které trpí nedostateènou kapacitou
a v posledních letech vynakládaly významné finanèní prostøedky na vý-
stavbu a rozšíøení jejich kapacit. Musí však myslet na udržitelnou kapacitu,
nikoli na populaèní vlnu, a právì zákon o dìtských skupinách by mohl
vyøešit tento problém, protože na øadu obcí èeká problém další a to je vý-
stavba základních škol. Také pro obce do 500 obyvatel by tento zákon mo-
hl pomoci. Kromì obcí se již osvìdèila tato záležitost ve firmách, které
zprostøedkovávají kontakt maminkám s pracovním prostøedím a zároveò se
snaží udržet si osvìdèené a zkušené zamìstnankynì. Kombinují to též se
zkráceným pracovním úvazkem èi s prací z domova. Nesmíme zapome-
nout ani na vysoké školy. Fungují již dìtské skupiny pøi vysokých školách,
kde mají možnost studující maminky dokonèit studium, a samozøejmì je
zde prostor i pro vyuèující.

Druhý bod, který je velmi dùležitý, je to, že zde bude možnost volby pro
rodièe a pro jejich dìti, které mají specifické potøeby a prostøedí
mateøských škol není zcela vhodné. Tøetím bodem, který je velmi dùležitý a
pomohl by rovným pøíležitostem pro ženy s malými dìtmi. Kariéra mužù a
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Poslanec Bohuslav Chalupa: Dobré dopoledne, pane pøedsedo.
Vážené kolegynì, kolegové, prosím vás, mám jistý námìt tady k tomu
zákonu. Navrhuji pøedkladateli zákona zvážit jistou okolnost, se kterou jsem
se setkal v praxi. Tahle republika má vybudováno x školek a tìchto
pøedškolních zaøízení. Když jsem øešil se starostou v místì bydlištì využití
tìchto objektù po 17. hodinì, tak mi starosta øekl, že legislativa
neumožòuje využití tìchto objektù po této dobì.

Chtìl bych tady pøi té diskusi potom, aby to nìkdo nìjakým zpùsobem
vysvìtlil, a pokud to nikdo neøeší, aby se to nìjakým zpùsobem øešilo, aby
tyto objekty mohly být využívány i po této dobì, protože matky na sídlištích
potøebují do divadla, obèas nìjakou kulturu, nákupy a nemají ty dìti kam
dávat a tyto objekty zùstávají nevyužité a je tam v tom prostì spousta eko-
nomických prostøedkù. Zdá se mi to neefektivní využití. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Dìkuji za faktickou poznámku.
Slovo má paní zpravodajka.

Poslankynì Hana Aulická-Jírovcová: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážený
pane pøedsedo, vážená vládo, vážené kolegynì a kolegové, zákon o
dìtské skupinì zavádí zcela novou službu péèe o dítì v dìtské skupinì.
Cílem tohoto zákona, jak je uvedeno v dùvodové zprávì, není vzdìlávání
dìtí, jak je tomu v rámci mateøských škol, ale zamìøuje se na hlídání a pra-
videlnou péèi mimo domácnost dítìte v kolektivu dìtí se zamìøením na
zajištìní potøeb dítìte, výchovu, rozvoj schopností, kulturních a
hygienických návykù. Také urèuje provozní požadavky na základì velikos-
ti, kterou si zøizovatel zvolí, urèuje i zøizovatele, možnost získání financí a
možnost odeètu z daní. Ale nikde v tomto návrhu zákona není øešen pohled
na dítì a na jeho práva.

Východiskem pro stanovení cílù pøedškolního vzdìlávání se stal
osobnostnì orientovaný model, který respektuje pøirozené potøeby dìtí a
vytváøí optimální podmínky pro jejich rozvoj. Jako základní koncepèní ma-
teriál byl úspìšnì implementován rámcovì vzdìlávací program pro
pøedškolní vzdìlávání. Èeská republika má na rozdíl od okolních, i vysoce
vyspìlých, státù vzdìlávací systém na vysoké úrovni. Proè tedy uvažujeme
o velkém kroku zpìt? Pøi vzdìlávání dìtí jsou samozøejmostí prvky
obsažené v péèi o dítì v dìtské skupinì, což neplatí naopak. Péèe o dítì
v dìtské skupinì nezajiš�uje právo dítìte na vzdìlávání. Evropská unie
zdùraznila smìrem k Èeské republice potøebu alternativ péèe o dítì v
pøedškolním vìku. Rozhodnì ale pøi tom nenabádá k útìku od vzdìlávání.
Zajištìní potøeb rodièù by mìlo komunikovat s potøebami dìtí. Evropská u-
nie na základì uplatnìní práv všech zúèastnìných – rodièù,
zamìstnavatelù i dìtí – požaduje øešení. Navrhuje volbu alternativ.
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nabídky pøedškolního vzdìlání, pøedškolní péèe se vytváøely i nové,
moderní, progresivní formy. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další faktická poznámka je pro pana po-
slance Opálku. Prosím, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážení èlenové
vlády, kolegynì, kolegové, já jen abychom nežili v nìjaké idealistické
pøedstavì, že to bude øešit zamìstnanost matek. Víte, tady je 3/4 milionu
lidí, kteøí hledají nebo ménì hledají práci, a urèitì na každou maminku
neèeká zamìstnavatel. Øeší spíše svoji situaci tím, že jsou na rodièovské
dovolené.

Problém chápu tak, že je výhodný pro ty zamìstnavatele, kteøí kvalifi-
kovanou pracovní sílu potøebují, a to je odvìtví velmi úzce vymezené.
Nemysleme si, že budeme øešit ekonomickou situaci rodin plošnì. Jedná
se opravdu o užší skupinu kvalifikovaných èi nedostatkových pracovníkù a
to rozhodnì neøeší problém všech. Dìkuji. (Potlesk vlevo.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Také dìkuji. Nyní má slovo øádnì
pøihlášená paní poslankynì Maxová. Po ní vystoupí paní poslankynì
Hnyková. Prosím.

Poslankynì Radka Maxová: Dobré dopoledne, kolegové a kolegynì,
pane pøedsedo. Musím nejprve reagovat na pana poslance Opálku, proto-
že si myslím, že i by� by to øešilo jenom malé množství pracovních míst, ka-
ždá myšlenka by mìla být pøijímaná kladnì.

Dnes nám vláda pøedkládá návrh o poskytování služby péèe o dítì v
dìtské skupinì. Zmínìný zákon si klade za cíl rozšíøit dosud existující škálu
služeb péèe o pøedškolní dìti a souèasnì i vytvoøit podmínky pro možný
døívìjší návrat rodièù malých dìtí do pracovního procesu a na trh práce.
Dle mého názoru se jedná o pozitivní krok, který byl rovnìž vzhledem k
souèasné situaci nezbytný a nevyhnutelný. Nezbytnost a nevyhnutelnost
spatøuji pøedevším v nedostateèných kapacitách v zaøízeních péèe o dítì,
zejména v jeslích a mateøských školách, jak už bylo zmínìno. To potvrzují
i údaje za rok 2012/2013, kdy mateøské školy odmítly necelých 59 tisíc
žádostí rodièù o umístìní jejich dítìte do školky. 

Vládní návrh zákona o poskytování služby péèe o dítì v dìtské skupinì
ve své dùvodové zprávì pøedstavuje množství dùvodù, proè podpoøit
dìtské skupiny. Mou ambicí proto není tyto dùvody zde opakovat, nýbrž
bych ráda vyzdvihla a dále podrobnìji analyzovala ty nejstìžejnìjší argu-
menty, které mì pøimìly k vyjádøení podpory tomuto zákonu.

Za prvé. Návrh zákona dokáže pružnì a rychle reagovat na aktuální si-
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žen se totiž vyvíjí stejnì až do okamžiku odchodu matky na rodièovskou
dovolenou. Nesmíme zapomenout také na pøíznivé dopady na èeskou e-
konomiku, a to zvýšení poètu plátcù pojištìní a daní.

Zaslechla jsem zde v projevu paní zpravodajky, že jde o zájmy dítìte.
Ano. V rodinì totiž dochází èasto k velkým hádkám v momentì, kdy rodina
nemá dostateèné množství finanèních prostøedkù. Jestliže bude moci ma-
minka nastoupit do zamìstnání, mohl by se tento problém vyøešit. Protože
víme, bude-li spokojená maminka, bude spokojené i dítì a samozøejmì ta-
tínek a celá rodina.

Z výše uvedených dùvodù klub TOP 09 a Starostové tento návrh v
prvním ètení podpoøí, ale budeme navrhovat pozmìòovací návrhy, které
vyplynuly z diskuse na semináøi, který jsme uspoøádali spoleènì s paní po-
slankyní Putnovou za úèasti nìkterých poslankyò a pod záštitou paní
ministrynì. Budeme navrhovat, aby poskytovateli byly také spolky, a to z
toho dùvodu, že øada mateøských center, která, v uvozovkách, vytrhla ob-
cím trn z paty a sanovala péèi a nedostateènou kapacitu v mateøských ško-
lách. Dále budeme navrhovat vyjmout daòové odpoèty rodièù a vyjmout
lesní školky ze skupiny, která by spadala do tohoto zákona, a to z toho
dùvodu, že lesní školky fungují v režimu mateøských škol.

Dámy a pánové, doufám, že i vy podpoøíte tento zákon v prvním ètení,
a to z toho dùvodu, že rodina je základ života. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Teï zde jsou dvì faktické po-
známky. První je paní poslankynì Putnová a potom pan poslanec Opálka.
Prosím, paní poslankynì, máte dvì minuty.

Poslankynì Anna Putnová: Dobré dopoledne, vážený pane
pøedsedo, dámy a pánové. Chtìla bych reagovat na poznámku paní zpra-
vodajky, která sdìlila, že dìtské skupiny jsou náhradou mateøských škol.
Nikoli, není tomu tak. Je to doplòkové zaøízení a nebavíme se o nìjakém
virtuálním øešení, protože jak už øekla paní poslankynì Kováøová, máme už
zkušenosti a dobrou praxi.

Dovolte, abych uvedla pøíklad brnìnské Edisonky. Je to dìtská skupi-
na, která funguje pøi Fakultì elektrotechniky a komunikaèních technologií v
Brnì. Možná je to náhoda, že dìkankou této fakulty je žena. Každopádnì
chci sdìlit nìkolik základních statistik, které vám pomohou pøi rozhodování.
Je to dìtská skupina, která disponuje 8 místy, které sdílí 67 dìtí. Probíhá e-
lektronická registrace, která umožòuje, aby si rodièe pøedem objednali
hlídání v dobì, kdy budou potøebovat. Využívají to jak studentky, tak to
využívají uèitelé naší univerzity a musím øíct, že jsou s tím jenom nejlepší
zkušenosti.

Pojïme se podívat na to, co se osvìdèilo, a umožnìme, aby v rámci
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noven maximální poèet 12 dìtí ve vìku tøi až pìt let, protože jedinì tak,
dle zkušeností, je možné rozvíjení a následné upevnìní vìdomostí, propo-
jení jednotlivých dovedností a schopností v kontextu s reálnými situacemi.
Plán je rozdìlen do pìti tematických blokù: já a moje okolí, svìt kolem nás,
starám se o své zdraví, co slavíme a zpíváme, tanèíme, cvièíme. Každý te-
matický blok má svùj cíl, tematické celky. Já a moje okolí má celky: já a mo-
je rodina, moje tìlo, seznámení se školou a lidmi v ní, co mì obklopuje, mùj
vztah k druhým, k sobì samému. Vzdìlávací nabídku, aktivity zamìøené na
pravidla komunikace, hry, aktivity zamìøené na zdravé sociální klima tøídy
a v neposlední øadì oèekávané výstupy. To znamená, že dítì by mìlo
zvládat základní sociální návyky, pozdravit, podìkovat, zda dítì zná své
spolužáky, dokáže je oslovit jménem, je ohleduplné, vytváøí si pøátelské
vztahy. Bìhem školního roku – na zaèátku, v pololetí a na konci – probíhá
hodnocení žákù.

Druhá dìtská skupina, která funguje pøi Ministerstvu práce a sociálních
vìcí, má také plán péèe a výchovy rovnìž rozdìlen do tematických celkù
po dobu roku leden až prosinec. Pro pøíklad uvedu názvy nìkterých celkù:
zima, barvy a doprava, film, divadlo, knihy, povolání. A rovnìž zde je popis
èinností, které by mìlo dítì po ukonèení celku znát. To znamená, jestliže
mám celek zimu, dítì by mìlo znát druhy zimních sportù, co nosím v zimì
za obleèení, jaké je v zimì poèasí atd.

Z toho tedy pro mì jednoznaènì vyplývá, že rodièe tak budou vìdìt již
pøed umístìním dítìte do skupiny, jak bude dítì alespoò rámcovì trávit èas
ve skupinì, a bude záležet pouze na nich, zda budou takový program po-
važovat za vhodný a umístí dítì do skupiny, èi nikoli a vyhledají si skupinu
jinou, jež bude lépe odpovídat jejich pøedstavám. Toto považuji za velice
dùležité – svobodu volby.

O dìti se v dìtských skupinách budou starat tzv. odbornì zpùsobilé
peèující osoby, kupø. uèitel mateøské školy èi sociální pracovník, které se
budou s dìtmi vìnovat nejrùznìjším pohybovým èi napø. výtvarným
aktivitám. Dítìti rovnìž prospìje, že bude již od útlého vìku v neustálém
kontaktu se svými vrstevníky, tudíž se rychleji zaèlení do kolektivu a socia-
lizuje. Je možné, že se výjimeènì mùže stát, že dìtská skupina dítìti v
urèitém smìru pøípravu k dalšímu vzdìlání neposkytne. V takovém pøípadì
však nelze opomíjet významnou úlohu rodiny v pøedškolním vzdìlávání, je-
likož by i rodina mìla na dítì pozitivnì výchovnì pùsobit a nespoléhat
pouze na pøedškolní zaøízení.

Ministerstvo školství, mládeže a tìlovýchovy v loòském roce vydalo
pøíruèku s názvem Desatero pro rodièe, která shrnuje základní dovednosti,
které by dítì mìlo zvládat pøed vstupem do základní školy. Rodièe si tak te-
dy mohou zkontrolovat, zda dovednosti jejich dìtí odpovídají pøedpokladùm
pro vstup do prvních tøíd, a pøípadnì jejich nedostatky odstranit.
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tuaci, kdy se rodièe dìtí po celé republice potýkají s nedostatkem míst
ve školkách, popø. jeslích. Podle názoru nìkterých kolegù by mohla být
východiskem ze situace podpora výstavby mateøských škol, avšak toto ne-
pokládám za vhodné øešení do budoucna, obzvláštì s ohledem na
promìnný stav porodnosti. Mateøské školy by rovnìž nevyøešily problém s
dìtmi mladšími tøí let, jejichž rodièe by se rádi znovu zaøadili do pracovního
procesu. Školský zákon totiž hovoøí o pøedškolním vzdìlávání u dìtí
zpravidla od tøí let. Osobnì podporuji tyto dìtské skupiny jako alternativní
a pomìrnì rychle realizovatelný zpùsob øešení nastalého nepøíznivého
stavu. Ke zøízení dìtských skupin pøispìjí pøedevším nižší náklady na jejich
vznik. Další pozitivum lze spatøovat v možnosti umis�ovat do dìtských
skupin dìti již od jednoho roku vìku.

Odpùrci dìtských skupin argumentují pøedevším tím, že cílem dìtských
skupin je pouze hlídání a péèe o dítì oproti cíli mateøských škol, který
spoèívá v poskytnutí pøedškolního vzdìlávání, kterým se rozumí vytváøení
základních pøedpokladù pro pokraèování vzdìlávání, zejména rozvoj
osobnosti dítìte, zdravý citový, rozumový a tìlesný rozvoj, osvojení si zá-
kladních pravidel chování, základních životních hodnot a mezilidských
vztahù. Mají za to, že dìtskými skupinami rezignujeme na vzdìlávání
našich dìtí, které poté mohou mít znaèné problémy s nástupem do prvních
roèníkù základních škol. Tyto pøedstavy jsou však dle mého názoru liché,
jelikož i dìtským skupinám je uložena povinnost vypracovat a dodržovat
plán výchovy a péèe, jenž upravuje základní obsah aktivit v dìtské
skupinì. Uvedený plán výchovy a péèe se má soustøedit na rozvoj schop-
ností kulturních a hygienických návykù dítìte a dále na formování jeho o-
sobnosti, na jeho fyzický a psychický vývoj.

Po stále opakujících se výtkách nìkterých kolegù na téma chybìjícího
plánu vzdìlávání v dìtských skupinách jsem navštívila dìtskou skupinu pøi
Ministerstvu práce a sociálních vìcí a požádala o pøedložení dvou plánù
dìtských skupin zapojených do projektu Sladìní práce a rodiny,
inspirované pøíklady dobré praxe v Evropì, který probíhá ve spolupráci s
ministerstvem. V rámci projektu v souèasné dobì probíhá spolupráce se
Základní školou Praha 3, Havlíèkovo námìstí, a Kanceláøí veøejného o-
chránce práv, které pilotnì ovìøují zaøízení péèe o dìti dìtskou skupinou.
Plánovaná je spolupráce napøíklad s ÈSOB, s Ministerstvem zdravotnictví,
mìsty Dobøíš, Svitavy, sítí mateøských center, Gender Studies, Národním
institutem pro dìti a rodinu, Prostorem pro rodinu a dalšími.

Jedním z nich je Žižkovská školièka v Praze 3. Její plán má název Školní
vzdìlávací program pro pøedškolní vzdìlávání. Tento plán vychází z
rámcového vzdìlávacího programu pro pøedškolní vzdìlávání, bere v úva-
hu také specifika dìtí, které obvykle tuto školièku navštìvují, a v neposlední
øadì nìkolikaleté zkušenosti z práce v pøípravné tøídì. Ve skupinì je sta-
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pomìrnì èastý problém s nemožností pøípravy jídel pro alergiky a jinak
hendikepované dìti. Pracující rodièe, jejichž dìti budou dìtské skupiny
navštìvovat, budou moci uplatnit daòové úlevy ve formì slevy na dani z
pøíjmù. Zamìstnavatelé si budou moci nechat daòovì uznat náklady spo-
jené s poskytováním služby o dìti. Stát novou úpravou rovnìž neprodìlá,
jelikož návratem zamìstnancù do zamìstnání porostou také pøíjmy státního
rozpoètu zejména z daní z pøíjmù.

Pro lepší skloubení profesního a rodinného života by rovnìž mohly
sloužit nejrùznìjší instituty a benefity ze strany zamìstnavatelù, zejména
práce na zkrácený úvazek, pružná pracovní doba, práce z domova èi
podniková zaøízení pro malé dìti. Toto je však jiná otázka, která se dotýká
slaïování profesního a rodinného života, nikoliv bezprostøednì dìtských
skupin.

Na závìr bych se také ráda zmínila o faktu, že na pøelomu roku 2012 a
2013 a na jaøe minulého roku bylo 38 subjektù, které žádaly o podporu
pøímo na zøízení dìtské skupiny z FKSP. Na základì vlastní zkušenosti s
problémem najít zaøízení k umístìní dítìte mladšího tøí let, pokud se roz-
hodnete jít do práce døíve, a nemusí to být zrovna minulá doba, ale i
souèasná, chci tento návrh podpoøit, požádala jsem o to i kolegy našeho
klubu, a budu hlasovat jednoznaènì pro. Dìkuji. (Potlesk v èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Maxové.
Ještì než pøistoupíme k další debatì, vážené paní kolegynì, páni kole-
gové, z dnešního dne se od 10 do 11.30 omlouvá pan poslanec Rom
Kostøica a od 12.30 do 14.30 pan poslanec Jaroslav Lobkowicz.

Budeme pokraèovat v rozpravì. Nyní se slova ujme paní poslankynì
Jana Hnyková, pøipraví se paní poslankynì Zuzana Kailová. Prosím, paní
poslankynì, ujmìte se slova.

Poslankynì Jana Hnyková: Dobrý den, vážený pane pøedsedající,
vážené dámy, vážení pánové. Dovolte mi vyjádøit se k vládnímu návrhu
zákona o poskytování služby péèe o dítì v dìtské skupinì, snìmovní tisk
èíslo 82. V úvodu bych chtìla øíct, že poslanci hnutí Úsvit propustí tento ná-
vrh do druhého ètení, ale dovolte mi sdìlit názor i z jiného pohledu na ten-
to návrh zákona a poukázat na nìkteré vìci v nìm.

V návrhu zákona je, že službou péèe o dítì v dìtské skupinì se pro
úèely tohoto zákona rozumí èinnost spoèívající v hlídání a pravidelné péèi
o dítì od jednoho roku vìku do zahájení povinné školní docházky, která je
poskytovaná mimo domácnost dítìte v kolektivu dìtí a která je zamìøená
na zajištìní potøeb dítìte a na výchovu, rozvoj schopností, kulturních a hy-
gienických návykù dítìte. V paragrafu 21 tohoto zákona, o kontrole, se
píše, že kontrolu plnìní podmínek provádí Státní úøad inspekce práce a ob-
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V souvislosti s tímto problémem je zapotøebí rovnìž zmínit fakt,
že Èeská republika legislativnì nezavádí povinnou školní docházku do
mateøských škol, a to ani na poslední rok pøed nástupem do základních
škol. Existuje tedy øada rodièù, kteøí své dìti do mateøských škol neumis�ují
ani na jeden rok, a pøesto se u takových dìtí neobjevují výraznìjší problé-
my u zápisu na základní školu. Nevidím dùvod, proè by poté mìly mít ob-
tíže s nástupem do školy dìti, které navštìvují dìtské skupiny. Jsou zvyklé
na kontakt s ostatními dìtmi, zvládají odlouèení od rodièù, jsou v základ-
ních úkonech samostatné atd., jak to plyne z vyjádøení odpùrcù tohoto
zákona. Nelze opomenout ani skuteènost, že se k pøedškolnímu vzdìlávání
pøednostnì pøijímají dìti v posledním roce pøed zahájením povinné školní
docházky.

Druhým dùvodem, který chci podpoøit, je možnost, nikoli povinnost, mo-
žnost umístit dítì do dìtské skupiny. Usnadní rodièi návrat na trh práce a
významnì pøispìje ke sladìní rodinného a pracovního života. Dìtské sku-
piny se dle návrhu zákona v žádném pøípadì nesnaží konkurovat
mateøským školám. Jejich smyslem je spíš vyhovìt rodièùm v tom, aby
mohli nastoupit zpìt do práce i v pøípadì, kdy jejich dítì nebude z
kapacitních dùvodù pøijato èi mají-li dítì mladších tøí let. U nìkterých rodièù
doposud neexistovala možnost volby, zda bude s dítìtem doma v plné
délce rodièovské dovolené, tedy do tøí let vìku, èi zda jej umístí do zaøízení
péèe o dítì pro pøedškolní dìti a vrátí se do zamìstnání døíve. Za touto ne-
možností výbìru stál již zmiòovaný nedostatek volných míst pro dìti v
jeslích a mateøských školách, kdy rodièe nemìli finanèní prostøedky na za-
placení soukromých mateøských škol èi chùv. Dìtské skupiny tak rodièùm
umožní vrátit se do zamìstnání døíve, samozøejmì budou-li mít zájem.
Èastìjší návrat na trh práce pak pøinese rodièi, resp. celé rodinì, nejen
lepší finanèní situaci, ale mimo jiné také odstraní pøekážky, které se po
dlouhé absenci v pracovním procesu objevují. Napøíklad lze uvést ztrátu
kvalifikace, pracovních dovedností èi kontaktu se spolupracovníky.

Mám za to, že uzákonìní dìtských skupin výraznì pøispìje k harmoni-
zaci rodinného a profesního života rodièù malých dìtí. Odpadne tak nut-
nost volit mezi kariérou èi rodièovstvím a rodièe tak pøi péèi o dítì a jeho
výchovì lépe udrží kontakt se zamìstnáním. V neposlední øadì nelze opo-
menout ani skuteènost, že zákon jako takový podporuje množství nestát-
ních neziskových organizací. Zmínit mohu napø. Unii zamìstnavatelských
svazù, Fórum žen èi Moravskou unii žen a sí� mateøských center.

Další argumenty pro podporu zákona jsou: Úèelem zøizování dìtských
skupin není dosažení zisku. Zøízení dìtských skupin vytvoøí nová pracovní
místa pro peèující osoby. Dìtské skupiny budou zajiš�ovat stravování, pou-
ze dohodnou-li se na tom s rodièi. V ostatních pøípadech budou dìtem
zabezpeèovat stravu rodièe. Odpadne tudíž možný a v souèasné dobì
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ným tajemstvím, kolik dìtí má rùzné vývojové poruchy, vady øeèi, které se
vyskytují u dìtí v posledních letech èím dál èastìji. A zde hrají roli neza-
stupitelnou úlohu pøedevším rodièe a pak pedagogiètí pracovníci v
mateøských školkách, kteøí dítìti pomáhají v odbourání tìchto poruch.

Hnutí Úsvit pøímé demokracie prosazuje a bude prosazovat tradièní ro-
dinu. Musíme si øíci, že poslední èlánky v tisku o tom, že by ženy mìly
zùstávat na mateøské pouze jeden rok a pak výchovu a péèi o dítì pøedat
do cizích rukou, se mi zdá v našich pomìrech naprosto scestné.

V závìru bych chtìla dodat, že bych nerada, kdybychom si po èase
pøipomínali jednu známou repliku paní Stely Zázvorkové z filmu Pelíšky o
tom, že skláøi nebudou mít co žrát. V našem pøípadì by tìmi skláøi byli
pedagogiètí pracovníci v mateøských školkách.

Dìkuji vám za pozornost, vážené dámy a vážení pánové.
Dovoluji si ještì z tohoto místa reagovat na výtku pana poslance

Kalouska z minulého týdne a prostøednictvím pana pøedsedajícího bych
chtìla vyøídit panu Kalouskovi, že jsem si tento pøíspìvek pøipravovala sa-
ma. Dále bych mu chtìla vzkázat, že asi nikdy nebudu dosahovat jeho
øeènických kvalit, ale budu usilovnì na tom pracovat. A jako èlovìk
pøiznávám, že mám nìkdy i trému z toho postu, který tady zastupuji. A v
úplném závìru bych prostøednictvím pana pøedsedajícího chtìla vzkázat
panu Kalouskovi, že jsem velmi ráda, že tady je. O to více si vážím lidí
milých, pøíjemných a slušných, s kterými se zde setkávám.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk v èásti sálu.) 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Janì
Hnykové. Než budeme pokraèovat, ještì s faktickou poznámkou paní
poslankynì Radka Maxová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo k faktické
poznámce.

Poslankynì Radka Maxová: Dìkuji, pane pøedsedající. Mám tøi fak-
tické poznámky.

Kontrola vzdìlávání. Mì by docela zajímalo, kdo v souèasné dobì kon-
troluje matky, které neposílají dìti vùbec do školy, pøedškolního vzdìlávání,
a nejedná se pouze o rodiny sociálnì slabé.

Druhá poznámka. Proè bychom mìli tento návrh vztahovat pouze na
oblasti, mìsta, obce nebo kraje, které mají problém s nedostatkem míst?
Naopak, otevøeme to široké veøejnosti, celé republice, je to alternativa a
svoboda volby.

A za tøetí. Povinnost zavést poslední rok ve školce jako povinný nepod-
poruje žádná studie, která by jednoznaènì prokázala, že návštìva
posledního roèníku mateøské školy má pøíznivý vývoj na další vzdìlávání.
Dìkuji.
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lastní inspektoráty práce a hygienické požadavky na prostory a na provoz
kontroluje hygienická stanice. Ale já se ptám, kdo bude kontrolovat plán
výchovy, rozvoj schopností se zamìøením na formování osobnosti dítìte?
Je to pøece vysoce odborná èinnost a zvláš� u dìtí do šesti let vìku.

Návrh zákona zavádí nový typ služby v hlídání dìtí a cílem nové právní
úpravy je rozšíøit škálu služeb péèe o pøedškolní dìti o jiné možnosti –
zvýšit místní i cenovou dostupnost služeb péèe o dìti a stanovit podmínky
pro právní oblast služeb péèe o dìti od jednoho roku vìku do zahájení po-
vinné školní docházky, dosud právnì neregulovanou. Konkrétní podmínky
jsou navrženy tak, aby zajiš�ovaly kvalitu péèe a zároveò byly dosažitelné
pro široký okruh poskytovatelù. Tímto se umožní i zapojení zejména
zamìstnavatelù jakožto poskytovatelù služby péèe o dítì v dìtské skupinì
do poskytování péèe o dìti zamìstnancù, dále obcí, krajù a rodinných, ne-
státních, neziskových organizací.

Vše by bylo v poøádku, kdyby tyto alternativy vznikaly pøedevším tam,
kde je nedostatek míst v mateøských školkách, ale to zákon neomezuje.
A zde vyslovuji svoji obavu – zdùrazòuji obavu – se zavedením
alternativní péèe o dìti, kterou chtìjí pøedkladatelé øešit nedostateènou
kapacitu souèasných služeb péèe o dìti, to je nedostatek míst v
mateøských školkách. Všichni víme, jak pøísná kritéria musí splòovat
mateøské školky. Je jasné, že splòovat všechny podmínky je nároèné
nejen finanènì, ale i po odborné stránce. Ale je to tak správné.
Pedagogiètí pracovníci mají v rukou osobnosti, které formují a vycho-
vávají. A znovu vyslovuji obavu, aby alternativní péèe o dìti se nestala
péèí stálou a pøevažující v Èeské republice i na místech, kde je dostatek
míst v mateøských školkách. Nemám nic proti tomu, aby se vraceli rodièe
døíve do pracovního procesu a snížilo se tak riziko ohrožení chudobou
pro nedostatek pøíjmù, aby mìli postaráno o dìti. A vìøím, že to
pøedkladatelé myslí opravdu vážnì, že je to jen pøechodná alternativa
péèe o dítì, protože sami víme, jak se bude vyvíjet demografie v naší ze-
mi. My všichni bychom se mìli zasadit, aby byl dostatek míst v
mateøských školkách a vìnovat na vzdìlání našich dìtí dostatek
finanèních prostøedkù. Dokonce by se mi líbil i návrh, aby poslední rok
pøed vstupem do základní školy byla docházka do mateøských školek po-
vinná a v rámci základní školy.

Proè vyslovuji svoji obavu zde? Po zkušenostech v práci v sociálních
službách a nìkterých smìrech øešení mám opravdu obavu, aby alternativní
péèí nebylo nahrazeno to, co se tady po léta budovalo, a tím mám na mysli
mateøské školky, které pøipravují dìti na vstup do školy a uèí je mnohému
dùležitému. Nebudu tady ani pøipomínat, jak dùležitý je vývoj dítìte do šesti
let vìku a jak je potøebné dùsledné pedagogické vedení tìchto dìtí. Mnozí
z nich dostávají kvalitní základy právì v mateøských školkách. Není žád-
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Sociální demokracie vnímá dìtské skupiny jako nutnou reakci na
dlouhodobou neèinnost pøedchozích pravicových vlád, cynicky sledujících
problémy mladých rodin s nadìjí, že jejich dìti zestárnou. Žádným
zpùsobem podpora dìtských skupin v tuto chvíli neznamená, že sociální
demokracie rezignuje na základní øešení podpory mateøských škol a jejich
financování. V pøípadì, že tak neudìláme, vystavujeme se riziku, které lze
pøirovnat k neposkytnutí pomoci napøíklad dùchodci pro domnìnku, že dle
statistických prognóz stejnì zemøe.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, na základì uvedených skuteèností
vás žádám o podporu pøi projednávání návrhu zákona o poskytování
služby péèe o dítì v dìtské skupinì v prvním ètení, nebo� jsem
pøesvìdèena, že pøispìje nejen ke kultivaci souèasného napìtí pøedškolní
výchovy, ale bude také ku prospìchu dìtem samotným, tedy naší budou-
cí generaci. Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù ÈSSD.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Zuzanì
Kailové. Požádám pana kolegu Váchu, aby ještì poseèkal, protože ho s
faktickou poznámkou pøedbìhla jeho stranická kolegynì Vìra Kováøová.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo k faktické poznámce.

Poslankynì Vìra Kováøová: Dìkuji za slovo. Dìkuji paní poslankyni
Kailové za její projev a øeè. Souhlasím s tím, co øekla, až na jednu vìc, a to
je neèinnost pravicových vlád v oblasti dìtských skupin. Jen pøipomínám,
že tento zákon pøipravila již vláda Petra Neèase. Trvalo to pomìrnì dlouho.
Je zøejmé z toho, kolik se zde pøihlásilo diskutujících, z toho, kolik lidí se
pøihlásilo na semináø a jaká tam byla diskuse, že je to opravdu horké téma.
Pravicové vlády konaly a doufám, že bude konat i Poslanecká snìmovna
ve prospìch tohoto zákona. (Potlesk z øad poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Vìøe
Kováøové za faktickou poznámku a za dodržení èasu.

Nyní tedy øádnì pøihlášený pan poslanec František Vácha. Pøipraví se
pan poslanec Zdenìk Soukup. Pane poslanèe, prosím, máte slovo.

Poslanec František Vácha: Dìkuji. Pane pøedsedající, kolegynì,
kolegové, chtìl bych z tohoto místa podpoøit navrhovaný zákon o poskyto-
vání služby péèe o dítì v dìtských skupinách, a to pøedevším z pozice
zamìstnavatele, který má praktické zkušenosti s organizací a využitím
institutu dìtské skupiny, zamìstnavatele muže. Mohu vás ubezpeèit, že
vìtšina negativních postojù, které k tìmto zaøízením slyšíme, je dána pro-
stou neznalostí problému. Dìtské skupiny nemají konkurovat jeslím nebo
mateøským školkám, stávají se v rukách zamìstnavatele úèinným a flexibil-
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu k faktické
poznámce. Budeme pokraèovat. Nyní paní poslankynì Zuzana Kailová.
Pøipraví se pan poslanec František Vácha. Prosím, paní poslankynì, máte
slovo.

Poslankynì Zuzana Kailová: Vážené kolegynì, vážení kolegové, vlád-
ní návrh zákona o dìtské skupinì reaguje na tìžkosti, které se vyskytly pøi
praktické realizaci prorodinné politiky v praxi. Pøednì mi dovolte v krátkos-
ti reagovat na nìkteré argumenty odpùrcù tohoto návrhu, nebo zkrátka
tìch, kteøí pouze pochybují o potøebì tento návrh uvést do praxe.

Neèinit odpovìdná rozhodnutí s omluvou argumentace vyplývající z
dlouhodobých statistických projekcí považuji za velmi neš�astné. Jednak i
proto, že dlouhodobé prognózy napøíklad v oblasti demografického vývoje
plodnosti neumìjí logicky zakomponovat do svých výstupù úèinky
efektivních opatøení prorodinné politiky. Proto nemùžeme považovat tyto
prognózy za relevantní pro argumentaci v hledání odpovìdi, proè nìco
neudìlat. Najdìme spíše dùvody pro øešení, kterým èelíme nyní.

Omezenou dostupnost pøedškolních zaøízení mùžeme datovat již od ro-
ku 2005. Jestliže pøi porodnosti nad 100 tisíc dìtí roènì je zøejmá
nedostateèná kapacita pøedškolních zaøízení, pak v oblasti péèe o dìti
mladší tøí let je o to více tristní. V souvislosti s péèí o dìti mladší tøí let bu-
dou možná oponenti vycházet z poznatkù nìkterých dìtských psychologù,
kteøí služby péèe o dìti do tøí let vìku nepovažují za zcela nejvhodnìjší.
Ovšem tuto nevhodnost je nutné pomìøovat s jinými, minimálnì stejnì
závažnými stavy, jako je napøíklad prohlubující se absence žen s dìtmi na
trhu práce, ve které jsme hluboce pod prùmìrem Evropské unie. Dále s ne-
využitím prorùstových ekonomických zdrojù, na které bychom dosáhli v
pøípadì aktivního zapojení rodièù do pracovního prostøedí. Dále s
podstatnými zmìnami v pøirozené výchovì dìtí v rodinách, kde již nelze
hovoøit o výchovì, která byla za našich dob jiná. A v neposlední øadì též
se zvyšující se neschopností sociálních kompetencí dìtí.

Jak vyplývá z obsahu odborných publikací, vydaných napøíklad MŠMT
èi Národní ekonomickou radou vlády nebo neziskovým sektorem èi OECD,
je úèinnost pøedškolní péèe úmìrná její kvalitì, dobì a intenzitì. Je úmìrná
schopnosti vyrovnávat nerovnosti ve vzdìlávání, ale též s úspìšností na tr-
hu práce. Nyní øešíme situace, kdy dìti, které mají plné právo na pøedškolní
vzdìlávání a kolektiv dìtí k rozvoji svých sociálních dovedností a komuni-
kace, jsou o toto pøedškolní vzdìlávání ochuzovány. Mluvíme o tom, že
aktuálnì ani tøí- až tøíapùlleté dìti se nyní do školek nedostanou. Vedle to-
ho jsou to právì rodiny s malými dìtmi, které aè vychovávají a peèují o da-
lší generaci, jsou vystaveni ekonomickým nejistotám, které jen zesiluje fakt,
že jeden z rodièù nemá reálnou možnost vrátit se na trh práce.
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Nejvìtší odmìnou pro nás, pro zamìstnavatele, ale možná hlavnì
argumentem pro vás poslance pøi hlasování by mìly být ty š�astné dìti a
spokojené maminky, které se mohou vìnovat práci v doslova blízkosti
svých dìtí. Proto bych vás chtìl poprosit o podporu tohoto zákona. Dìkuji.
(Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Františku
Váchovi. Mám tady ještì dvì faktické poznámky, takže požádám kolegu
Soukupa ještì o strpení. Nejdøív paní poslankynì Zuzana Kailová, poté pan
poslanec Miroslav Opálka. Prosím, paní poslankynì, máte faktickou po-
známku.

Poslankynì Zuzana Kailová: Dìkuji, pane pøedsedo. Já bych vaším
prostøednictvím chtìla reagovat na paní poslankyni Kováøovou, která zde
hovoøila o tom, že tento návrh pøipravil již ministr Neèas. Ano, pøipravil, v
trošku jiné podobì. Tam bylo zakomponováno i tzv. sousedské hlídání, se
kterým byl veliký problém. Nakonec byl z tohoto zákona vypuštìn.

Ale já bych chtìla øíct ke stranì TOP 09, že až paní ministrynì Müllerová
dostala odvahu tento návrh zákona pøedložit vládì. Do té doby pravicové
vlády neudìlaly vùbec nic pro rozvoj pøedškolní výchovy.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. Nyní pan
poslanec Miroslav Opálka. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já jenom aby
poslancùm za KSÈM nebyla nasazována psí hlava, že je proti špatnému
návrhu. Víte, my jsme nebyli ti, kteøí rušili podnikové jesle a podnikové škol-
ky, a dneska kdo ví, co z nich všechno je. Tím vznikl nedostatek
mateøských škol a jesle skoro vùbec nemáme.

Já bych byl dokonce i ochoten diskutovat o tìchto skupinách na
pøechodnou dobu, než nám pøejde ten baby boom, který naštìstí aspoò na
chvíli Èeskou republiku zasáhl, žel už je zase pryè. Problém je v tom, co ta-
dy bylo a možná i bude nastínìno mými kolegynìmi, ale pøedevším v tom,
že se mají nahrazovat v budoucnu mateøské školy tìmito dìtskými skupi-
nami, že se oslabí školská soustava. Jestliže bude návrh, aby tyto dìtské
skupiny zøizovaly i obce, øeknìte mi, jaký budou mít dùvod držet mateøské
školy, když tato dìtská skupina pro nì bude daleko levnìjší a z pohledu
hygienických a kvalifikaèních parametrù podstatnì jednodušší. Takže je-
nom tolik. (Potlesk zleva.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane poslanèe, za dodržení
èasu. Ještì jedna faktická poznámka, a to paní poslankynì Vìry
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ním nástrojem zamìstnanosti. O to víc mì pøekvapuje postoj komunistické
strany. Je to nástroj pøedevším v odvìtvích, kde potøebují mladé maminky
z rùzných dùvodù nastoupit do zamìstnání co nejdøíve.

Takovým odvìtvím je i vìda a výzkum. V listopadu 2013 otevøelo
Biologické centrum Akademie vìd ve spolupráci s Jihoèeskou univerzitou
v Èeských Budìjovicích dìtskou skupinu Motýl. Jedná se o zaøízení urèené
dìtem zamìstnancù obou institucí, do kterého je možno umístit celkem 12
dìtí ve vìku od pùl roku do zaèátku školní docházky. Pro tyto úèely jsme
zrekonstruovali prostory v kampusu, takže dìtská skupina je dobøe
pøístupná všem rodièùm bìhem pracovní doby. Èást dìtí dochází pouze
nìkolik dní v týdnu, èást dìtí tøeba jenom na pùl dne, takže celkem je naše
dìtská skupina schopna pojmout až 19 dìtí. Hlavní dùvody, které nás ved-
ly k založení dìtské skupiny, byly udržení kontaktu kvalifikovaných
zamìstnancù s vývojem v dané profesi, rychlejší návrat výzkumných pra-
covnic maminek do pracovního procesu po narození dítìte a samozøejmì
i nedostatek jeslí a mateøských školek v Èeských Budìjovicích.

Nevím, jestli si to uvìdomujete, ale cena jednoho mìsíce v soukromé
mateøské školce se pohybuje minimálnì v našem mìstì nìkde od šesti až
sedmi tisíc mìsíènì, soukromé hlídání dítìte ve vìku kolem šesti mìsícù
stojí mìsíènì maminku až osmnáct tisíc korun mìsíènì. To znamená, že
maminka dá celou výplatu jenom za hlídání svého šestimìsíèního dítìte. A
to je skuteèný pøípad, se kterým jsem se já jako dìkan ve své instituci set-
kal. Tato maminka má teï svoje dítì v naší dìtské skupinì, je spokojená,
mùže se tam za ním kdykoliv, když je nìjaký problém, dojít podívat. 

V naší skupinì máme dìti od sedmi mìsícù až do tøí let. Nejpoèetnìjší
skupinou jsou dìti ve vìku jedenapùl až dvaapùl roku, nejmladšímu bylo v
dobì nástupu sedm mìsícù – to byl ten pøípad, o kterém jsem mluvil.
Stravování je samozøejmì u dìtí do jednoho roku vlastní, dìti nad jeden rok
mohou dostávat stravu pøímo z menzy Jihoèeského univerzity. Máme tam
tøi dìti od rodièù, kde oba jsou cizinci, další tøi dìti mají jednoho rodièe ci-
zince. Naše vychovatelky mají praxi a vzdìlání v požadovaném oboru a
máme u nich povinnou znalost anglického jazyka.

Podmínky a parametry jsme nastavili už pøedem podle tohoto zákona.
To znamená, pokud máte zájem a pochybnosti, mùžete zajet k nám, pøijít
se podívat, jak to funguje právì už podle tohoto navrhovaného zákona.

Mezi našimi zamìstnanci je zaøízení dìtské skupiny vnímáno nesmírnì
pozitivnì a jako významný benefit. Proto je o služby obrovský zájem.
Kapacita zaøízení je plnì obsazena. Máme dokonce poøadníky, do kterých
se hlásí už tìhotné maminky. Mezi maminkami jsou i vìdeckou komunitou
ocenìné vìdecké pracovnice, které se právì díky našemu zaøízení mohou
vìnovat jak své rodinì a dìtem, tak právì své nároèné práci a rozvoji
èeské vìdy.
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na našem školství. Na tom, že nás v jedné tøídì bylo 40. V jedné tøídì nás
bylo 40! A to se táhlo od jeslí pøes mateøské školky po støední školy až po
vysoké školy!

Tady skuteènì, jak øíkaly mé pøedøeènice, byl návrh, který pocházel
ještì od pana Neèase, když byl ministrem práce a sociálních vìcí. ODS za
tímto návrhem stojí, protože tento návrh umožòuje i daòové zvýhodnìní
rodièù, kteøí se rozhodnou do tìchto alternativních pøedškolních
výchovných zaøízení své dìti dát. A jako starostka na Praze 2 – a Michaela
Marksová je moje kolegynì ze zastupitelstva – vám opravdu mohu potvr-
dit, že pravicová radnice na Praze 2, která má svého starostu dvacet let,
zøídila jesle, nìkolik mateøských školek, a dokonce teï máme nejvìtší po-
ptávku po "mateøských školkách" pro dùchodce. Protože prosím nezapo-
mínejme na to, že nám generace lidí, kteøí se dnes dostávají do
dùchodového vìku, skuteènì stárne a i pro tyto seniory je zapotøebí najít
nìjaké zaøízení, kde budou moci smysluplnì trávit svùj volný èas. (Hluk v
sále.)

Takže prosím pøestaòte urážet pravicovou vládu, která tento návrh
zákona podpoøila. My za tím návrhem stojíme. Návrh je dobrý a vyøeší pro-
blém, který neumìla vyøešit bohužel levice v minulých letech a –
(Pøedsedající vstupuje do øeèi.) Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. Kolegu
Soukupa opravdu žádám ještì o poseèkání, protože faktické poznámky se
rozmnožily. Nyní pan poslanec Koøenek, poté paní poslankynì Marta
Semelová, pak pan poslanec Seïa. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k
faktické poznámce. 

Poslanec Petr Koøenek: Dobrý den, dámy a pánové. Já jenom krátce.
Dìtská skupina, tak jak je navržena, je pro mì problémem, protože pracu-
ji ve školství, nebo pracoval jsem, a znám tu problematiku. A pracoval jsem
i na radnici. Ten problém umístìní dìtí je problém pøedevším satelitù
velkých mìst a velkých mìst samotných. U nás tento problém díky tomu,
že jsme si dokázali spoèítat demografickou køivku, nemáme. Nicménì když
se podíváte na podmínky, tak kopíruje pøesnì mateøskou školu nebo tøídu
mateøské školy, ale daleko více zmìkèuje podmínky pro vzdìlávací pro-
gram a zároveò hygienické. My jsme mìli teï kontrolu na mateøských
školách a mùžu vám øíct, že jedna správní pokuta v podstatì za nesmysly
støídá druhou. To znamená, že odstranìní nedostatkù v nás minulém roce
– drobných, kdy se dotýkaly ruèníèky, kdy jsme nemìli postele tak, jak
máme mít uložené, takže v podstatì nás odstranìní tìchto nedostatkù stálo
v minulém roce dva miliony. Teï chystáme další rozpoètové opatøení v
obci. Øeknìte mnì, proè by starostové riskovali do budoucna tato opatøení,
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Kováøové... Mám už dvì, paní kolegynì Putnová také. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo k faktické poznámce.

Poslankynì Vìra Kováøová: Dìkuji. Já bych zareagovala na výrok
pøedøeèníka v tom smyslu, že pro obce nebude výhodné stavìt mateøské
školy. Obce dostávají z rozpoètového urèení daní na žáky v mateøských
školách pøíspìvky. To se dìtských skupin netýká. Takže obec má možnost
se rozhodnout, zda postaví školku, bude tam mít dìti, na které dostane
pøíspìvek, èi zøídí dìtskou skupinu, na který pøíspìvek dostávat nebude.
Je to možnost volby stejná, jako mají rodièe v tomto pøípadì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, paní poslankynì. Nyní paní
poslankynì Anna Putnová, také s faktickou poznámkou. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Anna Putnová: Ještì jednou dobré dopoledne. Já bych
jenom chtìla pøipomenout, že tento návrh zákona skuteènì vznikl v dílnì
poslancù a pøedevším pravicové vlády a 27. kvìtna loòského roku jsme to
dostali elektronicky k projednávání. Byl to tisk myslím 1084. Takže to jen
poznámka k historii.

A potom bych chtìla okomentovat poznámky, které se neustále opaku-
jí, totiž že chceme dìtskou skupinou nahrazovat mateøské školy. Tak to ne-
ní. Je to další alternativa, možnost formy péèe o dìti v pøedškolním vìku.
My bychom pøece nemìli zavírat oèi pøed tím, jak se promìòuje
spoleènost. S pozdìjším odchodem lidí do dùchodu ubývá babièek,
seniorù, kteøí se mohou postarat o dìti. Ubývá všech tìch forem, na které
jsme ještì my jako naše generace byli zvyklí. Ta promìna spoleènosti je
výrazná. My chceme, aby se ženy, pøedevším ženy v tvùrèích rolích, více
zapojovaly do pracovního života. Chceme, aby se nám rodilo více dìtí. A
co pro ty ženy dìláme? Co dìláme pro rodiny, které by chtìly mít více dìtí
a potøebují také nìjaké nástroje, které by umožnily péèi o pøedškolní dìti?
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, paní poslankynì, i za
dodržení èasu. Nyní ještì další dvì faktické poznámky, ještì pan kolega
Soukup poèká. Nyní paní kolegynì Èernochová, pøipraví se k faktické po-
známce pan kolega Koøenek. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Dobré dopoledne. Víte, dámy a
pánové, kdybych nebyla roèník 1973, tak bych možná kolegùm na levici
vìøila to, že to s naším školstvím a naší pøedškolní výchovou myslí vážnì.
Ale protože jsem roèník tzv. Husákových dìtí, tak vím, kolik zla napáchali



- 585 -

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Seïovi. Nyní
pan poslanec Zdenìk Soukup k øádné pøihlášce. A poté se pøipraví paní...
(Z prostoru u øeèništì upozoròuje poslankynì Èernochová, že se hlásí.)
Dobøe, já jsem vás pøehlédl. Prosím tedy, paní poslankynì, pøíštì pøihlášku
elektronickou, protože už jsem mìl radost, že faktické poznámky uplynuly.
Prosím, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Nemusím, pane pøedsedající. Podle
jednacího øádu se mohu hlásit i zdvižením ruky z místa.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, omlouvám se, že jsem vás
pøehlédl.

Poslankynì Jana Èernochová: Já jsem jenom chtìla reagovat na
paní Semelovou a na kolegu Seïu. Skuteènì si myslím, že to není v tu-
to chvíli o tìch poètech, ale je to o budovách. My jsme tøeba øešili pro-
blém na Praze 2 tím, že jsme poslední roèník školek dávali do základ-
ních škol, protože jsme naopak mìli nedostatek dìtí na základních ško-
lách, museli jsme nìkteré základní školy posluèovat. A pro rodièe tím
tvoøíme i servis v tom, že oni toho svého prcka budou do té školy vodit
už o rok døív a dítì si zvykne na to prostøedí. I z hlediska psychologù je
tenhle postup hodnocen velmi kladnì. Takže já si myslím, že kde je
vùle, tam je cesta. A tento návrh zákona je pøesnì o té cestì, kterou
mùžeme jít.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Zdenìk
Soukup. A už mu dám slovo, už mu to nikdo nepøekazí. Pøipraví se paní
poslankynì Marta Semelová. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k øádné
pøihlášce.

Poslanec Zdenìk Soukup: Vážený pane pøedsedající, kolegové, kole-
gové, nemohu si odpustit poznámku, že si pøipadám jak ten velitel hasièù
v Hoøí, má panenko. Jak vždycky vyrazil pro to vyznamenání a nikdy se na
nìj nedostalo. (Smích v sále.)

Když jsem si jako garant klubu ANO prošel pøedlohu zákona o péèi v
dìtských skupinách, pøedpokládal jsem pomìrnì hladké projednání a sch-
válení. Doufám, že jsem se nemýlil, ale spíš asi ano.

Paní zpravodajko, prostøednictvím pana pøedsedajícího, vy zastáváte
názor, že pro dìti už v batolecím vìku je nejlepší výchova a vzdìlávání v
kolektivu. Já zase patøím mezi ty, kteøí si myslí, že malým dìtem
pøinejmenším do ètyø let je nejlépe s mámou nebo s tátou – abychom byli
genderovì vyvážení. A jestli jsem èetl dobøe, tak dìtské skupiny lépe než
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tyto pokuty, tuto konfrontaci se státem a s kontrolními orgány, když budou
mít jinou, daleko levnìjší cestu.

Naopak. Klidnì dìtské skupiny, ale bavme se o omezení do ètyø let
vìku. Klidnì uvolnit mateøské školy tøeba tím, že povolíme pøípravné tøídy a
budeme se pohybovat v systému. Ale nedìlejme nesystémová opatøení. V
této republice nesystémová opatøení nebo vlomení do systému stávajícího
znamenalo v budoucnosti vždy jeho zneužití. Kdyby tady všechno fungo-
valo tak, jak má, a my bychom mìli být garantem, bylo by to v poøádku. Ale
jak se øíká, cesta do pekel je dláždìna dobrými úmysly. Dìkuju. (Potlesk z
levé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane poslanèe, zejména za
dodržení èasu. Nyní další faktická poznámka paní poslankynì Marty
Semelové, pøipraví se pan kolega Antonín Seïa. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo k faktické poznámce.

Poslankynì Marta Semelová: Ano, dìkuji, já dodržím èas. Jenom jsem
chtìla pøipomenout kolegùm na pravici, že pøed listopadem 1989 tady bylo
pøes tisíc jeslí, teï jich je tady pouhých 40. Mateøské školky jste zrušili,
takže teï není kam dávat dìti. Poèet dìtí ve tøídì, pokud tady zmiòovala
paní Èernochová, ano, byl pøes 30. Teï je jich taky pøes 30, protože jsou
øeditelé nuceni sluèovat tøídy, aby uživili kantory a vùbec provoz školy,
takže teï je jich s výjimkou až 34 ve tøídì. A chování se tenkrát a dnes ne-
dá srovnat.

Pokud jde o populaèní vlnu Husákových dìtí, tenkrát prostì byla
propopulaèní politika, takže mladé rodiny mìly zájem na tom, aby mìly
dost dìtí. No a to, co udìlala pro rodinu pravicová koalice, to jsme oprav-
du všichni zažili na vlastní kùži. Nezamìstnanost, krácení porodného, resp.
rušení porodného, snižování pøídavkù, snižování dávek, privatizace služeb.
No a pokud jde o kvalitu školství, o tom svìdèí mezinárodní prùzkumy.
Dìkuji. (Potlesk z levé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, paní poslankynì. Zatím po-
slední faktická poznámka pan kolega Seïa a pak už se snad kolega
Soukup dostane ke slovu. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já bych vaším
prostøednictvím kolegyni Èernochové øekl, že možná v Praze mají takové
zkušenosti. Já jako obèan a dlouholetý zastupitel mìsta Uherské Hradištì
musím øíct, že to byla pravicová koalice, která v letech 1998 až 2000 zruši-
la bez náhrady dvì mateøské školy a jedny jesle! (Potlesk z levé èásti sálu.)



- 587 -

losti s podporou rodin a zamìstnanosti. Významná je pochopitelnì rovina
vzdìlanostní a sociální. Úhlù pohledu na pøedložený návrh zákona by
mohlo být urèitì víc. Ovšem v každém pøípadì by na prvním místì toho, co
bychom pøi diskusi mìli mít na zøeteli, mìl být zájem a práva dítìte. Právo
na zdravý vývoj, na stejnou startovací èáru v rámci celoživotní dráhy
vzdìlávání, na vyrovnání pøípadných sociokulturních rozdílù.

Klíèovou roli pøi tom hraje mateøská škola, která nejen že plní funkci
výchovnou a sociální, ale pøedevším poskytuje pøedškolní vzdìlávání v
dobì, kdy se formují základy osobnosti dítìte a pøedpoklady pro jeho další
vzdìlávací dráhu. 

Jde o ucelený systém pøedškolního vzdìlávání, který se opírá o
vìdecké poznatky, zkušenosti a potøeby dítìte. Vychází ze vzdìlávacích
programù, jež pøimìøenì vìku rozvíjejí osobnost každého jedince, jeho slo-
žku rozumovou i citovou, tìlesný vývoj, komunikaèní schopnosti, základy
jazykové a matematické, grafomotoriku, poznávání okolního prostøedí, hu-
dební a výtvarné schopnosti. Prostøednictvím této pøípravy si dìti osvojují i
základní pravidla chování, životních hodnot a mezilidských vztahù. Vytváøí
pøedpoklady pro pokraèování ve vzdìlávání, napomáhá, jak už jsem øekla,
vyrovnávat nerovnomìrnosti vývoje dìtí pøed vstupem do základní školy a
poskytuje speciálnìpedagogickou péèi dìtem se specifickými
vzdìlávacími potøebami èi zdravotním stavem. Mateøské školy dávají také
velmi potøebnou podporu dìtem, které pøicházejí ze sociokulturnì
znevýhodnìného prostøedí.

Nezastupitelnost a význam pøedškolního vzdìlávání – a podtrhuji
vzdìlávání, ne hlídání, o nìmž je pøedložený návrh zákona – potvrzují nejen
uèitelky elementaristky na základních školách, ale i mezinárodní výzkumy,
z nichž vyplývá, že žáci, kteøí navštìvovali mateøskou školu, dosahují le-
pších výsledkù napøíklad v testech PISA a èastìji vstupují do terciárního
vzdìlávání. Vytvoøení dobrých základù v prùbìhu pøedškolního vzdìlávání
tedy mùže významným zpùsobem zvýšit šanci jedince na úspìch v životì.
Vytvoøení takových pøedpokladù pro všechny dìti by mìlo být prioritou ka-
ždé vlády. Naopak rezignace na pøedškolní vzdìlávání ze strany státu
uzákonìním dìtských skupin nás vrací do 19. století k opatrovnám èi k tzv.
pìstovnám. Hlídací a odkládací služba pod názvem dìtská skupina
namísto mateøských škol povede ke zhoršení znalostních a sociálních
návykù dìtí a ponížení práva dítìte na rovné šance v pøístupu ke vzdìlání.
Pøitom ve vztahu k požadavku ministra školství na zavedení povinného po-
sledního roèníku pro pøedškoláky pøed vstupem do základní školy, což po-
važuji za návrh zcela oprávnìný, je pøedložený návrh ministrynì práce a
sociálních vìcí na hlídací služby v rozporu.

Souhlasit nemohu ani s degradací povolání uèitelky mateøské školy v
souvislosti s dìtskými skupinami, ke které dojde. Na jedné stranì chceme,
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mateøské školy modelují rodinné prostøedí, když už doba nutí oba rodièe
spìchat do práce.

Ale k vìcným argumentùm. Poslední dvì desetiletí byla ve znamení ci-
telného poklesu porodnosti. O místa v dosavadních jeslích a mateøských
školách byl menší zájem. Radnice v pøípadì jeslí úplnì a u školek zèásti se
jich zbavily. Teï se nám populaèní køivka vychýlila smìrem nahoru. Jesle
nejsou, v mateøských školách chybí 60 tis. míst. Ono to èíslo nebude asi
pøesné, protože do nìkterých mateøských škol se hlásí více lidí, ale
pochopitelnì citelný úbytek tam asi je.

Máme stavìt nová zaøízení? Zdá se mi, že by to byla investice dost ne-
jistá. Myslím opravdu, že na demografický vývoj a vrtkavou populaèní
køivku nejlépe reaguje právì projekt výchovy v dìtských skupinách.
Pochopili to v Rakousku, Holandsku i Nìmecku. Stát nemusí stavìt a doto-
vat nové jesle a školky. Vybavení a provoz dìtských skupin umožní zákon
daòovým zvýhodnìním zøizovatelù, zamìstnavatelù a rodièù.

Teï k dalším námitkám proti dìtským skupinám. Nebyl bych pro nì,
kdybych si peèlivì neprostudoval podmínky pro jejich zøizování. Podle mì
jsou nastaveny podobnì jako u mateøských škol. To se týká požadavkù na
prostor, hygienu i personál. V návrhu zákona se požaduje tøeba vzdìlání
uèitele základní nebo mateøské školy, vzdìlání støedního nebo vyššího
zdravotnického personálu, vzdìlání pracovníka v sociálních službách.
Myslím, že je to dostateèné.

Oponenti dìtských skupin útoèí na to, co autoøi zákonné pøedlohy
pøiznávají. Cituji: Služba nezajiš�uje vzdìlávání dítìte, ale dítìti se poskytu-
je výchovná péèe zamìøená na rozvoj jeho schopností a kulturních a hygi-
enických návykù pøimìøených vìku dítìte. V tom smyslu návrh zákona
pøedpokládá, že rodièe s vedením dìtské skupiny uzavøou konkrétní ujed-
nání o plánu péèe a výchovy. Nepochybuji o tom, že rodièe si kvalitu péèe
ohlídají.

Dìtské skupiny nemají nahradit stávající mateøské školy. To tady bylo
zdùraznìno nìkolikrát. Mají jenom doplnit nabídku pøedškolní péèe o dìti.
Doporuèuji pustit pøedlohu do druhého ètení. Dìkuji. (Potlesk poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Zdeòku
Soukupovi. Nyní s øádnou pøihláškou paní poslankynì Marta Semelová,
pøipraví se paní poslankynì Alena Nohavová. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji, vážený pane pøedsedající.
Vážené kolegynì, kolegové, zákon o dìtské skupinì má nìkolik rovin.
Jednou z nich je pohled rodièe, který potøebuje nastoupit do práce. Další
lze vnímat v souvislosti s ekonomickou situací Èeské republiky, v souvis-
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Za další – problém stravování. V zákonì je uvedeno, že poskytovatel
není povinen dítìti poskytnout stravovací služby, není-li dohodnuto
jinak. Zpùsob stravování a úhradu nákladù s ním spojených si posky-
tovatel a rodiè dohodnou ve smlouvì o poskytování služby péèe o dítì
v dìtské skupinì. Takže rodiè pøedá dítì do dìtské skupiny a spolu s
ním i doma pøipravené jídlo. Nikdo nebude kontrolovat, jaká je to stra-
va, jakou má kvalitu, jestli dítì dostává to, co potøebuje ke svému
zdravému vývoji. První salmonela ukáže, jaké problémy mohou nastat.
Mimochodem, tento pøístup pøedkladatelù je opìt v rozporu s
oprávnìným požadavkem ministra školství Marcela Chládka na
zkvalitnìní školního stravování, na návrat vaøení do škol a na zrušení
automatù na školách, v nichž si dìti kupují sladkosti, brambùrky a ko-
ka-kolu, prostì s požadavkem na zdravé stravování dìtí.

Ale to není jediný rozpor. Vrátíme-li se k prohlášení souèasné vládní
koalice, doèteme se, že – cituji: "Vzdìlání je základním pilíøem vládní politi-
ky. Všechny kroky v této oblasti budou doprovázeny dùrazem na zvyšování
kvality –

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Paní poslankynì, já vás na chvilku
pøeruším a požádám Snìmovnu o klid. Hladina hluku se zvýšila natolik, že
je zbyteèné abychom se tady pøekøikovali. Pokud nìkdo chce diskutovat o
nìèem jiném, než je pøedložený návrh zákona, tak prosím pøeveïte své
diskuse do pøedsálí. Dìkuji. Prosím, pokraèujte.

Poslankynì Marta Semelová: – Všechny kroky v této oblasti budou
provázeny dùrazem na zvyšování kvality vzdìlávání na všech stupních.
Vláda zajistí systémovou podporu pøedškolního vzdìlávání." A já se ptám:
Opravdu si myslíte, že zákon o poskytování služby péèe o dítì v dìtské
skupinì je to, co zvýší kvalitu vzdìlávání a co zajistí systémovou podporu
pøedškolního vzdìlávání?

Abych byla správnì pochopena. Rozumím tomu, že mnohé matky s
malými dìtmi, pøípadnì otcové, potøebují nastoupit do práce. Nìkdo z
dùvodu seberealizace, jiný kvùli tomu, aby neztratil kontakt s lidmi èi s pro-
fesí, další kvùli nutnosti pøíjmu, aby rodina pøežila. Vím, že víc jak dvì tøetiny
lidí u nás nedosáhnou na prùmìrnou mzdu, milion šest set tisíc je na hra-
nici chudoby. Do velkých problémù se dostávají matky èi otcové samoživi-
telé. Mimochodem, 81 % všech tzv. sólo rodièù tvoøí ženy. 

Podotýkám v té souvislosti, že 22 % dìtí vyrùstá v rodinách pouze s
jedním rodièem. Alarmující je, že až 50 % žen se po rozvodu ocitá na hra-
nici chudoby, tedy pod 1,5násobkem životního minima. Nezamìstnanost
sólo matek je 13,6 %, matek žijících s partnerem 7,7 %. 94 %
zamìstnaných matek kombinuje péèi o dìti s prací na plný úvazek, proto-
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aby mìly co nejvyšší odborné pedagogické a psychologické vzdìlání,
nutíme je, aby prošly rùznými školeními a kurzy, zahlcujeme je
papírováním, povìøujeme je tak mimoøádnì zodpovìdným úkolem, jako je
zpracování školních vzdìlávacích programù a všemožných projektù, které
musí zohledòovat nejen rozvoj všech stránek osobnosti dítìte, ale také
zdraví, životní styl, stanovenou dobu pobytu venku, prevenci, upevòování
hygienických návykù a další podmínky, a na druhou stranu jim øíkáme, že
pro pøedškolní výchovu staèí chùva èi sociální pracovnice. Nemìlo by to
být obrácenì? Nemìli bychom usilovat o co nejvyšší zvýšení prestiže
pedagogù a pochopitelnì i platù? Pøitom výkon povolání pedagogù na
všech stupních škol je stále nároènìjší.

Nejde jen o to, jak se k nim chovají mnozí rodièe, èi o chování dìtí, které
je odrazem stylu chování a života dospìlých, potažmo celé spoleènosti.
Jde také o to, že konkrétnì mateøské školy stále èastìji suplují rodinu pøi
vytváøení základních návykù, vèetnì rozvoje øeèových schopností. Právì
logopedické vady pøedškolákù se øadí mezi hlavní pøíèiny odkladù školní
docházky. Jde o plných 33,6 % dìtí z celkového poètu odkladù. Za po-
sledních deset let stoupl poèet dìtí s vadami øeèi a s narušenou
komunikaèních schopností témìø o polovinu. Každé tøetí až ètvrté dítì má
menší èi vìtší poruchu komunikaèních schopností, od jednoduché fyziolo-
gické patlavosti až po tìžké vady. Logopedické vady pochopitelnì nejsou
jediným dùvodem odložené školní docházky. Mezi další patøí nedostateèná
adaptace a potíže se soustøedìním – tj. 31,1 %, potíže v grafomotorické
oblasti – 15,7 % a èastá je kumulace uvedených potíží. Pokud ustoupíme
od odborného vedení pøedškolního vzdìlávání a posuneme se k pouhému
hlídání pøedškolních dìtí v dìtských skupinách, tato situace se ještì dál
zhorší.

Riziko vidím i v ustanovení poètu hlídaných dìtí. Zákon hovoøí o tom, že
v jedné dìtské skupinì nesmí být víc než 24 dìtí. Poskytovatel je povinen
pøi stanovení poètu peèujících osob v jedné dìtské skupinì zohlednit zdra-
votní stav dìtí, dobu pobytu dìtí v dìtské skupinì a vìk, zejména poèet
dìtí ve vìku do dvou let. Nejnižší poèet peèujících osob, který je poskyto-
vatel povinen zajistit v jedné dìtské skupinì, èiní jednu peèující osobu pro
dìtskou skupinu do poètu šesti dìtí. Formulace jako taková je pøíliš
obecná, a� už jde o zdravotní stav, dobu pobytu èi konkretizaci, co
konkrétnì bude znamenat zohlednìní poètu do vìku dvou let. Pøipomínám,
že v dìtské skupinì mohou být podle pøedloženého návrhu dìti od jedno-
ho roku do zahájení povinné školní docházky. Jak bude zajištìna výchova
a péèe, pokud zde bude zdravotnì postižené dítì, k tomu jednoroèní ba-
tole, šestiletý pøedškolák, pøípadnì další hyperaktivní dìcko nebo ještì ze
sociokulturnì znevýhodnìného prostøedí? Pøièemž každé bude mít jiné
potøeby, jiné požadavky a to vše s jednou paní na hlídání.
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Víte, paní poslankynì Semelová prostøednictvím pana pøedsedajícího,
já si myslím, že klíèovou roli ve výchovì dítìte nehraje mateøská škola.
Klíèovou roli ve výchovì dítìte hraje pøedevším rodina. A já jsem rodina s
malým dítìtem, mám doma malé dítì a velmi bych nechtìl, aby stát
prostøednictvím vás èi kohokoliv jiného øíkal mnì, jakým zpùsobem a jak
mám vychovávat své vlastní dítì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní s faktickou poznámkou
paní poslankynì Radka Maxová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Radka Maxová: Dìkuji, pane pøedsedající. Jsem ráda, že
tady kolega pøede mnou, pan poslanec Kuèera, zmínil nezastupitelnou roli
rodièù, protože si myslím, že svoboda volby rodièe, když nemá jinou mo-
žnost, umístit dítì do dìtské skupiny, která má vzdìlávací plán a plán
èinnosti, je nezastupitelná. Zároveò by mì zajímalo, jestli kolegynì ví,
zøejmì asi ano, jaký je poèet dìtí na jednu uèitelku v mateøské škole a jaký
je tedy v tomto novém pøedpisu stanoven poèet dìtí na jednoho
peèovatele.

A další vìc je stravování. Dala jsem si práci a objela jsem pár, v
uvozovkách, dìtských skupin a mohu øíci, že mi nepøijde úplnì špatná vol-
ba sama vybavit dítì jídlem, které chci, aby jedlo, protože já jsem rodiè a
já pro dítì chci jen to nejlepší. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Ještì jedna faktická po-
známka pana poslance Radima Holeèka. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Radim Holeèek: Dámy a pánové, jenom ještì krátká reakce
na vystoupení paní poslankynì Semelové. Tam se trochu otøela o ztrátu
prestiže uèitelù. Chtìl bych øíct také pøíbìh z vlastní rodiny. Jsme dva
kantoøi, gymnaziální profesorka a vysokoškolský kantor. Když jedeme do
západního Nìmecka do Baden-Württembergu, tak vždycky mi øíkají: Vy se
asi musíte mít pìknì dobøe, co? To je prostì prestižní – uèitelka na
gymnáziu, uèitel na vysoké škole.

S tou prestiží jste nìco udìlali vy, komunisté, za tìch ètyøicet let, to, že
takhle poklesla. To byla málo placená záležitost, a to, jak jsme vnímáni, a
to, že div ne živoøí dva vysokoškolští kantoøi, je vlastnì pozùstatek vaší
vlády. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní ještì další dvì faktické
poznámky – paní poslankynì Marta Semelová a poté pan poslanec
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že zkrácený pøíjem by je neuživil. Touto statistikou chci podtrhnout to, že si
uvìdomuji mnohdy zoufalou nutnost rodièe nastoupit do práce, že vzhle-
dem k tomu, že v 90. letech byly masivnì rušeny jesle a mateøské školy,
hledají spásu v hlídacích skupinách, jen aby si mohli vydìlat pár korun.
Jenže do budoucna to pøinese jen problémy.

Vláda by mìla namísto vytváøení dìtských skupin dát výraznìjší pod-
poru obcím k znovuobnovení jeslí a rozšiøování kapacit mateøských škol.
Zabývat se musí systémovou pomocí rodinám s dìtmi, možnostmi sladìní
rodinného a pracovního života. Je tøeba finanènì podpoøit rodiny pøi
narození dítìte i pøi jeho výchovì. Motivovat zamìstnavatele k nabídce al-
ternativních úvazkù, na flexibilní pracovní dobu, práci doma, zkrácené
úvazky a na vytváøení nových pracovních míst, na aktivní politiku
zamìstnanosti vùbec a také uzákonit náhradní výživné.

Na závìr dovolte pøipomenout jedno datum. Pozítøí, 28. bøezna, si
pøipomínáme 422. výroèí narození jednoho z nejvýznamnìjších pedagogù
všech dob Jana Amose Komenského. Pøi této pøíležitosti bych chtìla
jednak popøát všem pedagogùm k nadcházejícímu Dni uèitelù a jednak
bych chtìla pøipomenout, že to byl právì Komenský, který se jako první za-
býval obsahem výchovy v pøedškolním období ve svém Informatoriu školy
mateøské, v nìmž podal ucelený systém vìdomostí, dovedností a návykù,
které mají být dìtem vštìpovány do šesti let vìku.

A úplnì na závìr. V Uèitelských novinách z 28. kvìtna 2013 tehdy ještì
stínový ministr školství Marcel Chládek zmínil zprávu OECD, která jasnì de-
klarovala, že kvalita pøedškolního vzdìlávání je dùležitá pro následný
rozvoj vzdìlanosti. V té souvislosti prohlásil, že "sociální demokracie proto
vládní návrh týkající se péèe o dítì v dìtské skupinì v Parlamentu
nepodpoøí. Chceme místo toho systémovì prosazovat vìtší podporu
mateøských škol a rozšíøení jejich kapacit."

Tento požadavek plnì podporuji, na rozdíl od pøedloženého návrhu na
péèi v dìtských skupinách, a ztotožòuji se s návrhem zpravodajky, aby byl
tento návrh zákona vrácen k pøepracování. Dìkuji za pozornost. (Potlesk
poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Martì
Semelové a paní kolegyni Nohavovou požádám o poseèkání, protože mám
nejménì dvì faktické poznámky. První faktická poznámka je pana poslan-
ce Michala Kuèery a další faktická poznámka od paní poslankynì Radky
Maxové. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Michal Kuèera: Dobrý den. Dámy a pánové, vážený pane
pøedsedající. Chtìl bych reagovat na slova své pøedøeènice paní
poslankynì Semelové.
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udìláme nìco, co pomùže. Jestliže budeme nadále pìstovat tu politickou
debatu, tak si myslím, že toho moc nevyøešíme. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci. A nyní tedy s
øádnou pøihláškou paní poslankynì Alena Nohavová. Pøipraví se pan kole-
ga Beznoska. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Alena Nohavová: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, máme pøed sebou návrh zákona o poskytování
služby péèe o dítì v dìtské skupinì. Tento zákon má øešit nedostatek míst
v mateøských školách, a tím umožnit rodièùm zapojit se do pracovního pro-
cesu. Já si dovolím k vám jako uèitelka mateøské školy s 32letou praxí
sdìlit, proè takto navržený zákon nemohu podpoøit.

Vznik dìtské skupiny, tak jak je navrhováno, považuji za nedobré
øešení. Rodièùm sice umožníme nastoupit do zamìstnání, ale nedokona-
lým návrhem zákona utrpí ti nejmenší, dìti. Ideálním øešením by bylo
rozšíøení kapacit stávajících mateøských škol. Pøedškolní vzdìlávání má v
Èeské republice nejen dlouholetou tradici, ale je pøedevším detailnì pro-
pracované a nemá ve svìtì konkurenci. Poskytuje nejen vzdìlávání, ale i
další služby, jako je stravování s dodržováním velice pøísných hygienických
pravidel. Pøedškolní vzdìlávání má nesmírný význam, všestrannì rozvíjí
dìti ve vìku od tøí do šesti let a vytváøí pøedpoklad pro budoucí úspìšnost
žáka. Chyby, kterých se na dìtech dopustíme v tomto vìkovém období, si
ponesou po celý život. Mateøské školy jsou souèástí vzdìlávací soustavy
Èeské republiky s kvalifikovanými pedagogy. Dìtská skupina vzdìlávání
poskytovat nemá a omezuje se pouze na hlídání. Jde tedy proti
souèasnému trendu, kdy na jedné stranì prosazujeme nutnost posledního
roèníku mateøské školy jako povinného, jako jediné cesty ke zkvalitnìní
pøedškolního vzdìlávání a zejména pro dìti ze znevýhodnìného prostøedí,
a na druhé stranì dìtskými skupinami bychom tento cíl negovali.

Podle § 2 návrhu je cílová skupina definovaná od jednoho roku do
zaèátku školní docházky. Z toho tedy vyplývá, že se rozšiøuje poèet dìtí v
dìtské skupinì o další dva vìkové roèníky, které pùvodnì patøily do jeslí.
Na jedné stranì se návrh tváøí jako nouzové øešení nedostatku míst v
mateøských školách, a hned v úvodních paragrafech rozšiøuje pùsobnost
oproti mateøským školám o dalších 200 tisíc míst. Tedy vytváøí pøevahu na-
bídky nad poptávkou, která v dobách poklesu potøeby povede k rušení
nejpropracovanìjší formy péèe o dìti, tedy rušení mateøských škol. Je o-
tázka, zda by dìtské skupiny nemohly být omezeny pouze na vìk dìtí do
tøí let.

Do dìtské skupiny mají být podle návrhu umís�ovány i dìti v posledním
roèníku pøed nástupem do školy, tedy ty v takovém pøípadì budou
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Miroslav Opálka. Prosím, paní poslankynì, máte slovo k faktické poznámce.

Poslankynì Marta Semelová: Pokud jde o podmínky práce uèitelù, v
minulém volebním období jsem tady x-krát interpelovala právì kvùli tomu,
že se na mì obracely odbory, obraceli se na mì uèitelé, obraceli se
nepedagogiètí pracovníci, kterým se výraznì zhoršily pracovní podmínky
díky pøedchozí vládì.

A jinak to, o èem vy jste tady, prostøednictvím pana pøedsedajícího,
mluvil – škoda, že jste to nešel øíct tìm demonstrujícím kantorùm tenkrát na
námìstí. Dìkuji. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni i za
dodržení èasu. Další faktická poznámka, pan poslanec Miroslav Opálka.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Chtìl bych
reagovat na svého kolegu pøedøeèníka. Víte, je málo chvil, kdy se ve
Snìmovnì èlovìk upøímnì zasmìje. Ale vymlouvat se na nìco, co bylo
pøed 25 lety, a nemít schopnost to za 25 let, když to bylo tak špatné,
zmìnit, tak to opravdu vyžaduje už jenom úsmìv.

Vèera jsem si tu vyslechl od bývalého primátora, tuším, Olomouce nìco
o vnitøní zadluženosti a neúèetní zadluženosti republiky. Ano, samozøejmì,
ale vnitøní dluh daleko vìtší se vytváøí dneska. Tehdy se s vnitøním dluhem
vypoøádávala republika po druhé svìtové válce, rušila tøetí a ètvrté kate-
gorie bydlení, kde mìli lidé záchod nìkde na chodbì, a stavìla ty králíkár-
ny atd. atd. Nevymlouvejme se poøád na to, co bylo pøed 25 lety.
Podívejme se, jakým tempem jste zlepšovali èinnost za posledních 25 let a
jaká byla v minulosti po druhé svìtové válce. Dìkuji. (Potlesk poslancù
KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane poslanèe. Paní
poslankynì Nohavová ještì poèká. Nyní pan poslanec Gabal s faktickou
poznámkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji, pane pøedsedající. Kolegynì, kolegové,
já tady sedím a snažím se poslouchat tu diskusi, protože to téma je
dùležité. Jenom jsem chtìl upozornit, že roènì neumís�ujeme v Praze zhru-
ba 10 tisíc dìtí, ve støedních Èechách asi 12 tisíc a v ostatních regionech
s velkými mìsty to bude velmi podobné. Takže bych doporuèil, abychom
se vrátili k tomuto tématu, potøebujeme to vyøešit, a ty ostatní související
vìci, jako je demografický rytmus a dlouhodobé trendy a dopady apod.,
nechali na jiné téma. Jestliže se nám podaøí s tou situací pohnout, tak
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nou stravu, to mi opravdu není jasné. Neumím si pøedstavit, že je roènímu
dítìti v mikrovlnce ohøíván obìd, a to ještì vaøený pøedcházející den,
protože nepøedpokládám, že bude maminka ráno vaøit. V mateøské škole je
ohøev jídla zakázán. Nesmí se vaøit z polotovarù a vždy jídlo musí být
èerstvé. Zde se vracíme minimálnì o 60 let zpìt, kdy se zakládaly žòové
útulky a dìti si nosily v kastrùlcích obìd. Ano, doba sice pokroèila – máme
krabièky a mikrovlnky.

Dìtské skupiny mají údajnì umožnit rodièùm, pøevážnì matkám, zapo-
jit se do pracovního procesu. Já si kladu otázku, kolik jich práci sežene a
proè má stát tìmto rodièùm snížit danì. Jak na druhé stranì k tomu pøijdou
ti, kteøí dávají dìti do mateøské školy? Ti si z daní nemohou odeèíst nic a
urèité školné se platí také. Otázka je, zda takto vzniklá nerovnost
soutìžících subjektù není zároveò porušením zákonných norem.

Co øíci na závìr? Jsem si vìdoma sociální situace mladých rodin, kte-
rým se nepodaøí umístit své dìti do mateøských škol a samy potøebují èi
chtìjí pracovat. Øešit vzniklou situaci pomocí dìtských skupin považuji
pouze za náhradní a nejménì vhodné øešení, a to na dobu dvou,
maximálnì tøí let. Skuteèné øešení je rozšíøení kapacit mateøských škol,
které zajiš�ují vzdìlávání, a opìtovné zøízení jeslových tøíd. A na to nám
postaèí pouze vyhláška, která by upravovala poèet tìchto dìtí ve tøídách.
Takže není tøeba nový zákon. 

Zøízení dìtských skupin by stálo nemálo penìz, takže by mohly být
použity právì na zøizování jeslových tøíd. Rozšíøení sítì mateøských škol je
i ve vládním programu. O dìtské skupinì jsem se zde nic nedozvìdìla.

Ze všeho, co jsem zde uvedla, jsem pøesvìdèena, že tento návrh, tak
jak je navrhován, nelze pøijmout. Doporuèuji tedy k pøepracování. V návrhu
jsou opomenuti ti nejmenší a bezbranní, naše dìti. (Potlesk vlevo.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Alenì
Nohavové. Ještì pøed kolegou Beznoskou s faktickou poznámkou paní
poslankynì Radka Maxová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo k faktické
poznámce.

Poslankynì Radka Maxová: Dobrý den. Musím opìt reagovat, nebo�
jsem bojovnice za návrh tohoto zákona, a to tìlem i duší. Musím øíci, že o
víkendu jsem sledovala historický film z doby rozkvìtu Øímské øíše a øíkala
jsem si v duchu: Zapla�pánbùh, že doba jde tak dopøedu. Držme se toho.
A teï se nám tady zástupci KSÈM snaží vnutit, že se vrátíme o 60 let
nazpìt, nebo ještì do 19. století. Prosím vás, probùh, ne!

Mám zde dva fyzické návrhy vzdìlávacího plánu, podle kterého se øídí
dvì skupiny, které jsem citovala ve své zprávì. Pokud máte zájem, dám
vám je k nahlédnutí nebo vám je pùjèím, to je jedno. Ale kouknìte se o-
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nedostateènì pøipravené na vstup do školy. Zde tedy pùjdou proti sobì
dva zákony – zákon o dìtských skupinách a školský zákon, což povede k
vytváøení dvou kast, takže dìti, které absolvovaly mateøskou školu, budou
mít výhodu na startovací èáøe ve škole a dìti, které projdou pouze hlídací
službou, budou znevýhodnìny.

V návrhu se uvádí, že je neuspokojeno necelých 60 tisíc žádostí. Já
bych se nad tímto èíslem pozastavila. Jsou to, prosím vás, žádosti. Není to
skuteèný poèet neumístìných dìtí, což je tedy rozdíl. Vìtšina rodièù si po-
dává více žádostí o pøijetí svého dítìte do mateøské školy a není ani výjim-
ka osmi žádostí. Zároveò tento nedostatek míst není plošnì rozprostøený,
ale týká se nìkterých lokalit, zejména pøímìstských satelitù. Já jsem z
Jihoèeského kraje, tak jsem si tam trochu udìlala prùzkum. V krajském
mìstì Èeské Budìjovice je situace rovnìž neuspokojivá. Bylo neuspokoje-
no 500 žádostí, a to i žádostí o pøijetí v kvìtnu až v èervnu, tzn. vlastnì da-
lší rok, kde žádosti byly rovnìž dublované. A skuteèný odhad byl, nebo je,
kolem 200 dìtí neumístìných v Èeských Budìjovicích. Další okresní mìsta
a trojkové obce problém nemají, až na nìkteré výjimky. V nìkterých
okresních mìstech už byly umístìny pro tento školní rok i dìti mladší tøí let.
A jsou regiony v Jihoèeském kraji, které jsou takzvanì v propadu, to zna-
mená, že nemají naplnìnou kapacitu.

Dìtské skupiny jistým zpùsobem existují, tak jak tady bylo již øeèeno.
Jsou to rùzná mateøská centra, školièky, Klubíèka apod. Proè tedy, když to
funguje, proè tedy zøizovat nový zákon? Podle mého soudu je tedy
nadbyteèný. Za péèí o dìti je maskován hlavní cíl, a to vpuštìní byznysu
do další, dosud výhradnì neziskové oblasti. Podle § 6 se ustanovuje ab-
solutní variabilita v úhradách od bezúplatného po maximální plnou úhradu
nákladù. Z uvedeného tedy vyplývá, že tuto èinnost lze provozovat i pro
zisk. Z výchovy dìtí tedy udìláme výdìleènou èinnost, nebo� co se mùže,
se døíve èi pozdìji stane normou. A nebudou-li v budoucnu zøizovatelé mít
dostatek financí na provoz mateøské školy, mohou je pøevést na dìtské
skupiny, a to zejména v pøípadech, kdy souèasné mateøské školy budou
takzvanì na hranì s nìkterými platnými pøedpisy, jako jsou dožívající školní
kuchynì, nedostatek prostoru èi nesplnìní kvalifikace.

Návrh zákona rovnìž neøeší stravování. Dìti zamìstnaných rodièù po-
bývají v mateøských školách osm a více hodin. Pøedpokládám, že i takovou
dobu budou pobývat v dìtské skupinì. Nezaruèení stravy ze strany po-
skytovatele je pøímo tristní. Na pøípravu stravy jsou v mateøských školách
kladeny nejen vysoké hygienické požadavky, ale sleduje se i výživová hod-
nota jídla, sleduje se zpùsob úpravy jídel, tak aby byly zachovány co nej-
vyšší hodnoty.

Jak si pøedstavují tvùrci zákona zpùsob stravování, a to pro dìti v ob-
dobí vývoje a rùstu od jednoho roku, kdy dìti potøebují pestrou a hodnot-
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Takže ono to má i ekonomický aspekt. Pojïme pomoci možná i tìm
rodièùm, kteøí nemají možnost umístit své dítì, protože v Boleslavi poøád tu
kapacitu nemáme dostateènou, tak a� má možnost do té dìtské skupiny. A
je úplnì jedno, jestli se na to bude nìkdo dívat zleva, nebo zprava, prostì
je to smysluplné a je to alternativa. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Beznoskovi.
Slova se ujme paní poslankynì Gabriela Hubáèková, pøipraví se paní
poslankynì Chalánková. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Gabriela Hubáèková: Dìkuji. Vážený pane místopøedse-
do, vážená vládo, vážené kolegynì, kolegové, zákon má zcela jistì své kla-
dy, svá pozitiva, ale myslím si, že byl vytvoøen zbyteènì rychle, a teï
zbyteènì dlouze o nìm jednáme s emocemi.

Víte, mám k nìmu spoustu výhrad, spousta tady zaznìla, spousta tady
ještì nezaznìla. Mìli jsme zde analýzu, proè ano. Pokusím se zde udìlat
ještì jednou analýzu, proè ne.

§ 2 – cituji: Èinnost spoèívající v hlídání a pravidelné péèi o dítì od jed-
noho roku. Ani slovo o výchovì.

§ 5 – Odbornost, a tu považuji za velmi dùležitou, kvalifikace pro dìti do
tøí let je vhodná. Jak je definováno postavení profesní kvalifikace chùvy?
Bude mít pravdìpodobnì jen rekvalifikaèní kurs? Kolik hodin?

§ 7 – V jedné skupinì ne více než 24 dìtí. Jakého vìkového rozpìtí? Je
rozdíl peèovat o 24 jednoletých, nebo šestiletých dìtí, i když, pøiznávám,
od 7 do 24 dìtí jsou to dvì peèující osoby.

Další: Poskytovatel je povinen vìk a zdravotní stav dìtí zohlednit. Nic
neøeší, pokud nebude jasnì dán nejvyšší poèet nejmladších dìtí v jedné
skupinì, poèet dìtí zdravotnì oslabených a také nejvyšší poèet dìtí v nej-
mladší skupinì a poèet osob peèujících o dìtskou skupinu.

Nevím, jak Ministerstvo práce a sociálních vìcí pojme tuto péèi a zda
se na dìtské skupiny budou vztahovat standardy sociální péèe. A co se
týká také hygieny a prostorových podmínek a vybavení, jsou to podmínky,
pøi kterých pochybuji, že státní úøad inspekce bude mít dostatek kompe-
tencí k posouzení klimatu.

Další nejasný a nepøíliš propracovaný paragraf, a to už tady zaznìlo, je
§ 8 týkající se stravování. Je pìkné, že poskytovatel není povinen zajistit
stravování, ale mìl by zajistit, aby nedošlo k jakékoli kontaminaci pøi mani-
pulaci. Mohu to tedy chápat tak, že nebudou dodržována hygienická pra-
vidla pro školní stravování. A další – kdo bude peèovat o jídlo? Bude to
uèitelka? Bude to chùva? Nebo to bude další pomocník? Myslím si, že to je
velmi nejasné a ohrožující zdraví dìtí.

§ 10 odst. 2 – Povinnost zajistit a dodržovat plán výchovy a péèe o dítì.
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pravdu, tam jde o vzdìlávání dìtí a rozvoj duše, fyzièna a všeho, co se týká
dìtí.

My bychom to tady na návrh KSÈM chtìli snížit na ètyøi roky, ale
uvìdomme si, že možná bychom mìli uvažovat o druhé variantì, to zna-
mená o zvednutí vìkové hranice. Myšlenka, za chvíli se nám ten boom
pøesune do družin, a jak to budou školy øešit. V souèasné dobì to školy øeší
tím, že snižují poèet roèníkù dìtí, které mohou být v družinách umis�ovány.
To si nemyslím, že je dobøe.

Nemyslím si, že se z toho stane výdìleèná èinnost, protože v zákonì je
návrh, že se nejedná o výdìleènou èinnost, že to nemá vést k zisku, a je
tøeba se také podívat na firmy a spoleènosti ocenìné v soutìži Obec
prospìšná rodinám, kde jsou opravdu dobré pøíklady z praxe, a myslím si,
že ministerstvo by v této praxi mìlo pokraèovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. Nyní s
øádnou pøihláškou pan poslanec Adolf Beznoska, pøipraví se paní
poslankynì Gabriela Hubáèková. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Adolf Beznoska: Vážený pane pøedsedající, vážené
koegynì, vážení kolegové, asi po dvou a ètvrt hodinì jsem se dostal ke slo-
vu, a tak to vezmu opravdu hopem, prakticky. Nebudu øešit ani pohled le-
vicový a pravicový, já osobnì považuji návrh tohoto zákona za smysluplný.

Klíèovým faktorem a rozhodujícím prvkem pøi výchovì dítìte je, bude,
byl rodiè. Jedinì rodiè mùže rozhodnout o tom, jakým zpùsobem chce své
dítì nechat vzdìlávat, pøípadnì o nìj v tom preprimárním období peèovat.

Myslím si, že tento návrh zákona celkem logicky a jasnì definuje, kdo
mùže poskytovat tuto službu. Jsou tam øešeny otázky personální, materiál-
ní, technické, to znamená, že celkem ten návrh nemá chybu. Je v poøádku.
Jediným, kdo rozhodne, jestli chce své dítì svìøit nìkomu do péèe v
dìtské skupinì, je opravdu rodiè. Ti rodièe, kteøí si chtìjí zkrátit tu dobu se
svým dítìtem, mají možnost, mají možnost se vrátit rychle do pracovního
procesu. Je to tedy šance i pro zamìstnavatele.

Byl bych rád, abychom tento návrh neporovnávali. On neohrožuje ani
mateøské školy ani jesle, je to návrh, další alternativa, a nech� si každý z
rodièù vybere. A protože ten návrh má hlavu a patu, tak si myslím, že
bychom ho mìli podpoøit.

A když už jsem se doèkal, øeknu vám alespoò jednu praktickou vìc,
protože tady se èasto oháníme tím, jak bychom mìli rozšiøovat mateøské
školky. 208 míst v mateøských školkách v Mladé Boleslavi za posledních
4,5 roku znamenalo 21 milionù korun investièních. 21 milionù korun nás
stálo, abychom 208 míst novì v mateøských školách vytvoøili. Není to úplnì
jednoduché a každý se starostù se s tím potýká a ten potenciál tady není.
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nejdøíve a dìti daly do péèe. Zde je nutné se zastavit také nad tím,
co vlastnì a jakým zpùsobem se dá zohlednit, spoèítat a ocenit péèe ma-
minek, které peèují o své dìti doma, protože péèe o dìti doma, zejména
péèe do tøí let, za pediatry snad až do ètyø, je urèitì pro dìti úplnì nejle-
pší.

Já tento návrh podpoøím s tou výhradou, že jednak je to doplnìní tìch
základních služeb péèe o pøedškolní dìti, tak jak jsme slyšeli v konkrétních
pøíspìvcích, které jsou jistì vhodné, a to se týká tìch žen, které potøebují
dítì pohlídat na kratší dobu v týdnu, které se vìnují napø. vìdecké práci a-
pod. Tam si myslím, že je to vhodné. Vidìli jsme i takové velmi pìkné pre-
zentace ze zemí kolem nás, kde takto tyto skupiny péèe o dìti v dìtské
skupinì fungují. Zde je dùležité také vytvoøit prostøedí pro to, aby maminky
mohly být zamìstnány na zkrácené úvazky. Za klub TOP 09 mohu øíci, že
na tomto legislativním návrhu již pracujeme.

Ale znovu se vracím k doporuèení OECD, aby se ženy, jak jsme v po-
sledních dnech èetli a slyšeli, vracely rychle do práce. Toto urèitì není úplnì
správný pohled pro rodinnou politiku. Je to politika zamìstnanosti. Na
nìkterá doporuèení OECD reagujeme, nìkterá odkládáme, pokud se nám
nehodí, a nereagujeme. To je jiná kapitola, kterou otevøu až nìkdy jindy.

Jsem ráda, že se Ministerstvo práce a sociálních vìcí, podobnì jako
nìkteøí velcí zamìstnavatelé, vrátilo k velmi úspìšnému projektu Audit
rodina a zamìstnání. Domnívám se, že tento projekt není drahý, ale mùže
ukázat, jakým zpùsobem se dá sladit rodina a zamìstnanost.

Ale vracím se k tomu, co jsem øekla, že chci vystoupit také z pozice kon-
zervativní politièky. Zcela zde opomíjíme pøínos rodiny pro péèi o dìti, péèi
maminek doma, která se dokonce dá i nìjakým zpùsobem finanènì
spoèítat. Tyto èástky jsou velmi, velmi vysoké a je potøeba umìt v tomto
kontextu zohlednit péèi maminek o své dìti a uvìdomit si, že rodina je tím
základním kamenem a základním místem výchovy dìtí. Samozøejmì, že
taková vìc se nezohlední nìjakým konkrétním okamžitým pøínosem do
státního rozpoètu, ta se ukáže, až nám ty generace dìtí dorostou, jaké
vlastnì jsme vychovali lidi – jestli lidi stateèné, odvážné, nebojácné, anebo
frustrované z toho, že museli velmi rychle od maminek pryè.

Z tohoto dùvodu jsem se domluvila i s kolegynìmi za TOP 09, aby ne-
docházelo k znerovnoprávnìní péèe o dìti v domácím prostøedí a
skuteènì mìly maminky možnost volby a nebyla ta finanèní záležitost
výhodnìjší, když dají dìti do zaøízení, a� už péèe ve skupinì, nebo v
kolektivním pøedškolním zaøízení. Nesouhlasím s tím, aby byla uplatòována
sleva pro rodièe v pøípadì umístìní dìtí do služeb péèe.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Jitce
Chalánkové. Nyní s pøednostním právem pan pøedseda klubu KDU-ÈSL
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Podle jakého základního dokumentu? Jen tak, jak nìkoho nìco napadne
nebo navrhne? Jak bude ošetøena logopedie? Jak bude zakomponována
péèe o dìti s rùznými hendikepy? Všechny moje pøipomínky nemají vùbec
nic spoleèného s dobrovolností nebo nedobrovolností rodièù. Netuším,
proè je v tomto návrhu opomíjena výchova a vzdìlávání, když má pro dìti
v tomto období nejvíce formující význam.

Také si myslím, jak zde již nìkolikrát zaznìlo, že mnohem efektivnìjší by
bylo oprášit kapacitu mateøských škol a povolit možná i péèi o dìti mladší
než tøi roky.

Navrhovaný zákon je nìco, co je sice nouzovým øešením pro
souèasnost, ale obávám se, že výhledovì se mùže stát trojským konìm. Je
namístì obava ze salámové metody, jak kousek po kousku pøemìnit uce-
lený systém vzdìlávání na segmenty vhodné k privatizaci, na ryze
komerèní službu. Dlouhodobý vývoj v oblasti støedního nebo vysokoškol-
ského školství dává této obavì více než dostateèné opodstatnìní.

Pøedškolní a základní vzdìlávání považujeme za klíèový prvek vzdìlání
jednotlivce, a proto prosazujeme a budeme prosazovat, aby pøedškolní
výchova a vzdìlávání byly všeobecnì dostupné a bezplatné. Navrhovaný
zákon vnímám jako objektivní krok opaèným smìrem. Dìkuji. (Potlesk vle-
vo.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Gabriele
Hubáèkové. A nyní se slova ujme paní poslankynì Jitka Chalánková,
pøipraví se paní poslankynì Nina Nováková. Prosím, paní poslankynì, máte
slovo. 

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Dovolte, abych pohovoøila k tomuto návrhu zákona z pohledu konzervativní
politièky. Sleduji tento návrh již nìkolik let, vím i o tom, že tam byl zámìr
poskytování vzájemné rodièovské výpomoci, ten tam obsažen v
souèasnosti není. Možná jsem také trošku ve støetu zájmù, protože jsem
dìtskou lékaøkou a pracovala jsem dokonce jako lékaøka, která provozo-
vala dohled nad jeslovou péèí. V roce 1989 a 1990 se v podstatì dìtským
lékaøùm ulevilo, že péèe v jeslových zaøízeních skonèila, protože jsme sa-
mi velmi dobøe vìdìli, co to pro dìti znamená, jaké nemoci, jaké kompli-
kace zdravotního stavu a nedoléèené dìti, které se do tìchto kolektivù do-
stávaly. Ale to už je dávná minulost. Kromì toho jsem také maminka ètyø
dìtí, takže mohu porovnat zpùsoby péèe v dobách døívìjších i v dobách
ménì døívìjších.

Slyšeli jsme tady nìco o analýze OECD a doporuèení, kolik by zname-
nal návrat maminek na trh práce pro pøíjem do státního rozpoètu. Dá se to
vyèíslit asi na tìch 5–7 mld. korun, pokud by nastoupily hned nebo co
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi klubu
KDU-ÈSL a nyní s øádnou pøihláškou paní poslankynì Nina Nováková,
pøipraví se pan poslanec Jan Zahradník. Prosím, paní poslankynì, máte
slovo.

Poslankynì Nina Nováková: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážené
poslankynì, vážení poslanci, dámy a pánové, patøím k poslancùm, kteøí
podpoøí to, aby návrh zákona o dìtských skupinách postoupil do druhého
ètení. Pøesto si myslím, že by tady mìlo zaznít nìkolik vìcí.

Stále tady mluvíme o tom, že dìtská skupina je alternativa, že je alter-
nativou, dokonce snad nìjakou konkurenèní alternativou k mateøským škol-
kám. Jsem pøesvìdèena, že toto pravda není. Mìli bychom však také
vyslovit, že dìtská skupina je alternativou k nìèemu, co považuji já osobnì,
a protože jsem já osobnì velmi konzervativnì založená, tak za alternativu
k péèi v rodinì, protože to je ta skupina, primární sociální skupina, která má
za povinnost a také ale za právo uvést dítì na samém poèátku do života.

Tento návrh zákona vyplývá z urèité nedobré reality. Žijeme ve
spoleènosti, která dosud nenašla zpùsob, jak opravdu dostateèným
zpùsobem podpoøit matku èi otce tak, aby mohli zùstat doma s dítìtem po
dobu, která je dostateèná pro osobnost právì toho konkrétního dítìte. Ži-
jeme také ve spoleènosti, dámy a pánové, která vnímá péèi o výchovu
malého dítìte zejména dvou až tøí let vìku jako dovolenou, máme to také v
terminologii, nikoli za èinnost, která v podstatì podstatnì urèuje šance pro
budoucnost naší spoleènosti. Jinak spìjeme do stavu, že základem
spoleènosti budou dospìlí v produktivním vìku a malé dìti a seniory
takzvanì umístíme nìkam.

Pøi rozhodování o tom, zda své dítì dám do dìtské skupiny èi do
mateøské školky, je to už jedno, právì ve velmi nízkém vìku, by mìly mat-
ky vzít v úvahu, že toto umístìní opravdu malého dítìte obnáší také jeden
velmi dùležitý jev. Dámy a pánové, u dítìte kolem druhého roku vìku se
podle vývojové psychologie teprve utváøí sebeuvìdomìní, uvìdomìní se-
be sama. A je-li v zaøízení celé dny a tøeba i dennì po celý týden, tak
vlastnì ty základní postoje související se sebeuvìdomìním lidské bytosti
urèuje nìkdo jiný než jeho rodina.

TOP 09 je pøesvìdèena, že právì rodièe jsou garanty výchovy
pøedevším v prvních fázích vývoje jejich života. Protože je ale TOP 09
pøesvìdèena také o tom, že každý nese odpovìdnost za svá rozhodnutí,
vìøíme, že služeb smysluplného zaøízení, kterým jsou dìtské skupiny,
využijí rodièe a rodiny opravdu po dùkladném zvážení. Proto jsem jedna z
tìch, která tento návrh zákona podpoøí v tom, aby postoupil do druhého
ètení, ovšem v rámci toho uvažování, které jsem teï øekla. Dìkuji za po-
zornost.
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Jiøí Mihola. Poté paní poslankynì Nováková. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, jak je to téma dùležité, palèivé a pro nìkteré z vás i kontroverzní,
ukazuje diskuse nebo ta hojnost pøíspìvkù k tomuto tématu. Já bych chtìl
avizovat, že klub KDU-ÈSL návrh zákona o poskytování služby péèe o dítì
v dìtské skupinì podpoøí. Ještì pár slov k tomu s dovolením ale dodám.
(V sále je rušno.)

My jsme mìli otázku pøedškolního vzdìlávání jako významnou souèást
pøedvolebního programu, nebo obecnì programu KDU-ÈSL. Vítáme také
skuteènost, že øešení dlouhodobého nedostatku míst v mateøských školách
patøí k prioritám souèasného ministra školství. Pøesto je však zøejmé, že
problém pøes 50 tisíc chybìjících míst v mateøských školách, a to
pøedevším ve velkých mìstech, se nepodaøí vyøešit ihned. Rozumíme ar-
gumentu, že øešení není v nìjaké pøekotné výstavbì kamenných školek. Je
tady ale možnost mnohem rychlejší, ke které se hlásíme a mìli jsme také v
programu, to je výstavba tzv. modulárních školek. Tady bychom urèitì na-
šli shodu i napøíè dalšími politickými kluby. Podporujeme rovnìž firemní
školky a další alternativy, ale ani to všechno dohromady ještì neznamená,
že problém rychle a uspokojivì dokážeme vyøešit. Bohužel si s tím nedo-
vedeme poradit tak jako tøeba sousedé v Nìmecku, kde na toto téma mají
právní nárok na školku pro dítì od tøí let a nyní také právní nárok na jesle.
My jsme se k tomu hlásili, ale bohužel toto v programovém prohlášení vlády
takto doslovnì není.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane pøedsedo, já vás pøeruším a
požádám znovu o klid. Prosím, pokud diskutujete o nìèem jiném, než je
vládní návrh zákona, diskusi pøeveïte do pøedsálí a nechte pana pøedsedu
klubu KDU-ÈSL øíct nejen své stanovisko, ale i stanovisko celého klubu.
Dìkuji.

Prosím, pokraèujte, pane pøedsedo.

Poslanec Jiøí Mihola: Poskytování služby péèe o dítì v dìtské skupinì
vnímáme jako alternativu, která je odpovìdí na poptávku, tedy zájem
obèanù. I pøes urèité sporné body, k nimž patøí skuteènost, že nová služba
není zaèlenìna do pùsobení školských zákonù, se domnívám, že pøevažují
klady. Zmínìnou konkurenci mateøským školám jako problém nevidím.
Pokud je mateøská škola kvalitní, vždycky bych ji jako rodiè osobnì
upøednostnil. Pokud nìkterá mateøská škola nefunguje tak, jak má, a ne-
poskytuje takové zázemí, jaké se od ní oèekává, pak je vcelku logické, že
si rodiè zvolí lepší alternativu.

Dìkuji za pozornost.
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pøedškolním vìku. Pøipojuji se k tomuto názoru. Myslím, že naše hektická
doba pøináší problémy k tomu, aby rodièe mohli pøenášet své názory na
své dìti, aby i prarodièe mohli pøenášet názory na své dìti, a každý návrh,
který trochu zvolní tu institucionální polohu pøedškolního vzdìlávání, je je-
nom a jenom vítaný, jako tedy je i návrh tento.

A koneènì za tøetí. Chtìl bych zmínit jednu významnou vìc. Já se v
poslední dobì èasto setkávám se zastupiteli a starosty na jihoèeských ob-
cích a jeden z problémù, který oni zmiòují, je ten problém, že samozøejmì
je v tuhle chvíli aktuální nedostatek míst v mateøských školkách. Chtìjí-li oni
ten nedostatek napravit a poèet míst zvýšit, narážejí na celou øadu
problémù, mimo jiné také na to, že každé místo v mateøské školce je
vázáno na pøísné hygienické podmínky. A když tedy se má vybudovat no-
vá kapacita v mateøské školce, tak to pøináší kolegou Beznoskou zmínìné
obrovské finanèní náklady, tak aby všechny hygienické podmínky byly
naplnìny. Myslím si, že tento návrh, který je zde pøedložen, tak veliké in-
vestice nevyžaduje, a proto si dovolím pøipojit se k tìm, kteøí tento návrh
budou podporovat.

Dìkuji za pozornost a kolegovi Jandákovi – vaším prostøednictvím – za
trpìlivost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Janu
Zahradníkovi. Myslím si, že kolega Jandák v pokoji vyslechl pøipomínky
vèetnì osobního vzkazu.

Nyní pan poslanec Jiøí Zlatuška, ale já ho tady mezi kolegy nevidím, ta-
kže ztrácí poøadí. V tuto chvíli konstatuji – už je tady. Protože jste, pane
poslanèe, poslední pøihlášený, tak nikoho nepøedøadím pøed vás a udìlím
vám slovo. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Vážený pane pøedsedající, dìkuji. Debata o
tomto zákonu mi pøijde špatnì položená z toho dùvodu, že se domnívám,
že problém, který máme øešit, se netýká sociální péèe, ale systému
vzdìlávání. A upøímnì øeèeno, to, co mi na tom návrhu nejvíc vadí, je, že
se pod zástìrkou péèe o dìti motivovanou sociálními ohledy vytváøí struk-
tura, která mùže výrazným zpùsobem poškozovat další vývoj v té èásti, kte-
rá se týká vzdìlání jako takového.

Pøedškolní výchova je velmi dùležitá z hlediska kvality školského
systému a chtìl bych zdùraznit, že toto je to hlavní, co bychom mìli mít na
pamìti v okamžiku, kdy se o systém, který podporujeme v péèi o dìti, sta-
ráme. (V sále je velice rušno.)

Tady zaznìla celá øada názorù na to, jestli máme dobré školky,
špatné školky, jestli dítì má být vychováváno v rodinì, nebo jestli to má
být v kolektivním zaøízení, jestli jsme zde nìkdy mìli dobrý systém,
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Ninì
Novákové. Ještì požádám kolegu Zahradníka, aby chvilièku poseèkal,
mám tady dvì vìci. První omluvy. Z dnešního odpoledního jednání se
omlouvá pan poslanec Pavel Havíø z pracovních dùvodù a pan poslanec
Marek Ženíšek.

Nyní faktická poznámka pana poslance Vítìzslava Jandáka. Prosím,
pane poslanèe, máte èas na faktickou poznámku.

Poslanec Vítìzslav Jandák: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pá-
nové, já jsem chtìl jenom v té obrovské euforii a v tìch projevech – za-
stavme se malinko, já myslím, že pøesvìdèujeme pøesvìdèené. Z velké
vìtšiny jsme všichni pro to, aby tento bod šel do druhého ètení. Máme pøed
sebou ještì mnoho dalších bodù. A chceme-li to minimálnì skonèit tento
týden, tak buïme tak hodní a zamysleme se, a jestli nemá tøeba kolega
Zahradník, Zlatuška èi paní kolegynì Nováková tak zásadní pøipomínku,
tak ji neøíkejme. Posuòme to do druhého ètení a pak budeme mít èas vyøíkat
si všechno. Berte to prosím jako laskavou pøipomínku. Dìkuji vám
moc.(Potlesk.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Vítìzslavu
Jandákovi i za dodržení èasu k faktické poznámce. Nyní øádnì pøihlášený
poslanec Jan Zahradník. Pøipraví se pan poslanec Jiøí Zlatuška. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové. Dovolte mi, pane pøedsedající, abych vás požádal, abyste panu
poslanci Jandákovi vzkázal, že takový podraz bych od nìj vìru neèekal.
Já jsem samozøejmì pøesvìdèený o tom, že to, co chci øíct, je navýsost
dùležité a svrchovanì významné a že tahle Snìmovna to musí pokud mo-
žno v plné sestavì vyslechnout. Že tomu tak nebude, že mnozí kolegové
chybìjí, s tím se smíøím. Ale milý pane kolego a pøíteli Jandáku
prostøednictvím pana pøedsedajícího, tu svoji poznámku si tedy s promi-
nutím neodpustím.

Já bych se chtìl nejprve podìlit s vámi i s milým kolegou o zkušenosti,
které si odnáším z této Snìmovny. Jedna z nich je ta, že komunisté se nás
tady snaží stále pøesvìdèovat o tom, jak krásný a dokonalý život byl v
onìch ètyøiceti letech, kdy tady jako strana nadaná vedoucí úlohou vládli.
Já si myslím, že si musíme všichni pøipomínat, a všem, kdo to chtìjí slyšet
také zdùrazòovat, že ta doba krásná nebyla a že jejich režim byl nedemo-
kratický a zavrženíhodný. To za prvé.

Za druhé bych se chtìl pøipojit k tìm kolegyním a kolegùm, kteøí
zmiòovali význam rodiny pro výchovu dìtí, tedy zejména dìtí v
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dùležitý i vèasný poèátek vzdìlávání. A øíkají, že vèasný poèátek døíve než
ve tøech letech vìku je vztažen k lepšímu intelektuálnímu rozvoji. Najdou se
tam vìci, které odpovídají tomu, že máme zkušenosti s tím, že pøedškolní
péèe nemusí mít charakter nìjaké továrny, nìjakého jednoduchého návo-
du, který platí stejnì ve všech pøípadech. Výzkumníci napøíklad našli, že v
okamžiku, kdy se porovnává, jestli dìti chodily do školky na plnou dobu,
pìt dní v týdnu, celou vyuèovací dobu, anebo jenom èásteènì, tak nebyl
lepší výsledek v okamžiku, kdy to bylo full time versus èásteèné.

Jsou prokázány významné pøínosy pro rozvoj znevýhodnìných dìtí. A
zde zase rodièe, kteøí jsou lépe situovaní, jsou na tom lépe než, øeknìme,
znevýhodnìné menšiny, tak si mohou øíct, proè mì nutí mé dìti dávat do
zaøízení, která jsou lepší pro sociálnì znevýhodnìné. Ale výsledek studie
mimo jiné ukázal, že i když to vztáhneme k tomu, jaké prostøedí mají dìti
doma, tak je velmi dùležitá kvalita prostøedí, nikoliv zamìstnání rodièù,
vzdìlání rodièù nebo jejich pøíjem. To se øíká v této studii. Co rodièe dìlají,
je mnohem dùležitìjší, než kým rodièe jsou. Vysoká kvalita pøedškolního
vzdìlávání je vztažena k lepšímu intelektuálnímu i sociálnì behaviorálnímu
rozvoji pro dìti. Je zde dùraz na to, že prostøedí musí být kvalitní. Nejde je-
nom o to, abychom najali nìkoho, kdo peèuje o dìti v èase, kdy jsou rodièe
v zamìstnání, ale jedná se opravdu o vzdìlávací èinnost, které musejí být
dìti podrobeny.

Co se týèe efektù, které má pøedškolní vzdìlávání, studie – a zdùrazòuji
její rozsah a trvání, jedná se o první evropskou studii, která byla takhle ši-
roce koncipovaná a realizovaná respektovanými institucemi – uvádí, že
poèet mìsícù, po které dítì navštìvovalo pøedškolní vzdìlávání, mìl efekt
i na další léta, na zaèátek školní docházky. Tento efekt byl silnìjší pro aka-
demické dovednosti než pro sociální chování. Toto bych zdùraznil.
Obvykle se øíká, že zapojení dìtí do kolektivu podporuje sociální sou-
držnost, sociální chování a podobnì. Tady se ukazuje, že krátkodobý efekt
to má, ale to, co je naprosto základní a urèující, je startovací mùstek pro da-
lší intelektuální rozvoj v èásti, kterou dítì prochází školou, a tedy ke kvalitì
školského systému a školního vzdìlávání jako takového. Kvalita školek byla
významnì vztažena k výsledkùm dìtí na standardizovaných testech ètení
a matematiky ve vìku šesti let, ve vìku sedmi byl vztah ponìkud slabší, ale
poøád prokazatelný. Efekt na kvalitu sociálních interakcí už významný ne-
byl. Nelišily se dìti z prostøedí, které procházely pøedškolním vzdìláváním
a které neprocházely.

Co se týká srovnávání toho, jak vypadají dìti, které prošly vzdìláváním
ve školce a s domácím prostøedím, tak z analýz je vidìt, že navštìvování
pøedškolního vzdìlávání zlepšuje vývoj u všech typù dìtí. Dìti, které
nemìly pøedškolní vzdìlávání, tedy ty, které se øadí do té domácí skupiny,
mìly horší kognitivní pøedpoklady, sociabilní vztahy a koncentraci v oka-
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nemìli dobrý systém. Vìtšina tìchto úvah byla založena na výbìrových
osobních zkušenostech, které nemìly charakter tvrzení, která by byla –

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, já vás pøeruším a
opìt požádám Snìmovnu o klid! Konstatuji pro kolegy poslance a
poslankynì, že je poslední pøihlášený do rozpravy, a rád bych, abychom
tuto rozpravu ještì vèas ukonèili. Prosím tedy pány kolegy, kolegynì...
Dìkuji. Pokraèujte. 

Poslanec Jiøí Zlatuška: – nemìly charakter tvrzení, která by byla
jakýmsi zpùsobem verifikovatelná nebo ovìøitelná.

Základní pøístup, který bych zdùraznil a který bychom mìli zaujímat i v
takovýchto vìcech v okamžiku, kdy dìláme opatøení, která mohou výraznì
ovlivnit systém jako takový, tak to klíèové se nazývá anglicky evidence ba-
sed, založeno na prùkazných zkušenostech. Lékaøi tohle dobøe znají. V o-
kamžiku, kdy za nimi pøijde pacient, který se uzdravil, a sdìlí, že se zrovna
uzdravil navzdory tomu, že nemìl èas zajít do nemocnice nebo za lékaøem,
ale že na nìj nìkdo hodil pár seschlých drùbežích kùstek, tak je
nenapadne, aby øekli, že házení kùstek je metoda, kterou se pøíslušná cho-
roba dá vyléèit, ale vìnují se experimentu, který odliší náhodné jevy, pla-
ceba, a stanoví prùkaznost vlivù, které se dávají. Musí být prùkazné, že v
okamžiku, kdy podávám jistou medicínu, má pøíslušný efekt. (Velký hluk v
sále. Špatná slyšitelnost.)

Ve vzdìlávání se velice èasto odkazujeme na vlastní zkušenosti. Vìci
typu toho, že jsem nìco zažil ve škole a z toho dùvodu generalizuji, co je
dobré, nebo špatné, jsou velice èasté a není na tom nic divného. Každý
máme podvìdomì snahu tímto zpùsobem své vlastní jednotlivé, singulár-
ní, zkušenosti generalizovat. Ale je dobré vìdìt, že tímto zpùsobem
mùžeme celý systém výraznì poškodit.

Vzal jsem si k téhle debatì jako podklad reprezentativní longitudinální
studii, která byla publikována v nedávné dobì, je to z uplynulého desetile-
tí, výzkumníky z univerzity v Londýnì, univerzity v Oxfordu, Birkbeck
College a univerzity v Notthingamu, což jsou vesmìs respektované školy.
Bylo to první evropská longitudinální studie založená na vzorcích tøí tisíc
dìtí v rozmezí tøí až sedmi let, èili velký vzorek, už se na tom dá nìco pro-
kazovat. Podstatné je, že je to longitudinální studie, èili se dìti sledují, jak
vypadaly pøedtím, než vstupovaly do vzdìlávání, jak vypadal jejich
prospìch bìhem této doby, a byla to studie v rozmezí tøí až sedmi let.
Výsledky studie jsou naprosto jednoznaèné. Pøedškolní zkušenost v
pøedškolním vzdìlávání v okamžiku, kdy to vztáhneme k dìtem, které
pøedškolním vzdìláváním neprošly, zesiluje rozvoj ve všech oblastech
dítìte. Je dùležitá délka trvání pøedškolního vzdìlávání. Je dokonce velmi
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že si dítì vezmou s sebou do dìtské skupiny v tom zamìstnání. Nedovedu
si pøedstavit, jak by øešili, kdyby dítì bylo ve školce v okrajové èásti Prahy.
Také to budou moci využívat tøeba malé obce, které si tu kamennou školku
prostì nevybudují – tøeba ji budou potøebovat jenom pro pìt dìtí.

Takže já opakuji, že doufám, že tento zákon bude posunut do dalšího
ètení. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní ministryni práce a
sociálních vìcí. A nyní paní zpravodajka se závìreèným slovem. Prosím,
máte slovo.

Poslankynì Hana Aulická-Jírovcová: Dìkuji, pane pøedsedající.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych k tomuto zákonu
øekla závìreèné slovo. Musím øíct na zaèátek, že jste mì nezklamali a
podle oèekávání bylo projednávání tohoto návrhu spojeno s velkým mno-
žstvím diskutujících. Musím øíct, že celkem bylo 24 poslancù a poslankyò,
kteøí se zapojili do diskuse, nìkteøí opakovanì.

Chtìla bych jenom øíct za sebe pár poznámek. Chtìla bych, abyste si
uvìdomili, nebo my všichni, že zde hovoøíme o dìtech v pøedškolním vìku
od jednoho roku do zaèátku školní docházky. Jde tedy o nejzranitelnìjší
období dítìte.

Dále mi dovolte poznámky, které tady byly v rámci diskuse. Vyspìlé
státy, jak zde byly jmenovány, se právì od nás uèí. Požadují od nás náš
plán pøedškolního vzdìlávání a samy pláèou po pøijetí podobných alterna-
tiv, jako jsou dìtské skupiny. Právì proto, že došlo ke snížení standardù v
pøedškolním vzdìlávání.

A ještì jedna malá poznámka. Ne vždy platí, že pokud je š�astná matka,
je š�astné i dítì.

Padly zde dva návrhy, jeden opakovanì. Poslední návrh k tomuto záko-
nu byl návrh zamítnout tento zákon a druhý návrh byl vrátit k dopracování.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, paní zpravodajko. Ano,
máme tedy návrh na zamítnutí a tøikrát návrh na vrácení. O tomto budeme
rozhodovat. Tedy nejdøív budeme postupovat podle § 63, tj. návrh na za-
mítnutí návrhu. Já vás nejdøív všechny odhlásím. Požádám vás o novou re-
gistraci. Prosím pøihlaste se svými identifikaèními kartami, abychom zjistili
pøesný poèet pøítomných.

Jakmile se ustálí poèet pøihlášených, rozhodneme o návrhu na zamít-
nutí v hlasování poøadové èíslo 100.

Zahájil jsem hlasování a ptám se, kdo je pro zamítnutí návrhu. Kdo je
proti? Dìkuji vám.
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mžiku, kdy zaèaly se základní školou. V okamžiku, kdy mluvíme o prostøedí
na základních školách, mluvíme o tom, jaké šance dává náš školní systém,
a díváme se na vady školního systému, tak je naprosto základní, aby péèe
o dìti pøedtím, než zaèínají povinnou školní docházku, mìla charakter
pøedškolního vzdìlávání, nikoliv jen péèe o dìti rodièù, kteøí pracují. Mohou
tam být rùzné modely. Zmiòoval jsem, že není rozdíl mezi full time a
èásteèným navštìvováním. Je tedy možné tyto vìci kombinovat, ale zá-
kladní investice bychom mìli napøít do oblasti, aby o dìti bylo peèováno
systémem pøedškolního vzdìlání, nikoliv sociální péèe.

Proto si dovoluji navrhnout zamítnutí tohoto návrhu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jiøímu
Zlatuškovi. Byl poslední pøihlášený do rozpravy a první, který navrhl
nejrazantnìjší vypoøádání se s návrhem. Zpravodajka mì jistì sleduje.
(Kývá na souhlas.)

Ptám se, jestli se ještì nìkdo z místa hlásí do rozpravy. Pokud tomu tak
není, rozpravu konèím. Ptám se, jestli je zájem o závìreèné slovo. Paní
ministrynì? Ano. Prosím, závìreèné slovo pøedkladatelky, paní ministrynì
práce a sociálních vìcí. Prosím, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dobrý
den, vážený pane pøedsedající, vážené poslankynì a poslanci. Já budu
velice struèná a nebudu se vyjadøovat ke všemu, co tady padlo, protože si
myslím, že jste si to svým zpùsobem jako diskutující vysvìtlili navzájem.
Jenom øeknu, že jsem stále pevnì pøesvìdèená, že pro naprostou vìtšinu
dìtí v naší zemi bychom mìli zajistit místo ve veøejném zaøízení, a� už se
jedná o jesle, nebo mateøskou školku. Nicménì v tuto chvíli tady dáváme
návrh pro dìti, které toto místo nemají. Je moc hezké hovoøit o právu dítìte
na vzdìlání v pøedškolním zaøízení, když tyto dìti to místo prostì nemají, a
i pøi velké snaze této vlády dobudovat místa ve veøejných zaøízeních
pøedškolní péèe o dìti toto bude trvat nejménì dva roky. To je prostì dlou-
hodobá záležitost a my teï tady pøedkládáme návrh zákona, který to mùže
øešit v krátkodobém horizontu.

Já se v žádném pøípadì nedomnívám, že dìtské skupiny nìjakým
zpùsobem ohrozí veøejné mateøské školky. Je to prostì vìc, která je
flexibilnìjší. To, že má ménì pøísná pravidla, souvisí také s tím, že nedo-
stává žádný pøíspìvek z veøejných zdrojù. A domnívám se, že dìtské sku-
piny budou mít místo i po demografickém poklesu, protože je budou
využívat poøád jak zamìstnavatelé, kdy – nezapomeòte, že do mateøských
školek dostanete místo na základì toho, kde máte bydlištì. A jestliže nìkdo
dojíždí tøeba z okraje Prahy do centra, když mluvím o našem ministerstvu,
tak potom je mnohem výhodnìjší pro tyto zamìstnance a zamìstnankynì,
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Nyní návrh na pøikázání stálé komisi pro rodinu a pro rovné pøíležitosti.
Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 103 a ptám se, kdo je pro

pøikázání této stálé komisi Poslanecké snìmovny. Kdo je proti? Dìkuji
vám.

V hlasování poøadové èíslo 103 z pøítomných 178 pro 159, proti 14. I
tento návrh byl pøijat. 

Nyní se budeme zabývat pøikázáním výboru školskému.
Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 104. Ptám se, kdo je pro pøikázání

výboru pro školství, mládež a tìlovýchovu. Kdo je proti? Dìkuji vám.
Hlasování poøadové èíslo 104. Z pøítomných 178 pro 114, proti 40. I ten-

to návrh byl pøijat.

A poslední návrh – na pøikázání výboru pro zdravotnictví.
Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 105 a ptám se, kdo je pro zdra-

votní výbor. Kdo je proti? Dìkuji vám.
Hlasování poøadové èíslo 105. Z pøítomných 178 pro 45, proti 105.

Tento návrh nebyl pøijat.

Návrh na prodloužení lhùty k projednání nebyl podán, takže mùžu kon-
statovat, že tento návrh byl pøikázán k projednání výboru sociálnímu, stálé
komisi pro rodinu a rovné pøíležitosti, výboru pro školství, mládež a
tìlovýchovu. Lhùta k projednání zùstává 60 dní. Dìkuji paní ministryni,
dìkuji paní zpravodajce a konèím tento bod. Zároveò pøedám øízení
schùze – ale ještì pøedtím pan pøedseda klubu sociální demokracie. Pane
pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
kolegynì a kolegové, vzhledem k tomu, že právì skonèený bod nám za-
bral celé dopoledne oproti pøedpokladùm, tak si dovolím pøijít s procedu-
rálními návrhy. Jednak abychom všechny body, které byly pevnì zaøazeny
na dnešní dopoledne, zaøadili ve stejném poøadí na dnešní odpoledne po
bloku voleb. A souèasnì abychom podle § 95a jednacího øádu vyslovili
souhlas s tím, že budeme dnes jednat o návrzích zákonù ve tøetím ètení i
po 14. hodinì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré poledne, milé
kolegynì, milí kolegové. Já to beru jako dva procedurální návrhy pana
pøedsedy poslaneckého klubu ÈSSD Sklenáka, o kterých dám bez rozpra-
vy hlasovat.

Takže první návrh je – jednací øád umožòuje, že ve zvláštì
odùvodnìných pøípadech mùžeme pøesunout blok pevnì zaøazených
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Hlasování poøadové èíslo 100, z pøítomných 175 pro 36, proti 133. Návrh
nebyl pøijat.

Druhý návrh, o kterém rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 101, je
na vrácení pøedkladatelùm k dopracování.

Zahájil jsem hlasování èíslo 101 a ptám se, kdo je pro vrácení
pøedloženého návrhu zákona k dopracování. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 101 z pøítomných 176 pro 38, proti 132. Ani
tento návrh nebyl pøijat.

Budeme se tedy zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání.
Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání výboru
pro sociální politiku. Ptám se, jestli má nìkdo jiný návrh. V rozpravì jiný ne-
padl. Ano, paní kolegynì Maxová a pan kolega Zlatuška. Paní poslankynì
Radka Maxová první návrh.

Poslankynì Radka Maxová: Dobrý den. Já bych navrhla tento zákon
dát stálé komisi pro rodinu a rovné pøíležitosti.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Stálá komise pro rodinu. Ano. Pan
poslanec Zlatuška. Prosím, pane poslanèe, váš návrh.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Navrhuji školský výbor.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Školský výbor. Ano. Další návrhy?
Nevidím, budeme tedy hlasovat. Nejdøíve návrh na pøikázání výboru...
Ještì paní zpravodajka. Prosím.

Poslankynì Hana Aulická-Jírovcová: Já se omlouvám. Já bych dala
ještì návrh výboru zdravotnímu. Dìkuji. (Šum v sále.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Podle jednacího øádu samozøejmì
zpravodaj mùže vystoupit kdykoliv. Já jsem neuzavøel ty návrhy a v
rozpravì nepadl žádný návrh na pøikázání. Ale od toho je tato pasáž po
rozhodnutí o nezamítnutí nebo nevrácení, abychom se tím zabývali. Takže
nejsnazší bude procedurální problém vyøešit hlasováním.

Nejdøíve tedy rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 102, pøikázat ná-
vrh k projednání výboru pro sociální politiku.

Zahájil jsem hlasování. Ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.
V hlasování poøadové èíslo 102 z pøítomných 178 pro 175, proti 1. Návrh

byl pøijat.
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Pøikroèíme ke tøetímu procedurálnímu návrhu a to je to, aby pevnì
zaøazené body, které byly zaøazeny pevnì na dnešní dopoledne, byly
pøesunuty. Pokud nebudou projednány do 12.30, budeme o nich
pokraèovat po 14.30. (Poslanec Sklenák pøipomíná, že po bloku voleb.) Po
bloku voleb. Ten je ale v pùl jedné. Dìkuji.

Takže o tomto zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne
tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 109. Pøihlášeno 178 poslankyò a poslancù, pro
145, proti 1. Tím jsme se vyrovnali s procedurálními návrhy.

Budeme pokraèovat bodem èíslo

35.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi 
Èeskou republikou a Slovenskou republikou o vzájemném
uznávání rovnocennosti dokladù o vzdìlání vydávaných 

v Èeské republice a ve Slovenské republice,
podepsaná v Praze dne 28. istopadu 2013

/snìmovní tisk 134/ - prvé ètení

Pøedložený návrh uvede ministr školství, mládeže a tìlovýchovy Marcel
Chládek. Ten ale není pøítomen, takže se ho ujme pan ministr životního
prostøedí. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážený pane
pøedsedající, dámy a pánové, asi vás pøekvapuje, že mì vidíte u tohoto
pultíku v této souvislosti. Ono vás za chvilku bude pøekvapovat, že mì uvi-
díte i v jiné souvislosti. Mì požádal pan ministr školství Chládek, abych u-
vedl tento bod, takže rád tímto èiním.

Vláda Èeské republiky svým usnesením è. 784 ze dne 16. øíjna 2013 vy-
slovila souhlas se sjednáním Smlouvy mezi Èeskou republikou a
Slovenskou republikou o vzájemném uznávání rovnocennosti dokladù o
vzdìlání vydávaných v Èeské republice a ve Slovenské republice. Tato
smlouva byla podepsána v Praze dne 28. listopadu minulého roku a nyní
se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vyslovení souhlasu s její ratifi-
kací.

Smlouva upravuje zejména uznávání rovnocennosti dokladù o vysoko-
školském vzdìlání, dokladù o vìdeckých hodnostech a titulech vèetnì
práva užívat tento titul na území státu druhé smluvní strany. Ve smlouvì je
upraveno rovnìž uznávání rovnocennosti dokladù o ukonèení vzdìlání na
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bodù dnes po 14. hodinì 30. minutì. Ty pevnì zaøazené body, které byly
zaøazeny na dnešek dopoledne.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro? Pardon. Prohlašuji toto
hlasování za zmateèné. Mám tu technickou poznámku pana poslance
Bendy. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Marek Benda: Omlouvám se, pane pøedsedající, nechci to
komplikovat. Ale nejprve se musí hlasovat o tom, že se jedná o zvláš�
odùvodnìný pøípad, a pak mùžeme hlasovat o zaøazení. Protože se jedná
o jiné zaøazení než ráno bìhem první pùlhodiny.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Beru to jako pøipomínku, se kterou
se pan navrhovatel ztotožòuje. Takže nejprve budeme hlasovat, abychom
o tøetích èteních návrhù zákonù hlasovali i po 14. hodinì podle § 95a
jednacího øádu.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, prosím, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování 107. Pøihlášeno je 177 poslankyò a poslancù, pro 132,
proti 2. Tento návrh byl pøijat.

Budeme tedy hlasovat o druhém procedurálním návrhu, a to je,
abychom pevnì zaøazené body z dnešního dopoledne pøesunuli jako
pevnì zaøazené body dnes po 14.30. (Pøipomínky ze sálu.) Tak znìl návrh
pana pøedsedy Sklenáka. Domluvte se, hoši. Prosím, technická poznámka
pan poslanec Benda.

Poslanec Marek Benda: Teï musí prosím probìhnout dvì hlasování.
První hlasování je to, že se jedná o zvláš� odùvodnìný dùvod, kterým je
zøejmì to, že jsme ètyøi hodiny mluvili o dìtské skupinì. A druhý teprve, že
se tyto body zaøazují na odpoledne. Nejprve se musí odhlasovat, že jde o
zvláš� závažný dùvod.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dobøe. Ptal jsem se pana navrhova-
tele, jestli jsou hlasování dvì, ona jsou tedy tøi. Pøikroèíme tedy k druhému.

Je tady návrh na to, pokud si to pan pøedkladatel osvojuje, abychom
hlasovali o tom, že pøesunutí pevnì zaøazených bodù je ze zvláštì
závažného dùvodu.

O tomto zahajuji hlasování. Kdo je pro, prosím a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 108. Pøihlášeno je 178, pro 126, proti 1. Ten návrh
byl pøijat.
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Poslanec Jiøí Zlatuška: Dámy a pánové, pane pøedsedající, návrh této
mezistátní smlouvy vypadá vcelku nevinnì a i v tìch bodech, ve kterých
ve skuteènosti bude mìnit stávající stav, mùže pùsobit dojmem, že jsou
to zmìny pøíznivé. To, co bych návrhu té smlouvy vytýkal, je, že bude mít
ve svých dopadech úèinek, který je srovnatelný se zmìnou zákona, za-
tímco tam nemusí být pøedkládány pøíslušné analýzy, které by byly se
zákonem.

Ten jeden bod, ve kterém se bude lišit právní stav od souèasného, se
bude týkat uznávání habilitací a jmenovacích øízení jmenování profesorem,
které je z toho nového do budoucna vypuštìno zrušením mezistátní smlou-
vy z roku 2001 a v nové mezistátní smlouvì se nepøedpokládá. Je to lo-
gické, protože docenti a profesoøi v souèasném vysokoškolském zákonì
nejsou ani jako titul ani jako hodnost, èili svým zpùsobem bylo protisysté-
mové, že to v mezistátní smlouvì z roku 2001 bylo zahrnuto, a má to také
logiku, že to není výsledkem vzdìlávání, èili v okamžiku, kdy je to dohoda
o uznávání dokladù o získaném vzdìlání, tak skuteènì z formálního hledis-
ka se není o èem pøít.

Na druhou stranu docenti a profesoøi jsou zákonem vyžadováni z hle-
diska garance akreditací studijních programù nebo studijních oborù. V
zákonì jsou vyžadováni v okamžiku, kdy se obsazují komise pro státní
zkoušky na vysokých školách, a jsou disciplíny, které mají u nás buï
víceménì monopol, což jsou školy, které neexistují na Slovensku, nebo
školy, které vznikly v minulosti rozdìlením škol, dokonce škol, které byly
dislokovány pouze na Slovensku. Mám tím na mysli tøeba obor dopravy. V
takovýchto oblastech ratifikací této smlouvy pøestane možnost tìch, kteøí
neprošli tuzemskou habilitací nebo tuzemským jmenovacím øízením, tady v
tìchto rolích vystupovat.

Bohužel zde není ministr školství, abych se ho na to zeptal, a ptát se je-
ho kolegy není úplnì košer, protože tyhle dopady samozøejmì znát nebu-
de. Neznám to ani já, pøestože se pohybuji ve vysokoškolském prostøedí,
ale dopad tohoto druhu a hodnocení toho dopadu, jak se budou muset
mìnit akreditace, jak se bude muset zmìnit obsazení zkušebních komisí,
do jaké míry to bude mít dopad vùbec na fungování, které je pøedepsáno
normativnì v zákonì o vysokých školách, toto zde postrádám. Budu proto
požadovat pøikázání tohoto tisku také školskému výboru. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Zlatuškovi.
Další pøihlášenou s pøednostním právem je paní ministrynì Helena Válková.
Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, já se jenom pøipojím k to-
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základních, støedních a vyšších odborných školách, které jejich držitele
opravòují k pøístupu k vyššímu stupni vzdìlání ve státì druhé smluvní stra-
ny. Smlouva zároveò umožòuje držitelùm dokladù o vzdìlání s titulem
používat pøíslušný titul i ve státì druhé smluvní strany.

Smlouva má nahradit Dohodu mezi vládou Èeské republiky a vládou
Slovenské republiky o vzájemném uznávání rovnocennosti dokladù o
vzdìlání vydávaných v Èeské republice a ve Slovenské republice, která
byla publikována ve Sbírce mezinárodních smluv pod èíslem 33/2001 Sb.
a je stále platná. Dùvodem pro sjednání smlouvy je zejména neaktuálnost
stávající dohody vzhledem k odlišnému vývoji vzdìlávacích systémù a
zmìnám v legislativì v zemích smluvních stran. Návrhy na uzavírání
ekvivalenèních mezinárodních smluv smìøují k ulehèení situace
jednotlivých žadatelù i k odstranìní významné pøekážky dalšího rozvoje a-
kademické mobility, která v kontextu Evropské unie pøedstavuje
významnou vzdìlávací prioritu.

Pøedkládaná mezinárodní smlouva je v souladu s obecnì uznávanými
zásadami mezinárodního práva. Neporušuje práva a závazky státù smluv-
ních stran vyplývající z uzavøených mezinárodních smluv. Pøedloženou
smlouvu je proto tøeba na èeské stranì klasifikovat a vnitrostátnì projednat
jako mezinárodní smlouvu prezidentského charakteru. S ohledem na
èlánek 49 písm. a) Ústavy Èeské republiky je k ratifikaci smlouvy tøeba sou-
hlasu obou komor Parlamentu Èeské republiky.

Provádìní smlouvy bude na èeské stranì zabezpeèovat pøedevším
Ministerstvo školství, mládeže a tìlovýchovy. Dotèena bude i pùsobnost
Ministerstva vnitra, Ministerstva obrany a Ministerstva zdravotnictví.
Provádìní smlouvy nevyvolá další nároky na státní rozpoèet ani na ostatní
veøejné rozpoèty.

Dìkuji vám za pozornost. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministru Brabcovi a ny-
ní prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Rom
Kostøica. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Rom Kostøica: Dìkuji za slovo. Vážený pane místopøedsedo,
dámy a pánové, vlastnì poslankynì, poslanci, já se domnívám, že pan mi-
nistr zde vysvìtlil velmi podrobnì zásady tohoto bodu, a za svoji osobu
mohu jenom øíct, že doporuèuji toto projednání ve výboru zahranièním.
Dìkuji za slovo.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které v tuto chvíli eviduji pøihlášku pana poslance
Zlatušky. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.
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Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne
tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 111, pøihlášeno je 180 poslankyò a poslancù, pro
127, proti 6.

Konstatuji tedy, že tento vládní návrh byl pøikázán výboru zahraniènímu
a výboru školskému k projednání, a konèím prvé ètení tohoto návrhu záko-
na.

Nyní se budeme zabývat bodem èíslo

40.
Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu

na úhradu jmenovitých hodnotstátních dluhopisù
a nìkterých dalších dluhù státu splatných v roce 2014

/snìmovní tisk 78/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal místopøedseda vlády a
ministr financí pan Andrej Babiš a zpravodaj rozpoètového výboru pan
poslanec Václav Votava. Návrh na zamítnutí ani pozmìòovací návrhy k
tomuto návrhu zákona o státním dluhopisovém programu nebyly
pøedneseny.

Otevírám tedy obecnou rozpravu. Do obecné rozpravy neeviduji tedy
žádnou pøihlášku. Pokud se nikdo nehlásí, rozpravu konèím. Ptám se, je-li
zájem o závìreèná slova navrhovatele a zpravodaje. Není zájem,
pøikroèíme tedy k hlasování o celém návrhu zákona jako celku. 

Pøednesu návrh usnesení: "Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s
vládním návrhem zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù státu
splatných v roce 2014, podle snìmovního tisku 78."

O tomto usnesení zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 112, pøihlášeno je 179 poslankyò a poslancù, pro
117, proti nikdo. Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.
Dìkuji panu ministrovi i panu zpravodaji.

Dále budeme pokraèovat bodem èíslo
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mu varujícímu hlasu svého pøedøeèníka pana poslance Zlatušky, protože si
myslím, že ty dopady jsou mnohem vìtší, než si teï uvìdomujeme, a i z
tohoto dùvodu je tøeba, aby se tím peèlivì zabývaly výbory, protože i já
osobnì nejsem v tuto chvíli schopna dohlédnout všech dùsledkù, které to
bude mít v pøípadì ratifikace, nebo by mohlo mít pro urèité obory, kde jsme
i závislí na odbornících s akreditací na Slovensku, resp. kteøí získali do-
century a profesury na Slovensku.

Víte, že v minulosti zde již byl jeden problém se školou, která se jme-
novala UNINOVA, nyní je to Panevropská univerzita. Ten problém bohužel
není do souèasné doby vyøešen. V kostce spoèívá v tom, že jde o školu,
která nabízí studijní program právo, a na této škole uèí vesmìs profesoøi z
pražské Právnické fakulty a pøitom studentùm, absolventùm je v souèasné
dobì upírána možnost pøihlásit se jako koncipient a po úspìšnì složených
zkouškách pùsobit jako advokát v ÈR, právì už s odvoláním na to, že jde
o akreditaci, která byla udìlena na Slovensku. Nechci teï míchat tyto dvì
oblasti, ale v pøípadì ratifikace této smlouvy si dovedu velmi dobøe
pøedstavit, že vznikne ještì více problémù, než máme nyní, a chtìla jsem
to ilustrovat jenom tímto jedním pøíkladem, který bohužel je velmi výmluvný,
a budeme se jím možná v budoucnu i tady v Poslanecké snìmovnì
zabývat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni Válkové. Ptám
se, kdo další se hlásí do obecné rozpravy. Jestliže žádná pøihláška není,
konèím obecnou rozpravu a budeme se zabývat návrhem na pøikázání
výborùm k projednání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh
k projednání výboru zahraniènímu. Má prosím nìkdo jiný návrh? Není tady
takový.

Kdo souhlasí s tím, aby byl tento návrh pøikázán k projednání
zahranièímu výboru, prosím a� zmáèkne tlaèítko a zvedne ruku. Já zahaju-
ji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro? Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 110, pøihlášeno je 181 poslankyò a poslancù, pro
130, proti žádný. Konstatuji, že tento vládní návrh byl pøikázán k projednání
zahraniènímu výboru, a tím konèím...

(Námitky ministrynì Válkové i posl. Zlatušky, že byla žádost i o pøikázání
školskému výboru.) Pardon, ano, omlouvám se. V tom pøípadì prosím
pøíštì pana profesora Zlatušku, aby to navrhl nejenom v obecné rozpravì,
ale ještì tehdy, kdy se ptám na výbory.

Dám tedy hlasovat o tom, aby tento návrh byl pøikázán ještì školskému
výboru k projednání.
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Zahajuji hlasování o pozmìòovacích návrzích k zákonu jako celku.
Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 113, pøihlášeno je 180 poslankyò a poslancù, pro
151, proti nikdo. Pozmìòovací návrhy tedy byly pøijaty a o všech
pozmìòovacích návrzích bylo hlasováno.

Pøikroèíme tedy k hlasování o celém návrhu zákona. Pøednesu návrh u-
snesení: "Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem
zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním letectví a o zmìnì
a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnostenském podnikání (živno-
stenský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù a další související zákony podle snìmovního tisku 47."

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 114, pøihlášeno je 180 poslankyò a poslancù, pro
153, proti nikdo. Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.
Dìkuji panu ministrovi i panu zpravodaji.

Dále se budeme zabývat bodem èíslo

50.
Rozhodnutí vlády o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil

jiných státù pøes území Èeské republiky v roce 2014
/snìmovní tisk 89/

Tento materiál uvede ministr obrany Martin Stropnický. Prosím, pane
ministøe, ujmìte se slova.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Vážené paní kolegynì, vážení kolegové, materiál je pøedkládán v souladu
s ustanovením èlánku 43 odst. 5 písm. a) ústavního zákona è. 1/1993 Sb.,
Ústava Èeské republiky, ve znìní ústavního zákona è. 300/200 Sb., podle
nìhož vláda rozhoduje o prùjezdu ozbrojených sil jiných státù pøes území
Èeské republiky nebo o jejich pøeletu nad územím Èeské republiky.

Rozhodnutí vlády umožòuje realizovat bez zbyteèných prùtahù
požadavky na pøelety a prùjezdy ozbrojených sil jiných státù uvedených v
usnesení vlády è. 988 ze dne 18. prosince 2013. Zároveò umožòuje o-
zbrojeným silám Èeské republiky žádat na principu reciprocity o povolení
pøeletù pøes území státù uvedených ve zmínìném usnesení vlády.

Èást materiálu, pøedkládací zpráva pro Parlament ÈR, obsahuje zhod-
nocení dosavadní praxe pøi schvalování pøeletù a prùjezdù ozbrojených sil
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37.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., 

o civilním letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., 
o živnostenském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní

pozdìjších pøedpisù, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a další související zákony

/snìmovní tisk 47/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal ministr dopravy Antonín
Prachaø a zpravodaj hospodáøského výboru pan poslanec Václav Snopek.
Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve snìmovním tisku 47/3.

Otevírám obecnou rozpravu o tomto návrhu. Vidím, že pan ministr do-
pravy také není pøítomen a dnes velmi oblíbený pan ministr životního
prostøedí se ujme i tohoto návrhu zákona.

Ptám se tedy, kdo se hlásí do obecné rozpravy. Nehlásí se nikdo.
Pokud se nikdo nehlásí ani teï, rozpravu konèím a ptám se na závìreèná
slova navrhovatele, pøípadnì zpravodaje. Prosím, pane zpravodaji, máte
slovo.

Poslanec Václav Snopek: Vážený pane místopøedsedo, vážená
vládo, kolegynì a kolegové, pozmìòující návrhy k zákonu byly rozdány
pod èíslem snìmovního tisku 47/3 a mým úkolem je navrhnout procedu-
ru hlasování o tomto zákonì. Navrhuji, abychom pozmìòující návrhy sch-
válili v jednom kroku, nebo� všechny pozmìòující návrhy mají na sebe
návaznost a žádný nevyluèuje druhý. To by byl první krok, kdy bychom
schválili pozmìòující návrhy, a v druhém kroku bychom schválili zákon ja-
ko celek.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji za návrh to-
hoto postupu. Ptám se, má-li nìkdo nìjaký jiný návrh. Pan ministr. Prosím,
pane ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Omlouvám se, pane
pøedsedající. V roli širokospektrálního ministra dnes bych chtìl jenom øíct a
doplnit pana zpravodaje, že všechny uplatnìné pozmìòovací návrhy byly
pøesvìdèivì odùvodnìny unijními hledisky a byly konzultovány s
Ministerstvem dopravy, které se všemi souhlasí. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Má prosím
nìkdo nìjaké námitky k pøedložené proceduøe? Jestliže nemá, pøikroèíme
k hlasování o pozmìòovacích návrzích jako celku.
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becnou rozpravu. Ptám se, jestli je zájem o závìreèné slovo pana ministra.
Není. Pøistoupíme tedy k rozpravì podrobné, do které taktéž neeviduji
žádnou pøihlášku. Konèím tedy podrobnou rozpravu.

Pokud pan ministr nežádá závìreèné slovo, návrh usnesení byl
pøednesen panem zpravodajem a já o tomto návrhu usnesení dám hlaso-
vat.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu usnesení. Kdo je pro, a� zvedne ruku
a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 115. Pøihlášeno 181 poslankyò a poslancù, pro
130, proti 31. Konstatuji, že návrh usnesení byl schválen.

Dìkuji panu ministrovi. To jsme ty pøelety hezky pøeletìli.

A protože je 12. hodina 30. minuta, na kterou máme pevnì zaøazeny vo-
lební body, zahájíme bodem èíslo

42.
Návrh na zmìny ve složení orgánù Poslanecké snìmovny 

Prosím, aby se slova ujal pøedseda volební komise poslanec Martin
Kolovratník. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo. Snìmovnu prosím o klid,
abychom vìdìli, o èem budeme hlasovat a co budeme volit.

Poslanec Martin Kolovratník: Dobré odpoledne, vážený pane
pøedsedající, vážení èlenové vlády, milé kolegynì a kolegové. Panu
pøedsedajícímu chci podìkovat za èasovì precizní vedení schùze a
naplánování tìchto volebních bodù na tuto chvíli.

Milí kolegové, prosím vás opravdu o velký pozor, protože dnes toho
bude hodnì dohromady a je pomìrnì velké riziko chybovosti. Kromì ono-
ho formálního seznámení vás s jednotlivými usneseními a návrhy kandidátù
a kandidátek se pokusím i polopaticky a struènì vysvìtlit ten proces
pøedevším tajných voleb, kde ve Státních aktech každý z vás obdrží šest
hlasovacích lístkù rùzných barev a s rùznými kandidátkami. Na každém
lístku budete oznaèovat rùzné poèty. Já se vám to v závìru tady toho vy-
stoupení pokusím všechno zopakovat.

Nejdøív ale zaèneme bod 42, kterým je Návrh na zmìny ve složení
orgánù Poslanecké snìmovny. To nebude tajná volba. Dovolím si glosovat,
bude to trochu volební rozcvièka.

Budu tedy konstatovat, že volební komise obdržela ve stanovené lhùtì
od poslaneckých klubù následující návrhy ke zmìnám v orgánech
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jiných státù pøes území Èeské republiky a podrobné odùvodnìní øešení
navrhované pro rok 2014, a to zejména s ohledem na závazky vyplývající
pro Èeskou republiku z èlenství v NATO. Obdobným zpùsobem byla
problematika pøeletù a prùjezdù ozbrojených sil jiných státù pøes území
Èeské republiky øešena i v minulých letech.

Vážený pane pøedsedající, kolegynì a kolegové, dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Tento
snìmovní tisk projednal výbor pro obranu, jehož usnesení vám bylo
doruèeno jako snìmovní tisk 89/1. Prosím, aby se ujal slova zpravodaj
výboru pan poslanec Karel Èerný a informoval nás o jednání výboru a
pøednesl návrh usnesení Poslanecké snìmovny. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Karel Èerný: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, výbor pro obranu se tímto tiskem zabýval na
své 4. schùzi dne 5. bøezna 2014, a jak vyplývá z úvodního slova pana mi-
nistra obrany, Rozhodnutí vlády o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil
jiných státù pøes území Èeské republiky v roce 2014 je pøedkládáno na
základì usnesení vlády è. 988 ze dne 18. prosince 2013. Pøelety a prùjezdy
jsou realizovány zejména z dùvodu úèasti na vojenských cvièeních, nácvi-
cích a jednáních a k zabezpeèení vojenských operací. Jedná se o stan-
dardní rozhodnutí o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných státù
pøes území Èeské republiky, kterou Ministerstvo obrany pøedkládá
Poslanecké snìmovnì pravidelnì.

Pokud mohu pøednést návrh na usnesení?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Ano, prosím, pane poslanèe.

Poslanec Karel Èerný: Po odùvodnìní námìstka ministra obrany
Èeské republiky Jakuba Kulhánka a zpravodajské zprávì poslance Karla
Èerného výbor pro obranu

1. doporuèuje Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republiky vzít
na vìdomí rozhodnutí vlády o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil
jiných státù pøes území Èeské republiky v roce 2014, snìmovní tisk 89,

2. povìøuje zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil
Poslaneckou snìmovnu Parlamentu Èeské republiky.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Zahajuji
všeobecnou rozpravu, do které neeviduji žádnou pøihlášku.

Ještì oznamuji, že pan ministr Zaorálek má náhradní kartu èíslo 12.
Jestliže není žádná pøihláška do všeobecné rozpravy, konèím všeo-
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Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Nyní bychom mìli hlasováním
novì zvolit navržené poslance do orgánù Poslanecké snìmovny. Prosím o
hlasování.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: O tomto návrhu zahajuji hlasování, o
volbì poslancù dle pøedneseného návrhu do orgánù Poslanecké
snìmovny. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 117. Pøihlášeno 183 poslankyò a poslancù, pro
164, proti žádný. Konstatuji, že volba øádnì probìhla, a konèím bod èíslo
42.

Dostáváme se k bodu

43.
Návrh na volbu vedoucího stálé delegace Parlamentu

do Parlamentního shromáždìní OBSE

Prosím, aby se slova ujal pan pøedseda volební komise. Prosím, pane
pøedsedo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji a konstatuji, že volební komise
vyhlásila lhùtu na podání nominací na místo uvolnìné poslancem Martinem
Stropnickým jeho jmenováním èlenem vlády. Je to tedy místo na vedoucího
stálé delegace Parlamentu do Parlamentního shromáždìní OBSE.

Ve lhùtì do 14. února do 14 hodin doruèily poslanecké kluby se-
kretariátu volební komise tyto návrhy. Poslanecký klub ANO nominoval
paní poslankyni Ivanu Dobešovou a poslanecký klub Úsvit nominoval
pana poslance Milana Šarapatku. Volební komise na své 8. schùzi dne
18. bøezna projednala tyto návrhy poslaneckých klubù a pøijala své
usnesení èíslo 39, které bylo také rozesláno e-mailem na všechny klu-
by. Následnì poslanecký klub Úsvit svou nominaci pana poslance
Milana Šarapatky dne 20. bøezna stáhl. Znamená to tedy, že na ve-
doucího stálé delegace Parlamentu do Parlamentního shromáždìní
OBSE je pouze jedna nominace a je tam nominována paní poslankynì
Ivana Dobešová.

Usnesení vám na lavice nebylo rozdáno, protože se tedy jedná pouze
o jedno jméno. Volební komise konstatovala, že mùžeme v souladu s
volebním øádem pøistoupit k volbì tajné.

Nyní vás, pane pøedsedající, prosím, abyste otevøel rozpravu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Otevírám obecnou rozpravu, do

- 620 -

Poslanecké snìmovny a pøijala k nim na své 8. schùzi 19. bøezna usnesení
èíslo 46, které vám teï pøeètu.

Co se týká rezignací, z organizaèního výboru Radim Fiala za Úsvit, z
ústavnìprávního výboru Jiøí Pospíšil – nezaøazený poslanec, z výboru pro
obranu Jiøí Koskuba – ÈSSD, výbor pro vìdu, vzdìlávání, mládež a
tìlovýchovu – nezaøazený poslanec pan Jiøí Pospíšil, výbor pro veøejnou
správu a regionální rozvoj – ODS, Pavel Blažek a výbor pro zdravotnictví
Igor Jakubèík.

Co se týká nových nominací za tato jména, do organizaèního výboru
Tomio Okamura za hnutí Úsvit, do ústavnìprávního výboru Pavel Blažek –
ODS, výbor pro obranu Igor Jakubèík – ÈSSD, výbor pro vìdu, vzdìlávání,
mládež a tìlovýchovu Bohuslav Svoboda – ODS a výbor pro zdravotnictví
Pavel Havíø z ÈSSD.

Toto usnesení èíslo 46, které jsem vám pøeèetl, bylo také e-mailem
zasláno pøedsedùm poslaneckých klubù.

V rychlosti pøipomenu, že zákon èíslo 90/1995 Sb., o jednacím øádu
Snìmovny, ve znìní pozdìjších pøedpisù, stanoví, že zmìny v ustavených
orgánech a komisích lze provádìt jen se souhlasem Poslanecké
snìmovny. Volba se koná vìtšinovým zpùsobem. Jednací øád nestanoví
zpùsob volby, ale protože volba výborù, komisí a delegací vždy probíhala
veøejným hlasováním, navrhuji i v tomto bodu hlasování veøejné pomocí
hlasovacího zaøízení. Doporuèuji vám tedy, aby po rozpravì k navrženým
kandidátùm nejprve Snìmovna jedním hlasováním konstatovala rezignace
poslancù a poté aby Snìmovna provedla volbu nových èlenù výborù
Poslanecké snìmovny, tak jak je navrhly kluby, druhým hlasováním. I zde
navrhuji veøejnou volbu pomocí hlasovacího zaøízení en bloc.

Nyní pane pøedsedající, prosím o otevøení rozpravy.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Otvírám obecnou rozpravu. Ptám se,
kdo se do ní hlásí. Jestliže se nikdo nehlásí, rozpravu konèím a budeme po-
stupovat podle pokynu pana pøedsedy volebním komise.

Poslanec Martin Kolovratník: Prosím o vyhlášení dalšího hlasování.
Bude to hlasování o rezignaci poslancù v orgánech Poslanecké snìmovny.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Zahajuji tedy hlasování o rezignaci
poslancù v orgánech Poslanecké snìmovny. Zahajuji hlasování o tomto ná-
vrhu. Kdo je pro pøijmutí rezignace, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo
je proti?

Je to hlasování 116. Pøihlášeno 182 poslankyò a poslancù, pro 163, pro-
ti žádný. Tento návrh byl pøijat. Prosím, pane pøedsedo.
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Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji a prosím tedy o hlasování o tom,
jestli Snìmovna souhlasí, že volba èlena Dozorèí rady SFRB bude prove-
dena tajným hlasováním.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Zahajuji hlasování o tom, aby tato
volba byla provedena tajným hlasováním. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 118, pøihlášeno 183 poslankyò a poslancù, pro
155, proti žádný. Konstatuji, že Snìmovna schválila tajnou volbu.

Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Protože jsme rozhodli o tajné
volbì, prosím také o pøerušení tohoto bodu a otevøení bodu èíslo 45.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pøerušuji bod èíslo 44 a zahajuji pro-
jednávání bodu

45.
Návrh Poslanecké snìmovny na jmenování

èlena Rady pro rozhlasové a televizní vysílání

Prosím pana pøedsedu volební komise, aby se vyjádøil i k tomuto bodu.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Zde je situace podobná. Opìt se
rozhodneme o tajné volbì. Je to nominace nebo volba èlena Rady pro roz-
hlasové a televizní vysílání, tzv. velké rady pod èarou. Lhùta na podání no-
minací na volbu kandidáta na jmenování èlenem rady byla vyhlášena také
ke 14. únoru do 14 hodin a volební komise tyto nominace probrala opìt na
své schùzi dne 18. bøezna. Pøijala usnesení èíslo 41, které vám nyní pøeètu,
a ještì pøipomenu, že i do Rady pro rozhlasové a televizní vysílání budeme
volit jednoho kandidáta.

Poslanecké kluby navrhly následující kandidáty: KDU-ÈSL Petra
Adamce, ANO 2011 Janu Kasalovou, ODS Václava Mencla a KSÈM
Daniela Nováka. I toto usnesení bylo pro informaci e-mailem zasláno všem
pøedsedùm poslaneckých klubù.

Situace u tohoto bodu je stejná jako u pøedchozího, proto prosím o
otevøení rozpravy jak k navrženým kandidátùm, tak ke zpùsobu hlasování.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Otevírám obecnou rozpravu, do
které v tuto chvíli neeviduji žádnou pøihlášku. Pokud se dále nikdo nehlásí,
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které neeviduji žádnou pøihlášku. Jestliže se nikdo nehlásí, rozpravu
konèím.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Konstatuji, že zde se o zpùso-
bu volby nehlasuje. A protože se jedná o volbu tajnou, tak prosím, aby-
chom tento bod zatím pøerušili a pøistoupili k otevøení volebního bodu
èíslo 44.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pøerušuji tedy bod èíslo 43, Návrh na
volbu vedoucího stálé delegace Parlamentu do Parlamentního
shromáždìní OBSE a zahajuji bod èíslo

44.
Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení

Prosím pana pøedsedu volební komise, aby se ujal slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Je to bod èíslo 44. V Dozorèí radì SFRB
je aktuálnì neobsazeno jedno místo. Volební komise vyhlásila lhùtu na po-
dání nominací do 14. února do 14 hodin. Kluby své návrhy doruèily a ty by-
ly probrány na 8. schùzi dne 18. bøezna. Bylo pøijato usnesení èíslo 40,
které vám nyní pøeètu.

Návrhy kandidátù na èlena Dozorèí rady SFRB jsou následující: Marek
Èernoch za hnutí Úsvit, Milan Grmela za hnutí ANO 2011 a Miroslav
Kalous za ODS s tím, že zvláštní zákon zpùsob volby nestanoví. Volební
komise navrhuje volbu tajnou dvoukolovou. U tohoto zpùsobu volby
pøipomenu, že v prvním kole mùže postoupit kandidát, který získá
nadpolovièní vìtšinu hlasù. Pokud by se tak nestalo, pokud by nikdo ta-
kový nebyl, otvírá se kolo druhé, kam postupuje maximálnì dvojnásobek
poètu neobsazených míst, tedy dva kandidáti, a z nich se poté vybírá.
Usnesení vám bylo zasláno na všechny poslanecké kluby, bylo také roz-
dáno na lavice.

Nyní prosím, pane pøedsedající, abyste otevøel rozpravu jak k navrže-
ným kandidátùm na volbu èlena dozorèí rady Státního fondu rozvoje byd-
lení, tak i ke zpùsobu volby, protože Snìmovna by o tajné volbì mìla roz-
hodnout hlasováním, že chce, aby byla takto provedena. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Otevírám obecnou rozpravu, do
které v tuto chvíli neeviduji žádnou pøihlášku. Pokud se dále nikdo nehlásí,
obecnou rozpravu konèím.
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Teï rychlé konstatování. Poslanecké kluby pøedložily zmínìné návrhy
ve stanovené lhùtì. Volební komise pøijala své usnesení èíslo 42. Také vám
ho pøeètu a pochopitelnì také bylo zasláno pøedsedùm poslaneckých
klubù.

Návrhy kandidátù pro druhou volbu èlenù Rady Ústavu pro studium to-
talitních režimù tedy jsou: Milena Bártlová za ÈSSD, Jaroslava Janderová
za ODS a pan Eduard Stehlík za KDU-ÈSL. S tím, že zvláštní zákon zpùsob
volby nestanoví, volební komise navrhuje volbu tajnou jednokolovou, s tím
že postoupeni budou všichni kandidáti, kteøí získali nadpolovièní poèet
hlasù. Na lístku, který dostanete, v tomto pøípadì mùžete oznaèit kroužkem
èíslo pøed jménem teoreticky u všech tøí kandidátù. Jenom zopakuji, po-
stupují ti kandidáti, kteøí získají nadpolovièní vìtšinu hlasù poslancù, kteøí
pùjdou volit.

I v tomto pøípadì musíme souhlasit s tajnou formou, to znamená, o
tajném hlasování se hlasuje. Prosím, abychom otevøeli rozpravu k navrže-
ným kandidátùm a ke zpùsobu volby.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Otevírám rozpravu, do které neevi-
duji žádnou pøihlášku. Pokud se nikdo nehlásí, rozpravu konèím.

Poslanec Martin Kolovratník: A já prosím o hlasování o tom, že bude-
me hlasovat tajným zpùsobem.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: O tomto usnesení, abychom i pro
volbu kandidátù na èleny Rady Ústavu pro studium totalitních režimù
hlasovali tajnì, zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne
tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 120, pøihlášeno 182 poslankyò a poslancù, pro
159, proti žádný. Návrh na tajnou volbu byl pøijat.

Pøerušuji tento bod jednání. Dále se budeme zabývat bodem èíslo

47.
Návrh na volbu èlenù Rady Èeské televize

K tomuto bodu vám na lavice byla rozdána usnesení volební komise
èíslo 45 ze dne 19. bøezna a usnesení volebního výboru èíslo 31 ze dne 19.
bøezna. Prosím pana pøedsedu volební komise Martina Kolovratníka.

Poslanec Martin Kolovratník: Vážené kolegynì, vážení kolegové, k
dnešnímu dni je neobsazeno šest míst èlenù této rady. Jedná se tedy o
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rozpravu konèím a pøedávám slovo panu pøedsedovi. Prosím, pane
pøedsedo.

Poslanec Martin Kolovratník: Jde nám to jako po másle, já za to
dìkuji. A teï prosím hlasovat o tom, že Snìmovna souhlasí s tím, že i volba
èlena Rady pro rozhlasové a televizní vysílání bude provedena tajným
zpùsobem.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: O tomto návrhu usnesení zahajuji
hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko, abychom volili i
v tomto pøípadì do Rady pro rozhlasové a televizní vysílání tajnì. Kdo je
proti?

Je to hlasování èíslo 119, pøihlášeno 183 poslankyò a poslancù, pro
156, proti žádný. Konstatuji, že volba do Rady pro rozhlasové a televizní vy-
sílání bude provedena tajným zpùsobem.

Poslanec Martin Kolovratník: Tak a já doplním, že v tomto pøípadì bu-
deme vybírat jednoho kandidáta ze ètyø jmen, a prosím v tuto chvíli o
pøerušení tohoto bodu a otevøení bodu èíslo 46.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pøerušuji bod èíslo 45 a zahajuji pro-
jednávání bodu

46.
Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù

na èleny Rady Ústavu pro studium totalitních režimù

Pøedávám slovo panu pøedsedovi volební komise. Prosím, pane
pøedsedo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Kolegové a kolegynì, tady je si-
tuace jiná. Pøipomenu, že èleny Rady Ústavu pro studium totalitních režimù
volí Senát na návrh Snìmovny, a pøipomenu, že na únorové schùzi jsme se
ve volbách shodli na jednom kandidátovi Snìmovny, byl to pan Zdenìk
Bárta. Mohu pøipomenout, že jsme byli úspìšní. Senát našeho kandidáta
pana Bártu v tajné volbì zvolil dne 19. bøezna tohoto roku. Každopádnì
jedno místo zùstává neobsazené, a my tedy dnes budeme rozhodovat o
nominacích na toto místo. Mohu také pøipomenout, že pøišly tøi návrhy, a v
tomto pøípadì je situace jiná v tom smyslu, že vy mùžete oznaèit všechny
tøi kandidáty, a teoreticky i Snìmovna mùže Senátu doruèit tøi jména, ze
kterých potom Senát bude vybírat.
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strpení, již je to poslední z volebních bodù. Ale i tady je dùležitá struèná
rekapitulace.

K dnešnímu dni jsou neobsazena tøi místa èlenù Rady Èeského rozhla-
su, to znamená že se jedná o volbu tøí èlenù. Všichni budou zvoleni na celé
šestileté funkèní období.

Volební výbor v souladu se zákonem o jednacím øádu Poslanecké
snìmovny provedl výbìr kandidátù. Situace je zde stejná, jako u Èeské te-
levize, pouze s jiným poètem. Návrh volebního výboru odpovídá
trojnásobku poètu èlenù rady, kteøí mají být zvoleni. Je to tedy kandidátka
devíti nominovaných a je to usnesení èíslo 29 volebního výboru. Následnì
volební komise pøijala své usnesení èíslo 44, které tento návrh stvrzuje. 

Volební výbor navrhuje volbu tajnou, volební komise navrhuje také vol-
bu tajnou, a to dvoukolovou.

Stejnì jako u pøedchozího bodu prosím, pane pøedsedající, abyste
otevøel rozpravu k navrženým kandidátùm a také ke zpùsobu volby. I tady
bychom o zpùsobu volby mìli hlasovat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: A já ke zpùsobu volby a navrženým
kandidátùm otevírám rozpravu, do které neeviduji žádnou pøihlášku.
Rozpravu tedy konèím a budeme hlasovat o navrženém zpùsobu volby, to
je tajnou volbou.

Zahajuji hlasování o tajné volbì na volbu èlenù Rady Èeského rozhlasu.
Kdo je pro zpùsob tajné volby, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo

je proti?
Je to hlasování èíslo 122. Pøihlášeno je 181 poslankyò a poslancù, pro

158, proti žádný.

Konstatuji, že jsme pøijali zpùsob volby i tady jako tajnou volbu.
Pøedávám slovo panu pøedsedovi volební komise.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji, i v tomto pøípadì prosím o
pøerušení tohoto bodu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já tento bod tedy pøerušuji a
poprosím pana pøedsedu volební komise o pokyny k volbì a k organizaci
hlasování.

Poslanec Martin Kolovratník: Nyní tedy vyhlásím tajnou volbu. A teï
vás, pøátelé, prosím opravdu o minutu pozornosti, protože ta chybovost
tentokrát by mohla být velká a je to škoda, kdybychom mìli hodnì
neplatných lístkù. Než vyhlásím organizaci voleb, tak jsem si pro vás
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volbu šesti èlenù Rady Èeské televize, která je jinak patnáctièlenná.
A teï rychlé konstatování. Volební výbor v souladu s § 46a zákona èíslo

90/1995, o jednacím øádu Poslanecké snìmovny, provedl výbìr kandidátù
v poètu odpovídajícím trojnásobku poètu èlenù Rady, kteøí mají být zvole-
ni. Je to již zmínìné usnesení èíslo 28 ze dne 5. bøezna. Protože množství
jmen je opravdu velké, tak si dovolím vás nezdržovat, nebudu všechna
jména èíst, usnesení byla zaslána na kluby a i vám všem rozdána.

Pøesto pro jistotu zopakuji, že z volebního výboru pøichází sem na
plénum návrh trojnásobku kandidátù, které budeme volit. Budete tedy
vybírat z osmnácti jmen a vaším úkolem bude oznaèit nebo vybrat šest
kandidátù.

Nyní vás prosím, pane pøedsedo, abyste otevøel rozpravu k navrženým
kandidátùm a také ke zpùsobu volby. I v tomto pøípadì o tajné volbì mu-
síme hlasovat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Otevírám rozpravu, do které se ni-
kdo nehlásí. Pokud se nikdo nehlásí, rozpravu konèím. Budeme nyní dle
návrhu pana pøedsedy hlasovat o zpùsobu volby. Pan pøedseda volební
komise navrhuje tajnou volbu.

Zahajuji hlasování o tajné volbì na volbu èlenù Rady Èeské televize.
Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 121, pøihlášeno 181 poslankyò a poslancù, pro
149, proti 2. Konstatuji, že jsme pøijali návrh na zpùsob volby tajnou.

Prosím pana pøedsedu volební komise o další postup.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji, pane pøedsedající. I tady prosím
o pøerušení tohoto bodu a otevøení posledního volebního bodu – èíslo 48.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pøerušuji tedy bod èíslo 47 a zaha-
juji projednávání bodu èíslo

48.
Návrh na volbu èlenù Rady Èeského rozhlasu

K tomuto bodu vám bylo na lavice rozdáno usnesení volební komise
èíslo 44 ze dne 18. bøezna. Prosím pana pøedsedu volební komise, aby se
ujal slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Pøátelé, prosím vás ještì chvíli o klid a
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odpoledne. Budeme pokraèovat v jednání Poslanecké snìmovny.
Na zaèátek dovolte, abych pøeèetl dvì omluvenky. Z odpoledního jednání
se omlouvá pan poslanec Jan Zahradník, má osobní dùvody. Druhá omlu-
venka je pana ministra Lubomíra Zaorálka z odpoledního jednání
Poslanecké snìmovny z pracovních dùvodù.

Než zaèneme projednávat pevnì zaøazené body, prosím pøedsedu vo-
lební komise pana poslance Kolovratníka, aby nás seznámil s výsledkem
voleb. Ostatní kolegy a kolegynì poprosím, aby snížili hladinu hluku v sále
tak, abychom se navzájem slyšeli. Dìkuji vám. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Martin Kolovratník: Pane pøedsedající, dìkuji. Vážení
èlenové vlády, vážení kolegové, pøeji vám dobré odpoledne. Rád bych vás
informoval, že volební komise pilnì sèítala do poslední chvíle a poslední
výsledek seèetla skuteènì ve 14.29 hodin. Bylo to velmi tìsné. V tìch vol-
bách jsme my coby Poslanecká snìmovna zèásti byli a zèásti nebyli
úspìšní. Já vás teï seznámím s výsledky jednotlivých voleb v tom poøadí,
jak ty volební body šly za sebou.

Bod è. 43
Prvním volebním bodem, nebo první volbou, byl bod è. 43, vedoucí

stálé delegace Parlamentu do Parlamentního shromáždìní OBSE.
Volili jsme, nebo vyjadøovali jsme se k návrhu jedné kandidátky – Ivany

Dobešové z hnutí ANO a já konstatuji, že v této volbì bylo vydáno 176 hla-
sovacích lístkù, stejný poèet lístkù byl odevzdán a pro Ivanu Dobešovou
hlasovalo 110 poslancù. Paní kolegynì Dobešová byla zvolena. Já jí tímto
blahopøeji. (Potlesk.) Tìším se, jak bude naší dùstojnou zástupkyní na
tomto ctìném plénu.

Bod è. 44
Další byl bod è. 44, Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu

rozvoje bydlení. Vybírali jsme ze tøí kandidátù. Bylo vydáno i odevzdáno
176 hlasovacích lístkù. Pro Marka Èernocha hlasovalo 29 poslancù a
poslankyò, pro Milana Grmelu 80 poslancù a poslankyò, Miroslav Kalous
získal 39 hlasù. Protože kvorum v této volbì, vlastnì ve všech volbách by-
lo 89, to je polovina, tak v prvním kole nebyl zvolen nikdo. Do druhého ko-
la postupuje Milan Grmela a Miroslav Kalous.

Bod è. 45
Další volba – volební bod è. 45. Je to Návrh Poslanecké snìmovny na

jmenování èlena Rady pro rozhlasové a televizní vysílání. I v tomto pøípadì
bylo vydáno a odevzdáno 176 hlasovacích lístkù, kvorum tedy bylo 89. Pro
Petra Adamce hlasovalo 14, Jana Kasalová získala 75 hlasù, Václav Mencl
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pøipravil takový malý zlepšovák, nebo snad návod, jak ty lístky budou
vypadat, a je to rekapitulace k tomu oznaèování. Prosím, dávejte dobrý po-
zor.

U OBSE bude mít lístek barvu bílou. Oznaèujete jedno jméno buï krou-
žkem, nebo køížkem.

U SFRB bude mít lístek barvu bledì modrou. Vybíráte jednoho
kandidáta ze tøí, u jeho jména, resp. èísla, dáte kroužek, u zbývajících dvou
byste mìli dát køížek.

U velké rady, RRTV, je barva lístku svìtle žlutá. Ze ètyø návrhù vybíráte
jednoho kandidáta, jehož èíslo oznaèíte kroužkem, zbytek køížkem.

U Rady Ústavu pro studium totalitních režimù je situace jiná. Mùžete te-
oreticky dát kroužek všem tøem navrženým kandidátùm. Pokud si nevybe-
rete žádného, nebo jednoho, nebo dva, u tìch zbylých opìt prosíme o
køížek.

U Èeské televize barva oranžová. Vybíráte až šest kandidátù, které
oznaèíte kroužkem. U všech ostatních jmen musíte dát køížek.

A u Èeského rozhlasu barva èervená, vybíráte až tøi kandidáty, které
oznaèíte kroužkem, zbytek, všechna jména, musíte oznaèit køížkem.

A ještì jednou zopakuji: Kroužky nebo køížky dáváte na poøadové èíslo
kandidáta pøed jeho jménem. Všechny ostatní lístky budou považovány za
neplatné.

A poslední informace k Èeské televizi a k Èeskému rozhlasu – jména
jsou na volebních lístcích v abecedním poøadí, aby nikdo z kandidátù nebyl
zvýhodnìn. Tedy v abecedním poøadí.

Nyní tedy vyhlašuji tajnou volbu ve Státních aktech. Na rozdávání lístkù
si bereme tøicet minut, budeme je tedy vydávat do 13.25 hodin. S výsled-
ky voleb vás seznámím odpoledne, na zaèátku odpolední èásti schùze, te-
dy ve 14.30 hodin. Dìkuji a mìjte š�astnou ruku.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: V tuto chvíli pøerušuji jednání této
schùze Snìmovny do 14.30 hodin, kdy budeme pokraèovat. Ve 13.05 se
sejde organizaèní výbor a já prosím, abyste u voleb èleny organizaèního
výboru upøednostnili a oni aby se pøedbìhli. Ve 13.05 se sejde organizaèní
výbor.

Dìkuji, pøeji vám dobrou volbu a dobrou chu� k obìdu.

(Jednání pøerušeno ve 12.53 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 14.34 hodin.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dámy a pánové, pøeji vám pìkné
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rozhlasu, kde naším úkolem bylo z 9 vybrat 3 nové èleny této rady. Vydáno
i odevzdáno bylo opìt 176 hlasovacích lístkù, kvorum pro tuto volbu bylo
také 89.

Hana Dohnálková získala 117 hlasù a stala se èlenkou Rady Èeského
rozhlasu. Pavel Hekela obdržel 4 hlasy, Mikoláš Chadima 5 hlasù, Václav
Chalupa 73 hlasù, Jan Krùta 24 hlasù, Lenka Procházková 37 hlasù, Miloš
Rejchrt 46 hlasù, Oldøich Šesták 22 hlasù a Jiøí Vejvoda 105 a také se stává
èlenem rady. 

A nyní rekapitulace. V prvním kole této volby jsme zvolili dva nové èleny
Rady Èeského rozhlasu. Jsou to Hana Dohnálková se 117 hlasy a Jiøí
Vejvoda se 105 hlasy. Do druhého kola postupují Václav Chalupa a Miloš
Rejchrt. Tolik zhodnocení tìchto voleb.

Nyní po dohodì s panem pøedsedajícím vyhlásíme zmínìná druhá ko-
la. Bude to – ještì jednou zopakuji – druhé kolo volby Dozorèí rady Státního
fondu rozvoje bydlení, druhé kolo volby do Rady pro rozhlasové a televiz-
ní vysílání a druhé kolo volby do Rady Èeského rozhlasu. Všechna tato tøi
druhá kola probìhnou spoleènì s volbou pøedsedy vyšetøovací komise
Opencard dnes v 17 hodin. Pro tuto chvíli dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji pøedsedovi volební komise
panu poslanci Kolovratníkovi. A u tìch bodù, kde bude potøeba, aby se
uskuteènilo druhé kolo, v tento moment tyto body pøerušuji až do 17 hodi-
ny, kdy probìhne volba spoleènì s pevnì zaøazeným volebním bodem 62,
což je volba pøedsedy vyšetøovací komise Opencard.

Nyní pøistoupíme k dalšímu bodu, kterým je

51.
Informace o vojenských cvièeních jednotek a štábù 
Armády Èeské republiky se zahranièními partnery 
na území Èeské republiky i mimo nì v roce 2014

/snìmovní tisk 95/

Tuto informaci uvede ministr obrany Martin Stropnický. Prosím vás,
pane ministøe, ujmìte se slova. (Velký hluk v jednacím sále.)

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Vážené paní kolegynì, vážení kolegové, pøedkládám materiál s názvem
Informace o vojenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské repub-
liky se zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo nì v roce
2014, který byl schválen usnesením vlády è. 32 ze dne 8. ledna 2014.
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38 hlasù, Daniel Novák 33. Nadpolovièní poèet hlasù tedy nezískal nikdo
z kandidátù, v prvním kole nebyl zvolen nikdo a do druhého kola postupu-
je Jana Kasalová se 75 hlasy a Václav Mencl s 38 hlasy.

Bod è. 46
Bod è. 46, Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny

Rady ÚSTR – Ústavu pro studium totalitních režimù. Tady pøipomínám, že
to byla ona volba ze tøí kandidátù, která byla pouze jednokolová.
Snìmovna tato jména navrhuje do Senátu. Postoupili – nebo postoupili by
ti kandidáti, kteøí získali také nadpolovièní poèet hlasù ze 176. Pro Milenu
Bártlovou hlasovalo 79 poslancù a poslankyò, pro Jaroslavu Janderovou
25 a pro Eduarda Stehlíka 73. Tady bohužel musím konstatovat, že jsme ve
volbì nebyli úspìšní a do Senátu nepostupujeme žádnou nominaci. Tato
volba je tímto ukonèena, konèí, druhé kolo se již nekoná a bude muset být
vyhlášena nová lhùta a nová výzva k podávání nominací.

Bod è. 47
Bod è. 47, Rada Èeské televize. Vybírali jsme z 18 nominovaných, nebo

doporuèených kandidátù, které doporuèil mediální správnì volební výbor,
a mìli jsme obsadit šest pozic. Tady bych asi pro formu mìl pøeèíst všech-
na jména a jejich poèty hlasù, samozøejmì pak to bude v zápise, takže se
budu snažit být rychlý.

Jan Bednáø získal 148, já možná tu informaci slouèím – a postoupil, stal
se èlenem rady. Luboš Beniak 90 hlasù, také se stal èlenem rady, Vratislav
Dostál 123 hlasù, také se stal èlenem rady, Ivan Douda 10 hlasù, Václav
Dvoøák 15 hlasù, Michael Hauser 133 hlasù, stává se èlenem rady, Richard
Hindls 124 hlasù, stává se èlenem rady, Zdeòka Hùlová 11 hlasù, Jakub
Konèelík 11, Vladimír Kuba 4 hlasy, Dušan Kukal 2 hlasy, Ivana Levá 89
hlasù, dosáhla tedy kvora a stává se èlenkou rady, Milena Macková 0
hlasù, Hana Mouèková 9 hlasù, Petr Oslzlý 20 hlasù, Petra Procházková 82
hlasù, Roman Prorok 1 hlas, Karel Zýka 13 hlasù. Pøátelé, musím øíct, že se
asi stáváme svìdkem historického momentu, protože Snìmovna vybírala
ze šesti, nebo mìla zvolit šest kandidátù. Pokud si historicky pamatuji,
málokdy se v prvním kole povedlo, a nyní jsme obsadili všech šest pozic.
Takže blahopøeji. (Potlesk.)

Protože to možná nebylo pøehledné, tak ještì jednou vyjmenuji nové
radní Èeské televize, a budu je èíst v poøadí podle poètu získaných hlasù.
Novými radními jsou Jan Bednáø, Michael Hauser, Richard Hindls, Vratislav
Dostál, Luboš Beniak a Ivana Levá.

Bod è. 48
A koneènì poslední volební bod, è. 48. Je to volba èlenù Rady Èeského
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NAMDS, plnit zmínìné úkoly ve vzdušném prostoru a na území jiných
èlenský státù NATO.

Zvláštními výcvikovými aktivitami na území ÈR bude pobyt jednotek o-
zbrojených sil Nizozemí a Belgie ve vojenských výcvikových prostorech
Boletice a Hradištì za úèelem výcviku. Jedná se o komerèní využití výcvi-
kových prostorù bez úèasti naší armády.

Vážený pane pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, dìkuji za pozornost a žádám o projednání tohoto materiálu.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Tento
snìmovní tisk projednal výbor pro obranu, jehož usnesení bylo doruèeno
jako snìmovní tisk 95/1. Nyní prosím, aby se slova ujal zpravodaj výboru
pan poslanec Bohuslav Chalupa a informoval nás o jednání výboru a
pøednesl návrh usnesení Poslanecké snìmovny. Pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dìkuji za slovo. Dobré odpoledne,
vážené kolegynì a kolegové. Dovolím si ještì pøedtím, než vás seznámím
s usnesením výboru pro obranu a návrhem usnesení Poslanecké
snìmovny, nìkolik málo vìt k tomu, co tato ctihodná instituce projednáva-
la v souvislosti s událostmi na Ukrajinì v minulých dnech. (Velký hluk v
sále.)

V zásadì chci z tohoto místa vyjádøit svùj souhlas s postojem kolegy pa-
na poslance Gabala, který se vyjádøil k návrhu usnesení v podrobné
rozpravì v pátek 21. bøezna k bodu 55, tedy k navýšení výdajù na obranu,
s tím, že konkrétní výše nárùstu výdajù by mìla být pøedmìtem další od-
borné diskuse. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Já se omlouvám, pane poslanèe,
že vám vstupuji do vašeho projevu. Opìt vás musím, vážené kolegynì a
kolegové, požádat o to, abyste nehluèeli, protože jsou poslanci, kteøí ne-
slyší. Jestli se chcete bavit a projednávat jiné vìci, jdìte prosím vás do
pøedsálí a nerušte projednávaný bod. Dìkuji vám.

Prosím, pokraèujte.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Je úsmìvné, že v prùbìhu minulých dnù
se zde reprezentanti tzv. tradièních politických stran s ironickým podtextem
dotazovali, proè by armáda mìla obdržet více finanèních prostøedkù, když
má za sebou takové kauzy, jako je nákup pandurù, tater, cas, padákù
apod. Úsmìvné je, že se tak ptají ti, kteøí nejenže se na tìchto podivných
kauzách podíleli, ale nesli a stále za nì nesou pøedevším politickou
odpovìdnost a v dobì, kdy zastávali své funkce, mìli možnost tìmto
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Omlouvám se, pane ministøe.
Poprosím kolegy a kolegynì, aby se ztišili, abychom se nemuseli navzájem
pøekøikovat. Dìkuji vám.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Tento materiál obsahuje
pøehled o úèasti na vojenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské
republiky se zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo nì
plánovaných v roce 2014.

Vojenská cvièení plánovaná Ministerstvem obrany na období roku 2014
vycházejí z našeho èlenství v NATO a Evropské unii. Úèast jednotek a
štábù Armády Èeské republiky na plánovaných cvièeních je naplnìním zá-
kladních požadavkù øídicích orgánù NATO a EU k dosažení nezbytné míry
jejich interoperability s jednotkami dalších èlenských státù NATO a EU pøi
plnìní spoleèných úkolù. Plánovaná úèast Armády Èeské republiky na
cvièeních se zahranièními partnery je hrazena z rozpoètu resortu
Ministerstva obrany.

Prioritní pozornost je vìnována jednotkám a útvarùm pøedurèeným pro
pùsobení v zahranièních misích, NRF – Síly rychlé reakce NATO, a BG EU
– Bojové uskupení EU.

Ministerstvo obrany, operaèní velitelství, svazky a útvary Armády Èeské
republiky se v roce 2014 zúèastní celkem 106 cvièení a spoleèných
výcvikù mimo území Èeské republiky a 33 cvièení na našem území.
Finanèní objem prostøedkù vyèlenìných na zabezpeèení úèasti na tìchto
cvièeních je 66,7 mil. Kè. Zvláštním pøípadem jsou pak cvièení vzdušných
sil, u kterých dojde k využití vzdušného prostoru partnerských státù bez
pøistání na letecké základnì v cizinì, pøièemž náklady na taková cvièení
jdou na vrub výcviku v Èeské republice.

Mezi nejdùležitìjší vojenská cvièení plánovaná mimo území ÈR patøí
napøíklad cvièení Air-To-Air Refueling zamìøené na zdokonalení, pøípadnì
obnovení dovednosti doplòování paliva za letu a taktické øízení aktivit v
vzdušném prostoru ÈR, dále pak cvièení BALT 2014, jehož cílem je
provìøit bojeschopnost protiletadlové raketové brigády a pøipravit útvar k
posílení tzv. NATINAMDS v rámci skuteèných bojových støeleb
uskuteènìných na støelnici v zahranièí, nebo cvièení Viszegrad Storm
poøádané ve spolupráci se štáby útvarù Polska, Slovenska a Maïarska ke
sladìní operaèních postupù štábu kombinovaného svazku v rámci
pøípravy EU Battle Group 2016, kterou vytvoøí ozbrojené síly zemí
Visegrádské ètyøky.

Na našem území lze pak mezi nejdùležitìjší výcvikové aktivity zaøadit
zejména výcvikové lety letounù èlenských státù NATO ve vzdušném
prostoru ÈR. Úèelem tìchto výcvikových letù je praktické ovìøování
pøipravenosti pilotù èlenských státù NATO, vyèlenìných pro úkoly NATI-
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zprávì místopøedsedy výboru Ing. Bohuslava Chalupy a prvé doporuèil
Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republiky, aby Informaci o
vojenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské republiky se
zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo nì v roce 2014,
snìmovní tisk 95, vzala na vìdomí; za druhé povìøuje zpravodaje výboru,
aby s tímto usnesením seznámil Poslaneckou snìmovnu Parlamentu Èeské
republiky, èímž se tak stalo.

A nyní mi dovolte, abych pøednesl návrh usnesení Poslanecké
snìmovny Parlamentu Èeské republiky z dnešní schùze k Informaci o vo-
jenských cvièeních jednotek a štábù Armády Èeské republiky se
zahranièními partnery na území Èeské republiky i mimo nì v roce 2014:
"Poslanecká snìmovna bere na vìdomí Informaci o vojenských cvièeních
jednotek a štábù Armády Èeské republiky se zahranièními partnery na
území Èeské republiky i mimo nì v roce 2014." Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane zpravodaji, a po-
prosím vás, abyste zaujal místo zpravodaje.

Chtìl bych oznámit, že pan poslanec Adam si vyzvedl náhradní kartu
èíslo 14.

Zahajuji všeobecnou rozpravu a táži se, kdo se do ní chce pøihlásit.
Mám zde pøihlášku pana poslance Chalupy, øádnì pøihlášeného. Máte slo-
vo, pane poslanèe.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dìkuji. Omlouvám se, že jsem možná
porušil nìjakým zpùsobem jednací øád, nicménì reakce nìkterých z vás
mì skuteènì pøesvìdèuje o tom, že obrana a obranyschopnost této zemì
je mnohým zcela jedno.

Budu pokraèovat tam, kde jsem pøestal.
Pokud se tady øešily i vìci týkající se našeho nadzvukového letectva,

gripeny, tak bylo øeèeno, že gripeny jsou v podstatì výrazem státnosti. To,
co tady øíkám, je samozøejmì jistým zpùsobem zkratka, ale jsem si zcela
jist, že toto není ta hrozba, které by se pøípadný útoèník zalekl. Podle mé-
ho názoru je obranyschopnost zemì dána pøedevším vnitøním nastavením
nás obèanù k ochotì bránit svou vlast i se zbraní v ruce. Je to dáno výcho-
vou k vlastenectví a morálním hodnotám.

Dalším rozmìrem obranyschopnosti je praktická schopnost se bránit,
tedy schopnost obsluhovat zbranì, zbraòové systémy, podøizovat se vele-
ní, být fyzicky zdatný, mít urèité návyky a znalosti, které jsou v základu
nutné k vedení jakékoliv efektivní obrany a boje. (Hluk v sále nepøíjemnì
sílí.)

Pokud øíkáme, že gripeny jsou výrazem státnosti v hodnotì desítek mi-
liard korun, pak stejným, ne-li výraznìjším výrazem naší státnosti je i
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vìcem bránit a zabránit. Bohužel marnì èekám na to, kdy nìkdo z tìchto
našich kolegù poslancù vystoupí a k této odpovìdnosti se z tohoto místa
pøihlásí.

V sobotu probìhlo v tisku mnoho èlánkù a vyjádøení zase zástupcù po-
litických stran s jistým odmítavým stanoviskem ke zvýšení nákladù na o-
branyschopnost. A bohužel mám pocit, že se tak k tomu staví celá øada z
nás. Dovolím si upozornit, že tato Snìmovna, my všichni máme nejen poli-
tickou, ale i morální a možná i trestnìprávní odpovìdnost za bezpeènost
našich obèanù a že armáda je nikoliv levnou, ale pøece jen zásadní pojist-
kou proti ozbrojenému nepøíteli, ale i pro krizové situace vyvolané
civilizaèními nebo pøírodními vlivy. Mír totiž není zadarmo, a jak øíkal kdysi
pan Werich, morálka, která není futrovaná klackem, je k smíchu.

Stalo se jistým folklórem, že se s velkou pompou vyhlašují národní a me-
zinárodní závazky, které se poté bez jakýchkoliv následkù a sankcí nere-
spektují. Namátkou mohu jmenovat napøíklad, co se týká Evropské unie,
nedodržování maastrichtských kritérií. Bohužel na úrovni NATO je to záva-
zek jednotlivých èlenských státù pøispívat pøesnì definovaným procentem
z HDP národních ekonomik. Za celou dobu našeho závazku, to je 2 % z
HDP, jsme jej ani jednou nesplnili. Pokud nechceme dodržovat smlouvy a
dohody, pak je zrušme, nebo ještì lépe, neuzavírejme je. Pokud ale byly
uzavøeny, bylo by èestné je dodržet. (V sále je velmi nepøíjemnì rušno.)

Nyní k obranyschopnosti a k výdajùm na obranyschopnost. Chápat
výdaje na obranu jen z pozice finanèní, èistì ekonomické, není dle mého
názoru správné. Naše obranyschopnost mùže být chápána a mìøena, aniž
bych se chtìl jakkoliv dotknout vojákù ve výkonu služby, i v kontextu s tím,
že jme mìli, jak již bylo øeèeno, za deset let devìt ministrù obrany, x mili-
ard rozkradených nekoncepèními nebo pøedraženými nákupy. Nyní máme
prázdné výstrojní sklady. Armáda –

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane poslanèe, omlouvám se. Já
vás pøeruším. Poprosím vás, abyste se držel jednacího øádu a pøednesl
pouze informaci o jednání výboru, tak jak na nìm projednal výbor tento
bod, abyste nerozbíhal. Tohle jsou vìci, které patøí do diskuse. Takže pak
se pøihlaste do diskuse. Teï nás poinformujte o tom, jak jednal výbor.
Dìkuji vám.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dìkuji za upozornìní.
Takže si dovolím Snìmovnu seznámit s usnesením výboru pro obranu,

který se konal 5. bøezna. Výbor pro obranu Poslanecké snìmovny
Parlamentu Èeské republiky po vyslechnutí úvodní informace ministra o-
brany Mgr. Martina Stropnického, náèelníka Generálního štábu Armády
Èeské republiky generálporuèíka Ing. Petra Pavla a po zpravodajské
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38.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 170/2002 Sb.,

o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 32/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal ministr obrany pan Martin
Stropnický a zpravodaj výboru pro obranu pan poslanec Václav Kluèka.
Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve snìmovním tisku 32/2.

Tedy otvírám rozpravu a táži se, zda se do ní chce nìkdo pøihlásit.
Nevidím. Takže pokud se nikdo nehlásí, rozpravu konèím. Táži se pana na-
vrhovatele a zpravodaje, zda chtìjí mít závìreèná slova. Pane ministøe?
Ne. Ani jeden z pánù nechce mít závìreèné slovo. V tom pøípadì
pøikroèíme k hlasování o pozmìòovacích návrzích. Prosím zpravodaje, aby
oznámil postup pøi hlasování a poté pøednášel jednotlivé pozmìòovací
návrhy a pøed hlasováním se k nim vyjádøil. Máte slovo, pane zpravodaji. 

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Urèitì se
vyjádøí i pan ministr pøed jednotlivými návrhy.

V souladu s § 95 zákona o jednacím øádu mi dovolte vás provést
pozmìòujícími návrhy k vládnímu návrhu zákona, kterým se mìní zákon è.
170/2002 Sb., o váleèných veteránech, ve znìní pozdìjších pøedpisù. V
prùbìhu druhého ètení vládního návrhu zákona v podrobné rozpravì vy-
stoupil poslanec Antonín Seïa, který nás seznámil s vložením
pozmìòovacího návrhu pod èíslem v systému 494 do agendy
pozmìòovacích návrhù Poslanecké snìmovny. V podstatì jde o 9 dílèích
návrhù, které mùžeme rozdìlit do dvou základních skupin, a já vám jako
proceduru navrhuji, abychom o tìchto skupinách hlasovali jako o celcích.
První skupinu pozmìòujících návrhù tvoøí èísla 1, 2, 3, 4, 8, 9, druhou
skupinu èísla návrhù 5, 6, 7. Žádné návrhy se navzájem nevyluèují. Poté
bychom hlasovali o zákonu jako celku.

Pane pøedsedající, to je mùj návrh procedury hlasování.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dobøe, dìkuji. Pøistoupíme k hla-
sování. Prosím.

Poslanec Václav Kluèka: Já bych tedy poprosil, abychom pro jistotu
tu proceduru schválili.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dávám hlasovat o takto navrženém
zpùsobu hlasování, tak jak byl pøednesen.

Zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro, zmáèknìte tlaèítko a zvednìte
ruku. Dìkuji vám. Je to hlasování 124. Kdo je proti? Dìkuji.
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dostateèný poèet vycvièených záloh ochotných a pøipravených bránit svou
zemi a obyvatelstvo a kvalitnì pøipravené do krizových situací. To vše za
zlomek ceny již zmínìných gripenù.

K situaci na Ukrajinì chci ještì podotknout, že jsem ponìkud zdìšen
rozhodováním nejen prezidenta Putina a jeho administrativy, ale i uvažo-
váním paní Tymošenkové, která zcela bez zábran navrhuje provedení ato-
mových úderù na cca osm milionù Rusù žijících ve vnitrozemí Ukrajiny.
Jasnì to odhaluje myšlení nejen politikù, kteøí dnes øídí Ruskou federaci,
ale i ukrajinských politikù.

Apeluji na to, aby v rámci summitu NATO naši vyslanci velmi vážnì
zdùraznili potøebu vytvoøení jasné evropské politicko-bezpeènostní kon-
cepce a byly koneènì pøijaty nejen verbální, ale konkrétní kroky k vytvoøení
ozbrojených sil Evropské unie vèetnì projednání èlánku pìt smlouvy ve
vztahu k jeho uplatnìní i pro kybernetické útoky vedené proti èlenským
státùm NATO.

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Opìt vás poprosím,
protože míra hluku je skuteènì vysoká v tomto sále.

Táži se, zda se nìkdo pøihlásil do øádné rozpravy, do všeobecné roz-
pravy nebo faktickou poznámku. Není tomu tak, takže konèím všeobecnou
rozpravu. Táži se, zda chcete mít závìreèné slovo, pane ministøe, pøípadnì
pane zpravodaji. Oba dva se zøíkají závìreèného slova. Žádné návrhy
nebyly pøedneseny.

V tom pøípadì dávám hlasovat o návrhu usnesení.
Zahajuji hlasování. Kdo je pro, zmáèknìte tlaèítko, zvednìte ruku.

Zahajuji hlasování èíslo 123. Kdo je proti?
Konèím hlasování èíslo 123. – Teï mi zde vyskoèila faktická poznámka

paní poslankynì Pìnèíkové. Ne, takže není faktická poznámka. – Tedy by-
lo to hlasování èíslo 123. Pøítomno v sále je 180, pro bylo 121, proti nikdo.
Návrh byl pøijat. Návrh byl schválen.

Tímto konèím projednávání bodu èíslo 51. Dìkuji vám, pánové.

Pøistoupíme k projednání bodu èíslo
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Poslanec Václav Kluèka: Teï mùžeme, pane pøedsedající, pøistoupit
k hlasování o návrhu zákona jako celku.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pøikroèíme k hlasování o celém ná-
vrhu zákona. Pøednesu návrh na usnesení: Poslanecká snìmovna vyslovu-
je souhlas... (Odmlka kvùli hluku v sále. Hluk postupnì utichá.) Dìkuji vám.

"Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem zákona,
kterým se mìní zákon èíslo 170/2002 Sb., o váleèných veteránech, ve
znìní pozdìjších pøedpisù, podle snìmovního tisku 32."

Zahajuji hlasování. Kdo je pro takto navržené usnesení, nech� zmáèkne
tlaèítko a zvedne ruku. Je to hlasování 127. Dìkuji. Kdo je proti?

Konèím hlasování 127. Pøítomno je 184, pro bylo 120, proti 1. Konstatuji,
že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.

Dìkuji vám a konèím projednávání bodu èíslo 38.

Zahajuji projednávání bodu èíslo

41.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb.,

o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v nergetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných zdrojích energie 
a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 99/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal ministr prùmyslu a obcho-
du Jan Mládek a zpravodaj hospodáøského výboru pan poslanec Milan
Urban. Dìkuji. Mám informaci, že pan poslanec Urban je nemocný a úlohy
zpravodaje se ujal pan poslanec Birke. Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny
ve snìmovním tisku èíslo 99/2.

Otevírám rozpravu, do které mám v tento moment dvì pøihlášky.
Každopádnì s pøednostním právem se pøihlásil ministr zemìdìlství Marian
Jureèka a jako druhý s pøednostním právem jste se pøihlásil vy, pane
ministøe Mládku.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dobrý den, pane pøedse-
dající, milé kolegynì, vážení kolegové. Já bych chtìl využít jednacího
øádu Poslanecké snìmovny a zpøesnit technicky návrh, který jsem zde
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Konèím hlasování èíslo 124. Pøítomno je 181, pro 141, proti nikdo,
odsouhlasili jsme navržený zpùsob hlasování o pozmìòovacích návrzích.

Mùžeme pokraèovat v hlasování. Máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám. Pøistoupili bychom k prvnímu
hlasování z této procedury a to je hlasování o pozmìòovacích návrzích 1,
2, 3, 4, 8, 9 jako celku. Mé stanovisko negativní.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pan ministr. (Ministr vstává od stol-
ku zpravodajù. Poznámka zpravodaje: Na mikrofon.)

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Omlouvám se, pane pøedse-
dající, i kolegyním a kolegùm. Slibuji, že se to nauèím. Já bych rád dodal k
pozmìòovacím návrhùm tolik, že jdou proti jedné z podstat novely a ne-
mohu s nimi vyjádøit souhlas. Novela, jak jsem øíkal v druhém ètení, tak –
prosím? (Poznámka zpravodaje k panu ministrovi.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pouze stanovisko, zda doporu-
èujete, nebo nedoporuèujete ke schválení. Prosím.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Nedoporuèuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. V tom pøípadì mùže-
me pøistoupit k hlasování a dávám hlasovat o tom, kdo je pro pøijetí tìchto
pozmìòovacích návrhù. Zahajuji hlasování èíslo 125. Kdo je pro,
zmáèknìte tlaèítko a zvednìte ruku. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Konèím hlasování èíslo 125, pøítomno v sále je 183, pro 38, proti 96.
Tyto pozmìòovací návrhy byly zamítnuty. Mùžeme pokraèovat.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám. Druhá skupina hlasování jsou
èísla návrhù 5, 6. 7. Jako spoleèné hlasování. Mé stanovisko negativní.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Pan ministr? (Negativní.)
Dìkuji vám.

Zahajuji hlasování o tìchto pozmìòovacích návrzích. Je to hlasování
126. Kdo je pro pøijetí tìchto pozmìòovacích návrhù, zmáèknìte tlaèítko a
zvednìte ruku. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Konèím hlasování èíslo 126. Pøítomno je 182, pro 36, proti 102.
Pozmìòovací návrhy nebyly pøijaty.
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provádìny pouze jazykové korektury a legislativnì technické úpravy. A já
nevím, jestli jsem to slyšela úplnì správnì, ale na mì to dojem legislativnì
technické úpravy nedìlalo. Takže prosím, aby nám to bylo skuteènì
vysvìtleno, a� neudìláme chybu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Ano, máte pravdu, paní poslan-
kynì. Je to § 95 odst. 2 jednacího øádu. A já ho pøeètu pro všechny,
abychom vìdìli, že ve tøetím ètení se koná rozprava, ve které lze navrhnout
pouze opravu legislativnì technických chyb, gramatických chyb, chyb
písemných nebo tiskových, úpravy, které logicky vyplývají z pøednesených
pozmìòovacích návrhù, popøípadì podat návrh na opakování druhého
ètení. Takže to pouze pro poøádek, abychom si zopakovali jednací øád.

Mám zde faktickou poznámku, pan Chalupa. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dìkuji za slovo. Jenom do stenozázna-
mu: v hlasování 126 jsem hlasoval proti a mám tam, že jsem nehlasoval.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Chci se zeptat, zpochybòujete hla-
sování?

Poslanec Bohuslav Chalupa: Nezpochybòuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Nezpochybòujete hlasování.
Dobøe, dìkuji.

Mám zde øádnì pøihlášené do diskuse. Pan Ivan Adamec. Tak pojïte,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
pane ministøe, já se pokusím tady uvést vìci na pravou míru, protože
poslednì pøi rozpravì ve druhém ètení jsem se tady ptal na vlastnictví
Centrálního depozitáøe cenných papírù. Jak to s tím vlastnì je, když se to
týká víceménì už novely zákona nìkdy døíve, já se za to omlouvám. Jsem
tady chvilku. Zjistil jsem si to a stejnì si myslím, že samozøejmì lze k tomu
mít výhrady, nicménì je pravda, že každý èlenský stát Evropské unie má
jeden centrální depozitáø. A také je pravda, že centrální depozitáøe mají
soukromé vlastníky, ale také vlastníkem mùže být stát v rámci Evropské u-
nie.

Když jsem se podíval, kdo vlastní depozitáø, tak jsem nenašel ani slovo
èesky. Nejvìtší vlastník UniCredit Bank Austria AG 13,3 %. Erste Group Bank
AG 10,8 % atd., atd., ani slovo èesky, všechno je to rakouská nìmèina.
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naèetl ve druhém ètení v minulém týdnu, a tedy v tomto znìní:
Bod B1 zní: B1, èást druhá, èl. 3 v § 4 se doplòuje odst. 12, který zní:

Ustanovení odst. 6 písm. c) se nevztahuje na výrobce, který vyrábí elektøinu
z bioplynu a jehož hlavním pøedmìtem èinnosti je zemìdìlská výroba.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dalším s pøednostním
právem je pan ministr Mládek.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, v návaznosti na své
vystoupení v pøedchozích èteních bych chtìl pouze pøipomenout, že
dùvodem pøedložení projednávané novely zákona je nejasnost, která se
objevila pøi aplikaci zákona èíslo 165/2012 Sb., o podporovaných zdrojích
energie a o zmìnì nìkterých zákonù, týkajících se postupu úètování a hra-
zení ceny na úhradu nákladù spojených s podporou elektøiny z podporo-
vaných zdrojù energie mezi jednotlivými úèastníky trhu s elektøinou. 

Chtìl bych jako dobrou zprávu vzít to, že tento základní zámìr nebyl
zpochybòován a že pøedpokládám, že bude podpoøen. Nicménì k tomuto
návrhu byla pøipojena celá øada jiných pozmìòovacích návrhù, z nichž
nìkteré, jako tøeba ty týkající se ERÚ nebo bioplynových stanic, budou
pøesunuty k diskusi do tzv. velké novely téhož zákona, která bude probíhat
v druhém pololetí tohoto roku.

Nicménì k finálním návrhùm hospodáøského výboru, které pøijal tento
výbor, jsou návrhy, se kterými souhlasím, protože vìcnì souvisejí s
pøedmìtem navrhované právní úpravy.

Dále byl panem poslancem Novotným uplatnìn pozmìòovací návrh,
který zajiš�uje akciovým spoleènostem, jejichž akcie v souhrnné jmenovité
hodnotì 100 % základního kapitálu jsou ve vlastnictví obce, výjimku z pod-
mínky zaknihování akcií. V takovém pøípadì je transparentnost vlastnictví
nezpochybnitelná a o takové výjimce lze uvažovat. Je tady návrh ministra
zemìdìlství, aby nìco podobného bylo uèinìno i pro akciové spoleènosti,
bývalá zemìdìlská družstva. I tento návrh podpoøím, by� s vìtším váháním
než návrh první.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S faktickou poznámkou pa-
ní poslankynì.

Poslankynì Jana Èernochová: Chtìla bych ubezpeèit od legislativy,
že skuteènì to, co tady popsal pan ministr zemìdìlství, je legislativnì tech-
nická úprava. Protože pokud jsme ve tøetím ètení, tak tam mohou být
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Poslanec Jeroným Tejc: Dobrý den, dìkuji za slovo. Vážený pane
místopøedsedo, já se omlouvám, že vstupuji do té debaty nikoliv vìcnì, ale
po procesní stránce. My jsme tady vedli v minulém a pøedminulém období
velmi složité debaty o tom, co je možné a co není možné øíkat ve tøetím
ètení. A ten úzus, který tady zvítìzil, alespoò v minulém období, byl v tom,
že je možné se vyjadøovat, by� dikce toho øádu mùže být sporná, tak je mo-
žné se vyjadøovat vìcnì k tomu, jak napøíklad zní jednotlivé pozmìòovací
návrhy a zda je, nebo není možné o nich hlasovat a proè. Právì proto, že
pokud jsou návrhy podány ve druhém ètení, tak v zásadì v prvním ètení se
o nich hovoøit nemùže a není možné namítat nikdy jindy než ve tøetím ètení
na plénu Snìmovny napøíklad proti jejich schválení.

Takže proto mi dovolte, abych požádal o shovívavost nejen v tomto
smyslu, ale celé vedení Snìmovny, aby jakýkoli poslanec, jestli je opozièní,
nebo koalièní, mìl možnost se vyjádøit i vìcnì ve tøetím ètení k
pozmìòovacím návrhùm. Logicky nikoliv tøeba k jiným vìcem. Protože
podle mého názoru i ta dikce, tak jak je, to umožòuje. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Každopádnì já ještì pro-
mluvím. V tom pøípadì po mnì chcete, abych porušoval jednací øád, pro-
tože jednací øád mám zde ocitován tak, jak je. Takže pøípadnì ještì vás po-
prosím o doplnìní.

Poslanec Jeroným Tejc: Velice se omlouvám. Nechci tady teï vést
pøednášku na téma jednací øád ani urèitì nejsem ten povolaný. Ale jednací
øád hovoøí o tom, co lze navrhovat. Urèitì nikdo z nás nemùže navrhovat
nic jiného, co je øeèeno. To neznamená, že nelze o nièem jiném hovoøit. To
je myslím ten rozdíl, v èem asi spoèívá rozdíl výkladu podle mì a podle to-
ho, jak to teï bylo citováno. Ale to prosím neberte jako výtku vùèi vám. Je
to vìc, o které jsme se tady pøeli už v minulém období, a já jsem
pøesvìdèen, že by mìla být vyložena spíše extenzivnì než intenzivnì.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dobøe, dìkuji. Paní poslankynì
Èernochová.

Poslankynì Jana Èernochová: On už toho kolega Tejc øekl hodnì za
mne. Myslím si, že skuteènì by popíralo logiku, kdybychom nemìli mo-
žnost jako poslanci se k tìm návrhùm, které byly do systému zaneseny,
které byly pøedloženy v rámci druhého ètení, vyjádøit a mìl by tu možnost
jenom zpravodaj a navrhovatel. V minulosti s tím problémy nebyly. Myslím
si, že to je zrovna ta dobrá praxe, ve které tato Snìmovna mùže dál
pokraèovat. Dìkuji.
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Vlastníkem je vídeòská burza. Jen tak mimochodem, má 931 036 kusových
akcií napsaných na jméno v listinné podobì. Takže nevím, jestli by se to za-
knihování nemìlo vztahovat i na ni.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane poslanèe, omlouvám se.
Zopakuji to, že jsme ve tøetím ètení zákona.

Poslanec Ivan Adamec: Ale já to øíkám kvùli pozmìòovacím návrhùm,
o kterých tady budeme hlasovat.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: To znamená, bude pozmìòovací
návrh?

Poslanec Ivan Adamec: Já nemùžu podávat pozmìòovací návrh. Chci
právì dojít k tomu, že nìkteré pozmìòovací návrhy by se nemìly schválit.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Znovu opakuji: Lze navrhnout pou-
ze opravu legislativnì technických chyb, gramatických chyb, písemných
nebo tiskových atd. podle jednacího øádu. V pøípadì, že nesouhlasíte s
pozmìòovacími návrhy, mùžete hlasovat proti nim, ale tentokrát skuteènì
se jedná o rozpravu ve tøetím ètení a ta je v jiném režimu.

Poslanec Ivan Adamec: Dobøe, chtìl jsem vysvìtlit to, co tady padlo
poslednì. Èas, prostor na to nebyl, já to tak vnímám. Myslím si, že
zaknihovat zemìdìlská družstva je potøeba, aspoò si dají do poøádku ak-
cie. Podporuji výjimku u obcí, kde stoprocentní vlastnictví je jasný transpa-
rentní signál. Dìkuji a omlouvám se.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde faktické poznám-
ky. První faktickou poznámku má pan poslanec Birke. Máte slovo.
(Poslanec Tejc se chce ujmout slova.) Ne, ne, nejdøív pan poslanec Birke,
potom pan poslanec Jeroným Tejc, poté paní poslankynì Èernochová.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená vládo, dámy a
pánové, dovolte mi, abych na základì pokynù legislativního odboru naèetl
legislativnì technický pozmìòovací návrh, a to k pozmìòovacímu návrhu
hospodáøského výboru. K bodu A4 se za slova nový bod 5, který zní,
vkládají slova: v § 28 odst. 5 se doplòuje písmeno d), které zní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další s technickou po-
známkou je pan poslanec JeronýmTejc. Máte slovo, pane poslanèe.
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zemìdìlské podniky mají být. Dìkuji. Kdo máte zájem, mám to u sebe. Rád
vám osvìtu udìlám osobnì.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Další faktická po-
známka, pan ministr zemìdìlství Marian Jureèka. Máte slovo, pane
ministøe.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji. Já bych opravdu
jenom struènì chtìl zcela jasnì øíci, že to, co jsem pøedtím pøednesl, je
legislativnì technická drobná zmìna, kdy se doplòovalo èíslo odstavce.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Faktická, nebo øádné
pøihlášení? Faktická poznámka. Máte slovo.

Poslanec Karel Šidlo: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Já se jenom
vyjádøím k naètení údajné legislativnì technické, co se týkalo pana kolegy
Novotného, protože jestli jsem se dobøe díval do tisku 99/2, tak už se
nemùže jednat o legislativnì technické doupravení textu. Za prvé tam
pøibývá úplnì nová vìta, nová èást, která hovoøí o úèinnosti. A co se týká
zmìn textu, jsou tak rozsáhlé, že v podstatì to nelze považovat jenom za
úpravu textu. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Mám zde øádnì
pøihlášeného poslance Bendla. Máte slovo.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedající, dámy a
pánové, já bych se chtìl vyjádøit k pozmìòovacímu návrhu pana ministra
zemìdìlství, který vede k tomu, že se bude zvýhodòovat ekonomická situ-
ace bioplynových stanic, øeknu, v zemìdìlství a na trhu obecnì. Tahle si-
tuace se paradoxnì postaví proti chovatelùm dobytka, a to proto, že v o-
kamžiku, kdy pomùžu ekonomice bioplynových stanic, pak tím zvìtším e-
konomickou šanci na to, abych zlepšoval a zvyšoval ekonomické paramet-
ry k výkupu materiálu, chcete-li, kterým krmím bioplynové stanice, místo to-
ho, abych zlepšoval situaci a snižoval cenu krmiva pro dobytek na trhu. V
okamžiku, kdy pomùžu ekonomice bioplynových stanic, jdu pøesnì proti
tomu, co mìla napøíè politickým spektrem každá politická strana, která
kandidovala do Poslanecké snìmovny – že bude podporovat živoèišnou
výrobu a bude dìlat všechno pro to, aby živoèišná výroba byla prioritou.
Tento návrh jde pøímo proti tomu. Slyšel jsem ministra zemìdìlství
nìkolikrát øíkat, že podpora živoèišné výroby je klíè k èeskému zemìdìlství
a že udìlá maximum pro to, aby to tak bylo. Návrh zlepšující ekonomické
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dobøe. Jestli tedy tomu rozumím
dobøe, znamená to, že se budeme vyjadøovat pouze k pøedloženým
pozmìòovacím návrhùm. Nebudeme podávat další jakékoli úpravy. Pro
upøesnìní to znamená.

Dále do diskuse øádnì je pøihlášen pan poslanec Martin Novotný. 

Poslanec Martin Novotný: Vážený pane pøedsedající, vážení èlenové
vlády, dámy a pánové, moje vystoupení je pøesnì oním naplnìním
jednacího øádu v souvislosti s otázkou legislativnì technických úprav.
Pøipomínám, že jsem pøedložil pozmìòovací návrh, který se týká
spoleèností stoprocentnì vlastnìných obcemi. Koneckoncù i pan ministr
prùmyslu a obchodu se vyjádøil o tomto návrhu ve smyslu jeho bezproblé-
movosti a právì s legislativním odborem tohoto ministerstva a s legislativci
Poslanecké snìmovny jsem dostal doporuèení na následující legislativnì
technickou úpravu, jde skuteènì jenom o úpravu odkazového aparátu, ni-
koliv meritorní úpravu obsahu mého pozmìòovacího návrhu.

Teï ji tedy naètu. Bod D1 zní: D1 èást druhá èlánek 3 v § 4 se doplòuje
odst. 11, který zní: "Odst. 11. Ustanovení odst. 6 písm. c) se nepoužije pro
výrobce elektøiny z obnovitelného zdroje, jehož akcie v souhrnné jmenovité
hodnotì sto procent základního kapitálu jsou ve vlastnictví obce, dle záko-
na o obcích."

Bod D4 zní: D4 èást druhá èlánek 3 v § 24 se doplòuje odst. 9, který zní:
"Ustanovení odst. 6 písm. e) se nepoužije pro výrobce tepla z obnovitelné-
ho zdroje, jehož akcie v souhrnné jmenovité hodnotì sto procent základ-
ního kapitálu jsou ve vlastnictví obce, dle zákona o obcích."

Související legislativnì technické úpravy. Hlava III. § 12 odst. 4 se slo-
va "odst. 8" nahrazují slovy "odst. 9" a slova "odst. 6" se nahrazují slovy
"odst. 7".

A koneènì èlánek 4 zní: Tento zákon nabývá úèinnosti dnem jeho vy-
hlášení s výjimkou ustanovení èlánku 3 bodù 2, 3, 4, 7, 8 a 14, které
nabývají úèinnosti dnem 1. èervence 2014.

Tolik tedy legislativnì technická úprava mého pùvodního
pozmìòovacího návrhu.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde dvì faktické po-
známky. První je pan poslanec Adamec, druhý potom pan ministr
zemìdìlství Jureèka. Máte slovo.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji, pane pøedsedající. Jenom velmi
krátce. Mì mrzí, že jsem nemohl vysvìtlit, co to je centrální depozit, proto-
že ono to souvisí s pozmìòovacím návrhem právì pana ministra
zemìdìlství. Já jsem vám chtìl vysvìtlit, proè si myslím, že tam
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liky museli sjíždìt a zaknihovávat akcie, protože jejich strukturu na rozdíl
od jiných obnovitelných zdrojù jasnì známe.

Pokud jde o dotaz pana poslance Stanjury, i v rámci podmínek, které
zemìdìlské podniky, když žádaly o investièní dotace na podporu výstav-
by bioplynek, je tam definováno, že jejich hlavní zdroj zemìdìlské èinnosti,
jejich pøíjmy musí být ze zemìdìlské èinnosti jako hlavní zdroj pøíjmù.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další faktickou poznámku
má pan ministr Mládek.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Já bych chtìl panu po-
slanci Bendlovi prostøednictvím pana pøedsedajícího sdìlit, že tento zákon
skuteènì není o tom, zda budeme více, nebo ménì, pøímo, èi nepøímo pod-
porovat živoèišnou výrobu. Ten je o jediném. Je o transparentnosti
subjektù, které provozují bioplynové stanice. A samozøejmì to, co je na
váze, je zhruba 730 akciových spoleèností bývalých zemìdìlských družs-
tev, které mají spoustu vlastníkù a pro které, jak správnì øíkal pan poslanec
Adamec, by bylo docela drahé a obtížné to zaknihování provést a posky-
tovat zisky pražské burze, která je dcerou vídeòské burzy a která má
vlastníky, kteøí tady byli ocitováni. Samozøejmì i já sdílím urèitou obavu o
to, jestli množina zde definovaná není o nìco vìtší než onìch 730
akciových spoleèností bývalých zemìdìlských družstev, a proto moje sta-
novisko bude neutrální až lehce pozitivní. 

Na druhé stranì je možnost se na to podívat pøi velké novele stejného
zákona v druhé polovinì roku, pokud by tam vznikl nìjaký vìtší problém.
Ale znovu podotýkám, teï neøešíme podporu èi nepodporu živoèišné
výroby, ale øešíme transparentnost subjektù, které dostávají nìjaké
podpory. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. S další s faktickou po-
známkou je pøihlášen pan poslanec Stanjura. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji, pochopil jsem tedy, nejsem jako
odborník z oblasti, že vlastnì neexistují provozovatelé bioplynových stanic,
kteøí nepožádali o dotaci investièní, protože pokud platí to, co øíkal pan
ministr zemìdìlství, že ti, kteøí žádali o dotaci, museli doložit majetkovou
strukturu, to nijak nezpochybòuji, tak – a teï øíkáme, že musíme je vyjmout
z té povinnosti, kterou jsme jim uložili my sami, v této Poslanecké
snìmovnì jsme o tom hlasovali, v této Poslanecké snìmovnì jsme o tom
hlasovali, byl to ještì návrh Rusnokovy vlády. My to novelizujeme po tøech
mìsících. Jenom abychom si vzpomnìli, že to je první zákon, který jsme
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parametry a zlepšující život bioplynových stanic jde pøímo proti tomuto
smìru. Chci to tady øíct, abyste to vìdìli, a až budete øíkat volièùm, že jste
chtìli udìlat nìco pro živoèišnou výrobu a pro èeského zemìdìlce, abys-
te si to pamatovali.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: S další faktickou je pøihlášen pan
poslanec Stanjura, poté ministr zemìdìlství a poté pan ministr prùmyslu a
obchodu. Máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tak nám to vyšlo pìknì, protože mám do-
taz na ministra zemìdìlství. Už jsem se na to ptal, když naèítal
pozmìòovací návrh ve druhém ètení. Mì by zajímalo, jak zjistím z
veøejných zdrojù, která firma má hlavní èinnost zemìdìlskou a která nemá.
Když se podívám do obchodního rejstøíku, tak to nejsem schopen zjistit.
Návrh tam používá tento pojem a já se chci zeptat: Pokud bude mít vlast-
níka bioplynové stanice, který si rozšíøí pøedmìt podnikání o zemìdìlství,
nebo nìco v zemìdìlství bìhem dubna, kvìtna, èervna, bude pro nìj,
když se schválí tento pozmìòovací návrh, platit tato výjimka? A podle èeho
se to posuzuje? Podle výše obratu, podle jednotlivých živností nebo jak?
Mnì to prostì není jasné, takže bych poprosil o vysvìtlení. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další s faktickou je pan
ministr zemìdìlství Jureèka. Máte slovo.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji. Já bych chtìl
opravdu struènì zareagovat na to, co øíkal pan poslanec Bendl. Tady ne-
jde o žádné podpory, které by se týkaly, øeknìme, èasu budoucího. Tady
jde o stav, který doteï nebo do konce loòského roku probìhl, to znamená
zemìdìlské akciové spoleènosti, které se rozhodly investovat a poøídit si
bioplynovou stanici za podmínek, které zde v minulosti nastavilo
Ministerstvo zemìdìlství, a tedy i pan ministr Bendl, když byl tehdy minis-
trem, tak tyto akciové spoleènosti zažádaly o investièní dotaci pøes Státní
zemìdìlský intervenèní fond, kde v rámci podmínek žádostí o tyto dotace
musely doložit celou vlastnickou strukturu. Mám ji k dispozici. Pokud by
Ministerstvo financí, Ministerstvo prùmyslu a obchodu nebo jiné
ministerstvo potøebovalo znát tuto strukturu, není problém tady tyto infor-
maci poskytnout. Jako Státní zemìdìlský intervenèní fond je máme. Chci
tady jasnì deklarovat, že to není vìc, která by nìjakým zpùsobem rozvíje-
la debatu o tom, zdali zvyšujeme nìjakou podporu bioplynových stanic.
Bavíme se jenom o tom, co zde již bylo, a nechceme komplikovat obèanùm
a stovkám vlastníkù akciových spoleèností situaci, aby v rámci celé repub-
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde dvì faktické
poznámky – první je pan poslanec Pilný, jako druhý pan poslanec Mládek.
Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Ivan Pilný: Vážený pane místopøedsedo, vážení kolegové a
kolegynì, já bych chtìl jenom být faktický a pøipomenout historii. Díru do
energetického zákona, kde byla malá novela, která se týkala jenom
vybírání toho pøíspìvku, uèinily dva poslanecké kluby, ODS a TOP 09, které
zavetovaly projednávání v prvním ètení. Jen pro pøipomenutí.

Druhá vìc. Novela energetického zákona je nutná a pøipravuje se, ta-
kže na tom není nic zvláštního, protože jsme pøijali vlastnì zákon pøedchozí
vlády.

Tøetí vìc je. Hospodáøský výbor se dohodl, že pozmìòovací návrhy,
které nebudou øádnì projednány hospodáøským výborem, prostì pøijímat
nebude. Na druhou stranu ty pozmìòovací návrhy, které tady zbyly, ostatní
byly vyøazeny, mnì pøipomínají to, jak tady byl pøijímán zákon o veøejných
zakázkách, to znamená, s vanièkou vyléváme i dítì. Nemùžeme pøece
trestat jasnì definované subjekty, jako jsou mìsta a obce, kde je stopro-
centní vlastnictví, a nemùžeme trestat jasnì definované subjekty, které
pøešly ze zemìdìlských družstev, protože dohledat jejich vlastníky úplnì
do mrtì, tedy ty strýèky a babièky, kteøí vlastní jednotlivé akcie, tak, aby si
je zaknihovali, je prostì nemožné.

Myslím si, že tyhle dva pozmìòovací návrhy, a bylo to projednáno i s
Ministerstvem prùmyslu a obchodu, jsou velmi rozumné a mìl byli bychom
na oba pøistoupit.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, mám zde ještì další
dvì faktické poznámky, první je pan poslanec Bendl, další pan poslanec
Laudát. Takže máte slovo, pane poslanèe. (Ze svého místa se hlásí ministr
prùmyslu a obchodu o slovo s tím, že už se hlásil.)

Poslanec Petr Bendl: Já klidnì dám pøednost panu ministrovi a mùžu
i po nìm, jestli si to pøeje. (Ministr nechává slovo panu poslanci Bendlovi.)
Dobøe, pan ministr prùmyslu samozøejmì nemusí vìdìt detaily fungování
bioplynových stanic a øeknu ve vazbì na živoèišnou výrobu, to je vìc
ministra zemìdìlství, který tady navrhuje, že není potøeba znát vlastníky bi-
oplynových stanic.

Já jenom bych pøipomnìl, že jsou tady nìjaké problémy se soláry, a jestli
tedy nìkdo nechce znovu øíct, komu patøí bioplynová stanice, to si myslím,
že snad je úplnì smìšné. Nechápu, proè tohle to chceme ze systému vy-
jmout. A jinak, obával bych se toho do budoucna, že se nìkdo na tu babièku
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pøijali v tomto složení, a už ho novelizujeme, to je poprvé a podle mì se
mùžeme shodnout, že to je historicky krátká doba, že se k tomu tak rychle
vracíme. Tak to je první dotaz – jestli existuje nìkdo, kdo to postavil bez
investièní dotace. Jinak tomu samozøejmì nasvìdèuje i to množství bioply-
nových stanic, všichni máme statistiky, jak rostly, i to zvýšení výkonu. Tak
prostì ty dotace fungují úplnì špatnì, že pak to platíme my všichni na tìch
složenkách. To není vùèi tìm, kteøí dotaèní tituly využili, to je vùèi tìm, kteøí
ty dotaèní tituly nastavili, abychom si byli vìdomi. Není to kritika tìch, kteøí
využijí pøíliš velkorysou nabídku ze strany státu.

Ale já jsem chtìl spíš jako poznamenat tu skuteènost, že jsme to
zavedli, teï nevím, jestli jsme o tom hlasovali v listopadu, nebo v prosinci,
øíkám, pøedkládala to Rusnokova vláda. Kdyby tam neudìlali tu chybu ne-
bo nejasnost ohlednì toho, kdo èi zda má právo nebo nemá právo vybírat
poplatky za obnovitelné zdroje apod., tak se tím pøece vùbec nezabýváme.
A teï tady vedeme jakoby obrovsky souboj o nìco, co jsme v tichosti, bez
problémù, já si to pamatuji, ale bylo to, øekl bych, skoro jednomyslnì,
schválili pøed nìkolika mìsíci. Myslím, že to bylo nìkdy v tom listopadu ne-
bo prosinci, ještì tady byl pan ministr prùmyslu Cienciala. Tak jenom aby-
chom si byli vìdomi (poznámka pøedsedajícího o èase), jak rychle musíme
mìnit zákon, který jsme schválili v tomto volebním období.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Mám zde dvì omlu-
venky, z odpoledního jednání se omlouvá pan poslanec Jiøí Pospíšil a dále
z odpoledního jednání Poslanecké snìmovny se omlouvá pan ministr o-
brany Martin Stropnický.

A mám zde další faktickou poznámku a je to pan poslanec Laudát. Máte
slovo, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, já nemám faktickou poznámku, spíš mì dìsí zpùsob projednávání
tohoto zákona, nebo novely. Pan ministr sem s tím pøišel, že je potøeba
udìlat jisté technické opatøení, novelu, pak si na to tady zaèneme
zavìšovat pozmìòovací návrhy a ve tøetím ètení na místì se zaèneme do-
hadovat o tom, co tím kdo chtìl øíci, zda to tak je, jak to bude øešit konk-
rétní situace. Mnì pøijde, že se dostáváme s tímto bodem do naprosto ha-
zardního stavu, a opravdu to prostì je nìco, co by se nemìlo opakovat.
Takže já teï v tuto chvíli – samozøejmì logické by bylo navrhnout vrácení
do druhého ètení a podrobnì skuteènì analyzovat, co nìkteré z tìch
pozmìòovákù, které tady pøistály mimo hospodáøský výbor, znamenají.
Nicménì asi tam existuje nìjaký èasový stres, takže spíš se zamyslete, jak
moc mìnit nebo schvalovat ty pozmìòováky, které jsou mimo hospodáøský
výbor.
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návání tohoto zákona, protože my všichni, kteøí jsme pøišli do Poslanecké
snìmovny, jsme se vìtšinou zaklínali tím, že chceme, aby se zlepšila kva-
lita legislativy, a že pro to udìláme maximum. Všimnìme si, jak se nakládá
s touto novelou. Vždy� my dìláme výèet výjimek, které by mìly být vztaženy
pro urèitou skupinu, a je jasné, že ten výèet nemùže být nikdy úplný. Zákon
by mìl být pøece univerzální. Takže z tohoto pohledu si myslím, že si za-
kládáme na další problémy v budoucnu, protože nepochybnì je potøeba
poèítat s tím, že se k tomuto zákonu, pokud takhle novela projde, budeme
muset vracet právì z dùvodù, o kterých jsem mluvila. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. V tento moment nemám
nikoho pøihlášeného, tak bych poprosil pana poslance Šidla, protože on
pøednesl námitku o hlasovatelnosti pozmìòovacího návrhu v souvislosti se
zmìnou úèinnosti zákona a dalších. Poprosím ho, aby pøednesl tuto námit-
ku. O té budeme poté hlasovat.

Poslanec Karel Šidlo: Dìkuji za slovo i za možnost to upøesnit. Ano,
pane pøedsedající, já si dovolím nyní na mikrofon øíci, že podávám námitku
proti naèteným legislativnì technickým úpravám pana poslance
Novotného k jeho pozmìòovacímu návrhu pod písmenem D, protože tím
pádem podle mého názoru se ten pozmìòovací návrh D stává nehlasova-
telným z hlediska úprav. Proto bych požádal Snìmovnu a vás, abychom
podrobili hlasování tuto moji námitku. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dobøe, dìkuji. V tom pøípadì dám
hlasovat bezprostøednì. Poprosím vás, všechny vás odhlásím, pøihlaste se
znovu do systému. (Dìje se, nìkteøí poslanci se vracejí do sálu.) Ještì zde
mám faktickou poznámku pana poslance Votavy. Jest tomu tak? (Nemá
zájem.) Ne.

Takže dávám hlasovat o námitce pana poslance Šidla, že pozmìòovací
návrh pana poslance Novotného je nehlasovatelný, protože se jedná o
pozmìòovací návrh, který zásadním zpùsobem mìní zákon tak, jak je
pøedložen. Dávám hlasovat, kdo je pro tuto námitku.

Zahajuji hlasování èíslo 128. Kdo je pro, zvednìte ruku, zmáèknìte
tlaèítko. Kdo je proti? Konèím hlasování èíslo 128.

Pøítomných je 157, pro se vyjádøilo 44, proti 69. Tato námitka byla za-
mítnuta.

Mám zde faktické poznámky. (Šum v sále. Poslanec Laudát ukazuje, že
to byla chyba pøihlašování.) Já jsem ještì neskonèil rozpravu. Dal jsem pou-
ze hlasovat o námitce. Neukonèil jsem rozpravu. Je zde faktická poznámka
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s tím dìdeèkem bude pouze vymlouvat a bude øíkat, víte, já nejsem schopen
ty akcie tý babièky a dìdeèka sehnat do mrtì. Ale ve finále tím vytvoøíme prostor
pro vìci, které tady tøeba za pár let nìkdo bude øešit, a bude se ptát, jak je to
možné, proè si Poslanecká snìmovna neøekla, že tady jsou nìjací vlastníci, kteøí
chtìjí sahat na evropské nebo státní peníze. To jenom podotýkám. Nejde o tu
babièku, jde o tu výmluvu na tu babièku, která nás mùže èekat.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, jako další pan poslanec
Laudát a po nìm pan ministr Mládek. Vypadá to, že pan poslanec vám
dává pøednost, tak pojïte.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Už jenom proto, že chci
reagovat na pana poslance Laudáta a sdìlit jasnì priority. Pokud by to
stálo tak, jestli má být schválen zákon pouze s pozmìòováky
hospodáøského výboru, anebo má dojít k návratu do druhého ètení, tak
preferuji variantu èíslo 1, protože je tady nìjaký dùvod pro tento zákon,
který je úplnì jiný než to, co tady teï diskutujeme. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Pan poslanec Laudát.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, já jsem
jenom chtìl zareagovat na pana pøedsedu hospodáøského výboru. Já se
skuteènì obávám, že takhle ze zákona – a kór v tak citlivé oblasti, kde naši
pøedchùdci v roce 2004 nebo 2005, nevím, zpùsobili obrovský malér a
provìtrali penìženky milionù obyvatel téhle zemì a udìlali obrovský záøez
do rozpoètu státního, tak prostì my se tady budeme k tomuto zákonu cho-
vat takto diletantsky? A myslím si, že ta devadesátka byla nejenom
namístì, ale ukazuje se, že ani to asi nestaèí. A já se jenom bojím, protože
takhle na místì tady støílet od boku a øíkat, my jsme si jisti tím, samozøejmì
to mùže ještì vrátit Senát, ale to zase je kontraproduktivní pro ten èasový
stres, o který tady... nebo o ten èasový prostor, o který bojuje pan ministr.
Takže já jenom varuji pøed nìjakou ukvapeností. A potom mám pocit, že
nìkdy na podzim pan ministr chce pøijít s velkou novelou. Tak tam, kde to
chcete opravdu upravit na aktuální podmínky a odstranit nìkteré vìci, tak
tam já vidím potom prostor na to, aby se ty vìci napravily. Ale takhle ad hoc
je to velice riskantní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. S další faktickou po-
známkou paní poslankynì Putnová. Máte slovo, paní poslankynì.)

Poslankynì Anna Putnová: Dobré odpoledne, vážený pane pøedse-
dající, dámy a pánové. Chtìla bych se také vyjádøit ke zpùsobu projed-
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Poslanec Jan Birke: Dobøe, dìkuji. Myslím, že není potøeba èíst text
celých legislativních návrhù, ale budu na základì požadavku kolegy
Laudáta èíst vždycky aspoò navrhovatele legislativnì technické, ano?

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: V tom pøípadì dám hlasovat, že
nejdøíve odhlasujeme legislativnì technické návrhy a poté pozmìòovací
návrhy 1 až 4 tak, jak jste je pøedstavil.

Takže dávám hlasovat, kdo je pro takto navržený zpùsob hlasování ve
tøetím ètení. Zahajuji hlasování teï. Kdo je pro, zvednìte ruku, zmáèknìte
tlaèítko. Je to hlasování 129. Kdo je proti? Dìkuji vám. Konèím hlasování
èíslo 129.

Pøítomných je 162, proti nebyl nikdo, usnesení bylo pøijato. (Pro bylo
159.)

Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji. První legislativnì technický návrh
pøedložen panem ministrem Jureèkou.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Táži se na stanovisko pana
ministra prùmyslu a obchodu. (Odpovídá mimo mikrofon. Šum v sále, že
není slyšet.) Není slyšet, poprosím vás. (Opìt pan ministr odpovídá mimo
mikrofon. Opìt šum v sále, že není slyšet.) Teï jsme zapnuli mikrofon, bu-
de slyšet. (Ministr již pøes mikrofon: Neutrální, až mírnì pozitivní.) Dìkuji
vám. Poprosím pana zpravodaje. (Zpravodaj: Neutrální, mírnì pozitivní.)
Dobøe, dìkuji.

V tom pøípadì zahajuji hlasování. Kdo je pro tento technicky legislativní
návrh pana ministra Mariana Jureèky, zvednìte ruku, zmáèknìte tlaèítko.
Je to hlasování 130. Dìkuji. Kdo je proti? Konèím hlasování èíslo 130.

Pøítomno 161, pro 118, proti 12. Tento návrh byl pøijat.

Jdeme k návrhu pana poslance Novotného. 

Poslanec Jan Birke: Dìkuji. Takže dávám hlasovat o legislativnì tech-
nickém návrhu pana poslance Novotného. Prosím, pane pøedsedající.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím pana ministra
prùmyslu a obchodu o stanovisko. (Ministr: Souhlasné.) Dìkuji. Poprosím
pana zpravodaje. (Zpravodaj: Souhlasné.) Dìkuji.

V tom pøípadì zahajuji hlasování. Kdo je pro tento návrh, je to hlasování
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poslance Velebného. (Nemá zájem.) Není tomu tak. I pan poslanec Laudát
– není tomu tak. Dìkuji. V tom pøípadì nemám nikoho pøihlášeného do roz-
pravy a rozpravu v tento moment konèím.

Nyní pøikroèíme k hlasování o pozmìòovacích návrzích. Prosím pana
zpravodaje, aby oznámil postup pøi hlasování a poté pøednášel jednotlivé
pozmìòovací návrhy a pøed hlasováním se k nim vyjádøil.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená vládo, kole-
gynì, kolegové, dovolte, abych vás nejprve seznámil s celou procedurou
hlasování, kterou bychom schválili, a potom pøistoupili k hlasování o vlast-
ních návrzích. Jedná se tedy o tøetí ètení návrhu zákona, kterým se mìní
zákon o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù, energetický zákon, snìmovní tisk
99. Ve druhém ètení návrhu zákona nebyl podán návrh na zamítnutí. Proto
mùžeme hlasovat o jednotlivých návrzích.

Jako první by bylo hlasováno o pozmìòovacích návrzích uvedených v
tisku 99/2 pod písmenem A. Jako druhé by bylo hlasováno o
pozmìòovacích návrzích uvedených v tisku 99/2 pod písmenem B. Za tøetí
by bylo hlasováno o pozmìòovacích návrzích uvedených v tisku 99/2 pod
písmenem C. Za ètvrté by bylo hlasováno o pozmìòovacích návrzích uve-
dených v tisku 99/2 pod písmenem D. Za další by bylo hlasováno o
naètených legislativnì technických úpravách ve tøetím ètení. Registrujeme
tøi legislativnì technické návrhy, tj. pana ministra Jureèky, pana poslance
Novotného a pana poslance Birkeho, tzn. mé osoby. A naposledy by bylo
koneèné hlasování o zákonu jako celku. (Konzultace mimo mikrofon s po-
slancem Laudátem.) Já požádám, pane pøedsedající, jestli by Snìmovna
schválila proceduru hlasování.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Mám zde faktickou poznámku pa-
na poslance Stanjury.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Myslím, že musíme nejdøív hlasovat o
legislativnì technických pøipomínkách, to je logické, a pak budeme
hlasovat o tìch meritorních pozmìòovacích návrzích. Tak jak jsme to dìlali
vždycky. V okamžiku, kdy tøeba zamítneme nìkterý z tìch pozmìòovákù,
nemá cenu pak hlasovat o legislativnì technické pøipomínce. Jinak je to v
poøádku.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dobøe, dìkuji. Ještì nìkdo? Není
tomu tak. V tom pøípadì, pane poslanèe, øeknìte, jakým zpùsobem bude
probíhat hlasování.
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Dávám hlasovat o tomto pozmìòovacím návrhu. Je to hlasování èíslo
134. Kdo je pro, zmáèknìte tlaèítko, zvednìte ruku. Dìkuji. Kdo je proti?
Dìkuji.

Konèím hlasování èíslo 134, pøítomno lidí 167, pro 99, proti 43. Tento
pozmìòovací návrh byl pøijat.

Poslanec Jan Birke: Další pozmìòovací návrh je pod písmenem C –
pøedložený panem poslancem Jaroslavem Foldynou.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Poprosím o stanovisko pana mi-
nistra. (Ministr: Nesouhlas.) Dìkuji. Pan zpravodaj? (Zpravodaj:
Nesouhlas.) Dìkuji.

Zahajuji hlasování o tomto pozmìòovacím návrhu. Je to hlasování èíslo
135. Kdo je pro návrh, zmáèknìte tlaèítko a zvednìte ruku. Kdo je proti
návrhu, zmáèknìte tlaèítko, zvednìte ruku. Dìkuji vám.

Konèím hlasování èíslo 135. Pøítomno poslancù a poslankyò 168, pro 2,
proti 112. Tento pozmìòovací návrh nebyl pøijat.

Poslanec Jan Birke: Dalším a posledním pozmìòovacím návrhem je
pod písmenem D pana poslance Martina Novotného – pøedložený panem
poslancem Martinem Novotným. Omlouvám se, pane pøedsedající.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji a poprosím o stanovisko
pana ministra prùmyslu a obchodu. (Ministr: Souhlasné stanovisko.) Dìkuji.
Poprosím pana zpravodaje. (Zpravodaj: Souhlas.) Dìkuji. Mám zde faktic-
kou poznámku – pan poslanec Bezecný? (Omyl.) Ne, takže odmazávám.

V tom pøípadì zahajuji hlasování o tomto pozmìòovacím návrhu. Je to
hlasování èíslo 136. Kdo je pro, zmáèknìte tlaèítko, zvednìte ruku. Dìkuji.
Kdo je proti? Dìkuji vám.

Konèím hlasování èíslo 136, pøítomno 168 poslankyò a poslancù, pro
bylo 125, proti nikdo. Tento pozmìòovací návrh byl pøijat.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji. Tím jsme vyèerpali všechny pozmìòovací
návrhy, i legislativnì technické, a dovoluji si požádat Snìmovnu o hlaso-
vání zákona jako celku.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Já vás poprosím, než pøednesu
návrh usnesení jako celku, tak zde máme drobný technologický otazník,
tak vás poprosím o pùlminutové strpení, než pøeètu koneèné znìní. Dìkuji
vám za trpìlivost. (Po chvilce legislativa sdìluje pøedsedajícímu, že vše je
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èíslo 131, zmáèknìte tlaèítko a zvednìte ruku. Kdo je pro? Kdo je proti?
Dìkuji vám.

Konèím hlasování èíslo 131. Pøítomno 164, pro 120, proti 3, takže i ten-
to návrh byl pøijat. Pojïme dál.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji. Další a tøetí naètený legislativnì technický
návrh byl mou osobou, to znamená panem poslancem Birkem.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím o stanovisko pa-
na ministra. (Ministr: Souhlasné.) Dìkuji. Pan zpravodaj? (Zpravodaj:
Souhlas.) Dobøe, dìkuji.

Zahajuji hlasování èíslo 132. Kdo je pro, zvednìte ruku, zmáèknìte
tlaèítko. Kdo je proti? Dìkuji.

Konèím hlasování èíslo 132, pøítomno 167, pro 154, proti nikdo. I tento
návrh byl pøijat.

Nyní budeme postupovat v poøadí tak, jak zde bylo naèteno, to zname-
ná jedna až ètyøi. Poprosím pana zpravodaje.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji. Tím jsme se vypoøádali s legislativnì tech-
nickými návrhy. Pøistoupíme tedy k návrhùm jednotlivých pozmìòovacích
návrhù. Dávám tedy hlasovat o prvním pozmìòovacím návrhu pod písme-
nem A a to je pozmìòovací návrh hospodáøského výboru.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím o stanovisko pa-
na ministra. (Ministr: Souhlasné.) Dìkuji. Pan zpravodaj? (Zpravodaj:
Souhlas.) Dìkuji.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro tento pozmìòovací návrh, zmáèknìte
tlaèítko, zvednìte ruku. Je to hlasování èíslo 133. Dìkuji. Kdo je proti?

Konèím hlasování èíslo 133, pøítomno 167, pro bylo 160, proti 1.
Pozmìòovací návrh byl pøijat.

Poslanec Jan Birke: Dalším je pozmìòovací návrh pod písmenem B,
to znamená návrh pozmìòovací návrh pøedložený panem ministrem
Marianem Jureèkou.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím o stanovisko pa-
na ministra. (Ministr: Neutrální až mírnì pozitivní.) Dìkuji. Pan zpravodaj?
(Zpravodaj: Neutrální, mírnì pozitivní.) Dìkuji.
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Dále se rozšiøuje výjimka z povinnosti provést kompenzaèní opatøení na
výstavbu –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane senátore, já se
moc omlouvám, že vás pøerušuji, a poprosím svoje kolegy a kolegynì, aby
se trošku ztišili. Dìkuji.

Senátor Jiøí Bis: Dále se návrhem rozšiøuje výjimka z povinnosti
provést kompenzaèní opatøení i na výstavbu pozemních komunikací, u ni-
chž plánovaný provoz nepøekroèí pøípustnou úroveò zneèištìní. Zmìna
také odstraòuje nìkteré nadbyteèné povinnosti ohlednì poplatkù
nepøesahujících 50 tis. korun. Dále tato novela stanovuje reálné emisní
hodnoty pro malé kogeneraèní jednotky.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu senátoro-
vi. Vzhledem k tomu, že nemám již nikoho pøihlášeného do obecné roz-
pravy, rozpravu konèím. Táži se, zda pan navrhovatel èi paní zpravodajka
mají zájem o závìreèné slovo. Není tomu tak.

Pøikroèíme tedy k hlasování o pozmìòovacích návrzích. Prosím paní
zpravodajku, aby oznámila postup pøi hlasování, poté pøednášela
jednotlivé pozmìòovací návrhy a pøed hlasování se k nim vyjádøila.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Paní místopøedsedkynì,
vážené kolegynì a kolegové, dovolte mi seznámit vás s velmi jednoduchou
procedurou hlasování. Byly naèteny pouze mé pozmìòující návrhy, které,
pokud nebude námitka, podle mého názoru mùžeme hlasovat jako celek.
Takže bychom hlasovali o tìchto pozmìòujících návrzích a potom o návr-
hu zákona jako o celku.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá. Táži se, zda je
tady námitka proti tomu, abychom hlasovali o pozmìòovacích návrzích ja-
ko celku. Není tomu tak. Prosím tedy, pøikroème k hlasování.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Takže nyní bychom hlasovali o
pozmìòujících návrzích pøednesených ve druhém ètení mnou osobnì, te-
dy poslankyní Kateøinou Koneènou, jako celku.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano. Zahajuji hlaso-
vání. Táži se, kdo je pro. Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 138. Pøítomno je 167 poslancù,
pro 114. Návrh byl pøijat.
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v poøádku.) Vše probìhlo v poøádku, mohu tedy pøednést návrh usnesení
jako celku.

Dovolte, abych pøednesl návrh: "Poslanecká snìmovna vyslovuje
souhlas s vládním návrhem zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000
Sb., o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných zdro-
jích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
podle snìmovního tisku 99, ve znìní schválených pozmìòovacích
návrhù."

Dávám hlasovat. Zahajuji hlasování. Kdo je pro takto navržené
usnesení, zmáèknìte tlaèítko, zvednìte ruku. Je to hlasování èíslo 137.
Dìkuji. Kdo je proti?

Konèím hlasování èíslo 137, pro pøijetí bylo 115, proti 6, pøítomno
poslancù a poslankyò 169. Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven
souhlas.

Dìkuji vám. Konèím projednávání bodu èíslo 41.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobré odpoledne,
dámy a pánové, budeme pokraèovat v projednávání bodu èíslo

61.
Senátní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 201/2012 Sb., 

o ochranì ovzduší
/snìmovní tisk 77/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal za navrhovatele senátor
Jiøí Bis, kterého mezi námi vítám, a zpravodajka výboru pro životní prostøedí
poslankynì Kateøina Koneèná. Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve
snìmovním tisku 77/2.

Otevírám rozpravu, do které je pøihlášen za navrhovatele pan senátor
Jiøí Bis.

Senátor Jiøí Bis: Vážená paní pøedsedající, vážené poslankynì, váže-
ní poslanci, dovolte mi, abych ještì krátce pøedstavil navrhovanou malou
novelu zákona o ochranì ovzduší, která zjednodušuje postupy, odstraòuje
zbyteèné vícenáklady a zajiš�uje rovný pøístup k malým provozovatelùm
menších stacionárních zdrojù, a to vše, aniž by se snižovaly environmen-
tální požadavky v oblasti ochrany ovzduší.
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a pánové, opìt v souladu s § 95 zákona o jednacím øádu mi dovolte vás
provést s pozmìòujícími návrhy k vládnímu návrhu zákona, kterým se mìní
zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu cizincù na území Èeské republiky a o
zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004
Sb., o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony.

V prùbìhu druhého ètení vládního návrhu zákona a v podrobné
rozpravì vystoupili jednotliví zpravodajové urèených výborù a poslanci
Václav Kluèka a Jiøí Koubek, kteøí nás seznámili s vložením pozmìòujících
návrhù do systému agend pozmìòujících návrhù Poslanecké snìmovny. V
podstatì jde o dva pozmìòující návrhy výboru pro sociální politiku pod
písmenem A, ètyøi pozmìòující návrhy Václava Kluèky pod písmenem B a
dva pozmìòující návrhy pod písmenem C.

Jako proceduru hlasování vám navrhuji, abychom o jednotlivých pís-
menech hlasovali jako o celcích. Poté bychom hlasovali o zákonì jako o
celku. Paní pøedsedající, to je mùj návrh procedury hlasování, o kterém
bych poprosil, abychom hlasovali.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Takže já zahajuji
hlasování o pøedneseném procedurálním návrhu postupu hlasování. Táži
se, kdo je pro. Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 140, pøítomno 167 poslancù, z
toho pro 133, proti 1. Návrh byl pøijat.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, paní pøedsedající. V tom pøípadì
bychom mìli nechat hlasovat o písmenu A, což jsou dva pozmìòovací ná-
vrhy výboru pro sociální politiku. Pøed tímto hlasováním bych poprosil o od-
hlášení. (Ministr: Stanovisko kladné. Zpravodaj: Mé stanovisko je také
kladné.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já vás všechny od-
hlašuji a prosím, abyste se znovu pøihlásili. Dìkuji. Mùžeme zahájit hlaso-
vání o tomto pozmìòovacím návrhu. Táži se, kdo je pro. (Požadavek z plé-
na na stanoviska.) My jsme øíkali stanoviska.

Já ještì jednou poprosím – toto hlasování považujte za zmateèné a zno-
vu poprosím navrhovatele i zpravodaje, aby k pøednesenému
pozmìòovacímu návrhu pøednesli svá stanoviska. Prosím, pane ministøe.
(Stanovisko kladné. Zpravodaj: Za zpravodaje – stanovisko kladné.) 

Dìkuji.

Takže zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro pøedložený pozmìòovací
návrh. Kdo je proti?
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Poslankynì Kateøina Koneèná: Nyní nás èeká závìreèné hlasování
o návrhu zákona jako celku v souladu s pøijatými pozmìòujícími návrhy.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Zahajuji hlasování.
Kdo je pro? Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 139, pøítomno 167, pro 126, pro-
ti nula. Návrh byl pøijat.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dovolte mi jenom, kolegynì a
kolegové, podìkovat vám za rychlé projednání tohoto pomìrnì dobrého
návrhu zákona. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Nyní pøednesu návrh
usnesení, o kterém následnì budeme hlasovat: Poslanecká snìmovna vy-
slovuje souhlas se senátním návrhem zákona, kterým se mìní zákon è.
201/2012 Sb., o ochranì ovzduší, podle snìmovního tisku 77. (Poznámky
z pléna.)

Dobrá, takže hlasování považuji za zmateèné a konstatuji, že s návrhem
zákona byl vysloven souhlas.

Nyní pøistoupíme k projednávání bodu è. 36, což je

36.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 326/1999 Sb.,

o pobytu cizincù na území Èeské republiky a o zmìnì nìkterých
zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004 Sb., 

o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 
a další související zákony

/snìmovní tisk 30/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal ministr vnitra Milan
Chovanec a zpravodaj výboru pro bezpeènost poslanec Václav Kluèka.
Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve snìmovním tisku 30/6.

Otevírám rozpravu, do které nemám nikoho pøihlášeného, rozpravu
konèím. Táži se, zda je zájem o závìreèné slovo navrhovatele a
zpravodajù. Není tomu tak.

Pøikroèíme k hlasování o pozmìòovacích návrzích. Prosím zpravodaje,
aby oznámil postup pøi hlasování, poté pøednášel jednotlivé pozmìòovací
návrhy a pøed hlasováním se k nim vyjádøil. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Kluèka: Pìknì vám dìkuji, paní pøedsedající. Dámy
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39.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb.,

o dobrovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù
(zákon o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 76/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal ministr vnitra Milan
Chovanec a zpravodajka výboru pro sociální politiku paní poslankynì Jana
Hnyková. Pozmìòovací návrh je uveden ve snìmovním tisku 76/2.

Otevírám rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku, tudíž rozpravu
konèím a pøikroèíme k hlasování o pozmìòovacím návrhu. Prosím paní
zpravodajku, aby pøednesla pozmìòovací návrh a pøed hlasováním se k
nìmu vyjádøila.

Poslankynì Jana Hnyková: Vážená paní pøedsedající, vážené dámy,
vážení pánové, jediný pozmìòovací návrh, který byl pøedložen ve druhém
ètení, je, jak øekla paní pøedsedající, obsažen ve snìmovním tisku 76/2. Je
to návrh, který vzešel z jednání výboru pro sociální politiku. Jako zpravo-
dajka navrhuji tento pozmìòovací návrh schválit.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Žádám také
navrhovatele zákona o vyjádøení. (Ministr – souhlasné stanovisko.)

Zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro pøedložený pozmìòovací návrh.
Kdo je proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 146, do kterého je pøihlášeno
155 poslancù, pro 129, proti 1. Návrh byl pøijat.

Nyní pøikroèíme k hlasování o návrhu usnesení, který zní: "Poslanecká
snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem zákona, kterým se mìní
zákon è. 198/2002 Sb., o dobrovolnické službì a o zmìnì nìkterých
zákonù (zákon o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
podle snìmovního tisku 76, ve znìní schváleného pozmìòovacího návrhu."

Zahajuji hlasování o tomto návrhu usnesení a táži se, kdo je pro. Kdo je
proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 147, do kterého je pøihlášeno
155 poslancù, pro 137, proti 1. Návrh byl pøijat. Konstatuji, že s návrhem
zákona byl vysloven souhlas.

Nyní pøistoupíme k projednávání bodu
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Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 142, pøihlášeno 143 poslancù,
pro 110, proti 29. Návrh byl pøijat.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, paní pøedsedající. Jako druhé
hlasování o pozmìòujících návrzích navrhuji hlasovat o písmenu B jako o
celku. (Ministr: Stanovisko kladné.) Stanovisko zpravodaje kladné. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobøe, zahajuji hlaso-
vání. Kdo je pro pøijetí pøedloženého pozmìòovacího návrhu? Kdo je pro-
ti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 143, pøihlášeno 151 poslancù,
pro 106, proti 30. Návrh byl pøijat.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji, paní pøedsedající. Další hlasování je
hlasování o písmenu C, o dvou pozmìòovacích návrzích poslance Jiøího
Koubka.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Prosím o stanoviska.
(Ministr i zpravodaj – kladné.)

Zahajuji hlasování o tomto pozmìòovacím návrhu a táži se, kdo je pro.
Kdo je proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 144, pøihlášeno 152 poslancù,
pro 118, proti 30. Návrh byl pøijat.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, paní pøedsedající. To� vše, co se
týká pozmìòujících návrhù. A teï vás prosím, abyste nás seznámila s u-
snesením k hlasování o zákonu jako celku.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: A já tak uèiním.
Pøednesu návrh usnesení, o kterém budeme posléze hlasovat: "Poslanecká
snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem zákona, kterým se mìní
zákon è. 326/1999 Sb., o pobytu cizincù na území Èeské republiky a o
zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 435/2004
Sb., o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony, podle snìmovního tisku 30, ve znìní schválených pozmìòovacích
návrhù."

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Kdo je proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 145, pøihlášeno 155 poslancù,

pro 141, proti 9. Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.

Dalším bodem, který budeme projednávat je
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napøíklad znovu padl takový návrh, tak by Èeská republika musela nejdøíve
vypovìdìt tuto mezinárodní smlouvu, kterou je vázána, a musela by
nìjakým zpùsobem také øíct, jak se s tím vypoøádá. A protože by jistì
vznikla petièní akce proti nìèemu takovému, tak by pravdìpodobnì došlo
k tomu, že bychom museli nejdøíve ten postup, který by tady byl zvolen,
øešit i vnitrostátní cestou.

Pokud jde o èlánky 3 následující, ty jsou zcela standardní, to znamená,
aby byla jasná otázka, což bývá jeden z nejvìtších sporù, a znovu se opa-
kuje to, že není možné, abychom se dotkli podstatných záležitostí demo-
kratického právního státu.

Samozøejmì debata o rozsahu toho referenda je vìcí klasicky druhého
ètení, protože i tenkrát, když jsme dospìli v ústavní vìtšinì 120 hlasù v tom
volebním období k tomu, že v Senátu jsme pøedložili takový návrh zákona
o všeobecném referendu, ta debata se nejvíce soustøedila na meze ústav-
nosti, meze toho referenda.

Pokud jde o samotné vyhlašování lhùty, to jsme podøídili tomu, co se ta-
dy jako referendum osvìdèilo, to znamená, že jej vyhlašuje prezident
republiky. Uèiní tak nejpozdìji 30 dnù od podání návrhu na vyhlášení, a po-
kud ho vyhlásí, tak samozøejmì potom se koná to referendum ve lhùtì, kte-
rou stanoví tento ústavní zákon.

Pokud jde o samotné procedury, tzn. poèty, které znamenají tu povin-
nost, nebo chcete-li, aktivuje ten zákon o referendu, tak samozøejmì když
ho vyhlásí urèitým zpùsobem kvorum poslancù nebo senátorù, to zname-
ná zákonodárného sboru jako zástupcù obèanù, anebo tedy spoleèná pe-
tice, nebo chcete-li, kvorum obèanù samotných, protože jde o pøímou de-
mokracii, tak jsme ty prvky pøímé a nepøímé zastupitelské demokracie
zkombinovali v èlánku 3. Drželi jsme se ale ryze ústavních èísel, to
znamená, nevyboèili jsme z mezí, které Ústava Èeské republiky zná. To
znamená, ta kvora jsou buï 101, pøípadnì 41, tzn. nadpolovièní vìtšina
Poslanecké snìmovny. A pokud jde o minoritní kvora, drželi jsme se dvou
pìtin, tzn. 80 poslancù. To znamená, kvora odpovídají všem konstrukcím,
které Ústava Èeské republiky zná. Mohu pøipomenout kvorum 40 poslancù
na svolání schùze, 41 poslancù nebo 17 senátorù na ústavní stížnost, 50
poslancù na jednání o tom, jakým zpùsobem se hlasuje o dùvìøe, resp. vy-
slovení nedùvìry vládì, a samozøejmì onìch 80 poslancù, které jsme mìli
už v návrzích, které tady byly. A víte, že i ve výborech – promiòte mi, že teï
snižuji samotný význam tak dùležitého zákona, jako je ústavní zákon o re-
ferendu, ale i napøíklad jednání o tom, že menšinové stanovisko výboru je
podøízeno urèitému minimálnímu kvoru konkrétních poslancù. To je tedy asi
to podstatné, co tvoøí jádro.

Pokud jde o èást procesní, tzn. jakým zpùsobem se to vyøeší, pak se
obracíme na standardní postup, který se týká zavedených volebních krokù,
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18.
Návrh poslancù Stanislava Grospièe, Zuzky Bebarové-Rujbrové,
Vojtìcha Filipa a dalších na vydání ústavního zákona o referendu

/snìmovní tisk 116/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 116/1. Pøedložený
návrh pøednese místopøedseda Poslanecké snìmovny Vojtìch Filip.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
èlenové vlády, paní a pánové. Vèera jsme konstatovali, že návrhù na o-
becné referendum v této Snìmovnì bylo projednáno 18, vèera to byl 18.
návrh, tohle je 19. návrh. Osobnì jsem se podílel na vypracování cca
sedmi návrhù v rùzných podobách.

Nejvìtší nadìji Èeská republika od roku 1993 na schválení obecného
referenda mìla v letech 2002 až 2006, kdy prošel Poslaneckou snìmovnou
návrh zákona o obecném referendu a skonèil, žel, v Senátu, protože jde o
ústavní návrh a v té dobì Senát nebyl naklonìn v takové míøe pøímé de-
mokracii.

Dovolím si být velmi úsporný pøi uvedení tohoto návrhu. Zákon, který
pøedkládáme, realizuje èlánek 2 odst. 2 Ústavy Èeské republiky a èlánek
21 odst. 1 Listiny základních práv a svobod, která je souèástí ústavního
poøádku Èeské republiky. 

Na rozdíl od jiných návrhù, které tady prošly, je v èlánku 2 odst. 2 zcela
jasnì vymezeno, èeho se v Èeské republice všeobecné referendum nebu-
de týkat. Ten výèet je, myslím, zcela jasný, zøejmý, nepøekroèitelný. Není to
nìco, co by bylo zamìnitelné. A spolu s odstavcem 3 èlánku 2 jde o to, a-
bychom nerozhodovali v referendu závazky vyplývající pro Èeskou repub-
liku z mezinárodního práva.

Tady si dovolím malou odboèku v odùvodnìní. Samozøejmì že je mo-
žné v referendu uvažovat o rozhodnutích, která se týkají
mezinárodnìprávních závazkù z bilaterálních smluv, pøípadnì z vícestran-
ných smluv. Uvedu jeden pøíklad, který možná bude pro nìkoho úsmìvný,
pro jiného bude inspirativní. Víte, že se tady nìkolikrát pokusili buï hlavní
mìsto Praha, nebo nìkteøí poslanci pøedložit návrh zákona, kterým bychom
legalizovali v Èeské republice prostituci. To samozøejmì není možné,
protože Èeská republika je z padesátých let vázána mezinárodní smlouvou
o potírání prostituce. A pokud bychom chtìli takový zákon tady pøijmout,
tak bychom se dostali do ústavního konfliktu, protože podle èlánku 10 na-
ší Ústavy jsou mezinárodní smlouvy vyšší právní normou, kterými je Èeská
republika vázána, než zákony. Hierarchie je tedy jasná – ústavní zákony,
mezinárodní závazky, zákony a potom naøízení vlády, vyhlášky atd. Èili
když jsem to v té sestupné tendenci øíkal, tak také uvádím, že pokud by
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že Èeská republika nemá nìjak málo zkušeností s referendem. Jsou tady
místní referenda, jsou tady možná krajská referenda a samozøejmì celo-
státní referendum je završení procesu, který se týká pøímé demokracie.

Varoval bych pøed tím, srovnávat to s jinými ústavními systémy, anebo
napø. upozoròovat na nebezpeèí referenda, které probìhlo v autonomní re-
publice Krym. Prostì já jsem si po tìch debatách nastudoval ústavní sys-
tém jednotného ukrajinského státu, ale ta autonomní republika mìla právo
vyhlásit referendum. Prostì mìla. A ty orgány, které ho vyhlašovaly, ztrati-
ly legitimitu až ve chvíli, kdy vláda v Kyjevì zjistila, že referendum nedo-
padne v její prospìch. Nìco takového není možné dìlat.

V teorii státu, teï nemyslím v teorii práva, ale v teorii státu konkrétnì
samozøejmì územní plebiscity jsou bìžnou souèástí od teorií dìlby moci,
od pana Montesquieua a dalších teoretikù státu. Prosím tedy nezamìòovat.
Prosím tedy o to, abychom se pokusili jeden z posledních nedostatkù na-
šeho ústavního systému napravit.

Nedostatky ústavního systému, který pøedpokládá Ústava Èeské re-
publiky, už jsou jenom dva, a to je zákon o styku obou komor, který tady
poøád nemáme, a všeobecné referendum. To jsou dva kroky, které nám
chybí k tomu, abychom naplnili to, co tady ústavodárce v roce 1992
zamýšlel a pøedpokládal, pøestože se tomu kladly kdykoli po roce 1993
urèité pøekážky, dokonce se snižovala úroveò nìkterých právních norem.

Tolik tedy na úvod mého vystoupení a snad na závìr jenom tolik: Pøál
bych si, aby po 22 letech se do Èeské republiky referendum vrátilo, tak jak
tady do roku 1992 bylo. Dìkuji vám. (Potlesk vlevo.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
A nyní mám s faktickou pøihlášeného pøedsedu klubu KSÈM pana
poslance Kováèika. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající, paní a
pánové, dovolte mi v této chvíli, abych požádal na pøestávku na poradu
klubu KSÈM v délce trvání do 17 hodin. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano. Tedy já vaší
žádosti vyhovím a vzhledem k tomu, že na 17. hodinu máme pevnì
zaøazené body k projednávání, tento bod v tuto chvíli pøerušuji.

Poslanec Pavel Kováèik: Svolávám klub KSÈM teï hned v prostorách
klubu.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá, sejdeme se
zde v 17 hodin.
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které jsou tady. A samozøejmì k tomu náleží i otázka vyhlášení výsledku
referenda, resp. nevyhlášení referenda za urèitých okolností, protože jde o
významný ústavní krok, tzn. vyhlášení stavu ohrožení území státu, nouzový
stav, váleèný stav, a i lhùty, pokud by se nìco takového v mezidobí stalo,
se pøerušují.

Pokud jde o návrhy, které by mohly být postoupeny prezidentu republi-
ky na vyhlášení referenda, samozøejmì jsme drželi poøadí, v jakém jsou po-
dány, protože mùže být – já teï zase øeknu, takový klasický pøíklad, který
se mùže objevit, znám ze sousedního Rakouska. To znamená, já nevím,
"Spìchejte s dokonèením Jaderné elektrárny Temelín" a druhá petice mùže
být "Prosím vás, nestavte dál žádnou jadernou elektrárnu". A teï by šlo o
to, kdo rychleji sežene tìch sto tisíc podpisù, protože by se k tomu
Poslanecká snìmovna ani Senát neodhodlaly. A abych uvedl pøíklad, tak
tento pøíklad svìdèí o tom, že bychom museli tedy vyhlásit referendum to,
kde se tìch sto tisíc podpisù sebere døíve.

Pokud jde o komplikaci s nesouhlasem s výsledkem, tak samozøejmì je
tam otázka øešení pøed Ústavním soudem a ta známá konstrukce, která by-
la použita v tom jediném referendu po roce 1993, tzn. pøi vstupu do
Evropské unie.

Ostatní myslím, že je standardní vìc, která øeší, øekl bych, jednotlivé po-
stupy, které by v pøípadì pøijetí té myšlenky bylo potøeba øešit. Zákon je ú-
sporný, jako musí být každý ústavní zákon, aby nebyl pøíliš podrobný. A to
samotné provedení by potom odpovídalo tomu jednotlivému návrhu, který
by byl takto podán.

Na závìr mi dovolte øíct, že jsme svým zpùsobem øešili otázku toho, co
bylo vèera pøedmìtem diskuse, tzn. neomezené kvorum. Prosím vás,
samozøejmì omezení nebo neomezení kvora je velký diskusní pøedmìt v ú-
stavní rovinì. Je zøejmé, že žádné kvorum nemùže být napøíklad dáno pro
volby do Poslanecké snìmovny, protože bychom tím, že by to kvorum, po-
kud by nebyly volby povinné, svým zpùsobem mohli odstranit ty podstatné
podmínky demokratického právního státu a nebyl by žádný zákonodárný
sbor. Èili to není možné. Nìco jiného by bylo, kdybychom si øekli kvorum,
a to tady vèera bylo diskutováno, nikdo na to nereagoval, a já jsem si øíkal,
že to nechám až na svoje dnešní úvodní slovo, napøíklad do Senátu. Jestli
se má zpochybòovat legitimita nìjakého rozhodnutí, tak to mùžete udìlat
jenom u toho orgánu, který neohrožuje základní podmínku fungování de-
mokratického právního státu. Takže máte dvoukomorový parlament a ten
mùže pùsobit samostatnì v nìkterých vìcech, nebo v tìch zásadních
vìcech, napøíklad rozpoètu, tak samozøejmì mùžete øíct pro zvýšení
úrovnì legitimity to, že platí do jedné z tìch komor, nikoliv to základní, to
omezené nìjakým zpùsobem kvorum. 

Pokud jde o debatu, která se tady promítala, prosím vás, samozøejmì
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misi. A ještì pøipomenu, že podle § 75 jednacího øádu Poslanecké
snìmovny se pøedsedové komisí Snìmovny volí vìtšinovým zpùsobem a
tajným hlasováním a volba se koná nejvýše ve dvou kolech. V prvním kole
tedy bude pøedsedou komise zvolen kandidát, který získá nadpolovièní
vìtšinu pøítomných poslancù. Nezíská-li žádný z kandidátù nadpolovièní
vìtšinu, koná se kolo druhé, kam postupují v tomto pøípadì dva kandidáti,
kteøí získali v tom kole prvním nejvíce hlasù. Je to obvyklý postup, jaký už
znáte z tìch ostatních voleb.

Teï vás poprosím, paní pøedsedající, abyste otevøela rozpravu k na-
vrženým kandidátùm, a ještì pøipomenu, že o návrhu na tajné hlasování
se nehlasuje, nebo� tak stanoví zákon o jednacím øádu Poslanecké
snìmovny.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá, já tak uèiním a
otevírám rozpravu, do které nemám nikoho pøihlášeno, tudíž rozpravu
konèím.

Poslanec Martin Kolovratník: Tak já dìkuji, budu pokraèovat. Ještì
jednou vás, dámy a pánové, nejen požádám o klid, ale také pøipomenu, že
bude probíhat souèasnì druhé kolo volby èlenù Rady Èeského rozhlasu,
dále Rady pro rozhlasové a televizní vysílání a Státního fondu rozvoje byd-
lení, budeme vám tedy rozdávat tøi volební lístky a opìt pro jistotu opakuji
– na každém volebním lístku byste mìli oznaèit maximálnì jednoho kandi-
dáta zakroužkováním èísla pøed jeho jménem a zbývajícího kandidáta ne-
bo kandidáty oznaèit køížkem na onom èísle pøed jejich jménem. Na vy-
dávání budeme potøebovat 20 minut, tedy do 17.25 hodin budeme vydávat
lístky, výsledky tajných voleb vyhlásím ihned po seètení a Snìmovna ne-
musí po tuto dobu pøerušovat své jednání.

Nyní vás, paní pøedsedající, prosím, abyste pøerušila projednávání to-
hoto bodu a vyhlásila tajné volby.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane pøedsedo,
vzhledem k tomu, že jste hlásil, že budeme dìlat druhé kolo i ostatních vo-
leb, tak jednotlivé body musíme uvést, zahájit a pak pøerušit. Takže vás po-
prosím, vnímáme ten váš požadavek, že budeme volit v tajné volbì
najednou, pojïme tedy otevøít i ty zbývající body, abychom nemuseli bìhat
k tìm volbám jednotlivì, po jednotlivých bodech, ale najednou.

Takže prosím, zahajme projednávání bodu
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(Jednání pøerušeno v 16.33 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 17.00 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dámy a pánové, je 17
hodin a budeme pokraèovat v našem jednání. Na 17. hodinu máme pevnì
zaøazený bod èíslo

62.
Návrh na volbu pøedsedy vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny

k provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard

Prosím, aby se slova ujal pøedseda volební komise Martin Kolovratník.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Martin Kolovratník: Paní pøedsedající, dìkuji. Vážené
kolegynì, vážení kolegové a èlenové vlády, dobrý podveèer vám pøeji a
odstartujeme podveèerní èást programu dnešního jednání dalším volebním
bodem, který již byl avizován, plus již zmiòovanými druhými koly dalších
voleb, které jsme provedli nebo které jsme zahájili dnes odpoledne.
Dovolím si rekapitulaci. Za malou chvíli vás požádám a vyzvu k tajné volbì,
a to hned ke ètyøem tajným volbám. Za prvé to bude ona vyšetøovací ko-
mise Opencard, resp. její pøedseda, dále budeme v druhém kole nomino-
vat jednoho èlena Rady Státního fondu rozvoje bydlení, poté jednoho èlena
chybìjícího Rady Èeského rozhlasu a koneènì jednoho èlena té tzv. velké
Rady pro rozhlasové televizní vysílání.

A nyní detailnì informace k bodu èíslo 62, pevnì zaøazenému návrhu
na volbu pøedsedy vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny ke kauze
Opencard.

Ve stanovené lhùtì byly volební komisi poslaneckými kluby pøedloženy
tyto návrhy na volbu pøedsedy: za ÈSSD Jan Chvojka, za TOP 09 Daniel
Korte, za ANO 2011 Bronislav Schwarz a za Hnutí Úsvit pan poslanec Jiøí
Štìtina. U pana poslance Štìtiny pøipomenu, že dnes ráno na zaèátku
schùze se vzdal kandidatury a ve svém proslovu informoval, že se jí vzdává
ve prospìch pana Bronislava Švarce.

Co se týká onoho usnesení, je to usnesení èíslo 49 z 9. schùze volební
komise ze dne 25. bøezna, které bylo pøedáno pøedsedùm poslaneckých
klubù. Vzhledem k tomu, že lhùta k podání návrhu na pøedsedu byla
vèerejší do 17 hodin, mùžeme, mohu já tuto volbu zahájit až dnes v tuto
chvíli, tedy 24 hodiny po doruèení návrhu poslaneckými kluby volební ko-
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ani v tomto bodì se
již rozprava nevede, protože byla ukonèena, a já pøerušuji jednání na taj-
nou volbou a ještì jednou vás poprosím, abyste nám zopakoval èasové li-
mity.

Poslanec Martin Kolovratník: Tak já jsem øekl, že na vydávání lístkù
potøebujeme 20 minut, já si dovolím ten èas zaokrouhlit a lhùta na vydávání
lístkù bude do 17.25 hodin, poté mùže Snìmovna okamžitì pokraèovat, a
ihned po seètení výsledkù voleb je oznámím tady na plénu na mikrofon.
Dìkuji, to je vše.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá tedy, pøerušuji
jednání do 17.20 hodin a v 17.20 hodin se zde sejdeme a budeme
pokraèovat v projednávání poøadu. Omlouvám se, v 17.25 hodin.

(Jednání pøerušeno v 17.07 hodin.)

(Jednání pokraèovalo v 17.25 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Je 17.25 hodin, pro-
sím své kolegynì a kolegy, aby zaujali svá místa, abychom mohli
pokraèovat v našem jednání.

Døíve než budeme pokraèovat v projednávání pøerušeného bodu 18,
mám zde dvì technické záležitosti. První je žádost, prosba pøedsedy
Snìmovny Jana Hamáèka, zda by pøedsedové klubù byli schopni a ochot-
ni sejít se v 17.30 v místnosti u klavíru.

A druhá technická jsou omluvy. Mám zde zrušenou omluvu pana
poslance Havíøe, který se úèastní dnešního jednání až do konce. Dále zde
mám z pracovních dùvodù omluvu z jednání pana ministra prùmyslu a ob-
chodu Jana Mládka, z dnešního jednání od 16.30 hodin se omlouvá pan
poslanec Šrámek, od 17 hodin se z jednání z osobních dùvodù omlouvá
paní poslankynì Kováøová. Dále zde mám omluvu z pracovních dùvodù
mezi 18.30 a 19.00 pana poslance Herberta Pavery. Dále zde mám omluvu
neúèasti pana poslance Haška od 16.30 dnešního dne z pracovních
dùvodù.

Tolik k technikáliím a pojïme pokraèovat v projednávání pøerušeného
bodu 18.
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44.
Návrh na volbu èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení

druhé kolo, a prosím, ujmìte se slova. Zopakujte prosím kandidáty, kteøí
postupují do druhého kola.

Poslanec Martin Kolovratník: Tak do druhého kola u bodu èíslo 44,
Státní fond rozvoje bydlení, postupují kandidáti – pánové Grmela a Kalous.
Jak jsem øekl, z tìchto dvou kandidátù budeme vybírat jednoho.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Vzhledem k tomu, že
rozprava se v tomto bodì již nevede, byla ukonèena, pøerušuji jednání to-
hoto bodu na tajnou volbu a pøistupujeme k projednání bodu

45.
Návrh Poslanecké snìmovny na jmenování

èlena Rady pro rozhlasové a televizní vysílání

druhé kolo. Prosím vás, pane poslanèe Kolovratníku, ujmìte se slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. U tohoto bodu konstatuji, že do
druhého kola postoupila kandidátka Jana Kasalová a kandidát pan Mencl.
Opìt tedy z tìchto dvou postupujících kandidátù budeme vybírat jednoho.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ani v tomto pøípadì
se již rozprava nevede, protože byla ukonèena, a já pøerušuji jednání na
tajnou volbu.

Další bod, který otevírám, je bod

48.
Návrh na volbu èlenù Rady Èeského rozhlasu

druhé kolo, a znovu vás prosím, abyste se ujal slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Je to již poslední konstatování v
této volbì. Do druhého kola postoupili pánové Václav Chalupa a Miloš
Rejchrt, i tady tedy budeme v tajné volbì vybírat ze dvou kandidátù a opìt
vybíráme jednoho.
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ètení. Pana pøedsedu Filipa tím nijak nepøekvapím. Já vykládám Ústavu
jinak než on. Jsem pøesvìdèen, že Ústava Èeské republiky nestanoví
povinnost pøijmout obecný zákon o referendu a stanoví pouze povinnost ú-
stavním zákonem upravit podmínky pøípadného výkonu moci všemi obèany
a že mají být pøijímány, tak jak jsme to øíkali mnohokrát v minulosti, jenom
speciální ústavní zákony k provedení referenda, tak jak se to stalo pøi
pøistoupení k Evropské unii a jak by tøeba bylo rozumné postupovat dále v
pøípadì, že bychom chtìli pøijmout napøíklad euro. Myslím si, že to jsou o-
tázky, které mají být rozhodovány v referendu. K otázkám národní suvere-
nity pokládám sám za sebe za zbyteèné – a teï to neøíkám jako zpravodaj,
ale jako poslanec Benda – mít obecný zákon o referendu. A nebudu
vypoèítávat pøípadné chyby a problémy, které tento zákon zpùsobuje, pro-
tože vy je všichni máte ve stanovisku vlády, ale já ze svého hlubokého
pøesvìdèení myslím, že žádný obecný zákon o referendu mít nemáme.
Proto navrhuji, abychom tento návrh zákona odmítli a pøípadná referenda
øešili vždy jednorázovým ústavním zákonem.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a eviduji jeho návrh na zamítnutí pøedloženého návrhu. Mám tady faktickou
pøipomínku poslance Radima Fialy.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Vážená paní pøedsedající,
kolegynì a kolegové, jen velmi krátce mi dovolte, abych vyjádøil názor hnu-
tí Úsvit.

Vy víte, že referendum je pro nás prvek pøímé demokracie, který prosa-
zujeme a budeme prosazovat. Platí v tomto smyslu to stejné, což jsme už
øíkali, když se projednával náš zákon o referendu. Hnutí Úsvit i v tomto
pøípadì bude hlasovat pro a vyzýváme vás, abyste se pøipojili, s tím, že ve
druhém ètení mùžeme parametry i tohoto návrhu zákona mìnit. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Ještì jednou
se utvrdím, zda navrhujete vrátit pøedložený návrh k pøepracování? Není to-
mu tak. Táži se, jestli se ještì nìkdo hlásí. Není tomu tak, obecnou rozpra-
vu proto konèím.

Ještì je zde zájem o závìreèné slovo pana navrhovatele. Prosím, pane
navrhovateli.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Paní pøedsedající, èlenové
vlády, paní a pánové, já samozøejmì vnímám, že každý se díváme na Ú-
stavu, ústavní systém, jiným zpùsobem. Já to nezpochybòuji. Pøesto jsem
pøesvìdèen, že existují dobré dùvody, aby ústavní zákon o obecném refe-
rendu existoval. To, že se to mùže øešit jednotlivými ústavními zákony, je
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18.
Návrh poslancù Stanislava Grospièe, Zuzky Bebarové-Rujbrové,
Vojtìcha Filipa a dalších na vydání ústavního zákona o referendu

/snìmovní tisk 116/ - prvé ètení 

Tento bod byl pøerušen po úvodním slovì zástupce navrhovatelù. Nyní
prosím, aby se ujal slova zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Marek
Benda. (Poslanec Marek Benda nepøítomen – úèast na jednání volební ko-
mise.) Takže vyhlašuji pìtiminutovou pøestávku, než se pan poslanec
Benda vrátí, až odvolí.

(Jednání pøerušeno v 17.28 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 17.29 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Do sálu se již dostavil
pan poslanec Marek Benda a zeptám se ho, jestli již mùže zaujmout místo
u mikrofonu. Je tomu tak. Prosím ho, aby se ujal slova.

Poslanec Marek Benda: Vážená paní místopøedsedkynì, vážené
dámy, vážení pánové, omlouvám se, že jsem všechny zdržel, ale je to sna-
ha tady hnát všechno rychle, takže jsem souèasnì èlenem volební komise
a mìl jsem pocit, že mám být ve volební komisi, a ne že musím být tady v
sále. Ale nedá se nic dìlat, jdu do sálu a náš klub pøi poèítání výsledkù
tìchto voleb nemá zastoupení, ale to se snad nezblázní.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: My dìkujeme.

Poslanec Marek Benda: Chtìl bych vás jenom seznámit s tím, že vláda
k tomuto návrhu zákona pøijala stanovisko, ve kterém vyslovila svùj nesou-
hlas, a to z dùvodù, které jsou v tomto stanovisku uvedeny pod è. 116/1.
Jinak myslím, že zbytek mùžeme nechat na obecnou rozpravu. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Nyní otevírám
obecnou rozpravu, do které mám pøihlášku pana poslance Lukáše
Pletichy, který je nepøítomen pro nemoc, tudíž jeho pøihláška propadá.
Nikdo jiný se do rozpravy nehlásí... Do obecné rozpravy se ještì hlásí pan
poslanec Marek Benda.

Poslanec Marek Benda: Hlásím se, s dovolením, do obecné rozpravy
alespoò s návrhem na to, abychom tento návrh zákona zamítli již v prvním
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Prosím vás všechny, abyste zvážili, že propustíte tento návrh zákona do
druhého ètení. Dìkuji vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu navrho-
vateli. Mám pøihlášeného poslance Polèáka s faktickou pøipomínkou, ale o-
becnou rozpravu jsem již ukonèila.

Táži se pana zpravodaje, zda má zájem o závìreèné slovo. Není tomu
tak.

Vzhledem k tomu, že zde zaznìl návrh na zamítnutí pøedloženého ná-
vrhu, zahájím o tomto návrhu hlasování. Prosím, abyste se všichni odhlási-
li a znovu se pøihlásili.)

Tímto zahajuji hlasování o návrhu na zamítnutí pøedloženého návrhu.
Kdo je pro? (Hlasité reakce z lavic.) Proti?

Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 148. Pøihlášeno je 146
poslancù, pro 91, proti 44. Návrh byl pøijat. Tímto konstatuji, že návrh byl
zamítnut do dalšího projednávání.

S pøednostním právem prosím k mikrofonu pøedsedu klubu ÈSSD pana
Romana Sklenáka. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Kolegynì a kolegové, do-
voluji si jménem dvou poslaneckých klubù, sociální demokracie a KDU-
ÈSL, navrhnout, aby Snìmovna dnes jednala a hlasovala meritornì i
procedurálnì o všech návrzích i po 19. hodinì.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dám o tomto návrhu
hlasovat. Zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro. Kdo je proti? Hlasování
konèím.

Je to hlasování èíslo 149. Pøihlášeno je 147 poslancù, pro 121, proti 5.
Konstatuji, že návrh byl pøijat a budeme jednat i po 19. hodinì.

Nyní pøistoupíme k projednávání bodu èíslo
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také pravda. Ale je také pravda, a zažili jsme to právì v uplynulém roce,
kdy po rozpuštìní Snìmovny existoval pouze Senát, ale i v té dobì se
mohlo stát, že by tady byla zásadní otázka, která by byla k rozhodnutí, tak
jak ji napøíklad nabízel v jednorázovém referendu pan poslanec Marek
Benda.

Dal jsem tady pøíklad, vrátím se k nìmu. Napøíklad otázka dostavby –
nedostavby Jaderné elektrárny Temelín. A to není vìc, která by
samozøejmì byla souèástí programu jednotlivých politických stran, které
kandidovaly do Poslanecké snìmovny, resp. do Senátu. A ve chvíli, kdy by
Poslanecká snìmovna nefungovala delší dobu, protože existují i ústavní
možnosti, aby neexistovala Poslanecká snìmovna delší dobu, než je 60
dnù, mohlo by se samozøejmì stát, že by taková vìc mìla být k rozhodnu-
tí. A ona komplikace, která by existovala, kdyby nebyl obecný zákon o re-
ferendu, by se tady projevila v plné nahotì. Nemám rád, když se potom
øíká a píše v rùzných tiskovinách a pøednáší se ve veøejných sdìlovacích
prostøedcích, že zákony jsou dìravé, ústavní systém je nekompletní a
podobnì.

Upozornil jsem na dvì vìci, které si myslím, že jsou dùležité pro do-
budování ústavního systému v Èeské republice, a proto vás také prosím,
abyste zákon propustili do druhého ètení s tím, že jde jak o parametry, tak
o samotnou diskusi nad ústavním zákonem o referendu. Mùžeme dospìt
k tomu, protože na to neexistuje u ústavních zákonù žádná lhùta ani pro
Snìmovnu, ani pro Senát, protože nad ústavními zákony se samozøejmì
nediskutuje v klasickém systému jednacího øádu, i když se tomu pøibližuje,
ale lhùty jsou tam mnohem volnìjší. A bude vìc, která v diskusi mùže u-
kázat, nakolik jsou odlišná stanoviska jednotlivých politických stran za-
stoupených ve Snìmovnì a nakolik jsou shodná. To, že budeme mít 200
rùzných názorù na to, jakým zpùsobem to uèinit, je pravda, ale podle
mého soudu mùžeme dojít k tomu, že na urèitém minimálním nebo širším
návrhu se mùžeme nakonec ve 120 èlenech Poslanecké snìmovny shod-
nout a znovu pøedložit Senátu tento ústavní zákon k posouzení, pokud by-
chom se na nìm dohodli. A je lhostejné, jestli to bude do senátních voleb,
nemyslím si ani, že bychom to stihli, a pokud bychom to i stihli a v záøí by
pak prošel takový ústavní zákon do Senátu, tak bych oèekával klasický
krok Senátu, to znamená, že by odložil projednávání ústavního zákona až
po øíjnových senátních volbách, to znamená, že by na nìj pøišel èas nìkdy
v prosinci letošního roku. A zase by to posuzovala další skupina
zákonodárcù, která nebude tak jednotná, jako byla napøíklad v roce 2005,
2006 nebo jako je v roce 2014. A to si myslím, že je poctivé, aby debata
dospìla k tomu, že máme šanci nad konkrétním textem diskutovat nikoli v
obecné rovinì, ale nad konkrétními ustanoveními, která zpøesòují èlánek 2
odst. 2 Ústavy ÈR.
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Nejvyššího soudu a Nejvyššího správního soudu stanovit funkèní období na
dobu pìti let.

Dìkuji za pozornost a doporuèuji, aby byl tento návrh v prvním ètení
schválen a pøikázán k dalšímu projednání výborùm.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní ministryni.
Nyní prosím, aby se slova ujala zpravodajka pro prvé ètení paní
poslankynì Marie Benešová. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Marie Benešová: Dobrý veèer, dámy a pánové. Máme
pøed sebou snìmovní tisk 117 a jedná se o vládní návrh zákona, kterým se
mìní zákon è. 6/2002 Sb., o soudech, soudcích, pøísedících atd. Tento
vládní návrh, jak už paní ministrynì zde sdìlila, v podstatì precizuje
pùvodní princip o stanovení délky funkèního období jednotlivých
funkcionáøù Nejvyššího soudu a vrchních soudù a nebyla pùvodnì
stanovena u pøedsedù kolegií Nejvyššího soudu a Nejvyššího správního
soudu rovnìž tedy délka funkèního období.

Jenom bych doplnila, že s tímto návrhem pøišel v roce 2013 sám
Nejvyšší soud, vedení Nejvyššího soudu, a shodli se na tom v podstatì
jednomyslnì a iniciovali tuto zmìnu sami. Rusnokova vláda projednala na
svém posledním zasedání tento návrh rovnìž tedy bez rozporu a propusti-
la ho dál. Mezitím se vlády vymìnily a souèasná vláda s dùvìrou tento ná-
vrh v podstatì adoptovala.

Domnívám se, že tento návrh je skuteènì smysluplný. Vhodnì doplòuje
ten princip stanovení funkèního období soudù a pøispívá k tomu zejména,
aby se na Nejvyšším soudu a Nejvyšším správním soudu v budoucnu i o-
mladil kolektiv pøedsedù jednotlivých kolegií. S návrhem se proto ztotožòuji
a podporuji jej a doporuèuji hlasovat, aby byl schválen v prvním ètení.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní zpravo-
dajce. Otevírám obecnou rozpravu. Do obecné rozpravy nemám nikoho
pøihlášeného, tudíž obecnou rozpravu konèím. Táži se paní navrhovatelky
èi zpravodajky, zda mají zájem o závìreèná slova. Není tomu tak.

Nyní se tedy budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projed-
nání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
ústavnìprávnímu výboru. Já se táži, zda má nìkdo ještì jiný návrh. Není
tomu tak.

Pøistoupíme tedy k hlasování. Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh
byl pøikázán k projednání ústavnìprávnímu výboru?

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti? Hlasování konèím.
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19.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 6/2002 Sb., 

o soudech, soudcích, pøísedících a státní správì soudù a o zmìnì
nìkterých dalších zákonù (zákon o soudech a soudcích), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 117/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministrynì spravedlnosti
Helena Válková. Prosím, paní ministrynì, ujmìte se slova.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážená paní
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, myslím si, že po delší
dobì budeme projednávat návrh zákona, novely zákona, kterým se mìní
zákon èíslo 6/2002 Sb., o soudech, soudcích, pøísedících a státní správì
soudù a o zmìnì nìkterých dalších zákonù, zkrácenì zákon o soudech a
soudcích, který není kontroverzní a který pøispìje k urèité stabilitì,
øeknìme, soudních funkcionáøù. Ten zákon je velice pøehledný, návrh té
novely.

V podstatì jde jenom o to novì stanovit délku funkèního období
pøedsedù kolegií Nejvyššího soudu a Nejvyššího správního soudu.
Navrhovaná doba je na dobu pìti let. U ostatních funkcionáøù, pøedsedù a
místopøedsedù soudù již funkèní dobu stanovenou v zákonì máme. U
pøedsedy a místopøedsedy Nejvyššího soudu a pøedsedy a místopøedsedy
Nejvyššího správního soudu jsou jmenováni tito funkcionáøi na dobu dese-
ti let. Odpovídající tomu je i kratší funkèní období pøedsedù a
místopøedsedù vrchních, krajských a okresních soudù, a to na sedm let. (V
sále je nepøíjemnì rušivá atmosféra.)

Nyní tedy návrh novely spoèívá v tom, že bude stanovena délka
funkèního období i u pøedsedù kolegií Nejvyššího soudu a Nejvyššího sp-
rávního soudu. Stanovení funkèního období by mìlo pøispìt k personální
obmìnì tìchto funkcí a k urèité stabilizaci a k výbìru optimálních osob,
které by uvedené funkce mìly zastávat. Návrh obsahuje i pøechodná usta-
novení. V závislosti na datu, kdy došlo ke jmenování, konèí funkèní období
pøíslušných funkcionáøù. To odstupòování je od jednoho roku do pìti let.
Takže i v tomto smìru, myslím, ten návrh nevzbuzuje žádnou kontroverzi.
Pro úplnost, když byl pøedseda kolegia Nejvyššího soudu, teï je to civilní,
obchodní, trestní, a Nejvyššího správního soudu jmenován do funkce v ro-
ce 2013 nebo 2014, èili pøede dnem nabytí úèinnosti, pokud schválíme no-
velu tohoto zákona, tak mu funkèní období logicky bude konèit až za pìt
let, zatímco v pøípadì, že byl jmenován v roce 2009 a døíve, tak by mu
funkèní období skonèilo za rok ode dne nabytí úèinnosti tohoto zákona. Èili
shrnu to: Navrhujeme novì u tìchto funkcionáøù, pøedsedù kolegií
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Zahajuji
hlasování k pøednesenému návrhu usnesení. Táži se, kdo je pro. Proti?

Hlasování konèím, je to hlasování èíslo 151, do kterého je pøihlášeno
156 poslancù, pro 136, proti nikdo, návrh byl pøijat.

A nyní prosím zpravodaje rozpoètového výboru pana poslance Zbyòka
Stanjuru, zda by mohl znovu pøednést návrh usnesení, o kterém budeme
hlasovat.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tento bod rozpoètový výbor na své øádné
schùzi projednal a doporuèuje Poslanecké snìmovnì vzít na vìdomí
Informaci o podpoøeném financování za rok 2012. Ale já už jsem øíkal, že
to je totožné, že nemá cenu hlasovat o návrhu rozpoètového výboru, pro-
tože dva výbory projednaly jeden materiál a oba dva pøijaly stejná
doporuèení pro Poslaneckou snìmovnu. Podle mì jsme se s tím bodem už
vypoøádali pøedchozím hlasováním.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já zde mám hlasování
o jednotlivých návrzích, proto takto postupuji.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Omlouvám se, paní místopøedsedkynì,
nevím, kdo vám to chystal, to urèitì není chyba na vaší stranì, ale když
jsou dvì stejná doporuèení, tak pøece nebudeme hlasovat dvakrát. To je
podle mì chyba úøadu nebo toho, kdo chystal ty podklady. Kdyby byla
usnesení rùzná, tak tomu rozumím.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já tomu také tak ro-
zumím, ale pojïme to dokonèit, a tím pádem budeme hlasovat o vašem
návrhu teï. (Hluk a smích v sále.)

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já se omlouvám. Nechci dìlat problémy.
Podle mì nemáme o èem hlasovat. Je tady pøedseda rozpoètového výbo-
ru, na dálku se mnou souhlasí. Rozpoètový výbor nebere nijak útrpnì, že
se hlasovalo usnesení hospodáøského výboru, které bylo stejné jako v
rozpoètovém výboru. Fakt nemá cenu, abychom pøijali pod rùznými èísly
dvì stejná usnesení. Dìkuji. Není to žádný odpor nebo nìco.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobøe, v poøádku.
Dobrá, pokud je s tím obecný souhlas, pøistoupíme k podrobné rozpravì,
do které nemám nikoho pøihlášeného, tudíž podrobnou rozpravu konèím.
(Krátká porada u pøedsednického stolu.)
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Je to hlasování èíslo 150. Pøihlášeno 150, pro 133. Návrh byl pøijat.
Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání ústavnìprávnímu výbo-
ru. 

Dalším bodem k projednání je bod èíslo

52.
Informace o podpoøeném financování za rok 2012

/snìmovní tisk 90/ 

Informace byla pøedložena, hospodáøský výbor a rozpoètový výbor ji
projednaly a usnesení byla doruèena jako snìmovní tisk 90/1 a 90/2.
Prosím, aby se ujal slova zpravodaj hospodáøského výboru pan poslanec
Petr Adam, informoval nás o jednání výboru a pøednesl návrh usnesení
Poslanecké snìmovny.

Poslanec Petr Adam: Dobrý veèer, dìkuji, paní místopøedsedkynì.
Chtìl bych vás seznámit s tím, že hospodáøský výbor tisk 90 projednal na
své 4. schùzi 26. února 2014 a pøijal koneèné usnesení, které zní:
Hospodáøský výbor doporuèuje Poslanecké snìmovnì pøijmout následující
usnesení: Poslanecká snìmovna Parlamentu ÈR bere na vìdomí Informaci
o podpoøeném financování za rok 2012, snìmovní tisk 90/1. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. A nyní prosím
zpravodaje rozpoètového výboru pana poslance Zbyòka Stanjuru, aby se
ujal slova a informoval nás o jednání výboru.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Rozpoètový výbor pøijal totožné usnesení,
takže si myslím, že mùžeme pak hlasovat pouze o usnesení
hospodáøského výboru. Stejné doporuèení pro Poslaneckou snìmovnu.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. A nyní zahaju-
ji všeobecnou rozpravu. Do obecné rozpravy nemám žádnou pøihlášku,
tudíž konèím všeobecnou rozpravu a táži se, zda je zájem o závìreèné slo-
vo. Není tomu tak.

Pøistoupíme k hlasování o pøednesených návrzích. První návrh usnese-
ní bych poprosila pana poslance Petra Adama, aby nám zopakoval na mik-
rofon, a poté ho budeme hlasovat.

Poslanec Petr Adam: Poslanecká snìmovna Parlamentu ÈR bere na
vìdomí Informaci o podpoøeném financování za rok 2012, snìmovní tisk 90/1.
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Zahajuji všeobecnou rozpravu, do které nemám nikoho pøihlášeného. Táži
se, zda je zájem ze strany zpravodajù o závìreèná slova. Není tomu tak.
Tudíž všeobecnou rozpravu konèím a pøistoupíme k rozpravì podrobné, v
níž poprosím pana zpravodaje, aby pøeèetl návrh usnesení.

Poslanec Petr Adam: Dìkuji. Návrh usnesení zní: Poslanecká
snìmovna Parlamentu ÈR bere na vìdomí Informaci o pojiš�ování vývozu
se státní podporou v roce 2012, snìmovní tisk 91. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Vzhledem k to-
mu, že nemám nikoho pøihlášeného do podrobné rozpravy, podrobnou
rozpravu konèím a zahajuji hlasování o pøedneseném návrhu usnesení.
Zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro. Proti?

Hlasování konèím, je to hlasování èíslo 152, do kterého je pøihlášeno
162 poslancù, pro 149, proti nikdo. Návrh byl pøijat.

Tímto tento bod konèím. Døíve než pøejdeme k projednávání dalšího bo-
du, tj. bod èíslo 57, prosím pøedsedu volební komise pana poslance
Martina Kolovratníka, aby nás seznámil s výsledky prvního kola volby návr-
hu na volbu pøedsedy vyšetøovací komise Poslanecké snìmovny k
provìøení zpùsobu vyšetøování kauzy Opencard. Prosím, máte slovo.
(Domluva mimo mikrofon.) 

Poslanec Martin Kolovratník: Omlouvám se za malou pauzu
zpùsobenou domluvou k dalšímu postupu. A mám tu pøipravené výsledky
nejenom tajné volby pøedsedy komise k vyšetøování kauzy Opencard, ale i
onìch druhých kol volby SFRB, Rady pro rozhlasové a televizní vysílání a
Rady Èeského rozhlasu.

Bod. è. 62
Nejdøíve tedy výsledek volby pøedsedy vyšetøovací komise Snìmovny

ke kauze Opencard. Bylo vydáno 171 hlasovacích lístkù. Poèet odevzda-
ných platných i neplatných je 170. Jeden lístek odevzdán nebyl. Kvorum z
tohoto poètu èiní 86. Pro Jana Chvojku bylo odevzdáno 47 hlasù, pro
Daniela Korteho byly odevzdány 32 hlasy a pro Bronislava Schwarze 64
hlasy. Znamená to, že v prvním kole kvora nebylo dosaženo a nebyl zvolen
nikdo. Probìhne tedy druhé kolo této volby a do druhého kola postupuje
Bronislav Schwarz se 64 hlasy a Jan Chvojka se 47 hlasy. Za malou chvíli
po domluvì s vedením Snìmovny vám oznámím termín druhého kola.
Chceme ho provést v dnešním dni.

Nyní ještì výsledky dalších voleb.
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Vzhledem k tomu, že jsme vzali na vìdomí, odsouhlasili jsme návrh
usnesení, tento bod je ukonèen. Dìkuji.

Nyní pøistoupíme k projednávání bodu èíslo

53.
Informace o pojiš�ování vývozu se státní podporou v roce 2012

/snìmovní tisk 91/

Informace byla pøedložena, hospodáøský výbor a rozpoètový výbor ji
projednaly a usnesení byla doruèena jako snìmovní tisky 91/1 a 91/2.
Prosím, aby se ujal slova zpravodaj hospodáøského výboru poslanec Petr
Adam, informoval nás o jednání výboru a pøednesl návrh usnesení
Poslanecké snìmovny.

Poslanec Petr Adam: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Po bouølivé
diskusi s pøedchozím bodem jsem zde opìt. Jedná se o Informaci o po-
jiš�ování vývozu se státní podporou v roce 2012, neboli o exportní garanèní
pojiš�ovnu EGAP.

Hospodáøský výbor tento tisk projednal na své 4. schùzi, konané dne
26. února 2014, a pøijal usnesení, které zní: Hospodáøský výbor doporuèuje
Poslanecké snìmovnì pøijmout následující usnesení: Poslanecká
snìmovna Parlamentu ÈR bere na vìdomí Informaci o pojiš�ování vývozu
se státní podporou v roce 2012, snìmovní tisk 91. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. A nyní prosím
zpravodaje rozpoètového výboru pana poslance Zbyòka Stanjuru, aby se
ujal slova a informoval nás o jednání výboru. (Smích v sále.)

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já vás rád budu informovat o jednání na-
šeho výboru, zejména o tomto bodu. Jednání bylo pomìrnì rychlé, nekon-
fliktní, protože je to formální usnesení, že bereme na vìdomí. Je to za ob-
dobí 2012, urèitì, když do dneska odhlasujeme, budeme to mít z krku, tak
se nic nestane.

Spíš v té rozpravì bylo zajímavé, že jsme požádali pøedstavitele jak
Èeské exportní banky, tak EGAP, o bližší jednání a informaci o tom, v jakém
stavu se ty instituce nacházejí dnes. Na tom byla shoda, øekl bych, všech
èlenù rozpoètového výboru. Ta informace a ta jednání se pøipravují, a mys-
lím si, že to je pak i zajímavìjší pro debatu v Poslanecké snìmovnì.
Navržené usnesení je totožné jako usnesení navržené v hospodáøském
výboru. Dìkuji.



- 681 -

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dámy a pánové, je
18.15 hodin. Prosím, abyste zaujali svá místa, abychom mohli pokraèovat
projednáním bodu èíslo

57.
Problematika prùzkumných prací a tìžby zlata v Èeské republice

/snìmovní dokument 357/

K tomuto bodu vám byl rozdán snìmovní dokument 357, který obsahu-
je usnesení výboru pro životní prostøedí è. 21 z jeho 5. schùze ze dne 20.
února 2014. Prosím pøedsedu výboru pro životní prostøedí poslance Robina
Böhnische, aby se ujal slova. (V sále je hluk.) Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Robin Böhnisch: Dìkuji. Dobrý veèer. Vážená paní
místopøedsedkynì, dámy a pánové, já se cítím trochu provinile.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Omlouvám se.
Pøeruším vás a poprosím kolegy o klid.

Poslanec Robin Böhnisch: Bylo tu mnohem hùø. Já jsem naprosto
spokojen. Dìkuji.

Cítím se trochu provinile, protože jde o jeden z posledních bodù dnešní
schùze, každopádnì je to téma, které naši veøejnost zajímá. Dotýká se
pøedevším nìkterých vybraných regionù, a tak jistì zasluhuje podrobnìjší
projednání na plénu Poslanecké snìmovny.

Chtìl bych podìkovat organizaènímu výboru, že zaøadil tento bod na
poøad 7. schùze Snìmovny, a vám všem, že jste schválením programu
schùze tento bod akceptovali.

Možná si mnozí z vás vzpomenou na 90. léta, kdy tehdejší ministerstvo
hospodáøství vydalo øadu povolení k prospekci zlata v mnoha èástech
Èeské republiky. Tìžit, respektive zkoumat se nakonec zaèalo v
Kašperských Horách. Tato zkušenost, jistì si vzpomenete, byla jak pro
místní, tak pro stát velmi hoøká a nezapomenutelná a firmì, která se tehdy
prùzkumu ujala, nakonec byla licence odebrána. Nicménì ještì nìkolik let
potom byl tehdejší starosta Kašperských Hor mediálnì vláèen najatými PR
a reklamními agenturami. Potom pøišla, øeknìme, vynucená pauza.
Veøejnost se bránila prùzkumu a tìžbì. V rumunském Baia Mare došlo k
neuvìøitelné katastrofì jako následku skladování kalu z kyanidového lou-
žení. Potom jsme v Èechách horním zákonem zakázali kyanidové loužení,
nicménì tahle doba je zapomenuta a v posledních tøech letech celkem 13
spoleèností požádalo o prospekci na území Èeské republiky, respektive na
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Bod è. 44
Co se týká jednoho èlena Dozorèí rady Státního fondu rozvoje bydlení,

bylo vydáno i odevzdáno 171 hlasovacích lístkù. Kvorum opìt 86. Pro
Milana Grmelu hlasovalo 94 poslancù a poslankyò, pro Miroslava Kalouse
43. Ve druhém kole byl zvolen Milan Grmela. Tato volba je tedy úspìšná a
jeden èlen dozorèí rady SFRB je Snìmovnou zvolen.

Bod è. 45
Druhé kolo volby na jmenování jednoho èlena Rady pro rozhlasové a te-

levizní vysílání. Opìt 171 lístkù, kvorum 86. Pro Janu Kasalovou hlasovalo
78 z nás, pro Václava Mencla 80. Kvora tedy nebylo dosaženo a ve druhém
kole nebyl zvolen nikdo. Tato volba konèí, již nebude pokraèovat a
Snìmovna bude muset vyhlásit žádost o nové nominace.

Bod è. 48
A do tøetice volba jednoho èlena Rady Èeského rozhlasu. Opìt 171 vy-

daných i odevzdaných lístkù, kvorum 86. Pro Václava Chalupu bylo ode-
vzdáno 74 hlasù, pro Miloše Rejchrta 81. Bohužel ani v tomto kole nebyl ni-
kdo zvolen, bylo to tìsné o pìt hlasù a já musím konstatovat, že ve druhém
kole nebyl zvolen nikdo. I tato volba konèí a Snìmovna opìt bude vyhla-
šovat novou nominaci, novou výzvu k podávání nominací. Za sebe coby
èlena volebního výboru i pøedsedu volební komise avizuji, že naší snahou
bude, aby volba probìhla na nejbližší, tedy na další schùzi na pøelomu
dubna a kvìtna. Tedy na nejbližší schùzi Snìmovny. Tolik k volbám.

Bod è. 62
Nyní ke druhému kolu volby pøedsedy komise Opencard. Navrhuji, a-

bychom volbu, pokud je souhlas vedení Snìmovny, udìlali hned. Takže
než se pustíme do dalšího bodu, tak vás, dámy a pánové, vyzývám, abyste
se opìt provìtrali a trochu rozhýbali. Prosím, pojïte se odebrat do Státních
aktù. Lístky jsou pøipraveny. Teï to bude rychlé, i sèítání bude velmi rychlé.
Takže na vydávání lístkù dáváme lhùtu pouze 10 minut do 18.15 hodin.
Poté mùže snìmovna pokraèovat a my hned po seètení vás seznámíme s
výsledkem voleb. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá tedy. Pøerušuji
jednání do 18.15 hodin a poté budeme pokraèovat v programu.

(Jednání pøerušeno v 18.04 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 18.15 hodin.)
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a bylo hùøe rozumìt.) Stojí je to stovky hodin obìtavé práce, které by jinak
mohli vìnovat správì svých obcí. Pøes desítky jednání s pøedstaviteli
veøejné správy a zákonodárné moci se v koneèném dùsledku cítí stále
opuštìni. Jsou èasto v bezvýchodné situaci, plni skuteèných obav o své
obce a životní prostøedí.

Navrhované usnesení není nijak dramatické. Mìlo by pouze naplnit o-
becnou deklaraci zákonu prùzkumu a tìžby zlata z vládního programové-
ho prohlášení závazkem ke konkrétním krokùm, tedy k promítnutí zákazu
tìžby zlata do surovinové politiky státu, a podnítit novelizaci horního záko-
na a souvisejících právních pøedpisù.

Vìøím, že návrh bude schválen napøíè politickým spektrem, stejnì jako
tomu bylo na výboru pro životní prostøedí. Dìkuji vám za podporu a za po-
zornost. (Potlesk z øad hnutí ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a nyní zahajuji
všeobecnou rozpravu, do které mám pøihlášeného pana poslance Kuèeru.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Kuèera: Dìkuji. Ještì jednou dobrý den, dámy a
pánové. Já bych chtìl trochu zlidštit a pøiblížit i tìm kolegùm, kteøí nejsou
z oboru, aby si udìlali pøedstavu, o èem tady dnes budeme hlasovat.

Musíme si pøipustit, že tìžba nerostných surovin patøí k životu èlovìka,
co svìt svìtem stojí. Tìžba rudných i nerudných ložisek, tìžba uhlí a rozvoj
tìžby šely vždy ruku v ruce s rozvojem naší spoleènosti. Na tom se myslím
shodneme všichni. Proti èemu však musím jednoznaènì vystoupit, je de-
vastující zpùsob tìžby, který je právì s tìžbou zlata spojen napø. v lokalitì
Mokrsko, ale i v jiných lokalitách samozøejmì. A já bych vám chtìl,
kolegynì a kolegové, na konkrétním pøípadu pøiblížit, jak by jedna z tìchto
navržených tìžebních metod vypadala právì na té danì lokalitì Mokrsko.

Byl by zøízen jámový lom o rozmìrech 400 krát 600 metrù a hloubce 200
metrù v prostoru vrchu Veselý, což je v tìsné blízkosti Slapské pøehrady.
Vytìžilo by se zhruba 50 mil. tun horniny s následky v podobì lomu, odva-
lu hlušiny a odkališ�. Z tohoto ložiska by se získalo zhruba 40 tun zlata. Na
tìch 40 tun zlata pøipadá zhruba 9 tisíc tun arzénu, který by na úpravnì rud
byl použit na získání právì tohoto daného množství zlata. Takže 9 tis. tun
arzénu. Jaké riziko by zmiòovaný zpùsob tìžby pøinesl krajinì v okolí
Mokrska? Samozøejmì byl by to nepøijatelný zásah do vodohospodáøsky a
rekreaènì využívané krajiny. Je tady neúmìrnì vysoké riziko zneèištìní
vod Slapské pøehrady. Samozøejmì mùžeme se bavit i o jistém ohrožení
obcí, které budou v okolí lomu a odkališ� a úpravny rud. Vybudovalo by se
odkalištì s hrází zhruba 70 metrù vysokou. A proti tomu tady teï vystupuji
a proto tady je i toto navrhované usnesení.
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13 místech. Nejvìtší zájem je opìt o Mokrsko u Slapské pøehrady, pak je
to také Vacíkov, Petráèkova hora na úpatí Brd, Kašperské Hory na Šumavì
a Zlaté hory v Jeseníkách. Tyhle žádosti, které se objevily, samozøejmì vy-
volaly zájem veøejnosti, dotèených obcí a jejich pøedstavitelé, starostové,
se zaèali obracet na poslance, na Snìmovnu a pøedevším na výbor pro ži-
votní prostøedí.

Tady ve Snìmovnì probìhly v nedávné dobì v minulých týdnech dva
velmi hojnì navštívené semináøe a z iniciativy kolegy Miloše Babiše se pro-
blematikou zabýval i výbor pro životní prostøedí. Ten pøijal usnesení, které
se obrací na Poslaneckou snìmovnu, respektive na vládu, a já si dovolím
v podrobné rozpravì vás s usnesením seznámit s tím, že ještì pøedtím
naètu jednu legislativnì technickou poznámku a opravu. Usnesení
pøipomíná vládì usnesení z kvìtna 1999, podle nìhož není tìžba zlata v
Èeské republice žádoucí, a také vyzývá vládu zapracovat do legislativy
závazek z programového prohlášení, který se otázky tìžby zlata v Èeské
republice týká. Jak už øíkala paní místopøedsedkynì, snìmovní dokument
má è. 357 a já vás s ním ještì seznámím v podrobné rozpravì. Prozatím
dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a nyní se táži, zda se chce k tomuto dokumentu vyjádøit zpravodaj výboru
poslanec Miloš Babiš. Je tomu tak. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miloš Babiš: Vážená paní pøedsedající, vážení èlenové
vlády, vážení kolegové, vážené kolegynì, dovolte mi, abych vás krátce se-
známil s motivy, které mì vedly k pøedložení návrhu usnesení, které vám je
nyní pøedkládáno výborem pro životní prostøedí. Jedná se o usnesení, které
v souladu s programovým prohlášením vlády mìlo iniciovat proces, na
základì kterého by v koneèném dùsledku mìl být do budoucna zcela
znemožnìn další prùzkum a následná tìžba zlata na celém území Èeské
republiky. Nejde mi o vytváøení politických bodù, jde mi ve skuteènosti o
pomoc obèanùm a v neposlední míøe i našim hrdinným starostùm.

Již dlouho pøedtím, než byla zvolena tato Snìmovna, se na mì ve
Støedoèeském kraji obraceli obèané s tím, že se opìt po témìø dvaceti le-
tech cítí ohroženi zamýšlenými aktivitami zahranièních tìžaøù zlata, hlavnì
v lokalitì Mokrsko a Chotilsko. 

Mezi obèany nejhlasitìjší odpùrci této tìžby byli starostové
Støedoèeského kraje, ale i starostové jiných obcí. Toto téma se totiž mùže
týkat jakékoli obce, kde je evidováno potenciální nalezištì zlata na našem
území. (Hluk v sále, je špatnì rozumìt.) Takových lokalit je pøibližnì 45.

Starostové se v zastoupení svých obèanù prùzkumu a tìžbì zlata brání
dlouhodobì. (Hluk v sále. Zároveò úprava mikrofonu, byl špatnì nastavený
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prášek, který se dostane všude. Ten kopec obsahuje obrovské množství
arzénu. Arzén sám o sobì není jedovatý, ale jakmile se dostane do styku
se vzduchem, vznikají jeho oxidy a mùže se stát, že vytrávíme tady to až
po Hamburk.

Další vìc, kterou bych ještì rád øekl. Tento proces prochází loužením a
buï se k tomu dá použít kyanid, který je jedovatý, nebo mùžeme použít
moèovinu, které je potøeba tøikrát tolik.

A nakonec otázka. Potøebujeme zlato? Já si myslím, že ne, vždy� jsme
40 tun za pár korun prodali. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Vzhledem k tomu, že nemám již nikoho pøihlášeného do všeobecné roz-
pravy, všeobecnou rozpravu konèím a pøistoupíme k rozpravì podrobné.
Poprosím pana poslance Robina Böhnische, aby pøednesl návrh usnesení
v podrobné rozpravì.

Poslanec Robin Böhnisch: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Nepùjde...

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já se omlouvám, ještì
poprosím kolegy, abychom vydrželi, už chybí jenom pár minut do skonèení
schùze, abychom vìdìli, o èem budeme hlasovat. Dìkuji.

Poslanec Robin Böhnisch: Mùj první návrh není ono usnesení, ale
legislativnì technická oprava, která se týká druhého odstavce, tedy bodu
b) onoho snìmovního dokumentu 357, to je nahrazení slova "ukládá" slo-
vem "uložit". K této chybì došlo pøi pøepisu usnesení.

A pokud mohu, nyní bych pøeèetl ono usnesení. (Pøedsedající souhla-
sí.)

Výbor pro životní prostøedí doporuèuje Poslanecké snìmovnì
Parlamentu ÈR, aby pøijala toto usnesení:

Poslanecká snìmovna vyzývá vládu ÈR
a) nerušit ani nijak mìnit usnesení vlády ÈR è. 516 ze dne 26. kvìtna

1999, kterým vláda konstatovala, že vzhledem k tuzemské potøebì zlata,
situaci na svìtových trzích zlata a vzhledem k negativnímu vlivu tìžby a
zpracování zlata na životní prostøedí není tìžba zlata na území Èeské re-
publiky žádoucí, a usnesení vlády è. 1311 ze dne 13. prosince 1999, kte-
rým vláda schválila surovinovou politiku v oblasti nerostných surovin a
jejich zdrojù, a to do doby schválení nové surovinové politiky státu,

b) ukládá – po schválení legislativnì technické – uložit ministrovi
prùmyslu a obchodu ve spolupráci s ministrem životního prostøedí zpraco-
vat návrh surovinové politiky státu, která bude v otázce tìžby zlata uvede-
na do souladu s programovým prohlášením vlády,
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Vážené kolegynì, vážení kolegové, pokusil jsem se velmi struènì
shrnout dùvody, proè hlasovat pro pøijetí tohoto usnesení, které doporuèuje
Snìmovnì výbor pro životní prostøedí. Dùraznì odmítám hrozbu, kterou by
tento devastující zpùsob tìžby znamenal pro naše obce i pro naše životní
prostøedí. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Dalším pøihlášeným do rozpravy je pan poslanec Stanislav Berkovec.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Berkovec: Vážená paní pøedsedající, vážené
dámy poslankynì, vážení kolegové poslanci, pøeji pøíjemný podveèer.
Dovolte, abych i já podpoøil tento návrh kolegy Miloše Babiše. Tam jde v
podstatì o tøi èásti. V první èásti potvrdit stávající platformu, která byla
uzákonìna v roce 1999, tedy surovinovou politiku státu. V druhé èásti jde
o to zapracovat zákaz tìžby zlata do této budoucí surovinové politiky. A ve
tøetí èásti je vlastnì ve høe novelizace horního zákona.

Já tam spatøuji nìkolik problémù. Ten jeden je v tom, že geologický
prùzkum plynnì mùže pøejít do tìžby. A pokud to nebude naplnìno, tak ty
spoleènosti si mohou stìžovat tøeba u soudu. Já jsem pøesvìdèen o tom,
že v posledním pøípadì u Mokrska šlo o tu licenci, která by následnì potom
mìla být asi prodána. Ale nechci spekulovat. A myslím si, že také je ve høe
provize státu, která tam byla. Ono tam pùvodnì bylo 15 % pro stát, potom
10 % a pak se tam ještì objevilo slovíèko do 10 %.

Takže abych to shrnul. Já v každém pøípadì doporuèuji také podpoøit
tento návrh. byl bych rád, abychom se v tomto pøípadì k tomu opravdu
chovali zodpovìdnì jako k rodinnému støíbru – v tomto pøípadì tedy k ro-
dinnému zlatu. Dìkuji vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji panu po-
slanci. Dále zde mám faktickou pana poslance Holíka. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Holík: Paní pøedsedající, dámy a pánové, dobrý
veèer. Já jenom doplním své dva pøedøeèníky. Jenom abyste si udìlali
pøedstavu. Z tuny horniny je výtìžnost zhruba 1,3 až 1,9 gramu.

Prostøednictvím paní pøedsedající tady trošku okøiknu pana Stanjuru.
(Poslanec Stanjura hovoøí u stolku zpravodajù a na poznámku poslance
Holíka nereaguje.)

Takže pokroèím dále. Rušíte mì, pane kolego prostøednictvím paní
pøedsedající. 

Tuto horninu, která tam je potøeba, je tøeba rozemlít na absolutnì jemný
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další –
s  faktickou, nebo s pøednostním? Prosím, s pøednostním právem
pan poslanec Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Já bych chtìl velmi po-
prosit pana kolegu Stanjuru, aby nebyl tak pøíkrý. Samozøejmì že vládní
poslanci nedùvìøují své vládì. To jste si ještì nevšiml? (Smích zprava.)
Nicménì pokud to usnesení smìøuje k tomu, co si skuteènì pøejeme a co
tento suverén by chtìl své vládì sdìlit, tak bychom to mìli podpoøit. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Vzhledem k to-
mu, že již nikoho nemám pøihlášeného do podrobné rozpravy, rozpravu
konèím a táži se pana navrhovatele, zda má zájem o závìreèné slovo.
(Navrhovatel: Dìkuji, nemám.) Není tomu tak, pøistoupíme tudíž k hlasování
o návrhu usnesení. Já se táži, zda mùžeme hlasovat o návrhu jako o celku.
Nejsou proti tomu námitky? Pan navrhovatel s tím souhlasí? (Souhlas.) Je
tomu tak.

Zahajuji tudíž hlasování o pøedneseném návrhu. Mám tady pøihlášku –
omyl, takže ruším. Zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro pøedložené u-
snesení. – Ještì je tu požadavek na odhlášení, omlouvám se, takže všech-
ny vás odhlašuji a prosím, abyste se znovu pøihlásili svými kartami.

Nyní pøistoupíme k hlasování o pøedneseném návrhu usnesení.
Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Kdo je proti?
Hlasování konèím. Je to hlasování èíslo 154, do kterého je pøihlášeno

142 poslancù, pro 122. Konstatuji, že návrh byl pøijat.

Nyní poprosím pøedsedu volební komise, aby nás seznámil s výsledky
voleb. 

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji, paní pøedsedající. Ode mì dnes
již naposledy dobrý veèer. Je to poslední výsledek dnešního volebního ma-
ratonu.

Bod è. 62
Tentokrát vás, vážené kolegynì a vážení kolegové, tedy seznámím s vý-

sledkem druhého kola tajné volby pøedsedy vyšetøovací komise Snìmovny
ke kauze Opencard.

Konstatuji, že bylo vydáno 164 hlasovacích lístkù, bylo odevzdáno 162
platných i neplatných hlasovacích lístkù. Neodevzdané lístky byly 2. Pro
Jana Chvojku bylo odevzdáno 44 hlasù, pro Bronislava Schwarze bylo o-
devzdáno 95 hlasù.
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c) zaøadit do legislativního plánu vlády zákon, kterým do pøíslušných
právních pøedpisù (pøedevším zákona è. 44/1988 Sb., horní zákon, a zákon
è. 62/1988 Sb., o geologických pracích) bude zapracován závazek pro-
gramového prohlášení vlády týkající se otázky tìžby zlata v Èeské
republice.

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. (K poslanci,
který se hlásí:) Podrobná rozprava, nebo faktická? Pøednostní právo.
Prosím, pane poslanèe, vaše pøednostní právo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Pouze poznámka k návrhu usnesení,
paní místopøedsedkynì. Vláda Èeské republiky, by� si to øada jejích èlenù
neuvìdomuje, je v subalterním postavení vùèi Poslanecké snìmovnì. Proto
si dovolím navrhnout pøedkladateli usnesení, s jehož návrhem souhlasím,
zda v té první vìtì – vyzývá, vyzýváme rovnocenné partnery v rámci tøeba
mezinárodní politiky. Vládu Èeské republiky bychom jako suverén mìli
žádat. Prosím tedy o zmìnu slova "vyzývá" na "žádá". Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Já se táži, zda
navrhovatel souhlasí s touto úpravou. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Robin Böhnisch: Já si tenhle návrh pana pøedsedy
Kalouska osvojuji, tedy bylo by to Poslanecká snìmovna žádá vládu ÈR.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano, dìkuji. Dále zde
mám s faktickou pana poslance Stanjuru. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já se chci zeptat pøedkladatelù, jestli
vláda takovou nìjakou nekalou èinnost plánuje, že musíme požádat vládu,
aby tak neèinila. Pochopil bych to, kdyby to byl tøeba opozièní poslanec.
Ale za prvé vládní poslanci žádají vládu, aby nìco neèinila. To byste moh-
li možná zvládnout na koalièním jednání. Za druhé mi pøijde pomìrnì
zvláštní chtít po opozièních poslancích, abychom hlasovali pro to, aby
vláda pracovala v souladu s programovým prohlášením. To se dá docela
pøedpokládat.

Já to nechci zlehèovat, ale je vidìt, že to usnesení je jenom proto, aby
nìkdo mohl øíct nìkde mimo stìny Poslanecké snìmovny "já jsem prosadil
nìco zásadního v souboji s tìžaøi". Nic takového se samozøejmì nestane.
To usnesení je v zásadì úplnì k nièemu, ale pokud vládní poslanci
nedùvìøují vládì a obávají se, že vláda by mohla nìco zrušit, dokonce z ro-
ku 1999, tak proè ne.
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Ve druhém kole tedy byl pøedsedou vyšetøovací komise
Opencard zvolen pan poslanec Bronislav Schwarz, kterému tímto
blahopøeji a pøeji úspìchy v jeho práci. (Potlesk.)

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Také dìkuji.
Vzhledem k tomu, že jsme vyèerpali celý program jednání schùze, tímto
schùzi konèím a tìším se na setkání na pøíští schùzi. Dìkuji vám.

(Schùze skonèila v 18.41 hodin.) 




